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بیست و هشتم ذیقعده ۱۴۴۱

مناسبت ها

۳۱ تیر شهادت امام محمد تقی علیه السلام [ ٢٩ ذوالقعده ]



 

1- فعالیت هاي ورزشی مازندران بخاطر کرونا متوقف شد - تابناك

2- امضاي تفاهم نامه پنج جانبه در مازندران براي مهارت افزایی - تابناك

3- روند کار دیواره ساحلی شهر معمولان بسیار کند است / تسریع در اجرایی کردن 4 فاز راه پلدختر به خرم آباد / در سیل

فروردین 98 حدود یک هزار دستگاه خودرو مردم دچار خسارت شد - برنا نیوز

4- 3000 واحد مسکن محرومان خراسان جنوبی به بهره برداري می رسد - خبرگزاري مهر

5- ارائه آموزش هاي فنی و حرفه اي به 15 هزار نفر در خراسان جنوبی - خبرگزاري مهر

6- تفاهم نامه حمایت از اشتغال و مسکن ایثارگران خراسان جنوبی منعقد شد - خبرگزاري مهر

7- خوزستان؛ مقصد اولین سفر استانی قالیباف - العالم

8- انعقاد قرارداد ساخت 1700 واحد مسکن ایثارگران - خبرگزاري صدا و سیما

9- جوابیه جهاد دانشگاهی به اظهارات نماینده نجف آباد - خبرنامه دانشجویان ایران

10- براي فراگیري کارهاي خیر باید این فعالیت ها رسانه اي شود - خبرگزاري مهر

11- آغاز احداث دو واحد جدید پرورش مرغ گوشتی در دلگان - ایسنا

12- پرداخت تسهیلات به بیش از 2000 طرح اشتغالزا در سیستان و بلوچستان - ایسنا

13- مطالبات جامعه ایثارگران تا پایان دولت پرداخت می شود - شبستان

14- > تفاهم نامه ساخت1700 واحد مسکونی و ساماندهی اشتغال ایثارگران استان خراسان جنوبی امضاء شد - حیات

15- راه اندازي مرکز نوآوري در استان قم طی سه ماه آینده - موج

16- پیام دکتر سرمست استاندار قم به مناسبت هفته ملی مهارت - موج

17- مدیرعامل شرکت گاز گیلان خبر داد: افزایش 30 درصدي شاخص گاز رسانی روستایی در گیلان - روزنامه جمله

18- میدان نفتی آزادگان جنوبی را در وضعیت بدي تحویل گرفتیم - میهن صنعت

19- 13 شهرستان مازندران در وضعیت قرمز کرونا - خبرخودرو

20- برنامه راهبردي بانک کشاورزي در سال جهش تولید - امتداد نیوز

21- مقصد اولین سفر استانی قالیباف کجاست؟ - فردا نیوز

22- کارآفرینی جوان ایلامی با پول قرضی/ ارتباط شیرین عروس و خواهرشوهر در کارگاه قنادي - جنوب پرس

23- براي دریافت وام کرونایی، چه وثایقی لازم است؟ - تجارت نیوز

24- مبلغ بیمه بیکاري کرونا افزایش می یابد؟ - روزنامه تجارت

25- لزوم واگذاري رایگان زمین هاي دولتی به روستاییان/ شهرکرد سومین شهر گران در حوزه مسکن است - دانا

26- مشکلات معیشت، مسکن و اشتغال خانواده هاي شهدا و ایثارگران پیگیري شود - دانا

27- انعقاد دو تفاهم نامه مسکن و اشتغال ویژه ایثارگران در خراسان جنوبی - خبرگزاري صدا و سیما

28- حرکت به سمت گردشگري سفارشی در دوران کرونا ضروري است - ایرنا

29- کسب و کارهاي نوپا توسط طرح نوآفرین حمایت می شوند - ایرنا

30- اجراي 17 عنوان برنامه در هفته ملی مهارت در فارس - باشگاه خبرنگاران جوان



31- مهدي حبیب پور مجاهد فرهنگی به یاران شهیدش پیوست - حلقه وصل

32- بیشترین مبتلایان به کرونا در تهران در کدام مناطق زندگی می کنند؟ - ریسک نیوز

33- وام کرونایی، چه وثایقی می خواهد؟ - شبکه ایران

34- اختصاص 225 میلیارد تومان تسهیلات به کسب و کارهاي خسارت دیده از کرونا کهگیلویه و بویراحمد - شبکه ایران

35- ضرب الاجل استاندار خراسان شمالی براي پوشش صندوق بیمه اجتماعی - خبرگزاري فارس

36- سهم ارزش افزوده بخش ICT کشور به 4.2 درصد می رسد - خبرگزاري مهر

37- منظور همتی از نرخ تعادلی، دلار چند تومانی است ؟ - شعار سال

38- متاسفانه شرایط انتخابات 1400 اصلا قابل پیش بینی نیست - شعار سال

39- گسترش روحیه احسان و تعاون در رزمایش هاي کمک مومنانه/ آمادگی سپاه کربلا براي احداث بیمارستان صحرایی -
خبرگزاري فارس

40- وجود 40 نقطه رانشی در بخش زیراب/ وجود تخلف در ساخت وسازهاي روستایی با کمک دهیاران و شوراها - خبرگزاري
فارس

41- علاقه ویژه اي به هیچ کشور خارجی ندارم؛ تنها منافع ملی مهم است - پایگاه دولت

42- انتخاب هاي طبقه متوسط - تین نیوز

43- روایت یک نشست| از لزوم جمع آوري کرامات شهدا تا ساخت 1700 واحد مسکونی ویژه ایثارگران - خبرگزاري فارس

44- گفتگو با مرضیه سنوئی محصل، تثبیت کننده گران قیمت ترین عطر هاي دنیا - شهرآرا آنلاین

45- تفاهم نامه ایجاد اشتغال و مسکن ایثارگران خراسان جنوبی امضا شد - ایرنا

46- ما بخشی از گرانی ارز را ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي می دانیم - عصر خبر

47- خانواده هاي شهداي اردبیل در حوزه کارآفرینی صنایع دستی حمایت می شوند - تسنیم

48- مرکز مشاوره ،اطلاع رسانی و خدمات کارآفرینی شوشتر افتتاح شد - دیار کارون

49- 17 مجتمع خدمات رفاهی در محورهاي مواصلاتی استان بوشهر راه اندازي شده است - خبر فوري

50- برنامه راهبردي بانک کشاورزي در سال جهش تولید - آریا نیوز

51- اشخاصی که تعهدات ارزي دارند مورد پیگرد قضایی هستند/آخر تیر پایان مهلت برگرداندن ارزهاست - دانا

52- مطالبات جامعه ایثارگري تا پایان دولت پرداخت می شود - خبرگزاري مهر

53- روح االله رجایی سردبیر روزنامه جام جم درگذشت - نواندیش

54- جزییات پرداخت بیمه بیکاري کرونا و ثبت نام جاماندگان - ایسنا

55- دبیرقرارگاه محرومیت زدایی سپاه: اجراي بیش از 36000 پروژه محرومیت زدایی توسط سپاه در کشور - روابط عمومی
سپاه پاسداران

56- رئیس سازمان بسیج سازندگی: بیش از 7 میلیون بسته معیشتی بین نیازمندان کشور توزیع شد - روابط عمومی سپاه پاسداران

57- مرکز بین المللی مهارت در چابهار راه اندازي می شود - ایسنا

58- سیاست اصلی ما در قبال فروش اموال و دارایی ها این است که تا حد امکان از ظرفیت بازار سرمایه استفاده کنیم - فرینا

59- اعلام مدارك لازم براي دریافت وام کرونا - اقتصاد آنلاین

60- بخشی از گرانی ارز را ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي می دانیم - پارس نیوز

61- رونمایی از سند مرکز کارآفرینی و کسب وکار بانوان و خانواده اتاق بازرگانی اصفهان - برنا نیوز



62- مرکز و چهار روستاي گیلان براي انتخاب به عنوان شهر و روستاي ملی صنایع دستی اعلام می شود - 8 دي خبر

63- خانواده شهدا و ایثارگران استان اردبیل مشکل اشتغال دارند - ایرنا

64- راه اندازي طرح اشتغال زایی با محور کارآفرینی به همت جامعه ورزش وجوانان - ایرنا

65- کارورزي و کارآموزي نیز باید در کنار آموزش هاي تخصصی قرار بگیرد/ زمینه سازي اشتغال هنرجویان در پایان دوره

هاي مهارتی - ایسکا

66- تولید مدیران خلق الساعه، به جاي تولید محصول در «هپکو»/ «غول صنعت استان مرکزي» چرا زمین گیر شده است؟ -
جنوب پرس

67- موافقت نامه احداث پارك پلی پروپیلن ایلام امضا شد - بورس 24

68- صیادان بلوچ به گل نشستند - 55 آنلاین

69- دو رفیق، دو سرگذشت - 55 آنلاین

70- انتخاب هاي طبقه متوسط - 55 آنلاین

71- عدم بهره مناسب مسئولان از ظرفیت هاي کشاورزي استان |واگذاري سرمایه ها به بخش خصوصی نتوانست باعث رشد و

توسعه صنعت استان شود - تابناك

72- 45 درصد مشاغل تحت تاثیر تکنولوژي روز هستند - شیعه

73- یک چک پول 50 هزار تومانی 2 دلار می ارزد! - روزنامه کارون

74- بانک هاي خصوصی نقش خود را در روند توسعه استان ایفا کنند - برنا نیوز

75- انجام مبارزه بیولوژیک با آفت ها در 2300 هکتار از مزارع آذربایجان غربی - برنا نیوز

76- رییس سازمان بازرسی کل ایران: بخشی از گرانی ارز را ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي می دانیم - شفقنا

77- پرداخت دیون و مطالبات ایثارگران تا پایان دولت - اکو فارس

78- حل 100 درصدي موضوع تأمین مسکن و پیگیري اشتغال ایثارگران استان خراسان جنوبی - پایگاه دولت

79- راه اندازي صندوق هاي خرد محلی ویژه افراد داراي معلولیت در یزد - خبرگزاري صدا و سیما

80- جامعه نیازمند پذیرش استعداد معلولان است / معلولیت فرصتی براي نقش آفرینی - بسیج نیوز

81- به روز رسانی تجهیزات کارگاه هاي فنی و حرفه اي نیازمند 15 میلیاد تومان اعتبار - شبستان

82- ساخت 20 هزار واحد مسکونی ایثارگران تا پایان دولت - شبستان

83- بزرگداشت غدیر در روزهاي کرونایی؛ از اطعام فقرا تا کارآفرینی براي آسیب دیدگان اقتصادي - شبستان

84- 70 درصد تجهیزات فنی و حرفه اي گنبد فرسوده است - ایرنا

85- عامل گرانی ارز از زبان رئیس سازمان بازرسی کل کشور - جام نیوز

86- جدول تضامین و وثایق تسهیلات حمایتی کرونا کسب و کارها - رکنا

87- نیکزاد، نایب رئیس مجلس: هیئت رئیسه به دنبال سوال و استیضاح رئیس جمهور نیست اما صبر هم حدي دارد - خبر داغ

88- نخستین سفر استانی رئیس مجلس،خوزستان است - رهیاب

89- جزئیات قرارداد تکمیل توسعه میدان آزادگان جنوبی - ایلنا

90- هیات رئیسه فراکسیون راهبردي مجلس انتخاب شد - روزنامه قدس

91- هیئت رئیسه به دنبال سوال و استیضاح رئیس جمهور نیست/ «پس چی شد؟» را مستمراً از مسئولان پیگیري کنیم - روز نو

92- وزیر نفت: هیچ کشوري حاضر به همکاري با ایران نیست| تکذیب افزایش قیمت گازوییل - روز نو



93- اجراي 17 عنوان برنامه در هفته ملی مهارت در فارس - ایسنا

94- موافقت نامه احداث پارك پلی پروپیلن ایلام امضا شد - آریا نیوز

95- نوید اوحدي براي حل صد درصدي موضوع تأمین مسکن و پیگیري اشتغال ایثارگران استان خراسان جنوبی - ایسنا

96- 1700 واحد مسکونی ویژه ایثارگران در خراسان جنوبی احداث می شود - شبستان

97- علل گرانی ارز از زبان رییس سازمان بازرسی - فردا نیوز

98- مهارت آموزي بیش از 10 هزار مازندرانی در سال جاري/ایجاد اشتغال براي 532 نفر - خبرگزاري فارس

99- اشتغال و مسکن 2 هدف سفر رییس بنیاد شهید به خراسان جنوبی است - ایرنا

100- مهدکودك هاي قزوین می توانند 20 میلیون تومان تسهیلات بگیرند - ایرنا

101- کارآفرینی جوان ایلامی با پول قرضی/ ارتباط شیرین عروس و خواهرشوهر در کارگاه قنادي - خبرگزاري فارس

102- استقلال مالی 835 بانو با ایده کارآفرین کنگانی+عکس - خبرگزاري فارس

103- مهدي حبیب پور مجاهد فرهنگی به یاران شهیدش پیوست - خبرگزاري فارس

104- «بایسته هاي حوزه علمیه انقلابی» در میزگرد شفقنا: حوزه انقلابی در مقابل ظلم به مردم سکوت نمی کند/ حوزویان

انقلابی به سراغ نظام بانکی به عنوان مهره اوّل دومینوي مفاسد اقتصادي بروند/ آزادي و آزادگی ... - شفقنا

105- وزیر نفت: هیچ کشوري حاضر به همکاري با ایران نیست| تکذیب افزایش قیمت گازوییل - آفتاب

106- جذب 1600 سرمایه گذار در شهرك ها و نواحی صنعتی استان قزوین - تین نیوز

107- راه اندازي پردیس هاي روستایی در اولویت برنامه هاي قزوین است - تین نیوز

108- 26میلیارد تومان تسهیلات اشتغال براي مددجویان بهزیستی قزوین اختصاص یافت - تین نیوز

109- استاندار قزوین از چند واحد تولیدي بازدید کرد - تین نیوز

110- مهارت و کار دو بال آدمی براي رسیدن به موفقیت هستند - ایران اکونومیست

111- «جمله» از بحران تاب آوري ملی گزارش می دهد تحمل نجیبانه! - روزنامه جمله

112- ضرب الاجل رئیس سازمان بازرسی براي بازگرداندن تعهدات ارزي: برخورد قضایی می کنیم - شهرآرا آنلاین

113- برنامه راهبردي بانک کشاورزي در سال جهش تولید - فصل اقتصاد

114- اشتغال پنج هزار نفر در 34 واحد تولیدي نوشت افزار - فصل اقتصاد

115- اعطاي تسهیلات به شرکت هاي دانش بنیان در بانک کارآفرین - اعتبار نیوز

116- طرح جذب سرمایه گذار در سد گلابر به مزایده گذاشته شده است - میراث آریا

117- گیاهان دارویی از مزرعه تا بازار در چهارمحال و بختیاري - ایسنا

118- آموزش آنلاین ساخت و کسب درآمد از بازي رایانه اي و موبایلی - آخرین خبر

119- تولید مدیران خلق الساعه، به جاي تولید محصول در «هپکو» - ماین نیوز

120- حرکت دانشگاه آزاد به سوي تحقق اقتصاد دانش بنیان در شهرها از طریق تعامل با مجلس - پارسینه

121- هیچیگاه یک سوم منابع کشور براي ایجاد اشتغال در اختیار کمیته امداد قرار نمی گیرد - رادیو گفت و گو

122- 13 شهرستان در وضعیت قرمز کرونایی/ وضعیت سخت معیشتی مردم را درك می کنیم - ایلنا

123- تنکابن و بی صاحابی مدیریت بهداشت - پایگاه خبري وارش

124- تغییر در آیین نامه استخدامی اساتید/ جذب ایرانیان خارج - فرهنگ امروز



125- قرارداد توسعه میدان نفتی آزادگان جنوبی - شبکه خبري ایرانیان

126- 20 هزار واحد مسکن ایثارگران در کشور احداث می شود - تسنیم

127- رئیس بنیاد شهید: رفع مشکل اشتغال و مسکن خانواده شهدا و ایثارگران در دستور کار است - تسنیم

128- 17 مجتمع خدمات رفاهی در محورهاي مواصلاتی استان بوشهر راه اندازي شده است - تسنیم

129- انتقاد «پورمحمدي» از استاندار آذربایجان شرقی/ تغییر ناگهانی قیمت ها قابل قبول نیست - تسنیم

130- 50 آموزشگاه استان مازندران مجوز آموزش هاي فنی و مهارتی دریافت کردند - تسنیم

131- احداث پارك پلی پروپیلن ایلام - نفت ما

132- بهره برداري از یک جایگاه عرضه سوخت در خراسان رضوي - آریا نیوز

133- دهنوي: مجلس به دنبال توسعه اقتصاد دانش بنیان - نماینده

134- دانشگاه ها باید مسیر صنعت را به روي خود باز کنند - جاهد خبر

135- بانک کارآفرین به دانش بنیان ها وام با نرخ سود 9 درصد می دهد - شما نیوز

136- الزام به فراگیري مهارت یک ضرورت ملی است - خبرگزاري صدا و سیما

137- مخاطبان بنیاد نخبگان همه ي اجتماعات نخبگانی در حوزه هاي مختلف است - ایسنا

138- رونمایی از سند مرکز کارآفرینی و کسب و کار بانوان و خانواده اتاق بازرگانی اصفهان - خبرگزاري صدا و سیما

139- ما بخشی از گرانی ارز را ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي می دانیم - موج

140- تحقق بیش از 18 درصدي تعهد اشتغال زایی آوج - بازار کار

141- پرداخت تسهیلات ویژه به نوغانداران - بازار کار

142- کلنگ احداث 2واحد جدید پرورش مرغ گوشتی در دلگان به زمین زده شد - عصر هامون

143- کلنگ زنی احداث دو واحد جدید پرورش مرغ گوشتی 20 هزار قطعه اي در شهرستان دلگان - عصر هامون

144- راه آهن«چابهار-زاهدان»جاده ابریشم جدید/اتصال آسیاي میانه به عمان - خبرگزاري مهر

145- تسریع در پرداخت تسهیلات کرونائی - بنکر

146- احداث 20 هزار واحد مسکونی ویژه ایثارگران/ پرداخت دیون و مطالبات ایثارگران تا پایان دولت - خبرگزاري فارس

147- عدم حمایت مسوولین راه تنفس کارگاه هاي تولیدي کوچک را گرفته است - خبرگزاري فارس

148- اثر معین هاي اقتصادي بر توسعه استان کرمان - ایسنا

149- قرارداد توسعه میدان نفتی آزادگان جنوبی امضا شد - مردم سالاري آنلاین

150- زنی که پشت مأموریت مریخیِ امارات قرار دارد - آخرین خبر

151- تفاهم  نامه همکاري بین دانشگاه آزاد و فنی و حرفه اي سیستان و بلوچستان امضا شد - برنا نیوز

152- معاون رییس جمهور و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران وارد خراسان جنوبی شد - برنا نیوز

153- فضاي صنعتی شهرستان گلپایگان 3 برابر می شود - شبستان

154- آماده سازي البرز براي آغاز سال تحصیلی جدید - روزنامه پیام سپیدار

155- دهنوي: مجلس به دنبال توسعه اقتصاد دانش بنیان/ طهرانچی: واحدهاي دانشگاه آزاد تعطیل شدنی نیستند - العالم

156- بخشی از گرانی ارز ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي - خبرگزاري صدا و سیما



157- بخشی از گرانی ارز را ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي می دانیم/ فعالیت دستگاه ها با سامانه «قانون بان» رصد می

شود - نما

158- عدم بازگشت تعهدات ارزي یکی از علل گرانی ارز - خبرگزاري مهر

159- امضاي تفاهم نامه همکاري بنیاد نخبگان و جهاد دانشگاهی استان بوشهر - ایسنا

160- آیین نامه استخدامی اساتید تغییر کرد/ جذب ایرانیان خارج به عنوان اساتید وابسته - اخبار دانشگاهی

161- بخشی از گرانی ارز را ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي می دانیم - خبرگزاري فارس

162- دهنوي: مجلس به دنبال توسعه اقتصاد دانش بنیان/ طهرانچی: واحدهاي دانشگاه آزاد تعطیل شدنی نیستند - خبرگزاري
فارس

163- فعال سیاسی: همدلی و همکاري قوا، پیش نیاز جهش تولید است - ایرنا

164- ازدواج جوانان؛ بحرانی که باید ریشه یابی شود - ایرنا

165- اشتغالزایی 11هزار نفري در طرح هاي تازه تاسیس وزارت صنعت - نیوز بانک

166- بازدید میدانی وزیر محترم ورزش و جوانان کشور از پروژه هاي اقتصاد مقاومتی منطقه ویژه اقتصادي خراسان جنوبی -
احتساب

167- پروژه گاوداري سه هزار راسی ماهیدشت در حال اجراست - باشگاه خبرنگاران جوان

168- کلنگ ساخت 2 واحد پرورش مرغ گوشتی در دلگان به زمین زده شد - باشگاه خبرنگاران جوان

169- همتی: بازار ارز در روزهاي آینده به آرامش می رسد - صبحانه آنلاین

170- اجراي 115 عنوان پروژه عمرانی در شهرستان چالدران - باشگاه خبرنگاران جوان

171- افتتاح نخستین گلخانه تولید فلفل رنگی در اردل - باشگاه خبرنگاران جوان

172- پیش بینی صادرات 420 میلیون دلاري محصولات کشاورزي آذربایجان شرقی - ایرنا

173- 20 هزار واحد مسکونی ویژه ایثارگران احداث می شود - خبرگزاري مهر

174- رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي استان سمنان با مدیر کارخانه شرکت صنعتی روستا دیدار کرد - دانشگاه جامع علمی
کاربردي

175- تفکر اقتصادي تیم دولت لنگ می زند - رادیو گفت و گو

176- برنامه وزارت علوم براي جذب ایرانیان تحصیلکرده در خارج از کشور - خبرنامه دانشجویان ایران

177- بخشی از گرانی ارز را ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي می دانیم - شبستان

178- اصل در سازمان بازرسی، نظارت براي پیشگیري از انحراف از قوانین است/ یکی از مهم ترین موانع تحول، نبود نگاه

تحولی در بدنه است - خبر داغ

179- آغاز تابستانه فهما در کهگیلویه و بویراحمد - برنا نیوز

180- بخشی از گرانی ارز را ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي می دانیم - ریشه

181- حرکت دانشگاه آزاد به سوي تحقق اقتصاد دانش بنیان در شهرها از طریق تعامل با مجلس - خانه ملت

182- کلنگ احداث دو واحد جدید پرورش مرغ گوشتی در دلگان به زمین زده شد - ایلنا

183- هشدار استاندار آذربایجان غربی به بانک هاي خصوصی نسبت به اعطاي تسهیلات - خبرگزاري فارس

184- افزایش دوره تنفس اقساط تسهیلات کسب وکارهاي آسیب دیده از کرونا - خبرگزاري فارس

185- کشف 64 میلیارد ریال انواع کالاي قاچاق در استان البرز - خبرگزاري فارس



186- رئیس کل بانک مرکزي: بازار ارز به زودي آرام می گیرد - اتحاد خبر

187- پرداخت تسهیلات اشتغال براي 2 هزار طرح روستایی و عشایري سیستان و بلوچستان/ متقاضیان ملزم به بیمه نیروهاي

کار شدند - عصر هامون

188- نیکزاد، نایب رئیس مجلس: هیئت رئیسه به دنبال سوال و استیضاح رئیس جمهور نیست اما صبر هم حدي دارد - انتخاب

189- هشدار استاندار آذربایجان غربی به بانک هاي خصوصی نسبت به اعطاي تسهیلات - روزنامه تجارت

190- رئیس بنیاد شهید وارد خراسان جنوبی شد - روزنامه تجارت

191- رییس بانک مرکزي : منتظر بازگشت آرامش به بازار ارز باشید - روزنامه تجارت

192- کشف 64 میلیارد ریال انواع کالاي قاچاق در استان البرز - روزنامه تجارت

193- کلنگ احداث دو واحد جدید پرورش مرغ گوشتی در دلگان به زمین زده شد - عصر هامون

194- تغییر در آیین نامه استخدامی اساتید - تابناك

195- پرداخت بیش از 9 میلیارد ریال اعتبار براي طرح هاي پژوهشی - باشگاه خبرنگاران جوان

196- انجام آموزش هاي ضمن خدمت کارکنان شهرداري توسط مرکز علمی کاربردي - روزنامه پیام سپیدار

197- سرمایه گذاري در سد گلابر باعث رونق گردشگري شهرستان ایجرود خواهد شد - باشگاه خبرنگاران جوان

198- بخشی از گرانی ارز را ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي می دانیم - ایسنا

199- کلنگ احداث دو واحد جدید پرورش مرغ گوشتی در دلگان به زمین زده شد - گیتی آنلاین

200- آماده سازي البرز براي آغاز سال تحصیلی جدید - ایرنا



 

فعالیت هاي ورزشی مازندران بخاطر کرونا متوقف شد

منبع: تابناكشماره خبر:  1  |  تاریخ: 1399/04/30

 
فعالیت هاي ورزشی مازندران بخاطر کرونا متوقف شد 

مدیرکل ورزش و جوانان مازندران گفت : براساس مصوبه ستاد استانی مقابله با کرونا به دلیل وضعیت قرمز کرونایی حاکم بر استان،

 
بار دیگر تمام فعالیت هاي ورزشی به جز فوتبال لیگ برتر، تعطیل شد. 

به گزارش تابناك مازندران از روابط عمومی اداره کل ورزش و جوانان استان مازندران ، حبیب حسین زادگان افزود : در شرایط فعلی
تا اطلاع ثانونی تمام فعالیت هاي ورزشی در استان مازندران متوقف شد و این تصمیم نیز براي حفظ سلامت ورزشکاران اتخاذ شده

 
است. 

وي اضافه کرد : با متخلفینی که اقدام به بازگشایی اماکن ورزشی نمایند و به مصوبات ستاد استانی مقابله با شیوع کرونا بی توجهی

 
کنند شدیداً برخورد خواهد شد و قطعاً نسبت به پلمپ چنین اماکن ورزشی اقدام خواهد شد. 

حسین زادگان تعطیلی شناگاهها و طرح هاي ساماندهی دریا را نیز از دیگر فعالیت هاي فرهنگی و ورزشی اعلام کرده که براساس

 
مصوبه ستاد استانی مقابله با کرونا تعطیل شد. 

در استان مازندران حدود 50 هیات ورزشی با بیش از 170 هزار ورزشکار تحت پوشش بیمه فعالیت دارند و یک هزار و 750 باشگاه

 
ورزشی نیز در این استان مجوز فعالیت دارند که حدود 6 هزار نفر در این باشگاهها اشتغال دارند. 

براساس آمار رسمی هم اکنون حدود یک هزار و 600 بیمار مبتلا به ویروس کرونا و بیماري کووید 19 در بیمارستان هاي تحت
پوشش دو دانشگاه علوم پزشکی مازندران و بابل بستري هستند به طوري که حدود 40 درصد از تخت هاي بیمارستانی اختصاصی به
بیماران کووید 19 در اشغال این بیماران قرار دارد و براساس اعلام وزارت بهداشت و درمان استان مازندران در زمره یکی از استان

 
هاي با وضعیت قرمز کرونایی قرار دارد. 

آمار بیماران مبتلا به کووید 19 در حدود دو هفته اخیر بیش از سه تا پنج برابر نسبت به اوایل تیرماه سال جاري افزایش یافت.



امضاي تفاهم نامه پنج جانبه در مازندران براي مهارت افزایی

منبع: تابناكشماره خبر:  2  |  تاریخ: 1399/04/30

 
امضاي تفاهم نامه پنج جانبه در مازندران براي مهارت افزایی 

مدیرکل فنی حرفه اي مازندران از انعقاد تفاهم نامه پنج جانبه استانی براي مهارت افزایی خبر داد و گفت: این تفاهم نامه با مشارکت

 
سازمان فنی حرفه اي، گردشگري، جهاد کشاورزي، سازمان صنعت، معدن و تجارت و استانداري امضا می شود. 

سید حسین درویشی پیش از ظهر امروز دوشنبه در نشست خبري به مناسبت هفته ملی مهارت افزود : یکی از کلیدي ترین دستگاه
ها در تحقق شعار سال، سازمان فنی وحرفه اي با شعار جهش مهارت است و ما در استان مازندران بر خلاف کشور نه با بیکاري بلکه با

 
بی سوادي مهارتی مواجه هستیم. 

وي توضیح داد : در واقع زمینه اشتغال در مازندران به اندازه کافی وجود دارد ، اما سواد مهارت براي به بار نشستن آن شغل وجود

 
ندارد و به همین دلیل نیازمند نهضت مهارت هستیم و لازم است در نهضت مهارت افزایی در کشور، مشارکت پویا داشته باشیم. 

این مسئول با بیان اینکه مهارت افزایی زمینه ساز توسعه استان است که با کسب و کار اتفاق می افتد، خاطرنشان کرد: باید افرادي

 
داشته باشیم تا نیاز بازار کار را در مهارت، پاسخ دهند. 

وي با اشاره به اینکه در شرایط کنونی استان، به این باور رسیده ایم که نقش مهارت در کاهش بیکاري، تاثیرگذار است، اظهار کرد:

 
شوراي مهارت به این منظور راه اندازي شد که در مجلس هم فراکسیونی با این عنوان شروع به کار کرده است. 

درویشی با اشاره به وضعیت هشدار در زمینه نداشتن مهارت در سطح کشور، افزود: هشدار نداشتن مهارت کمتر از ابتلا به ویروس

 
کرونا نیست. 

وي با اشاره به انعقاد تفاهم نامه پنج جانبه استانی، تصریح کرد: این تفاهم نامه در هفته ملی مهارت با مشارکت سازمان فنی حرفه

 
اي، گردشگري، جهاد کشاورزي، سازمان صنعت، معدن و تجارت و استانداري در راستاي مهارت افزایی امضا می شود. 

 
وي گفت: سیاست سازمان فنی وحرفه اي کشور بر این محور است که آموزش بر اساس مزیت استان صورت گیرد. 

درویشی با اشاره به ظرفیت گردشگري، صنعت و کشاورزي در مازندران، ادامه داد: باید آموزش ها در زمینه نقاط قوت و مزیت ما

 
باشد. 

مدیرکل فنی وحرفه اي مازندران افزود: بخش خصوصی که 55 درصد آموزش هاي ما را تقبل می کند در اجراي سیاست هاي سازمان

 
هم کمک کار ما است. 

 
وي تصریح کرد: براي تولید محتواي الکترونیکی که در بستر سایت سازمان قرار گیرد از حدود 2 ماه قبل مشغول کار هستیم. 

این مسئول با اشاره به سهم 20 درصدي محتواي الکترونیکی مهارت آموزي در فنی وحرفه اي، اظهار کرد: تا 80 درصد مهارت هاي
ما مربوط به کارگاه هاي عملی است اما به دلیل شرایط شیوع ویروس کرونا، تلاش کردیم آموزش ها به سمت الکترونیکی هدایت



 
شود. 

درویشی با بیان اینکه سال 1400 را سال رویش موسسه هاي آموزش آزاد می دانیم، افزود: سال گذشته 50 موسسه آزاد مجوز

 
فعالیت دریافت کردند. 

وي با اشاره به فعالیت شوراي مهارت در استان، تصریح کرد: این شورا متناظر شوراي مهارت در کشور و به شکل قانون است که باید

 
اجرا شود. 

 
درویشی گفت: بر اساس وضعیت موجود و نیاز بازار، آموزش ها ارائه می شود. 

وي با بیان اینکه باید مشاغل جدید شناسایی شود، افزود: مشاغل امروز در 10 سال آینده براي استان کارایی ندارد و باید سند توسعه

 
مشاغل تدوین کنیم. 

درویشی با اشاره به اینکه در سه ماهه نخست امسال، براي 2 واحد مجوز موافقت نامه اصولی جهت تاسیس مراکز جوار کارگاهی صادر

 
شده است، تصریح کرد: پنج کارگاه آموزشی در مرکز استان هم تکمیل و تجهیز شدند. 

 
وي با بیان اینکه 337 نفر مهارت ویژه دریافت کردند، گفت: 854 نفر در زمینه مشاغل خانگی آموزش دیدند. 

این مسئول با اشاره به مهارت آموزي 633 نفر در محیط کار واقعی در سه ماهه نخست امسال، یادآور شد: بر اساس سامانه رهگیري

 
مهارت آموزان براي 539 نفر اشتغال ایجاد شد. 

وي با بیان اینکه براي یک مرکز مدیریت مهارت آموزي و مشاوره شغلی در دانشگاه هاي استان مجوز فعالیت صادر کردیم، ادامه داد:

 
طرح مشارکت با بنیاد علوي براي آموزش در سه مدرسه شبانه روزي نقاط محروم اجرا شد. 

این مسئول با اشاره به آموزش 193 هزار و 445 نفر از دانشجویان و دانش اموختگان در سه ماهه نخست امسال گفت: 63هزار زندانی،
62 هزار معتاد بهبود یافته، 12هزار معلول، 27 هزار زنان سرپرست خانوار، 60هزار زنان خانه دار، 277هزار دانش آموز و 521 هزار نفر

 
متقاضی مهارت آموزي از آموزش هاي ما در سازمان فنی وحرفه اي مازندران بهره بردند. 

ابرتا



روند کار دیواره ساحلی شهر معمولان بسیار کند است / تسریع در اجرایی

کردن 4 فاز راه پلدختر به خرم آباد / در سیل فروردین 98 حدود یک هزار

دستگاه خودرو مردم دچار خسارت شد

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  3  |  تاریخ: 1399/04/30

سید حمیدرضا کاظمی گفت: در مقایسه استان لرستان با سایر استان ها و شهرستان پلدختر با سایر شهرستان هاي مشابه
متوجه می شویم استان و شهر ما جزء محرومترین استان ها و شهرستان ها هستند.

نماینده مردم پلدختر ومعمولان در مجلس شوراي اسلامی:
روند کار دیواره ساحلی شهر معمولان بسیار کند است /
تسریع در اجرایی کردن 4 فاز راه پلدختر به خرم آباد / در
سیل فروردین 98 حدود یک هزار دستگاه خودرو مردم
دچار خسارت شد سید حمیدرضا کاظمی گفت: در مقایسه
استان لرستان با سایر استان ها و شهرستان پلدختر با سایر
شهرستان هاي مشابه متوجه می شویم استان و شهر ما

 
جزء محرومترین استان ها و شهرستان ها هستند. 

به گزارش خبرگزاري برنا از لرستان ؛ کاظمی در نطق میان دستور خود در نشست علنی مجلس شوراي اسلامی،اظهار کرد: امیدوارم
بتوانم با همراهی سایر نمایندگان مجلس شوراي اسلامی در جهت اهداف مشخص شاهدان زنده تاریخ گام هاي موثري براي خدمت به
مردم شریف ایران برداریم، از خانه ملت در شرایط بحرانی که بلاي عالم گیر کرونا به وجود آورده شایسته می دانم که از مردم انقلابی،
زحمتکش و وفادار پلدختر و معمولان تقدیر و تشکر کنم آنان که با شور و شوق وصف ناپذیر در دوم اسفندماه سال گذشته آراي خود

 
را براي سربلندي نظام اسلامی به صندوق هاي راي انداخته و یک بار یک بار دیگر به این جانب اعتماد کردند تشکر نمایم. 

نماینده مردم پلدختر در مجلس شوراي اسلامی، ادامه داد: اکنون علی رغم توطئه هاي استکبار جهانی و تحریم هاي ناجوانمردانه

 
علیه ایران بایستی براي برقراري عدالت و ایفاي تعهدات و وفاي به عهد دست به اقدامات بزرگی بزنیم. 

او افزود: تحول در زندگی مردم، کمک به ایجاد اشتغال پایدار، مبارزه با رانت خواري، عدالت گستري، قانون محوري، مبارزه بی امان با
فقر و فساد و تبعیض، برنامه ریزي جهت عمران و آبادانی کشور، پرهیز از شعار، عمل صالح، ریل گذاري و تصویب قوانین کارگشا

 
بایستی از اولویت هاي اصلی مجلس باشد. 

کاظمی اضافه کرد: مردم تاب و توان خود را در مقابل فسادها، ناکارآمدي ها، نابرابري ها و نابرخورداري ها از دست داده اند و در این
شرایط سخت موکلین من هماننده تمامی مردم ایران اعتماد و ایمان راستین خود به نظام اسلامی را یک بار دیگر به نمایش گذاشته

 
اند چنین انسان هاي شریفی شایسته تکریم و تعظیم هستند اما تاکنون آنچه که می باید تحقق نیافته است. 

این نماینده مردم در مجلس شوراي اسلامی عنوان کرد: جاده ها و راه هاي نامناسب، بی انگیزه شدن مردم نسبت به شغل کشاورزي و



دامپروري موجب مهاجرت جوانان از دیار خود به علت درآمد اندك براي یافتن کار شده است، علی رغم زحمات تمامی مسئولین نظام

 
تاکنون بخشی از زخم هاي سیل فروردین 98 التیام نیافته و مردم حق دارند از توسعه متوازن و رفاه برخوردار باشند. 

او با بیان اینکه در مقایسه استان لرستان با سایر استان ها و شهرستان پلدختر با سایر شهرستان هاي مشابه متوجه می شویم استان و
شهر ما جزء محرومترین استان ها و شهرستان ها هستند، گفت: ما برگزیدگان ملت بدون فوت وقت باید چاره و درمان اساسی براي
دردهاي مزمن جامعه پیدا کنیم، بایستی تمامی قوا و مسئولین همت کنند تا این امانت را به دست صاحب اصلی خود برسانیم، تفرقه

 
و انشقاق در صف ملت و مسئولین راه به جایی نمی برد بلکه باعث تاخیر در روند خدمت رسانی به مردم می شود. 

کاظمی، ادامه داد: به تعدادي از اعضاي هیئت رئیسه مجلس شوراي اسلامی که با اعمال نفوذ در ترکیب کمیسیون ها و دخالت در
انتخاب هیئت رئیسه کمیسیون ها که موجب نگرانی جمع زیادي از همکاران شده تذکر می دهم و خواستار رسیدگی عاجل کمیسیون

 
آیین نامه داخلی مجلس شوراي اسلامی برابر ماده 24 آیین نامه داخلی و استیضاح هستم. 

او در تذکر به رئیس جمهور، گفت: متاسفانه در ماه هاي گذشته شاهد نابسامانی در بازار کالاهاي اساسی و مصرفی، ارز، سکه، مسکن

 
و خودرو بوده ایم درخواست ورود جدي به موضوع و ساماندهی کالاهاي مصرفی، بازار سکه، ارز و مسکن و حل عاجلانه آن را دارم. 

این نماینده مردم در مجلس شوراي اسلامی، افزود: در سیل فروردین 98 حدود یک هزار دستگاه خودرو مردم دچار خسارت شد اما

 
متاسفانه تاکنون اقدامی جهت جبران خسارت مردم صورت نگرفته است درخواست جبران خسارت آنها را دارم. 

نماینده مردم پلدختر در مجلس شوراي اسلامی در تذکري به وزیر نیرو، تصریح کرد: علی رغم خسارت سیلاب هاي سال 98 تا کنون
اقدامی جهت سدهاي چول هول و بن لار صورت نگرفته درخواست بازسازي پمپاژهاي آب چم مهر، جایدر و واشیان که بر اثر سیل از
بین رفته اند را دارم، همچنین درخواست تکمیل دیوار هاي حفاظتی پلدختر و معمولان و روستاهاي حاشیه رودخانه کشکان را دارم و
نیز با توجه به در پیش بودن فصل بارندگی و جاري شدن سیلاب هاي بعدي روند کار دیواره ساحلی شهر معمولان بسیار کند است

 
خواستار تسریع در روند ساخت آن هستم و لایروبی رودخانه کشکان را ضروري می دانم. 

او عنوان کرد: لرستان چهارمین استان آبی کشور است اما در سیاست هاي توزیع آب وزارت نیرو مغفول مانده، کشاورزان پلدختر و
بخش معمولان با بیش از 870 موتور تلمبه از رودخانه کشکان آب برداشت می کنند اما وزارت نیرو هیچگونه اقدامی جهت صدور
پروانه براي کشاورزان منطقه انجام نداده، صدور مجوز برداشت آب و همچنین هرگونه ساخت سد و سازه در بالادست شهرستان

 
پلدختر و بخش معمولان و چگینی را منوط به تخصیص حقابه پایین دست و تضمین آن می دانم. 

این نماینده مردم در مجلس شوراي اسلامی در تذکر به وزیر جهاد کشاورزي گفت: سیل فروردین 98 زمین هاي کشاورزي باغات
مزارع پمپاژ هاي آب را از بین برده اما تاکنون اقدام عاجلی به عمل نیامده است خواستار حل مشکل کشاورزان خسارت دیده از سیل
و بازسازي پمپاژهاي آب کشاورزي رنگین بان، میلیون، جلگه زیر دار، افرینه، آمیران و کوشکی که در سیل فروردین 98 تخریب شدند

 
را دارم. 

این نماینده مردم در تذکر به وزیر راه و شهرسازي، گفت: ضمن تشکر از تلاش هاي مجدانه وزیر درخواست تسریع در اجرایی کردن 4
فاز راه پلدختر به خرم آباد را دارم و همچنین خواستار تسریع در بازسازي راه هاي روستایی و حدود 40 پل که بر اثر سیل تخریب

 
شده اند و اجرایی کردن یک قطعه از راه آهن خرم آباد به پلدختر و اندیمشک هستم. 



اودر تذکر به وزیر صنعت، معدن و تجارت، عنوان کرد: متاسفانه با وجود گذشته بیش از سه سال از کلنگ زنی کارخانه آهک هیدراته
پلدختر و بارها مراجعه حضوري به وزارت صنعت ،معدن و تجارت، شرکت ایمیدرو و جلسات متعدد بی نتیجه، این پروژه تعطیل و

 
باعث نگرانی جدي مردم شده، خواستار فعال کردن و اجرایی شدن این پروژه در منطقه محروم هستم. 

کاظمی در پایان ضمن تذکر به وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماع، افزود: متاسفانه علی رغم پیگیري هاي حضوري متعدد و دستور کتبی
وزیر جهت سرمایه گذاري هلدینگ هاي شستا در منطقه محروم و سیل زده پلدختر معمولان تاکنون هیچ اقدامی در این خصوص
صورت نگرفته و همچنین علی رغم دعوت از وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعب جهت حضور در شهرستان هاي سیل زده و محروم این
سفر نیز انجام نشده است، درخواست حضور وزیر، اجراي دستورات کتبی وي و ورود شستا جهت سرمایه گذاري در منطقه محروم را

دارم.



3000 واحد مسکن محرومان خراسان جنوبی به بهره برداري می رسد

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  4  |  تاریخ: 1399/04/30

بیرجند- استاندار خراسان جنوبی گفت: تا هفته دولت سال جاري سه هزار واحد مسکن محرومین در روستاها به بهره برداري
می رسد.

بیرجند- استاندار خراسان جنوبی گفت: تا هفته دولت سال
جاري سه هزار واحد مسکن محرومین در روستاها به بهره

 
برداري می رسد. 

به گزارش خبرنگار مهر، محمد صادق معتمدیان ظهر
دوشنبه در حاشیه مراسم امضاي تفاهم نامه تامین زمین و
ساخت هزار و 700 واحد مسکن و ساماندهی اشتغال و
کارآفرینی ایثارگران در جمع خبرنگاران بیان کرد: امید
است بتوانیم با استفاده از ظرفیت ها احداث هزار و 700

 
واحد را تا پایان دولت به اتمام برسانیم. 

وي با اشاره به احداث طرح 10 هزار واحد مسکن محرومین در روستاها بیان کرد: تاکنون هفت هزار واحد مسکن به بهره برداري

 
رسیده است . 

استاندار خراسان جنوبی افزود: تا هفته دولت سال جاري سه هزار باقی مانده واحد مسکن محرومین در روستاها به بهره برداري می

 
رسد. 

وي با اشاره به سفر سال جاري نوبخت به خراسان جنوبی بیان کرد: در این سفر احداث شش هزار واحد شهري در شهرهاي استان
براي کم در آمد با استفاده از تسهیلات ویژه در نظر گرفته شده است.



ارائه آموزش هاي فنی و حرفه اي به 15 هزار نفر در خراسان جنوبی

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  5  |  تاریخ: 1399/04/30

بیرجند- مدیرکل و فنی و حرفه اي خراسان جنوبی با بیان اینکه در شرایط شیوع کرونا 50درصد ظرفیت کارگاه هاي استان
فعال است، گفت: پیش بینی ارائه آموزش به 15 هزار نفر را در سال جاري داریم.

بیرجند- مدیرکل و فنی و حرفه اي خراسان جنوبی با بیان
اینکه در شرایط شیوع کرونا 50درصد ظرفیت کارگاه هاي
استان فعال است، گفت: پیش بینی ارائه آموزش به 15

 
هزار نفر را در سال جاري داریم. 

به گزارش خبرنگار مهر، حسین خوشایند ظهر دوشنبه در
نشست خبري که به مناسبت هفته ملی مهارت برگزار شد،
اظهار کرد: آموزش هاي فنی و حرفه اي با هدف ارتقاي
دانش افراد و ایجاد مهارت هاي لازم و به فعلیت رساندن

 
استعدادهاي نهفته در افراد ارائه می شود. 

وي بابیان اینکه آموزش در این اداره کل بر مبناي استاندارد آموزشی و با برخورداري از کد بین المللی است، تصریح کرد: با هدف

 
تربیت و ارتقا سطح مهارتی نیروي کار، متولی ارائه آموزش هاي مهارتی غیر رسمی در سطح استان هستیم. 

مدیرکل فنی و حرفه اي خراسان جنوبی با اشاره به اینکه آموزش ها در دو بخش خصوصی و دولتی ارائه می شود، بیان داشت: 19

 
مرکز آموزش فنی و حرفه اي دولتی در استان فعال است. 

خوشایند بیان داشت: 120 کارگاه ثابت و 550 حرفه آموزشی، در خوشه هاي خدمات، صنعت، فرهنگ و هنر و کشاورزي، آموزش

 
هاي خود را به صورت رایگان ارائه می کنند. 

 
فعالیت 166 آموزشگاه آزاد فنی و حرفه اي در استان 

وي همچنین به فعالیت 166 آموزشگاه آزاد فنی و حرفه اي در استان اشاره کرد و تصریح کرد: این آموزشگاه ها 226 حرفه آموزشی

 
را طبق شهریه مصوب هیأت نظارت مرکزي سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور به متقاضیان استان ارائه می دهند. 

وي با بیان اینکه برنامه هاي آموزشی این اداره کل به دو شیوه آموزش بر مبناي اعتبارات دولتی و آموزش مشارکتی اجرا می شود،
عنوان کرد: در شیوه مشارکتی ارائه آموزش هاي مهارتی در قالب انعقاد تفاهم نامه همکاري و قرارداد با سایر دستگاه هاي اجرایی و یا

 
ذي نفعان آموزش ارائه می شود. 

مدیرکل و فنی و حرفه اي خراسان جنوبی با اشاره به اینکه طی سال گذشته 23 هزار و 26 نفر از مهارت هاي فنی و حرفه اي در



 
بخش دولتی استفاده کرده اند، بیان داشت: از ابتداي امسال این آموزش هاي به چهار هزار و 723 نفر ارائه شده است. 

 
به گفته وي با توجه به شیوع کرونا ارائه آموزش ها با استفاده از 50 درصد ظرفیت کارگاه ها به صورت حضور و غیرحضوري است. 

 
خوشایند عنوان کرد: همچنین در بخش غیر دولتی سال گذشته 7 هزار و 123 نفر از آموزش هاي مهارتی استفاده کرده اند. 

وي با بیان اینکه 11 پروژه عمرانی را از ابتداي دولت داشته ایم که تعیین تکلیف شده است، بیان داشت: پروژه احداث مرکز خواهران

 
طبس و احداث مرکز فنی و حرفه اي زیرکوه تا پایان سال 99 به بهره برداري می رسد. 

 
اجراي طرح جهادي خدمات فنی و مهندسی 

مدیرکل و فنی و حرفه اي خراسان جنوبی گفت: در راستاي مسئولیت هاي اجتماعی طرح جهادي خدمات فنی و مهندسی را در

 
سطح استان اجرا کردیم 

وي عنوان کرد: به منظور ارائه خدمات فنی و مهندسی به مردم و ترویج فرهنگ مهارت آموزي توسعه روحیه مشارکت جویی صرفه

 
جویی در وقت روستاییان طرح جهادي خدمات فنی و مهندسی در 9 شهرستان و 9 روستاي محروم اجرا شد. 

 
به گفته خوشایند در این طرح به یک هزار و 492 نفر خدمت انفرادي ارائه شده است. 

وي به اجراي طرح کارآفرینی اجتماعی در نهبندان هم اشاره کرد و ادامه داد: در این راستا نیز براي هزار و 371 نفر دوره هاي

 
آموزشی اجرا شده است. 

وي اظهار کرد: پیش بینی می کنیم طی سال جاري با توجه به محدودیت هایی که به لحاظ شیوع کرونا وجود دارد 15 هزار نفر

 
بتوانند از آموزش هاي مهارتی فنی و حرفه اي بهره مند شوند. 

وي از راه اندازي مرکز تخصصی آموزش هاي کسب و کار در استان خبر داد و گفت: بمنظور پرورش کارآفرینان مولد و ایجاد اشتغال
پایدار از طریق بستر سازي براي ایجاد کسب و کارهاي پر رشد در اکوسیستم بهبود یافته و کارآفرینانه استان این مرکز طی هفته ملی

 
مهارت افتتاح خواهد شد. 

خوشایند همچنین به راه اندازي مرکز جوار پادگانی استان هم اشاره کرد و افزود: برگزاري جشنواره کارآموختگان برتر کارآفرین مراکز
آموزش فنی و حرفه اي استان، تجلیل از رؤسا، مربیان و کارکنان برتر مراکز آموزش فنی و حرفه اي استان، برگزاري دوره هاي
آموزشی کپسولی به صورت مجازي و ایجاد تیم هاي خدمات سیار خودرویی به منظور ارائه خدمات رایگان به مردم از مهم ترین برنامه

هاي استان در هفته ملی مهارت خواهد بود.



تفاهم نامه حمایت از اشتغال و مسکن ایثارگران خراسان جنوبی منعقد شد

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  6  |  تاریخ: 1399/04/30

بیرجند- طی مراسمی تفاهم نامه تامین زمین و ساخت هزار و 700 واحد مسکن و ساماندهی اشتغال و کارآفرینی ایثارگران
امضا شد.

بیرجند- طی مراسمی تفاهم نامه تامین زمین و ساخت
هزار و 700 واحد مسکن و ساماندهی اشتغال و کارآفرینی

 
ایثارگران امضا شد. 

به گزارش خبرنگار مهر، طی مراسمی ظهر دوشنبه تفاهم
نامه تامین زمین و ساخت هزار و 700 واحد مسکن و
ساماندهی اشتغال و کارآفرینی ایثارگران بین استاندار و
معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران

 
امضا شد. 

استاندار خراسان جنوبی در این مراسم با بیان اینکه هزار و 700 واحد مسکن براي ایثارگران احداث می شود، گفت: تلاش می کنیم

 
بتوانیم در بازه زمانی یک ساله این واحدها احداث شود. 

محمد صادق معتمدیان با اشاره به بیکاري 535 ایثارگر در استان بیان کرد: همچنین امید است بتوانیم با انعقاد این تفاهم نامه با

 
معاون رئیس جمهور مشکل اشتغال این افراد در بازه یک ساله رفع کنیم. 

وي ایثارگران و خانواده هاي شهدا را چشم و چراغ جامعه عنوان کرد و گفت: نباید در خدمت رسانی به این افراد از هیچ تلاشی دریغ
شود.



خوزستان؛ مقصد اولین سفر استانی قالیباف

منبع: العالمشماره خبر:  7  |  تاریخ: 1399/04/30

رئیس مجمع نمایندگان استان خوزستان در مجلس گفت: رئیس مجلس قرار است در اولین سفر استانی خود به استان
خوزستان سفر کند....

رئیس مجمع نمایندگان استان خوزستان در مجلس گفت:
رئیس مجلس قرار است در اولین سفر استانی خود به

 
استان خوزستان سفر کند. العالم - ایران / سیاسی 

سید کریم حسینی رئیس مجمع نمایندگان استان
خوزستان با اشاره به برگزاري روز گذشته (یکشنبه) نشست
مجمع نمایندگان خوزستان در مجلس شوراي اسلامی با
محمدباقر قالیباف، اظهار داشت: در این جلسه مشکلات و
معضلات استان خوزستان با رئیس مجلس شوراي اسلامی

 
در میان گذاشته شد. 

وي افزود: در این نشست مقرر شدآقاي قالیباف به دعوت مجمع نمایندگان خوزستان به زودي در اولین سفر استانی خود به خوزستان

 
بیابد. 

حسینی به اهداف سفر قالیباف به خوزستان اشاره کرد و گفت: توجه ویژه به اشتغال پایدار در راستاي محرومیت زدایی، رفع موانع
سرمایه گذاري و کمک به تولید پایدار، اتخاذ راهکارهاي رونق و توسعه بخش کشاورزي، ارتقاي شاخص هاي آموزشی، بهداشتی و

 
درمانی و بررسی دلایل عقب بودن توسعه و پیشرفت استان در قیاس با دیگر استان ها نیز در این سفر بررسی می شوند. 

فارس



انعقاد قرارداد ساخت 1700 واحد مسکن ایثارگران

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  8  |  تاریخ: 1399/04/30

به گزارش خبرگزاري صداوسیماي مرکز خراسان جنوبی، معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور در
مراسم انعقاد این تفاهم نامه ها گفت: با توجه به تأکید رئیس
جمهور براي پرداخت تمام مطالبات جامعه ایثارگري از جمله
مسکن و اشتغال تا پایان دولت دوازدهم ، ساخت 20 هزار واحد
مسکونی ویژه ایثارگران در کشور مد نظر قرار گرفت که این طرح
براي اولین بار در کشور در خراسان جنوبی با تامین زمین و
ساخت مسکن براي 1700 ایثارگر و ایجاد 535 شغل براي
جامعه هدف، با استفاده از ماده 21 قانون جامع خدمات رسانی

 
ایثارگران آغاز شد. 

اوحدي افزود: این تفاهم نامه ها بین بنیاد شهید و امور ایثارگران و استانداري خراسان جنوبی با هدف تامین زمین و ساخت هزار و

 
700 واحد مسکونی و ایجاد شغل براي ایثارگران منعقد شد. 

 
اداره کل راه و شهرسازي استان هم به عنوان متولی در تامین زمین و ساخت این واحد ها مشارکت خواهد داشت. 

وي گفت: بر طبق تفاهم نامه مربوط به ایجاد اشتغال براي ایثارگران، تلاش می شود تا پایان برنامه ششم توسعه، به طور کامل موضوع

 
اشتغال فرزندان و خانواده هاي جانبازان بالاي 70 درصد و فرزندان شهدا ، محقق شود. 

اوحدي همچنین از سفر هفته آینده رئیس هیأت مدیره سازمان اختصاصی کوثر به خراسان جنوبی خبر داد و افزود: سازمان تخصصی
کوثر تلاش خواهد کرد در این سفر، ظرفیت هاي کارآفرینی و خود اشتغالی خراسان جنوبی را شناسایی و براي آن سرمایه گذاري

 
کند. 

مشمولان واجد شرایط بهره مندي از این خدمات، جانبازان 25 درصد به بالا، آزادگان و همسر و فرزندان شهدا هستند که باید نسبت
به واگذاري زمین مسکونی از سوي اداره کل راه و شهرسازي استان با رعایت حداقل نصاب تفکیک و برابر با تراکم مجاز، حداکثر تا

 
100 متر مربع در استان خراسان جنوبی براي هر متقاضی اقدام شود. 

اقدامات براي تکمیل اطلاعات، استعلام سابقه مالکیت زمین و مسکن در سامانه یکپارچه مدیریت اراضی و مستقلات از سوي سازمان
ملی زمین و مسکن انجام خواهد شد تا امکان بررسی فرم "ج" متقاضیان و سپس معرفی ایثارگران واجد شرایط از سوي بنیاد شهید و

 
امور ایثارگران فراهم شود. 

خراسان جنوبی دو هزار شهید و 4 هزار و 562 آزاده و جانباز دارد.



جوابیه جهاد دانشگاهی به اظهارات نماینده نجف آباد

منبع: خبرنامه دانشجویان ایرانشماره خبر:  9  |  تاریخ: 1399/04/30

جهاد دانشگاهی به اظهارات ابوالفضل ابوترابی نماینده نجف آباد در مجلس شوراي اسلامی درباره زمین خواري واکنش نشان داد.

به گزارش «خبرنامه دانشجویان ایران» جهاد دانشگاهی به اظهارات ابوالفضل ابوترابی نماینده مردم نجف آباد در مجلس شوراي

 
اسلامی با عنوان «ماجراي زمین خواري 5 هزار هکتاري به نام جهاد دانشگاهی» واکنش نشان داده و جوابیه اي صادر کرد. 

 
متن این جوابیه به شرح ذیل است: 

به پیشنهاد استاندار محترم وقت اصفهان، شرکت گروه صنایع
دارویی، شیمیایی و غذایی شهید مدرس در سال 1386، به
عنوان یک شرکت غیرفعال و تعطیل شده با هدف احیا از طریق
ظرفیت هاي علمی و پژوهشی جهاد دانشگاهی به منظور راه
اندازي مجدد واحدهاي موجود و هم چنین استقرار صنایع نوین
و دانش بنیان جدید، در قبال ثمن آن به این نهاد واگذار شده

 
است. 

به دلیل اینکه براي اجراي طرح هاي جهاد دانشگاهی، تعیین وضعیت مالکیت زمین محل احداث خطوط تولیدي شرکت مذکور

 
ضروري بوده، دولت محترم جمهوري اسلامی در مورد آن تصمیم گیري کرده است. 

بررسی و امعان نظر در سابقه جهاد دانشگاهی و میزان بهره وري طرح هاي این نهاد نسبت به امکانات محدود در اختیار آن، داوري در
مورد مدعاي طرح شده در مصاحبه فوق را آسان می نماید. همان گونه که در سال هاي گذشته نماینده محترم مردم شریف نجف آباد،
تیران و کرون درخواست اقدام مشترك با جهاد دانشگاهی در مجتمع یادشده را داشته اند، انتظار می رود اینک نیز با حمایت از اجراي

طرح هاي دانش بنیان، این نهاد را در گسترش تولید داخلی و رونق تولید و اشتغال در منطقه یاري فرمایند.



براي فراگیري کارهاي خیر باید این فعالیت ها رسانه اي شود

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  10  |  تاریخ: 1399/04/30

قم – تولیت آستان مقدس حضرت معصومه (س) گفت: اگر کارهاي خیر و عام المنفعه رسانه اي شود باعث فراگیري آن خیر
در جامعه می شود.

قم – تولیت آستان مقدس حضرت معصومه (س) گفت:
اگر کارهاي خیر و عام المنفعه رسانه اي شود باعث

 
فراگیري آن خیر در جامعه می شود. 

به گزارش خبرنگار مهر، آیت االله سید محمد سعیدي در
دیدار با اعضاي سفیران کریمه که در سالن محراب حرم
مطهر حضرت معصومه (س) انجام شد، گفت: پویایی و
روزآمدي در معرفی کرامت و ویژگی هاي اهل بیت (ع)

 
باید مورد توجه باشد. 

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه (س) با تاکید بر اینکه اگر کارهاي خیر و عام المنفعه رسانه اي شود باعث فراگیري آن خیر در
جامعه می شود گفت: ایجاد اشتغال براي افراد بیکار، تهیه جهیزیه، کمک به آزادي زندانیان و از این قبیل فعالیت ها باید گسترده تر و

 
بیشتر شود. 

وي با تاکید بر اینکه همه ما مدیون خون شهدا هستیم گفت: ما باید همراه با تکریم اهل بیت (ع) به یاد شهدا باشیم چراکه شهدا با

 
ایثار و از خودگذشتگی خونشان را به پاي شجره طیبه اسلام ریخته و باعث گسترش ارزش ها شدند. 

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه (س) در ادامه افزود: امروز که در جنگ نرم با دشمن هستیم باید همچون دوران دفاع مقدس با
نام ائمه اطهار (ع) گروه هاي جهادي شکل گیرد و با اتحاد و یکپارچگی در این جبهه فرهنگی به اسلام و کشور خدمت کنیم.



آغاز احداث دو واحد جدید پرورش مرغ گوشتی در دلگان

منبع: ایسناشماره خبر:  11  |  تاریخ: 1399/04/30

مدیر جهاد کشاورزي شهرستان دلگان سیستان وبلوچستان گفت: در حال حاضر در شهرستان دلگان یک واحد صنعتی
پرورش مرغ گوشتی با ظرفیت جوجه ریزي 80 هزار قطعه جوجه در سال فعالیت دارد و سالیانه 160 تن گوشت مرغ به بازار

عرضه مینماید.

شهناز رفعت پور در مراسم کلنگ زنی احداث واحدهاي
جدید پرورش مرغ گوشتی افزود: واحدهاي تولیدي جدید
هر کدام ظرفیت پرورش 20 هزار قطعه جوجه در هر دوره
را خواهند داشت وبا به تولید رسیدن این دو واحد 320 تن

 
به ظرفیت تولید گوشت مرغ شهرستان افزوده خواهد شد. 

وي اظهار داشت: براي اجراي این طرح ها جمعا اعتباري
بالغ بر 60 میلیارد ریال هزینه خواهد شد که از محل
سرمایه گذاري شخصی و تسهیلات صندوق کارآفرینی امید

 
تأمین وپرداخت می گردد. 

 
گفتنی در مراسم کلنگ زنی فرماندار و جمعی از مدیران دستگاه هاي اجرایی شهرستان حضور داشتند. 

انتهاي پیام



پرداخت تسهیلات به بیش از 2000 طرح اشتغالزا در سیستان و بلوچستان

منبع: ایسناشماره خبر:  12  |  تاریخ: 1399/04/30

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان سیستان و بلوچستان گفت: در سال 98، به 2152 طرح با اشتغالزایی 14 هزار و
756 نفر، از محل منابع روستایی و عشایري در استان تسهیلات پرداخت شده است.

مهردادجهاندیده افزود: مرحله پنجم تسهیلات اشتغال
روستایی و عشایري در چند روز گذشته به استان ها ابلاغ
شده که سهم سیستان و بلوچستان از آن، 206 میلیارد

 
تومان است. 

وي بیان کرد: 40 درصد منابع این تسهیلات در اختیار
صندوق کارآفرینی امید و مابقی در اختیار 3 بانک توسعه
تعاون، کشاورزي و پست بانک قرار گرفته تا به متقاضیان

 
پرداخت شود. 

وي گفت: در مرحله پنجم، طرح هایی که متقاضی تسهیلات متمم هستند و یا طرح هایی که در سیستم بانکی و یا دستگاه هاي

 
اجرایی و کمیته فنی مصوب شده اند و یا در دست بررسی هستند، در اولویت پرداخت قرار دارند. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان خاطر نشان کرد: همچنین 100 میلیارد تومان تسهیلات اشتغال روستایی و عشایري خاص

 
مناطق سیل زده به استان ابلاغ شده است که توسط چهار بانک عامل اجراي این طرح به متقاضیان پرداخت می شود. 

وي تصریح کرد: از لحاظ منابع مالی، استان براي پرداخت تسهیلات اشتغال هیچگونه محدودیتی ندارد، منوط به اینکه متقاضیان طرح

 
هایی را که متناسب با ظرفیت ها و پرکشش و پر اشتغال باشد، دنبال کنند. 

وي اظهار کرد: عملکرد چهار بانک توسعه تعاون، کشاورزي، پست بانک و صندوق کارآفرینی امید و همچنین دستگاه هاي اجرایی

 
بخشی در طی چهار مرحله قبلی از اجراي طرح اشتغال روستایی و عشایري در استان قابل تقدیر است. 

انتهاي پیام



مطالبات جامعه ایثارگران تا پایان دولت پرداخت می شود

منبع: شبستانشماره خبر:  13  |  تاریخ: 1399/04/30

اوحدي گفت: در دولت دوازدهم، تأکید رئیس جمهور بر رسیدگی جدي به امور ایثارگران است و مصوب شده تا پایان دولت
دوازدهم کلیه تعهدات، مطالبات و دیون جامعه ایثارگران پرداخت شود.

اوحدي گفت: در دولت دوازدهم، تأکید رئیس جمهور بر رسیدگی جدي به امور ایثارگران است و مصوب شده تا پایان دولت

 
دوازدهم کلیه تعهدات، مطالبات و دیون جامعه ایثارگران پرداخت شود. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان از بیرجند، «سعید
اوحدي» ظهر امروز (30 تیر) در مراسم امضاي تفاهم نامه هاي
ایجاد اشتغال و احداث مسکن ویژه ایثارگران استان خراسان
جنوبی اظهار کرد: خراسان جنوبی اولین استانی خواهد بود که با
تعیین زمین، تأمین مسکن این قشر عزیز را آغاز کرده و براي

 
535 نفر از افراد متقاضی زمینه اشتغال فراهم می کند. 

رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور افزود: در دولت
دوازدهم، تأکید رئیس جمهور بر رسیدگی جدي به امور ایثارگران است و مصوب شده تا پایان دولت دوازدهم کلیه تعهدات، مطالبات

 
و دیون جامعه ایثارگران پرداخت شود. 

وي ادامه داد: امیدواریم علیرغم فشارهاي حداکثري استکبار، بتوانیم با استفاده از ظرفیت هاي بزرگ کشور در منشور اقتصاد

 
مقاومتی، شعار جهش تولید را تحقق بخشیم. 

معاون رئیس جمهور بیان کرد: به دنبال این هستیم تا طی آزمونی اختصاصی براي جامعه ایثارگران، تکلیف قانونی سهمیه اشتغال 25

 
درصد را محقق نماییم. 

اوحدي از حضور رئیس سازمان اقتصادي کوثر وابسته به بنیاد شهید در استان خبر داد و افزود: با توجه به امضاي تفاهم نامه و عزم
جدي استاندار خراسان جنوبی، مقرر شد تا ریاست سازمان اقتصادي کوثر هفته آینده به این استان سفر کرده و ظرفیت هاي

 
کارآفرینی و خود اشتغالی خراسان جنوبی را در راستاي بهره برداري بررسی نماید. 

 
وي تأکید کرد: امیدواریم با اجراي این دو طرح مهم، بخشی از دِینی که به جامعه ایثارگران داریم ادا شود. 

« محمدصادق معتمدیان» استاندار خراسان جنوبی نیز اظهار کرد: براي اولین بار در کشور دو اتفاق مهم را شاهد هستیم، تا در حوزه
مسکن بتوانیم طی بازه زمانی یک ساله یک هزار و 700 واحد مسکونی ایثارگران را تکمیل و به بهره برداري برسانیم. 



معتمدیان حل مشکل اشتغال ایثارگران را از برنامه هاي اولویت دار برشمرد و گفت: امیدواریم با امضاي این تفاهم نامه و با استفاده از
همه ظرفیت هاي ملی و استانی، مشکل اشتغال 535 نفر از جامعه ایثارگران استان را مرتفع کرده و در این زمینه جزء اولین استان

 
هایی باشیم که تقاضاي مسکن و اشتغال ایثارگران را به صفر می رسانیم. 

گفتنی است؛ در پایان، تفاهم نامه تأمین زمین و ساخت 1700 مسکن و همچنین ساماندهی اشتغال و کارآفرینی براي 535 نفر از
ایثارگران استان خراسان جنوبی به امضاي معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور و استاندار خراسان جنوبی

رسید.



> تفاهم نامه ساخت1700 واحد مسکونی و ساماندهی اشتغال ایثارگران استان
خراسان جنوبی امضاء شد
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معاون رییس جمهور و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران در سفر به استان خراسان جنوبی با حضور در استانداري این استان
تفاهم نامه تامین زمین و ساخت 1700 واحد مسکونی ایثارگران و ساماندهی اشتغال و کارآفرینی ایثارگران را به امضا رساند.
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تفاهم نامه ساخت1700 واحد مسکونی و ساماندهی اشتغال ایثارگران استان خراسان جنوبی امضاء شد معاون رییس جمهور و رییس
بنیاد شهید و امور ایثارگران در سفر به استان خراسان جنوبی با حضور در استانداري این استان تفاهم نامه تامین زمین و ساخت

 
1700 واحد مسکونی ایثارگران و ساماندهی اشتغال و کارآفرینی ایثارگران را به امضا رساند. 

 
 

به گزارش حیات به نقل از "ایثار"، سعید اوحدي روز دوشنبه 30 تیرماه در مراسم امضاي تفاهم نامه تامین مسکن براي 1700 نفر از
ایثارگران و ساماندهی اشتغال و کارآفرینی ایثارگران استان خراسان جنوبی با تقدیر از پیگیري هاي صورت گرفته براي امضاي این
تفاهم نامه گفت: نماینده محترم ولی فقیه در خراسان جنوبی پشتوانه و حامی ما براي به ثمر رسیدن این تفاهم نامه بودند و استاندار



محترم خراسان جنوبی نیز مجدانه پیگیر انعقاد این تفاهم نامه بودند و با همت تمام این عزیزان بخش کوچکی از دین بزرگ ما به

 
ایثارگران ادا می شود. 

رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران ادامه داد: خراسان جنوبی نخستین استانی است که در آن با تأمین زمین و ایجاد اشتغال، مشکلات

 
ایثارگران عزیز را در این دو حوزه به صورت کامل بر طرف می شود. 

وي با اشاره به فشارهاي همه جانبه استکبار علیه مردم کشورمان گفت: علی رغم تمام این فشارها تلاش می کنیم با استفاده از

 
ظرفیت هاي موجود در کشور و با رویکرد اقتصاد مقاومتی، در جهت تحقق شعار استراتژیک "جهش تولید" گام برداریم. 

 
 

معاون رییس جمهور در خصوص موضوع اشتغال ایثارگران گفت: ظرفیت هاي خوبی از نظر قانونی براي ایجاد اشتغال ایثارگران وجود
دارد که از جمله آن ها تخصیص سهمیه 25 درصد اشتغال ایثارگران در دستگاه هاي دولتی است. همچنین در بند "ج" ماده 87

 
قانون برنامه ششم توسعه تکلیف شده که تا پایان دوران اجراي این قانون باید موضوع اشتغال ایثارگران به صورت کامل انجام شود. 

اوحدي افزود: آقاي دکتر انصاري معاون رییس جمهور و رییس سازمان اداري و استخدامی سهمیه خاصی را در آزمون استخدامی
دستگاه هاي دولتی براي ایثارگران در نظر گرفته اند. همچنین بخشنامه مشترکی از سوي سازمان برنامه و بودجه و سازمان اداري و
استخدامی در خصوص استخدام ایثارگران به تمام دستگاه ها ابلاغ شد و از جمیع این موارد می توان استنباط کرد در سال جهش

 
تولید از ظرفیت هاي موجود چه در حوزه مسکن و چه در حوزه اشتغال ایثارگران به خوبی استفاده کرد. 

وي با اشاره به اهمیت موضوع درمان ایثارگران گفت: در این بخش نیز کارگروهی در بنیاد شهید و امور ایثارگران تشکیل شده تا

 
مسائل مربوط به بهداشت و درمان ایثارگران به سرعت شناسایی و مورد رسیدگی قرار گیرند. 

محمد صادق معتمدیان استاندار خراسان جنوبی نیز در این مراسم تاکید کرد: تلاش ما بر این است تا بتوانیم تفاهم نامه تامین مسکن
براي 1700 نفر از ایثارگران استان خراسان جنوبی را ظرف مدت یک سال به صورت کامل اجرایی کنیم تا ان شاء االله موضوع مسکن

 
ایثارگران این استان به صورت کامل حل شود. 

وي افزود: در حوزه اشتغال ایثارگران نیز تلاش می کنیم تا از تمام ظرفیت هاي قانونی براي ایجاد اشتغال ثابت و شایسته ایثارگران

 
این استان استفاده کنیم. 

 
انتهاي پیام/ 

فایل هاي ضمیمه :



راه اندازي مرکز نوآوري در استان قم طی سه ماه آینده

منبع: موجشماره خبر:  15  |  تاریخ: 1399/04/30

رئیس دانشگاه صنعتی قم از راه اندازي مرکز نوآوري و
اولین فضاي کار اشتراکی در استان قم طی سه ماه آینده
در این دانشگاه خبر داد و گفت: این مرکز در بخش هاي
مرتبط با مشاوره و آموزش شرکت هاي دانش بنیان،
واحدهاي فناور و حمایت از افرادي که علاقه مند به توسعه
بخشی به ایده هاي دانش بنیان خود هستند، فعالیت می

 
کند. 

به گزارش خبرگزاري موج قم، جلال رضایی نور رئیس
دانشگاه صنعتی قم در بازدید از تحریریه این خبرگزاري گفت: حدود 2 هزار دانشجو در 8 رشته کارشناسی و 16 رشته در مقطع

 
کارشناسی ارشد در این دانشگاه مشغول به تحصیل هستند. 

وي با اشاره به اینکه دانشگاه صنعتی قم به دلیل قرار گرفتن در شاهراه مواصلاتی کشور،8 و واقع شدن بین شهرك و 4 ناحیه صنعتی
می تواند واسطه خوبی بین صنعت و جامعه دانشگاهی استان قم باشد، افزود: طرح «همیار صنعت» به عنوان یک کلینیک صنعتی با
هدف ارائه مشاوره علمی و راهکارهاي رفع مشکلات در حوزه صنعت براي اولین بار توسط این دانشگاه ارائه و اجرایی شد که می تواند

 
الگوي مناسبی براي سایر دانشگاه هاي کشور باشد. 

رضایی نور بیان کرد: در این طرح، تیم هاي همیار صنعت هر کدام از تیم ها متشکل از 1نفر استاد و حدود 4 دانشجو جهت بررسی و
عارضه یابی صنایعی که توسط سازمان صمت به دانشگاه معرفی شده اند، از محل واحد صنعتی که دچار مشکل شده بازدید می کنند

 
و راهکارهاي لازم را جهت رفع مشکلات مربوطه ارائه می دهند. 

وي ادامه داد: این طرح در راستاي کارآفرینی و اشتغال دانشجویان با جدیت پیگیري می شود و در بسیاري از موارد مراجعه تیم همیار
صنعت به واحد تولیدي، مسئولان آن واحد صنعتی خواهان جذب دانشجویان این تیم شده اند که از جمله نقاط قوت این طرح به

 
شمار می رود. 

رئیس دانشگاه صنعتی قم اظهارنمود: تیرماه 1398میز خدمت الکترونیکی دانشگاه صنعتی قم به وسیله استاندارمحترم قم راه اندازي

 
شد و هم اکنون 95 درصد خدمات دانشگاه به صورت الکترونیکی و در بستر وب ارائه می شود. 

رضایی نور تاکید کرد: با شیوع ویروس کرونا و محدودیت برگزاري کلاس هاي حضوري، دانشگاه صنعتی قم به دلیل دارا بودن
زیرساخت هاي الکترونیکی مناسب در ارائه خدمات غیرحضوري و برگزاري کلاس هاي مجازي جزو اولین دانشگاه هاي کشور محسوب



 
می شود که از هفته اول اسفندماه کلاس هاي درسی را به صورت مجازي و برخط برگزار نموده است. 

وي از راه اندازي مرکز نوآوري در استان قم خبر داد و افزود: اعتبارات و مجوز تاسیس مرکز نوآوري استان قم دریافت شده و این مرکز
طی سه ماه آینده در دانشگاه صنعتی قم فعالیت خود را آغاز خواهد کرد و امیدواریم با ارائه خدمات آموزشی، مشاوره ، ارائه فضاي کار

 
اشتراکی، جذب سرمایه گذار ایده هاي دانش بنیان در سطح کشور، نام آفرین باشد. 

وي ادامه داد: علاوه بر آن، این مرکز فعالیت هاي مرتبط با شتاب دهندگی را انجام داده و از طرح ها و ایده هاي دانش بنیان تا
رسیدن به سطوح تکنولوژي بالا ، تجاري سازي و سودآوري حمایت خواهد کرد و به عبارت بهتر، این مرکز اولین شتاب دهنده

 
خصوصی تقاضا محور در سطح استان خواهد بود. 

رئیس دانشگاه صنعتی قم گفت: باشگاه توانمندسازي استارتاپ ها( بتا)، فعالیت خود را از سال گذشته در ذیل مرکز نوآوري آغاز کرد

 
که خدمات نرم افزاري مرتبط با شتاب دهندگی در آن نیز ارائه می شود که این امر از افتخارات این دانشگاه به شمار می رود. 

وي از راه اندازي سامانه صدا ( صنعت، دانشگاه، اعتلا) در سایت دانشگاه صنعتی قم خبر داد و بیان کرد: در این سامانه، صاحبان
مشاغل می توانند با ثبت نام و درج آگهی هاي شغلی و کارآموزي از فرصت گزینش نخبگان دانشگاهی بهره مند شوند و دانشجویان

می توانند جهت اطلاع از بهترین فرصت هاي شغلی و کارآموزي وارد سامانه شده و ثبت نام کنند.



پیام دکتر سرمست استاندار قم به مناسبت هفته ملی مهارت

منبع: موجشماره خبر:  16  |  تاریخ: 1399/04/30

 
استاندار قم به مناسبت هفته ملی مهارت پیام صادر کرد. 

به گزارش خبرگزاري موج قم، متن پیام بهرام سرمست

 
استاندار قم به شرح زیر است: 

 
بسمه تعالی 

ایران سربلند اسلامی دوران حساس و بسیار سرنوشت
سازي را سپري می کند و براي اعتلاي کشور عزیزمان عزم

 
ملی و همگانی بین همه اقشار در تمام ابعاد باید پدیدار گردد. 

توسعه و توجه به آموزش هاي فنی و حرفه اي بعنوان ابزاري ارزشمند براي توسعه اقتصادي کشور، ایجاد اشتغال، کارآفرینی و تحقق

 
فردایی روشن و عاري از بیکاري اثر گذار و تعیین کننده است. 

یقیناً گسترش نهضت توسعه آموزش هاي مهارتی و توانمند سازي منابع کارآمد انسانی راه را براي تحقق شعار سال ""جهش تولید""

 
هموار نموده و اهتمام به این مقوله نوید بخش افق روشن براي اشتغال پایدار جوانان است. 

در آستانه 6 مرداد ماه روز ملی کارآفرینی و آموزش هاي فنی و حرفه اي ضمن گرامیداشت و تبریک هفته ملی مهارت به همه
تلاشگران عرصه مهارت آموزي، انتظار می رود با عزم دوچندان به ترویج و بسط فرهنگ مهارت آموزي و گسترش بیش از پیش آن

 
توجه شده و برنامه ها به گونه اي صورت پذیرد که استان قم در این زمینه پیشتاز و نمونه باشد. 

توفیق روز افزون همگان را در راستاي منویات مقام معظم رهبري مدظله العالی و تحقق سیاست هاي دولت تدبیر و امید در جهت
ارائه خدمات مطلوب و شایسته به شهروندان استان بلند آستان کریمه اهل بیت حضرت فاطمه معصومه سلام االله علیها از خداوند

 
متعال خواستارم. 

 
دکتر بهرام سرمست 

استاندار قم



مدیرعامل شرکت گاز گیلان خبر داد: افزایش 30 درصدي شاخص گاز رسانی

روستایی در گیلان

منبع: روزنامه جملهشماره خبر:  17  |  تاریخ: 1399/04/30

 
گیلان- خبرنگار روزنامه جمله/ 

مدیرعامل شرکت گاز گیلان از افزایش بیش از 30 درصدي
شاخص گاز روستایی استان در دولت تدبیر و امید خبر داد

 
 .

مهندس حسین اکبر افزود:  قبل از انقلاب؛ هیچ گونه
عملیات گازرسانی در گیلان  انجام نشده بود ولی در حال
حاضر به برکت انقلاب اسلامی و با تلاش نیروهاي شرکت

گاز بیش از یک میلیون و  80 هزار مشترك در استان از نعمت گاز طبیعی بهره مند هستند که براي تحقق این مهم 593 هزار

 
انشعاب گاز در استان نصب و بیش از 20 هزار و 900 کیلومتر عملیات شبکه گذاري در گیلان انجام شده است. 

وي تصریح کرد: این تعداد  مشترك شامل 997 هزار مشترك خانگی، 78  هزار مشترك تجاري، بیش از پنج هزار و 600 مشترك

 
صنعتی، 96 جایگاه سوخت سی. ان. جی  و سه نیروگاه  است. 

وي خاطر نشان کرد : با گازدار شدن سراسر استان،  شرایط تشکیل و رونق کسب و کارهاي محلی و کوچک، تولید و اشتغال در

 
روستاها بیش از پیش مهیا شده  و این مهم زمینه رونق اقتصادي و مهاجرت معکوس از شهر به روستا را فراهم کرده است. 

اکبر همچنین با اشاره به گازرسانی به 19 واحد صنعتی در استان بیان کرد: براي گازرسانی به این صنایع بیش از 6.3 میلیارد ریال

 
هزینه و با اجراي آن بالغ بر  پنج هزار و 500 مترمکعب در ساعت گاز طبیعی جایگزین شده است. 

 
برخورداري 98 درصد خانوارهاي گیلانی از گاز طبیعی 

مدیرعامل شرکت گاز گیلان اعلام کرد : در حال حاضر 98 درصد خانوارهاي استان اعم از شهري و روستایی از گاز طبیعی برخوردار

 
هستند. 

اکبر با اشاره به اینکه در این میان بیش از دو هزار و 35 روستاي استان تا کنون از گاز بهره مند شده اند، تصریح کرد: بر این اساس

 
افزون بر 95 درصد روستاهاي گیلان گاز دار شده اند که این میزان گازرسانی از متوسط کشوري بالاتر است. 

وي، شاخص برخورداري خانوارهاي شهري گیلان از گاز طبیعی را هم 99.97 درصد عنوان کرد و افزود : در سایه تلاش هاي انجام
شده در این زمینه هم از میانگین کشوري جلوتر هستیم چنانکه شاخص بهره مندي خانوارهاي شهري در کشور از گاز طبیعی 97.5

 
درصد است. 

وي گفت: از 52 شهر گیلان تا کنون 51 شهر از گاز طبیعی برخوردار شده اند و فقط ماسوله به دلیل داشتن بافت تاریخی و شرایط
خاص از این امکان بهره مند نشده است. اکبر ادامه داد : از سال 92 تا پایان سال 98،  21 هزار  کیلومتر در گیلان شبکه گاز  اجرا
شده و مجموع انشعابات در استان 591 هزار و 374 مورد است. وي با اشاره به  تعداد مشترکان گاز در استان  تصریح کرد: در حال
حاضر  پنج هزار و 666 مورد صنعتی، 997 هزار و 551 مشترك خانگی، 78 هزار و 99 مشترك تجاري، پنج هزار و 632 مشترك در



 
بخش صنعتی و سه نیروگاه  مشترك نیروگاهی هستند. 

مدیرعامل شرکت گاز گیلان به گاز رسانی در استان در سال 92 نیز اشاره و بیان کرد: در هفته دولت در سال 92، 468 هزار و 997

 
خانوار در  47 شهر استان گاز دار  و شهرهاي پره سر، جیرنده، دیلمان و ماکلوان فاقد گاز بوده اند. 

وي اظهار کرد: اما در بخش روستایی در هفته دولت سال 92؛  یک هزار و 194 روستا با جمعیت 198 هزار و 712 خانوار روستایی

 
بهره مند از گاز بوده که معادل 65 درصد از جمعیت روستایی استان را در بر می گرفته است. 

اکبر تصریح کرد: با عنایت دولت تدبیر و امید و تلاش ها و اقدامات انجام شده از سوي این شرکت؛   جمعیت روستایی برخوردار از گاز
تا پایان سال 98 به   دو هزار و 35 روستا معادل 95.3 درصد با جمعیت 367 هزار و 515 خانوار رسیده است.



میدان نفتی آزادگان جنوبی را در وضعیت بدي تحویل گرفتیم

منبع: میهن صنعتشماره خبر:  18  |  تاریخ: 1399/04/30

وزیر نفت گفت: خوشحالم که امروز قراردادي به ارزش 1.3 میلیارد دلار امضا شد؛ میدان نفتی مشترك آزادگان را در شرایط
بدي تحویل گرفتیم اما خوشبختانه خوب عمل کردیم.

به گزارش پایگاه خبري تحلیلی «میهن صنعت»، بیژن زنگنه وزیر نفت در آئین امضاي قراردادهاي تکمیل توسعه میدان آزادگان
جنوبی و احداث واحد فراورش مرکزي با بیان اینکه افزایش ضریب بازیافت نفت مهم و حیاتی است، اظهار داشت: وزارت نفت همانند
سابق به مسئولیت اجتماعی خود در حوزه نفت عمل می کند و با وجود همه مشکلاتی که با آن دست و پنجه نرم می کند، ظرفیت

 
تولید در غرب کارون از 70 هزار بشکه به حدود 400 هزار بشکه رسیده است. 

وي افزود: تمامی میادین مشترك کشور تا پایان دوره فعالیت دولت دوازدهم سر و سامان می گیرد. در این راستا براي میدان مشترك

 
گازي فرزاد ب قرارداد منعقد می شود. 

به گفته این مقام مسئول در حال حاضر مجلس شوراي اسلامی در مورد میادین مشترك نفتی و گازي حساس شده است که
حساسیت به حق و به جایی است و باید هم حساس باشند اما به همین موازات باید به افزایش ضریب بازیافت و برداشت از میدان

 
حساس باشند. 

زنگنه با اشاره به اینکه ذخیره درجاي میدان نفتی آزادگان جنوبی 27 میلیارد بشکه است، تصریح کرد: با تکنولوژي اي که در حال
حاضر در دست داریم می توانیم به کمتر از یک و نیم میلیارد بشکه آن دسترسی داشته باشیم. البته منظور این نیست که بتوان 100
درصد ذخایر درجا را برداشت کرد چرا که بسته به شرایط زمین و مخزن، دسترسی به این ذخایر متفاوت است. اما در صورت
دسترسی به این میزان (یک و نیم میلیارد بشکه) به طور حدودي بالغ بر هزار میلیارد دلار به ثروت مردم ایران اضافه خواهد شد. به
همین دلیل نباید از اجراي افزایش بازیافت جلوگیري کرد و من تا زمانی که در نفت حضور داشته باشم از اجراي طرح هاي افزایش

 
ضریب بازیافت کوتاه نخواهم آمد. 

وزیر نفت با تأکید بر اینکه دانشگاه ها رکن اساسی را در زمینه افزایش تولید و افزایش ضریب بازیافت بازي می کنند، خاطر نشان

 
کرد: البته در این زمینه از مشاوره و کمک خارجی ها نیز استفاده می کنیم. 

به گفته این عضو کابینه دولت دوازدهم این روزها درباره میدان آزادگان و برخی دیگر از میادین مانند فرزاد حرف زیاد مطرح می شود

 
اما یک برگ سند ارائه نمی دهند. این در حالی است که باید براي اظهاراتمان سند و مدرك داشته باشیم. 

زنگنه ادامه داد: یکی از مطالب بی پشتوانه اي که در این راستا مطرح می شود این است که چرا وزارت نفت قرارداد مشارکت در تولید
با هندي ها در توسعه میدان فرزاد امضا کرده است که باید گفت قراردادي با هندي ها در این زمینه امضا نشده است بلکه تنها یک
تفاهم نامه بوده و از نظر قانونی امکان تبدیل شدن به قرارداد را بدون طی مراحل لازم ندارد. این در حالی است که من قراردادهاي
ipc را امضا می کنم سختگیري هاي زیادي متوجه آن است. اگر قرارداد مشارکت در تولید امضا می کردم، همین مجلس پوست مرا

 
می کند. 



وزیر نفت گفت: با شعار نباید ثروت ملت را به باد داد. به عنوان مثال دانشگاه شریف در میدان کوپال، دانشگاه صنعت نفت در میدان
گچساران، دانشگاه امیرکبیر در میدان دارخوین و غیره به عنوان پژوهشگر حضور دارند. ما نباید با شعار منافع ملت ایران را به هدر
بدهیم. خوشحالم که امروز حدود 1.3 میلیارد دلار قرارداد امضا می شود چرا که موجب افزایش اشتغال و استفاده از توان شرکت هاي

 
داخلی خواهد شد. 

زنگنه با اشاره به اینکه آزادگان جنوبی را در وضعیت بدي تحویل گرفتیم، گفت: خوشبختانه در این زمینه خوب عمل شد. ما مقتدر و
محکم و سربلند براي منافع ایران ایستاده ایم. من بدون ادعا نوکر ملت هستم. به هیچ خارجی علاقه ندارم و اگر با شرکت هاي

 
خارجی مذاکره می کنم تنها به خاطر منافع ملت ایران است./مهر 

انتهاي پیام/



13 شهرستان مازندران در وضعیت قرمز کرونا

منبع: خبرخودروشماره خبر:  19  |  تاریخ: 1399/04/30

استاندار مازندران درباره آخرین وضعیت کرونا در استان گفت: در حال حاضر 13 شهرستان استان در وضعیت قرمز بسر می

 
برند. 

به گزارش ایلنا، احمد حسین زادگان صبح دوشنبه در حاشیه جلسه ستاد مقابله با کرونا در استانداري اعمال هرگونه محدودیت را
صرفاً در راستاي مراقبت از سلامت و جان مردم دانست و یادآور شد: ما شرایط و مختصات اقتصاد مازندران را کاملاً درك می کنیم و
وضعیت سخت معیشتی مردم را می فهمیم ولی اگر دستورالعمل ها رعایت نشود و جان و سلامت مردم به خطر بیفتد، ناگزیر به اتخاذ

 
تصمیماتی هستیم که خوشایند ما نیست. 

مقام عالی دولت در مازندران با اشاره به اینکه اکنون قریب 13
شهرستان استان در وضعیت قرمز بسر می برند، گفت: جلسات
استانی و شهرستانی بصورت مستمر برگزار می شود و نظارت ها
و قرارگاه نظارت شدیداً فعال است و در صورتی که اماکنی با
رفتارهاي تهدیدآمیز سلامت مردم را به مخاطره اندازند، برخورد

 
قضایی صورت می گیرد. 

استاندار با بیان اینکه شیوه نامه هایی براي بخش هاي مختلف از
سوي ستاد ملی مقابله با کرونا تدوین شده است، عنوان کرد: براي تعیین وضعیت شهرها، رنگ بندي صورت گرفته است و در مورد

 
شهرهاي قرمز براي بستن مکان هایی که امکان درگیري مردم در آنجا بیشتر است الزام داریم. 

حسین زادگان همچنین از اتخاذ تصمیمات خاص در شرایط غیرقابل کنترل سخن گفت و افزود: اکنون یک سوم کارکنان دولت
دورکاري می کنند و افراد داراي شرایط خاص و پرخطر الزامی براي حضور در ادارات ندارند، ضمن آنکه به کار مردم رسیدگی کامل

 
می شود. 

استاندار مازندران از مردم خواست تا در صورت مشاهده موارد تخلف ضمن تماس با شماره هاي 110 و 190 اطلاع رسانی کنند و
گفت: از تلاش رسانه ها به خاطر اطلاع رسانی بهنگام و حضور در روند مقابله با کرونا قدردانی می کنم و انتظار دارم در این شرایط در

 
جهت تقویت حساسیت در میان مردم بیش از پیش همراهی کنند. 

حسین زادگان در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به اینکه مقابله با کرونا و تلاش براي رقم زدن برخی اتفاقات بزرگ تولیدي و
اقتصادي در استان، نماد و نتیجه همدلی، وفاق و همراهی است و در یکی دو سال اخیر شاهد اقدامات خوبی در استان بوده ایم، اظهار



داشت: متأسفانه سال ها مازندران به خاطر مسائل زیست محیطی و برخی کم توجهی ها از برخی صنایع بسیار مهم محروم ماند، لیکن

 
امروز بین حفظ محیط زیست و توسعه صنعتی؛ پیوندي در جهان بوجود آمده است. 

وي با اشاره به اینکه در یکسال اخیر؛ پیگیري هاي لازم براي احداث پتروشیمی مازندران صورت گرفته و با حمایت دولت، تدابیر لازم

 
فراهم آمده است، عنوان کرد: پتروشیمی مازندران با حجم سرمایه گذاري 370 میلیون دلار ساخته می شود. 

حسین زادگان با بیان اینکه براي فاز نخست این پروژه عظیم، تولید 120 هزار تن پروپیلن هدفگذاري شده است، افزود: تکمیل بخش
نخست این پروژه 4 سال زمان می برد و همچنین در سوادکوه، صنایع فولاد را دنبال می کنیم که تحقق این پروژه ها بسیار در

 
اشتغال و اقتصاد استان مؤثر خواهد بود. 

وي با بیان اینکه با بسترسازي دولت و نقش آفرینی بخش خصوصی، اتفاقات خوبی در استان در حال شکل گیري است، ابراز داشت:

 
کلید واژه هر اقدام خوب در استان، همدلی و وفاق است. 

مقام عالی دولت در مازندران با بیان اینکه خوشبختانه، منطقه آزاد مازندران در مرحله رفع ابهام براي شوراي نگهبان است، بیان کرد:
زراعت چوب، اسکله هاي تفریحی گردشگري، پایانه هاي صادراتی، آببندان ها و … از جمله اقداماتی است که در دستور کار استان

است.



برنامه راهبردي بانک کشاورزي در سال جهش تولید

منبع: امتداد نیوزشماره خبر:  20  |  تاریخ: 1399/04/30

به گزارش پایگاه خبري امتداد  ، در این دیدار که صبح روز دوشنبه سی ام تیر 1399 انجام شد، آقاي خدارحمی با اشاره به
این که بانک کشاورزي، سیاست هاي کلان خود را با هدف تحقق شعار جهش تولید تنظیم و تدوین کرده است، به  طرح و

برنامه هاي مرتبط با حفظ و ارتقا امنیت (...) نوشته برنامه راهبردي بانک کشاورزي ...

امتداد -روح اله خدارحمی مدیرعامل بانک کشاورزي، در بازدید دکتر کاظم خاوازي از بانک کشاورزي، برنامه راهبردي این بانک در

 
سال جهش تولید را تبیین و تشریح کرد. 

به گزارش پایگاه خبري امتداد  ، در این دیدار که صبح روز دوشنبه سی ام تیر 1399 انجام شد، آقاي خدارحمی با اشاره به این که
بانک کشاورزي، سیاست هاي کلان خود را با هدف تحقق شعار جهش تولید تنظیم و تدوین کرده است، به  طرح و برنامه هاي مرتبط
با حفظ و ارتقا امنیت غذایی با تکیه بر تولید غذاي سالم، ایجاد فرصت هاي شغلی جدید و افزایش رفاه حفظ اشتغال موجود و
فقرزدایی، ارتقاء توان مالی، حفظ منابع تجدیدناپذیر و پایه کشاورزي، افزایش صادرات با محدودیت محصولات کشاورزي، افزایش
دانش فنی واحدهاي تولیدي، افزایش پایدار تولید مبتنی بر افزایش بهره وري و طرح هاي دانش بنیان پرداخت و اعلام کرد، حمایت از
توسعه کشت گلخانه اي براي احداث و توسعه 2000 هکتار  گلخانه با تسهیلاتی حدود 80 هزار میلیارد ریال در اولویت طرح و برنامه

 
هاي بانک کشاورزي قرار گرفته است. 

مدیرعامل بانک کشاورزي، تکمیل و راه اندازي طرح هاي راکد و نیمه تمام را هدف دیگر این بانک اعلام کرد و گفت: براي کمک به
راه اندازي 125 طرح راکد و نیمه تمام، اعتباري معادل سه هزار میلیارد ریال اختصاص یافته است، ضمن این که حدود 15 هزار
میلیارد ریال نیز به طرح هاي نیمه تمام پرداختی از محل اعتبارات ایجاد اشتغال پایدار در مناطق روستایی و عشایري تخصیص داده

 
شده است. 

خدارحمی، حمایت از تامین نهاده هاي موردنیاز بخش کشاورزي را از وظایف ذاتی بانک کشاورزي برشمرد و اعلام کرد، بیش از 350
هزار میلیارد ریال تسهیلات براي تامین سرمایه در گردش کشت بهاره و پاییزه، سرمایه در گردش شرکت هاي تولیدکننده بذور
گواهی شده، سرمایه در گردش موضوع بند الف تبصره 18 و خرید اعتباري اضطراري ناشی از شیوع ویروس کرونا در اولویت پرداخت

 
تسهیلات بانک در سال جاري قرار دارد. 

مدیرعامل بانک کشاورزي از آمادگی این بانک براي طراحی بسته اعتباري و تأمین منابع مالی موردنیاز از اراضی نوآباد سخن گفت و
حمایت و تأمین مالی توسعه پرورش مرغ لاین (مرغ گوشتی و  تخم گذار) با هدف قطع  وابستگی به خارج از کشور را مورد تأکید قرار

 
داد. 

خدارحمی، حمایت از افزایش تولیدات بخش کشاورزي با هدف کاهش واردات، کاهش استعلام ها در زمان دریافت تسهیلات، ارائه
مشاوره سرمایه گذاري به مشتریان را از دیگر برنامه هاي این بانک در سال 1399 اعلام کرد.



مقصد اولین سفر استانی قالیباف کجاست؟

منبع: فردا نیوزشماره خبر:  21  |  تاریخ: 1399/04/30

رئیس مجمع نمایندگان استان خوزستان در مجلس گفت: رئیس مجلس قرار است در اولین سفر استانی خود به استان
خوزستان سفر کند.

 
30 تیر 1399 - 14:58 

رئیس مجمع نمایندگان استان خوزستان در مجلس گفت: رئیس مجلس قرار است در اولین سفر استانی خود به استان خوزستان سفر

 
کند. 

خبرگزاري فارس: رئیس مجمع نمایندگان استان خوزستان در
مجلس گفت: رئیس مجلس قرار است در اولین سفر استانی خود

 
به استان خوزستان سفر کند. 

سید کریم حسینی رئیس مجمع نمایندگان استان خوزستان در
گفتگو با فارس، با اشاره به برگزاري روز گذشته (یکشنبه) نشست

مجمع نمایندگان خوزستان در مجلس شوراي اسلامی با محمدباقر قالیباف، اظهار داشت: در این جلسه مشکلات و معضلات استان

 
خوزستان با رئیس مجلس شوراي اسلامی در میان گذاشته شد. 

وي افزود: در این نشست مقرر شدآقاي قالیباف به دعوت مجمع نمایندگان خوزستان به زودي در اولین سفر استانی خود به خوزستان

 
بیابد. 

حسینی به اهداف سفر قالیباف به خوزستان اشاره کرد و گفت: توجه ویژه به اشتغال پایدار در راستاي محرومیت زدایی، رفع موانع
سرمایه گذاري و کمک به تولید پایدار، اتخاذ راهکار هاي رونق و توسعه بخش کشاورزي، ارتقاي شاخص هاي آموزشی، بهداشتی و

درمانی و بررسی دلایل عقب بودن توسعه و پیشرفت استان در قیاس با دیگر استان ها نیز در این سفر بررسی می شوند.



کارآفرینی جوان ایلامی با پول قرضی/ ارتباط شیرین عروس و خواهرشوهر

در کارگاه قنادي

منبع: جنوب پرسشماره خبر:  22  |  تاریخ: 1399/04/30

  به گزارش خبرگزاري فارس از ایلام، با توجه به اینکه امروزه یکی از مشکلات کشور اشتغال است؛ حمایت مسوولین از
کارآفرینانی که خود با سرمایه اولیه دست به اشتغالزایی زده و در جامعه اشتغال را رونق می دهند با اهمیت است. کارآفرینی

از محورهاي اصلی رشد و توسعه بوده زیرا موجب اشتغال و افزایش سود و سرمایه ...

 
 

به گزارش خبرگزاري فارس از ایلام، با توجه به اینکه امروزه یکی از مشکلات کشور اشتغال است؛ حمایت مسوولین از کارآفرینانی که
خود با سرمایه اولیه دست به اشتغالزایی زده و در جامعه اشتغال را رونق می دهند با اهمیت است. کارآفرینی از محورهاي اصلی رشد
و توسعه بوده زیرا موجب اشتغال و افزایش سود و سرمایه می شود، این در حالی است که موجب پر شدن شکاف ها و خلاهاي بازار

 
کار خواهد شد و نتیجه مطلوبی را به دنبال دارد.  

در حالی که بیکاري به معضل اصلی جوانان و خانواده ها و چالش اصلی پیشرو آن ها تبدیل شده است، جامعه از آسیب هاي اجتماعی
ناشی از بیکاري و به دنبال آن فقر رنج می برد و ایجاد مشاغل و راه اندازي کارگاه ها می تواند راهکاري موثر براي کاهش بیکاري و

 
توسعه اقتصادي جامعه باشد.  

حکایت سختی و رنج حاصل از بیکاري و آرزوي رسیدن به خواسته ها شاید کمی سخت باشد اما چه دلنشین است زمانی که امید را

 
از دست ندهیم و با توکل به خدا در مسیري که پیشرو داریم، تلاش کنیم و نتیجه اي شیرین برایمان به ارمغان آید.  

 
 



 
  

 
راه اندازي اولین قنادي در شهرستان چرداول 

حسین ثابتی جوان ایلامی فعالی است که در زندگی سختی هاي زیادي را متحمل شده و اکنون به فکر راه اندازي اولین قنادي در

 
شهرستان چرداول افتاده و از این راه  کسب درآمد حلال می کند. 

موضوع اراده و جدیت جوانان و توجه به شعار سال جهش تولید، خبرنگار فارس را بر آن داشت تا از نزدیک به کارگاه قنادي این جوان

 
ایلامی برود و از نزدیک گفت وگویی با وي داشته باشد. 

ثابتی با شرح سختی هایی که کشیده به خبرنگار فارس، گفت: اشتغال، این روزها سخت است به خصوص براي من که تمام راه ها را
رفتم، درس خواندم که سرکار بروم، در این راه برخی مسوولین قول هم دادند ولی عمل نکردند؛ با این وضعیت اقتصادي و شرایط
سخت استخدام ها تصمیم گرفتم مبلغ 10 میلیون تومان قرض بگیرم و با آن کارگاهی قنادي را راه اندازي کنم، باید گفت هیچ نهادي

 
به بنده کمک نکرده و این براي شروع به کار یک جوان که الان تمام امیدش این کارگاه و درآمد حاصل از آن است خوشایند نیست.  

 
 

 
نیازمند حمایت مسوولین 

وي افزود: همانطور که می بینید این کارگاه کوچک است و فعلا خواهر و همسرم در کنار من مشغول کار هستند، اي کاش نهادي
باشد به ما کمک کند تا این کارگاه را ارتقا دهم؛ هواي گرم کارگاه، تلاش هاي پی درپی همسرم و خواهرم ستودنی است، تمام هدف
ما درست کردن محصول با کیفیت به دست مردم است، اگر مسوولین مقدار کمی به این واحد تولیدي کمک کنند ما می توانیم چند

 
نفر دیگر را مشغول به کار کنیم؛ عمده محصولات ما شیرینی ها و همچنین محصولات بومی و شیرینی هاي سنتی ایلامی است. 

ثابتی با بیان مشکلات خود، ادامه داد: تنها مشکل این کارگاه تولیدي هم اکنون نبود حمایت و کمک مسوولین به عنوان کاتالیزوري

 
براي دست به کار کردن دیگر جوانان است. 

همسر این کارآفرین نیز گفت: توجه به نیروي کار جوان، متخصص، متاسفانه این روزها نادیده گرفته شده است، تفاوتی نمی کند

 
جوانان در چه کاري شروع به کار کنند، مهم آن است که توسط یک جوان اشتغال زایی به وجود آید. 

 
وي افزود: بنده و همسرم هر دو تحصیلات عالیه داریم و انتظار داریم سازمان هاي مربوطه تا حد امکان از ما حمایت کنند. 



 
این بانوي جوان، تصریح کرد: تمام تلاش خود را خواهیم کرد تا در کنار هم شعار سال و جهش تولید را پیش ببریم.  

 
 

 
  

 
حمایت هاي صنفی از تولیدکنندکان کافی نیست 

محمد فاضلی مدیر مسوول اتحادیه صنف قنادان نیز در گفت وگو با خبرنگار فارس، اظهار داشت: تعداد 70 کارگاه در سطح شهر، زیر
نظر اتحادیه قنادان ایلام فعال بوده و تعداد بیش از هزار نفر به صورت مستقیم و تعداد بیش از 500 نفر به صورت غیر مستقیم

 
مشغول کار هستند. 

وي افزود: از سال 95 تا 98 تعداد 12 کارگاه تعطیل و تعداد 30 واحد صنفی جمع آوري و تعطیل گشته است؛ با توجه به سال جهش
تولید هم زمان با وضعیت موجود و گرانی بیش از حد و ضعیف شدن بازار تولیدي ها هم اکنون از ابتداي سال تا به حال شاهد جمع

 
آوري و بیکار شدن نیروهاي تولیدي بوده ایم. 

مدیر مسوول اتحادیه صنف قنادان ایلام، تصریح کرد: حمایتی که اتحادیه قنادان بتواند از واحد صنفی خود کند به تنهایی جواب نمی
دهد؛ حمایت از طرف سازمان صنعت، معدن و تجارت با دادن وام کم بهره، سازمان امور مالیاتی با بخشش مالیات و سازمان بیمه

 
تامین اجتماعی می تواند به کمک واحد تولیدي بیایند.  

منبع:فارس



براي دریافت وام کرونایی، چه وثایقی لازم است؟

منبع: تجارت نیوزشماره خبر:  23  |  تاریخ: 1399/04/30

وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی جزئیات تضامین و وثایق تسهیلات حمایتی کرونا براي احیاي کسب و کارها را اعلام کرد

 
 

 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی جزئیات تضامین و وثایق تسهیلات حمایتی کرونا براي احیاي کسب و کارها را اعلام کرد 

به گزارش تجارت نیوز، به نقل از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، مطابق جدول ارائه شده از سوي این وزارتخانه مبلغ تسهیلات ویژه
کسب و کار کرونا مبلغ تسهیلات ویژه کسب و کار کرونا در صورتی که تسهیلات تا 160 میلیون ریال باشد، سفته فرد متقاضی یا
چک به تشخیص بانک، تسهیلات 160 تا 480 میلیون ریال نوع وثیقه سفته فرد متقاضی یا چک به تشخیص بانک به همراه یک
ضامن (واحد اقتصادي دیگر یا کارمند)، مبلغ تسهیلات 480 تا 1,600 میلیون ریال و نوع وثیقه سفته فرد متقاضی یا چک به
تشخیص بانک به همراه 2 ضامن (واحد اقتصادي دیگر یا کارمند)، مبلغ تسهیلات 1,600 تا 2,000 میلیون ریال با نوع سفته فرد
متقاضی یا چک به تشخیص بانک به همراه 3 ضامن (واحد اقتصادي دیگر یاکارمند)، مبلغ تسهیلات از 2,000 میلیون ریال بالاتر و با
نوع وثیقه ارائه تضمین صادره ازسوي صندوق هاي ضمانت و یا بنا به تشخیص بانک ارائه وثایق متعارف و سقف مبلغ سفته 1.5 برابر

 
اصل و سود تسهیلات است. 

گفتنی است؛ پرداخت تسهیلات حمایتی به کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا یکی از سیاست هاي وزارت تعاون، کار و رفاه

 
اجتماعی در جهت حفظ اشتغال بنگاه ها و صیانت از نیروي کار است که تا 5 مرداد ماه مهلت ثبت نام آن تمدید شده است. 



 
 

بهترین روش ورود و سرمایه گذاري در بورس ایران



مبلغ بیمه بیکاري کرونا افزایش می یابد؟

منبع: روزنامه تجارتشماره خبر:  24  |  تاریخ: 1399/04/30

برابر آخرین آمارها، بیش از 863 هزار نفر براي دریافت بیمه بیکاري ثبت نام کرده و بیش از 90 درصد مشمولان مقرري بیمه
بیکاري را دریافت کردند.

برابر آخرین آمارها، بیش از 863 هزار نفر براي دریافت
بیمه بیکاري ثبت نام کرده و بیش از 90 درصد مشمولان

 
مقرري بیمه بیکاري را دریافت کردند. 

به دنبال شیوع ویروس کرونا و تاثیرگذاري آن بر بسیاري از
کسب وکارها مقرر شد تا بیمه بیکاري سه ماه اسفند 98 و
فروردین و اردیبهشت 99 به کارگران آسیب دیده از کرونا

 
پرداخت شود. 

دولت در راستاي حمایت از صنوف و کارگران آسیب دیده از کرونا، مبلغ 5000 میلیارد تومان اعتبار براي کمک به صندوق بیمه
بیکاري اختصاص داد و با حمایت سازمان برنامه و بودجه و اهتمام وزارت کار، سازمان تامین اجتماعی و دستگاههاي مربوطه، روند

 
واریز مقرري بیمه بیکاري به متقاضیان مشمول و کارگران بیکار شده با جدیت دنبال شد. 

سامانه ثبت درخواست بیمه بیکاري به نشانی bimebikari.mcls.gov.ir از مدتها قبل توسط وزارت کار راه اندازي شد تا افراد
بیکار شده تابع قانون کار و قانون تامین اجتماعی و مشمول قانون بیمه بیکاري، بتوانند با مراجعه به این سامانه و وارد کردن اطلاعات

 
شخصی، درخواست خود را به ثبت رسانده و از مقرري بیمه بیکاري بهره مند شوند. 

طبق آخرین آمارها، بیش از 863 هزار نفر براي دریافت بیمه بیکاري در سامانه مذکور ثبت نام کردند که از این تعداد 723 هزار و

 
500 نفر مشمول دریافت بیمه بیکاري شناخته شده اند. 

مسعود بابایی ـ مدیرکل حمایت از مشاغل و بیمه بیکاري وزارت کار درباره روند پرداخت بیمه بیکاري به متقاضیان بیکار شده به
ایسنا می گوید: آن دسته از متقاضیانی که در 10 روز اول اسفند بیکار شدند از طریق سازمان تامین اجتماعی مقرري بیمه بیکاري
آنها واریز شده است و کسانی که از 10 اسفند 98 تا 31 اردیبهشت 99 بیکار شدند مطابق مصوبه ستاد ملی مقابله با کرونا بیمه

 
بیکاري آنها را خزانه داري کل واریز می کند. 

علیرغم ثبت نام متقاضیان براي دریافت بیمه بیکاري عده اي از متقاضیان بیکار شده از اسفند سال گذشته موفق به ثبت نام در
سامانه نشده بودند که به گفته مدیرکل حمایت از مشاغل و بیمه بیکاري وزارت کار، فهرست اسامی این دسته افراد از طریق کمیته
هاي استانی جمع آوري شده و پس از پایش و تکمیل به سازمان تامین اجتماعی ارسال خواهد شد تا مقدمات واریز مقرري به حساب



 
آنها نیز فراهم شود. 

وي در عین حال از متقاضیان دریافت بیمه بیکاري کرونا که از اسفند سال گذشته تا کنون بیکار بوده و بیکاري آنها تا خرداد استمرار

 
داشته خواست تا به سامانه prkar.mcls.gov.ir مراجعه و از طریق خوداظهاري بیکاري خود را اعلام کنند. 

بر اساس مصوبه اخیر ستاد ملی مقابله با کرونا، پرداخت مبلغ در خصوص ایام بیکاري صرفاً تا پایان اردیبهشت ماه سال جاري بوده و
روند پرداخت بیمه بیکاري به افرادي که از ابتداي خرداد ماه بیکار شده و یا بیکاري آنان استمرار داشته باشد صرفا بر اساس قوانین
کار و تامین اجتماعی و بیمه بیکاري خواهد بود بنابر این لازم است شروط قانونی اعلام شده را دارا باشند تا در صورت تایید مدارك و

 
مستندات آنان توسط کمیته هاي استانی از مقرري بیمه بیکاري استفاده کنند. 

پیش از این معاون روابط کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی اعلام کرده بود" همه کارگرانی که تحت پوشش بیمه قرار دارند و در
زمان شیوع ویروس کرونا بیکار شده اند، چنانچه بیکاري شان تداوم داشته باشد، از اول خرداد ماه مقرري بیمه بیکاري دریافت می

 
کنند. " 

به گفته وي بر اساس مصوبه ستاد ملی مقابله با کرونا در حمایت از کارگران ابلاغیه اي صادر شده و طبق آن کارگرانی که تحت
پوشش بیمه قرار دارند در این مدت حمایت شده و کارگرانی هم که قادر به بازگشت به کار خود نیستند تحت حمایت بیمه بیکاري

 
قرار می گیرند. 

با آغاز واریز مبالغ بیمه بیکاري کرونا اگر چه انتظار می رفت واریز مقرري بر اساس قانون بیمه بیکاري و توسط سازمان تامین
اجتماعی صورت گیرد اما پرداخت اولین فهرست مقرري بگیران توسط سازمان برنامه و بودجه نشان داد که ساز و کار پرداخت بیمه
بیکاري کرونا با بیمه بیکاري فعلی تفاوت دارد؛ چرا که با وجود راه اندازي سامانه توسط وزارت کار و شناسایی مشمولان و ارسال
لیست افراد از سوي تامین اجتماعی، مکانیسم واریز و درصد پرداخت مبلغ بیمه بیکاري کرونا، توسط سازمان برنامه و بودجه و از

 
طریق خزانه داري کل صورت گرفت. 

آن زمان معاون اشتغال وزیر کار در پاسخ به این پرسش که مبناي واریز مبالغ بیمه بیکاري کرونا چه بوده است به ایسنا، گفت: تمایل
وزارت کار این بود که پرداخت ها طبق قاعده قانونی و روال همیشگی صورت گیرد و تفاوتی نباشد ولی علیرغم پیشنهاد وزارت کار،
سازمان برنامه و بودجه معتقد بود که چون بخش قابل توجهی از این منابع از محل بودجه عمومی اختصاص می یابد و از طرفی برخی
از افراد اگر چه بیمه بودند ولی میزان کار در ماهشان در مقایسه با افرادي که تمام وقت کار کرده و دوره زمانی اشتغالشان هم طولانی
بوده آنقدر نیست که بتوانند مقرري بیمه بیکاري را کامل بگیرند لذا این تفکیک انجام شد و مجموع جمع بندي هاي صورت گرفته

 
این شد که مبالغ متناسب با شرایط کرونا پرداخت شود ضمن آنکه بخش قابل توجهی از این افراد به سر کار بر می گردند. 

در حال حاضر اگر چه بجز اعلام فهرست 103 هزار نفري اول مقرري بگیران بیمه بیکاري ناشی از کرونا که مبلغ بیمه بیکاري آنها
توسط سازمان برنامه و بودجه واریز شد، آمار دیگري از تعداد دقیق مقرري بگیران در دست نیست اما پیش از این معاون اشتغال
وزارت کار اعلام کرده بود که براي 241 هزار نفر از بیکار شدگان اسفند 1398 پیامک ارسال و مشمول شناخته شدند که از این تعداد
براي 103 هزار نفر مبلغ بیمه بیکاري واریز شده و براي حدود 260 هزار نفر دیگر مقرري بیمه بیکاري کرونا به تدریج پرداخت خواهد
شد؛ همچنان که سازمان تامین اجتماعی دومین فهرست مشمولان و لیست 240 هزار نفري آسیب دیدگان ناشی از کرونا به همراه

 
شماره حساب را براي دریافت بیمه بیکاري به سازمان برنامه و بودجه ارائه کرده بود. 



اخیرا معاون بیمه اي سازمان تامین اجتماعی اعلام کرده بیش از 90 درصد افراد ثبت نام کرده موفق به دریافت مقرري بیمه بیکاري

 
کرونا شده و این مقرري مربوط به 20 روز آخر اسفند 98 و ماههاي فروردین و اردیبهشت 99 بوده است. 

به گفته وي، علیرغم آنکه برخی از متقاضیان مشمول دریافت بیمه بیکاري ایام کرونا شده اند، واریز مقرري بیمه بیکاري به آنها به

 
دلایلی از قبیل اعلام شماره شباي اشتباه یا عدم تعلق شماره حساب مربوطه صورت نگرفته است. 

به گزارش ایسنا، جاماندگان و آن دسته از متقاضیان دریافت بیمه بیکاري ایام کرونا که تاکنون موفق به دریافت مبلغ بیمه بیکاري

 
نشده اند با تلفن گویاي تامین اجتماعی به شماره 1420 تماس گرفته و راهنمایی لازم را جهت رفع مشکلات احتمالی دریافت کنند. 

واریز مبالغ بیمه بیکاري کرونا همچنان که پیش از این اعلام شده بود از خرداد ماه به روال عادي برگشته و طبق قانون، براساس

 
محاسبه حقوق 90 روز آخر محاسبه و پرداخت می شود. 

مدیران تامین اجتماعی پیش تر با اشاره فرایند و فرمول پرداخت حق بیمه بیکاري به بیمه شدگان بر اساس قانون بیمه بیکاري
مصوب سال 69 اعلام کرده بودند: در این فرایند معدل 55 درصد متوسط 90 روز آخر قبل بیکاري محاسبه و به افراد پرداخت می
شود که در ارتباط با بیمه شدگان آسیب دیده از ویروس کرونا نیز با الهام و تاسی از این قانون و به جاي اینکه بگوییم معدل 90 روز
آخر، 55 درصد حداقل دستمزد در نظر گرفته شد؛ بر همین اساس دستورالعملی با همکاري سازمان برنامه و بودجه تدوین شد
همچنین زمان پرداخت این تسهیلات از دهم اسفند سال گذشته در نظر گرفته شد و مقرري بیمه بیکاري 20 روز براي افراد واجد
شرایط پیش بینی شد؛ به این صورت که براي افراد مجرد، دوسوم 55 درصد حداقل دستمزد حقوق پایه در سال گذشته که یک
میلیون و 500 هزار تومان بود براي دریافت مقرري بیمه بیکاري در نظر گرفته شد همچنین براي افرادي که متاهل و متکفل هستند
نیز به ازاي هر فرد تحت تکفل، 5 درصد حداقل دستمزد همان سال نیز اضافه شد که 5 درصد حداقل حقوق دستمزد در سال 98 ،
75 هزار تومان محاسبه شد البته حداقل دستمزد در سال جاري به یک میلیون و 800 هزار تومان افزایش یافته است و بیمه بیکاري

 
بر اساس این رقم پرداخت می شود. 

بر اساس دستورالعمل تهیه شده و بنابر مصوبه ستاد ملی کرونا یکی از شرایط بیمه بیکاري ناشی از ویروس کرونا، فرد بیمه شده در
ایام مقرري نباید لیست بیمه داشته باشد و شاغل باشد و با توجه به بررسی هاي که صورت گرفت، مشخص شد برخی از کارفرمایان تا
پایان اسفند ماه لیست افراد را پرداخت کرده بودند و کارکرد آنها کامل بوده و وقتی این اتفاق بیفتد نگاه ما این است که فرد شاغل
بوده و حقوق دریافت کرده است و طبیعتاً آن افراد از لیست افراد مشمول دریافت مقرري بیمه بیکاري خارج می شود چرا که این

 
امکان وجود ندارد که هم کارفرما لیست دهد و هم بیمه بیکاري پرداخت شود و این مسئله با قانون بیکاري در تضاد است. 

با توجه به شرایط و تعداد ثبت نام کنندگان در سامانه bimebikari.mcls.gov.ir طبیعتا ما مجاز نبودیم به این افرادي که
همچنان لیست بیمه آنها از سوي کارفرمایان ارسال می شد، پرداختی صورت گیرد همچنین بر اساس دستورالعمل اشاره شده و بنابر
حداقل حقوق دستمزد در سال 99 که یک میلیون و 800 هزار تومان در نظر گرفته شده است رقم بیمه بیکاري نیز نسبت به سال
گذشته افزایش یافته است و در سال 99 ، بر اساس فرمول تهیه شده مقرري بیمه بیکاري براي افراد آسیب دیده از کرونا به یک

میلیون تومان افزایش یافته است و به ازاي هر فرد تحت تکفل 5 درصد (90 هزار تومان) اضافه می شود.



لزوم واگذاري رایگان زمین هاي دولتی به روستاییان/ شهرکرد سومین شهر

گران در حوزه مسکن است

منبع: داناشماره خبر:  25  |  تاریخ: 1399/04/30

نماینده مردم در مجلس با بیان اینکه شهرکرد جزو دومین یا سومین شهرهاي گران در حوزه مسکن است، گفت: واگذاري
زمین هاي دولتی روستایی به طریق رایگان در اولویت برنامه دولت قرار بگیرد.

نماینده مردم در مجلس با بیان اینکه شهرکرد جزو دومین
یا سومین شهرهاي گران در حوزه مسکن است، گفت:
واگذاري زمین هاي دولتی روستایی به طریق رایگان در

 
اولویت برنامه دولت قرار بگیرد. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از جهانبین
نیوز ؛ احمد راستینه نماینده مردم شهرستان هاي
شهرکرد، سامان و بن و در مجلس شوراي اسلامی درباره
وضعیت گرانی مسکن در شهرکرد، گفت: امروز یکی از
مشکلات جدي در شهرکرد نرخ مسکن است زیرا نرخ
مسکن در شهرکرد بسیار گران است و این امر موجب می

 
شود مردم در فشارهاي اقتصادي قرار بگیرند. 

نماینده مردم شهرکرد در مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه طرح دو فوریتی در خصوص مالیات بر مسکن هاي خالی بسیار حساب
شده بود و امیدواریم که این طرح بتواند خانه هاي خالی را ساماندهی کند، تصریح کرد: با منطقی شدن نرخ مسکن و ایجاد اشتغال

 
پایدار می توان بسیاري از دغدغه هاي اقتصادي مردم را در شهرکرد مرتفع کرد. 

راستینه افزود: ضریب ساخت مسکن در شهرکرد افزایش یابد تا بتوان وضعیت مسکن را به حالت تعادل رساند و این درحالی است که
خوشبختانه میزان واحدهاي مسکن در حوزه محرومین و روستاییان با افزایش روبه رو شده است که امیدواریم این جنس از طرح ها

 
در حوزه مسکن به طریق مستمر دنبال شود. 

وي ادامه داد: مسکن یکی از اساسی ترین نیازهاي مردم است بنابراین دولت میبایست شرایطی را محیا کند که نرخ مسکن با اوضاع

 
اقتصادي مردم همخوانی داشته باشد. 

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس با بیان اینکه شهرکرد جزء دومین یا سومین شهرهاي گران در حوزه مسکن است، یادآورشد: واگذاري

 
زمین هاي دولتی روستایی به طریق رایگان در اولویت برنامه دولت قرار بگیرد. 

انتهاي پیام/



مشکلات معیشت، مسکن و اشتغال خانواده هاي شهدا و ایثارگران پیگیري شود

منبع: داناشماره خبر:  26  |  تاریخ: 1399/04/30

محمدعلی شجاعی گفت: مشکلات خانواده هاي شهدا، رزمندگان، ایثارگران و جانبازان شناسایی شود و مباحث مربوط به
معیشت، اشتغال و مسکن این گروه پیگیري و در قالب طرح ارایه و منجر به خروجی عملیاتی شود.

محمدعلی شجاعی گفت: مشکلات خانواده هاي شهدا،
رزمندگان، ایثارگران و جانبازان شناسایی شود و مباحث
مربوط به معیشت، اشتغال و مسکن این گروه پیگیري و در

 
قالب طرح ارایه و منجر به خروجی عملیاتی شود. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از عصر
اترك، محمدعلی شجاعی، استاندار خراسان شمالی پیش از
ظهر امروز در ستاد نکوداشت و تجلیل از پیشکسوتان جهاد
و مقاومت در دفاع مقدس اظهار داشت: هشت سال دفاع
مقدس انقلاب، نظام، حاکمیت و ملت ایران را بیمه کرده

 
است. 

وي ادامه داد: اگر رشادت ها، فداکاریها و از خود گذشتگی هاي رزمندگان، فرماندهان و شهداي آن روزها نبود قطعا نگاهی که جهان و

 
نظام سلطه به کشور دارد، این نبود. 

شجاعی افزود: دنیا کشور ایران را نه به واسطه ادوات جنگی و نه شمار نیروهاي مسلح بلکه به واسطه 8سال دفاع مقدس شناخته است

 
 .

وي با بیان اینکه نکوداشت این افراد در واقع نکوداشت ارزشهاي والاي انسانی است، گفت: در قبال این افراد وظیفه سنگینی بر دوش

 
ماست که باید در عمل نشان داده شود و جلسات به تنهایی نمی تواند آن را برآورده کند. 

استاندار خراسان شمالی یادآور شد: مشکلات و معظلات خانواده هاي شهدا، رزمندگان، ایثارگران و جانبازان شناسایی شود و مباحث

 
مربوط به معیشت، اشتغال و مسکن این گروه پیگیري و در قالب طرح ارایه شود و منجر به خروجی عملیاتی شود. 

وي افزود: اگر در این ایام کرونا فرمانده یا رزمنده اي به دلیل ابتلا به کرونا و در غربت از دنیا رفته، ضعف ما بوده است باید برنامه

 
ریزي شود تا با همکاري صداوسیما این موارد مغفول نماند. 

علی بیگ زاده، معاون توسعه مدیریت و منابع استانداري با اشاره به بیانات مقام معظم رهبري که گرامیداشت شهدا کمتر از شهادت

 
نیست، گفت: هر کاري در خصوص گرامیداشت زحمات دفاع مقدس صورت گیرد قطعا اجر شهادت براي آن نوشته خواهد شد. 

وي ادامه داد: ویژگی منحصر به فرد هشت سال دفاع مقدس که آن را از سایر جنگ هاي دنیا منحصر کرده است این بود که در این



 
جنگ هشت ساله، 60 کشور دنیا به حمایت از عراق در مقابله با ایران حضور داشتند . 

بیگ زاده گفت: فرماندهان؛ پیشکسوتان دفاع مقدس کسانی هستند که در مقابل زورگویی هاي شرق و غرب ایستادند و این برهیچ

 
کس پوشیده نیست. 

وي یادآور شد: جنگ هشت ساله ایران و عراق تنها جنگی بود که ایران یک وجب از خاکش را از دست نداد و این باید در تاریخ ایران

 
یاداوري شود و براي باقی ماندن تجلیل ها باید صورت گیرد . 

 
وي در انتها گفت: براي حفظ این دوران کوچکترین کارها تجلیل از فرماندهان، پیشکسوتان و رزمندگان و گرامیداشت شهدا است. 

انتهاي پیام/



انعقاد دو تفاهم نامه مسکن و اشتغال ویژه ایثارگران در خراسان جنوبی

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  27  |  تاریخ: 1399/04/30

به گزارش خبرگزاري صداوسیماي مرکز خراسان جنوبی، معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور در
مراسم انعقاد این تفاهم نامه ها گفت: با توجه به تأکید رئیس
جمهور براي پرداخت تمام مطالبات جامعه ایثارگري از جمله
مسکن و اشتغال تا پایان دولت دوازدهم ، ساخت 20 هزار واحد
مسکونی ویژه ایثارگران در کشور مد نظر قرار گرفت که این طرح
براي اولین بار در کشور در خراسان جنوبی با تامین زمین و
ساخت مسکن براي 1700 ایثارگر و ایجاد 535 شغل براي
جامعه هدف، با استفاده از ماده 21 قانون جامع خدمات رسانی

 
ایثارگران آغاز شد. 

اوحدي افزود: این تفاهم نامه ها بین بنیاد شهید و امور ایثارگران و استانداري خراسان جنوبی با هدف تامین زمین و ساخت هزار و

 
700 واحد مسکونی و ایجاد شغل براي ایثارگران منعقد شد. 

 
اداره کل راه و شهرسازي استان هم به عنوان متولی در تامین زمین و ساخت این واحد ها مشارکت خواهد داشت. 

وي گفت: بر طبق تفاهم نامه مربوط به ایجاد اشتغال براي ایثارگران، تلاش می شود تا پایان برنامه ششم توسعه، به طور کامل موضوع

 
اشتغال فرزندان و خانواده هاي جانبازان بالاي 70 درصد و فرزندان شهدا ، محقق شود. 

اوحدي همچنین از سفر هفته آینده رئیس هیأت مدیره سازمان اختصاصی کوثر به خراسان جنوبی خبر داد و افزود: سازمان تخصصی
کوثر تلاش خواهد کرد در این سفر، ظرفیت هاي کارآفرینی و خود اشتغالی خراسان جنوبی را شناسایی و براي آن سرمایه گذاري

 
کند. 

مشمولان واجد شرایط بهره مندي از این خدمات، جانبازان 25 درصد به بالا، آزادگان و همسر و فرزندان شهدا هستند که باید نسبت
به واگذاري زمین مسکونی از سوي اداره کل راه و شهرسازي استان با رعایت حداقل نصاب تفکیک و برابر با تراکم مجاز، حداکثر تا

 
100 متر مربع در استان خراسان جنوبی براي هر متقاضی اقدام شود. 

اقدامات براي تکمیل اطلاعات، استعلام سابقه مالکیت زمین و مسکن در سامانه یکپارچه مدیریت اراضی و مستقلات از سوي سازمان
ملی زمین و مسکن انجام خواهد شد تا امکان بررسی فرم "ج" متقاضیان و سپس معرفی ایثارگران واجد شرایط از سوي بنیاد شهید و

 
امور ایثارگران فراهم شود. 

خراسان جنوبی دو هزار شهید و 4 هزار و 562 آزاده و جانباز دارد.



حرکت به سمت گردشگري سفارشی در دوران کرونا ضروري است

منبع: ایرناشماره خبر:  28  |  تاریخ: 1399/04/30

اصفهان- ایرنا- عضو هیات علمی دانشکده پژوهش هاي عالی هنر و کارآفرینی دانشگاه هنر اصفهان گفت: حرکت به سمت
الگوي"گردشگري سفارشی" (customize tourism) در دوران شیوع بیماري کرونا براي حفظ صنعت گردشگري

ضروري است.

اصفهان- ایرنا- عضو هیات علمی دانشکده پژوهش هاي
عالی هنر و کارآفرینی دانشگاه هنر اصفهان گفت: حرکت
customize) ""به سمت الگوي""گردشگري سفارشی
tourism) در دوران شیوع بیماري کرونا براي حفظ

 
صنعت گردشگري ضروري است. 

محمدتقی طغرایی روز دوشنبه در گفت و گو با ایرنا افزود:
گردشگري سفارشی یا "سفارش پذیر شده"، الگوي
جدیدي در صنعت گردشگري و مبتنی بر نیاز، تقاضا و
خواسته هاي گردشگر است که در آن، گردشگر همه موارد

مد نظر خود را پیش از سفر مطرح می کند و محیط مناسب براي استقرار و سفر وي با رعایت همه دستورهاي بهداشتی فراهم می

 
شود. 

وي با بیان اینکه در دوران شیوع بیماري کرونا لازم است که گردشگري از حالت انبوه به سمت سفارش پذیر شده حرکت کند،
اظهارداشت: در این حالت، گردشگر همه سفارش هاي خود براي گردشگري مانند شرایط آب و هوایی، مکان اسکان و پذیرایی را قبل
از شروع سفر به صورت الکترونیکی و مجازي اعلام می کند و بر اساس این سفارش و متناسب با شرایط مقصد گردشگري، مجوزهاي

 
لازم صادر می شود. 

این استاد دانشگاه با اشاره به اینکه گردشگري سفارشی، بحث جدیدي در بخش گردشگري با حاشیه سود بالاست، اضافه کرد: در این

 
نوع گردشگري، تعداد گردشگران کاهش می یابد اما درآمدهاي آن بیشتر می شود. 

وي ادامه داد: گردشگري سفارشی همچنین باعث توزیع بهتر گردشگران در مناطق هدف گردشگري مختلف و با رعایت هرچه بهتر

 
دستورهاي بهداشتی و فاصله گذاري اجتماعی می شود. 

این استاد کارآفرینی یکی از بخش هایی که نیاز به متناسب سازي با دوران شیوع کرونا دارد را صنعت گردشگري خواند و گفت:
سیاستگذاران و فعالان این صنعت نباید در برابر بیماري کرونا، مقاومت نشان دهند بلکه باید با شناسایی فرصت هاي موجود، آستانه

 
پذیرش کسب و کارها را بالا ببرند. 



وي با بیان اینکه محیط پیرامون ما در زمان حاضر پیچیدگی زیادي دارد و مسائل مختلف زندگی با سرعت و شتاب بالایی روز به روز
پیچیده تر می شوند، اظهار داشت: ما براي گذر از این دوران باید توانایی حل مسائل پیچیده بویژه در بخش کسب و کار را داشته

 
باشیم. 

این استاد دانشگاه با اشاره به اینکه شرکت هاي بزرگ دنیا پس از شیوع بیماري کرونا شروع به متناسب سازي و انطباق فعالیت هاي
خود با آن کردند و محدودیت هاي ناشی از فاصله گذاري اجتماعی را پذیرفتند، تصریح کرد: 2 موضوع مهم در کسب و کار مطرح
است که شامل " مقاومت " و " پذیرش " می باشد و در چنین فضاي پیچیده اي، بنگاه هایی موفق خواهند بود که مقاومتِ کمتر و

 
پذیرش بیشتري در برابر تغییرات داشته باشند. 

طغرایی با تاکید بر اینکه با توجه به شواهد و اطلاعات موجود، بیماري کرونا تا مدت طولانی باقی خواهد ماند و به زودي از بین نمی
رود، افزود: با توجه به شرایط موجود لازم است که روش هاي کسب و کار نیز متناسب با آن تغییر کرده و پذیرش در برابر تغییرات و

 
محدودیت هاي جدید، افزایش یابد. 

وي ادامه داد: اینکه عده اي در این روزها دست روي دست بگذارند و کار خاصی انجام ندهند به امید اینکه روزي کرونا از بین برود و
بعد از آن شروع به فعالیت کنند، کاملا اشتباه است بلکه باید در قبال پدیده ها و تهدیدهاي جدیدي مانند شیوع بیماري کرونا از

 
فرصت هاي ناشی از آن استفاده کرد. 

طغرایی با اشاره به اینکه 2 مفهوم جدید در حوزه گردشگري توسط استادان دانشگاه و با همکاري اتاق بازرگانی اصفهان تعریف شده
است، آنها را گردشگري " سفارش پذیر شده " و " میزبان پذیري " خواند و گفت: بخش گردشگري در چنین شرایطی نیاز به نوآوري

 
همراه با حفظ نشاط و روحیه اجتماعی دارد تا بتواند خود را از خطر نابودي، نجات دهد. 

وي درباره مفهوم میزبان پذیري نیز توضیح داد: پیش از این در مباحث گردشگري مفهمومی به نام " مهمان نوازي" داشتیم که
جامعه میزبان باید به گونه اي باشد تا منجر به رضایتمندي حداکثري گردشگر شود اما در دوران شیوع کرونا نیاز است که به مفهوم
میزبان پذیري یا میزبان نوازي نیز توجه شود بدین معنی که جامعه میزبان نیز نیاز به کمک مهمان یا همان گردشگر دارد تا بتواند

 
فضاي گردشگري را با سلامت و حفظ هرچه بیشتر ضوابط و دستورهاي بهداشتی ایجاد و حفظ کند. 

این استاد دانشگاه با بیان اینکه در مفهوم میزبان پذیري، گردشگران باید حفظ سلامتی میزبان را نیز مورد توجه قرار دهند، افزود: در

 
دورانی مانند شیوع بیماري کرونا باید همه مفاهیم بصورت تعاملی باشد تا بتوان از این شرایط پیچیده عبور کرد. 

طغرایی با تاکید بر اینکه ما نمی توانیم با شرایط گذشته در دوران جدید شیوع بیماري کرونا فعالیت کنیم، تصریح کرد: عملیاتی
کردن روش هاي جدید مانند گردشگري سفارشی نیاز به توسعه زیرساخت هایی مانند شبکه هاي ارتباطی و فناوري اطلاعات و

 
ارتباطات و تطبیق سیاست ها و قوانین با آن دارد. 

بیماري کرونا از اسفند سال گذشته در کشورمان شیوع پیدا کرد و تا کنون صنعت گردشگري بویژه در استان هاي گردشگرپذیري

 
مانند اصفهان از آن خسارت سنگینی دیده است. 

تاکنون بیش از 273 هزار نفر در کشور به طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا شدند و شمار جان باختگان کرونا به بیش از 14 هزار نفر

 
رسید. 



 
برچسب ها 

 
- ویروس کرونا 

 
- دانشگاه هنر اصفهان 

 
- اصفهان 

 
- جهانگردي 

 
پروندهٔ خبري 

- کرونا و کسب وکارها: از دورکاري تا رونق آنلاین ها



کسب و کارهاي نوپا توسط طرح نوآفرین حمایت می شوند

منبع: ایرناشماره خبر:  29  |  تاریخ: 1399/04/30

قزوین - ایرنا - سرپرست اداره کل ارتباطات و فناوري اطلاعات استان قزوین گفت: کسب و کارهاي نوپا از سوي وزارت
ارتباطات و فناوري اطلاعات در قالب طرح هاي نوآفرین و بوم واره مورد حمایت جدي قرار می گیرند.

قزوین - ایرنا - سرپرست اداره کل ارتباطات و فناوري
اطلاعات استان قزوین گفت: کسب و کارهاي نوپا از سوي
وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات در قالب طرح هاي

 
نوآفرین و بوم واره مورد حمایت جدي قرار می گیرند. 

مرتضی شهامی روز دوشنبه در جمع خبرنگاران افزود:
وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات وظیفه تامین زیرساخت
هاي ارتباطی اعم از پست، ارتباطات، اینترنت، تلفن هاي
ثابت و سیار را و در حوزه فناوري اطلاعات نیز مباحثی

 
چون امنیت را عهده دار است. 

وي ادامه داد: طی سال هاي گذشته و در باب ایجاد کسب و کار، حوزه جدیدي در کشور به نام استارتاپ ها مطرح شدند که پیش از
این و در کشورهاي پیشرفته و صنعتی متداول شده بود تا جایی که آنان توانستند نسبت به ایجاد اشتغال و کارآفرینی گام هاي

 
اساسی را در قالب ارایه طرح هاي جدیدي مانند گوگل، فیس بوك، تویتر و یاهو بردارند. 

وي با اشاره به اینکه در حوزه استارتاپ، همه چیز با یک ایده آغاز می شود، تصریح کرد: ارایه ایده و نظریه به ایده هاي بزرگتر تبدیل

 
و در نهایت منجر به کار و اشتغال شده و به طور میانگین نیز 80 درصد ایده هاي مطرح شده در حوزه ict هستد. 

وي ادامه داد: در کشور ما علاوه به حمایت از استارتاپ ها توسط معاونت حوزه ریاست جمهوري، نیم نگاهی نیز از این نوع پشتیبانی
ها به وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات واگذار شده و به همین لحاظ و طی هشت سال در قانون بودجه همه ساله مبالغی تحت

 
عنوان وجوه اداره شده جهت ارایه تسهیلات براي استارت تاپ ها در نظر گرفته شده است. 

شهامی با بیان اینکه سال گذشته طرحی به نام نوآفرین در جهت حمایت از شرکت ها و تیم هاي نوپا به تصویب هیات دولت رسید،
افزود: سال گذشته تسهیلاتی در این رابطه به متقاضیان ارایه و امسال نیز طرح ویژه اي در قالب بوم واره مصوب و ابلاغ شده که با
ict توجه به اهمیت بالاي موضوع، از این پس حمایت هاي جامع و خوبی از تیم هاي نوپا به عمل خواهد آمد و علاقه مندان در حوزه

 
می توانند از آن بهره مند شوند. 

به گفته وي، خدمات امنیت اطلاعات، نرم افزارهاي اداري و حسابداري، پایش شبکه هاي اجتماعی، خدمات تراکنش مالی و کیف پول،
خدمات مدیریت پروژه ، تبلیغات و بازاریابی دیجیتالی، مشاوره حقوقی، توزیع محصولات و خدمات از جمله عناوین شرکت هایی



 
هستند که در این طرح حضور دارند. 

شهامی، حداقل میزان خدمات و تسهیلات ارایه شده از محل وجوه اداره شده به متقاضیان را 50 و حداکثر 70 میلیون تومان اعلام و
تصریح کرد: نرخ سود تسهیلات 4، 6 و 8 درصد بوده که 6 ماه اول رایگان و 6 ماه دوم به صورت وام تخصیصی واگذار می شود و البته

 
احتمال تمدید آن نیز وجود خواهد داشت. 

این مسوول ارتباطات با اشاره به اینکه ظرفیت جذب پنج هزار طرح در سطح کشور پیش بینی شده که تاکنون بیش از یک هزار طرح
مورد حمایت قرار گرفته، اظهار داشت: شیوع بیماري کرونا که فعالیت بسیاري از کسب و کارها را خوابانده، در حوزه برنامه نویسی
فرصت مناسبی را به برخی افراد که می خواهند نسبت به ارایه ایده و طرح خود و توسعه آن اقدام کنند از طریق طرح نوآفرین این

 
امکان به آنان داده شده است. 

 
برچسب ها 

 
- کسب و کارهاي اینترنتی 

 
- نوآفرین 

 
- وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات 

- قزوین



اجراي 17 عنوان برنامه در هفته ملی مهارت در فارس

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  30  |  تاریخ: 1399/04/30

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي فارس از برگزاري برنامه هاي امسال هفته ملی مهارت به صورت مجازي در استان خبر داد و
گفت: 17 عنوان برنامه در این هفته در فارس اجرایی خواهد شد.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از شیراز، حشمت
کوشکی در نشست خبري ضمن تبریک هفته ملی مهارت، بیان کرد: با ارزش
بخشیدن به انسان توانمند و انسانی که مجهز به توان علمی و مدیریتی است،

 
می توان در راستاي تحقق شعار سال مبنی بر جهش تولید گام برداشت. 

او با بیان اینکه امروز جوانان تحصیلکرده و نیازمند به مهارت آموزي باید از
فرصت هاي بخش دولتی و خصوصی براي ترقی کسب و کار استفاده کنند،

 
افزود: افراد کارآفرینی که ایجاد اشتغال پایدار می کنند، کمتر به مشکلات اقتصادي و معیشتی گرفتار می شوند. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي فارس ادامه داد: اگر امروز ژاپن و آلمان داراي جایگاه هستند به دلیل این است که از سرمایه انسانی
خود غافل نشده اند و تولید و توسعه پایدار در کشور خود ایجاد کرده اند؛ تنها راهی که بتوانیم در میان کشورهاي پیشرفته جاي خود

 
را پیدا کنیم، حرکت به سمت آموزش هاي مهارتی است. 

کوشکی در بخش دیگري از سخنان خود با تاکید بر اینکه در هفته ملی مهارت، نیازمند توجه بیشتر به آموزش هاي مهارتی و فنی و

 
حرفه اي هستیم، گفت: با ترویج آموزش ها باید دست به دست هم دهیم تا آموزش هاي مهارتی جایگاه خود را در کشور پیدا کنند. 

او همچنین با اشاره به برنامه ها و سیاست هاي اداره کل متبوع در سال 99 نیز گفت: 10 استراتژي تعریف شده که ارائه آموزش هاي
هدفمند، فعال و اثربخش با هدف توانمندسازي نیروي انسانی به عنوان زیربناي مهم در راستاي دستیابی به جهش تولید یکی از

 
آنهاست و براي تحقق این مهم تقاضا محوري را به جاي عرضه محوري در دستور کار قرار دادیم. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي فارس با بیان اینکه تلاش کرده ایم کیفیت بخشی در آموزش هاي مهارتی در اولویت قرار گیرد،
ایجاد یک گفتمان پایدار و موفق در حوزه نهضت مهارت افزایی در سطح جامعه را دومین استراتژي برشمرد و گفت: با 45 دستگاه

 
اجرایی در راستاي تحقق این استراتژي تفاهم نامه منعقد شده است. 

کوشکی همچنین هدف گزینی و تدوین برنامه آموزشی اثر بخش مبتنی بر آینده پژوهی مشاغل به ویژه در حوزه کشاورزي را سومین

 
استراتژي این اداره کل در سال جاري عنوان کرد. 

او توسعه آموزش هاي مهارتی با رویکرد ایجاد فرصت هاي شغلی پایدار را از دیگر استراتژي ها ذکر و خاطرنشان کرد: در این راستا
سند توسعه مهارتی استان تدوین شده و بر اساس آن حرکت می کنیم. 



مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي فارس، توسعه و تقویت نظام آموزش هاي فنی و حرفه اي در بخش خصوصی در حوزه آموزشگاه هاي
آزاد و سایر همیاران آموزشی را پنجمین استراتژي اعلام کرد و افزود: در وضعیت شیوع کرونا آموزشگاههاي این اداره کل متضرر و

 
متحمل یکسري آسیب ها شده اند که ارائه تسهیلات به آنها در دستور کار قرار گرفته و اکنون 25 آموزشگاه به بانک معرفی شده اند. 

کوشکی با اشاره به ارائه آموزش ها در 50 مرکز ثابت دولتی، 800 آموزشگاه آزاد، زندان ها، سکونتگاه ها، روستاها و ...عنوان کرد: طی
چهار ماهه گذشته یکهزار و 530 کارگاه آموزشی در قالب 18 هزار و 901 نفر دوره، معادل دو میلیون و 954 هزار و 285 نفر ساعت

 
برگزار شده که از حدود 6681 نفر آزمون گرفته شده است. 

او تعداد پروانه هاي صادر شده در سال 98 را 21 پروانه ، تعداد پروانه هاي تمدید شده را 187 مورد و تعداد آموزشگاه هاي فعال را

 
650 آموزشگاه اعلام کرد. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي فارس، ارسال حدود هزار فیلم کوتاه مهارتی از این استان به جشنواره هاي کوتاه مهارتی کرج را یکی
از اقدامات شاخص این اداره کل ذکر و بیان کرد: در چهارماه اول امسال 36 استاندارد آموزشی نوشته شده که 16 مورد آن مورد تایید

 
قرار گرفته و مابقی در دستور کار است. 

کوشکی همچنین از رونمایی نخستین کتاب الکترونیکی استان فارس با موضوع راه اندازي سیستم هاي شارژ خودرو در شهرستان

 
خرامه در آینده اي نزدیک خبر داد. 

او برپایی 58 کارگاه تولید ماسک در دوران شیوع کرونا در فارس را از دیگر اقدامات مثبت این اداره کل دانست و گفت: فارس رتبه

 
اول کشوري را در این باره کسب کرد. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي فارس از استارت برنامه جایزه بزرگ در هفته ملی مهارت در رشته مسابقات کشوري طراحی
جواهرات خبر داد و گفت: براساس این برنامه، هر ماه اسامی نفرات اول تا سوم اعلام و به صورت فصلی نیز طرح منتخب اعلام می

 
شود و نهایتا ششم مرداد 1400 به نفرات اول تا سوم لیگ کشوري طراحی جواهرات، جوایزي خواهیم داد. 

کوشکی در بخش پایانی سخنان خود دیدار با فرمانداران، نمایندگان فارس در مجلس، ائمه جمعه، دیدار با شرکاي اقتصادي، سخنرانی
در برخی شهرستان هایی که نماز جمعه برگزار می شود، شرکت در برنامه هاي صدا و سیما، تجلیل از مربیان نمونه و همیاران
مهارتی، شرکت کار آفرینان در برنامه کاشانه مهر صدا و سیما و ... را از جمله برنامه هاي پیش بینی شده در هفته ملی مهارت

برشمرد.



مهدي حبیب پور مجاهد فرهنگی به یاران شهیدش پیوست

منبع: حلقه وصلشماره خبر:  31  |  تاریخ: 1399/04/30

مهدي حبیب پور مجاهد فرهنگی به یاران شهیدش پیوست حاج مهدي حبیب پور مؤسس خیریه جهادي جواد الائمه شهرستان

 
اسلامشهر دعوت حق را لبیک گفت و به یاران شهیدش پیوست. 
حلقه وصل: حاج مهدي حبیب پور درشامگاه آخرین یکشنبه ماه
ذي القعده و در آستانه شهادت حضرت جوادالائمه علیه السلام،

 
دعوت حق را لبیک گفت و به دیار باقی شتافت. 

حاج مهدي که با تلاش و پشتکار بی نظیر خود در عرصه خدمات
رسانی و خدمت به محرومین جامعه فردي شناخته شده و
مجاهد خستگی ناپذیر جبهه هاي فرهنگی، اجتماعی و اقتصادي
بود، در اثر ابتلا به ویروس منحوس کرونا آخرین روزهاي عمر با

برکت خود را به اجبار با بستري شدن در بیمارستان بقیه اله تهران سپري کرد و در نهایت درآستانه سالروز شهادت حضرت جواد

 
الائمه دعوت حق را لبیک گفت و جان به جان آفرین تسلیم کرد. 

این مجاهد نستوه که به گواهی همه هم رزمانش، در مسیر پاسداري از آرمان هاي انقلاب اسلامی در تمامی عرصه ها شبانه روز در

 
حال مجاهدت بود؛ 

از هر راه و روشی براي خدمات رسانی و خدمت به بندگان خداوند تلاش می کرد، گاه در مقام تبلیغ فرهنگ اهل بیت در قالب ترویج
فرهنگ مطالعه و کتاب خوانی، گاه در مقام کارآفرینی براي محرومین، گاه در جایگاه یک خَیّر دلسوز و حامی ایتام و افراد بی بضاعت

 
و گاه در مقام مولد محصولات و پوشاك ایرانی اسلامی، شجره هاي پر ثمر و با برکتی کاشت و با این همه حرکت، آرام و قرار نداشت. 

حاج مهدي با کسب افتخار خادمی در خیریه جهادي حضرت جوادالائمه علیه السلام و با ابراز ارادت به خاندان اهل بیت (ع) علاوه بر
ترویج دین مبین اسلام و فرهنگ ایثار و شهادت، زمینه تقرب هرچه بیتشر به معبود خویش را فراهم ساخت، انشاله که این اقدامات

 
اسباب حسن عاقبت را براي این بسیجی مکتب حضرت روح االله و فدایی حضرت سیدعلی فراهم خواهد کرد. 

بنابراعلام خانواده این مجاهد نستوه، پیکر مطهر حاج مهدي حبیب پور با حضور جمعی از دوستان و خانواده آن مرحوم با رعایت
پورتکل هاي بهداشتی امروز در قطعه 51 گلزار بهشت زهراي تهران تشییع ودر جوار دوستان و یاران و همرزمان شهیدش تدفین و در

 
خانه ابدي آرام گرفت. 

در پی درگذشت مجاهد خستگی ناپذیر عرصه هاي خدمت جهادي حاج مهدي حبیب پور جمعی از مقامات، شخصیتهاي، مقامات و
مسئولین استانی و شهرستانی از جمله مهدي شریفیان نماینده مردم اسلامشهر در مجلس شوراي اسلامی،فرمانده سپاه ناحیه
سیدالشهدا، فرماندار، شهردار، امام جمعه واوان و دبیرجبهه فرهنگی جنوب غرب استان تهران و ... این ضایعه عظیم را به خانواده و

 
بازماندگان و همرزمان این یار سفر کرده تسلیت گفتند. 



مرحوم حبیب پور از همان روزهاي نخست شیوع ویروس کرونا همکاري صمیمانه و صادقانه اي با ستاد مقابله با کروناي شهرستان
داشت و در زمینه تولید ماسک مورد نیاز مردم خدمات شایانی ارائه کرد.



بیشترین مبتلایان به کرونا در تهران در کدام مناطق زندگی می
کنند؟

بیشترین مبتلایان به کرونا در تهران در کدام مناطق زندگی می کنند؟

منبع: ریسک نیوزشماره خبر:  32  |  تاریخ: 1399/04/30

در مناطق 4، 8 و 13 بیشترین مبتلایان و در مناطق 9،

 
28، 21 و 22 کم ترین میزان ابتلا وجود دارند. 

امروزه یک ویروس جهان را به چالش کشیده است. امروزه بیش از 7167 مورد از قربانیان کرونا در بهشت زهرا آرمیده اند. بر اساس
تحقیقات سه دانشگاه کشور، در یک ماه اخیر در تهران 14 هزار نفر در بیمارستان بستري شده اند و میانگین سن ابتلاء نیز 57 سال و

 
4 ماه بوده است. 

وي افزود: کوچک ترین مورد مبتلا به کرونا در تهران یک کودك 1 ساله و مسن ترین نیز یک آقاي 100 ساله بوده است. از نظر
تحصیلات نیز 62 درصد مبتلایان زیر دیپلم بوده و میزان مرگ هم در این گروه بیشتر از دیگر اقشار بوده است. متأهل ها نیز
بیشترین میزان ابتلاء را داشته و 42 درصد قربانیان این آمار نیز سرپرست خانوار بوده اند. ما در حال از دست دادن نیروي کار هستیم

 
و در هیچ کجاي تهران موفق به کنترل ویروس نشده ایم. در کشور نیز هنوز نتوانسته ایم مانند نمودار دیگر کشورها موفق باشیم. 

رئیس کمیته سلامت شوراي شهر ابراز داشت: ما در اواسط اردیبهشت در یک روز 9 مرگ در تهران داشتیم اما روز گذشته 101 مرگ
در تهران داشته ایم و این نشان دهنده وضعیت بحرانی است. در علائم بیماري نیز بیشترین مراجعه با سرفه و تب بوده و در فوت
شدگان تب بیشتر بوده و مهم ترین علت مراجعه تنگی نفس بوده است. بیشترین بیماري زمینه اي براي مبتلایان نیز فشارخون بوده

 
است. 

خداکرمی درباره سابقه و دلیل ابتلاي افراد نیز گفت: 22 درصد مبتلایان با فرد مبتلا تماس داشته اند، 17 درصد سابقه سفر به
شهرهاي پرخطر و 67 درصد سابقه حضور در اجتماعات را داشته اند. شرکت در اجتماعات جزو مهم ترین علل ابتلاي مردم تهران

 
است. در مناطق 4، 8 و 13 بیشترین مبتلایان و در مناطق 9، 28، 21و 22 کم ترین میزان ابتلاء وجود داشته است. 

وي عنوان کرد: بیشترین اولویت ما کمک به رفع چالش هاي شهروندان است و در این مسیر مدیریت شهري باید کلیه منابع ابزار و
امکانات لازم براي حفاظت از خانواده بزرگ شهرداري در محل کار و خانه، تهیه کند و براي مدیریت امروز و فرداي تهران در شرایط
اپیدمی برنامه ریزي کند. ما پیش از شیوع کرونا ما به فکر کارآفرینی و توسعه مشاغل بودیم اما اگر این رویه ادامه یابد بسیاري از
مشاغل از بین خواهند رفت. در حال حاضر کسب و کارهاي کوچک در خط مقدم آسیب اند و شاید تنها راه برنامه ریزي براي

 
جلوگیري از رکود شغلی در تهران، برنامه ریزي براي تقویت سرمایه گذاري هوشمندانه در زیرساختها است. 

رئیس کمیته سلامت شوراي شهر خاطرنشان کرد: شهرها همیشه بستر نوآوري بوده اند اما امروز باید برنامه ریزي کنیم که تهران پس
از کویید 19 به چه شکلی خواهد بود چراکه بسیاري از کافه ها و رستوران ها تعطیل خواهند شد و این همه گیري شکاف اجتماعی را
تشدید می کند. براي رفع این چالش باید به نیازهاي اولیه مردم یعنی سلامت و مسکن توجه کنیم. ما می توانیم بدون بازگرداندن



ترافیک و مرگ هزاران نفر، خیابان ها را به شکل پیاده راه درآوریم و نیازي به پل و اتوبان نداشته باشیم. باید به سمت دوچرخه
سواري و ظهور وسایل حمل ونقل نوین برویم براي مثال صنایع اتومبیل سازي کشور به ساخت اتومبیل هاي کوچک فکر کنند. ما باید

 
در برنامه سوم تجدیدنظر کنیم و مشاغل باید خود را با شرایط شیوع کویید 19 هماهنگ کنند. 

خداکرمی تصریح کرد: به عنوان مثل ممکن است رستوران ها به باغ ها و پیاده روها بروند اما نباید شاهد از بین رفتن تعاملات
اجتماعی باشیم. باید زندگی کردن با کرونا را بیاموزیم و چشم اندازمان نباید مبتلا نشدن و تهیه واکسن باشد. شاید نیاز باشد به
تجارت بدون مرز با همسایگان خود بپردازیم و به پناهندگان و مهاجرین امتیازات بیشتري بدهیم. ممکن است ساختمان هاي عریض
کشور تبدیل به آي سی یو شود در نتیجه باید دایره مشورت خود را افزایش دهیم و شرایط کشور را براي ماندن نخبگان و بازگشت

 
هموطنان مهاجر فراهم کنیم. 

منبع: اعتماد آنلاین



وام کرونایی، چه وثایقی می خواهد؟

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  33  |  تاریخ: 1399/04/30

وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی جزئیات تضامین و وثایق تسهیلات حمایتی کرونا کسب و کارها را اعلام کرد.

 وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی جزئیات تضامین و وثایق

 
تسهیلات حمایتی کرونا کسب و کارها را اعلام کرد. 

مطابق جدول ارائه شده از سوي این وزارتخانه مبلغ تسهیلات ویژه کسب و کار کرونا در صورتی که تسهیلات تا 160 میلیون ریال
باشد، سفته فرد متقاضی یا چک به تشخیص بانک، تسهیلات 160 تا 480 میلیون ریال نوع وثیقه سفته فرد متقاضی یا چک به
تشخیص بانک به همراه یک ضامن (واحد اقتصادي دیگر یا کارمند)، مبلغ تسهیلات 480 تا 1,600 میلیون ریال و نوع وثیقه سفته
فرد متقاضی یا چک به تشخیص بانک به همراه 2 ضامن (واحد اقتصادي دیگر یا کارمند)، مبلغ تسهیلات 1,600 تا 2,000 میلیون
ریال با نوع سفته فرد متقاضی یا چک به تشخیص بانک به همراه 3 ضامن (واحد اقتصادي دیگر یاکارمند)، مبلغ تسهیلات از 2,000
میلیون ریال بالاتر و با نوع وثیقه ارائه تضمین صادره ازسوي صندوق هاي ضمانت و یا بنا به تشخیص بانک ارائه وثایق متعارف و سقف

 
مبلغ سفته 1.5 برابر اصل و سود تسهیلات است. 

گفتنی است؛ پرداخت تسهیلات حمایتی به کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا یکی از سیاست هاي وزارت تعاون، کار و رفاه

 
اجتماعی در جهت حفظ اشتغال بنگاه ها و صیانت از نیروي کار است که تا 5 مرداد ماه مهلت ثبت نام آن تمدید شده است./مهر 

---



اختصاص 225 میلیارد تومان تسهیلات به کسب و کارهاي خسارت دیده از

کرونا کهگیلویه و بویراحمد

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  34  |  تاریخ: 1399/04/30

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار کهگیلویه و بویراحمد از اختصاص 225 میلیارد تومان تسهیلات به کسب و کارهاي
خسارت دیده از کرونا در استان خبر داد.

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار کهگیلویه و
بویراحمد از اختصاص 225 میلیارد تومان تسهیلات به

 
کسب و کارهاي خسارت دیده از کرونا در استان خبر داد. 

سید حشمت االله صمیمی دوست افزود: در ایام
کروناویروس تعداد زیادي از مشاغل و کسب و کارهاي
استان دچار خسارت و تعطیلی شدند که دولت براي کمک

 
به این مشاغل تسهیلات را در نظر گرفت. 

وي اظهارکرد: سهم استان کهگیلویه و بویراحمد از این

 
تسهیلات 225 میلیارد تومان بوده است. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار کهگیلویه و بویراحمد خاطرنشان کرد: به منظور حمایت از کسب و کارهاي آسیب دیده از

 
کروناویروس، دولت تسهیلات ویژه اي با سود 12 درصد با کمترین بروکراسی اداري در نظر گرفته است. 

صمیمی دوست تصریح کرد: در این تسهیلات به ازاي هر نفر کارگر 12 تا 16 میلیون تومان در نظر گرفته شده است، ضمن اینکه

 
تسهیلات در نظر گرفته براي رانندگان تاکسی و حمل و نقل درون شهري و برون شهري 6 میلیون تومان است. 

وي با بیان اینکه تمامی صنوف داراي مجوز می توانند جهت بهره مندي از تسهیلات کرونا در سامانه کارا ثبت نام کنند، ادامه داد: از
آنجا که سامانه به صورت اتوماتیک بوده افراد پس از ورود به سامانه در صورت پذیرش ثبت نام کنند تا ویرایش در اداره کار انجام

 
شود. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار کهگیلویه و بویراحمد بیان کرد: افراد پس از ثبت نام و پذیرش چنانچه با مشکلی مواجه شدند
می توانند به واحد اشتغال اداره کار مراجعه یا با شماره 07433345932 تماس حاصل کنند، همچنین تمامی رانندگان در صورتی که

 
ثبت نام آنها هیچ گونه ایرادي نداشته باشد یک ساعت پس از ثبت نام در سامانه کارا، به سیستم بانکی ارجاع داده می شوند./ ایسنا 

اخبار ویروس کرونا در ایران و جهان را اینجا بخوانید



ضرب الاجل استاندار خراسان شمالی براي پوشش صندوق بیمه اجتماعی

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  35  |  تاریخ: 1399/04/30

به گزارش خبرگزاري فارس از بجنورد به نقل از روابط
عمومی استانداري خراسان شمالی محمدعلی شجاعی
اظهار کرد: در یک برنامه زمان بندي شده تا پایان سال باید
پوشش بیمه شدگان صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان،
روستاییان و عشایر استان در هر شهرستان صد درصد شود.

  وي تصریح کرد: تمام مددجویان سازمان بهزیستی و
کمیته امداد استان باید تحت پوشش بیمه قرار گیرند و

 
هیچ عدم تمایلی براي این کار معنا ندارد. 

استاندار خراسان شمالی در ارتباط با طرح هر دهیار یک کارگزار افزود: تعداد کارگزاران استان باید پنج برابر شود؛ طرح هر دهیار یک
کارگزار یکی از طرح هاي ویژه است که در حال حاضر 44 کارگزار بیشتر وجود ندارد و این تعداد باید پنج برابر شود زیرا تاکنون هیچ

 
حرکتی در سیستم کارگزاري استان صورت نگرفته است. 

شجاعی گفت: یکی از مسائل مغفول مانده در کشور ما عدم توجه به توسعه تعاونی هاست که عملکرد کمرنگی در حوزه اقتصادي

 
داشته و این در حالی است که استان ما تعداد سرمایه گذاران زیادي ندارد لذا توسعه تعاونی ها از ضروریات تلقی می شود. 

وي اظهار داشت: در بحث ایجاد نیروگاه هاي کوچک مقیاس در شهرستان هاي راز و جرگلان و جاجرم، سرمایه گذار بخش خصوصی،

 
دهیاري یا یک تعاونی جهت سرمایه گذاري ورود پیدا کنند. 

استاندار خراسان شمالی افزود: ایجاد نیروگاه هاي خورشیدي باید در راستاي درآمد پایدار ثابت رو به افزایش براي دهیاران و

 
روستاییان رقم بخورد. 

وي خاطرنشان کرد: ایجاد بازارچه هاي محلی باید در محل بیشترین تردد در سطح جاده انجام شود ضمن آنکه این بازارچه ها جنبه

 
اقتصادي و تفریحی داشته باشد. 

شجاعی بابیان اینکه مصوبات این نشست با جدیت بیشتري مورد پیگیري قرار گیرد، تأکید کرد: در سال جاري هر دهیاري دو طرح

 
اشتغال زا جهت ارسال به وزارت کشور معرفی کنند. 

انتهاي پیام/





سهم ارزش افزوده بخش ICT کشور به 4.2 درصد می رسد

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  36  |  تاریخ: 1399/04/30

مدیرکل دفتر بررسی هاي اقتصادي وزارت ارتباطات گفت: پیش بینی می شود سهم ارزش افزوده بخش ارتباطات و فناوري
اطلاعات از 3.39 درصد به رقم 4.2 درصد افزایش یابد.

مدیرکل دفتر بررسی هاي اقتصادي وزارت ارتباطات گفت:
پیش بینی می شود سهم ارزش افزوده بخش ارتباطات و
فناوري اطلاعات از 3.39 درصد به رقم 4.2 درصد افزایش

 
یابد. 

به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از وزارت ارتباطات، نیلوفر
مرادحاصل با اشاره به تولید شاخص ها و آمارهاي اقتصادي
بخش ارتباطات و فناوري اطلاعات، مبتنی بر ساختار
حساب هاي ملی، از اجراي سه دوره طرح حساب هاي
اقتصادي این بخش بخش براي بازه زمانی 1391-1397

 
مطابق با برنامه ششم توسعه خبر داد. 

وي گفت: اطلاعات منتشره در طرح حساب هاي اقتصادي بخش ICT نشانگر آن است که سهم ارزش افزوده بخش ارتباطات و
فناوري اطلاعات با رویکرد OECD از ارزش افزوده کل اقتصاد، از 2.06 درصد در سال 1391 به 3.39 درصد در سال 1397 افزایش

 
یافته و پیش بینی می شود که در سال 1398 این سهم به رقم 4.2 درصد افزایش یابد. 

مراد حاصل با اشاره به ارزش افزوده دو زیربخش ارتباطات (CT) و فناوري اطلاعات (IT) در دو سال نخست برنامه ششم توسعه
گفت: آمارها نشان می دهد که این دو شاخص به ترتیب رشد 19.8 درصدي و 25.4 درصدي را تجربه کرده اند که مؤید تحقق تکلیف

 
تعیین شده براي بخش ارتباطات در برنامه ششم توسعه است. 

وي با تاکید بر اینکه نتایج منتشر شده در این طرح نشان می دهد که سهم ارزش افزوده ارتباطات دولتی به نفع ارزش افزوده
ارتباطات خصوصی و بخش اقماري در سال 1397 کاهش داشته است، افزود: از سوي دیگر رشد سه برابري تعداد کارکنان زیر بخش
فناوري اطلاعات در برابر رشد 1.8 برابري تعداد کارکنان زیر بخش ارتباطات گویاي پتانسیل بالاي زیر بخش فناوري اطلاعات در

 
جذب نیرو و افزایش اشتغال در سطح کشور است. 

مدیرکل دفتر بررسی هاي اقتصادي وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات تصریح کرد: با ظهور فناوري هاي نوین و تحول آفرین و
همچنین تغییرات قابل پیش بینی در سبک زندگی انسان در شرایط کنونی، پیش بینی می شود که نیاز به نیروهاي متخصص در این
حوزه با رشد قابل توجهی همراه خواهد بود و با توسعه اثرات سرریز بخش اطلاعات و فناوري ارتباطات در سایر بخش هاي اقتصادي

 
کشور، به طور یقین موجب رشد اشتغال غیرمستقیم نیز می شود. 



مراد حاصل با اشاره به اینکه در اجراي طرح حسابهاي اقتصادي بخش، از متدولوژي OECD و طبقه بندي استاندارد رشته فعالیت
هاي اقتصادي براي شناسایی و استخراج فعالیت هاي هریک از زیربخش ها استفاده شده است، گفت: در تهیه نمونه آماري این طرح از
چارچوب بانک اطلاعات کدپستی شرکت ملی پست، بانک اطلاعات اصناف، بانک اطلاعات به روزشده دفاتر آمار و اطلاعات استانداري

 
ها استفاده شده است. 

بر اساس این گزارش، بخش ارتباطات و فناوري اطلاعات براساس استاندارد ISIC-v4 به 4 زیر بخش ارتباطات، فناوري اطلاعات،
تولید تجهیزات مخابراتی و انتشار نرم افزار تقسیم می شود.



منظور همتی از نرخ تعادلی، دلار چند تومانی است ؟

منبع: شعار سالشماره خبر:  37  |  تاریخ: 1399/04/30

شعار سال: رییس بانک مرکزي در تازه ترین یادداشت خود نیز تلاش کرد توپ گران شدن قیمت دلار دربازار ارز را برعهد
بازرگانان بیندازد و این با رواردکنندگان را نیز مقصر نشان داد که براي خرید ارز صبر نمی کنند و فریب فروشندگان گران

فروش ارز را خورده اند. نوشته همتی وي به این شرح است: "این روزها بنا به ...

شعار سال: رییس بانک مرکزي در تازه ترین یادداشت خود نیز تلاش کرد توپ گران شدن قیمت دلار دربازار ارز را برعهد
بازرگانان بیندازد و این با رواردکنندگان را نیز مقصر نشان داد که براي خرید ارز صبر نمی کنند و فریب فروشندگان گران فروش ارز

 
را خورده اند. 

نوشته همتی وي به این شرح است: "این روزها بنا به دلایلی که مشخص است، و قبلاً نیز اعلام کرده بودم، بازار ارز دچار نوسان شده
است. با اقدامات در دست اجرا به تدریج و در روزهاي آینده بازار ارز به آرامش خواهد رسید.این تصور که بانک مرکزي و دولت براي
کنترل بازار ارز اقدامی نمی کنند، یا اینکه تصور می شود براي تأمین کسري و یا دلایل دیگر، نرخ ارز را بالا می برند، بی اساس و یک
برداشت و تصور کاملاً اشتباه است.دستورالعمل جدید در خصوص نحوه برگشت ارز به چرخه اقتصاد و تأمین ارز واردات کشور، چند
روزي است عملیاتی شده است. در این دستورالعمل، عملاً زمینه اي براي ایجاد تراکم غیر عادي تقاضا و نیز سوء استفاده از ان باقی
نمی ماند. به همین دلیل متاسفانه در مقطع دو هفتهٔ اخیر، در کنار تعلل برخی صادر کنندگان براي عرضه ارز خود، برخی از
سودجویان در صدد فروش ارز به واردکنندگان به نرخ هاي نامتعارف بوده اند.به واردکنندگان محترم توصیه می کنم که چند روزي را
تحمل کرده و از چند روز آینده، بتدریج نیاز خود را از سامانه نیما تأمین نمایند. از صادر کنندگان محترم نیز انتظار می رود در فرصت
چند روز باقیمانده از فرصت ایفاي تعهد، ارزهاي خود را با نرخ هاي منطقی در بازار عرضه کنند تا خریدار لازم را داشته باشد.از
صادرکنندگان عزیزي که تا امروز با برگرداندن ارز در خدمت تولید و اشتغال کشور بوده اند، قدردانی می کنم.مردم عزیز مطمئن

 
باشند، بانک مرکزي براي ساماندهی بازار ارز و اعاده ثبات، و برگشت به نرخ هاي تعادلی تمام تلاش خود را بکارخواهد بست." 

همتی این باراز تجربه هاي پیشین استفاده کرده و به حاي وعده کاهش قیمت ارزهاي معتبر دربازار ارز تاکید کرده است " بانک

 
مرکزي براي برگشت به نرخ هاي تعادلی تمام تلاش خود را به کارخواهد بست" 

این عبارت چند پهلو و مبهم دست او را باز می کند که هر قیمت موجود دربازار را به اسم قیمت تعادلی معرفی کند و نکته جذاب تر

 
و مبهم تر این است که معلوم نیست وي کدام زمان را براي برگشت در نظر دارد؟ برگشت به کدام قیمت دلار در کدام دوره زمانی؟ 

شعارسال، با اندکی تلخیص و اضافات بر گرفته از سایت خبري تحلیلی ساعت24 ، تاریخ انتشار: 30 تیر 1399 ، کدخبر: 504917 ،
www.saat24.news



متاسفانه شرایط انتخابات 1400 اصلا قابل پیش بینی نیست

منبع: شعار سالشماره خبر:  38  |  تاریخ: 1399/04/30

شعار سال : شیوع ویروس کروناي جدید، هرچند بر دشواري هاي اقتصادي کشور افزوده است، اما علاوه بر آن با کاهش
تحرکات سیاسی، این پیش بینی را در میان تحلیل گران برانگیخته است که در صورت تداوم اوضاع کرونایی، ضمن احتمال

شکل نگرفتن شور انتخاباتی، شاهد تشدید یا تکرار کاهش مشارکت انتخاباتی مردم بعد از ...

شعار سال : شیوع ویروس کروناي جدید، هرچند بر دشواري هاي اقتصادي کشور افزوده است، اما علاوه بر آن با کاهش تحرکات
سیاسی، این پیش بینی را در میان تحلیل گران برانگیخته است که در صورت تداوم اوضاع کرونایی، ضمن احتمال شکل نگرفتن شور
انتخاباتی، شاهد تشدید یا تکرار کاهش مشارکت انتخاباتی مردم بعد از انتخابات مجلس یازدهم باشیم. اما آیا این تنها تاثیر کرونا بر

 
انتخابات است؟ 

یک عضو شوراي مرکزي حزب کارگزاران سازندگی با بیان اینکه بیماري کرونا بر انتخابات ریاست جمهوري تاثیر دارد، گفت: مشارکت
کم و پیروزي پوپولیست ها از طریق بیان وعده هاي دروغین می تواند از آثار کرونا بر انتخابات باشد. سید افضل موسوي در گفت وگو
با ایسنا، با اشاره به تاثیرات کرونا بر اقتصاد جهان اظهار کرد: کرونا اقتصاد جهان را به رکود برده و رشد اقتصادي کشورها را هشت
درصد کاهش می دهد و کشور ما که در تحریم است، بیشتر تحت تاثیر قرار می گیرد. وي ادامه داد: وقتی اقتصاد تحت تاثیر کرونا
قرار می گیرد، سایر حوزه ها از جمله حوزه سیاسی نیز متاثر می شود. مشکلات اقتصادي و معیشتی موجب می شود که همه توجه
جامعه به سمت تامین معاش رفته و حوزه سیاسی و حزبی و انتخابات به حاشیه برود. از سویی جلسات حزبی هم به دلیل شیوع کرونا
تعطیل شده است و مثلا جلسات حزب کارگزاران براي همفکري و تبادل نظر برگزار نمی شود و به همین دلیل موضوع انتخابات
ریاست جمهوري هم در حزب مطرح نشده است. این فعال سیاسی با بیان اینکه بیماري کرونا و آثار آن تا یک سال آینده هم برطرف
نمی شود، خاطرنشان کرد: این بیماري بر انتخابات ریاست جمهوري تاثیر دارد و ممکن است مردم نارضایتی خود از شرایط موجود را
در انتخابات نشان دهند. اگر فردي نامزد انتخابات شود که محبوب مردم باشد، ممکن است مردم مشارکت بالایی در انتخابات داشته
باشند در غیر این صورت شاید مردم با مشارکت کم، اعتراض خود را بیان کنند. از سویی افراد پوپولیست در شرایطی که مردم گرفتار

 
معیشت هستند، می توانند با ارائه وعده هاي دروغین، پیروز انتخابات شوند. 

از سوي دیگر حسین نورانی نژاد، سخنگوي حزب اتحاد ملت نیز معتقد است: باید از حالا اندیشید که اگر شرایط کرونایی به همین
شکل بماند شکل اجرایی انتخابات 1400 چگونه می شود. وي در این باره به ایسنا گفته است: کرونا همه ابعاد زندگی بشر اعم از زندگی
کاري و اجتماعی اش را تحت تاثیر قرار داده، پس سیاست وتصمیمات سیاسی هم خارج از این موضوع نیست. وي در ارتباط با نحوه
فعالیت فعالان سیاسی در دوران کرونا گفت: بخشی از فعالیت هاي پیشین در عرصه سیاست با کمک ابزارهایی مثل شبکه هاي
اجتماعی و اپلیکیشن ها به صورت آنلاین انجام و جاي خالی جلسات حضوري به کمک تکنولوژي جبران شده است. ما در حزب اتحاد
جلساتمان را منظم به صورت مجازي برگزار می کنیم و حتی راندمان کارمان هم بهتر شده است. وي افزود: البته در جلسات حضوري
برون دادهایی داریم که در مجازي امکان پذیر نیست؛ چراکه فعالیت سیاسی فعالیت جمعی است و با مشارکت مستقیم افراد تحقق
می یابد و حالا در شرایط کرونایی تا حدي این مشارکت کاهش پیدا کرده است. سخنگوي حزب اتحاد ملت گفت: شرایط کرونایی
باعث شده اولویت ها نزد جامعه و نخبگان جا به جا شود مشکلات اقتصادي و دغدغه هاي بهداشتی خیلی زیاد شده و اولویت مردم بر
این اساس تغییر پیدا کرده است. مسائل معیشتی، اشتغال و امنیت شغلی براي مردم فوق العاده مهم شده است. یک سري افراد شغل
از دست دادند و عده اي در آستانه از دست رفتن شغلشان هستند. افرادي که مستاجر هستند به خانه هاي کوچک رفته و در
شهرهاي کوچک مستاجران به روستاهاي کوچک تر رفتند. وي تصریح کرد: همین اتفاق در سفره هاي مردم رخ داده است. مشخص
نیست تا چه زمانی ادامه پیدا می کند، اما باید بدانیم مردم دارند نجیبانه تحمل می کنند. آن ها باید چشم انداز مشخصی از سوي



حاکمیت داشته باشند . تغییر اولویت هاي مردم باید در سطح کلان هم رخ دهد. این نکنه بدیهی است که باید با توجه به مشکلات
کشور تغیراتی در سیاست خارجی و تغیراتی در سیاست هاي کلان صورت بگیرد. این فعال سیاسی گفت: باید نگاه هاي تنگ نظرانه و
جناحی و امنیتی برچیده شود. خیلی سخت است شهروندانی هم در تنگناي معیشتی و اقتصادي و سلامتی باشند و هم اظهار
نظرهایشان انگ بخورد؛ چنین جامعه اي را تا حدي می توان کنترل کرد؟ باید چاره اندیشید. حاکمیت باید نشان دهد در سیاست
هاي کلانش تغییراتی به خواست و به نفع مردم شکل داده است؛ تا الان مردم خیلی براي حفظ نظام از خودگذشتگی کردند، حالا
نوبت حاکمیت است. نورانی نژاد در پایان یادآور شد: انتخابات ریاست جمهوري را هم ذیل این تحلیل می دانم و معتقد هستم همه در
این انتخابات باید دغدغه هاي مردم را در نظر بگیرند. باید از حالا اندیشید که اگر شرایط کرونایی به همین شکل بماند شکل اجرایی

 
انتخابات چگونه می شود،؛ چراکه پیش بینی هاي لازم از حالا باید صورت گیرد. 

محمدرضا باهنر، فعال سیاسی اصولگرا تاکید کرده است: عملکرد مجلس یازدهم ظرف یک سال آینده می تواند روي انتخابات ریاست
جمهوري موثر باشد. اینکه این تاثیر مثبت است یا منفی، جذاب است یا دافعه دارد را باید به عهده عملکرد مجلسی ها بگذاریم. وي با
اشاره به آمار مشارکت انتخابات اسفند 98 یادآور شد: ما رکورد پایین مشارکت 42 درصد در کشور و 23 درصد در تهران را هیچ وقت
نداشتیم و متاسفانه این رکورد زده شد. هرچند عوامل متعددي هم وجود داشت و نباید دنبال یک علت علی الاطلاق بود. اینکه
بگوییم کاهش مشارکت در انتخابات به دلیل ترس از کرونا بوده خودفریبی است. باهنر اضافه کرد: من معتقدم که حتی کرونا هم
تاثیرگذار بود؛ در تهران اقلا 5 الی 6 درصد عدم شرکت به دلیل ترس از کرونا بود، ولی اینکه بگوییم 50 درصد حضور طبیعی مردم
که به 23 درصد رسیده است به دلیل ترس از کرونا بوده است، این خود فریبی است. دبیر کل جبهه پیروان خط امام و رهبري در
بخش دیگري از سخنانش تصریح کرد: فضاي مجازي در این روزها هیچ در و پیکري ندارد. زمانی بود که اگر شایعه اي در کشور می
خواست راه بیفتد یک سال زمان می برد تا این شایعه به تمام مویرگ هاي کشور برسد، اما الان لحظه اي شایعه راه می اندازند و تا
طرف بخواهد ثابت کند که این دروغ بوده است خیلی زمان می برد و از همه این ها مهمتر اینکه داستان قبلی هنوز ادامه دارد؛ یعنی
ما فکر می کنیم الان بهترین کاري که در تبلیغات می شود این است که صداوسیما مناظراتی بین کاندیداهاي روساي جمهوري می
گذارد که خیلی هم جذاب است اما آنجا ممکن است یک کاندید با یک جمله یا یک متلک یا یک بگم یا نگم، یک میلیون راي بالا یا
پایین کند. یعنی تبلیغات اینگونه هم در مسیر سلامت و مدبرانه قرار نمی گیرد و عوض اینکه مردم به عملکرد و تجربه و توانمندي
هاي طرف دقت کنند، به این دقت می کنند که کدام یک می تواند دیگري را کله پا و لوله کند و به او رو دست بزند. وي تاکید کرد:
من همیشه به شوخی می گفتم که اگر شوراي نگهبان مقداري کوتاه بیاید، با این تبلیغات تلویزیونی حتما یک شومن در تلویزیون

 
انتخاب و رئیس جمهوري می شود. بنابراین متاسفانه شرایط انتخابات 1400 اصلا قابل پیش بینی نیست. 

مجموع این تحلیل ها نشان می دهد که هنوز پیش بینی دقیقی درباره سرنوشت انتخابات 1400 وجود ندارد. با این حال این

 
هشدارها درباره استفاده پوپولیسم از فضاي انتخابات ریاست جمهوري را باید جدي گرفت. 

شعار سال، با اندکی تلخیص و اضافات برگرفته از روزنامه ابتکار ، تاریخ انتشار: 30تیر 1399، کد خبر:
ebtekarnews.com_159642



گسترش روحیه احسان و تعاون در رزمایش هاي کمک مومنانه/ آمادگی سپاه

کربلا براي احداث بیمارستان صحرایی

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  39  |  تاریخ: 1399/04/30

به گزارش خبرگزاري فارس از شهرستان ساري، سردار
سیاوش مسلمی پیش از ظهر امروز در نشست خبري
نهضت کمک مومنانه در جمع خبرنگاران استان مازندران با
اشاره به انعکاس مطلوب و تاثیرگذار رسانه هاي انقلابی
استان مازندران در مرحله نخست رزمایش کمک مومنانه
اظهار کرد: این انعکاس باعث ایجاد رقابت خیرخواهانه شد
و به دنبال این هستیم با فراهم کردن تبلیغات رسانه اي
بتوانیم رقابت سالم در حوزه کمک ها را به منظور احسان و

 
تعاون و برطرف کردن مشکلات همنوعان خود به وجود آوریم. 

وي با بیان اینکه نهضت کمک مومنانه مبتنی بر لبیک به فرمایش مقام معظم رهبري شکل گرفت، افزود: این کار بزرگی بود که جز با
اراده الهی امکان نداشت و امروز مردم ثابت کردند که به عنوان کلیدي ترین عنصر نگهدارنده انقلاب اسلامی همواره براي استمرار این

 
نظام در صحنه حضور دارند. 

فرمانده سپاه کربلا با اشاره به اینکه مرحله نخست رزمایش کمک مومنانه موجی از امید، عزت و رضایت مقام ولایت را به همراه
داشت، خاطرنشان کرد: در مرحله نخست در استان مازندران بیش از 303 هزار بسته معیشتی بالغ بر 104 میلیارد تومان بین 93

 
هزار خانواده که شناسایی شده بودند، توزیع شد. 

مسلمی با بیان اینکه قرارگاه امام حسن (ع) در مرکز مازندران با مسؤولیت نماینده ولی فقیه در استان و دبیري سپاه در راستاي
اجراي مرحله دوم کمک مومنانه تشکیل شده است، بیان کرد: در شهرستان ها نیز قرار گاه امام حسن (ع) شکل خواهد گرفت، مرحله

 
دوم در سه باره زمانی اجرا خواهد شد. 

وي افزود: مرحله نخست از عید قربان تا غدیر و دهه امامت و ولایت، مرحله دوم در دهه اول محرم و مرحله سوم دهه آخر مصادف با

 
اربعین تا رحلت رسول اکرم (ص) و شهادت امام رضا (ع) اجرا خواهد شد. 

فرمانده سپاه کربلا با بیان اینکه جمع آوري کمک هاي مردمی هم به صورت نقدي و غیرنقدي توسط خیران استان مازندران انجام
می شود، یادآور شد: علاوه بر سبدهاي معیشتی، کارت هاي هدیه به افرادي که در اثر ویروس کرونا در حوزه هاي اقتصادي به مشکل
برخوردند داده خواهد شد؛ همچنین لباس، لوازم التحریر، جهیزیه و تسهیلات اشتغال زایی براي مشاغل آسیب دیده در نظر گرفته

 
شده است. 



مسلمی با اشاره به اینکه اقشار مختلف بسیج به منظور کمک به بیماران ویروس کرونا اهداي خون را در دستور کار دارند، بیان کرد:
پیش قراولان این امر بسیج پیشکسوتان هستند که هم در عرصه جنگ سخت بودند و امروز نیز در مواجهه با ویروس کرونا پیشقدم

 
هستند. 

وي در ادامه به اقدامات بسیج سازندگی اشاره کرد و افزود: در حوزه هاي مختلف مانند آبرسانی، ساخت دیوار رودخانه ها، پل بین
مزارع، پل هاي روستایی و اقداماتی از این دست طرح ها با استانداري مازندران به تفاهم نامه رسیدیم و به دنبال این هستیم تا این

 
طرح ها انجام شود و روحیه امید و اعتمادسازي مردم بیشتر شود. 

فرمانده سپاه کربلا با بیان اینکه ایجاد و گسترش روحیه احسان و تعاون در آحاد جامعه از اهداف رزمایش هاي کمک مومنانه است،
بیان کرد: اگر کمک به هم نوع گسترش یابد فقر و فلاکت رخت بر می بندد، در رزمایش کمک مومنانه از همه ظرفیت ها بهره گیري
شده است، بسیج و مردم قدرت نرم نظام هستند اگر بتوانیم به جدیت از این ظرفیت بهره مند شویم بسیاري از مشکلات حل و فصل

 
می شود. 

مسلمی با اعلام آمادگی براي مقابله با ویروس کرونا خاطرنشان کرد: ما آمادگی همه جانبه براي مقابله با ویروس کرونا را داریم و با
همه توان در خدمت مردم هستیم، اگر دستوري براي احداث بیمارستان صحرایی داده شود سپاه آمادگی براي احداث آن را دارد، در

 
آمل 100 تخت براي بیماران آماده کرده ایم که نیروهاي آن نیز از بسیج جامعه پزشکی تامین شده است. 

انتهاي پیام/86041/ج/و



وجود 40 نقطه رانشی در بخش زیراب/ وجود تخلف در ساخت وسازهاي

روستایی با کمک دهیاران و شوراها

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  40  |  تاریخ: 1399/04/30

 به گزارش خبرگزاري فارس از شهرستان سوادکوه، دیانوش
سن شناس پیش از ظهر امروز در گفت و گو با خبرنگاران اظهار کرد: در ابتداي ورودم در بخشداري زیراب اقدام به تشکیل تیم

 
شهرستانی با استفاده از توانمندي داخلی و بیرون از مجموعه کردیم تا توانمندي هاي منطقه، پایش و منجر به ارائه طرح شود. 

 
 

 
  

 
برگزاري اولین جشنواره «سیر» در روستاي اتو 

سن شناس، برگزاري اولین جشنواره «سیر» در روستاي اتو را در راستاي نشاط اجتماعی، استفاده از جوانان روستا در برگزاري
جشنواره، جوان گرایی و توجه به حوزه معیشت و اقتصاد روستا ذکر و اظهار کرد: براي برگزاري جشنواره سیر اتو، هفت مدیرکل
استانی حضور یافتند و ما بعد از جشنواره، آسیب شناسی کردیم و مطالبه گري در روستا ایجاد شد و استمرار آن هم مورد نظر است و

 
تفاوت سیر اتو با سایر مناطق در کیفیت آن است. 

بخشدار زیراب با بیان اینکه همان جوانان برگزار کننده جشنواره «سیر» اتو پیگیر بسته بندي، فرآوري و ارتقاي استفاده از سیر
هستند و جشنواره سیر اتو نمونه اي از مطالبه گري بود از تشکیل گروه مجازي براي دریافت ایده ها و برنامه ریزي از آبان سال



گذشته خبر داد و با اشاره به طرح برگزاري جشنواره مجازي سیر اتو در مقطع کاهش همه گیري ویروس کرونا، شدت یافتن آن را

 
مانع برگزاري حقیقی یا مجازي جشنواره ذکر کرد. 

 
صنایع فرهنگی روستایی بخش زیراب 

وي آیین تعزیه خوانی در ایام محرم، جشنواره سادات علوي و یادواره شهداي کِسِلیان را صنایع فرهنگی در قالب اصالت و شناسنامه
فرهنگی ذکر کرد و افزود: اولین کاروان تخصصی سلامت را در کسلیان مستقر کردیم و 10 پزشک متخصص با ویزیت و داروي رایگان

 
با همکاري هلال احمر انجام شد. 

عضو شوراي اداري شهرستان سوادکوه، اظهار کرد: شوراها و دهیاران بازوان اجرایی ادارات و نهاد ها هستند و یافتن مزیت هاي نسبی

 
هر روستا مورد توجه است و تقویت مجتمع اصلاح نژاد و همکاري با گلخانه در راستاي توانمندي بخش مورد توجه بود. 

وي با بیان اینکه هرجا یکپارچگی و اتحاد بود همواره موفقیت داشتیم که دستگاه اکسیژن ساز اتفاق بزرگی در منطقه بود که با
یکپارچگی و اتحاد به دست آمد، افزود: زنبور عسل در قالب توانمندي روستاي سوخته سرا، پایتخت تولید عسل کاملا طبیعی در
منطقه است و در کار گروه اشتغال شهرستان مورد بررسی قرار گرفت و حدود 4 هزار کلونی زنبور عسل در میان جنگل است و تمامی

 
اهالی به پرورش زنبور عسل اشتغال دارند و چند جلسه آموزشی روش هاي نوین تولید عسل برگزار کردیم تا روستا توانمند شود. 

 
اولویت پرورش زنبور عسل و زالو در بخش زیراب سوادکوه 

 
 

 
  

بخشدار زیراب، خاطر نشان کرد: درصد تسهیلات براي حمایت از زنبورداران بالا بود و سود یا زیان تولید کاملا طبیعی در اختیار
زنبوردار نبود و بازپرداخت تسهیلات با موانعی روبرو شد و پیگیر کاهش سود تسهیلات هستیم تا با تغییر بانک عامل، کمک بیشتري

 
به زنبورداران انجام دهیم. 

وي با بیان اینکه پرورش زالو مورد برنامه ریزي قرار گرفت و فردي براي پیگیري معرفی شد، بیان کرد: موافقت اصولی در شیلات
استان و شهرستان انجام شد و بیماري فرد پیگیر کننده باعث رکود نسبی شد و موافقت اصولی به نام فرد صادر شد و براي پروانه

 
تاسیس در حال پیگیري است. 

بخشدار زیراب از وجود 19 دهیاري که 4 دهیاري جدید در طول سال اخیر هستند و وجود 23 شوراي روستا در بخش زیراب خبر داد



و با اشاره به اینکه در برخی روستاهاي قدیمی بنا به دلایلی فاقد سکونت شد و الان شاهد بازگشت به آن مناطق هستیم و ما به عنوان
متولی صدور پروانه باید بنیاد به استعلام هاي ما پاسخ دهد تا پروانه صادر شود و در جلسات خواستار تعیین محدوده مناطق شدیم و

 
بنیاد مسکن براي تعیین محدوده قول همکاري دادند اما موانعی وجود دارد. 

وي گفت: پراکندگی بسیار زیاد است و امکان حضور همگانی و تعریف محدوده هم وجود ندارد و چند مکاتبه و پیگیري انجام شد ولی
براي انتخابات محدودیتی نیست و همه افراد حق رأي دارند و ما زمینه آن را براي همه ایجاد می کنیم و کد انتخاباتی با کد آبادي و

 
روستا متفاوت است. 

 
افزایش عامدانه قیمت زمین هاي روستایی در فضاي مجازي 

وي در پاسخ به سؤال خبرگزاري فارس درباره فعالیت برخی متولیان روستا در مشاوره و خرید و فروش املاك، اظهار کرد: مشاور
املاك شغل تعریف شده در قانون است و شورا و دهیار، متولی روستا هستند و پس از ورود به روستا از آنها اطلاعات کسب می کنند و
افزایش ساخت و ساز و منافعی که وجود دارد گلوگاه فساد است و متاسفانه گریبان برخی دهیاران و شوراها را گرفته است و تا جایی
که امکان داشت سعی کردیم که دهیاران را از ورود به مشاوره و خرید و فروش املاك منع کنیم ولی در جایی از قانون اعضاي شورا را
از ورود به آژانس و املاك منع نکرد و و شورا منتخب مردم است و اطلاع از جزئیات روستا نوعی رانت محسوب می شود و شورا نهاد

 
ناظر بر دهیاران است. 

سن شناس با بیان اینکه دهیاران نباید متولی ستاد کاندیدایی باشند و پیمانکاري و املاك و خرید و فروش با فعالیت در ستاد هاي
انتخاباتی، دردسرآفرین است و من تا جایی که قانون اجازه دهد مقابله می کنم، افزود: شکل خریدار و فروشنده با توجه به خرید و
فروش مجازي، عوض شد و دهیار و شورا از برخی خرید و فروش ها، بی اطلاع هستند و برخی عامدانه سطح قیمت را بالا می برند و
برخی خرید و فروش ها و واسطه ها قابل شناسایی نیستند و بر طبق قانون امضاي دهیار و شورا هم بر اسناد خرید و فروش هم از

 
سال هاي اخیر منع شد. 

وي گفت: اگر گزارشی درباره ورود شورا و دهیاران به خرید و فروش زمین و ساختمان شود ما پیگیري می کنیم و اگر تخلف باشد

 
برخورد می کنیم. 

 
40 نقطه رانشی در بخش زیراب 

سن شناس با اشاره به وجود حدود 100 کیلومتر راه روستایی در بخش زیراب داریم با بیان اینکه مهم ترین مشکل ما در حوزه
نگهداري راه روستایی است که هزینه هنگفتی را می طلبد از وجود 40 نقطه رانشی در بخش زیراب و ارسال گزارش برآورد ان به
فرمانداري و ستاد بحران خبر داد و درباره ایستگاه هاي مسافر بري در روستا هاي بخش زیراب، افزود: سال گذشته بعد از سهمیه
بندي بنزین بر حسب آشنایی رو در رو با فعالان حمل و نقل مسافر با همکاري دهیاران و شوراهاي جلسه اي برگزار شد ولی رانندگان

 
رغبتی براي ایجاد ساختار ندارند. 

بخشدار زیراب با اشاره به اینکه دهیار بر حسب قانون در بافت روستا فعالیت می کند و شوراها مسولیت قانونی و عرفی روستا را بر

 
عهده دارند ولی دهیاران حق هزینه در خارج از بافت را ندارند، بیان کرد: 

دهیار متناسب با مصوبه شوراي روستا فعالیت می کند و ساخت و ساز در داخل بافت بر طبق طرح بنیاد مسکن انجام می شود و طرح



هاي هادي به دلیل هزینه هاي بالا، فاز بندي می شود و به دهیاران پیشنهاد همکاري با بنیاد مسکن و سایر ادارات و نهاد ها براي
تسریع فعالیت دادیم و اجراي طرح هادي از شاخص هاي توسعه یافتگی روستاست و 22 روستا داراي طرح هادي است و در همه

 
روستاها آغاز شد و اجراي طرح هادي با بنیاد مسکن است. 

 
کاهش احتمال دست کاري در طرح هادي روستا ها با وجود تعدّد دستگاها 

وي در پاسخ به سؤالی درباره شرایط تعیین بافت در روستا ها، گفت: اجرا و نظارت طرح هادي با بنیاد مسکن است و هر 10 سال
طرح هاي هادي بازنگري می شوند و اداره کل بنیاد مسکن براي جلوگیري از سواستفاده ها از مشاوران غیربومی استفاده می کند و
آنان بخشی از اطلاعات خود را از دهیار و اعضاي شورا می گیرند و بازدید میدانی مشاوران و نقشه برداران هم با کمک شورا و دهیاران

 
و اطلاعات محلی است و طرح هادي همواره همه را راضی نمی کند. 

سن شناس با بیان اینکه در کمیته فنی بررسی بافت روستایی، دستگاه هاي مختلفی حضور دارند و بر طبق قوانین خود عمل می
کنند و مردم فرایند را نمی بینند و نقشه برداران و مشاور و خروجی طرح هادي را می بینند و دهیاران هم عضو ناظر و مشورت می
دهند و راي در تعیین بافت ندارند، خاطر نشان کرد: فردي چند زمین داخل بافت داشته باشد و فرد دیگري نداشته باشد سعی می
شود تا با مشورت شورا و دهیار عدالت رعایت شود و تعدد دستگاها در کمیته تصویب طرح هادي احتمال دستکاري را کاهش می

 
دهد و شورا و دهیار اختیار جامع و مانع افزایش یا کاهش بافت ندارند. 

وي از تلاش خانه بهداشت روستاها و مرکز جامع سلامت اتو در مقابله با کرونا خبر داد و با اشاره به غربالگري خانه به خانه، ضد
عفونی کردن معابر، تهیه و توزیع بسته هاي بهداشتی و غذایی و خرید دستگاه هاي جدید پمپ، اظهار کرد: تفرج گاه هاي ما تعطیل
است  و مسیر هاي دسترسی به آن هم مسدود شد و دهستان کسلیان داراي گستردگی و ورودي و خروجی متعدد است و از رسانه اي

 
مختلف براي اطلاع رسانی و آگاهی بخشی مردم در دستور کار دهیاران و شوراها قرار دارد. 

وي با اشاره به اینکه جمعیت روز هاي گذشته نسبت به هفته هاي اخیر کاهش چشمگیري دارد و ما 17 روستا در کسلیان داریم و
امکان شناسایی همگانی نیست و مسدود شدن ورودي «چندلا» نیاز به مصوبه دارد و استفاده از ظرفیت مردمی در اولویت ما قرار دارد
ولی مشکلاتی مانند اجاره به افراد غیر بومی و اختصاص کلید به افراد مختلف و یا عبور از کیت ها با خودروهاي پلاك بومی را هم

 
داریم. 

 
سن شناس از نصب دوربین پایش تصاویر در 9 روستاي بخش زیراب سوادکوه خبر داد. 

انتهاي پیام/86015/ج



علاقه ویژه اي به هیچ کشور خارجی ندارم؛ تنها منافع ملی مهم است

منبع: پایگاه دولتشماره خبر:  41  |  تاریخ: 1399/04/30

وزیر نفت با بیان اینکه به هیچ کشور خارجی علاقه اي ویژه ندارم و اگر با فردي صحبت می کنم براي عزت و منافع ملت
ایران است، تأکید کرد: ما مقتدر و محکم بر...

وزیر نفت با بیان اینکه به هیچ کشور خارجی علاقه اي ویژه ندارم و اگر با فردي صحبت می کنم براي عزت و منافع ملت ایران است،

 
تأکید کرد: ما مقتدر و محکم براي سربلندي ملت مان و ایران عزیزمان ایستادیم. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از شانا، بیژن زنگنه امروز (دوشنبه، 30 تیرماه) در آیین امضاي قرارداد تکمیل میدان
آزادگان جنوبی اظهار کرد: من خدمتگزار ملت ایران هستم. من در این خاك به دنیا آمدم، پدرانم در این خاك به دنیا آمدند و در این

 
خاك دفن شدند، امیدوارم خودم در این خاك با عزت دفن شوم. 

وي با بیان اینکه آنچه برایم مهم است فقط و فقط سربلندي و بزرگی ملت ایران است و تلاش براي اینکه در این شرایط سخت بتوانیم
کاري کنیم که کمتر به مردم فشار وارد شود، تصریح کرد: وظیفه ما این است در این شرایط سخت، تحت سخت ترین فشارها عمل

 
کنیم و کوتاه نیایم. 

وزیر نفت به امضاي قرارداد میدان مشترك آزادگان اشاره کرد و با بیان اینکه افزایش بازیافت نفت در این میدان فوق العاده مهم و

 
حیاتی است، تصریح کرد: این قرارداد با یکی از نمادهاي فناوري ملی یعنی شرکت پتروپارس امضا می شود. 

وي با بیان اینکه محدوده غرب کارون (سوسنگرد، دشت آزادگان، هویزه، شط علی، هورالعظیم) میدان رزم برادران و فرزندان بزرگ
ملت ایران بود و خاطره انگیز است، افزود: وقتی در سال 62 پل موقت شناور براي تلاقی با جزایر مجنون احداث می شد، بنده وزیر
جهاد بودم. خون هاي پاك فرزندان این کشور در این زمین براي حفظ شرف، استقلال، سربلندي و آزادي ملت ریخته شد. آن زمان

 
فکر نمی کردم این منطقه مهم ترین میدان فعالیت براي توسعه نفت باشد. 

زنگنه تصریح کرد: اکنون ما جا پاي شهدا قدم می گذاریم. اینکه گفتند در این منطقه با وضو قدم بگذارید حرف قابل تأملی است.
جاي جاي اینجا خون شهیدان ریخته شده است و حاکمیت امروز در نقطه مرزي برکت این خون هاست، با اقتدار کارمان را انجام می

 
دهیم. 

 
امضاي قرارداد میدان فرزاد؛ به زودي 

وزیر نفت ضمن یادآوري اهتمام وزارت نفت در زمینه مسئولیت اجتماعی خود در حوزه نفت با اشاره به توسعه میدان هاي مشترك،
گفت: با وجود همه مشکلات، تنگناهایی که داشتیم کارهاي خوبی در میدان هاي مشترك انجام دادیم، براي نمونه ظرفیت برداشت
روزانه نفت خام از میدان هاي غرب کارون از 70 هزار بشکه به حدود 400 هزار بشکه در روز رسیده که کار بزرگی است و جاي

قدردانی دارد. 



وي از میدان هاي مشترك غرب کارون و پارس جنوبی به عنوان شاخص در میدان هاي مشترك نام برد و گفت: همه میدان هاي
مشترك کشور تا پایان دوره فعالیت دولت دوازدهم سر و سامان می گیرند، میدان مشترك گازي فرزاد یکی از آنهاست که قرارداد آن

 
به زودي امضا می شود. 

زنگنه در ادامه به موضوع افزایش ضریب بازیافت از مخازن نفتی اشاره کرد و با بیان اینکه هم اکنون مردم و مجلس شوراي اسلامی
درباره میدان هاي مشترك بسیار حساس هستند که حساسیت بحق و بجایی است، تصریح کرد: باید کاري کرد که مردم، مجلس و

 
مسئولان به همان اندازه نسبت به افزایش ضریب بازیافت و برداشت از میدان حساس باشند. 

وي با تأکید بر اینکه اگر درست عمل نکنیم ثروث کشور را هدر دادیم بدون آنکه کسی ببیند، افزود: ذخیره درجاي میدان نفتی
آزادگان جنوبی 27 میلیارد بشکه است که با فناوري کنونی می توانیم کمتر از یک و نیم میلیارد بشکه از آن برداشت کنیم، به این

 
معنا که 25.5 میلیارد بشکه بدون استفاده می ماند و این ضعف فناوري است. 

وزیر نفت ادامه داد: البته منظور این نیست که بتوان 100 درصد ذخایر درجا را برداشت کرد، زیرا بسته به شرایط زمین و مخزن،
دسترسی به این ذخایر متفاوت است، اما همان طور که آقاي پنجه شاهی، رئیس انستیتو مهندسی نفت دانشگاه تهران اعلام کردند،
می توانند 10 درصد به ضریب بازیافت این میدان اضافه کنند، یعنی 6 درصد به 16 درصد برسد که بیش از هزار میلیارد دلار به ثروت

 
مردم افزوده خواهد شد. 

وي گفت: هیچ کسی حق ندارد تصمیم بگیرد جلو عملیات اجراي افزایش ضریب بازیافت را بگیرد، در غیر این صورت باید جلو ملت

 
ایران پاسخگو باشد، من تا زمانی که در نفت حضور داشته باشم از اجراي طرح هاي افزایش ضریب بازیافت کوتاه نخواهم آمد. 

 
دانشگاه ها و صنعت نفت 

زنگنه دانشگاه ها را رکن اساسی افزایش تولید و ضریب بازیافت برشمرد و یادآور شد: دانشگاه هاي که بخش بالادستی نفت دارند هم

 
اکنون همانند پزشک خانواده در کنار میدان هاي اصلی نفت هستند و آن را مطالعه می کنند. 

وي با اشاره به اینکه حضور دانشگاه ها براي کار مطالعه میدان هاي نفتی آن چیزي است که آرزوي آن را داشتم، افزود: هم اکنون
فقط یک انستیتو در میدان آزادگان فعالیت می کند، البته دانش و فناوري افزایش بازیافت از مخازن نفتی فقط در دانشگاه ها تولید

 
نمی شود. 

وزیر نفت ادامه داد: در سال 76 تعداد کل مدرسان در بخش بالادستی صنعت نفت هفت نفر نبودند، اما اکنون 57 نفر متخصص در

 
یک انستیتو در حال فعالیت هستد که نتیجه یک سیاست درست است. 

وي با بیان اینکه ثروت ملت نباید با شعار به باد داده شود، گفت: براي نمونه دانشگاه تهران میدان آزادگان، دانشگاه سهند تبریز میدان
سروش، دانشگاه شیراز، میدان منصوري، دانشگاه صنعتی شریف، میدان کوپال و ... دانشگاه هایی هستند که در قامت پژوهشگر با

 
مسئولیت افزایش ضریب بازیافت فعالیت می کنند. 

وزیر نفت با اشاره به اینکه پیوند دانشگاه و صنعت نفت به دلیل ماهیت آن فراز و نشیب زیاد داشته است از امضاي قراردادهاي جدید



با دانشگاه ها خبر داد و گفت: قرار است مطالعه میدان یادآوران به دانشگاه تهران، میدان دورود به دانشگاه علم و صنعت، میدان نوروز
به دانشگاه خلیج فارس بوشهر، میدان فروزان به دانشگاه صنعت نفت، میدان الوند به دانشگاه صنعتی امیر کبیر، میدان اسفند به
دانشگاه شیراز، میدان مارون لایه بنگستان به دانشگاه صنعتی اصفهان، میدان رگ سفید به پژوهشگاه صنعت نفت، میدان مسجد
سلیمان به دانشگاه سهند تبریز، میدان بینک به فردوسی مشهد، میدان تنگه بیجار به شهید چمران اهواز و میدان پارس جنوبی به

 
صنعتی شریف سپرده شود. 

وي با بیان اینکه افزون بر کارهاي وسیعی که با دانشگاه ها باید انجام شود بخشی مهمی از فناوري در بخش افزایش بازیافت در

 
شرکت هاي معتبر نفتی است، گفت: وقتی از همکاري با شرکت هاي خارجی صحبت می کنیم بیش از سرمایه به فناوري نیاز داریم. 

 
باید قبول کنیم براي حرفهایمان سند و مدرك داشته باشیم 

زنگنه از شرکت پتروپارس در کنار مپنا، به عنوان نماد فناوري ملی در بخش نفت و برق یاد کرد و یادآور شد: براي به دست آوردن
این دستاوردها بسیاري خون جگرها خوردند و خیلی آزار دیدند. گرچه به قول آیت االله شاهرودي (رحمت االله علیه) این آزارها می
ارزید. اکنون که پتروپارس 23 میلیارد دلار کار درست، خوب و در کلاس بین المللی انجام داده است می بینم همه زجرهایی که

 
کشیدیم و کشیدند می ارزید و از این به بعد هم حاضریم بکشیم. 

وي با بیان اینکه خوشحالم که امروز حدود 1.3 میلیارد دلار قرارداد امضا می شود زیرا سبب افزایش اشتغال و استفاده از توان شرکت

 
هاي داخلی می شود، گفت: نفت می تواند محرك اقتصاد باشد. 

وزیر نفت با اشاره به اینکه طرح میدان آزادگان جنوبی را دروضع بدي تحویل گرفتیم، اما خیلی خوب عمل شد، گفت: این روزها

 
حرف هاي زیادي مطرح می شود بدون اینکه یک برگ سند داشته باشند، داشتن سند خیلی خوب است. 

زنگنه با بیان اینکه عده اي با الگوي جدید قراردادهاي نفتی و عده اي با قرارداد بیع متقابل مخالف هستند، گفت: بسیار خب. ما که
نمی توانیم بگوییم همه موافق باشند، اما کشور تصمیم گرفته است و ما به آن عمل می کنیم، با این حال همزمان همین افراد به من

 
حمله می کنند که چرا قرارداد مشارکت در تولید میدان گازي فرزاد بی را لغو کردید. 

وي ادامه داد: نخست اینکه قرارداد مشارکت در تولیدي با هندي ها وجود نداشته است، تفاهم نامه اي بود که به صورت قانونی نمی
توانستند آن را به قرارداد تبدیل کنند، اگر من قرارداد مشارکت در تولید امضا کنم در همین مجلس مرا بازخواست می کنند، ما در

 
قالب الگو جدید قراردادهاي نفتی، قرارداد امضا می کنم به ما انتقاد می شود. 

وزیر نفت تصریح کرد: این افراد از آنجا که می خواهند با وزارت نفت دشمنی کنند نمی گویند آن قرارداد مشارکت در تولید بود، نمی
دانند هم قرارداد مشارکت در تولید چیست می گویند چرا امضا نکردید؟ بعد هم عددهاي عجیب. هندي ها می خواستند 6 یا 9

 
میلیارد دلار سرمایه گذاري کنند زنگنه گفت من نمیخواهم!! 

وي از پیشنهاد ساخت پالایشگاه از سوي برزیل و پیشنهاد عراق براي توسعه مشترك میدان آزادگان و مجنون و فروش تضمینی نفت
آن از سوي عراق به عنوان موارد دیگر ادعاهاي بدون سند یاد کرد و گفت: قبول کنیم که براي حرفهایمان باید سند و مدرك داشته

 
باشیم، سند آن چیزي است که امروز همکارانمان در زمین کار می کنند، این واقعیت است. 

زنگنه در پایان از همه همکاران و کسانی که بدون ادعا براي کشور زحمت می کشند قدردانی کرد.





انتخاب هاي طبقه متوسط

منبع: تین نیوزشماره خبر:  42  |  تاریخ: 1399/04/30

ارزیابی ها نشان می دهند به دنبال تحریم هاي دوره جاري و شیوع کرونا، بخش قابل توجهی از طبقه با درآمد متوسط و
متوسط پایین دچار کاهش درآمد جدي و افول در دهک درآمدي شده اند یا در معرض آن هستند.

تین نیوز عیسی منصوري : در تحریم هاي دوره هاي گذشته و حتی در سال 91 شمسی، با وجود همه نوسانات، طبقه متوسط
جامعه به دلیل قیمت بالاي نفت و سایر شرایط، درمقایسه با دوره جاري کمتر آسیب دید. اما ارزیابی هاي کمی نشان می دهند که به
دنبال تحریم هاي دوره جاري و شیوع کرونا، بخش قابل توجهی از طبقه با درآمد متوسط و متوسط پایین -مانند صاحبان اصناف،
فعالان فرهنگی، کارکنان واحدهاي تولیدي و...- دچار کاهش درآمد جدي و افول در دهک درآمدي شده اند یا در معرض آن هستند.

 
داده هاي مرکز آمار نشان می دهد که در ماه هاي اخیر بیش از یک میلیون نفر از بازار کار خارج شده اند. 

در این میان اثر سیاست هایی مانند پرداخت تسهیلات دوره کرونا به فعالان برخی رسته هاي اقتصادي، مثبت ارزیابی می شود. اما در
کنار آن، کاهش ارزش پول ملی، افزایش ارزش مستغلات و رشد فزاینده بورس، به معنی آن است که گروه هاي درآمدي بالا، به
نسبت، افزایش درآمد قابل ملاحظه اي را تجربه می کنند؛ به عبارت دیگر، نابرابري به صورت فزاینده اي افزایش می یابد. اما این بار،
مسئله آن است که طبقه متوسطِ مزدبگیر و صاحبان کسب وکارهاي کوچک دچار افت شدید درآمد در یک بازه زمانی کوتاه می
شوند.در همه جاي جهان این بخش از جامعه صداي بلندتر و شنونده بیشتري دارد. واکنش کوتاه مدت این بخش، دنبال کردن راه

 
حل هاي سریع براي بازگشت به موقعیت قبلی و جبران مافات است. 

در حوزه سیاسی، این واکنش در قالب انتخاب افرادي رهنمون می شود که براي حل سریع تر مشکلات، بدون توجه به پیش نیازها و
پیامدهاي آن، قول می دهند. جالب است که این افراد در کشورهاي مختلف اختصاصات مشترکی دارند. فقدان اصالت سیاسی، توجه
زیاد به شاخصه هاي ناسیونالیستی یا مذهبی و کم (بی)توجهی به منافع بلندمدت ملی و بین المللی از مختصات مشترك این افراد

 
است. 

یکی از محورهایی که درتحلیلِ برآمدنِ پوپولیست ها و ناسیونالیست هایی مانند ترامپ در آمریکا، وایلدرز در هلند، اوربان در لهستان،
حزب استقلال حامی برگزیت در بریتانیا و افرادي مانند آنها در سایر کشورها مورد استفاده قرار گرفت، تأثیر نوسانات اقتصادي حاصل
از جهانی شدن بر زندگی مردم این کشورها بود. در سال 2016 اقتصاددان میلانویچ با بررسی نوسانات اقتصادي سال هاي 199-
2008 و معرفی «الگوي فیلی» نشان داد که در بازه زمانی مذکور، درآمد اغلب مردم در صدك هاي مختلف افزایش یافت اما در صدك
هاي 70 تا 80 به صورت قابل ملاحظه اي کاهش داشته است. در کشورهاي صنعتی، این صدك ها اغلب دربردارنده کارکنان و

 
کارگران شرکت هاي صنعتی هستند که جزء طبقه متوسط و متوسط پایین شناخته می شوند. 

یافته ها نشان می دهند که به دلیل برون سپاري فعالیت شرکت هاي بزرگ صنعتی به کشورهایی مانند کشورهاي آسیاي شرقی،
اشتغال این صدك ها دچار مشکل شد و موقعیت اقتصادي-اجتماعی آنها در قیاس با صدك هاي دیگر به طورجدي افول کرد. به طور
بدیهی، این افراد که سهم جمعیتی آنها کم هم نبود، در انتخابات بعدي سراغ کسانی رفتند که شعار بازگشت سریع به وضع مطلوب

 
دادند. این شعارها معمولا با ملغمه اي از ملی گرایی و حتی نژادپرستی همراه بود. 



برخی تحلیلگران اقتصادي کشورهاي غربی، به دنبال مطالعه میلانویچ، بر این باورند که معترضان در تظاهراتی مانند وال استریت و
برگزیت، فقرا نبودند؛ بلکه گروه هایی از طبقه متوسط بودند که افول کردند یا در معرض افول بودند. همین ها نیز نتایج انتخابات

 
بعدي را تعیین کردند، حتی با وجود نظام هاي الیگارشی پیدا و پنهان در اغلب این کشورها. 

به علاوه، در بسیاري از کشورها دوگانه نابرابري در 1. درآمد و 2. فرصت نیز به قاعده بازي اضافه می شود که البته در دوره شیوع
کرونا تشدید می شود. اگر کسی از من باهوش تر، سخت کوش تر و آموزش دیده تر است و درآمدي بیش از من دارد، دلیلی براي
اعتراض به درآمد بالاتر او وجود ندارد اما اگر کسی فقط به دلیل اینکه والدین ثروتمندي دارد، درآمد بالاتري داشته باشد، یعنی
سرنوشتش از زمان تولد مشخص شده است. در این حالت جوامع نه تنها نسبت به نابرابري موجود بلکه به نبود فرصت تغییر فرانسلی

 
واکنش نشان می دهند. 

فارغ از صحت خواسته هاي گروه هاي اجتماعی مورد بحث، طبیعی است این واکنش و خواسته ها در قالب جریان هاي اعتراضی یا
انتخاب هاي سیاسی بروز کنند. مهم آن است که کشورها بتوانند، حتی با سعی و خطا، صاحب قوه عاقله اي بشوند که انتخاب هاي
کلیدي کشور را خرج قول هاي بی مبنا براي تأمین خواسته هاي سریع بخشی از جامعه نکنند. در مورد ایران، به علاوه، شاید معیار
خوب صحت حرف ها و تصمیمات آن باشد که چقدر می توانند منجر به تغییر جایگاه مردم ایران در صدك هاي درآمدي جهانی

 
شوند. 

 
معاون وزیر رفاه 

آخرین اخبار حمل و نقل را در پربیننده ترین شبکه خبري این حوزه بخوانید



روایت یک نشست| از لزوم جمع آوري کرامات شهدا تا ساخت 1700 واحد

مسکونی ویژه ایثارگران

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  43  |  تاریخ: 1399/04/30

به گزارش خبرگزاري فارس از بیرجند، «سعید اوحدي»
رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور صبح امروز طی
سفري یک روزه به استان خراسان جنوبی سفر کرد و طی

 
این سفر برنامه هاي متعددي با حضور وي اجرا شد. 

آیت االله «سیدعلیرضا عبادي» نماینده ولی فقیه در
خراسان جنوبی گفت: در محاسبات مادي هیچ عدد و
رقمی وجود ندارد که بتواند پاسخگوي انواع ایثارها باشد لذا

 
اجر و ثواب ایثارگري ها تنها در اندیشه معنوي و الهی است. 

وي بیان داشت: شهدا، ایثارگران، جانبازان براي اینکه بندگان خدا و جامعه بشري از قید و بندهاي مفاسد آزاد شوند همه چیزشان را

 
ترك کردند و از همه علاقه هایشان گذشتند و انقلاب کردند. 

 
توصیه امام خمینی(ه) مبنی بر فراموش نکردن ایثارگران 

نماینده ولی فقیه در خراسان جنوبی یادآور شد: امام خمینی(ره) توصیه کردند که در پیچ و خم مشکلات زندگی ایثارگران فراموش

 
نشوند و این امروز یکی از وظایفی است که بر گردن ما قرار دارد. 

عبادي با تأکید بر اینکه شهدا، ایثارگران و جانبازان وظیفه خود را انجام داده اند اما باید بدانیم که وظیفه ما در قبال آن ها چیست،
عنوان کرد: ارائه خدمات به بازماندگان بزرگانی که به سمت خدا پرواز کرده اند یک وظیفه است اما بالاتر از آن خدمات، دنبال کردن

 
راه و اهداف آن ها است. 

 
کرامات شهدا؛ دلیلی بر حقانیت راه انبیاء 

وي با بیان اینکه کرامات ایثارگران، شهدا و آزادگان در دوران دفاع مقدس و بعد از آن خودش را نشان داده و این کرامات دلیلی بر
حقانیت راه انبیاء است که شهدا آن را طی کرده اند، عنوان کرد: تاکنون کرامات شهدا، ایثارگران و جانبازان به صورت جامع مکتوب

 
نشده که اگر این امر انجام شود براي نسل هاي آینده به عنوان علامت راه است. 

نماینده ولی فقیه در خراسان جنوبی افزود: با توجه به اینکه جمع آوري کرامات شهدا با استفاده از ابزارهاي امروزي کار مشکلی
نیست، پیشنهاد می شود شرایطی فراهم گردد تا انسان هاي شایسته که اهلیت دارند و اهل قلم هستند، کرامت شهدا را جمع آوري



 
کنند. 

 
ساخت 1700 واحد مسکونی ویژه ایثارگران طی یک سال 

«محمد صادق معتمدیان» استاندار خراسان جنوبی نیز با بیان اینکه در حال حاضر با وجود کمبود اعتبارات، اتفاقات خوبی در کشور
در حوزه ایثارگران در حال انجام است، بیان داشت: براي جامعه ایثارگران خراسان جنوبی در حوزه اشتغال و مسکن اتفاقات بزرگی در

 
حال رقم خوردن است. 

وي با اشاره به اینکه خراسان جنوبی در بحث ساخت مسکن ایثارگران اولین استان کشور است که شروع به کار می کند، تبیین کرد:
تفاهم نامه ساخت یک هزار و 700 واحد مسکونی ویژه ایثارگران استان منعقد و تلاش می شود این واحدها ظرف یک سال آینده

 
عملیات ساخت آن به پایان برسد. 

 
بیکاري 525 نفر از جامعه ایثارگران استان 

وي از حضور شرکت «کوثر» زیرمجموعه بنیاد شهید براي حضور و سرمایه گذاري در حوزه هاي اقتصادي و اشتغالزایی در استان خبر

 
داد و گفت: امید می رود با کارآفرینی و اشتغالزایی بتوانیم براي 525 نفر بیکار جامعه ایثارگري اشتغال ایجاد کنیم. 

حجت الاسلام «محمدتقی عزیزي» مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران خراسان جنوبی نیز بیان داشت: در حال حاضر 525 نفر از
جامعه ایثارگران استان بیکار هستند که طی جلسات مستمري که تاکنون در این خصوص با حضور استاندار گذاشته شده براي حدود

 
500 نفر از این افراد تفاهم نامه ایجاد اشتغال منعقد می شود. 

انتهاي پیام/3403/ح/ي



گفتگو با مرضیه سنوئی محصل، تثبیت کننده گران قیمت ترین عطر هاي دنیا

منبع: شهرآرا آنلاینشماره خبر:  44  |  تاریخ: 1399/04/30

گفتگو با مرضیه سنوئی محصل، سازنده و صادرکننده تثبیت کننده عطر هاي گران قیمت جهان که در پنجاه و سه سالگی
تولید را شروع کرد.

لیلا کوچک زاده/ شهرآرانیوز - تثبیت کننده گران قیمت ترین عطر هاي دنیا در کارخانه اي در خراسان رضوي تهیه می شود! از
صمغ گیاهی خوش بو به نام باریجه که در مراتع خراسان شمالی می روید. خودروست. مانند کتیرا، ساقه اش را تیغ می زنند. از آن
شیره اي خارج می شود و از شیره، صمغی به دست می آید که آن را به اسانس تبدیل می کنند. این اسانس پایه ثابت عطر هاي

 
نامدار دنیاست که از ایران به کشور هاي سازنده مطرح جهان صادر می شود و در هیچ کجاي دنیا به کیفیت باریجه ایران وجود ندارد. 
فراوري این صمغ خوش بو و ارزشمند در دستان بانویی است که در دهه ششم زندگی و بدون هیچ سرمایه اي، تولید فراورده هاي

 
گیاهان دارویی را شــروع کرد. 

مرضیه سنوئی محصل می گوید: «سرمایه اي نداشتم، اما خودم را قدرتمند احساس می کردم. قدرت من تجربه گذشته ام بود.» و
حالا در هفتادودوسالگی به تماشاي بار دادن تلاشش نشسته است و به دنبال گسترش تولید و معرفی گیاهان دارویی براي کمک به
سلامت جامعه. در این راه، همیاري همسر و دخترانش را نیز بسیار ارج می نهد. آن ها با هدف جلوگیري از خام فروشی باریجه و
زعفران، 2 محصول راهبردي ایرانی، به چند طرح فناورانه نیز دست پیدا کرده اند که براي اولین بار در جهان و ایران اتفاق افتاده و

 
بسیار بااهمیت است. 

دوري از بیماري ها مرضیه سنوئی محصل متولد سال 1327 است، مهندس شیمی و مدیرعامل شرکت تولید فراورده ها و دارو هاي
گیاهان دارویی. عناوین دیگري همچون عضو فعال انجمن گیاهان دارویی، عضو انجمن حمایت از حقوق مصرف کنندگان، عضو هیئت
مدیره کانون زنان بازرگان خراسان رضوي، عضو اتحادیه صادرکنندگان استان، عضو انجمن تولیدکنندگان دارو هاي گیاهی کشور و ...
نیز در کنار افتخاراتی، چون کارآفرین نمونه کشور، بانوي برتر صنعت سال، واحد نمونه جهاد کشاورزي خراسان و ... قرار می گیرد. او
می گوید همه زندگی اش در میان گیاهان گذشته و استفاده مداوم از گیاهان دارویی و ارگانیک او را از بیماري ها به دور نگه داشته

 
است. 

او از بین گیاهان و گل ها، به گل محمدي علاقه ویژه اي دارد، گیاهی که به گفته او از گیاهان قدیمی و خوش بوي ایران است و
گلابش هم در مراسم شادي و عزاي ایرانی ها استفاده می شود. روح نواز و نشاط آور است. به همین دلیل، در نام گذاري کارخانه اش،
از نام گل سرخ استفاده کرده است. از نظر او، گل سرخ تداعی کننده گل محمدي است. می گوید: «می خواستم تمام خواص گل

 
محمدي در کارخانه وجود داشته باشد.» 

تجربه دارند، اما انگیزه نه سال 1384 و در پنجاه وسه سالگی، فراوري گیاهان دارویی را شروع می کند. دنیایی از تجربه، توان و انگیزه
و عشق به کار در وجودش جوانه می زند، آن هم در دهه ششم زندگی. او این شروع را به هیچ وجه دیر نمی داند. البته این را تاکید
می کند که خیلی ها تجربه کار دارند، اما انگیزه ندارند. 15 سال معلم شیمی بوده است، اما به دلایلی از معلمی فاصله می گیرد و
سال هاي بعد، به عنوان مسئول فنی، کنترل کیفی و مدیر تولید در کارخانه هایی که به فراورده هاي گیاهی مربوط است، فعالیت می

کند و تجربه می اندوزد. تلنگري از جانب همسرش همان انگیزه او براي شروع کردن کاري براي خودش می شود. 



تثبیت کننده عطر هاي محبوب جهان خانم سنوئی فعالیت خود را با ارائه پژوهشی به پارك علم و فناوري خراسان شروع می کند،
طرحی که درباره تولید اولئورزین زعفران (فراوري زعفران) است و براي اولین بار در جهان ارائه می شود. با پذیرفته شدن این

 
پژوهش، جزو شرکت هاي دانش بنیان قرار می گیرند و فعالیت خود را شروع می کنند. 

او درباره این پژوهش توضیح می دهد: «با فراوري زعفران، طعم و رنگ این محصول ماندگار می شود و از آن مهم تر از خام فروشی

 
زعفران ایران جلوگیري و از فروش آن، ارزش افزوده به دست می آید.» 

او هم ردیف با زعفران، به گیاه باریجه که به عنوان تثبیت کننده بوي عطر هاي نامدار جهان استفاده می شود اشاره می کند و می
گوید: «باریجه گیاهی بسیار ارزشمند است که در ایران به ویژه در خراسان شمالی به صورت خودرو می روید. اسانس حاصل از صمغ
این گیاه، پایه ثابت عطر هاي گران قیمت جهان است. یعنی عطر هایی با بوي ماندگاري طولانی، حتما اسانس باریجه دارند و نکته
درخور تامل درباره این گیاه این است که باریجه ایران در تمام دنیا منحصر به فرد است و ترکیبات این اسانس را هیچ کشوري جز

 
ایران ندارد.» 

 
او تاکید می کند که حتی باریجه افغانستان که همسایه ماست به اندازه باریجه ایران ماده مؤثر ندارد و قیمتش خیلی ارزان تر است. 

زندگی خصوصی و کارمان یکی شده بود «در پارك علم و فناوري در ابتدا با 3 نیرو کار را شروع کردیم: خودم و 2 دخترم. ما با بهره
بردن از تجربیات گذشته و با استفاده از دستگاه هاي اسانس گیري و عصاره گیري، به تولید پرداختیم. آن زمان هر 2 دخترم شاغل
بودند، اما به آن ها پیشنهاد کردم در کارخانه با من همراه شوند. آن ها نیز پذیرفتند. یکی از دخترانم مدیر بازرگانی بود و دیگري
مدیر تولید. ما در کمتر از 4 سال، به مرحله اي رسیدیم که دیگر حضور در پارك برایمان کوچک شد و نیاز بود که از حالت نیمه
صنعتی خارج شویم؛ بنابراین با اعتباري که در این مدت کسب کرده بودیم، وام گرفتیم و محل کنونی کارخانه را در شهرك صنعتی

 
توس خریداري و بازسازي کردیم.» 

او می گویدکه حمایت هاي مدیران پارك علم و فناوري خراسان براي گرفتن مجوز ها راهگشاي آن ها بوده است، اما در نهایت تلاش
شبانه روزي خانوادگی شان به بار می نشیند و کارخانه راه می افتد: «در سال هاي اول، زندگی خصوصی و کارمان با هم یکی شده
بود. یک جا زندگی می کردیم و با هم می رفتیم و می آمدیم و همین پیگیري و تلاش ها بود که ما را به موفقیت نزدیک می کرد. کار

 
را گسترش دادیم و طرح هاي پژوهشی ارائه کردیم.» 

به توانمندي زنان اعتقاد دارم بانوي صنعتگر مشهدي می گوید که بعد از افتتاح کارخانه به رشد کافی رسیدند، اما در این فاصله با
مشکلات زیادي برخورد کردند: «ادامه راه براي خانم ها سخت و سنگین است. اما سختی ها را کنار زدیم و خسته نشدیم. من به
توانمندي زنان اعتقاد و اعتماد دارم. به همین دلیل، بیشتر نیرو هاي متخصص ما در کارخانه خانم ها هستند از جمله 2 دخترم.
دخترانم در این فاصله رشد کردند و حالا یکی مدیر بازرگانی صنایع ماست که عمده گردش مالی از طریق ایشان انجام می شود.
دیگري هم قائم مقام بنده است و تمام کار هاي کارخانه را مدیریت و نظارت می کند و مشاور خوبی براي ماست. خیالم از حضورشان

 
آسوده است.» 

او به این هم اشاره می کند که در شرایط کرونا و در روز هایی که از خانه خارج نمی شده، چرخ کارخانه را دخترانش می چرخاندند و
دغدغه اي نداشته است. بعد هم می گوید: «نیرو هاي ما صادقانه کار می کنند و ماندگار هستند. ما هیچ نیرویی را اخراج و تعدیل
نمی کنیم، چون در ابتداي کار براي گرفتن نیرو ها وسواس به خرج می دهیم. آموزش هاي مفید و لازم را می دهیم. نیرو ها حتما



 
بیمه می شوند و ما در حفظ آن ها کوشا هستیم.» 

اسانس هاي خوش بو آن ها از هر گیاهی که بو داشته باشد و بتوان آن را استنشاق کرد، اسانس و عصاره می گیرند. اسانس ها به

 
عنوان طعم دهنده هاي مواد لبنی و پروتئینی و از عصاره ها براي تهیه لوازم آرایشی و بهداشتی استفاده می شود. 

اما تولیدعمده آن ها همان گرفتن عصاره ها و اسانس ها از گیاهان دارویی است چنان که شرکت هاي تولید لبنیات معروف ایران از
مشتري هاي اصلی آن ها هستند. دراین باره به یکی از شرکت هاي معروف دوغ ایران اشاره می کند که در سال 1385 در پی مشکلی
براي دوغشان، مشتري پروپاقرصشان می شوند. خانم سنوئی دراین باره می گوید: «دوغ این شرکت خیلی زود دچار آلودگی می شد و
ماندگاري کمی داشت. آن ها به ما مراجعه کردند و با تحقیق، متوجه شدیم به دلیل استفاده از طعم دهنده سنتزي شیمایی این اتفاق

 
افتاده است. ما از همان سال با ارائه طعم دهنده نعنا، تامین کننده قسمتی از طعم دهنده دوغ آن ها هستیم.» 

او می گوید هرکدام از اسانس ها و عصاره هاي گیاهان، مصرف خاص خودش را دارد، اما چون اسانس ها محلول در آب نیستند، باید با
فراوري در مواد غذایی کاملا حل شوند تا طعم اسانس به غذا اضافه شود. درباره اسانس هاي خود ادعا می کند که صددرصد طبیعی و
گیاهی است. گل ها و بعضی از میوه ها و گیاهانی مانند شوید، رازیانه، آویشن و زیره اسانس دارند، ولی میزان اسانس آن ها متفاوت
است. درصد اسانس میوه جات و گل ها هم کم است و باید به روشی خاص اسانس گیري کرد، اما از همه گیاهان چه بو داشته باشند

 
چه بو نداشته باشند می توان عصاره گرفت. 

مخالفت با تولید عرقیجات نکته قابل تاملی که در تولیدات آن ها وجود دارد تولید نکردن عرقیجات مختلف است، هرچند یکی از مواد
جانبی تولیدشده از گیاهان دارویی عرق ها هستند. او در این باره به موضوع مهمی اشاره می کند که جزو پژوهش هاي آن ها بوده و

 
آن را به اداره نظارت بهداشت هم اعلام کرده اند. 

می گوید: «عرق حاصل از گیاهانی که اسانس ندارند (یعنی بدون بو باشند) ماده مؤثره ندارد و استفاده از آن نمی تواند بر دستگاه
هاي مختلف بدن اثر بگذارد، درست برخلاف دسته گیاهانی که بو دارند مانند آویشن، نعنا، زیره و گل محمدي. از طرفی، طبق
تحقیقات، وجود آوند چوبی در گیاهان هنگام اسانس گیري، متانول تولید می کند. این ماده هم موجب ضعف چشم و کوري و حتی

 
مصرف بالاي آن موجب مرگ افراد می شود. به همین دلیل، ما عرقیجات تولید نمی کنیم.» 

او در ادامه صحبت هایش می گوید: «من از سال اول شروع کارم روي این موضوع پافشاري داشتم و به اداره نظارت امور بهداشتی،

 
نامه دادم و خوشبختانه هم اکنون مجوز تولید برخی از این عرقیات داده نمی شود، به ویژه آن هایی که درصد متانول زیادي دارند.» 

معجون کندر و تقویت حافظه یکی دیگر از تولیدات آن ها تهیه دارو از گیاهان دارویی است که به صورت شربت تولید می شود و
اجازه پخش آن را فقط داروخانه ها دارند. اما دیگر محصولاتشان به عنوان مواد اولیه به کارخانه ها ارسال می شوند. دارو ها صادرات
هم می شوند. کشور مقصد افغانستان است که این روز ها صادرات به آن، به علت همه گیري کرونا کم رنگ شده است و آن ها منتظر
بازشدن مرز ها هستند. او به این اشاره می کند که در تولید محصولات دارویی تلاش کرده اند بیماري هاي همه گیر مانند فشار خون،

 
قند خون، ناراحتی کبدي و ... را شناسایی و بر اساس آن ها دارو تولید کنند. 

سنوئی از شربت معجون کندر نام می برد که براي تقویت حافظه مفید است و از آلزایمر جلوگیري می کند. شربت رازیانه براي کاهش
درد هاي قاعدگی و یائسگی، شربت اسطوخودوس موجب کاهش اضطراب، و شربت زرشک براي کاهش سموم بدن به ویژه سرب
حاصل از آلودگی هوا مفید است. تعداد این دارو ها تا امروز به 20 نوع می رسد که براي گرفتن مجوز آن ها تلاش بسیار کرده اند. او
می گوید: «گرفتن مجوز دارو بسیار دشوار و هزینه بر است، اما دشواري آن را براي کمک به سلامت عمومی جامعه به جان خریده



 
ایم.» 

پدرم درمانگر سالک بود زمینه ذهنی این بانوي کارآفرین براي بهره بردن از خواص گیاهان دارویی و فراوري آن مربوط به امروز و
دیروز نیست و به سال هاي کودکی و نوجوانی اش برمی گردد. او در این باره تعریف می کند: «پدرم پزشک ارتش بود و آن زمان
ساکن گناباد بودیم و در منزل مطب داشت. سال هاي 1334 بود که تازه خواندن و نوشتن را یاد گرفته بودم و به مطبش می رفتم و
نسخه ها و تجویز پدر را می دیدم. ایشان پزشک عمومی بود و بیشتر نسخه هایش دارو هاي گیاهی بود. ما را هم با همین نسخه هاي
گیاهی درمان می کرد. آن زمان مانند امروز، بیمار هاي مختلف و خاصی وجود نداشت و بیشتر مردم از سرماخوردگی یا بیماري هاي
گوارشی رنج می بردند که با تجویز دارو هاي گیاهی درمان می شد. پدرم براي اولین بار، بیماري سالک را با گیاه دارویی برطرف کرد.
عشق و علاقه من هم به گیاه و دارو هاي گیاهی از همان زمان باقی ماند. بعد شیمی خواندم، اما نتوانستم داروسازي بخوانم و بیشتر

 
تجربیاتم را از فعالیت در کارخانه هایی که با فراورده هاي گیاهی سر و کار داشتند به دست آوردم.» 

سرمشقی براي دخترانم او می گوید بیشترین تجربه خود را از کارخانه اي به دست آورده که به صورت تخصصی از گیاهان دارویی
اسانس گیري می کرده است. «از سال 69 تا 79 آنجا کار می کردم و آن قدر اعتماد مدیران را جلب کرده بودم که مدیریت کارخانه را
به من می سپردند. فقط هفته اي یک بار می آمدند و گزارش ها را می گرفتند و می رفتند. در کار کوتاهی نمی کردم و این گونه بود
که به همه مسائل کارخانه اشراف پیدا کردم. زمان افتتاح کارخانه خودم، از یکی از مدیران پیشینم اجازه گرفتم که از تجربیات آن ها

 
استفاده کنم و او هم رضایت کامل داشت. 

اما در زمان افتتاح کارخانه، از نظر مالی بسیار ضعیف بودیم. شروع کار ما در سال 84 با یک تراول 500 هزار تومانی بود و دیگر هیچ
پولی به جز تسهیلات پارك علم و فناوري که وامی سی میلیونی بود و به صورت پله به پله پرداخت می شد نداشتیم. می خواهم
بگویم تلاش زیادي کردیم. من قدرت را در خودم احساس می کردم. اینکه با وجود نداشتن سرمایه بتوانیم راهکار هایی پیدا کنیم و بر
سرمایه مان بیفزاییم. مثلا در ابتداي کار فکر کردیم مشتري عصاره بهتر است و دستگاهش را گرفتیم. کمی که فروش بالا رفت، با
پول وام و افزایش فروشمان، توانستیم دستگاه اسانس گیري بگیریم و همین طور پیش رفتیم. می خواستم خودم را به اثبات برسانم و

 
ثابت کنم یک زن توانمند بدون سرمایه هم می تواند، و همه این ها سرمشق خوبی براي دخترانم بود.» 

از من یاد کنید «وقتی از یک همایش کارآفرینی به خانه برگشتم، هنوز همسرم از خواب بیدار نشده بود و براي همیشه او را از دست
دادیم.» حضور و همراهی همسرش به مبدا مشخصی در زندگی او تعریف شده است، می گوید: «ایشان حامی اصلی من و مشوق
فرزندانم بود. همیشه می گفت کاري براي خودتان شروع کنید. به یاد دارم آن سال ها تلویزیون سریال ژاپنی سال هاي دور از خانه را
پخش می کرد که شخصیت اصلی آن، اشین، به دنبال شغلی از آن خود بود. همسرم می گفت اشین براي خودش کار می کند و
توانسته است تمام اعضاي خانواده اش را هم به کار بگیرد. شما هم این قدر خودت را درگیر کار اداري نکن. ما در تعامل کامل با

 
همدیگر بودیم و اگر همسرم همراهی نمی کرد، کار پیشرفت نمی کرد و به اختلاف می خوردیم.» 

بانو سنوئی بار ها به عنوان الگوي کارآفرینی مورد تقدیر قرار گرفته است و سال ها تجربه اش را به دهه هشتم زندگی اش وصل کرده
است و حالا می گوید: «مهم ترین هدف ما این است که در حداقل 10 سال آینده یکی از بزرگ ترین کارخانه هاي تولید داروي
طبیعی در ایران باشیم و بتوانیم به کشور هاي بسیاري، محصولاتمان را بفروشیم. خودم قطعا و مطمئنا تا 20 سال دیگر در این

کارخانه خواهم بود. اگر شنیدید زودتر از این تاریخ دیگر نبودم، از من یاد کنید.»



تفاهم نامه ایجاد اشتغال و مسکن ایثارگران خراسان جنوبی امضا شد

منبع: ایرناشماره خبر:  45  |  تاریخ: 1399/04/30

بیرجند - ایرنا - تفاهم نامه ساخت مسکن و ساماندهی اشتغال ایثارگران استان خراسان جنوبی روز دوشنبه با حضور رییس
بنیاد شهید و امور ایثارگران و استاندار خراسان جنوبی به امضا رسید.

بیرجند - ایرنا - تفاهم نامه ساخت مسکن و ساماندهی
اشتغال ایثارگران استان خراسان جنوبی روز دوشنبه با
حضور رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران و استاندار

 
خراسان جنوبی به امضا رسید. 

تفاهم نامه تامین زمین و ساخت یک هزار و 700 واحد
مسکونی و ساماندهی اشتغال و کارآفرینی ایثارگران را
«سعید اوحدي» معاون رییس جمهوري و «محمد صادق
معتمدیان» استاندار خراسان جنوبی در محل استانداري

 
امضا کردند. 

براساس این تفاهم نامه تا پایان دولت دوازدهم بخش عمده اي از این واحدهاي مسکونی تحویل متقاضیان و 535 فرصت شغلی نیز

 
براي جامعه هدف مشمول و متقاضی اشتغال استان ایجاد می شود. 

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران خراسان جنوبی در این آیین گفت: ترویج فرهنگ ایثار و شهادت یکی از وظایف بنیاد شهید است

 
اما این مهم زمانی محقق می شود که جامعه هدف و ایثارگران در جامعه مشکل نداشته باشند. 

حجت الاسلام محمدتقی عزیزي افزود: مردم خراسان جنوبی انسان هایی متدین با کمترین توقع هستند که در زمان جنگ به مرزهاي

 
غرب کشور اعزام شدند و در سخت ترین شرایط جنگیدند و عزت و سرافرازي را به ارمغان آوردند. 

وي با اشاره به اینکه جامعه هدف ما خواستار حل مشکلات فرزندان خود هستند بیان کرد: درایت معاون رییس جمهوري و رییس

 
بنیاد شهید و امور ایثارگران نشان از توجه ویژه به حل مشکلات جامعه هدف است. 

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران خراسان جنوبی گفت: همچنین استاندار پرتلاش در زمینه پیگیري و بررسی مشکلات جامعه

 
هدف بنیاد شهید اهتمام ویژه دارد که جاي قدردانی دارد چون این نگاه مسوولان مقدس است. 

وي اظهار داشت: در حال حاضر 40 جانباز 70 درصد در خراسان جنوبی داریم که هفت نفر قطع نخاع هستند و 18 نفر نیاز به ویلچر

 
دارند و با مشکلات عدیده اي دست و پنجه نرم می کنند. 



عزیزي افزود: همچنین 423 نفر جانباز استان شیمیایی هستند که در شرایط سخت کنونی که با بیماري کرونا مواجه هستیم سختی

 
زیادي می کشند که از این تعداد 15 بیمار حاد هستند و نیاز به مراقبت ویژه دارند. 

وي عنوان کرد: مسوولان استان براي انعقاد تفاهم نامه ایجاد اشتغال و مسکن براي جامعه هدف بنیاد شهید تلاش فراوان کردند که

 
جاي قدردانی دارد. 

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران خراسان جنوبی با بیان اینکه پارسال در زمینه ایجاد اشتغال دولتی بیشتر از تعهد استانی محقق
شد گفت: در این مدت از 95 تعهد اشتغال استان، در بخش دولتی 126 استخدامی و در بخش خوداشتغالی 130 مورد اشتغال ایجاد

 
شد. 

وي افزود: در زمینه مسکن جامعه هدف از 245 فقره وام مسکن ایثارگران فقط 106 نفر قادر به دریافت تسهیلات شدند چون شرایط

 
دریافت تسهیلات بسیار سخت بود. 

حجت الاسلام عزیزي بیان کرد: با امضاي این تفاهم نامه در زمینه مسکن و اشتغال، بخش بزرگی از مشکلات جامعه هدف بنیاد

 
شهید و امور ایثارگران استان رفع خواهد شد. 

معاون رییس جمهوري و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران صبح امروز (دوشنبه) وارد بیرجند شد و بدو ورود با حضور در گلزار

 
شهداي این شهر به مقام شامخ شهیدان اداي احترام کرد. 

وي با نماینده ولی فقیه در خراسان جنوبی دیدار کرد و در ادامه این سفر یک روزه با تعدادي از خانواده هاي شهدا و ایثارگران نیز

 
ملاقات خواهد داشت. 

 
برچسب ها 

 
- محمدصادق معتمدیان 

 
- خراسان جنوبی 

 
- اشتغال زایی 

 
- مسکن 

 
- سعید اوحدي 

- بنیاد شهید و امور ایثارگران



ما بخشی از گرانی ارز را ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي می دانیم

منبع: عصر خبرشماره خبر:  46  |  تاریخ: 1399/04/30

رئیس سازمان بازرسی کل کشور علت اصلی گرانی ارز در روزهاي اخیر را ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي عنوان کرد.

 
رئیس سازمان بازرسی کل کشور علت اصلی گرانی ارز در روزهاي اخیر را ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي عنوان کرد. 

به گزارش موج، حضرت آیت االله خامنه اي در ارتباط تصویري با
همایش سراسري قوه قضائیه ، به نظارت بر حُسن اجراي قوانین،
بعنوان یکی از مهمترین وظایف قانونی قوّه ي قضائیه اشاره

 
کردند. 

پایگاه اطلاع رسانی KHAMENEI.IR به همین مناسبت در
گفت وگو با حجت الاسلام درویشیان ، رئیس سازمان بازرسی
کل کشور به بررسی جایگاه نظارتی سازمان بازرسی و برنامه هاي
آن براي نظارت بر سازمان ها و جلوگیري از وقوع جرائم پرداخته

 
است. 

از وظایف اصلی قوه ي قضائیه همان طور که در قانون اساسی هم آمده است، نظارت بر اجراي صحیح قوانین است. رهبر انقلاب هم در

 
دیدار اخیرشان این مطالبه را داشتند و تأکید کردند که باید بر قوانین نظارت باشد. 

 
سازمان بازرسی کل کشور -که این امر را باید هدایت کند و ناظر باشد- چه اقداماتی را می تواند در این عرصه داشته باشد؟ 

همان طور که اشاره کردید براساس اصل 174 قانون اساسی دو وظیفه ي سنگین، یعنی نظارت بر اجراي صحیح قوانین در همه ي
دستگاه هاي اداري کشور و نظارت بر حُسن جریان امور برعهده ي سازمان بازرسی کل کشور گذاشته است که زیر نظر مستقیم
ریاست محترم قوه ي قضائیه اداره می شود. البتّه نظارت بر حُسن جریان امور، مهمتر از نظارت بر اجراي صحیح قوانین است. وقتی در
سال 82 به همراه آقاي رئیسی و مدیران سازمان به محضر رهبر انقلاب رسیدیم، ایشان بر این نکته تأکید داشتند که باید نظارت ها
دقیق صورت بگیرد و فرمودند که هر سه قوه از این مطلب استقبال کنند و سازمان بازرسی را نقطه ي امید و اتکاء بدانند. این رسالت

 
اصلی سازمان است. 

اصولاً سه عامل مهم در توفیق یک دستگاه، یک کشور و یک مجموعه وجود دارد. اولین عامل، وجود قوانین و مقررات متناسب با آن
کشور و دستگاه است. دومین عامل مجریان صالح و شایسته و باتجربه و سومین عامل نظارت است. اگر به این سه عامل توجه نشود
قطعاً آن کشور و آن دستگاه آسیب هاي فراوانی خواهد خورد. امروز بخشی از این آسیب ها و فسادهایی که در کشور شاهدش هستیم
ناشی از بخشی از این سه عامل است. یا بعضاً قوانین ما متناسب نیست یا بعضی از مجریان ما شایسته نیستند یا نظارت ها به خوبی و
کارآمد و به موقع اعمال نمی شود. بنابراین نظارت براي هر سه قوه و براي همه ي سطوح مدیریتی پیش بینی شده خیلی اهمیت
دارد. علاوه بر آن سازمان بازرسی کل کشور موظف است که بر کل مجموعه ي اداري کشور حتی بخش هاي اداري-مالی قوه ي



 
قضائیه و مجلس شوراي اسلامی نظارت داشته باشد. 

ما درباره ي انجام این دو مأموریت در این دوره ي تحول قوه ي قضائیه، پیشنهادهایی را در قالب سند تحول براساس بررسی هاي
انجام شده و کار کارشناسی که در ابتداي امسال صورت گرفت، به استحضار ریاست محترم قوه رساندیم که تصویب و ابلاغ شد. ما
الان براساس آن سند، داریم کارهایمان را دنبال می کنیم. امّا لازمه ي تحول در هر مجموعه اي شناسایی چالش ها و آسیب هاي آن
مجموعه و کاستی ها و عواملی است که موجب عدم تحقق اهداف آن سازمان می شود و به تناسب و اقتضاي این چالش ها باید به
دنبال رفع و برطرف کردن باشیم. ما مجموعاً بیش از سی آسیب و چالش را در سازمان شناسایی کردیم. ما سیزده چالش کانونی مثل
عدم نظارت پذیري بعضی از دستگاه ها و مدیران، قوانین ناکارآمد و نامتناسب با اقتضائات امروز و عدم اطلاع مدیران دستگاه هاي

 
اجرایی و مردم نسبت به حقوق و قوانین و مقرراتشان داریم. 

ما متناسب با این چالش ها شاخص هایی را تعریف کردیم و براي هر چالش یک راهبرد، و براي هر راهبرد، چند شاخص تحول و ده
ها برنامه ي عملیاتی براي تحقق این سند پیش بینی کردیم. بخشی از آن در مورد ساختار درونی سازمان است که اصلاحاتی را آغاز
کردیم و بخش دیگر آن مربوط به خارج از سازمان و نیروي انسانی است که داریم دنبال می کنیم. تحول یک ضرورت اجتناب ناپذیر و
مطالبه ي رهبر انقلاب و مردم از قوه ي قضائیه است که ما در این مسیر داریم گام برمی داریم و معتقد هستیم که با سرعت هم باید
این گام ها را برداشت. البته مقاومت هایی هم قطعاً با تحول خواهد شد، امّا همان طور که حضرت آیت االله خامنه اي فرمودند باید با

 
توکل بر خدا و استقامت و مبتنی بر مبانی دینی و ارزش هاي اسلامی و قانونی این برنامه و سند تحول را دنبال کرد. 

 
اقدامات پیشگیرانه ي سازمان در فرآیندهاي بازرسی از دستگاه ها چیست؟ 

یکی از رویکردهاي ما در دوره ي جدید توجه به اقدامات نظارتی یعنی تقدم داشتن و مقدم داشتن نظارت با هدف پیشگیري است.
اینکه در قانون اساسی آمده نظارت بر اجراي صحیح قوانین و حُسن جریان امور در آن پیشگیري و اصلاح امور مستتر است. یعنی
لازمه ي نظارت و خروجی نظارت و اثر اقدامات نظارتی باید پیشگیري از تخلف و فساد و جرم باشد. البته ممکن است با همه ي

 
اقدامات پیشگیرانه چه از سوي دستگاه هاي نظارتی بیرون دستگاه هاي اجرایی و چه از مجموعه ي نهادهاي نظارتی خود 

دستگاه هاي اجرایی یا مدیران دستگاه هاي اجرایی کسی بخواهد از قانون تخطی و تخلف کند و مرتکب جرمی شود که باید برخورد

 
لازم با او صورت بگیرد و به هیچ وجه مسامحه اي با کسی نشود. 

امّا ما اصل را در سازمان، نظارت به منظور پیشگیري از انحراف از قوانین می دانیم. هم هزینه ي آن کمتر است و هم نتیجه اش زودتر
حاصل می شود تا اینکه ما بخواهیم یک گزارش یا پیشنهادهایی بدهیم که مدتی طول می کشد تا آن پیشنهادها اجرا شود. تأکید ما
در دوره ي جدید بر پیشگیري در حین اقدامات نظارتی و بازرسی است. یعنی همکاران ما وقتی در دستگاه اجرایی براي انجام
مأموریتشان مستقر می شوند، اگر مشاهده کردند که اقدامی می خواهد برخلاف قوانین صورت بگیرد، همان جا جلوي آن را بگیرند و
پیشگیري کنند. یکی از بندهاي ماده ي یازده قانونِ تشکیل سازمان، گزارش هاي هشداري است که سازمان بازرسی در صورت اطلاع
از تخلّف باید گزارش را به دستگاه هاي اجرایی و مسئولین دستگاه هاي اجرایی ارسال کند. ما وظیفه داریم از تصمیم و اقدام خلافی
که دارد انجام می شود و یا گرفته شده است، از تداومش جلوگیري کنیم. ما در سال صدها گزارش هشداري به دستگاه هاي اجرایی
براي جلوگیري از تصمیم خلاف یا متوقف کردن اقدام خلاف ارسال کرده ایم و نوعاً هم مورد استقبال دستگاه هاي اجرایی قرار می
گیرد. چراکه اگر پیشگیري شود و هشدار و تذکر داده شود که اتفاقی نیفتد و یا از ادامه ي اتفاقی جلوگیري شود، هزینه اش براي
مدیران هم کمتر می شود. چون اگر تخلفی صورت بگیرد، مدیران باید پاسخ بدهند و برخورد قضائی با آن ها می شود. قاعدتاً باید از

 
این هشدارها استقبال کنند و نوعاً هم استقبال می کنند. 



بعضاً شنیده می شود که برخی از دستگاه ها از این هشدارها استقبال نمی کنند. آیا سازمان بازرسی با کسی تعارف دارد؟ این سؤال

 
در ذهن مردم است که چرا فلان مسئولی که تخلفش اثبات شده، بعد از اتمام مسئولیتش به تخلفش رسیدگی می شود. 

همان طور که عرض کردم ما طبق ماده ي 11 گزارش هاي هشداري می دهیم، اگر توجه کردند که فبها و مقصود حاصل خواهد شد.
اما اگر به هشدار و تذکر سازمان توجه نکردند، قطعاً اگر جرمی واقع شده باشد، گزارش آن جرم تهیه می شود و به مرجع قضائی یا به
هیئت هاي رسیدگی به تخلفات اداري ارسال می شود. گزارش هایی که ما به مرجع قضائی یا تخلفات اداري می دهیم حسب قانون
خارج از نوبت و با فوریت رسیدگی می شود. علاوه بر آن ما نسبت به وظایفی که به عهده ي دستگاه ها بوده و انجام ندادند مثل سیل
سال گذشته، لایروبی بستر بعضی از رودخانه ها، جلوگیري از تصرف حریم رودخانه ها و جلوگیري از ساخت و سازها در مسیر
رودخانه ها و مسیل ها که منجر به خسارت هاي مادي و جانی غیرقابل جبران شده، ورود و مطالبه می کنیم و در دستور کار قرار می
دهیم. یا در مورد مسکن که امروزه معضل جدي کشور است، تکالیفی به عهده ي دستگاه هاي مربوطه در مورد ساخت مسکن، ایجاد
سامانه ي املاك براي کنترل املاك، دریافت مالیات از خانه هاي خالی و... بوده که بخشی از این گرانی ها و افسارگسیختگی ها در

 
بازار مسکن ناشی از عدم انجام تکالیف دستگاه ها بوده که ما در دستور کار قرار دادیم. 

ما معتقدیم که باید نمونه هاي متعددي از این نوع اقدامات را در این دوره انجام بدهیم تا مسئولی در بخشی از دستگاه هاي اجرایی
تصور نکند که اگر امروز کاري کرد کسی از او سؤال نمی کند و وقتی دوره ي خدمتش تمام شد در حاشیه ي امن قرار می گیرد. به
هیچ وجه برنامه هاي ما این چنین نیست که ما کوتاهی کنیم و این ملاحظه را داشته باشیم که این مدیر مثلاً چهار تا کار خوب انجام
داده که البته قابل تقدیر است و ما باید نسبت به اقدامات خوبش تقدیر و تشکر کنیم، اما نسبت به کارهایی که باید انجام می داده و
انجام نداده و یا کارهاي خلافی که انجام داده، بی تفاوت باشیم. بلکه باید پاسخگو باشد و برخورد لازم و بدون ملاحظه باید انجام شود.
بسیاري از پرونده هایی که امروز در مراجع قضائی مطرح است، منشأ آن گزارش هاي سازمان بازرسی است. پرونده هایی که این روزها

 
مطرح است، بخشی از آن ها مبتنی بر بازرسی ها و گزارش هاي سازمان بازرسی است. 

رهبر انقلاب در دیدار مسئولین قوه ي قضائیه از لزوم تحول در این نهاد سخن گفتند. سازمان بازرسی و قوه ي قضائیه براي تحقق
بخشیدن این مسئله چه اقدامات و برنامه هایی را در دستور کار دارد؟ موانع پیش روي این تحول و چگونگی اجرایی شدن آن

 
چیست؟ 

یکی از مهم ترین موانع و چالش هاي پیش روي تحول، نبودن نگاه تحولی در بدنه هست که رهبر انقلاب هم به درستی و کاملاً
کارشناسی به این نکته اشاره کردند که این نگاه تحولی نباید محدود به مدیران عالی دستگاه قضائی شود. این موضوع باید در کل بدنه
ي قوه ي قضائیه ایجاد شود. گفتمان تحول باید با برگزاري جلسات، با طرح موضوع و ضرورت هاي تحول و با الزامات تحول بیان این
موضوع و انتخاب مدیران میانی که قائل و معتقد به تحول باشند، صورت بگیرد. البته یکی از موانع تحول ما بحث ساختار و اعتبارات

 
است. اعتباراتی که امروز قوه ي قضائیه و بخش هاي آن دارند متناسب با برنامه ي تحول نیست. 

یکی از اقدامات ما در برنامه ي تحول این است که با سرعت به شکایات و دعاوي مردم در مراجع قضائی و نسبت به شکایات مردم در
دستگاه هاي اجرایی رسیدگی کنیم. طبق آماري که ما در پانزده ماه اخیر بعد از حضور آیت االله رئیسی داشتیم، شکایات و اعلامات
مردم نسبت به دستگاه هاي اجرایی بیش از دو برابر افزایش پیدا کرده است. البته این ناشی از امید مردم نسبت به دوره ي جدید، به
ویژه مدیریت عالی قوه ي قضائیه است که می خواهد مشکلات را حل کند و مردم هم در عمل دیدند. هم بحث مبارزه با فساد و هم
رسیدگی به مشکلات مردم در حدود اختیارات قوه ي قضائیه است. البته ساختار و نیروي انسانی ما هیچ تفاوتی نسبت به قبل از
پانزده ماه گذشته نکرده است و باید در سیاست هاي کلی برنامه ي هفتم و قانون برنامه ي هفتم به آن توجه شود و درصد اعتبارات



قوه ي قضائیه از اعتبارات عمومی کشور از 2/9 که الان هست افزایش پیدا کند تا ما بتوانیم پاسخگوي مطالبات و نیازهاي مطرح امروز

 
باشیم. 

نکته ي دیگري که به نظر من در این دوره ي تحول هم در قوه ي قضائیه و هم در بخش هاي آن بسیار حائز اهمیت است و به آن
توجه شده و گام هاي خوبی هم برداشته شده است، مردمی کردن قوه ي قضائیه است که رهبر انقلاب نیز به این نکته هم در سال
هاي گذشته و هم در این دیدار اخیرشان به آن اشاره کردند و فرمودند که مشارکت مردم باید افزایش پیدا کند. ببینید ما هرجا مردم
را به حساب آوردیم و ازشان کمک خواستیم و به میدان آمدند موفق شدیم. در جنگ تحمیلی عراق علیه ایران، در جریان مبارزه ي با
گروهک هاي ضد انقلاب به ویژه منافقین اگر واقعاً مردم کمک نمی کردند و خانه هاي تیمی کشف نمی شدند، ما نمی توانستیم با
جریان نفاق پیچیده در کل کشور برخورد کنیم. امروز هم همین طور است. ما اگر بخواهیم قوه ي قضائیه و سازمان بازرسی کل کشور

 
در تراز نظام مقدس جمهوري اسلامی و در زمینه ي گام دوم انقلاب داشته باشیم، باید از ظرفیت مردم به خوبی استفاده کنیم. 

با توجه به بحث تحولی که گفتید، شاید درون قوه قضائیه یک رخوت و یا یک مقاومتی باشد. اگر این تغییر حاصل شود چه پیامدهایی

 
دارد؟ نتیجه ي این تحول چه می شود؟ 

ببینید حتماً یکی از عوامل مؤثر در تحول، مدیران عالی و حتی میانی یک مجموعه و یک دستگاه هستند که باید آنچه را که در نگاه
تحولی شان هست، در عمل حمایت جدي هم از آن برنامه و نگاه تحولی داشته باشند. باید جرأت و جسارت و شهامت لازم به
مجموعه ي تحت امر هر مدیري داده شود. خوشبختانه در این دوره ي جدید ما هر بار که به خدمت ریاست قوه قضائیه مشرف شدیم
و این موضوع را مطرح کردیم که تصمیم داریم علاوه بر پیشگیري، تذکر و هشدار، نسبت به هرکس، هر جریان و هر گروهی در هر
سطحی با فساد برخورد کنیم، ایشان به ما گفته اند که ما هیچ خط قرمزي نداریم و شما انجام دهید و من هم کاملاً حمایت می کنم.
خب این جرأت را براي زیرمجموعه دو چندان می کند و افزایش می دهد و مدیر و یا قاضی که می خواهد برخورد کند، با جرأت و
جسارت این کار را انجام می دهد. این جسارت و جرأت و شهامت عامل بسیار مهمی در تحول است و تأثیرات زیادي می تواند در

 
مجموعه ي قوه ي قضائیه به وجود بیاورد. 

یکی از تأکیداتی که رهبر انقلاب در دیدار اخیر داشتند کمک به حرکت هاي اقتصادي و جلوگیري از تعطیل شدن واحدهاي تولیدي

 
و اقتصادي کارخانه ها بود. سازمان بازرسی کل کشور در این زمینه چه کمک هایی می تواند انجام دهد؟ 

از همان زمانی که آقاي رئیسی، رئیس سازمان بودند موضوع حمایت از سرمایه گذاري سالم و تولیدکننده ها در دستور کار سازمان
بود. ما دفتري تحت عنوان دفتر «حمایت از سرمایه گذاري و تولید» در سازمان بازرسی کل کشور داشتیم که زیر مجموعه ي یکی از
معاونت ها بود. ما در دوره ي جدید این دفتر را ارتقاء دادیم و آن را زیرمجموعه ي حوزه ي ریاست سازمان قرار دادیم تا توجه
بیشتري به این موضوع شود. علاوه بر آن در دوره ي جدید به ویژه در سال جاري بیست وپنج درصد از برنامه هاي بازرسی مان را در
راستاي حمایت از تولید و مسائل مرتبط با تولید پیش بینی کردیم که الان در حال اجراست. مثلاً راجع به تسهیلات بانکی که رهبر
انقلاب دغدغه داشتند بر آن نظارت و در جاي خودش مصرف شود و منحرف نشود، ما موارد متعددي را شناسایی کردیم که به نام

 
تولید میلیاردها تومان دریافت شده و در بازار سکه و ارز و جاهاي دیگر مصرف شده که ما با آن برخورد کردیم و برگشت داده شد. 

همچنین تکلیفی که بانک ها نسبت به اعطاي تسهیلات به بخش تولید دارند باید تحقق پیدا کند. و مشکلات واحدهاي تولیدي که
بخش عمده شان بحث تسهیلات هست مرتفع شود. ما در حوزه ي بیمه، مالیات، گمرك و واردات بی رویه که جزو برنامه هاي سال
جاریست، قانونی داریم که همه ي دستگاه هاي اجرایی را مکلف کرده محصولاتی که مشابه داخلی دارند و خدماتی که در داخل می

 
شود ارائه کرد، از خارج از کشور حق ندارند این محصولات را خریداري کنند. این قانون مصوبه ي مجلس است و ما داریم 



این را نظارت می کنیم که این اتفاق صورت نگیرد. علاوه بر آن ما واحدهاي تولیدي که مشکل داشتند را شناسایی کردیم و موانع این
واحدهاي تولیدي را شناسایی کردیم و به بخش هاي مختلف منعکس کردیم. و همکاران ما در سراسر کشور در واحدهاي تولیدي
حضور پیدا می کنند. ما جلساتی را در این راستا با واحدهاي تولیدي که مشکل دارند برگزار کردیم و در آینده هم برگزار می کنیم. ما
یک سامانه ي رسیدگی به شکایات هم داریم که اگر واحدهاي تولیدي موردي نسبت به دستگاه هاي اجرایی دارند را همکاران ما
بتوانند پیگیري و رسیدگی کنند. البته در چارچوب اختیارات قانونی که وجود دارد ما حتماً پیگیري و کمک می کنیم که موارد

 
متعددي هم از اقدامات حمایتی از سوي سازمان انجام شده است. 

یکی از اولویت هاي اصلی سازمان حمایت از تولید و سرمایه گذاري است. در این سال هاي اخیر به ویژه ده سال گذشته، رهبر انقلاب
شعار این سال ها را برگرفته از مسائل اقتصادي انتخاب کردند. دو سال را اقتصاد مقاومتی و سال گذشته را رونق تولید و امسال را
جهش تولید نامیدند. اهمیت این نامگذاري ها به این دلیل است که امروز مسئله ي اصلی ما مسئله ي اقتصاد و معیشت مردم است.
آنچه که مردم را رنج می دهد و دچار مشکل کرده و دشمن را نسبت به آن حساس و متمرکز کرده فشارهاي اقتصادي و تحریم ها و
مسائل اقتصادي است. والاّ از نظر نظامی و امنیتی اقتدار جمهوري اسلامی در منطقه و در دنیا بر کسی پوشیده نیست. امروز مسئله ي
اصلی کشور اقتصاد و معیشت مردم است و ما به عنوان یک اولویت جدي و قوه ي قضائیه به عنوان اولویت اصلی به دنبال پیگیري

 
رفع موانع و مشکلات حوزه ي تولید و کارآفرینی هستیم. 

در مورد نوسانات قیمت ارز، قوه ي قضائیه و سازمان بازرسی چه کاري می توانند انجام دهند؟ آیا الان اقدامی از طرف قوه ي قضائیه

 
صورت گرفته است؟ آیا سازمان بازرسی وظیفه اي در این باره دارد و می تواند ورود کند؟ 

ببینید یکی از اولویت هاي ما در این دوره ي جدید، مسئله محوري است. یعنی توجه به مسائلی که امروز دغدغه ي مردم و رهبر
انقلاب است. یکی از مسائلی که امروز جزو مشکلات اقتصادي و بخش تولید هست، تسهیلات ارزي است. چه ارز دولتی و چه ارز
نیمایی که امروز ما مشکلاتی را در این زمینه داریم. بنابراین سازمان بازرسی، دادستانی کل کشور و معاونت پیشگیري از وقوع جرم در
قوه ي قضائیه با هماهنگی ما موضوعات ارزي را رصد و پیگیري می کنند. ما مشکلاتی که در این زمینه بوده را دنبال کردیم و به
رئیس کل بانک مرکزي اعلام کردیم. ما به دادستانی کل کشور هم اعلام کردیم هر کسی که تعهد ارزي داشته و به تکلیفش عمل
نکرده، اسامی شان را اعلام کند تا ما حتماً پیگیري و برخورد کنیم. اصلاً ما بخشی از گرانی ارز را ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي
می دانیم. رئیس کل بانک مرکزي تعهدات ارزي را حدود 25 میلیارد دلار اعلام کرده اند. این ها ارزهایی است که تعهد داده اند که
برگردانند و برنگرداندند و مهلت داده شده تا پایان تیرماه آن ها را برگردانند. ما هم از دو ماه قبل فهرست اشخاص حقیقی و حقوقی را
گرفتیم و داریم دنبال می کنیم و دادستانی هم پاي کار هست که برخورد قضائی کند. اگر ارزها را برگرداندند که فبها، وگرنه حتماً

 
برخورد قضائی لازم است که انجام شود. 

یکی از کارهاي لازم در مبارزه با فساد که رهبر انقلاب نیز بارها به آن اشاره کردند، نظارت هاي مردمی است. براي نظارت ها و گزارش
هاي مردمی زیرساخت هاي حقوقی در قوه ي قضائیه لازم است. آیا در سازمان بازرسی جایگاهی در این باره وجود دارد؟ و چه

 
زیرساخت هاي حقوقی براي آن مدنظر قرار گرفته است؟ 

قوه ي قضائیه و همه ي دستگاه هاي اجرایی مخصوصاً سازمان بازرسی که وظیفه ي نظارتی بر عهده شان هست باید از ظرفیت مردم
و نهادهاي مردمی و تشکل هاي غیردولتی استفاده کنند. خوشبختانه ما در سازمان هم این ظرفیت را داریم و پیش بینی شده که از
نهادهاي مردمی و از کسانی که دغدغه ي فساد و دغدغه ي رفع مشکل جامعه را دارند استفاده کنیم. براي همین ما در معاونت
حقوقی مان یک اداره کلی را پیش بینی کردیم و در تشکیلاتمان تحت عنوان «مرکز رسیدگی به شکایات و نظارت همگانی» مصوب



شده است. سالانه چند هزار شکایت و اعلام نسبت به دستگاه هاي اجرایی در این سامانه ثبت می شود. علاوه بر آن ما بیش از پنج
هزار بازرس افتخاري در کل کشور داریم که قرار است آن را توسعه دهیم و براي آن ها کد تعریف کنیم. من قبلاً هم اعلام کردم که
سامانه ي گزارشگران فساد به زودي راه اندازي میشود. تعدادي از بازرسان افتخاري ما از کارکنان دستگاه هاي اجرایی و تعدادي از
بازنشستگان و تعدادي هم از مردم عادي و بعضاً خبرنگار و دانشجو و از قشرهاي مختلف هستند که بدون استخدام و بدون اینکه
رابطه ي استخدامی با سازمان داشته باشند، یک کد به آن ها داده می شود. تأکید ما بر این است که در شهرستان ها و نقاط دوردست

 
حتماً این بازرسی را در این دوره ي جدید تقویت کنیم. 

ما در این دوره ي جدید رویکردمان در سازمان بازرسی پیگیري شفافیت فعالیت هاي دستگاه هاي اجرایی است. ما معتقدیم شفافیت
فوق العاده در کاهش فساد و تخلف اهمیت دارد و همه باید خودشان را در اتاق هاي شیشه اي و در معرض نظارت ببینند. یکی از
الزامات این شفافیت ایجاد سامانه هاي الکترونیکی است. سامانه هایی که بخشی از آن ایجاد شده و باید تکمیل شود و سازمان باید به
همه ي سامانه هاي دستگاه هاي اجرایی براي رصد کردن فعالیتشان وصل شود. ما داریم یک سامانه ي دیگري را هم تحت عنوان
«قانون بان» طراحی می کنیم که البته ممکن است چندماه طراحی آن طول بکشد. تمام قوانین و مقررات کشور در این سامانه درج و
منعکس می شود و فعالیت دستگاه ها با این سامانه رصد می شود. یعنی فعالیتشان را با قوانین و مقرراتی که مرتبط با هر دستگاه

 
هست را سنجش و ارزیابی می کنیم. 

رویکرد دیگر ما مطالبه گري است. این رویکرد در مقابل پاسخگویی و پاسخ خواهی از دستگاه ها است. باید همه نسبت به مسئولیتی
که دارند، چه در دوره اي که الان هستند و چه در دوره ي گذشته که مسئولیتی داشتند پاسخگو باشند و ما مطالبه خواهیم کرد. این
هم یکی از رویکردهاي جدي ما هست. رویکرد بعدي، مردمی کردن سازمان و استفاده ي از ظرفیت هاي مردمی است. مثل بازرسان
افتخاري و نهادهاي غیردولتی. رویکرد دیگر ارزیابی عملکرد دستگاه هاي اجرایی است که چه میزان مبتنی بر قانون ارتقاء سلامت
نظام اداري اند و سطح سلامت اداري دستگاه ها به چه شکل است. ما دستگاه هایی که از سلامت اداري بیشتري برخوردار باشند را

 
تشویق می کنیم. 

رهبر انقلاب نیز در دیدار سال 82 این نکته را فرمودند. همچنین ریاست محترم قوه هم به ما تأکید کردند که مدیران شجاع و
پاکدست و داراي حسن عمل را تشویق و به افکار عمومی معرفی کنید. علاوه بر اینکه ما باید با مفسدین برخورد کنیم و احیاناً لازم
باشد آن ها را به مردم معرفی کنیم، کسانی هم که خوب کار می کنند کم نیستند. ما نیروهاي کارآمد، دلسوز، پاي کار و خوش نام

 
زیاد داریم که باید آن ها را هم معرفی و تشویق کنیم. 

البته ما یک شورایی تحت عنوان شوراي دستگاه هاي نظارتی داریم که متشکل از سازمان بازرسی، دیوان محاسبات، وزارت اطلاعات،
معاونت نظارت مجلس، رئیس سازمان مدیریت برنامه ریزي کشور است و شش نفر عضو دارد. یکی از وظایف این شورا ارزیابی عملکرد

 
دستگاه هاي اجرایی است. و آن هایی که سلامت اداري بیشتر دارند را تشویق کند. 

ما بیش از ششصد NGO یا تشکل غیردولتی داریم که اطلاعاتشان را گرفتیم و تعدادي از این ها در حال همکاري با ما هستند و می
خواهیم این ها را تقویت کنیم. اخیراً هم ریاست محترم قوه دستورالعملی به همه ي بخش هاي قوه ي قضائیه ابلاغ کردند که بخشی
از آن دستورالعمل هم مربوط به ما می شود که راجعِ به کارگیري نهادهاي مردمی و مشارکت نهادهاي غیردولتی در انجام مأموریت
هایمان است. با توسعه ي این برنامه و ارتقاء کیفیت آن، این ظرفیت بیش از ظرفیت سازمان بازرسی می تواند به ما در نظارت بر

 
دستگاه هاي اجرایی و ارتقاء سلامت نظام اداري کمک کند. 

در مورد گزارش هاي مردمی شما چه شیوه اي را پیشنهاد می دهید؟ افرادي که در شبکه هاي اجتماعی فعالیت دارند و می خواهند



تخلفی را گزارش دهند، سازوکار ارسال گزارش تخلف چگونه است؟ آیا این سامانه جوابگوي دریافت گزارش ها هست؟ آیا کسی که

 
گزارش ارسال می کند، پاسخی هم از جانب سازمان بازرسی دریافت می کند که به شبکه هاي اجتماعی متوسل نشود؟ 

ما یک سامانه اي از قبل داریم که مربوط به شکایات و اعلامات است و اگر کسی شکایتی داشته باشد، در آن سامانه شکایتش را ثبت
می کند و یک کد رهگیري دریافت می کند که با آن کد می تواند نتیجه ي شکایتش را بررسی کند. گاهی قانع می شود و گاهی قانع
نمی شود، و اصرار می کند که پرونده دنبال شود. یک بخش دیگر آن سامانه اختصاص به اعلامات دارد. یعنی کسی شاکی نیست و
بدون اسم و مشخصات یک سوء جریانی را گزارش می کند که آن هم بررسی می شود. اگر قابل توجه و مقرون به صحت باشد، مورد
پیگیري قرار می گیرد. امّا گزینه اي که ما می خواهیم به آن اضافه کنیم، دادن کد به افراد تحت عنوان ناظر افتخاري است. یعنی

 
شعار ما این است که هر ایرانی یک ناظر باشد. ما این موضوع را می خواهیم دنبال کنیم. 

ما در اصل هشتم قانون اساسی هم، بحث امربه معروف و نهی ازمنکر را داریم که وظیفه ي آحاد مردم است. مخصوصاً نسبت به
حکومت و حاکمیت که امربه معروف و نهی ازمنکر کنند. این وظیفه ي شرعی، ملی و اسلامی همه ي مردم است، منتها به کسانی که
در این سامانه کد داده می شود، گزارش هایشان را به بخش هاي مختلف چه در مرکز و چه در استان ها منعکس می کنند و مورد
رسیدگی قرار می گیرد. گاهی اوقات لازم هست از آن شخصی که گزارش فسادي می دهد، دعوت شود و توضیحات بیشتري نسبت به
آن گزارش بدهد، و اگر نیاز بود مستندات دیگري تهیه کند. اگر لازم باشد با تشخیص سازمان نتیجه ي کار حتماً به گزارشگر فساد
منعکس می شود. گاهی ممکن است گزارش جنبه ي کیفري داشته باشد که باید مرجع قضائی رسیدگی و حکم قطعی را صادر کند.

 
آن موقع امکان اطلاع رسانی است. 

ببینید تا وقتی که جرمی محرز و قطعی نشده، امکان اطلاع رسانی اش نیست. گاهی بحث هاي منافی عفت و امثال آن است که اصلاً
امکان اطلاع رسانی نیست. بنابراین همه ي مواردي که گزارشگران فساد گزارش می دهند، ممکن است نتیجه اش به خودشان
منعکس نشود. ولی این امکان هست که ما بخشی از نتیجه را به خودشان اعلام کنیم. ما این اطمینان را به همه ي گزارشگران فساد
می دهیم که اگر گزارششان مقرون به صحت و مستند باشد، حتماً ترتیب اثر داده و پیگیري می شود و نیازي به استفاده از فضاي
مجازي براي اطلاع رسانی نیست. مگر اینکه موردي باشد که ما نتوانیم کاري کنیم و مربوط به دستگاه دیگري باشد که باید آنجا
رسیدگی کند. والاّ موضوعاتی که مرتبط با کار سازمان باشد و منعکس کنند و مستند هم باشد ما این تضمین را می دهیم که حتماً

 
پیگیري کنیم. 

امنیت این گزارشگران چگونه تأمین می شود؟ آیا کسانی که فسادي را گزارش می کنند نسبت به امنیتشان باید نگران باشند؟

 
سازمان چه برنامه اي در این باره دارد؟ 

ما دو نوع حمایت از گزارشگران فساد مدنظرمان است. البته سوت زنان مربوط به کسانی می شود که در دستگاه هاي اجرایی شاغل
هستند و وقتی متوجه فسادي می شوند اصطلاحاً سوت می زنند و اطلاع می دهند که باید سریعاً رسیدگی شود. گزارشگران فساد اعم
از سوت زنان و غیر سوت زنان هستند. بخشی از آن ها در جامعه هستند و گزارشی می دهند، چه بسا هیچ تهدیدي هم متوجه شان
نباشد. چون در هیچ دستگاهی شاغل نیستند که تهدیدي متوجه آن ها باشد. ما نسبت به کسانی که از درون دستگاه هاي اجرایی
گزارش می دهند که البته این گزارش ها هم دقیق تر، هم متقن تر و هم مستندتر هست، ما هم حمایت مادي و هم حمایت معنوي
می کنیم. در مورد حمایت مادي ما پیش بینی هایی در اعتباراتمان کردیم که اگر کسی گزارشی راجع به فسادي به ما داد، پاداشی به
او بدهیم. اگر هزینه اي براي مستند کردن، پیگیري گزارش و انجام سفر براي بررسی داشت، ما هزینه هایش را علاوه بر پاداش به او

 
می دهیم. البته این چنین مواردي داشتیم و این کار را کردیم. 



نکته ي دومی که دغدغه ي همه ي گزارشگران فساد هست، بحث حمایت معنوي است که مورد اذیت و آزار و تهدید قرار نگیرند. این
موضوع هم در قانون ارتقاء سلامت نظام اداري پیش بینی شده که باید حمایت شوند. و هم در لایحه اي تحت عنوان حمایت از
گزارشگران فساد در مجلس مطرح شده است. اگر موردي هم به ما گزارش شود که مورد تهدید قرار گرفته است، چه توسط دستگاه
اجرایی و مدیر دستگاه اجرایی، و چه در بخش هاي دیگر، ما آن را دنبال می کنیم تا هم برخورد شود و هم از گزارشگر فساد صیانت
می کنیم تا کسی متعرض آن نشوند. ما تا به حال موردي نداشتیم که اعلام کند که مورد تهدید قرار گرفته است و ما از او حمایت

 
کنیم. 

دیدگاهی وجود دارد که اگر تخلفی باشد نباید عمومی و رسانه اي شود و ممکن است مردم به نظام بدبین شوند. نظر جناب عالی در

 
مورد رسانه اي شدن تخلفات چیست؟ 

این رویه سابقاً نبود. از اواخر دوره ي گذشته ي قوه ي قضائیه شروع شد و در دوره ي جدید خیلی بروز و نمود بیشتري پیدا کرد.
علت اینکه رهبر انقلاب اجازه دادند که این موضوعات رسانه اي شود و دادگاه هایشان علنی برگزار شود، این است که تقریباً عده ي
زیادي از مردم تصور می کردند که با فسادهاي کلان، مخصوصاً با دانه درشت ها و کسانی که به مقامات و مسئولین کشور منصوب اند،
برخورد نمی شود. و با چندتا آدم بیچاره برخورد می کنند. و این نتیجه گیري می شد و دشمن هم این تحلیل را می کرد که فساد
سیستمی است و کل کشور را فرا گرفته است. در حالی که اعتقاد ما این چنین نیست که فساد سیستمی شده است. من فکر می کنم
این اجازه داده شد که دادگاه ها علنی و رسانه اي شود تا نشان داده شود هر شخصی در هر سطحی که فساد کند، نظام با او برخورد
می کند ولو منصوب به عالی ترین مقامات کشور باشد و یا سال ها در قوه ي قضائیه مسئولیت داشته است. نمونه هایش را هم شنیده

 
و دیدیده اید. براي همین هم دیدگاه مردم در نظرسنجی ها تغییر کرده است. 

اعتقاد من این است که تدبیر و مدیریت درست که تا به حال بوده، حتماً در کاهش جرم و جسارت براي تخلف مؤثر خواهد بود و
هزینه ي جرم و فساد را افزایش می دهد. بعضی ها ممکن است اگر جریمه ي مالی و یا زندان شوند خیلی برایشان سنگین نباشد، اما

حیثیت و آبرو برایشان خیلی مهم است. خود این عوامل پیشگیري از فساد و بالا بردن هزینه ي جرم و فساد در جامعه است.



خانواده هاي شهداي اردبیل در حوزه کارآفرینی صنایع دستی حمایت می

شوند

منبع: تسنیمشماره خبر:  47  |  تاریخ: 1399/04/30

گروه استان ها - مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري اردبیل گفت: خانواده هاي شهداي اردبیل در حوزه
کارآفرینی صنایع دستی حمایت می شوند.

گروه استان ها - مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و
گردشگري اردبیل گفت: خانواده هاي شهداي اردبیل در
حوزه کارآفرینی صنایع دستی حمایت می شوند. - اخبار

 
استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم ازاردبیل ،به نقل از روابط
عمومی اداره کل میراث فرهنگی استان اردبیل، نادر فلاحی
در نشست با مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان
اردبیل اظهار داشت: اداره کل میراث فرهنگی استان اردبیل
جزو معدود دستگاه هایی است که در راستاي ارج نهادن به

خانواده هاي شهدا و ایثارگران بیشترین کارمند را از خانواده هاي شهدا دارد و خدمت به این قشر افتخاري بزرگ براي ما به شمار می

 
رود. 

وي از حمایت ویژه این اداره کل از خانواده هاي شهدا و ایثارگران در استان اردبیل خبر داد و گفت: با هدف اشتغالزایی و کارآفرینی

 
در بین خانواده هاي شهدا و ایثارگر دوره هاي آموزشی رایگان صنایع دستی براي این افراد برگزار می شود. 

 
تفاهم نامه اشتغال 500 نفر از جامعه ایثارگري در استان خراسان جنوبی منعقد می شود 

 
رئیس بنیاد شهید: رفع مشکل اشتغال و مسکن خانواده شهدا و ایثارگران در دستور کار است 

 
طرح «شمیم» با هدف جهش تولید و اشتغال در بقاع متبرکه گلستان اجرا می شود 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان اردبیل اشتغال در حوزه صنایع دستی را کم هزینه و پردرآمد خواند و
افزود: در صورتی که خانواده هاي شهدا و ایثارگر در حوزه صنایع دستی کارآفرینی و اشتغالزایی کنند حمایت هاي ویژه از این افراد

 
انجام خواهد شد. 

فلاحی از اختصاص غرفه براي خانواده هاي شهدا براي فروش و عرضه صنایع دستی در نمایشگاه ها خبر داد و گفت: در حوزه کسب و

 
کارهاي الکترونیکی نیز آماده ارائه پروانه و حمایت از این قشر هستیم تا گامی در راستاي قدردانی از صبر و پایداري آنها برداریم. 

یاسر شاهی مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان اردبیل نیز در این جلسه با اشاره به وجود سه هزار نفر جویاي کار با مدرك

 
دانشگاهی از خانواده شهدا و ایثارگر اظهار کرد: حمایت از این قشر می تواند زمینه براي اشتغال آنها را فراهم آورد. 



وي اشتغال ایجادشده در حوزه میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی در استان اردبیل را بی نظیر و فعالیت ها در این حوزه را
چشمگیر خواند و بیان کرد: بسته هاي اشتغال در اداره کل میراث فرهنگی استان فراهم بوده و با حمایت این اداره کل می توانیم با

 
بهره مندي از این بسته ها زمینه براي اشتغال فرزندان شاهد را فراهم آوریم. 

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان اردبیل با قدردانی از سیاست هاي حمایتی اداره کل میراث فرهنگی استان اردبیل از
اشتغال در بخش گردشگري و صنایع دستی افزود: تلاش می کنیم با مشارکت و همکاري اداره کل میراث فرهنگی استان خانواده هاي

شهدا و ایثارگر را از آموزش هاي صنایع دستی بهره مند و با ارائه تسهیلات مشارکتی زمینه براي اشتغال آنها را فراهم آوریم.



مرکز مشاوره ،اطلاع رسانی و خدمات کارآفرینی شوشتر افتتاح شد

منبع: دیار کارونشماره خبر:  48  |  تاریخ: 1399/04/30

 
دیارکارون: خبرنگار:الهام خلجی-شوشتر، آیین افتتاح مرکز مشاوره،اطلاع رسانی و خدمات کارآفرینی شوشتر برگزار شد. 

در این آیین دکتراصفهانی معاون مدیرکل دفترتوسعه کارآفرینی و بهره برداري نیروي کار وزارت متبوع و دکتر حسینی نژاد معاونت
محترم اشتغال و سرکار خانم قدیم نژاد مسئول اداره کارآفرینی اداره کل ، سرپرست و کارشناس اشتغال اداره تعاون، کار و رفاه

 
اجتماعی شهرستان شوشتر انجام شد. 

گفتنی است مهندس مجید منجزي از جوانان فرهیخته منطقه موسس و مسئول این مرکز می باشد.



17 مجتمع خدمات رفاهی در محورهاي مواصلاتی استان بوشهر راه اندازي

شده است

منبع: خبر فوريشماره خبر:  49  |  تاریخ: 1399/04/30

مدیرکل راهداري و حمل و نقل جاده اي استان بوشهر، با اشاره به ساخت و رو به تکمیل مجتمع خدمات رفاهی در محور
بوشهر-گناوه گفت: تاکنون 17 مجتمع خدمات بین راهی در محورهاي مواصلاتی استان بوشهر راه اندازي شده است.

مدیرکل راهداري و حمل و نقل جاده اي استان بوشهر، با
اشاره به ساخت و رو به تکمیل مجتمع خدمات رفاهی در
محور بوشهر-گناوه گفت: تاکنون 17 مجتمع خدمات بین
راهی در محورهاي مواصلاتی استان بوشهر راه اندازي شده

 
است. 

سید حمیدرضا علم، صبح امروز در بررسی روند اجراي
طرح هاي عمرانی، با بیان اینکه چهار طرح مجتمع خدمات
رفاهی بین راهی در مسیر جاده هاي مختلف این استان در
حال اجرا است اظهار داشت: در اجراي این طرح ها با 140
میلیارد ریال سرمایه گذاري و افتتاح آنها زمینه اشتغال 50

 
نفر فراهم می شود . 

وي، با بیان اینکه این طرح ها با هدف جهش تولید در حوزه حمل و نقل جاده اي اجرا شده است گفت: مجتمع خدمات رفاهی براي

 
افزایش ایمنی جاده ها، استراحت رانندگان، کاهش تصادف ها و تلفات جاده اي اجرا شده است. 

مدیرکل راهداري و حمل و نقل جاده اي استان بوشهر، با اشاره به اینکه 17 مجتمع خدمات بین راهی در محورهاي جاده اي و
مواصلاتی استان بوشهر راه اندازي شده است گفت:مجتمع خدمات رفاهی در محور بوشهر-گناوه رو به تکمیل است که امسال در هفته

 
دولت افتتاح می شود. 

معاون برنامه ریزي و توسعه فرماندار بوشهر، در بازدید از این پروژه، احداث این مجتمع را یکی از ضرورت هاي مسیر پرتردد محور

 
بوشهر به گناوه اما فاقد هرگونه اماکن خدماتی برشمرد که براي رفاه مسافران و عابران ساخته شده است. 

هادي اخلاقی، با بیان اینکه این مجتمع خدمات رفاهی جاده اي با مشارکت بانک از محل تسهیلات اشتغال زایی روستایی احداث
شده است خاطر نشان کرد: با نصب کامل تجهیرات و سامانه این مجتمع با همکاري شرکت پخش فرآورده هاي نفتی منطقه بوشهر، از

 
مردادماه به صورت آزمایشی به بهره برداري می رسد و در هفته دولت به شکل رسمی افتتاح می شود. 

بخشدار مرکزي بوشهر، نیز گفت: اجراي این پروژه نقش مهمی در رونق دهستان انگالی و اشتغال روستاهاي محروم منطقه را فراهم

 
می کند. 



رحمان زنگنه ، با بیان اینکه مجتمع خدمات رفاهی شهید یونسی در 45کیلومتري جاده بوشهر به گناوه قرار دارد گفت: این مجتمع
در زمینی به مساحت 10 هزار مترمربع شامل جایگاه سوخت بنزین و گازوئیل، 9چشمه سرویس بهداشتی، نمازخانه، رستوران و کافه،

 
کارواش و تعمیرگاه است. 

وي، بیان کرد: علاوه براین 300 متر زمین از طرف سرمایه گذار به منظور احداث اورژانس جاده اي به دانشگاه علوم پزشکی واگذار
شده است.



برنامه راهبردي بانک کشاورزي در سال جهش تولید

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  50  |  تاریخ: 1399/04/30

خبرگزاري آریا - روح اله خدارحمی مدیرعامل بانک
کشاورزي، در بازدید دکتر کاظم خاوازي از بانک کشاورزي،
برنامه راهبردي این بانک در سال جهش تولید را تبیین و

 
تشریح کرد. 

به گزارش خبرگزاري آریا ، در این دیدار که صبح روز
دوشنبه سی ام تیر 1399 انجام شد، آقاي خدارحمی با
اشاره به این که بانک کشاورزي، سیاست هاي کلان خود را
با هدف تحقق شعار جهش تولید تنظیم و تدوین کرده

است، به طرح و برنامه هاي مرتبط با حفظ و ارتقا امنیت غذایی با تکیه بر تولید غذاي سالم، ایجاد فرصت هاي شغلی جدید و افزایش
رفاه حفظ اشتغال موجود و فقرزدایی، ارتقاء توان مالی، حفظ منابع تجدیدناپذیر و پایه کشاورزي، افزایش صادرات با محدودیت
محصولات کشاورزي، افزایش دانش فنی واحدهاي تولیدي، افزایش پایدار تولید مبتنی بر افزایش بهره وري و طرح هاي دانش بنیان
پرداخت و اعلام کرد، حمایت از توسعه کشت گلخانه اي براي احداث و توسعه 2000 هکتار گلخانه با تسهیلاتی حدود 80 هزار

 
میلیارد ریال در اولویت طرح و برنامه هاي بانک کشاورزي قرار گرفته است. 

مدیرعامل بانک کشاورزي، تکمیل و راه اندازي طرح هاي راکد و نیمه تمام را هدف دیگر این بانک اعلام کرد و گفت: براي کمک به
راه اندازي 125 طرح راکد و نیمه تمام، اعتباري معادل سه هزار میلیارد ریال اختصاص یافته است، ضمن این که حدود 15 هزار
میلیارد ریال نیز به طرح هاي نیمه تمام پرداختی از محل اعتبارات ایجاد اشتغال پایدار در مناطق روستایی و عشایري تخصیص داده

 
شده است. 

خدارحمی، حمایت از تامین نهاده هاي موردنیاز بخش کشاورزي را از وظایف ذاتی بانک کشاورزي برشمرد و اعلام کرد، بیش از 350
هزار میلیارد ریال تسهیلات براي تامین سرمایه در گردش کشت بهاره و پاییزه، سرمایه در گردش شرکت هاي تولیدکننده بذور
گواهی شده، سرمایه در گردش موضوع بند الف تبصره 18 و خرید اعتباري اضطراري ناشی از شیوع ویروس کرونا در اولویت پرداخت

 
تسهیلات بانک در سال جاري قرار دارد. 

مدیرعامل بانک کشاورزي از آمادگی این بانک براي طراحی بسته اعتباري و تأمین منابع مالی موردنیاز از اراضی نوآباد سخن گفت و
حمایت و تأمین مالی توسعه پرورش مرغ لاین (مرغ گوشتی و تخم گذار) با هدف قطع وابستگی به خارج از کشور را مورد تأکید قرار

 
داد. 

خدارحمی، حمایت از افزایش تولیدات بخش کشاورزي با هدف کاهش واردات، کاهش استعلام ها در زمان دریافت تسهیلات، ارائه

 
مشاوره سرمایه گذاري به مشتریان را از دیگر برنامه هاي این بانک در سال 1399 اعلام کرد. 

<--



اشخاصی که تعهدات ارزي دارند مورد پیگرد قضایی هستند/آخر تیر پایان

مهلت برگرداندن ارزهاست

منبع: داناشماره خبر:  51  |  تاریخ: 1399/04/30

رئیس سازمان بازرسی کل کشور رئیس کل بانک مرکزي تعهدات ارزي را حدود 25 میلیارد دلار اعلام کرده گفت: تا پایان
تیر اگر ارزها برنگردد فهرست اشخاص حقیقی و حقوقی را گرفتیم و داریم دنبال می کنیم و دادستانی هم پاي کار هست که

برخورد قضائی کند.

رئیس سازمان بازرسی کل کشور رئیس کل بانک مرکزي
تعهدات ارزي را حدود 25 میلیارد دلار اعلام کرده گفت: تا
پایان تیر اگر ارزها برنگردد فهرست اشخاص حقیقی و
حقوقی را گرفتیم و داریم دنبال می کنیم و دادستانی هم

 
پاي کار هست که برخورد قضائی کند. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ حضرت آیت االله
خامنه اي در ارتباط تصویري با همایش سراسري قوه
قضائیه، به نظارت بر حُسن اجراي قوانین، بعنوان یکی از
مهمترین وظایف قانونی قوّه ي قضائیّه اشاره و مسئولان
قضائی را به استفاده از ظرفیت نظارت هاي مردمی در
مبارزه با فساد توصیه کردند: «یکی از عواملی که میتواند

شما را در این راه کمک کند گزارشهاي مردمی است؛ وقتی مردم به شما گزارش دادند در زمینه ي مسائل مربوط به فساد، شما

 
میتوانید از آن استفاده کنید و بهره ببرید» 

پایگاه اطلاع رسانی KHAMENEI.IR به همین مناسبت در گفت وگو با حجت الاسلام حسن درویشیان، رئیس سازمان بازرسی کل

 
کشور به بررسی جایگاه نظارتی سازمان بازرسی و برنامه هاي آن براي نظارت بر سازمان ها و جلوگیري از وقوع جرائم پرداخته است. 

از وظایف اصلی قوه ي قضائیه همان طور که در قانون اساسی هم آمده است، نظارت بر اجراي صحیح قوانین است. رهبر انقلاب هم در
دیدار اخیرشان این مطالبه را داشتند و تأکید کردند که باید بر قوانین نظارت باشد. سازمان بازرسی کل کشور -که این امر را باید

 
هدایت کند و ناظر باشد- چه اقداماتی را می تواند در این عرصه داشته باشد؟ 

همان طور که اشاره کردید براساس اصل 174 قانون اساسی دو وظیفه ي سنگین، یعنی نظارت بر اجراي صحیح قوانین در همه ي
دستگاه هاي اداري کشور و نظارت بر حُسن جریان امور برعهده ي سازمان بازرسی کل کشور گذاشته است که زیر نظر مستقیم
ریاست محترم قوه ي قضائیه اداره می شود. البتّه نظارت بر حُسن جریان امور، مهمتر از نظارت بر اجراي صحیح قوانین است. وقتی در
سال 82 به همراه آقاي رئیسی و مدیران سازمان به محضر رهبر انقلاب رسیدیم، ایشان بر این نکته تأکید داشتند که باید نظارت ها
دقیق صورت بگیرد و فرمودند که هر سه قوه از این مطلب استقبال کنند و سازمان بازرسی را نقطه ي امید و اتکاء بدانند. این رسالت

 
اصلی سازمان است. 



اصولاً سه عامل مهم در توفیق یک دستگاه، یک کشور و یک مجموعه وجود دارد. اولین عامل، وجود قوانین و مقررات متناسب با آن
کشور و دستگاه است. دومین عامل مجریان صالح و شایسته و باتجربه و سومین عامل نظارت است. اگر به این سه عامل توجه نشود
قطعاً آن کشور و آن دستگاه آسیب هاي فراوانی خواهد خورد. امروز بخشی از این آسیب ها و فسادهایی که در کشور شاهدش هستیم
ناشی از بخشی از این سه عامل است. یا بعضاً قوانین ما متناسب نیست یا بعضی از مجریان ما شایسته نیستند یا نظارت ها به خوبی و
کارآمد و به موقع اعمال نمی شود. بنابراین نظارت براي هر سه قوه و براي همه ي سطوح مدیریتی پیش بینی شده خیلی اهمیت
دارد. علاوه بر آن سازمان بازرسی کل کشور موظف است که بر کل مجموعه ي اداري کشور حتی بخش هاي اداري-مالی قوه ي

 
قضائیه و مجلس شوراي اسلامی نظارت داشته باشد. 

ما درباره ي انجام این دو مأموریت در این دوره ي تحول قوه ي قضائیه، پیشنهادهایی را در قالب سند تحول براساس بررسی هاي
انجام شده و کار کارشناسی که در ابتداي امسال صورت گرفت، به استحضار ریاست محترم قوه رساندیم که تصویب و ابلاغ شد. ما
الان براساس آن سند، داریم کارهایمان را دنبال می کنیم. امّا لازمه ي تحول در هر مجموعه اي شناسایی چالش ها و آسیب هاي آن
مجموعه و کاستی ها و عواملی است که موجب عدم تحقق اهداف آن سازمان می شود و به تناسب و اقتضاي این چالش ها باید به
دنبال رفع و برطرف کردن باشیم. ما مجموعاً بیش از سی آسیب و چالش را در سازمان شناسایی کردیم. ما سیزده چالش کانونی مثل
عدم نظارت پذیري بعضی از دستگاه ها و مدیران، قوانین ناکارآمد و نامتناسب با اقتضائات امروز و عدم اطلاع مدیران دستگاه هاي

 
اجرایی و مردم نسبت به حقوق و قوانین و مقرراتشان داریم. 

ما متناسب با این چالش ها شاخص هایی را تعریف کردیم و براي هر چالش یک راهبرد، و براي هر راهبرد، چند شاخص تحول و ده
ها برنامه ي عملیاتی براي تحقق این سند پیش بینی کردیم. بخشی از آن در مورد ساختار درونی سازمان است که اصلاحاتی را آغاز
کردیم و بخش دیگر آن مربوط به خارج از سازمان و نیروي انسانی است که داریم دنبال می کنیم. تحول یک ضرورت اجتناب ناپذیر و
مطالبه ي رهبر انقلاب و مردم از قوه ي قضائیه است که ما در این مسیر داریم گام برمی داریم و معتقد هستیم که با سرعت هم باید
این گام ها را برداشت. البته مقاومت هایی هم قطعاً با تحول خواهد شد، امّا همان طور که حضرت آیت االله خامنه اي فرمودند باید با

 
توکل بر خدا و استقامت و مبتنی بر مبانی دینی و ارزش هاي اسلامی و قانونی این برنامه و سند تحول را دنبال کرد. 

 
اقدامات پیشگیرانه ي سازمان در فرآیندهاي بازرسی از دستگاه ها چیست؟ 

یکی از رویکردهاي ما در دوره ي جدید توجه به اقدامات نظارتی یعنی تقدم داشتن و مقدم داشتن نظارت با هدف پیشگیري است.
اینکه در قانون اساسی آمده نظارت بر اجراي صحیح قوانین و حُسن جریان امور در آن پیشگیري و اصلاح امور مستتر است. یعنی
لازمه ي نظارت و خروجی نظارت و اثر اقدامات نظارتی باید پیشگیري از تخلف و فساد و جرم باشد. البته ممکن است با همه ي
اقدامات پیشگیرانه چه از سوي دستگاه هاي نظارتی بیرون دستگاه هاي اجرایی و چه از مجموعه ي نهادهاي نظارتی خود دستگاه
هاي اجرایی یا مدیران دستگاه هاي اجرایی کسی بخواهد از قانون تخطی و تخلف کند و مرتکب جرمی شود که باید برخورد لازم با او

 
صورت بگیرد و به هیچ وجه مسامحه اي با کسی نشود. 

امّا ما اصل را در سازمان، نظارت به منظور پیشگیري از انحراف از قوانین می دانیم. هم هزینه ي آن کمتر است و هم نتیجه اش زودتر
حاصل می شود تا اینکه ما بخواهیم یک گزارش یا پیشنهادهایی بدهیم که مدتی طول می کشد تا آن پیشنهادها اجرا شود. تأکید ما
در دوره ي جدید بر پیشگیري در حین اقدامات نظارتی و بازرسی است. یعنی همکاران ما وقتی در دستگاه اجرایی براي انجام
مأموریتشان مستقر می شوند، اگر مشاهده کردند که اقدامی می خواهد برخلاف قوانین صورت بگیرد، همان جا جلوي آن را بگیرند و
پیشگیري کنند. یکی از بندهاي ماده ي یازده قانونِ تشکیل سازمان، گزارش هاي هشداري است که سازمان بازرسی در صورت اطلاع
از تخلّف باید گزارش را به دستگاه هاي اجرایی و مسئولین دستگاه هاي اجرایی ارسال کند. ما وظیفه داریم از تصمیم و اقدام خلافی



که دارد انجام می شود و یا گرفته شده است، از تداومش جلوگیري کنیم. ما در سال صدها گزارش هشداري به دستگاه هاي اجرایی
براي جلوگیري از تصمیم خلاف یا متوقف کردن اقدام خلاف ارسال کرده ایم و نوعاً هم مورد استقبال دستگاه هاي اجرایی قرار می
گیرد. چراکه اگر پیشگیري شود و هشدار و تذکر داده شود که اتفاقی نیفتد و یا از ادامه ي اتفاقی جلوگیري شود، هزینه اش براي
مدیران هم کمتر می شود. چون اگر تخلفی صورت بگیرد، مدیران باید پاسخ بدهند و برخورد قضائی با آن ها می شود. قاعدتاً باید از

 
این هشدارها استقبال کنند و نوعاً هم استقبال می کنند. 

بعضاً شنیده می شود که برخی از دستگاه ها از این هشدارها استقبال نمی کنند. آیا سازمان بازرسی با کسی تعارف دارد؟ این سؤال

 
در ذهن مردم است که چرا فلان مسئولی که تخلفش اثبات شده، بعد از اتمام مسئولیتش به تخلفش رسیدگی می شود. 

همان طور که عرض کردم ما طبق ماده ي 11 گزارش هاي هشداري می دهیم، اگر توجه کردند که فبها و مقصود حاصل خواهد شد.
اما اگر به هشدار و تذکر سازمان توجه نکردند، قطعاً اگر جرمی واقع شده باشد، گزارش آن جرم تهیه می شود و به مرجع قضائی یا به
هیئت هاي رسیدگی به تخلفات اداري ارسال می شود. گزارش هایی که ما به مرجع قضائی یا تخلفات اداري می دهیم حسب قانون
خارج از نوبت و با فوریت رسیدگی می شود. علاوه بر آن ما نسبت به وظایفی که به عهده ي دستگاه ها بوده و انجام ندادند مثل سیل
سال گذشته، لایروبی بستر بعضی از رودخانه ها، جلوگیري از تصرف حریم رودخانه ها و جلوگیري از ساخت و سازها در مسیر
رودخانه ها و مسیل ها که منجر به خسارت هاي مادي و جانی غیرقابل جبران شده، ورود و مطالبه می کنیم و در دستور کار قرار می
دهیم. یا در مورد مسکن که امروزه معضل جدي کشور است، تکالیفی به عهده ي دستگاه هاي مربوطه در مورد ساخت مسکن، ایجاد
سامانه ي املاك براي کنترل املاك، دریافت مالیات از خانه هاي خالی و... بوده که بخشی از این گرانی ها و افسارگسیختگی ها در

 
بازار مسکن ناشی از عدم انجام تکالیف دستگاه ها بوده که ما در دستور کار قرار دادیم. 

ما معتقدیم که باید نمونه هاي متعددي از این نوع اقدامات را در این دوره انجام بدهیم تا مسئولی در بخشی از دستگاه هاي اجرایی
تصور نکند که اگر امروز کاري کرد کسی از او سؤال نمی کند و وقتی دوره ي خدمتش تمام شد در حاشیه ي امن قرار می گیرد. به
هیچ وجه برنامه هاي ما این چنین نیست که ما کوتاهی کنیم و این ملاحظه را داشته باشیم که این مدیر مثلاً چهار تا کار خوب انجام
داده که البته قابل تقدیر است و ما باید نسبت به اقدامات خوبش تقدیر و تشکر کنیم، اما نسبت به کارهایی که باید انجام می داده و
انجام نداده و یا کارهاي خلافی که انجام داده، بی تفاوت باشیم. بلکه باید پاسخگو باشد و برخورد لازم و بدون ملاحظه باید انجام شود.
بسیاري از پرونده هایی که امروز در مراجع قضائی مطرح است، منشأ آن گزارش هاي سازمان بازرسی است. پرونده هایی که این روزها

 
مطرح است، بخشی از آن ها مبتنی بر بازرسی ها و گزارش هاي سازمان بازرسی است. 

رهبر انقلاب در دیدار مسئولین قوه ي قضائیه از لزوم تحول در این نهاد سخن گفتند. سازمان بازرسی و قوه ي قضائیه براي تحقق
بخشیدن این مسئله چه اقدامات و برنامه هایی را در دستور کار دارد؟ موانع پیش روي این تحول و چگونگی اجرایی شدن آن

 
چیست؟ 

یکی از مهم ترین موانع و چالش هاي پیش روي تحول، نبودن نگاه تحولی در بدنه هست که رهبر انقلاب هم به درستی و کاملاً
کارشناسی به این نکته اشاره کردند که این نگاه تحولی نباید محدود به مدیران عالی دستگاه قضائی شود. این موضوع باید در کل بدنه
ي قوه ي قضائیه ایجاد شود. گفتمان تحول باید با برگزاري جلسات، با طرح موضوع و ضرورت هاي تحول و با الزامات تحول بیان این
موضوع و انتخاب مدیران میانی که قائل و معتقد به تحول باشند، صورت بگیرد. البته یکی از موانع تحول ما بحث ساختار و اعتبارات

 
است. اعتباراتی که امروز قوه ي قضائیه و بخش هاي آن دارند متناسب با برنامه ي تحول نیست. 

یکی از اقدامات ما در برنامه ي تحول این است که با سرعت به شکایات و دعاوي مردم در مراجع قضائی و نسبت به شکایات مردم در



دستگاه هاي اجرایی رسیدگی کنیم. طبق آماري که ما در پانزده ماه اخیر بعد از حضور آیت االله رئیسی داشتیم، شکایات و اعلامات
مردم نسبت به دستگاه هاي اجرایی بیش از دو برابر افزایش پیدا کرده است. البته این ناشی از امید مردم نسبت به دوره ي جدید، به
ویژه مدیریت عالی قوه ي قضائیه است که می خواهد مشکلات را حل کند و مردم هم در عمل دیدند. هم بحث مبارزه با فساد و هم
رسیدگی به مشکلات مردم در حدود اختیارات قوه ي قضائیه است. البته ساختار و نیروي انسانی ما هیچ تفاوتی نسبت به قبل از
پانزده ماه گذشته نکرده است و باید در سیاست هاي کلی برنامه ي هفتم و قانون برنامه ي هفتم به آن توجه شود و درصد اعتبارات
قوه ي قضائیه از اعتبارات عمومی کشور از 2/9 که الان هست افزایش پیدا کند تا ما بتوانیم پاسخگوي مطالبات و نیازهاي مطرح امروز

 
باشیم. 

نکته ي دیگري که به نظر من در این دوره ي تحول هم در قوه ي قضائیه و هم در بخش هاي آن بسیار حائز اهمیت است و به آن
توجه شده و گام هاي خوبی هم برداشته شده است، مردمی کردن قوه ي قضائیه است که رهبر انقلاب نیز به این نکته هم در سال
هاي گذشته و هم در این دیدار اخیرشان به آن اشاره کردند و فرمودند که مشارکت مردم باید افزایش پیدا کند. ببینید ما هرجا مردم
را به حساب آوردیم و ازشان کمک خواستیم و به میدان آمدند موفق شدیم. در جنگ تحمیلی عراق علیه ایران، در جریان مبارزه ي با
گروهک هاي ضد انقلاب به ویژه منافقین اگر واقعاً مردم کمک نمی کردند و خانه هاي تیمی کشف نمی شدند، ما نمی توانستیم با
جریان نفاق پیچیده در کل کشور برخورد کنیم. امروز هم همین طور است. ما اگر بخواهیم قوه ي قضائیه و سازمان بازرسی کل کشور

 
در تراز نظام مقدس جمهوري اسلامی و در زمینه ي گام دوم انقلاب داشته باشیم، باید از ظرفیت مردم به خوبی استفاده کنیم. 

با توجه به بحث تحولی که گفتید، شاید درون قوه قضائیه یک رخوت و یا یک مقاومتی باشد. اگر این تغییر حاصل شود چه پیامدهایی

 
دارد؟ نتیجه ي این تحول چه می شود؟ 

ببینید حتماً یکی از عوامل مؤثر در تحول، مدیران عالی و حتی میانی یک مجموعه و یک دستگاه هستند که باید آنچه را که در نگاه
تحولی شان هست، در عمل حمایت جدي هم از آن برنامه و نگاه تحولی داشته باشند. باید جرأت و جسارت و شهامت لازم به
مجموعه ي تحت امر هر مدیري داده شود. خوشبختانه در این دوره ي جدید ما هر بار که به خدمت ریاست قوه قضائیه مشرف شدیم
و این موضوع را مطرح کردیم که تصمیم داریم علاوه بر پیشگیري، تذکر و هشدار، نسبت به هرکس، هر جریان و هر گروهی در هر
سطحی با فساد برخورد کنیم، ایشان به ما گفته اند که ما هیچ خط قرمزي نداریم و شما انجام دهید و من هم کاملاً حمایت می کنم.
خب این جرأت را براي زیرمجموعه دو چندان می کند و افزایش می دهد و مدیر و یا قاضی که می خواهد برخورد کند، با جرأت و
جسارت این کار را انجام می دهد. این جسارت و جرأت و شهامت عامل بسیار مهمی در تحول است و تأثیرات زیادي می تواند در

 
مجموعه ي قوه ي قضائیه به وجود بیاورد. 

یکی از تأکیداتی که رهبر انقلاب در دیدار اخیر داشتند کمک به حرکت هاي اقتصادي و جلوگیري از تعطیل شدن واحدهاي تولیدي

 
و اقتصادي کارخانه ها بود. سازمان بازرسی کل کشور در این زمینه چه کمک هایی می تواند انجام دهد؟ 

از همان زمانی که آقاي رئیسی، رئیس سازمان بودند موضوع حمایت از سرمایه گذاري سالم و تولیدکننده ها در دستور کار سازمان
بود. ما دفتري تحت عنوان دفتر «حمایت از سرمایه گذاري و تولید» در سازمان بازرسی کل کشور داشتیم که زیر مجموعه ي یکی از
معاونت ها بود. ما در دوره ي جدید این دفتر را ارتقاء دادیم و آن را زیرمجموعه ي حوزه ي ریاست سازمان قرار دادیم تا توجه
بیشتري به این موضوع شود. علاوه بر آن در دوره ي جدید به ویژه در سال جاري بیست وپنج درصد از برنامه هاي بازرسی مان را در
راستاي حمایت از تولید و مسائل مرتبط با تولید پیش بینی کردیم که الان در حال اجراست. مثلاً راجع به تسهیلات بانکی که رهبر
انقلاب دغدغه داشتند بر آن نظارت و در جاي خودش مصرف شود و منحرف نشود، ما موارد متعددي را شناسایی کردیم که به نام

 
تولید میلیاردها تومان دریافت شده و در بازار سکه و ارز و جاهاي دیگر مصرف شده که ما با آن برخورد کردیم و برگشت داده شد. 



همچنین تکلیفی که بانک ها نسبت به اعطاي تسهیلات به بخش تولید دارند باید تحقق پیدا کند. و مشکلات واحدهاي تولیدي که
بخش عمده شان بحث تسهیلات هست مرتفع شود. ما در حوزه ي بیمه، مالیات، گمرك و واردات بی رویه که جزو برنامه هاي سال
جاریست، قانونی داریم که همه ي دستگاه هاي اجرایی را مکلف کرده محصولاتی که مشابه داخلی دارند و خدماتی که در داخل می
شود ارائه کرد، از خارج از کشور حق ندارند این محصولات را خریداري کنند. این قانون مصوبه ي مجلس است و ما داریم این را
نظارت می کنیم که این اتفاق صورت نگیرد. علاوه بر آن ما واحدهاي تولیدي که مشکل داشتند را شناسایی کردیم و موانع این
واحدهاي تولیدي را شناسایی کردیم و به بخش هاي مختلف منعکس کردیم. و همکاران ما در سراسر کشور در واحدهاي تولیدي
حضور پیدا می کنند. ما جلساتی را در این راستا با واحدهاي تولیدي که مشکل دارند برگزار کردیم و در آینده هم برگزار می کنیم. ما
یک سامانه ي رسیدگی به شکایات هم داریم که اگر واحدهاي تولیدي موردي نسبت به دستگاه هاي اجرایی دارند را همکاران ما
بتوانند پیگیري و رسیدگی کنند. البته در چارچوب اختیارات قانونی که وجود دارد ما حتماً پیگیري و کمک می کنیم که موارد

 
متعددي هم از اقدامات حمایتی از سوي سازمان انجام شده است. 

یکی از اولویت هاي اصلی سازمان حمایت از تولید و سرمایه گذاري است. در این سال هاي اخیر به ویژه ده سال گذشته، رهبر انقلاب
شعار این سال ها را برگرفته از مسائل اقتصادي انتخاب کردند. دو سال را اقتصاد مقاومتی و سال گذشته را رونق تولید و امسال را
جهش تولید نامیدند. اهمیت این نامگذاري ها به این دلیل است که امروز مسئله ي اصلی ما مسئله ي اقتصاد و معیشت مردم است.
آنچه که مردم را رنج می دهد و دچار مشکل کرده و دشمن را نسبت به آن حساس و متمرکز کرده فشارهاي اقتصادي و تحریم ها و
مسائل اقتصادي است. والاّ از نظر نظامی و امنیتی اقتدار جمهوري اسلامی در منطقه و در دنیا بر کسی پوشیده نیست. امروز مسئله ي
اصلی کشور اقتصاد و معیشت مردم است و ما به عنوان یک اولویت جدي و قوه ي قضائیه به عنوان اولویت اصلی به دنبال پیگیري

 
رفع موانع و مشکلات حوزه ي تولید و کارآفرینی هستیم. 

در مورد نوسانات قیمت ارز، قوه ي قضائیه و سازمان بازرسی چه کاري می توانند انجام دهند؟ آیا الان اقدامی از طرف قوه ي قضائیه

 
صورت گرفته است؟ آیا سازمان بازرسی وظیفه اي در این باره دارد و می تواند ورود کند؟ 

ببینید یکی از اولویت هاي ما در این دوره ي جدید، مسئله محوري است. یعنی توجه به مسائلی که امروز دغدغه ي مردم و رهبر
انقلاب است. یکی از مسائلی که امروز جزو مشکلات اقتصادي و بخش تولید هست، تسهیلات ارزي است. چه ارز دولتی و چه ارز
نیمایی که امروز ما مشکلاتی را در این زمینه داریم. بنابراین سازمان بازرسی، دادستانی کل کشور و معاونت پیشگیري از وقوع جرم در
قوه ي قضائیه با هماهنگی ما موضوعات ارزي را رصد و پیگیري می کنند. ما مشکلاتی که در این زمینه بوده را دنبال کردیم و به
رئیس کل بانک مرکزي اعلام کردیم. ما به دادستانی کل کشور هم اعلام کردیم هر کسی که تعهد ارزي داشته و به تکلیفش عمل
نکرده، اسامی شان را اعلام کند تا ما حتماً پیگیري و برخورد کنیم. اصلاً ما بخشی از گرانی ارز را ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي
می دانیم. رئیس کل بانک مرکزي تعهدات ارزي را حدود 25 میلیارد دلار اعلام کرده اند. این ها ارزهایی است که تعهد داده اند که
برگردانند و برنگرداندند و مهلت داده شده تا پایان تیرماه آن ها را برگردانند. ما هم از دو ماه قبل فهرست اشخاص حقیقی و حقوقی را
گرفتیم و داریم دنبال می کنیم و دادستانی هم پاي کار هست که برخورد قضائی کند. اگر ارزها را برگرداندند که فبها، وگرنه حتماً

 
برخورد قضائی لازم است که انجام شود. 

یکی از کارهاي لازم در مبارزه با فساد که رهبر انقلاب نیز بارها به آن اشاره کردند، نظارت هاي مردمی است. براي نظارت ها و گزارش
هاي مردمی زیرساخت هاي حقوقی در قوه ي قضائیه لازم است. آیا در سازمان بازرسی جایگاهی در این باره وجود دارد؟ و چه

 
زیرساخت هاي حقوقی براي آن مدنظر قرار گرفته است؟ 



قوه ي قضائیه و همه ي دستگاه هاي اجرایی مخصوصاً سازمان بازرسی که وظیفه ي نظارتی بر عهده شان هست باید از ظرفیت مردم
و نهادهاي مردمی و تشکل هاي غیردولتی استفاده کنند. خوشبختانه ما در سازمان هم این ظرفیت را داریم و پیش بینی شده که از
نهادهاي مردمی و از کسانی که دغدغه ي فساد و دغدغه ي رفع مشکل جامعه را دارند استفاده کنیم. براي همین ما در معاونت
حقوقی مان یک اداره کلی را پیش بینی کردیم و در تشکیلاتمان تحت عنوان «مرکز رسیدگی به شکایات و نظارت همگانی» مصوب
شده است. سالانه چند هزار شکایت و اعلام نسبت به دستگاه هاي اجرایی در این سامانه ثبت می شود. علاوه بر آن ما بیش از پنج
هزار بازرس افتخاري در کل کشور داریم که قرار است آن را توسعه دهیم و براي آن ها کد تعریف کنیم. من قبلاً هم اعلام کردم که
سامانه ي گزارشگران فساد به زودي راه اندازي میشود. تعدادي از بازرسان افتخاري ما از کارکنان دستگاه هاي اجرایی و تعدادي از
بازنشستگان و تعدادي هم از مردم عادي و بعضاً خبرنگار و دانشجو و از قشرهاي مختلف هستند که بدون استخدام و بدون اینکه
رابطه ي استخدامی با سازمان داشته باشند، یک کد به آن ها داده می شود. تأکید ما بر این است که در شهرستان ها و نقاط دوردست

 
حتماً این بازرسی را در این دوره ي جدید تقویت کنیم. 

ما در این دوره ي جدید رویکردمان در سازمان بازرسی پیگیري شفافیت فعالیت هاي دستگاه هاي اجرایی است. ما معتقدیم شفافیت
فوق العاده در کاهش فساد و تخلف اهمیت دارد و همه باید خودشان را در اتاق هاي شیشه اي و در معرض نظارت ببینند. یکی از
الزامات این شفافیت ایجاد سامانه هاي الکترونیکی است. سامانه هایی که بخشی از آن ایجاد شده و باید تکمیل شود و سازمان باید به
همه ي سامانه هاي دستگاه هاي اجرایی براي رصد کردن فعالیتشان وصل شود. ما داریم یک سامانه ي دیگري را هم تحت عنوان
«قانون بان» طراحی می کنیم که البته ممکن است چندماه طراحی آن طول بکشد. تمام قوانین و مقررات کشور در این سامانه درج و
منعکس می شود و فعالیت دستگاه ها با این سامانه رصد می شود. یعنی فعالیتشان را با قوانین و مقرراتی که مرتبط با هر دستگاه

 
هست را سنجش و ارزیابی می کنیم. 

رویکرد دیگر ما مطالبه گري است. این رویکرد در مقابل پاسخگویی و پاسخ خواهی از دستگاه ها است. باید همه نسبت به مسئولیتی
که دارند، چه در دوره اي که الان هستند و چه در دوره ي گذشته که مسئولیتی داشتند پاسخگو باشند و ما مطالبه خواهیم کرد. این
هم یکی از رویکردهاي جدي ما هست. رویکرد بعدي، مردمی کردن سازمان و استفاده ي از ظرفیت هاي مردمی است. مثل بازرسان
افتخاري و نهادهاي غیردولتی. رویکرد دیگر ارزیابی عملکرد دستگاه هاي اجرایی است که چه میزان مبتنی بر قانون ارتقاء سلامت
نظام اداري اند و سطح سلامت اداري دستگاه ها به چه شکل است. ما دستگاه هایی که از سلامت اداري بیشتري برخوردار باشند را

 
تشویق می کنیم. 

رهبر انقلاب نیز در دیدار سال 82 این نکته را فرمودند. همچنین ریاست محترم قوه هم به ما تأکید کردند که مدیران شجاع و
پاکدست و داراي حسن عمل را تشویق و به افکار عمومی معرفی کنید. علاوه بر اینکه ما باید با مفسدین برخورد کنیم و احیاناً لازم
باشد آن ها را به مردم معرفی کنیم، کسانی هم که خوب کار می کنند کم نیستند. ما نیروهاي کارآمد، دلسوز، پاي کار و خوش نام

 
زیاد داریم که باید آن ها را هم معرفی و تشویق کنیم. 

البته ما یک شورایی تحت عنوان شوراي دستگاه هاي نظارتی داریم که متشکل از سازمان بازرسی، دیوان محاسبات، وزارت اطلاعات،
معاونت نظارت مجلس، رئیس سازمان مدیریت برنامه ریزي کشور است و شش نفر عضو دارد. یکی از وظایف این شورا ارزیابی عملکرد

 
دستگاه هاي اجرایی است. و آن هایی که سلامت اداري بیشتر دارند را تشویق کند. 

ما بیش از ششصد NGO یا تشکل غیردولتی داریم که اطلاعاتشان را گرفتیم و تعدادي از این ها در حال همکاري با ما هستند و می
خواهیم این ها را تقویت کنیم. اخیراً هم ریاست محترم قوه دستورالعملی به همه ي بخش هاي قوه ي قضائیه ابلاغ کردند که بخشی
از آن دستورالعمل هم مربوط به ما می شود که راجعِ به کارگیري نهادهاي مردمی و مشارکت نهادهاي غیردولتی در انجام مأموریت



هایمان است. با توسعه ي این برنامه و ارتقاء کیفیت آن، این ظرفیت بیش از ظرفیت سازمان بازرسی می تواند به ما در نظارت بر

 
دستگاه هاي اجرایی و ارتقاء سلامت نظام اداري کمک کند. 

در مورد گزارش هاي مردمی شما چه شیوه اي را پیشنهاد می دهید؟ افرادي که در شبکه هاي اجتماعی فعالیت دارند و می خواهند
تخلفی را گزارش دهند، سازوکار ارسال گزارش تخلف چگونه است؟ آیا این سامانه جوابگوي دریافت گزارش ها هست؟ آیا کسی که

 
گزارش ارسال می کند، پاسخی هم از جانب سازمان بازرسی دریافت می کند که به شبکه هاي اجتماعی متوسل نشود؟ 

ما یک سامانه اي از قبل داریم که مربوط به شکایات و اعلامات است و اگر کسی شکایتی داشته باشد، در آن سامانه شکایتش را ثبت
می کند و یک کد رهگیري دریافت می کند که با آن کد می تواند نتیجه ي شکایتش را بررسی کند. گاهی قانع می شود و گاهی قانع
نمی شود، و اصرار می کند که پرونده دنبال شود. یک بخش دیگر آن سامانه اختصاص به اعلامات دارد. یعنی کسی شاکی نیست و
بدون اسم و مشخصات یک سوء جریانی را گزارش می کند که آن هم بررسی می شود. اگر قابل توجه و مقرون به صحت باشد، مورد
پیگیري قرار می گیرد. امّا گزینه اي که ما می خواهیم به آن اضافه کنیم، دادن کد به افراد تحت عنوان ناظر افتخاري است. یعنی

 
شعار ما این است که هر ایرانی یک ناظر باشد. ما این موضوع را می خواهیم دنبال کنیم. 

ما در اصل هشتم قانون اساسی هم، بحث امربه معروف و نهی ازمنکر را داریم که وظیفه ي آحاد مردم است. مخصوصاً نسبت به
حکومت و حاکمیت که امربه معروف و نهی ازمنکر کنند. این وظیفه ي شرعی، ملی و اسلامی همه ي مردم است، منتها به کسانی که
در این سامانه کد داده می شود، گزارش هایشان را به بخش هاي مختلف چه در مرکز و چه در استان ها منعکس می کنند و مورد
رسیدگی قرار می گیرد. گاهی اوقات لازم هست از آن شخصی که گزارش فسادي می دهد، دعوت شود و توضیحات بیشتري نسبت به
آن گزارش بدهد، و اگر نیاز بود مستندات دیگري تهیه کند. اگر لازم باشد با تشخیص سازمان نتیجه ي کار حتماً به گزارشگر فساد
منعکس می شود. گاهی ممکن است گزارش جنبه ي کیفري داشته باشد که باید مرجع قضائی رسیدگی و حکم قطعی را صادر کند.

 
آن موقع امکان اطلاع رسانی است. 

ببینید تا وقتی که جرمی محرز و قطعی نشده، امکان اطلاع رسانی اش نیست. گاهی بحث هاي منافی عفت و امثال آن است که اصلاً
امکان اطلاع رسانی نیست. بنابراین همه ي مواردي که گزارشگران فساد گزارش می دهند، ممکن است نتیجه اش به خودشان
منعکس نشود. ولی این امکان هست که ما بخشی از نتیجه را به خودشان اعلام کنیم. ما این اطمینان را به همه ي گزارشگران فساد
می دهیم که اگر گزارششان مقرون به صحت و مستند باشد، حتماً ترتیب اثر داده و پیگیري می شود و نیازي به استفاده از فضاي
مجازي براي اطلاع رسانی نیست. مگر اینکه موردي باشد که ما نتوانیم کاري کنیم و مربوط به دستگاه دیگري باشد که باید آنجا
رسیدگی کند. والاّ موضوعاتی که مرتبط با کار سازمان باشد و منعکس کنند و مستند هم باشد ما این تضمین را می دهیم که حتماً

 
پیگیري کنیم. 

امنیت این گزارشگران چگونه تأمین می شود؟ آیا کسانی که فسادي را گزارش می کنند نسبت به امنیتشان باید نگران باشند؟

 
سازمان چه برنامه اي در این باره دارد؟ 

ما دو نوع حمایت از گزارشگران فساد مدنظرمان است. البته سوت زنان مربوط به کسانی می شود که در دستگاه هاي اجرایی شاغل
هستند و وقتی متوجه فسادي می شوند اصطلاحاً سوت می زنند و اطلاع می دهند که باید سریعاً رسیدگی شود. گزارشگران فساد اعم
از سوت زنان و غیر سوت زنان هستند. بخشی از آن ها در جامعه هستند و گزارشی می دهند، چه بسا هیچ تهدیدي هم متوجه شان
نباشد. چون در هیچ دستگاهی شاغل نیستند که تهدیدي متوجه آن ها باشد. ما نسبت به کسانی که از درون دستگاه هاي اجرایی
گزارش می دهند که البته این گزارش ها هم دقیق تر، هم متقن تر و هم مستندتر هست، ما هم حمایت مادي و هم حمایت معنوي



می کنیم. در مورد حمایت مادي ما پیش بینی هایی در اعتباراتمان کردیم که اگر کسی گزارشی راجع به فسادي به ما داد، پاداشی به
او بدهیم. اگر هزینه اي براي مستند کردن، پیگیري گزارش و انجام سفر براي بررسی داشت، ما هزینه هایش را علاوه بر پاداش به او

 
می دهیم. البته این چنین مواردي داشتیم و این کار را کردیم. 

نکته ي دومی که دغدغه ي همه ي گزارشگران فساد هست، بحث حمایت معنوي است که مورد اذیت و آزار و تهدید قرار نگیرند. این
موضوع هم در قانون ارتقاء سلامت نظام اداري پیش بینی شده که باید حمایت شوند. و هم در لایحه اي تحت عنوان حمایت از
گزارشگران فساد در مجلس مطرح شده است. اگر موردي هم به ما گزارش شود که مورد تهدید قرار گرفته است، چه توسط دستگاه
اجرایی و مدیر دستگاه اجرایی، و چه در بخش هاي دیگر، ما آن را دنبال می کنیم تا هم برخورد شود و هم از گزارشگر فساد صیانت
می کنیم تا کسی متعرض آن نشوند. ما تا به حال موردي نداشتیم که اعلام کند که مورد تهدید قرار گرفته است و ما از او حمایت

 
کنیم. 

دیدگاهی وجود دارد که اگر تخلفی باشد نباید عمومی و رسانه اي شود و ممکن است مردم به نظام بدبین شوند. نظر جناب عالی در

 
مورد رسانه اي شدن تخلفات چیست؟ 

این رویه سابقاً نبود. از اواخر دوره ي گذشته ي قوه ي قضائیه شروع شد و در دوره ي جدید خیلی بروز و نمود بیشتري پیدا کرد.
علت اینکه رهبر انقلاب اجازه دادند که این موضوعات رسانه اي شود و دادگاه هایشان علنی برگزار شود، این است که تقریباً عده ي
زیادي از مردم تصور می کردند که با فسادهاي کلان، مخصوصاً با دانه درشت ها و کسانی که به مقامات و مسئولین کشور منصوب اند،
برخورد نمی شود. و با چندتا آدم بیچاره برخورد می کنند. و این نتیجه گیري می شد و دشمن هم این تحلیل را می کرد که فساد
سیستمی است و کل کشور را فرا گرفته است. در حالی که اعتقاد ما این چنین نیست که فساد سیستمی شده است. من فکر می کنم
این اجازه داده شد که دادگاه ها علنی و رسانه اي شود تا نشان داده شود هر شخصی در هر سطحی که فساد کند، نظام با او برخورد
می کند ولو منصوب به عالی ترین مقامات کشور باشد و یا سال ها در قوه ي قضائیه مسئولیت داشته است. نمونه هایش را هم شنیده

 
و دیدیده اید. براي همین هم دیدگاه مردم در نظرسنجی ها تغییر کرده است. 

اعتقاد من این است که تدبیر و مدیریت درست که تا به حال بوده، حتماً در کاهش جرم و جسارت براي تخلف مؤثر خواهد بود و
هزینه ي جرم و فساد را افزایش می دهد. بعضی ها ممکن است اگر جریمه ي مالی و یا زندان شوند خیلی برایشان سنگین نباشد، اما

 
حیثیت و آبرو برایشان خیلی مهم است. خود این عوامل پیشگیري از فساد و بالا بردن هزینه ي جرم و فساد در جامعه است. 

انتهاي پیام/ك



مطالبات جامعه ایثارگري تا پایان دولت پرداخت می شود

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  52  |  تاریخ: 1399/04/30

بیرجند- رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: تعهدات، دیون و مطالبات جامعه ایثارگري تا پایان دولت پرداخت می شود.

بیرجند- رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: تعهدات،
دیون و مطالبات جامعه ایثارگري تا پایان دولت پرداخت

 
می شود. 

به گزارش خبرنگار مهر، سعید اوحدي ظهر دوشنبه در
مراسم امضاي تفاهم نامه تامین زمین و ساخت هزار و
700 واحد مسکن و ساماندهی اشتغال و کارآفرینی
ایثارگران بیان کرد: در دولت دوازدهم تاکید جدي بر

 
رسیدگی به جامعه ایثارگري شده است. 

وي بیان کرد: امید است بتوانیم علی رغم مشکلات تحمیل شده به کشور با همکاري مردم و راهنمایی رهبر فرزانه انقلاب در راستاي

 
تحقق شعار سال جاري گام برداریم. 

وي با اشاره به اشتغال ایثار گران بیان کرد: بر اساس ماده 21 قانون هر دستگاه که از بودجه دولت استفاده می کند باید 25 درصد

 
اشتغال را از جامعه ایثارگري تامین کند. 

اوحدي اظهار کرد: بند ج ماده 87 قانون برنامه ششم کشور تکلیف کرده تا پایان برنامه باید موضوع اشتغال فرزندان شهدا و خانواده

 
هاي جانبازان بالاي 70 درصد به طور 100 درصد حل شود. 

معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران با اشاره به برگزاري آزمون استخدامی در شهریور ماه خبر داد و گفت:

 
سهمیه خاصی از 25 درصد براي ایثار گران قائل شده ایم که آزمون اختصاصی براي جامعه ایثارگر برگزار خواهیم کرد. 

اوحدي بیان کرد: بخشنامه اي مشترك در تیرماه سال جاري ابلاغ شده که همه دستگاه ها ظرفیتی را بر اساس بند چهار براي جامعه

 
ایثارگري قائل شوند. 

وي ادامه داد: امیدواریم بتوانیم در سال جهش تولید ظرفیت هایی جدي به صورت جهشی با تولید انبوه در حوزه مسکن و اشتغال

 
داشته باشیم. 

 
اوحدي با اشاره به مشکلات درمان این قشر بیان کرد: کارگروهی براي رفع مشکلات درمانی ایثارگران تشکیل شده است. 

وي با بیان اینکه پنج مصوبه در هیئت دولت براي ایثارگران گرفته شده که نشان از توجه مسئولان به جامعه ایثار گري است، گفت:



 
تاکید بر انجام کلیه تعهدات، دیون و مطالبات جامعه ایثارگري تا پایان دولت یکی از مصوبات است. 

اوحدي ادامه داد: همچنین در این مصوبات آمده که باب ویژه اي براي مسکن ایثارگران باز شود و نتیجه اش به تامین زمین براي 20
هزار واحد مسکونی و افزایش 20 درصدي وام مسکن بود.



روح االله رجایی سردبیر روزنامه جام جم درگذشت

منبع: نواندیششماره خبر:  53  |  تاریخ: 1399/04/30

 
«روح االله رجایی» سردبیر روزنامه جام جم به دلیل ابتلا به بیماري کرونا درگذشت. 

به گزارش ایرنا، زنده یاد «روح االله رجایی » هفته گذشته از مثبت بودن تست کرونایش خبر داده بود و به همین علت نیز از همان

 
زمان اعلام نتیجه مثبت آزمایش تست کرونایش به محل کار خود در روزنامه جام جم مراجعه نکرد. 

این فعال رسانه اي با توجه به ابتلاي به این بیماري مدت زمانی را از هفته گذشته به درمان پرداخت و روند درمانش همچنان ادامه

 
داشت. 

زنده یاد رجایی در مدت زمان طول درمان خود، پیامی تصویري را نیز براي اطلاع رسانی در فضاي مجازي بخاطر مبارزه اش با بیماري

 
کرونا منتشر کرد. 

با توجه به روند بهبودي و بالا رفتن اکسیژن خون زنده یاد رجایی طی روزهاي گذشته این خبر و وضعیت موجب شادي دوستان و

 
همکاران وي شده بود اما در کمال ناباوري امروز خبر درگذشت وي به گوش رسید. 

 
این روزنامه نگار فقید صبح امروز دوشنبه( 30 تیرماه 99) دارفانی را وداع گفت. 

وي متولد 1361 و دانش آموخته مقطع دکتري رشته علوم ارتباطات بود و از سال 1380 به صورت حرفه اي به کار روزنامه نگاري

 
اشتغال داشت. 

 
رجایی سابقه حضور در رسانه هاي مختلف از جمله روزنامه همشهري، همشهري جوان و تهران امروز را در کارنامه داشت. 

وي پیش از این در سمت معاون اداره کل روابط عمومی جمعیت هلال احمر و همچنین معاون روابط عمومی پژوهشگاه علوم انسانی
مشغول به فعالیت بود.



جزییات پرداخت بیمه بیکاري کرونا و ثبت نام جاماندگان

منبع: ایسناشماره خبر:  54  |  تاریخ: 1399/04/30

برابر آخرین آمارها، بیش از 863 هزار نفر براي دریافت بیمه بیکاري ثبت نام کرده و بیش از 90 درصد مشمولان مقرري بیمه
بیکاري را دریافت کردند.

به گزارش ایسنا، به دنبال شیوع ویروس کرونا و
تاثیرگذاري آن بر بسیاري از کسب وکارها مقرر شد تا بیمه
بیکاري سه ماه اسفند 98 و فروردین و اردیبهشت 99 به

 
کارگران آسیب دیده از کرونا پرداخت شود. 

دولت در راستاي حمایت از صنوف و کارگران آسیب دیده
از کرونا، مبلغ 5000 میلیارد تومان اعتبار براي کمک به
صندوق بیمه بیکاري اختصاص داد و با حمایت سازمان
برنامه و بودجه و اهتمام وزارت کار، سازمان تامین
اجتماعی و دستگاههاي مربوطه، روند واریز مقرري بیمه

 
بیکاري به متقاضیان مشمول و کارگران بیکار شده با جدیت دنبال شد. 

سامانه ثبت درخواست بیمه بیکاري به نشانی bimebikari.mcls.gov.ir از مدتها قبل توسط وزارت کار راه اندازي شد تا افراد
بیکار شده تابع قانون کار و قانون تامین اجتماعی و مشمول قانون بیمه بیکاري، بتوانند با مراجعه به این سامانه و وارد کردن اطلاعات

 
شخصی، درخواست خود را به ثبت رسانده و از مقرري بیمه بیکاري بهره مند شوند. 

طبق آخرین آمارها، بیش از 863 هزار نفر براي دریافت بیمه بیکاري در سامانه مذکور ثبت نام کردند که از این تعداد 723 هزار و

 
500 نفر مشمول دریافت بیمه بیکاري شناخته شده اند. 

مسعود بابایی ـ مدیرکل حمایت از مشاغل و بیمه بیکاري وزارت کار درباره روند پرداخت بیمه بیکاري به متقاضیان بیکار شده به
ایسنا می گوید: آن دسته از متقاضیانی که در 10 روز اول اسفند بیکار شدند از طریق سازمان تامین اجتماعی مقرري بیمه بیکاري
آنها واریز شده است و کسانی که از 10 اسفند 98 تا 31 اردیبهشت 99 بیکار شدند مطابق مصوبه ستاد ملی مقابله با کرونا بیمه

 
بیکاري آنها را خزانه داري کل واریز می کند. 

علیرغم ثبت نام متقاضیان براي دریافت بیمه بیکاري عده اي از متقاضیان بیکار شده از اسفند سال گذشته موفق به ثبت نام در
سامانه نشده بودند که به گفته مدیرکل حمایت از مشاغل و بیمه بیکاري وزارت کار، فهرست اسامی این دسته افراد از طریق کمیته
هاي استانی جمع آوري شده و پس از پایش و تکمیل به سازمان تامین اجتماعی ارسال خواهد شد تا مقدمات واریز مقرري به حساب

 
آنها نیز فراهم شود. 



وي در عین حال از متقاضیان دریافت بیمه بیکاري کرونا که از اسفند سال گذشته تا کنون بیکار بوده و بیکاري آنها تا خرداد استمرار

 
داشته خواست تا به سامانه prkar.mcls.gov.ir مراجعه و از طریق خوداظهاري بیکاري خود را اعلام کنند. 

بر اساس مصوبه اخیر ستاد ملی مقابله با کرونا، پرداخت مبلغ در خصوص ایام بیکاري صرفاً تا پایان اردیبهشت ماه سال جاري بوده و
روند پرداخت بیمه بیکاري به افرادي که از ابتداي خرداد ماه بیکار شده و یا بیکاري آنان استمرار داشته باشد صرفا بر اساس قوانین
کار و تامین اجتماعی و بیمه بیکاري خواهد بود بنابر این لازم است شروط قانونی اعلام شده را دارا باشند تا در صورت تایید مدارك و

 
مستندات آنان توسط کمیته هاي استانی از مقرري بیمه بیکاري استفاده کنند. 

پیش از این معاون روابط کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی اعلام کرده بود" همه کارگرانی که تحت پوشش بیمه قرار دارند و در
زمان شیوع ویروس کرونا بیکار شده اند، چنانچه بیکاري شان تداوم داشته باشد، از اول خرداد ماه مقرري بیمه بیکاري دریافت می

 
کنند. " 

به گفته وي بر اساس مصوبه ستاد ملی مقابله با کرونا در حمایت از کارگران ابلاغیه اي صادر شده و طبق آن کارگرانی که تحت
پوشش بیمه قرار دارند در این مدت حمایت شده و کارگرانی هم که قادر به بازگشت به کار خود نیستند تحت حمایت بیمه بیکاري

 
قرار می گیرند. 

با آغاز واریز مبالغ بیمه بیکاري کرونا اگر چه انتظار می رفت واریز مقرري بر اساس قانون بیمه بیکاري و توسط سازمان تامین
اجتماعی صورت گیرد اما پرداخت اولین فهرست مقرري بگیران توسط سازمان برنامه و بودجه نشان داد که ساز و کار پرداخت بیمه
بیکاري کرونا با بیمه بیکاري فعلی تفاوت دارد؛ چرا که با وجود راه اندازي سامانه توسط وزارت کار و شناسایی مشمولان و ارسال
لیست افراد از سوي تامین اجتماعی، مکانیسم واریز و درصد پرداخت مبلغ بیمه بیکاري کرونا، توسط سازمان برنامه و بودجه و از

 
طریق خزانه داري کل صورت گرفت. 

آن زمان معاون اشتغال وزیر کار در پاسخ به این پرسش که مبناي واریز مبالغ بیمه بیکاري کرونا چه بوده است به ایسنا، گفت: تمایل
وزارت کار این بود که پرداخت ها طبق قاعده قانونی و روال همیشگی صورت گیرد و تفاوتی نباشد ولی علیرغم پیشنهاد وزارت کار،
سازمان برنامه و بودجه معتقد بود که چون بخش قابل توجهی از این منابع از محل بودجه عمومی اختصاص می یابد و از طرفی برخی
از افراد اگر چه بیمه بودند ولی میزان کار در ماهشان در مقایسه با افرادي که تمام وقت کار کرده و دوره زمانی اشتغالشان هم طولانی
بوده آنقدر نیست که بتوانند مقرري بیمه بیکاري را کامل بگیرند لذا این تفکیک انجام شد و مجموع جمع بندي هاي صورت گرفته

 
این شد که مبالغ متناسب با شرایط کرونا پرداخت شود ضمن آنکه بخش قابل توجهی از این افراد به سر کار بر می گردند. 

در حال حاضر اگر چه بجز اعلام فهرست 103 هزار نفري اول مقرري بگیران بیمه بیکاري ناشی از کرونا که مبلغ بیمه بیکاري آنها
توسط سازمان برنامه و بودجه واریز شد، آمار دیگري از تعداد دقیق مقرري بگیران در دست نیست اما پیش از این معاون اشتغال
وزارت کار اعلام کرده بود که براي 241 هزار نفر از بیکار شدگان اسفند 1398 پیامک ارسال و مشمول شناخته شدند که از این تعداد
براي 103 هزار نفر مبلغ بیمه بیکاري واریز شده و براي حدود 260 هزار نفر دیگر مقرري بیمه بیکاري کرونا به تدریج پرداخت خواهد
شد؛ همچنان که سازمان تامین اجتماعی دومین فهرست مشمولان و لیست 240 هزار نفري آسیب دیدگان ناشی از کرونا به همراه

 
شماره حساب را براي دریافت بیمه بیکاري به سازمان برنامه و بودجه ارائه کرده بود. 

اخیرا معاون بیمه اي سازمان تامین اجتماعی اعلام کرده بیش از 90 درصد افراد ثبت نام کرده موفق به دریافت مقرري بیمه بیکاري

 
کرونا شده و این مقرري مربوط به 20 روز آخر اسفند 98 و ماههاي فروردین و اردیبهشت 99 بوده است. 



به گفته وي، علیرغم آنکه برخی از متقاضیان مشمول دریافت بیمه بیکاري ایام کرونا شده اند، واریز مقرري بیمه بیکاري به آنها به

 
دلایلی از قبیل اعلام شماره شباي اشتباه یا عدم تعلق شماره حساب مربوطه صورت نگرفته است. 

به گزارش ایسنا، جاماندگان و آن دسته از متقاضیان دریافت بیمه بیکاري ایام کرونا که تاکنون موفق به دریافت مبلغ بیمه بیکاري

 
نشده اند با تلفن گویاي تامین اجتماعی به شماره 1420 تماس گرفته و راهنمایی لازم را جهت رفع مشکلات احتمالی دریافت کنند. 

واریز مبالغ بیمه بیکاري کرونا همچنان که پیش از این اعلام شده بود از خرداد ماه به روال عادي برگشته و طبق قانون، براساس

 
محاسبه حقوق 90 روز آخر محاسبه و پرداخت می شود. 

انتهاي پیام



دبیرقرارگاه محرومیت زدایی سپاه: اجراي بیش از 36000 پروژه محرومیت

زدایی توسط سپاه در کشور

شماره خبر:  55  |  تاریخ: 1399/04/30
منبع: روابط عمومی سپاه

پاسداران

سپاه نیوز: سردار حزنی خدمت به مردم را از مهمترین رسالت هاي سپاه عنوان کرد و گفت:در موج اول کرونا به همت سپاه
وسایر نهاد ها بیش از  10 میلیون بسته معیشتی در سراسر کشور توزیع شد.   به گزارش سپاه نیوز؛ سردار سرتیپ دوم

پاسدار سید ضیاءالدین حزنی دبیر قرارگاه محرومیت زدایی سپاه در مراسم اختتامیه و ...

سپاه نیوز: سردار حزنی خدمت به مردم را از مهمترین
رسالت هاي سپاه عنوان کرد و گفت:در موج اول کرونا به
همت سپاه وسایر نهاد ها بیش از  10 میلیون بسته

 
معیشتی در سراسر کشور توزیع شد. 

 
  

به گزارش سپاه نیوز؛ سردار سرتیپ دوم پاسدار سید
ضیاءالدین حزنی دبیر قرارگاه محرومیت زدایی سپاه در مراسم اختتامیه و تکمیل  292 واحد مسکونی مددجویان استان کرمانشاه که
با مشارکت سپاه و کمیته امداد در روستاي مارنگاز شهرستان سنقروکلیایی برگزار شد اظهار داشت: بیش از 36 هزار پروژه محرومیت

 
زدایی در کشور انجام شده است. 

دبیر قرارگاه محرومیت زدایی سپاه پاسداران با بیان اینکه در همه عرصه ها در کنار مردم بودن از رمزهاي موفقیت سپاه پاسداران

 
است گفت: اشتغالزایی و ارائه تسهیلات و خدمات آبرسانی سیار به روستاها، از دیگر خدمات سپاه پاسداران انقلاب اسلامی است. 

وي با بیان اینکه میلیون ها بسته غذایی در سطح کشور در بین نیازمندان در راستاي فرمایشات امام خامنه اي در رابطه با طرح
مواسات و کمک مومنانه توزیع شد بیان کرد: سپاه پاسداران انقلاب اسلامی مقید است در کنار پاسداري از مرزها و برقراري امنیت

 
کشور به فکر نیازمندان و محرومان جامعه باشد و طرح هاي محرومیت زدایی را ادامه دهد. 

حزنی با اشاره به اینکه سپاه پاسداران انقلاب نهادي برخاسته از بطن مردم ایران اسلامی است و به خدمت به مردم افتخار می کند
خاطرنشان کرد: باید همه نهادهاي انقلابی همگام و با همدیگر به خدمت به مردم بپردازند و چند پروژه عمرانی دیگر از جمله مسجد

 
در این شهرستان تکمیل خواهد شد. 

سرهنگ کامران هزار خانی، مسئول سازمان بسیج سازندگی استان کرمانشاه با اشاره به اینکه مانند سال هاي گذشته امسال هم با
حمایت سپاه پاسداران انقلاب اسلامی طرح هاي محرومیت زدایی انجام می شود گفت: بیش از 12 هزار پروژه عمرانی در راستاي
محرومیت زدایی در استان انجام شده است و طرح هاي آبخیزداري، ساخت جاده هاي روستایی، منازل افراد کم برخوردار  و اشتغال

 
زایی از جمله این طرح ها است. 



مسئول بسیج سازندگی استان کرمانشاه با اشاره به اینکه 20 کارگاه تولیدي در روستاها با اعتبار 150 میلیون تومان از طرح هاي
اشتغال زایی در سال جاري راه اندازي شده است گفت: در راستاي پرورش دام هاي سنگین و سبک قراردادهایی در قالب زنجیره

 
ارزش با 500 خانوار و تضمین خرید در دست اجرا است  در دستور کار قرار دادیم. 

امجدیان مدیر کمیته امداد امام خمینی(ره) شهرستان سنقر با اشاره به اینکه از تعداد 292 واحد ساخته شده در سطح استان تعداد
113 واحد مسکونی 50 متري براي 113 خانوار از مددجویان روستایی شهرستان سنقر با همکاري سپاه نبی اکرم(ص) احداث شده

است گفت: 26 واحد از سوي قرارگاه پیشرفت و آبادانی و 87 واحد از سوي بسیج سازندگی احداث  شد.



رئیس سازمان بسیج سازندگی: بیش از 7 میلیون بسته معیشتی بین نیازمندان

کشور توزیع شد

شماره خبر:  56  |  تاریخ: 1399/04/30
منبع: روابط عمومی سپاه

پاسداران

سپاه نیوز: رئیس سازمان بسیج سازندگی گفت: طی رزمایش کمک مومنانه 3 میلیون و 500 هزار خانوار از 7 میلیون و 150
هزار بسته معیشتی بهره مند شدند. به گزارش سپاه نیوز؛ محمد زهرایی رئیس سازمان بسیج سازندگی در جمع خبرنگاران

خراسان شمالی با اشاره به آخرین فعالیت هاي بسیج سازندگی به منظور کمک به اقشار ...

سپاه نیوز: رئیس سازمان بسیج سازندگی گفت: طی
رزمایش کمک مومنانه 3 میلیون و 500 هزار خانوار از 7

 
میلیون و 150 هزار بسته معیشتی بهره مند شدند. 

به گزارش سپاه نیوز؛ محمد زهرایی رئیس سازمان بسیج
سازندگی در جمع خبرنگاران خراسان شمالی با اشاره به
آخرین فعالیت هاي بسیج سازندگی به منظور کمک به
اقشار آسیب دیده از کرونا اظهار کرد: پس از دستور رهبر
انقلاب مبنی بر آغاز رزمایش کمک مومنانه این برنامه با

 
کمک مردم و مسئولین در 50 روز انجام شد. 

 
  

رئیس سازمان بسیج سازندگی کشور ادامه داد: در این مدت بالغ بر 3 میلیون و 500 هزار خانوار از 7 میلیون و 150 هزار بسته
معیشتی بهره مند شدند که این اقدام مورد تأیید رهبر انقلاب واقع شد و ایشان اجراي رزمایش کمک مومنانه را یادآور شور و نشاط و

 
همبستگی مردم در دفاع مقدس دانستند. 

 
  

وي در ادامه به سخنان اخیر رهبر انقلاب در دیدار ویدئویی با نمایندگان مجلس اشاره کرد و افزود: طی تأکیدات مجدد رهبر انقلاب
مبنی بر کمک رسانی به اقشار آسیب دیده از شیوع بیماري کرونا، جلسه ویژه این موضوع طی روزهاي اخیر با حضور فرماندهان عالی
سپاه، نهادهاي انقلابی و حاکمیتی و رایزنی با مسئولان وزارت صمت و جهاد کشاورزي براي تأمین اقلام نهضت دوم کمک مؤمنانه

 
برگزار شد. 

 
  

زهرایی در ادامه با اشاره به آغاز رسمی مرحله دوم نهضت کمک مؤمنانه در کشور گفت: در این مرحله از نهضت کمک مؤمنانه تنوع



اقلام از بسته هاي معیشتی به کالاهایی همچون لوازم التحریر، کیف، کفش، جهیزیه، کارت هدیه و همچون تسهیلات اشتغال زایی به

 
مشاغل آسیب دیده از کرونا شامل می شود. 

 
  

رئیس سازمان بسیج سازندگی کشور ادامه داد: جامعه هدف این مرحله از رزمایش کمک مومنانه یک میلیون و 650 هزار نفر از
نیازمندان خارج از پوشش کمیته امداد و بهزیستی در کشور هستند که در اولویت کمک قرار دارند و در صورت بضاعت نهادهاي

 
مختلف و کمک هاي مردمی می تواند افزایش پیدا کند. 

 
  

وي زمان اجراي این مرحله از نهضت کمک مومنانه را در سه مقطع اعلام کرد و گفت: روزهاي عید قربان تا غدیر، دهه نخست محرم و

 
دهه پایانی ماه صفر، سه مقطع زمانی پیش بینی شده براي اجراي این نهضت در سراسر کشور است. 

 
  

زهرایی تصریح کرد: تعطیلی برخی مراسم هاي تجمعی در ماه محرم و احتمال تغییراتی در اجراي مراسم اربعین، باعث شده تا رایزنی

 
هایی براي دریافت نذورات مردمی و موکب داران براي نیازمندان در نهضت کمک مومنانه انجام شود. 

 
  

رئیس سازمان بسیج سازندگی کشور در انتها مجموع کمک ها در کشور را بالغ بر 3 میلیون نفر اعلام کرد و گفت: با توجه به میزان
کمک هاي مردمی و حمایت نهادها و دستگاه هاي مختلف می تواند کمک ها را در مراحل مختلف انجام داد.



مرکز بین المللی مهارت در چابهار راه اندازي می شود

منبع: ایسناشماره خبر:  57  |  تاریخ: 1399/04/30

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي سیستان و بلوچستان گفت: در تلاشیم مرکز بین المللی مهارت را در چابهار راه اندازي کنیم
که این طرح آماده و بزودي تصویب خواهد شد تا افراد علاقه مند از کشورهاي همسایه بتوانند به این مرکز مراجعه کنند که

براین اساس یک دیپلماسی مهارتی ایجاد خواهد شد.

خداداد اولیایی افزود: سیستان و بلوچستان از نظر توان
مهارتی در حد پایینی قرار دارد به همین سبب باید در
زمینه مهارت اشتغالزایی و کارآفرینی در این استان

 
اقدامات اساسی صورت گیرد. 

اولیائی افزود: آمار بیکاري و جمعیت جوان استان سیستان
و بلوچستان زیاد و نیازمند برنامه ریزي صحیح براي ارائه
آموزش هاي فنی و حرفه اي و کارآفرینی است که این

 
مهم رسالت فنی و حرفه اي را سنگین تر می کند. 

وي گفت: اداره کل آموزش فنی و حرفه اي سیستان و بلوچستان وظیفه مهارت آموزي را در سطح استان دارد و در زمینه

 
توانمندسازي افراد گام برمی دارد. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي سیستان و بلوچستان افزود: این اداره کل در هریک از شهرستان هاي استان توانسته براساس

 
نیازسنجی مردم فعالیت هایی انجام دهد تا شخص با آموزش هاي مهارتی اشتغال پذیر شود. 

اولیائی ادامه داد: باید با همکاري رسانه ها فرهنگ مهارت آموزي در جامعه ارتقا پیدا کند تا هرفرد علاقه مندي موفق به دریافت

 
گواهینامه مهارت و ایجاد شغل شود که این امر نیاز سیستان و بلوچستان است. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي سیستان و بلوچستان اظهار داشت: براي نخستین بار شوراي مهارت در استان تشکیل شده و دستگاه

 
هاي زیادي در این زمینه همکاري می کنند که مصوبات خوبی نیز بهمراه داشته و الگوي خوبی براي کشور شده است. 

وي خاطرنشان کرد: سه مصوبه در این شورا شامل ایجاد دپارتمان آموزش روستایی، صنایع دریایی بندري در حوزه جنوب و آب و

 
کشاورزي به تصویب رسیده است. 

وي بیان کرد: از زمان شیوع کرونا نیز آموزش هاي فنی و حرفه اي به حالت تعطیل درآمده و تنها کارگاه هاي عملی با حداقل ظرفیت

 
بین 6 تا 10 نفر مشغول به فعالیت هستند و آموزش هاي تئوري نیز از طریق فضاي مجازي ارائه می شوند. 



انتهاي پیام



سیاست اصلی ما در قبال فروش اموال و دارایی ها این است که تا حد امکان از

ظرفیت بازار سرمایه استفاده کنیم

منبع: فریناشماره خبر:  58  |  تاریخ: 1399/04/30

وزیر امور اقتصادي و دارایی در بخش چهارم گفت و گوي خود در خصوص تأمین مالی بودجه سال جاري کل کشور، ضمن
تشریح عملکرد وزارت اقتصاد در زمینه واگذاري داراي...

وزیر امور اقتصادي و دارایی در بخش چهارم گفت و گوي
خود در خصوص تأمین مالی بودجه سال جاري کل کشور،
ضمن تشریح عملکرد وزارت اقتصاد در زمینه واگذاري
دارایی ها و مولد سازي اموال و دارایی هاي دولت به مردم

 
به تشریح اهم رویکردهاي این وزارتخانه پرداخت. 

به گزارش فرینا به نقل از شبکه اخبار اقتصادي و دارایی
ایران (شادا)، فرهاد دژپسند در این گفت و گو با اشاره به
تنگناي موجود در خصوص تامین منابع کشور به واسطه

تحریم ها و با تاکید بر اینکه ""در حال حاضر یکی از راه حل هاي اصلی ما، فروش دارایی ها و اموال دولت است"" اظهار داشت:
فروش دارایی ها همزمان چند مزیت باهم ایجاد می کند، یعنی ضمن کوچک کردن دولت، میدان را براي فعالیت بخش خصوصی

 
توسعه می دهد و گاهی به صورت اهرمی عمل می کند و می تواند سبب تکمیل زنجیره فعالیت هاي بخش خصوصی شود. 

دژپسند گفت: ما در سال جاري یک هدف دیگر را نیز دنبال می کنیم و آن این است که از این طریق بتوانیم به مردمی کردن اقتصاد

 
هم کمک کنیم. 

وزیر امور اقتصادي و دارایی افزود: سیاست اصلی ما در قبال فروش اموال و دارایی ها این است که تا حد امکان از ظرفیت بازار سرمایه
استفاده کنیم و فروش ها در بازار سرمایه انجام بپذیرد. این امر علاوه بر آنکه به تعمیق و پایداري بازار سرمایه کمک می کند، به

 
جذب منابع در این بازار نیز منجر می شود. 

وي یادآور شد: می توانیم در فروش دارایی ها، دامنه را فراتر ببینم و علاوه بر آماده سازي و عرضه شرکت ها در بورس یا فروش سهام

 
دولت درشرکت هاي بورسی، نسبت به واگذاري اموال و املاك دولت اقدام نمائیم. 

دژپسند همچنین در پاسخ به پرسش خبرنگار شادا در تشریح نحوه مولد سازي دارایی هاي دولت با بیان اینکه مفهوم مولدسازي
دامنه بسیار وسیعی دارد، اظهار داشت: فروش دارایی به صورت خالص، نوعی مولدسازي است. همچنین تبدیل دارایی ها به دارایی
هاي ارزش آفرین نیز در مفهوم مولدسازي جاي می گیرد؛ دارایی هایی که نه تنها براي دولت درآمد ایجاد نمی کند بلکه بار هزینه اي

 
هم بر دوش دولت می گذارند. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: اگر بخواهیم دقیق تر توضیح دهیم، ما در طرح مولدسازي، یک دارایی را به فروش می رسانیم و منابع آن را



صرف تکمیل یک طرح عمرانی می کنیم یا یک مجموعه تاریخی که در اختیار یک دستگاه دولتی است و از آن صرفاً به عنوان یک
ساختمان اداري استفاده می شود را به یک مجموعه گردشگري تبدیل می کنیم. وي تصریح کرد: هرچند این فرآیند تبدیل، هزینه

 
قابل توجهی دارد اما در نهایت بواسطه نتایج مؤثري که به دنبال دارد، منافع شایان توجهی ایجاد می کند. 

دژپسند افزود: براي مثال، منجر به عمران و آبادانی اطراف این محوطه تاریخی می شود و فراتر از آن با توسعه برخی از کسب و کارها

 
از جمله شکل گیري هتل و اقامتگاه سطح اشتغال در آن منطقه بالا می رود. 

وي یادآور شد: نکته مهم در مولدسازي دارایی ها این است که هر پروژه مولدساز،ي پروژه منحصر به فرد است و فرآیند خاص خود را

 
دارد و باید براي آن مدیریت پروژه صورت پذیرد. 

وزیر اقتصاد با بیان اینکه ""مولدسازي موضوعی زمان بر است و باید براي کسب نتایج قابل توجه مبتنی بر برنامه حرکت کنیم""
گفت: خوشبختانه موضوع مولدسازي در دولت نیز مورد توجه قرار گرفته است به نحوي که در برخی از وزارتخانه ها کمیته مولدسازي

 
شکل گرفته و ما نیز تلاش می کنیم تا با آنها در نهایت تشریک مساعی به اهدافی فراتر از پیش بینی دست یابیم. 

دژپسند در پایان گفت: باید تلاش کنیم، همزمان با تسهیل شرایط براي اجراي این برنامه، قوانین و مقررات موجود براي تحقق اهداف
مد نظر همسو شود و ضمن ایجاد انگیزه هاي کافی براي دستگاه هاي اجرایی و متولی، از بخشی نگري و بها دادن به منافع مقطعی

 
نیز اجتناب شود. 

وي تصریح کرد: تعیین استانداران به عنوان رئیس کارگروه مولدسازي و تفویض بسیاري از اختیارات به استان ها به عنوان یک راهکار
در این خصوص مورد توجه قرار گرفت و اجرایی شد.



اعلام مدارك لازم براي دریافت وام کرونا

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  59  |  تاریخ: 1399/04/30

پرداخت تسهیلات حمایتی به کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا یکی از سیاست هاي وزارت کار در جهت حفظ اشتغال
بنگاه ها و صیانت از نیروي کار است که تا 5مرداد ماه مهلت ثبت نام و پرداخت آن تمدید شده است.

 
 

پرداخت تسهیلات حمایتی به کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا یکی از سیاست هاي وزارت کار در جهت حفظ اشتغال بنگاه ها و

 
صیانت از نیروي کار است که تا 5مرداد ماه مهلت ثبت نام و پرداخت آن تمدید شده است. 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از تسنیم، مطابق جدول ارائه شده از سوي وزارت کار مبلغ تسهیلات ویژه کسب و کار کرونا در صورتی
که تسهیلات تا 160 میلیون ریال باشد, سفته فرد متقاضی یا چک به تشخیص بانک, تسهیلات 160تا480 میلیون ریال نوع وثیقه
سفته فرد متقاضی یا چک به تشخیص بانک به همراه یک ضامن(واحد اقتصادي دیگر یا کارمند), مبلغ تسهیلات 480تا1600میلیون
ریال و نوع وثیقه سفته فرد متقاضی یا چک به تشخیص بانک به همراه 2ضامن(واحد اقتصادي دیگر یا کارمند),مبلغ
تسهیلات1600تا2000میلیون ریال با نوع سفته فرد متقاضی یا چک به تشخیص بانک به همراه 3ضامن(واحد اقتصادي دیگر
یاکارمند), مبلغ تسهیلات از 2000میلیون ریال بالاتر و با نوع ویثقه ارائه تضمین صادره ازسوي صندوق هاي ضمانت و یا بنا به

 
تشخیص بانک ارائه وثایق متعارف و سقف مبلغ سفته 1.5 برابر اصل و سود تسهیلات است. 

پرداخت تسهیلات حمایتی به کسب وکارهاي آسیب دیده از کرونا یکی از سیاست هاي وزارت کار در جهت حفظ اشتغال بنگاه ها و
صیانت از نیروهاي کار است و بر همین اساس 14 رسته شغلی شناسایی شده که بیشترین آسیب از شیوع ویروس کرونا را متحمل
شده و داراي لیست بیمه در قالب کارفرمایی یا خویش فرمایی هستند، می توانند براي ثبت نام در سامانه کارآ اقدام کنند و از

 
تسهیلات مذکور بهره مند شوند. 

درحال حاضر با14 رسته اصلی و 550 زیر رسته در پرداخت وام و تسهیلات بنگاه هاي آسیب دیده از کرونا مواجه هستیم که بیش از

 
یک میلیون و 200هزار بنگاه را شامل می شود. 



بر اساس آمار شیوع ویروس کرونا به طور مستقیم بر زندگی 6 میلیون کارگر تأثیر گذاشته است که از این تعداد 2 میلیون و800 هزار
نفر بیمه ندارند. این افراد چند دسته هستند به این صورت که یا خویش فرما هستند یا رابطه کارکنی-کارفرمایی وجود دارد اما قابل

 
اثبات نیست یا رابطه کارکنی-کارفرمایی وجود داد و قابل اثبات است. 

 
 

پربیننده ترین کاهش 709هزار تومانی ارزش سهام عدالت ضرورت حذف فوري تخصیص ارز4200تومانی/ یارانه نقدي افزایش پیدا
کند سود 13درصدي سهام عدالت در یک هفته حقوق بازنشستگان تا عصـر امروز واریز می شود 5 خبر مهم اقتصادي 1399/4/28



بخشی از گرانی ارز را ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي می دانیم

منبع: پارس نیوزشماره خبر:  60  |  تاریخ: 1399/04/30

رئیس سازمان بازرسی کل کشور گفت: بخشی از گرانی ارز را ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي می دانیم.

رهبر انقلاب اسلامی در ارتباط تصویري با همایش سراسري قوه قضائیه، به نظارت بر حُسن اجراي قوانین، به عنوان یکی از

 
مهمترین وظایف قانونی قوّه ي قضائیّه اشاره کردند. 

پایگاه اطلاع رسانی KHAMENEI.IR به همین مناسبت در گفت وگو با حجت الاسلام حسن درویشیان، رئیس سازمان بازرسی کل

 
کشور به بررسی جایگاه نظارتی سازمان بازرسی و برنامه هاي آن براي نظارت بر سازمان ها و جلوگیري از وقوع جرائم پرداخته است. 

از وظایف اصلی قوه ي قضائیه همان طور که در قانون اساسی هم آمده است، نظارت بر اجراي صحیح قوانین است. رهبر انقلاب هم در
دیدار اخیرشان این مطالبه را داشتند و تأکید کردند که باید بر قوانین نظارت باشد. سازمان بازرسی کل کشور -که این امر را باید

 
هدایت کند و ناظر باشد- چه اقداماتی را می تواند در این عرصه داشته باشد؟ 

همان طور که اشاره کردید براساس اصل 174 قانون اساسی دو وظیفه ي سنگین، یعنی نظارت بر اجراي صحیح قوانین در همه ي
دستگاه هاي اداري کشور و نظارت بر حُسن جریان امور برعهده ي سازمان بازرسی کل کشور گذاشته است که زیر نظر مستقیم
ریاست محترم قوه ي قضائیه اداره می شود. البتّه نظارت بر حُسن جریان امور، مهمتر از نظارت بر اجراي صحیح قوانین است. وقتی در
سال 82 به همراه آقاي رئیسی و مدیران سازمان به محضر رهبر انقلاب رسیدیم، ایشان بر این نکته تأکید داشتند که باید نظارت ها
دقیق صورت بگیرد و فرمودند که هر سه قوه از این مطلب استقبال کنند و سازمان بازرسی را نقطه ي امید و اتکاء بدانند. این رسالت

 
اصلی سازمان است. 

اصولاً سه عامل مهم در توفیق یک دستگاه، یک کشور و یک مجموعه وجود دارد. اولین عامل، وجود قوانین و مقررات متناسب با آن
کشور و دستگاه است. دومین عامل مجریان صالح و شایسته و باتجربه و سومین عامل نظارت است. اگر به این سه عامل توجه نشود
قطعاً آن کشور و آن دستگاه آسیب هاي فراوانی خواهد خورد. امروز بخشی از این آسیب ها و فسادهایی که در کشور شاهدش هستیم
ناشی از بخشی از این سه عامل است. یا بعضاً قوانین ما متناسب نیست یا بعضی از مجریان ما شایسته نیستند یا نظارت ها به خوبی و
کارآمد و به موقع اعمال نمی شود. بنابراین نظارت براي هر سه قوه و براي همه ي سطوح مدیریتی پیش بینی شده خیلی اهمیت
دارد. علاوه بر آن سازمان بازرسی کل کشور موظف است که بر کل مجموعه ي اداري کشور حتی بخش هاي اداري-مالی قوه ي

 
قضائیه و مجلس شوراي اسلامی نظارت داشته باشد. 

ما درباره ي انجام این دو مأموریت در این دوره ي تحول قوه ي قضائیه، پیشنهادهایی را در قالب سند تحول براساس بررسی هاي
انجام شده و کار کارشناسی که در ابتداي امسال صورت گرفت، به استحضار ریاست محترم قوه رساندیم که تصویب و ابلاغ شد. ما
الان براساس آن سند، داریم کارهایمان را دنبال می کنیم. امّا لازمه ي تحول در هر مجموعه اي شناسایی چالش ها و آسیب هاي آن
مجموعه و کاستی ها و عواملی است که موجب عدم تحقق اهداف آن سازمان می شود و به تناسب و اقتضاي این چالش ها باید به
دنبال رفع و برطرف کردن باشیم. ما مجموعاً بیش از سی آسیب و چالش را در سازمان شناسایی کردیم. ما سیزده چالش کانونی مثل
عدم نظارت پذیري بعضی از دستگاه ها و مدیران، قوانین ناکارآمد و نامتناسب با اقتضائات امروز و عدم اطلاع مدیران دستگاه هاي



 
اجرایی و مردم نسبت به حقوق و قوانین و مقرراتشان داریم. 

ما متناسب با این چالش ها شاخص هایی را تعریف کردیم و براي هر چالش یک راهبرد، و براي هر راهبرد، چند شاخص تحول و ده
ها برنامه ي عملیاتی براي تحقق این سند پیش بینی کردیم. بخشی از آن در مورد ساختار درونی سازمان است که اصلاحاتی را آغاز
کردیم و بخش دیگر آن مربوط به خارج از سازمان و نیروي انسانی است که داریم دنبال می کنیم. تحول یک ضرورت اجتناب ناپذیر و
مطالبه ي رهبر انقلاب و مردم از قوه ي قضائیه است که ما در این مسیر داریم گام برمی داریم و معتقد هستیم که با سرعت هم باید
این گام ها را برداشت. البته مقاومت هایی هم قطعاً با تحول خواهد شد، امّا همان طور که حضرت آیت االله خامنه اي فرمودند باید با

 
توکل بر خدا و استقامت و مبتنی بر مبانی دینی و ارزش هاي اسلامی و قانونی این برنامه و سند تحول را دنبال کرد. 

 
اقدامات پیشگیرانه ي سازمان در فرآیندهاي بازرسی از دستگاه ها چیست؟ 

یکی از رویکردهاي ما در دوره ي جدید توجه به اقدامات نظارتی یعنی تقدم داشتن و مقدم داشتن نظارت با هدف پیشگیري است.
اینکه در قانون اساسی آمده نظارت بر اجراي صحیح قوانین و حُسن جریان امور در آن پیشگیري و اصلاح امور مستتر است. یعنی
لازمه ي نظارت و خروجی نظارت و اثر اقدامات نظارتی باید پیشگیري از تخلف و فساد و جرم باشد. البته ممکن است با همه ي
اقدامات پیشگیرانه چه از سوي دستگاه هاي نظارتی بیرون دستگاه هاي اجرایی و چه از مجموعه ي نهادهاي نظارتی خود دستگاه
هاي اجرایی یا مدیران دستگاه هاي اجرایی کسی بخواهد از قانون تخطی و تخلف کند و مرتکب جرمی شود که باید برخورد لازم با او

 
صورت بگیرد و به هیچ وجه مسامحه اي با کسی نشود. 

امّا ما اصل را در سازمان، نظارت به منظور پیشگیري از انحراف از قوانین می دانیم. هم هزینه ي آن کمتر است و هم نتیجه اش زودتر
حاصل می شود تا اینکه ما بخواهیم یک گزارش یا پیشنهادهایی بدهیم که مدتی طول می کشد تا آن پیشنهادها اجرا شود. تأکید ما
در دوره ي جدید بر پیشگیري در حین اقدامات نظارتی و بازرسی است. یعنی همکاران ما وقتی در دستگاه اجرایی براي انجام
مأموریتشان مستقر می شوند، اگر مشاهده کردند که اقدامی می خواهد برخلاف قوانین صورت بگیرد، همان جا جلوي آن را بگیرند و
پیشگیري کنند. یکی از بندهاي ماده ي یازده قانونِ تشکیل سازمان، گزارش هاي هشداري است که سازمان بازرسی در صورت اطلاع
از تخلّف باید گزارش را به دستگاه هاي اجرایی و مسئولین دستگاه هاي اجرایی ارسال کند. ما وظیفه داریم از تصمیم و اقدام خلافی
که دارد انجام می شود و یا گرفته شده است، از تداومش جلوگیري کنیم. ما در سال صدها گزارش هشداري به دستگاه هاي اجرایی
براي جلوگیري از تصمیم خلاف یا متوقف کردن اقدام خلاف ارسال کرده ایم و نوعاً هم مورد استقبال دستگاه هاي اجرایی قرار می
گیرد. چراکه اگر پیشگیري شود و هشدار و تذکر داده شود که اتفاقی نیفتد و یا از ادامه ي اتفاقی جلوگیري شود، هزینه اش براي
مدیران هم کمتر می شود. چون اگر تخلفی صورت بگیرد، مدیران باید پاسخ بدهند و برخورد قضائی با آن ها می شود. قاعدتاً باید از

 
این هشدارها استقبال کنند و نوعاً هم استقبال می کنند. 

بعضاً شنیده می شود که برخی از دستگاه ها از این هشدارها استقبال نمی کنند. آیا سازمان بازرسی با کسی تعارف دارد؟ این سؤال

 
در ذهن مردم است که چرا فلان مسئولی که تخلفش اثبات شده، بعد از اتمام مسئولیتش به تخلفش رسیدگی می شود. 

همان طور که عرض کردم ما طبق ماده ي 11 گزارش هاي هشداري می دهیم، اگر توجه کردند که فبها و مقصود حاصل خواهد شد.
اما اگر به هشدار و تذکر سازمان توجه نکردند، قطعاً اگر جرمی واقع شده باشد، گزارش آن جرم تهیه می شود و به مرجع قضائی یا به
هیئت هاي رسیدگی به تخلفات اداري ارسال می شود. گزارش هایی که ما به مرجع قضائی یا تخلفات اداري می دهیم حسب قانون
خارج از نوبت و با فوریت رسیدگی می شود. علاوه بر آن ما نسبت به وظایفی که به عهده ي دستگاه ها بوده و انجام ندادند مثل سیل
سال گذشته، لایروبی بستر بعضی از رودخانه ها، جلوگیري از تصرف حریم رودخانه ها و جلوگیري از ساخت وسازها در مسیر رودخانه



ها و مسیل ها که منجر به خسارت هاي مادي و جانی غیرقابل جبران شده، ورود و مطالبه می کنیم و در دستور کار قرار می دهیم. یا
در مورد مسکن که امروزه معضل جدي کشور است، تکالیفی به عهده ي دستگاه هاي مربوطه در مورد ساخت مسکن، ایجاد سامانه ي
املاك براي کنترل املاك، دریافت مالیات از خانه هاي خالی و... بوده که بخشی از این گرانی ها و افسارگسیختگی ها در بازار مسکن

 
ناشی از عدم انجام تکالیف دستگاه ها بوده که ما در دستور کار قرار دادیم. 

ما معتقدیم که باید نمونه هاي متعددي از این نوع اقدامات را در این دوره انجام بدهیم تا مسئولی در بخشی از دستگاه هاي اجرایی
تصور نکند که اگر امروز کاري کرد کسی از او سؤال نمی کند و وقتی دوره ي خدمتش تمام شد در حاشیه ي امن قرار می گیرد. به
هیچ وجه برنامه هاي ما این چنین نیست که ما کوتاهی کنیم و این ملاحظه را داشته باشیم که این مدیر مثلاً چهار تا کار خوب انجام
داده که البته قابل تقدیر است و ما باید نسبت به اقدامات خوبش تقدیر و تشکر کنیم، اما نسبت به کارهایی که باید انجام می داده و
انجام نداده و یا کارهاي خلافی که انجام داده، بی تفاوت باشیم. بلکه باید پاسخگو باشد و برخورد لازم و بدون ملاحظه باید انجام شود.
بسیاري از پرونده هایی که امروز در مراجع قضائی مطرح است، منشأ آن گزارش هاي سازمان بازرسی است. پرونده هایی که این روزها

 
مطرح است، بخشی از آن ها مبتنی بر بازرسی ها و گزارش هاي سازمان بازرسی است. 

رهبر انقلاب در دیدار مسئولین قوه ي قضائیه از لزوم تحول در این نهاد سخن گفتند. سازمان بازرسی و قوه ي قضائیه براي تحقق
بخشیدن این مسئله چه اقدامات و برنامه هایی را در دستور کار دارد؟ موانع پیش روي این تحول و چگونگی اجرایی شدن آن

 
چیست؟ 

یکی از مهم ترین موانع و چالش هاي پیش روي تحول، نبودن نگاه تحولی در بدنه هست که رهبر انقلاب هم به درستی و کاملاً
کارشناسی به این نکته اشاره کردند که این نگاه تحولی نباید محدود به مدیران عالی دستگاه قضائی شود. این موضوع باید در کل بدنه
ي قوه ي قضائیه ایجاد شود. گفتمان تحول باید با برگزاري جلسات، با طرح موضوع و ضرورت هاي تحول و با الزامات تحول بیان این
موضوع و انتخاب مدیران میانی که قائل و معتقد به تحول باشند، صورت بگیرد. البته یکی از موانع تحول ما بحث ساختار و اعتبارات

 
است. اعتباراتی که امروز قوه ي قضائیه و بخش هاي آن دارند متناسب با برنامه ي تحول نیست. 

یکی از اقدامات ما در برنامه ي تحول این است که با سرعت به شکایات و دعاوي مردم در مراجع قضائی و نسبت به شکایات مردم در
دستگاه هاي اجرایی رسیدگی کنیم. طبق آماري که ما در پانزده ماه اخیر بعد از حضور آیت االله رئیسی داشتیم، شکایات و اعلامات
مردم نسبت به دستگاه هاي اجرایی بیش از دو برابر افزایش پیدا کرده است. البته این ناشی از امید مردم نسبت به دوره ي جدید، به
ویژه مدیریت عالی قوه ي قضائیه است که می خواهد مشکلات را حل کند و مردم هم در عمل دیدند. هم بحث مبارزه با فساد و هم
رسیدگی به مشکلات مردم در حدود اختیارات قوه ي قضائیه است. البته ساختار و نیروي انسانی ما هیچ تفاوتی نسبت به قبل از
پانزده ماه گذشته نکرده است و باید در سیاست هاي کلی برنامه ي هفتم و قانون برنامه ي هفتم به آن توجه شود و درصد اعتبارات
قوه ي قضائیه از اعتبارات عمومی کشور از 2/9 که الان هست افزایش پیدا کند تا ما بتوانیم پاسخگوي مطالبات و نیازهاي مطرح امروز

 
باشیم. 

نکته ي دیگري که به نظر من در این دوره ي تحول هم در قوه ي قضائیه و هم در بخش هاي آن بسیار حائز اهمیت است و به آن
توجه شده و گام هاي خوبی هم برداشته شده است، مردمی کردن قوه ي قضائیه است که رهبر انقلاب نیز به این نکته هم در سال
هاي گذشته و هم در این دیدار اخیرشان به آن اشاره کردند و فرمودند که مشارکت مردم باید افزایش پیدا کند. ببینید ما هرجا مردم
را به حساب آوردیم و ازشان کمک خواستیم و به میدان آمدند موفق شدیم. در جنگ تحمیلی عراق علیه ایران، در جریان مبارزه ي با
گروهک هاي ضد انقلاب به ویژه منافقین اگر واقعاً مردم کمک نمی کردند و خانه هاي تیمی کشف نمی شدند، ما نمی توانستیم با
جریان نفاق پیچیده در کل کشور برخورد کنیم. امروز هم همین طور است. ما اگر بخواهیم قوه ي قضائیه و سازمان بازرسی کل کشور



 
در تراز نظام مقدس جمهوري اسلامی و در زمینه ي گام دوم انقلاب داشته باشیم، باید از ظرفیت مردم به خوبی استفاده کنیم. 

با توجه به بحث تحولی که گفتید، شاید درون قوه قضائیه یک رخوت و یا یک مقاومتی باشد. اگر این تغییر حاصل شود چه پیامدهایی

 
دارد؟ نتیجه ي این تحول چه می شود؟ 

ببینید حتماً یکی از عوامل مؤثر در تحول، مدیران عالی و حتی میانی یک مجموعه و یک دستگاه هستند که باید آنچه را که در نگاه
تحولی شان هست، در عمل حمایت جدي هم از آن برنامه و نگاه تحولی داشته باشند. باید جرأت و جسارت و شهامت لازم به
مجموعه ي تحت امر هر مدیري داده شود. خوشبختانه در این دوره ي جدید ما هر بار که به خدمت ریاست قوه قضائیه مشرف شدیم
و این موضوع را مطرح کردیم که تصمیم داریم علاوه بر پیشگیري، تذکر و هشدار، نسبت به هرکس، هر جریان و هر گروهی در هر
سطحی با فساد برخورد کنیم، ایشان به ما گفته اند که ما هیچ خط قرمزي نداریم و شما انجام دهید و من هم کاملاً حمایت می کنم.
خب این جرأت را براي زیرمجموعه دو چندان می کند و افزایش می دهد و مدیر و یا قاضی که می خواهد برخورد کند، با جرأت و
جسارت این کار را انجام می دهد. این جسارت و جرأت و شهامت عامل بسیار مهمی در تحول است و تأثیرات زیادي می تواند در

 
مجموعه ي قوه ي قضائیه به وجود بیاورد. 

یکی از تأکیداتی که رهبر انقلاب در دیدار اخیر داشتند کمک به حرکت هاي اقتصادي و جلوگیري از تعطیل شدن واحدهاي تولیدي

 
و اقتصادي کارخانه ها بود. سازمان بازرسی کل کشور در این زمینه چه کمک هایی می تواند انجام دهد؟ 

از همان زمانی که آقاي رئیسی، رئیس سازمان بودند موضوع حمایت از سرمایه گذاري سالم و تولیدکننده ها در دستور کار سازمان
بود. ما دفتري تحت عنوان دفتر «حمایت از سرمایه گذاري و تولید» در سازمان بازرسی کل کشور داشتیم که زیر مجموعه ي یکی از
معاونت ها بود. ما در دوره ي جدید این دفتر را ارتقاء دادیم و آن را زیرمجموعه ي حوزه ي ریاست سازمان قرار دادیم تا توجه
بیشتري به این موضوع شود. علاوه بر آن در دوره ي جدید به ویژه در سال جاري بیست وپنج درصد از برنامه هاي بازرسی مان را در
راستاي حمایت از تولید و مسائل مرتبط با تولید پیش بینی کردیم که الان در حال اجراست. مثلاً راجع به تسهیلات بانکی که رهبر
انقلاب دغدغه داشتند بر آن نظارت و در جاي خودش مصرف شود و منحرف نشود، ما موارد متعددي را شناسایی کردیم که به نام

 
تولید میلیاردها تومان دریافت شده و در بازار سکه و ارز و جاهاي دیگر مصرف شده که ما با آن برخورد کردیم و برگشت داده شد. 

همچنین تکلیفی که بانک ها نسبت به اعطاي تسهیلات به بخش تولید دارند باید تحقق پیدا کند. و مشکلات واحدهاي تولیدي که
بخش عمده شان بحث تسهیلات هست مرتفع شود. ما در حوزه ي بیمه، مالیات، گمرك و واردات بی رویه که جزو برنامه هاي سال
جاریست، قانونی داریم که همه ي دستگاه هاي اجرایی را مکلف کرده محصولاتی که مشابه داخلی دارند و خدماتی که در داخل می
شود ارائه کرد، از خارج از کشور حق ندارند این محصولات را خریداري کنند. این قانون مصوبه ي مجلس است و ما داریم این را
نظارت می کنیم که این اتفاق صورت نگیرد. علاوه بر آن ما واحدهاي تولیدي که مشکل داشتند را شناسایی کردیم و موانع این
واحدهاي تولیدي را شناسایی کردیم و به بخش هاي مختلف منعکس کردیم. و همکاران ما در سراسر کشور در واحدهاي تولیدي
حضور پیدا می کنند. ما جلساتی را در این راستا با واحدهاي تولیدي که مشکل دارند برگزار کردیم و در آینده هم برگزار می کنیم. ما
یک سامانه ي رسیدگی به شکایات هم داریم که اگر واحدهاي تولیدي موردي نسبت به دستگاه هاي اجرایی دارند را همکاران ما
بتوانند پیگیري و رسیدگی کنند. البته در چارچوب اختیارات قانونی که وجود دارد ما حتماً پیگیري و کمک می کنیم که موارد

 
متعددي هم از اقدامات حمایتی از سوي سازمان انجام شده است. 

یکی از اولویت هاي اصلی سازمان حمایت از تولید و سرمایه گذاري است. در این سال هاي اخیر به ویژه ده سال گذشته، رهبر انقلاب
شعار این سال ها را برگرفته از مسائل اقتصادي انتخاب کردند. دو سال را اقتصاد مقاومتی و سال گذشته را رونق تولید و امسال را



جهش تولید نامیدند. اهمیت این نامگذاري ها به این دلیل است که امروز مسئله ي اصلی ما مسئله ي اقتصاد و معیشت مردم است.
آنچه که مردم را رنج می دهد و دچار مشکل کرده و دشمن را نسبت به آن حساس و متمرکز کرده فشارهاي اقتصادي و تحریم ها و
مسائل اقتصادي است. والاّ از نظر نظامی و امنیتی اقتدار جمهوري اسلامی در منطقه و در دنیا بر کسی پوشیده نیست. امروز مسئله ي
اصلی کشور اقتصاد و معیشت مردم است و ما به عنوان یک اولویت جدي و قوه ي قضائیه به عنوان اولویت اصلی به دنبال پیگیري

 
رفع موانع و مشکلات حوزه ي تولید و کارآفرینی هستیم. 

در مورد نوسانات قیمت ارز، قوه ي قضائیه و سازمان بازرسی چه کاري می توانند انجام دهند؟ آیا الان اقدامی از طرف قوه ي قضائیه

 
صورت گرفته است؟ آیا سازمان بازرسی وظیفه اي در این باره دارد و می تواند ورود کند؟ 

ببینید یکی از اولویت هاي ما در این دوره ي جدید، مسئله محوري است. یعنی توجه به مسائلی که امروز دغدغه ي مردم و رهبر
انقلاب است. یکی از مسائلی که امروز جزو مشکلات اقتصادي و بخش تولید هست، تسهیلات ارزي است. چه ارز دولتی و چه ارز
نیمایی که امروز ما مشکلاتی را در این زمینه داریم. بنابراین سازمان بازرسی، دادستانی کل کشور و معاونت پیشگیري از وقوع جرم در
قوه ي قضائیه با هماهنگی ما موضوعات ارزي را رصد و پیگیري می کنند. ما مشکلاتی که در این زمینه بوده را دنبال کردیم و به
رئیس کل بانک مرکزي اعلام کردیم. ما به دادستانی کل کشور هم اعلام کردیم هر کسی که تعهد ارزي داشته و به تکلیفش عمل
نکرده، اسامی شان را اعلام کند تا ما حتماً پیگیري و برخورد کنیم. اصلاً ما بخشی از گرانی ارز را ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي
می دانیم. رئیس کل بانک مرکزي تعهدات ارزي را حدود 25 میلیارد دلار اعلام کرده اند. این ها ارزهایی است که تعهد داده اند که
برگردانند و برنگرداندند و مهلت داده شده تا پایان تیرماه آن ها را برگردانند. ما هم از دو ماه قبل فهرست اشخاص حقیقی و حقوقی را
گرفتیم و داریم دنبال می کنیم و دادستانی هم پاي کار هست که برخورد قضائی کند. اگر ارزها را برگرداندند که فبها، وگرنه حتماً

 
برخورد قضائی لازم است که انجام شود. 

یکی از کارهاي لازم در مبارزه با فساد که رهبر انقلاب نیز بارها به آن اشاره کردند، نظارت هاي مردمی است. براي نظارت ها و گزارش
هاي مردمی زیرساخت هاي حقوقی در قوه ي قضائیه لازم است. آیا در سازمان بازرسی جایگاهی در این باره وجود دارد؟ و چه

 
زیرساخت هاي حقوقی براي آن مدنظر قرار گرفته است؟ 

قوه ي قضائیه و همه ي دستگاه هاي اجرایی مخصوصاً سازمان بازرسی که وظیفه ي نظارتی بر عهده شان هست باید از ظرفیت مردم
و نهادهاي مردمی و تشکل هاي غیردولتی استفاده کنند. خوشبختانه ما در سازمان هم این ظرفیت را داریم و پیش بینی شده که از
نهادهاي مردمی و از کسانی که دغدغه ي فساد و دغدغه ي رفع مشکل جامعه را دارند استفاده کنیم. براي همین ما در معاونت
حقوقی مان یک اداره کلی را پیش بینی کردیم و در تشکیلاتمان تحت عنوان «مرکز رسیدگی به شکایات و نظارت همگانی» مصوب
شده است. سالانه چند هزار شکایت و اعلام نسبت به دستگاه هاي اجرایی در این سامانه ثبت می شود. علاوه بر آن ما بیش از پنج
هزار بازرس افتخاري در کل کشور داریم که قرار است آن را توسعه دهیم و براي آن ها کد تعریف کنیم. من قبلاً هم اعلام کردم که
سامانه ي گزارشگران فساد به زودي راه اندازي میشود. تعدادي از بازرسان افتخاري ما از کارکنان دستگاه هاي اجرایی و تعدادي از
بازنشستگان و تعدادي هم از مردم عادي و بعضاً خبرنگار و دانشجو و از قشرهاي مختلف هستند که بدون استخدام و بدون اینکه
رابطه ي استخدامی با سازمان داشته باشند، یک کد به آن ها داده می شود. تأکید ما بر این است که در شهرستان ها و نقاط دوردست

 
حتماً این بازرسی را در این دوره ي جدید تقویت کنیم. 

ما در این دوره ي جدید رویکردمان در سازمان بازرسی پیگیري شفافیت فعالیت هاي دستگاه هاي اجرایی است. ما معتقدیم شفافیت
فوق العاده در کاهش فساد و تخلف اهمیت دارد و همه باید خودشان را در اتاق هاي شیشه اي و در معرض نظارت ببینند. یکی از
الزامات این شفافیت ایجاد سامانه هاي الکترونیکی است. سامانه هایی که بخشی از آن ایجاد شده و باید تکمیل شود و سازمان باید به



همه ي سامانه هاي دستگاه هاي اجرایی براي رصد کردن فعالیتشان وصل شود. ما داریم یک سامانه ي دیگري را هم تحت عنوان
«قانون بان» طراحی می کنیم که البته ممکن است چندماه طراحی آن طول بکشد. تمام قوانین و مقررات کشور در این سامانه درج و
منعکس می شود و فعالیت دستگاه ها با این سامانه رصد می شود. یعنی فعالیتشان را با قوانین و مقرراتی که مرتبط با هر دستگاه

 
هست را سنجش و ارزیابی می کنیم. 

رویکرد دیگر ما مطالبه گري است. این رویکرد در مقابل پاسخگویی و پاسخ خواهی از دستگاه ها است. باید همه نسبت به مسئولیتی
که دارند، چه در دوره اي که الان هستند و چه در دوره ي گذشته که مسئولیتی داشتند پاسخگو باشند و ما مطالبه خواهیم کرد. این
هم یکی از رویکردهاي جدي ما هست. رویکرد بعدي، مردمی کردن سازمان و استفاده ي از ظرفیت هاي مردمی است. مثل بازرسان
افتخاري و نهادهاي غیردولتی. رویکرد دیگر ارزیابی عملکرد دستگاه هاي اجرایی است که چه میزان مبتنی بر قانون ارتقاء سلامت
نظام اداري اند و سطح سلامت اداري دستگاه ها به چه شکل است. ما دستگاه هایی که از سلامت اداري بیشتري برخوردار باشند را

 
تشویق می کنیم. 

رهبر انقلاب نیز در دیدار سال 82 این نکته را فرمودند. همچنین ریاست محترم قوه هم به ما تأکید کردند که مدیران شجاع و
پاکدست و داراي حسن عمل را تشویق و به افکار عمومی معرفی کنید. علاوه بر اینکه ما باید با مفسدین برخورد کنیم و احیاناً لازم
باشد آن ها را به مردم معرفی کنیم، کسانی هم که خوب کار می کنند کم نیستند. ما نیروهاي کارآمد، دلسوز، پاي کار و خوش نام

 
زیاد داریم که باید آن ها را هم معرفی و تشویق کنیم. 

البته ما یک شورایی تحت عنوان شوراي دستگاه هاي نظارتی داریم که متشکل از سازمان بازرسی، دیوان محاسبات، وزارت اطلاعات،
معاونت نظارت مجلس، رئیس سازمان مدیریت برنامه ریزي کشور است و شش نفر عضو دارد. یکی از وظایف این شورا ارزیابی عملکرد

 
دستگاه هاي اجرایی است. و آن هایی که سلامت اداري بیشتر دارند را تشویق کند. 

ما بیش از ششصد NGO یا تشکل غیردولتی داریم که اطلاعاتشان را گرفتیم و تعدادي از این ها در حال همکاري با ما هستند و می
خواهیم این ها را تقویت کنیم. اخیراً هم ریاست محترم قوه دستورالعملی به همه ي بخش هاي قوه ي قضائیه ابلاغ کردند که بخشی
از آن دستورالعمل هم مربوط به ما می شود که راجعِ به کارگیري نهادهاي مردمی و مشارکت نهادهاي غیردولتی در انجام مأموریت
هایمان است. با توسعه ي این برنامه و ارتقاء کیفیت آن، این ظرفیت بیش از ظرفیت سازمان بازرسی می تواند به ما در نظارت بر

 
دستگاه هاي اجرایی و ارتقاء سلامت نظام اداري کمک کند. 

در مورد گزارش هاي مردمی شما چه شیوه اي را پیشنهاد می دهید؟ افرادي که در شبکه هاي اجتماعی فعالیت دارند و می خواهند
تخلفی را گزارش دهند، سازوکار ارسال گزارش تخلف چگونه است؟ آیا این سامانه جوابگوي دریافت گزارش ها هست؟ آیا کسی که

 
گزارش ارسال می کند، پاسخی هم از جانب سازمان بازرسی دریافت می کند که به شبکه هاي اجتماعی متوسل نشود؟ 

ما یک سامانه اي از قبل داریم که مربوط به شکایات و اعلامات است و اگر کسی شکایتی داشته باشد، در آن سامانه شکایتش را ثبت
می کند و یک کد رهگیري دریافت می کند که با آن کد می تواند نتیجه ي شکایتش را بررسی کند. گاهی قانع می شود و گاهی قانع
نمی شود، و اصرار می کند که پرونده دنبال شود. یک بخش دیگر آن سامانه اختصاص به اعلامات دارد. یعنی کسی شاکی نیست و
بدون اسم و مشخصات یک سوء جریانی را گزارش می کند که آن هم بررسی می شود. اگر قابل توجه و مقرون به صحت باشد، مورد
پیگیري قرار می گیرد. امّا گزینه اي که ما می خواهیم به آن اضافه کنیم، دادن کد به افراد تحت عنوان ناظر افتخاري است. یعنی

 
شعار ما این است که هر ایرانی یک ناظر باشد. ما این موضوع را می خواهیم دنبال کنیم. 



ما در اصل هشتم قانون اساسی هم، بحث امربه معروف و نهی ازمنکر را داریم که وظیفه ي آحاد مردم است. مخصوصاً نسبت به
حکومت و حاکمیت که امربه معروف و نهی ازمنکر کنند. این وظیفه ي شرعی، ملی و اسلامی همه ي مردم است، منتها به کسانی که
در این سامانه کد داده می شود، گزارش هایشان را به بخش هاي مختلف چه در مرکز و چه در استان ها منعکس می کنند و مورد
رسیدگی قرار می گیرد. گاهی اوقات لازم هست از آن شخصی که گزارش فسادي می دهد، دعوت شود و توضیحات بیشتري نسبت به
آن گزارش بدهد، و اگر نیاز بود مستندات دیگري تهیه کند. اگر لازم باشد با تشخیص سازمان نتیجه ي کار حتماً به گزارشگر فساد
منعکس می شود. گاهی ممکن است گزارش جنبه ي کیفري داشته باشد که باید مرجع قضائی رسیدگی و حکم قطعی را صادر کند.

 
آن موقع امکان اطلاع رسانی است. 

ببینید تا وقتی که جرمی محرز و قطعی نشده، امکان اطلاع رسانی اش نیست. گاهی بحث هاي منافی عفت و امثال آن است که اصلاً
امکان اطلاع رسانی نیست. بنابراین همه ي مواردي که گزارشگران فساد گزارش می دهند، ممکن است نتیجه اش به خودشان
منعکس نشود. ولی این امکان هست که ما بخشی از نتیجه را به خودشان اعلام کنیم. ما این اطمینان را به همه ي گزارشگران فساد
می دهیم که اگر گزارششان مقرون به صحت و مستند باشد، حتماً ترتیب اثر داده و پیگیري می شود و نیازي به استفاده از فضاي
مجازي براي اطلاع رسانی نیست. مگر اینکه موردي باشد که ما نتوانیم کاري کنیم و مربوط به دستگاه دیگري باشد که باید آنجا
رسیدگی کند. والاّ موضوعاتی که مرتبط با کار سازمان باشد و منعکس کنند و مستند هم باشد ما این تضمین را می دهیم که حتماً

 
پیگیري کنیم. 

امنیت این گزارشگران چگونه تأمین می شود؟ آیا کسانی که فسادي را گزارش می کنند نسبت به امنیتشان باید نگران باشند؟

 
سازمان چه برنامه اي در این باره دارد؟ 

ما دو نوع حمایت از گزارشگران فساد مدنظرمان است. البته سوت زنان مربوط به کسانی می شود که در دستگاه هاي اجرایی شاغل
هستند و وقتی متوجه فسادي می شوند اصطلاحاً سوت می زنند و اطلاع می دهند که باید سریعاً رسیدگی شود. گزارشگران فساد اعم
از سوت زنان و غیر سوت زنان هستند. بخشی از آن ها در جامعه هستند و گزارشی می دهند، چه بسا هیچ تهدیدي هم متوجه شان
نباشد. چون در هیچ دستگاهی شاغل نیستند که تهدیدي متوجه آن ها باشد. ما نسبت به کسانی که از درون دستگاه هاي اجرایی
گزارش می دهند که البته این گزارش ها هم دقیق تر، هم متقن تر و هم مستندتر هست، ما هم حمایت مادي و هم حمایت معنوي
می کنیم. در مورد حمایت مادي ما پیش بینی هایی در اعتباراتمان کردیم که اگر کسی گزارشی راجع به فسادي به ما داد، پاداشی به
او بدهیم. اگر هزینه اي براي مستند کردن، پیگیري گزارش و انجام سفر براي بررسی داشت، ما هزینه هایش را علاوه بر پاداش به او

 
می دهیم. البته این چنین مواردي داشتیم و این کار را کردیم. 

نکته ي دومی که دغدغه ي همه ي گزارشگران فساد هست، بحث حمایت معنوي است که مورد اذیت و آزار و تهدید قرار نگیرند. این
موضوع هم در قانون ارتقاء سلامت نظام اداري پیش بینی شده که باید حمایت شوند. و هم در لایحه اي تحت عنوان حمایت از
گزارشگران فساد در مجلس مطرح شده است. اگر موردي هم به ما گزارش شود که مورد تهدید قرار گرفته است، چه توسط دستگاه
اجرایی و مدیر دستگاه اجرایی، و چه در بخش هاي دیگر، ما آن را دنبال می کنیم تا هم برخورد شود و هم از گزارشگر فساد صیانت
می کنیم تا کسی متعرض آن نشوند. ما تا به حال موردي نداشتیم که اعلام کند که مورد تهدید قرار گرفته است و ما از او حمایت

 
کنیم. 

دیدگاهی وجود دارد که اگر تخلفی باشد نباید عمومی و رسانه اي شود و ممکن است مردم به نظام بدبین شوند. نظر جناب عالی در

 
مورد رسانه اي شدن تخلفات چیست؟ 



این رویه سابقاً نبود. از اواخر دوره ي گذشته ي قوه ي قضائیه شروع شد و در دوره ي جدید خیلی بروز و نمود بیشتري پیدا کرد.
علت اینکه رهبر انقلاب اجازه دادند که این موضوعات رسانه اي شود و دادگاه هایشان علنی برگزار شود، این است که تقریباً عده ي
زیادي از مردم تصور می کردند که با فسادهاي کلان، مخصوصاً با دانه درشت ها و کسانی که به مقامات و مسئولین کشور منصوب اند،
برخورد نمی شود. و با چندتا آدم بیچاره برخورد می کنند. و این نتیجه گیري می شد و دشمن هم این تحلیل را می کرد که فساد
سیستمی است و کل کشور را فرا گرفته است. در حالی که اعتقاد ما این چنین نیست که فساد سیستمی شده است. من فکر می کنم
این اجازه داده شد که دادگاه ها علنی و رسانه اي شود تا نشان داده شود هر شخصی در هر سطحی که فساد کند، نظام با او برخورد
می کند ولو منصوب به عالی ترین مقامات کشور باشد و یا سال ها در قوه ي قضائیه مسئولیت داشته است. نمونه هایش را هم شنیده

 
و دیدیده اید. براي همین هم دیدگاه مردم در نظرسنجی ها تغییر کرده است. 

اعتقاد من این است که تدبیر و مدیریت درست که تا به حال بوده، حتماً در کاهش جرم و جسارت براي تخلف مؤثر خواهد بود و
هزینه ي جرم و فساد را افزایش می دهد. بعضی ها ممکن است اگر جریمه ي مالی و یا زندان شوند خیلی برایشان سنگین نباشد، اما

حیثیت و آبرو برایشان خیلی مهم است. خود این عوامل پیشگیري از فساد و بالا بردن هزینه ي جرم و فساد در جامعه است.



رونمایی از سند مرکز کارآفرینی و کسب وکار بانوان و خانواده اتاق بازرگانی

اصفهان
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سند مرکز کارآفرینی و کسب و کار بانوان و خانواده اتاق بازرگانی اصفهان رونمایی شد.

رئیس اتاق بازرگانی اصفهان خبر داد: رونمایی از سند مرکز
کارآفرینی و کسب وکار بانوان و خانواده اتاق بازرگانی
اصفهان سند مرکز کارآفرینی و کسب و کار بانوان و

 
خانواده اتاق بازرگانی اصفهان رونمایی شد. 

به گزارش خبرگزاري برنا در اصفهان؛ مسعود گلشیرازي،
رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي اصفهان

گفت: هدف این مرکز با تمرکز بر سرمایه هاي انسانی، اجتماعی و فرهنگی به عنوان دیباچه سرمایه اقتصادي (ارزش آفرینی، ثروت
آفرینی و کارآفرینی) ایجاد زیست بوم کامروا براي بانوان و خانواده اتاق و ارتقاي سطح شکوفایی، کامیابی، احساس رضایت و پیشرفت

 
فردي، بهبود کیفیت زندگی اقتصادي، خانوادگی و اجتماعی بانوان استان است. 

وي درخصوص ثمرات این مرکز در آینده تصریح کرد: این مرکز به یقین، زمینه ساز حرکت و پویایی هدفمند اقتصادي و فرهنگ

 
سازي براي افزایش تولید، صادرات کالا و خدمات خواهد بود. 

فرشته امینی، رئیس شوراي راهبردي، مرکزکارآفرینی و کسب کار بانوان و خانواده اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي گفت:
ماموریت این مرکز، شناسایی، بسترسازي، توانمندسازي و شبکه سازي بانوان کارآفرین و یا مستعد کارآفرینی و پیشرفت و توسعه

 
زیست بوم کسب و کار در راستاي خلق ارزش خانواده کارآفرین است. 

عضو هیأت رئیسه اتاق بازرگانی اصفهان افزود: اعضاي زیست بوم کسب وکار بانوان شامل: بانوان عضو اتاق بازرگانی با تمرکز بر
SMEبنگاه هاي کوچک و متوسط (به علت چابکی، توانمندي، علاقه مندي و آمادگی)، بانوان کارآفرین و یا فعال و یا شاغل در
سازمان ها و بنگاه هاي زیست بوم کسب وکار، بانوان مستعد کارآفرینی و خانواده آنان (فرزندان، همسر، پدر و مادر) و همسران اعضاي

 
اتاق بازرگانی در نظر گرفته شده اند. 

امینی تصریح کرد: درواقع، براي بانوان به عنوان نیروي مؤثر تمدن ساز و جامعه ساز در تحقق رشد اقتصادي پیوسته، باثبات و
پرشتاب، برنامه ریزي متنوعی شده است.



مرکز و چهار روستاي گیلان براي انتخاب به عنوان شهر و روستاي ملی صنایع

دستی اعلام می شود

منبع: 8 دي خبرشماره خبر:  62  |  تاریخ: 1399/04/30

استاندار گیلان در نامه اي به وزیر میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري، مرکز استان و چهار روستاي گیلان را براي
طرح و تایید در شوراي راهبردي انتخاب شهر و روستاي ملی صنایع دستی اعلام کرد. The post مرکز و چهار روستاي

... appeared first گیلان براي انتخاب به عنوان شهر و روستاي ملی صنایع دستی اعلام می شود

 
 http://www.8deynews.com پایگاه خبري تحلیلی 8دي نیوز

 
- اجتماعی 13ي3ي3/04/30 - 13:50 

 
- کد خبر:510056 

در نامه اي از سوي استاندار گیلان به وزیر میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري؛ مرکز و چهار روستاي گیلان براي انتخاب به
عنوان شهر و روستاي ملی صنایع دستی اعلام می شود استاندار گیلان در نامه اي به وزیر میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري،

مرکز استان و چهار روستاي گیلان را براي طرح و تایید در شوراي راهبردي انتخاب شهر و روستاي ملی صنایع دستی اعلام کرد. به
گزارش 8دي، ارسلان زارع در نامه اي به وزیر میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري نوشت: با توجه به مصوبه شوراي عالی
میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري و همچنین قانون برنامه ششم توسعه اقتصادي، فرهنگی و اجتماعی که در آن بر ایجاد
شهرهاي صنایع دستی و تأمین زیرساخت هاي شهرها و روستاهاي صنایع دستی تأکید شده است؛ شهر رشت به عنوان شهر ملی
رشتی دوزي، روستاي ارده شهرستان رضوانشهر به عنوان روستاي ملی شال بافی، روستاي عنبران شهرستان آستارا به عنوان روستاي
ملی گلیم بافی، روستاي شالما شهرستان ماسال به عنوان روستاي ملی چوبتراشی و روستاي جیرده شهرستان شفت به عنوان روستاي

 
ملی سفالگري سنتی براي طرح و تایید در شوراي راهبردي انتخاب شهر و روستاي ملی صنایع دستی اعلام می گردد. 

در ادامه این نامه آمده است: استانداري گیلان ضمن تایید فعالیت هاي شاخص صنایع دستی در موارد فوق، براي ایجاد و ارتقاء
زیرساخت هاي مناسب در مناطق یادشده و تعامل با شوراي راهبردي انتخاب شهر و روستاي ملی صنایع دستی، حمایت هاي مادي و

 
معنوي را خواهد داشت. 

 
- ارسلان زارع 

 
- استاندار گیلان 

 
- روستاهاي گیلان 

 
لینک در حافظه کپی شد! 

 
 -

 
 -

 
 -

 
 -

- اخبار مرتبط نظارت ها بر بازار اثرگذارتر و بازدارنده تر باشد/ گشت هاي مشترك تیم هاي نظارتی فعال تر شوند براي بهبود شرایط،



همه نخبگان با همدلی و هم افزایی نقش آفرینی کنند / توطئه دشمنان براي مأیوس کردن جامعه نسبت به آینده را خنثی کنیم
نباید لحظه اي در صادرات از گیلان وقفه اي ایجاد شود استاندار گیلان: در بهره برداري از معادن بر حفظ محیط زیست تأکید دارم
افتتاح همزمان طرح هاي مهارت آموزي و کارآفرینی در گیلان/ اختصاص دپارتمان ملی بوم گردي به گیلان، زمینه ساز توسعه

 
اشتغال بخش گردشگري می شود 

 
نظرات 

 
- دیدگاه هاي ارسال شده توسط شما، پس از تائید توسط پایگاه خبري تحلیلی 8دي در وبسایت منتشر خواهد شد. 

 
- پیام هایی که حاوي تهمت یا افترا باشد، منتشر نخواهد شد. 

ارسال نظر



خانواده شهدا و ایثارگران استان اردبیل مشکل اشتغال دارند

منبع: ایرناشماره خبر:  63  |  تاریخ: 1399/04/30

اردبیل - ایرنا - مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان اردبیل به وجود سه هزار نفر جویاي کار با مدرك دانشگاهی از
خانواده شهدا و ایثارگران استان اشاره کرد و گفت: حمایت از این قشر می تواند زمینه براي اشتغال آنها را فراهم آورد.

اردبیل - ایرنا - مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان
اردبیل به وجود سه هزار نفر جویاي کار با مدرك
دانشگاهی از خانواده شهدا و ایثارگران استان اشاره کرد و
گفت: حمایت از این قشر می تواند زمینه براي اشتغال آنها

 
را فراهم آورد. 

یاسر شاهی روز دوشنبه در نشست با مدیرکل میراث
فرهنگی ، صنایع دستی و گردشگري استان اردبیل
اظهارداشت: بسته هاي اشتغال در اداره کل میراث
فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان فراهم بوده و با

 
حمایت این اداره کل می توان با بهره مندي از این بسته ها زمینه براي اشتغال فرزندان شاهد را فراهم کرد. 

وي به سیاست هاي حمایتی اداره کل میراث فرهنگی استان از اشتغال در بخش گردشگري و صنایع دستی اشاره کرد و افزود: با
مشارکت و همکاري اداره کل میراث فرهنگی استان خانواده هاي شهدا و ایثارگر را از آموزش هاي صنایع دستی بهره مند و با ارائه

 
تسهیلات مشارکتی زمینه براي اشتغال آنها را فراهم خواهیم کرد. 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان اردبیل هم در این نشست از حمایت ویژه این اداره کل از خانواده هاي

 
شهدا و ایثارگران در استان اردبیل در صورت کارآفرینی در حوزه صنایع دستی خبر داد. 

نادر فلاحی افزود: این اداره کل جزو معدود دستگاه هایی است که در راستاي ارج نهادن به خانواده هاي شهدا و ایثارگران بیشترین

 
کارمند را از خانواده هاي شهدا دارد و خدمت به این قشر را افتخاري بزرگ براي خود می داند. 

او از حمایت ویژه این اداره کل از خانواده هاي شهدا و ایثارگران در استان اردبیل خبر داد و گفت: با هدف اشتغالزایی و کارآفرینی در

 
بین خانواده هاي شهدا و ایثارگر دوره هاي آموزشی رایگان صنایع دستی براي این افراد برگزار می شود. 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان اردبیل اشتغال در حوزه صنایع دستی را کم هزینه و پردرآمد دانست و
افزود: در صورتی که خانواده هاي شهدا و ایثارگر در حوزه صنایع دستی کارآفرینی و اشتغالزایی کنند حمایت هاي ویژه از این افراد

 
خواهد شد. 



فلاحی از اختصاص غرفه براي خانواده هاي شهدا براي فروش و عرضه صنایع دستی در نمایشگاه ها خبر داد و گفت: در حوزه کسب و

 
کارهاي الکترونیکی نیز آماده ارائه پروانه و حمایت از این قشر هستیم تا گامی در راستاي قدردانی از صبر و پایداري آنها برداریم. 

 
برچسب ها 

 
- بنیاد شهید و امور ایثارگران جمهوري اسلامی ایران 

 
- بیکاري 

 
- ریاست سازمان میراث فرهنگی صنایع دستی و گردشگري 

 
- اشتغال زایی 

- اردبیل



راه اندازي طرح اشتغال زایی با محور کارآفرینی به همت جامعه ورزش

وجوانان

منبع: ایرناشماره خبر:  64  |  تاریخ: 1399/04/30

تهران - ایرنا - مدیرکل هماهنگی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان گفت: سمن ها (سازمان هاي مردم نهاد) براساس طرح
اشتغال زایی با محور کارآفرینی در برخی روستاها جوانان را با مهارت هاي یدي آشنا می کنند.

 تهران - ایرنا - مدیرکل هماهنگی امور جوانان وزارت
ورزش و جوانان گفت: سمن ها (سازمان هاي مردم نهاد) براساس طرح اشتغال زایی با محور کارآفرینی در برخی روستاها جوانان را با

 
مهارت هاي یدي آشنا می کنند. 

روح االله اسدي روز دوشنبه در گفت وگو با خبرنگار اجتماعی ایرنا در خصوص اقدامات جامعه ورزش و جوانان به منظور توسعه اشتغال
و کارآفرینی اظهار داشت: وزارت ورزش و جوانان به عنوان یکی از متولیان و سیاست گذاران کشور همواره بر مهارت آموزي جوانان

 
تاکید کرده است. 

وي با بیان این که در بیانیه گام دوم مقام معظم رهبري نیز بر مهارت آموزي تاکید شده است، افزود: این شاخص در طرح ها و برنامه
هاي اجرایی وزارت ورزش و جوانان نیز در دستور کار قرار گرفته است و در حال حاضر کارگاه هاي آموزشی سمن ها (سازمان هاي

 
مردم نهاد) نیز بر مبحث مهارت آموزي استوار است. 

به گفته اسدي اکنون در خانه هاي جوان وزارت ورزش و جوانان هم دوره هاي آموزشی مهارتی به منظور توسعه مهارت جوانان برگزار

 
می شود. 

 
طرح جامع مهارت آموزي ویژه سربازان 

اسدي با اشاره به طرح جامع مهارت آموزي ویژه سربازان نیز افزود: در سال 98 یک تفاهمنامه با ستاد کل نیروهاي مسلح منعقد شد

 
که براساس آن 15 هزار نفر سرباز به مدت 80 ساعت در سراسر کشور آموزش دیدند. 



وي ادامه داد: در سال 99 هم براساس پیش بینی ها باید 150 هزار نفر طی 70 ساعت در 4 محور مهارت هاي 10گانه زندگی، شغلی

 
پایه، مالی و حقوقی آموزش ببینند. 

به گفته وي سال 98 این آموزش با کمک جهاد دانشگاهی در مراکز آموزشی و امسال هم با کمک سازمان فنی و حرفه اي کشور و

 
جهاد دانشگاهی برگزار می شود. 

اسدي تصریح کرد: یکی دیگر از مهمترین اقدامات وزارت ورزش و جوانان در این رابطه پرداخت وام هاي اشتغال بود که با هدف ایجاد

 
کسب و کار (توسعه اشتغال) با حمایت دو بانک عامل صندوق "کارآفرینی امید" و "قرض الحسنه رسالت" انجام پذیرفت. 

وي افزود: اعتبارات جامعه ورزش و جوانان در صندوق کارآفرینی امید معادل 100 میلیون تومان و در بانک قرض الحسنه رسالت برابر

 
با 30 میلیون تومان بود که منجر به راه اندازي کسب وکارهاي خرد (کوچک) شد. 

 
 

اسدي یادآور شد: مهارت آموزي حلقه گمشده در مبحث اشتغال است؛ در حال حاضر جوانان کشور متمرکز بر مدرك گرایی و عمدتا
فاقد مهارت هستند. بنابراین نگرش آموزش عالی باید بر مهارت آموزي متمرکز شود. در تدوین سند جهش تولید در شوراي عالی

 
انقلاب فرهنگی نیز دستگاه ها همچون وزارت آموزش و پرورش موظف به اجراء طرح هاي مهارتی هستند. 

وي با بیان این که مطابق با این طرح هر یک از دانش آموزان در مدارس نیز باید یک طرح مهارتی را اجرا کنند، خاطرنشان کرد:

 
مهارت آموزي باید از دوران خردسالی در کودکان نهادینه شود. 

به گفته اسدي 15 ژوئیه سال 2014 توسط سازمان ملل به عنوان روز جهانی مهارت هاي جوانان نام گذاري شد؛ که طرح ها و برنامه

 
هاي جهانی امسال در سراسر دنیا متاثر از شیوع ویروس کرونا بود و با شعار مهارت هاي یک نسل جوان تاب آور نام گذاري شد. 

 
برچسب ها 

 
- سازمان هاي مردم نهاد 

 
- اشتغال زایی 

- کارآفرینی



کارورزي و کارآموزي نیز باید در کنار آموزش هاي تخصصی قرار بگیرد/

زمینه سازي اشتغال هنرجویان در پایان دوره هاي مهارتی

منبع: ایسکاشماره خبر:  65  |  تاریخ: 1399/04/30

مدیر مدرسه عالی مهارتی صنایع خلاق: کارورزي و کارآموزي نیز باید در کنار آموزش هاي تخصصی قرار بگیرد چراکه
انباشت اطلاعات تئوري هیچ کمکی به اشتغال دانش آموختگان نخواهد کرد.

حجت الاسلام حسن ودود در گفت وگو با خبرنگار گروه دانشگاه ایسکانیوز درباره ضرورت توسعه برنامه هاي مهارت محور
آموزش در سطح نظام آموزش عالی اظهار کرد: باتوجه مشکلات اشتغال و بیکاري دانش آموختگان دانشگاهی به نظر می رسد موضوع

 
توانمندسازي دانشجویان بیش از پیش ضروري است و باید به عنوان یک الزام و پیوست تحصیلی به آن پرداخت. 

وي افزود: مدرك گرایی یکی از معضلاتی است که از سال هاي دور بر جان جوانان و محیط هاي شغلی افتاده است که اکنون دیگر
نمی توان با چنین پدیده اي مشکل اشتغال را حل وفصل کرد. قسمتی از مشکلات نیز از دانشگاه ها نشأت می گیرد. بسیاري از

 
موضوعات به صورت نظري و تئوري ارائه می شود و دانشجویان پس از فارغ التحصیلی هیچ مهارت و فنی در دست ندارند. 

مدیر مدرسه عالی مهارتی صنایع خلاق بیان کرد: با شرایطی که اکنون در بازار کار به وجود آمده دانشجویان و دانش آموختگان حتماً
باید مهارتی را کسب کنند تا بتوانند وارد بازار کار شوند. کارورزي و کارآموزي نیز باید در کنار آموزش هاي تخصصی قرار بگیرد

 
چراکه انباشت اطلاعات تئوري هیچ کمکی به اشتغال دانش آموختگان نخواهد کرد. 

حجت الاسلام ودود نگاه مدرسه صنایع خلاق به آموزش را «مهارت محور» تلقی کرد و گفت: باوجود شیوع ویروس کرونا در کشور،
آموزش هاي مدرسه عالی مهارتی صنایع خلاق تعطیل نشده و همه کلاس ها تحت وب به نوعی برگزار می شود تا هنرجویان به

 
صورت پروژه محور درگیر آموزش شوند و کار عملی و اجرایی آنها تحت تأثیر قرار نگیرد. 

وي درباره وجه تمایز مدارس عالی مهارتی و مراکز مهارت افزایی رایج در جامعه عنوان کرد: مراکز مهارت افزایی خصوصی نیز با
دیدگاه آشنایی و توانمندسازي افراد و اقشار مختلف راه اندازي شدند ولی متاسفانه این مراکز نیز موجب رواج مدرك گرایی و به
حاشیه رفتن اصل موضوع مهارت افزایی شد. افراد با مراجعه به مراکز فنی وحرفه اي صرفاً به دنبال اخذ مدرك بودند که این موضوع

 
به دور از اصل مهارت افزایی است. 

مدیر مدرسه عالی مهارتی صنایع خلاق ادامه داد: بعضی از مراکز نیز در سال هاي اخیر به وجود آمدند ولی بزرگترین ضعف این مراکز
این بود که نیروهاي تربیت شده را در راستاي کارآفرینی و ایجاد شغل هاي مرتبط قرار نمی داد. مدارس عالی مهارتی بدون توجه به
سطح تحصیلات و مدارج دانشگاهی، افراد را در فرآیندهاي مهارت آموزي قرار می دهد تا هنرجویان با هنر و فنی که می آموزند وارد

 
بازار کار شوند یا کارآفرینی کنند. 

حجت الاسلام ودود تصریح کرد: علاوه بر این ها مدرسه عالی مهارتی گواهینامه معتبري پایان دوره ها را نیز در اختیار فراگیران می



گذرد. ولی آنچه که براي مدارس عالی مهم است، ورود هنرجویان به بازار کار یا ایجاد کسب وکارهاي درآمدزا براساس دانش فنی

 
فراگرفته در مدرسه است. چرخه آموزش هاي اثرگذار و مهارت آفرین از طریق کامل می شود. 

وي درباره مهیاسازي شرایط اشتغال هنرجویان از طریق مدرسه عالی مهارتی تشریح کرد: اکنون با شرکت ها و دستگاه هاي اجرایی
متعددي تفاهم نامه هاي همکاري منعقد شده تا نیروي انسانی متخصص مورد نیاز آنها پس از کسب توانمندي ها و شرایط مهارتی
لازم معرفی و آغاز به کار کنند. اکنون دوره اي با عنوان شوق حرکت در این مدرسه عالی مهارتی در حال برگزاري است که منتخبین

 
دوره براي اشتغال به یک شرکت تخصصی براي اشتغال معرفی خواهند شد. 

مدیر مدرسه عالی مهارتی صنایع خلاق خاطرنشان کرد: هنرجویان ساعی، فعال و منتخب در دوره هاي کارآموزي و کاورزي در این
مدرسه به کارگیري می شوند. طبق توافقاتی که معاونت فرهنگی دانشگاه آزاد اسلامی صورت گرفته؛ بعضی از پروژه هاي دانشگاهی
در حوزه موشن گرافی، انیمیشن و گرافیگ به مدرسه عالی مهارتی صنایع خلاق سوق داده شود تا کارآموزان و هنرجویان در اثناي

 
این پروژه ها به کارگیري شوند. 

انتهاي پیام/



تولید مدیران خلق الساعه، به جاي تولید محصول در «هپکو»/ «غول صنعت

استان مرکزي» چرا زمین گیر شده است؟

منبع: جنوب پرسشماره خبر:  66  |  تاریخ: 1399/04/30

  به گزارش خبرگزاري فارس از اراك، احداث شرکت هپکو یکی از مهم ترین تحولات صنعتی در حوزه صنعت و به خصوص
خودروهاي سنگین بود که قبل از انقلاب در زمینی به وسعت 90 هکتار و سوله اي به وسعت 4 هکتار مورد بهره برداري قرار

گرفت و از اهداف موسسین و نظام صنعتی کشور پس از انقلاب (...) نوشته تولید مدیران خلق ...

 
 

به گزارش خبرگزاري فارس از اراك، احداث شرکت هپکو یکی از مهم ترین تحولات صنعتی در حوزه صنعت و به خصوص خودروهاي
سنگین بود که قبل از انقلاب در زمینی به وسعت 90 هکتار و سوله اي به وسعت 4 هکتار مورد بهره برداري قرار گرفت و از اهداف

 
موسسین و نظام صنعتی کشور پس از انقلاب توسعه این شرکت تا تبدیل شدن شرکت به یک تولید کننده برتر و جهانی بود. 

 تولید بلدوزرها و لودرهاي عملیاتی در دوران جنگ، ساخت برخی از اجزاي ماشین آلات با تامین تجهیزات برشکاري و ماشین کاري و
جوشکاري در دهه 60 و افزایش ظرفیت به حدود 1000 دستگاه ماشین آلات سبک راهسازي، ساخت استراکچر فلزي ماشین آلات
راهسازي، تاسیس مدرن ترین کارگاه تولید با ترکیبی از تکنولوژي کارگاهی، تکنولوژي محصولی و تکنولوژي گروهی با مدرن ترین
سیستم گردش کار و تجهیزات بروز اروپایی، انجام پروژه هاي صنعتی بزرگ ملی، ایجاد دانشگاه علمی کاربردي شرکت و تربیت صدها
نفر کارشناس خبره در حوزه تعمیر و نگهداري و مدیریت ماشین آلات راهسازي و بسیاري پیشرفت ها و افتخارات دیگر در سایر حوزه

 
ها از جمله افتخارات این شرکت است. 

25 تیرماه جاري بود که گزارشی با عنوان «دریغ است «هپکو» که ویران شود .../ صداي پاي تعطیلی پشت دیوارهاي صنعت اراك» در

 
خبرگزاري فارس منتشر و در آن به وضعیت شرکت هپکو از ابتدا تا به امروز گریزي زده شد. 

فرهاد بهادري کارشناس حوزه صنعت و از پرسنل شرکت هپکو در گفت وگو با خبرنگار فارس به موشکافی  مسائل و مشکلات این

 
شرکت پرداخت و دوره هاي مختلف شکوفایی و رونق و نابودي این شرکت را بازگو کرد. 

 
وي در ادامه این گفت وگو با بیان راهکار برون رفت از مشکلات و حفظ سلامت و قدرت شرکت پرداخته که در ادامه می خوانید. 



 
 

کارشناس حوزه صنعت با اشاره به وضعیت نیروي انسانی شرکت هپکو می گوید: منابع انسانی در بستر سازمانی چابک و پویا و
مدیرانی توانمند و دلسوز با کار و تلاش و فکر و اندیشه محصول را خلق و ارزش ایجاد کرده و با صبر و بردباري با عرضه و فروش
محصول به مشتري حاصل کار و تلاش خود را که خدمت به کشور و رضایت مشتري و درآمد و برکت براي شرکت و خانواده است، را

 
پدید می آورند. 

بهادي می افزاید: اساس وجودي هر شرکتی تشکیل عناصر مورد نیاز براي تحقق اهداف و طرح سرمایه گذاري شده در قالب یک
سازمان چابک و پویا و فرایندنگر براي عرضه محصول و خدمت است و مهم ترین سرمایه و منبع الهام بخش و پیشران هر سازمانی
منابع انسانی سازمان یافته و توسعه یافته آن است، منابع انسانی با خلاقیت و نوآور و در چارچوب ساختار سازمانی بهره ور موتور

 
محرك تولید، قوت قلب و تکیه گاه مدیران ارشد و مالکان بوده و عامل اصلی توسعه و رقابت پذیري شرکت هستند. 

وي با بیان اینکه منابع انسانی با استفاده بهینه از سایر منابع مانند مواد، تجهیزات، ماشین آلات، زمین و سرمایه شرکت را در مسیر
فناورانه و پیشرفت و بقاء هدایت می کند، می گوید: بدیهی است که اگر منابع انسانی در چارچوب ساختار سازمانی و زنجیره ارزش
پویا و منظمی طرح ریزي و آرایش پیدا نکند سازمان دچار تزلزل و گسیختگی و هرج و مرج و عدم بهره وري خواهد شد و تمامی
برنامه ها و استراتژي ها و تاکتیکها به صورت پرهزینه و غیره بهره ور لنگ لنگان پیش خواهد رفت و چه بسا منجر به بحران و رکود و

 
نارضایتی و معضلاتی شود. 

کارشناس صنعت ادامه می دهد: مدیران ارشد لازم است در سازماندهی ساختار شرکت و فراهم کردن بستر کار و تولید نهایت تلاش و
سرمایه گذاري را انجام دهند منابع انسانی نیز باید با مسئولیت شناسی و استفاده از تمام ظرفیت هاي فیزیکی و فکري و علمی خود
پیشران و ارزش آفرین براي شرکت باشند و بدانند که بقا و پیشرفت شرکت به جهش در تولید و خیر و برکت خواهد شد و منظور از
منابع انسانی یا سرمایه انسانی تمامی عناصر سازمان است از لایه هاي خط مقدم تولید تا نیروهاي ستادي و پشتیبانی و مدیران میانی

 
و ارشد و مالکان هستند که همگی در قالب واحدهاي سازمانی و ساختار در آن آرایش پیدا کرده اند. 

بهادري با بیان اینکه تحولات سازمانی و منابع انسانی شرکت هپکو را می توان به سه دوره تقسیم بندي کرد، بیان می کند: ابتدا
دوران قبل از خصوصی سازي است که با کارآفرینی سهامدار اول (موسسین) شرکت در راستاي مونتاژ ماشین آلات راهسازي آغاز شد،
به دلیل کمبود نیروي متخصص پس از جذب نیروهاي مورد نیاز کار آموزش و مهارت آموزي آنها توسط کارشناسان خارجی شرکت
هاي عرضه کننده ماشین آلات آغاز و به روش استاد و شاگردي و انتقال اسناد و مدارك و نقشه ها و روشها این نیروها فرایندهاي

 
کاري خود را آموخته و تا حدود زیادي مهارت هاي کاري و تجربی خوبی کسب کردند. 



 
 

وي تصریح می کند: پس از انقلاب با خروج نیروهاي کارشناسی شرکت هاي عرضه کننده اصلی ماشین آلات و دولتی شدن شرکت ها
شرکت با تکیه بر نیروهاي داخلی توانست گام هاي مهمی در تامین نیازهاي جنگ و کشور ایفا کند و ارزش هاي دینی و جهادي نیز
با این توانمندي ها آمیخته شد، پس از جنگ و در دوران سازندگی جنبش صنعتی سازي کشور شروع شد و در این راستا کارکنان
شرکت هپکو و مدیران نیز طرح توسعه شرکت را طرح ریزي و در گام اول ظرفیت شرکت را به بیش از 2 هزار و 700 دستگاه رساندند
که  قابل افزایش تا 4000 دستگاه بود و تعداد بسیار زیادي نیروي جوان و تحصیل کرده همزمان با آن جذب و تحت آموزش هاي
بسیار مهارت هاي ویژه اي کسب کردند و در این راستا توانمند سازي مدیران نیز با آموزش هاي تخصصی در کروپ المان استمرار

 
یافت که برایند این آموزش ها، جهش کشور در تولید و کیفیت و سرآمدي شرکت و رشد و تعالی مستمر آن بود. 

کارشناس مسائل صنعتی استان مرکزي ادامه می دهد: در این دوران فرایندهاي شرکت بازنگري شده و سازمان شرکت بازطراحی و
الگوي جامعی براي جذب، نگهداري و پرورش نیروي انسانی در بخش هاي شرکت طرح ریزي و طرح هاي طبقه بندي مشاغل نیز
عملیاتی شده و شرایط احراز مشاغل در تمام سطوح سازمان تعریف شد تا بدین طریق ضابطه در سازمان جایگزین رابطه در فرایند

 
جذب،  ارتقاء، جابجایی و چرخش شغلی پرسنل شود. 

بهادري با بیان اینکه در این دوران رضایت نسبتا خوبی در کل بدنه منابع انسانی شرکت ایجاد شده بود و تیم ها و گروه هاي کاري در
راستاي بهبود کیفیت بر عملکردها نظارت و بازخوردهاي لازم را به سطوح بالادستی انتقال می دادند، اظهار می کند: از طرف دیگر
مدیران ارشد براي انگیزش و بهره جویی بهتر از خلاقیت و کشف استعدادهاي پرسنل و   خانواده هاي آنها جلسات متعددي با لایه
هاي مختلف شرکت داشته و همچنین جشن هاي متعددي با پرسنل و خانواده هاي آنها برگزار کرده و ارتباط موثري بین لایه هاي

 
مختلف سازمان وجود داشت. 

 هپکو در نگاه سایر شرکت ها به دانشگاه و صنعتی پیشرفته و مدرن تبدیل شده بود که آثار آن همچنان با وجود بازنشستگی بیشتر

 
پرسنل آن زمان باقی مانده است 

وي از این دوران به عنوان دوره نقطه عطفی در بوجود آمدن نیروهاي انسانی با مهارت بسیار بالا در بخش هاي تولید و مونتاژ و
مهندسی تحقیقات و سایر بخش ها یاد کرده و می افزاید: آموزش هاي بسیار زیادي براي رشد و چند مهارته شدن پرسنل و  یادگیري
فناوري هاي نوین ارائه می شد و هپکو در نگاه سایر شرکت ها به دانشگاه و صنعتی پیشرفته و مدرن تبدیل شده بود که آثار آن

 
همچنان با وجود بازنشستگی بیشتر پرسنل آن زمان باقی مانده است و هنوز هم سرمایه ارزشمندي براي مدیریت است. 

کارشناس صنعتی استان مرکزي با بیان اینکه سازمان کاري شرکت در آن دوران شامل یک ترکیب هیئت مدیره و مدیرعامل در
تهران همراه با بخش هاي بازرگانی و فروش و مالی بود و یک مدیر کارخانه و تعدادي مدیر در اراك را شامل می شد، ادامه می دهد:
با وجودي که شرکت هاي تتا و خاتم نیز تعریف شده بود ساختار مجزایی براي آنها وجود نداشت و واحد خدمات پس از فروش و



مهندسی قطعات نیز فعالیت داشت و تیم مدیریت ارشد تهران نیز حضور موثري در اراك داشت و تصمیمات و طرح هاي بهبود در

 
اراك سازماندهی و تهران نقش استراتژیک در طرح ریزي و تامین بودجه  و پشتیبانی داشت. 

در این دوره مفهوم نیروي کار به منابع انسانی و سرمایه انسانی تغییر یافته و دیگر زمین و تجهیزات و منابع مالی سرمایه سازمان ها

 
نبوده و منبع مهم تري به نام منابع انسانی نیز بدان اضافه شد 

بهادري می گوید: در این دوره مفهوم نیروي کار به منابع انسانی و سرمایه انسانی تغییر یافته و دیگر زمین و تجهیزات و منابع مالی

 
سرمایه سازمان ها نبوده و منبع مهم تري به نام منابع انسانی نیز بدان اضافه شد. 

وي بیان می کند: از نقاط ضعف این دوره افزایش شدید نیروي انسانی در بخش هاي ستادي و پشتیبانی و بزرگ شدن تدریجی
ساختار شرکت بود که البته در راستاي سیا ت هاي دولت ها براي اشتغال زایی نیز بود، همچنین توسعه هاي انجام شده خارج از
ظرفیت و کشش بازار بود و باعث فربه شدن و بزرگی بیش از حد سازمان و ساختار آن می شد که این امر در دوره بعدي باعث پدید

 
آمدن مشکلاتی چون ایجاد گروه هاي خودگردان و شرکت هاي اقماري و افزایش دارایی هاي ثابت شرکت شد. 

 
 

کارشناس مسائل صنعتی ادامه می دهد: در این دوره پرسنل روز به روز شاهد افزایش رفاهیات و منافع مالی و رضایت خاطر از

 
سیستم بوده و متوسط دریافتی بیش از دو برابر حقوق پایه افراد بود. 

بهادري با اشاره به دوران خصوصی سازي بیان می کند: با ابلاغ سیاست هاي اصل 44 و واگذاري شرکت ها امید به افزایش بهره وري
و تولید با ورود بخش خصوصی و استفاده بهینه تر از منابع افزایش یافته بود، از طرف دیگر نگرانی هاي منابع انسانی نیز در کنار امید
آنها به کار و تولید، بیشتر شده بود زیرا این بخش دیگر پتانسیل لازم براي تحقیق و توسعه را نداشته و برخی فعالیت هاي آموزشی و

 
پرورشی نیروي انسانی را وظیفه حاکمیتی دانسته و کاهش هزینه ها نیز یکی از ویژگی هاي بخش خصوصی است. 

 بخش خصوصی با ورود به هپکو بسیاري از رویه ها و ارزش ها و مفاهیم کاري را دچار تغییر کرد و به تدریج نگرش به نیروي انسانی

 
نیز دچار تغییر  شد 

وي تصریح می کند: بخش خصوصی با ورود به هپکو بسیاري از رویه ها و ارزش ها و مفاهیم کاري را دچار تغییر کرد و به تدریج
نگرش به نیروي انسانی نیز دچار تغییر  شد و استراتژي هاي متزلزلی براي شرکت تدوین شد که همگی کوتاه مدت و ناتمام باقی
ماندند و  متاسفانه در این دوره بنا به دلایلی که قبلا ذکر شد شرکت هاي اقماري بسیاري شکل گرفته و سوداي به قدرت رسیدن و
رقابت براي پست هاي سازمانی و کنار زدن ضوابط شروع شده و افراد براي رسیدن به پست هاي مدیریتی و سایر موارد به رقابت
پرداخته و شغل ها و ساختارهاي عجیب و غریبی و من دراوردي بسیاري ایجاد شدند از جمله معاونت هاي متعدد، قائم مقام ها،



جانشین ها و تجزیه برخی واحدها به چندین واحد و گاها تعدادي واحد مشابه و ... و متاسفانه واحدهاي استراتژیک و تضمین کیفیت

 
و تعالی سازمانی شرکت نیز بازیچه این رقابت هاي فردي شده و مستندات لازم را براي این تغییرات خلق می کردند. 

 
 

کارشناس مسائل صنعتی استان مرکزي بیان می کند: با ورود خیل زیادي از نیروهاي غیرمتخصص به شرکت بخصوص در لایه هاي
بالاي سازمان و ناکارآمدي آنها این روند باعث شد که بسیاري از کارشناسان و کارکنان شرکت نیز از فرصت استفاده و با کنار گذاشتن
تخصص خود، براي رسیدن به منافع بیشتر و مزایاي ویژه به سمت ها و بخش هاي دیگري بروند که این تغییر و تحولات به تدریج
باعث کوچک شدن حیطه وظایف و اختیارات مسوولان بسیاري از واحدها شده و همچنین عدم طی مراحل ارتقاء و رشد براي رسیدن
به حد اعلاي تخصص در آن واحد باعث حضور مسئولانی با تخصص کم یا بدون تخصص در راس واحدها شد که زمینه را براي بی

 
ارزش کردن کار دیگران و یا کنار زدن برخی رویه هاي تعریف شده و فرایندها فراهم کرد. 

بهادري می گوید:  یکی از عواملی که در این دوران باعث تاخیر در شدت بحران و رکود آن شد، وجود برخی مدیران اصلی در سازمان
بود که با دلسوزي ولی با اختیاراتی کم تلاش هاي زیادي هم براي نجات شرکت کردند از جمله آقایان کرامتی، بادکوبه اي، سلیمی،
رعنایی و.... ) ولی تلاش آنها در این سیستم ناتمام یا ناکام ماند و  بحران سازمانی و مدیریت ها تا بدانجا پیش رفت که اولین حقوق
کارکنان در سازمان که همانا دریافت مزد است نیز توسط مدیریت و سازمان به حاشیه رانده شد و دریافتی ها و رفاهیات شدیدا

 
کاهش یافته و مزایاي شغلی نیز به حداقل رسید. 

وي ادامه می دهد: پیامد خطرناك این رویه باعث فروپاشی اخلاقی و ارتباط سازمانی شده و شورش هاي پرسنلی را به بار آورد  و
شاهرگ ارتباطی میان عناصر سازمان و پرسنل بریده شد و طبقه جدیدي از پرسنل ظهور کردند که امورات شرکت را در هر سطحی
می توانستند تغییر و تصمیمات مدیریت را بی خاصیت و حتی به مدیریت موضوعاتی را تحمیل و منابع انسانی را رهبري و کانالیزه
کنند، در مجموع این دوره فرهنگ سازمانی شرکت نیز دچار آشفتگی بسیاري شد و تاثیرات مثبت و منفی روي آن داشت، از جمله
توجه بیشتر به کار فیزیکی، نگرش منفی به بزرگی سازمان ستاد به تولید، کوتاه مدت بودن عمر مدیران، عدم هماهنگی و تفاهم بین

 
لایه هاي سازمانی، زیرآب زنی و چاپلوسی، رانت اطلاعاتی، رابطه مداري، پنهان کاري، تغییر مفهوم پاداش و تنبیه و انگیزش و... 

کارشناس با سابقه شرکت هپکو پیرامون ویژگی هاي سازمان و منابع انسانی در سال هاي اخیر نیز اظهار می کند: سازمان تا حدود
زیادي از هم گسیخته شده و تنها شکل ظاهري آن باقی مانده و مدیریت ها نقش چندانی در تصمیم گیري ها ندارند و فرماندهی و

 
مدیریت پرسنل به علت نقاط ضعفی که دارند بسیار کم رنگ شده است. 



 
 

بهادري می افزاید: ارتباطات بین پرسنل و مدیریت در حد مسائل جاري شکل گرفته و دیگر مدیریت نقش رهبري و سازماندهی و
هدایت پرسنل و رسیدگی به مشکلات آنان را کنار نهاده و سعی در حفظ موقعیت خود و پرهیز از مسائلی که حساسیت پرسنل را

 
ایجاد کند می کند و محافظه کار شده اند. 

مدیریت هاي سفارشی و خلق الساعه تصمیمات نسنجیده اي را گرفتند که به آشوب و بی نظمی وحدت بین واحدها و پرسنل منجر

 
شد  

وي با بیان اینکه مدیران نوظهور و کم مایه میدان را در دست گرفته و دوره عمر کوتاهی دارند و با هر تغییر سازمانی آنها نیز کنار زده
می شوند و در این سال ها شرکت بجاي تولید محصول به تولید مدیر و معاون و مدیر عامل و ... اهتمام ورزیده است، خاطرنشان می
کند: مدیریت هاي سفارشی و خلق الساعه تصمیمات نسنجیده اي را گرفتند که به آشوب و بی نظمی وحدت بین واحدها و پرسنل
منجر شد، ناچارا تصمیمات در سایه اعتراض و تنش هاي پرسنلی دچار تغییر اساسی می شود، سلسله مراتب سازمانی رعایت نمی
شود و فضاي مجازي نقش بسزایی در تغییر و تحولات سازمانی یافته و به سهولت با تحریک گروه هایی تصمیماتی اتخاذ و یا برچیده

 
می شود و وحدت فرماندهی وجود ندارد. 

کارشناس حوزه صنعت استان مرکزي بیان می کند: در این دوره اطلاعات در شرکت به سهولت جابجا و به دلیل تغییرات سازمانی
افشا می شود؛ فاصله حقوقی میان مدیران ارشد با سایر لایه هاي سازمانی بیش از 5 برابر شده است، باندبازي و فساد و رانت خواري و
دروغ در شرکت افزایش یافته است و دسته بندي ها و یارکشی هاي مثبت یا منفی زیادي در میان کارکنان بوجود آمده، رویش هاي
جدیدي از پرسنل خوش فکر و دلسوز و توانمند بوجود آمده که منشا تغییر و تحولات سازمانی بوده و رهبري اتحاد پرسنل را رقم می

 
زنند و البته جنبه منفی این اتفاق نیز پدیدار و افراد خودسر و جاه طلب هم ظهور کردند. 

 فرهنگ کارکردن در شرکت که زمانی یکی از ویژگی هاي برجسته منابع انسانی شرکت بود دچار تزلزل شده و وحدت فرماندهی از

 
بین رفته است 

بهادري با بیان اینکه فرهنگ کارکردن در شرکت که زمانی یکی از ویژگی هاي برجسته منابع انسانی شرکت بود دچار تزلزل شده و
وحدت فرماندهی از بین رفته است، می گوید: در این دوره کناره گیري از کار و گوشه نشینی رشد زیادي یافته و حتی افرادي در
سیستم هستند که چندین سال به دلیل اختلاف نظر کاملا گوشه نشین و بی مسئولیت شده اند و بازخواستی وجود ندارد و در دیگر

 
بخش هاي سازمان نیز حاضر به همکاري نیستند. 

 وي با اشاره به راهکارهاي بهبود تبدیل تهدیدات سازمان و منابع انسانی به فرصت بیان می کند: عارضه یابی مشکلات مربوط به طرح
ریزي سازمان پویا و علل نارضایتی منابع انسانی و ناتوانی مدیران و وحدت فرماندهی در شرکت می تواند در ایجاد سازمانی جدید



کمک کار باشد، کاهش هزینه هاي سازمان با کوچک کردن ساختار و سازمان شرکت و کاهش دارایی ها و موجودي هاي راکد و غیر
بهره ور، همچنین باز طراحی ساختار چابک سازمانی شرکت و لایه هاي تصمیم گیري انعطاف پذیر و فرایند نگر و گزینش مدیران بر
اساس صلاحیت اخلاقی و حرفه اي و ویژگی هاي هدایت کنندگی و میزان نخبگی و خلاقیت از راهکارهاي بهبود تبدیل تهدیدات به

 
فرصت است. 

 
 

وي نظرخواهی از پرسنل در خصوص انتخاب افراد سازمان، ایمان آوردن به نقش منابع انسانی در رشد و اعتلاي شرکت و جهش
تولید و بروز خلاقیت و نواوري در آنها و مرکز سود دانستن آنان بجاي مرکز هزینه را از دیگر راهکارهاي موثر در این زمینه دانسته و

 
می گوید: مدیریت و پرسنل هم سو و با هدف مشترك دو بال استراتژیک براي پروازي موفق هستند. 

 
 مدیریت و پرسنل هم سو و با هدف مشترك دو بال استراتژیک براي پروازي موفق هستند  

به گفته وي هدف قراردادن تولید محصولات و هماهنگی در زنجیره تامین و پتانسیل هاي بیرونی براي جلب مشتریان، تولید بموقع
محصول و نوآوري در محصولات جدید با کمترین هزینه و قیمت تمام شده، در اولویت بودن انجام کارهاي جاري و اتمام بموقع آنها
بدون هیچ مسامحه و مصلحت طلبی توسط تمامی بخش هاي سازمان و انتقال مشکلات و گلوگاه ها جهت سرعت دهی به این امر،
جبران تدریجی خسارت هاي شدید مالی و روحی روانی وارد شده به پرسنل در دوره هاي گذشته و افزایش اعتماد آنها به سیستم،
مطالبه گري براي ورود کار به شرکت و تولید محصول که بقائ شرکت در گرو آن است و باید از لایه هاي سازمانی تا مدیریت ارشد
شروع و به نمایندگان منتخب براي پیگیري و ایجاد تصمیم لازم منتقل و در صورت به بن بست رسیدن با تصمیم خبرگان و
نمایندگان و مطالعه شیوه حرکت اعتراضی بصورت هدفمند با بیشترین کارایی و کمترین هزینه بصورت گروهی کشیده شود، کاهش
دخالت هاي عوامل برون سازمانی در موضوعات شرکت و اتکا به منابع انسانی و سیستمها و تجربیات درونی از دیگر عوامل موثر در این

 
زمینه است. 

کارشناس مسائل صنعت با بیان اینکه در طول دوران افتخار آمیز خدمات شرکت عملکردهاي سنجیده و ناسنجیده بسیاري رخ  داده و
در دانشنامه شرکت ثبت شده است، بیان می کند: بدون شک سنگینی عملکردهاي سنجیده بیشتر به گذشته شرکت مربوط و
عملکردهاي نسنجیده آن در دهه اخیر بیشتر رخ داده است که البته شکست ها و ناکامی هاي رخ داده می تواند درس و تجربه

 
ارزشمندي براي حرکت عقلانی و موفق در آ ینده شرکت باشد اگر از آنها درس بگیریم و مایه عبرت براي تمام ما باشد. 

نگاه تازه به کسب و کار براي خلق و تولید محصولات جدید و بخصوص تبدیل محصولات وارداتی به مشابه داخلی و بومی سازي آنها با

 
توجه به ظرفیت هاي موجود و ظرفیت هاي شرکت هاي اقماري راهکار خروج هپکو از بن بست است 

  بهادري پیرامون پیشنهادات براي بهبود توان تولیدي شرکت می گوید: توسعه رنج محصولات و نگاه تازه به کسب و کار براي خلق و



تولید محصولات جدید و بخصوص تبدیل محصولات وارداتی به مشابه داخلی و بومی سازي آنها با توجه به ظرفیت هاي موجود و
ظرفیت هاي شرکت هاي اقماري، برون سپاري بخشی از ظرفیت هاي مازاد شرکت و همچنین برخی توانمندي ها و دارایی هاي
موجود در راستاي درآمدزایی، ضرورت توجه بیشتر به امر نگهداري و حفظ سرمایه هاي فیزیکی شرکت و بخصوص ماشین آلات مدرن

 
موجود با تعمیرات و نگهداري پیش گیرانه آنها از جمله این راهکارها است. 

وي تصریح می کند: در طول حدود 10 سال اخیر به دلیل بحران مالی، بودجه اي براي بروز آوري ماشین آلات و تعمیرات اساسی آنها
تخصیص نیافته است باید با اولویت بندي براساس نیازهاي تولید به تدریج با بهبود شرایط مالی شرکت ماشین آلات ضروري را براي
افزایش کارایی تعمیر و یا قطعات آن را تعویض کرد، برخی تجهیزات و دستگاه ها دیگر توجیه براي نگهداري آنها وجود ندارد و
جایگزینی با سیستمی جدید گاها از هزینه هاي تعمیر و نگهداري آنها اقتصادي تر است، لذا بایست با اولویت بندي نسبت به فروش

 
تجهیزات قدیمی و تامین دستگاه جدید اقدام کرد. 

کارشناس مسائل صنعتی بیان می کند: سیستم هاي کامپیوتري شرکت با صرف هزینه اندکی قابلیت بهبود و افزایش کارایی دارند و
بایست تجزیه و تحلیل اقتصادي براي جایگزینی و یا تعمیر آنها نیز صورت گیرد، با فرایند نگري، روش ها و متدهاي تعریف شده در
قالب سیستم اطلاعاتی شرکت نیازمند بازنگري و ساده سازي بیشتر است و بسیاري از برنامه هاي تعریف شده قابلیت استفاده ندارد و

 
نیازهاي جدیدي به آنها باید اضافه شود. 

 
 

بهادري با اشاره به اینکه تامین و بکارگیري نرم افزارهاي روزکاربردي در حوزه هاي مهندسی، فروش، تولید، نگهداري، برنامه ریزي،
مالی، اداري، برنامه ریزي و ... مورد توجه قرار گیرد، خواستار استفاده از سیستم هاي هوشمند پرتابل به جاي ابزارها و سیستم هاي

 
موجود شد. 

وي می گوید: با توجه به کاهش سطح نیروي انسانی بخصوص در حوزه هاي پشتیبانی بایست غنی سازي شغلی و بکارگیري سیستم
هاي جدید و خبره مورد توجه قرار گیرد، توجه به چابکی سازمان با حذف یا ادغام برخی واحدها براي ارتقاء سطح بهره وري سازمانی
و  بهره وري تولید ضروري است، توسعه و یکپارچه سازي سیستم هاي اطلاعاتی و پیاده سازي سیستم هوشمند برنامه ریزي منابع
سازمان ERP  جهت برنامه ریزي، مدیریت و مانیتورینگ عملکردهاي شرکت از طراحی تا تامین داخلی و خارجی و مشتري نیز مورد
عنایت قرار گیرند، همچنین واحد آموزش و دانشگاه علمی کاربردي شرکت تمرکز بیشتري به تربیت نیروهاي داخلی شرکت و
نیازهاي پرسنلی آینده شرکت داشته باشد و نیازها و فناوري هاي نوین را نیز به پرسنل انتقال دهند و نقش این دانشگاه در تربیت

 
نیروي انسانی خبره مورد نیاز شرکت و خدمات آن بازنگري و از حالت تجاري خارج شود. 

 
مشکلات هپکو از کجاست؟ 



همچنین برخوردهاي قضایی با نیروهاي معترض و خواهان تغییر، ضعیف شدن واحدهاي آموزش و پژوهش در شرکت، ضعیف شدن
واحدهاي تحقیق و توسعه شرکت، خروج بی ضابطه و عامدانه نیروهاي باتجربه و باسابقه شرکت در تمام بخشها و بازنشستگی
ساختگی، بلاتکلیفی املاك و اموال فراوان شرکت و گستردگی سرمایه گذاریهاي شرکت در نقاط مختلف، وجود قطعات راکد در
انبارهاي مختلف، کم توجهی به تعمیرات و نگهداري ماشین الات و تجهیزات و عدم بروز آوري آنها، عقب ماندن از تغییرات فناوري
جهانی در حوزه هاي شرکت، وجود افراد و نیروهاي منزوي و گوشه نشین در شرکت، کم بودن درامدهاي پرسنل و رفاهیات آنان، نبود
سیستم هاي انگیزشی براي رقابت کاري، افت تولید شرکت بخصوص در ده سال اخیر، زیان انباشته سالیانه، انباشتگی هزینه هاي
مالی و وام هاي دریافتی، متوقف شدن دستیابی به دانش فنی تولید بسیاري از محصولات، عدم توجه جدي به بومی سازي محصولات
وارداتی و تحت لیسانس شرکت، شکلات تامین نقدینگی با وجود ثروت هاي عظیم در دارایی هاي ثابت و سهام مس و بورس،

 
مشکلات تامین ضمانت نامه براي اجراي پروژه ها و قراردادهاي تولید محصول از دیگر مشکلات است. 

در جمع بندي برخی مشکلات اساسی حاکم بر شرکت هپکو باید گفت: بحران رکود اقتصادي حاکم بر کشور، تحریم هاي شدید
اقتصادي، کاهش بودجه هاي عمرانی کشور به دلیل کاهش درامدهاي ارزي، عدم ثبات نرخ ارز و تغییرات شدید آن و تاثیر شدید در
قیمت تمام شده و هزینه هاي تولید، عدم حمایت جدي و مداوم از تولیدات داخلی و تسهیل واردات مواد و قطعات وابسته، ناکارآمدي
سیستم بانکی کشور در حمایت واقعی از تولید و نظارت بر پرداخت ها، ضعف و روزمره شدن آموزش در دانشگاه ها و مدرك گرایی
بجاي فن گرایی، وجود شرکت هاي اقماري بی خاصیت و ورشکست شده، تغییرات مکرر تیم هاي مدیریتی و نبود تیم منسجم و
استراتژیک و کارآفرین و آگاه، ضعف دستگاه هاي حاکمیتی در انتصاب افراد داراي اهلیت و تخصص در راس هرم سازمانی شرکت و
سیاست زدگی در انتصاب ها، ضعف نهادهاي قضایی و بازرسی در حسابکشی از انتصاب ها و عملکردهاي شرکت و سهامداران، وجود
مصوبات و صورت جلسات و دستورات کم خاصیت و کاغذي، تبدیل ابزار بورس به ابزار پول سازي و قمار و بورس بازي هرمی، ضعف
سازمان خصوصی سازي در نظارت و واگذاري شرکت ها به افراد با صلاحیت حرفه اي، فراگیر شدن استفاده از ابزار قانونی افزایش
سرمایه صوري بجاي افزایس سرمایه واقعی، نبود وحدت فرماندهی در شرکت و عملکردهاي جزیره اي، مشکلات اعتراضات کارگري و

 
عدم پرداخت مناسب و بموقع حقوق کارگران بخشی از این مشکلات است. 

 
اما به اعتقاد بهادري کارشناس حوزه صنعت راهکارها و استراتژي هاي رفع مشکلات بسیار زیاد هستند. 

اولین و مهم ترین المان براي شروع تولید خواستن است که این خواستن باید با همت مالکان شرکت ایجاد شود لذا مهم ترین و اصلی
ترین راهکار رفع مشکل شرکت تعیین تکلیف آن از بعد مالکیت و سهامداري است و با توجه به شرایط موجود به نظربهترین گزینه

 
بازگشت شرکت به دولت  است تا دوباره مانند دهه هاي 60 و70 و80 شاهد خدمات ارزشمندي از شرکت به جامعه باشیم. 

عنصر بعدي براي نجات شرکت انتخاب و انتصاب تیم متخصص و با تجربه و دلسوز و با دانش و باثبات و مستقل براي تصمیم گیري
استراتژیک و اداره قدرتمند شرکت است، زیرا آنها هستند که با مطالعات عمیق و جمع آوري اطلاعات و منابع مالی تصمیم می گیرند

 
که چه چیز، در چه زمانی، به چه مقداري و با چه کیفیت و منابعی تولید شود 

 
  

عنصر بعدي براي نجات شرکت انتخاب و انتصاب تیم متخصص و با تجربه و دلسوز و با دانش و باثبات و مستقل براي تصمیم گیري
استراتژیک و اداره قدرتمند شرکت است، زیرا آنها هستند که با مطالعات عمیق و جمع آوري اطلاعات و منابع مالی تصمیم می گیرند
که چه چیز، در چه زمانی، به چه مقداري و با چه کیفیت و منابعی تولید شود. لذا انتخاب مدبرانه مدیران ارشد و پس از آن ثبات

 
مدیریت بسیار با اهمیت است. 



توجه ویژه و فوري به تولید محصولاتی چون غلطک ها و گریدر و لودرهاي سبک که بومی شده شرکت هستند و وابستگی به دانش
فنی شرك هاي تحت لیسانس نداشته و امکان تغییر منابع تامین آنها نیز به سهولت وجود دارد، این حوزه از تولیدات می تواند بیش
از 40 درصد ظرفیت شرکت را فعال کرده و بازار مناسبی نیز در داخل براي آنها وجود دارد که بخش مهم آن به نیازهاي بخش

 
وزارتخانه هاي راه، کشور و نیرو بر میگردد که این دستگاه ها می توانند از هپکو حمایت کنند. 

تدوین برنامه تولید چابک سال 1399 براي اهتمام به تولید محصولات طراحی داخلی، بازنگري و طرح ریزي دوباره کسب و کار
شرکت بخصوص در بازار خدمات، بازار قطعات، بازار محصولات مینی، بازار محصولات معدنی و کشاورزي و محصولات نوین و وارداتی،
ماشین آلات خدمات شهري و شهرداري ها، تولید تجهیزات کمکی، توسعه و توجه ویژه به واحد طراحی و مهندسی شرکت و ادغام با
مهندسی قطعات و جوینت شدن آنها با شرکت هاي دانش بنیان براي مهندسی مجدد ماشین آلات و نوآوري محصولات جدید و بروز
آوري ماشین آلات بومی براي حداکثر سازي ساخت داخل و حداقل سازي اجزاي وارداتی و توسعه منابع و سناریوهاي تامین در

 
ماشین آلات است. 

همچنین تبدیل دارایی هاي ثابت و فاقد ارزش افزوده به سرمایه در گردش توسط مالک اهلیت دار و تیم مدیریت قوي و با نظارت
دستگاه هاي مربوطه براي جلوگیري از سوء استفاده، تبدیل سهام شرکت به چند خوشه سهم کوچک تر براي سهولت واگذاري و
گسترش حیطه نظارتی و مالکیت هاي کارافرین تشنه خدمت و توانمند، ممانعت از دریافت وام جدید به بهانه هاي مختلف که سبب
سوء مدیریت در تولید می گردد و زیان مالی شرکت را افزایش می دهد با تکیه بر منابع داخلی و تولید منابع انسانی با خلاقیت و
نوآوري و در چارچوب ساختار سازمانی بهره ور موتور محرك تولید، قوت قلب و تکیه گاه مدیران ارشد و مالکان و عامل اصلی توسعه و

 
رقابت پذیري شرکت است که باید مورد احترام و کرامت ویژه قرار گیرند. 

آموزش و مهارت افزایی آنها افزایش یابد، چرخش و غنی سازي شغلی مورد توجه قرار گیرد،  طبقه بندي مشاغل اجرا شود،  رضایت
انها سنجیده شود، اخلاق حرفه اي توسعه یابد، جذب و نگهداري و ارتقاء و خروج نظام مند گردد، روحیه مطالبه گري تشویق شود و

 
درامد آنها افزایش یابد. 

باید نخبگان شرکت شناسایی و مورد استفاده موثرتر قرار گیرند براي رونق تولید و انتصاب در جایگاه هاي مناسب سازمانی و همچنین

 
مشارکت پرسنل و نمایندگان آنان در تصمیم گیریها موثرتر واقع شود. 

برگزاري جشن ها و گردهم آیی هاي مختلف بصورت کلی و واحدي براي نزدیکی بیشتر پرسنل با سازمان و ایجاد روحیه شاد و امید

 
بخش و شنیدن نقطه نظرات بعد از پیروزي بر کرونا. 

 
 

عارضه یابی و تغییر رفتار نیروهایی که تنش ایجاد می کنند، تعمیرات و نگهداري پیش گیرانه بخصوص براي ماشین الات مدرن
موجود، توجه به سیستم و مدیریت برنامه ریزي توانمند و چابک براي سرعت بخشی به تولید و برنامه ها، کوچک سازي واحدها و
بخصوص انبارها با فروش اقلام راکد موجود در آنها و پالایش دارایی ها و توجه به امر تامین بموقع و به اندازه نیاز، توجه به واحدهاي
نظارت و حفاظت و حراست براي مصونیت شرکت از آفت هاي درون و برون سازمانی و استقلال انها و جلوگیري از رخنه عناصر بی



 
صلاحیت بیرونی به شرکت. 

لازم به یادآوري است این گزارش قبل از واگذاري شرکت هپکو به تامین اجتماعی تهیه شده و قرار است به زودي پیرامون این

 
واگذاري نیز گفت وگویی با این کارشناس صورت گیرد. 

منبع:فارس



موافقت نامه احداث پارك پلی پروپیلن ایلام امضا شد

منبع: بورس 24شماره خبر:  67  |  تاریخ: 1399/04/30

موافقت نامه احداث پارك پلی پروپیلن ایلام میان قاسم سلیمانی دشتکی استاندار ایلام، علی اکبر بسطامی، نماینده استان
ایلام در مجلس شوراي اسلامی، ...

بورس24 : موافقت نامه احداث پارك پلی پروپیلن ایلام میان قاسم سلیمانی دشتکی استاندار ایلام، علی اکبر بسطامی، نماینده
استان ایلام در مجلس شوراي اسلامی، رسول اشرف زاده مدیرعامل شرکت گروه پتروشیمی سرمایه گذاري ایرانیان (پترول) و رضا
محمدرحیمی رئیس سازمان صنعتی معدن و تجارت ایلام و محمود هاشم زاده مدیرعامل توسعه صنایع پایین دستی پتروایرانیان امضا

 
شد. 

پارك پلی پروپیلن ایلام با هدف احداث 6 زون و 94 واحد براي تولید 20محصول مختلف در ایلام از سوي بخش خصوصی احداث می

 
شود که شرکت پترول نیز سهامدار این طرح خواهد بود. 

کل سرمایه گذاري لازم براي احداث پارك پلی پروپیلن ایلام بالغ بر 12 هزار میلیارد ریال است که سبب اشتغال مستقیم 4830 نفر

 
و غیرمستقیم 9 هزار نفر خواهد شد. 

جلوگیري از خام فروشی، تکمیل زنجیره ارزش و توسعه صنایع پایین دست پتروشیمی، ایجاد اشتغال پایدارو رونق تولید ، جذب
سرمایه بخش خصوص از جمله اهداف این طرح به شمار می رود.



صیادان بلوچ به گل نشستند

منبع: 55 آنلاینشماره خبر:  68  |  تاریخ: 1399/04/30

محمد شُهلی برُ، مدیرکل شیلات سیستان وبلوچستان: 100هزارمتر اسکله «بریس» لایروبی شده اما  در اسکله «رَمین» کار
هنوز پیش نرفته و اشکال از پیمانکار است

محمد شُهلی برُ، مدیرکل شیلات سیستان وبلوچستان: 100هزارمتر اسکله «بریس» لایروبی شده اما  در اسکله «رَمین» کار هنوز

 
پیش نرفته و اشکال از پیمانکار است 

(لیلا مهداد) شبی که ماه کامل شود، لنِج ها کنار «بریس» و
«رَمین» آرام نمی گیرند. صیادان خسته از موج هاي دریا، روي
عرشه می ایستند و چشم می دوزند به اسکله «کُنارك» و
«چابهار». 21 مرد دریا روي هر لنِج ، می زنند به دل آب هاي
عمان و اقیانوس هند. می روند تا نزدیک مرز و ترس طوفان ها،
راهی به جان شان باز نمی کند. کیلومترها تور می اندازند. دلهره
دزدان دریایی خواب از چشمان شان می دزدد. شیطنت عروس
هاي دریایی، تورها شان را به هم می پیچد و خالی از صید می

کند تا شب را به روز بدوزند و گره از تورها باز کنند. به خانه که برسند سهم شان از تمام شب زنده داري ها و دلهره ها یک سوم صید

 
سه ماهه است. 

سال هاست لنِج ها رفته اند. قایق ها به گِل نشسته اند. دست صیادان از دریا کوتاه شده. پاتوق کِشتی هاي بزرگ، شده دریاي خالی از

 
ماهی. تعداد زیادي از صیادان زاروزندگی شان را برُده اند حاشیه شهر؛ دور از چشم هم ولایتی ها. 

 
ارث پدربزرگ هایمان را به باد دادند 

تا همین چندسال پیش، «رمین» و «بریس» و «گواتر»، سواحلی بودند پر از قایق هاي پارویی و حالا تنها در قصه هاي پدربزرگ ها
می توان از آنها شنید. صبح ها تورها پهن دریا می شدند. عصرها اسکله پُر می شد از بوي ماهی و صداي صیادان خوشحال از تورهاي
پُربارشان. «عمران» و هم سن و سال هایش، آن روزها کنار بزرگ ترها مشق صیادي می کردند. اسکله ها که آمدند، ریش سفیدها به
گِل نشستن قایق ها و این روزها را پیش بینی کردند اما مهندس ها به اعدادوارقام روي نقشه ها بسنده کردند و اسکله ها ساخته
شدند. «پدرهایمان گفتند30سال دیگر اسکله ها لایروبی می خواهند، این گونه نسازید. مهندس ها جواب دادند شما چه می دانید، جز

 
رفتن به دریا و صید ماهی. ما مهندسیم و کاربلد.» 

چندسالی است «عمران» مرز هفتادسالگی را رد کرده. حالا پسرها، ناخداي لنِج کوچکش شده اند. ساحل اما توان قبل را ندارد، از



همان زمان که کِشتی هاي بزرگ تور انداختند به دریا و شیره جانش را مَکیدند و بعد تورها خالی برگشتند به خانه. «ارث پدرها و
پدربزرگ هایمان را بر باد دادند.» صیادي از پدر به پسر ارث می رسد. نسل پشت نسل روزي شان را از دریا طلب می کنند. نه از
کشاورزي خبر است، نه دامداري. اینجا دریاست و ماهی. «پشت در پشت، با خدا معامله کرده ایم. دریا روزي مان را می دهد. روزي با

 
اوست؛ بدهد شکرش، ندهد شکرش.» 

کشتی هاي بزرگ که آمدند براي صید، دریا از ماهی خالی شد. صیادان داروندار شان را ریختند روي هم تا لنِج بسازند. چوب ها روي
هم میخ شدند. لنِج ها قد کشیدند. ناخداها و ملوان ها ماه ها روي آب هاي آزاد تاب خوردند. اقیانوس هند را به چشم دیدند و
برگشتند، اما: «اسکله را که گِل گرفت، لنِج هاي بزرگ رفتند و صفایی به ساحل نمانده. آخرش حرف بومی ها شد و اسکله نیاز به

 
لایروبی پیدا کرد.» 

 
دوباره خاك، راه صیادان را سَد می کند 

شش سالی است اسکله با قایق ها و لنِج ها قهر کرده. از روزي که خاك و گِل پاي اسکله نشسته و قایق ها جرأت نزدیک شدن پیدا
نکردند. لنِج هاي بزرگ تر سهمیه سوخت شیلات را به خورد موتورها دادند براي سفر به آب هاي آزاد. 300قایق کوچک گازوییلی
ماندند و ساحل بی ماهی. هرماه هزاروصد لیتر سوخت سهمیه اي هزاروپانصد تومانی گرفتند و زدند به دریا. 300قایق دیگر اما ماندند
و سوخت آزاد بالاي 5 هزار تومان. «آخرین پروانه بهره برداري سال76 صادر شد. 300قایق بی مجوز مانده و سوخت یارانه اي ندارند.
مجبورند سوخت آزاد بزنند و بروند دریا.» قهر اسکله و قایق ها طولانی شد و صیادان گِله برُدند به شیلات. نامه نوشتند. زنگ زدند تا
اینکه پاي دستگاه لایروبی به اسکله رسید. «جاسم» شاهد این رفت وآمدها و گلایه ها بود. «6سال پیش باید لایروبی می شد. 80،

 
70لنِج بزرگ مجبور به مهاجرت شدند.» 

صداي دستگاه لایروبی یک سالی است در «بریس» می پیچد اما هنوز گِل ولاي ها از پایه هاي اسکله دِل نمی کَنند. کار براي صیادان
که سخت شد، رفتند براي کارگري. «یک سالی است دستگاه کار می کند، اما بی فایده. کار اساسی باید کرد؛ یک بار براي همیشه
وگرنه پنج سال دیگر وضع همین است. دوباره خاك می نشیند و راه صیادان را براي رفت وآمد سَد می کند.» لنِج ها و قایق ها تمام
سرمایه اهالی اند. قایق ها و لنِج هاي پیر بخواهند جا براي جوان تر ها باز کنند از وام شیلات خبري نیست. می ماند کمک بانک ها و
عاملان ماهی؛ کسانی که سر اسکله ماهی را از صیاد می خرند و در بازار آزاد می فروشند. «کمک عاملان ماهی آنقدرها هم نیست؛
بین 100 تا 150میلیون تومان. با این دلار یک طاقه تور 8 میلیون می شود و هر لنِج براي به دریا زدن نیاز به 200طاقه تور دارد این

 
کمک دیگر به چشم نمی آید.» 

دِل ساحل «بریس» از تورهاي خالی، قایق هاي بی مجوز، لنِج هاي کوچ کرده و اسکله گِل گرفته خون است، اما جانش از کشتی هاي
بزرگی که با صید ترال می زنند به دریا، به تنگ آمده. کشتی هایی که دریا را جارو می کنند تا همه از به تاراج رفتن ذخایر ماهی ها
بگویند. «می گفتند کشتی ها چینی اند اما اینها ایرانی اند با مجوز شیلات. قبل از اینها صید خوب بود. همه نوع ماهی پیدا می شد. از

 
سال 86 به بعد آمدند اما از سال 90 بیشتر و بیشتر شدند، از بخش خصوصی .» 

«صفا» آمدن عاملان ماهی، جارو شدن دریا و گرسنه ماندن صیادان را به چشم دیده. «از شیلات تنها نامش مانده. عاملان ماهی همه
کاره اند. همان دلالانی که نام شان را گذاشته اند بخش خصوصی.» قبل از اسم ورسم پیدا کردن عاملان ماهی و به کار افتادن
ترازوهایشان در اسکله، تعاونی ها محل خریدوفروش صید صیادان بودند. دلالان روزبه روز قوي تر شدند و تعاونی ها ورشکسته.

 
«عاملان ماهی می گویند مجوز داریم، اما نه کسی دیده نه کسی سراغی از مجوزها می گیرد.» 



امید 7 هزار نفر جمعیت ساحل «رمین» هم به دریاست. سال هاست رونق از دریا رفته و سودي در صیادي نیست. چرخ زندگی سخت
می چرخد. همین سال گذشته 100لنج مجوز صید گرفتند و از وعده مجوز 250قایق کوچک، حرف به میان آمد. تنها کارخانه تُن
ماهی هم 15 شاید هم 20سال پیش دستگاه ها را خاموش کرد و براي همیشه تعطیل شد. چهار سردخانه و دو کارخانه یخ سازي
تنها محل کار اهالی «رَمین» و روستاهاي اطراف است بعد از دریا. «صاحبان کارخانه ایرانی بودند. رفتند خارج؛ کانادا شاید هم آمریکا.
کارگرها مانده اند با طلب هایشان و پرونده بزرگی که در دادگاه هنوز باز است.» یکی دوسال پیش سروکله پیمانکار در «رَمین» پیدا
شد. اعتبارات تصویب شدند تا اسکله «رمین» و «بریس» رسوب گیري کنند. صداي دستگاه ها گاهی از «بریس» شنیده می شود اما
در «رَمین» قرار است پیمانکار جدیدي پاي کار بیاید، آن هم بعد از دوسال خوابیدن دستگاه هاي لایروبی. «می گویند لودر، بیل

 
مکانیکی و کُمپِرسی نیاز دارند که قرار است پیمانکار جدید بیاورد براي بردن رسوب از بیرون و از روي خاك.» 

 
صیادان زیر سایه کارگران بنگلادشی و پاکستانی 

دریا، تور، سفر به اقیانوس ها، پاروزدن و قلاب انداختن نزدیک ساحل، خندیدن با تورهاي پر از ماهی و نم شدن چشم از سبد خالی
صید یعنی صیادبودن. مردانی که شب ها و روزهاي عمر شان را پاي صید و دریا گذاشته اند براي گرسنه نماندن اهل خانه. «محراب»
39 سال را روي قایق هاي کوچک، چوبی و لنج هاي بزرگ گذراند تا پنجاه ونه ساله شد؛ بی هیچ حق و حقوق و بیمه اي. صیاد قایق
هاي کوچک که می شود از ترال زدن کشتی هاي بزرگ دل خون است. صیاد شب هاي آرام خواب دزدان دریایی می بیند و شب هاي
طوفانی روي عرشه این سو و آن سو می رود براي بیرون کشیدن تورها. «صیادي یعنی کارگري بی هیچ حق وحقوق. اعتراض کنیم

 
کارگران پاکستانی، بنگلادشی و افغانستانی جایمان را می گیرند.» 

امید 21 کارگر لنِج بارزدن 70 شاید هم 100 تن ماهی است به وقت رسیدن به اسکله روستا یشان. اسکله را که خاك گرفت
کاروکاسبی صیادان هم کساد شد. محراب و همسفرهایش تنها یک بار به دریاي بزرگ رفتند. «ماهی کم شده. بیشتر از 25تن ماهی

 
نمی آوریم. این دریا کشتی هاي بزرگ ترال می زنند و آن دریا عروس هاي دریایی روزي مان را می برُند.» 

حکم صیادان و کارفرمایان در «بریس» و «رَمین» دو سهم کارفرماست و یک سهم صیاد؛ سهمی که کمی آن طرف تر در «بوشهر» و
«بندرعباس» می شود نصف- نصف. «کسی از حقوق کارگر دفاع نمی کند. بعد از 39 سال کار، در پیري ام باید مددجوي بهزیستی و

 
کمیته امداد شوم؟ آن هم با هفت سر عائله. انصاف است؟» 

بیمه براي لنِج ها ضروري است براي رفتن به آب هاي آزاد اما صیادان هیچ گاه مفهوم بیمه را درك نکرده اند و چشم امیدشان به
سهم شان از ماهی هاست. پاکستانی ها، افغانستانی ها و بنگلادشی ها که آمدند صیادان ایرانی از ترس بیکاري دم نزدند از حق و
حقوق شان. «اینها یک سال می مانند و با لنِج ها می روند دریاي بزرگ. حقوق شان نصف است و از صید هم سهمی ندارند. براي

 
کارفرما اما می صرفد.» 

 
اشکال از پیمانکار است 

بیست وچهار هزار صیاد، پانصد شناور کوچک و بزرگ دست به دست هم داده اند براي تأمین بیش از 60درصد صید صنعتی و تجاري
کشور اما حالا دو اسکله اش به گِل نشسته اند. کام صیادان تلخ است و دست شان کوتاه. محمد شُهلی برُ، مدیرکل شیلات سیستان
وبلوچستان که از آذر 98 سکان شیلات این استان را به دست گرفته به «شهروند» از لایروبی 100هزار متر اسکله «بریس» خبر می
دهد، هر چند قبول دارد در اسکله «رَمین» کار هنوز پیش نرفته است. «اشکال از پیمانکار است. بعد از توبیخ پیمانکار همین میزان
کار انجام شده است.» به گفته او قرار است دستک هاي رسوب گیر در شرق اسکله ها احداث شوند تا نیاز به لایروبی را حدودا



60درصد به تأخیر بیندازند. «محلی ها یک چیز می گویند و کارشناسان باور دیگري دارند. ما مجبوریم هر چیز که به لحاظ علمی
درست تر است را در پیش بگیریم.» قانون حفاظت از ذخایر آبزیان ایرانی از سال 76 دادن مجوز صیادي را با محدودیت هایی روبه رو
کرد و بایدها و نبایدهایی را متذکر شد. قانونی که به باور شُهلی برُ ملاك عملش در دادن مجوز به صیادان است. «باید ذخایر را هم در
نظر گرفت. صیادان باید ساماندهی شوند. صیادي در این منطقه یعنی اشتغال باید راهکار درست و برنامه ریزي دقیق و اساسی در این

 
زمینه داشت.» 

مدیرکل شیلات سیستان وبلوچستان از گفت گوهایی با شیلات کشور قبل از همه گیري کرونا خبر می دهد؛ گفت وگوهایی براي
برنامه ریزي، زمان بندي، تعیین محل صیادي و روش صید. «امیدوارم این اتفاق بیفتد.» او می گوید ترال زدن ماجراي امروز و دیروز
دریاها نیست و تاریخچه اش به سال 68 می رسد. «از سال 68 پاي ترال زن ها به دریاها باز شد. در دهه 70 این کشتی ها به 140

 
شناور می رسیدند؛ بدون محدودیت و شبانه روزي کار می کردند.» 

ورود شیلات به موضوع ترال ها تعداد آنها را کاهش داد تا جایی که امروز تنها هشت فروند در چابهار فعالیت می کنند؛ شناورهایی که
نام و مشخصات شان ثبت شده و همگی شرکت هاي ایرانی هستند. «هر لنج براي 30 ایرانی کار ایجاد کرده . صادرات و ارزآوري هم

 
دارند. براي پرداختن به این مسأله باید همه ابعاد آن را در نظر گرفت.» 

ترال ها و جاروکردن دریاها ابتدا به کشتی هاي چینی نسبت داده شدند اما حالا شیلات می گوید ایرانی اند و با نظارت شیلات کشور
فعالیت می کنند. شُهلی برُ، آیین تخلفات دریایی را ملاك عمل شیلات می داند؛ آیین نامه اي که در مرحله اجرا با هیچ کسی
مماشات ندارد و بی تعارف در قبال صیادان سنتی و صنعتی عمل می کند. «قوانین و آیین نامه ها چهارچوب برخورد و رویکرد ما را

 
مشخص می کنند.» 

سایه کارگران پاکستانی و بنگلادشی بر سر صیادان ایرانی سنگینی می کند؛ واهمه بیکارشدن و رفتن براي کارگري سرساختمان هاي
نیمه کاره. مدیرکل شیلات سیستان وبلوچستان می گوید: «لنج ها براي سوختگیري به اسکله می آیند. کارکنان احراز هویت می
شوند. پروانه صید صادر می شود و یگان حفاظت و دریابانی نظارت هاي لازم را انجام می دهند. مقصد این لنج ها آب هاي آزاد،
اقیانوس هند و سومالی و... است. شاید نیاز به کارگران جان سخت تري داشته باشند براي همین در میانه راه کارگران پاکستانی یا
بنگلادشی را سوار می کنند. این کار بیرون از آب هاي ما اتفاق می افتد و کاري از دست ما برنمی آید چون زمانی که دوباره به اسکله

می آیند همان افراد احراز هویت شده سوار کشتی اند.»



دو رفیق، دو سرگذشت
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آهنگ سریع تحولات و تغییرات در جامعه امروز ایران موجب شده، بسیار کسانی که در شرایطی برابر با هم بودند، سرنوشت
متفاوتی داشته باشند.

آهنگ سریع تحولات و تغییرات در جامعه امروز ایران موجب شده، بسیار کسانی که در شرایطی برابر با هم بودند، سرنوشت

 
متفاوتی داشته باشند. 

آهنگ سریع تحولات و تغییرات در جامعه امروز ایران موجب
شده، بسیار کسانی که در شرایطی برابر با هم بودند، سرنوشت
متفاوتی داشته باشند. تازه جوان هاي انقلابی دهه 50 که سري
پرشور داشتند و رؤیایشان شکافتن سقف فلک و درانداختن
طرحی نو بود، اینک در دهه ششم و هفتم عمر خود هستند، اما
هرکدام سرنوشتی متفاوت یافته اند. بررسی و تحلیل این
«سرنوشت متفاوت» نیازمند نگارش متونی مفصل و پرداختن به
همه وجوه و جوانب ماجرا است. ازاین رو نگارنده با برگزیدن
شیوه داستان پردازي به وجهی خاص از این وجوه متعدد

پرداخته است. البته پیشاپیش گفتنی است، هرچند مشابه چنین ماجرایی در عالم واقع بارها و بارها تکرار شده، اما اسامی کاملا

 
تصادفی انتخاب شده اند و هرگونه شباهتی اتفاقی است. 

 
پرده اول - سال 1355 

مجید و محسن دانش آموز سال آخر دبیرستان هستند، و دوستی بسیار نزدیکی باهم دارند. هردو درگیر فعالیت سیاسی هستند و
مصمم هستند با ورود به دانشگاه فعالیت سیاسی خود را پی بگیرند. آنها معمولا درباره آرمان هاي خود و تلاش براي اصلاح جامعه
باهم بحث می کنند و حاصل مطالعات خود را باهم در میان می گذارند. خوشبختانه دو دوست هردو باهم در یک رشته قبول شده و

 
یکبار دیگر همکلاسی هم می شوند. 

 
پرده دوم - سال 1365 

هر دو دوست دوره کارشناسی را به پایان رسانده اند. محسن در آزمون کارشناسی ارشد با رتبه اول پذیرفته می شود. اما مجید ترجیح
می دهد با همان مدرك کارشناسی در سمت مدیرکلی خدمت کند. محسن علاقه دوستش را به خدمت در سازمان به قیمت انصراف
از ادامه تحصیل، به حساب وظیفه شناسی و احساس تعهد او می گذارد، اما علاقه مجید به خودروي دولتی و دریافت حقوق و مزایاي
بالا او را قدري نگران کرده است. دو دوست صمیمی که با پیروزي انقلاب اسلامی در مسیري واحد به عنوان سربازان انقلاب به
نهادهاي انقلابی حرکتشان را آغاز کرده بودند، با تعطیلی دانشگاه ها در دوران انقلاب فرهنگی مسیر متفاوتی را انتخاب کردند. محسن
عازم جبهه شده و به صف مدافعان سرزمین مادري پیوست. مجید هم در یک سازمان دولتی استخدام شد و با توجه به نیاز سازمان و
کمبود نیروي انسانی متخصص در یک سمت مدیریتی آغار به کار کرد. محسن هربار براي مرخصی و دیدار با خانواده به تهران برمی



گشت، حتما با دوستش مجید تجدید دیدار می کرد. با بازگشایی دانشگاه محسن با اصرار خانواده به دانشگاه باز گشت و تحصیلش را

 
ادامه داد، اما از هر فرصتی براي اعزام به جبهه در قالب دوره هاي کوتاه مدت استفاده می کرد. 

مجید که اینک سمت مدیرکلی دارد، هم زمان با رتق و فتق امور سازمان تحصیلش را هم ادامه داد. اما محسن ترجیح می داد تمام
وقتش را صرف تحصیل کند. او کم کم متقاعد شد تحصیل و کسب تخصص با هدف خدمت به کشور هم دست کمی از حضور در

 
میدان دفاع مقدس ندارد. 

مجید در کارش درحال پیشرفت مداوم است. ارتباطات او با مقامات عالی رتبه، چهره هاي سیاسی و اشخاص متنفذ روزبه روز گسترده
تر شده و آثار اشتغال در سمت هاي مدیریتی کم کم در زندگی مادي او مشاهده می شود. درحالی که محسن خانه محقري را اجاره
کرده و یک زندگی دانشجویی دارد، مجید به تازگی خانه اي نسبتا خوب خریداري کرده است و علاوه بر خودروي دولتی که در اختیار

 
دارد، خودرویی نیز براي همسرش خریده است. 

 
پرده سوم - سال 1375 

چندسالی می شود که محسن مدرك دکترایش را با رتبه ممتاز گرفته و در دانشگاه به تدریس اشتغال دارد. او تمام وقت و توان خود
را صرف تحقیق و تدریس می کند. بارها مجید از او خواسته که با سازمان نیز همکاري داشته باشد، و با استفاده از مجوز قانونی
همکاري استادان دانشگاه با سازمان هاي دولتی، علاوه بر داشتن نقش مؤثر در بهبود مدیریت سازمان، درآمد بیشتري نیز کسب کند
و زندگی خود را سروسامان بدهد. اما محسن زیربار نمی رود. او معتقد است باید تمام وقت خود را صرف یک کار بکند تا بتواند مفید و
موفق باشد. او می گوید همین که بتواند شاگردانی متخصص و فهیم تربیت کند، برایش کافی است. مجید که در کارش پیشرفت کرده
و اینک پست معاونت سازمان را دارد، دو سال است که تحصیل در دوره کارشناسی ارشد را به موازات اشتغال مدیریتی و گرفتاري

 
هاي فراوان کاري آغاز کرده است. محسن وقتی از تصمیم مجید براي ادامه تحصیل خبردار شد، با خوشحالی او را تشویق کرد. 

اما وقتی متوجه شد مجید بناست هم زمان با تصدي سمت معاونت تحصیل هم بکند، نگران شد. او با پدیده تحصیل مدیران آشنا بود
و می دانست که آنان چندان تمایلی به تحقیق و کار علمی ندارند و فقط طالب مدرك بالاتر هستند تا در جریان ارتقاي شغلی به
دردشان بخورد. محسن می دانست که پایان نامه این دانشجویان هم با کمک کارمندان زیردستشان تهیه و تکمیل می شود و به

 
همین دلیل همواره از پذیرش راهنمایی این گونه دانشجویان گریزان بود. پرده چهارم - سال 1385 

محسن اینک یکی از استادان برجسته دانشگاه است. کتاب هاي متعددي تألیف کرده که هرکدام منبع و مرجعی ارزشمند و مورد
استفاده استادان و دانشجویان است. او به تازگی با استفاده از تسهیلات بانکی موفق شده آپارتمان بزرگ تري بخرد اما هنوز زندگی
ساده خودش را دارد، دنبال تجملات نیست و البته پولش را هم ندارد. او برعکس بسیاري از همکارانش علاقه اي به دوشغله بودن
ندارد، و می گوید اگر بناست آدم دنبال مسئولیت و کارهاي اجرائی برود، باید کلا دانشگاه را کنار بگذارد و اگر بناست دانشگاهی باشد،

 
فقط باید دانشگاهی باشد. به همین دلیل او به حقوق محدود استادي بسنده کرده و زندگی ساده اي دارد. 

مجید به دنبال گرفتن مدرك کارشناسی ارشد، با استفاده از موقعیت شغلی خود به فکر تحصیل در مقطع دکترا افتاد. او از اینکه
دوست قدیمی اش محسن حاضر نشد استاد راهنماي او باشد، قدري دلگیر شد اما به روي خودش نیاورد. او می دانست محسن

 
اخلاقیات خاص خود و سختگیري ویژه علمی خودش را دارد و همان بهتر که نپذیرفت. 

مجید مقدمات استخدام استاد راهنماي خود را به عنوان مشاور ارشد سازمان فراهم کرد. این امر باعث شد آن دو بیشتر بتوانند باهم
همکاري داشته باشند. پایان نامه دکتراي مجید هم مانند پایان نامه کارشناسی ارشدش با کمک کارمندان زیردستش تهیه شد. بدین

 
ترتیب او به موقع پایان نامه اش را ارائه کرد و صد البته بی هیچ دردسري نمره قبولی از مشاور ارشد خودش گرفت. 

مجید بعد از گرفتن مدرك دکترا، با کمک دوستان متنفذش امکان استخدام در دانشگاه به عنوان عضو هیئت علمی را براي خودش
فراهم کرد و از قضا در دانشکده اتاق هم جوار اتاق دوست قدیمیش محسن به او تعلق گرفت. دو دوست بعد از این همه فراز و نشیب



در زندگی شغلی خود، بار دیگر همسایه شده بودند. اما تفاوتی عمده بین این دو اتاق و صاحبانشان بود. در اتاق محسن همیشه به
روي دانشجویانش باز بود، دانشجویانی که میل و رغبت سراغ او می آمدند و از دانش گسترده او بهره می گرفتند. اما مجید تقریبا به
اتاقش سر نمی زد. او هنوز هم با تصدي سمت هاي مدیریتی و البته دریافت حقوق گزاف مشغول بود و البته در دانشگاه هم چندان
مراجعه اي به او نمی شد. حضورش در دانشگاه فقط در سطح تابلوي کوچکی بر در اتاق بود که نام او را به مراجعه کنندگان گوشزد

 
می کرد. 

با گذشت زمان مجید هم مانند دوستش محسن فهرست بلندبالایی از آثار خود را فراهم کرده بود. بااین تفاوت که محسن اشراف کامل
به آثار علمی خود داشت و همواره سؤالات و ابهامات دانشجویان را در مورد آثارش با حوصله و دقتی مثال زدنی پاسخ می داد. اما
مجید برخلاف دوستش معمولا علاقه اي به بحث درباره آثارش نداشت. اگر موردسؤال قرار می گرفت، با گفتن این که به علت کثرت

 
مشغله فراموش کرده، از پاسخ دادن طفره می رفت. 

مجید و محسن هردو با کمک دانشجویانشان طرح هاي پژوهشی متعددي را به سرانجام رسانده بودند، اما با این تفاوت که دستیاران
محسن با گذشت زمان هرکدام به استادانی خبره و کاربلد مبدل شدند، اما دستیاران مجید هیچ کدام رشد علمی قابل توجهی نکردند،
هرچند با کمک مجید موفق به استخدام در موقعیت مطلوب شدند. همکاران این دو می گفتند محسن موجبات پیشرفت دستیارانش

 
را فراهم می آورد اما مجید کار دستیارانش را به نام خود جا می زند و به جاي آن، فرصت شغلی مناسب برایشان جور می کند. 

با گذشت سال ها، رزومه علمی مجید از رزومه محسن بسیار طولانی تر و پرمایه تر شده بود. او حتی نام برخی از آثارش را به خاطر
نمی آورد که لابد آن هم فقط به علت کثرت مشغله بود. چندي بعد مجید در سایه ارتباطات سازنده اش با دوستان بلندپایه به سمت

 
معاونت دانشگاه رسید. 

 
پرده پنجم - سال 1395 

اتاق محسن و مجید در دانشکده همچنان در کنار هم قرار دارد. آنها با پشت سر گذاشتن یک زندگی کاملا متفاوت عاقبت در
همسایگی هم آرام گرفته اند. محسن 25سال پیش موفق به خرید خانه اي محقر شد و از مستأجري نجات یافت و اولین بار 20سال
پیش بود که با قرض و قوله موفق به خرید خودرو شد. 10 سال پیش هم توانست خانه اي بزرگ تر بخرد که براي همه کتاب هایش

 
جا داشته باشد. 

اما شرایط مجید کاملا متفاوت است. او از همان ابتداي دوران اشتغال به دلیل برخورداري از سمت مدیریت، درآمد مناسبی داشت و با

 
استفاده از فرصت سال هاي دهه 60 توانست خانه اي بزرگ با قیمت پایین بخرد. 

او از 35 سال پیش همواره از نعمت داشتن خودرو و راننده بهره مند بود. الان هم که همکار و همسایه محسن در ساختمان استادان
دانشکده است، خانه اي بسیار مجلل در بهترین نقطه شهر و خودروي گران قیمت دارد. او براي تک تک فرزندانش نیز آپارتمان و

 
خودرو براي روز مبادا خریده و با استفاده از نفوذش براي آنها فرصت شغلی مرغوبی دست وپا کرده است. 

چندروز پیش پسر کوچک محسن که جوانی بسیار دانشمند و متخصص است، موفق به استخدام در یک سازمان دولتی شد و در اولین

 
روز کاري متوجه شد که مقام ارشدش پسر مجید است که مدرك تحصیلی درست و مناسبی هم ندارد. 

این روزها محسن وقتی به پرونده دوست قدیمی اش مجید فکر می کند، عصبانیتی مبهم سراغش می آید. او فرهیخته تر و وارسته تر



از آن است که به حال کسی غبطه بخورد اما نمی تواند عصبانیتش را مهار کند. او تمام توان و استعداد و جوانی خود را صرف کرده تا
به اینجا برسد، براي هریک از ده ها کتابی که به جامعه دانشگاهی کشور تقدیم کرده، زحمت بسیار کشیده است. به زندگی ساده و
زاهدانه اي قناعت کرده تا وقت پرارزش خود را فقط صرف آموختن و اندوختن علم کند. اما اینک می بیند که دوستش مجید با
یکدهم زحمت او در موقعیتی بالاتر قرار دارد. زیرا او هم استاد همان دانشکده است و تازه مدت ها رئیس همان گروه آموزشی بود که
محسن در آن عضویت دارد. علاوه براین تعداد کتاب هایی که تألیف کرده و امتیازي که بابت تألیف آنها گرفته، بیشتر از امتیازات
محسن است! او با یک تلفن موقعیت شغلی مرغوب براي فرزندانش جور می کند، با عضویت در هیئت مدیره چندین شرکت، حقوق و
پاداش مضاعف می گیرد و زندگی مرفه اي براي خود و فرزندان و حتی نوه هایش تهیه کرده اما بااین همه از نظر رتبه علمی هم از او

 
عقب تر نیست! تعداد کتب تألیفی مجید از محسن بیشتر است! 

محسن حال بازرگانی را دارد که تمام دارایی خود را به اسکناس معینی مبدل و ذخیره کرده، اما به ناگاه خبردار می شود که این
اسکناس دیگر فاقد اعتبار است و فرقی با کاغذپاره ندارد. جامعه دانشگاهی کتاب هاي ارزشمند او را با مقیاس عدد اندازه می گیرد و با
تعداد کتب مجید که البته کارمندانش برایش نوشته اند و اصلا قابل قیاس با کارهاي علمی محسن نیست، مقایسه کرده و حق را به

 
مجید می دهد که کتب بیشتري نوشته یا درواقع داده برایش بنویسند. 

مجید نه دود چراغ خورده و نه سختی زندگی زاهدانه دانشجویی را تحمل کرده اما او هم با استفاده از فوت وفن ارتقا در جامعه اداري
امروز کشورمان به همان مقام و موقعیتی رسیده که فقط محسن استحقاق آن را داشت و حتی بیشتر از محسن بر صدر نشسته و قدر

 
می بیند؛ زیرا «خیرش» به خیلی ها رسیده است. 

امروز هیچ کس از مجید و مجیدها نمی پرسد که چطور هم زمان با تصدي مسئولیت هاي سنگین اداري و عضویت در چندین هیئت
مدیره، در دوره دکترا تحصیل کرده و چندین کتاب هم تألیف کرده است. البته خیلی ها نمی دانند مجید همزمان با این همه
مسئولیت وقت پرکن، در مجامع سیاسی و هیئت هاي خیریه هم حضور داشته و گویی در 24 ساعت شبانه روز به اندازه 48 ساعت در

 
جلسات و نشست ها مشارکت کرده یا مشغول مطالعه و تحقیق و تألیف بوده است. 

 
پرده آخر - سال 99 

سرگذشت مجید سرگذشت کسانی است که خیر دنیا و آخرت هر دو را دارند. هم با قبول سمت هاي مدیریتی از مزایاي آن بهره برده
و هم از «کسب علم» و تألیف کتب غافل نمانده است. خطاي امثال محسن در این است که باور نمی کنند که می شود خیر دنیا و
آخرت را باهم جمع کرد! آنها راهشان را از مجیدها جدا می کنند و از سختی هاي زندگی زاهدانه دانشجویی استقبال می کنند اما در
پایان راه متوجه می شوند تازه همسایه مجیدها شده اند و البته در جمع آنها «شهروند درجه دو» محسوب می شوند، زیرا از نعمت

 
دوستان بلندپایه محروم اند. 

مجید و محسن هر دو از یک نقطه شروع کرده اند و به یک نقطه رسیده اند؛ اما محسن با تحمل سختی و ریاضت بسیار به این رتبه
علمی نائل شده، درحالی که مجید موفق شده هم از مزایاي ریاست و مدیریت بهره مند شود و هم اینک از نظر جایگاه علمی در
دانشگاه چیزي کم وکسر ندارد! حال اگر کتاب هاي او حتی یک دهم ارزش علمی آثار محسن را ندارد و همه با کمک دانشجویان
گردآوري شده و مزین به نام «استاد» شده، مهم نیست؛ زیرا در نظام دانشگاهی امروزمان کسی به این نکته کوچک و کم اهمیت

 
توجهی نمی کند. 

شرق- ناصر ذاکري- کارشناس اقتصادي





انتخاب هاي طبقه متوسط

منبع: 55 آنلاینشماره خبر:  70  |  تاریخ: 1399/04/30

در تحریم هاي دوره هاي گذشته و حتی در سال 91
شمسی، با وجود همه نوسانات، طبقه متوسط جامعه به
دلیل قیمت بالاي نفت و سایر شرایط، درمقایسه با دوره
جاري کمتر آسیب دید. اما ارزیابی هاي کمی نشان می
دهند که به دنبال تحریم هاي دوره جاري و شیوع کرونا،
بخش قابل توجهی از طبقه با درآمد متوسط و متوسط
پایین -مانند صاحبان اصناف، فعالان فرهنگی، کارکنان

واحدهاي تولیدي و...- دچار کاهش درآمد جدي و افول در دهک درآمدي شده اند یا در معرض آن هستند. داده هاي مرکز آمار نشان
می دهد که در ماه هاي اخیر بیش از یک میلیون نفر از بازار کار خارج شده اند. در این میان اثر سیاست هایی مانند پرداخت
تسهیلات دوره کرونا به فعالان برخی رسته هاي اقتصادي، مثبت ارزیابی می شود. اما در کنار آن، کاهش ارزش پول ملی، افزایش
ارزش مستغلات و رشد فزاینده بورس، به معنی آن است که گروه هاي درآمدي بالا، به نسبت، افزایش درآمد قابل ملاحظه اي را
تجربه می کنند؛ به عبارت دیگر، نابرابري به صورت فزاینده اي افزایش می یابد. اما این بار، مسئله آن است که طبقه متوسطِ مزدبگیر
و صاحبان کسب وکارهاي کوچک دچار افت شدید درآمد در یک بازه زمانی کوتاه می شوند.در همه جاي جهان این بخش از جامعه
صداي بلندتر و شنونده بیشتري دارد. واکنش کوتاه مدت این بخش، دنبال کردن راه حل هاي سریع براي بازگشت به موقعیت قبلی و

 
جبران مافات است. 

در حوزه سیاسی، این واکنش در قالب انتخاب افرادي رهنمون می شود که براي حل سریع تر مشکلات، بدون توجه به پیش نیازها و
پیامدهاي آن، قول می دهند. جالب است که این افراد در کشورهاي مختلف اختصاصات مشترکی دارند. فقدان اصالت سیاسی، توجه
زیاد به شاخصه هاي ناسیونالیستی یا مذهبی و کم (بی)توجهی به منافع بلندمدت ملی و بین المللی از مختصات مشترك این افراد

 
است. 

یکی از محورهایی که درتحلیلِ برآمدنِ پوپولیست ها و ناسیونالیست هایی مانند ترامپ در آمریکا، وایلدرز در هلند، اوربان در لهستان،
حزب استقلال حامی برگزیت در بریتانیا و افرادي مانند آنها در سایر کشورها مورد استفاده قرار گرفت، تأثیر نوسانات اقتصادي حاصل
از جهانی شدن بر زندگی مردم این کشورها بود. در سال 2016 اقتصاددان میلانویچ با بررسی نوسانات اقتصادي سال هاي 199-
2008 و معرفی «الگوي فیلی» نشان داد که در بازه زمانی مذکور، درآمد اغلب مردم در صدك هاي مختلف افزایش یافت اما در صدك
هاي 70 تا 80 به صورت قابل ملاحظه اي کاهش داشته است. در کشورهاي صنعتی، این صدك ها اغلب دربردارنده کارکنان و

 
کارگران شرکت هاي صنعتی هستند که جزء طبقه متوسط و متوسط پایین شناخته می شوند. 

یافته ها نشان می دهند که به دلیل برون سپاري فعالیت شرکت هاي بزرگ صنعتی به کشورهایی مانند کشورهاي آسیاي شرقی،



اشتغال این صدك ها دچار مشکل شد و موقعیت اقتصادي-اجتماعی آنها در قیاس با صدك هاي دیگر به طورجدي افول کرد. به طور
بدیهی، این افراد که سهم جمعیتی آنها کم هم نبود، در انتخابات بعدي سراغ کسانی رفتند که شعار بازگشت سریع به وضع مطلوب

 
دادند. این شعارها معمولا با ملغمه اي از ملی گرایی و حتی نژادپرستی همراه بود. 

برخی تحلیلگران اقتصادي کشورهاي غربی، به دنبال مطالعه میلانویچ، بر این باورند که معترضان در تظاهراتی مانند وال استریت و
برگزیت، فقرا نبودند؛ بلکه گروه هایی از طبقه متوسط بودند که افول کردند یا در معرض افول بودند. همین ها نیز نتایج انتخابات

 
بعدي را تعیین کردند، حتی با وجود نظام هاي الیگارشی پیدا و پنهان در اغلب این کشورها. 

به علاوه، در بسیاري از کشورها دوگانه نابرابري در 1. درآمد و 2. فرصت نیز به قاعده بازي اضافه می شود که البته در دوره شیوع
کرونا تشدید می شود. اگر کسی از من باهوش تر، سخت کوش تر و آموزش دیده تر است و درآمدي بیش از من دارد، دلیلی براي
اعتراض به درآمد بالاتر او وجود ندارد اما اگر کسی فقط به دلیل اینکه والدین ثروتمندي دارد، درآمد بالاتري داشته باشد، یعنی
سرنوشتش از زمان تولد مشخص شده است. در این حالت جوامع نه تنها نسبت به نابرابري موجود بلکه به نبود فرصت تغییر فرانسلی

 
واکنش نشان می دهند. 

فارغ از صحت خواسته هاي گروه هاي اجتماعی مورد بحث، طبیعی است این واکنش و خواسته ها در قالب جریان هاي اعتراضی یا
انتخاب هاي سیاسی بروز کنند. مهم آن است که کشورها بتوانند، حتی با سعی و خطا، صاحب قوه عاقله اي بشوند که انتخاب هاي
کلیدي کشور را خرج قول هاي بی مبنا براي تأمین خواسته هاي سریع بخشی از جامعه نکنند. در مورد ایران، به علاوه، شاید معیار
خوب صحت حرف ها و تصمیمات آن باشد که چقدر می توانند منجر به تغییر جایگاه مردم ایران در صدك هاي درآمدي جهانی

 
شوند. 

منبع: شرق- عیسی منصوري . معاون وزیر رفاه



عدم بهره مناسب مسئولان از ظرفیت هاي کشاورزي استان |واگذاري سرمایه

ها به بخش خصوصی نتوانست باعث رشد و توسعه صنعت استان شود

منبع: تابناكشماره خبر:  71  |  تاریخ: 1399/04/30

عدم بهره مناسب مسئولان از ظرفیت هاي کشاورزي استان |واگذاري سرمایه ها به بخش خصوصی نتوانست باعث رشد و

 
توسعه صنعت استان شود 

نماینده شیراز و زرقان در مجلس با اشاره به اینکه باید این واقعیت را بپذیریم که مسئولان استان از سال هاي گذشته تاکنون تلاشی
براي صنعتی شدن فارس انجام نداده اند افزود:از این رو انتظار صنعتی شدن و توسعه صنعت در فارس در شرایط حاضر منطقی نیست.
تابناك فارس به نقل از ایلنا:ابراهیم عزیزي با اشاره به اینکه باید این واقعیت را بپذیریم که مسئولان استان از سال هاي گذشته
تاکنون تلاشی براي صنعتی شدن فارس انجام نداده اند افزود:از این رو انتظار صنعتی شدن و توسعه صنعت در فارس در شرایط حاضر

 
منطقی نیست. 

عضو کمیسیون امنیت ملی در ادامه با انتقاد از عدم بهره مناسب مسئولان از ظرفیت هاي کشاورطی استان ادامه داد: اگر مسئولان در
سال هاي گذشته خواستار صنعتی شدن استان بودند می توانستند از ظرفیت هاي کشاورزي استان بهره کافی را ببرند و کشاورزي
استان را براي صنعتی شدن به بخش صنایع تبدیلی سوق دهند چرا که این مهم سبب توسعه صنعت و کشاورزي در جوار یکدیگر می

 
شود. 

عزیزي در ادامه گفت: توجه و هدفگذاري به موضوع صنایع تبدیلی در سال هاي گذشته باعث می شد که در شرایط فعلی با مشکلات

 
عدیده اي مواجه نشویم. 

وي با بیان اینکه شاهد مشکلات در اجراي قوانین در استان فارس هستیم گفت: متاسفانه در سال هاي گذشته بعضی از افراد با هدف
اجراي اصل 44 قانون اساسی و خصوصی سازي برخی از واحدهاي صنعتی استان را با هدف واگذاري سرمایه ها به بخش خصوصی
واگذار کردند که این مهم در عمل نتوانست باعث رشد و توسعه صنعت استان شود چرا که این افراد هیچ کمک و حمایتی در بخش
تولید، اشتغال و رونق اقتصادي انجام نداده اند و همواره با استفاده از اماکن ملکی صنعتی و کارخانه هاي استان به دنبال کسب سود و

 
منافع شخصی بودند. 

کارخانه آي تی آي شیراز قربانی موضوع خصوصی سازي شد نماینده شیراز و زرقان در مجلس در ادامه با بیان اینکه کارخانه آي تی
آي شیراز یکی از واحدهایی است که قربانی موضوع خصوصی سازي شد گفت: متاسفانه افرادي که در سال هاي گذشته توانستند

 
مالک کارخانه آي تی آي شوند هیچ انگیزه اي براي صنعت، تولید و اشتغال نداشتند. 

مالکیت کارگران می تواند از تعطیلی واحدهاي تولیدي جلوگیري کند عضو کمیسیون امنیت ملی در این باره ادامه داد: متاسفانه
قانون ناکارآمد و ضعیفی که باعث واگذاري آي تی آي به افراد نالایق شد می توانست در قالب مالکیت کارگران بر کارخانه ها به
تصویب برسد که این مهم سبب می شد که این فرصت ها در قالب تصویب قانون مالکیت کارگران بر کارخانه به مراتب می توانست از

 
تعطیلی واحدهاي صنعتی و تولیدي جلوگیري کند. 



نماینده شیراز و زرقان در مجلس با اشاره به اینکه عواملی مانند نداشتن افق براي صنعت استان و زدن چوب حراج به واحدهاي
صنعتی و تولیدي استان باعث شد که صنعت فارس در سال هاي گذشته با مشکلات زیادي مواجه شود افزود: اگرچه از گذشته بخشی
از زیرساخت هاي لازم براي توسعه در استان فارس فراهم بوده اما نباید فراموش کرد که اتفاقات جدیدي که در سال هاي گذشته و

 
امروزه در بخش صنعت رخ داده باعث شده تا فضاي صنعت و اقتصاد دستخوش تغییراتی شود. 

صنعت بدون حمل و نقل ریلی پیشرفت نمی کند وي با اشاره به اینکه امروزه صنعت بدون حمل و نقل ریلی راه به جایی نمی برد و
پیشرفتی نمی کند افزود: نباید فراموش کرد که واحدهاي صنعتی بزرگ هم بدون داشتن ظرفیت هاي آبی مناسب به هیچ وجه نمی

 
توانند رشد کنند و موفق شوند. 

نماینده شیراز وزرقان در مجلس با اشاره به اینکه در صورتی که واحدها و کارخانه هاي بزرگ از منابع و ظرفیت هاي آبی، آزادراهی،
ریلی و .... محروم شوند به هیچ وجه امکان پیشرفت ندارند ادامه داد: بی شک چنین واحدهایی دیر یا زود با شکست مواجه خواهند

 
شد. 

عضو کمیسیون امنیت ملی در ادامه با اشاره به اینکه موضوع انتقال آب از خلیج فارس به استان فارس باعث می شود که یکی از زیر
ساخت ها و نیاز صنعتی شدن استان بر طرف شود گفت: ما نمی توانیم داعیه دار صنعتی شدن باشیم اما از زیر ساخت حمل و نقل

 
ریلی محروم بمانیم . 

وي افزود: نباید فراموش کرد زمانی که مسئولان استان فارس را به عنوان یک استان کشاورزي به کشور معرفی کردند از موضوعاتی
مانند پایانه هاي صادراتی محصولات کشاورزي و باغی غافل ماندند بنابراین شکست بخش کشاورزي در غیاب پایانه هاي صادراتی در

 
استان امري طبیعی است. 

ساخت مجتمع هاي تجاري سرمایه گذاري نیست عضو کمیسیون امنیت ملی با بیان اینکه در سال هاي گذشته اتفاق خاصی در بخش
جذب سرمایه گذار در استان فارس رخ نداده، افزود: بیشتر فعالیت هاي سرمایه گذاري به ساخت و ساز واحدها و مجتمع هاي تجاري

 
معطوف شده و افراد با احداث چنین ساختمان هایی مدعی اند در استان سرمایه گذاري کرده اند. 

عزیزي افزود : در حالی که معتقدم ساخت مجتمع هاي تجاري را نمی توان سرمایه گذاري نامید.سرمایه گذاري به معنی وارد شدن

 
بخش خصوصی و فراهم کردن زیر ساخت هاي محرك اقتصادي است. 

نماینده شیراز و زرقان در مجلس با اشاره به اینکه حضور بخش خصوصی در پروژه هایی مانند احداث آزادراه، طرح انتقال آب، احداث
پالایشگاه، شبکه ریلی و راه آهن می تواند بیانگر ورود بخش خصوصی به استان باشد افزود: اما به هیچ وجه نمی توان از تغییر کاربري

زمین هاي مرغوب شیراز به تجاري و احداث مجتمع به عنوان سرمایه گذاري نام برد.



45 درصد مشاغل تحت تاثیر تکنولوژي روز هستند

منبع: شیعهشماره خبر:  72  |  تاریخ: 1399/04/30

رئیس سازمان آموزش فنی و حرفه اي گفت:  تکنولوژي روز و سرعت تغییرات، 45 درصد مشاغل فعلی را تحت تاثیر قرار داده
است.

 
 <

به گزارش «شیعه نیوز»، علی اوسط هاشمی رئیس سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور در نشست خبري خود اظهار کرد: مهارت در

 
روابط، نیازمند زمان است تا توسعه بخش بین حکومت، دولت و مردمان باشد. 

او با بیان اینکه  حفظ اعتماد جامعه به اصحاب رسانه نقش بسزایی در توسعه سرمایه اجتماعی، کشف و آگاهی و اطلاع رسانی دارد،

 
گفت: به بازسازي سرمایه اجتماعی نیاز داریم و در این امر نقش بی بدیل رسانه ها بر کسی پوشیده نیست. 

 
اوسط هاشمی افزود: مهارت و کار دو بال آدمی براي رسیدن به موفقیت هستند. 

رئیس سازمان آموزش فنی و حرفه اي با بیان اینکه  رابطه مهارت با کار و اشتغال، به توانمندي جامعه می انجامد، ادامه داد: هر کس

 
به مهارت دست یابد بدون شک به شغل پایدار دست می یابد. 

او افزود: لازمه توسعه پایدار تربیت انسان ماهر است همچنین  احراز مهارت یعنی کسب موقعیت در شان آدمی، اما احراز مدرك الزاما

 
ضامن کسب موفقیت نیست. 

اوسط هاشمی گفت:  تکنولوژي روز و سرعت تغییرات، 45 درصد مشاغل فعلی را تحت تاثیر قرار داده و بازار مشاغل را کوچک کرده

 
است پس ضروري است به آموزش دنباله دار و پایدار بیندیشیم. 

 
او با بیان اینکه  زندگی بدون مهارت محکوم به شکست است، تصریح کرد:  حلقه اتصال بین کارگران و متخصص باید تقویت شود. 

اوسط هاشمی افزود: الزام به فراگیري مهارت یک ضرورت ملی است همچنین  در برنامه هفتم توسعه کشور، جهش تولید با جهش

 
مهارت پیوند خورده است. 

او با بیان اینکه   جهش تولید به همراه جهش مهارت، جامعه را در مسیر توسعه پایدار قرار می دهد، ادامه داد:  اگر به دنبال این هستیم

 
که بنگاه هاي اقتصادي بالنده و پاینده باشند، شرط آن کسب مهارت است. 

رئیس سازمان آموزش فنی و حرفه اي گفت:  چنانچه زنجیره انسانی در یک بنگاه و شغل همه ماهر و آموزش دیده باشند، بی شک

 
این کسب و کار به موفقیت دست خواهد یافت. 

او با بیان اینکه الزام به فراگیري مهارت در مجلس شوراي اسلامی باید قانونی شود تا کیفیت معنا پیدا کرده و حق مشتري ادا شود،



 
بیان کرد:  پروانه هر گونه کسب و کاري منوط به کسب گواهینامه مهارت است. 

اوسط هاشمی افزود:  مهارت عامل ایجاد تفاوت در رفتار است و  مهارت هاي سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور از محله و خانه تا

 
بازار متنوع و متکثرند. 

رئیس سازمان فنی و حرفه اي کشور با بیان اینکه دنیاي امروز، دنیاي مهارت است، گفت: امروز در جهان، مهارت قیمت و ارزش دارد

 
و ملاك سنجش آدمی توانمندي اوست نه مدرك و دانش . 

او افزود:  مهارت قدرت تغییر در آدمی را ایجاد می کند و  آینده پژوهی و آموزش هاي دنباله دار و تربیت نیروي ماهر ضامن ماندگاري

 
است. 

 
اوسط هاشمی افزود:  سوادي داراي ارزش است که به آدمی قدرت تغییر دهد، بی شک معنی سواد امروز این است. 

او با بیان اینکه  آدمی باید به درجه اي از مهارت و توانمندي دست یابد تا در شرایط بحران، بتواند عامل نجات خود باشد، بیماري

 
کرونا و شیوع آن مصداق بارز این موضوع است، گفت:  در گذشته سواد 

در خواندن و نوشتن خلاصه می شد، اما امروزه با مفاهیمی مانند سواد رسانه، قدرت تحلیل، عاطفی و بوم شناختی به عنوان یک
ضرورت روبرو هستیم.رئیس سازمان آموزش فنی و حرفه اي با بیان اینکه  خود را به سواد مدرسه و دانشگاه محدود نکنیم، تربیت و
توانمندي که تجربه ایجاد می کند ملاك ما باشد، گفت: در قرن اخیر سواد مفهوم خود را در چهار مرحله تغییر داده است، از سواد
خواندن و نوشتن، سواد رایانه، سواد زبان آموزي به مهم ترین مفهوم سواد تغییر رسیده ایم و  این سواد برگرفته از تغییر و قابلیت

 
آدمی است. 

اوسط هاشمی با بیان اینکه سال 1400، سال بهار آموزشگاه هاي آزاد است، گفت:  آموزشگاه هاي آزاد و شرکاي بخش خصوصی بازوي

 
توانمند و فعال سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور هستند. 

رئیس سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور افزود:  آمادگی داریم تا اعطاي مجوز آموزش هاي مهارتی را به شرکاي بخش خصوصی

 
که توانمندي خود را اثبات کرده و میل و اشتیاق دارند را عملیاتی کنیم. 

او با بیان اینکه   در 50 سال گذشته سازمان آموزش فنی و حرفه اي با آموزشگاه هاي آزاد در رقابت بوده است که شیوه اي غلط
است، ادامه داد: سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور سه سطح اول از آموزش هاي مهارتی را به آموزشگاه هاي بخش خصوصی

 
واگذار می کند و خود به آموزش هاي تخصصی روي می آورد. 

 
اوسط هاشمی گفت:  اعمال این شیوه دوام آموزشگاه هاي آزاد را به دنبال دارد. 

او در پاسخ به سوال خبرنگار باشگاه خبرنگاران جوان گفت: سال گذشته 120 هزار سرباز و 72 هزار زندانی دوره آموزش هاي فنی و

 
حرفه اي را گذرانده و گواهی دریافت کردند. 

رئیس سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور گفت: طبق بررسی هاي انجام شده در دو استان کشور، 70 درصد زندان اولی ها، فاقد هر

 
گونه مهارت شغلی بودند از این رو می توان تحلیل کرد که یکی از دلایل حضور افراد در زندان ها نبود مهارت شغلی است. 



او ادامه داد: طبق توافقی که با ستاد کل نیرو هاي مسلح کردیم، مقرر شد از سال 1401 هیچ سربازي بدون مهارت از پادگان خارج
نشود که این موضوع این هفته نهایی خواهد شد.



یک چک پول 50 هزار تومانی 2 دلار می ارزد!

منبع: روزنامه کارونشماره خبر:  73  |  تاریخ: 1399/04/30

گروه اقتصادي: بازار ارز ایران حالا در وضعیتی آشفته و عجیب به سر می برد، وقتی قیمت دلار به مرز 18 هزار تومان رسید،
عبدالناصر همتی، رئیس کل بانک مرکزي براي چندمین بار در سال جاري از کاهش قیمت ها در آینده خبر داد و سرمایه

گذاران را از حضور در بازار ارز منع و تاکید کرد مسئولیت زیان بر عهده سرمایه ...

اگر یادتان باشد سال 97 که قیمت دلار ناگهان سر به فلک گذاشت و موجب هراس مردم شد، مردم با شنیدن اخبار قیمت هاي

 
عجیب و براي جلوگیري از سقوط سرمایه هاي زندگیشان اقدام به تبدیل ریال به ارز می کردند. 

همچنین در همان سال همه طبقات جامعه از قیمت دلار سخن گفته و معتقد بودند دلار به قیمت 25 هزار تومان خواهد رسید و با
دخالت دولت در قیمت 22 هزار تومان متوقف خواهد شد. همین امر مردم را وادار به خرید دلار 17 هزار تومان کرد. در نتیجه مردم
بیچاره مجبور به فروش دلارهایشان به قیمت 11 هزار تومان شدند.به نظر می رسد بازار امروز هم به همین نقطه خواهد رسید. اکنون
دلار 30 هزار تومانی بر دهان همه مردم گذاشته شده و مردم از وحشت نابود شدن سرمایه هایشان به سمت بازار حمله ور شده اند و
خود این موضوع باعث افزایش قیمت ها در بازار غیررسمی و سپس به تبع آن در بازار رسمی می شود.معلوم نیست که این دلار قصد
دارد تا چه قیمتی صعود کند، اما دیروز تا مرز 26 هزار تومان هم پیش روي کرد! یک چک پول 50 هزار تومانی 2 دلار اهمیت دارد!

 
روند صعودي بهاي ارز که از آغاز امسال، با کاهش چشمگیر درآمدهاي ارزي دولت شروع شده، دوباره شتاب تازه اي گرفته است. 

در حالی که تا همین دو سه هفته گذشته، عبدالناصر همتی رئیس بانک مرکزي با حرارت تمام ازکاهش نرخ تبدیل دلار به ریال می
گفت اما این روزها ترجیح داده لب بر سخن نگشاید و حتی در صفحه شخصی خوداشاره اي به این قسمت نکرده است.مسئله اي که
این روزها دغدغه دلالان را بیشتر کرده, کمبود منابع ارزي در کشور است.مسئله نگران کننده دیگراین است که ارز در یک ماه اخیر

 
اصلاح قیمت نداشته است و فقط گران شده است! 

 
این روند تا کی و کجا پیش خواهد رفت؟ 

رئیس اسبق کانون صرافان کشور در خصوص نرخ ارز و تعادل آن اظهار کرد: فرض کنید یک توپ در سرازیري به سمت انتهاي یک
دره بسیار عمیق روان باشد، اگر بخواهیم از سرعت سقوط آن بکاهیم می باید مسیر آن را عوض کرده و توپ را از آن سرازیري به
مسیري هموار و مسطح هدایت کنیم، با توجه به تفاوت معنی دار نرخ تورم در کشور ما و کشورهاي حوزه دلار، کاهش مداوم نرخ پول
ملی تا زمانی که فکري براي نرخ تورم بشود ادامه خواهد داشت و این یعنی ادامه سقوط توپ!علی اصغر سمیعی افزود: ممکن است
گاهی توپ ما، در سر راه سقوط به درختی برخورد کرده و در شاخه هاي آن گیر کند و قیمتها در واقع ثباتی پیدا کند، ولی این ثبات
پایدار نخواهد بود و با کمترین نسیمی مثل اعمال تحریم هاي ظالمانه استکبار جهانی، و یا خروج یک پیمان شکن از یک معاهده و یا
علتی دیگر توپ از شاخه درخت رها شده و باز به سقوط در مسیر سراشیبی ادامه می دهد. وي افزود: گاهی هم ممکن است سرعت
توپ زیاد شده و با برخورد بر تخته سنگی، یا مانع سختی، قدري به طرف بالا عقبگرد داشته باشد ولی چون به هر حال راه و مسیر
توپ سرازیر و به طرف ته دره خواهد بود، بعد از اندکی بالا رفتن باز به حالت طبیعی خود یعنی ادامه سقوط باز می شود.شاید بعد از
جهش اخیر قیمت ها که در اثر نگه داشته شدن فنر قیمت توسط ارائه قیمت هاي غیر واقعی ایجاد شده بوده، قیمت ارز و طلا اندکی
سیر نزولی بگیرد، اما تا زمانی که اصلاحات جدي در اقتصاد کشور صورت نگیرد و اشکالاتی مانند تورم بالا، بهره بالا چند نرخی بودن
ارز، قیمت هاي دستوري و مصنوعی و نرخ بالاي بیکاري، برطرف نشود، مسیر کاهش ارزش ریال به طور کلی همچنان ادامه خواهد

 
یافت. 

وي در خصوص اجبار صادر کنندگان به فروش ارز حاصل از صدور کالا به قیمت هاي دستوري, بیان کرد: پیمان سپاري ارزي از آنجا
که صادرکنندگان را موظف می کند ارز حاصل از صادرات خود را به بانک هاي داخلی بفروشند، انگیزه تولید و صادرات را کاهش می



دهد. زیرا تحت این قانون، صادرکنندگان نخواهند توانست آن طور که مایل هستند از عواید تولید و صادرات خود براي حداکثرسازي
سود بهره برند.همچنین اجبار صادر کنندگان به فروش ارز حاصل از صدور کالا به قیمت دستوري، اگرچه به عنوان یک استراتژي
مقابله با خروج سرمایه از کشور از سوي سیاستمداران اجرا می شود، اما از آنجا که محدودیت هاي سنگینی را براي صادرکنندگان به
وجود می آورد، می تواند، باعث ترساندن سرمایه داران و مانع از ورود سرمایه به کشور، کاهش سرمایه گذاري داخلی و کاهش اشتغال
شود؛ زیرا سطح تولید و صادرات را کاهش می دهد. از آنجا که این قانون، به معناي افزایش دخالت دولت در اقتصاد است، بستر ایجاد
فساد هرچه بیشتر فراهم خواهد شد. بدین صورت که صادرکنندگان صورت هاي مالی خود را دستکاري خواهند کرد و انگیزه رشوه

 
دهی نیز بالا خواهد رفت. از طرفی بستر شیوع فساد در نهادهاي ناظر نیز مهیا خواهد شد. 

 
راهکار کاهش نرخ ارز چیست؟ 

پایین آمدن قیمت شدید نفت و عدم تقاضاي کافی براي این طلاي سیاه, میزان ارز دریافتی را کاهش داد. در راستاي بهبود وضعیت
بازار ارز راه اندازي سیستم صادرات می تواند تا حدود بسیاري تنش هاي قیمتی را به حداقل برساند.توجه به پیمان هاي پولی

 
دوجانبه، اهتمام به تشکیل بازار متشکل ارزي و خرید آتی ارز می تواند به ساماندهی قیمت ها کمک کند. 

لازم به ذکر است پیمان پولی دوجانبه یعنی استفاده همزمان از دو پول ملی کشورهاي مبدا و مقصد در تجارت و تامین مالی بین دو
کشور، به گونه اي که نیازي به ارزهاي ثالث نباشد. براي اجرایی شدن این پیمان ها نیاز است بانک هاي مرکزي کشور هاي مبدا و

 
مقصد در تجارت، وارد مذاکره با یکدیگر شوند و پیمان پولی دوجانبه امضاء کنند. 

 
شرط ارزان شدن دلار 

یکی از نمایندگان اسبق کمیسیون اقتصادي مجلس در خصوص روند قیمت ارز با توجه به بازار کنونی اظهار کرد: به طور کلی ارز در
بازار عرضه و تقاضا به قیمت نهایی می رسد. همه سیاست هاي مربوط به بازار پول و سرمایه، مناسبات خارجی، رونق و رکود و
مدیریت تقاضا در کاهش قیمت ارز تاثیر به سزایی دارد.براي کاهش قیمت ارز باید ورودي هاي ارزي بیشتر شود که احتمال آن کمتر
است زیرا مناسبات بین المللی قابل اعتمادي براي ورود ارز وجود ندارد. ایرج ندیمی افزود: براي کاهش قیمت ارز باید قیمت تقاضا
مدیریت شود و مانع ورود واردات غیر ضروري شویم. ارز تابع سیاست هاي اقتصادي طلاست. به طور مثال، علی رغم کاهش ارزش
پول، سود سپرده هاي بانکی کاهش یافت و این مسئله باعث شد بخشی از منابع از بانک ها خارج شده و به سوي منابع ارزي حرکت
کند.زمانی که ارزش پول پایین می آید، کاهش سود سپرده هاي بانکی خودکشی است. بنابراین همه سیاست هاي مربوط به بازار پول
و سرمایه، مناسبات خارجی، رونق و رکود و مدیریت تقاضا در کاهش قیمت ارز تاثیر به سزایی دارد.با توجه به آنکه ارز یک کالاي
سرمایه اي محسوب می شود، نمی توان دقیق گفت که قیمت آن در چه تاریخی به تعادل خواهد رسید زیرا تاکنون ارزش پول

 
مدیریت نشده است. 

 
موج جدید مهاجرت 

حمید حسینی دبیر کل اتاق ایران و عراق، یک دلیل مهم افزایش نرخ ارز را متوجه کسانی می داند که چمدان سفري بی بازگشت را
بسته اند. وي می گوید: سیاستگذاران باید موج جدید مهاجرت را مد نظر قرار بدهند، با شدت هر چه بیشتر این روزها شاهدیم که
بسیاري از مردم در حال مهاجرت هستند و دوست نزدیک من که در این حوزه فعالیت دارد می گوید به طرز غریبی مراجعات براي
مهاجرت افزایش یافته و مردم حاضرند هزینه هاي گزافی را براي رفتن بپردازند.وي گفت: این موج جدید از ورزشکار و دانشجو و
سلبریتی و هنرمند و استاد دانشگاه تا کارمند و بازنشسته و مردم عادي را در برمی گیرد و باید بررسی کرد چرا مردم در صدند از
ایران بروند. مهاجرت این افراد فشار زیادي را متوجه اقتصاد می کند چرا که این افراد دارایی شان را تبدیل به ارز می کنند تا بتوانند
با خود ببرند.وي تاکید کرد: این موج عجیب درست وقتی کرونا سفرها را لغو کرده عجیب است. تعداد کسانی که در حال آماده سازي
براي مهاجرت هستند به شدت افزایش یافته است، با یک آمارگیري ساده می توان دریافت که شرایط در این حوزه به شدت عجیب و

 
تمایل براي خروج از ایران بالاست. 

 
کرونا در ماه چقدر خرج روي دست ایرانی ها می گذارد؟ 



استفاده از ماسک در تمام مکان هاي عمومی و سرپوشیده توسط ستاد ملی مبارزه با کرونا الزامی اعلام شده است؛ این یعنی باید براي

 
حفاظت جامعه از ویروس کرونا ماسک بخرید. 

اگرچه شرایط مثل روز هاي اول نیست و ماسک به راحتی پیدا شود یا خرید ژل ضدعفونی در داروخانه ها و سوپرمارکت ها امکان
پذیر است، اما قیمت ها تغییر چندانی نکرده. بررسی ها نشان می دهد خرید چنین محصولاتی براي یک خانواده چهار نفره که مجبور
است در طول روز از خانه خارج شود و به ماسک و دستکش احتیاج دارد به حدود 600 هزار تومان می رسد.ماسک هاي سه لایه
پزشکی که به آن ماسک جراحی هم می گویند، در بسته هاي 50 تایی حداقل 100 هزار تومان قیمت دارند. مثلا ماسک هاي برند
پاك ماسک با چنین قیمتی فروخته می شوند. البته انواع ارزان تري مثل ماسک سه لایه پرستاري 50 تایی به قیمت 70 هزار تومان
هم در بازار پیدا می شود. ماسک برخی برند ها کمی گران تر است. ماسک هاي N99 که با ضریب بیشتري از ورود ریزگرد ها به ریه
جلوگیري می کنند هم تقریبا 25 تا 40 هزار تومان فروخته می شوند.ماسک هاي پارچه اي که بعضا آن ها را به خاطر قابلیت
شستشو نسبت به دیگر انواع ماسک ترجیح می دهند، در بازار حدود 15 هزار تومان است. این ماسک ها از پارچه هاي ساده ساخته
شده اند. ماسک هاي پارچه اي نانو قیمت خیلی بالاتري دارند و بعضا حدود 30 هزار تومان فروخته می شوند.ژل ضدعفونی کننده
فوري دست در بسته بندي هاي 500 میلی لیتري عموما 30 هزار تومان قیمت دارد. ژل ضدعفونی درما کلین یکی از پرفروش هاست
که در بازار و داروخانه ها با همین قیمت فروخته می شود.محلول ضدعفونی کننده حاوي الکل در دبه هاي بزرگ عموما لیتري 50
هزار تومان قیمت دارند. مثلا دبه 10 لیتري محلول ضدعفونی کننده دست بوژنه 500 هزار تومان فروخته می شود. قیمت بسته بندي
هاي کوچک گران تر تمام می شود..محلول ضدعفونی کننده سطوح دو لیتري سورولیت دو لیتري 60 هزار تومان و چهار لیتري 120
هزار تومان است. دبه هاي چهار لیتري محلول ضدعفونی کننده ماسیس هم تقریبا 90 هزار تومان قیمت دارد. این محلول ها با برند
جانسو در دبه هاي 3.5 لیتري با قیمت 135 هزار تومان فروخته می شود. محلول ضدعفونی کننده برند بست در بسته هاي 500
گرمی هم 30 هزار تومان قیمت دارد. دستکش هاي یکبار مصرف نایلونی در بسته هاي 100 تایی عموما کمتر از 10 هزار تومان
قیمت دارند. مثلا دستکش نایلونی سایز کوچک مخصوص کودکان برند بکر هشت هزار و 500 تومان است. بسته هاي 100 تایی
دستکش نایلونی پویا هم تقریبا پنج هزار تومان فروخته می شود. خیلی ها ترجیح می دهند سراغ این مدل دستکش هاي نایلونی
نروند. چراکه به راحتی پاره یا سوراخ می شوند و همچنین در مدت کوتاهی دستتان داخل آن ها عرق می کند. در طرف مقابل
دستکش هاي لاتکس که بعضا به آن ها دستکش مخصوص جراحی هم می گویند گزینه هاي بهتر، اما گران تري هستند. آن ها حالت

 
کشی دارند و کامل به سطح دست می چسبند. با این حساب کار کردن با آن ها خیلی راحت تر است. 

مرکز آمار می گوید: هزینه هاي بهداشت و درمان خانواده ها در خردادماه 99 نسبت به مدت مشابه یک سال قبل 24 درصد افزایش
داشته است. این هزینه ها ماهانه حدود سه درصد بیشتر می شوند و می توان تاثیر اخبار مربوط به کرونا را روي چنین هزینه هاي
مشاهده کرد. بررسی هاي ما نشان می دهد یک خانواده چهار نفره که همگی آن ها روزانه در رفت و آمد هستند و ماسک و دستکش
لازم دارند، براي خرید محصولات بهداشتی در ماه رقمی حدود 600 هزار تومان خرج می کنند. اعضاي این خانواده احتمالا هر کدام
در روز یک جفت دستکش و یک عدد ماسک مصرف می کنند و اگر قیمت ماسک و دستکش را دو هزار تومان در نظر بگیریم، هزینه

ماهانه چنین خانواده اي براي تهیه این دو قلم حدود 480 هزار تومان خواهد بود.



بانک هاي خصوصی نقش خود را در روند توسعه استان ایفا کنند

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  74  |  تاریخ: 1399/04/30

استاندار آذربایجان غربی گفت: خوشبختانه پروژه هاي اقتصاد مقاومتی در استان با پیشرفت خوبی اجرا می شوند و با تامین
اعتبار لازم براي اجراي این طرح ها ، پروژه هاي اقتصاد مقاومتی استان تا پایان سال به بهره برداري می رسند.

شهریاري بانک هاي خصوصی نقش خود را در روند توسعه
استان ایفا کنند استاندار آذربایجان غربی گفت: خوشبختانه
پروژه هاي اقتصاد مقاومتی در استان با پیشرفت خوبی اجرا
می شوند و با تامین اعتبار لازم براي اجراي این طرح ها ،
پروژه هاي اقتصاد مقاومتی استان تا پایان سال به بهره

 
برداري می رسند. 

به گزارش برنا آذربایجان غربی، محمدمهدي شهریاري در
سومین جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی استان، با

انتقاد شدید از روند اعطاي تسهیلات بانکی توسط بانک هاي خصوصی در استان، گفت: متاسفانه علیرغم تذکرات قبلی بانک هاي
خصوصی بخش قابل توجهی از منابع جمع آوري شد در استان را در خارج از استان صرف می کنند که این مسئله براي استان قابل

 
قبول نیست. 

وي با اشاره به اینکه بانک هاي خصوصی هیچ نقشی در روند توسعه استان ندارند، ادامه داد: درصورتی که بانک هاي خصوصی 50

 
درصد از منابع خود را براي متقاضیان استانی پرداخت نکنند، اجازه فعالیت این بانک ها را در استان نمی دهیم. 

محمدمهدي شهریاري در بخش دیگري از سخنان خود با روند اجراي طرح هاي و پروژه هاي اقتصاد مقاومتی در استان اشاره کرد و
گفت: خوشبختانه پروژه هاي اقتصاد مقاومتی در استان با پیشرفت خوبی اجرا می شوند و با تامین اعتبار لازم براي اجراي این طرح

 
ها ، پروژه هاي اقتصاد مقاومتی استان تا پایان سال به بهره برداري می رسند. 

وي اظهار داشت: از مدیران دستگاه هاي اجرایی نیز انتظار می رود با پیگري هاي مستمر، روند اجرا و تامین اعتبار پروژه هاي اقتصاد

 
مقاومتی در استان را رصد کنند تا این طرح ها در زمان اعلام شده به بهرداري برسند. 

محمدمهدي شهریاري همچنین با انتقاد از تخصیص نیافتن اعتبار کامل تسهیلات اشتغال پایدار توسط وزارت تعاون کار و رفاه
اجتماعی و اهمیت تخصیص کامل این اعتبار و تاثیر آن در ایجاد فرصت هاي اشتغال در استان، از مدیران این وزارتخانه خواست تا

 
روند پرداخت کامل این تسهیلات به استان را پیگیري کنند. 

استاندار آذربایجان غربی در پایان با اشاره به موافقت ستاد ملی با پیشنهاد ستاد استانی مبنی بر کاهش تجمعات اداري و استفاده از
ظرفیت دورکاري کارکنان گفت: دستگاه هاي اجرائی می توانند از یک سوم ظرفیت کارکنان بصورت دورکاري استفاده نمایند. اولویت



 
اول با کارکنان بالاي 60 سال، کارکنان داراي بیماري هاي زمینه اي و بانوان داراي فرزند شیرخوار است. 

محمدمهدي شهریاري همچننی با تاکید بر صرفه جویی مصرف برق توسط مردم و دستگاه هاي اجرایی استان گفت: هفته پیش رو
یکی از روزهاي گرم سال را خواهیم داشت که امیدواریم با صرفه جویی برق شاهد قطعی برق در استان نباشیم.



انجام مبارزه بیولوژیک با آفت ها در 2300 هکتار از مزارع آذربایجان غربی

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  75  |  تاریخ: 1399/04/30

مدیر حفظ نباتات سازمان جهادکشاورزي آذربایجان غربی گفت: مبارزه بیولوژیک در بیش از 2 هزار هکتار از مزارع گوجه
فرنگی و 300 هکتار از مزارع نخود علیه آفت ''هلیوتیس'' در استان انجام شد.

انجام مبارزه بیولوژیک با آفت ها در 2300 هکتار از مزارع
آذربایجان غربی مدیر حفظ نباتات سازمان جهادکشاورزي
آذربایجان غربی گفت: مبارزه بیولوژیک در بیش از 2 هزار
هکتار از مزارع گوجه فرنگی و 300 هکتار از مزارع نخود

 
علیه آفت ""هلیوتیس"" در استان انجام شد. 

به گزارش برنا آذربایجان غربی جعفروحدت مدیر حفظ
نباتات سازمان جهادکشاورزي آذربایجان غربی افزود: این

 
اقدام سالانه در راستاي کاهش مصرف بی رویه سموم نباتی و تولید محصول گواهی شده در استان انجام می شود. 

وي بیان کرد: با استمرار و پایداري 2 واحد اینسکتاریوم یا همان آزمایشگاه در شهرستان هاي ارومیه و میاندوآب و استفاده از توان
تخصصی بخش غیردولتی علاوه بر تولید و تکثیر زنبور ""براکون و تریکو گراما""، براي 15 نفر از کارشناسان نیز در مقاطع دکترا و

 
کارشناسی ارشد اشتغال ایجاد شده است. 

مدیر حفظ نباتات جهاد کشاورزي آذربایجان غربی ادامه داد: با نصب انواع تله در مزارع و پایش آنها با مشاهده اولیه شکار در هفته

 
آخر خرداد، رهاسازي از اول تیرماه در سطح مزارع شروع شده است. 

وحدت ادامه داد: بیشترین رهاسازي و استقبال در مراکز جهاد کشاورزي دهستانهاي ""یورقون اباد"" و ""حصار ترکمان"" در

 
شهرستان ارومیه و در تمامی مراکز جهادکشاورزي میاندواب و برخی مناطق شهرستانهاي بوکان و مهاباد بوده است. 

وي با اشاره به اینکه رهاسازي طی سه مرحله و با نظر مستقیم و بازدید کارشناسی صورت می گیرد، افزود: علت انتخاب نخود و گوجه

 
فرنگی براي مبارزه بیولوژیک نتایج مطلوب آزمایش هاي موجود در این مزارع است. 

وحدت گفت: این اقدام در راستاي کاهش مصرف سموم شیمیایی، مبارزه با آفات و تولید محصولات سالم و ارگانیک و همچنین
حفاظت محیط زیست از آلودگی هاي ایجاد شده از طریق آفات شیمیایی در منابع آبی و خاکی انجام شد.



رییس سازمان بازرسی کل ایران: بخشی از گرانی ارز را ناشی از برنگرداندن

تعهدات ارزي می دانیم

منبع: شفقناشماره خبر:  76  |  تاریخ: 1399/04/30

شفقنا- در گفت وگویی با حجت الاسلام حسن درویشیان، رییس سازمان بازرسی کل کشور به بررسی جایگاه نظارتی سازمان
بازرسی و برنامه هاي آن براي نظارت بر سازمان ها و جلوگیري از وقوع جرائم پرداخته است. حضرت آیت االله خامنه اي در

ارتباط تصویري با همایش سراسري قوه قضاییه، به نظارت بر حُسن اجراي قوانین، بعنوان ...

 
گفت وگو با حجت الاسلام حسن درویشیان 

شفقنا- در گفت وگویی با حجت الاسلام حسن درویشیان، رییس سازمان بازرسی کل کشور به بررسی جایگاه نظارتی سازمان بازرسی
و برنامه هاي آن براي نظارت بر سازمان ها و جلوگیري از وقوع جرائم پرداخته است. حضرت آیت االله خامنه اي در ارتباط تصویري با

 
همایش سراسري قوه قضاییه، به نظارت بر حُسن اجراي قوانین، بعنوان یکی از مهمترین وظایف قانونی قوّه ي قضائیّه اشاره کردند. 

پایگاه اطلاع رسانی KHAMENEI.IR به همین مناسبت در گفت وگو با حجت الاسلام حسن درویشیان، رییس سازمان بازرسی کل

 
کشور به بررسی جایگاه نظارتی سازمان بازرسی و برنامه هاي آن براي نظارت بر سازمان ها و جلوگیري از وقوع جرائم پرداخته است. 

از وظایف اصلی قوه ي قضائیه همان طور که در قانون اساسی هم آمده است، نظارت بر اجراي صحیح قوانین است. رهبر انقلاب هم در
دیدار اخیرشان این مطالبه را داشتند و تأکید کردند که باید بر قوانین نظارت باشد. سازمان بازرسی کل کشور -که این امر را باید

 
هدایت کند و ناظر باشد- چه اقداماتی را می تواند در این عرصه داشته باشد؟ 

همان طور که اشاره کردید براساس اصل 174 قانون اساسی دو وظیفه ي سنگین، یعنی نظارت بر اجراي صحیح قوانین در همه ي
دستگاه هاي اداري کشور و نظارت بر حُسن جریان امور برعهده ي سازمان بازرسی کل کشور گذاشته است که زیر نظر مستقیم
ریاست محترم قوه ي قضائیه اداره می شود. البتّه نظارت بر حُسن جریان امور، مهمتر از نظارت بر اجراي صحیح قوانین است. وقتی در
سال 82 به همراه آقاي رئیسی و مدیران سازمان به محضر رهبر انقلاب رسیدیم، ایشان بر این نکته تأکید داشتند که باید نظارت ها
دقیق صورت بگیرد و فرمودند که هر سه قوه از این مطلب استقبال کنند و سازمان بازرسی را نقطه ي امید و اتکاء بدانند. این رسالت

 
اصلی سازمان است. 

اصولاً سه عامل مهم در توفیق یک دستگاه، یک کشور و یک مجموعه وجود دارد. اولین عامل، وجود قوانین و مقررات متناسب با آن
کشور و دستگاه است. دومین عامل مجریان صالح و شایسته و باتجربه و سومین عامل نظارت است. اگر به این سه عامل توجه نشود
قطعاً آن کشور و آن دستگاه آسیب هاي فراوانی خواهد خورد. امروز بخشی از این آسیب ها و فسادهایی که در کشور شاهدش هستیم
ناشی از بخشی از این سه عامل است. یا بعضاً قوانین ما متناسب نیست یا بعضی از مجریان ما شایسته نیستند یا نظارت ها به خوبی و
کارآمد و به موقع اعمال نمی شود. بنابراین نظارت براي هر سه قوه و براي همه ي سطوح مدیریتی پیش بینی شده خیلی اهمیت
دارد. علاوه بر آن سازمان بازرسی کل کشور موظف است که بر کل مجموعه ي اداري کشور حتی بخش هاي اداري-مالی قوه ي

 
قضائیه و مجلس شوراي اسلامی نظارت داشته باشد. 

ما درباره ي انجام این دو مأموریت در این دوره ي تحول قوه ي قضائیه، پیشنهادهایی را در قالب سند تحول براساس بررسی هاي



انجام شده و کار کارشناسی که در ابتداي امسال صورت گرفت، به استحضار ریاست محترم قوه رساندیم که تصویب و ابلاغ شد. ما
الان براساس آن سند، داریم کارهایمان را دنبال می کنیم. امّا لازمه ي تحول در هر مجموعه اي شناسایی چالش ها و آسیب هاي آن
مجموعه و کاستی ها و عواملی است که موجب عدم تحقق اهداف آن سازمان می شود و به تناسب و اقتضاي این چالش ها باید به
دنبال رفع و برطرف کردن باشیم. ما مجموعاً بیش از سی آسیب و چالش را در سازمان شناسایی کردیم. ما سیزده چالش کانونی مثل
عدم نظارت پذیري بعضی از دستگاه ها و مدیران، قوانین ناکارآمد و نامتناسب با اقتضائات امروز و عدم اطلاع مدیران دستگاه هاي

 
اجرایی و مردم نسبت به حقوق و قوانین و مقرراتشان داریم. 

ما متناسب با این چالش ها شاخص هایی را تعریف کردیم و براي هر چالش یک راهبرد، و براي هر راهبرد، چند شاخص تحول و ده
ها برنامه ي عملیاتی براي تحقق این سند پیش بینی کردیم. بخشی از آن در مورد ساختار درونی سازمان است که اصلاحاتی را آغاز
کردیم و بخش دیگر آن مربوط به خارج از سازمان و نیروي انسانی است که داریم دنبال می کنیم. تحول یک ضرورت اجتناب ناپذیر و
مطالبه ي رهبر انقلاب و مردم از قوه ي قضائیه است که ما در این مسیر داریم گام برمی داریم و معتقد هستیم که با سرعت هم باید
این گام ها را برداشت. البته مقاومت هایی هم قطعاً با تحول خواهد شد، امّا همان طور که حضرت آیت االله خامنه اي فرمودند باید با

 
توکل بر خدا و استقامت و مبتنی بر مبانی دینی و ارزش هاي اسلامی و قانونی این برنامه و سند تحول را دنبال کرد. 

 
اقدامات پیشگیرانه ي سازمان در فرآیندهاي بازرسی از دستگاه ها چیست؟ 

یکی از رویکردهاي ما در دوره ي جدید توجه به اقدامات نظارتی یعنی تقدم داشتن و مقدم داشتن نظارت با هدف پیشگیري است.
اینکه در قانون اساسی آمده نظارت بر اجراي صحیح قوانین و حُسن جریان امور در آن پیشگیري و اصلاح امور مستتر است. یعنی
لازمه ي نظارت و خروجی نظارت و اثر اقدامات نظارتی باید پیشگیري از تخلف و فساد و جرم باشد. البته ممکن است با همه ي
اقدامات پیشگیرانه چه از سوي دستگاه هاي نظارتی بیرون دستگاه هاي اجرایی و چه از مجموعه ي نهادهاي نظارتی خود دستگاه
هاي اجرایی یا مدیران دستگاه هاي اجرایی کسی بخواهد از قانون تخطی و تخلف کند و مرتکب جرمی شود که باید برخورد لازم با او

 
صورت بگیرد و به هیچ وجه مسامحه اي با کسی نشود. 

امّا ما اصل را در سازمان، نظارت به منظور پیشگیري از انحراف از قوانین می دانیم. هم هزینه ي آن کمتر است و هم نتیجه اش زودتر
حاصل می شود تا اینکه ما بخواهیم یک گزارش یا پیشنهادهایی بدهیم که مدتی طول می کشد تا آن پیشنهادها اجرا شود. تأکید ما
در دوره ي جدید بر پیشگیري در حین اقدامات نظارتی و بازرسی است. یعنی همکاران ما وقتی در دستگاه اجرایی براي انجام
مأموریتشان مستقر می شوند، اگر مشاهده کردند که اقدامی می خواهد برخلاف قوانین صورت بگیرد، همان جا جلوي آن را بگیرند و
پیشگیري کنند. یکی از بندهاي ماده ي یازده قانونِ تشکیل سازمان، گزارش هاي هشداري است که سازمان بازرسی در صورت اطلاع
از تخلّف باید گزارش را به دستگاه هاي اجرایی و مسئولین دستگاه هاي اجرایی ارسال کند. ما وظیفه داریم از تصمیم و اقدام خلافی
که دارد انجام می شود و یا گرفته شده است، از تداومش جلوگیري کنیم. ما در سال صدها گزارش هشداري به دستگاه هاي اجرایی
براي جلوگیري از تصمیم خلاف یا متوقف کردن اقدام خلاف ارسال کرده ایم و نوعاً هم مورد استقبال دستگاه هاي اجرایی قرار می
گیرد. چراکه اگر پیشگیري شود و هشدار و تذکر داده شود که اتفاقی نیفتد و یا از ادامه ي اتفاقی جلوگیري شود، هزینه اش براي
مدیران هم کمتر می شود. چون اگر تخلفی صورت بگیرد، مدیران باید پاسخ بدهند و برخورد قضائی با آن ها می شود. قاعدتاً باید از

 
این هشدارها استقبال کنند و نوعاً هم استقبال می کنند. 

بعضاً شنیده می شود که برخی از دستگاه ها از این هشدارها استقبال نمی کنند. آیا سازمان بازرسی با کسی تعارف دارد؟ این سؤال

 
در ذهن مردم است که چرا فلان مسئولی که تخلفش اثبات شده، بعد از اتمام مسئولیتش به تخلفش رسیدگی می شود. 



همان طور که عرض کردم ما طبق ماده ي 11 گزارش هاي هشداري می دهیم، اگر توجه کردند که فبها و مقصود حاصل خواهد شد.
اما اگر به هشدار و تذکر سازمان توجه نکردند، قطعاً اگر جرمی واقع شده باشد، گزارش آن جرم تهیه می شود و به مرجع قضائی یا به
هیئت هاي رسیدگی به تخلفات اداري ارسال می شود. گزارش هایی که ما به مرجع قضائی یا تخلفات اداري می دهیم حسب قانون
خارج از نوبت و با فوریت رسیدگی می شود. علاوه بر آن ما نسبت به وظایفی که به عهده ي دستگاه ها بوده و انجام ندادند مثل سیل
سال گذشته، لایروبی بستر بعضی از رودخانه ها، جلوگیري از تصرف حریم رودخانه ها و جلوگیري از ساخت و سازها در مسیر
رودخانه ها و مسیل ها که منجر به خسارت هاي مادي و جانی غیرقابل جبران شده، ورود و مطالبه می کنیم و در دستور کار قرار می
دهیم. یا در مورد مسکن که امروزه معضل جدي کشور است، تکالیفی به عهده ي دستگاه هاي مربوطه در مورد ساخت مسکن، ایجاد
سامانه ي املاك براي کنترل املاك، دریافت مالیات از خانه هاي خالی و... بوده که بخشی از این گرانی ها و افسارگسیختگی ها در

 
بازار مسکن ناشی از عدم انجام تکالیف دستگاه ها بوده که ما در دستور کار قرار دادیم. 

ما معتقدیم که باید نمونه هاي متعددي از این نوع اقدامات را در این دوره انجام بدهیم تا مسئولی در بخشی از دستگاه هاي اجرایی
تصور نکند که اگر امروز کاري کرد کسی از او سؤال نمی کند و وقتی دوره ي خدمتش تمام شد در حاشیه ي امن قرار می گیرد. به
هیچ وجه برنامه هاي ما این چنین نیست که ما کوتاهی کنیم و این ملاحظه را داشته باشیم که این مدیر مثلاً چهار تا کار خوب انجام
داده که البته قابل تقدیر است و ما باید نسبت به اقدامات خوبش تقدیر و تشکر کنیم، اما نسبت به کارهایی که باید انجام می داده و
انجام نداده و یا کارهاي خلافی که انجام داده، بی تفاوت باشیم. بلکه باید پاسخگو باشد و برخورد لازم و بدون ملاحظه باید انجام شود.
بسیاري از پرونده هایی که امروز در مراجع قضائی مطرح است، منشأ آن گزارش هاي سازمان بازرسی است. پرونده هایی که این روزها

 
مطرح است، بخشی از آن ها مبتنی بر بازرسی ها و گزارش هاي سازمان بازرسی است. 

رهبر انقلاب در دیدار مسئولین قوه ي قضائیه از لزوم تحول در این نهاد سخن گفتند. سازمان بازرسی و قوه ي قضائیه براي تحقق
بخشیدن این مسئله چه اقدامات و برنامه هایی را در دستور کار دارد؟ موانع پیش روي این تحول و چگونگی اجرایی شدن آن

 
چیست؟ 

یکی از مهم ترین موانع و چالش هاي پیش روي تحول، نبودن نگاه تحولی در بدنه هست که رهبر انقلاب هم به درستی و کاملاً
کارشناسی به این نکته اشاره کردند که این نگاه تحولی نباید محدود به مدیران عالی دستگاه قضائی شود. این موضوع باید در کل بدنه
ي قوه ي قضائیه ایجاد شود. گفتمان تحول باید با برگزاري جلسات، با طرح موضوع و ضرورت هاي تحول و با الزامات تحول بیان این
موضوع و انتخاب مدیران میانی که قائل و معتقد به تحول باشند، صورت بگیرد. البته یکی از موانع تحول ما بحث ساختار و اعتبارات

 
است. اعتباراتی که امروز قوه ي قضائیه و بخش هاي آن دارند متناسب با برنامه ي تحول نیست. 

یکی از اقدامات ما در برنامه ي تحول این است که با سرعت به شکایات و دعاوي مردم در مراجع قضائی و نسبت به شکایات مردم در
دستگاه هاي اجرایی رسیدگی کنیم. طبق آماري که ما در پانزده ماه اخیر بعد از حضور آیت االله رئیسی داشتیم، شکایات و اعلامات
مردم نسبت به دستگاه هاي اجرایی بیش از دو برابر افزایش پیدا کرده است. البته این ناشی از امید مردم نسبت به دوره ي جدید، به
ویژه مدیریت عالی قوه ي قضائیه است که می خواهد مشکلات را حل کند و مردم هم در عمل دیدند. هم بحث مبارزه با فساد و هم
رسیدگی به مشکلات مردم در حدود اختیارات قوه ي قضائیه است. البته ساختار و نیروي انسانی ما هیچ تفاوتی نسبت به قبل از
پانزده ماه گذشته نکرده است و باید در سیاست هاي کلی برنامه ي هفتم و قانون برنامه ي هفتم به آن توجه شود و درصد اعتبارات
قوه ي قضائیه از اعتبارات عمومی کشور از 2/9 که الان هست افزایش پیدا کند تا ما بتوانیم پاسخگوي مطالبات و نیازهاي مطرح امروز

 
باشیم. 

نکته ي دیگري که به نظر من در این دوره ي تحول هم در قوه ي قضائیه و هم در بخش هاي آن بسیار حائز اهمیت است و به آن



توجه شده و گام هاي خوبی هم برداشته شده است، مردمی کردن قوه ي قضائیه است که رهبر انقلاب نیز به این نکته هم در سال
هاي گذشته و هم در این دیدار اخیرشان به آن اشاره کردند و فرمودند که مشارکت مردم باید افزایش پیدا کند. ببینید ما هرجا مردم
را به حساب آوردیم و ازشان کمک خواستیم و به میدان آمدند موفق شدیم. در جنگ تحمیلی عراق علیه ایران، در جریان مبارزه ي با
گروهک هاي ضد انقلاب به ویژه منافقین اگر واقعاً مردم کمک نمی کردند و خانه هاي تیمی کشف نمی شدند، ما نمی توانستیم با
جریان نفاق پیچیده در کل کشور برخورد کنیم. امروز هم همین طور است. ما اگر بخواهیم قوه ي قضائیه و سازمان بازرسی کل کشور

 
در تراز نظام مقدس جمهوري اسلامی و در زمینه ي گام دوم انقلاب داشته باشیم، باید از ظرفیت مردم به خوبی استفاده کنیم. 

با توجه به بحث تحولی که گفتید، شاید درون قوه قضائیه یک رخوت و یا یک مقاومتی باشد. اگر این تغییر حاصل شود چه پیامدهایی

 
دارد؟ نتیجه ي این تحول چه می شود؟ 

ببینید حتماً یکی از عوامل مؤثر در تحول، مدیران عالی و حتی میانی یک مجموعه و یک دستگاه هستند که باید آنچه را که در نگاه
تحولی شان هست، در عمل حمایت جدي هم از آن برنامه و نگاه تحولی داشته باشند. باید جرأت و جسارت و شهامت لازم به
مجموعه ي تحت امر هر مدیري داده شود. خوشبختانه در این دوره ي جدید ما هر بار که به خدمت ریاست قوه قضائیه مشرف شدیم
و این موضوع را مطرح کردیم که تصمیم داریم علاوه بر پیشگیري، تذکر و هشدار، نسبت به هرکس، هر جریان و هر گروهی در هر
سطحی با فساد برخورد کنیم، ایشان به ما گفته اند که ما هیچ خط قرمزي نداریم و شما انجام دهید و من هم کاملاً حمایت می کنم.
خب این جرأت را براي زیرمجموعه دو چندان می کند و افزایش می دهد و مدیر و یا قاضی که می خواهد برخورد کند، با جرأت و
جسارت این کار را انجام می دهد. این جسارت و جرأت و شهامت عامل بسیار مهمی در تحول است و تأثیرات زیادي می تواند در

 
مجموعه ي قوه ي قضائیه به وجود بیاورد. 

یکی از تأکیداتی که رهبر انقلاب در دیدار اخیر داشتند کمک به حرکت هاي اقتصادي و جلوگیري از تعطیل شدن واحدهاي تولیدي

 
و اقتصادي کارخانه ها بود. سازمان بازرسی کل کشور در این زمینه چه کمک هایی می تواند انجام دهد؟ 

از همان زمانی که آقاي رئیسی، رئیس سازمان بودند موضوع حمایت از سرمایه گذاري سالم و تولیدکننده ها در دستور کار سازمان
بود. ما دفتري تحت عنوان دفتر «حمایت از سرمایه گذاري و تولید» در سازمان بازرسی کل کشور داشتیم که زیر مجموعه ي یکی از
معاونت ها بود. ما در دوره ي جدید این دفتر را ارتقاء دادیم و آن را زیرمجموعه ي حوزه ي ریاست سازمان قرار دادیم تا توجه
بیشتري به این موضوع شود. علاوه بر آن در دوره ي جدید به ویژه در سال جاري بیست وپنج درصد از برنامه هاي بازرسی مان را در
راستاي حمایت از تولید و مسائل مرتبط با تولید پیش بینی کردیم که الان در حال اجراست. مثلاً راجع به تسهیلات بانکی که رهبر
انقلاب دغدغه داشتند بر آن نظارت و در جاي خودش مصرف شود و منحرف نشود، ما موارد متعددي را شناسایی کردیم که به نام

 
تولید میلیاردها تومان دریافت شده و در بازار سکه و ارز و جاهاي دیگر مصرف شده که ما با آن برخورد کردیم و برگشت داده شد. 

همچنین تکلیفی که بانک ها نسبت به اعطاي تسهیلات به بخش تولید دارند باید تحقق پیدا کند. و مشکلات واحدهاي تولیدي که
بخش عمده شان بحث تسهیلات هست مرتفع شود. ما در حوزه ي بیمه، مالیات، گمرك و واردات بی رویه که جزو برنامه هاي سال
جاریست، قانونی داریم که همه ي دستگاه هاي اجرایی را مکلف کرده محصولاتی که مشابه داخلی دارند و خدماتی که در داخل می
شود ارائه کرد، از خارج از کشور حق ندارند این محصولات را خریداري کنند. این قانون مصوبه ي مجلس است و ما داریم این را
نظارت می کنیم که این اتفاق صورت نگیرد. علاوه بر آن ما واحدهاي تولیدي که مشکل داشتند را شناسایی کردیم و موانع این
واحدهاي تولیدي را شناسایی کردیم و به بخش هاي مختلف منعکس کردیم. و همکاران ما در سراسر کشور در واحدهاي تولیدي
حضور پیدا می کنند. ما جلساتی را در این راستا با واحدهاي تولیدي که مشکل دارند برگزار کردیم و در آینده هم برگزار می کنیم. ما
یک سامانه ي رسیدگی به شکایات هم داریم که اگر واحدهاي تولیدي موردي نسبت به دستگاه هاي اجرایی دارند را همکاران ما



بتوانند پیگیري و رسیدگی کنند. البته در چارچوب اختیارات قانونی که وجود دارد ما حتماً پیگیري و کمک می کنیم که موارد

 
متعددي هم از اقدامات حمایتی از سوي سازمان انجام شده است. 

یکی از اولویت هاي اصلی سازمان حمایت از تولید و سرمایه گذاري است. در این سال هاي اخیر به ویژه ده سال گذشته، رهبر انقلاب
شعار این سال ها را برگرفته از مسائل اقتصادي انتخاب کردند. دو سال را اقتصاد مقاومتی و سال گذشته را رونق تولید و امسال را
جهش تولید نامیدند. اهمیت این نامگذاري ها به این دلیل است که امروز مسئله ي اصلی ما مسئله ي اقتصاد و معیشت مردم است.
آنچه که مردم را رنج می دهد و دچار مشکل کرده و دشمن را نسبت به آن حساس و متمرکز کرده فشارهاي اقتصادي و تحریم ها و
مسائل اقتصادي است. والاّ از نظر نظامی و امنیتی اقتدار جمهوري اسلامی در منطقه و در دنیا بر کسی پوشیده نیست. امروز مسئله ي
اصلی کشور اقتصاد و معیشت مردم است و ما به عنوان یک اولویت جدي و قوه ي قضائیه به عنوان اولویت اصلی به دنبال پیگیري

 
رفع موانع و مشکلات حوزه ي تولید و کارآفرینی هستیم. 

در مورد نوسانات قیمت ارز، قوه ي قضائیه و سازمان بازرسی چه کاري می توانند انجام دهند؟ آیا الان اقدامی از طرف قوه ي قضائیه

 
صورت گرفته است؟ آیا سازمان بازرسی وظیفه اي در این باره دارد و می تواند ورود کند؟ 

ببینید یکی از اولویت هاي ما در این دوره ي جدید، مسئله محوري است. یعنی توجه به مسائلی که امروز دغدغه ي مردم و رهبر
انقلاب است. یکی از مسائلی که امروز جزو مشکلات اقتصادي و بخش تولید هست، تسهیلات ارزي است. چه ارز دولتی و چه ارز
نیمایی که امروز ما مشکلاتی را در این زمینه داریم. بنابراین سازمان بازرسی، دادستانی کل کشور و معاونت پیشگیري از وقوع جرم در
قوه ي قضائیه با هماهنگی ما موضوعات ارزي را رصد و پیگیري می کنند. ما مشکلاتی که در این زمینه بوده را دنبال کردیم و به
رئیس کل بانک مرکزي اعلام کردیم. ما به دادستانی کل کشور هم اعلام کردیم هر کسی که تعهد ارزي داشته و به تکلیفش عمل
نکرده، اسامی شان را اعلام کند تا ما حتماً پیگیري و برخورد کنیم. اصلاً ما بخشی از گرانی ارز را ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي
می دانیم. رئیس کل بانک مرکزي تعهدات ارزي را حدود 25 میلیارد دلار اعلام کرده اند. این ها ارزهایی است که تعهد داده اند که
برگردانند و برنگرداندند و مهلت داده شده تا پایان تیرماه آن ها را برگردانند. ما هم از دو ماه قبل فهرست اشخاص حقیقی و حقوقی را
گرفتیم و داریم دنبال می کنیم و دادستانی هم پاي کار هست که برخورد قضائی کند. اگر ارزها را برگرداندند که فبها، وگرنه حتماً

 
برخورد قضائی لازم است که انجام شود. 

یکی از کارهاي لازم در مبارزه با فساد که رهبر انقلاب نیز بارها به آن اشاره کردند، نظارت هاي مردمی است. براي نظارت ها و گزارش
هاي مردمی زیرساخت هاي حقوقی در قوه ي قضائیه لازم است. آیا در سازمان بازرسی جایگاهی در این باره وجود دارد؟ و چه

 
زیرساخت هاي حقوقی براي آن مدنظر قرار گرفته است؟ 

قوه ي قضائیه و همه ي دستگاه هاي اجرایی مخصوصاً سازمان بازرسی که وظیفه ي نظارتی بر عهده شان هست باید از ظرفیت مردم
و نهادهاي مردمی و تشکل هاي غیردولتی استفاده کنند. خوشبختانه ما در سازمان هم این ظرفیت را داریم و پیش بینی شده که از
نهادهاي مردمی و از کسانی که دغدغه ي فساد و دغدغه ي رفع مشکل جامعه را دارند استفاده کنیم. براي همین ما در معاونت
حقوقی مان یک اداره کلی را پیش بینی کردیم و در تشکیلاتمان تحت عنوان «مرکز رسیدگی به شکایات و نظارت همگانی» مصوب
شده است. سالانه چند هزار شکایت و اعلام نسبت به دستگاه هاي اجرایی در این سامانه ثبت می شود. علاوه بر آن ما بیش از پنج
هزار بازرس افتخاري در کل کشور داریم که قرار است آن را توسعه دهیم و براي آن ها کد تعریف کنیم. من قبلاً هم اعلام کردم که
سامانه ي گزارشگران فساد به زودي راه اندازي میشود. تعدادي از بازرسان افتخاري ما از کارکنان دستگاه هاي اجرایی و تعدادي از
بازنشستگان و تعدادي هم از مردم عادي و بعضاً خبرنگار و دانشجو و از قشرهاي مختلف هستند که بدون استخدام و بدون اینکه
رابطه ي استخدامی با سازمان داشته باشند، یک کد به آن ها داده می شود. تأکید ما بر این است که در شهرستان ها و نقاط دوردست



 
حتماً این بازرسی را در این دوره ي جدید تقویت کنیم. 

ما در این دوره ي جدید رویکردمان در سازمان بازرسی پیگیري شفافیت فعالیت هاي دستگاه هاي اجرایی است. ما معتقدیم شفافیت
فوق العاده در کاهش فساد و تخلف اهمیت دارد و همه باید خودشان را در اتاق هاي شیشه اي و در معرض نظارت ببینند. یکی از
الزامات این شفافیت ایجاد سامانه هاي الکترونیکی است. سامانه هایی که بخشی از آن ایجاد شده و باید تکمیل شود و سازمان باید به
همه ي سامانه هاي دستگاه هاي اجرایی براي رصد کردن فعالیتشان وصل شود. ما داریم یک سامانه ي دیگري را هم تحت عنوان
«قانون بان» طراحی می کنیم که البته ممکن است چندماه طراحی آن طول بکشد. تمام قوانین و مقررات کشور در این سامانه درج و
منعکس می شود و فعالیت دستگاه ها با این سامانه رصد می شود. یعنی فعالیتشان را با قوانین و مقرراتی که مرتبط با هر دستگاه

 
هست را سنجش و ارزیابی می کنیم. 

رویکرد دیگر ما مطالبه گري است. این رویکرد در مقابل پاسخگویی و پاسخ خواهی از دستگاه ها است. باید همه نسبت به مسئولیتی
که دارند، چه در دوره اي که الان هستند و چه در دوره ي گذشته که مسئولیتی داشتند پاسخگو باشند و ما مطالبه خواهیم کرد. این
هم یکی از رویکردهاي جدي ما هست. رویکرد بعدي، مردمی کردن سازمان و استفاده ي از ظرفیت هاي مردمی است. مثل بازرسان
افتخاري و نهادهاي غیردولتی. رویکرد دیگر ارزیابی عملکرد دستگاه هاي اجرایی است که چه میزان مبتنی بر قانون ارتقاء سلامت
نظام اداري اند و سطح سلامت اداري دستگاه ها به چه شکل است. ما دستگاه هایی که از سلامت اداري بیشتري برخوردار باشند را

 
تشویق می کنیم. 

رهبر انقلاب نیز در دیدار سال 82 این نکته را فرمودند. همچنین ریاست محترم قوه هم به ما تأکید کردند که مدیران شجاع و
پاکدست و داراي حسن عمل را تشویق و به افکار عمومی معرفی کنید. علاوه بر اینکه ما باید با مفسدین برخورد کنیم و احیاناً لازم
باشد آن ها را به مردم معرفی کنیم، کسانی هم که خوب کار می کنند کم نیستند. ما نیروهاي کارآمد، دلسوز، پاي کار و خوش نام

 
زیاد داریم که باید آن ها را هم معرفی و تشویق کنیم. 

البته ما یک شورایی تحت عنوان شوراي دستگاه هاي نظارتی داریم که متشکل از سازمان بازرسی، دیوان محاسبات، وزارت اطلاعات،
معاونت نظارت مجلس، رئیس سازمان مدیریت برنامه ریزي کشور است و شش نفر عضو دارد. یکی از وظایف این شورا ارزیابی عملکرد

 
دستگاه هاي اجرایی است. و آن هایی که سلامت اداري بیشتر دارند را تشویق کند. 

ما بیش از ششصد NGO یا تشکل غیردولتی داریم که اطلاعاتشان را گرفتیم و تعدادي از این ها در حال همکاري با ما هستند و می
خواهیم این ها را تقویت کنیم. اخیراً هم ریاست محترم قوه دستورالعملی به همه ي بخش هاي قوه ي قضائیه ابلاغ کردند که بخشی
از آن دستورالعمل هم مربوط به ما می شود که راجعِ به کارگیري نهادهاي مردمی و مشارکت نهادهاي غیردولتی در انجام مأموریت
هایمان است. با توسعه ي این برنامه و ارتقاء کیفیت آن، این ظرفیت بیش از ظرفیت سازمان بازرسی می تواند به ما در نظارت بر

 
دستگاه هاي اجرایی و ارتقاء سلامت نظام اداري کمک کند. 

در مورد گزارش هاي مردمی شما چه شیوه اي را پیشنهاد می دهید؟ افرادي که در شبکه هاي اجتماعی فعالیت دارند و می خواهند
تخلفی را گزارش دهند، سازوکار ارسال گزارش تخلف چگونه است؟ آیا این سامانه جوابگوي دریافت گزارش ها هست؟ آیا کسی که

 
گزارش ارسال می کند، پاسخی هم از جانب سازمان بازرسی دریافت می کند که به شبکه هاي اجتماعی متوسل نشود؟ 

ما یک سامانه اي از قبل داریم که مربوط به شکایات و اعلامات است و اگر کسی شکایتی داشته باشد، در آن سامانه شکایتش را ثبت
می کند و یک کد رهگیري دریافت می کند که با آن کد می تواند نتیجه ي شکایتش را بررسی کند. گاهی قانع می شود و گاهی قانع



نمی شود، و اصرار می کند که پرونده دنبال شود. یک بخش دیگر آن سامانه اختصاص به اعلامات دارد. یعنی کسی شاکی نیست و
بدون اسم و مشخصات یک سوء جریانی را گزارش می کند که آن هم بررسی می شود. اگر قابل توجه و مقرون به صحت باشد، مورد
پیگیري قرار می گیرد. امّا گزینه اي که ما می خواهیم به آن اضافه کنیم، دادن کد به افراد تحت عنوان ناظر افتخاري است. یعنی

 
شعار ما این است که هر ایرانی یک ناظر باشد. ما این موضوع را می خواهیم دنبال کنیم. 

ما در اصل هشتم قانون اساسی هم، بحث امربه معروف و نهی ازمنکر را داریم که وظیفه ي آحاد مردم است. مخصوصاً نسبت به
حکومت و حاکمیت که امربه معروف و نهی ازمنکر کنند. این وظیفه ي شرعی، ملی و اسلامی همه ي مردم است، منتها به کسانی که
در این سامانه کد داده می شود، گزارش هایشان را به بخش هاي مختلف چه در مرکز و چه در استان ها منعکس می کنند و مورد
رسیدگی قرار می گیرد. گاهی اوقات لازم هست از آن شخصی که گزارش فسادي می دهد، دعوت شود و توضیحات بیشتري نسبت به
آن گزارش بدهد، و اگر نیاز بود مستندات دیگري تهیه کند. اگر لازم باشد با تشخیص سازمان نتیجه ي کار حتماً به گزارشگر فساد
منعکس می شود. گاهی ممکن است گزارش جنبه ي کیفري داشته باشد که باید مرجع قضائی رسیدگی و حکم قطعی را صادر کند.

 
آن موقع امکان اطلاع رسانی است. 

ببینید تا وقتی که جرمی محرز و قطعی نشده، امکان اطلاع رسانی اش نیست. گاهی بحث هاي منافی عفت و امثال آن است که اصلاً
امکان اطلاع رسانی نیست. بنابراین همه ي مواردي که گزارشگران فساد گزارش می دهند، ممکن است نتیجه اش به خودشان
منعکس نشود. ولی این امکان هست که ما بخشی از نتیجه را به خودشان اعلام کنیم. ما این اطمینان را به همه ي گزارشگران فساد
می دهیم که اگر گزارششان مقرون به صحت و مستند باشد، حتماً ترتیب اثر داده و پیگیري می شود و نیازي به استفاده از فضاي
مجازي براي اطلاع رسانی نیست. مگر اینکه موردي باشد که ما نتوانیم کاري کنیم و مربوط به دستگاه دیگري باشد که باید آنجا
رسیدگی کند. والاّ موضوعاتی که مرتبط با کار سازمان باشد و منعکس کنند و مستند هم باشد ما این تضمین را می دهیم که حتماً

 
پیگیري کنیم. 

امنیت این گزارشگران چگونه تأمین می شود؟ آیا کسانی که فسادي را گزارش می کنند نسبت به امنیتشان باید نگران باشند؟

 
سازمان چه برنامه اي در این باره دارد؟ 

ما دو نوع حمایت از گزارشگران فساد مدنظرمان است. البته سوت زنان مربوط به کسانی می شود که در دستگاه هاي اجرایی شاغل
هستند و وقتی متوجه فسادي می شوند اصطلاحاً سوت می زنند و اطلاع می دهند که باید سریعاً رسیدگی شود. گزارشگران فساد اعم
از سوت زنان و غیر سوت زنان هستند. بخشی از آن ها در جامعه هستند و گزارشی می دهند، چه بسا هیچ تهدیدي هم متوجه شان
نباشد. چون در هیچ دستگاهی شاغل نیستند که تهدیدي متوجه آن ها باشد. ما نسبت به کسانی که از درون دستگاه هاي اجرایی
گزارش می دهند که البته این گزارش ها هم دقیق تر، هم متقن تر و هم مستندتر هست، ما هم حمایت مادي و هم حمایت معنوي
می کنیم. در مورد حمایت مادي ما پیش بینی هایی در اعتباراتمان کردیم که اگر کسی گزارشی راجع به فسادي به ما داد، پاداشی به
او بدهیم. اگر هزینه اي براي مستند کردن، پیگیري گزارش و انجام سفر براي بررسی داشت، ما هزینه هایش را علاوه بر پاداش به او

 
می دهیم. البته این چنین مواردي داشتیم و این کار را کردیم. 

نکته ي دومی که دغدغه ي همه ي گزارشگران فساد هست، بحث حمایت معنوي است که مورد اذیت و آزار و تهدید قرار نگیرند. این
موضوع هم در قانون ارتقاء سلامت نظام اداري پیش بینی شده که باید حمایت شوند. و هم در لایحه اي تحت عنوان حمایت از
گزارشگران فساد در مجلس مطرح شده است. اگر موردي هم به ما گزارش شود که مورد تهدید قرار گرفته است، چه توسط دستگاه
اجرایی و مدیر دستگاه اجرایی، و چه در بخش هاي دیگر، ما آن را دنبال می کنیم تا هم برخورد شود و هم از گزارشگر فساد صیانت
می کنیم تا کسی متعرض آن نشوند. ما تا به حال موردي نداشتیم که اعلام کند که مورد تهدید قرار گرفته است و ما از او حمایت



 
کنیم. 

دیدگاهی وجود دارد که اگر تخلفی باشد نباید عمومی و رسانه اي شود و ممکن است مردم به نظام بدبین شوند. نظر جناب عالی در

 
مورد رسانه اي شدن تخلفات چیست؟ 

این رویه سابقاً نبود. از اواخر دوره ي گذشته ي قوه ي قضائیه شروع شد و در دوره ي جدید خیلی بروز و نمود بیشتري پیدا کرد.
علت اینکه رهبر انقلاب اجازه دادند که این موضوعات رسانه اي شود و دادگاه هایشان علنی برگزار شود، این است که تقریباً عده ي
زیادي از مردم تصور می کردند که با فسادهاي کلان، مخصوصاً با دانه درشت ها و کسانی که به مقامات و مسئولین کشور منصوب اند،
برخورد نمی شود. و با چندتا آدم بیچاره برخورد می کنند. و این نتیجه گیري می شد و دشمن هم این تحلیل را می کرد که فساد
سیستمی است و کل کشور را فرا گرفته است. در حالی که اعتقاد ما این چنین نیست که فساد سیستمی شده است. من فکر می کنم
این اجازه داده شد که دادگاه ها علنی و رسانه اي شود تا نشان داده شود هر شخصی در هر سطحی که فساد کند، نظام با او برخورد
می کند ولو منصوب به عالی ترین مقامات کشور باشد و یا سال ها در قوه ي قضائیه مسئولیت داشته است. نمونه هایش را هم شنیده

 
و دیدیده اید. براي همین هم دیدگاه مردم در نظرسنجی ها تغییر کرده است. 

اعتقاد من این است که تدبیر و مدیریت درست که تا به حال بوده، حتماً در کاهش جرم و جسارت براي تخلف مؤثر خواهد بود و
هزینه ي جرم و فساد را افزایش می دهد. بعضی ها ممکن است اگر جریمه ي مالی و یا زندان شوند خیلی برایشان سنگین نباشد، اما

 
حیثیت و آبرو برایشان خیلی مهم است. خود این عوامل پیشگیري از فساد و بالا بردن هزینه ي جرم و فساد در جامعه است. 

 
انتهاي پیام 

fa.shafaqna.comشفقنا در شبکه هاي اجتماعی: توییتر | اینستاگرام | تلگرام



پرداخت دیون و مطالبات ایثارگران تا پایان دولت

منبع: اکو فارسشماره خبر:  77  |  تاریخ: 1399/04/30

اکوفارس: اوحدي گفت: باب ویژه اي براي مسکن ایثارگران باز شده که ساخت 20 هزار واحد مسکونی و افزایش 20 درصدي
وام مسکن بخشی از آن است.

اکوفارس: اوحدي گفت: باب ویژه اي براي مسکن ایثارگران باز شده که ساخت 20 هزار واحد مسکونی و افزایش 20 درصدي
وام مسکن بخشی از آن است. به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان از بیرجند، اوحدي رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور در گلزار
شهداي بیرجند در سفر خود به خراسان جنوبی براي پیگیري دو هدف جدي خبر داد و گفت: با پیگیري و همت استاندار پرتلاش و

 
جدي خراسان جنوبی امروز و در این سفر دو تفاهم نامه همکاري به امضا می رسد. 

او افزود: یکی از این تفاهم نامه ها در راستاي تحقق مواد 7 و 8 قانون جامعه خدمات مورد تأکید رئیس جمهور است که به منظور

 
تأمین مسکن ایثارگران در خراسان جنوبی منعقد می شود. 

اوحدي با بیان اینکه اشتغال از مسائل جدي کشور براي همه جوانان و به ویژه فرزندان شهدا، جانبازان و جامعه ایثارگران است،

 
تصریح کرد: تفاهم نامه اي با هدف تأمین اشتغال جامعه هدف در این استان به امضاء خواهد رسید. 

او از پرداخت بخشی از مطالبات بازنشستگی خانواده شهدا خبر داد و عنوان کرد: همچنین در این مصوبات آمده که باب ویژه اي براي

 
مسکن ایثارگران باز شود و نتیجه اش تأمین زمین براي 20 هزار واحد مسکونی و افزایش 20 درصدي وام مسکن بود. 

اوحدي اعلام کرد: پنج مصوبه در هیئت دولت براي ایثارگران گرفته شده که نشان توجه مسؤولان به جامعه ایثارگر است که انجام

 
تعهدات، دیون و مطالبات جامعه ایثارگري تا پایان دولت یکی از این مصوبات است. 

او با تأکید بر اینکه این اخلاص و از خودگذشتگی مسؤولیت ما را در شرایط فعلی سنگین تر می کند، افزود: امروز که دشمن با فشار

 
حداکثري، استقلال کشور را هدف گرفته، مردم پیمان بسته اند و دست از ارزش هاي خود برنمی دارند. 

رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور در ادامه سفر به استان خراسان جنوبی در دیدار با نماینده، ولی فقیه در خراسان جنوبی،
گفت: امروز جامعه نیازمند روحیه هایی مانند روحیه مردمی نماینده، ولی فقیه در خراسان جنوبی و تلاش خستگی ناپذیر مقام عالی

دولت در این استان است.



حل 100 درصدي موضوع تأمین مسکن و پیگیري اشتغال ایثارگران استان

خراسان جنوبی

منبع: پایگاه دولتشماره خبر:  78  |  تاریخ: 1399/04/30

معاون رییس جمهور و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران ضمن اشاره به پیگیري هاي صورت گرفته براي حل مشکل اشتغال
ایثارگران استان خراسان جنوبی گفت: این نوید...

معاون رییس جمهور و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران ضمن اشاره به پیگیري هاي صورت گرفته براي حل مشکل اشتغال
ایثارگران استان خراسان جنوبی گفت: این نوید را می دهیم که خراسان جنوبی نخستین استانی در کشور است که موضوع مسکن

 
ایثارگران در آن به صورت کامل و 100 درصدي حل می شود. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از روابط عمومی بنیاد شهید و امور ایثارگران، سعید اوحدي روز دوشنبه 30 تیرماه در
ابتداي سفر یک روزه خود به استان خراسان جنوبی وارد فردوگاه بین المللی شهید کاوه بیرجند شد و مورد استقبال استاندار و جمعی

 
از مسئولان استان خراسان جنوبی قرار گرفت. 

رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران در ادامه با حضور در گلزار مطهر شهداي شهرستان بیرجند نسبت به مقام شامخ شهدا اداي احترام

 
کرد. 

وي در تشریح اهداف سفر خود به خراسان جنوبی گفت: امضاي تفاهم نامه در زمینه حل مشکل مسکن ایثارگران با استاندار محترم
استان خراسان جنوبی مهم ترین هدف این سفر است. همچنین پیگیري موضوع اشتغال ایثارگران مسئله مهم دیگري است که به
دنبال آن هستیم. بی شک هر قدمی که بنیاد شهید و امور ایثارگران و تمام مسئولین براي خدمت رسانی به ایثارگران بر می دارند

 
قطره اي در برابر عظمت فداکاري هاي این عزیزان است. 

معاون رییس جمهور با اشاره به زیارت مزارهاي مطهر شهداي بیرجند گفت: در بدو ورود با خانواده گرامی شهید غلامی مواجه شدیم
که از جانبازان عزیز کشورمان بودند و سال ها مشکلات آسیب شیمیایی را تحمل کردند. علی رغم تاکیداتی که به ایشان شده بود تا
در خانه به استراحت بپردازند، وقتی موضوع فعالیت هاي داعش را شنیدند احساس وظیفه کردند و در مسیر رسیدن به آن منطقه در

 
غرب کشور بر اثر انفجار به شهادت رسیدند. 

اوحدي افزود: این عزیزان الگوهاي بسیار بزرگی براي ما هستند و دیدن ایثارگري ها و فداکاري هاي آنان وظیفه و تکلیف ما را بیشتر
می کند. امروز که فشار حداکثري دشمنان با هدف تسلیم و نابودي استقلال کشورمان بر مردم ما وارد می شود، وظیفه همه مردم و
مسئولین بسیار سنگین است. اعتقاد داریم با همراهی، وحدت و همبستگی مردم از این مشکلات و سختی ها عبور خواهیم کرد و

 
عزت و سربلندي که شهدا براي ما به ارمغان آوردند پایدار خواهد ماند. 

رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران در ادامه با حضور در دفتر حجت الاسلام والمسلمین سید علیرضا عبادي نماینده ولی فقیه در
خراسان جنوبی و امام جمعه بیرجند تاکید کرد: امروز باید این نوید را بدهیم که خراسان جنوبی نخستین استانی در کشور است که
موضوع مسکن ایثارگران در آن به صورت کامل و 100 درصدي حل می شود. البته این اقدام قطره اي کوچک در برابر فداکاري هاي

 
ایثارگران است و در دنیاي مادي با هیچ چیز نمی توان فداکاري ها و ایثارگري هاي این عزیزان را جبران کرد. 

نماینده ولی فقیه در خراسان جنوبی نیز در این دیدار با اشاره به عظمت فداکاري هاي شهدا و ایثارگران گفت: کارها و فداکاري هاي
این عزیزان با معیارهاي الهی سنجیده می شود. آن ها وظیفه خود را انجام دادند و امروز ما هم در برابر آنان وظیفه اي داریم و باید

 
تلاش کنیم همواره به یاد این عزیزان باشیم و نگذاریم یاد آنان فراموش شود. 



وي ادامه داد: وظیفه مهم تر ما پرداختن به اهداف بسیار بالاي شهدا و ایثارگران است، اهدافی که اصل آن خدایی است اما آثاري

 
زمینی و انسانی دارد. انقلاب اسلامی امانتی است که شهدا به دست تک تک ما سپرده اند و وظیفه ما پاسداري از آن است. 

محمد صادق معتمدیان استاندار خراسان جنوبی با اشاره به محدودیت هاي بودجه اي دولت گفت: خوشبختانه آقاي مهندس اوحدي
از نیروهاي فعال و پرتلاش هستند که خود نیز به خانواده معظم ایثارگري تعلق دارند و با این خصوصیات و انگیزه بالایی که دارند،

 
تاکنون با وجود مشکلات اتفاقات بسیار خوبی را براي ایثارگران در سطح کشور رقم زده اند. 

وي افزود: موضوع اشتغال و مسکن از اولویت هاي مهم ایثارگران استان خراسان جنوبی است و خوشبختانه با حمایت هاي دولت و
همراهی بنیاد شهید و امور ایثارگران زمینه ایجاد مسکن براي 1700 ایثارگر فاقد مسکن این استان فراهم شده است. در حوزه اشتغال
نیز تلاش می کنیم از ظرفیت هاي قانونی از جمله استفاده از سهمیه 25 درصد استخدام ایثارگران و همچنین کارآفرینی براي حل

 
مشکل اشتغال استفاده کنیم. 

حجت الاسلام محمد تقی عزیزي مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران خراسان جنوبی نیز در این دیدار به ارائه گزارشی از فعالیت
هاي بنیاد شهید و امور ایثارگران این استان پرداخت.



راه اندازي صندوق هاي خرد محلی ویژه افراد داراي معلولیت در یزد

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  79  |  تاریخ: 1399/04/30

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز یزد، عطابخش در مراسم امضا این تفاهم نامه گفت: موضوع این تفاهم نامه ارائه خدمات

 
آموزشی، توانمندسازي، مشاوره کارآفرینی و ظرفیت سازي در راستاي اجراي طرح خدمات مالی خرد ویژه افراد داراي معلولیت است. 

مدیرکل بهزیستی استان یزد افزود: بر اساس این تفاهم نامه
تعداد هفت صندوق خرد محلی براي افراد کم درآمد داراي
معلولیت و خانواه هاي آنان در برنامه توانبخشی مبتنی بر جامعه

 
تشکیل می شود. 

وي در خصوص تعهدات بهزیستی در این تفاهم نامه گفت: برنامه
ریزي و مدیریت اجراي طرح، شناسایی روستا هاي مستعد و
مشارکت در انتخاب روستا هاي هدف با همکاري مجریان برنامه
توانبخشی مبتنی بر جامعه و جلب مشارکت روستائیان در اجراي

 
برنامه هاي مولدّ و درآمد زا بر عهده بهزیستی است. 

عطابخش در ادامه گفت: کمک به تامین منابع مالی لازم براي حمایت از صندوق هاي خرد محلی، جلب مشارکت نهاد هاي جامعه
محلی، خیرین، معتمدان محلی به منظور حمایت از صندوق هاي خرد محلی و اشتغال هاي ایجاد شده، آگاه سازي افراد داراي

 
معلولیت و خانواه هاي آنان از مزایاي عضویت در صندوق هاي خرد محلی، از دیگر تعهدات بهزیستی در این تفاهم نامه است. 

سرپرست صندوق کارآفرینی امید استان یزد نیز در خصوص تهعدات این صندوق گفت: مشارکت در برنامه ریزي، مدیریت و
ساماندهی اجرایی طرح در سطح استان و شهرستانها، مشارکت در آموزش مجریان، افتتاح حساب براي صندوق خرد محلی پس از طی

 
دوره هاي توانمندسازي، ایجاد بستر هاي لازم براي پایش و نظارت الکترونیک بر اقدامات صندوق می باشد. 

خوش قامت با بیان اینکه 26 طرح کارآفرینی از سوي بهزیستی به صندوق کارآفرینی امید ارجاع شده است گفت: از این تعداد 13
طرح پرداخت شده است.



جامعه نیازمند پذیرش استعداد معلولان است / معلولیت فرصتی براي نقش

آفرینی

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  80  |  تاریخ: 1399/04/30

باید در سطح جامعه فضایی ایجاد شود که معولان هم بتوانند استعدادهاي خود را شکوفا کنند

به گزارش خبرگزاري بسیج، باید به معلولان یه عنوان
بخشی از جامعه رسیدگی کرد تا این قشر از جامعه بتوانند
به خوبی در جامعه نقش ایفا کنندوبه آن ها خدمات ارائه

 
داد. 

برترین دانشمندان ومخترعان دنیا معلول بوده اند وبه ابن
حال بروضعیت خود فائق آمده وبه موفقیت دست یافته
اندبنابراین معلولین امروز هم می توانند در جامعه نقش

 
موثري داشته باشند. 

گاهی خبرهاي خوشی از فعالیت معلولان می شنویم که
خوشحالمان می کند اما همه جامعه معلولان نیازمند

 
حضور موثر در جامعه هستندوباید به همه آن ها فضایی براي نقش آفرینی داد. 

قانون جامع حمایت از حقوق معلولان سال 83 به تصویب مجلس شوراي اسلامی رسید که با وجود اینکه در پس از بازنگري در سال

 
97 به تایید شوراي نگهبان رسید اما اجرایی نشده است. 

مناسب سازي و دسترسی و تردد و تحرك، خدمات بهداشتی، درمانی و توانبخشی، امور ورزشی، فرهنگی، هنري و آموزشی، کارآفرینی
و اشتغال، مسکن ، فرهنگسازي و ارتقاء آگاهی عمومی، حمایتهاي قضایی و تسهیلات مالیاتی، معیشت و تسهیلات اداري، شوراي

 
هماهنگی امور افراد داراي معلولیت از مواد اصلی این قانون است که به خوبی تاکنون اجرایی نشده است. 

 
استعدادهاي معلولان نیاز مند پذیرش در سطح جامعه 

احمدي از شهروندان ایلامی در گفتگو با خبرنگار ایلام بیدار گفت:وجود هر معلول یا نتوان در هرخانه به این معنا نیست که وي را از

 
همه پنهان کنیم بلکه به جامعه باید استعدادهایشان را نشان دهیم. 

 
وي افزود:داشتن معلولیت به معناي ضعف نیست بلکه به این معنا است که این قشر نیاز به تلاش بیشتري دارند. 

احمدي خاطرنشان کرد:متاسفانه سطح شهر ها وروستا به درستی براي معلولان مناسب سازي نشده و جامعه امروز آن طور که باید

 
استعدادهاي این عزیزان را نمی پذیرد 

 
از استعداد معلولان می توان به درستی استفاده کرد 

حسین ندیمی کارشناس مسائل اجتماعی در گفتگو با خبرنگار ایلام بیدار گفت:معلولیت به معناي ضعف نیست بلکه اگر به درستی

 
استفاده شود می تواند فرصت هایی را براي قشر معلولان فراهم آورد. 

وي افزود:دستگاههاي اجرایی ، سطح شهرها وروستاها بطن جامعه وحتی برخی خانوارها هنوز به معلولین به عنوان یک مشکل وضعف

 
نگاه می کنند این فرهنگ نیازمند اصلاح وپذیرش معلولان است 

ندیمی خاطرنشان کرد:نیازمند برنامه اي جامع براي حمایت از معلولان با استفاده از همه دستگاهها هستیم ودر استخدامی ها ، ادارات

 
، مشاغل آزاد و... می توان از ظرفیت معلولان استفاده کرد. 

کارشناس مسائل اجتماعی تصریح کرد: امروز در سطح جامعه با استفاده از رسانه هاي ارتباط جمعی می توان فرهنگ سازي گسترده



 
اي در خصوص معلولان وآسیب هاي اجتماعی ارائه دادونتایج شگفت انگیز به دست آورد 

 
خدمات متنوعی به معلولان ارائه می شود 

فاطمه محمدي رئیس اداره بهزیستی چرداول در گفتگو با خبرنگار ایلام بیدار گفت: خدمات متنوعی به معولان در سطح جامعه از

 
طریق بهزیستی ارائه می شود اما نیازمند حمایت همه دستگاهها هستیم 

وي از ارائه خدمات به مددجویان و معلولان در قالب چهار موسسه خیریه و 2 کلینیک مددکاري و یک مرکز ویزیت در منزل
سالمندان خبر داد و اظهار داشت: 2 مرکز آموزشی روزانه معلولان ذهنی بالاي 14 سال و یک مرکز ترك اعتیاد میان مدت هم اکنون

 
در چرداول فعالیت دارند. 

وي ادامه داد: ارائه خدمات فرهنگی، پیشگیري در قالب واگذاري طرح هاي آموزشی به چهار سمن فعال و اجراي طرح هاي مختلف از
قبیل طرح هاي اجتماع محور در روستاها و محلات پرآسیب شهرها به تعداد هفت مورد و اجراي طرح مانا در 2 روستا به مدت 2 ماه

 
از دیگر برنامه هاي بهزیستی است. 

وي برگزاري نمایشگاه عکس، برگزاري دوره ها و کلاس هاي آموزشی به تناسب گروه سنی و جنس با موضوع پشگیري از آسیب هاي
اجتماعی، پیشگیري از مواد مخدر به تعداد 12 مورد، شناسایی زوجین نابارور در سطح شهرستان و معرفی به بنیاد برکت به تعداد 70
زوج، اجراي طرح پیشگیري از تنبلی و معاینه سلامت چشم کودکان سه تا 6 سال به تعداد هزار و 863 کودك و اجراي طرح
پیشگیري از معلولیت در دوره سالمندي به تعداد 80 سالمند در چهار دوره از دیگر برنامه هاي یک سال گذشته بهزیستی چرداول

 
عنوان کرد. 

محمدي اضافه کرد: 60 مورد اشتغال از طریق پرداخت تسهیلات خوداشتغالی و بکارگیري در مراکز غیر دولتی با مبلغ 17 میلیارد

 
ریال انجام گرفته است و اشتغال پایدار مددجویان و بویژه جامعه هدف در سال جاري ادامه خواهد داشت. 

وي یادآور شد: پنج سهمیه در جهت راه اندازي مرکز مثبت زندگی و ایجاد اشتغال حداقل براي 20 نفر از جوانان و مددجویان جامع

 
هدف جویاي کار اختصاص یافته است. 

محمدي همچنین از ثبت نام مراکز و افراد آسیب دیده از کرونا در سامانه اشتغال به تعداد 36 مرکز در چرداول خبر داد و گفت:
خدمات حمایتی و مستمر ماهیانه به تعداد 2 هزار و 600 خانوار و تعداد بیش از 8 هزار و 700 نفر عضو خانوار در 2 حوزه حمایتی

 
توانبخشی و اجتماعی و پرداخت مستمري به تناسب شرایط بصورت ماهیانه صورت می گیرد. 

ارائه خدمات به 26 توانخواه ضایعه نخاعی، پرداخت مستمري به صورت ماهیانه 554 میلیون ریال، ارائه خدمات به 30 نفر از
توانخواهان بهره مند از حق پرستاري خانواده محور بصورت ماهیانه مبلغ 75 میلیون ریال و ارائه کمک هزینه موردي شامل معیشت،

 
مناسب سازي و درمان به تعداد و مبلغ سه میلیارد و 370 میلیون ریال از دیگر کارهایی بود که در یکسال گذشته انجام گرفته است. 

رییس بهزیستی چرداول اضافه کرد: هفت مورد از توانخواهان به جهت حمایت بیشتر و بهتر در آسایشگاه ها سطح استان و پرداخت

 
یارانه آن ها در ماه به مبلغ 98 میلیون ریال ارجاع شده اند. 

وي همچنین گفت: در یکسال گذشته خدمات موردي شامل معافیت فرزندان افراد داراي معلولیت و زنان سرپرست خانوار از خدمت
سربازي به تعداد 14 نفر و خرید خدمت هفت نفر از غایبان خدمت سربازي طبق دستورالعمل هاي موجود و پرداخت شهریه به تعداد

45 دانشجو در مقاطع کارشناسی تا دکتري انجام شده است.



به روز رسانی تجهیزات کارگاه هاي فنی و حرفه اي نیازمند 15 میلیاد تومان

اعتبار

منبع: شبستانشماره خبر:  81  |  تاریخ: 1399/04/30

خوشایند گفت: براي به روز رسانی تجهیزات کارگاه هاي فنی و حرفه اي خراسان جنوبی بالغ بر 15 میلیارد تومان اعتبار نیاز
است.

خوشایند گفت: براي به روز رسانی تجهیزات کارگاه هاي فنی و حرفه اي خراسان جنوبی بالغ بر 15 میلیارد تومان اعتبار نیاز

 
است. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان از بیرجند، «حسین
خوشایند» امروز (30 تیر) در نشست با خبرنگاران که به مناسبت
اولین روز از هفته ملی مهارت تشکیل شد، اظهار کرد: در هفته ملی
مهارت باید در راستاي ترویج مهارت آموزي در بین جوانان و بیکاران

 
استفاده کنیم. 

مدیرکل فنی و حرفه اي خراسان جنوبی افزود: سازمان فنی و حرفه
اي زیر مجموعه وزارت تعاون، کار و امور اجتماعی است لذا رسالت،

ماموریت و اهداف فنی و حرفه اي این است که سبب ارتقاي کسب و کار، تقویت مهارت و مهارت آموزي در دو بخش دولتی و

 
خصوصی شود. 

وي با بیان اینکه در بخش دولتی 19 مرکز آموزشی با 120 کارگاه آموزشی در استان فعال است، گفت: در این کارگاه ها 550 حرفه
آموزشی، قابلیت آموزش در سه خوشه خدمات، صنعت و کشاورزي را دارند، همچنین 166 آموزشگاه آزاد با 226 حرفه آموزشی در

 
استان فعال است. 

مدیرکل فنی و حرفه اي خراسان جنوبی گفت: مهارت هاي فنی و حرفه اي در آموزش و پرورش و آموزش عالی منجر به ارائه مدرك
تحصیلی و در دوره هاي فنی و حرفه اي منجر به ارائه گواهینامه مهارت بر اساس استانداردهاي بین المللی و مورد تایید جهانی می

 
شود که در بسیاري از کشورها می توان از آن استفاده کرد. 

خوشاینده با بیان اینکه آموزش هاي فنی و حرفه اي محدود به کلاس هاي مشخص نمی شود، بیان کرد: نوع روش هاي اجرایی به
صورت مشارکتی، تلفیقی، حضوري و مشارکتی است، لذا این آموزش ها در پادگان ها، زندان ها، بنگاه هاي اقتصادي، اصناف و

 
شعبات، عشایر و روستائیان بر اساس نیاز به آموزش و بازار کار با حداقل 12 نفر انجام می شود. 

وي تصریح کرد: آموزش هاي فنی و حرفه اي بر اساس بازار کار و درخواست هاي مردم در تقویم اجرایی گنجانده می شود، تنوع



مخاطبان آموزشی شامل 18 گروه می شود، همچنین در راستاي اجراي فرامین رهبري قرارگاه آموزشی سربازان در استان راه اندازي
شد تا این سربازان علاوه بر یادگیري فنون نظامی با چند مهارت فنی و حرفه اي هم آشنا شوند تا مهمترین دغدغه سرباز که اشتغال

 
است را رفع کنیم. 

مدیرکل فنی و حرفه اي خراسان جنوبی ادامه داد: آموزش هاي شاغلان بنگاه هاي اقتصادي بر اساس تکنولوژي از گروه هاي دیگر
فنی و حرفه اي هستند که در این خصوص مرکز بین کارگاهی راه اندازي شده است، همچنین آموزش دانشجویان، آسیب دیدگان
اجتماعی، عشایر و روستائیان و اتباع و پناهندگان خارجی از دیگر گروه هاي مورد هدف فنی و حرفه اي در راستاي ایجاد اشتغال

 
است. 

خوشایند با اشاره به عملکرد فنی و حرفه اي در سال 98، گفت: با توجه به سند مهارتی در 18 گروه مورد هدف؛ یک هزار و 769
دانشجو، یک هزار و 544 دانش آموز، 2 هزار و 642 سرباز و سه هزار و چهار نفر عشایر، یک هزار و 759 نفر در بنگاه هاي اقتصادي،
42 نفر از مشمولان بیمه بیکاري، هفت هزار و 926 نفر از متقاضیان مهارت آموزي، 200 نفر از اتباع و یک هزار و 79 نفر در حوزه

 
کاهش آسیب هاب اجتماعی از ظرفیت هاي آموزشی فنی و حرفه اي استفاده کردند. 

 
23 هزار نفر از آموزش هاي دولتی فنی و حرفه اي در خراسان جنوبی بهره مند شدند 

وي تصریح کرد: در مجموع 23 هزار و 26 نفر در خراسان جنوبی از آموزش هاي بخش دولتی فنی و حرفه اي استفاده کرده اند که

 
میزان رشد این آموزش ها 43 درصد است. 

مدیرکل فنی و حرفه اي خراسان جنوبی تصریح کرد: از ابتداي سال جاري، با توجه به شیوع ویروس منحوس کرونا علی رغم
محدودیت ها؛ چهار هزار و 723 نفر به صورت مجازي از کارگاه هاي دولتی فنی و حرفه اي و در آموزشگاه هاي آزاد، هفت هزار و

 
723 نفر از ظرفیت بخش خصوصی استفاده کرده اند که در مجموع 30 هزار نفر از آموزش هاي فنی و حرفه اي استفاده کرده اند. 

خوشایند با اشاره به پروژه هاي در دست احداث فنی و حرفه اي استان، گفت: در سال هاي اخیر سعی شده در شهرستان هاي استان
11 پروژه ساختمانی داشته ایم، پروژه ساختمانی خواهران شهرستان طبس با زیربناي یک هزار و 700 متر؛ هم اکنون 60 درصد
پیشرفت فیزیکی دارد ولی براي تکمیل نیاز به یک و نیم میلیارد اعتبار دارد تا با تزریق این اعتبار، این پروژه تا پایان دولت به بهره

 
برداري برسد. 

وي بیان کرد: پروژه فنی و حرفه اي شهرستان زیرکوه با 900 متر زیربنا؛ 10 درصد پیشرفت فیزیکی دارد که 6 میلیارد تومان اعتبار

 
نیاز دارد تا در سال 1400 به سرانجام برسد. 

 
ارائه خدمات فنی و حرفه اي به 1492 روستایی 

مدیرکل فنی و حرفه اي خراسان جنوبی بیان کرد: در سال 98، پروژ مرکز خواهر قاین با هزینه کرد 2میلیارد تومان ساخت و تجهیز

 
شد. 

خوشایند بیان کرد: در راستاي مسئولیت هاي اجتماعی طرح جهادي خدمات فنی و مهندسی به مناطق محروم روستایی و عشایري
در سال گذشته انجام شد، رفع برخی مشکلات روستائیان و ترویج فرهنگ مهارت آموزي و توسعه روحیه مشارکتی و ایجاد نشاط در



 
روستائیان و نیازسنجی آموزشی روستائیان از اهداف این طرح ابتکاري استان است که خروجی خوبی داشته است. 

وي ادامه داد: در این طرح جهادي که در 9 شهرستان و روستاهاي محروم استان برگزار شد، براي یک هزار و 492 نفر خدمت انفرادي

 
ارائه شد. 

مدیرکل فنی و حرفه اي خراسان جنوبی با اشاره به طرح کارآفرینی اجتماعی فنی و حرفه اي استان براي کاهش آسیب هاي

 
اجتماعی، بیان کرد: در این طرح براي 371 نفر دوره آموزشی انجام شد. 

 
به روز رسانی تجهیزات کارگاه هاي فنی و حرفه اي نیازمند 15 میلیارد تومان اعتبار 

خوشایند گفت: در روزهاي اول شیوع بیماري کرونا که جامعه با مشکل کمبود ماسک مواجه بود، مراکز فنی و حرفه اي بسیج شد و

 
توانسیم 303 هزار ماسک تهیه و در اختیار مردم قرار دهیم. 

وي افزود: همچنین دو کارگاه شهرستانی با اولویت مناطق مرزي و محروم در به روز رسانی امکانات نیاز به تجهیز داشتند که 100
درصد این کارگاه ها را به روز رسانی کردیم، گرچه به روز رسانی همه این کارگاه هزینه هاي زیادي نیاز دارد، براي به روز رسانی

 
تجهیزات کارگاه هاي فنی و حرفه اي بالغ بر 15 میلیارد تومان نیاز است. 

مدیرکل فنی و حرفه اي خراسان جنوبی از راه اندازي دپارتمان گوهرشناسی با همکاري ایمیدرو در شهرستان فردوس خبر داد و
گفت: سال گذشته براي آخرین شهرستان زیرکوه، که فاقد چارت سازمانی بود چارت سازمانی گرفتیم و هم اکنون حدود 90 درصد

 
مراکز فعال شهرستانی چارت سازمانی و نیروي انسانی دارند. 

خوشایند تصریح کرد: کمتر از یک درصد جمعیت کشور در خراسان جنوبی هستند، ولی سه درصد نیروي انسانی و امکانات در

 
خراسان جنوبی وجود دارد که باید در راستاي مهارت آموزي از آن استفاده مطلوب شود. 

 
آموزش مجازي مهارت به 15 هزار نفر در خراسان جنوبی 

وي بیان کرد: سال 99 با شیوع ویروس کرونا آغاز شد ولی علی رغم محدودیت ها، بالغ بر چهار هزار و 800 نفر دوره مجازي برگزار
شده شرکت و پیش بینی می شود این آموزش ها براي 15 هزار نفر با از استفاده از ظرفیت بخش دولتی به صورت مجازي برگزار

 
شود. 

مدیرکل فنی و حرفه اي خراسان جنوبی افزود: در حال حاضر طرح هاي مهارت آموزي ویژه بنا به درخواست اصناف و دستگاه ها،
کارگاه هاي جوار بین کارگاهی و دانشگاهی و راه اندازي مرکز تخصصی کسب و کار استان با هدف هدایت مهارت آموزان و کمک به
کارآموزان براي ایده پردازي، خدمات فنی و کارآفرینی و معرفی به شرکت ها با تکیه بر ظرفیت بخش خصوصی و حامی ایده در مرکز

 
استان را در حال پیگیري هستیم. 

خوشایند از انعقاد تفاهم نامه همکاري با 40 دستگاه دولتی و خصوصی استان خبر داد و گفت: در هفته ملی مهارت برپایی نمایشگاه
مجازي مهارت، برگزاري مسابقات در قاب مهارت، تجلیل از خیران و کارآفرینان برتر، مربیان و مدیران آموزشگاه هاي آزاد و ارائه

 
خدمات خودرویی رایگان در شهرستان هاي بیرجند، قاین، فردوس، طبس و سرایان پیش بینی شده است. 



مدیرکل فنی و حرفه اي خراسان جنوبی افزود: در حال حاضر 220 نفر در قالب 140 آموزشگاه آزاد به ستاد تسهیلات کرونا معرفی

 
شده اند. 

وي با اشاره به رسالت آموزشی و اشتغال افراد گفت: 60 درصد مهارت آموزان فنی و حرفه اي وارد بازار کار می شوند ولی در آموزش
خوشه هاي صنایع دستی که به همت استاندار در استان آغاز شد، 100 درصد متقاضیان وارد باز کار خواهند شد.



ساخت 20 هزار واحد مسکونی ایثارگران تا پایان دولت

منبع: شبستانشماره خبر:  82  |  تاریخ: 1399/04/30

اوحدي تامین مسکن ایثارگران را از مصوبات مورد تاکید رئیس جمهوري عنوان کرد و گفت: براي این منظور طی تفاهم نامه
اي که با وزارت راه و شهرسازي به امضا رسید، مقرر شد تا پایان دولت 20 هزار مسکن ویژه ایثارگران در کشور ساخته شود.

اوحدي تامین مسکن ایثارگران را از مصوبات مورد تاکید رئیس جمهوري عنوان کرد و گفت: براي این منظور طی تفاهم نامه اي

 
که با وزارت راه و شهرسازي به امضا رسید، مقرر شد تا پایان دولت 20 هزار مسکن ویژه ایثارگران در کشور ساخته شود. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان از بیرجند، «سعید اوحدي» پیش از ظهر
امروز (30 تیر) در دیدار با نماینده ولی فقیه در خراسان جنوبی با بیان اینکه
روحیه مردمی بودن نماینده ولی فقیه در خراسان جنوبی در کنار تلاش هاي
خستگی ناپذیر استاندار، تحول قابل توجهی را در استان رقم زده است، اظهار
داشت: این همدلی و اتحاد بین مسئولان آن چیزي است که باعث پیشرفت

 
کشور می شود. 

رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران با بیان اینکه طی همین مدت کوتاهی که بنده به عنوان رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور
منصوب شدم، 5 مصوبه بسیار مهم در هیات دولت براي ایثارگران داشتیم، افزود: اولین مصوبه، پرداخت تمامی تعهدات و دیون و

 
مطالبات به حق جامعه ایثارگري تا پایان دولت دوازدهم است که رئیس جمهور بر روي اجراي این مصوبه تاکید زیادي دارند. 

 
وي گفت: رئیس جمهور تاکید کرد که تا پایان این دولت هیچ مطالبه اي از ایثارگران باقی نماند. 

اوحدي تامین مسکن ایثارگران را از دیگر مصوبات مورد تاکید رئیس جمهور عنوان کرد و ادامه داد: براي این منظور طی تفاهم نامه

 
اي که با وزارت راه و شهرسازي به امضا رسید، مقرر شد تا پایان دولت 20 هزار مسکن ویژه ایثارگران در کشور ساخته شود. 

وي با بیان اینکه تعداد 1700 واحد مسکونی در خراسان جنوبی براي ایثارگرانی که مشمول استفاده از مسکن هستند ساخته خواهد

 
شد، گفت: همچنین وام مسکن ایثارگران هم امسال 20 درصد افزایش خواهد داشت. 

رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور در خصوص اشتغال ایثارگران هم اضافه کرد: قانون دستگاه هاي اجرایی را ملزم به جذب و
استخدام 25 درصد اشتغال خود از جامعه ایثارگران کرده است که بخشی از این طریق و بخشی هم از طریق تسهیلات کارآفرینی

 
تحقق پیدا می کند. 

اوحدي در پایان اظهارداشت: خراسان جنوبی اولین استانی است که موضوع مسکن جامعه ایثارگري آن به طور کامل و 100 درصدي
حل شده است.





بزرگداشت غدیر در روزهاي کرونایی؛ از اطعام فقرا تا کارآفرینی براي آسیب

دیدگان اقتصادي

منبع: شبستانشماره خبر:  83  |  تاریخ: 1399/04/30

ظریف منش با تشریح فعالیت هایی که می توان براي بزرگداشت عید غدیر در شرایط کرونایی انجام داد، تاکید کرد: اطعام
فقرا و محرومان، تهیه لباس هاي نو براي کودکان کار، تزئین معابر و محلات و کارآفرینی براي آسیب دیدگان اقتصادي کرونا

ازجمله این فعالیت ها است.

ظریف منش با تشریح فعالیت هایی که می توان براي بزرگداشت عید غدیر در شرایط کرونایی انجام داد، تاکید کرد: اطعام فقرا
و محرومان، تهیه لباس هاي نو براي کودکان کار، تزئین معابر و محلات و کارآفرینی براي آسیب دیدگان اقتصادي کرونا ازجمله این

 
فعالیت ها است. 

 
 

به گزارش خبرنگار گروه غدیر و مهدویت خبرگزاري شبستان، با توجه به آنکه در آستانه ایام دهه امامت و ولایت و عید سعید غدیر
قرار گرفته ایم و این مناسبت امسال با شیوع کرونا مقارن شده است، به منظور بزرگداشت این ایام در شرایط کرونایی با «حسین

 
ظریف منش»، مدیرعامل بنیاد بین المللی غدیر گفتگویی ترتیب داده ایم که مشروح بخش نخست آن تقدیم حضورتان می شود: 

 
 

 
با توجه به همزمانی دهه امامت و ولایت با ایام شیوع کرونا، چه پیشنهاداتی براي گرامیداشت عید غدیر به تناسب شرایط دارید؟ 



اطعام از سنت هاي حسنه و موکد عید غدیر است لذا می توان با رعایت موازین بهداشتی اقدام به این سنت کرد، با از طریق هماهنگی

 
با خیریه ها آن را انجام داد. 

امام رضا(ع) در فضیلت این عمل فرمودند: کسى که مؤمنى را در روز غدیر غذا دهد، مانند فردى است که تمام پیامبران و صدیقین را

 
غذا داده است. 

در سیره امام حسن علیه السلام آمده که ایشان در روز غدیر مهمانی می دادند، اکنون که شرایط مهمانی به دلیل کرونا فراهم نیست

 
می توان در شب و روز عید غدیر به اطعام فقرا و محرومان اقدام کرد. 

هدیه دادن شیشه هاي کوچک عطر به دیگران، صلوات فرستادن بسیار بر رسول خدا(ص) و اهل بیت(ع) ایشان و ترویج این حسنه از
طرقی همچون تغییر پیشواز تلفن همراه به نماهنگ هاي صلوات و ... هم در احیاي فرهنگ غدیر و گرمیداشت این عید در شرایط

 
کرونایی موثر است. 

 
عقد اخُوت به عنوان یکی از سنت هاي عید غدیر را چگونه می توان در این شرایط به جاي آورد؟ 

از توصیه هاي موکد براي غدیر، بستن عقد اخوت است، حال که بخاطر کرونا ارتباطات محدود شده می توان به صورت مجازي و

 
تصویري این سنت را به جاي آورد. 

درباره صله رحم هم همین طور است، صله رحم از مستحبات این روز است چون به خاطر کرونا نمی توان این کار را انجام داد می

 
توان از تماس هاي تلفنی و تصویري استفاده کرد. 

امام رضا(ع) فرمودند :کسى که در روز غدیر به دیدار مؤمنى برود بعد از مرگ خداوند هفتاد نور بر قبر او وارد و قبرش را وسیع می

 
سازد، هر روز هفتاد هزار فرشته قبرش را زیارت کرده، به او بشارت بهشت مى دهند. 

 
از نظر فضاسازي شهري و محلی براي گرامیداشت غدیر در شرایط کرونایی چه توصیه هایی قابل اجرا است؟ 

تزئین معابر و محلات، هدیه دادن به دیگران به ویژه کودکان و فرزندان و برگزاري جشن هاي تولد فرزندان در عید غدیر و ... به

 
فضاسازي غدیر کمک می کند. 

پخت شیرینی و کیک خانگی با کمک کودکان و ایجاد پرسش در ذهن آنان درباره چرایی جشن گرفتن غدیر هم در این باره موثر

 
است. 

هدیه دادن به کودکان و مهرورزي به آنان در عید غدیر نیز این روز تاریخی را در ذهن آنها ماندگار می کند، امام رضا(ع) در این باره

 
می فرمایند: «غدیر روز مهر ورزیدن است». 

 
گفتن غصه هاي غدیر براي کودکان هم به ثبت کردن این واقعه در ذهن آنها کمک می کند. 



 
چه توصیه هاي عبادي معنوي براي گرامیداشت غدیر جود دارد که در این شرایط کنونی جامعه به آرامش افراد نیز کمک می کند؟ 

روزه رفتن در این روز بسیار ثواب دارد امیرالمومنین امام على(ع) فرمودند: اگر بنده مخلصى در روزه این روز اخلاص داشته باشد، همه

 
روزهاى دنیا توان برابرى با آن را ندارد. رفتن به زیارت قبور شهدا نیز در عید غدیر ثواب بسیار دارد. 

یکی از مستحبات عید غدیر پوشیدن لباس هاي نو است، امام صادق(ع) فرمودند: از وظایف روز غدیر این است که مؤمن تمیزترین و

 
گرانقدرترین جامه هاي خویش را بپوشد . 

می توان در این روزهاي رواج کمک مومنانه، لباس هاي نو براي کودکان کار و سایر محرومان تهیه و زمینه این مستحب را براي آنان

 
نیز فراهم کرد. 

علاوه بر این، در عید غدیر دادن صدقه بسیار ثواب دارد، می توان به نیت شادي روح امیرالمومنین به تسویه حساب محرومان حاشیه
هاي شهر با مغازه داران اقدام کرد؛ امام علی (ع) می فرمایند: فضیلت یک درهم که در روز غدیر صدقه داده شود، با فضیلت 211 هزار

 
درهم برابر است . 

این روزها بسیاري از افراد به دلیل شیوع کرونا دچار آسیب هاي اقتصادي شده اند، آیا می توان سنت هاي مرسوم غدیر را با رفع

 
گرفتاري آنها گره زد؟ 

بله، گره گشایی از مشکلات دیگران مثل ایجاد فرصت اشتغال براي آنها، تهیه مایحتاج معیشتی و کمک به کارآفرینی براي افراد می

 
تواند در این ایام که به دلیل شیوع کرونا امکان برگزاري جشن ها و مراسم ها وجود ندارد، جایگزین شادي هاي غدیري باشد. 

 
به ویژه آنکه شاد کردن دیگران از مستحبات غدیر است و در این شاد کردن اعضاي خانواده اولویت دارند. 

ادامه دارد ...



70 درصد تجهیزات فنی و حرفه اي گنبد فرسوده است

منبع: ایرناشماره خبر:  84  |  تاریخ: 1399/04/30

گنبدکاووس - ایرنا - رییس مرکز آموزش فنی و حرفه اي گنبدکاووس از قدیمی و فرسوده بودن 70 درصد تجهیزات
آموزشی این مرکز خبر داد و گفت: در سه سال گذشته 30 درصد تجهیزات این مرکز دولتی نوسازي شد.

گنبدکاووس - ایرنا - رییس مرکز آموزش فنی و حرفه اي
گنبدکاووس از قدیمی و فرسوده بودن 70 درصد تجهیزات
آموزشی این مرکز خبر داد و گفت: در سه سال گذشته 30

 
درصد تجهیزات این مرکز دولتی نوسازي شد. 

محمدرضا ملکان روز دوشنبه در نشست خبري به مناسبت
هفته ملی مهارت (31 تیر تا 6 مرداد) با اشاره به
درخواست 11 میلیارد ریالی براي نوسازي تجهیزات فنی و
حرفه اي به فرمانداري ویژه گنبدکاووس اضافه کرد: علاوه
بر این براي تکمیل ساختمان آموزش فنی و حرفه اي

بانوان شهرستان درخواست 45 میلیارد ریال اعتبار شده که در صورت تخصیص کامل، این مرکز هفته دولت سال آینده به بهره

 
برداري خواهد رسید. 

وي از نیکوکاران شهرستان خواست براي نوسازي تجهیزات آموزشی فنی و حرفه اي که در ارتقاي کیفیت آموزشی کارآموزان و

 
استقبال بیشتر آنها از دوره هاي مهارت آموزي موثر است پیشقدم شوند. 

یک مرکز آموزش فنی و حرفه اي دولتی و 64 آموزشگاه بخش خصوصی در مناطق شهري و روستایی گنبدکاووس مشغول مهارت

 
آموزي هستند. 

رییس مرکز آموزش فنی و حرفه اي گنبدکاووس با اشاره به شیوع کرونا و تاثیر آن بر آموزش هاي فنی و حرفه اي گفت که این

 
بیماري از ابتدا تاکنون سبب زیان 35 میلیارد ریالی به آموزشگاه هاي بخش خصوصی این شهر شد. 

 
به گفته وي 90 درصد آموزشگاه هاي آزاد فنی و حرفه اي گنبدکاووس استیجاري است. 

 
ملکان ادامه داد: شیوع کرونا همچنین سبب کاهش 20 درصدي سهمیه آموزش هاي سال جاري این مرکز و آموزشگاه هاي آزاد شد. 

وي بابیان اینکه مهارت آموزي بهترین راه ایجاد اشتغال و کارآفرینی است گفت: در روزهاي آینده جلسه شوراي مهارت در

 
گنبدکاووس با عضویت 12 دستگاه اجرایی و آموزشی تشکیل می شود. 



 
گنبدکاووس با 350 هزار نفر جمعیت دومین شهرستان بزرگ استان گلستان است. 

 
برچسب ها 

 
- گنبدکاووس 

 
- سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور 

 
- نشست خبري 

- گلستان



عامل گرانی ارز از زبان رئیس سازمان بازرسی کل کشور

منبع: جام نیوزشماره خبر:  85  |  تاریخ: 1399/04/30

رئیس سازمان بازرسی کل کشور گفت: بخشی از گرانی ارز را ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي می دانیم.

 
عامل گرانی ارز از زبان رئیس سازمان بازرسی کل کشور 

 
رئیس سازمان بازرسی کل کشور گفت: بخشی از گرانی ارز را ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي می دانیم. 

به گزارش سرویس سیاسی جام نیـوز، حضرت آیت االله خامنه اي
در ارتباط تصویري با همایش سراسري قوه قضائیه، به نظارت بر
حُسن اجراي قوانین، بعنوان یکی از مهمترین وظایف قانونی قوّه

 
ي قضائیّه اشاره کردند. 

پایگاه اطلاع رسانی KHAMENEI.IR به همین مناسبت در
گفت وگو با حجت الاسلام حسن درویشیان، رئیس سازمان
بازرسی کل کشور به بررسی جایگاه نظارتی سازمان بازرسی و

 
برنامه هاي آن براي نظارت بر سازمان ها و جلوگیري از وقوع جرائم پرداخته است. 

از وظایف اصلی قوه ي قضائیه همان طور که در قانون اساسی هم آمده است، نظارت بر اجراي صحیح قوانین است. رهبر انقلاب هم در
دیدار اخیرشان این مطالبه را داشتند و تأکید کردند که باید بر قوانین نظارت باشد. سازمان بازرسی کل کشور -که این امر را باید

 
هدایت کند و ناظر باشد- چه اقداماتی را می تواند در این عرصه داشته باشد؟ 

همان طور که اشاره کردید براساس اصل 174 قانون اساسی دو وظیفه ي سنگین، یعنی نظارت بر اجراي صحیح قوانین در همه ي
دستگاه هاي اداري کشور و نظارت بر حُسن جریان امور برعهده ي سازمان بازرسی کل کشور گذاشته است که زیر نظر مستقیم
ریاست محترم قوه ي قضائیه اداره می شود. البتّه نظارت بر حُسن جریان امور، مهمتر از نظارت بر اجراي صحیح قوانین است. وقتی در
سال 82 به همراه آقاي رئیسی و مدیران سازمان به محضر رهبر انقلاب رسیدیم، ایشان بر این نکته تأکید داشتند که باید نظارت ها
دقیق صورت بگیرد و فرمودند که هر سه قوه از این مطلب استقبال کنند و سازمان بازرسی را نقطه ي امید و اتکاء بدانند. این رسالت

 
اصلی سازمان است. 

اصولاً سه عامل مهم در توفیق یک دستگاه، یک کشور و یک مجموعه وجود دارد. اولین عامل، وجود قوانین و مقررات متناسب با آن
کشور و دستگاه است. دومین عامل مجریان صالح و شایسته و باتجربه و سومین عامل نظارت است. اگر به این سه عامل توجه نشود
قطعاً آن کشور و آن دستگاه آسیب هاي فراوانی خواهد خورد. امروز بخشی از این آسیب ها و فسادهایی که در کشور شاهدش هستیم
ناشی از بخشی از این سه عامل است. یا بعضاً قوانین ما متناسب نیست یا بعضی از مجریان ما شایسته نیستند یا نظارت ها به خوبی و



کارآمد و به موقع اعمال نمی شود. بنابراین نظارت براي هر سه قوه و براي همه ي سطوح مدیریتی پیش بینی شده خیلی اهمیت
دارد. علاوه بر آن سازمان بازرسی کل کشور موظف است که بر کل مجموعه ي اداري کشور حتی بخش هاي اداري-مالی قوه ي

 
قضائیه و مجلس شوراي اسلامی نظارت داشته باشد. 

ما درباره ي انجام این دو مأموریت در این دوره ي تحول قوه ي قضائیه، پیشنهادهایی را در قالب سند تحول براساس بررسی هاي
انجام شده و کار کارشناسی که در ابتداي امسال صورت گرفت، به استحضار ریاست محترم قوه رساندیم که تصویب و ابلاغ شد. ما
الان براساس آن سند، داریم کارهایمان را دنبال می کنیم. امّا لازمه ي تحول در هر مجموعه اي شناسایی چالش ها و آسیب هاي آن
مجموعه و کاستی ها و عواملی است که موجب عدم تحقق اهداف آن سازمان می شود و به تناسب و اقتضاي این چالش ها باید به
دنبال رفع و برطرف کردن باشیم. ما مجموعاً بیش از سی آسیب و چالش را در سازمان شناسایی کردیم. ما سیزده چالش کانونی مثل
عدم نظارت پذیري بعضی از دستگاه ها و مدیران، قوانین ناکارآمد و نامتناسب با اقتضائات امروز و عدم اطلاع مدیران دستگاه هاي

 
اجرایی و مردم نسبت به حقوق و قوانین و مقرراتشان داریم. 

ما متناسب با این چالش ها شاخص هایی را تعریف کردیم و براي هر چالش یک راهبرد، و براي هر راهبرد، چند شاخص تحول و ده
ها برنامه ي عملیاتی براي تحقق این سند پیش بینی کردیم. بخشی از آن در مورد ساختار درونی سازمان است که اصلاحاتی را آغاز
کردیم و بخش دیگر آن مربوط به خارج از سازمان و نیروي انسانی است که داریم دنبال می کنیم. تحول یک ضرورت اجتناب ناپذیر و
مطالبه ي رهبر انقلاب و مردم از قوه ي قضائیه است که ما در این مسیر داریم گام برمی داریم و معتقد هستیم که با سرعت هم باید
این گام ها را برداشت. البته مقاومت هایی هم قطعاً با تحول خواهد شد، امّا همان طور که حضرت آیت االله خامنه اي فرمودند باید با

 
توکل بر خدا و استقامت و مبتنی بر مبانی دینی و ارزش هاي اسلامی و قانونی این برنامه و سند تحول را دنبال کرد. 

 
اقدامات پیشگیرانه ي سازمان در فرآیندهاي بازرسی از دستگاه ها چیست؟ 

یکی از رویکردهاي ما در دوره ي جدید توجه به اقدامات نظارتی یعنی تقدم داشتن و مقدم داشتن نظارت با هدف پیشگیري است.
اینکه در قانون اساسی آمده نظارت بر اجراي صحیح قوانین و حُسن جریان امور در آن پیشگیري و اصلاح امور مستتر است. یعنی
لازمه ي نظارت و خروجی نظارت و اثر اقدامات نظارتی باید پیشگیري از تخلف و فساد و جرم باشد. البته ممکن است با همه ي
اقدامات پیشگیرانه چه از سوي دستگاه هاي نظارتی بیرون دستگاه هاي اجرایی و چه از مجموعه ي نهادهاي نظارتی خود دستگاه
هاي اجرایی یا مدیران دستگاه هاي اجرایی کسی بخواهد از قانون تخطی و تخلف کند و مرتکب جرمی شود که باید برخورد لازم با او

 
صورت بگیرد و به هیچ وجه مسامحه اي با کسی نشود. 

امّا ما اصل را در سازمان، نظارت به منظور پیشگیري از انحراف از قوانین می دانیم. هم هزینه ي آن کمتر است و هم نتیجه اش زودتر
حاصل می شود تا اینکه ما بخواهیم یک گزارش یا پیشنهادهایی بدهیم که مدتی طول می کشد تا آن پیشنهادها اجرا شود. تأکید ما
در دوره ي جدید بر پیشگیري در حین اقدامات نظارتی و بازرسی است. یعنی همکاران ما وقتی در دستگاه اجرایی براي انجام
مأموریتشان مستقر می شوند، اگر مشاهده کردند که اقدامی می خواهد برخلاف قوانین صورت بگیرد، همان جا جلوي آن را بگیرند و
پیشگیري کنند. یکی از بندهاي ماده ي یازده قانونِ تشکیل سازمان، گزارش هاي هشداري است که سازمان بازرسی در صورت اطلاع
از تخلّف باید گزارش را به دستگاه هاي اجرایی و مسئولین دستگاه هاي اجرایی ارسال کند. ما وظیفه داریم از تصمیم و اقدام خلافی
که دارد انجام می شود و یا گرفته شده است، از تداومش جلوگیري کنیم. ما در سال صدها گزارش هشداري به دستگاه هاي اجرایی
براي جلوگیري از تصمیم خلاف یا متوقف کردن اقدام خلاف ارسال کرده ایم و نوعاً هم مورد استقبال دستگاه هاي اجرایی قرار می
گیرد. چراکه اگر پیشگیري شود و هشدار و تذکر داده شود که اتفاقی نیفتد و یا از ادامه ي اتفاقی جلوگیري شود، هزینه اش براي
مدیران هم کمتر می شود. چون اگر تخلفی صورت بگیرد، مدیران باید پاسخ بدهند و برخورد قضائی با آن ها می شود. قاعدتاً باید از



 
این هشدارها استقبال کنند و نوعاً هم استقبال می کنند. 

بعضاً شنیده می شود که برخی از دستگاه ها از این هشدارها استقبال نمی کنند. آیا سازمان بازرسی با کسی تعارف دارد؟ این سؤال

 
در ذهن مردم است که چرا فلان مسئولی که تخلفش اثبات شده، بعد از اتمام مسئولیتش به تخلفش رسیدگی می شود. 

همان طور که عرض کردم ما طبق ماده ي 11 گزارش هاي هشداري می دهیم، اگر توجه کردند که فبها و مقصود حاصل خواهد شد.
اما اگر به هشدار و تذکر سازمان توجه نکردند، قطعاً اگر جرمی واقع شده باشد، گزارش آن جرم تهیه می شود و به مرجع قضائی یا به
هیئت هاي رسیدگی به تخلفات اداري ارسال می شود. گزارش هایی که ما به مرجع قضائی یا تخلفات اداري می دهیم حسب قانون
خارج از نوبت و با فوریت رسیدگی می شود. علاوه بر آن ما نسبت به وظایفی که به عهده ي دستگاه ها بوده و انجام ندادند مثل سیل
سال گذشته، لایروبی بستر بعضی از رودخانه ها، جلوگیري از تصرف حریم رودخانه ها و جلوگیري از ساخت وسازها در مسیر رودخانه
ها و مسیل ها که منجر به خسارت هاي مادي و جانی غیرقابل جبران شده، ورود و مطالبه می کنیم و در دستور کار قرار می دهیم. یا
در مورد مسکن که امروزه معضل جدي کشور است، تکالیفی به عهده ي دستگاه هاي مربوطه در مورد ساخت مسکن، ایجاد سامانه ي
املاك براي کنترل املاك، دریافت مالیات از خانه هاي خالی و... بوده که بخشی از این گرانی ها و افسارگسیختگی ها در بازار مسکن

 
ناشی از عدم انجام تکالیف دستگاه ها بوده که ما در دستور کار قرار دادیم. 

ما معتقدیم که باید نمونه هاي متعددي از این نوع اقدامات را در این دوره انجام بدهیم تا مسئولی در بخشی از دستگاه هاي اجرایی
تصور نکند که اگر امروز کاري کرد کسی از او سؤال نمی کند و وقتی دوره ي خدمتش تمام شد در حاشیه ي امن قرار می گیرد. به
هیچ وجه برنامه هاي ما این چنین نیست که ما کوتاهی کنیم و این ملاحظه را داشته باشیم که این مدیر مثلاً چهار تا کار خوب انجام
داده که البته قابل تقدیر است و ما باید نسبت به اقدامات خوبش تقدیر و تشکر کنیم، اما نسبت به کارهایی که باید انجام می داده و
انجام نداده و یا کارهاي خلافی که انجام داده، بی تفاوت باشیم. بلکه باید پاسخگو باشد و برخورد لازم و بدون ملاحظه باید انجام شود.
بسیاري از پرونده هایی که امروز در مراجع قضائی مطرح است، منشأ آن گزارش هاي سازمان بازرسی است. پرونده هایی که این روزها

 
مطرح است، بخشی از آن ها مبتنی بر بازرسی ها و گزارش هاي سازمان بازرسی است. 

رهبر انقلاب در دیدار مسئولین قوه ي قضائیه از لزوم تحول در این نهاد سخن گفتند. سازمان بازرسی و قوه ي قضائیه براي تحقق
بخشیدن این مسئله چه اقدامات و برنامه هایی را در دستور کار دارد؟ موانع پیش روي این تحول و چگونگی اجرایی شدن آن

 
چیست؟ 

یکی از مهم ترین موانع و چالش هاي پیش روي تحول، نبودن نگاه تحولی در بدنه هست که رهبر انقلاب هم به درستی و کاملاً
کارشناسی به این نکته اشاره کردند که این نگاه تحولی نباید محدود به مدیران عالی دستگاه قضائی شود. این موضوع باید در کل بدنه
ي قوه ي قضائیه ایجاد شود. گفتمان تحول باید با برگزاري جلسات، با طرح موضوع و ضرورت هاي تحول و با الزامات تحول بیان این
موضوع و انتخاب مدیران میانی که قائل و معتقد به تحول باشند، صورت بگیرد. البته یکی از موانع تحول ما بحث ساختار و اعتبارات

 
است. اعتباراتی که امروز قوه ي قضائیه و بخش هاي آن دارند متناسب با برنامه ي تحول نیست. 

یکی از اقدامات ما در برنامه ي تحول این است که با سرعت به شکایات و دعاوي مردم در مراجع قضائی و نسبت به شکایات مردم در
دستگاه هاي اجرایی رسیدگی کنیم. طبق آماري که ما در پانزده ماه اخیر بعد از حضور آیت االله رئیسی داشتیم، شکایات و اعلامات
مردم نسبت به دستگاه هاي اجرایی بیش از دو برابر افزایش پیدا کرده است. البته این ناشی از امید مردم نسبت به دوره ي جدید، به
ویژه مدیریت عالی قوه ي قضائیه است که می خواهد مشکلات را حل کند و مردم هم در عمل دیدند. هم بحث مبارزه با فساد و هم
رسیدگی به مشکلات مردم در حدود اختیارات قوه ي قضائیه است. البته ساختار و نیروي انسانی ما هیچ تفاوتی نسبت به قبل از



پانزده ماه گذشته نکرده است و باید در سیاست هاي کلی برنامه ي هفتم و قانون برنامه ي هفتم به آن توجه شود و درصد اعتبارات
قوه ي قضائیه از اعتبارات عمومی کشور از 2/9 که الان هست افزایش پیدا کند تا ما بتوانیم پاسخگوي مطالبات و نیازهاي مطرح امروز

 
باشیم. 

نکته ي دیگري که به نظر من در این دوره ي تحول هم در قوه ي قضائیه و هم در بخش هاي آن بسیار حائز اهمیت است و به آن
توجه شده و گام هاي خوبی هم برداشته شده است، مردمی کردن قوه ي قضائیه است که رهبر انقلاب نیز به این نکته هم در سال
هاي گذشته و هم در این دیدار اخیرشان به آن اشاره کردند و فرمودند که مشارکت مردم باید افزایش پیدا کند. ببینید ما هرجا مردم
را به حساب آوردیم و ازشان کمک خواستیم و به میدان آمدند موفق شدیم. در جنگ تحمیلی عراق علیه ایران، در جریان مبارزه ي با
گروهک هاي ضد انقلاب به ویژه منافقین اگر واقعاً مردم کمک نمی کردند و خانه هاي تیمی کشف نمی شدند، ما نمی توانستیم با
جریان نفاق پیچیده در کل کشور برخورد کنیم. امروز هم همین طور است. ما اگر بخواهیم قوه ي قضائیه و سازمان بازرسی کل کشور

 
در تراز نظام مقدس جمهوري اسلامی و در زمینه ي گام دوم انقلاب داشته باشیم، باید از ظرفیت مردم به خوبی استفاده کنیم. 

با توجه به بحث تحولی که گفتید، شاید درون قوه قضائیه یک رخوت و یا یک مقاومتی باشد. اگر این تغییر حاصل شود چه پیامدهایی

 
دارد؟ نتیجه ي این تحول چه می شود؟ 

ببینید حتماً یکی از عوامل مؤثر در تحول، مدیران عالی و حتی میانی یک مجموعه و یک دستگاه هستند که باید آنچه را که در نگاه
تحولی شان هست، در عمل حمایت جدي هم از آن برنامه و نگاه تحولی داشته باشند. باید جرأت و جسارت و شهامت لازم به
مجموعه ي تحت امر هر مدیري داده شود. خوشبختانه در این دوره ي جدید ما هر بار که به خدمت ریاست قوه قضائیه مشرف شدیم
و این موضوع را مطرح کردیم که تصمیم داریم علاوه بر پیشگیري، تذکر و هشدار، نسبت به هرکس، هر جریان و هر گروهی در هر
سطحی با فساد برخورد کنیم، ایشان به ما گفته اند که ما هیچ خط قرمزي نداریم و شما انجام دهید و من هم کاملاً حمایت می کنم.
خب این جرأت را براي زیرمجموعه دو چندان می کند و افزایش می دهد و مدیر و یا قاضی که می خواهد برخورد کند، با جرأت و
جسارت این کار را انجام می دهد. این جسارت و جرأت و شهامت عامل بسیار مهمی در تحول است و تأثیرات زیادي می تواند در

 
مجموعه ي قوه ي قضائیه به وجود بیاورد. 

یکی از تأکیداتی که رهبر انقلاب در دیدار اخیر داشتند کمک به حرکت هاي اقتصادي و جلوگیري از تعطیل شدن واحدهاي تولیدي

 
و اقتصادي کارخانه ها بود. سازمان بازرسی کل کشور در این زمینه چه کمک هایی می تواند انجام دهد؟ 

از همان زمانی که آقاي رئیسی، رئیس سازمان بودند موضوع حمایت از سرمایه گذاري سالم و تولیدکننده ها در دستور کار سازمان
بود. ما دفتري تحت عنوان دفتر «حمایت از سرمایه گذاري و تولید» در سازمان بازرسی کل کشور داشتیم که زیر مجموعه ي یکی از
معاونت ها بود. ما در دوره ي جدید این دفتر را ارتقاء دادیم و آن را زیرمجموعه ي حوزه ي ریاست سازمان قرار دادیم تا توجه
بیشتري به این موضوع شود. علاوه بر آن در دوره ي جدید به ویژه در سال جاري بیست وپنج درصد از برنامه هاي بازرسی مان را در
راستاي حمایت از تولید و مسائل مرتبط با تولید پیش بینی کردیم که الان در حال اجراست. مثلاً راجع به تسهیلات بانکی که رهبر
انقلاب دغدغه داشتند بر آن نظارت و در جاي خودش مصرف شود و منحرف نشود، ما موارد متعددي را شناسایی کردیم که به نام

 
تولید میلیاردها تومان دریافت شده و در بازار سکه و ارز و جاهاي دیگر مصرف شده که ما با آن برخورد کردیم و برگشت داده شد. 

همچنین تکلیفی که بانک ها نسبت به اعطاي تسهیلات به بخش تولید دارند باید تحقق پیدا کند. و مشکلات واحدهاي تولیدي که
بخش عمده شان بحث تسهیلات هست مرتفع شود. ما در حوزه ي بیمه، مالیات، گمرك و واردات بی رویه که جزو برنامه هاي سال
جاریست، قانونی داریم که همه ي دستگاه هاي اجرایی را مکلف کرده محصولاتی که مشابه داخلی دارند و خدماتی که در داخل می



شود ارائه کرد، از خارج از کشور حق ندارند این محصولات را خریداري کنند. این قانون مصوبه ي مجلس است و ما داریم این را
نظارت می کنیم که این اتفاق صورت نگیرد. علاوه بر آن ما واحدهاي تولیدي که مشکل داشتند را شناسایی کردیم و موانع این
واحدهاي تولیدي را شناسایی کردیم و به بخش هاي مختلف منعکس کردیم. و همکاران ما در سراسر کشور در واحدهاي تولیدي
حضور پیدا می کنند. ما جلساتی را در این راستا با واحدهاي تولیدي که مشکل دارند برگزار کردیم و در آینده هم برگزار می کنیم. ما
یک سامانه ي رسیدگی به شکایات هم داریم که اگر واحدهاي تولیدي موردي نسبت به دستگاه هاي اجرایی دارند را همکاران ما
بتوانند پیگیري و رسیدگی کنند. البته در چارچوب اختیارات قانونی که وجود دارد ما حتماً پیگیري و کمک می کنیم که موارد

 
متعددي هم از اقدامات حمایتی از سوي سازمان انجام شده است. 

یکی از اولویت هاي اصلی سازمان حمایت از تولید و سرمایه گذاري است. در این سال هاي اخیر به ویژه ده سال گذشته، رهبر انقلاب
شعار این سال ها را برگرفته از مسائل اقتصادي انتخاب کردند. دو سال را اقتصاد مقاومتی و سال گذشته را رونق تولید و امسال را
جهش تولید نامیدند. اهمیت این نامگذاري ها به این دلیل است که امروز مسئله ي اصلی ما مسئله ي اقتصاد و معیشت مردم است.
آنچه که مردم را رنج می دهد و دچار مشکل کرده و دشمن را نسبت به آن حساس و متمرکز کرده فشارهاي اقتصادي و تحریم ها و
مسائل اقتصادي است. والاّ از نظر نظامی و امنیتی اقتدار جمهوري اسلامی در منطقه و در دنیا بر کسی پوشیده نیست. امروز مسئله ي
اصلی کشور اقتصاد و معیشت مردم است و ما به عنوان یک اولویت جدي و قوه ي قضائیه به عنوان اولویت اصلی به دنبال پیگیري

 
رفع موانع و مشکلات حوزه ي تولید و کارآفرینی هستیم. 

در مورد نوسانات قیمت ارز، قوه ي قضائیه و سازمان بازرسی چه کاري می توانند انجام دهند؟ آیا الان اقدامی از طرف قوه ي قضائیه

 
صورت گرفته است؟ آیا سازمان بازرسی وظیفه اي در این باره دارد و می تواند ورود کند؟ 

ببینید یکی از اولویت هاي ما در این دوره ي جدید، مسئله محوري است. یعنی توجه به مسائلی که امروز دغدغه ي مردم و رهبر
انقلاب است. یکی از مسائلی که امروز جزو مشکلات اقتصادي و بخش تولید هست، تسهیلات ارزي است. چه ارز دولتی و چه ارز
نیمایی که امروز ما مشکلاتی را در این زمینه داریم. بنابراین سازمان بازرسی، دادستانی کل کشور و معاونت پیشگیري از وقوع جرم در
قوه ي قضائیه با هماهنگی ما موضوعات ارزي را رصد و پیگیري می کنند. ما مشکلاتی که در این زمینه بوده را دنبال کردیم و به
رئیس کل بانک مرکزي اعلام کردیم. ما به دادستانی کل کشور هم اعلام کردیم هر کسی که تعهد ارزي داشته و به تکلیفش عمل
نکرده، اسامی شان را اعلام کند تا ما حتماً پیگیري و برخورد کنیم. اصلاً ما بخشی از گرانی ارز را ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي
می دانیم. رئیس کل بانک مرکزي تعهدات ارزي را حدود 25 میلیارد دلار اعلام کرده اند. این ها ارزهایی است که تعهد داده اند که
برگردانند و برنگرداندند و مهلت داده شده تا پایان تیرماه آن ها را برگردانند. ما هم از دو ماه قبل فهرست اشخاص حقیقی و حقوقی را
گرفتیم و داریم دنبال می کنیم و دادستانی هم پاي کار هست که برخورد قضائی کند. اگر ارزها را برگرداندند که فبها، وگرنه حتماً

 
برخورد قضائی لازم است که انجام شود. 

یکی از کارهاي لازم در مبارزه با فساد که رهبر انقلاب نیز بارها به آن اشاره کردند، نظارت هاي مردمی است. براي نظارت ها و گزارش
هاي مردمی زیرساخت هاي حقوقی در قوه ي قضائیه لازم است. آیا در سازمان بازرسی جایگاهی در این باره وجود دارد؟ و چه

 
زیرساخت هاي حقوقی براي آن مدنظر قرار گرفته است؟ 

قوه ي قضائیه و همه ي دستگاه هاي اجرایی مخصوصاً سازمان بازرسی که وظیفه ي نظارتی بر عهده شان هست باید از ظرفیت مردم
و نهادهاي مردمی و تشکل هاي غیردولتی استفاده کنند. خوشبختانه ما در سازمان هم این ظرفیت را داریم و پیش بینی شده که از
نهادهاي مردمی و از کسانی که دغدغه ي فساد و دغدغه ي رفع مشکل جامعه را دارند استفاده کنیم. براي همین ما در معاونت
حقوقی مان یک اداره کلی را پیش بینی کردیم و در تشکیلاتمان تحت عنوان «مرکز رسیدگی به شکایات و نظارت همگانی» مصوب



شده است. سالانه چند هزار شکایت و اعلام نسبت به دستگاه هاي اجرایی در این سامانه ثبت می شود. علاوه بر آن ما بیش از پنج
هزار بازرس افتخاري در کل کشور داریم که قرار است آن را توسعه دهیم و براي آن ها کد تعریف کنیم. من قبلاً هم اعلام کردم که
سامانه ي گزارشگران فساد به زودي راه اندازي میشود. تعدادي از بازرسان افتخاري ما از کارکنان دستگاه هاي اجرایی و تعدادي از
بازنشستگان و تعدادي هم از مردم عادي و بعضاً خبرنگار و دانشجو و از قشرهاي مختلف هستند که بدون استخدام و بدون اینکه
رابطه ي استخدامی با سازمان داشته باشند، یک کد به آن ها داده می شود. تأکید ما بر این است که در شهرستان ها و نقاط دوردست

 
حتماً این بازرسی را در این دوره ي جدید تقویت کنیم. 

ما در این دوره ي جدید رویکردمان در سازمان بازرسی پیگیري شفافیت فعالیت هاي دستگاه هاي اجرایی است. ما معتقدیم شفافیت
فوق العاده در کاهش فساد و تخلف اهمیت دارد و همه باید خودشان را در اتاق هاي شیشه اي و در معرض نظارت ببینند. یکی از
الزامات این شفافیت ایجاد سامانه هاي الکترونیکی است. سامانه هایی که بخشی از آن ایجاد شده و باید تکمیل شود و سازمان باید به
همه ي سامانه هاي دستگاه هاي اجرایی براي رصد کردن فعالیتشان وصل شود. ما داریم یک سامانه ي دیگري را هم تحت عنوان
«قانون بان» طراحی می کنیم که البته ممکن است چندماه طراحی آن طول بکشد. تمام قوانین و مقررات کشور در این سامانه درج و
منعکس می شود و فعالیت دستگاه ها با این سامانه رصد می شود. یعنی فعالیتشان را با قوانین و مقرراتی که مرتبط با هر دستگاه

 
هست را سنجش و ارزیابی می کنیم. 

رویکرد دیگر ما مطالبه گري است. این رویکرد در مقابل پاسخگویی و پاسخ خواهی از دستگاه ها است. باید همه نسبت به مسئولیتی
که دارند، چه در دوره اي که الان هستند و چه در دوره ي گذشته که مسئولیتی داشتند پاسخگو باشند و ما مطالبه خواهیم کرد. این
هم یکی از رویکردهاي جدي ما هست. رویکرد بعدي، مردمی کردن سازمان و استفاده ي از ظرفیت هاي مردمی است. مثل بازرسان
افتخاري و نهادهاي غیردولتی. رویکرد دیگر ارزیابی عملکرد دستگاه هاي اجرایی است که چه میزان مبتنی بر قانون ارتقاء سلامت
نظام اداري اند و سطح سلامت اداري دستگاه ها به چه شکل است. ما دستگاه هایی که از سلامت اداري بیشتري برخوردار باشند را

 
تشویق می کنیم. 

رهبر انقلاب نیز در دیدار سال 82 این نکته را فرمودند. همچنین ریاست محترم قوه هم به ما تأکید کردند که مدیران شجاع و
پاکدست و داراي حسن عمل را تشویق و به افکار عمومی معرفی کنید. علاوه بر اینکه ما باید با مفسدین برخورد کنیم و احیاناً لازم
باشد آن ها را به مردم معرفی کنیم، کسانی هم که خوب کار می کنند کم نیستند. ما نیروهاي کارآمد، دلسوز، پاي کار و خوش نام

 
زیاد داریم که باید آن ها را هم معرفی و تشویق کنیم. 

البته ما یک شورایی تحت عنوان شوراي دستگاه هاي نظارتی داریم که متشکل از سازمان بازرسی، دیوان محاسبات، وزارت اطلاعات،
معاونت نظارت مجلس، رئیس سازمان مدیریت برنامه ریزي کشور است و شش نفر عضو دارد. یکی از وظایف این شورا ارزیابی عملکرد

 
دستگاه هاي اجرایی است. و آن هایی که سلامت اداري بیشتر دارند را تشویق کند. 

ما بیش از ششصد NGO یا تشکل غیردولتی داریم که اطلاعاتشان را گرفتیم و تعدادي از این ها در حال همکاري با ما هستند و می
خواهیم این ها را تقویت کنیم. اخیراً هم ریاست محترم قوه دستورالعملی به همه ي بخش هاي قوه ي قضائیه ابلاغ کردند که بخشی
از آن دستورالعمل هم مربوط به ما می شود که راجعِ به کارگیري نهادهاي مردمی و مشارکت نهادهاي غیردولتی در انجام مأموریت
هایمان است. با توسعه ي این برنامه و ارتقاء کیفیت آن، این ظرفیت بیش از ظرفیت سازمان بازرسی می تواند به ما در نظارت بر

 
دستگاه هاي اجرایی و ارتقاء سلامت نظام اداري کمک کند. 

در مورد گزارش هاي مردمی شما چه شیوه اي را پیشنهاد می دهید؟ افرادي که در شبکه هاي اجتماعی فعالیت دارند و می خواهند



تخلفی را گزارش دهند، سازوکار ارسال گزارش تخلف چگونه است؟ آیا این سامانه جوابگوي دریافت گزارش ها هست؟ آیا کسی که

 
گزارش ارسال می کند، پاسخی هم از جانب سازمان بازرسی دریافت می کند که به شبکه هاي اجتماعی متوسل نشود؟ 

ما یک سامانه اي از قبل داریم که مربوط به شکایات و اعلامات است و اگر کسی شکایتی داشته باشد، در آن سامانه شکایتش را ثبت
می کند و یک کد رهگیري دریافت می کند که با آن کد می تواند نتیجه ي شکایتش را بررسی کند. گاهی قانع می شود و گاهی قانع
نمی شود، و اصرار می کند که پرونده دنبال شود. یک بخش دیگر آن سامانه اختصاص به اعلامات دارد. یعنی کسی شاکی نیست و
بدون اسم و مشخصات یک سوء جریانی را گزارش می کند که آن هم بررسی می شود. اگر قابل توجه و مقرون به صحت باشد، مورد
پیگیري قرار می گیرد. امّا گزینه اي که ما می خواهیم به آن اضافه کنیم، دادن کد به افراد تحت عنوان ناظر افتخاري است. یعنی

 
شعار ما این است که هر ایرانی یک ناظر باشد. ما این موضوع را می خواهیم دنبال کنیم. 

ما در اصل هشتم قانون اساسی هم، بحث امربه معروف و نهی ازمنکر را داریم که وظیفه ي آحاد مردم است. مخصوصاً نسبت به
حکومت و حاکمیت که امربه معروف و نهی ازمنکر کنند. این وظیفه ي شرعی، ملی و اسلامی همه ي مردم است، منتها به کسانی که
در این سامانه کد داده می شود، گزارش هایشان را به بخش هاي مختلف چه در مرکز و چه در استان ها منعکس می کنند و مورد
رسیدگی قرار می گیرد. گاهی اوقات لازم هست از آن شخصی که گزارش فسادي می دهد، دعوت شود و توضیحات بیشتري نسبت به
آن گزارش بدهد، و اگر نیاز بود مستندات دیگري تهیه کند. اگر لازم باشد با تشخیص سازمان نتیجه ي کار حتماً به گزارشگر فساد
منعکس می شود. گاهی ممکن است گزارش جنبه ي کیفري داشته باشد که باید مرجع قضائی رسیدگی و حکم قطعی را صادر کند.

 
آن موقع امکان اطلاع رسانی است. 

ببینید تا وقتی که جرمی محرز و قطعی نشده، امکان اطلاع رسانی اش نیست. گاهی بحث هاي منافی عفت و امثال آن است که اصلاً
امکان اطلاع رسانی نیست. بنابراین همه ي مواردي که گزارشگران فساد گزارش می دهند، ممکن است نتیجه اش به خودشان
منعکس نشود. ولی این امکان هست که ما بخشی از نتیجه را به خودشان اعلام کنیم. ما این اطمینان را به همه ي گزارشگران فساد
می دهیم که اگر گزارششان مقرون به صحت و مستند باشد، حتماً ترتیب اثر داده و پیگیري می شود و نیازي به استفاده از فضاي
مجازي براي اطلاع رسانی نیست. مگر اینکه موردي باشد که ما نتوانیم کاري کنیم و مربوط به دستگاه دیگري باشد که باید آنجا
رسیدگی کند. والاّ موضوعاتی که مرتبط با کار سازمان باشد و منعکس کنند و مستند هم باشد ما این تضمین را می دهیم که حتماً

 
پیگیري کنیم. 

امنیت این گزارشگران چگونه تأمین می شود؟ آیا کسانی که فسادي را گزارش می کنند نسبت به امنیتشان باید نگران باشند؟

 
سازمان چه برنامه اي در این باره دارد؟ 

ما دو نوع حمایت از گزارشگران فساد مدنظرمان است. البته سوت زنان مربوط به کسانی می شود که در دستگاه هاي اجرایی شاغل
هستند و وقتی متوجه فسادي می شوند اصطلاحاً سوت می زنند و اطلاع می دهند که باید سریعاً رسیدگی شود. گزارشگران فساد اعم
از سوت زنان و غیر سوت زنان هستند. بخشی از آن ها در جامعه هستند و گزارشی می دهند، چه بسا هیچ تهدیدي هم متوجه شان
نباشد. چون در هیچ دستگاهی شاغل نیستند که تهدیدي متوجه آن ها باشد. ما نسبت به کسانی که از درون دستگاه هاي اجرایی
گزارش می دهند که البته این گزارش ها هم دقیق تر، هم متقن تر و هم مستندتر هست، ما هم حمایت مادي و هم حمایت معنوي
می کنیم. در مورد حمایت مادي ما پیش بینی هایی در اعتباراتمان کردیم که اگر کسی گزارشی راجع به فسادي به ما داد، پاداشی به
او بدهیم. اگر هزینه اي براي مستند کردن، پیگیري گزارش و انجام سفر براي بررسی داشت، ما هزینه هایش را علاوه بر پاداش به او

 
می دهیم. البته این چنین مواردي داشتیم و این کار را کردیم. 

نکته ي دومی که دغدغه ي همه ي گزارشگران فساد هست، بحث حمایت معنوي است که مورد اذیت و آزار و تهدید قرار نگیرند. این



موضوع هم در قانون ارتقاء سلامت نظام اداري پیش بینی شده که باید حمایت شوند. و هم در لایحه اي تحت عنوان حمایت از
گزارشگران فساد در مجلس مطرح شده است. اگر موردي هم به ما گزارش شود که مورد تهدید قرار گرفته است، چه توسط دستگاه
اجرایی و مدیر دستگاه اجرایی، و چه در بخش هاي دیگر، ما آن را دنبال می کنیم تا هم برخورد شود و هم از گزارشگر فساد صیانت
می کنیم تا کسی متعرض آن نشوند. ما تا به حال موردي نداشتیم که اعلام کند که مورد تهدید قرار گرفته است و ما از او حمایت

 
کنیم. 

دیدگاهی وجود دارد که اگر تخلفی باشد نباید عمومی و رسانه اي شود و ممکن است مردم به نظام بدبین شوند. نظر جناب عالی در

 
مورد رسانه اي شدن تخلفات چیست؟ 

این رویه سابقاً نبود. از اواخر دوره ي گذشته ي قوه ي قضائیه شروع شد و در دوره ي جدید خیلی بروز و نمود بیشتري پیدا کرد.
علت اینکه رهبر انقلاب اجازه دادند که این موضوعات رسانه اي شود و دادگاه هایشان علنی برگزار شود، این است که تقریباً عده ي
زیادي از مردم تصور می کردند که با فسادهاي کلان، مخصوصاً با دانه درشت ها و کسانی که به مقامات و مسئولین کشور منصوب اند،
برخورد نمی شود. و با چندتا آدم بیچاره برخورد می کنند. و این نتیجه گیري می شد و دشمن هم این تحلیل را می کرد که فساد
سیستمی است و کل کشور را فرا گرفته است. در حالی که اعتقاد ما این چنین نیست که فساد سیستمی شده است. من فکر می کنم
این اجازه داده شد که دادگاه ها علنی و رسانه اي شود تا نشان داده شود هر شخصی در هر سطحی که فساد کند، نظام با او برخورد
می کند ولو منصوب به عالی ترین مقامات کشور باشد و یا سال ها در قوه ي قضائیه مسئولیت داشته است. نمونه هایش را هم شنیده

 
و دیدیده اید. براي همین هم دیدگاه مردم در نظرسنجی ها تغییر کرده است. 

اعتقاد من این است که تدبیر و مدیریت درست که تا به حال بوده، حتماً در کاهش جرم و جسارت براي تخلف مؤثر خواهد بود و
هزینه ي جرم و فساد را افزایش می دهد. بعضی ها ممکن است اگر جریمه ي مالی و یا زندان شوند خیلی برایشان سنگین نباشد، اما

 
حیثیت و آبرو برایشان خیلی مهم است. خود این عوامل پیشگیري از فساد و بالا بردن هزینه ي جرم و فساد در جامعه است. 

khamenei.ir



جدول تضامین و وثایق تسهیلات حمایتی کرونا کسب و کارها

منبع: رکناشماره خبر:  86  |  تاریخ: 1399/04/30

اقتصادي رکنا: پرداخت تسهیلات حمایتی به کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا یکی از سیاست هاي وزارت کار در جهت
حفظ اشتغال بنگاه ها و صیانت از نیروي کار است که تا 5مرداد ماه مهلت ثبت نام و پرداخت آن تمدید شده است.

 
 

به گزارش رکنا، مطابق جدول ارائه شده از سوي وزارت کار مبلغ تسهیلات ویژه کسب و کار کرونا در صورتی که تسهیلات تا 160
میلیون ریال باشد, سفته فرد متقاضی یا چک به تشخیص بانک, تسهیلات 160تا480 میلیون ریال نوع وثیقه سفته فرد متقاضی یا
چک به تشخیص بانک به همراه یک ضامن( واحد اقتصادي دیگر یا کارمند), مبلغ تسهیلات 480تا1600میلیون ریال و نوع وثیقه
سفته فرد متقاضی یا چک به تشخیص بانک به همراه 2ضامن(واحد اقتصادي دیگر یا کارمند),مبلغ تسهیلات1600تا2000میلیون
ریال با نوع سفته فرد متقاضی یا چک به تشخیص بانک به همراه 3ضامن(واحد اقتصادي دیگر یاکارمند), مبلغ تسهیلات از
2000میلیون ریال بالاتر و با نوع ویثقه ارائه تضمین صادره ازسوي صندوق هاي ضمانت و یا بنا به تشخیص بانک ارائه وثایق متعارف

 
و سقف مبلغ سفته 1.5 برابر اصل و سود تسهیلات است. 

پرداخت تسهیلات حمایتی به کسب وکارهاي آسیب دیده از کرونا یکی از سیاست هاي وزارت کار در جهت حفظ اشتغال بنگاه ها و
صیانت از نیروهاي کار است و بر همین اساس 14 رسته شغلی شناسایی شده که بیشترین آسیب از شیوع ویروس کرونا را متحمل
شده و داراي لیست بیمه در قالب کارفرمایی یا خویش فرمایی هستند، می توانند براي ثبت نام در سامانه کارآ اقدام کنند و از

 
تسهیلات مذکور بهره مند شوند. 

درحال حاضر با14 رسته اصلی و 550 زیر رسته در پرداخت وام و تسهیلات بنگاه هاي آسیب دیده از کرونا مواجه هستیم که بیش از

 
یک میلیون و 200هزار بنگاه را شامل می شود. 

بر اساس آمار شیوع ویروس کرونا به طور مستقیم بر زندگی 6 میلیون کارگر تأثیر گذاشته است که از این تعداد 2 میلیون و800 هزار
نفر بیمه ندارند. این افراد چند دسته هستند به این صورت که یا خویش فرما هستند یا رابطه کارکنی-کارفرمایی وجود دارد اما قابل

 
اثبات نیست یا رابطه کارکنی-کارفرمایی وجود داد و قابل اثبات است. 





نیکزاد، نایب رئیس مجلس: هیئت رئیسه به دنبال سوال و استیضاح رئیس

جمهور نیست اما صبر هم حدي دارد

منبع: خبر داغشماره خبر:  87  |  تاریخ: 1399/04/30

نیکزاد گفت: در مجلس برخی گروه ها به دنبال سوال و استیضاح از رئیس جمهور بودند اما ما به عنوان هیئت رئیسه به دنبال
این قضیه نیستیم اما صبر هم حدي دارد؛ اگر دولت رویه خود را تغییر دهد و دست در دست هم دهند و مشکلات مردم که

اولویت بندي شده و اقتصاد و معیشت و فرهنگ مهم ترین آنهاست را دنبال کنند ولی ...

به گزارش خبرداغ، نایب رئیس مجلس با تاکید بر اینکه در برجام نه سیب و گلابی دیدیم و نه باز شدن سوئیفت بانکی گفت:

 
مجلس در برابر دولت تا حدي صبر دارد. 

 
متن گفت وگوي نیکزاد با فارس به شرح ذیل است: 

همواره تعدادي از مسئولان وعده هایی را سر می دهند که تحقق نمی یابد و مشکلاتی را در کشور بوجود می آورد؛ چه کنیم که

 
مطالبه عملیاتی شدن اظهارات مدیران کشور جنبه اجرایی پیدا کند؟ 

نیکزاد: برخی انسانها و آدم ها گرد کسانی جمع می شوند که آنها منافع عمومی، منافع ملی و اخلاق را بر منافع شخصی گروهی و

 
سیاسی ترجیح می دهند. 

در جمهوري اسلامی ایران کسانی که بسیار مورد احترام در عرصه فرهنگ، مطبوعات و خبر هستند بایستی مسئولیت الهی و انسانی

 
خود را هیچ گاه از یاد نبرند. 

برخی کارها نیاز به پشتیبانی و کارشناسی دقیقی داشته و اهمیت ویژه اي دارد که متاسفانه کمتر چنین چیزي رخ می دهد؛ اگر

 
بتوانیم مسئله محور و با اولویت کارها را پیش ببریم اهمیت بسیار زیادي دارد. 

باید موضوع به نام «پس چی شد؟» در خبرگزاري فارس راه اندازي شود که بازه زمانی پیگیري وعده هاي مسئولین بعد از 6 ماه است
و رسانه موظف به دنبال کردن آن اظهار نظر است؛ متاسفانه ما شاهد آن هستیم که برخی مسئولین حرف ها و وعده هایی را به مردم
داده اند که عملیاتی نشده و هیچ کسانی هم آنها را مورد بازخواست قرار نداده است ضمن اینکه اجباري به بیان آن حرف، اظهار نظر و

 
یا وعده نبوده است اما وقتی بیان شده بایستی در عملیاتی کردن و بازخواست آن اجبار وجود داشته باشد. 

 
سربازان ولایت منتظر تحقق فرمایشات رهبر انقلاب هستند 

وقتی حاج قاسم سلیمانی وعده داد که سه ماه بعد داعش را از صحنه روزگار محو می کند سربازان، نیروهاي زیر مجموعه و مسئولین
تحت نظر او تلاش خود را براي تحقق این موضوع به کارت بسته و شب را از روز نشناخته هم و غم خود را براي نابودي داعش به کار

 
بستند. 



وقتی فرمانده چنین سربازانی داشته باشد می تواند وعده اش را محقق کند؛ در عرصه مسئولیتی هم وقتی فردي کارمندان و مدیران
خوبی داشته باشد می تواند وعده اش را تحقق ببخشد؛ در عرصه اجتماعی هم اگر مدیري سربازان خوبی داشته باشد می تواند بحث را
محقق کند؛ در عرصه اعتقادي هم وقتی رهبر معظم انقلاب بحث رزمایش همدلی و کمک مومنانه را بیان فرمودند سربازانی در کشور

 
وجود دارند که این فرمایش معظم له را محقق می کنند. 

 
مشکلات فعلی ممکن است به بحران تبدیل شوند 

وزیر مسکن بلغارستان قول داده بود دویست هزار واحد را تا یک فاصله زمانی خاص بسازد اما او پس از پایان این زمان فقط 170 هزار

 
واحد را ساخته بود به دلیل خلف وعده اش، خود را در انظار عمومی آتش زد. 

کشور را مسئول محور پیش بردن در شرایط فعلی بسیار اهمیت دارد؛ واقعیت آن است که موضوعات و مسئله هاي زیادي وجود دارد
که می تواند در آینده تبدیل به بحران هاي بزرگی شود اما در حال حاضر تعداد اندکی مسئله وجود دارد که اگر قواي سه گانه،
مطبوعات و مردم بتوانند آنرا حل کنند کار بزرگی صورت گرفته است زیرا این معضلات و مشکلات عدیده ، مردم را گرفتار کرده است.

پس از آغاز به کار رسمی مجلس یازدهم، حواشی خاصی درباره رقابت هاي مناصب در فضاي مجازي ایجاد شد؛ شما این رقابت ها که

 
برخی ها با بی اخلاقی بر هیزم این آتش می افزودند چگونه ارزیابی کردید؟ 

نیکزاد: برخی ها رقابت هاي درون مجلس شوراي اسلامی در مورد مناصب را رقابت و جنگ بر سر میز و قدرت عنوان می کردند در
حالی که من به صراحت می گویم که این رقابت، اخلاق محور بوده و در درون خانواده انقلاب است؛ اگر هم هیچکس با فرد دیگري
رقابت نمی کرد و می گفتند که فلان شخص رئیس مجلس و این دو فرد هم نایب رئیس آن هستند استبداد و دیکتاتوري ایجاد می

 
شد لذا بناي این رقابت براي رسیدن به مسئولیت بوده و بحث قدرت نیست. 

 
در مجلس یازدهم نماینده تر نداریم 

ما در مجلس شوراي اسلامی نماینده داریم نه نماینده تر و بر همین اساس همه نمایندگان حق صحبت داشت و دارند و حق راي
داشته و دارند؛ ضمن اینکه مجلس بر اساس دستور اداره نمی شود بلکه بر اساس قانون آیین نامه داخلی مجلس اداره می شود؛ رقابت

 
هاي داخلی اصولگرایان در مجلس شوراي اسلامی درخشش خوبی داشت. 

پیام رهبر معظم انقلاب براي آغاز به کار رسمی دوره یازدهم مجلس و همچنین فرمایشات ایشان در دیدار ویدئو کنفرانسی با
نمایندگان داراي نکاتی خاص بوده و بایستی قوه مقننه به آن توجه ویژه اي کند؛ برداشت هاي شما از فرمایشات مقام معظم رهبري

 
چه مواردي است؟ 

نیکزاد: از روز اول استقرار نمایندگان در مجلس شوراي اسلامی مقام معظم رهبري توجه ویژه اي به مجلس یازدهم داشتند. ضمن این
که از همان روز اول شکل گیري این مجلس عنایت معظم له به این دوره از مجلس از دفتر ایشان به ما ابلاغ شد. به دلیل مباحث
مرتبط با کرونا نتوانستیم خدمت مقام معظم رهبري برسیم و به دیدار ایشان برویم. وقتی مقام معظم رهبري مجلس را مظهر امید و
انتظار مردم اعلام می کنند جاي شکر زیادي دارد. ایشان مجلس را از قوي ترین و انقلابی ترین مجالس فرمودند که همین موضوع

 
مسؤولیت ما را سنگین تر می کند. 



 
مجلس نزد عموم مردم قبل از انتخابات نمره قبولی نگرفت 

رهبر معظم انقلاب، نمایندگان مجلس را در سه گروه جوانان داراي فکر و اندیشه، مدیران اجرایی و انقلابی و همچنین کسانی که در
قوه مقننه تجربیات ارزشمندي داشتند تقسیم کردند و باور نمی کردیم که مقام معظم رهبري چنین تعبیري را در مورد مجلس
داشته باشند؛ وقتی از قاطبه نمایندگان مجلس فعلی سؤال می کردیم به چه دلیلی به دنبال حضور در مجلس هستید، آنها عنوان می

 
کردند براي سربازي آقا و نوکري مردم. 

رهبر معظم انقلاب در فرمایشات خود به 2 موضوع مهم به نام مرکز پژوهش هاي مجلس و تشکیلاتی به نام قانون نظارت بر رفتار
نمایندگان مجلس اشاره کردند که البته تعبیر من با اشاره به پیام ایشان در روز افتتاحیه مجلس آن است که مجلس نزد عموم مردم
قبل از انتخابات مجلس یازدهم نمره قبولی نگرفت، ولی باید بکوشیم طبق فرمایش مقام معظم رهبري مجلس را به رأس امور

 
بازگردانیم. 

 
پرونده هاي اقتصادي برخی نمایندگان وهن مجلس بود 

مقام معظم رهبري تأکید ویژه اي بر قانون نظارت بر رفتار نمایندگان مجلس دارند؛ خیلی از ما تصور می کردیم که منظور رهبر معظم
انقلاب از دو مرکز وابسته به مجلس، مرکز پژوهش هاي مجلس و دیوان محاسبات است، در صورتی که ایشان دیوان محاسبات را

 
نفرمودند. 

عکس انداختن با یک خانم میهمان خارجی وهن مجلس بود یا اتفاقاتی که در مجلس رخ داد مانند رد صلاحیت هاي گسترده به
واسطه پرونده هاي اقتصادي موجب وهن مجلس شد؛ در مجموع دولت و مجلس در انتخابات اخیر از نظر مردم و با توجه به آراي داده

 
شده نمره قبولی نگرفتند. 

مقام معظم رهبري فرمودند که مجلس اگر بخواهد در راس امور باشد نمایندگان باید سه ویژگی کارشناس، فعال و پاك دست داشته

 
باشند. 

 
مجلس حق سؤال داشته و دولت باید پاسخگو باشد 

به تعبیر من مقام معظم رهبري به دنبال کار کارشناسی در مجلس هستند؛ نماینده اي می تواند در مجلس کارشناس باشد که از
تشکیلات و عقبه کارشناسی به نام مرکز پژوهش هاي مجلس در همه مباحث استفاده کند. از طرف دیگر نمایندگان مجلس پاك

 
دست به آنجا آمدند و ان شاءاالله پاك دست بمانند و پاك دست بروند. 

مقام معظم رهبري در فرمایشات اخیر خود درباره مجلس درباره حق و حقوق هر کس و توجه به آن، مباحثی را مطرح کرده و آن را

 
محترم شمردند، ضمن این که ایشان خروج از اخلاق را قبول نکردند. 

رهبر معظم انقلاب در راس امور بودن مجلس را قبول دارند و فرمودند که مجلس حق سؤال دارد و حق تفحص داشته و می تواند
دولتمردان را به مجلس براي پاسخگویی بیشتر فرا بخواند. همچنین می تواند با استفاده از ظرفیت هاي مختلف در کمیسیون ها کار
کارشناسی کند، اما از سوي دیگر دولت را به کار و تلاش تا آخرین ساعت روز کاري در دور دوم دولت سفارش کردند و حتی نفرمودند

 
دولت در نوبت اول، بلکه تأکید کردند دولت ها در سري دوم حکومت خود بایستی تا روز آخر کار کنند. 



 
مجلس و دولت نسبت به یکدیگر حقوق جداگانه دارند 

مباحث اساسی و کلیدي که هم اکنون مردم با آن درگیر هستند معیشت، اقتصاد، تولید، کاهش ارزش پول ملی، تورم لجام گسیخته و

 
گرانی هاي بی حد و حصري که رهبر معظم انقلاب به آن اشاره کردند است. همچنین ایشان موضوع مسکن را بسیار مهم دانستند. 

از عنایت ویژه مقام معظم رهبري و تفقدشان نسبت به مجلس سپاسگزاریم ضمن اینکه اگر فرمانده دستور دهد ما سربازي خود را
انجام خواهیم داد؛ در مورد رعایت حقوق قوه مقننه و قوه مجریه در مجلس هم طبق نظر جایگاه ولایت و رهبر معظم انقلاب عمل

 
خواهیم کرد. این در حالی است که مجلس و دولت حق و حقوق خود را به صورت جداگانه دارند. 

 
خیري از اروپایی ها به جمهوري اسلامی نرسید 

نماینده مجلس حق دارد سؤال کند ولی حق ندارد از حد شرعی و قانونی خارج شده و توهین کند و حتی به کسی اهانت کند؛ اگر ما
عکس انداختن با یک خانم خارجی در مجلس را وهن می دانیم، به دلیل عقبه سیاسی آن خانم است که این اشکال را وارد می دانیم،
و گرنه عکس انداختن با یک خانم از نظر شرعی حرام نیست، اما چون آن خانم از قاره اي آمده که هیچ خیري براي جمهوري اسلامی
نداشته و همواره علیه کشورمان توطئه کرده اند و منجر به 230 هزار شهید، 570 هزار جانباز و 42 هزار آزاده شده است عکس

 
گرفتن با او را اشکال دار می دانیم. 

روابط مجلس یازدهم و دولت روحانی را چگونه می بینید؟ آیا قرار است بعد از فرمایشات اخیر رهبر معظم انقلاب نظارت قوه مقننه بر

 
قوه مجریه کاهش پیدا کند؟ 

نیکزاد: مجلس و هیأت رئیسه می خواهد دست به دست دولت بدهد؛ البته نه دولت فعلی که خسته است و نه دولتی که نمی خواهد
کار کند و نه دولتی که وقتی از وزرایش می پرسیم چرا بازار را تنظیم نمی کنید، پاسخ دهد من یکی از 14 عضو ستاد تنظیم بازار

 
هستم. 

 
دغدغه مجلس رفع مشکلات است نه مباحثات سیاسی 

دولت باید بداند که مردم به آنها رأي داده اند، ضمن آنکه مردم به نمایندگان انقلابی مجلس هم رأي دادند؛ دغدغه و دستور کار
مجلس و کمیسیون ها بایستی بررسی گرفتاري مردم و رفع مشکلات آن باشد؛ اگر هم اکنون موضوع جرم سیاسی در مجلس با وجود
وضعیت اقتصادي فعلی مطرح شود، توهین به شعور مردم است. این در حالی است که مردم گرفتار اقتصاد هستند و معیشت آنها
مشکل دارد و حتی غذا و امنیت غذایی و گرانی، قاچاق، مسکن، ازدواج، جمعیت و مشکلات عدیده در بروکراسی اداري، مالیات، کرونا،

 
از دیگر مباحث و مشکلات اصلی است. 

مجلس به دنبال رفع مشکلات مذکور است و به همین دلیل این مباحث را در دستور کار خود قرار داده است؛ بعد از آنکه کمیسیون
هاي مجلس شکل گرفته، دوشنبه هاي هر هفته ساعت 6 تا 8 صبح به صورت ثابت جلسه اي با حضور روساي کمیسیون هاي مجلس،
رئیس مجلس و هیأت رئیسه تشکیل می شود که قرار است هر کمیسیون سه موضوع را به صورت اضطراري و ضروري بررسی کرده و

 
راه حل ارائه کرده و در صحن علنی مجلس در این باره تصمیم گیري شود. 



 
باید تحریم ها را بی اثر کنیم 

کمیسیون عمران مجلس سه موضوع را در حال دارد و به صورت دو فوریت دار طرح هایی را به صحن علنی ارائه خواهد کرد که می

 
توانم به موضوع قیر، مسکن، و اقداماتی براي بی اثر کردن تحریم ها اشاره کنم. 

ما با وزیر نفت صحبت کردیم که وقتی نمی توانیم نفت را بفروشیم در مورد پروژه هاي راهسازي زیر پاي مردم در روستاها و فواصل
شهرها اقدام مناسبی را انجام دهیم زیرا اکثر آنها خاکی بوده و نیازمند قیر براي آسفالت آنها هستیم، لذا از دولت خواستیم که 4
میلیون تن قیر براي این موضوع تخصیص دهد و بر همین اساس قرار شد که وزارت نفت با یک مکانیسم خاص که مشکلی براي

 
کشور به وجود نیاید، هزینه ریالی 4 میلیون تن قیر و یا خود قیر را براي عملیاتی کردن این اقدام در نظر بگیرد. 

یکی از مشکلات فعلی کشور موضوع مسکن است و مردم هم از مسکن مهر در دوران وزارت شما خاطرات خوشی دارند؛ مجلس
یازدهم طرح هایی درباره مسکن و خانه در کمیسیون اقتصادي و عمران دارد؛ آیا می توانیم امیدوار به حل این معضل باشیم و معضل

 
مسکن را از بین ببریم؟ 

نیکزاد: ما هم اکنون موضوعی به نام مسکن را به صورت اولویت دار در 2 پروسه مشخص دنبال خواهیم کرد که اولین پروسه مربوط به
تولید انبوه به منظور تأمین عرضه و تقاضاست؛ اگر ما بتوانیم با مکانیزم مالیات بر خانه هاي خالی، مالیات بر معاملات مکرر، مالیات بر
زمین بایر، مالیات بر عایدات و جلوگیري از تشکیل تعاونی هاي غیر واجد شرایط موجب رفع مشکل مسکن شویم کار بزرگی کرده ایم.

 
از ظرفیت قرارگاه خاتم الانبیا غافل نشویم 

بر همین اساس قرار شده است که به صورت فوریت دار و با همراهی مرکز پژوهش هاي مجلس، وزارت راه و شهرسازي، بنیاد مسکن
انقلاب اسلامی، بانک مرکزي و سیستم هاي خدمات رسان زیربنایی مانند وزارت نیرو، شرکت ملی گاز، وزارت ارتباطات، شهرداري ها

 
و نظام مهندسی کار مسکن را پیش ببریم. 

ما درك درستی از وضعیت کشور داشته و به کسري بودجه دولت هم واقف هستیم، اما وقتی ما تشکیلات بسیار منظمی به نام قرارگاه

 
خاتم الانبیاء سپاه پاسداران انقلاب اسلامی داریم، باید بسیاري از مشکلات را با استفاده از ظرفیت این قرارگاه حل و فصل کنیم. 

 
می توانیم با تفکر انقلابی و مدیریت جهادي اقدامات اساسی کنیم 

در تاریخ انقلاب اسلامی عملیات هاي محدودي انجام داده ایم که منجر به بی اثر کردن تحریم ها شده است؛ ما همواره یا از دور زدن
تحریم ها صحبت کرده ایم و یا از دیپلماسی لغو تحریم، اما تشکیلاتی به نام قرارگاه خاتم الانبیاء پروژه اي به نام پالایشگاه ستاره
خلیج فارس را ساخته است که تولید بنزین کشور را به 110 میلیون لیتر در روز رسانده است. این در حالی است که میزان مصرف

 
نهایی ما 74 میلیون لیتر در روز است. 

می توانیم با تفکر انقلابی و مدیریت جهادي اقدامات اساسی کنیم و بر همین اساس توانستیم تحریم ایران در موضوع بنزین را بی اثر
کنیم؛ این پیام هم به آمریکایی ها مخابره شد که هیچ غلطی نتوانستید بکنید؛ اي کاش در موضوع خودرو، محصولات کشاورزي، مرغ،

 
گندم، ذرت و صنعت هم وضعیت همین گونه بود. 



 
قدردان مجاهدان علمی و نظامی باشیم 

اگر 10 مورد از کارهاي بزرگ را براي بی اثر کردن تحریم ها انجام داده بودیم، ضمن افزایش غرور براي جمهوري اسلامی، روحیه و

 
رفاه فرزندان این مرز و بوم هم ارتقا پیدا می کرد. 

یکی از مباحث اصلی در کشورمان مجاهدت هاي علمی است که هیچگاه نباید این اقدام دانشمندان کشورمان را فراموش کنیم. ما
همواره به شهدا و تلاش هاي آنها در عرصه دفاعی مدیون هستیم و اگر مجاهدت هاي علمی دانشمندان و عالمان و اشخاصی مانند
طهرانی مقدم نبود، اگر جنگی می شد می بایست با سلاح ژ3، کلاشینکف و یا دست خالی جنگ می کردیم، در حالی که هم اکنون با
استفاده از موشک توانایی جنگ داریم، همین دستاورد مدیون آنهایی است که مجاهدت علمی کردند و نباید در مورد آنها کم بگوییم
و کم بگذاریم؛ ما همواره به مجاهدت هاي نظامی اشاره کرده و اسامی شهدا و سرداران بزرگ را بیان می کنیم اما نباید مجاهدت هاي

 
علمی دانشمندان کشورمان را فراموش کنیم و زحمات آنها گفته شود؛ اگر این مجاهدت هاي علمی نبود، دچار مشکل می شدیم. 

 
دست بی اثرکنندگان تحریم ها را می بوسم 

باید براي بی اثر کردن تحریم ها کارهاي اساسی انجام دهیم، هر کسی که در این زمینه گام برمی دارد دستش را می بوسم چرا که به

 
بشریت و محور مقاومت و همه کشورهایی که تحت ظلم آمریکا و همدستان آن قرار گرفته اند خدمت کرده است. 

آمریکا در ونزوئلا نیروي نظامی پیاده نکرده بود ولی با اقدامات خاص، تمامی سیستم هاي برق رسانی و آبرسانی آنها را قفل کردند و
اگر نبود امداد غیبی که به آنجا رفت و آن قفل ها را باز کرد، ونزوئلا بدون خونریزي تسخیر شده بود و عملا این کشور سقوط می کرد.
آمریکایی ها می توانند همین بلا را سر کشور ما بیاورند و حتی سیستم هاي پدافندي ما را قفل کرده و عملا کشورمان را زمین گیر

 
کنند، اما مجاهدت هاي علمی دانشمندان ایرانی چنین اجازه اي را به آنها نمی دهد. 

 
اجراي پروژه هاي نیمه کاره از سوي پیمانکاران با تهاتر دارایی ها دولت 

باید کاري کنیم که قرارگاه خاتم الانبیاء که از دولت طلب دارد بتواند با استفاده از روش هاي مختلف اجرایی طلب خود را بگیرد و
مشکلات کشور را حل کند؛ ما نمی گوییم که دولت بایستی به قرارگاه خاتم الانبیاء پول بدهد، ولی وقتی دولت دارایی دارد می تواند
برخی سهام ها و یا مراکز را به قرارگاه خاتم الانبیاء بدهد که براي مثال می توانم به همین پالایشگاه ستاره خلیج فارس اشاره کنم که

 
در آن صورت قرارگاه می تواند به اندازه اعتبارات عمرانی کار کرده و پروژه اجرایی کند. 

در موضوع ارز و خودکفا شدن در محصولات کشاورزي و در موضوع 16 هزار واحد صنعتی کوچک و بزرگ که تعطیل است اطمینان

 
می دهم که می توانیم مشکلات را حل کنیم. 

بحث قرارداد راهبردي ایران و چین چند هفته اي است که فضاي عمومی کشور را تحت الشعاع قرار داده است؛ آیا این تفاهم در

 
مجلس بررسی خواهد شد؟ 

نیکزاد: در موضوع قرارداد چین هم به مردم اطمینان می دهم که طبق اصل 77 قانون اساسی حتماً بایستی این موافقت نامه، قرارداد
یا برنامه به مجلس آمده و در آنجا بحث و بررسی شود ضمن این که این مجلس هم این گونه نیست که ظرف مدت 20 دقیقه آن را
تصویب کند و چنین چیزي اصلاً امکان ندارد؛ در هیأت رئیسه و با حضور رئیس مجلس بحث هاي زیادي در این باره صورت گرفته و



 
بسیار حساس هستیم، اما از آن طرف هم نباید بیفتیم. 

 
آمریکا از قرارداد ایران و چین عصبانی خواهد شد 

آمریکا حتماً از این قرارداد عصبانی خواهد شد که جمهوري اسلامی بتواند با چین در زمینه هاي مختلف همکاري داشته باشد و
بتوانیم نفت خود را بفروشد و کارهاي زیربنایی و تکنولوژي و صنعتی، کارهاي گردشگري و فناوري خودرو انجام دهد، اجازه دهید در

 
این باره با توجه به تأکید رئیس مجلس با دقت موضوع را پیش ببریم. 

ما به مردم اطمینان می دهیم که آنها باور داشته باشند که ما این موضوع را بررسی خواهیم کرد؛ رسانه ها هم در این باره وظایف
مهمی را برعهده دارند. نمایندگان مجلس که نوکر مردم و خدمتگزار آنان هستند موضوع قرارداد با چین را بررسی دقیقی کرده و
موشکافانه آن را بررسی خواهد کرد؛ چرا که خیلی از نمایندگان مجلس رزمنده، آزاده، خانواده ایثارگر یا استاد دانشگاه و متخصص در

 
یک علوم خاص یا دلداده این انقلاب هستند. 

 
مجلس یازدهم کمیسیون محور است 

من به عنوان عضو کوچک مجلس شوراي اسلامی این پیام را می دهم که باید امورات مردم را به معناي واقعی تأمین شده و مشکلات
رفع شود، اما دولت باید رویه خود را تغییر دهد؛ چرا که مجلس و نمایندگان آن هم تغییر اساسی کرده اند؛ ما براي مجلس دهم

 
احترام قائلیم اما مجلس یازدهم، مجلس دهم نیست. 

ما هم اکنون در مجلس فقط دو روز صحن علنی در روزهاي یکشنبه و چهارشنبه داریم؛ بناي مجلس یازدهم کمیسیون محور بودن

 
آن است تا حرف هاي تخصصی و کارشناسی در آنجا زده شود. 

در صحن علنی مجلس ممکن است هر نماینده اي زمان زیادي براي صحبت در نظر بگیرد که با این حرف ها کار مردم و مشکلات
رفع نخواهد شد. بلکه باید کار کارشناسی و ارزشمند در کمیسیون ها انجام شود و سپس نتیجه آن به صحن علنی براي تصمیم گیري

 
نهایی ارجاع شود. 

 
مجلس در برابر دولت تا حدي صبر دارد 

هم اکنون هر کمیسیون سه موضوع اضطراري مردم را در دستور کار خودش قرار داده است تا ما بتوانیم 13-12 موضوع اساسی که

 
مقام معظم رهبري بر آن تأکید کردند را حل و فصل کنیم. 

با آنکه مقام معظم رهبري فرموده اند که فرهنگ مظلوم واقع شده است، اما با توجه به مشکلات فعلی اولویت ویژه اي در شرایط فعلی
براي اقتصاد، معیشت و گرانی و تورم قائل شده ایم. اما با توجه به متخصصین بسیار خوبی که در کمیسیون فرهنگی حضور دارند،
انتظار رفع مشکلات این حوزه را هم داریم. ما بایستی معیشت، اقتصاد، گرفتاري مردم و غذاي آنان و ازدواج جوانان و تأمین مسکن

 
آنان را و در مجموع در بحث کلان عبور از گرفتاري کرونا و تأثیر آن بر اقتصاد ایران را رفع کنیم. 

مجلس تا حدي صبر دارد و عملا دیگر نمی توانیم از ابزارهاي قانونی خود استفاده نکنیم. در حالی که مجلس نماینده محور است؛

 
مجلس دستوري اداره نمی شود؛ چرا که این مجلس نماینده محور است. 



آیا مشکلات کشور نظیر اقتصاد، تورم و مسکن تاثیري بر کاهش مشارکت مردم در انتخابات اخیر داشت؟ مجلس و دولت چه

 
راهکارهایی براي برون رفت از این معضلات دارند؟ 

نیکزاد: همکاران من در کمیسیون اقتصادي طرح مالیات بر خانه هاي خالی را به صحن علنی ارائه کرده اند، اما ما در کمیسیون
عمران بسته ویژه اي که شامل زمین، مالیات ها، نظام مهندسی، مسکن، شهرداري ها، تاسیسات زیربنایی، واگذاري زمین، تسهیلات
و... است را که کامل تر از قانون ساماندهی و حمایت از تولید و عرضه مسکن که در سال 87 تصویب شده است، آماده ارائه به صحن
علنی داریم. همکاران من فقط یک موضوع را به عنوان مالیات بر خانه هاي خالی را از این بسته ویژه بیرون کشیده اند، اما ما دریافت
مالیات از زمین هاي بایر، مالیات بر معاملات مکرر، مالیات بر خانه هاي لوکس، مالیات بر آورده اي که در مسکن وجود دارد را

 
همزمان با هم پیگیري خواهیم کنیم. 

 
بدن قوي ایران، کرونا را شکست می دهد 

عقلا و بزرگان مجلس می خواهند دست به دست یکدیگر داده و امر مقام معظم رهبري را که هر کس استنباطی از آن دارد را

 
عملیاتی کرده و کارها را پیش ببریم، اما دولت و وزرا بدانند که مجلس و کمیسیون هاي آن تا یک حدي صبر دارند. 

به صورت میانگین 42 درصد در انتخابات مجلس مشارکت مردمی داشته ایم اما استنباط من آن است که حدود 60 درصد باقیمانده
ملت ایران هم منتظر هستند تا عملکرد مجلس فعلی را ببینند؛ مردم، ما را به مجلس نفرستادند که در آنجا بنشینیم که اگر این گونه

 
بود نمایندگان دوره قبلی مجلس هم بودند که این کار را انجام دهند. 

طبق فرمایش مقام معظم رهبري کشور هم اکنون مریض است که بیماري کرونا دارد اما در برابر مریضی، قدرت و بنیه قوي بدنی هم

 
دارد و آنها که این گونه هستند قطعا کرونا را شکست خواهند داد. 

 
هیچ جا نگفته ام فقط نان و ماست میخورم 

ما باید با وجود حجم زیادي از سرمایه در کشور به سمت حذف قاچاق رفته و در بخش هاي مختلف، نظام مالیاتی را عملیاتی کرده و

 
بکوشیم فاصله طبقاتی و رانت را حذف کنیم که در آن صورت مردم در کنار یکدیگر زندگی مطلوبی خواهند داشت. 

من هیچ جا نگفته ام که نان و ماست می خورم و قطعا در منزلم بهتر از این نعمات خداوند را میل می کنم، ولی برخی ها به دنبال
حاشیه سازي هستند. این در حالی است که حتی یک نماینده هم در مجلس از من سؤال نکرد که شما نان و ماست می خورید؟ با
آنکه من هر روز در مجلس حاضر بوده و حتی اکثر روزهاي تعطیل هم به آنجا می روم، لذا این حرف و شایعه اي که براي من ایجاد
شده بود نه بین نمایندگان مجلس جایگاهی پیدا کرد و نه براي مردم سؤال ایجاد شده بود؛ هر چند که در کشورمان برخی مردم

 
وجود دارند که حتی نان و ماست هم براي خوردن پیدا نمی کنند که حق آنان اینگونه نیست. 

یکی از تذکرات مکرر مقام معظم رهبري در طول سال هاي اخیر موضوع کنار گذاشتن طرح هاي کاهش جمعیت و افزایش زاد و ولد
است که متاسفانه مسئولین گام هاي عملیاتی در این باره بر نداشتند؛ کاهش جمعیت یعنی کاهش نیروي کار و جوانی؛ چرا به این

 
مهم بی توجه هستیم و بیمه ها درباره درمان زوجین نابارور به وظایف شان عمل نمی کنند؟ 



نیکزاد: مقام معظم رهبري در مورد تحول مباحثی را فرموده اند که این تحول در علم و فناوري و تحولاتی که تا حدودي در زیرساخت
ها انجام شده است و به تحولات در عرصه هاي سیاسی هم اشاره کردند ، ضمن این که تحول در عدالت اجتماعی را هم تأکید کردند
و وقتی به موضوع جمعیت رسیدند به نظرم اعلام کردند که تحولی که باید در این موضوع انجام شود نشده است و غصه دار است و

 
فرمودند باید این تحول عملیاتی شود. 

 
پرداخت یارانه نوزادان به شرط داشتن منابع یعنی بداخلاقی 

وقتی می گوییم مجلس تا حدي صبر دارد و انتظار می کشد به همین دلیل است؛ اخیراً مصوبه اي در هیأت وزیران در مورد یارانه

 
نوزادان داشتیم و اعلام کردند که پرداخت یارانه به متولدین جدید منوط به اعتبارات لازم است که معناي این مصوبه یعنی بداخلاقی. 

حتماً مجلس این موضوع را رد کرده و با آن برخورد خواهد کرد، چون طبق سیاست هاي کلی ابلاغی مقام معظم رهبري، عالم و آدم
می دانند که جمهوري اسلامی ایران به دنبال آن است که پیر نشود و جمعیتش جوان باقی بماند. در جلسه اخیر ویدئو کنفرانسی
مقام معظم رهبري با نمایندگان مجلس در این باره فرمودند که کسانی که می گویند جمعیت ایران باید کم باشد اشتباه می کنند؛

 
جوانی یکی از نعمات خداوند است. 

 
انتقاد از پول زیاد گرفته شده در طرح تحول سلامت 

دوستان من در وزارت بهداشت علی رغم این که پول قابل توجهی براي اجراي طرح تحول سلامت گرفتند ولی به جایی هم نرسید و
متاسفانه کم کاري کردند؛ یکی از بحث هایی که هم اکنون در موضوع جمعیت در مجلس در حال کار بوده و بررسی می شود مربوط
به طرح خانواده و جمعیت است که در کمیسیون فرهنگی است. مقام معظم رهبري اخیراً هم در باره افزایش جمیعت نکاتی را مطرح

 
کردند. 

یک فردي گفته بود که اگر بنا دارید کشوري را نابود کنید اگر سه جا را مورد هدف قرار دهید آن مملکت از بین خواهد رفت؛ خانواده،
عالمان و معلمان این سه بخش هستند که اگر معلمان از بین بروند تربیت و نسل تحت الشعاع قرار می گیرند. اگر عالمان و
دانشمندان ترور شوند، علم و فناوري در آنجا تحت تأثیر قرار می گیرد، اگر بنیان خانواده هم مورد هدف قرار گیرد جمعیت در آن

 
کشور نابود خواهد شد. 

 
کارنامه غیرقابل قبول وزارت بهداشت در لزوم افزایش جمعیت 

اولویت اول مجلس معیشت و دغدغه گرانی و اقتصاد است، اما یکی از اولویت هاي اضطراري کمیسیون فرهنگی و حتی مجلس،
خانواده و جمعیت است؛ خانواده مقدس ترین نهاد اجتماعی است و بر همین اساس مجلس باور دارد که خانواده مهم ترین نهاد

 
اجتماع است و بر همین اساس باید تقویت شود و به همین دلیل برنامه هاي خاصی براي این کار در نظر داریم. 

بر اساس تاکیدات مقام معظم رهبري باید مشوقات لازم در وزارت بهداشت براي افزایش جمعیت در دستور کار قرار گیرد. وزارت
بهداشت کارنامه قابل قبولی در مورد موضوع افزایش جمعیت و یا حمایت بیمه ها از زوجین نابارور نداشته است، ضمن این که افزایش
ناباروري در جامعه کم کم در حال تبدیل شدن به یک معضل است به طوري که برخی آمارها تعداد زوجین نابارور را بین 20 تا 25

 
درصد عنوان کرده اند که مشخص نیست که به موضوعات غذایی بازمی گردد و یا مشکلات پزشکی و یا تغییرات نسلی؟ 



 
در برجام نه سیب و گلابی دیدیم و نه باز شدن سوئیفت بانکی 

وزارت بهداشت متولی درمان زوجین نابارور بوده و باید سیاست هاي حمایتی بیمه ها را در این زمینه تقویت کرده و یا اصلاح کند.
این در حالی است که وزارت بهداشت در این زمینه اعتبارات زیادي را در اختیار داشت که مشخص نیست این اعتبارات چه شده

 
است؟ 

دولت آقاي روحانی به دو موضوع برجام و طرح تحول سلامت می بالید در حالی که ما در طرح سلامت تحولی را نمی بینیم. در برجام

 
هم نه سیب و گلابی آن را دیدیم و نه سوئیفت بانکی باز شد و نه شاهد آفتاب تابان آن بودیم. 

وضعیت افسارگسیخته بازار و عدم نظارت دولتمردان بر آن صداي مردم را درآورده است؛ چرا بخش هاي مختلف قوه مجریه به وظایف

 
شان در قبال تولید و صادرات و واردات و نظارت مستقیم بر آن عمل نمی کنند؟ 

نیکزاد: متأسفانه ما شاهد فرماندهی در بحث اقتصادي نیستیم؛ وقتی 14 نفر در ستاد تنظیم بازار کنار یکدیگر می نشینند، یک
فرمانده باید به صورت واحد آنها را با هم هماهنگ کرده و تصمیم گیري کند. اما ما فرماندهی را نمی بینیم و به هر وزیري می گوییم
بهانه اي می آورد. به وزیر تولیدکننده می گوییم می گوید من تنظیم گر بازار نیستم، در حالی که اصلاً مشخص نیست تنظیم گر بازار

 
کیست؟ 

 
ستاد تنظیم بازار فرمانده ندارد 

ارزهایی که با هزار مصیبت به دست می آید باید مشخص شود به کجا می رود؟ 4 میلیارد و 721 میلیون دلار بر اساس گزارش رسمی
دیوان محاسبات مشخص نیست چه شده است؛ البته گم نشده است و نباید کسی آدرس غلط بدهد. حداقل آن است که این دلارها

 
اگر میل نشده، حیف که شده است. 

دوستان دولت اعلام کردند که 27 میلیارد دلار از ارز حاصل از صادرات در سال هاي 97 و 98 هنوز به کشور بازنگشته است و آشفته
بازار فعلی قیمت ارز را باعث شده است. 25 میلیارد دلار از این مبلغ مربوط به سال 97 است و اگر دولت در 2 سال گذشته پیگیري
بهتري می داشت، شاهد بسیاري از مشکلات کنونی نبودیم؛ وزارت صمت در شرایط فعلی یا باید فرمانده باشد و یا این که یک نفر

 
فرمانده اصلی ستاد تنظیم بازار باشد تا بتواند هماهنگی لازم را در دولت ایجاد کند. 

 
عدم رصد ارزهاي اعطایی 

ارزي که براي کالاهاي خاص به خصوص از سوي وزارت صمت داده می شود، باید از سوي این وزارتخانه و نهادهاي ناظر رصد شود و

 
بدانند به چه کسی داده اند و آیا جنس و کالایی وارد شده است یا خیر؟ 

16 هزار کارگاه صنعتی بزرگ و کوچک تعطیل است؛ این در حالی است که 900 هزار میلیارد تومان تسهیلات داده شده که امسال
این رقم به 1100 هزار میلیارد تومان می رسد که باید مشخص شود این تسهیلات به کجا داده شده است؟؛ این در حالی است که این

 
تسهیلات نه بخش مسکن را نجات داده، نه کشاورزي و نه صنعت را . 

اصلاح امور، تعیین فرماندهی، رصد، پایش و پیگیري، باور داشتن به این موضوع که ما می توانیم از موضوعات اساسی فعلی کشور



 
است. 

ظرفیت هاي بسیار خوبی در کشورمان وجود که اگر نگاه به داخل و عزم دولت بر استفاده از آن باشد می توانیم از گردنه مشکلات
عبور کنیم؛ آیا دستی در کار است که همچنان نیازهاي کشور به خارج بوده و واردات محور باشیم؟ در زمینه صنعت خودرو وضعیت به

 
مراتب بغرنج تر از کارهاي دیگر است. 

نیکزاد: من اخیراً جلسه اي را بین دانشگاه و وزارت صمت در موضوع خودروسازي برگزار کردم؛ دانشگاه ادعا دارد که می توانم
خودروي ملی تولید کنم و پلتفرم آن را بسازم. وزارت صمت هم رغبت خود را نسبت به این موضوع نشان داد، ولی هر چه جلوتر می
رویم متوجه می شوم که خودروسازان مشکل اساسی دارند و مشخص نیست که چرا باور ندارند ما با نگاه به درون می توانیم مشکلات

 
را حل کنیم و متأسفانه باور و نگاهشان به بیرون است، در صورتی که باید بساط این عده جمع شود. 

 
دولت باید به استانداران اختیار بدهد 

مصرف مان در عرصه هاي مختلف کشور مشخص است و می دانیم چه تعداد لوازم خانگی در هر سال می خواهیم و میزان مصرف
پروتئین سفید و قرمز، سیب زمینی، برنج و روغن مشخص است و در مجموع همه امورات لازم تولیدي و مصرفی مان روشن است.
میزان درآمدهاي ارزي و مصارف ارزي مان هم مشخص است، لذا دولت باید با برنامه ریزي لازم این موارد را تخصیص دهد و موضوع

 
را رصد کند. اما ما وقتی که بنا داریم ارز را بدهیم، این کار را می کنیم اما پیگیري لازم براي واردات جنس و کالا صورت نمی گیرد. 

دولت باید به استانداران هم اختیارات لازم بدهد و تسهیلات هم به آنها بدهد. ضمن این که لیست پروژه هاي ناتمام هم مشخص شود،
همچنین پروژه هاي متوقف هم مشخص شود. همچنین جلسات مستمر هم براي تعیین تکلیف آن برگزار شود و هر استانی که
توانست اشتغال خود را با فعال کردن کارگاه هاي نیمه فعال و تعطیل افزایش دهد، خدمات بیشتري را دریافت کند، در غیر این

 
صورت جزایر جدا از هم نمی تواند کار را پیش ببرد. 

 
دولت بازار را رها کرده است 

همچنین بعد از کش و قوس هاي متعدد الحاق شرکت بازرگانی دولتی ایران از وزارت جهاد به وزارت صمت باید این را بگویم که فعلا

 
که این شرکت در اختیار وزارت صمت است، لذا مسؤولان این وزارتخانه باید با همه قوا کار خود را پیش ببرند. 

انتقادي که به دولت وارد است این است که می گوییم چرا بازار را تنظیم نکرده اید که در پاسخ به ما می گویند چون وزارت بازرگانی
وجود ندارد، ولی مگر زمانی که وزارت بازرگانی داشتیم بازار تنظیم بود؟ در حال حاضر وزارت صمت باید مسلط و دقیق کار بازار را

 
پیش ببرد. 

 
دولت با ظرفیت هاي داخلی مشکلات را حل نمی کند 

چرا دولت با استفاده از ظرفیت هاي داخلی مشکلات را حل نمی کند، وقتی پاي درد دل بخش خصوصی می نشینیم گلایه هاي
بسیار شدیدي از دولت و وزارتخانه ها دارند، آنها به ما می گویند چرا دولت ما را به بازي نمی گیرد و از ظرفیت و پتانسیلی که داریم

 
استفاده نمی کند در حالی توان رفع مشکلات را داریم. 



در بخش کشاورزي، مسکن، صنعت، تولید غذا، فعال شدن کارگاه هاي نیمه فعال و یا تعطیل امکان تغییر رویه را داریم به شرطی که

 
عزم و اراده وجود داشته باشد. 

حکایت افراد یا شرکت هایی که در سال 97 حجم زیادي ارز براي واردات کالاهاي اساسی گرفتند ولی عملا نه ارز را پس دادند و نه
جنسی آوردند دردآور است؛ رئیس دیوان محاسبات هم به فسادهاي این حوزه اشاره کرد که باید 3 قوه با مسببین آن برخورد قاطع

 
کنند؛ چرا عده اي به دنبال خیانت به مردم کشورشان هستند؟ 

نیکزاد: مجلس یازدهم می گوید کسانی که ارزها را گرفته اند چرا پس نمی دهند؟ ضمن این که چه کسانی هستند که گرین کارت
داشته و یقه سفید هستند و دولت چرا اسامی آنها را اعلام نمی کند و چرا کسانی که از حد قابل توجهی بالاتر ارز گرفته اند را جلوي
دیوار قرار نداده و با آنها برخورد تند قضایی نمی کنند؟ چرا اسامی آنها را نمی دهند و دولت نمی خواهد از آنها شکایت کند؟ متأسفانه
با بخشی از ارزهایی که براي واردات کالاهاي اساسی داده شده است غذاي سگ و گربه و دسته بیل وارد کرده اند. متأسفانه منابع
ارزي زیادي از سوي دولت تلف شده است، ضمن این که عدم حضور فرمانده واحد هم آسیب هاي زیادي به کشورمان زده است،
همچنین پیگیري هاي لازم را انجام نداده ایم و متأسفانه با یقه سفیدها و سفارش شد گان هم برخورد قضایی لازم را نمی کنیم.
همچنین دولت با برخی از کشورها که بایستی تعامل می کرد، نکرده است و با یک اتفاق کوچک دوستان قدیمی خود را از دست می

 
دهیم، گویا که دولت فکر کرده وقتی برجام آمد باید رفقاي قدیمی اش را فراموش کند. 

 
برگزاري 16 جلسه هیات رئیسه و روساي کمیسیون ها براي بسته ویژه اقتصادي مجلس 

ما به دنبال گسترش ریل در ایران بودیم که باید مسئولان توضیح دهند چه شد؟ باید در مورد برخی وعده ها روزشمار گذاشت و براي

 
مثال 6 ماه بعد از آن که مسئول آن وعده را اعلام کرد سوال کنیم که چه شد؟ 

از عمده ترین رمز موفقیت یک مدیر پیگیري اوست و آن مدیر هم باید مسئولیت پذیر باشد و بداند حرفی که می زنند مسئولیت دارد.

16 جلسه ویژه و مستمر در مورد بسته اقتصادي که رئیس مجلس آن را اعلام کردند با حضور اعضاي کمیسیون برنامه و بودجه و
اقتصادي برگزار شده و پس از مباحث زیاد جزئیات آن از سوي آقاي قالیباف عنوان شد که این کار طبق اصل 75 قانون اساسی است
و می خواهد آن را به دولت ارائه دهد تا مشکل معیشت مردم حل شود ضمن اینکه دولت هم باید با اقبال فراوان این گزارش را بگیرد

 
و بررسی کند و براي اجرا آماده کند. 

 
صبر مجلس در برابر دولت تا چه حدي است؟ حاشیه امن قوه مجریه را تا چه زمانی می دانید؟ 

نیکزاد: استنباط من از فرمایشات رهبر معظم انقلاب آن بود که نباید حتی یک لحظه براي خدمت به مردم در مجلس از دست برود
زیرا مجلس در راس امور است و باید قدر خود را دانسته و پاك، کارشناس و فعال بماند زیرا این مجلس مظهر امید مردم و انتظار آنان

 
است. 

 
هیئت رئیسه به دنبال سوال و استیضاح رئیس جمهور نیست 

دولت نباید بعد از فرمایشات اخیر مقام معظم رهبري در ارتباط ویدیو کنفرانسی با نمایندگان مجلس بخوابد و احساس کند حاشیه
امن دارد لذا باید تا آخرین ساعات و روز کار کند ضمن اینکه مجلس هم حق سوال و تفحص داشته و نمی تواند توهین کرده و از



 
شرع و قانون خارج شود؛ دولت هم باید پاسخگو باشد. 

در مجلس برخی گروه ها به دنبال سوال و استیضاح از رئیس جمهور بودند اما ما به عنوان هیئت رئیسه به دنبال این قضیه نیستیم اما
صبر هم حدي دارد؛ اگر دولت رویه خود را تغییر دهد و دست در دست هم دهند و مشکلات مردم که اولویت بندي شده و اقتصاد و
معیشت و فرهنگ مهم ترین آنهاست را دنبال کنند ولی اگر کلید مملکت را به دست قاسم سلیمانی ها بدهند حتماً ریالی جابه جا

 
نخواهد شد. 

 
رویه دولت باید عوض شود 

از اعضاي دولت هاي نهم و دهم 46 نفر بین نمایندگان مجلس با عناوین مانند معاون رئیس جمهور، وزیر و معاون وزیر، استاندار و

 
فرماندار و معاونین آنها و مدیران کل حضور دارند همچنین 110 نفر از نمایندگان مجلس یازدهم هم سبقه قانونگذاري دارند. 

اگر مجلس و دولت دست در دست هم بدهند می توان با همراهی هر سه قوه مشکلات را حل و فصل کرد که بر همین اساس باید
رویه دولت عوض شود در حالی که رویه مجلس فعلی با اتمام مجلس پیشین تغییر کرده است لذا اگر دولت رویه خود را عوض کند به

نفع خود و کشور است.



نخستین سفر استانی رئیس مجلس،خوزستان است

منبع: رهیابشماره خبر:  88  |  تاریخ: 1399/04/30

سید کریم حسینی گفت: رئیس مجلس شوراي اسلامی به دعوت مجمع نمایندگان خوزستان به زودي در اولین سفر استانی
خود به خوزستان می آید.

به گزارش شبکه اطلاع رسانی رهیاب، سید کریم حسینی دیروز پس از جلسه مجمع نمایندگان خوزستان با محمدباقر قالیباف

 
گفت: رئیس مجلس شوراي اسلامی به دعوت مجمع نمایندگان خوزستان به زودي در اولین سفر استانی خود به خوزستان می آید. 

رئیس مجمع نمایندگان خوزستان افزود: در این جلسه مقرر شد موضوعات زیر در سفر استانی آقاي قالیباف به خوزستان بررسی و

 
پیگیري شوند. 

 
تصویب قانونی براي تامین حقابه شرب، کشاورزي و محیط زیست خوزستان 

 
تعهدات وزرارت نفت درخصوص حق آلایندگی، مسئولیت هاي اجتماعی و عدم واگذاري دانشگاه نفت 

 
به کار گیري مدیران بومی در صنایع و بویژه هیئت مدیره صنایع استان 

 
حذف مدیریت ناکارآمد در حوزه هاي مختلف استان 

 
توسعه و اصلاح راه هاي روستایی و جاده هاي پرتردد 

 
توجه ویژه به اشتغال پایدار در راستاي محرومیت زدایی 

 
رفع موانع سرمایه گذاري و کمک به تولید پایدار 

 
راهکارهاي رونق و توسعه بخش کشاورزي 

 
ارتقاء شاخص هاي آموزشی، بهداشتی و درمانی 

بررسی دلایل عقب بودن توسعه و پیشرفت استان در قیاس با دیگر استان ها



جزئیات قرارداد تکمیل توسعه میدان آزادگان جنوبی

منبع: ایلناشماره خبر:  89  |  تاریخ: 1399/04/30

قرارداد توسعه میدان نفتی آزادگان جنوبی و احداث کارخانه فرآورش مرکزي، امروز (دوشنبه 30 تیرماه) با حضور وزیر نفت
امضا شد.

قرارداد توسعه میدان نفتی آزادگان جنوبی و احداث
کارخانه فرآورش مرکزي، امروز (دوشنبه 30 تیرماه) با

 
حضور وزیر نفت امضا شد. 

به گزارش ایلنا، امروز قرارداد تکمیل توسعه میدان آزادگان
جنوبی با شرکت پتروپارس به عنوان پیمانکار عمومی طرح
(GC) امضا شد. همچنین قرارداد دیگري نیز با شرکت
پتروپارس به منظور احداث بزرگترین کارخانه فرآورش

 
مرکزي (CTEP) با ظرفیت 320 هزار بشکه در روز، به امضا رسید. 

میدان نفتی آزادگان جنوبی به عنوان مهم ترین میدان مشترك منطقه غرب کارون در مجاورت مرز عراق و در حدود 80 کیلومتري

 
غرب اهواز واقع است. 

بر اساس این قرارداد 65 کیلومتر خط لوله ارسال گاز و نفت خام، 45 کیلو متر خط لوله ارتباطی، 328 کیلومتر خط لوله جریانی،
تکمیل دو مجتمع تفکیک میانی، تکمیل هشت عدد چند راهه، نصب 50 عدد پمپ درون چاهی و حفاري 35 حلقه چاه انجام خواهد

 
شد. 

 
با اجراي این قرارداد ظرفیت تولید از میدان آزادگان جنوبی140 هزار بشکه در روز افزایش پیدا می کند. 

تولید نفت از میادین غرب کارون در مقایسه با سال 92 و در ابتداي دولت تدبیر و امید 6 برابر شده و برداشت نفت از میدان آزادگان

 
جنوبی نیز در این مدت سه برابر رشد داشته است. 

میدان آزادگان جنوبی، یکهزار و 125 کیلومتر مربع وسعت دارد و نفت درجاي آن 27 میلیارد بشکه برآورد می شود که 1.7 میلیارد

 
بشکه آن قابل برداشت است. 

هدف از اجراي این قرارداد، افزایش ظرفیت تولید نفت خام کشور، حفظ سرمایه ملی در میادین مشترك، حمایت از تولید داخلی و
نقش آفرینی و توانمندسازي روزافزون شرکت هاي داخلی و بهره مندي از توان متخصصان و سرمایه انسانی ایرانی و بومی و ایجاد

 
زمینه هاي اشتغال گسترده در استان خوزستان است. 



با اجراي این قر ارداد تولید نفت از میدان آیادگان جنوبی به روزانه 320 هزار بشکه نفت خام و 200 میلیون فوت مکعب گاز می رسد.

 
این قرارداد 30 ماهه و به مبلغ 961 میلیون دلار ارزي و هزار و 183 میلیارد تومان ریالی خواهد بود. 

همچنین قرارداد احداث کارخانه فرآورش مرکزي با ظرفیت 320 هزار بشکه در روز و به مبلغ 300 میلیون دلار نیز امضا شد که 30
ماهه اجرا می شود.



هیات رئیسه فراکسیون راهبردي مجلس انتخاب شد

منبع: روزنامه قدسشماره خبر:  90  |  تاریخ: 1399/04/30

اعضاي هیات رئیسه فراکسیون راهبردي مجلس شوراي اسلامی تعیین و سیدمحمدرضا میرتاج الدینی به عنوان رییس این
فراکسیون انتخاب شد.

اعضاي هیات رئیسه فراکسیون راهبردي مجلس شوراي
اسلامی تعیین و سیدمحمدرضا میرتاج الدینی به عنوان

 
رییس این فراکسیون انتخاب شد. 

قدس آنلاین: سیدمحمدرضا میرتاج الدینی نماینده مردم
تبریز، آذرشهر و اسکو به عنوان رییس، محمد وحیدي
نماینده مردم بجنورد و مانه به عنوان نایب رییس، بهزاد
رحیمی نماینده مردم سقز و بانه به عنوان دبیر اول، علی

جدي نماینده مردم شیروان به عنوان دبیر دوم و سیدمحمد پاك مهر نماینده مردم بجنورد و مانه به عنوان سخنگوي فراکسیون

 
راهبردي مجلس شوراي اسلامی انتخاب شدند. 

پیش از این میرتاج الدینی درباره اولویت ها و اهداف فراکسیون راهبردي مجلس یازدهم گفته بود: در فراکسیون می خواهیم مسأله
محور و با برنامه ریزي 4ساله نگاهی راهبردي به امور داشته باشیم و اولویت هاي جامعه را با نظر اعضا تعیین کنیم تا مسائل اصلی را

 
به طور ویژه در دوره اي چهارساله پیش ببریم. 

احیاي نگاه کلان و تفکر راهبردي در مجلس، تدوین برنامه راهبردي مجلس یازدهم با اولویت بندي مسائل و مشکلات جامعه، هم
اندیشی و تضارب آرا در مسائل مهم و اساسی کشور و اقدام به موقع نسبت به طرح هاي مهم و سازنده و دوري از روزمرگی غیرمفید

 
در مجلس از جمله اهداف این فراکسیون عنوان شده است. 

در مرام نامه فراکسیون راهبردي مجلس یازدهم نیز فعالیت در راستاي رهنمودهاي رهبر معظم انقلاب و بر اساس مصالح کشور و
دفاع از حقوق مردم، مساله محوري و چاره اندیشی براي مشکلات اساسی جامعه، عملکرد فراجناحی و قرار گرفتن نگاه تخصصی به
عنوان اصل و استفاده از نظرات و تجربه و تخصص همه نمایندگان عضو و ارتباط با مرکز پژوهش ها و مدیران با تجربه و نخبگان
جامعه و به خصوص مشاوران جوان و نخبه جهت بهره مندي از تجربه، دانش، تخصص و ایده هاي نو در حوزه هاي مختلف به عنوان

 
خط مشی این فراکسیون تعیین شده است. 

همچنین قرار است موضوعاتی نظیر جهش تولید، حمایت از معیشت اقشار آسیب پذیر جامعه، اصلاح نظام بانکی کشور، مسأله مسکن
طبقات پائین و متوسط جامعه، مبارزه با فساد، نظارت جدي بر دستگاه هاي اجرایی، چاره جویی براي اشتغال، اصلاح روند خصوصی
سازي، اصلاح نظام گمرکی، اصلاح نظام مالیاتی، اصلاح نظام بیمه اي، سیاست هاي جمعیتی و تشویق فرزندآوري، اصلاح نظام یارانه
اي، اصلاح ساختار بودجه اي، شبکه ملی اطلاعات و حمایت از پیام رسان هاي داخلی، اصلاح قوانین محیط زیست و دفاع از آن،
اصلاح قوانین معادن، اصلاح قانون انتخابات، رفع موانع خود تحریمی، نظارت موثر بر دولتمردان و مجریان به عنوان مسائل اصلی و



 
مهم کشور توسط اعضاي فراکسیون همفکري شود. 

منبع: خبرگزاري ایرنا



هیئت رئیسه به دنبال سوال و استیضاح رئیس جمهور نیست/ «پس چی شد؟» را

مستمراً از مسئولان پیگیري کنیم

منبع: روز نوشماره خبر:  91  |  تاریخ: 1399/04/30

نایب رئیس مجلس با تاکید بر اینکه در برجام نه سیب و گلابی دیدیم و نه باز شدن سوئیفت بانکی گفت: مجلس در برابر دولت

 
تا حدي صبر دارد. 

 
به گزارش روز نو : استاندار اردبیل بوده و در دولت هاي نهم و دهم وزیر راه و شهرسازي. 

علی نیکزاد ثمرین از حوزه انتخابیه اردبیل، سرعین، نمین و نیر به مجلس یازدهم راه یافت و هم اکنون نایب رئیس مجلس شوراي

 
اسلامی است. 

او می گوید که برخی سیاسیون براي حاشیه سازي علیه مجلس یازدهم، رقابت هاي درون مجلس در مورد مناصب را رقابت و جنگ

 
بر سر میز و قدرت عنوان می کردند در حالی که این رقابت، اخلاق محور بوده و در درون خانواده انقلاب است. 

نیکزاد می افزاید که مجلس نزد عموم مردم قبل از انتخابات مجلس یازدهم نمره قبولی نگرفت که می توان به عکس انداختن با یک
میهمان خارجی زن در مجلس یا اتفاقاتی مانند رد صلاحیت هاي گسترده به واسطه پرونده هاي اقتصادي موجب وهن مجلس شد به

 
همین دلیل باید کوشید که مجلس به راس امور باز گردد. 

نایب رئیس مجلس اظهار می دارد که مجلس و هیأت رئیسه می خواهد دست به دست دولت بدهد؛ البته نه دولت فعلی که خسته
است و نه دولتی که نمی خواهد کار کند و نه دولتی که وقتی از وزرایش می پرسیم چرا بازار را تنظیم نمی کنید، پاسخ دهد من یکی

 
از 14 عضو ستاد تنظیم بازار هستم. 

وي می گوید که بعد از آنکه کمیسیون هاي مجلس شکل گرفت، دوشنبه هاي هر هفته ساعت 6 تا 8 صبح به صورت ثابت جلسه اي
با حضور روساي کمیسیون هاي مجلس، رئیس مجلس و هیأت رئیسه تشکیل می شود که هر کمیسیون سه موضوع را به صورت
اضطراري و ضروري بررسی کرده و راه حل ارائه می کند تا در صحن علنی مجلس در این باره تصمیم گیري شود ولی کمیسیون
عمران 3 موضوع قیر، مسکن، و اقداماتی براي بی اثر کردن تحریم ها که هر فردي این کار را کرد دستش را می بوسم، در دستور کار

 
خود دارد. 

نماینده اردبیل در مجلس می افزاید مشکل مسکن را می توانیم با مکانیزم مالیات بر خانه هاي خالی، مالیات بر معاملات مکرر، مالیات

 
بر زمین بایر، مالیات بر عایدات و جلوگیري از تشکیل تعاونی هاي غیر واجد شرایط حل کنیم. 

وي اظهار می دارد که وقتی تشکیلات بسیار منظمی به نام قرارگاه خاتم الانبیاء سپاه پاسداران انقلاب اسلامی وجود دارد باید بسیاري
از مشکلات را با استفاده از ظرفیت این قرارگاه حل و فصل کنیم البته دولت هم می تواند به جاي پرداخت بدهی براي مثال پالایشگاه

 
ستاره خلیج فارس را به قرارگاه بدهد. 



نایب رئیس مجلس می گوید که در موضوع قرارداد چین هم به مردم اطمینان می دهم که طبق اصل 77 قانون اساسی حتماً باید این
موافقت نامه، قرارداد یا برنامه به مجلس آمده و در آنجا بحث و بررسی شود ضمن این که این مجلس هم این گونه نیست که ظرف

 
مدت 20 دقیقه آن را تصویب کند و چنین چیزي اصلاً امکان ندارد. 

 
متن کامل این گفت وگو به شرح ذیل است: 

فارس: همواره تعدادي از مسئولان وعده هایی را سر می دهند که تحقق نمی یابد و مشکلاتی را در کشور بوجود می آورد؛ چه کنیم

 
که مطالبه عملیاتی شدن اظهارات مدیران کشور جنبه اجرایی پیدا کند؟ 

نیکزاد: خبرگزاري فارس سرمایه خوبی در داخل و خارج از کشور دارد که باید این سرمایه حفظ شود. همچنین کارها باید اخلاق

 
محور و قیامت محور پیش برود. 

برخی انسانها و آدم ها گرد کسانی جمع می شوند که آنها منافع عمومی، منافع ملی و اخلاق را بر منافع شخصی گروهی و سیاسی

 
ترجیح می دهند. 

 
«پس چی شد؟» را از مسئولان مستمراً پیگیري کنیم 

در جمهوري اسلامی ایران کسانی که بسیار مورد احترام در عرصه فرهنگ، مطبوعات و خبر هستند بایستی مسئولیت الهی و انسانی

 
خود را هیچ گاه از یاد نبرند. 

برخی کارها نیاز به پشتیبانی و کارشناسی دقیقی داشته و اهمیت ویژه اي دارد که متاسفانه کمتر چنین چیزي رخ می دهد؛ اگر

 
بتوانیم مسئله محور و با اولویت کارها را پیش ببریم اهمیت بسیار زیادي دارد. 

باید موضوع به نام «پس چی شد؟» در خبرگزاري فارس راه اندازي شود که بازه زمانی پیگیري وعده هاي مسئولین بعد از 6 ماه است
و رسانه موظف به دنبال کردن آن اظهار نظر است؛ متاسفانه ما شاهد آن هستیم که برخی مسئولین حرف ها و وعده هایی را به مردم
داده اند که عملیاتی نشده و هیچ کسانی هم آنها را مورد بازخواست قرار نداده است ضمن اینکه اجباري به بیان آن حرف، اظهار نظر و

 
یا وعده نبوده است اما وقتی بیان شده بایستی در عملیاتی کردن و بازخواست آن اجبار وجود داشته باشد. 

 
سربازان ولایت منتظر تحقق فرمایشات رهبر انقلاب هستند 

وقتی حاج قاسم سلیمانی وعده داد که سه ماه بعد داعش را از صحنه روزگار محو می کند سربازان، نیروهاي زیر مجموعه و مسئولین
تحت نظر او تلاش خود را براي تحقق این موضوع به کارت بسته و شب را از روز نشناخته هم و غم خود را براي نابودي داعش به کار

 
بستند. 

وقتی فرمانده چنین سربازانی داشته باشد می تواند وعده اش را محقق کند؛ در عرصه مسئولیتی هم وقتی فردي کارمندان و مدیران
خوبی داشته باشد می تواند وعده اش را تحقق ببخشد؛ در عرصه اجتماعی هم اگر مدیري سربازان خوبی داشته باشد می تواند بحث را
محقق کند؛ در عرصه اعتقادي هم وقتی رهبر معظم انقلاب بحث رزمایش همدلی و کمک مومنانه را بیان فرمودند سربازانی در کشور



 
وجود دارند که این فرمایش معظم له را محقق می کنند. 

 
مشکلات فعلی ممکن است به بحران تبدیل شوند 

وزیر مسکن بلغارستان قول داده بود دویست هزار واحد را تا یک فاصله زمانی خاص بسازد اما او پس از پایان این زمان فقط 170 هزار

 
واحد را ساخته بود به دلیل خلف وعده اش، خود را در انظار عمومی آتش زد. 

رقابت نمایندگان، اخلاق محور بوده و در درون خانواده انقلاب است؛ اگر هم هیچکس با فرد دیگري رقابت نمی کرد و می گفتند فلان

 
شخص رئیس مجلس و این دو فرد دیگر هم نایب رئیس آن هستند می گفتند استبداد و دیکتاتوري 

کشور را مسئول محور پیش بردن در شرایط فعلی بسیار اهمیت دارد؛ واقعیت آن است که موضوعات و مسئله هاي زیادي وجود دارد
که می تواند در آینده تبدیل به بحران هاي بزرگی شود اما در حال حاضر تعداد اندکی مسئله وجود دارد که اگر قواي سه گانه،
مطبوعات و مردم بتوانند آنرا حل کنند کار بزرگی صورت گرفته است زیرا این معضلات و مشکلات عدیده ، مردم را گرفتار کرده است.

 
خبرگزاري فارس در زمینه احصاء مشکلات و تقدیم آن به مدیران و مسئولین نقش ویژه اي بر عهده دارد. 

فارس: پس از آغاز به کار رسمی مجلس یازدهم، حواشی خاصی درباره رقابت هاي مناصب در فضاي مجازي ایجاد شد؛ شما این رقابت

 
ها که برخی ها با بی اخلاقی بر هیزم این آتش می افزودند چگونه ارزیابی کردید؟ 

نیکزاد: برخی ها رقابت هاي درون مجلس شوراي اسلامی در مورد مناصب را رقابت و جنگ بر سر میز و قدرت عنوان می کردند در
حالی که من به صراحت می گویم که این رقابت، اخلاق محور بوده و در درون خانواده انقلاب است؛ اگر هم هیچکس با فرد دیگري
رقابت نمی کرد و می گفتند که فلان شخص رئیس مجلس و این دو فرد هم نایب رئیس آن هستند استبداد و دیکتاتوري ایجاد می

 
شد لذا بناي این رقابت براي رسیدن به مسئولیت بوده و بحث قدرت نیست. 

 
در مجلس یازدهم نماینده تر نداریم 

ما در مجلس شوراي اسلامی نماینده داریم نه نماینده تر و بر همین اساس همه نمایندگان حق صحبت داشت و دارند و حق راي
داشته و دارند؛ ضمن اینکه مجلس بر اساس دستور اداره نمی شود بلکه بر اساس قانون آیین نامه داخلی مجلس اداره می شود؛ رقابت

 
هاي داخلی اصولگرایان در مجلس شوراي اسلامی درخشش خوبی داشت. 

فارس: پیام رهبر معظم انقلاب براي آغاز به کار رسمی دوره یازدهم مجلس و همچنین فرمایشات ایشان در دیدار ویدئو کنفرانسی با
نمایندگان داراي نکاتی خاص بوده و بایستی قوه مقننه به آن توجه ویژه اي کند؛ برداشت هاي شما از فرمایشات مقام معظم رهبري

 
چه مواردي است؟ 

نیکزاد: از روز اول استقرار نمایندگان در مجلس شوراي اسلامی مقام معظم رهبري توجه ویژه اي به مجلس یازدهم داشتند. ضمن این
که از همان روز اول شکل گیري این مجلس عنایت معظم له به این دوره از مجلس از دفتر ایشان به ما ابلاغ شد. به دلیل مباحث
مرتبط با کرونا نتوانستیم خدمت مقام معظم رهبري برسیم و به دیدار ایشان برویم. وقتی مقام معظم رهبري مجلس را مظهر امید و
انتظار مردم اعلام می کنند جاي شکر زیادي دارد. ایشان مجلس را از قوي ترین و انقلابی ترین مجالس فرمودند که همین موضوع



 
مسؤولیت ما را سنگین تر می کند. 

 
مجلس نزد عموم مردم قبل از انتخابات نمره قبولی نگرفت 

رهبر معظم انقلاب، نمایندگان مجلس را در سه گروه جوانان داراي فکر و اندیشه، مدیران اجرایی و انقلابی و همچنین کسانی که در
قوه مقننه تجربیات ارزشمندي داشتند تقسیم کردند و باور نمی کردیم که مقام معظم رهبري چنین تعبیري را در مورد مجلس
داشته باشند؛ وقتی از قاطبه نمایندگان مجلس فعلی سؤال می کردیم به چه دلیلی به دنبال حضور در مجلس هستید، آنها عنوان می

 
کردند براي سربازي آقا و نوکري مردم. 

رهبر معظم انقلاب در فرمایشات خود به 2 موضوع مهم به نام مرکز پژوهش هاي مجلس و تشکیلاتی به نام قانون نظارت بر رفتار
نمایندگان مجلس اشاره کردند که البته تعبیر من با اشاره به پیام ایشان در روز افتتاحیه مجلس آن است که مجلس نزد عموم مردم
قبل از انتخابات مجلس یازدهم نمره قبولی نگرفت، ولی باید بکوشیم طبق فرمایش مقام معظم رهبري مجلس را به رأس امور

 
بازگردانیم. 

 
پرونده هاي اقتصادي برخی نمایندگان وهن مجلس بود 

مقام معظم رهبري تأکید ویژه اي بر قانون نظارت بر رفتار نمایندگان مجلس دارند؛ خیلی از ما تصور می کردیم که منظور رهبر معظم
انقلاب از دو مرکز وابسته به مجلس، مرکز پژوهش هاي مجلس و دیوان محاسبات است، در صورتی که ایشان دیوان محاسبات را

 
نفرمودند. 

عکس انداختن با یک خانم میهمان خارجی وهن مجلس بود یا اتفاقاتی که در مجلس رخ داد مانند رد صلاحیت هاي گسترده به
واسطه پرونده هاي اقتصادي موجب وهن مجلس شد؛ در مجموع دولت و مجلس در انتخابات اخیر از نظر مردم و با توجه به آراي داده

 
شده نمره قبولی نگرفتند. 

مقام معظم رهبري فرمودند که مجلس اگر بخواهد در راس امور باشد نمایندگان باید سه ویژگی کارشناس، فعال و پاك دست داشته

 
باشند. 

 
مجلس حق سؤال داشته و دولت باید پاسخگو باشد 

به تعبیر من مقام معظم رهبري به دنبال کار کارشناسی در مجلس هستند؛ نماینده اي می تواند در مجلس کارشناس باشد که از
تشکیلات و عقبه کارشناسی به نام مرکز پژوهش هاي مجلس در همه مباحث استفاده کند. از طرف دیگر نمایندگان مجلس پاك

 
دست به آنجا آمدند و ان شاءاالله پاك دست بمانند و پاك دست بروند. 

مقام معظم رهبري در فرمایشات اخیر خود درباره مجلس درباره حق و حقوق هر کس و توجه به آن، مباحثی را مطرح کرده و آن را

 
محترم شمردند، ضمن این که ایشان خروج از اخلاق را قبول نکردند. 

نمایندگان، پاك دست به مجلس آمدند و ان شاءاالله پاك دست بمانند و پاك دست بروند؛ وقتی از قاطبه آنها سؤال می کردیم به چه

 
دلیلی به مجلس آمده اید عنوان می کردند براي سربازي آقا و نوکري مردم 



رهبر معظم انقلاب در راس امور بودن مجلس را قبول دارند و فرمودند که مجلس حق سؤال دارد و حق تفحص داشته و می تواند
دولتمردان را به مجلس براي پاسخگویی بیشتر فرا بخواند. همچنین می تواند با استفاده از ظرفیت هاي مختلف در کمیسیون ها کار
کارشناسی کند، اما از سوي دیگر دولت را به کار و تلاش تا آخرین ساعت روز کاري در دور دوم دولت سفارش کردند و حتی نفرمودند

 
دولت در نوبت اول، بلکه تأکید کردند دولت ها در سري دوم حکومت خود بایستی تا روز آخر کار کنند. 

 
مجلس و دولت نسبت به یکدیگر حقوق جداگانه دارند 

مباحث اساسی و کلیدي که هم اکنون مردم با آن درگیر هستند معیشت، اقتصاد، تولید، کاهش ارزش پول ملی، تورم لجام گسیخته و

 
گرانی هاي بی حد و حصري که رهبر معظم انقلاب به آن اشاره کردند است. همچنین ایشان موضوع مسکن را بسیار مهم دانستند. 

از عنایت ویژه مقام معظم رهبري و تفقدشان نسبت به مجلس سپاسگزاریم ضمن اینکه اگر فرمانده دستور دهد ما سربازي خود را
انجام خواهیم داد؛ در مورد رعایت حقوق قوه مقننه و قوه مجریه در مجلس هم طبق نظر جایگاه ولایت و رهبر معظم انقلاب عمل

 
خواهیم کرد. این در حالی است که مجلس و دولت حق و حقوق خود را به صورت جداگانه دارند. 

 
خیري از اروپایی ها به جمهوري اسلامی نرسید 

نماینده مجلس حق دارد سؤال کند ولی حق ندارد از حد شرعی و قانونی خارج شده و توهین کند و حتی به کسی اهانت کند؛ اگر ما
عکس انداختن با یک خانم خارجی در مجلس را وهن می دانیم، به دلیل عقبه سیاسی آن خانم است که این اشکال را وارد می دانیم،
و گرنه عکس انداختن با یک خانم از نظر شرعی حرام نیست، اما چون آن خانم از قاره اي آمده که هیچ خیري براي جمهوري اسلامی
نداشته و همواره علیه کشورمان توطئه کرده اند و منجر به 230 هزار شهید، 570 هزار جانباز و 42 هزار آزاده شده است عکس

 
گرفتن با او را اشکال دار می دانیم. 

فارس: روابط مجلس یازدهم و دولت روحانی را چگونه می بینید؟ آیا قرار است بعد از فرمایشات اخیر رهبر معظم انقلاب نظارت قوه

 
مقننه بر قوه مجریه کاهش پیدا کند؟ 

نیکزاد: مجلس و هیأت رئیسه می خواهد دست به دست دولت بدهد؛ البته نه دولت فعلی که خسته است و نه دولتی که نمی خواهد
کار کند و نه دولتی که وقتی از وزرایش می پرسیم چرا بازار را تنظیم نمی کنید، پاسخ دهد من یکی از 14 عضو ستاد تنظیم بازار

 
هستم. 

 
دغدغه مجلس رفع مشکلات است نه مباحثات سیاسی 

دولت باید بداند که مردم به آنها رأي داده اند، ضمن آنکه مردم به نمایندگان انقلابی مجلس هم رأي دادند؛ دغدغه و دستور کار
مجلس و کمیسیون ها بایستی بررسی گرفتاري مردم و رفع مشکلات آن باشد؛ اگر هم اکنون موضوع جرم سیاسی در مجلس با وجود
وضعیت اقتصادي فعلی مطرح شود، توهین به شعور مردم است. این در حالی است که مردم گرفتار اقتصاد هستند و معیشت آنها
مشکل دارد و حتی غذا و امنیت غذایی و گرانی، قاچاق، مسکن، ازدواج، جمعیت و مشکلات عدیده در بروکراسی اداري، مالیات، کرونا،

 
از دیگر مباحث و مشکلات اصلی است. 



مجلس به دنبال رفع مشکلات مذکور است و به همین دلیل این مباحث را در دستور کار خود قرار داده است؛ بعد از آنکه کمیسیون
هاي مجلس شکل گرفته، دوشنبه هاي هر هفته ساعت 6 تا 8 صبح به صورت ثابت جلسه اي با حضور روساي کمیسیون هاي مجلس،
رئیس مجلس و هیأت رئیسه تشکیل می شود که قرار است هر کمیسیون سه موضوع را به صورت اضطراري و ضروري بررسی کرده و

 
راه حل ارائه کرده و در صحن علنی مجلس در این باره تصمیم گیري شود. 

 
باید تحریم ها را بی اثر کنیم 

کمیسیون عمران مجلس سه موضوع را در حال دارد و به صورت دو فوریت دار طرح هایی را به صحن علنی ارائه خواهد کرد که می

 
توانم به موضوع قیر، مسکن، و اقداماتی براي بی اثر کردن تحریم ها اشاره کنم. 

ما با وزیر نفت صحبت کردیم که وقتی نمی توانیم نفت را بفروشیم در مورد پروژه هاي راهسازي زیر پاي مردم در روستاها و فواصل
شهرها اقدام مناسبی را انجام دهیم زیرا اکثر آنها خاکی بوده و نیازمند قیر براي آسفالت آنها هستیم، لذا از دولت خواستیم که 4
میلیون تن قیر براي این موضوع تخصیص دهد و بر همین اساس قرار شد که وزارت نفت با یک مکانیسم خاص که مشکلی براي

 
کشور به وجود نیاید، هزینه ریالی 4 میلیون تن قیر و یا خود قیر را براي عملیاتی کردن این اقدام در نظر بگیرد. 

فارس: یکی از مشکلات فعلی کشور موضوع مسکن است و مردم هم از مسکن مهر در دوران وزارت شما خاطرات خوشی دارند؛ مجلس
یازدهم طرح هایی درباره مسکن و خانه در کمیسیون اقتصادي و عمران دارد؛ آیا می توانیم امیدوار به حل این معضل باشیم و معضل

 
مسکن را از بین ببریم؟ 

نیکزاد: ما هم اکنون موضوعی به نام مسکن را به صورت اولویت دار در 2 پروسه مشخص دنبال خواهیم کرد که اولین پروسه مربوط به
تولید انبوه به منظور تأمین عرضه و تقاضاست؛ اگر ما بتوانیم با مکانیزم مالیات بر خانه هاي خالی، مالیات بر معاملات مکرر، مالیات بر
زمین بایر، مالیات بر عایدات و جلوگیري از تشکیل تعاونی هاي غیر واجد شرایط موجب رفع مشکل مسکن شویم کار بزرگی کرده ایم.

 
از ظرفیت قرارگاه خاتم الانبیا غافل نشویم 

بر همین اساس قرار شده است که به صورت فوریت دار و با همراهی مرکز پژوهش هاي مجلس، وزارت راه و شهرسازي، بنیاد مسکن
انقلاب اسلامی، بانک مرکزي و سیستم هاي خدمات رسان زیربنایی مانند وزارت نیرو، شرکت ملی گاز، وزارت ارتباطات، شهرداري ها

 
و نظام مهندسی کار مسکن را پیش ببریم. 

ما درك درستی از وضعیت کشور داشته و به کسري بودجه دولت هم واقف هستیم، اما وقتی ما تشکیلات بسیار منظمی به نام قرارگاه

 
خاتم الانبیاء سپاه پاسداران انقلاب اسلامی داریم، باید بسیاري از مشکلات را با استفاده از ظرفیت این قرارگاه حل و فصل کنیم. 

 
می توانیم با تفکر انقلابی و مدیریت جهادي اقدامات اساسی کنیم 

در تاریخ انقلاب اسلامی عملیات هاي محدودي انجام داده ایم که منجر به بی اثر کردن تحریم ها شده است؛ ما همواره یا از دور زدن
تحریم ها صحبت کرده ایم و یا از دیپلماسی لغو تحریم، اما تشکیلاتی به نام قرارگاه خاتم الانبیاء پروژه اي به نام پالایشگاه ستاره
خلیج فارس را ساخته است که تولید بنزین کشور را به 110 میلیون لیتر در روز رسانده است. این در حالی است که میزان مصرف

 
نهایی ما 74 میلیون لیتر در روز است. 



می توانیم با تفکر انقلابی و مدیریت جهادي اقدامات اساسی کنیم و بر همین اساس توانستیم تحریم ایران در موضوع بنزین را بی اثر
کنیم؛ این پیام هم به آمریکایی ها مخابره شد که هیچ غلطی نتوانستید بکنید؛ اي کاش در موضوع خودرو، محصولات کشاورزي، مرغ،

 
گندم، ذرت و صنعت هم وضعیت همین گونه بود. 

 
قدردان مجاهدان علمی و نظامی باشیم 

اگر 10 مورد از کارهاي بزرگ را براي بی اثر کردن تحریم ها انجام داده بودیم، ضمن افزایش غرور براي جمهوري اسلامی، روحیه و

 
رفاه فرزندان این مرز و بوم هم ارتقا پیدا می کرد. 

یکی از مباحث اصلی در کشورمان مجاهدت هاي علمی است که هیچگاه نباید این اقدام دانشمندان کشورمان را فراموش کنیم. ما
همواره به شهدا و تلاش هاي آنها در عرصه دفاعی مدیون هستیم و اگر مجاهدت هاي علمی دانشمندان و عالمان و اشخاصی مانند
طهرانی مقدم نبود، اگر جنگی می شد می بایست با سلاح ژ3، کلاشینکف و یا دست خالی جنگ می کردیم، در حالی که هم اکنون با
استفاده از موشک توانایی جنگ داریم، همین دستاورد مدیون آنهایی است که مجاهدت علمی کردند و نباید در مورد آنها کم بگوییم
و کم بگذاریم؛ ما همواره به مجاهدت هاي نظامی اشاره کرده و اسامی شهدا و سرداران بزرگ را بیان می کنیم اما نباید مجاهدت هاي

 
علمی دانشمندان کشورمان را فراموش کنیم و زحمات آنها گفته شود؛ اگر این مجاهدت هاي علمی نبود، دچار مشکل می شدیم. 

 
دست بی اثرکنندگان تحریم ها را می بوسم 

باید براي بی اثر کردن تحریم ها کارهاي اساسی انجام دهیم، هر کسی که در این زمینه گام برمی دارد دستش را می بوسم چرا که به

 
بشریت و محور مقاومت و همه کشورهایی که تحت ظلم آمریکا و همدستان آن قرار گرفته اند خدمت کرده است. 

آمریکا در ونزوئلا نیروي نظامی پیاده نکرده بود ولی با اقدامات خاص، تمامی سیستم هاي برق رسانی و آبرسانی آنها را قفل کردند و
اگر نبود امداد غیبی که به آنجا رفت و آن قفل ها را باز کرد، ونزوئلا بدون خونریزي تسخیر شده بود و عملا این کشور سقوط می کرد.
آمریکایی ها می توانند همین بلا را سر کشور ما بیاورند و حتی سیستم هاي پدافندي ما را قفل کرده و عملا کشورمان را زمین گیر

 
کنند، اما مجاهدت هاي علمی دانشمندان ایرانی چنین اجازه اي را به آنها نمی دهد. 

 
اجراي پروژه هاي نیمه کاره از سوي پیمانکاران با تهاتر دارایی ها دولت 

باید کاري کنیم که قرارگاه خاتم الانبیاء که از دولت طلب دارد بتواند با استفاده از روش هاي مختلف اجرایی طلب خود را بگیرد و
مشکلات کشور را حل کند؛ ما نمی گوییم که دولت بایستی به قرارگاه خاتم الانبیاء پول بدهد، ولی وقتی دولت دارایی دارد می تواند
برخی سهام ها و یا مراکز را به قرارگاه خاتم الانبیاء بدهد که براي مثال می توانم به همین پالایشگاه ستاره خلیج فارس اشاره کنم که

 
در آن صورت قرارگاه می تواند به اندازه اعتبارات عمرانی کار کرده و پروژه اجرایی کند. 

باید براي بی اثر کردن تحریم ها کارهاي اساسی انجام دهیم، هر کسی که در این زمینه گام برمی دارد دستش را می بوسم چرا که به

 
بشریت و محور مقاومت و همه کشورهایی که تحت ظلم آمریکا و همدستان آن قرار گرفته اند خدمت کرده است 

در موضوع ارز و خودکفا شدن در محصولات کشاورزي و در موضوع 16 هزار واحد صنعتی کوچک و بزرگ که تعطیل است اطمینان



 
می دهم که می توانیم مشکلات را حل کنیم. 

فارس: بحث قرارداد راهبردي ایران و چین چند هفته اي است که فضاي عمومی کشور را تحت الشعاع قرار داده است؛ آیا این تفاهم

 
در مجلس بررسی خواهد شد؟ 

نیکزاد: در موضوع قرارداد چین هم به مردم اطمینان می دهم که طبق اصل 77 قانون اساسی حتماً بایستی این موافقت نامه، قرارداد
یا برنامه به مجلس آمده و در آنجا بحث و بررسی شود ضمن این که این مجلس هم این گونه نیست که ظرف مدت 20 دقیقه آن را
تصویب کند و چنین چیزي اصلاً امکان ندارد؛ در هیأت رئیسه و با حضور رئیس مجلس بحث هاي زیادي در این باره صورت گرفته و

 
بسیار حساس هستیم، اما از آن طرف هم نباید بیفتیم. 

 
آمریکا از قرارداد ایران و چین عصبانی خواهد شد 

آمریکا حتماً از این قرارداد عصبانی خواهد شد که جمهوري اسلامی بتواند با چین در زمینه هاي مختلف همکاري داشته باشد و
بتوانیم نفت خود را بفروشد و کارهاي زیربنایی و تکنولوژي و صنعتی، کارهاي گردشگري و فناوري خودرو انجام دهد، اجازه دهید در

 
این باره با توجه به تأکید رئیس مجلس با دقت موضوع را پیش ببریم. 

ما به مردم اطمینان می دهیم که آنها باور داشته باشند که ما این موضوع را بررسی خواهیم کرد؛ رسانه ها هم در این باره وظایف
مهمی را برعهده دارند. نمایندگان مجلس که نوکر مردم و خدمتگزار آنان هستند موضوع قرارداد با چین را بررسی دقیقی کرده و
موشکافانه آن را بررسی خواهد کرد؛ چرا که خیلی از نمایندگان مجلس رزمنده، آزاده، خانواده ایثارگر یا استاد دانشگاه و متخصص در

 
یک علوم خاص یا دلداده این انقلاب هستند. 

 
مجلس یازدهم کمیسیون محور است 

من به عنوان عضو کوچک مجلس شوراي اسلامی این پیام را می دهم که باید امورات مردم را به معناي واقعی تأمین شده و مشکلات
رفع شود، اما دولت باید رویه خود را تغییر دهد؛ چرا که مجلس و نمایندگان آن هم تغییر اساسی کرده اند؛ ما براي مجلس دهم

 
احترام قائلیم اما مجلس یازدهم، مجلس دهم نیست. 

ما هم اکنون در مجلس فقط دو روز صحن علنی در روزهاي یکشنبه و چهارشنبه داریم؛ بناي مجلس یازدهم کمیسیون محور بودن

 
آن است تا حرف هاي تخصصی و کارشناسی در آنجا زده شود. 

در موضوع قرارداد چین به مردم اطمینان می دهم که طبق اصل 77 قانون اساسی حتماً باید این موافقت نامه، قرارداد یا برنامه به

 
مجلس بیاید؛ این مجلس هم این گونه نیست که ظرف مدت 20 دقیقه آن را تصویب کند 

در صحن علنی مجلس ممکن است هر نماینده اي زمان زیادي براي صحبت در نظر بگیرد که با این حرف ها کار مردم و مشکلات
رفع نخواهد شد. بلکه باید کار کارشناسی و ارزشمند در کمیسیون ها انجام شود و سپس نتیجه آن به صحن علنی براي تصمیم گیري

 
نهایی ارجاع شود. 

 
مجلس در برابر دولت تا حدي صبر دارد 



هم اکنون هر کمیسیون سه موضوع اضطراري مردم را در دستور کار خودش قرار داده است تا ما بتوانیم 13-12 موضوع اساسی که

 
مقام معظم رهبري بر آن تأکید کردند را حل و فصل کنیم. 

با آنکه مقام معظم رهبري فرموده اند که فرهنگ مظلوم واقع شده است، اما با توجه به مشکلات فعلی اولویت ویژه اي در شرایط فعلی
براي اقتصاد، معیشت و گرانی و تورم قائل شده ایم. اما با توجه به متخصصین بسیار خوبی که در کمیسیون فرهنگی حضور دارند،
انتظار رفع مشکلات این حوزه را هم داریم. ما بایستی معیشت، اقتصاد، گرفتاري مردم و غذاي آنان و ازدواج جوانان و تأمین مسکن

 
آنان را و در مجموع در بحث کلان عبور از گرفتاري کرونا و تأثیر آن بر اقتصاد ایران را رفع کنیم. 

مجلس تا حدي صبر دارد و عملا دیگر نمی توانیم از ابزارهاي قانونی خود استفاده نکنیم. در حالی که مجلس نماینده محور است؛

 
مجلس دستوري اداره نمی شود؛ چرا که این مجلس نماینده محور است. 

فارس: آیا مشکلات کشور نظیر اقتصاد، تورم و مسکن تاثیري بر کاهش مشارکت مردم در انتخابات اخیر داشت؟ مجلس و دولت چه

 
راهکارهایی براي برون رفت از این معضلات دارند؟ 

نیکزاد: همکاران من در کمیسیون اقتصادي طرح مالیات بر خانه هاي خالی را به صحن علنی ارائه کرده اند، اما ما در کمیسیون
عمران بسته ویژه اي که شامل زمین، مالیات ها، نظام مهندسی، مسکن، شهرداري ها، تاسیسات زیربنایی، واگذاري زمین، تسهیلات
و... است را که کامل تر از قانون ساماندهی و حمایت از تولید و عرضه مسکن که در سال 87 تصویب شده است، آماده ارائه به صحن
علنی داریم. همکاران من فقط یک موضوع را به عنوان مالیات بر خانه هاي خالی را از این بسته ویژه بیرون کشیده اند، اما ما دریافت
مالیات از زمین هاي بایر، مالیات بر معاملات مکرر، مالیات بر خانه هاي لوکس، مالیات بر آورده اي که در مسکن وجود دارد را

 
همزمان با هم پیگیري خواهیم کنیم. 

 
بدن قوي ایران، کرونا را شکست می دهد 

عقلا و بزرگان مجلس می خواهند دست به دست یکدیگر داده و امر مقام معظم رهبري را که هر کس استنباطی از آن دارد را

 
عملیاتی کرده و کارها را پیش ببریم، اما دولت و وزرا بدانند که مجلس و کمیسیون هاي آن تا یک حدي صبر دارند. 

مجلس تا حدي صبر دارد و عملا دیگر نمی توانیم از ابزارهاي قانونی خود استفاده نکنیم؛ مجلس نماینده محور است؛ مجلس دستوري

 
اداره نمی شود؛ چرا که این مجلس نماینده محور است 

به صورت میانگین 42 درصد در انتخابات مجلس مشارکت مردمی داشته ایم اما استنباط من آن است که حدود 60 درصد باقیمانده
ملت ایران هم منتظر هستند تا عملکرد مجلس فعلی را ببینند؛ مردم، ما را به مجلس نفرستادند که در آنجا بنشینیم که اگر این گونه

 
بود نمایندگان دوره قبلی مجلس هم بودند که این کار را انجام دهند. 

طبق فرمایش مقام معظم رهبري کشور هم اکنون مریض است که بیماري کرونا دارد اما در برابر مریضی، قدرت و بنیه قوي بدنی هم

 
دارد و آنها که این گونه هستند قطعا کرونا را شکست خواهند داد. 

 
هیچ جا نگفته ام فقط نان و ماست میخورم 



ما باید با وجود حجم زیادي از سرمایه در کشور به سمت حذف قاچاق رفته و در بخش هاي مختلف، نظام مالیاتی را عملیاتی کرده و

 
بکوشیم فاصله طبقاتی و رانت را حذف کنیم که در آن صورت مردم در کنار یکدیگر زندگی مطلوبی خواهند داشت. 

من هیچ جا نگفته ام که نان و ماست می خورم و قطعا در منزلم بهتر از این نعمات خداوند را میل می کنم، ولی برخی ها به دنبال
حاشیه سازي هستند. این در حالی است که حتی یک نماینده هم در مجلس از من سؤال نکرد که شما نان و ماست می خورید؟ با
آنکه من هر روز در مجلس حاضر بوده و حتی اکثر روزهاي تعطیل هم به آنجا می روم، لذا این حرف و شایعه اي که براي من ایجاد
شده بود نه بین نمایندگان مجلس جایگاهی پیدا کرد و نه براي مردم سؤال ایجاد شده بود؛ هر چند که در کشورمان برخی مردم

 
وجود دارند که حتی نان و ماست هم براي خوردن پیدا نمی کنند که حق آنان اینگونه نیست. 

فارس: یکی از تذکرات مکرر مقام معظم رهبري در طول سال هاي اخیر موضوع کنار گذاشتن طرح هاي کاهش جمعیت و افزایش زاد
و ولد است که متاسفانه مسئولین گام هاي عملیاتی در این باره بر نداشتند؛ کاهش جمعیت یعنی کاهش نیروي کار و جوانی؛ چرا به

 
این مهم بی توجه هستیم و بیمه ها درباره درمان زوجین نابارور به وظایف شان عمل نمی کنند؟ 

نیکزاد: مقام معظم رهبري در مورد تحول مباحثی را فرموده اند که این تحول در علم و فناوري و تحولاتی که تا حدودي در زیرساخت
ها انجام شده است و به تحولات در عرصه هاي سیاسی هم اشاره کردند ، ضمن این که تحول در عدالت اجتماعی را هم تأکید کردند
و وقتی به موضوع جمعیت رسیدند به نظرم اعلام کردند که تحولی که باید در این موضوع انجام شود نشده است و غصه دار است و

 
فرمودند باید این تحول عملیاتی شود. 

 
پرداخت یارانه نوزادان به شرط داشتن منابع یعنی بداخلاقی 

وقتی می گوییم مجلس تا حدي صبر دارد و انتظار می کشد به همین دلیل است؛ اخیراً مصوبه اي در هیأت وزیران در مورد یارانه

 
نوزادان داشتیم و اعلام کردند که پرداخت یارانه به متولدین جدید منوط به اعتبارات لازم است که معناي این مصوبه یعنی بداخلاقی. 

حتماً مجلس این موضوع را رد کرده و با آن برخورد خواهد کرد، چون طبق سیاست هاي کلی ابلاغی مقام معظم رهبري، عالم و آدم
می دانند که جمهوري اسلامی ایران به دنبال آن است که پیر نشود و جمعیتش جوان باقی بماند. در جلسه اخیر ویدئو کنفرانسی
مقام معظم رهبري با نمایندگان مجلس در این باره فرمودند که کسانی که می گویند جمعیت ایران باید کم باشد اشتباه می کنند؛

 
جوانی یکی از نعمات خداوند است. 

 
انتقاد از پول زیاد گرفته شده در طرح تحول سلامت 

دوستان من در وزارت بهداشت علی رغم این که پول قابل توجهی براي اجراي طرح تحول سلامت گرفتند ولی به جایی هم نرسید و
متاسفانه کم کاري کردند؛ یکی از بحث هایی که هم اکنون در موضوع جمعیت در مجلس در حال کار بوده و بررسی می شود مربوط
به طرح خانواده و جمعیت است که در کمیسیون فرهنگی است. مقام معظم رهبري اخیراً هم در باره افزایش جمیعت نکاتی را مطرح

 
کردند. 

یک فردي گفته بود که اگر بنا دارید کشوري را نابود کنید اگر سه جا را مورد هدف قرار دهید آن مملکت از بین خواهد رفت؛ خانواده،
عالمان و معلمان این سه بخش هستند که اگر معلمان از بین بروند تربیت و نسل تحت الشعاع قرار می گیرند. اگر عالمان و



دانشمندان ترور شوند، علم و فناوري در آنجا تحت تأثیر قرار می گیرد، اگر بنیان خانواده هم مورد هدف قرار گیرد جمعیت در آن

 
کشور نابود خواهد شد. 

 
کارنامه غیرقابل قبول وزارت بهداشت در لزوم افزایش جمعیت 

اولویت اول مجلس معیشت و دغدغه گرانی و اقتصاد است، اما یکی از اولویت هاي اضطراري کمیسیون فرهنگی و حتی مجلس،
خانواده و جمعیت است؛ خانواده مقدس ترین نهاد اجتماعی است و بر همین اساس مجلس باور دارد که خانواده مهم ترین نهاد

 
اجتماع است و بر همین اساس باید تقویت شود و به همین دلیل برنامه هاي خاصی براي این کار در نظر داریم. 

وزارت بهداشت علی رغم اینکه پول قابل توجهی براي اجراي طرح تحول سلامت گرفت ولی به جایی نرسید و کارنامه قابل قبولی هم

 
در مورد موضوع افزایش جمعیت و یا حمایت بیمه ها از زوجین نابارور نداشته است 

بر اساس تاکیدات مقام معظم رهبري باید مشوقات لازم در وزارت بهداشت براي افزایش جمعیت در دستور کار قرار گیرد. وزارت
بهداشت کارنامه قابل قبولی در مورد موضوع افزایش جمعیت و یا حمایت بیمه ها از زوجین نابارور نداشته است، ضمن این که افزایش
ناباروري در جامعه کم کم در حال تبدیل شدن به یک معضل است به طوري که برخی آمارها تعداد زوجین نابارور را بین 20 تا 25

 
درصد عنوان کرده اند که مشخص نیست که به موضوعات غذایی بازمی گردد و یا مشکلات پزشکی و یا تغییرات نسلی؟ 

 
در برجام نه سیب و گلابی دیدیم و نه باز شدن سوئیفت بانکی 

وزارت بهداشت متولی درمان زوجین نابارور بوده و باید سیاست هاي حمایتی بیمه ها را در این زمینه تقویت کرده و یا اصلاح کند.
این در حالی است که وزارت بهداشت در این زمینه اعتبارات زیادي را در اختیار داشت که مشخص نیست این اعتبارات چه شده

 
است؟ 

دولت آقاي روحانی به دو موضوع برجام و طرح تحول سلامت می بالید در حالی که ما در طرح سلامت تحولی را نمی بینیم. در برجام

 
هم نه سیب و گلابی آن را دیدیم و نه سوئیفت بانکی باز شد و نه شاهد آفتاب تابان آن بودیم. 

فارس: وضعیت افسارگسیخته بازار و عدم نظارت دولتمردان بر آن صداي مردم را درآورده است؛ چرا بخش هاي مختلف قوه مجریه به

 
وظایف شان در قبال تولید و صادرات و واردات و نظارت مستقیم بر آن عمل نمی کنند؟ 

نیکزاد: متأسفانه ما شاهد فرماندهی در بحث اقتصادي نیستیم؛ وقتی 14 نفر در ستاد تنظیم بازار کنار یکدیگر می نشینند، یک
فرمانده باید به صورت واحد آنها را با هم هماهنگ کرده و تصمیم گیري کند. اما ما فرماندهی را نمی بینیم و به هر وزیري می گوییم
بهانه اي می آورد. به وزیر تولیدکننده می گوییم می گوید من تنظیم گر بازار نیستم، در حالی که اصلاً مشخص نیست تنظیم گر بازار

 
کیست؟ 

 
ستاد تنظیم بازار فرمانده ندارد 

ارزهایی که با هزار مصیبت به دست می آید باید مشخص شود به کجا می رود؟ 4 میلیارد و 721 میلیون دلار بر اساس گزارش رسمی
دیوان محاسبات مشخص نیست چه شده است؛ البته گم نشده است و نباید کسی آدرس غلط بدهد. حداقل آن است که این دلارها



 
اگر میل نشده، حیف که شده است. 

دوستان دولت اعلام کردند که 27 میلیارد دلار از ارز حاصل از صادرات در سال هاي 97 و 98 هنوز به کشور بازنگشته است و آشفته
بازار فعلی قیمت ارز را باعث شده است. 25 میلیارد دلار از این مبلغ مربوط به سال 97 است و اگر دولت در 2 سال گذشته پیگیري
بهتري می داشت، شاهد بسیاري از مشکلات کنونی نبودیم؛ وزارت صمت در شرایط فعلی یا باید فرمانده باشد و یا این که یک نفر

 
فرمانده اصلی ستاد تنظیم بازار باشد تا بتواند هماهنگی لازم را در دولت ایجاد کند. 

 
عدم رصد ارزهاي اعطایی 

ارزي که براي کالاهاي خاص به خصوص از سوي وزارت صمت داده می شود، باید از سوي این وزارتخانه و نهادهاي ناظر رصد شود و

 
بدانند به چه کسی داده اند و آیا جنس و کالایی وارد شده است یا خیر؟ 

16 هزار کارگاه صنعتی بزرگ و کوچک تعطیل است؛ این در حالی است که 900 هزار میلیارد تومان تسهیلات داده شده که امسال
این رقم به 1100 هزار میلیارد تومان می رسد که باید مشخص شود این تسهیلات به کجا داده شده است؟؛ این در حالی است که این

 
تسهیلات نه بخش مسکن را نجات داده، نه کشاورزي و نه صنعت را . 

اصلاح امور، تعیین فرماندهی، رصد، پایش و پیگیري، باور داشتن به این موضوع که ما می توانیم از موضوعات اساسی فعلی کشور

 
است. 

فارس: ظرفیت هاي بسیار خوبی در کشورمان وجود که اگر نگاه به داخل و عزم دولت بر استفاده از آن باشد می توانیم از گردنه
مشکلات عبور کنیم؛ آیا دستی در کار است که همچنان نیازهاي کشور به خارج بوده و واردات محور باشیم؟ در زمینه صنعت خودرو

 
وضعیت به مراتب بغرنج تر از کارهاي دیگر است. 

نیکزاد: من اخیراً جلسه اي را بین دانشگاه و وزارت صمت در موضوع خودروسازي برگزار کردم؛ دانشگاه ادعا دارد که می توانم
خودروي ملی تولید کنم و پلتفرم آن را بسازم. وزارت صمت هم رغبت خود را نسبت به این موضوع نشان داد، ولی هر چه جلوتر می
رویم متوجه می شوم که خودروسازان مشکل اساسی دارند و مشخص نیست که چرا باور ندارند ما با نگاه به درون می توانیم مشکلات

 
را حل کنیم و متأسفانه باور و نگاهشان به بیرون است، در صورتی که باید بساط این عده جمع شود. 

 
دولت باید به استانداران اختیار بدهد 

مصرف مان در عرصه هاي مختلف کشور مشخص است و می دانیم چه تعداد لوازم خانگی در هر سال می خواهیم و میزان مصرف
پروتئین سفید و قرمز، سیب زمینی، برنج و روغن مشخص است و در مجموع همه امورات لازم تولیدي و مصرفی مان روشن است.
میزان درآمدهاي ارزي و مصارف ارزي مان هم مشخص است، لذا دولت باید با برنامه ریزي لازم این موارد را تخصیص دهد و موضوع

 
را رصد کند. اما ما وقتی که بنا داریم ارز را بدهیم، این کار را می کنیم اما پیگیري لازم براي واردات جنس و کالا صورت نمی گیرد. 

دولت باید به استانداران هم اختیارات لازم بدهد و تسهیلات هم به آنها بدهد. ضمن این که لیست پروژه هاي ناتمام هم مشخص شود،
همچنین پروژه هاي متوقف هم مشخص شود. همچنین جلسات مستمر هم براي تعیین تکلیف آن برگزار شود و هر استانی که
توانست اشتغال خود را با فعال کردن کارگاه هاي نیمه فعال و تعطیل افزایش دهد، خدمات بیشتري را دریافت کند، در غیر این



 
صورت جزایر جدا از هم نمی تواند کار را پیش ببرد. 

 
دولت بازار را رها کرده است 

همچنین بعد از کش و قوس هاي متعدد الحاق شرکت بازرگانی دولتی ایران از وزارت جهاد به وزارت صمت باید این را بگویم که فعلا

 
که این شرکت در اختیار وزارت صمت است، لذا مسؤولان این وزارتخانه باید با همه قوا کار خود را پیش ببرند. 

انتقادي که به دولت وارد است این است که می گوییم چرا بازار را تنظیم نکرده اید که در پاسخ به ما می گویند چون وزارت بازرگانی
وجود ندارد، ولی مگر زمانی که وزارت بازرگانی داشتیم بازار تنظیم بود؟ در حال حاضر وزارت صمت باید مسلط و دقیق کار بازار را

 
پیش ببرد. 

 
دولت با ظرفیت هاي داخلی مشکلات را حل نمی کند 

چرا دولت با استفاده از ظرفیت هاي داخلی مشکلات را حل نمی کند، وقتی پاي درد دل بخش خصوصی می نشینیم گلایه هاي
بسیار شدیدي از دولت و وزارتخانه ها دارند، آنها به ما می گویند چرا دولت ما را به بازي نمی گیرد و از ظرفیت و پتانسیلی که داریم

 
استفاده نمی کند در حالی توان رفع مشکلات را داریم. 

به دولت می گوییم چرا بازار را تنظیم نکرده اید در پاسخ به ما می گویند چون وزارت بازرگانی وجود ندارد، ولی مگر زمانی که وزارت

 
بازرگانی داشتیم بازار تنظیم بود؟ 

در بخش کشاورزي، مسکن، صنعت، تولید غذا، فعال شدن کارگاه هاي نیمه فعال و یا تعطیل امکان تغییر رویه را داریم به شرطی که

 
عزم و اراده وجود داشته باشد. 

فارس: حکایت افراد یا شرکت هایی که در سال 97 حجم زیادي ارز براي واردات کالاهاي اساسی گرفتند ولی عملا نه ارز را پس دادند
و نه جنسی آوردند دردآور است؛ رئیس دیوان محاسبات هم به فسادهاي این حوزه اشاره کرد که باید 3 قوه با مسببین آن برخورد

 
قاطع کنند؛ چرا عده اي به دنبال خیانت به مردم کشورشان هستند؟ 

نیکزاد: مجلس یازدهم می گوید کسانی که ارزها را گرفته اند چرا پس نمی دهند؟ ضمن این که چه کسانی هستند که گرین کارت
داشته و یقه سفید هستند و دولت چرا اسامی آنها را اعلام نمی کند و چرا کسانی که از حد قابل توجهی بالاتر ارز گرفته اند را جلوي
دیوار قرار نداده و با آنها برخورد تند قضایی نمی کنند؟ چرا اسامی آنها را نمی دهند و دولت نمی خواهد از آنها شکایت کند؟ متأسفانه
با بخشی از ارزهایی که براي واردات کالاهاي اساسی داده شده است غذاي سگ و گربه و دسته بیل وارد کرده اند. متأسفانه منابع
ارزي زیادي از سوي دولت تلف شده است، ضمن این که عدم حضور فرمانده واحد هم آسیب هاي زیادي به کشورمان زده است،
همچنین پیگیري هاي لازم را انجام نداده ایم و متأسفانه با یقه سفیدها و سفارش شد گان هم برخورد قضایی لازم را نمی کنیم.
همچنین دولت با برخی از کشورها که بایستی تعامل می کرد، نکرده است و با یک اتفاق کوچک دوستان قدیمی خود را از دست می

 
دهیم، گویا که دولت فکر کرده وقتی برجام آمد باید رفقاي قدیمی اش را فراموش کند. 

 
برگزاري 16 جلسه هیات رئیسه و روساي کمیسیون ها براي بسته ویژه اقتصادي مجلس 



ما به دنبال گسترش ریل در ایران بودیم که باید مسئولان توضیح دهند چه شد؟ باید در مورد برخی وعده ها روزشمار گذاشت و براي

 
مثال 6 ماه بعد از آن که مسئول آن وعده را اعلام کرد سوال کنیم که چه شد؟ 

از عمده ترین رمز موفقیت یک مدیر پیگیري اوست و آن مدیر هم باید مسئولیت پذیر باشد و بداند حرفی که می زنند مسئولیت دارد.

16 جلسه ویژه و مستمر در مورد بسته اقتصادي که رئیس مجلس آن را اعلام کردند با حضور اعضاي کمیسیون برنامه و بودجه و
اقتصادي برگزار شده و پس از مباحث زیاد جزئیات آن از سوي آقاي قالیباف عنوان شد که این کار طبق اصل 75 قانون اساسی است
و می خواهد آن را به دولت ارائه دهد تا مشکل معیشت مردم حل شود ضمن اینکه دولت هم باید با اقبال فراوان این گزارش را بگیرد

 
و بررسی کند و براي اجرا آماده کند. 

 
فارس: صبر مجلس در برابر دولت تا چه حدي است؟ حاشیه امن قوه مجریه را تا چه زمانی می دانید؟ 

نیکزاد: استنباط من از فرمایشات رهبر معظم انقلاب آن بود که نباید حتی یک لحظه براي خدمت به مردم در مجلس از دست برود
زیرا مجلس در راس امور است و باید قدر خود را دانسته و پاك، کارشناس و فعال بماند زیرا این مجلس مظهر امید مردم و انتظار آنان

 
است. 

 
هیئت رئیسه به دنبال سوال و استیضاح رئیس جمهور نیست 

دولت نباید بعد از فرمایشات اخیر مقام معظم رهبري در ارتباط ویدیو کنفرانسی با نمایندگان مجلس بخوابد و احساس کند حاشیه
امن دارد لذا باید تا آخرین ساعات و روز کار کند ضمن اینکه مجلس هم حق سوال و تفحص داشته و نمی تواند توهین کرده و از

 
شرع و قانون خارج شود؛ دولت هم باید پاسخگو باشد. 

در مجلس برخی گروه ها به دنبال سوال و استیضاح از رئیس جمهور بودند اما ما به عنوان هیئت رئیسه به دنبال این قضیه نیستیم اما
صبر هم حدي دارد؛ اگر دولت رویه خود را تغییر دهد و دست در دست هم دهند و مشکلات مردم که اولویت بندي شده و اقتصاد و
معیشت و فرهنگ مهم ترین آنهاست را دنبال کنند ولی اگر کلید مملکت را به دست قاسم سلیمانی ها بدهند حتماً ریالی جابه جا

 
نخواهد شد. 

در مجلس برخی گروه ها به دنبال سوال و استیضاح از رئیس جمهور بودند اما ما به عنوان هیئت رئیسه به دنبال این قضیه نیستیم اما

 
صبر هم حدي دارد 

 
رویه دولت باید عوض شود 

از اعضاي دولت هاي نهم و دهم 46 نفر بین نمایندگان مجلس با عناوین مانند معاون رئیس جمهور، وزیر و معاون وزیر، استاندار و

 
فرماندار و معاونین آنها و مدیران کل حضور دارند همچنین 110 نفر از نمایندگان مجلس یازدهم هم سبقه قانونگذاري دارند. 

اگر مجلس و دولت دست در دست هم بدهند می توان با همراهی هر سه قوه مشکلات را حل و فصل کرد که بر همین اساس باید
رویه دولت عوض شود در حالی که رویه مجلس فعلی با اتمام مجلس پیشین تغییر کرده است لذا اگر دولت رویه خود را عوض کند به

نفع خود و کشور است.





وزیر نفت: هیچ کشوري حاضر به همکاري با ایران نیست| تکذیب افزایش

قیمت گازوییل

منبع: روز نوشماره خبر:  92  |  تاریخ: 1399/04/30

وزیر نفت گفت: قرارداد اصلی میدان فرزاد به زودي با شرکت ایرانی امضا می شود. الان هیچ کشور خارجی با ما حاضر به
همکاري نیست.

وزیر نفت گفت: قرارداد اصلی میدان فرزاد به زودي با شرکت ایرانی امضا می شود. الان هیچ کشور خارجی با ما حاضر به

 
همکاري نیست. 

وزیر نفت گفت: قرارداد اصلی میدان فرزاد به زودي با شرکت ایرانی امضا می شود. الان هیچ کشور خارجی با ما حاضر به همکاري

 
نیست. 

به گزارش روز نو :بیژن زنگنه، در آیین امضاي قراردادهاي تکمیل توسعه میدان آزادگان جنوبی و احداث واحد فرآورش مرکزي
(CTEP) گفت: اولویت ما همواره میادین مشترك غرب کارون (نفت) و پارس جنوبی (گاز) بوده و هست. دولت به دلایلی با قیر

 
رایگان مخالف است و دلیل آن، تنها مساله مالی نیست. 

وي افزود: در توافق بلندمدت با چین در حوزه نفت، بحث همکاري در توسعه صنعت نفت در بخش بالادست و پایین دست است و با
هر کشور دیگري جز اسراییل هم در این حوزه ها حاضر به همکاري هستیم. درباره طرح سهمیه خانواري بنزین باید دولت نظر خود را

 
اعلام کند و هر چه مجلس ابلاغ کند، ما اطاعت می کنیم. 

 
وزیر نفت: هیچ کشوري حاضر به همکاري با ما نیست 

وي گفت: امسال 25 میلیون تن به ظرفیت تولید محصولات پتروشیمی افزوده خواهد شد. ظرفیت پالایشگاه ستاره خلیج فارس هم

 
افزایش می یابد. در صادرات وضع خوبی داریم که نمی توانم به جزییات اشاره کنم. 

 
زنگنه گفت: صندوق پژوهش و فناوري نفت را به زودي فعال می کنیم. 

 
وزیر نفت تصریح کرد: افزایش قیمت گازوییل قطعا تکذیب می شود. 

وي ادامه داد: امضاي این قراردادها را به همکاران، ملت ایران و مردم منطقه تبریک می گویم. نکته این قرارداد این است که با

 
پتروپارس نماد فناوري ملی امضاء می شود. 

زنگنه افزود: تولید غرب کارون از 70 هزار بشکه به حدود 400 هزار بشکه بوده است. کار خوبی در این میدان و سایر میادین مشترك

 
همانند پارس جنوبی انجام شده است. 

وي اظهار داشت: قرارداد میدان گازي فرزاد بزودي امضاء خواهد شد. افزایش بازیافت از مخازن اهمیت ویژه اي برخوردار است. اکنون



 
نمایندگان و ملت بر روي میادین مشترك حساسیت ویژه دارند که باید همین حساسیت را بروي بازیافت مخازن داشته باشند. 

وي گفت: در آزادگان جنوبی 27 میلیارد بشکه ذخیره درجاي است اما اکنون می توانیم 1.5 میلیارد برداشت کنیم یعنی بیش از 25

 
میلیارد نمی توانیم برداشت کنیم و بدون استفاده می ماند که ضعف فناوري است. 

وزیر نفت گفت: هیچ کس حق ندارد جلوي افزایش بازیافت مخازن را بگیرید. افزایش بازیافت ضروري است و تحت هیچ شرایطی از آن

 
کوتاه نخواهم آمد. 

وي ادامه داد: ما براي تمام میادین نفتی یک دانشگاه در نظر گرفتیم که همانند پزشک در کنار آنها خواهد بود. نفت ثروت ملی است.

 
این چیزي است که من آرزوي آن را داشتم. 

 
وي گفت: در سال 76 تعداد کل مدرسین در بخش بالادستی 7 نفر نبودند الان در یک انستیو 57 نفر متخصص کار می کنند. 

زنگنه تصریح کرد: تاکید می کنم با شعار نباید ثروت ملت به باد داده شود. به عنوان مثال دانشگاه شریف در میدان کوپال، دانشگاه
صنعت نفت در میدان گچساران، دانشگاه امیرکبیر در میدان دارخوین و... به عنوان پژوهشگر حضور دارند. ما نباید با شعار منافع ملت

 
ایران را به هدر بدهیم. 

زنگنه اظهار داشت: پتروپارس 23 میلیارد دلار کار درست و خوب و در کلاس بین المللی در پارس جنوبی انجام داد. که به تمام

 
زجرهایی که براي شکل گیري آن کشیده می ارزید و از این به بعد هم خواهیم کشید. 

وي گفت: خوشحالم حدود 1.3 میلیارد دلار امروز قرارداد امضا می شود. این حجم از قرارداد سبب افزایش اشتغال و استفاده از توان

 
شرکتهاي داخلی را به همراه خواهد داشت. 

وي گفت: این طرح (آزادگان جنوبی) را در وضع بدي تحویل گرفتیم اما خیلی خوب عمل شد. این روزها درباره این میدان و برخی

 
دیگر از میادین مانند فرزاد حرف زیاد می زنند اما یک برگ سند ارائه نمی دهند. باید براي حرف هایمان سند و مدرك داشته باشیم. 

زنگنه افزود : می گویند چرا قرارداد با هند براي توسعه فرزاد امضا نشد در حالیکه قرارداد نبود تفاهمنامه بود اگر من قرارداد مشارکت

 
در تولید امضا می کردم همین مجلس پوست را می کند. من قرارداد IPC امضا می کنم اذیت می کنند. 

وي همچنین گفت: بدون ادعا ما نوکر ملت هستیم. به هیچ کشور خارجی علاقه ندارم و اگر هم با شرکت هاي خارجی مذاکره می
کنم تنها بخاطر منافع ملت ایران است. ما مقتدر محکم و سربلند براي منافع ملت ایران ایستادیم.



اجراي 17 عنوان برنامه در هفته ملی مهارت در فارس

منبع: ایسناشماره خبر:  93  |  تاریخ: 1399/04/30

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي فارس از برگزاري برنامه هاي امسال هفته ملی مهارت به صورت مجازي در استان خبر داد و
گفت: 17 عنوان برنامه در این هفته در فارس اجرایی خواهد شد.

حشمت کوشکی دوشنبه 30 تیر در یک کنفرانس خبري
ضمن تبریک هفته ملی مهارت بیان کرد: با ارزش بخشیدن
به انسان توانمند و انسانی که مجهز به توان علمی و
مدیریتی است، می توان در راستاي تحقق شعار سال مبنی

 
بر جهش تولید گام برداشت. 

او با بیان اینکه امروز جوانان تحصیلکرده و نیازمند به
مهارت آموزي باید از فرصت هاي بخش دولتی و خصوصی
براي ترقی کسب و کار استفاده کنند، افزود: افراد
کارآفرینی که ایجاد اشتغال پایدار می کنند، کمتر به

 
مشکلات اقتصادي و معیشتی گرفتار می شوند. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي فارس ادامه داد: اگر امروز ژاپن و آلمان داراي جایگاه هستند به دلیل این است که از سرمایه انسانی
خود غافل نشده اند و تولید و توسعه پایدار در کشور خود ایجاد کرده اند؛ تنها راهی که بتوانیم در میان کشورهاي پیشرفته جاي خود

 
را پیدا کنیم، حرکت به سمت آموزش هاي مهارتی است. 

کوشکی در بخش دیگري از سخنان خود با تاکید بر اینکه در هفته ملی مهارت، نیازمند توجه بیشتر به آموزش هاي مهارتی و فنی و

 
حرفه اي هستیم، گفت: با ترویج آموزش ها باید دست به دست هم دهیم تا آموزش هاي مهارتی جایگاه خود را در کشور پیدا کنند. 

او همچنین با اشاره به برنامه ها و سیاست هاي اداره کل متبوع در سال 99 نیز گفت: 10 استراتژي تعریف شده که ارائه آموزش هاي
هدفمند، فعال و اثربخش با هدف توانمندسازي نیروي انسانی به عنوان زیربناي مهم در راستاي دستیابی به جهش تولید یکی از

 
آنهاست و براي تحقق این مهم تقاضا محوري را به جاي عرضه محوري در دستور کار قرار دادیم. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي فارس با بیان اینکه تلاش کرده ایم کیفیت بخشی در آموزش هاي مهارتی در اولویت قرار گیرد،
ایجاد یک گفتمان پایدار و موفق در حوزه نهضت مهارت افزایی در سطح جامعه را دومین استراتژي برشمرد و گفت: با 45 دستگاه

 
اجرایی در راستاي تحقق این استراتژي تفاهم نامه منعقد شده است. 

کوشکی همچنین هدف گزینی و تدوین برنامه آموزشی اثر بخش مبتنی بر آینده پژوهی مشاغل به ویژه در حوزه کشاورزي را سومین

 
استراتژي این اداره کل در سال جاري عنوان کرد. 



او توسعه آموزش هاي مهارتی با رویکرد ایجاد فرصت هاي شغلی پایدار را از دیگر استراتژي ها ذکر و خاطرنشان کرد: در این راستا

 
سند توسعه مهارتی استان تدوین شده و بر اساس آن حرکت می کنیم. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي فارس، توسعه و تقویت نظام آموزش هاي فنی و حرفه اي در بخش خصوصی در حوزه آموزشگاه هاي
آزاد و سایر همیاران آموزشی را پنجمین استراتژي اعلام کرد و افزود: در وضعیت شیوع کرونا آموزشگاههاي این اداره کل متضرر و

 
متحمل یکسري آسیب ها شده اند که ارائه تسهیلات به آنها در دستور کار قرار گرفته و اکنون 25 آموزشگاه به بانک معرفی شده اند. 

کوشکی با اشاره به ارائه آموزش ها در 50 مرکز ثابت دولتی، 800 آموزشگاه آزاد، زندان ها، سکونتگاه ها، روستاها و ...عنوان کرد: طی
چهار ماهه گذشته یکهزار و 530 کارگاه آموزشی در قالب 18 هزار و 901 نفر دوره، معادل دو میلیون و 954 هزار و 285 نفر ساعت

 
برگزار شده که از حدود 6681 نفر آزمون گرفته شده است. 

او تعداد پروانه هاي صادر شده در سال 98 را 21 پروانه ، تعداد پروانه هاي تمدید شده را 187 مورد و تعداد آموزشگاه هاي فعال را

 
650 آموزشگاه اعلام کرد. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي فارس، ارسال حدود هزار فیلم کوتاه مهارتی از این استان به جشنواره هاي کوتاه مهارتی کرج را یکی
از اقدامات شاخص این اداره کل ذکر و بیان کرد: در چهارماه اول امسال 36 استاندارد آموزشی نوشته شده که 16 مورد آن مورد تایید

 
قرار گرفته و مابقی در دستور کار است. 

کوشکی همچنین از رونمایی نخستین کتاب الکترونیکی استان فارس با موضوع راه اندازي سیستم هاي شارژ خودرو در شهرستان

 
خرامه در آینده اي نزدیک خبر داد. 

او برپایی 58 کارگاه تولید ماسک در دوران شیوع کرونا در فارس را از دیگر اقدامات مثبت این اداره کل دانست و گفت: فارس رتبه

 
اول کشوري را در این باره کسب کرد. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي فارس از استارت برنامه جایزه بزرگ در هفته ملی مهارت در رشته مسابقات کشوري طراحی
جواهرات خبر داد و گفت: براساس این برنامه، هر ماه اسامی نفرات اول تا سوم اعلام و به صورت فصلی نیز طرح منتخب اعلام می

 
شود و نهایتا ششم مرداد 1400 به نفرات اول تا سوم لیگ کشوري طراحی جواهرات، جوایزي خواهیم داد. 

کوشکی در بخش پایانی سخنان خود دیدار با فرمانداران، نمایندگان فارس در مجلس، ائمه جمعه، دیدار با شرکاي اقتصادي، سخنرانی
در برخی شهرستان هایی که نماز جمعه برگزار می شود، شرکت در برنامه هاي صدا و سیما، تجلیل از مربیان نمونه و همیاران
مهارتی، شرکت کار آفرینان در برنامه کاشانه مهر صدا و سیما و ... را از جمله برنامه هاي پیش بینی شده در هفته ملی مهارت

 
برشمرد. 

انتهاي پیام



موافقت نامه احداث پارك پلی پروپیلن ایلام امضا شد

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  94  |  تاریخ: 1399/04/30

خبرگزاري آریا - موافقت نامه احداث پارك پلی پروپیلن
ایلام میان قاسم سلیمانی دشتکی استاندار ایلام، علی اکبر
بسطامی، نماینده استان ایلام در مجلس شوراي اسلامی،
رسول اشرف زاده مدیرعامل شرکت گروه پتروشیمی
سرمایه گذاري ایرانیان (پترول) و رضا محمدرحیمی رئیس
سازمان صنعتی معدن و تجارت ایلام و محمود هاشم زاده
مدیرعامل توسعه صنایع پایین دستی پتروایرانیان امضا شد.
به گزارش خبرگزاري آریا به نقل از پترول؛ موافقت نامه
احداث پارك پلی پروپیلن ایلام میان قاسم سلیمانی
دشتکی استاندار ایلام، علی اکبر بسطامی، نماینده استان

ایلام در مجلس شوراي اسلامی، رسول اشرف زاده مدیرعامل شرکت گروه پتروشیمی سرمایه گذاري ایرانیان (پترول) و رضا
محمدرحیمی رئیس سازمان صنعتی معدن و تجارت ایلام و محمود هاشم زاده مدیرعامل توسعه صنایع پایین دستی پتروایرانیان امضا

 
شد. 

پارك پلی پروپیلن ایلام با هدف احداث 6 زون و 94 واحد براي تولید 20محصول مختلف در ایلام از سوي بخش خصوصی احداث می

 
شود که شرکت پترول نیز سهامدار این طرح خواهد بود. 

 ▫کل سرمایه گذاري لازم براي احداث پارك پلی پروپیلن ایلام بالغ بر 12 هزار میلیارد ریال است که سبب اشتغال مستقیم 4830 نفر

 
و غیرمستقیم 9 هزار نفر خواهد شد. 

 ▫جلوگیري از خام فروشی، تکمیل زنجیره ارزش و توسعه صنایع پایین دست پتروشیمی، ایجاد اشتغال پایدارو رونق تولید ، جذب
سرمایه بخش خصوص از جمله اهداف این طرح به شمار می رود.



نوید اوحدي براي حل صد درصدي موضوع تأمین مسکن و پیگیري اشتغال

ایثارگران استان خراسان جنوبی

منبع: ایسناشماره خبر:  95  |  تاریخ: 1399/04/30

معاون رییس جمهور و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران ضمن اشاره به پیگیري هاي صورت گرفته براي حل مشکل اشتغال
ایثارگران استان خراسان جنوبی گفت: این نوید را می دهیم که خراسان جنوبی نخستین استانی در کشور است که موضوع

مسکن ایثارگران در آن به صورت کامل و صددرصدي حل می شود.

به گزارش ایسنا، سعید اوحدي روز دوشنبه 30 تیرماه در ابتداي سفر
یک روزه خود به استان خراسان جنوبی وارد فردوگاه بین المللی شهید
کاوه بیرجند شد و مورد استقبال استاندار و جمعی از مسئولان استان

 
خراسان جنوبی قرار گرفت. 

رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران در ادامه با حضور در گلزار مطهر

 
شهداي شهرستان بیرجند نسبت به مقام شامخ شهدا اداي احترام کرد. 
وي در تشریح اهداف سفر خود به خراسان جنوبی گفت: امضاي تفاهم

نامه در زمینه حل مشکل مسکن ایثارگران با استاندار محترم استان خراسان جنوبی مهم ترین هدف این سفر است. همچنین پیگیري
موضوع اشتغال ایثارگران مسئله مهم دیگري است که به دنبال آن هستیم. بی شک هر قدمی که بنیاد شهید و امور ایثارگران و تمام

 
مسئولین براي خدمت رسانی به ایثارگران بر می دارند قطره اي در برابر عظمت فداکاري هاي این عزیزان است. 

معاون رییس جمهور با اشاره به زیارت مزارهاي مطهر شهداي بیرجند گفت: در بدو ورود با خانواده گرامی شهید غلامی مواجه شدیم
که از جانبازان عزیز کشورمان بودند و سال ها مشکلات آسیب شیمیایی را تحمل کردند. علی رغم تاکیداتی که به ایشان شده بود تا
در خانه به استراحت بپردازند، وقتی موضوع فعالیت هاي داعش را شنیدند احساس وظیفه کردند و در مسیر رسیدن به آن منطقه در

 
غرب کشور بر اثر انفجار به شهادت رسیدند. 

اوحدي افزود: این عزیزان الگوهاي بسیار بزرگی براي ما هستند و دیدن ایثارگري ها و فداکاري هاي آنان وظیفه و تکلیف ما را بیشتر
می کند. امروز که فشار حداکثري دشمنان با هدف تسلیم و نابودي استقلال کشورمان بر مردم ما وارد می شود، وظیفه همه مردم و
مسئولین بسیار سنگین است. اعتقاد داریم با همراهی، وحدت و همبستگی مردم از این مشکلات و سختی ها عبور خواهیم کرد و

 
عزت و سربلندي که شهدا براي ما به ارمغان آوردند پایدار خواهد ماند. 

رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران در ادامه با حضور در دفتر حجت الاسلام والمسلمین سید علیرضا عبادي نماینده ولی فقیه در
خراسان جنوبی و امام جمعه بیرجند تاکید کرد: امروز باید این نوید را بدهیم که خراسان جنوبی نخستین استانی در کشور است که
موضوع مسکن ایثارگران در آن به صورت کامل و 100 درصدي حل می شود. البته این اقدام قطره اي کوچک در برابر فداکاري هاي

 
ایثارگران است و در دنیاي مادي با هیچ چیز نمی توان فداکاري ها و ایثارگري هاي این عزیزان را جبران کرد. 

نماینده ولی فقیه در خراسان جنوبی نیز در این دیدار با اشاره به عظمت فداکاري هاي شهدا و ایثارگران گفت: کارها و فداکاري هاي
این عزیزان با معیارهاي الهی سنجیده می شود. آن ها وظیفه خود را انجام دادند و امروز ما هم در برابر آنان وظیفه اي داریم و باید

 
تلاش کنیم همواره به یاد این عزیزان باشیم و نگذاریم یاد آنان فراموش شود. 

وي ادامه داد: وظیفه مهم تر ما پرداختن به اهداف بسیار بالاي شهدا و ایثارگران است، اهدافی که اصل آن خدایی است اما آثاري

 
زمینی و انسانی دارد. انقلاب اسلامی امانتی است که شهدا به دست تک تک ما سپرده اند و وظیفه ما پاسداري از آن است. 



محمد صادق معتمدیان استاندار خراسان جنوبی با اشاره به محدودیت هاي بودجه اي دولت گفت: خوشبختانه آقاي مهندس اوحدي
از نیروهاي فعال و پرتلاش هستند که خود نیز به خانواده معظم ایثارگري تعلق دارند و با این خصوصیات و انگیزه بالایی که دارند،

 
تاکنون با وجود مشکلات اتفاقات بسیار خوبی را براي ایثارگران در سطح کشور رقم زده اند. 

وي افزود: موضوع اشتغال و مسکن از اولویت هاي مهم ایثارگران استان خراسان جنوبی است و خوشبختانه با حمایت هاي دولت و
همراهی بنیاد شهید و امور ایثارگران زمینه ایجاد مسکن براي 1700 ایثارگر فاقد مسکن این استان فراهم شده است. در حوزه اشتغال
نیز تلاش می کنیم از ظرفیت هاي قانونی از جمله استفاده از سهمیه 25 درصد استخدام ایثارگران و همچنین کارآفرینی براي حل

 
مشکل اشتغال استفاده کنیم. 

حجت الاسلام محمد تقی عزیزي مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران خراسان جنوبی نیز در این دیدار به ارائه گزارشی از فعالیت

 
هاي بنیاد شهید و امور ایثارگران این استان پرداخت 

انتهاي پیام



1700 واحد مسکونی ویژه ایثارگران در خراسان جنوبی احداث می شود

منبع: شبستانشماره خبر:  96  |  تاریخ: 1399/04/30

معتمدیان از امضاي تفاهم نامه با بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور براي ساخت 1700 واحد مسکونی ویژه ایثارگران
خراسان جنوبی خبر داد و گفت: تلاش می شود این واحدها تا یکسال آینده عملیات ساخت آن به پایان برسد.

معتمدیان از امضاي تفاهم نامه با بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور براي ساخت 1700 واحد مسکونی ویژه ایثارگران خراسان

 
جنوبی خبر داد و گفت: تلاش می شود این واحدها تا یکسال آینده عملیات ساخت آن به پایان برسد. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان از بیرجند، «محمد صادق
معتمدیان» پیش از ظهر امروز(30 تیرماه) در دیدار رئیس بنیاد
شهید و امور ایثارگران کشور با نماینده ولی فقیه در خراسان
جنوبی با بیان اینکه اقدامات بزرگی در جهت خدمت رسانی به
جامعه بزرگ ایثارگران کشور در همین مدت کوتاه انتصاب رئیس
جدید بنیاد شهید کشور در حال شکل گیري است، گفت: در
حال حاضر با وجود کمبود اعتبارات، اتفاقات خوبی در کشور در

 
حوزه ایثارگران در حال انجام است. 

استاندار خراسان جنوبی با بیان اینکه براي جامعه ایثارگران خراسان جنوبی در حوزه اشتغال و مسکن اتفاقات بزرگی در حال رقم

 
خوردن است، گفت: خراسان جنوبی در بحث ساخت مسکن ایثارگران اولین استان کشور است که شروع بکار می کند. 

وي از امضاي تفاهم نامه با بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور براي ساخت یک هزار و 700 واحد مسکونی ویژه ایثارگران خراسان

 
جنوبی خبر داد و گفت: تلاش می شود این واحدها تا یکسال آینده عملیات ساخت آن به پایان برسد. 

معتمدیان ادامه داد: طی یکسال آینده با کمک هاي بنیاد شهید کشور و خدماتی که در بحث تامین زمین از ناحیه استان ارائه خواهد

 
شد، یکی از دغدغه هاي اصلی جانبازان و رزمندگان عزیز و خانواده شهدا در استان مرتفع می شود. 

وي ایجاد اشتغال براي ایثارگران با استفاده از قانون 25 درصد استخدام در دستگاههاي اجرایی و اعطاي تسهیلات کارآفرینی را از
دیگر برنامه ها عنوان کرد و گفت: امید می رود با کارآفرینی و اشتغالزایی بتوانیم براي 525 نفر بیکار جامعه ایثارگري اشتغال ایجاد

 
کنیم. 

استاندار خراسان جنوبی همچنین از حضور شرکت «کوثر» زیرمجموعه بنیاد شهید براي حضور و سرمایه گذاري در حوزه هاي

 
اقتصادي و اشتغالزایی در خراسان جنوبی خبر داد. 



همچنین حجت الاسلام «محمدتقی عزیزي» مدیر کل بنیاد شهید و امور ایثارگران خراسان جنوبی در این جلسه گفت: تفاهم نامه اي
با وزیر راه و شهرسازي براي ساخت 20 هزار مسکن ویژه ایثارگران بسته شده است که از این تعداد 1700 واحد مسکونی در خراسان

 
جنوبی احداث خواهد شد. 

وي با بیان اینکه در حال حاضر 525 نفر از جامعه ایثارگران استان بیکار هستند، گفت: طی جلسات مستمري که تاکنون در این
خصوص با حضور استاندار گذاشته شده است، براي حدود 500 نفر از این عزیزان تفاهم نامه ایجاد اشتغال منعقد می شود.



علل گرانی ارز از زبان رییس سازمان بازرسی

منبع: فردا نیوزشماره خبر:  97  |  تاریخ: 1399/04/30

رئیس سازمان بازرسی کل کشور گفت: بخشی از گرانی ارز را ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي می دانیم.

 
30 تیر 1399 - 12:41 

 
رئیس سازمان بازرسی کل کشور گفت: بخشی از گرانی ارز را ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي می دانیم. 

 
 

خبرگزاري مهر: حضرت آیت االله خامنه اي در ارتباط تصویري با همایش سراسري قوه قضائیه، به نظارت بر حُسن اجراي قوانین، به

 
عنوان یکی از مهمترین وظایف قانونی قوّه ي قضائیّه اشاره کردند. 

پایگاه اطلاع رسانی KHAMENEI.IR به همین مناسبت در گفت وگو با حجت الاسلام حسن درویشیان، رئیس سازمان بازرسی کل

 
کشور به بررسی جایگاه نظارتی سازمان بازرسی و برنامه هاي آن براي نظارت بر سازمان ها و جلوگیري از وقوع جرایم پرداخته است. 

از وظایف اصلی قوه ي قضائیه همان طور که در قانون اساسی هم آمده است، نظارت بر اجراي صحیح قوانین است. رهبر انقلاب هم در
دیدار اخیرشان این مطالبه را داشتند و تأکید کردند که باید بر قوانین نظارت باشد. سازمان بازرسی کل کشور -که این امر را باید

 
هدایت کند و ناظر باشد- چه اقداماتی را می تواند در این عرصه داشته باشد؟ 

همان طور که اشاره کردید براساس اصل 174 قانون اساسی دو وظیفه ي سنگین، یعنی نظارت بر اجراي صحیح قوانین در همه ي
دستگاه هاي اداري کشور و نظارت بر حُسن جریان امور برعهده ي سازمان بازرسی کل کشور گذاشته است که زیر نظر مستقیم
ریاست محترم قوه ي قضائیه اداره می شود. البتّه نظارت بر حُسن جریان امور، مهمتر از نظارت بر اجراي صحیح قوانین است. وقتی در
سال 82 به همراه آقاي رئیسی و مدیران سازمان به محضر رهبر انقلاب رسیدیم، ایشان بر این نکته تأکید داشتند که باید نظارت ها
دقیق صورت بگیرد و فرمودند که هر سه قوه از این مطلب استقبال کنند و سازمان بازرسی را نقطه ي امید و اتکاء بدانند. این رسالت

 
اصلی سازمان است. 



اصولاً سه عامل مهم در توفیق یک دستگاه، یک کشور و یک مجموعه وجود دارد. اولین عامل، وجود قوانین و مقررات متناسب با آن
کشور و دستگاه است. دومین عامل مجریان صالح و شایسته و باتجربه و سومین عامل نظارت است. اگر به این سه عامل توجه نشود
قطعاً آن کشور و آن دستگاه آسیب هاي فراوانی خواهد خورد. امروز بخشی از این آسیب ها و فسادهایی که در کشور شاهدش هستیم
ناشی از بخشی از این سه عامل است. یا بعضاً قوانین ما متناسب نیست یا بعضی از مجریان ما شایسته نیستند یا نظارت ها به خوبی و
کارآمد و به موقع اعمال نمی شود. بنابراین نظارت براي هر سه قوه و براي همه ي سطوح مدیریتی پیش بینی شده خیلی اهمیت
دارد. علاوه بر آن سازمان بازرسی کل کشور موظف است که بر کل مجموعه ي اداري کشور حتی بخش هاي اداري-مالی قوه ي

 
قضائیه و مجلس شوراي اسلامی نظارت داشته باشد. 

ما درباره ي انجام این دو مأموریت در این دوره ي تحول قوه ي قضائیه، پیشنهادهایی را در قالب سند تحول براساس بررسی هاي
انجام شده و کار کارشناسی که در ابتداي امسال صورت گرفت، به استحضار ریاست محترم قوه رساندیم که تصویب و ابلاغ شد. ما
الان براساس آن سند، داریم کارهایمان را دنبال می کنیم. امّا لازمه ي تحول در هر مجموعه اي شناسایی چالش ها و آسیب هاي آن
مجموعه و کاستی ها و عواملی است که موجب عدم تحقق اهداف آن سازمان می شود و به تناسب و اقتضاي این چالش ها باید به
دنبال رفع و برطرف کردن باشیم. ما مجموعاً بیش از سی آسیب و چالش را در سازمان شناسایی کردیم. ما سیزده چالش کانونی مثل
عدم نظارت پذیري بعضی از دستگاه ها و مدیران، قوانین ناکارآمد و نامتناسب با اقتضائات امروز و عدم اطلاع مدیران دستگاه هاي

 
اجرایی و مردم نسبت به حقوق و قوانین و مقرراتشان داریم. 

ما متناسب با این چالش ها شاخص هایی را تعریف کردیم و براي هر چالش یک راهبرد، و براي هر راهبرد، چند شاخص تحول و ده
ها برنامه ي عملیاتی براي تحقق این سند پیش بینی کردیم. بخشی از آن در مورد ساختار درونی سازمان است که اصلاحاتی را آغاز
کردیم و بخش دیگر آن مربوط به خارج از سازمان و نیروي انسانی است که داریم دنبال می کنیم. تحول یک ضرورت اجتناب ناپذیر و
مطالبه ي رهبر انقلاب و مردم از قوه ي قضائیه است که ما در این مسیر داریم گام برمی داریم و معتقد هستیم که با سرعت هم باید
این گام ها را برداشت. البته مقاومت هایی هم قطعاً با تحول خواهد شد، امّا همان طور که حضرت آیت االله خامنه اي فرمودند باید با

 
توکل بر خدا و استقامت و مبتنی بر مبانی دینی و ارزش هاي اسلامی و قانونی این برنامه و سند تحول را دنبال کرد. 

 
اقدامات پیشگیرانه ي سازمان در فرآیندهاي بازرسی از دستگاه ها چیست؟ 

یکی از رویکردهاي ما در دوره ي جدید توجه به اقدامات نظارتی یعنی تقدم داشتن و مقدم داشتن نظارت با هدف پیشگیري است.
اینکه در قانون اساسی آمده نظارت بر اجراي صحیح قوانین و حُسن جریان امور در آن پیشگیري و اصلاح امور مستتر است. یعنی
لازمه ي نظارت و خروجی نظارت و اثر اقدامات نظارتی باید پیشگیري از تخلف و فساد و جرم باشد. البته ممکن است با همه ي
اقدامات پیشگیرانه چه از سوي دستگاه هاي نظارتی بیرون دستگاه هاي اجرایی و چه از مجموعه ي نهادهاي نظارتی خود دستگاه
هاي اجرایی یا مدیران دستگاه هاي اجرایی کسی بخواهد از قانون تخطی و تخلف کند و مرتکب جرمی شود که باید برخورد لازم با او

 
صورت بگیرد و به هیچ وجه مسامحه اي با کسی نشود. 

امّا ما اصل را در سازمان، نظارت به منظور پیشگیري از انحراف از قوانین می دانیم. هم هزینه ي آن کمتر است و هم نتیجه اش زودتر
حاصل می شود تا اینکه ما بخواهیم یک گزارش یا پیشنهادهایی بدهیم که مدتی طول می کشد تا آن پیشنهادها اجرا شود. تأکید ما
در دوره ي جدید بر پیشگیري در حین اقدامات نظارتی و بازرسی است. یعنی همکاران ما وقتی در دستگاه اجرایی براي انجام
مأموریتشان مستقر می شوند، اگر مشاهده کردند که اقدامی می خواهد برخلاف قوانین صورت بگیرد، همان جا جلوي آن را بگیرند و
پیشگیري کنند. یکی از بندهاي ماده ي یازده قانونِ تشکیل سازمان، گزارش هاي هشداري است که سازمان بازرسی در صورت اطلاع



از تخلّف باید گزارش را به دستگاه هاي اجرایی و مسئولین دستگاه هاي اجرایی ارسال کند. ما وظیفه داریم از تصمیم و اقدام خلافی
که دارد انجام می شود و یا گرفته شده است، از تداومش جلوگیري کنیم. ما در سال صدها گزارش هشداري به دستگاه هاي اجرایی
براي جلوگیري از تصمیم خلاف یا متوقف کردن اقدام خلاف ارسال کرده ایم و نوعاً هم مورد استقبال دستگاه هاي اجرایی قرار می
گیرد. چراکه اگر پیشگیري شود و هشدار و تذکر داده شود که اتفاقی نیفتد و یا از ادامه ي اتفاقی جلوگیري شود، هزینه اش براي
مدیران هم کمتر می شود. چون اگر تخلفی صورت بگیرد، مدیران باید پاسخ بدهند و برخورد قضائی با آن ها می شود. قاعدتاً باید از

 
این هشدارها استقبال کنند و نوعاً هم استقبال می کنند. 

بعضاً شنیده می شود که برخی از دستگاه ها از این هشدارها استقبال نمی کنند. آیا سازمان بازرسی با کسی تعارف دارد؟ این سوال

 
در ذهن مردم است که چرا فلان مسئولی که تخلفش اثبات شده، بعد از اتمام مسئولیتش به تخلفش رسیدگی می شود. 

همان طور که عرض کردم ما طبق ماده ي 11 گزارش هاي هشداري می دهیم، اگر توجه کردند که فبها و مقصود حاصل خواهد شد.
اما اگر به هشدار و تذکر سازمان توجه نکردند، قطعاً اگر جرمی واقع شده باشد، گزارش آن جرم تهیه می شود و به مرجع قضائی یا به
هیئت هاي رسیدگی به تخلفات اداري ارسال می شود. گزارش هایی که ما به مرجع قضائی یا تخلفات اداري می دهیم حسب قانون
خارج از نوبت و با فوریت رسیدگی می شود. علاوه بر آن ما نسبت به وظایفی که به عهده ي دستگاه ها بوده و انجام ندادند مثل سیل
سال گذشته، لایروبی بستر بعضی از رودخانه ها، جلوگیري از تصرف حریم رودخانه ها و جلوگیري از ساخت وسازها در مسیر رودخانه
ها و مسیل ها که منجر به خسارت هاي مادي و جانی غیرقابل جبران شده، ورود و مطالبه می کنیم و در دستور کار قرار می دهیم. یا
در مورد مسکن که امروزه معضل جدي کشور است، تکالیفی به عهده ي دستگاه هاي مربوطه در مورد ساخت مسکن، ایجاد سامانه ي
املاك براي کنترل املاك، دریافت مالیات از خانه هاي خالی و... بوده که بخشی از این گرانی ها و افسارگسیختگی ها در بازار مسکن

 
ناشی از عدم انجام تکالیف دستگاه ها بوده که ما در دستور کار قرار دادیم. 

ما معتقدیم که باید نمونه هاي متعددي از این نوع اقدامات را در این دوره انجام بدهیم تا مسئولی در بخشی از دستگاه هاي اجرایی
تصور نکند که اگر امروز کاري کرد کسی از او سوال نمی کند و وقتی دوره ي خدمتش تمام شد در حاشیه ي امن قرار می گیرد. به
هیچ وجه برنامه هاي ما این چنین نیست که ما کوتاهی کنیم و این ملاحظه را داشته باشیم که این مدیر مثلاً چهار تا کار خوب انجام
داده که البته قابل تقدیر است و ما باید نسبت به اقدامات خوبش تقدیر و تشکر کنیم، اما نسبت به کارهایی که باید انجام می داده و
انجام نداده و یا کارهاي خلافی که انجام داده، بی تفاوت باشیم. بلکه باید پاسخگو باشد و برخورد لازم و بدون ملاحظه باید انجام شود.
بسیاري از پرونده هایی که امروز در مراجع قضائی مطرح است، منشأ آن گزارش هاي سازمان بازرسی است. پرونده هایی که این روزها

 
مطرح است، بخشی از آن ها مبتنی بر بازرسی ها و گزارش هاي سازمان بازرسی است. 

رهبر انقلاب در دیدار مسئولین قوه ي قضائیه از لزوم تحول در این نهاد سخن گفتند. سازمان بازرسی و قوه ي قضائیه براي تحقق
بخشیدن این مسئله چه اقدامات و برنامه هایی را در دستور کار دارد؟ موانع پیش روي این تحول و چگونگی اجرایی شدن آن

 
چیست؟ 

یکی از مهم ترین موانع و چالش هاي پیش روي تحول، نبودن نگاه تحولی در بدنه هست که رهبر انقلاب هم به درستی و کاملاً
کارشناسی به این نکته اشاره کردند که این نگاه تحولی نباید محدود به مدیران عالی دستگاه قضائی شود. این موضوع باید در کل بدنه
ي قوه ي قضائیه ایجاد شود. گفتمان تحول باید با برگزاري جلسات، با طرح موضوع و ضرورت هاي تحول و با الزامات تحول بیان این
موضوع و انتخاب مدیران میانی که قائل و معتقد به تحول باشند، صورت بگیرد. البته یکی از موانع تحول ما بحث ساختار و اعتبارات

 
است. اعتباراتی که امروز قوه ي قضائیه و بخش هاي آن دارند متناسب با برنامه ي تحول نیست. 



یکی از اقدامات ما در برنامه ي تحول این است که با سرعت به شکایات و دعاوي مردم در مراجع قضائی و نسبت به شکایات مردم در
دستگاه هاي اجرایی رسیدگی کنیم. طبق آماري که ما در پانزده ماه اخیر بعد از حضور آیت االله رئیسی داشتیم، شکایات و اعلامات
مردم نسبت به دستگاه هاي اجرایی بیش از دو برابر افزایش پیدا کرده است. البته این ناشی از امید مردم نسبت به دوره ي جدید، به
ویژه مدیریت عالی قوه ي قضائیه است که می خواهد مشکلات را حل کند و مردم هم در عمل دیدند. هم بحث مبارزه با فساد و هم
رسیدگی به مشکلات مردم در حدود اختیارات قوه ي قضائیه است. البته ساختار و نیروي انسانی ما هیچ تفاوتی نسبت به قبل از
پانزده ماه گذشته نکرده است و باید در سیاست هاي کلی برنامه ي هفتم و قانون برنامه ي هفتم به آن توجه شود و درصد اعتبارات
قوه ي قضائیه از اعتبارات عمومی کشور از 2/9 که الان هست افزایش پیدا کند تا ما بتوانیم پاسخگوي مطالبات و نیازهاي مطرح امروز

 
باشیم. 

نکته ي دیگري که به نظر من در این دوره ي تحول هم در قوه ي قضائیه و هم در بخش هاي آن بسیار حائز اهمیت است و به آن
توجه شده و گام هاي خوبی هم برداشته شده است، مردمی کردن قوه ي قضائیه است که رهبر انقلاب نیز به این نکته هم در سال
هاي گذشته و هم در این دیدار اخیرشان به آن اشاره کردند و فرمودند که مشارکت مردم باید افزایش پیدا کند. ببینید ما هرجا مردم
را به حساب آوردیم و ازشان کمک خواستیم و به میدان آمدند موفق شدیم. در جنگ تحمیلی عراق علیه ایران، در جریان مبارزه ي با
گروهک هاي ضد انقلاب به ویژه منافقین اگر واقعاً مردم کمک نمی کردند و خانه هاي تیمی کشف نمی شدند، ما نمی توانستیم با
جریان نفاق پیچیده در کل کشور برخورد کنیم. امروز هم همین طور است. ما اگر بخواهیم قوه ي قضائیه و سازمان بازرسی کل کشور

 
در تراز نظام مقدس جمهوري اسلامی و در زمینه ي گام دوم انقلاب داشته باشیم، باید از ظرفیت مردم به خوبی استفاده کنیم. 

با توجه به بحث تحولی که گفتید، شاید درون قوه قضائیه یک رخوت و یا یک مقاومتی باشد. اگر این تغییر حاصل شود چه پیامدهایی

 
دارد؟ نتیجه ي این تحول چه می شود؟ 

ببینید حتماً یکی از عوامل مؤثر در تحول، مدیران عالی و حتی میانی یک مجموعه و یک دستگاه هستند که باید آنچه را که در نگاه
تحولی شان هست، در عمل حمایت جدي هم از آن برنامه و نگاه تحولی داشته باشند. باید جرأت و جسارت و شهامت لازم به
مجموعه ي تحت امر هر مدیري داده شود. خوشبختانه در این دوره ي جدید ما هر بار که به خدمت ریاست قوه قضائیه مشرف شدیم
و این موضوع را مطرح کردیم که تصمیم داریم علاوه بر پیشگیري، تذکر و هشدار، نسبت به هرکس، هر جریان و هر گروهی در هر
سطحی با فساد برخورد کنیم، ایشان به ما گفته اند که ما هیچ خط قرمزي نداریم و شما انجام دهید و من هم کاملاً حمایت می کنم.
خب این جرأت را براي زیرمجموعه دو چندان می کند و افزایش می دهد و مدیر و یا قاضی که می خواهد برخورد کند، با جرأت و
جسارت این کار را انجام می دهد. این جسارت و جرأت و شهامت عامل بسیار مهمی در تحول است و تأثیرات زیادي می تواند در

 
مجموعه ي قوه ي قضائیه به وجود بیاورد. 

یکی از تأکیداتی که رهبر انقلاب در دیدار اخیر داشتند کمک به حرکت هاي اقتصادي و جلوگیري از تعطیل شدن واحدهاي تولیدي

 
و اقتصادي کارخانه ها بود. سازمان بازرسی کل کشور در این زمینه چه کمک هایی می تواند انجام دهد؟ 

از همان زمانی که آقاي رئیسی، رئیس سازمان بودند موضوع حمایت از سرمایه گذاري سالم و تولیدکننده ها در دستور کار سازمان
بود. ما دفتري تحت عنوان دفتر «حمایت از سرمایه گذاري و تولید» در سازمان بازرسی کل کشور داشتیم که زیر مجموعه ي یکی از
معاونت ها بود. ما در دوره ي جدید این دفتر را ارتقا دادیم و آن را زیرمجموعه ي حوزه ي ریاست سازمان قرار دادیم تا توجه بیشتري
به این موضوع شود. علاوه بر آن در دوره ي جدید به ویژه در سال جاري بیست وپنج درصد از برنامه هاي بازرسی مان را در راستاي
حمایت از تولید و مسائل مرتبط با تولید پیش بینی کردیم که الان در حال اجراست. مثلاً راجع به تسهیلات بانکی که رهبر انقلاب
دغدغه داشتند بر آن نظارت و در جاي خودش مصرف شود و منحرف نشود، ما موارد متعددي را شناسایی کردیم که به نام تولید



 
میلیاردها تومان دریافت شده و در بازار سکه و ارز و جاهاي دیگر مصرف شده که ما با آن برخورد کردیم و برگشت داده شد. 

همچنین تکلیفی که بانک ها نسبت به اعطاي تسهیلات به بخش تولید دارند باید تحقق پیدا کند. و مشکلات واحدهاي تولیدي که
بخش عمده شان بحث تسهیلات هست مرتفع شود. ما در حوزه ي بیمه، مالیات، گمرك و واردات بی رویه که جزو برنامه هاي سال
جاریست، قانونی داریم که همه ي دستگاه هاي اجرایی را مکلف کرده محصولاتی که مشابه داخلی دارند و خدماتی که در داخل می
شود ارائه کرد، از خارج از کشور حق ندارند این محصولات را خریداري کنند. این قانون مصوبه ي مجلس است و ما داریم این را
نظارت می کنیم که این اتفاق صورت نگیرد. علاوه بر آن ما واحدهاي تولیدي که مشکل داشتند را شناسایی کردیم و موانع این
واحدهاي تولیدي را شناسایی کردیم و به بخش هاي مختلف منعکس کردیم. و همکاران ما در سراسر کشور در واحدهاي تولیدي
حضور پیدا می کنند. ما جلساتی را در این راستا با واحدهاي تولیدي که مشکل دارند برگزار کردیم و در آینده هم برگزار می کنیم. ما
یک سامانه ي رسیدگی به شکایات هم داریم که اگر واحدهاي تولیدي موردي نسبت به دستگاه هاي اجرایی دارند را همکاران ما
بتوانند پیگیري و رسیدگی کنند. البته در چارچوب اختیارات قانونی که وجود دارد ما حتماً پیگیري و کمک می کنیم که موارد

 
متعددي هم از اقدامات حمایتی از سوي سازمان انجام شده است. 

یکی از اولویت هاي اصلی سازمان حمایت از تولید و سرمایه گذاري است. در این سال هاي اخیر به ویژه ده سال گذشته، رهبر انقلاب
شعار این سال ها را برگرفته از مسائل اقتصادي انتخاب کردند. دو سال را اقتصاد مقاومتی و سال گذشته را رونق تولید و امسال را
جهش تولید نامیدند. اهمیت این نامگذاري ها به این دلیل است که امروز مسئله ي اصلی ما مسئله ي اقتصاد و معیشت مردم است.
آنچه که مردم را رنج می دهد و دچار مشکل کرده و دشمن را نسبت به آن حساس و متمرکز کرده فشارهاي اقتصادي و تحریم ها و
مسائل اقتصادي است. والاّ از نظر نظامی و امنیتی اقتدار جمهوري اسلامی در منطقه و در دنیا بر کسی پوشیده نیست. امروز مسئله ي
اصلی کشور اقتصاد و معیشت مردم است و ما به عنوان یک اولویت جدي و قوه ي قضائیه به عنوان اولویت اصلی به دنبال پیگیري

 
رفع موانع و مشکلات حوزه ي تولید و کارآفرینی هستیم. 

در مورد نوسانات قیمت ارز، قوه ي قضائیه و سازمان بازرسی چه کاري می توانند انجام دهند؟ آیا الان اقدامی از طرف قوه ي قضائیه

 
صورت گرفته است؟ آیا سازمان بازرسی وظیفه اي در این باره دارد و می تواند ورود کند؟ 

ببینید یکی از اولویت هاي ما در این دوره ي جدید، مسئله محوري است. یعنی توجه به مسائلی که امروز دغدغه ي مردم و رهبر
انقلاب است. یکی از مسائلی که امروز جزو مشکلات اقتصادي و بخش تولید هست، تسهیلات ارزي است. چه ارز دولتی و چه ارز
نیمایی که امروز ما مشکلاتی را در این زمینه داریم. بنابراین سازمان بازرسی، دادستانی کل کشور و معاونت پیشگیري از وقوع جرم در
قوه ي قضائیه با هماهنگی ما موضوعات ارزي را رصد و پیگیري می کنند. ما مشکلاتی که در این زمینه بوده را دنبال کردیم و به
رئیس کل بانک مرکزي اعلام کردیم. ما به دادستانی کل کشور هم اعلام کردیم هر کسی که تعهد ارزي داشته و به تکلیفش عمل
نکرده، اسامی شان را اعلام کند تا ما حتماً پیگیري و برخورد کنیم. اصلاً ما بخشی از گرانی ارز را ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي
می دانیم. رئیس کل بانک مرکزي تعهدات ارزي را حدود 25 میلیارد دلار اعلام کرده اند. این ها ارزهایی است که تعهد داده اند که
برگردانند و برنگرداندند و مهلت داده شده تا پایان تیرماه آن ها را برگردانند. ما هم از دو ماه قبل فهرست اشخاص حقیقی و حقوقی را
گرفتیم و داریم دنبال می کنیم و دادستانی هم پاي کار هست که برخورد قضائی کند. اگر ارزها را برگرداندند که فبها، وگرنه حتماً

 
برخورد قضائی لازم است که انجام شود. 

یکی از کارهاي لازم در مبارزه با فساد که رهبر انقلاب نیز بارها به آن اشاره کردند، نظارت هاي مردمی است. براي نظارت ها و گزارش
هاي مردمی زیرساخت هاي حقوقی در قوه ي قضائیه لازم است. آیا در سازمان بازرسی جایگاهی در این باره وجود دارد؟ و چه

 
زیرساخت هاي حقوقی براي آن مدنظر قرار گرفته است؟ 



قوه ي قضائیه و همه ي دستگاه هاي اجرایی مخصوصاً سازمان بازرسی که وظیفه ي نظارتی بر عهده شان هست باید از ظرفیت مردم
و نهادهاي مردمی و تشکل هاي غیردولتی استفاده کنند. خوشبختانه ما در سازمان هم این ظرفیت را داریم و پیش بینی شده که از
نهادهاي مردمی و از کسانی که دغدغه ي فساد و دغدغه ي رفع مشکل جامعه را دارند استفاده کنیم. براي همین ما در معاونت
حقوقی مان یک اداره کلی را پیش بینی کردیم و در تشکیلاتمان تحت عنوان «مرکز رسیدگی به شکایات و نظارت همگانی» مصوب
شده است. سالانه چند هزار شکایت و اعلام نسبت به دستگاه هاي اجرایی در این سامانه ثبت می شود. علاوه بر آن ما بیش از پنج
هزار بازرس افتخاري در کل کشور داریم که قرار است آن را توسعه دهیم و براي آن ها کد تعریف کنیم. من قبلاً هم اعلام کردم که
سامانه ي گزارشگران فساد به زودي راه اندازي می شود. تعدادي از بازرسان افتخاري ما از کارکنان دستگاه هاي اجرایی و تعدادي از
بازنشستگان و تعدادي هم از مردم عادي و بعضاً خبرنگار و دانشجو و از قشرهاي مختلف هستند که بدون استخدام و بدون اینکه
رابطه ي استخدامی با سازمان داشته باشند، یک کد به آن ها داده می شود. تأکید ما بر این است که در شهرستان ها و نقاط دوردست

 
حتماً این بازرسی را در این دوره ي جدید تقویت کنیم. 

ما در این دوره ي جدید رویکردمان در سازمان بازرسی پیگیري شفافیت فعالیت هاي دستگاه هاي اجرایی است. ما معتقدیم شفافیت
فوق العاده در کاهش فساد و تخلف اهمیت دارد و همه باید خودشان را در اتاق هاي شیشه اي و در معرض نظارت ببینند. یکی از
الزامات این شفافیت ایجاد سامانه هاي الکترونیکی است. سامانه هایی که بخشی از آن ایجاد شده و باید تکمیل شود و سازمان باید به
همه ي سامانه هاي دستگاه هاي اجرایی براي رصد کردن فعالیتشان وصل شود. ما داریم یک سامانه ي دیگري را هم تحت عنوان
«قانون بان» طراحی می کنیم که البته ممکن است چندماه طراحی آن طول بکشد. تمام قوانین و مقررات کشور در این سامانه درج و
منعکس می شود و فعالیت دستگاه ها با این سامانه رصد می شود. یعنی فعالیتشان را با قوانین و مقرراتی که مرتبط با هر دستگاه

 
هست را سنجش و ارزیابی می کنیم. 

رویکرد دیگر ما مطالبه گري است. این رویکرد در مقابل پاسخگویی و پاسخ خواهی از دستگاه ها است. باید همه نسبت به مسئولیتی
که دارند، چه در دوره اي که الان هستند و چه در دوره ي گذشته که مسئولیتی داشتند پاسخگو باشند و ما مطالبه خواهیم کرد. این
هم یکی از رویکردهاي جدي ما هست. رویکرد بعدي، مردمی کردن سازمان و استفاده ي از ظرفیت هاي مردمی است. مثل بازرسان
افتخاري و نهادهاي غیردولتی. رویکرد دیگر ارزیابی عملکرد دستگاه هاي اجرایی است که چه میزان مبتنی بر قانون ارتقا سلامت نظام
اداري اند و سطح سلامت اداري دستگاه ها به چه شکل است. ما دستگاه هایی که از سلامت اداري بیشتري برخوردار باشند را تشویق

 
می کنیم. 

رهبر انقلاب نیز در دیدار سال 82 این نکته را فرمودند. همچنین ریاست محترم قوه هم به ما تأکید کردند که مدیران شجاع و
پاکدست و داراي حسن عمل را تشویق و به افکار عمومی معرفی کنید. علاوه بر اینکه ما باید با مفسدین برخورد کنیم و احیاناً لازم
باشد آن ها را به مردم معرفی کنیم، کسانی هم که خوب کار می کنند کم نیستند. ما نیروهاي کارآمد، دلسوز، پاي کار و خوش نام

 
زیاد داریم که باید آن ها را هم معرفی و تشویق کنیم. 

البته ما یک شورایی تحت عنوان شوراي دستگاه هاي نظارتی داریم که متشکل از سازمان بازرسی، دیوان محاسبات، وزارت اطلاعات،
معاونت نظارت مجلس، رئیس سازمان مدیریت برنامه ریزي کشور است و شش نفر عضو دارد. یکی از وظایف این شورا ارزیابی عملکرد

 
دستگاه هاي اجرایی است. و آن هایی که سلامت اداري بیشتر دارند را تشویق کند. 

ما بیش از ششصد NGO یا تشکل غیردولتی داریم که اطلاعاتشان را گرفتیم و تعدادي از این ها در حال همکاري با ما هستند و می
خواهیم این ها را تقویت کنیم. اخیراً هم ریاست محترم قوه دستورالعملی به همه ي بخش هاي قوه ي قضائیه ابلاغ کردند که بخشی



از آن دستورالعمل هم مربوط به ما می شود که راجعِ به کارگیري نهادهاي مردمی و مشارکت نهادهاي غیردولتی در انجام مأموریت
هایمان است. با توسعه ي این برنامه و ارتقا کیفیت آن، این ظرفیت بیش از ظرفیت سازمان بازرسی می تواند به ما در نظارت بر

 
دستگاه هاي اجرایی و ارتقا سلامت نظام اداري کمک کند. 

در مورد گزارش هاي مردمی شما چه شیوه اي را پیشنهاد می دهید؟ افرادي که در شبکه هاي اجتماعی فعالیت دارند و می خواهند
تخلفی را گزارش دهند، سازوکار ارسال گزارش تخلف چگونه است؟ آیا این سامانه جوابگوي دریافت گزارش ها هست؟ آیا کسی که

 
گزارش ارسال می کند، پاسخی هم از جانب سازمان بازرسی دریافت می کند که به شبکه هاي اجتماعی متوسل نشود؟ 

ما یک سامانه اي از قبل داریم که مربوط به شکایات و اعلامات است و اگر کسی شکایتی داشته باشد، در آن سامانه شکایتش را ثبت
می کند و یک کد رهگیري دریافت می کند که با آن کد می تواند نتیجه ي شکایتش را بررسی کند. گاهی قانع می شود و گاهی قانع
نمی شود، و اصرار می کند که پرونده دنبال شود. یک بخش دیگر آن سامانه اختصاص به اعلامات دارد. یعنی کسی شاکی نیست و
بدون اسم و مشخصات یک سو جریانی را گزارش می کند که آن هم بررسی می شود. اگر قابل توجه و مقرون به صحت باشد، مورد
پیگیري قرار می گیرد. امّا گزینه اي که ما می خواهیم به آن اضافه کنیم، دادن کد به افراد تحت عنوان ناظر افتخاري است. یعنی

 
شعار ما این است که هر ایرانی یک ناظر باشد. ما این موضوع را می خواهیم دنبال کنیم. 

ما در اصل هشتم قانون اساسی هم، بحث امربه معروف و نهی ازمنکر را داریم که وظیفه ي آحاد مردم است. مخصوصاً نسبت به
حکومت و حاکمیت که امربه معروف و نهی ازمنکر کنند. این وظیفه ي شرعی، ملی و اسلامی همه ي مردم است، منتها به کسانی که
در این سامانه کد داده می شود، گزارش هایشان را به بخش هاي مختلف چه در مرکز و چه در استان ها منعکس می کنند و مورد
رسیدگی قرار می گیرد. گاهی اوقات لازم هست از آن شخصی که گزارش فسادي می دهد، دعوت شود و توضیحات بیشتري نسبت به
آن گزارش بدهد، و اگر نیاز بود مستندات دیگري تهیه کند. اگر لازم باشد با تشخیص سازمان نتیجه ي کار حتماً به گزارشگر فساد
منعکس می شود. گاهی ممکن است گزارش جنبه ي کیفري داشته باشد که باید مرجع قضائی رسیدگی و حکم قطعی را صادر کند.

 
آن موقع امکان اطلاع رسانی است. 

ببینید تا وقتی که جرمی محرز و قطعی نشده، امکان اطلاع رسانی اش نیست. گاهی بحث هاي منافی عفت و امثال آن است که اصلاً
امکان اطلاع رسانی نیست. بنابراین همه ي مواردي که گزارشگران فساد گزارش می دهند، ممکن است نتیجه اش به خودشان
منعکس نشود. ولی این امکان هست که ما بخشی از نتیجه را به خودشان اعلام کنیم. ما این اطمینان را به همه ي گزارشگران فساد
می دهیم که اگر گزارششان مقرون به صحت و مستند باشد، حتماً ترتیب اثر داده و پیگیري می شود و نیازي به استفاده از فضاي
مجازي براي اطلاع رسانی نیست. مگر اینکه موردي باشد که ما نتوانیم کاري کنیم و مربوط به دستگاه دیگري باشد که باید آنجا
رسیدگی کند. والاّ موضوعاتی که مرتبط با کار سازمان باشد و منعکس کنند و مستند هم باشد ما این تضمین را می دهیم که حتماً

 
پیگیري کنیم. 

امنیت این گزارشگران چگونه تأمین می شود؟ آیا کسانی که فسادي را گزارش می کنند نسبت به امنیتشان باید نگران باشند؟

 
سازمان چه برنامه اي در این باره دارد؟ 

ما دو نوع حمایت از گزارشگران فساد مدنظرمان است. البته سوت زنان مربوط به کسانی می شود که در دستگاه هاي اجرایی شاغل
هستند و وقتی متوجه فسادي می شوند اصطلاحاً سوت می زنند و اطلاع می دهند که باید سریعاً رسیدگی شود. گزارشگران فساد اعم
از سوت زنان و غیر سوت زنان هستند. بخشی از آن ها در جامعه هستند و گزارشی می دهند، چه بسا هیچ تهدیدي هم متوجه شان
نباشد. چون در هیچ دستگاهی شاغل نیستند که تهدیدي متوجه آن ها باشد. ما نسبت به کسانی که از درون دستگاه هاي اجرایی



گزارش می دهند که البته این گزارش ها هم دقیق تر، هم متقن تر و هم مستندتر هست، ما هم حمایت مادي و هم حمایت معنوي
می کنیم. در مورد حمایت مادي ما پیش بینی هایی در اعتباراتمان کردیم که اگر کسی گزارشی راجع به فسادي به ما داد، پاداشی به
او بدهیم. اگر هزینه اي براي مستند کردن، پیگیري گزارش و انجام سفر براي بررسی داشت، ما هزینه هایش را علاوه بر پاداش به او

 
می دهیم. البته این چنین مواردي داشتیم و این کار را کردیم. 

 
 

نکته ي دومی که دغدغه ي همه ي گزارشگران فساد هست، بحث حمایت معنوي است که مورد اذیت و آزار و تهدید قرار نگیرند. این
موضوع هم در قانون ارتقا سلامت نظام اداري پیش بینی شده که باید حمایت شوند. و هم در لایحه اي تحت عنوان حمایت از
گزارشگران فساد در مجلس مطرح شده است. اگر موردي هم به ما گزارش شود که مورد تهدید قرار گرفته است، چه توسط دستگاه
اجرایی و مدیر دستگاه اجرایی، و چه در بخش هاي دیگر، ما آن را دنبال می کنیم تا هم برخورد شود و هم از گزارشگر فساد صیانت
می کنیم تا کسی متعرض آن نشوند. ما تا به حال موردي نداشتیم که اعلام کند که مورد تهدید قرار گرفته است و ما از او حمایت

 
کنیم. 

دیدگاهی وجود دارد که اگر تخلفی باشد نباید عمومی و رسانه اي شود و ممکن است مردم به نظام بدبین شوند. نظر جناب عالی در

 
مورد رسانه اي شدن تخلفات چیست؟ 

این رویه سابقاً نبود. از اواخر دوره ي گذشته ي قوه ي قضائیه شروع شد و در دوره ي جدید خیلی بروز و نمود بیشتري پیدا کرد.



علت اینکه رهبر انقلاب اجازه دادند که این موضوعات رسانه اي شود و دادگاه هایشان علنی برگزار شود، این است که تقریباً عده ي
زیادي از مردم تصور می کردند که با فسادهاي کلان، مخصوصاً با دانه درشت ها و کسانی که به مقامات و مسئولین کشور منصوب اند،
برخورد نمی شود. و با چندتا آدم بیچاره برخورد می کنند. و این نتیجه گیري می شد و دشمن هم این تحلیل را می کرد که فساد
سیستمی است و کل کشور را فرا گرفته است. در حالی که اعتقاد ما این چنین نیست که فساد سیستمی شده است. من فکر می کنم
این اجازه داده شد که دادگاه ها علنی و رسانه اي شود تا نشان داده شود هر شخصی در هر سطحی که فساد کند، نظام با او برخورد
می کند ولو منصوب به عالی ترین مقامات کشور باشد و یا سال ها در قوه ي قضائیه مسئولیت داشته است. نمونه هایش را هم شنیده

 
و دیده اید. براي همین هم دیدگاه مردم در نظرسنجی ها تغییر کرده است. 

اعتقاد من این است که تدبیر و مدیریت درست که تا به حال بوده، حتماً در کاهش جرم و جسارت براي تخلف مؤثر خواهد بود و
هزینه ي جرم و فساد را افزایش می دهد. بعضی ها ممکن است اگر جریمه ي مالی و یا زندان شوند خیلی برایشان سنگین نباشد، اما

حیثیت و آبرو برایشان خیلی مهم است. خود این عوامل پیشگیري از فساد و بالا بردن هزینه ي جرم و فساد در جامعه است.



مهارت آموزي بیش از 10 هزار مازندرانی در سال جاري/ایجاد اشتغال براي

532 نفر

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  98  |  تاریخ: 1399/04/30

 به گزارش خبرگزاري فارس از ساري، سیدحسین
درویشی، مدیرکل اداره آموزش فنی و حرفه اي مازندران، پیش از ظهر امروز در نشست خبري با اصحاب رسانه استان به مناسبت
هفته مهارت آموزي اظهار کرد: این اداره  یکی از کلیدي ترین دستگاه هایی است که با مهارت و مهارت آموزي سروکار داشته و در

 
این بخش بسیار تأثیرگذار است. 

وي افزود: مهارت آموزي افراد موجب ارتقاي ارزش هاي اجتماعی و هویت افراد در جامعه می شود و زمینه را براي توسعه یافتگی و

 
ایجاد کسب وکار در جهت رونق اقتصادي فراهم می کند که در این خصوص لازم است، افراد و نیروي انسانی توانمند داشته باشیم. 

 درویشی یادآور شد: لازم است همه اقشار جامعه دستگاه هاي اجرایی، بنگاهاي اقتصادي، سمن ها و خیران  در برقراري نهضت
مهارت افزایی مشارکت پویا و هدفمند داشته باشند در این راستا، شوراي مهارت در استان و فراکسیون مهارت در مجلس شوراي

 
اسلامی راه اندازي و فعال شد که نشان دهنده اهمیت این موضوع است. 

مدیرکل اداره آموزش فنی و حرفه اي مازندران، خاطرنشان کرد: سیاست آموزش فنی و حرفه اي آموزش با توجه به نقاط قوت و

 
ظرفیت نسبی منطقه اي است که در مازندران، توجه به بخش کشاورزي، گردشگري، نوار ساحلی، اقتصاد دریا و صنعت ضرورت دارد. 

این مسؤول عنوان کرد: در شهرستان ها فرمانداران به عنوان رئیس شوراي مهارت و رئیس مراکز فنی وحرفه اي به عنوان دبیر فعالیت

 
کنند تا نیازهاي آموزشی با حفظ شرایط موجود براي مشاغل جدید برطرف شود، اولویت توجه به کارآفرینی باشد. 



 
 

وي با اشاره به اینکه هدف ما آموزش، مشاوره و هدایت به بازارهاي کسب و کار است، گفت: در حال حاضر طیف آموزشی به سمت

 
آموزش هاي دانش بنیان رفته و پرورش ایده را در دستور کار داریم، آموزش رشته غواصی را براي بار اول، در استان استارت زدیم. 

درویشی با تأکید بر اینکه بی اعتنا نبودن به نقش مهارت ضرورت دارد، یادآور شد: افزایش مهارت در جهت جهش تولید از
سازوکارهاي اصلی است به طوري که در این مسیر،  در بخش پوشاك و مد اسلامی از ظرفیت 135 آموزشگاه آزاد طراحی دوخت

 
فعال در استان استفاده خواهیم. 

 
  

مدیرکل اداره آموزش فنی وحرفه اي مازندران، اعلام کرد: در سه ماهه اول سال جاري، در بخش فعالیت هاي آموزشی دولتی دو واحد
صدور مجوز و موافقت نامه اصولی جهت تأسیس مراکز جوار کار گاهی، کارآموزي 10 نفر از دانشجویان در مراکز، 13 آموزش دو گانه،
آموزش 854 نفر در بخش مشاغل خانگی، تدوین و بازنگري هشت استاندارد آموزشی،  تکمیل و تجهیز پنج کارگاه آموزش و آموزش

 
مهارت ویژه به 337 نفر صورت گرفت. 

وي اضافه کرد: در سال 98، در مازندران، 85 هزار و 804 نفر ساعت از  آموزش فناوري هاي نوین و منطبق با مشاغل نو استفاده
کردند، 623 نفر مهارت در محیط کار واقعی را کسب کرده و براي 532 نفر اشتغال ایجاد شد، به 124 نفر هم خدمات کارآفرینی ارائه

 
شد، همچنین، براي 2 هزار و 901 نفر اجراي دوره هاي آموزشی طرح تکاپو را داشتیم. 

درویشی گفت: در بخش آموزش دولتی در سه ماهه اول سال 7 هزار و 797 نفر به میزان یک میلیون و 632 هزاد و 692 نفر ساعت،
آموزش دیدند ، در بخش آموزشگاه هاي آزاد هم 2 هزار و 525 نفر به میزان576 هزار و 580 نفر ساعت تحت مهارت آموزي قرار

 
گرفتند ،  

 
که در مجموع به 10 هزار و 322 نفر به میزان 2 میلیون و 209 هزار و 273 نفر ساعت آموزش داده شد.  

مدیرکل اداره آموزش فنی و حرفه اي مازندران، از برگزاري هشت نمایشگاه مجازي دستاوردهاي آموزشی مهارتی، در هفته مهارت
آموزي خبر داد و گفت: همچنین برگزاري دو کارگاه آموزشی آنلاین کسب و کار ویژه مشاغل در زمان کرونا، رونمایی از سایت و
شبکه مجازي اطلاع رسانی مراکز، تقدیر از متخبان استان و مدال آوردندگان، رونمایی از سامانه آموزش مجازي را در این هفته

 
خواهیم داشت. 

انتهاي پیام/86048/ج



اشتغال و مسکن 2 هدف سفر رییس بنیاد شهید به خراسان جنوبی است

منبع: ایرناشماره خبر:  99  |  تاریخ: 1399/04/30

بیرجند - ایرنا - استاندار خراسان جنوبی اشتغال و مسکن را از موضوعات محوري سفر رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران به
این استان عنوان کرد و گفت: در قالب این سفر افتخار داریم به عنوان اولین استان خدمات مسکن را در دوره یک ساله به

جامعه هدف و مشمولان طرح ارایه دهیم.

بیرجند - ایرنا - استاندار خراسان جنوبی اشتغال و مسکن
را از موضوعات محوري سفر رییس بنیاد شهید و امور
ایثارگران به این استان عنوان کرد و گفت: در قالب این
سفر افتخار داریم به عنوان اولین استان خدمات مسکن را
در دوره یک ساله به جامعه هدف و مشمولان طرح ارایه

 
دهیم. 

محمد صادق معتمدیان روز دوشنبه در دیدار «سعید
اوحدي» معاون رییس جمهوري و رییس بنیاد شهید و
امور ایثارگران با نماینده ولی فقیه در خراسان جنوبی

افزود: امیدواریم با تحقق مسکن که دغدغه بسیاري از خانواده هاي شهدا و ایثارگران در استان بوده، بتوانیم قدمی موثر در راستاي

 
خدمت رسانی به جامعه ایثارگران برداریم. 

وي گفت: مشکل اشتغال 535 نفر شناسایی شده خانواده ایثارگران در استان نیز با استفاده از ظرفیت هاي قانونی و مباحث کارآفرینی

 
مرتفع می شود. 

استاندار خراسان جنوبی بیان کرد: علاوه بر ظرفیت هاي قانونی از مباحث کارآفرینی و اشتغالزایی در این حوزه استفاده خواهیم کرد

 
که امیدواریم افراد شناسایی شده به زودي صاحب شغل شوند. 

وي برخورداري از سرمایه گذاري ظرفیت بنیاد کوثر از زیرمجموعه هاي بنیاد شهید و و امور ایثارگران را از دیگر مباحث مورد پیگیري

 
ذکر کرد و افزود: خراسان جنوبی آمادگی هرگونه همکاري با بنیاد کوثر را دارد. 

معتمدیان با بیان اینکه در دوران پایان دولت و محدودیت هاي مالی شدید به سر می بریم گفت: انگیزه رییس بنیاد شهید و امور

 
ایثارگران با توجه به محدودیت هاي موجود قابل تقدیر است. 

معاون رییس جمهوري و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران صبح امروز (دوشنبه) وارد بیرجند شد و بدو ورود با حضور در گلزار

 
شهداي این شهر به مقام شامخ شهیدان اداي احترام کرد. 



وي در این سفر یک روزه ضمن دیدار با نماینده ولی فقیه در خراسان جنوبی و استاندار، با تعدادي از خانواده هاي شهدا و ایثارگران

 
نیز ملاقات خواهد داشت. 

انعقاد تفاهم نامه احداث مسکن و ایجاد اشتغال براي جامعه ایثارگران استان از دیگر برنامه هاي سفر معاون رییس جمهوري به

 
خراسان جنوبی است. 

 
برچسب ها 

 
- نماینده ولی فقیه خراسان جنوبی 

 
- محمدصادق معتمدیان 

 
- اشتغال زایی 

 
- مسکن 

 
- سعید اوحدي 

- بنیاد شهید و امور ایثارگران



مهدکودك هاي قزوین می توانند 20 میلیون تومان تسهیلات بگیرند

منبع: ایرناشماره خبر:  100  |  تاریخ: 1399/04/30

قزوین – ایرنا – معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار قزوین گفت: مهدکودك هاي قزوین می توانند با هدف جبران
خسارت ناشی از بیماري کرونا در 2 نوبت از صندوق کارآفرینی امید تسهیلات 20 میلیون تومانی دریافت کنند.

قزوین – ایرنا – معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی
استاندار قزوین گفت: مهدکودك هاي قزوین می توانند با
هدف جبران خسارت ناشی از بیماري کرونا در 2 نوبت از
صندوق کارآفرینی امید تسهیلات 20 میلیون تومانی

 
دریافت کنند. 

منوچهر حبیبی روز دوشنبه در نشست مشترك با اعضاي
کانون توسعه مهاد کودك استان قزوین افزود: نماینده مهاد
کودك باید در این 2 نوبت با اولویت بندي نسبت به معرفی

 
آن ها اقدام کند. 

وي با بیان اینکه مهادهاي کودك در مناطق حاشیه اي و محروم نیازمند حمایت بیشتري خواهند بود، اظهار داشت: بهزیستی موظف

 
است با شناسایی مهدکودك هاي آسیب دیده در این مناطق نسبت به معرفی 20 مهد براي دریافت حمایت هاي ویژه اقدام کند. 

حبیبی با بیان اینکه براي بخشودگی مالیات و تامین اجتماعی مهادهاي کودك باید بهزیستی و دفتر امور اجتماعی و فرهنگی
استانداري قزوین مکاتبه داشته باشد، اظهار داشت: طبق مصوبات اخیر ستاد ملی کرونا مهادهاي کودك جز رسته هاي آسیب دیده

 
هستند و می توانند از تسهیلات لازم برخوردار شوند. 

معاون سیاسی استاندار قزوین تاکید کرد: مجوزهاي مهدکودك حتما باید از سوي بهزیستی صادر شود و اگر مواردي وجود دارد که

 
دستگاهی به احداث چنین نهادهایی اقدام کرده است، باید گزارش شود تا سریعا برخوردهاي لازم صورت پذیرد. 

حبیبی خاطرنشان کرد: مهد کودك کاري تخصصی است که با آموزش و تربیت عجین است و هرگز هیچ دستگاهی نباید به این

 
نهادها به عنوان مکانی درآمدزا نگاه کند. 

وي یادآور شد: دورانی که کودکان در مهدکودك ها تربیت می شوند بسیار حساس و مهم است دستگاه هاي اجرایی باید به اهمیت

 
این مراکز بیش از پیش توجه کنند تا نسل آینده دچار مشکل نشود. 

 
استان قزوین داراي 110 مهدکودك است. 



 
برچسب ها 

 
- ویروس کرونا 

 
- تسهیلات بانکی 

 
- استان قزوین 

 
- مهدکودك 

 
- سازمان بهزیستی کشور 

 
پروندهٔ خبري 

- کرونا در ایران؛ آخرین اخبار و گزارش ها



کارآفرینی جوان ایلامی با پول قرضی/ ارتباط شیرین عروس و خواهرشوهر

در کارگاه قنادي

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  101  |  تاریخ: 1399/04/30

 به گزارش خبرگزاري فارس از ایلام، با توجه به اینکه
امروزه یکی از مشکلات کشور اشتغال است؛ حمایت مسوولین از کارآفرینانی که خود با سرمایه اولیه دست به اشتغالزایی زده و در
جامعه اشتغال را رونق می دهند با اهمیت است. کارآفرینی از محورهاي اصلی رشد و توسعه بوده زیرا موجب اشتغال و افزایش سود و

 
سرمایه می شود، این در حالی است که موجب پر شدن شکاف ها و خلاهاي بازار کار خواهد شد و نتیجه مطلوبی را به دنبال دارد.  

در حالی که بیکاري به معضل اصلی جوانان و خانواده ها و چالش اصلی پیشرو آن ها تبدیل شده است، جامعه از آسیب هاي اجتماعی
ناشی از بیکاري و به دنبال آن فقر رنج می برد و ایجاد مشاغل و راه اندازي کارگاه ها می تواند راهکاري موثر براي کاهش بیکاري و

 
توسعه اقتصادي جامعه باشد.  

حکایت سختی و رنج حاصل از بیکاري و آرزوي رسیدن به خواسته ها شاید کمی سخت باشد اما چه دلنشین است زمانی که امید را

 
از دست ندهیم و با توکل به خدا در مسیري که پیشرو داریم، تلاش کنیم و نتیجه اي شیرین برایمان به ارمغان آید.  

 
 

 
  

 
راه اندازي اولین قنادي در شهرستان چرداول 



حسین ثابتی جوان ایلامی فعالی است که در زندگی سختی هاي زیادي را متحمل شده و اکنون به فکر راه اندازي اولین قنادي در

 
شهرستان چرداول افتاده و از این راه  کسب درآمد حلال می کند. 

موضوع اراده و جدیت جوانان و توجه به شعار سال جهش تولید، خبرنگار فارس را بر آن داشت تا از نزدیک به کارگاه قنادي این جوان

 
ایلامی برود و از نزدیک گفت وگویی با وي داشته باشد. 

ثابتی با شرح سختی هایی که کشیده به خبرنگار فارس، گفت: اشتغال، این روزها سخت است به خصوص براي من که تمام راه ها را
رفتم، درس خواندم که سرکار بروم، در این راه برخی مسوولین قول هم دادند ولی عمل نکردند؛ با این وضعیت اقتصادي و شرایط
سخت استخدام ها تصمیم گرفتم مبلغ 10 میلیون تومان قرض بگیرم و با آن کارگاهی قنادي را راه اندازي کنم، باید گفت هیچ نهادي

 
به بنده کمک نکرده و این براي شروع به کار یک جوان که الان تمام امیدش این کارگاه و درآمد حاصل از آن است خوشایند نیست.  

 
 

 
نیازمند حمایت مسوولین 

وي افزود: همانطور که می بینید این کارگاه کوچک است و فعلا خواهر و همسرم در کنار من مشغول کار هستند، اي کاش نهادي
باشد به ما کمک کند تا این کارگاه را ارتقا دهم؛ هواي گرم کارگاه، تلاش هاي پی درپی همسرم و خواهرم ستودنی است، تمام هدف
ما درست کردن محصول با کیفیت به دست مردم است، اگر مسوولین مقدار کمی به این واحد تولیدي کمک کنند ما می توانیم چند

 
نفر دیگر را مشغول به کار کنیم؛ عمده محصولات ما شیرینی ها و همچنین محصولات بومی و شیرینی هاي سنتی ایلامی است. 

ثابتی با بیان مشکلات خود، ادامه داد: تنها مشکل این کارگاه تولیدي هم اکنون نبود حمایت و کمک مسوولین به عنوان کاتالیزوري

 
براي دست به کار کردن دیگر جوانان است. 

همسر این کارآفرین نیز گفت: توجه به نیروي کار جوان، متخصص، متاسفانه این روزها نادیده گرفته شده است، تفاوتی نمی کند

 
جوانان در چه کاري شروع به کار کنند، مهم آن است که توسط یک جوان اشتغال زایی به وجود آید. 

 
وي افزود: بنده و همسرم هر دو تحصیلات عالیه داریم و انتظار داریم سازمان هاي مربوطه تا حد امکان از ما حمایت کنند. 

 
این بانوي جوان، تصریح کرد: تمام تلاش خود را خواهیم کرد تا در کنار هم شعار سال و جهش تولید را پیش ببریم.  



 
 

 
  

 
حمایت هاي صنفی از تولیدکنندکان کافی نیست 

محمد فاضلی مدیر مسوول اتحادیه صنف قنادان نیز در گفت وگو با خبرنگار فارس، اظهار داشت: تعداد 70 کارگاه در سطح شهر، زیر
نظر اتحادیه قنادان ایلام فعال بوده و تعداد بیش از هزار نفر به صورت مستقیم و تعداد بیش از 500 نفر به صورت غیر مستقیم

 
مشغول کار هستند. 

وي افزود: از سال 95 تا 98 تعداد 12 کارگاه تعطیل و تعداد 30 واحد صنفی جمع آوري و تعطیل گشته است؛ با توجه به سال جهش
تولید هم زمان با وضعیت موجود و گرانی بیش از حد و ضعیف شدن بازار تولیدي ها هم اکنون از ابتداي سال تا به حال شاهد جمع

 
آوري و بیکار شدن نیروهاي تولیدي بوده ایم. 

مدیر مسوول اتحادیه صنف قنادان ایلام، تصریح کرد: حمایتی که اتحادیه قنادان بتواند از واحد صنفی خود کند به تنهایی جواب نمی
دهد؛ حمایت از طرف سازمان صنعت، معدن و تجارت با دادن وام کم بهره، سازمان امور مالیاتی با بخشش مالیات و سازمان بیمه

 
تامین اجتماعی می تواند به کمک واحد تولیدي بیایند.  

 
خبرنگار: کبري هواسی 

انتهاي پیام/ 970813/و



استقلال مالی 835 بانو با ایده کارآفرین کنگانی+عکس

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  102  |  تاریخ: 1399/04/30

 به گزارش خبرگزاري فارس از شهرستان کنگان، تعاون و
همکاري دو کلیدواژه اي است که می تواند در گره گشایی مشکلات کشود تاثیر گذار باشد. امروزه در این شرایط بد اقتصادي و
همچنین مشکلاتی از قبیل بیکاري و گرانی زندگی را بر مردم سخت تر کرده است و باعث شده تا در یک خانواده زن و مرد هردو به

 
دنبال شغل و کسب درآمد باشند تا بتواند یک زندگی ساده در کنار هم داشته باشند. 

اما با توجه به نبود اشتغال،کارآفرینان می توانند با کارآفرینی در رفع این معضل گام موثري بردارند که نیاز است مسؤولین امر نسبت

 
به رفع موانع کارآفرینان و ایجاد تسهیلات براي آن ها اقدام کنند. 

سمیرا سلیمیان یک بانوي کارآفرین موفق کنگانی که با تشکیل مجمع حمایت از مشاغل خانگی بانوان توانسته در ایجاد اشتغالزایی و

 
کمک به چند خانواده موثر عمل کند. 

 
 

 
فارس: خودتان را معرفی کنید؟ 



سمیرا سلیمیان متولد یکی از شهرهاي اصفهان، چهار فرزند دارم و علاقه زیادي به هنردارم همچنین مدرك تحصیلی سطح دو حوزه

 
هست. 

 
فارس: شروع به کار را چگونه و از چه سنی آغاز کردید؟ 

یاد گیري کارهاي هنري از 6 سالگی شروع کردم و علاقه زیادي به کار و فعالیت داشتم، از زمانی که دیپلم گرفتم کنار درس مشغول
به کارهاي هنري شدم اما رسما از سال 84 در شهر خود مشغول به خیاطی شدم و از سال 91 در شهر کنگان تولیدي خیاطی زدم و

 
کنار کار تولیدي آموزش و فعالیت هاي فرهنگی داشتم. 

 
فارس: از چه سالی و با چه هدفی اقدام به تشکیل مجمع بانوان کردید؟ 

از سال 94 آموزش رایگان و بعضی رشته ها با هزینه، رشته اي خاصی رو شروع کردم از هنرجوها می خواستم که آن ها هم کنار من
آموزش دهند. هدفم از این کار کمک به خانم هایی بود که نیاز مالی داشتند و دلم می خواست به آنها کمک شود، می خواستم مثل

 
خودم مستقل و نیاز مالی به کسی نداشته باشند. 

 
 

 
فارس: در ابتدا چند نفر زیر نظر شما مشغول به کار بودند؟ 

من با چهار نفر شروع کردم و الان 835 نفر عضو مجمع ما ثابت هستند و فعالیت می کنند، همچنین 375 نفر هم بصورت غیر

 
رسمی(کارهاي غیر از مجمع) فعالیت می کنند. 

 
فارس: از مشکلات و موانع سر راهتان بگویید؟ 

مشکلات خیلی زیادي داشتم اما خدا خیلی کمکم کرد همیشه حضورش را احساس می کنم. اما از مهمترین مشکلاتی که دارم نبود
مکان مختص به خود مجمع بانوان، عدم حمایت ارگان هاي مختلف از ما، نبود سرمایه براي ایحاد کارگاه ها و همچنین نداشتن

 
بازارچه براي ارائه محصولات تولید شده بانوان در شهرستان. 



 
 

فارس: در جامعه گفته می شود زنان محدودیت ها و موانعی بر سر راهشان براي پیشرفت وجود دارند، نظر شما در این زمینه چیست

 
و  آیا شما با مشکلی مواجه بودید؟ 

از نظر من در جامعه ما یک زن هم می تواند خیلی راحت در جامعه حضور پیدا کند و پیشرفت هاي زیادي داشته باشه اگر حجابش و

 
طرز برخوردش مناسب باشد قطعا هیچ مشکلی پیش نمی آید و محدودیتی هم نخواهد داشت. 

 
فارس: در این راه چه کسی راه را براي شما باز کرد تا شما موفقیت هاي بزرگ را کسب کنید؟ 

همسرم .در تمام مراحل و مشکلات موجود در راه کنار من بوده حتی گاهی من دلسرد و خسته می شدم ولی وجود ایشون بود که

 
مسیر را هموار می کرد. 



 
 

 
فارس: براي بانوان جویاي کار چه پیشنهادي دارید؟ 

از همه بانوان چهار شهرستان جنوبی تقاضا می کنم سري به مجمع ما بزنند سطح توقعات خودشان در مورد حقوق و کار پایین
بیاورند و در کنار زندگی روز مره فنی را یاد بگیرند و شروع به فعالیت در منزل یا کارگاه هاي مجمع بانوان کنند. یا اگر هنري دارند

 
حتما به جنبه اقتصادي آن فکر کنند ما کمکشون می کنیم اگر خودشون قدمی بردارند. 

 
فارس: تقاضاي شما از مسؤولین براي هموار کردن راه براي افراد جویاي کار و کارآفرینان چیست؟ 

من به عنوان یک کارآفرین از مسؤولین تقاضا دارم که گوش شنوا داشته باشند و کمی براي ما وقت بگذارند، انتظار داریم کمی با ما

 
همراهی کنند و مهمترین خداسته من از مسؤولین یک مکان ثابت براي فعالیت هاي مجمع بدهند. 

 
گفت وگو: صلاح خنافره 

انتهاي پیام/ر



مهدي حبیب پور مجاهد فرهنگی به یاران شهیدش پیوست

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  103  |  تاریخ: 1399/04/30

به گزارش خبرگزاري فارس از اسلامشهر، حاج مهدي
حبیب پور درشامگاه آخرین یکشنبه ماه ذي القعده و در
آستانه شهادت حضرت جوادالائمه علیه السلام، دعوت حق

 
را لبیک گفت و به دیار باقی شتافت. 

حاج مهدي که با  تلاش و پشتکار بی نظیر خود در عرصه
خدمات رسانی و خدمت به محرومین  جامعه فردي
شناخته شده و مجاهد خستگی ناپذیر جبهه هاي فرهنگی،

اجتماعی و اقتصادي بود، در اثر ابتلا به ویروس منحوس کرونا  آخرین روزهاي عمر با برکت خود را به اجبار با بستري شدن  در
بیمارستان بقیه اله تهران سپري کرد و در نهایت درآستانه سالروز شهادت حضرت جواد الائمه دعوت حق را لبیک گفت و جان به

 
جان آفرین تسلیم کرد. 

این مجاهد نستوه که به گواهی همه هم رزمانش، در مسیر پاسداري از آرمان هاي انقلاب اسلامی در تمامی عرصه ها شبانه روز در

 
حال مجاهدت بود؛ 

از هر راه و روشی براي خدمات رسانی و خدمت به بندگان خداوند تلاش می کرد، گاه در مقام تبلیغ فرهنگ اهل بیت در قالب ترویج
فرهنگ مطالعه و کتاب خوانی، گاه در مقام کارآفرینی براي محرومین، گاه در جایگاه یک خَیّر دلسوز و حامی ایتام و افراد بی بضاعت

 
و گاه در مقام مولد محصولات و پوشاك ایرانی اسلامی، شجره هاي پر ثمر و با برکتی کاشت و با این همه حرکت، آرام و قرار نداشت. 

حاج مهدي با کسب افتخار خادمی در خیریه جهادي حضرت جوادالائمه علیه السلام و  با ابراز ارادت به  خاندان  اهل بیت (ع) علاوه
بر ترویج  دین مبین اسلام  و فرهنگ ایثار و شهادت، زمینه تقرب  هرچه بیتشر به معبود خویش را فراهم ساخت، انشاله که این

 
اقدامات اسباب حسن عاقبت را براي این بسیجی مکتب حضرت روح االله و فدایی حضرت سیدعلی فراهم  خواهد کرد. 

بنابراعلام خانواده این مجاهد نستوه، پیکر مطهر  حاج مهدي حبیب پور با حضور جمعی از دوستان و خانواده آن مرحوم با رعایت
پورتکل هاي بهداشتی   امروز  در قطعه 51 گلزار بهشت زهراي تهران تشییع ودر جوار دوستان و یاران و همرزمان  شهیدش تدفین و

 
در خانه ابدي آرام گرفت. 

در پی درگذشت مجاهد خستگی ناپذیر  عرصه هاي خدمت جهادي حاج مهدي حبیب پور  جمعی از مقامات، شخصیتهاي، مقامات و
مسئولین  استانی و شهرستانی از جمله مهدي شریفیان نماینده مردم اسلامشهر در مجلس شوراي اسلامی،فرمانده سپاه ناحیه
سیدالشهدا، فرماندار، شهردار، امام جمعه  واوان و دبیرجبهه فرهنگی جنوب غرب استان تهران  و ...  این ضایعه عظیم را به خانواده و



 
بازماندگان و همرزمان  این  یار سفر کرده تسلیت گفتند.  

مرحوم حبیب پور از همان روزهاي نخست شیوع ویروس کرونا همکاري صمیمانه و صادقانه اي با ستاد مقابله با کروناي شهرستان

 
داشت و در زمینه تولید ماسک مورد نیاز مردم خدمات شایانی ارائه کرد. 

انتهاي پیام /67021



«بایسته هاي حوزه علمیه انقلابی» در میزگرد شفقنا: حوزه انقلابی در مقابل

ظلم به مردم سکوت نمی کند/ حوزویان انقلابی به سراغ نظام بانکی به عنوان

مهره اوّل دومینوي مفاسد اقتصادي بروند/ آزادي و آزادگی ...

منبع: شفقناشماره خبر:  104  |  تاریخ: 1399/04/30

شفقنا- تاکید بزرگان حوزه بر ضرورت تحول در حوزه علمیه موجب شد تا ابعاد حوزه علمیه انقلابی و نیازهاي امروز انقلابی
گري مورد بررسی قرار گیرد. حجت الاسلام والمسلمین پیکري، مدیر حوزه علمیه الامام علی ابن ابی طالب معتقد است: حوزه

انقلابی یعنی محل و مرکزي که نشست و برخاست در آن موجب تعلیم و تعلم دینی ...

 
 

شفقنا- تاکید بزرگان حوزه بر ضرورت تحول در حوزه علمیه موجب شد تا ابعاد حوزه علمیه انقلابی و نیازهاي امروز انقلابی گري مورد

 
بررسی قرار گیرد. 

حجت الاسلام والمسلمین پیکري، مدیر حوزه علمیه الامام علی ابن ابی طالب معتقد است: حوزه انقلابی یعنی محل و مرکزي که
نشست و برخاست در آن موجب تعلیم و تعلم دینی می شود که آن دین ظلم کردن و زیر بار ظلم رفتن را بر نمی تابد. تعریف حوزه
انقلابی به دلیل دردمندي نسبت به دین و خلق خداوند به وجود می آید و چون مأموریت هاي مهم طلاب و حوزویان این است که به
دین و خلق خدا خدمت کنند بنابراین اگر بخواهیم یک تعریف یا مفهوم درست از حوزه انقلابی ارایه دهیم باید بگوییم حوزه اي که
نسبت به ظلم و ستم ناملایمات علیه دین و خلق خدا عکس العمل نشان می دهد. براي تحقق این مفهوم از حوزه علمیه انقلابی

 
ساختار حوزه در زمینه هاي مدرك گرایی، استاد محوري و نظریه محوري ایده آل نیست. 

حوزه انقلابی و روحانیّت وظیفه دارند به سراغ مهره ي اوّل دومینوي مفاسد اقتصادي یعنی نظام بانکی بروند چرا که معتقدم ریشه

 
مشکلات اقتصادي کشور در نظام بانکی است. 

نظام بانکداري با بنگاهداري که به راه انداخته به اقتصاد کشور و زندگی مردم صدمه وارد می کند. تعداد کارمندان بانک و اعضاي
هیات مدیره و مالکان این بانک ها در جمع شاید نزدیک به چند ده هزار نفر شوند، پس نباید 80 میلیون نفر را قربانی منافع این

 
تعداد محدود نفر کنیم. 

ما مثلاً شوراي فقهی بانک مرکزي داریم که این شورا وظیفه دارد رویه ها و بخشنامه ها را با احکام و شریعت مذهب تشیع تطبیق
دهد، امروز باید پرسید، آنچه ایده آل عضو شوراي فقهی است در بانک ها اجرا می شود؟ آیا حقوق ماهیانه اي که شوراي فقهی بانک
مرکزي دریافت می کنند تا به امروز مانع از پاسخ دادن صحیح آنان یا ممانعت از رویه هاي نادرست نشده است!؟ شاید برخی از
اعضاي شوراي فقهی بیان کنند که حقوق دریافتی از بانک مرکزي را هبه کردند، حتی به فرض هم که چنین کرده باشند، شما که
عنوان شوراي فقهی را گرفتید نزد خدا و خلق خدا و صاحبان شریعت و مردم مسئول هستید از اینکه می دانید آنچه اجرا می شود با

 
آنچه در ذهن شماست متفاوت است، ولی سکوت کردید! آیا می توانید روز قیامت پاسخگو باشید!؟ 

حجت الاسلام والمسلمین دکتر بلالی، فارغ التحصیل حوزه و دانشگاه در رشته فقه و حقوق و از قضات کشور می گوید: حوزه علمیه
انقلابی باید متصل و مستقل از جمهوري اسلامی باشد. ظهور و بروز این دو ویژگی  حوزه را زنده و شاداب و موثر می کند. اگر در



برهه اي از زمان مردم امیدشان به روحانیت بوده، امروز هم باید همینطور باشد، اما شواهد نشان می دهد این استقلال به دلیل برخی
مسامحه ها و سهل انگاري ها و عافیت طلبی ها تا حدودي از بین رفته است. در خصوص بعُد اتصال حوزه نیز این آسیب احساس می
شود که در شرایط حساس و مهم که کشور دچار فتنه ها و آشوب ها گردیده است با بهانه هاي مختلف از پشتیبانی علمی و عملی

 
جمهوري اسلامی دست کشیده اند که البته براي این دو آسیب هیچ بهانه اي قابل قبول نیست. 

ساختار و شاکله حوزه بر روي سه پایه اصلی، «مسئولان و مدیران، طلاب و متون درسی» استوار است، علاوه بر مسایلی که در موضوع
طلاب و متون درسی مطرح است، نکته مهم این است که برخی از مسئولان حوزه به دلیل مشغله بسیار نمی توانند براي طلبه
دلسوزي کنند، وقت آن رسیده که مدیران و فضلاي حوزه ایثار کنند و از پست ها و مقام ها بگذرند و به تحول خواهی رسیدگی کنند،
واقعاً درد است که بعد از گذشت سالها حوزه علمیه انقلابی هنوز نتوانسته معضل مدرك و مدارج علمی را حل کند. این چه انقلابی
گري است؟! این همه هزینه می کنیم، اما نمی توانیم نظام بانکی را اصلاح کنیم؛ حوزه انقلابی حقیقی باید نظام بانکی که براساس ربا
ساخته شده را تخریب کند و نظام بانکی جدیدي بسازد. امروز خواست مردم از حوزه انقلابی برطرف کردن نیاز هایی از این دست

 
است. 

 
متن کامل میزگرد شفقنا را می خوانید:  

   برخی معتقدند که حوزه علمیه غیر انقلابی نداریم و حوزه علمیه همواره انقلابی است، از نظر شما یک حوزه علمیه انقلابی چه

 
تعریفی یا چه معنا و مفهومی دارد؟ 

 
 

 
حجت الاسلام و المسلمین پیکري: 

 
حوزه انقلابی مفهوم، مصداق و الگوهایی دارد که مختص به خود آن است 

اساساً هرگاه در عبارت هاي مضاف که یک کلمه اي به کلمه دیگري اضافه می شود، تعریف آن مقید می گردد و از اطلاق و عمومیت
خارج می شود. اگر کلمه انقلاب و انقلابی را کنار حوزه قرار ندهیم، معنی گسترده اي دارد مانند انقلاب روسیه، فرانسه و کوبا و حتی
انقلابیونی شامل لنین و استالین و چگوآرا را هم می توان نام برد، اما اگر کلمه انقلابی در کنار حوزه قرار گیرد، آن زمان مفهوم دیگري
پیدا می کند. بنده هر انقلابی را محصول حوزه نمی دانم و به نظرم حوزه انقلابی مفهوم، مصداق و الگوهایی دارد که مختص به خود

 
آن است. 

 
حوزه انقلابی ظلم کردن و زیر بار ظلم رفتن را بر نمی تابد 

حوزه انقلابی یعنی محل و مرکزي که نشست و برخاست در آن موجب تعلیم و تعلم دینی می شود که آن دین ظلم کردن و زیر بار
ظلم رفتن را بر نمی تابد. و این صفت انقلابی در جوهر آن وجود دارد، چنین حوزه اي رهبرانی دارد که الگوي سایرین هستند و در
این زمینه هیچ الگویی بهتر از انبیاء و اولیاي الهی نداریم. به نظر بنده سردمداران حوزه انقلابی انبیا بودند که حرف دین خدا را یاد
می دادند و بسیار هم انقلابی بودند. بنابراین حوزه علمیه اصیل و حقیقی همواره انقلابی است چون در حوزه سخن خدا و اولیاء خدا

 
مطرح است و در صدر این سخنان ظلم نکردن و زیر بار ظلم نرفتن است. 



 
در زندگی انبیا دقت کنیم و یک طلبه انقلابی شویم 

اگر بخواهم انبیا و اولیاي الهی را به عنوان یک الگوي خط شکن حوزه انقلابی و یک الگوي عمومی براي همه حوزه هاي انقلابی
معرفی کنم باید بگویم که همین قدر کافی است که ما به رفتار، منش، زندگی و نوع برخورد انبیا در همه امور نگاه کنیم و آنها را الگو
قرار دهیم. دقت کنیم و ببینیم انبیا با خود و زندگی شخصی، دوست، آشنا و دشمن چه می گفتند و چگونه رفتار می کردند، انبیا و
اولیا هستند که می دانند کجا باید یک مؤمن انقلابی شعله ور باشد و کجا باید اهل سکوت و تحمل رنج و مصیبت باشند. این الگوي
انقلابی گري بسیار براي ما راهگشاست. اگر در زندگی انبیا دقت کنیم، می توانیم یک طلبه انقلابی شویم چون از پیامبران و اولیاي
الهی سرمشق می گیریم که کجا فریاد بکشیم و کجا فریاد نکشیم، چه مسایلی را تحمل کنیم و چه مسایلی را تحمل نکنیم، چه
مطالباتی را پیگیري کنیم یا پیگیري نکنیم چون بناست ما خروجی یک حوزه انقلابی باشیم پس اگر خداي متعال فرمود: «لقََدْ کَانَ
ِ أُسْوَهٌ حَسَنَهٌ» (آیه 21 سوره مبارکه احزاب) در موضوع انقلابی گري نیز اسوه ي حسنه رسول خدا و آل االله صلوات لکَُمْ فِی رَسُولِ االلهَّ

 
االله علیهم اجمعین هستند. 

 
انقلاب زمانی به وجود می آید که یک محرك بیرونی با ارزش ها و باورهاي آن انقلاب سازگار نیست 

امّا در زمینه مفهوم حوزه انقلابی باید بگویم، کلمه انقلاب وقتی به حوزه گره می خورد، ماهیت اصلی خود را از دست نمی دهد چرا
که انقلاب، انقلاب است. در واقع کلمه قلب در باب انفعال تبدیل به انقلاب شده است؛ قلب یعنی دگرگونی و وقتی در باب انفعال
معنی انقلاب پیدا می کند یعنی یک دگرگونی که منشأ آن بیرونی است، یک درد، رنج، فشار، استکبار، ظلم و ستمی که باعث شده
این دگرگونی به وجود آید. اگر همه محیط اطراف و مقتضیات زمان، مرتب و منظم باشد و ستم و ظلمی در کار نباشد انقلابی در پی
آن نخواهد بود و دگرگونی هم به وجود نخواهد آمد. انقلاب زمانی به وجود می آید که یک محرك بیرونی با ارزش ها و باورهاي آن
انقلاب سازگار نیست. به عنوان مثال در دوره اي به دلیل مقتضیات زمان مردم تصمیم گرفتند روش هاي سنتی را کنار بگذارند،
تحقق این امر در آن زمان مستلزم اتلاف هزینه، عمر و سرمایه بود اما چون نارضایتی نفوس را در پی داشت رخ داد و انقلاب صنعتی

 
در دنیا به وجود آمد. نمونه دیگر انقلاب کارگري بود که به خاطر ظلم به کارگران رخ داد. 

 
تعریف حوزه انقلابی به دلیل دردمندي نسبت به دین و خلق خداوند به وجود می آید 

تعریف حوزه انقلابی به دلیل دردمندي نسبت به دین و خلق خداوند به وجود می آید و چون مأموریت هاي مهم طلاب و حوزویان
این است که به دین و خلق خدا خدمت کنند بنابراین اگر بخواهیم یک تعریف یا مفهوم درست از حوزه انقلابی ارایه دهیم باید بگوییم
حوزه اي که نسبت به ظلم و ستم ناملایمات علیه دین و خلق خدا عکس العمل نشان می دهد. به تعبیر دیگر مجموعه اي از پیروان
انبیا و اولیا که نسبت به مشکلات دینی و متدینین که مسلماً منشأ بیرون از دین دارد، فریاد می کشند، اقدام و چاره جویی می کنند

 
و پیش قدم می شوند. 

 
حوزه انقلابی حوزه اي نیست که در مقابل ظلم و ستم به خلق خدا سکوت کند 

قیام حوزه انقلابی در مقابله با کسانی است که علیه دین اقدام می کنند یا کسانی که دین را مصادره به مطلوب می کنند و در نهایت
به نام دین ظلم می کنند، حوزه انقلابی حوزه اي نیست که در مقابل ظلم و ستم به خلق خدا سکوت کند یا با این ظلم کنار بیاید
بلکه عکس العمل نشان می دهد چرا که پیروان انبیا به خود و دیگران ظلم نمی کنند به عنوان مثال زمانی که حضرت ابراهیم(ع)
انقلاب یا قیام کرد، بت پرستی را ظلم به خود و خدا می دانست و اعلام کرد که چنین ظلمی به خود نکنید. باید دقت کنیم که بت
پرستی یک دین بود امّا دین منحرف و یک سیاست موذیانه اي که امر دین و پرستش را در خدمت خود گرفته بود و گرایش به



عبادت و پرستش را مصادره به مطلوب کرده بود. بنابراین تعریف بنده از حوزه انقلابی این است: «مجموعه اي که پیروان انبیا دور هم

 
جمع شدند تا در مقابل دشمنان دین و ضربه زنندگان به خلق خدا و متدینین، هر کسی که باشد، قیام کنند.» 

 
 

 
حجت الاسلام و المسلمین بلالی: 

 
همانطور که اشاره کردید برخی صاحب نظران حوزه را به دو قسم انقلابی و غیر انقلابی تقسیم بندي می نمایند. 

 
ذات و اساس و شاکله حوزه باید تحول خواه باشد 

به نظرم انقلابی یک وصف با خصوصیت تأکیدي است. در اوصاف، اصل بر این است که احترازي باشند، و در مواردي  وصف به جاي
احترازي بودن، به نحو تاکیدي مد نظر قرار می گیرد. در خصوص حوزه نیز، حوزه انقلابی یک وصف و قیدي است که بر ماهیت و
شاکله حوزه تاکید مجدد می کند. به نظر نمی توانیم بگوییم که حوزه انقلابی است یا غیر انقلابی است چرا که ذات و اساس و شاکله
حوزه با این محوریت شکل گرفته است که تحول خواه باشد و مترقی و ره به جلو باشد و نو به نو منقلب شود. با این توضیح روشن می
شود که تقسیم بندي حوزه به انقلابی یا غیر انقلابی تقسیم بندي ناصحیحی است چراکه ذات حوزه تحول گر است و همان طور که
علماي علم منطق گفته اند ذاتی شی لاینفک از این رو نمی توان متحول شدن و رو به جلو و مترقی بودن و در یک کلمه انقلابی بودن

 
را از حوزه گرفت. 

براي اینکه از فضاي بحث عمومی و متداول حوزه انقلابی و غیر انقلابی خارج نشویم و در آن مدار هم صحبت کرده باشیم می خواهم
معیار و ملاك دیگري براي تقسیم بندي حوزه ارائه کنم که قابلیت تفسیرهاي گوناگون نداشته باشد مانند برخی تفاسیري که برخی از
افراد با سو نیت از عنوان ولایتی و تابع ولی بودن داشتند که مقصود و اراده شان از ولایتی بودن دقیقا غیرمعناي متعارف آن بوده است

 
و فقط براي همراهی با عموم افراد جامعه و در واقع فریب آنان از یک لفظ مشترك استفاده می کردند. 

حوزه انقلابی که در ذات آن تحول خواهی بود باید ویژگی ها و مختصات دیگري نیز داشته باشد و معتقدم مهم ترین آن مختصات و

 
ویژگی ها که مائز و فارق حوزه ها با یکدیگر است رابطه حوزه ها با جمهوري اسلامی است، 

 
حوزه علمیه پویا باید با جمهوري اسلامی اتصال و استقلال داشته باشد 

ارتباط و رابطه حوزه با جمهوري اسلامی دو ویژگی بارز دارد: استقلال و اتصال که هر دوي این خصوصیات باید توامان در حوزه اي که

 
داعیه پویا بودن و پاسخگو بودن را دارد موجود باشد. 

 
برخی به دنبال تضعیف نقش روحانیت و حوزه در جمهوري اسلامی و انقلاب هستند 

مرحوم امام خمینی(ره) فرمودند: اگر روحانیت نبود، جمهوري اسلامی و انقلاب به اینجا نمی رسید، این سخن نشان می دهد که امام
حساسیت خاصی بر روي نقش روحانیت و حوزه دارند که البته امروزه برخی افراد از طرق مختلف سعی دارند مفهوم این سخن را
تضعیف نمایند. به عنوان مثال افرادي با عناوین مختلف در تلویزیون جمهوري اسلامی مشغول به بیان تفسیر قرآن در صدا و سیماي
جمهوري اسلامی هستند به نظر بنده این یک اشتباه راهبردي است که توالی فاسد متعددي دارد. شاید برخی افراد نظرشان این باشد



که آن افراد هم درس خوانده، وباید مجاز به بیان تفسیر باشند اما صداو سیماي جمهوري اسلامی وقتی می خواهد مفسر در رسانه اي
ملی بیاورد و قرآن و تفسیر آن را ترویج کند باید نخبگان و عالمانی چون حضرت آیت االله جوادي آملی یا افراد مورد تایید ایشان را که
با زبان توده مردم تفسیر را بیان می نمایند به مردم معرفی نمایند، نباید این مساله را ترویج کنیم که می شود دین و اسلام را از غیر
روحانیت متعهد و متخصص نیز گرفت چرا که این انحراف است و امروز این نوع از انحراف در همین حوزه انقلابی وجود دارد.ولی در

 
حوزه متصل به جمهوري اسلامی و مستقل از جمهوري اسلامی وجود ندارد و با دقت بیشتري مورد توجه قرار می گیرد. 

 
در تعریف مفهوم حوزه انقلابی با تعریف رایج مخالف هستم 

بنابراین بنده در تعریف مفهوم حوزه انقلابی با تعریف رایج مخالف هستم و معتقدم حوزه انقلابی دو ویژگی عمده دارد، باید متصل به
جمهوري اسلامی و مستقل از جمهوري اسلامی باشد. ظهور و بروز این دو ویژگی  حوزه را زنده و شاداب و موثر میکند.اگر در برهه اي
از زمان مردم امیدشان به روحانیت بوده، امروز هم باید همینطور باشد، اما شواهد نشان می دهد این استقلال به دلیل برخی مسامحه
ها و سهل انگاري ها و عافیت طلبی ها تا حدودي از بین رفته است. در خصوص بعد اتصال حوزه نیز این آسیب احساس می شود که
در شرایط حساس و مهم که کشور دچار فتنه ها و آشوب ها گردیده است با بهانه هاي مختلف از پشتیبانی علمی و عملی جمهوري

 
اسلامی دست کشیده اند که البته براي این دو آیب هیچ بهانه اي قابل قبول نیست. 

آقاي پیکري طبق تعریفی که از حوزه علمیه انقلابی داشتید و اشاره کردید حوزه انقلابی باید نسبت به ناملایمات و مشکلات مردم
عکس العمل نشان دهد، حوزه عملیه فعلی را تا چه میزان انقلابی می دانید و باید چه ساختارها و برنامه هایی در حوزه علمیه تغییر

 
کند تا به این هدف برسیم؟ 

 
ساختار فعلی حوزه ایده آل نیست 

 
برخی از طلاب تبدیل به طلبه هاي شب امتحانی شده اند 

 
 

 
حجت الاسلام و المسلمین پیکري: 

ساختار فعلی حوزه ایده آل نیست، اما در حد خود توانسته جوابگوي نیازهاي درونی حوزه باشد اگرچه همین حوزه نتوانسته نیازهاي
بیرونی را به طور کامل پاسخگو باشد. در مقطعی نه چندان دور در جامعه ي ایران کسی طلبه نمی شد و به دنبال علم دین نمی رفت
و در نتیجه ضرورت وجود ساختار و تشکیلات تا آن حد نبود، یک ساختار ساده با محوریت مرجعیت وجود داشت که اتفاقاً ساختار
بسیار کاربردي و مقدسی بود، ولی مقتضیات زمان تفاوت کرد، بعد از پیروزي انقلاب شکوهمند اسلامی سال 57 نه تنها در ایران بلکه
در اقصی نقاط بلاد اسلامی مردم مسلمان اقبال پیدا کردند به اینکه علم دین را یاد بگیرند لذا در خصوص انجام وظایف انقلابی گري
نیز امام خمینی(ره) تنها براي جوانان ایران الگو نشدند بلکه براي کل نظام روحانیت در جهان تشیع و اسلام این انگیزه به وجود آمد
که به سمت فراگیري بهتر و بیشتر علوم دینی بروند. به طور طبیعی نیاز بود تشکیلات و ساختاري وجود داشته باشد که همین حوزه
علمیه است. منتها در حال حاضر این ساختار کامل و ایده آل نیست به دلیل اینکه یک آفت بزرگ پیدا کرده و نمی توان از این آفت
صرف نظر کرد و آن اینکه ساختار فعلی دچار آفت مدرك گرایی شده است. این ساختار نامطلوب در دراز مدت منجر به تهی شدن از

 
محتوا نیز می شود و در حال حاضر متاسفانه برخی از طلاب در رده هاي مختلف تبدیل به طلبه هاي شب امتحانی شده اند. 



زمانی افتخار این بود که در حوزه هاي علمیه جهان اسلام یک کتابی دو مرتبه خوانده شود، افتخار این بود که کسی بگوید این کتاب
را خواندم و نفهمیدم و با استاد دیگر خواندم و فهمیدم، افتخار این بود که بگوید من متنی را چند بار خواندم، ولی امروز بیان چنین

 
مطالبی ننگ است! 

 
ساختار حوزه دچار این آفت شده که با الگوبرداري از دانشگاه، مدرك گرایی را وارد حوزه کرده است 

متاسفانه ساختار حوزه دچار این آفت شده که با الگوبرداري از دانشگاه، مدرك گرایی را وارد حوزه کرده است. وجود اصل این ساختار
ضرورت قطعی است چون میزان اقبال کنندگان به طلبه شدن و حضور در عرصه حوزه علمیه قابل مقایسه با قدیم و پیش از انقلاب
نیست بنابراین ما قطعاً و عقلاً نیازمند به یک ساختار هستیم، اما اینکه این ساختار با الگوگیري از وزارت علوم و دانشگاه ها، مدرك
محور شده، آفت بزرگی است و یکی از عیب هاي آن این آفت است که اکثراً شب امتحانی هستند و کمتر کسی به دنبال فهم عمیق
مطالب است. البته شوراي عالی مدیریت حوزه علمیه براي این مورد طرح ها و برنامه هاي مختلفی را اجرا کردند یا در حال آماده
سازي براي اجرا هستند؛ براساس همین تلاش ها هدفگذاري هاي خوبی ولو در قالب شعار مطرح شد و این جاي شکر و خوشحالی
دارد. به عنوان مثال مسئولین محترم شوراي عالی در حوزه هاي علمیه می فرمایند که ما می خواهیم حوزه ها استاد محور باشد، این
سخن اصیل و درستی است چرا که استاد محوري یعنی حاشیه ها را کم کردیم و کار را به اهل آن و کسی که به علم نزدیک تر است،

 
سپردیم. 

در قدیم حوزه ها استاد محور بود لذا طلبه ها وقتی می خواستند درس جدیدي را شروع کنند از استاد خود اجازه می گرفتند، اینکه
ما سابقاً این همه اجازات مختلف داشتیم مانند اجازه نقل روایت، اجازه خواندن نماز جماعت و اینکه این درس یا کتاب را بخوانند یا

 
نه؟ به این دلیل بود که مشورت می کردند و عقل استاد را بر عقل خود ترجیح می دادند. 

 
استاد محوري ضرورت حوزه هاي علمیه است 

در حال حاضر در بهترین دانشگاه هاي دنیا استاد محوري حاکم است، در این دانشگاه ها اگر کسی بخواهد در مقطع آموزش عالی،
دکتري، فوق لیسانس بگیرد باید استادي وي را از نظر علمی، عقلی، قدرت تحلیل و نکته پردازي، دردمندي، دغدغه مندي و اشتیاق
تأیید کند و اطمینان دهد که این فرد می تواند نظریه پرداز باشد و در سطح بالاتري به تحصیل ادامه دهد. استاد محوري در حوزه
هاي علمیه ما برنامه ریزي شده و حداقل می توانیم بگوییم که به سمت آن حرکت کردند و جزو شعارها قرار گرفته است، اما اینکه تا
چه میزان در تحقق این شعار یا اجراي برنامه ها موفق بودند، قابل بحث و تأمل است. وقتی وارد این مقوله می شویم، می بینیم که
مشکلات بسیاري سر راه اثرگذاري اساتید در حوزه ها نسبت به شاگردانشان وجود دارد مشکلاتی که بخشی به اثبات هویت یک استاد

 
و بخشی هم به حیطه قدرت مانور آن استاد باز می گردد. 

 
ساختار حوزه ها براي اصلاح پس از استاد محوري باید به سمت مدرسه محوري برود 

ساختار حوزه ها براي اصلاح پس از استاد محوري باید به سمت مدرسه محوري برود. همانطور که دکتر بلالی اشاره کردند مهم ترین
شاخصه حوزه انقلابی این است که استقلال داشته باشد و در درون خود استقلال هایی را تعریف کند، در این میان اگر مدرسه ها نیز
اختیار داشته باشند که متناسب با سلیقه هاي مسئولین و بنیانگذاران مدرسه ها و البته در چارچوب هاي کلی جهان اسلام و مذهب

 
تشیع اداره شوند، ماجرا متفاوت خواهد شد. 

 
حوزه باید نظریه محور و اندیشه محور باشد 



 
 روحیه منکوب کردن نسبت به هر نظریه  اي غیر از نظریه خود وجود دارد 

نکته دیگر اینکه ساختار حوزه ها باید به سمتی بروند که این ظرفیت به وجود آید تا حوزه نظریه محور و اندیشه محور باشد. مکتب یا
حوزه در گذشته به نظریه محوري و اندیشه محوري نزدیک تر بود؛ چه اشکالی دارد که امروز حوزه اي براساس نظریه اي خاص تعلیم

 
و تربیت انجام دهد و تعلیم و تربیت در حوزه دیگري با آن نظریه کاملاً تفاوت داشته باشد؟ 

اتفاقاً در تضارب این آرا و افکار است که مجموعه این دو حوزه به نتایج بالاتري می رسند. در حال حاضر در کشورمان و جهان تشیع و
جهان اسلام، متأسفانه در تمام مذاهب اسلام روحیه منکوب کردن نسبت به هر نظریه اي غیر از نظریه خود وجود دارد و این پتانسیل
و ظرفیت که ما حاضر باشیم حرف مخالف خود را بشنویم به شدت کاهش یافته است. ما در درون یک علم مثلاً علم فقه، حاضر

 
نیستیم دو گروه مانند اصولیون و اخباریون را در کنار هم تحمل کنیم. 

در حال حاضر اصولیون در فقه حکومت دارند و اخباریون در انزوا هستند. بنده به شخصه طرفدار اصولیون هستم و معتقدم مبادي
ورود اصولیون به احکام و فقه صحیح تر است، اما زمانی صحیح بودن این سخن نمایش داده می شود که یک اخباري وجود داشته
باشد. اگر اخباري را به یک متهم و مجرم تبدیل کنیم و با ذره بین به دنبال آن بگردیم و وي را تخطئه کنیم، حقانیّت علم اصول

 
چندان مشخص نمی شود. 

 
حوزویان باید اجازه دهند تضارب افکار و نظریه ها صورت گیرد 

در حال حاضر در فلسفه، حکومت با کسانی است که اصالت وجود را قبول دارند در حالی که زمانی حکومت با کسانی بود که اصالت
ماهوي بودند. ساختار حوزه باید این اجازه را بدهد که حوزه در درون خود نظریه محور باشد نه اینکه صاحب نظریه ها را به خاطر
داشتن یک نظریه منکوب کند ولو اینکه آن نظریه اشتباه باشد، باید اجازه دهند تضارب افکار و نظریه ها صورت گیرد. خداوند در
قرآن کریم می فرماید: «خوشا به حال کسانی که همه سخنان را گوش کنند» بنابراین مشخص است که همه حرف ها باید زده شود.
انبیاء نیز چنین کردند به عنوان مثال حضرت ابراهیم(ع) در ابتدا با مردم آن زمان که ستاره پرست بودند همراه شد و به ظاهر ستاره
می پرستید، وقتی ماه طلوع کرد و بر نور ستاره غلبه یافت، به مردم گفت نور ماه زیباتر از ستاره است پس ماه را بپرستیم و مردم
پذیرفتند، وقتی خورشید طلوع کرد و نور ماه ناپدید شد، به مردم گفت به جاي ماه، خورشید را بپرستیم و مردم هم پذیرفتند، وقتی
خورشید غروب کرد حضرت اصل ماجرا را فرمودند که علامه طباطبایی در این مساله ظرافتی را به خرج می دهند و می فرمایند: نام
دیگر برهان صدیقین را می توانیم برهان محبت بگذاریم چون به اینجاي کار که رسید، حضرت ابراهیم فرمودند: «انِیّ لا أُحِبُّ الآْفِلِینَ؛
نمی توانم عاشق چیزي باشم که افول می کند» بنابراین خدایی را می پرستم که مانند ستاره، ماه و خورشید افول نکند. انسان ها اگر

 
پیرو انبیاء باشند باید همین مسیر را بروند و نظریه ها را بشنوند و با دلیل اثبات کنند که نظریه نادرست است و سپس آن را نپذیرند. 

امام خمینی(ره) در میان غیر معصومین خط شکن انقلابی گري در جهان تشیع بود. ایشان انقلاب سال 57 را به لطف خداوند و
عنایت امام زمان(عج) به پیروزي رساند، ساختار انقلاب در شب 22 بهمن 57 یک ساختار پر ظرفیتی بود که همه گروه ها را در خود
جاي می داد، هر کسی حتی توده اي و چریک فدایی خود را در این پیروزي سهیم می دانست. در حقیقت ظرفیت وجودي این انسان
و رهبر انقلابی تا حدي بود که همه را در وجود خود جاي می داد. نیروهاي انقلابی در کنار سایرین تلاش می کردند و هر چه جلوتر
رفتیم انقلابی ها جدا شدند و مشخص شد که انقلابِ چه کسی به دلیل افکار پوچ، انگیزه ها و اغراض مادي و رسیدن به پست و مقام

 
بوده است. 



بعد از نخست وزیري بازرگان، اولین رییس جمهور بنی صدر بود، بنی صدر کسی بود که جامعه بی طبقه توحیدي را تبلیغ می کرد و
کاملاً سخن باطلی بود چرا که از سویی کلمه توحید را استخدام کرده بود و از سوي دیگر رگه هاي آشکاري از اندیشه هاي

 
ماتریالیستی داشت. 

چه کسی گفته که توحید به معناي بی طبقه بودن است؟ چه کسی گفته عدالت به معناي این است که سیاست هاي کمونیستی و
سوسیالیستی در پیش بگیریم؟ بنی صدر قلباً به این سخنان معتقد نبود چون این حرف شیرازه و جوهر درستی ندارد که کسی به آن
معتقد باشد، فقط شعاري براي جمع کردن آرا، افکار و نگاه ها بود؛ ولی در مقابل بنی صدر افرادي مانند شهید بهشتی و شهید
مطهري حضور داشتند که مورد وثوق حوزه هاي علمیه بودند؛ اینان در مقابله اندیشه هاي باطل، اندیشه هاي صحیح را عرضه می
کردند و مردم هم هر دو اندیشه(باطل و صحیح) را می شنیدند و رفتار هر دو طرف(بنی صدر از یک طرف و شهید مطهري و شهید

 
بهشتی از طرف دیگر) را می دیدند و متوجه بودند که در جامعه بی طبقه توحیدي هرج و مرج و وعده هاي دروغ بسیار است. 

 
 

براساس این تجربیات تاریخی امروز نیز ساختار حوزه باید این اجازه را بدهد که حوزه ها نظریه محور شوند تا بهترین نظریه ها بتوانند
قدرت انتخاب مردم را بالا ببرند و خود را معرفی کنند. اگر دهها نظریه باطل در کنار یک نظریه درست قرار گیرد، نتیجه نهایی آن
مشخص است، «إنَِّ البْاطِلَ کانَ زَهُوقاً؛ باطل رفتنی است.» براي اینکه حوزه ها نظریه محور شوند، ساختار مدرك گرایی جوابگو نیست
و باید فکري براي این ساختار شود و ارکانی تعریف گردد به عنوان مثال در حوزه هاي شیعه باید اصولی مانند عصمت، عدالت و توسل
به تعاریف مشخصی برسند و اجازه دهد کسانی که وارد حوزه هاي علمیه شده و طلبه می شوند، اندیشه و نظریه مشخصی را با مبنا
قرار دادن اصول مذهب تشیّع انتخاب کنند، پس از آن، در تضارب این افکار ساختار پر ظرفیت حوزه هاي علمیّه شیعه قابلیّت و قامت

 
خود را نشان می دهد که چه بلندایی دارد. 

امیدوارم روزي برسد که حوزه ها استاد محور، مدرسه محور و بالاتر از همه اینها نظریه محور باشند تا طلبه بتواند انتخاب کند که عمر

 
خویش را در مدرسه کدام نظریه بگذراند و براساس انتخاب نظریه ها در مدرسه خاصی تحصیل کند. 

آقاي بلالی از نظر شما حوزه عملیه انقلابی باید متصل و در کنار آن مستقل از جمهوري اسلامی باشد. تا به امروز حوزه چه میزان در

 
این مسیر موفق بوده و در این راستا چه ساختار و برنامه هایی باید تغییر کند؟ 

 
 

 
حجت الاسلام و المسلمین بلالی: 

 
آزادي و آزادگی باید در سراسر ساحت هاي حوزه و افراد حوزه دیده شود تا انقلابی بماند 

حوزه متصل و مستقل از جمهوري اسلامی یعنی حوزه اي که دست از حریت  و حُر بودن نمی کشد. این آزادي و آزادگی باید در
سراسر ساحت هاي حوزه و افراد حوزه دیده شود تا انقلابی بماند. حُر بودن ویژگی است که سبب می شود هیچ محدودیتی شما را از

 
هدف اصلی باز ندارد. تعارفات و رو دربایستی ها و ملاحظات نباید در ساختار حوزه رسوخ کند. 

 
ساختار و شاکله حوزه بر روي سه پایه اصلی، «مسئولان و مدیران، طللا و متون درسی»  استوار است. 



 
چهل و یک سال است که می گوییم داریم به این سمت اهداف حوزه انقلابی حرکت می کنیم! 

«مدیران و مسئولان» در حال حرکت به سمت اهداف حوزه انقلابی هستند، اما چهل و یک سال است که می گوییم داریم به این
سمت حرکت می کنیم! واقعاً چه زمانی می خواهیم بگوییم به نقطه مطلوب رسیدیم! یا مثلاً می گوییم در شرایط حساس کنونی،باید
اینچنین تصمیم بگیریم .این شرایط حساس کنونی چه زمانی تمام می شود!؟ یکی از اشکالات مهم در ارکان حوزه این است که
کادرسازي نکردیم و در حوزه ها فردي کار می کنیم. بعد از 41 سال هنوز نمی توانیم بگوییم که حوزه علمیه فلان شخص را تربیت
کرده  و به نتیجه رسانده است، بلکه افراد شاخص خودشان در بستر حوزه رشد کردند مثل یک گیاهی که در باغی رشد میکند و

 
تربیت و رشد مستقیم شامل حال او نشده است. 

 
برخی از مسئولان حوزه به دلیل مشغله بسیار نمی توانند براي طلبه دلسوزي کنند 

برخی از مسئولان و مدیران عالی حوزه 10 عنوان شغلی دارند، طبیعتا چنین مسئول و مدیري به دلیل مشغله بسیار نمی تواند براي

 
طلبه دلسوزي کند و در تربیت علمی و اخلاقی او نقش مستقیم و موثر داشته باشد. 

 
برخی از مسئولین و مدیران حوزه نه تحول خواه هستند و نه متصل و مستقل از جمهوري اسلامی 

مسئولین حوزه باید مانند آن امام جماعت مسجدي باشند که 40 سال است همین یک اشتغال را دارد و براي مردم آن محل پشتوانه
است و مردم براي حل مشکلات خود به سراغ وي می روند، این امام جماعت می تواند در مورد مسجدش و محله اش تحول ایجاد کند
اما مسئولین حوزه که اشتغالات متعدد دارند و در کنار طلاب نیستند و با آن ها زندگی نمی کنند چطور می توانند تحولی ایجاد
کنند! من فکر می کنم که برخی از مسئولین و مدیران حوزه نه تحول خواه هستند و نه متصل و مستقل از جمهوري اسلامی و به

 
عبارتی با هر دو قرائت و تفسیر از انقلابی گري که قبل تر عرض کردم انقلابی نیستند. 

 
درد است که بعد از گذشت سالها حوزه علمیه انقلابی هنوز نتوانسته معضل مدرك و مدارج علمی را حل کند  

در مورد مدارك و مدارج علمی در حوزه که یکی از معضلات اصلی حوزه است و واقعاً درد است که بعد از گذشت سالها حوزه علمیه
انقلابی هنوز نتوانسته این مساله را حل کند. حضرت آقا سال ها قبل در این مورد خطاب به مسئولین حوزه فرمودند: علوم و ساحت
حوزه عمیق تر و ثابت تر از دانشگاه است و غنا و عمق حوزه با دانشگاه قابل قیاس نیست و چرا باید بگویید که مدارك حوزه معادل
سازي شود و واقعا جاي تاسف است که این خواسته به حق ایشان از سوي مدیرانی که داعیه انقلابی بودن دارند محقق نشده است و

 
به نظر یکی از علل شاید این باشد که آقایان خودشان به این مدارك احتیاجی ندارند. 

طبق قانون طلبه سطح چهار حوزه اجازه استفاده از عنوان دکتري را ندارد و براي دریافت مدرك دکتري حتماً باید در دانشگاه
تحصیل کند و این مدرك را از وزارت علوم دریافت نماید. در حوزه، طلبه پایه دهم کفایه را می خواند و امتحان شفاهی می دهد و
نهایتاً با یک پایان نامه به وي مدرك سطح سه می دهند یعنی معادل کارشناسی ارشد!، بعد همین طلبه  باید در کنکور رشته فقه و
حقوق دانشگاه شرکت کند و به دانشگاه برود و بخش هاي بسیار مختصر از  کتاب پرمغز و عمیق کفایه را بخواند تا به وي مدرك
دکتري بدهند، این چه معادل سازي است؟!این ظلم و اجحاف در حق طلاب و سربازان حضرت حجت سلام االله علیه است. مسئولان
حوزه انقدر انگیزه و روحیه انقلابی ندارند که علی رغم تأکیدات مکرر مقام معظم رهبري در این مورد تحولی ایجاد کنند؛ طلبه با این

 
شرایط چه انگیزه اي می تواند داشته باشد!؟ و چه الگوي انقلابی گري از مسولان میگیرد؟ 



 
مدیران و فضلاي حوزه ایثار کنند و از پست ها و مقام ها بگذرند و به تحول خواهی رسیدگی کنند 

مسئولان، مدیران، فضلا و بزرگان حوزه باید وظایف را تقسیم بندي کنند. بررسی کنند که رهبري معظم در بحث تحول خواهی از
آنان چه خواسته است، حضرت آقا فرمودند یک کتابی بنویسید،که در حد غناي تراث علمی و سلف ما باشد و از طرفی نیز به زبان روز
و مطابق متد هاي آموزشی باشد.چه شد آقایان چه کردند؟ پیشنهادم این است که علماي اعلام و مدیران و مسولان  به عنوان زعماي
قم و قوم، کارهاي کوچک را به شاگردان وطلاب بسپارند، و همه اشتغالات خود را تعطیل کنند، و به این خواسته زعیم حوزه هاي
علمیه که برخی حتی منسوبین ایشان نیز هستند جامعه عمل بپوشانند. افراد زیادي هستند که می توانند اشتغالات و پست هاي
مدیریتی این عزیزان را تصدي گري نمایند اما غناي علمی و عمق فضل و تجربه ایشان را بسیاري افراد ندارند، به عبارت طلبگی
مقتضی در آقایان فراهم است و لی مانع نیز هست و در سایرین مقتضی موجود نیست لذا خواهش می کنم ایثار کنند و از پست ها و
مقام ها بگذرند و به این تحول خواهی رسیدگی کنند و در تمامی سطوح علمی کتاب هاي متناسب با نیازهاي رئز با پشتوانه تراث

 
علمی تولید نمایند تا هر ورق آن باقیات الصالحاتی براي یوم التغابن باشد. 

در موضوع روش ها نیز به نکته اي ملموس اشاره می کنم. براي کسب مدرك دکتري به دانشگاه فردوسی مشهد که رفتم، درسی با
موضوع قواعد فقهیه داشتیم، بعد از 12 سال تحصیل در حوزه که به گفته دوستان طلبه اي بودم که درس هایم را بد نخوانده بودم
وقتی با این درس مواجه شدم مطالبی را میشنیدم که تا به آن زمان نام آنها را نشنیده بودم! اما دانشجویی که تنها 5 سال در رشته
فقه و حقوق درس خوانده بود، این قواعد را می دانست چون در دانشگاه روشمند تدریس می شود لکن در حوزه این درس با این
درجه از اهمیت جزئ دروس اصلی و فرعی ما نبود. چرا مسئولین حوزه منِ طلبه را رها کرده اند؟ اینها دردهایی است که بزرگان

 
حوزه می دانند، ولی کاري نمی کنند. 

نکته دیگر درخصوص انحصارگرایی و جمودگرایی است که تیشه به ریشه دین زده، علامه جعفري می فرمودند: اي کاش این کلمه
«إنما» در ادبیات عرب نبود، تا راه براي آزاد اندیشی و اتباع احسن اقوال متعدد بیشتر باز می شد.به نظرم این کلمه در قرآن و
فرمایش معصومین علیه السلام فقط کاربرد دارد، اما استفاده آن توسط سایرین قدري سخت است چرا که احتمال دارد ادعایشان
درست یا نادرست باشد؛ که البته این با شک گرایی و نسبی گرایی تفاوت جدي دارد. سال ها در خصوص منزوحات بئر اعتقادي وجود
داشت که پس از زمان علامه حلی رحمه االله اعتقاد دیگري جایگزین شد که با یکدیگر تفاوت جدي داشتند اگر این جمود گرایی و

 
خشک مغزي وجو داشت این فقه جواهري امروز در اختیار ما نبود که مسیر گهواره تا گور ما را مشخص نماید. 

 
امروز با تعریف سطحی از انقلابی گري در حال ظلم کردن به انقلاب و جمهوري اسلامی  هستیم 

در جمع بندي تأکید می کنم که تحول امري است اجتناب ناپذیر و قهري که از سنت هاي الهی است و اگر موجودي در راه این تحول
قرار نگیرد، دو نتیجه بیشتر ندارد یا خواهد مُرد یا منزوي خواهد شد. امروز با تعریف سطحی از انقلابی گري در حال ظلم کردن به
انقلاب و جمهوري اسلامی هستیم، باید عمیق تر به مفهوم حوزه علمیه انقلابی و انقلابی گري توجه کنیم و دایره آن را بسیار وسیع و
جهانی تفسیر کرد و و انقلابی بودن را در حد برخی کارهاي شعاري و سطحی که البته در برخی موارد لازم هست ولی کافی نیست

 
تنزل ندهیم. 

انقلابی صداي افکارش از صداي هنجره اش بلندتر است و تعداد صفحات کتابی که می خواند از تعداد صفحات روزنامه خوانی اش
بیشتر است. تاکیدات رهبر انقلاب را در مورد سرانه مطالعه کتاب ببینید و ببینید که چند درصد مطابق خواسته هاي ایشان عمل می

 
کنیم؟ 



   علاوه بر وظایف مسئولان، مدیران و بزرگان حوزه براي انقلابی گري و انقلابی ماندن حوزه علمیه، نمی توان در این مسیر وظایف

 
روحانیت را نیز نادیده گرفت؛ روحانیون تاکنون به این وظایف خود به درستی عمل کردند؟ 

 
 

 
حجت الاسلام و المسلمین پیکري: 

 
امروز وظیفه روحانیّت است که به سراغ مهره ي اوّل دومینوي مفاسد اقتصادي یعنی نظام بانکی بروند 

کم نبودند روحانیونی که براي انجام وظایف خود درد و رنج هاي فراوانی را تحمّل کرده اند امّا امروز وظیفه روحانیّت آتش به اختیار و
انقلابی آن است که از روي تکلیف و وظیفه به کارهاي گذشته اکتفا نکنند و به سراغ مهره ي اوّل دومینوي مفاسد اقتصادي بروند و

 
این مهره ي اول چیزي نیست جزء مفاسد نظام بانکی. 

یعنی با توجه به تعریفی که از حوزه علمیه انقلابی داشتم، باید یک محرك بیرونی وجود داشته باشد تا دگرگونی تقاضا شود یا باید
یک دردي باشد تا درمان آن را پیدا کنیم. امروز درد وجود دارد و آن اینکه بنا بر فرمایش مقام معظم رهبري و واقعیت موجودي که با
آن مواجه هستیم در «جنگ اقتصادي» گرفتاریم، هر کسی در این جنگ سهمی دارد و باید نقشی را ایفا کند حال در این جنگ

 
اقتصادي، حوزه و روحانی انقلابی باید چه اقداماتی انجام دهد؟ 

 
حوزه انقلابی باید براي مدیریت و اصلاح نظام بانکی طرح، برنامه و حرف داشته باشد 

معتقدم ریشه مشکلات اقتصادي کشور در نظام بانکی است لذا براي مدیریت و اصلاح نظام بانکی حوزه انقلابی باید طرح، برنامه و
حرف داشته باشد. اگر اقتصاد را به حوزه هاي مختلف از جمله صنعت، کشاورزي و خدمات تقسیم کنیم و هرکدام را ورقی از یک دفتر
در نظر بگیریم، شیرازه این اوراق نظام بانکی است. این زیبنده تنها حکومت شیعه به نام جمهوري اسلامی نیست که حوزه هاي علمیه
انقلابی براي مشکلات بخش اقتصاد و نظام بانکی حرفی براي گفتن نداشته باشند و به نظر من بزرگترین گیر، اشکال و ایراد در اقتصاد

 
کشور ما این است که نظام بانکی را مجاز دانستیم با هر شیوه اي به اقتصاد کشور و معیشت مردم ضربه بزند. 

همه مخاطبان را به جلسه و دیدار اعضاي دولت آقاي روحانی با مقام معظم رهبري ارجاع می دهم؛ در این جلسه اولین بار بود که
آقاي همتی رییس بانک مرکزي حضور داشتند، مقام معظم رهبري در این جلسه خطاب به آقاي همتی می فرمایند:«اصلاً چه کسی

 
گفته که بانک ها باید بنگاهداري کنند؟!» 

 
مهم ترین درد کشور سیطره نظام بانکی است 

در تنها نظام شیعه عالم چرا باید وقتی از خیابان پایتخت این کشور می گذریم بیشتر از هر صنف و شغلی، بانک ببینیم؟! امروز نباید
خود را فریب بدهیم، فردا باید پاسخ امام زمان(عج)، ائمه(ع) و سلف شیعه را بدهیم، ما امانتدار بزرگان و علماي گذشتگان هستیم،
نباید از وظیفه خود چشم پوشی کنیم که مهم ترین وظیفه ما این است که مهم ترین درد کشور را معرفی کنیم و مهم ترین درد

 
کشور سیطره نظام بانکی است و این سیطره باید از بین برود. 



اکنون روحانیّت شیعه در ایران اسلامی باید خط شکنی کند و روشنگري کند به اینکه نظام بانکی با نام اینکه اقتصاد دستوري نیست
بلکه اقتصاد یک علم است و اخلاق علمی دیگر، میدان داري می کند و سرنوشت جامعه و کل نظام را به دست گرفته است لذا این
نظام بانکی است که در پس پرده و در سایه نشسته و تصمیم می گیرد چه کسی رئیس جمهور، وزیر و استاندار باشد و چه کسانی

 
نمایندگان مجلس شوند! 

امروز شرایط به گونه اي است که عموم مردم مثل کارگران، کارمندان و صاحبان مشاغل آزاد، طلاب و حتی نیروهاي امنیتی و نظامی،
در ابعاد مختلف زندگی خود از جمله تحصیل، مسافرت، بهداشت و درمان، ازدواج، مسکن و شغل محتاج وام هستند. زمانی که مردم
منطقه اي دچار زلزله و سیل می شوند، افتخار دولت ما این است که به اهالی منطقه زلزله زده و سیل زده وام کم بهره می دهد! یا
حتی برخی از موسسات مالی و بانک هاي اقتصادي که به نهاد حکومتی وصل هستند، اعلام می کنند که به مردم وام قرض الحسنه با
کارمزد 4 درصد پرداخت می کنند، این 4 درصد بهره است و نام آن را کارمزد می گذارند و به مردم دروغ می گویند، چرا که حق آن

 
است که کارمزد نباید به دهم درصد برسد و در قرض الحسنه به لحاظ شرعی اساساً کارمزدي نباید گرفت. 

 
نظام بانکداري با بنگاهداري که به راه انداخته به اقتصاد کشور و زندگی مردم صدمه وارد می کند 

وقتی مراکز نظامی، انتظامی و شهرداري بانک تأسیس می کنند معلوم می شود بانکداري مانند صنعت هاي دیگر از جمله خودروسازي
و پارچه بافی و غیره تبدیل به صنعتی براي کسب درآمد شده است. نظام بانکداري با بنگاهداري که به راه انداخته به اقتصاد کشور و
زندگی مردم صدمه وارد می کند و مردم بیچاره هم مثل یک موج سرگردان در اقیانوس، مجبور هستند هر روز سر به یک ساحل

 
بکوبند و چاره اي ندارند. 

تعداد کارمندان بانک و اعضاي هیات مدیره و مالکان این بانک ها در جمع شاید نزدیک به چند ده هزار نفر شوند، پس نباید 80

 
میلیون نفر را قربانی منافع این تعداد محدود نفر کنیم. 

تفاوت بانک اسلامی با بانک یهودي در نزول است، چرا در جامعه نزول را حلال کردیم؟ من در حال حاضر مدیر بانک و شعبه می
شناسم که فرم مساقات می گذارد جلوي یک تاجر که می خواهد از چین جنس وارد کند در حالی که اصلا کلمه مساقات براي زراعت
و درخت است! مدیر شعبه نمی داند ماجرا چیست و می گوید که جزو ضوابط روتین است، باید این فرم ها پر شود و کسی در دو

 
طرف میز پیشخوان بانک یعنی وام دهنده و وام گیرنده هر دو، معنی مساقات و مضاربه را نمی داند! 

 
مشکل امروز این است که در برابر مردم اعتراف نمی کنیم که مغلوب سیطره ي نظام بانکی شدیم 

مشکل امروز جامعه ما درگیري با خدا و اهل بیت(ع) نیست، اکنون نماز نخوان ترین فرد جامعه ما دلش پیش خداست، لا ابالی ترین
فرد جامعه ما تاسوعا و عاشورا اگر سینه زنی نکند، بغض می کند. مشکل ما این است که در برابر مردم اعتراف نمی کنیم که مغلوب

 
سیطره ي نظام بانکی شدیم. 

هر روز شاهدیم خانه اکثر مردم خرابه تر می شود و مردم بدبخت تر می شوند الاّ عده اي که دستشان به حرام آلوده است ولی در
عین حال بانک ها زیباتر می شوند! برخی از سمت ها در بانک ها نرخ دارد یعنی اگر بخواهید پشت صندلی فلان شعبه مرکزي
بنشینید باید مبلغی را پرداخت کنید به همین دلیل برخی از مجتهدین ما در حقوق ماهانه برخی از کارمندان بانک شبهه وارد کردند.

حقوق ماهیانه اي که شوراي فقهی بانک مرکزي دریافت می کنند تا به امروز مانع از پاسخ دادن صحیح آنان یا ممانعت از رویه هاي



 
نادرست نشده است!؟ 

ما مثلاً شوراي فقهی بانک مرکزي داریم که این شورا وظیفه دارد رویه ها و بخشنامه ها را با احکام و شریعت مذهب تشیع تطبیق
دهد، امروز باید پرسید، آنچه ایده آل عضو شوراي فقهی است در بانک ها اجرا می شود؟ آیا حقوق ماهیانه اي که شوراي فقهی بانک
مرکزي دریافت می کنند تا به امروز مانع از پاسخ دادن صحیح آنان یا ممانعت از رویه هاي نادرست نشده است!؟ شاید برخی از
اعضاي شوراي فقهی بیان کنند که حقوق دریافتی از بانک مرکزي را هبه کردند، حتی به فرض هم که چنین کرده باشند، شما که
عنوان شوراي فقهی را گرفتید نزد خدا و خلق خدا و صاحبان شریعت و مردم مسئول هستید از اینکه می دانید آنچه اجرا می شود با

 
آنچه در ذهن شماست متفاوت است، ولی سکوت کردید! آیا می توانید روز قیامت پاسخگو باشید!؟ 

 
تا زمانی که بانک ها از بنگاه داري به امانت داري تغییر رویه ندهند هیچ اصلاحی در کشور رخ نمی دهد 

از نظر بنده نظام و کشور ما اصلاح نمی شود مگر اینکه روابط اقتصادي و نظام بانکی اصلاح گردد. حوزه انقلابی حوزه اي است که
علیه نظام بانکی فعلی قیام کند، منظور از قیام این نیست که بانک ها را به آتش بکشند، منظور این است که نظام بانکی را اصلاح
کنیم، بانک ها باید امانت داري کنند نه بنگاهداري و حوزه انقلابی باید براي تبدیل این نگاه طرح و برنامه ارائه دهد. چرا که این امر
اساسی دغدغه ي آشکار ولی فقیه زمان شخص مقام معظم رهبري ادام االله ظلّه نیز هست و ایشان به عنوان یک روحانی و رهبر
انقلابی بارها بر علیه بنگاهداري بانک ها مطالبی فرموده اند که متأسفانه گوش شنوایی براي آن نبوده است و امروز وظیفه ي حوزه
انقلابی و روحانی انقلابی پیدا کردن راه کاري براي تحقّق منویّات رهبري در این امر مهم و حیاتی است چون ستمی که از ناحیه نظام
بانکی بر جامعه تحمیل می شود و جنبه ي قانونی پیدا کرده و منشأ اصلی مفاسد اقتصادي جامعه شده و قطعاً یکی از عوامل اصلی

 
اقتصاد مریض کشور است و تا زمانی که بانک ها از بنگاه داري به امانت داري تغییر رویه ندهند هیچ اصلاحی در کشور رخ نمی دهد. 

بنابراین روحانی انقلابی کسی است که بداند، ترویج احکام و پاي بندي به عبادات تکلیفی در هر عصر و مصري لازم لاینفک دینداري
است، امّا در دنیاي امروز اوج عرفان حقیقی، کار آفرینی براي خلق خداست و نهایت زهد، کار و تلاش براي رضایت خالق است و
والاترین جهاد فی سبیل االله، مبارزه با مفاسد اقتصادي و ایجاد اشتغال سالم براي انبوه مردم جویاي کار است و غایت تقوي، بدون
شک مبارزه با نا امیدي از آینده است و همه ي این توفیقات در حوزه انقلابی براي کسانی میسور است که بفهمند و بفهمانند که
دردها و زخم هاي اسفناك جامعه ما متأسفانه از دروغ گویی هاي بی وقفه برخاسته است و از خود بینی و منفعت جویی تک تک افراد
جامعه و خصوصاً از زیاده خواهی مسئولان فاسد، نشأت گرفته است که همچون یک بیماري کهنه، مزمن و خطرناك در اعماق تاریخ و

 
فرهنگ ما ریشه دارد. 

 
 

 
حجت الاسلام و المسلمین بلالی: 

 
انقلابی گري و تحول خواهی باید نیازهاي امروز ما را پاسخ دهد در غیر این صورت دیگر انقلابی گري نیست 

گمان می کنم به فهم مشترکی رسیدیم و انقلابی گري را به نوع دیگري معنا کردیم که مطابق با معناي تحول خواهی و استقلال و
اتصال با جمهوري اسلامی است رسیدیم. انقلابی گري و تحول خواهی باید نیازهاي امروز ما را پاسخ دهد در غیر این صورت دیگر
انقلابی گري نیست و لازم است مدام این انقلابی گري تجدید شود. به عنوان مثال در حوزه درس هایی که در زمان شیخ طوسی،
کلینی و انصاري گفتند پاسخگوي مشکلات زمان خود بوده اند، ولی پاسخگوي مسایل ما نیست. حتی برخی دروس خارج که مسایل



نو پیدا ورد کرده اند بیشتر نطق هاي  اجتماعی و سیاسی است. مثلاً آنطور که شیخ انصاري وارد بحث بیع و معاطات شده ما وارد

 
بحث تجارت الکترونیک نشده ایم و به حق انقلابی بودن حوزه باید در این مسایل و  موارد  نمود پیدا کند. و البته حتما هم میتواند. 

بسیار خوب است که منِ طلبه در اردوهاي جهانی شرکت کنم یا به دلیل شیوع کرونا در کشور در ضد عفونی کردن سطح شهر کمک
کنم، ولی این اقدامات از افراد دیگر نیز بر می آید، اولویت ها را نباید فراموش کرد هرکس به تناسب استعدادها و امکاناتی که در
اختیار دارد مسول است و نباید اهل اسراف و تبذیر باشد حوزویان وقتی وظایف اصلی خود را به خوبی انجام دادند، می توانند در این

 
نوع از برنامه ها هم حضور پیدا کنند. 

یکی از نعمت هاي حوزه تراز جمهوري اسلامی وجود با برکت مقام معظم رهبري است، ایشان دائم می خواهند روحیه حماسه، جنگ
و دفاع مقدس را در مردم زنده نگاه دارند، ایشان در راستاي گسترش این روحیه حتی بیان می کنند که حاج قاسم سلیمانی یک
مکتب بود؛ این سخنان پیام دارد و آن اینکه دشمنان ما در منطقه نمی توانند برایمان بن بست ایجاد کنند و باید محور مقاومت را با
اقدامات و روحیه جهادي و انقلابی گسترش دهیم. امروز در حوزه علمیه نیز به این روحیه نیاز داریم، باید انقلاب کرد و در تراز
جمهوري اسلامی رشد کرد. واقعا جاي سوال است که این همه موسسات پژوهشی و علمی در حوزه علمیه که ده ها هزار میلیارد
بودجه سالیانه دارند چرا براي اصلاح نظام بانکی تاکنون راهکاري ارایه ندادند!؟ در موسسات دانشگاهی هم همینطور است بلکه باتوجه

 
به بودجه هاي کلان تر وضعیت اسفناك تر است. 

 
این چه انقلابی گري است که نمی توانیم نظام بانکی را اصلاح کنیم؟! 

این چه انقلابی گري است؟! این همه هزینه می کنیم، اما نمی توانیم نظام بانکی را اصلاح کنیم؛ حوزه انقلابی حقیقی باید نظام بانکی
که براساس ربا ساخته شده را تخریب کند و نظام بانکی جدیدي بسازد. امروز خواست مردم از حوزه انقلابی برطرف کردن نیاز هاي از

 
این دست است. 

 
 

 
انتهاي پیام 
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وزیر نفت: هیچ کشوري حاضر به همکاري با ایران نیست| تکذیب افزایش

قیمت گازوییل

منبع: آفتابشماره خبر:  105  |  تاریخ: 1399/04/30

وزیر نفت گفت: قرارداد اصلی میدان فرزاد به زودي با شرکت ایرانی امضا می شود. الان هیچ کشور خارجی با ما حاضر به
همکاري نیست.

وزیر نفت گفت: قرارداد اصلی میدان فرزاد به زودي با شرکت ایرانی امضا می شود. الان هیچ کشور خارجی با ما حاضر به

 
همکاري نیست. 

(CTEP) آفتاب نیوز : بیژن زنگنه، در آیین امضاي قراردادهاي تکمیل توسعه میدان آزادگان جنوبی و احداث واحد فرآورش مرکزي
گفت: اولویت ما همواره میادین مشترك غرب کارون (نفت) و پارس جنوبی (گاز) بوده و هست. دولت به دلایلی با قیر رایگان مخالف

 
است و دلیل آن، تنها مساله مالی نیست. 

وي افزود: در توافق بلندمدت با چین در حوزه نفت، بحث همکاري در توسعه صنعت نفت در بخش بالادست و پایین دست است و با
هر کشور دیگري جز اسراییل هم در این حوزه ها حاضر به همکاري هستیم. درباره طرح سهمیه خانواري بنزین باید دولت نظر خود را

 
اعلام کند و هر چه مجلس ابلاغ کند، ما اطاعت می کنیم. 

وي گفت: امسال 25 میلیون تن به ظرفیت تولید محصولات
پتروشیمی افزوده خواهد شد. ظرفیت پالایشگاه ستاره خلیج
فارس هم افزایش می یابد. در صادرات وضع خوبی داریم که نمی

 
توانم به جزییات اشاره کنم. 

زنگنه گفت: صندوق پژوهش و فناوري نفت را به زودي فعال می

 
کنیم. 

وزیر نفت تصریح کرد: افزایش قیمت گازوییل قطعا تکذیب می

 
شود. 

وي ادامه داد: امضاي این قراردادها را به همکاران، ملت ایران و مردم منطقه تبریک می گویم. نکته این قرارداد این است که با

 
پتروپارس نماد فناوري ملی امضاء می شود. 

زنگنه افزود: تولید غرب کارون از 70 هزار بشکه به حدود 400 هزار بشکه بوده است. کار خوبی در این میدان و سایر میادین مشترك

 
همانند پارس جنوبی انجام شده است. 



وي اظهار داشت: قرارداد میدان گازي فرزاد بزودي امضاء خواهد شد. افزایش بازیافت از مخازن اهمیت ویژه اي برخوردار است. اکنون

 
نمایندگان و ملت بر روي میادین مشترك حساسیت ویژه دارند که باید همین حساسیت را بروي بازیافت مخازن داشته باشند. 

وي گفت: در آزادگان جنوبی 27 میلیارد بشکه ذخیره درجاي است اما اکنون می توانیم 1.5 میلیارد برداشت کنیم یعنی بیش از 25

 
میلیارد نمی توانیم برداشت کنیم و بدون استفاده می ماند که ضعف فناوري است. 

وزیر نفت گفت: هیچ کس حق ندارد جلوي افزایش بازیافت مخازن را بگیرید. افزایش بازیافت ضروري است و تحت هیچ شرایطی از آن

 
کوتاه نخواهم آمد. 

وي ادامه داد: ما براي تمام میادین نفتی یک دانشگاه در نظر گرفتیم که همانند پزشک در کنار آنها خواهد بود. نفت ثروت ملی است.

 
این چیزي است که من آرزوي آن را داشتم. 

 
وي گفت: در سال 76 تعداد کل مدرسین در بخش بالادستی 7 نفر نبودند الان در یک انستیو 57 نفر متخصص کار می کنند. 

زنگنه تصریح کرد: تاکید می کنم با شعار نباید ثروت ملت به باد داده شود. به عنوان مثال دانشگاه شریف در میدان کوپال، دانشگاه
صنعت نفت در میدان گچساران، دانشگاه امیرکبیر در میدان دارخوین و... به عنوان پژوهشگر حضور دارند. ما نباید با شعار منافع ملت

 
ایران را به هدر بدهیم. 

زنگنه اظهار داشت: پتروپارس 23 میلیارد دلار کار درست و خوب و در کلاس بین المللی در پارس جنوبی انجام داد. که به تمام

 
زجرهایی که براي شکل گیري آن کشیده می ارزید و از این به بعد هم خواهیم کشید. 

وي گفت: خوشحالم حدود 1.3 میلیارد دلار امروز قرارداد امضا می شود. این حجم از قرارداد سبب افزایش اشتغال و استفاده از توان

 
شرکتهاي داخلی را به همراه خواهد داشت. 

وي گفت: این طرح (آزادگان جنوبی) را در وضع بدي تحویل گرفتیم اما خیلی خوب عمل شد. این روزها درباره این میدان و برخی

 
دیگر از میادین مانند فرزاد حرف زیاد می زنند اما یک برگ سند ارائه نمی دهند. باید براي حرف هایمان سند و مدرك داشته باشیم. 

زنگنه افزود : می گویند چرا قرارداد با هند براي توسعه فرزاد امضا نشد در حالیکه قرارداد نبود تفاهمنامه بود اگر من قرارداد مشارکت

 
در تولید امضا می کردم همین مجلس پوست را می کند. من قرارداد IPC امضا می کنم اذیت می کنند. 

وي همچنین گفت: بدون ادعا ما نوکر ملت هستیم. به هیچ کشور خارجی علاقه ندارم و اگر هم با شرکت هاي خارجی مذاکره می
کنم تنها بخاطر منافع ملت ایران است. ما مقتدر محکم و سربلند براي منافع ملت ایران ایستادیم.



جذب 1600 سرمایه گذار در شهرك ها و نواحی صنعتی استان قزوین

منبع: تین نیوزشماره خبر:  106  |  تاریخ: 1399/04/30

قزوین| مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان قزوین با اشاره به جذب 1600 سرمایه گذار در شهرك ها و نواحی
صنعتی این استان، یادآور شد: 30 هزار نفر در شهرك هاي صنعتی استان قزوین به شکل مستقیم اشتغال دارند که 10 هزار

نفر از آنها طی هفت سال اخیر صاحب شغل شده اند.

تین نیوز سید مرتضی نصري : قزوین| مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان قزوین با اشاره به جذب 1600 سرمایه گذار
در شهرك ها و نواحی صنعتی این استان، یادآور شد: 30 هزار نفر در شهرك هاي صنعتی استان قزوین به شکل مستقیم اشتغال

 
دارند که 10 هزار نفر از آنها طی هفت سال اخیر صاحب شغل شده اند. 

به گزارش خبرنگار تین نیوز، مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان قزوین با اعلام این خبر اظهار داشت: از این میزان اراضی،

 
1700 هکتار آماده سازي شده و از زیرساخت برخوردار شده اند. 

حمیدرضا خانپور افزود: این میزان زمین واقع در شهرك ها و نواحی مختلف صنعتی با استفاده از اعتبارات دولتی آماده سازي شده و

 
زیرساخت هاي لازم نظیر آب، برق، گاز و مخابرات، جاده و شبکه روشنایی و فضاي سبز در آنها ایجاد شده است. 

این مسوول خاطرنشان کرد: شهرك ها و نواحی صنعتی پراکندگی مناسبی در استان قزوین دارند و در همه شهرستان ها داراي

 
شهرك و یا ناحیه صنعتی هستند اما در برخی شهرك هاي پرتقاضا براي سرمایه گذاري با محدودیت زمین روبرو هستیم. 

وي افزود: بر همین اساس سال جاري توسعه هزار هکتاري شهرك هاي صنعتی قزوین را کلید زده ایم و بر این اساس شاهد توسعه

 
شهرك هاي حیدریه، لیا و کاسپین خواهیم بود. 

 
نزدیک به یک هزار واحد تولیدي در شهرك ها و نواحی صنعتی استان قزوین داراي پروانه بهره برداري هستند. 

 
بیش از 500 طرح صنعتی نیز در شهرك ها و نواحی صنعتی استان قزوین در مراحل مختلف اجرا و احداث قرار دارند. 

وي افزود: تاکنون 4200 هکتار زمین در استان قزوین براي استقرار صنایع در شهرك ها و نواحی صنعتی استان قزوین پیش بینی و

 
تامین شده است. 

آخرین اخبار حمل و نقل را در پربیننده ترین شبکه خبري این حوزه بخوانید



راه اندازي پردیس هاي روستایی در اولویت برنامه هاي قزوین است

منبع: تین نیوزشماره خبر:  107  |  تاریخ: 1399/04/30

قزوین| مدیرکل دفتر امور روستایی و شوراهاي استانداري قزوین گفت:ایجاد و راه اندازي پردیس هاي تولید روستایی به
عنوان یکی از برنامه هاي مهم و اولویت دار استان در سال جاري تعیین شده است و تمامی دستگاه ها براي پویایی و

شکوفایی این طرح باید همکاري و مشارکت داشته باشند.

تین نیوز سید مرتضی نصري : قزوین|مدیرکل دفتر امور روستایی و شوراهاي استانداري قزوین گفت:ایجاد و راه اندازي پردیس
هاي تولید روستایی به عنوان یکی از برنامه هاي مهم و اولویت دار استان در سال جاري تعیین شده است و تمامی دستگاه ها براي

 
پویایی و شکوفایی این طرح باید همکاري و مشارکت داشته باشند. 

به گزارش خبرنگار تین نیوز، اکرم نجفی در نشست بررسی طرح پردیس روستایی در استان قزوین، افزود: انتخاب مناطق هدف، براي

 
ایجاد و راه اندازي پردیس هاي روستایی در چارچوب مطالعات و اسناد توسعه اي استان قزوین صورت می گیرد. 

نجفی با بیان اینکه این طرح براي اولین بار در کشور اجرا می شود، تاکید کرد: قزوین به عنوان استانی پایلوت در کشور این طرح را

 
در دستور کار قرار داده و بعدها در سرلوحه استان هاي دیگر نیز قرار می گیرد. 

این مسؤول بیان داشت: انتخاب روستاهاي هدف جهت ایجاد پردیس تولیدي، فرآیندي پیچیده و با اهمیت است، چون تاثیر بسیار
زیادي در میزان موفقیت طرح خواهد داشت و می تواند به عنوان الگویی موفق در توسعه اشتغال و اقتصاد روستاهاي کشور معرفی

 
شود. 

مدیرکل امور روستایی و شوراهاي استانداري قزوین خاطرنشان کرد: در اجراي این طرح، دستگاه ها و ارگان هاي مختلف با محوریت

 
استانداري فعالیت دارند و فرآیند اجراي آن طی جلسات منظم پیگیري می شود. 

نجفی یادآور شد: راه اندازي پردیس هاي تولیدي روستایی، نقشی مهمی در تثبیت و نگهداشت جمعیت روستایی استان و ایجاد روند

 
مهاجرت معکوس دارد که امیدواریم عزم و همت دیگر دستگاه ها براي تحقق هرچه بهتر طرح را شاهد باشیم. 

 
جمعیت روستایی استان قزوین 333 هزار و 904 نفر معادل 25.3 درصد از کل جمعیت استان است. 

آخرین اخبار حمل و نقل را در پربیننده ترین شبکه خبري این حوزه بخوانید



26میلیارد تومان تسهیلات اشتغال براي مددجویان بهزیستی قزوین اختصاص

یافت

منبع: تین نیوزشماره خبر:  108  |  تاریخ: 1399/04/30

قزوین| مدیر کل بهزیستی استان قزوین گفت: 26 میلیارد و 300 میلیون تومان تسهیلات از بانک مرکزي براي ایجاد اشتغال
مددجویان بهزیستی استان اختصاص یافت.

تین نیوز لیلا بیگدلی : قزوین| مدیر کل بهزیستی استان قزوین گفت: 26 میلیارد و 300 میلیون تومان تسهیلات از بانک

 
مرکزي براي ایجاد اشتغال مددجویان بهزیستی استان اختصاص یافت. 

به گزارش خبرنگار تین نیوز، علیرضا وارثی مدیر کل بهزیستی استان با اشاره به اختصاص بیش از 26 میلیارد تومان تسهیلات براي

 
اشتغالزایی مددجویان،گفت: سود این تسهیلات چهار درصد و بازپرداخت آن از 5 ساله به هفت سال تغییر کرده است. 

 
وارثی افزود: سقف تسهیلات براي هر فرد متقاضی 50 میلیون تومان است. 

وي تعهد امسال بهزیستی را ایجاد 710 شغل بیان کرد و گفت: تا کنون 700 نفر براي دریافت این تسهیلات درخواست داده اند و

 
اطلاعات آن ها بررسی شده است. 

 
مدیر کل بهزیستی استان گفت: احتمالاً از ابتداي مرداد ماه متقاضیان به مرور به بانک هاي براي دریافت تسهیلات معرفی شوند. 

 
وارثی اضافه کرد: تسهیلات به کسانی پرداخت می شود که مددجوي این نهاد و داراي سن 18 تا 50 سال باشند 

 
به گفته او، پارسال تعهد بهزیستی استان براي ایجاد 670 شغل بود که براي 699 نفر محقق شد. 

آخرین اخبار حمل و نقل را در پربیننده ترین شبکه خبري این حوزه بخوانید



استاندار قزوین از چند واحد تولیدي بازدید کرد

منبع: تین نیوزشماره خبر:  109  |  تاریخ: 1399/04/30

قزوین| هدایت االله جمالی پور استاندار قزوین در راستاي رونق و جهش تولید از چند واحد تولیدي استان بازدید کرد و در
جریان مسایل و مشکلات آنها قرار گرفت.

تین نیوز سید مرتضی نصري : قزوین|هدایت االله جمالی پور استاندار قزوین در راستاي رونق و جهش تولید از چند واحد

 
تولیدي استان بازدید کرد و در جریان مسایل و مشکلات آنها قرار گرفت. 

به گزارش خبرنگار تین نیوز، بازدیدهاي صنعتی استان از واحدهاي تولیدي، صنایع و شرکت هاي صنعتی استان به صورت منظم و

 
مستمر هر هفته با حضور مدیران و مسوولان دستگاه هاي اجرایی مرتبط برگزار می شود. 

این بازدیدها در سال جهش تولید به منظور جلوگیري از تعطیلی واحدهاي تولیدي و تثبیت وضعیت اشتغال و تولید آنها در استان

 
قزوین که قطب صنعتی کشور است با جدیت و اهتمام بیشتري صورت می گیرد. 

استاندار قزوین در این بازدیدها بر ظرفیت هاي تولیدي، صنعتی، گردشگري و کشاورزي استان تاکید کرد و افزود: اثرگذاري استان در

 
اقتصاد ملی بسیار بالا است و باید از این ظرفیت ها بیشتر استفاده کرد. 

هدایت االله جمالی پور گفت: این استان در صنایع تولیدي نیز ظرفیت هاي زیادي دارد و اولین شهرك صنعتی کشور با نام البرز در

 
قزوین شکل گرفته است و باید براي حل مشکلات صنایع استان تلاش کنیم. 

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قزوین نیز در این بازدید گفت: بانک ها در سال جهش تولید باید همکاري بیشتري را در

 
پرداخت تسهیلات به صنایع داشته باشند تا گام هاي بلندي را براي تحقق شعار سال برداریم. 

عزیزاالله افضلی افزود: در سال جهش تولید، برنامه هاي مختلفی را براي حمایت از صنایع و واحدهاي تولیدي پیگیري می کنیم که

 
برگرفته از برنامه هاي ابلاغی وزارت صنعت، معدن و تجارت است. 

در ادامه این برنامه از یک واحد تولیدي در زمینه تولید رنگ و مواد شیمیایی با هزار و 500 میلیارد ریال سرمایه گذاري و 35 نفر
اشتغال، یک واحد تولید درب و پنجره پی وي سی با 15 نفر اشتغالزایی و 146 میلیارد ریال سرمایه گذاري ثابت، واحد تولید انواع
میلگرد آلومینیومی با 35 نفر اشتغال و 1500 میلیارد ریال سرمایه گذاري، واحد تولید کابل و پروفیل آلومینیومی با 114 نفر اشتغال
و 6 هزار میلیارد ریال سرمایه گذاري و یک واحد تولید انواع کیسه پلی پروپیلن با 200 نفر اشتغال و 260 میلیون ریال سرمایه

 
گذاري بازدید شد و براي حل مشکلات آنها دستورهاي لازم صادر گردید. 

آخرین اخبار حمل و نقل را در پربیننده ترین شبکه خبري این حوزه بخوانید



مهارت و کار دو بال آدمی براي رسیدن به موفقیت هستند

منبع: ایران اکونومیستشماره خبر:  110  |  تاریخ: 1399/04/30

ایران اکونومیست-رئیس سازمان آموزش فنی و حرفه اي گفت:  تکنولوژي روز و سرعت تغییرات، 45 درصد مشاغل فعلی را
تحت تاثیر قرار داده است.

علی اوسط هاشمی رئیس سازمان آموزش فنی و حرفه اي
کشور در نشست خبري خود اظهار کرد: مهارت در روابط،
نیازمند زمان است تا توسعه بخش بین حکومت، دولت و

 
مردمان باشد. 

او با بیان اینکه  حفظ اعتماد جامعه به اصحاب رسانه نقش
بسزایی در توسعه سرمایه اجتماعی، کشف و آگاهی و

 
اطلاع رسانی دارد، گفت: به بازسازي سرمایه اجتماعی نیاز داریم و در این امر نقش بی بدیل رسانه ها بر کسی پوشیده نیست. 

 
اوسط هاشمی افزود: مهارت و کار دو بال آدمی براي رسیدن به موفقیت هستند. 

رئیس سازمان آموزش فنی و حرفه اي با بیان اینکه  رابطه مهارت با کار و اشتغال، به توانمندي جامعه می انجامد، ادامه داد: هر کس

 
به مهارت دست یابد بدون شک به شغل پایدار دست می یابد. 

او افزود: لازمه توسعه پایدار تربیت انسان ماهر است همچنین  احراز مهارت یعنی کسب موقعیت در شان آدمی، اما احراز مدرك الزاما

 
ضامن کسب موفقیت نیست. 

اوسط هاشمی گفت:  تکنولوژي روز و سرعت تغییرات، 45 درصد مشاغل فعلی را تحت تاثیر قرار داده و بازار مشاغل را کوچک کرده

 
است پس ضروري است به آموزش دنباله دار و پایدار بیندیشیم. 

 
او با بیان اینکه  زندگی بدون مهارت محکوم به شکست است، تصریح کرد:  حلقه اتصال بین کارگران و متخصص باید تقویت شود. 

اوسط هاشمی افزود: الزام به فراگیري مهارت یک ضرورت ملی است همچنین  در برنامه هفتم توسعه کشور، جهش تولید با جهش

 
مهارت پیوند خورده است. 

او با بیان اینکه   جهش تولید به همراه جهش مهارت، جامعه را در مسیر توسعه پایدار قرار می دهد، ادامه داد:  اگر به دنبال این هستیم

 
که بنگاه هاي اقتصادي بالنده و پاینده باشند، شرط آن کسب مهارت است. 

رئیس سازمان آموزش فنی و حرفه اي گفت:  چنانچه زنجیره انسانی در یک بنگاه و شغل همه ماهر و آموزش دیده باشند، بی شک
این کسب و کار به موفقیت دست خواهد یافت. 



او با بیان اینکه الزام به فراگیري مهارت در مجلس شوراي اسلامی باید قانونی شود تا کیفیت معنا پیدا کرده و حق مشتري ادا شود،

 
بیان کرد:  پروانه هر گونه کسب و کاري منوط به کسب گواهینامه مهارت است. 

اوسط هاشمی افزود:  مهارت عامل ایجاد تفاوت در رفتار است و  مهارت هاي سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور از محله و خانه تا

 
بازار متنوع و متکثرند. 

باشگاه خبرنگاران جوان



«جمله» از بحران تاب آوري ملی گزارش می دهد تحمل نجیبانه!

منبع: روزنامه جملهشماره خبر:  111  |  تاریخ: 1399/04/30

 
محمدحسین جعفري سمیع- 

 
دبیر گروه سیاسی/ 

در چهار دهه اخیر مردم کشورمان روزهاي سختی را تجربه
کرده اند. روزهایی که با جنگ و بحران هاي سیاسی همراه
بود. روزهایی که اکثر شهرهاي کشور در کنار کمبودها و
سهمیه بندي هاي اقلام اساسی می بایست زیر سایه بمب
باران و موشک باران عراق به سر می کرد. روزهایی که
جوانان دسته دسته براي دفاع از کیان کشور به جبهه می

رفتند و با پیکرهاي خونین بازمی گشتند. با اینحال این مردم نجیب آنقدر به انقلاب و آرمان هایش ایمان داشتند که تمامی آن
روزهاي خاکستري را با سربلندي گذراندند. اما آنچه که امروز مشاهده می شود، تفاوت ماهوي شرایط کنونی با آن دوران است.

 
شرایطی که به گفته بسیاري از تحلیلگران سخت تر از دوران جنگ به شمار می رود. 

به گزارش «جمله» روز شنبه رییس جمهور در جلسه ستاد ملی مبارزه با کرونا، در خصوص شرایط حاکم بر کشور و تاب آوري مردم
گفت: « باید به مردم هم به حق و هم به صبر توصیه کنیم»! او با تاکید بر اینکه همزمان با مبارزه فراگیر با کرونا، باید تاب آوري ملی
و جامعه را در دو بخش سلامت و اقتصادي بالا برد، گفت: «روند تولید و اشتغال باید تداوم یابد و در این همین چارچوب ضروري است

 
تا دستورالعمل هاي حفاظتی و بهداشتی دقیق و با شدت در مراکز تولیدي مراعات شوند». 

این سخنان رییس جمهور در حالی بیان می شود که بر اساس آمارها و گزارش هاي ارائه شده از سوي مرکز آمار ایران و مرکز پژوهش
هاي مجلس، کشور و بخش قابل توجهی از مردم در شرایط سخت و طاقت فرسایی قرار دارند. افزایش نرخ تورم و بالا رفتن ساعتی

 
قیمت اجناس موجب شده تا تاب آوري بخش قابل توجهی از جامعه لحظه لحظه به ناامیدي مطلق نزدیک می شود. 

 
این در حالی است که پول ملی ایران از ابتداي سال 99 تاکنون حدود 60 درصد از ارزش خود را از دست داده است. 

سقوط ارزش ریال در حالی ادامه دارد که در روزهاي گذشته عبدالناصر همتی، رئیس بانک مرکزي با وعده «دخالت هدفمند» از
کنترل بازار ارز خبر داده بود. علاوه بر این، بحران شیوع کرونا و کاهش شدید صادرات غیرنفتی ایران به برخی کشورهاي منطقه نیز

 
در تشدید این بحران موثر بوده است. 

وضعیتی در ایران حاکم است که به شکاف طبقاتی دامن می زند. مجموعه حاکم بر شرایط اقتصادي سفره هاي مردم را کوچک و

 
کوچک تر کرده و فاصله طبقاتی را افزایش داده و طبقه متوسط را حذف کرده است. باید از آینده چنین جامعه یی وحشت کرد. 

در چنین شرایطی دولتمردان و به ویژه رییس جمهور مردم را به صبر دعوت می کنند . این در حالی است که هر روزه جامعه با سیلی
از اخبار ناامید کننده مواجه است. از افزایش تورم تا آتش سوزي سریالی مراتع و عملکرد ضعیف مسوولان و همچنین مفاسد ریز و

 
درشت اقتصادي تنها بخشی از اخباري را شامل می شوند که می تواند هر ملتی به ناامیدي محض محکوم کند. 



 
مردم نجیبانه تحمل می کنند 

در همین رابطه حسین نورانی نژاد، سخنگوي حزب اتحاد ملت در گفتگو با ایسنا اظهار کرد: « شرایط کرونایی باعث شده اولویت ها
نزد جامعه و نخبگان جا به جا شود مشکلات اقتصادي و دغدغه هاي بهداشتی خیلی زیاد شده و اولویت مردم بر این اساس تغییر پیدا
کرده است. مسائل معیشتی، اشتغال و امنیت شغلی براي مردم فوق العاده مهم شده است. یکسري افراد شغل از دست دادند و عده اي
در آستانه از دست رفتن شغلشان هستند. افرادي که مستاجر هستند به خانه هاي کوچک رفته و در شهرهاي کوچک مستاجران به

 
روستاهاي کوچک تر رفتند». 

وي تصریح کرد: «همین اتفاق در سفره هاي مردم رخ داده است. مشخص نیست تا چه زمانی ادامه پیدا می کند، اما باید بدانیم مردم
دارند نجیبانه تحمل می کنند. آن ها باید چشم انداز مشخصی از سوي حاکمیت داشته باشند . تغییر اولویت هاي مردم باید در سطح
کلان هم رخ دهد. این نکته بدیهی است که باید با توجه به مشکلات کشور تغییراتی در سیاست خارجی و تغیراتی در سیاست هاي

 
کلان صورت بگیرد». 

این فعال سیاسی گفت: «باید نگاه هاي تنگ نظرانه و جناحی و امنیتی برچیده شود. خیلی سخت است شهروندانی هم در تنگناي
معیشتی و اقتصادي و سلامتی باشند و هم اظهار نظراهایشان انگ بخورد، چنین جامعه اي را تا حدي می توان کنترل کرد. باید چاره
اندیشید. حاکمیت باید نشان دهد در سیاست هاي کلانش تغییراتی به خواست و به نفع مردم شکل داده است ؛ تا الان مردم خیلی

 
براي حفظ نظام از خود گذشتگی کردند، حالا نوبت حاکمیت است». 

نورانی نژاد در پایان یادآورشد: «انتخابات ریاست جمهوري را هم ذیل این تحلیل می دانم و معتقد هستم همه در این انتخابات باید
دغدغه هاي مردم را در نظر بگیرند. باید از حالا اندیشید که اگر شرایط کرونایی به همین شکل بماند شکل اجرایی انتخابات چگونه

 
می شود،؛چراکه پیش بینی هاي لازم از حالا باید صورت گیرد». 

 
آیا در حال تست کردن آستانه تحمل مردم هستید؟! 

چندي پیش بود که روح االله متفکر آزاد نماینده تبریز در مجلس، در تذکري درباره شیوه مدیریت اقتصادي دولت خطاب به حسن
روحانی گفت:« آیا ما در حال تست کردن آستانه تحمل مردم هستیم؟ آقاي روحانی در سال 92 که کاندیداي ریاست جمهوري بود
اعلام کرد که 30 درصد مشکلات کشور مربوط به تحریم بوده و 70 درصد آن مربوط به سوء مدیریت است. اگر قرار است ما منتظر
باشیم و ببینیم که مردم چه زمانی بر علیه ما شعار می دهند، باید بدانیم این مردم خیلی نجابت بیشتري دارند، اما حیاي ما

 
کجاست»؟ 

حسین نوش آبادي، نماینده ورامین در مجلس نیز گفته: «مشکل بیکاري و مشکل گرانی کمر مردم را شکسته است و صداي خرد

 
شدن استخوان هاي مردم زیر بار فشارهاي سنگین اقتصادي و معیشتی شنیده می شود». 

حبیب االله دهمرده، نماینده زابل هم گفت: «سوءمدیریت و تبعیض و بی عدالتی در ابعاد مختلف وجود دارد و بیکاري و گرانی
افسارگسیخته آستانه تحمل مردم را به سر آورده است». روزنامه مستقل در تشریح چنین شرایطی نوشت: « باید گفت که برخی
مسوولان مردم گرسنه و گرفتار و دلمرده را در اتاقی با شیري درنده تنها گذاشتند و منتظر نشستند تا کار، یک سره شود. در حالی
که خودشان خیلی آرام و بدون جلب توجه، قیمت ها را به اوج رساندند، دادگاه هایی برگزار شد که در شرایط عادي، هر جلسه اش
غوغایی به پا می کرد، قراردادهایی را علنی کردند که افشاي بعضی مواردش، حتی بی خیال ترین ایرانی ها را هم به عکس العمل
واداشته، محیط زیست و جنگل هاي کشور در بی پناهی کامل در دست آتش، رها و براي متهمان حوادث آبان حکم اعدام صادر شد و

 
در این میان، براي تکمیل طنز ماجرا، حسین هدایتی هم هر روز ملاقات شرعی دارد»! 

روزنامه جمهوري اسلامی نیز در سرمقاله خود با عنوان صداي زنگ خطر را بشنوید، نوشت: «شنیدن صداي زنگ خطر، فقط  گوش می
خواهد، به هوش نیازي نیست. هوش اگر باشد، قبل از آنکه خطر برسد، هوشمندان کاري می کنند که یا حرکت نکند و یا  از نیمه راه
برگردد. اینکه ما امروز با انواع خطر ها مواجه هستیم به این دلیل است که کارمان از هوش گذشته و گویا گوشمان هم  شنوائی خود را
از دست داده است.  ارز لحظه اي بالا می رود، طلا با سرعت برق در حرکت است، ارزاق بدون آنکه کنترلی داشته باشند هر روز گران



تر  می شوند و انواع کالا ها و خدمات دچار چنان تغییراتی در قیمت و هزینه شده اند که براي اقشار متوسط به پائین جامعه غیرقابل
 دسترسی هستند. در این مسابقه بی سابقه قیمت ها و هزینه ها، مردم زیر چرخ هاي بی رحم ماشین گرانی له می شوند، ولی صداي

 
خرد  شدن استخوان هایشان متاسفانه به گوش مسئولین نمی رسد و یا اگر می رسد براي آن ها اهمیت چندانی ندارد»  . 

 
گوش شنوایی نیست! 

یک جامعه شناس در ایران در گفتگو با خبرگزاري شفقنا در باره اوضاع بحرانی کشور گفت: «کشوري که فقر و فساد در آن به اوج
رسیده و آستانه ها را شکسته، قطعا آینده دشوار و نگران کننده اي خواهد داشت، بارها شخصیت ها هشدار داده اند که ما به کجا می
رویم ولی در بر همان پاشنه ویران می چرخد امري که تحلیلگران اجتماعی و اقتصادي پیش بینی کرده اند. اما گوش شنوایی نیست

 
 .«

سعید معیدفر گفت: «ما امروز در شرایطی قرار داریم که بجز کسانی که با رانت سر و کار دارند و براساس آن رانت ها می توانند ثروت
خود را حفظ کنند یا افزایش بدهند، شرایط براي دیگر اقشار جامعه موجب نگرانی است و دارا و ندار امروز احساس ناامنی می کنند و

 
نسبت به آینده کشور و جامعه و دارایی هاي خود نگرانی دارند». 

وي افزود: « در این شرایط نه تنها اقشار ضعیف که محتاج نان شب خود هستند بلکه سایر افراد جامعه و حتی ثروتمندانی که با
رعایت اصول کار می کردند نیز از این وضعیت ناراضی هستند. اوضاع امروز بر وفق مراد معدود متخلفین است و بقیه افراد جامعه دچار

ابهام و سردرگمی هستند».



ضرب الاجل رئیس سازمان بازرسی براي بازگرداندن تعهدات ارزي: برخورد

قضایی می کنیم

منبع: شهرآرا آنلاینشماره خبر:  112  |  تاریخ: 1399/04/30

رئیس سازمان بازرسی کل کشور با بیان اینکه بخشی از گرانی ارز را ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي می دانیم، گفت: رئیس
کل بانک مرکزي تعهدات ارزي را حدود 25 میلیارد دلار اعلام کرده اند. این ها ارز هایی است که تعهد داده اند که برگردانند

و برنگرداندند و مهلت داده شده تا پایان تیرماه آن ها را برگردانند. ...

به گزارش شهرآرانیوز، رهبر انقلاب اسلامی در ارتباط تصویري با همایش سراسري قوه قضائیه، به نظارت بر حُسن اجراي قوانین،

 
به عنوان یکی از مهمترین وظایف قانونی قوّه ي قضائیّه اشاره کردند. 

پایگاه اطلاع رسانی KHAMENEI.IR به همین مناسبت در گفتگو با حجت الاسلام حسن درویشیان، رئیس سازمان بازرسی کل

 
کشور به بررسی جایگاه نظارتی سازمان بازرسی و برنامه هاي آن براي نظارت بر سازمان ها و جلوگیري از وقوع جرائم پرداخته است. 

از وظایف اصلی قوه ي قضائیه همان طور که در قانون اساسی هم آمده است، نظارت بر اجراي صحیح قوانین است. رهبر انقلاب هم در
دیدار اخیرشان این مطالبه را داشتند و تأکید کردند که باید بر قوانین نظارت باشد. سازمان بازرسی کل کشور -که این امر را باید

 
هدایت کند و ناظر باشد- چه اقداماتی را می تواند در این عرصه داشته باشد؟ 

همان طور که اشاره کردید براساس اصل 174 قانون اساسی دو وظیفه ي سنگین، یعنی نظارت بر اجراي صحیح قوانین در همه ي
دستگاه هاي اداري کشور و نظارت بر حُسن جریان امور برعهده ي سازمان بازرسی کل کشور گذاشته است که زیر نظر مستقیم
ریاست محترم قوه ي قضائیه اداره می شود. البتّه نظارت بر حُسن جریان امور، مهمتر از نظارت بر اجراي صحیح قوانین است. وقتی در
سال 82 به همراه آقاي رئیسی و مدیران سازمان به محضر رهبر انقلاب رسیدیم، ایشان بر این نکته تأکید داشتند که باید نظارت ها
دقیق صورت بگیرد و فرمودند که هر سه قوه از این مطلب استقبال کنند و سازمان بازرسی را نقطه ي امید و اتکاء بدانند. این رسالت

 
اصلی سازمان است. 

اصولاً سه عامل مهم در توفیق یک دستگاه، یک کشور و یک مجموعه وجود دارد. اولین عامل، وجود قوانین و مقررات متناسب با آن
کشور و دستگاه است. دومین عامل مجریان صالح و شایسته و باتجربه و سومین عامل نظارت است. اگر به این سه عامل توجه نشود
قطعاً آن کشور و آن دستگاه آسیب هاي فراوانی خواهد خورد. امروز بخشی از این آسیب ها و فساد هایی که در کشور شاهدش
هستیم ناشی از بخشی از این سه عامل است. یا بعضاً قوانین ما متناسب نیست یا بعضی از مجریان ما شایسته نیستند یا نظارت ها به
خوبی و کارآمد و به موقع اعمال نمی شود؛ بنابراین نظارت براي هر سه قوه و براي همه ي سطوح مدیریتی پیش بینی شده خیلی
اهمیت دارد. علاوه بر آن سازمان بازرسی کل کشور موظف است که بر کل مجموعه ي اداري کشور حتی بخش هاي اداري-مالی قوه

 
ي قضائیه و مجلس شوراي اسلامی نظارت داشته باشد. 

ما درباره ي انجام این دو مأموریت در این دوره ي تحول قوه ي قضائیه، پیشنهاد هایی را در قالب سند تحول براساس بررسی هاي
انجام شده و کار کارشناسی که در ابتداي امسال صورت گرفت، به استحضار ریاست محترم قوه رساندیم که تصویب و ابلاغ شد. ما
الان براساس آن سند، داریم کارهایمان را دنبال می کنیم. امّا لازمه ي تحول در هر مجموعه اي شناسایی چالش ها و آسیب هاي آن



مجموعه و کاستی ها و عواملی است که موجب عدم تحقق اهداف آن سازمان می شود و به تناسب و اقتضاي این چالش ها باید به
دنبال رفع و برطرف کردن باشیم. ما مجموعاً بیش از سی آسیب و چالش را در سازمان شناسایی کردیم. ما سیزده چالش کانونی مثل
عدم نظارت پذیري بعضی از دستگاه ها و مدیران، قوانین ناکارآمد و نامتناسب با اقتضائات امروز و عدم اطلاع مدیران دستگاه هاي

 
اجرایی و مردم نسبت به حقوق و قوانین و مقرراتشان داریم. 

ما متناسب با این چالش ها شاخص هایی را تعریف کردیم و براي هر چالش یک راهبرد، و براي هر راهبرد، چند شاخص تحول و ده
ها برنامه ي عملیاتی براي تحقق این سند پیش بینی کردیم. بخشی از آن در مورد ساختار درونی سازمان است که اصلاحاتی را آغاز
کردیم و بخش دیگر آن مربوط به خارج از سازمان و نیروي انسانی است که داریم دنبال می کنیم. تحول یک ضرورت اجتناب ناپذیر و
مطالبه ي رهبر انقلاب و مردم از قوه ي قضائیه است که ما در این مسیر داریم گام برمی داریم و معتقد هستیم که با سرعت هم باید
این گام ها را برداشت. البته مقاومت هایی هم قطعاً با تحول خواهد شد، امّا همان طور که حضرت آیت االله خامنه اي فرمودند باید با

 
توکل بر خدا و استقامت و مبتنی بر مبانی دینی و ارزش هاي اسلامی و قانونی این برنامه و سند تحول را دنبال کرد. 

 
اقدامات پیشگیرانه ي سازمان در فرآیند هاي بازرسی از دستگاه ها چیست؟ 

یکی از رویکرد هاي ما در دوره ي جدید توجه به اقدامات نظارتی یعنی تقدم داشتن و مقدم داشتن نظارت با هدف پیشگیري است.
اینکه در قانون اساسی آمده نظارت بر اجراي صحیح قوانین و حُسن جریان امور در آن پیشگیري و اصلاح امور مستتر است. یعنی
لازمه ي نظارت و خروجی نظارت و اثر اقدامات نظارتی باید پیشگیري از تخلف و فساد و جرم باشد. البته ممکن است با همه ي
اقدامات پیشگیرانه چه از سوي دستگاه هاي نظارتی بیرون دستگاه هاي اجرایی و چه از مجموعه ي نهاد هاي نظارتی خود دستگاه
هاي اجرایی یا مدیران دستگاه هاي اجرایی کسی بخواهد از قانون تخطی و تخلف کند و مرتکب جرمی شود که باید برخورد لازم با او

 
صورت بگیرد و به هیچ وجه مسامحه اي با کسی نشود. 

امّا ما اصل را در سازمان، نظارت به منظور پیشگیري از انحراف از قوانین می دانیم. هم هزینه ي آن کمتر است و هم نتیجه اش زودتر
حاصل می شود تا اینکه ما بخواهیم یک گزارش یا پیشنهاد هایی بدهیم که مدتی طول می کشد تا آن پیشنهاد ها اجرا شود. تأکید ما
در دوره ي جدید بر پیشگیري در حین اقدامات نظارتی و بازرسی است. یعنی همکاران ما وقتی در دستگاه اجرایی براي انجام
مأموریتشان مستقر می شوند، اگر مشاهده کردند که اقدامی می خواهد برخلاف قوانین صورت بگیرد، همان جا جلوي آن را بگیرند و
پیشگیري کنند. یکی از بند هاي ماده ي یازده قانونِ تشکیل سازمان، گزارش هاي هشداري است که سازمان بازرسی در صورت اطلاع
از تخلّف باید گزارش را به دستگاه هاي اجرایی و مسئولین دستگاه هاي اجرایی ارسال کند. ما وظیفه داریم از تصمیم و اقدام خلافی
که دارد انجام می شود و یا گرفته شده است، از تداومش جلوگیري کنیم. ما در سال صد ها گزارش هشداري به دستگاه هاي اجرایی
براي جلوگیري از تصمیم خلاف یا متوقف کردن اقدام خلاف ارسال کرده ایم و نوعاً هم مورد استقبال دستگاه هاي اجرایی قرار می
گیرد. چراکه اگر پیشگیري شود و هشدار و تذکر داده شود که اتفاقی نیفتد و یا از ادامه ي اتفاقی جلوگیري شود، هزینه اش براي
مدیران هم کمتر می شود. چون اگر تخلفی صورت بگیرد، مدیران باید پاسخ بدهند و برخورد قضائی با آن ها می شود. قاعدتاً باید از

 
این هشدار ها استقبال کنند و نوعاً هم استقبال می کنند. 

بعضاً شنیده می شود که برخی از دستگاه ها از این هشدار ها استقبال نمی کنند. آیا سازمان بازرسی با کسی تعارف دارد؟ این سؤال

 
در ذهن مردم است که چرا فلان مسئولی که تخلفش اثبات شده، بعد از اتمام مسئولیتش به تخلفش رسیدگی می شود. 

همان طور که عرض کردم ما طبق ماده ي 11 گزارش هاي هشداري می دهیم، اگر توجه کردند که فب ها و مقصود حاصل خواهد
شد. اما اگر به هشدار و تذکر سازمان توجه نکردند، قطعاً اگر جرمی واقع شده باشد، گزارش آن جرم تهیه می شود و به مرجع قضائی



یا به هیئت هاي رسیدگی به تخلفات اداري ارسال می شود. گزارش هایی که ما به مرجع قضائی یا تخلفات اداري می دهیم حسب
قانون خارج از نوبت و با فوریت رسیدگی می شود. علاوه بر آن ما نسبت به وظایفی که به عهده ي دستگاه ها بوده و انجام ندادند مثل
سیل سال گذشته، لایروبی بستر بعضی از رودخانه ها، جلوگیري از تصرف حریم رودخانه ها و جلوگیري از ساخت وساز ها در مسیر
رودخانه ها و مسیل ها که منجر به خسارت هاي مادي و جانی غیرقابل جبران شده، ورود و مطالبه می کنیم و در دستور کار قرار می
دهیم. یا در مورد مسکن که امروزه معضل جدي کشور است، تکالیفی به عهده ي دستگاه هاي مربوطه در مورد ساخت مسکن، ایجاد
سامانه ي املاك براي کنترل املاك، دریافت مالیات از خانه هاي خالی و... بوده که بخشی از این گرانی ها و افسارگسیختگی ها در

 
بازار مسکن ناشی از عدم انجام تکالیف دستگاه ها بوده که ما در دستور کار قرار دادیم. 

ما معتقدیم که باید نمونه هاي متعددي از این نوع اقدامات را در این دوره انجام بدهیم تا مسئولی در بخشی از دستگاه هاي اجرایی
تصور نکند که اگر امروز کاري کرد کسی از او سؤال نمی کند و وقتی دوره ي خدمتش تمام شد در حاشیه ي امن قرار می گیرد. به
هیچ وجه برنامه هاي ما این چنین نیست که ما کوتاهی کنیم و این ملاحظه را داشته باشیم که این مدیر مثلاً چهار تا کار خوب انجام
داده که البته قابل تقدیر است و ما باید نسبت به اقدامات خوبش تقدیر و تشکر کنیم، اما نسبت به کار هایی که باید انجام می داده و
انجام نداده و یا کار هاي خلافی که انجام داده، بی تفاوت باشیم. بلکه باید پاسخگو باشد و برخورد لازم و بدون ملاحظه باید انجام
شود. بسیاري از پرونده هایی که امروز در مراجع قضائی مطرح است، منشأ آن گزارش هاي سازمان بازرسی است. پرونده هایی که این

 
روز ها مطرح است، بخشی از آن ها مبتنی بر بازرسی ها و گزارش هاي سازمان بازرسی است. 

رهبر انقلاب در دیدار مسئولین قوه ي قضائیه از لزوم تحول در این نهاد سخن گفتند. سازمان بازرسی و قوه ي قضائیه براي تحقق
بخشیدن این مسئله چه اقدامات و برنامه هایی را در دستور کار دارد؟ موانع پیش روي این تحول و چگونگی اجرایی شدن آن

 
چیست؟ 

یکی از مهم ترین موانع و چالش هاي پیش روي تحول، نبودن نگاه تحولی در بدنه هست که رهبر انقلاب هم به درستی و کاملاً
کارشناسی به این نکته اشاره کردند که این نگاه تحولی نباید محدود به مدیران عالی دستگاه قضائی شود. این موضوع باید در کل بدنه
ي قوه ي قضائیه ایجاد شود. گفتمان تحول باید با برگزاري جلسات، با طرح موضوع و ضرورت هاي تحول و با الزامات تحول بیان این
موضوع و انتخاب مدیران میانی که قائل و معتقد به تحول باشند، صورت بگیرد. البته یکی از موانع تحول ما بحث ساختار و اعتبارات

 
است. اعتباراتی که امروز قوه ي قضائیه و بخش هاي آن دارند متناسب با برنامه ي تحول نیست. 

یکی از اقدامات ما در برنامه ي تحول این است که با سرعت به شکایات و دعاوي مردم در مراجع قضائی و نسبت به شکایات مردم در
دستگاه هاي اجرایی رسیدگی کنیم. طبق آماري که ما در پانزده ماه اخیر بعد از حضور آیت االله رئیسی داشتیم، شکایات و اعلامات
مردم نسبت به دستگاه هاي اجرایی بیش از دو برابر افزایش پیدا کرده است. البته این ناشی از امید مردم نسبت به دوره ي جدید، به
ویژه مدیریت عالی قوه ي قضائیه است که می خواهد مشکلات را حل کند و مردم هم در عمل دیدند. هم بحث مبارزه با فساد و هم
رسیدگی به مشکلات مردم در حدود اختیارات قوه ي قضائیه است. البته ساختار و نیروي انسانی ما هیچ تفاوتی نسبت به قبل از
پانزده ماه گذشته نکرده است و باید در سیاست هاي کلی برنامه ي هفتم و قانون برنامه ي هفتم به آن توجه شود و درصد اعتبارات
قوه ي قضائیه از اعتبارات عمومی کشور از 2/9 که الان هست افزایش پیدا کند تا ما بتوانیم پاسخگوي مطالبات و نیاز هاي مطرح

 
امروز باشیم. 

نکته ي دیگري که به نظر من در این دوره ي تحول هم در قوه ي قضائیه و هم در بخش هاي آن بسیار حائز اهمیت است و به آن
توجه شده و گام هاي خوبی هم برداشته شده است، مردمی کردن قوه ي قضائیه است که رهبر انقلاب نیز به این نکته هم در سال
هاي گذشته و هم در این دیدار اخیرشان به آن اشاره کردند و فرمودند که مشارکت مردم باید افزایش پیدا کند. ببینید ما هرجا مردم



را به حساب آوردیم و ازشان کمک خواستیم و به میدان آمدند موفق شدیم. در جنگ تحمیلی عراق علیه ایران، در جریان مبارزه ي با
گروهک هاي ضد انقلاب به ویژه منافقین اگر واقعاً مردم کمک نمی کردند و خانه هاي تیمی کشف نمی شدند، ما نمی توانستیم با
جریان نفاق پیچیده در کل کشور برخورد کنیم. امروز هم همین طور است. ما اگر بخواهیم قوه ي قضائیه و سازمان بازرسی کل کشور

 
در تراز نظام مقدس جمهوري اسلامی و در زمینه ي گام دوم انقلاب داشته باشیم، باید از ظرفیت مردم به خوبی استفاده کنیم. 

با توجه به بحث تحولی که گفتید، شاید درون قوه قضائیه یک رخوت و یا یک مقاومتی باشد. اگر این تغییر حاصل شود چه پیامد

 
هایی دارد؟ نتیجه ي این تحول چه می شود؟ 

ببینید حتماً یکی از عوامل مؤثر در تحول، مدیران عالی و حتی میانی یک مجموعه و یک دستگاه هستند که باید آنچه را که در نگاه
تحولی شان هست، در عمل حمایت جدي هم از آن برنامه و نگاه تحولی داشته باشند. باید جرأت و جسارت و شهامت لازم به
مجموعه ي تحت امر هر مدیري داده شود. خوشبختانه در این دوره ي جدید ما هر بار که به خدمت ریاست قوه قضائیه مشرف شدیم
و این موضوع را مطرح کردیم که تصمیم داریم علاوه بر پیشگیري، تذکر و هشدار، نسبت به هرکس، هر جریان و هر گروهی در هر
سطحی با فساد برخورد کنیم، ایشان به ما گفته اند که ما هیچ خط قرمزي نداریم و شما انجام دهید و من هم کاملاً حمایت می کنم.
خب این جرأت را براي زیرمجموعه دو چندان می کند و افزایش می دهد و مدیر و یا قاضی که می خواهد برخورد کند، با جرأت و
جسارت این کار را انجام می دهد. این جسارت و جرأت و شهامت عامل بسیار مهمی در تحول است و تأثیرات زیادي می تواند در

 
مجموعه ي قوه ي قضائیه به وجود بیاورد. 

یکی از تأکیداتی که رهبر انقلاب در دیدار اخیر داشتند کمک به حرکت هاي اقتصادي و جلوگیري از تعطیل شدن واحد هاي تولیدي

 
و اقتصادي کارخانه ها بود. سازمان بازرسی کل کشور در این زمینه چه کمک هایی می تواند انجام دهد؟ 

از همان زمانی که آقاي رئیسی، رئیس سازمان بودند موضوع حمایت از سرمایه گذاري سالم و تولیدکننده ها در دستور کار سازمان
بود. ما دفتري تحت عنوان دفتر «حمایت از سرمایه گذاري و تولید» در سازمان بازرسی کل کشور داشتیم که زیر مجموعه ي یکی از
معاونت ها بود. ما در دوره ي جدید این دفتر را ارتقاء دادیم و آن را زیرمجموعه ي حوزه ي ریاست سازمان قرار دادیم تا توجه
بیشتري به این موضوع شود. علاوه بر آن در دوره ي جدید به ویژه در سال جاري بیست وپنج درصد از برنامه هاي بازرسی مان را در
راستاي حمایت از تولید و مسائل مرتبط با تولید پیش بینی کردیم که الان در حال اجراست. مثلاً راجع به تسهیلات بانکی که رهبر
انقلاب دغدغه داشتند بر آن نظارت و در جاي خودش مصرف شود و منحرف نشود، ما موارد متعددي را شناسایی کردیم که به نام

 
تولید میلیارد ها تومان دریافت شده و در بازار سکه و ارز و جا هاي دیگر مصرف شده که ما با آن برخورد کردیم و برگشت داده شد. 

همچنین تکلیفی که بانک ها نسبت به اعطاي تسهیلات به بخش تولید دارند باید تحقق پیدا کند؛ و مشکلات واحد هاي تولیدي که
بخش عمده شان بحث تسهیلات هست مرتفع شود. ما در حوزه ي بیمه، مالیات، گمرك و واردات بی رویه که جزو برنامه هاي سال
جاریست، قانونی داریم که همه ي دستگاه هاي اجرایی را مکلف کرده محصولاتی که مشابه داخلی دارند و خدماتی که در داخل می
شود ارائه کرد، از خارج از کشور حق ندارند این محصولات را خریداري کنند. این قانون مصوبه ي مجلس است و ما داریم این را
نظارت می کنیم که این اتفاق صورت نگیرد. علاوه بر آن ما واحد هاي تولیدي که مشکل داشتند را شناسایی کردیم و موانع این واحد
هاي تولیدي را شناسایی کردیم و به بخش هاي مختلف منعکس کردیم؛ و همکاران ما در سراسر کشور در واحد هاي تولیدي حضور
پیدا می کنند. ما جلساتی را در این راستا با واحد هاي تولیدي که مشکل دارند برگزار کردیم و در آینده هم برگزار می کنیم. ما یک
سامانه ي رسیدگی به شکایات هم داریم که اگر واحد هاي تولیدي موردي نسبت به دستگاه هاي اجرایی دارند را همکاران ما بتوانند
پیگیري و رسیدگی کنند. البته در چارچوب اختیارات قانونی که وجود دارد ما حتماً پیگیري و کمک می کنیم که موارد متعددي هم

 
از اقدامات حمایتی از سوي سازمان انجام شده است. 



یکی از اولویت هاي اصلی سازمان حمایت از تولید و سرمایه گذاري است. در این سال هاي اخیر به ویژه ده سال گذشته، رهبر انقلاب
شعار این سال ها را برگرفته از مسائل اقتصادي انتخاب کردند. دو سال را اقتصاد مقاومتی و سال گذشته را رونق تولید و امسال را
جهش تولید نامیدند. اهمیت این نامگذاري ها به این دلیل است که امروز مسئله ي اصلی ما مسئله ي اقتصاد و معیشت مردم است.
آنچه که مردم را رنج می دهد و دچار مشکل کرده و دشمن را نسبت به آن حساس و متمرکز کرده فشار هاي اقتصادي و تحریم ها و
مسائل اقتصادي است. والاّ از نظر نظامی و امنیتی اقتدار جمهوري اسلامی در منطقه و در دنیا بر کسی پوشیده نیست. امروز مسئله ي
اصلی کشور اقتصاد و معیشت مردم است و ما به عنوان یک اولویت جدي و قوه ي قضائیه به عنوان اولویت اصلی به دنبال پیگیري

 
رفع موانع و مشکلات حوزه ي تولید و کارآفرینی هستیم. 

در مورد نوسانات قیمت ارز، قوه ي قضائیه و سازمان بازرسی چه کاري می توانند انجام دهند؟ آیا الان اقدامی از طرف قوه ي قضائیه

 
صورت گرفته است؟ آیا سازمان بازرسی وظیفه اي در این باره دارد و می تواند ورود کند؟ 

ببینید یکی از اولویت هاي ما در این دوره ي جدید، مسئله محوري است. یعنی توجه به مسائلی که امروز دغدغه ي مردم و رهبر
انقلاب است. یکی از مسائلی که امروز جزو مشکلات اقتصادي و بخش تولید هست، تسهیلات ارزي است. چه ارز دولتی و چه ارز
نیمایی که امروز ما مشکلاتی را در این زمینه داریم؛ بنابراین سازمان بازرسی، دادستانی کل کشور و معاونت پیشگیري از وقوع جرم در
قوه ي قضائیه با هماهنگی ما موضوعات ارزي را رصد و پیگیري می کنند. ما مشکلاتی که در این زمینه بوده را دنبال کردیم و به
رئیس کل بانک مرکزي اعلام کردیم. ما به دادستانی کل کشور هم اعلام کردیم هر کسی که تعهد ارزي داشته و به تکلیفش عمل
نکرده، اسامی شان را اعلام کند تا ما حتماً پیگیري و برخورد کنیم. اصلاً ما بخشی از گرانی ارز را ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي
می دانیم. رئیس کل بانک مرکزي تعهدات ارزي را حدود 25 میلیارد دلار اعلام کرده اند. این ها ارز هایی است که تعهد داده اند که
برگردانند و برنگرداندند و مهلت داده شده تا پایان تیرماه آن ها را برگردانند. ما هم از دو ماه قبل فهرست اشخاص حقیقی و حقوقی را
گرفتیم و داریم دنبال می کنیم و دادستانی هم پاي کار هست که برخورد قضائی کند. اگر ارز ها را برگرداندند که فبها، وگرنه حتماً

 
برخورد قضائی لازم است که انجام شود. 

یکی از کار هاي لازم در مبارزه با فساد که رهبر انقلاب نیز بار ها به آن اشاره کردند، نظارت هاي مردمی است. براي نظارت ها و
گزارش هاي مردمی زیرساخت هاي حقوقی در قوه ي قضائیه لازم است. آیا در سازمان بازرسی جایگاهی در این باره وجود دارد؟ و چه

 
زیرساخت هاي حقوقی براي آن مدنظر قرار گرفته است؟ 

قوه ي قضائیه و همه ي دستگاه هاي اجرایی مخصوصاً سازمان بازرسی که وظیفه ي نظارتی بر عهده شان هست باید از ظرفیت مردم
و نهاد هاي مردمی و تشکل هاي غیردولتی استفاده کنند. خوشبختانه ما در سازمان هم این ظرفیت را داریم و پیش بینی شده که از
نهاد هاي مردمی و از کسانی که دغدغه ي فساد و دغدغه ي رفع مشکل جامعه را دارند استفاده کنیم. براي همین ما در معاونت
حقوقی مان یک اداره کلی را پیش بینی کردیم و در تشکیلاتمان تحت عنوان «مرکز رسیدگی به شکایات و نظارت همگانی» مصوب
شده است. سالانه چند هزار شکایت و اعلام نسبت به دستگاه هاي اجرایی در این سامانه ثبت می شود. علاوه بر آن ما بیش از پنج
هزار بازرس افتخاري در کل کشور داریم که قرار است آن را توسعه دهیم و براي آن ها کد تعریف کنیم. من قبلاً هم اعلام کردم که
سامانه ي گزارشگران فساد به زودي راه اندازي میشود. تعدادي از بازرسان افتخاري ما از کارکنان دستگاه هاي اجرایی و تعدادي از
بازنشستگان و تعدادي هم از مردم عادي و بعضاً خبرنگار و دانشجو و از قشر هاي مختلف هستند که بدون استخدام و بدون اینکه
رابطه ي استخدامی با سازمان داشته باشند، یک کد به آن ها داده می شود. تأکید ما بر این است که در شهرستان ها و نقاط دوردست

 
حتماً این بازرسی را در این دوره ي جدید تقویت کنیم. 



ما در این دوره ي جدید رویکردمان در سازمان بازرسی پیگیري شفافیت فعالیت هاي دستگاه هاي اجرایی است. ما معتقدیم شفافیت
فوق العاده در کاهش فساد و تخلف اهمیت دارد و همه باید خودشان را در اتاق هاي شیشه اي و در معرض نظارت ببینند. یکی از
الزامات این شفافیت ایجاد سامانه هاي الکترونیکی است. سامانه هایی که بخشی از آن ایجاد شده و باید تکمیل شود و سازمان باید به
همه ي سامانه هاي دستگاه هاي اجرایی براي رصد کردن فعالیتشان وصل شود. ما داریم یک سامانه ي دیگري را هم تحت عنوان
«قانون بان» طراحی می کنیم که البته ممکن است چندماه طراحی آن طول بکشد. تمام قوانین و مقررات کشور در این سامانه درج و
منعکس می شود و فعالیت دستگاه ها با این سامانه رصد می شود. یعنی فعالیتشان را با قوانین و مقرراتی که مرتبط با هر دستگاه

 
هست را سنجش و ارزیابی می کنیم. 

رویکرد دیگر ما مطالبه گري است. این رویکرد در مقابل پاسخگویی و پاسخ خواهی از دستگاه ها است. باید همه نسبت به مسئولیتی
که دارند، چه در دوره اي که الان هستند و چه در دوره ي گذشته که مسئولیتی داشتند پاسخگو باشند و ما مطالبه خواهیم کرد. این
هم یکی از رویکرد هاي جدي ما هست. رویکرد بعدي، مردمی کردن سازمان و استفاده ي از ظرفیت هاي مردمی است. مثل بازرسان
افتخاري و نهاد هاي غیردولتی. رویکرد دیگر ارزیابی عملکرد دستگاه هاي اجرایی است که چه میزان مبتنی بر قانون ارتقاء سلامت
نظام اداري اند و سطح سلامت اداري دستگاه ها به چه شکل است. ما دستگاه هایی که از سلامت اداري بیشتري برخوردار باشند را

 
تشویق می کنیم. 

رهبر انقلاب نیز در دیدار سال 82 این نکته را فرمودند. همچنین ریاست محترم قوه هم به ما تأکید کردند که مدیران شجاع و
پاکدست و داراي حسن عمل را تشویق و به افکار عمومی معرفی کنید. علاوه بر اینکه ما باید با مفسدین برخورد کنیم و احیاناً لازم
باشد آن ها را به مردم معرفی کنیم، کسانی هم که خوب کار می کنند کم نیستند. ما نیرو هاي کارآمد، دلسوز، پاي کار و خوش نام

 
زیاد داریم که باید آن ها را هم معرفی و تشویق کنیم. 

البته ما یک شورایی تحت عنوان شوراي دستگاه هاي نظارتی داریم که متشکل از سازمان بازرسی، دیوان محاسبات، وزارت اطلاعات،
معاونت نظارت مجلس، رئیس سازمان مدیریت برنامه ریزي کشور است و شش نفر عضو دارد. یکی از وظایف این شورا ارزیابی عملکرد

 
دستگاه هاي اجرایی است؛ و آن هایی که سلامت اداري بیشتر دارند را تشویق کند. 

ما بیش از ششصد NGO یا تشکل غیردولتی داریم که اطلاعاتشان را گرفتیم و تعدادي از این ها در حال همکاري با ما هستند و می
خواهیم این ها را تقویت کنیم. اخیراً هم ریاست محترم قوه دستورالعملی به همه ي بخش هاي قوه ي قضائیه ابلاغ کردند که بخشی
از آن دستورالعمل هم مربوط به ما می شود که راجعِ به کارگیري نهاد هاي مردمی و مشارکت نهاد هاي غیردولتی در انجام مأموریت
هایمان است. با توسعه ي این برنامه و ارتقاء کیفیت آن، این ظرفیت بیش از ظرفیت سازمان بازرسی می تواند به ما در نظارت بر

 
دستگاه هاي اجرایی و ارتقاء سلامت نظام اداري کمک کند. 

در مورد گزارش هاي مردمی شما چه شیوه اي را پیشنهاد می دهید؟ افرادي که در شبکه هاي اجتماعی فعالیت دارند و می خواهند
تخلفی را گزارش دهند، سازوکار ارسال گزارش تخلف چگونه است؟ آیا این سامانه جوابگوي دریافت گزارش ها هست؟ آیا کسی که

 
گزارش ارسال می کند، پاسخی هم از جانب سازمان بازرسی دریافت می کند که به شبکه هاي اجتماعی متوسل نشود؟ 

ما یک سامانه اي از قبل داریم که مربوط به شکایات و اعلامات است و اگر کسی شکایتی داشته باشد، در آن سامانه شکایتش را ثبت
می کند و یک کد رهگیري دریافت می کند که با آن کد می تواند نتیجه ي شکایتش را بررسی کند. گاهی قانع می شود و گاهی قانع
نمی شود، و اصرار می کند که پرونده دنبال شود. یک بخش دیگر آن سامانه اختصاص به اعلامات دارد. یعنی کسی شاکی نیست و
بدون اسم و مشخصات یک سوء جریانی را گزارش می کند که آن هم بررسی می شود. اگر قابل توجه و مقرون به صحت باشد، مورد



پیگیري قرار می گیرد. امّا گزینه اي که ما می خواهیم به آن اضافه کنیم، دادن کد به افراد تحت عنوان ناظر افتخاري است. یعنی

 
شعار ما این است که هر ایرانی یک ناظر باشد. ما این موضوع را می خواهیم دنبال کنیم. 

ما در اصل هشتم قانون اساسی هم، بحث امربه معروف و نهی ازمنکر را داریم که وظیفه ي آحاد مردم است. مخصوصاً نسبت به
حکومت و حاکمیت که امربه معروف و نهی ازمنکر کنند. این وظیفه ي شرعی، ملی و اسلامی همه ي مردم است، منتها به کسانی که
در این سامانه کد داده می شود، گزارش هایشان را به بخش هاي مختلف چه در مرکز و چه در استان ها منعکس می کنند و مورد
رسیدگی قرار می گیرد. گاهی اوقات لازم هست از آن شخصی که گزارش فسادي می دهد، دعوت شود و توضیحات بیشتري نسبت به
آن گزارش بدهد، و اگر نیاز بود مستندات دیگري تهیه کند. اگر لازم باشد با تشخیص سازمان نتیجه ي کار حتماً به گزارشگر فساد
منعکس می شود. گاهی ممکن است گزارش جنبه ي کیفري داشته باشد که باید مرجع قضائی رسیدگی و حکم قطعی را صادر کند.

 
آن موقع امکان اطلاع رسانی است. 

ببینید تا وقتی که جرمی محرز و قطعی نشده، امکان اطلاع رسانی اش نیست. گاهی بحث هاي منافی عفت و امثال آن است که اصلاً
امکان اطلاع رسانی نیست؛ بنابراین همه ي مواردي که گزارشگران فساد گزارش می دهند، ممکن است نتیجه اش به خودشان
منعکس نشود. ولی این امکان هست که ما بخشی از نتیجه را به خودشان اعلام کنیم. ما این اطمینان را به همه ي گزارشگران فساد
می دهیم که اگر گزارششان مقرون به صحت و مستند باشد، حتماً ترتیب اثر داده و پیگیري می شود و نیازي به استفاده از فضاي
مجازي براي اطلاع رسانی نیست. مگر اینکه موردي باشد که ما نتوانیم کاري کنیم و مربوط به دستگاه دیگري باشد که باید آنجا
رسیدگی کند. والاّ موضوعاتی که مرتبط با کار سازمان باشد و منعکس کنند و مستند هم باشد ما این تضمین را می دهیم که حتماً

 
پیگیري کنیم. 

امنیت این گزارشگران چگونه تأمین می شود؟ آیا کسانی که فسادي را گزارش می کنند نسبت به امنیتشان باید نگران باشند؟

 
سازمان چه برنامه اي در این باره دارد؟ 

ما دو نوع حمایت از گزارشگران فساد مدنظرمان است. البته سوت زنان مربوط به کسانی می شود که در دستگاه هاي اجرایی شاغل
هستند و وقتی متوجه فسادي می شوند اصطلاحاً سوت می زنند و اطلاع می دهند که باید سریعاً رسیدگی شود. گزارشگران فساد اعم
از سوت زنان و غیر سوت زنان هستند. بخشی از آن ها در جامعه هستند و گزارشی می دهند، چه بسا هیچ تهدیدي هم متوجه شان
نباشد. چون در هیچ دستگاهی شاغل نیستند که تهدیدي متوجه آن ها باشد. ما نسبت به کسانی که از درون دستگاه هاي اجرایی
گزارش می دهند که البته این گزارش ها هم دقیق تر، هم متقن تر و هم مستندتر هست، ما هم حمایت مادي و هم حمایت معنوي
می کنیم. در مورد حمایت مادي ما پیش بینی هایی در اعتباراتمان کردیم که اگر کسی گزارشی راجع به فسادي به ما داد، پاداشی به
او بدهیم. اگر هزینه اي براي مستند کردن، پیگیري گزارش و انجام سفر براي بررسی داشت، ما هزینه هایش را علاوه بر پاداش به او

 
می دهیم. البته این چنین مواردي داشتیم و این کار را کردیم. 

نکته ي دومی که دغدغه ي همه ي گزارشگران فساد هست، بحث حمایت معنوي است که مورد اذیت و آزار و تهدید قرار نگیرند. این
موضوع هم در قانون ارتقاء سلامت نظام اداري پیش بینی شده که باید حمایت شوند؛ و هم در لایحه اي تحت عنوان حمایت از
گزارشگران فساد در مجلس مطرح شده است. اگر موردي هم به ما گزارش شود که مورد تهدید قرار گرفته است، چه توسط دستگاه
اجرایی و مدیر دستگاه اجرایی، و چه در بخش هاي دیگر، ما آن را دنبال می کنیم تا هم برخورد شود و هم از گزارشگر فساد صیانت
می کنیم تا کسی متعرض آن نشوند. ما تا به حال موردي نداشتیم که اعلام کند که مورد تهدید قرار گرفته است و ما از او حمایت

 
کنیم. 



دیدگاهی وجود دارد که اگر تخلفی باشد نباید عمومی و رسانه اي شود و ممکن است مردم به نظام بدبین شوند. نظر جناب عالی در

 
مورد رسانه اي شدن تخلفات چیست؟ 

این رویه سابقاً نبود. از اواخر دوره ي گذشته ي قوه ي قضائیه شروع شد و در دوره ي جدید خیلی بروز و نمود بیشتري پیدا کرد.
علت اینکه رهبر انقلاب اجازه دادند که این موضوعات رسانه اي شود و دادگاه هایشان علنی برگزار شود، این است که تقریباً عده ي
زیادي از مردم تصور می کردند که با فساد هاي کلان، مخصوصاً با دانه درشت ها و کسانی که به مقامات و مسئولین کشور منصوب
اند، برخورد نمی شود؛ و با چندتا آدم بیچاره برخورد می کنند؛ و این نتیجه گیري می شد و دشمن هم این تحلیل را می کرد که
فساد سیستمی است و کل کشور را فرا گرفته است. در حالی که اعتقاد ما این چنین نیست که فساد سیستمی شده است. من فکر می
کنم این اجازه داده شد که دادگاه ها علنی و رسانه اي شود تا نشان داده شود هر شخصی در هر سطحی که فساد کند، نظام با او
برخورد می کند ولو منصوب به عالی ترین مقامات کشور باشد و یا سال ها در قوه ي قضائیه مسئولیت داشته است. نمونه هایش را هم

 
شنیده و دیدیده اید. براي همین هم دیدگاه مردم در نظرسنجی ها تغییر کرده است. 

اعتقاد من این است که تدبیر و مدیریت درست که تا به حال بوده، حتماً در کاهش جرم و جسارت براي تخلف مؤثر خواهد بود و
هزینه ي جرم و فساد را افزایش می دهد. بعضی ها ممکن است اگر جریمه ي مالی و یا زندان شوند خیلی برایشان سنگین نباشد، اما

 
حیثیت و آبرو برایشان خیلی مهم است. خود این عوامل پیشگیري از فساد و بالا بردن هزینه ي جرم و فساد در جامعه است. 

منبع: ایسنا



برنامه راهبردي بانک کشاورزي در سال جهش تولید

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  113  |  تاریخ: 1399/04/30

فصل اقتصاد - روح اله خدارحمی مدیرعامل بانک کشاورزي، در بازدید دکتر کاظم خاوازي از بانک کشاورزي، برنامه راهبردي
این بانک در سال جهش تولید را تبیین و تشریح کرد.

فصل اقتصاد - روح اله خدارحمی مدیرعامل بانک
کشاورزي، در بازدید دکتر کاظم خاوازي از بانک کشاورزي،
برنامه راهبردي این بانک در سال جهش تولید را تبیین و

 
تشریح کرد. 

به گزارش فصل اقتصاد به نقل از روابط عمومی بانک
کشاورزي، در این دیدار که صبح روز دوشنبه سی ام تیر

1399 انجام شد، آقاي خدارحمی با اشاره به این که بانک کشاورزي، سیاست هاي کلان خود را با هدف تحقق شعار جهش تولید
تنظیم و تدوین کرده است، به طرح و برنامه هاي مرتبط با حفظ و ارتقا امنیت غذایی با تکیه بر تولید غذاي سالم، ایجاد فرصت هاي
شغلی جدید و افزایش رفاه حفظ اشتغال موجود و فقرزدایی، ارتقاء توان مالی، حفظ منابع تجدیدناپذیر و پایه کشاورزي، افزایش
صادرات با محدودیت محصولات کشاورزي، افزایش دانش فنی واحدهاي تولیدي، افزایش پایدار تولید مبتنی بر افزایش بهره وري و
طرح هاي دانش بنیان پرداخت و اعلام کرد، حمایت از توسعه کشت گلخانه اي براي احداث و توسعه 2000 هکتار گلخانه با

 
تسهیلاتی حدود 80 هزار میلیارد ریال در اولویت طرح و برنامه هاي بانک کشاورزي قرار گرفته است. 

مدیرعامل بانک کشاورزي، تکمیل و راه اندازي طرح هاي راکد و نیمه تمام را هدف دیگر این بانک اعلام کرد و گفت: براي کمک به
راه اندازي 125 طرح راکد و نیمه تمام، اعتباري معادل سه هزار میلیارد ریال اختصاص یافته است، ضمن این که حدود 15 هزار
میلیارد ریال نیز به طرح هاي نیمه تمام پرداختی از محل اعتبارات ایجاد اشتغال پایدار در مناطق روستایی و عشایري تخصیص داده

 
شده است. 

خدارحمی، حمایت از تامین نهاده هاي موردنیاز بخش کشاورزي را از وظایف ذاتی بانک کشاورزي برشمرد و اعلام کرد، بیش از 350
هزار میلیارد ریال تسهیلات براي تامین سرمایه در گردش کشت بهاره و پاییزه، سرمایه در گردش شرکت هاي تولیدکننده بذور
گواهی شده، سرمایه در گردش موضوع بند الف تبصره 18 و خرید اعتباري اضطراري ناشی از شیوع ویروس کرونا در اولویت پرداخت

 
تسهیلات بانک در سال جاري قرار دارد. 

مدیرعامل بانک کشاورزي از آمادگی این بانک براي طراحی بسته اعتباري و تأمین منابع مالی موردنیاز از اراضی نوآباد سخن گفت و
حمایت و تأمین مالی توسعه پرورش مرغ لاین (مرغ گوشتی و تخم گذار) با هدف قطع وابستگی به خارج از کشور را مورد تأکید قرار

 
داد. 

خدارحمی، حمایت از افزایش تولیدات بخش کشاورزي با هدف کاهش واردات، کاهش استعلام ها در زمان دریافت تسهیلات، ارائه
مشاوره سرمایه گذاري به مشتریان را از دیگر برنامه هاي این بانک در سال 1399 اعلام کرد.



اشتغال پنج هزار نفر در 34 واحد تولیدي نوشت افزار

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  114  |  تاریخ: 1399/04/30

فصل اقتصاد - تهران- ایرنا- وزارت صنعت، معدن وتجارت آمار داد: اکنون در زمینه تولید نوشت افزار 34 واحد تولیدي در
قالب انجمن صنفی کارفرمایی تولیدکنندگان نوشت افزار کشور فعالیت دارند که زمینه اشتغال را براي بیش از پنج هزار نفر

فراهم کرده اند.

فصل اقتصاد - وزارت صنعت، معدن وتجارت آمار داد:
اکنون در زمینه تولید نوشت افزار 34 واحد تولیدي در
قالب انجمن صنفی کارفرمایی تولیدکنندگان نوشت افزار
کشور فعالیت دارند که زمینه اشتغال را براي بیش از پنج

 
هزار نفر فراهم کرده اند. 

به گزارش روز دوشنبه وزارت صنعت، در زمینه تولید
خودکار هشت واحد تولیدي عضو انجمن صنفی کارفرمایی

تولیدکنندگان نوشت افزار کشور با ظرفیت اسمی در مجموع 656 میلیون عدد خودکار است، در حالی که توان تولید خودکار اعضاي

 
انجمن 480 میلیون عدد می شود که این توان تولیدي براي یک هزار نفر اشتغالزایی فراهم کرده است. 

بر اساس سرانه مصرف سالیانه خودکار در کشور بین 300 تا 350 میلیون عدد خودکار، حجم واردات این کالا در سال 1397 حدود

 
650 تن معادل 82 میلیون عدد و در سال 1398 حدود 57 میلیون عدد بود. 

همچنین در بخش تولید ماژیک چهار واحد تولیدي با ظرفیت اسمی 248 میلیون و 500 هزار عدد در انجمن عضویت دارند که توان
تولیدي آن ها 160 میلیون عدد ماژیک می شود و این توان تولیدي براي 890 نفر ایجاد شغل کرده است. سرانه مصرف سالیانه
ماژیک در کشور 145 تا 150 میلیون عدد است و حجم واردات این محصول در سال 1397 حدود 873 تن معادل 55 میلیون عدد و

 
در سال 1398 حدود یک هزار تن و معادل 80 میلیون عدد بود. 

 
توان تولید پنج میلیون قراصی مداد و 100 میلیون جلدي دفتر 

در زمینه تولید مداد نیز پنج واحد تولیدي با ظرفیت اسمی در مجموع چهار میلیون و 321 هزار و 660 قراص مداد فعالیت دارند که
با توان تولیدي پنج میلیون قراص زمینه اشتغال دو 200 نفر را فراهم آورده است. مصرف سرانه سالیانه این کالا دو میلیون و 500
هزار قراص است و حجم واردات آن در سال 1397 حدود 568 تن معادل 670 هزار قراص و در سال 1398 حدود 34 تن و معادل

 
37 هزار قراص بود. 

پنج واحد تولیدي در زمینه دفتر با ظرفیت اسمی در مجموع دو هزار و 546 تن داریم که توان تولیدي این واحدها 100 میلیون جلد
دفتر است و سرانه مصرف سالیانه این کالا 150 تا 160 میلیون جلد و حجم واردات آن در سال 1397 معادل 96 تن و در سال

 
1398 معادل دو تن بوده است. 

در زمینه تولید مداد پاك کن نیز چهار واحد تولیدي با ظرفیت اسمی دو هزار و 218 تن و همین توان تولیدي در حال فعالیت است
که زمینه اشتغال 615 نفر را فراهم آورده است. سرانه مصرف سالیانه این محصول دو هزار و 300 تن است که حجم واردات آن در

 
سال 98 حدود 350 تن را نشان می دهد. 

همچنین در زمینه ابزارهاي اندازه گیري نیز هشت واحد تولیدي با ظرفیت اسمی چهار هزار و 339 تن و توان تولیدي یک هزار و



200 تن در حال فعالیت است که زمینه اشتغال 450 نفر را فراهم آورده و سرانه مصرف سالیانه ابزارهاي اندازه گیري نیز یک هزار و

 
500 تن است. 

در مجموع در زمینه تولید نوشت افزار 34 واحد تولیدي در انجمن صنفی کارفرمایی تولیدکنندگان نوشت افزار کشور فعالیت دارند که
زمینه اشتغال را براي بیش از پنج هزار نفر را فراهم آورده اند.



اعطاي تسهیلات به شرکت هاي دانش بنیان در بانک کارآفرین

منبع: اعتبار نیوزشماره خبر:  115  |  تاریخ: 1399/04/30

عصر اعتبار- دکتر محمدرضا فرزین مدیرعامل بانک کارآفرین از کاهش نرخ سود تسهیلات به 9 درصد براي حمایت از کسب
وکارهاي آسیب دیده از کرونا ویژه شرکت هاي دانش بنیان متوسط و بزرگ در این بانک خبر داد.

به گزارش پایگاه خبري«عصر اعتبار»، دکتر فرزین در مراسم آغاز مرحله سوم حمایت از کسب وکارهاي آسیب دیده از کرونا
ویژه شرکت هاي دانش بنیان متوسط و بزرگ که روز یکشنبه 29 تیر ماه با حضور مدیران صندوق نوآوري و شکوفایی، معاونت علمی
و فناوري ریاست جمهوري، وزارت بهداشت و مدیران عامل بانک هاي آینده، کارآفرین و بانک صنعت و معدن در محل صندوق نوآوري
و شکوفایی نهاد ریاست جمهوري برگزار شد، با اعلام این مطلب تاکید کرد: با حمایت صندوق نوآوري نرخ سود تسهیلات به شرکت

 
هاي دانش بنیان را از 12 درصد به 9 درصد کاهش داده ایم تا در شرایط فعلی حمایت بیشتري از این شرکت ها صورت گیرد. 

وي همچنین تصریح کرد: بانک کارآفرین در جهت عمل به رسالت خود در توسعه کارآفرینی، در بخش سرمایه گذاري نیز مشارکت
خواهد کرد. همچنین طی قراردادي که بین بانک کارآفرین و این صندوق منعقد شده، بخشی از منابع داخلی بانک به حمایت از
شرکت هاي دانش بنیان اختصاص خواهد یافت. خوشبختانه به نظر می رسد این صندوق که با هدف حمایت از شرکت هاي دانش

 
بنیان ایجاد شده، در مراحل اولیه تامین منابع مالی توانسته به خوبی عمل کند. 

دکتر فرزین در بخش دیگري از سخنانش با اشاره به سیاستگذاري هاي بانک کارآفرین در حمایت از بخش هاي مختلف تولیدي،
خدماتی و صنعتی تصریح کرد: بسته هاي تسهیلاتی متنوعی براي حمایت از صنوف مختلف در بانک کارآفرین طراحی شده است تا
در شرایط فعلی اقتصاد کشور در اختیار واجدین شرایط قرار گیرد و بانک کارآفرین سهم خود را در جهت حمایت از تولید و رونق

 
اقتصادي در کشور ایفا نماید. 

وي در ادامه با تشریح برنامه هاي بانک کارآفرین براي تحقق جهش تولید گفت: بانک کارآفرین در سال جاري در حوزه سلامت نیز

 
ورود پیدا کرده و براي حمایت از جامعه پزشکان، بسته تسهیلاتی اختصاصی ارزش سلامت را طراحی و عملیاتی کرده است. 

مدیرعامل بانک کارآفرین در بخش دیگري از سخنان خود تاکید کرد: بانک کارآفرین آمادگی دارد که در چارچوب رسالت خود و با

 
هدف حمایت از کارآفرینی، با صندوق نوآوري و شکوفایی همکاري تنگاتنگ و همه جانبه داشته باشد. 

بر اساس این گزارش همچنین دکتر علی وحدت رئیس هیات عامل صندوق نوآوري و شکوفایی طی سخنانی تصریح کرد: سومین
مرحله حمایت هاي صندوق نوآوري و شکوفایی از کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا ویژه شرکت هاي دانش بنیان متوسط و بزرگ

 
با همکاري سه بانک عامل کارآفرین، صنعت و معدن و آینده تا سقف 10 میلیارد تومان با نرخ 9 درصد انجام خواهد پذیرفت. 

وي همچنین افزود: پس از تامین مالی شرکت هاي فعال در حوزه ساخت تجهیزات و لوازم مرتبط و حمایت و کمک به تداوم کسب و
کار شرکت هاي دانش بنیان، خلاق و فناور کوچک آسیب دیده از شیوع ویروس کرونا و همچنین شتاب دهنده ها و تأمین کنندگان

 
فضاي کار اشتراکی، در مرحله جدید این حمایت ها، تسهیلات براي شرکت هاي دانش بنیان متوسط و بزرگ را اجرا می کند. 



دکتر وحدت با بیان جزئیات نحوه ارائه این تسهیلات تصریح کرد: در کنار اعطاي تسهیلات و تامین مالی شرکت هاي کوچک، براي
حمایت از شرکت هاي بزرگ نیز با همکاري بانک هاي خصوصی از جمله بانک کارآفرین، اقدام به راه اندازي سامانه حمایت کرده ایم.
اطلاعات شرکت هاي دانش بنیان بر روي این سامانه حمایت منتشر می شود و هر کدام از بانک هاي عضو سامانه، می تواند تا سقف

 
10 میلیارد تومان و با نرخ سود 9 درصد، بدون دوره تنفس و با بازپرداخت 18 ماه به شرکت هاي متقاضی تسهیلات اعطا نماید. 

وي همچنین افزود: این تسهیلات مختص شرکت هاي دانش بنیان با نیروي انسانی بیشتر از 50 نفر و فروش بیشتر از 20 میلیارد

 
ریال در سال 98 است که از طریق بانک هاي عامل (بانک صنعت و معدن، بانک آینده، بانک کارآفرین) اعطا می شود. 

همچنین دکتر رضا ملک زاده، معاون تحقیقات وزارت بهداشت و عضو هیات عامل صندوق نوآوري و شکوفایی در مراسم آغاز مرحله
سوم حمایت از کسب وکارهاي آسیب دیده از کرونا ویژه شرکت هاي دانش بنیان متوسط و بزرگ، توسعه نوآوري و فناوري در شرایط
سخت را ضروري خواند و گفت: شیوع ویروس کرونا شرایط سختی را ایجاد کرده و تلفات انسانی و اجتماعی زیادي براي جهان داشته

 
است. بر همین اساس شیوع ویروس کرونا یک فرصت است تا یاد بگیریم چگونه مشکلات را حل کنیم. 

معاون تحقیقات وزارت بهداشت ضمن درخواست از بانک ها براي اعتماد به شرکت هاي دانش بنیان افزود: با استفاده از توانمندي

 
هاي شرکت ها و استفاده از فرصت ایجاد شده، توان بیشتري براي حل مشکلات آینده خواهیم داشت. 

بر اساس این گزارش صندوق نوآوري و شکوفایی در دو مرحله قبل حمایت و کمک به تداوم کسب وکار شرکت هاي دانش بنیان
کوچک، شتاب دهنده ها و تأمین کنندگان فضاهاي کار اشتراکی و شرکت هاي خلاق کوچک آسیب دیده بر اثر کرونا را در دستور کار

خود قرار داده بود.



طرح جذب سرمایه گذار در سد گلابر به مزایده گذاشته شده است

منبع: میراث آریاشماره خبر:  116  |  تاریخ: 1399/04/30

نماینده مردم ایجرود و ماهنشان در مجلس شوراي اسلامی گفت: «سرمایه گذاري در سد گلابر باعث رونق گردشگري ایجرود
خواهد شد.»

نماینده مردم ایجرود و ماهنشان در مجلس شوراي اسلامی
گفت: «سرمایه گذاري در سد گلابر باعث رونق گردشگري

 
ایجرود خواهد شد.» 

به گزارش میراث آریا به نقل از روابط عمومی اداره کل
میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان زنجان،
مرتضی خاتمی یکشنبه 29 تیر 99 در بازدید از روستاي
هدف گردشگري گلابر و سد گلابر، اظهار کرد: «طرح
جذب سرمایه گذار در سد گلابر در سه فاز آماده و به

مزایده گذاشته شده است. تمامی اماکن و بناهاي تاریخی این روستا، جزو میراث ماندگار استان محسوب می شود که با توجه به این

 
میراث، می توان در راستاي معرفی پتانسیل هاي گردشگري ایجرود گام هاي اساسی برداشت.» 

نماینده مردم ایجرود و ماهنشان در مجلس شوراي اسلامی ظرفیت هاي موجود در سد گلابر و تأسیسات آن را سرمایه ملی دانست و
افزود: «سرمایه گذاري در سدگلابر در سه فاز، باعث رونق گردشگري در این حوزه خواهد شد. باید قدر این فرصت ها را دانست و در

 
صیانت از آن تلاش کرد. روستاي گلابر قابلیت تبدیل شدن به یک تفرجگاه و منطقه گردشگري را دارد.» 

او خاطرنشان کرد: «طبیعت اطراف سد گلابر بی نظیر است و باید از این ظرفیت براي افزایش گردشگران در این منطقه استفاده شود.
توجه به این که صنعت گردشگري باعث توسعه اقتصادي و اشتغال پایدار می شود، آثار گردشگري سد براي ایجاد اشتغال، اقتصاد

 
مردم، جامعه ایجرود و استفاده از مواهب الهی تأثیرگذار است.» 

مرتضی خاتمی تأکید کرد: «در طرح گردشگري تهیه شده، دو بخش اصلی پیشنهاد شده که شامل کاربري هاي گردشگري با
محوریت اکوتوریسم و کارآفرینی براي ساکنان منطقه و کاربري هاي مدرن با جذابیت هاي خلاقانه و قابل رقابت با سایر مجموعه هاي

 
تفریحی و توریستی در استان هاي مجاور زنجان است.» 

او افزود: «در نظر داریم براي احداث واحدهاي بوم گردي در این روستاي هدف گردشگري تسهیلات اعطا شود. اگر گردشگري
روستایی به نحوي مناسب برنامه ریزي و مدیریت شود، می تواند عامل توسعه در نواحی روستایی، پایداري جوامع محلی و ایجاد

 
اشتغال باشد.» 

نماینده مردم ایجرود و ماهنشان در مجلس شوراي اسلامی خاطرنشان کرد: «کمک به حفظ جمعیت در روستاها، تقویت زیرساخت ها



و فعال سازي ظرفیت هاي گردشگري، تأمین منابع مالی مورد نیاز و هماهنگی با دستگاه هاي ذي ربط براي احداث واحدهاي بوم
گردي روستایی، ایجاد اشتغال پایدار در حوزه گردشگري روستایی و همکاري در زمینه اجراي ضوابط ساخت و ساز در روستاهاي

مستعد گردشگري، نیازمند همکاري و تعامل بین همه دستگاه هاي اجرایی مرتبط است.»



گیاهان دارویی از مزرعه تا بازار در چهارمحال و بختیاري

منبع: ایسناشماره خبر:  117  |  تاریخ: 1399/04/30

یکی از عمده ترین مشکلات کشت و توسعه گیاهان دارویی در چهارمحال و بختیاري نبود صنایع تبدیلی و تکمیلی این
گیاهان است، تکمیل زنجیره تولید می تواند ارزش افزوده این گیاهان را بالا ببرد.

به گزارش ایسنا، امروز کشت گیاهان دارویی از چند جهت
مورد استقبال بهره برداران بخش کشاورزي قرار گرفته
است، کم آب بر بودن، سازگاري با خشکی و سرما، اشتغال
و درآمد بالا از مهم ترین ویژگی کشت و توسعه گیاهان

 
دارویی است. 

زعفران، موسیر، کلوس، آویشن، آنغوزه، گل گاوزبان، گل
محمدي و ریواس از مهم ترین گیاهان دارویی است که در
سال هاي اخیر در چهارمحال و بختیاري مورد کشت قرار
گرفت و درآمدزایی بالایی را براي بهره برداران به همراه

 
داشت. 

یکی از عمده ترین مشکلات کشت و توسعه گیاهان دارویی در چهارمحال و بختیاري نبود صنایع تبدیلی و تکمیلی این گیاهان است،

 
تکمیل زنجیره تولید می تواند ارزش افزوده این گیاهان را بالا ببرد و همچنین اشتغال زیادي را در بخش کشاورزي ایجاد کند. 

 
1600 هکتار از مزارع چهارمحال و بختیاري زیر کشت گیاهان دارویی قرار دارد 

اعظم شیخ کارشناس مسئول گیاهان دارویی سازمان جهاد کشاورزي چهارمحال و بختیاري در خصوص کشت گیاهان دارویی در
چهارمحال و بختیاري، اظهار کرد: حدود 1600 هکتار از مزارع استان زیر کشت گیاهان دارویی قرار دارد که از این سطح حدود 600

 
هکتار به کشت گل محمدي اختصاص پیدا کرده است. 

وي با بیان اینکه کشت موسیر در 450 هکتار از مزارع چهارمحال و بختیاري انجام شده است، گفت: حدود 250 هکتار نیز زیر کشت
زعفران قرار دارد، کشت موسیر در شهرستان کوهرنگ به صورت دیم توصیه می شود، اما در شهرستان هاي بروجن، سامان، بن و

 
شهرکرد نیازمند حداقل 2 بار آبیاري تکمیلی است. 

شیخ خاطرنشان کرد: کشت زعفران در چهارمحال و بختیاري بسیار باصرفه و مناسب است، کشت پیاز زعفران از مردادماه در استان

 
آغاز و تا 10 مهر ادامه دارد، میزان آبیاري مزارع زعفران بستگی به میزان بارندگی در فصول پاییز و زمستان دارد. 

کارشناس مسئول گیاهان دارویی سازمان جهاد کشاورزي چهارمحال و بختیاري درخصوص مزرعه گیاهان دارویی شهرستان شهرکرد،



توضیح داد: در این مزرعه کشت و توسعه 80 نوع گیاه دارویی در برنامه قرار دارد، تاکنون گیاهانی مانند آویشن شیرازي، سرخارگل،
چاي ترش، گل گاو زبان، به لیمو، استوخودوس، بادرنجویه و شمعدانی معطر از جمله گیاهان دارویی کشت شده در این مزرعه است

 
که براي مباحث دارویی، آرایشی و بهداشتی مورد استفاده قرار می گیرد. 

 
کشت گیاهان دارویی مقرون به صرفه در یک مزرعه تحقیقاتی 

مهرداد عطایی مدیرگروه گیاهان دارویی دانشگاه آزاد اسلامی چهارمحال و بختیاري و مالک مزرعه گیاهان دارویی شهرکرد در
خصوص نحوه فعالیت خود در این مزرعه، اظهار کرد: 10 نوع مختلف از گیاهان دارویی از اقصی نقاط کشور در این مزرعه تولید شده

 
است، این گیاهان معمولا از نظر اقتصادي براي کشت در ایران مقرون به صرفه هستند. 

وي ادامه داد: کشت گیاهان دارویی در چهارمحال و بختیاري باتوجه به ارتفاع از سطح دریا و شرایط آب و هوایی تاثیرات بسزایی در

 
ترکیبات ثانویه این گیاهان دارد و از کیفیت بالایی نیز برخودار هستند. 

عطایی یادآور شد: در این مزرعه تحقیقاتی میزان سازگاري گیاهان دارویی با آب و هوا و خاك چهارمحال و بختیاري سنجیده می

 
شود و خوشبختانه گیاهان کشت شده در این مزرعه سازگاري بالایی با شرایط داشتند. 

مالک مزرعه گیاهان دارویی شهرکرد با بیان اینکه بالغ بر 250 روز کارگر در این مزرعه مشغول به کار شده اند، تصریح کرد: همچنین
در بحث مشاغل خانگی براي افراد بی سرپرست و بدسرپرست تحت پوشش کمیته امداد در بحث جداسازي گیاهان دارویی نیز اشتغال

 
ایجاد می شود. 

وي اضافه کرد: همچنین در بحث خشک کردن و بسته بندي گیاهان دارویی نیز تعدادي اشتغال نیز در این مزرعه ایجاد شده است، از

 
ظرفیت دانشجویان و فارغ التحصیلان ارشد و دکتري در رشته هاي گیاهان دارویی نیز در این مزرعه استفاده می شود 

عطایی کارآفرینی، اشتغالزایی و در آمدزایی را از اهداف ایجاد مزرعه گیاهان دارویی عنوان کرد و گفت: براي بحث صنایع تبدیلی و
تکمیلی بحث خشک کن طبقاتی با دماي متعادل در حال آماده سازي است، بحث برندسازي این محصولات نیز با اخذ 18 مجوز سیب

 
سلامت پس از 2 سال پیگیري انجام شد. 

سرخارگل یکی از گیاهان دارویی است که در این مزرعه به صورت آزمایشی کشته شده است، به گفته کارشناسان این حوزه این گیاه

 
نقش موثري در افزایش ایمنی بدن دارد و قطعا می تواند سیستم ایمنی بدن را در برابر انواع بیماري قوي کند. 

 
گل گاوزبان، به لیمو و استوخودوس نیز کاربردهایی در آرامش اعصاب، آرایشی و بهداشتی دارند. 

انتهاي پیام



آموزش آنلاین ساخت و کسب درآمد از بازي رایانه اي و موبایلی

منبع: آخرین خبرشماره خبر:  118  |  تاریخ: 1399/04/30

آموزش آنلاین ساخت و کسب درآمد از بازي رایانه اي و

 
موبایلی 

بازار/در دنیاي کامپیوتر و ارتباطات کمتر کسی پیدا می
شود که با شنیدن نام «بازي» یا «Game» بگوید: اي بابا!
بازي که مال بچه هاست! دست کم ده ها میلیارد دلاري
که سالانه این صنعت سرگرمی ساز موجب جابه جایی اش

می شود، دیگر به ما اجازه نمی دهد این مقوله را دست کم بگیریم. اگرچه در ایران، صنعت بازي سازي هنوز یک صنعت نوپا محسوب

 
می شود. 

پس اگر زیر نظر مدرسین باتجربه یاد بگیریم با نرم افزاري مثل Unity، بازي بسازیم و به روشی درست آن را منتشر کنیم، می توانیم

 
مخاطبین زیادي را جذب کنیم و البته درآمدي هم داشته باشیم. 

 
پس ما به دو مهارت براي موفقیت در کسب و کارِ ساخت بازي نیاز داریم و گرنه زحماتمان به باد می روند: 

 
اول - دانش و مهارت کار با یک نرم افزار حرفه اي ساخت بازي 

 
دوم - دانش و مهارت ایجاد یک کسب و کار کوچک (حتی یک نفره) براي معرفی، توزیع و پشتیبانی بازي 

یک پیشنهاد ویژه براي دست یابیِ یک جا به هر دوي این مهارتها وجود دارد. آکادمی مجازي ایرانیان با همکاري مرکز EBS سوئد و
باشگاه کارآفرینی ایرانیان، با پشتیبانی مدرسین، بازي سازان و منتورهاي کارآزموده، یک دوره آنلاین جامع بازي سازي را در حوزه

 
بازیهاي موبایلی و رایانه اي برگزار می کند. 

آکادمی، با حضور مدرسان با تجربه و مدیران برجسته کسب و کارهاي آنلاین، یک چرخه کامل را از آموزش آنلاین تا مدیریت و راه

 
اندازي کسب و کار طراحی نموده که تا کنون با موفقیت بالایی روبرو بوده است. این زنجیره شامل: 

- برگزاري 90 ساعت کلاس آنلاین تخصصی و تعاملی از هر جایی که هستید در موضوعهاي طراحی، توسعه و کسب درآمد از

 
بازیسازي 

 
- آموزش ها و مشاوره هاي آنلاین کسب و کار با مدرسین و منتورهاي دوره 



 
- مشارکت با مراکز علمی، فناوري و کارآفرینی در جهت وارد کردن بازیسازان به بازار واقعی 

 
- کمک به درآمد زایی تیمها با کمک به انتشار و بازاریابی بازیها در استورهاي ملی و بین المللی 

 
- سرمایه گذاري در بازیهاي منتخب براي پیاده سازي نهایی بازیها 

 
- دریافت گواهینامه بین المللی از مرکز EBS سوئد 

این دوره آنلاین تعاملی به صورت پروژه محور بر بستر یکی از پیشرفته ترین سیستم هاي کلاس آنلاین دنیا برگزار می شود و امکان

 
مشاهده و به اشتراك گذاري فضاي نرم افزاري تولید بازي در آن وجود دارد. 

پیشنهاد ویژه: اگر شما هم تا پایان هفته در دوره آنلاین طراحی، توسعه و مدیریت در ساخت بازي هاي رایانه اي ثبت نام کنید از یک

 
تخفیف بسیار ویژه 56 درصدي برخوردار می شوید و می توانید از حمایتهاي ویژه کارآفرینی برخوردار شوید. 

براي مشاهده اطلاعات کامل دوره و دریافت تخفیف ویژه کلیک کنید



تولید مدیران خلق الساعه، به جاي تولید محصول در «هپکو»

منبع: ماین نیوزشماره خبر:  119  |  تاریخ: 1399/04/30

یک کارشناس حوزه صنعت با تشریح دلایل و ریشه هاي مشکلات پیش آمده براي هپکوي اراك، می گوید: هپکو نیازمند نگاه
تازه به کسب و کار براي خلق و تولید محصولات جدید است

یک کارشناس حوزه صنعت با تشریح دلایل و ریشه هاي مشکلات پیش آمده براي هپکوي اراك، می گوید: هپکو نیازمند نگاه

 
تازه به کسب و کار براي خلق و تولید محصولات جدید است 

به گزارش ماین نیوز، احداث شرکت هپکو یکی از مهم ترین تحولات صنعتی در حوزه صنعت و به خصوص خودروهاي سنگین بود که
قبل از انقلاب در زمینی به وسعت 90 هکتار و سوله اي به وسعت 4 هکتار مورد بهره برداري قرار گرفت و از اهداف موسسین و نظام

 
صنعتی کشور پس از انقلاب توسعه این شرکت تا تبدیل شدن شرکت به یک تولید کننده برتر و جهانی بود. 

تولید بلدوزرها و لودرهاي عملیاتی در دوران جنگ، ساخت برخی از اجزاي ماشین آلات با تامین تجهیزات برشکاري و ماشین کاري و
جوشکاري در دهه 60 و افزایش ظرفیت به حدود 1000 دستگاه ماشین آلات سبک راهسازي، ساخت استراکچر فلزي ماشین آلات
راهسازي، تاسیس مدرن ترین کارگاه تولید با ترکیبی از تکنولوژي کارگاهی، تکنولوژي محصولی و تکنولوژي گروهی با مدرن ترین
سیستم گردش کار و تجهیزات بروز اروپایی، انجام پروژه هاي صنعتی بزرگ ملی، ایجاد دانشگاه علمی کاربردي شرکت و تربیت صدها
نفر کارشناس خبره در حوزه تعمیر و نگهداري و مدیریت ماشین آلات راهسازي و بسیاري پیشرفت ها و افتخارات دیگر در سایر حوزه

 
ها از جمله افتخارات این شرکت است. 

فرهاد بهادري کارشناس حوزه صنعت و از پرسنل شرکت هپکو به موشکافی مسائل و مشکلات این شرکت پرداخت و دوره هاي

 
مختلف شکوفایی و رونق و نابودي این شرکت را بازگو کرد. 

 
وي در ادامه این گفت وگو با بیان راهکار برون رفت از مشکلات و حفظ سلامت و قدرت شرکت پرداخته که در ادامه می خوانید. 

کارشناس حوزه صنعت با اشاره به وضعیت نیروي انسانی شرکت هپکو می گوید: منابع انسانی در بستر سازمانی چابک و پویا و
مدیرانی توانمند و دلسوز با کار و تلاش و فکر و اندیشه محصول را خلق و ارزش ایجاد کرده و با صبر و بردباري با عرضه و فروش
محصول به مشتري حاصل کار و تلاش خود را که خدمت به کشور و رضایت مشتري و درآمد و برکت براي شرکت و خانواده است، را

 
پدید می آورند. 

بهادي می افزاید: اساس وجودي هر شرکتی تشکیل عناصر مورد نیاز براي تحقق اهداف و طرح سرمایه گذاري شده در قالب یک
سازمان چابک و پویا و فرایندنگر براي عرضه محصول و خدمت است و مهم ترین سرمایه و منبع الهام بخش و پیشران هر سازمانی
منابع انسانی سازمان یافته و توسعه یافته آن است، منابع انسانی با خلاقیت و نوآور و در چارچوب ساختار سازمانی بهره ور موتور

 
محرك تولید، قوت قلب و تکیه گاه مدیران ارشد و مالکان بوده و عامل اصلی توسعه و رقابت پذیري شرکت هستند. 



وي با بیان اینکه منابع انسانی با استفاده بهینه از سایر منابع مانند مواد، تجهیزات، ماشین آلات، زمین و سرمایه شرکت را در مسیر
فناورانه و پیشرفت و بقاء هدایت می کند، می گوید: بدیهی است که اگر منابع انسانی در چارچوب ساختار سازمانی و زنجیره ارزش
پویا و منظمی طرح ریزي و آرایش پیدا نکند سازمان دچار تزلزل و گسیختگی و هرج و مرج و عدم بهره وري خواهد شد و تمامی
برنامه ها و استراتژي ها و تاکتیکها به صورت پرهزینه و غیره بهره ور لنگ لنگان پیش خواهد رفت و چه بسا منجر به بحران و رکود و

 
نارضایتی و معضلاتی شود. 

کارشناس صنعت ادامه می دهد: مدیران ارشد لازم است در سازماندهی ساختار شرکت و فراهم کردن بستر کار و تولید نهایت تلاش و
سرمایه گذاري را انجام دهند منابع انسانی نیز باید با مسئولیت شناسی و استفاده از تمام ظرفیت هاي فیزیکی و فکري و علمی خود
پیشران و ارزش آفرین براي شرکت باشند و بدانند که بقا و پیشرفت شرکت به جهش در تولید و خیر و برکت خواهد شد و منظور از
منابع انسانی یا سرمایه انسانی تمامی عناصر سازمان است از لایه هاي خط مقدم تولید تا نیروهاي ستادي و پشتیبانی و مدیران میانی

 
و ارشد و مالکان هستند که همگی در قالب واحدهاي سازمانی و ساختار در آن آرایش پیدا کرده اند. 

بهادري با بیان اینکه تحولات سازمانی و منابع انسانی شرکت هپکو را می توان به سه دوره تقسیم بندي کرد، بیان می کند: ابتدا
دوران قبل از خصوصی سازي است که با کارآفرینی سهامدار اول (موسسین) شرکت در راستاي مونتاژ ماشین آلات راهسازي آغاز شد،
به دلیل کمبود نیروي متخصص پس از جذب نیروهاي مورد نیاز کار آموزش و مهارت آموزي آنها توسط کارشناسان خارجی شرکت
هاي عرضه کننده ماشین آلات آغاز و به روش استاد و شاگردي و انتقال اسناد و مدارك و نقشه ها و روشها این نیروها فرایندهاي

 
کاري خود را آموخته و تا حدود زیادي مهارت هاي کاري و تجربی خوبی کسب کردند. 

وي تصریح می کند: پس از انقلاب با خروج نیروهاي کارشناسی شرکت هاي عرضه کننده اصلی ماشین آلات و دولتی شدن شرکت ها
شرکت با تکیه بر نیروهاي داخلی توانست گام هاي مهمی در تامین نیازهاي جنگ و کشور ایفا کند و ارزش هاي دینی و جهادي نیز
با این توانمندي ها آمیخته شد، پس از جنگ و در دوران سازندگی جنبش صنعتی سازي کشور شروع شد و در این راستا کارکنان
شرکت هپکو و مدیران نیز طرح توسعه شرکت را طرح ریزي و در گام اول ظرفیت شرکت را به بیش از 2 هزار و 700 دستگاه رساندند
که قابل افزایش تا 4000 دستگاه بود و تعداد بسیار زیادي نیروي جوان و تحصیل کرده همزمان با آن جذب و تحت آموزش هاي
بسیار مهارت هاي ویژه اي کسب کردند و در این راستا توانمند سازي مدیران نیز با آموزش هاي تخصصی در کروپ المان استمرار

 
یافت که برایند این آموزش ها، جهش کشور در تولید و کیفیت و سرآمدي شرکت و رشد و تعالی مستمر آن بود. 

کارشناس مسائل صنعتی استان مرکزي ادامه می دهد: در این دوران فرایندهاي شرکت بازنگري شده و سازمان شرکت بازطراحی و
الگوي جامعی براي جذب، نگهداري و پرورش نیروي انسانی در بخش هاي شرکت طرح ریزي و طرح هاي طبقه بندي مشاغل نیز
عملیاتی شده و شرایط احراز مشاغل در تمام سطوح سازمان تعریف شد تا بدین طریق ضابطه در سازمان جایگزین رابطه در فرایند

 
جذب، ارتقاء، جابجایی و چرخش شغلی پرسنل شود. 

بهادري با بیان اینکه در این دوران رضایت نسبتا خوبی در کل بدنه منابع انسانی شرکت ایجاد شده بود و تیم ها و گروه هاي کاري در
راستاي بهبود کیفیت بر عملکردها نظارت و بازخوردهاي لازم را به سطوح بالادستی انتقال می دادند، اظهار می کند: از طرف دیگر
مدیران ارشد براي انگیزش و بهره جویی بهتر از خلاقیت و کشف استعدادهاي پرسنل و خانواده هاي آنها جلسات متعددي با لایه هاي
مختلف شرکت داشته و همچنین جشن هاي متعددي با پرسنل و خانواده هاي آنها برگزار کرده و ارتباط موثري بین لایه هاي مختلف

 
سازمان وجود داشت. 

هپکو در نگاه سایر شرکت ها به دانشگاه و صنعتی پیشرفته و مدرن تبدیل شده بود که آثار آن همچنان با وجود بازنشستگی بیشتر



 
پرسنل آن زمان باقی مانده است 

وي از این دوران به عنوان دوره نقطه عطفی در بوجود آمدن نیروهاي انسانی با مهارت بسیار بالا در بخش هاي تولید و مونتاژ و
مهندسی تحقیقات و سایر بخش ها یاد کرده و می افزاید: آموزش هاي بسیار زیادي براي رشد و چند مهارته شدن پرسنل و یادگیري
فناوري هاي نوین ارائه می شد و هپکو در نگاه سایر شرکت ها به دانشگاه و صنعتی پیشرفته و مدرن تبدیل شده بود که آثار آن

 
همچنان با وجود بازنشستگی بیشتر پرسنل آن زمان باقی مانده است و هنوز هم سرمایه ارزشمندي براي مدیریت است. 

کارشناس صنعتی استان مرکزي با بیان اینکه سازمان کاري شرکت در آن دوران شامل یک ترکیب هیئت مدیره و مدیرعامل در
تهران همراه با بخش هاي بازرگانی و فروش و مالی بود و یک مدیر کارخانه و تعدادي مدیر در اراك را شامل می شد، ادامه می دهد:
با وجودي که شرکت هاي تتا و خاتم نیز تعریف شده بود ساختار مجزایی براي آنها وجود نداشت و واحد خدمات پس از فروش و
مهندسی قطعات نیز فعالیت داشت و تیم مدیریت ارشد تهران نیز حضور موثري در اراك داشت و تصمیمات و طرح هاي بهبود در

 
اراك سازماندهی و تهران نقش استراتژیک در طرح ریزي و تامین بودجه و پشتیبانی داشت. 

در این دوره مفهوم نیروي کار به منابع انسانی و سرمایه انسانی تغییر یافته و دیگر زمین و تجهیزات و منابع مالی سرمایه سازمان ها

 
نبوده و منبع مهم تري به نام منابع انسانی نیز بدان اضافه شد 

بهادري می گوید: در این دوره مفهوم نیروي کار به منابع انسانی و سرمایه انسانی تغییر یافته و دیگر زمین و تجهیزات و منابع مالی

 
سرمایه سازمان ها نبوده و منبع مهم تري به نام منابع انسانی نیز بدان اضافه شد. 

وي بیان می کند: از نقاط ضعف این دوره افزایش شدید نیروي انسانی در بخش هاي ستادي و پشتیبانی و بزرگ شدن تدریجی
ساختار شرکت بود که البته در راستاي سیا ت هاي دولت ها براي اشتغال زایی نیز بود، همچنین توسعه هاي انجام شده خارج از
ظرفیت و کشش بازار بود و باعث فربه شدن و بزرگی بیش از حد سازمان و ساختار آن می شد که این امر در دوره بعدي باعث پدید

 
آمدن مشکلاتی چون ایجاد گروه هاي خودگردان و شرکت هاي اقماري و افزایش دارایی هاي ثابت شرکت شد. 

کارشناس مسائل صنعتی ادامه می دهد: در این دوره پرسنل روز به روز شاهد افزایش رفاهیات و منافع مالی و رضایت خاطر از

 
سیستم بوده و متوسط دریافتی بیش از دو برابر حقوق پایه افراد بود. 

بهادري با اشاره به دوران خصوصی سازي بیان می کند: با ابلاغ سیاست هاي اصل 44 و واگذاري شرکت ها امید به افزایش بهره وري
و تولید با ورود بخش خصوصی و استفاده بهینه تر از منابع افزایش یافته بود، از طرف دیگر نگرانی هاي منابع انسانی نیز در کنار امید
آنها به کار و تولید، بیشتر شده بود زیرا این بخش دیگر پتانسیل لازم براي تحقیق و توسعه را نداشته و برخی فعالیت هاي آموزشی و

 
پرورشی نیروي انسانی را وظیفه حاکمیتی دانسته و کاهش هزینه ها نیز یکی از ویژگی هاي بخش خصوصی است. 

بخش خصوصی با ورود به هپکو بسیاري از رویه ها و ارزش ها و مفاهیم کاري را دچار تغییر کرد و به تدریج نگرش به نیروي انسانی

 
نیز دچار تغییر شد 

وي تصریح می کند: بخش خصوصی با ورود به هپکو بسیاري از رویه ها و ارزش ها و مفاهیم کاري را دچار تغییر کرد و به تدریج
نگرش به نیروي انسانی نیز دچار تغییر شد و استراتژي هاي متزلزلی براي شرکت تدوین شد که همگی کوتاه مدت و ناتمام باقی
ماندند و متاسفانه در این دوره بنا به دلایلی که قبلا ذکر شد شرکت هاي اقماري بسیاري شکل گرفته و سوداي به قدرت رسیدن و



رقابت براي پست هاي سازمانی و کنار زدن ضوابط شروع شده و افراد براي رسیدن به پست هاي مدیریتی و سایر موارد به رقابت
پرداخته و شغل ها و ساختارهاي عجیب و غریبی و من دراوردي بسیاري ایجاد شدند از جمله معاونت هاي متعدد، قائم مقام ها،
جانشین ها و تجزیه برخی واحدها به چندین واحد و گاها تعدادي واحد مشابه و ... و متاسفانه واحدهاي استراتژیک و تضمین کیفیت

 
و تعالی سازمانی شرکت نیز بازیچه این رقابت هاي فردي شده و مستندات لازم را براي این تغییرات خلق می کردند. 

کارشناس مسائل صنعتی استان مرکزي بیان می کند: با ورود خیل زیادي از نیروهاي غیرمتخصص به شرکت بخصوص در لایه هاي
بالاي سازمان و ناکارآمدي آنها این روند باعث شد که بسیاري از کارشناسان و کارکنان شرکت نیز از فرصت استفاده و با کنار گذاشتن
تخصص خود، براي رسیدن به منافع بیشتر و مزایاي ویژه به سمت ها و بخش هاي دیگري بروند که این تغییر و تحولات به تدریج
باعث کوچک شدن حیطه وظایف و اختیارات مسوولان بسیاري از واحدها شده و همچنین عدم طی مراحل ارتقاء و رشد براي رسیدن
به حد اعلاي تخصص در آن واحد باعث حضور مسئولانی با تخصص کم یا بدون تخصص در راس واحدها شد که زمینه را براي بی

 
ارزش کردن کار دیگران و یا کنار زدن برخی رویه هاي تعریف شده و فرایندها فراهم کرد. 

بهادري می گوید: یکی از عواملی که در این دوران باعث تاخیر در شدت بحران و رکود آن شد، وجود برخی مدیران اصلی در سازمان
بود که با دلسوزي ولی با اختیاراتی کم تلاش هاي زیادي هم براي نجات شرکت کردند از جمله آقایان کرامتی، بادکوبه اي، سلیمی،
رعنایی و.... ) ولی تلاش آنها در این سیستم ناتمام یا ناکام ماند و بحران سازمانی و مدیریت ها تا بدانجا پیش رفت که اولین حقوق
کارکنان در سازمان که همانا دریافت مزد است نیز توسط مدیریت و سازمان به حاشیه رانده شد و دریافتی ها و رفاهیات شدیدا

 
کاهش یافته و مزایاي شغلی نیز به حداقل رسید. 

وي ادامه می دهد: پیامد خطرناك این رویه باعث فروپاشی اخلاقی و ارتباط سازمانی شده و شورش هاي پرسنلی را به بار آورد و
شاهرگ ارتباطی میان عناصر سازمان و پرسنل بریده شد و طبقه جدیدي از پرسنل ظهور کردند که امورات شرکت را در هر سطحی
می توانستند تغییر و تصمیمات مدیریت را بی خاصیت و حتی به مدیریت موضوعاتی را تحمیل و منابع انسانی را رهبري و کانالیزه
کنند، در مجموع این دوره فرهنگ سازمانی شرکت نیز دچار آشفتگی بسیاري شد و تاثیرات مثبت و منفی روي آن داشت، از جمله
توجه بیشتر به کار فیزیکی، نگرش منفی به بزرگی سازمان ستاد به تولید، کوتاه مدت بودن عمر مدیران، عدم هماهنگی و تفاهم بین

 
لایه هاي سازمانی، زیرآب زنی و چاپلوسی، رانت اطلاعاتی، رابطه مداري، پنهان کاري، تغییر مفهوم پاداش و تنبیه و انگیزش و... 

کارشناس با سابقه شرکت هپکو پیرامون ویژگی هاي سازمان و منابع انسانی در سال هاي اخیر نیز اظهار می کند: سازمان تا حدود
زیادي از هم گسیخته شده و تنها شکل ظاهري آن باقی مانده و مدیریت ها نقش چندانی در تصمیم گیري ها ندارند و فرماندهی و

 
مدیریت پرسنل به علت نقاط ضعفی که دارند بسیار کم رنگ شده است. 

بهادري می افزاید: ارتباطات بین پرسنل و مدیریت در حد مسائل جاري شکل گرفته و دیگر مدیریت نقش رهبري و سازماندهی و
هدایت پرسنل و رسیدگی به مشکلات آنان را کنار نهاده و سعی در حفظ موقعیت خود و پرهیز از مسائلی که حساسیت پرسنل را

 
ایجاد کند می کند و محافظه کار شده اند. 

مدیریت هاي سفارشی و خلق الساعه تصمیمات نسنجیده اي را گرفتند که به آشوب و بی نظمی وحدت بین واحدها و پرسنل منجر

 
شد 

وي با بیان اینکه مدیران نوظهور و کم مایه میدان را در دست گرفته و دوره عمر کوتاهی دارند و با هر تغییر سازمانی آنها نیز کنار زده
می شوند و در این سال ها شرکت بجاي تولید محصول به تولید مدیر و معاون و مدیر عامل و ... اهتمام ورزیده است، خاطرنشان می



کند: مدیریت هاي سفارشی و خلق الساعه تصمیمات نسنجیده اي را گرفتند که به آشوب و بی نظمی وحدت بین واحدها و پرسنل
منجر شد، ناچارا تصمیمات در سایه اعتراض و تنش هاي پرسنلی دچار تغییر اساسی می شود، سلسله مراتب سازمانی رعایت نمی
شود و فضاي مجازي نقش بسزایی در تغییر و تحولات سازمانی یافته و به سهولت با تحریک گروه هایی تصمیماتی اتخاذ و یا برچیده

 
می شود و وحدت فرماندهی وجود ندارد. 

کارشناس حوزه صنعت استان مرکزي بیان می کند: در این دوره اطلاعات در شرکت به سهولت جابجا و به دلیل تغییرات سازمانی
افشا می شود؛ فاصله حقوقی میان مدیران ارشد با سایر لایه هاي سازمانی بیش از 5 برابر شده است، باندبازي و فساد و رانت خواري و
دروغ در شرکت افزایش یافته است و دسته بندي ها و یارکشی هاي مثبت یا منفی زیادي در میان کارکنان بوجود آمده، رویش هاي
جدیدي از پرسنل خوش فکر و دلسوز و توانمند بوجود آمده که منشا تغییر و تحولات سازمانی بوده و رهبري اتحاد پرسنل را رقم می

 
زنند و البته جنبه منفی این اتفاق نیز پدیدار و افراد خودسر و جاه طلب هم ظهور کردند. 

فرهنگ کارکردن در شرکت که زمانی یکی از ویژگی هاي برجسته منابع انسانی شرکت بود دچار تزلزل شده و وحدت فرماندهی از

 
بین رفته است 

بهادري با بیان اینکه فرهنگ کارکردن در شرکت که زمانی یکی از ویژگی هاي برجسته منابع انسانی شرکت بود دچار تزلزل شده و
وحدت فرماندهی از بین رفته است، می گوید: در این دوره کناره گیري از کار و گوشه نشینی رشد زیادي یافته و حتی افرادي در
سیستم هستند که چندین سال به دلیل اختلاف نظر کاملا گوشه نشین و بی مسئولیت شده اند و بازخواستی وجود ندارد و در دیگر

 
بخش هاي سازمان نیز حاضر به همکاري نیستند. 

وي با اشاره به راهکارهاي بهبود تبدیل تهدیدات سازمان و منابع انسانی به فرصت بیان می کند: عارضه یابی مشکلات مربوط به طرح
ریزي سازمان پویا و علل نارضایتی منابع انسانی و ناتوانی مدیران و وحدت فرماندهی در شرکت می تواند در ایجاد سازمانی جدید
کمک کار باشد، کاهش هزینه هاي سازمان با کوچک کردن ساختار و سازمان شرکت و کاهش دارایی ها و موجودي هاي راکد و غیر
بهره ور، همچنین باز طراحی ساختار چابک سازمانی شرکت و لایه هاي تصمیم گیري انعطاف پذیر و فرایند نگر و گزینش مدیران بر
اساس صلاحیت اخلاقی و حرفه اي و ویژگی هاي هدایت کنندگی و میزان نخبگی و خلاقیت از راهکارهاي بهبود تبدیل تهدیدات به

 
فرصت است. 

وي نظرخواهی از پرسنل در خصوص انتخاب افراد سازمان، ایمان آوردن به نقش منابع انسانی در رشد و اعتلاي شرکت و جهش تولید
و بروز خلاقیت و نواوري در آنها و مرکز سود دانستن آنان بجاي مرکز هزینه را از دیگر راهکارهاي موثر در این زمینه دانسته و می

 
گوید: مدیریت و پرسنل هم سو و با هدف مشترك دو بال استراتژیک براي پروازي موفق هستند. 

 
مدیریت و پرسنل هم سو و با هدف مشترك دو بال استراتژیک براي پروازي موفق هستند 

به گفته وي هدف قراردادن تولید محصولات و هماهنگی در زنجیره تامین و پتانسیل هاي بیرونی براي جلب مشتریان، تولید بموقع
محصول و نوآوري در محصولات جدید با کمترین هزینه و قیمت تمام شده، در اولویت بودن انجام کارهاي جاري و اتمام بموقع آنها
بدون هیچ مسامحه و مصلحت طلبی توسط تمامی بخش هاي سازمان و انتقال مشکلات و گلوگاه ها جهت سرعت دهی به این امر،
جبران تدریجی خسارت هاي شدید مالی و روحی روانی وارد شده به پرسنل در دوره هاي گذشته و افزایش اعتماد آنها به سیستم،
مطالبه گري براي ورود کار به شرکت و تولید محصول که بقائ شرکت در گرو آن است و باید از لایه هاي سازمانی تا مدیریت ارشد
شروع و به نمایندگان منتخب براي پیگیري و ایجاد تصمیم لازم منتقل و در صورت به بن بست رسیدن با تصمیم خبرگان و



نمایندگان و مطالعه شیوه حرکت اعتراضی بصورت هدفمند با بیشترین کارایی و کمترین هزینه بصورت گروهی کشیده شود، کاهش
دخالت هاي عوامل برون سازمانی در موضوعات شرکت و اتکا به منابع انسانی و سیستمها و تجربیات درونی از دیگر عوامل موثر در این

 
زمینه است. 

کارشناس مسائل صنعت با بیان اینکه در طول دوران افتخار آمیز خدمات شرکت عملکردهاي سنجیده و ناسنجیده بسیاري رخ داده و
در دانشنامه شرکت ثبت شده است، بیان می کند: بدون شک سنگینی عملکردهاي سنجیده بیشتر به گذشته شرکت مربوط و
عملکردهاي نسنجیده آن در دهه اخیر بیشتر رخ داده است که البته شکست ها و ناکامی هاي رخ داده می تواند درس و تجربه

 
ارزشمندي براي حرکت عقلانی و موفق در آ ینده شرکت باشد اگر از آنها درس بگیریم و مایه عبرت براي تمام ما باشد. 

نگاه تازه به کسب و کار براي خلق و تولید محصولات جدید و بخصوص تبدیل محصولات وارداتی به مشابه داخلی و بومی سازي آنها با

 
توجه به ظرفیت هاي موجود و ظرفیت هاي شرکت هاي اقماري راهکار خروج هپکو از بن بست است 

بهادري پیرامون پیشنهادات براي بهبود توان تولیدي شرکت می گوید: توسعه رنج محصولات و نگاه تازه به کسب و کار براي خلق و
تولید محصولات جدید و بخصوص تبدیل محصولات وارداتی به مشابه داخلی و بومی سازي آنها با توجه به ظرفیت هاي موجود و
ظرفیت هاي شرکت هاي اقماري، برون سپاري بخشی از ظرفیت هاي مازاد شرکت و همچنین برخی توانمندي ها و دارایی هاي
موجود در راستاي درآمدزایی، ضرورت توجه بیشتر به امر نگهداري و حفظ سرمایه هاي فیزیکی شرکت و بخصوص ماشین آلات مدرن

 
موجود با تعمیرات و نگهداري پیش گیرانه آنها از جمله این راهکارها است. 

وي تصریح می کند: در طول حدود 10 سال اخیر به دلیل بحران مالی، بودجه اي براي بروز آوري ماشین آلات و تعمیرات اساسی آنها
تخصیص نیافته است باید با اولویت بندي براساس نیازهاي تولید به تدریج با بهبود شرایط مالی شرکت ماشین آلات ضروري را براي
افزایش کارایی تعمیر و یا قطعات آن را تعویض کرد، برخی تجهیزات و دستگاه ها دیگر توجیه براي نگهداري آنها وجود ندارد و
جایگزینی با سیستمی جدید گاها از هزینه هاي تعمیر و نگهداري آنها اقتصادي تر است، لذا بایست با اولویت بندي نسبت به فروش

 
تجهیزات قدیمی و تامین دستگاه جدید اقدام کرد. 

کارشناس مسائل صنعتی بیان می کند: سیستم هاي کامپیوتري شرکت با صرف هزینه اندکی قابلیت بهبود و افزایش کارایی دارند و
بایست تجزیه و تحلیل اقتصادي براي جایگزینی و یا تعمیر آنها نیز صورت گیرد، با فرایند نگري، روش ها و متدهاي تعریف شده در
قالب سیستم اطلاعاتی شرکت نیازمند بازنگري و ساده سازي بیشتر است و بسیاري از برنامه هاي تعریف شده قابلیت استفاده ندارد و

 
نیازهاي جدیدي به آنها باید اضافه شود. 

بهادري با اشاره به اینکه تامین و بکارگیري نرم افزارهاي روزکاربردي در حوزه هاي مهندسی، فروش، تولید، نگهداري، برنامه ریزي،
مالی، اداري، برنامه ریزي و ... مورد توجه قرار گیرد، خواستار استفاده از سیستم هاي هوشمند پرتابل به جاي ابزارها و سیستم هاي

 
موجود شد. 

وي می گوید: با توجه به کاهش سطح نیروي انسانی بخصوص در حوزه هاي پشتیبانی بایست غنی سازي شغلی و بکارگیري سیستم
هاي جدید و خبره مورد توجه قرار گیرد، توجه به چابکی سازمان با حذف یا ادغام برخی واحدها براي ارتقاء سطح بهره وري سازمانی
و بهره وري تولید ضروري است، توسعه و یکپارچه سازي سیستم هاي اطلاعاتی و پیاده سازي سیستم هوشمند برنامه ریزي منابع
سازمان ERP جهت برنامه ریزي، مدیریت و مانیتورینگ عملکردهاي شرکت از طراحی تا تامین داخلی و خارجی و مشتري نیز مورد
عنایت قرار گیرند، همچنین واحد آموزش و دانشگاه علمی کاربردي شرکت تمرکز بیشتري به تربیت نیروهاي داخلی شرکت و



نیازهاي پرسنلی آینده شرکت داشته باشد و نیازها و فناوري هاي نوین را نیز به پرسنل انتقال دهند و نقش این دانشگاه در تربیت

 
نیروي انسانی خبره مورد نیاز شرکت و خدمات آن بازنگري و از حالت تجاري خارج شود. 

 
مشکلات هپکو از کجاست؟ 

همچنین برخوردهاي قضایی با نیروهاي معترض و خواهان تغییر، ضعیف شدن واحدهاي آموزش و پژوهش در شرکت، ضعیف شدن
واحدهاي تحقیق و توسعه شرکت، خروج بی ضابطه و عامدانه نیروهاي باتجربه و باسابقه شرکت در تمام بخشها و بازنشستگی
ساختگی، بلاتکلیفی املاك و اموال فراوان شرکت و گستردگی سرمایه گذاریهاي شرکت در نقاط مختلف، وجود قطعات راکد در
انبارهاي مختلف، کم توجهی به تعمیرات و نگهداري ماشین الات و تجهیزات و عدم بروز آوري آنها، عقب ماندن از تغییرات فناوري
جهانی در حوزه هاي شرکت، وجود افراد و نیروهاي منزوي و گوشه نشین در شرکت، کم بودن درامدهاي پرسنل و رفاهیات آنان، نبود
سیستم هاي انگیزشی براي رقابت کاري، افت تولید شرکت بخصوص در ده سال اخیر، زیان انباشته سالیانه، انباشتگی هزینه هاي
مالی و وام هاي دریافتی، متوقف شدن دستیابی به دانش فنی تولید بسیاري از محصولات، عدم توجه جدي به بومی سازي محصولات
وارداتی و تحت لیسانس شرکت، شکلات تامین نقدینگی با وجود ثروت هاي عظیم در دارایی هاي ثابت و سهام مس و بورس،

 
مشکلات تامین ضمانت نامه براي اجراي پروژه ها و قراردادهاي تولید محصول از دیگر مشکلات است. 

در جمع بندي برخی مشکلات اساسی حاکم بر شرکت هپکو باید گفت: بحران رکود اقتصادي حاکم بر کشور، تحریم هاي شدید
اقتصادي، کاهش بودجه هاي عمرانی کشور به دلیل کاهش درامدهاي ارزي، عدم ثبات نرخ ارز و تغییرات شدید آن و تاثیر شدید در
قیمت تمام شده و هزینه هاي تولید، عدم حمایت جدي و مداوم از تولیدات داخلی و تسهیل واردات مواد و قطعات وابسته، ناکارآمدي
سیستم بانکی کشور در حمایت واقعی از تولید و نظارت بر پرداخت ها، ضعف و روزمره شدن آموزش در دانشگاه ها و مدرك گرایی
بجاي فن گرایی، وجود شرکت هاي اقماري بی خاصیت و ورشکست شده، تغییرات مکرر تیم هاي مدیریتی و نبود تیم منسجم و
استراتژیک و کارآفرین و آگاه، ضعف دستگاه هاي حاکمیتی در انتصاب افراد داراي اهلیت و تخصص در راس هرم سازمانی شرکت و
سیاست زدگی در انتصاب ها، ضعف نهادهاي قضایی و بازرسی در حسابکشی از انتصاب ها و عملکردهاي شرکت و سهامداران، وجود
مصوبات و صورت جلسات و دستورات کم خاصیت و کاغذي، تبدیل ابزار بورس به ابزار پول سازي و قمار و بورس بازي هرمی، ضعف
سازمان خصوصی سازي در نظارت و واگذاري شرکت ها به افراد با صلاحیت حرفه اي، فراگیر شدن استفاده از ابزار قانونی افزایش
سرمایه صوري بجاي افزایس سرمایه واقعی، نبود وحدت فرماندهی در شرکت و عملکردهاي جزیره اي، مشکلات اعتراضات کارگري و

 
عدم پرداخت مناسب و بموقع حقوق کارگران بخشی از این مشکلات است. 

 
اما به اعتقاد بهادري کارشناس حوزه صنعت راهکارها و استراتژي هاي رفع مشکلات بسیار زیاد هستند. 

اولین و مهم ترین المان براي شروع تولید خواستن است که این خواستن باید با همت مالکان شرکت ایجاد شود لذا مهم ترین و اصلی
ترین راهکار رفع مشکل شرکت تعیین تکلیف آن از بعد مالکیت و سهامداري است و با توجه به شرایط موجود به نظربهترین گزینه

 
بازگشت شرکت به دولت است تا دوباره مانند دهه هاي 60 و70 و80 شاهد خدمات ارزشمندي از شرکت به جامعه باشیم. 

عنصر بعدي براي نجات شرکت انتخاب و انتصاب تیم متخصص و با تجربه و دلسوز و با دانش و باثبات و مستقل براي تصمیم گیري
استراتژیک و اداره قدرتمند شرکت است، زیرا آنها هستند که با مطالعات عمیق و جمع آوري اطلاعات و منابع مالی تصمیم می گیرند

 
که چه چیز، در چه زمانی، به چه مقداري و با چه کیفیت و منابعی تولید شود 

عنصر بعدي براي نجات شرکت انتخاب و انتصاب تیم متخصص و با تجربه و دلسوز و با دانش و باثبات و مستقل براي تصمیم گیري



استراتژیک و اداره قدرتمند شرکت است، زیرا آنها هستند که با مطالعات عمیق و جمع آوري اطلاعات و منابع مالی تصمیم می گیرند
که چه چیز، در چه زمانی، به چه مقداري و با چه کیفیت و منابعی تولید شود. لذا انتخاب مدبرانه مدیران ارشد و پس از آن ثبات

 
مدیریت بسیار با اهمیت است. 

توجه ویژه و فوري به تولید محصولاتی چون غلطک ها و گریدر و لودرهاي سبک که بومی شده شرکت هستند و وابستگی به دانش
فنی شرك هاي تحت لیسانس نداشته و امکان تغییر منابع تامین آنها نیز به سهولت وجود دارد، این حوزه از تولیدات می تواند بیش
از 40 درصد ظرفیت شرکت را فعال کرده و بازار مناسبی نیز در داخل براي آنها وجود دارد که بخش مهم آن به نیازهاي بخش

 
وزارتخانه هاي راه، کشور و نیرو بر میگردد که این دستگاه ها می توانند از هپکو حمایت کنند. 

تدوین برنامه تولید چابک سال 1399 براي اهتمام به تولید محصولات طراحی داخلی، بازنگري و طرح ریزي دوباره کسب و کار
شرکت بخصوص در بازار خدمات، بازار قطعات، بازار محصولات مینی، بازار محصولات معدنی و کشاورزي و محصولات نوین و وارداتی،
ماشین آلات خدمات شهري و شهرداري ها، تولید تجهیزات کمکی، توسعه و توجه ویژه به واحد طراحی و مهندسی شرکت و ادغام با
مهندسی قطعات و جوینت شدن آنها با شرکت هاي دانش بنیان براي مهندسی مجدد ماشین آلات و نوآوري محصولات جدید و بروز
آوري ماشین آلات بومی براي حداکثر سازي ساخت داخل و حداقل سازي اجزاي وارداتی و توسعه منابع و سناریوهاي تامین در

 
ماشین آلات است. 

همچنین تبدیل دارایی هاي ثابت و فاقد ارزش افزوده به سرمایه در گردش توسط مالک اهلیت دار و تیم مدیریت قوي و با نظارت
دستگاه هاي مربوطه براي جلوگیري از سوء استفاده، تبدیل سهام شرکت به چند خوشه سهم کوچک تر براي سهولت واگذاري و
گسترش حیطه نظارتی و مالکیت هاي کارافرین تشنه خدمت و توانمند، ممانعت از دریافت وام جدید به بهانه هاي مختلف که سبب
سوء مدیریت در تولید می گردد و زیان مالی شرکت را افزایش می دهد با تکیه بر منابع داخلی و تولید منابع انسانی با خلاقیت و
نوآوري و در چارچوب ساختار سازمانی بهره ور موتور محرك تولید، قوت قلب و تکیه گاه مدیران ارشد و مالکان و عامل اصلی توسعه و

 
رقابت پذیري شرکت است که باید مورد احترام و کرامت ویژه قرار گیرند. 

آموزش و مهارت افزایی آنها افزایش یابد، چرخش و غنی سازي شغلی مورد توجه قرار گیرد، طبقه بندي مشاغل اجرا شود، رضایت انها
سنجیده شود، اخلاق حرفه اي توسعه یابد، جذب و نگهداري و ارتقاء و خروج نظام مند گردد، روحیه مطالبه گري تشویق شود و

 
درامد آنها افزایش یابد. 

باید نخبگان شرکت شناسایی و مورد استفاده موثرتر قرار گیرند براي رونق تولید و انتصاب در جایگاه هاي مناسب سازمانی و همچنین

 
مشارکت پرسنل و نمایندگان آنان در تصمیم گیریها موثرتر واقع شود. 

برگزاري جشن ها و گردهم آیی هاي مختلف بصورت کلی و واحدي براي نزدیکی بیشتر پرسنل با سازمان و ایجاد روحیه شاد و امید

 
بخش و شنیدن نقطه نظرات بعد از پیروزي بر کرونا. 

عارضه یابی و تغییر رفتار نیروهایی که تنش ایجاد می کنند، تعمیرات و نگهداري پیش گیرانه بخصوص براي ماشین الات مدرن
موجود، توجه به سیستم و مدیریت برنامه ریزي توانمند و چابک براي سرعت بخشی به تولید و برنامه ها، کوچک سازي واحدها و
بخصوص انبارها با فروش اقلام راکد موجود در آنها و پالایش دارایی ها و توجه به امر تامین بموقع و به اندازه نیاز، توجه به واحدهاي
نظارت و حفاظت و حراست براي مصونیت شرکت از آفت هاي درون و برون سازمانی و استقلال انها و جلوگیري از رخنه عناصر بی

 
صلاحیت بیرونی به شرکت. 

لازم به یادآوري است این گزارش قبل از واگذاري شرکت هپکو به تامین اجتماعی تهیه شده و قرار است به زودي پیرامون این
واگذاري نیز گفت وگویی با این کارشناس صورت گیرد.



حرکت دانشگاه آزاد به سوي تحقق اقتصاد دانش بنیان در شهرها از طریق

تعامل با مجلس

منبع: پارسینهشماره خبر:  120  |  تاریخ: 1399/04/30

تغییر رویکرد دانشگاه آزاد اسلامی از آموزش صرف به تحقق اقتصاد دانش بنیان در جهت توسعه شهرها محور مورد بحث در
نشست فراکسیون اقتصاد دانش بنیان مجلس بود که از طریق تعامل با نمایندگان مجلس محقق خواهد شد.

 
نشست فراکسیون اقتصاد دانش بنیان مجلس صبح امروز (دوشنبه 30 تیرماه) با حضور رئیس دانشگاه آزاد اسلامی برگزار شد. 

در ابتداي این نشست سید محسن دهنوي رئیس فراکسیون اقتصاد دانش بنیان مجلس گفت: این فراکسیون که با حضور بیش از
یکصد نفر از نمایندگان مجلس تشکیل شده و از هفته گذشته به صورت رسمی فعالیت خود را آغاز کرده است، بعد از این جلساتی را

 
به منظور هم اندیشی و هم افزایی با دستگاه هاي مسئول در حوزه اقتصاد دانش بنیان خواهد داشت. 

وي با بیان اینکه دانشگاه آزاد اسلامی اقدامات خوبی را در حوزه اقتصاد دانش بنیان با محوریت توسعه منطقه اي آغاز کرده و در این
خصوص 60 شهر را به عنوان پایلوت انتخاب کرده است که در آن این مدل اجرا خواهد شد، تصریح کرد: دانشگاه آزاد می تواند
ظرفیت مناسبی براي ارتقاي حوزه علم و فناوري در اقتصاد دانش بنیان در این شهرها باشد و زمینه اشتغال و تولید را با محوریت

 
استفاده از نخبگان فعال در حوزه دانش بنیان فراهم کند. 

نماینده مردم تهران، ري، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس تاکید کرد: مجلس این آمادگی را دارد که مصوباتی را جهت
تسهیل روند فعالیت دانشگاه آزاد براي ارتقاي اقتصاد دانش بنیان در این شهرها ایجاد کند، ضمن اینکه 4 ماه بعد جهت ارائه گزارش

 
از سوي دانشگاه آزاد در این خصوص نشستی را خواهیم داشت. 

 
دانشگاه آزاد مدل اسلامی شدن دانشگاه را اجرا کند 

روح االله متفکر آزاد در ادامه از رئیس دانشگاه آزاد اسلامی خواست تا اسلامی شدن دانشگاه ها را که یکی از دغدغه هاي اصلی
نمایندگان مجلس به ویژه اعضاي کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس است، اجرا کند و تاکید کرد: مجلس در این زمینه از این

 
دانشگاه حمایت خواهد کرد. 

 
دانشگاه آزاد براي بازگرداندن امید به نسل جوان تلاش می کند 

محمدمهدي طهرانچی در ارائه مدل جدید دانشگاه آزاد اسلامی براي اداره آن با استناد به توسعه شهرها از طریق ارتقاي اقتصاد دانش
بنیان که رئیس مجلس شوراي اسلامی بر آن تاکید داشته است، افزود: این دانشگاه از طریق اجراي مدل ارتقاي حوزه فناوري و
اقتصاد دانش بنیان که مهمترین بخش نیازهاي هر منطقه را محور برنامه هاي خود قرار داده، در جهت توسعه و تامین نیازهاي هر

 
شهر گام برمی دارد. 

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی ادامه داد: در گذشته اداره دانشگاه آزاد بر مبناي آموزش بوده که مهمترین نیاز مردم بود، اما امروز مهارت



و کارآفرینی مورد نیاز است، بنابراین این دانشگاه به لحاظ اجتماعی بودن به این نیاز مردم پاسخ خواهد داد، بنابراین اساس اجراي این

 
مدل تغییر رویکرد از آموزش به ارتقاي مهارت کارآفرینی و افزایش کارآمدي دانشجویان است. 

وي یادآور شد: در این رویکرد، دانشگاه آزاد نوع آموزش را تغییر داده و مفهومی را تحت عنوان سراي نوآوري پیگیري می کند که
بیشتر لازم جهت اشتغالزایی را در شهرهاي مختلف فراهم می کند، ضمن اینکه باید به این نکته اشاره کنم که این دانشگاه از فضاهاي

 
مطلوب و تجهیزات مناسبی برخوردار است که می تواند آن را در جهت ارتقاي مهارت افزایی و کارآمدي نسل جوان به کار گیرد. 

طهرانچی خاطرنشان کرد: هم اکنون کل پایان نامه ها و رساله هاي دانشجویان دانشگاه آزاد اسلامی در یک سامانه مدیریت می شود
که 20 برنامه علمی بر آن حاکم است، بنابراین پایان نامه هایی که در حوزه اقتصاد دانش بنیان تدوین شده از این طریق قابل

 
دسترسی است. 

وي افزود: دانشگاه آزاد اسلامی براي مردم است که سرمایه گذاران اصلی آن هستند به همین دلیل تعامل این دانشگاه با مجلس در

 
جهت تضمین آینده کشور از اهمیت بسزایی برخوردار است. 

رئیس دانگاه آزاد اسلامی در ادامه یادآور شد: واحدهاي دانشگاه آزاد اسلامی به هیچ وجه تعطیل شدنی نیستند و ما می توانیم در هر

 
منطقه منابع مردم را به گونه اي مدیریت کنیم که زمینه توسعه را فراهم کند. 

طهرانچی عنوان کرد: در نشستی که با رئیس مجلس شوراي اسلامی داشتیم قرار بر این شد در 60 شهر واحدهاي این دانشگاه، محور
توسعه اقتصاد دانش بنیان قرار گیرد تا از این طریق زمینه اشتغال فراهم شده و امید به نسل جوان بازگردانده شود، کما اینکه اجراي

طرح پویش در اصفهان مصداق بارز آن است./



هیچیگاه یک سوم منابع کشور براي ایجاد اشتغال در اختیار کمیته امداد قرار

نمی گیرد

منبع: رادیو گفت و گوشماره خبر:  121  |  تاریخ: 1399/04/30

خبرگزاري میزان- معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد امام خمینی (ره) با اشاره به اینکه حدود یک سوم کل بیکاران یا
جامعه شبه بیکار کشور، محرومانی هستند که در جامعه مخاطب کمیته امداد قرار دارند.

خبرگزاري میزان- معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد امام خمینی (ره) با اشاره به اینکه حدود یک سوم کل بیکاران یا
جامعه شبه بیکار کشور، محرومانی هستند که در جامعه مخاطب کمیته امداد قرار دارند.



13 شهرستان در وضعیت قرمز کرونایی/ وضعیت سخت معیشتی مردم را درك

می کنیم

منبع: ایلناشماره خبر:  122  |  تاریخ: 1399/04/30

استاندار مازندران درباره آخرین وضعیت کرونا در استان گفت: در حال حاضر 13 شهرستان استان در وضعیت قرمز بسر می
برند.

استاندار مازندران درباره آخرین وضعیت کرونا در استان
گفت: در حال حاضر 13 شهرستان استان در وضعیت قرمز

 
بسر می برند. 

به گزارش ایلنا، احمد حسین زادگان صبح دوشنبه در
حاشیه جلسه ستاد مقابله با کرونا در استانداري اعمال
هرگونه محدودیت را صرفاً در راستاي مراقبت از سلامت و
جان مردم دانست و یادآور شد: ما شرایط و مختصات
اقتصاد مازندران را کاملاً درك می کنیم و وضعیت سخت

معیشتی مردم را می فهمیم ولی اگر دستورالعمل ها رعایت نشود و جان و سلامت مردم به خطر بیفتد، ناگزیر به اتخاذ تصمیماتی

 
هستیم که خوشایند ما نیست. 

مقام عالی دولت در مازندران با اشاره به اینکه اکنون قریب 13 شهرستان استان در وضعیت قرمز بسر می برند، گفت: جلسات استانی
و شهرستانی بصورت مستمر برگزار می شود و نظارت ها و قرارگاه نظارت شدیداً فعال است و در صورتی که اماکنی با رفتارهاي

 
تهدیدآمیز سلامت مردم را به مخاطره اندازند، برخورد قضایی صورت می گیرد. 

استاندار با بیان اینکه شیوه نامه هایی براي بخش هاي مختلف از سوي ستاد ملی مقابله با کرونا تدوین شده است، عنوان کرد: براي
تعیین وضعیت شهرها، رنگ بندي صورت گرفته است و در مورد شهرهاي قرمز براي بستن مکان هایی که امکان درگیري مردم در

 
آنجا بیشتر است الزام داریم. 

حسین زادگان همچنین از اتخاذ تصمیمات خاص در شرایط غیرقابل کنترل سخن گفت و افزود: اکنون یک سوم کارکنان دولت
دورکاري می کنند و افراد داراي شرایط خاص و پرخطر الزامی براي حضور در ادارات ندارند، ضمن آنکه به کار مردم رسیدگی کامل

 
می شود. 

استاندار مازندران از مردم خواست تا در صورت مشاهده موارد تخلف ضمن تماس با شماره هاي 110 و 190 اطلاع رسانی کنند و
گفت: از تلاش رسانه ها به خاطر اطلاع رسانی بهنگام و حضور در روند مقابله با کرونا قدردانی می کنم و انتظار دارم در این شرایط در

 
جهت تقویت حساسیت در میان مردم بیش از پیش همراهی کنند. 



حسین زادگان در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به اینکه مقابله با کرونا و تلاش براي رقم زدن برخی اتفاقات بزرگ تولیدي و
اقتصادي در استان، نماد و نتیجه همدلی، وفاق و همراهی است و در یکی دو سال اخیر شاهد اقدامات خوبی در استان بوده ایم، اظهار
داشت: متأسفانه سال ها مازندران به خاطر مسائل زیست محیطی و برخی کم توجهی ها از برخی صنایع بسیار مهم محروم ماند، لیکن

 
امروز بین حفظ محیط زیست و توسعه صنعتی؛ پیوندي در جهان بوجود آمده است. 

وي با اشاره به اینکه در یکسال اخیر؛ پیگیري هاي لازم براي احداث پتروشیمی مازندران صورت گرفته و با حمایت دولت، تدابیر لازم

 
فراهم آمده است، عنوان کرد: پتروشیمی مازندران با حجم سرمایه گذاري 370 میلیون دلار ساخته می شود. 

حسین زادگان با بیان اینکه براي فاز نخست این پروژه عظیم، تولید 120 هزار تن پروپیلن هدفگذاري شده است، افزود: تکمیل بخش
نخست این پروژه 4 سال زمان می برد و همچنین در سوادکوه، صنایع فولاد را دنبال می کنیم که تحقق این پروژه ها بسیار در

 
اشتغال و اقتصاد استان مؤثر خواهد بود. 

وي با بیان اینکه با بسترسازي دولت و نقش آفرینی بخش خصوصی، اتفاقات خوبی در استان در حال شکل گیري است، ابراز داشت:

 
کلید واژه هر اقدام خوب در استان، همدلی و وفاق است. 

مقام عالی دولت در مازندران با بیان اینکه خوشبختانه، منطقه آزاد مازندران در مرحله رفع ابهام براي شوراي نگهبان است، بیان کرد:
زراعت چوب، اسکله هاي تفریحی گردشگري، پایانه هاي صادراتی، آببندان ها و ... از جمله اقداماتی است که در دستور کار استان

است.



تنکابن و بی صاحابی مدیریت بهداشت

منبع: پایگاه خبري وارششماره خبر:  123  |  تاریخ: 1399/04/30

وارش نیوز/ در شرایط فعلی کشور که دغدغه همه مردم و مسئولین بحث بهداشت و درمان و سلامتی هم وطنان است
شنیدن خبرهایی از کوتاهی و بیخیالی مسئولین بهداشتی شهرستان آنچنان سخت است که حتی باورش هم غیر قابل باور

است؛ یکی از ابتدایی ترین احتیاج امروز مردم پاسخ به تست ابتلا یا سلامت نسبت به بیماري کرونا است.

تنکابن و بی صاحابی مدیریت بهداشت وارش نیوز/ در شرایط فعلی کشور که دغدغه همه مردم و مسئولین بحث بهداشت و
درمان و سلامتی هم وطنان است شنیدن خبرهایی از کوتاهی و بیخیالی مسئولین بهداشتی شهرستان آنچنان سخت است که حتی

 
باورش هم غیر قابل باور است؛ یکی از ابتدایی ترین احتیاج امروز مردم پاسخ به تست ابتلا یا سلامت نسبت به بیماري کرونا است. 

وارش نیوز/ در حالی که شهرستان هاي اطراف همچون رامسر و
چالوس هر دو نوع تست اعم از رادیولوژي قفسه سینه و آزمایش
خون را در کمتر از یک روز پاسخ می دهند اما در شهرستان ویژه
تنکابن که باید مرکزیت و محوریت داشته باشد؛ بیخیالی
مسئولین نظام سلامت باعث شده جواب این تست تا 5 روز به

 
طول بی انجامد. 

روز گذشته در جلسه ستاد کرونا شهرستان ویژه تنکابن بی
تفاوتی مسئولین امر و متولیان بهداشت تنکابن که موجب شیوع مجدد آن در شهرستان را موجب شد، داد معاون استاندار و فرماندار
این شهر را هم درآورد.در حالی که طلاب و گروه هاي جهادي در شهرستان به یاري پرستاران شتافتند و کمک رسان آنان در این

 
شرایط سخت می باشند. 

متولی بهداشت تنکابن در زیر کولر دنبال مدیریت بحران در منطقه است، امام جمعه تنکابن نیز در جلسه کرونا از بی مسئولیتی نظام
سلامت استان گله کرد و تاکید کرد که چگونه است در شهرستان هاي اطراف ما در کمتر 24ساعت پاسخ نتیجه آزمایش کرونا می

 
آید اما در تنکابن این روند 5روز طول می کشد. 

امام جمعه تنکابن حتی پا را فراتر گذاشت و با تاکید بر اینکه جواب آزمایش کرونا در نقاط مرکزي و شرقی استان مازندران نیز در
مدت کوتاه تري نسبت به تنکابن ارائه می شود خطاب به مسئولان استانی، خاطرنشان کرد: علیرغم اینکه آمادگی و امکانات در سطح

 
شهرستان تنکابن براي پاسخ دهی و ارائه خدمات وجود دارد، چرا مراتب به غرب استان تفویض نمی شود. 

بی شک این بی تدبیري مدیر سلامت منطقه خود باعث تشدید بیشتر شرایط گردیده و آمار بستري ها رو به افزایش است.تا جایی که

 
در دو روز گذشته میزان 15نفر بستري داشتیم که این حجم واقعا خطرناك است. 

از شناسایی 642 نفر در 2 ماه گذشته و اینکه میانگین سنین ابتلا به بیماري کرونا شهرستان تنکابن در 10 روز گذشته به 48 سال



رسیده است باید توجه داشت که این آمارها تنها یک سوم افراد داراي بیماري زمینه اي بودند که در بیمارستان تنکابن بستري می

 
باشند و این موارد از تظاهرات جدید بیماري است. 

با تمام این شرایط خطرناك تنکابن تنها دغدغه مدیر شبکه بهداشت تنکابن در جلسه ستاد کرونا کمبود ماسک براي کادر بهداشت و

 
درمان است.آیا واقعا فقط مشکل ما براي مدیریت بحران تعدادي ماسک است؟ 

آیا در این شرایط سخت بهتر نیست مدیر شبکه بهداشت تنکابن وقت خود را جهت جمع آوري امکانات و تجهیزات نماید تا نشستن

 
در پشت میز خود. 

اینکه تاخیر زمانی از سوي شبکه بهداشت و درمان در جواب تست بیماري به هیچ عنوان پذیرفته نیست، این فاصله زمانی بسیار
طولانی چند روزه علاوه بر آسیب روحی بر افراد، آسیب هاي اقتصادي را نیز به همراه خواهد داشت چراکه فرد به مدت 5 روز در
بلاتکلیفی و دوراهی اشتغال به کار یا قرنطینه خانگی قرار می گیرد، هرچه زمان پاسخگویی جواب آزمایش کرونا سریع تر باشد، توان
مدیریت براي فرد مبتلا، خانواده و جامعه پیرامون مبتلایان و مدیران دست اندکار شهرستان بهتر و کامل تر خواهد بود، بر این اساس

لازم است براي تسهیل در روند پاسخگویی بیماران تمهیدات لازم از سوي مسئولان اندیشیده شود.



تغییر در آیین نامه استخدامی اساتید/ جذب ایرانیان خارج

منبع: فرهنگ امروزشماره خبر:  124  |  تاریخ: 1399/04/30

مشاور وزیر علوم از استفاده از ایرانیان خارج از کشور به عنوان اساتید وابسته خبرداد و گفت: این بخش بعد از تصویب هیات
امناي وزارت علوم به آیین نامه استخدامی اعضاي هیات علمی اضافه می شود.

به گزارش فرهنگ امروز به نقل از مهر؛ مسعود شمس
بخش در گفتگویی درباره تصویب آئین نامه اعضاي هیات
علمی وابسته در شوراي معاونین وزارت علوم گفت: یک
بخشی از آیین نامه استخدامی اعضاي هیات علمی در
خصوص به کارگیري اساتید وابسته است که براساس آن
اعضاي هیات علمی یک دانشگاه می توانند با یک دانشگاه

 
دیگر هم همکاري کنند. 

وي با بیان اینکه این موضوع در آیین نامه استخدامی وجود
داشته و استفاده می شود، افزود: ولی اخیراً یک بحثی

 
مطرح شده بود که ما بتوانیم از ایرانیان خارج از کشور به عنوان اساتید وابسته استفاده کنیم. 

 
مشاور وزیر علوم افزود: آیین نامه مذکور تکمیل شده و به آیین نامه استخدامی اعضاي هیات علمی اضافه می شود. 

وي افزود: از آنجا که آیین نامه استخدامی باید مصوب هیات امناي وزارت علوم باشد، در دستور کار هیات امنا قرار گرفته و سپس به

 
دانشگاه ها ابلاغ می شود. 

به گزارش مهر، اخیراً حسین سالار آملی قائم مقام وزیر علوم در امور بین الملل نیز از صدور پروانه کار موقت ویژه محققان خارجی در
داخل کشورمان خبر داد و گفت: مهمترین و بهترین نیروي کاري که دنیا در حال رقابت براي جذب آن است، نیروهاي فکري و مغزي

 
هستند، نیروهایی که بتوانند در سطح دانشگاه تحقیق و نوآوري کرده و بتوانند کشور را پیش ببرند. 

وي ادامه داد: کشورهایی متعددي در سطح دنیا هستند که بعد از جنگ جهانی دوم به دنبال جذب نیروهاي متفکر کشورهاي دیگر
هستند، این کشورها به نیروهاي متفکر کشورهاي دیگر امکانات داده و از توانمندي فکري آنها استفاده می کنند و در واقع آنان

 
کارکنان فکري هستند که می توانند به دلیل فکر و اندیشه اي که دارند یک جامعه را به حرکت وادارند. 

قائم مقام وزیر علوم در امور بین الملل افزود: ما نیز در کشورمان براي جذب افراد برجسته علمی دنیا دچار یک سري مشکلاتی بوده و

 
ضعف هایی داشتیم، امکان ارائه مجوز کار به آنها در حد محدودي بوده و پیچیدگی زیادي داشت. 

وي ادامه داد: با انعقاد تفاهم نامه اي که بین وزارت علوم تحقیقات و فناوري و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی صورت گرفت از این
پس دانشگاه ها می توانند براي جذب افراد خارجی در داخل کشور پول بپردازند و براي آنها درخواست ویزاي طولانی مدت داشته



 
باشند و شرایط زندگی در ایران را براي آنها فراهم کنند. 

سالار آملی خاطرنشان کرد: کشورهاي مسلمان و همسایه بسیار مایل هستند که شرایط حضورشان در ایران فراهم شود و به صورت

 
فرصت مطالعاتی، استاد راهنماي وابسته و پسا دکتري در کشور ما کار کنند. 

وي ادامه داد: قبلاً براي پرداخت حقوق و ویزاي دراز مدت محققان خارجی با مشکلاتی روبرو بودیم که با توافقی که در سطح وزراي
علوم و تعاون، کار و رفاه اجتماعی صورت گرفت این مشکل حل شد و تفاهم نامه اي در این زمینه به امضاي قائم مقام وزیر علوم در

امور بین الملل و معاون توسعه و کارآفرینی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی رسید.



قرارداد توسعه میدان نفتی آزادگان جنوبی

منبع: شبکه خبري ایرانیانشماره خبر:  125  |  تاریخ: 1399/04/30

 
ایرانیان_قرارداد توسعه میدان نفتی آزادگان جنوبی و ساخت کارخانه فرآورش مرکزي نفت و گاز با حضور وزیر نفت امضا شد. 

به گزارش شبکه خبري ایرانیان ؛در این قرارداد شرکت مهندسی
و توسعه نفت کارفرما و شرکت پتروپارس پیمانکار عمومی و
مجري طرح است. تولید روزانه 320 هزار بشکه نفت خام و 200
میلیون فوت مکعب گاز در مدت 30 ماه در این قرارداد 961
میلیون دلاري و هزار و 183 میلیارد تومانی پیش بینی شده

 
است. 

بهره مندي از توان متخصصان و سرمایه انسانی ایرانی، ایجاد
اشتغال گسترده در خوزستان، افزایش ظرفیت تولید نفت خام کشور و حفظ سرمایه ملی در میادین مشترك از جمله اهداف اجراي

 
این دو طرح مهم نفتی عنوان شده است. 

میدان نفتی آزادگان جنوبی در 80 کیلومتري غرب اهواز در کنار مرز عراق و در زمینی به وسعت هزار و 125 کیلومتر مربع قرار دارد.



20 هزار واحد مسکن ایثارگران در کشور احداث می شود

منبع: تسنیمشماره خبر:  126  |  تاریخ: 1399/04/30

گروه استان ها- معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران از احداث 20 هزار واحد مسکن ایثارگران در کشور
خبر داد.

گروه استان ها- معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید و
امور ایثارگران از احداث 20 هزار واحد مسکن ایثارگران در

 
کشور خبر داد. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از بیرجند، سعید اوحدي صبح
امروز در دیدار با نماینده ولی فقیه در خراسان جنوبی
اظهار داشت: تاکنون 5 مصوبه مهم در هیئت دولت گرفته
شده که یکی از این مصوبات تاکید رئیس جمهور بر انجام
تمام تعهدات، دیون و مطالبات حق جامعه ایثارگري تا

 
پایان دولت است. 

معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران با بیان اینکه این مطالبات به عنوان دین بر گردن ما است و حق جامعه

 
ایثارگري است بیان کرد: بخشی از مطالبات بازنشستگی ایثارگران پرداخت شده است. 

اوحدي با بیان اینکه رئیس جمهور تاکید کرده است هیچ حقی از ایثارگران نباید بر گردن ما بماند تصریح کرد: موضوع مسکن

 
ایثارگران باید پیگیري شود که این مهم به یک تفاهم نامه تأمین مسکن ایثارگران براي 20 هزار واحد منجر شد. 

 
تفاهم نامه تأمین مسکن ایثارگران به امضا رسید 

 
تفاهمنامه تامین مسکن ایثارگران امضا شد/ واگذاري زمین به جانبازان 25 درصد به بالا 

 
استاندار اردبیل: مشکل مسکن ایثارگران استان با همکاري بنیاد شهید حل می شود 

وي با بیان اینکه با رویکرد مدیریت جهادي امروز 20 هزار مسکن براي ایثارگران احداث می شود خاطرنشان کرد: در این راستا وام

 
مسکن نیز 20 درصد افزایش یافت. 

معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران یادآور شد: هر دستگاه که از بودجه دولت استفاده می کند باید 25 درصد

 
اشتغال را از جامعه عشایري تأمین کند. 

اوحدي اظهار داشت: خراسان جنوبی نخستین استان کشور است که موضوع مسکن جامعه ایثارگران را به صورت 100 درصد حل می
کند که این امر باید براي سایر استان ها الگو باشد.



رئیس بنیاد شهید: رفع مشکل اشتغال و مسکن خانواده شهدا و ایثارگران در

دستور کار است

منبع: تسنیمشماره خبر:  127  |  تاریخ: 1399/04/30

گروه استان ها- رئیس سازمان بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور گفت: اشتغال و مسکن از موضوعات مهم در جامعه
ایثارگران و خانواده هاي شهدا است که امیدواریم با تفاهم نامه اي که در بخش مسکن جامعه ایثارگران منعقد می شود شاهد

تحولات بزرگی باشیم.

گروه استان ها- رئیس سازمان بنیاد شهید و امور ایثارگران
کشور گفت: اشتغال و مسکن از موضوعات مهم در جامعه
ایثارگران و خانواده هاي شهدا است که امیدواریم با تفاهم
نامه اي که در بخش مسکن جامعه ایثارگران منعقد می

 
شود شاهد تحولات بزرگی باشیم. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از بیرجند، سعید اوحدي صبح
امروز در حاشیه مراسم اداي احترام به مقام شهدا در جمع
خبرنگاران اظهار داشت: امروز توفیق شد با همت استاندار
پر تلاش خراسان جنوبی سفري به این استان داشته باشیم.

وي افزود: با دو هدف مهم اشتغال و رفع مشکل مسکن ایثارگران سفر کردیم که با تفاهم نامه اي که امروز منعقد می شود امیدواریم

 
در بحث مسکن ایثارگران شاهد تحول در استان باشیم. 

معاون رئیس جمهور و ریاست سازمان بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور با بیان اینکه موضوع بسیار مهم و جدي در حال حاضر

 
اشتعال است گفت: اشتغال مهمترین موضوعی که براي خدمت به جامعه شهدا مدنظر و دغدغه است. 

اوحدي افزود: در بدو ورود به گلزار شهدا با خانواده شهید غلامی که یکی از سرداران بزرگ خراسان جنوبی بود توفیق شد دیدار کنیم.
وي یکی از سرداران شهیدي بود که با وجود شرایط خاص جانبازي که داشت و باید در خانه و توسط همسر پرستاري می شد امابا
توجه به احساس وظیفه اي که داشت هنگامی که موضوع داعش پیش آمد کیلومترها آن طرف تر مرز ایران حضور یافت و در جبهه
سوریه با دشمنان جنگید و سرانجام در غرب کشور به شهادت رسید و او و امثال شهید غلامی از الگوهاي بزرگ براي جامعه است که

 
باید به مردم معرفی شوند. 

وي با بیان اینکه هنگامی که به بیرجند سرزمین شهداي بزرگ از جمله ناصري ها و شش شهید مناي استان پا می گذاریم مسئولیت
ما را در خدمت به این قشر از جامعه دو چندان می شود عنوان کرد: شهدا در برهه اي که کشور دچار مشکلات زیاد بود با تاسی و

 
روحیه ایثار، شهادت و رهنمودهاي امام و رهبري جامعه را از بحران نجات دادند و کشور به پیروزي رسید. 

 
استاندار اردبیل: مشکل مسکن ایثارگران استان با همکاري بنیاد شهید حل می شود 



 
تفاهم نامه تأمین مسکن ایثارگران به امضا رسید 

 
تفاهمنامه تامین مسکن ایثارگران امضا شد/ واگذاري زمین به جانبازان 25 درصد به بالا 

رئیس سازمان بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور گفت: دشمن تلاش دارد تا به خیال خود مردم را تسلیم کند و استقلال را از ما

 
بگیرد اما مردم ما دست از ارزش هاي خود برنمی دارند و امروز وظیفه ما سنگین تر است. 

اوحدي بیان کرد: باید با وحدت و همدلی از فراز گردنه هاي مشکلات عبور کنیم و نتیجه را همان طور که شهدا عزت و سربلندي را

 
رقم زدند ما هم پیروزي و موفقیت را رقم بزنیم. 

وي اظهار امیدواري کرد: امروز با تفاهم نامه اي که در بخش مسکن در استان امضا می شود شاهد تحولات جدي در جامعه ایثارگران
باشیم و با توجه به وظیفه و دینی که نسبت به شهدا داریم هر قدمی که با اعتقاد در راه ایثارگر برداریم قطره اي در برابر فداکاري

هاي بزرگ شهدا است.



17 مجتمع خدمات رفاهی در محورهاي مواصلاتی استان بوشهر راه اندازي

شده است

منبع: تسنیمشماره خبر:  128  |  تاریخ: 1399/04/30

گروه استان ها- مدیرکل راهداري و حمل و نقل جاده اي استان بوشهربا اشاره به ساخت و رو به تکمیل مجتمع خدمات
رفاهی در محور بوشهر-گناوه گفت: تاکنون 17 مجتمع خدمات بین راهی در محورهاي مواصلاتی استان بوشهر راه اندازي

شده است.

گروه استان ها- مدیرکل راهداري و حمل و نقل جاده اي
استان بوشهربا اشاره به ساخت و رو به تکمیل مجتمع
خدمات رفاهی در محور بوشهر-گناوه گفت: تاکنون 17
مجتمع خدمات بین راهی در محورهاي مواصلاتی استان

 
بوشهر راه اندازي شده است. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از بوشهر، سید حمیدرضا علم
صبح امروز در بررسی روند اجراي طرح هاي عمرانی، با
بیان اینکه چهار طرح مجتمع خدمات رفاهی بین راهی در
مسیر جاده هاي مختلف این استان در حال اجرا است

 
اظهار داشت: در اجراي این طرح ها با 140 میلیارد ریال سرمایه گذاري و افتتاح آنها زمینه اشتغال 50 نفر فراهم می شود . 

وي، با بیان اینکه این طرح ها با هدف جهش تولید در حوزه حمل و نقل جاده اي اجرا شده است گفت: مجتمع خدمات رفاهی براي

 
افزایش ایمنی جاده ها، استراحت رانندگان، کاهش تصادف ها و تلفات جاده اي اجرا شده است. 

مدیرکل راهداري و حمل و نقل جاده اي استان بوشهربا اشاره به اینکه 17 مجتمع خدمات بین راهی در محورهاي جاده اي و
مواصلاتی استان بوشهر راه اندازي شده است گفت:مجتمع خدمات رفاهی در محور بوشهر-گناوه رو به تکمیل است که امسال در هفته

 
دولت افتتاح می شود. 

معاون برنامه ریزي و توسعه فرماندار بوشهر در بازدید از این پروژه، احداث این مجتمع را یکی از ضرورت هاي مسیر پرتردد محور

 
بوشهر به گناوه اما فاقد هرگونه اماکن خدماتی برشمرد که براي رفاه مسافران و عابران ساخته شده است. 

هادي اخلاقی با بیان اینکه این مجتمع خدمات رفاهی جاده اي با مشارکت بانک از محل تسهیلات اشتغال زایی روستایی احداث شده
است خاطر نشان کرد: با نصب کامل تجهیرات و سامانه این مجتمع با همکاري شرکت پخش فرآورده هاي نفتی منطقه بوشهر، از

 
مردادماه به صورت آزمایشی به بهره برداري می رسد و در هفته دولت به شکل رسمی افتتاح می شود. 

بخشدار مرکزي بوشهر نیز گفت: اجراي این پروژه نقش مهمی در رونق دهستان انگالی و اشتغال روستاهاي محروم منطقه را فراهم

 
می کند. 



رحمان زنگنه با بیان اینکه مجتمع خدمات رفاهی شهید یونسی در 45کیلومتري جاده بوشهر به گناوه قرار دارد گفت: این مجتمع در
زمینی به مساحت 10 هزار مترمربع شامل جایگاه سوخت بنزین و گازوئیل، 9چشمه سرویس بهداشتی، نمازخانه، رستوران و کافه،

 
کارواش و تعمیرگاه است. 

 
رئیس سازمان راهداري در بوشهر: 720 مجتمع خدماتی-رفاهی بین راهی در کشور ایجاد شده است 

 
سرمایه گذاري 990 میلیارد ریالی در اجراي طرح هاي حمل و نقل جاده اي استان بوشهر+تصاویر 

 
حمل کالاي اساسی از بنادر استان بوشهر همچنان ادامه دارد 

وي بیان کرد: علاوه براین 300 متر زمین از طرف سرمایه گذار به منظور احداث اورژانس جاده اي به دانشگاه علوم پزشکی واگذار
شده است.



انتقاد «پورمحمدي» از استاندار آذربایجان شرقی/ تغییر ناگهانی قیمت ها

قابل قبول نیست

منبع: تسنیمشماره خبر:  129  |  تاریخ: 1399/04/30

گروه استان ها ـ استاندار آذربایجان شرقی با انتقاد از تغییر ناگهانی قیمت ها، این امر را غیر قابل قبول دانست و گفت: باید
برخورد جدي با گران فروشی در بازار استان صورت گیرد.

گروه استان ها ـ استاندار آذربایجان شرقی با انتقاد از تغییر
ناگهانی قیمت ها، این امر را غیر قابل قبول دانست و گفت:
باید برخورد جدي با گران فروشی در بازار استان صورت

 
گیرد. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از تبریز، شرایط اقتصادي و
معیشتی نامطلوب جامعه بر اثر گرانی هاي پی در پی و
متعدد بسیاري از اقلام که اقلام معیشتی نیز شامل آن می
شود، مردم را در تنگناي اقتصادي قرار داده است، در حالی
که قیمت بسیاري از اقلام توسط نهادهاي متولی، تعیین و

ابلاغ شده اما عدم نظارت دستگاه هاي مربوطه در این حوزه، باعث شده در برخی موارد تا چند برابر قیمت مصوب در بازار خرید و

 
فروش شود. 

در این بین، محمدرضا پورمحمدي که خود متولی متولیان نظارت بر بازار و کنترل گران فروشی است، در جلسه ستاد مقابله با گران
فروشی با انتقاد از روند صعودي قیمت بعضی مایحتاج عمومی، اظهار داشت: نهادهاي ذي ربط باید دقت بیشتري در نظارت و بازرسی

 
قیمت هاي تصویب شده داشته باشند. 

استاندار آذربایجان شرقی همچنین با انتقاد از تغییر ناگهانی قیمت ها،این امر را غیر قابل قبول دانست و گفت: باید برخورد جدي با

 
گران فروشی در بازار استان صورت گیرد. 

این در حالی است که مسئولیت این نظارت بر عهده مدیران استان و زیرمجموعه هاي اداري و نظارتی خود است و به جاي پاسخگویی

 
نسبت به وضعیت موجود، پیشدستانه از دیگران انتقاد می کند، گویی این وظیفه مردم بوده که قیمت ها را کنترل کنند و نکرده اند! 

وي با تأکید بر برخورد با اصناف گران فروش، تصریح کرد: اصناف متخلف با گران فروشی موجبات رنجش خاطر افکار عمومی می

 
شوند که باید با نظارت و برخوردهاي جدي از گران فروشی جلوگیري شود. 

استاندار آذربایجان شرقی عبور از نوسانات اقتصادي را درگرو اتحاد و هم افزایی بین بخش ها دانست و ابراز داشت: مبارزه با گران
فروشی یکی از اقداماتی است که می تواند قدمی مؤثر و امیدوارکننده در راستاي کنترل قیمت ها باشد تا گوشه اي از رنج مردم در

 
برابر فشارهاي اقتصادي کاسته شود. 



 
آذربایجان شرقی| بوتیک هاي عرضه لباس تبدیل به پایگاه هاي تهاجم فرهنگی شده است 

 
برخورد جدي با عرضه گوشت و ماهی خارج از شبکه بهداشتی در آذربایجان شرقی/نظارت بر بازار فرآورده هاي دامی تشدید می شود 

 
صدور مجوز مهارت آموزي «جوار صنعت» براي صنایع آذربایجان شرقی/نتیجه گسترش فرهنگ مهارت آموزي کارآفرینی اس 

وي نوسان یک باره قیمت برخی کالاها و چندقسمتی بودن را موردانتقاد قرار داد و گفت: قیمت 14 مورد از اقلام تصویب شده است،
این قیمت گذاري به نوعی بود که نه تولیدکننده و نه مصرف کننده متضرر شود، مقرر شده است تا به صورت مستمر بر این قیمت ها

 
نظارت شده و قیمت ها اطلاع رسانی شود. 

پورمحمدي در درخواستی از مردم، گفت: شماره 124 پاسخگوي گزارشات مردمی از گران فروشی است تا هیچ صنفی با نظارت اداره

 
کل تعزیرات و همکاري مردم بالاتر از قیمت هاي مصوب اقدام به فروش کالا نکند. 

به گزارش تسنیم، متاسفانه اینگونه انتقاد و عدم پاسخگویی نسبت به وضعیت موجود و بازار آشفته استان، چیز تازه اي نیست و یک
رویه در دولت آقاي روحانی است و به جاي پاسخگویی در جایگاه منتقد می نشینند. آقاي استاندار! به قول رهبر معظم انقلاب که
خطاب به رئی دولت فرمودند، «مخاطب این بایدها خود شما هستید و نه هیچ کس دیگر»، بسم االله، آستین بالا بزنید و وارد گود

 
شوید، نه اینکه از خارج گود دستور «لنگش کن» صادر کنید! 

پورمحمدي، استاندار آذربایجان شرقی هم طبق رویه تدبیر و امیدي ها بار دیگر بر موضع انتقاد نشسته و در مقابل لجام گسیختگی
قیمت ها و عدم برنامه و نظارت دولت، آن را غیر قابل پذیرش می خواند! و طبیعتا نتیجه چنین رویکردي بهتر از آنچه که امروز در

 
ساحت مدیریت اجرایی استان و نیز زندگی و معیشت مردم سایه افکنده نخواهد شد. 

آقاي استاندار، شاید از قیمت برنج و روغن و حبوبات و لبنیات و شیر و... خبر ندارید، اما باید به عنوان مدیر استان این را بدانید که
کنترل بازار صرفا با دستور، بخشنامه و ابلاغ هاي اداري ممکن نیست و حتما این را مردم قضاوت خواهند کرد که «ابزار نظارت بر

 
بازار» در اختیار دارید اما «اراده اي براي این کار» ندارید! 

گزارش از جواد رسولی



50 آموزشگاه استان مازندران مجوز آموزش هاي فنی و مهارتی دریافت

کردند

منبع: تسنیمشماره خبر:  130  |  تاریخ: 1399/04/30

گروه استان ها- مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي مازندران گفت: آموزش هاي فنی و مهارتی در سال آینده باید برون سپاري
شود که در این زمینه سال گذشته به 50 آموزشگاه مجوز فعالیت داده شد تا دربخش کشاورزي، صنعت و گردشگري فعالیت

می کنند.

گروه استان ها- مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي مازندران
گفت: آموزش هاي فنی و مهارتی در سال آینده باید برون
سپاري شود که در این زمینه سال گذشته به 50 آموزشگاه
مجوز فعالیت داده شد تا دربخش کشاورزي، صنعت و

 
گردشگري فعالیت می کنند. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از ساري، حسین درویشی
پیش از ظهر امروز نشست خبري هفته ملی مهارت و
آموزش هاي فنی و حرفه اي اظهار داشت: اصلی ترین نهاد
ارائه دهنده آموزش مهارت و یکی از کلیدي ترین

دستگاهی که با مهارت و مهارت آموزي جایگاه ویژه اي درتحقق شعار سال مقام معظم رهبري مبنی بر جهش تولید دارد، آموزش

 
هاي فنی و حرفه اي بوده که شعار امسال مهارت، جهش تولید، گفتمان ملی است. 

وي افزود: در جهت اشتغال در استان و کشور معضل بیکاري نداریم بلکه بستر و زمینه اشتغال فراهم است اما متاسفانه شاهد
بیسوادي مهارتی در استان هستیم که در این راستا همه اقشار جامعه دستگاه هاي اجرایی، بنگاه هاي اقتصادي، سمن ها، و خیران

 
دربرقراري نهضت مهارت افزایی مشارکت پویا و هدفمند داشته باشند. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي مازندران تصریح کرد: مهارت آموزي افراد موجب ارتقا ارزش هاي اجتماعی و هویت افراد در جامعه
می شود و زمینه توسعه یافتگی، ایجاد کسب و کارهایی است که رونق اقتصادي را متضمن می شود افراد و نیروي انسان توانمند

 
داشته باشیم. 

درویشی ادامه داد: شوراي مهارت در استان و فراکسیون مهارت در مجلس شوراي اسلامی راه اندازي و فعال شد که نشان دهنده
اهمیت این موضوع است. سیاست آموزش فنی و حرفه اي آموزش نقاط قوت، مزیت و ظرفیت نسبی منطقه است. در کشاورزي،

 
گردشگري، نوار ساحلی، اقتصاد دریا محوري را بالقوه و بالفعل کنیم در حوزه صنعت حرفی براي گفتن داریم. 

 
خانواده ایرانی|مهارت تربیتی براي آنکه فرزندانمان با حجاب انس بگیرند/ چرا بعضی از دختران نوجوان از حجاب دل زده می شوند؟ 

 
نوزدهمین المپیاد سراسري مهارتی به میزبانی استان مرکزي برگزار می شود 

 
صدور مجوز مهارت آموزي «جوار صنعت» براي صنایع آذربایجان شرقی/نتیجه گسترش فرهنگ مهارت آموزي کارآفرینی است 

وي با اشاره به اهمیت بخش خصوصی در بحث آموزش گفت: آموزش هاي فنی و مهارتی در سال آینده باید برون سپاري شود که در



 
این زمینه سال گذشته به 50 آموزشگاه مجوز فعالیت داده شد تا دربخش کشاورزي، صنعت و گردشگري فعالیت می کنند. 

درویشی افزود: در شهرستان ها، فرمانداران به عنوان رئیس شوراي مهارت و رئیس مراکز فنی و حرفه اي به عنوان دبیر فعالیت کنند

 
تا نیازهاي آموزشی با حفظ شرایط موجود و برش مزیتی و مشاغل جدید اعطا شود. 

این مسئول گفت: در سه ماه نخست امسال، یک میلیون و 632 هزار و 692 نفر ساعت مهارت هاي لازم را آموزش دیدند که در بحث

 
پرداخت تسهیلات، اولویت پرداخت تسهیلات به دارندگان گواهی نامه فنی و حرفه اي است. 

وي گفت: کارگاه ها و مراکز تولیدي که نیازمند نیروي کار توانمند هستند باید با تعامل فنی و حرفه اي از توانمندي این افراد

 
برخوردار شوند زیرا مسابقه اي میان آموزش دیدگان برگزار و افراد با استعداد شناسایی می شوند. 

امیرجمشیدي، معاون فنی و آموزشی اداره کل آموزش فنی و حرفه اي مازندران نیز مازندران گفت: یکی از رویداد مهم کشور، مسابقه
ملی مهارت آموزش فنی حرفه اي است که 7مرداد مرحله شهرستانی 14و 15مرداد مرحله استانی در 34 شته آموزشی صنعت،

خدمات و کشاورزي انجام می شود که پس از آزمون مرحله کشوري آبان تا بهمن برگزار می شود.



احداث پارك پلی پروپیلن ایلام

منبع: نفت ماشماره خبر:  131  |  تاریخ: 1399/04/30

 موافقت نامه احداث پارك پلی پروپیلن ایلام میان قاسم سلیمانی دشتکی، استاندار ایلام، علی اکبر بسطامی، نماینده استان
ایلام در مجلس شوراي اسلامی، رسول اشرف زاده، مدیرعامل شرکت گروه پتروشیمی سرمایه گذاري ایرانیان (پترول) و رضا

محمدرحیمی، رئیس سازمان صنعتی معدن و تجارت ایلام و محمود هاشم زاده، ...

به گزارش آژانس رویدادهاي مهم نفت و انرژي""نفت ما
""، پارك پلی پروپیلن ایلام با 6 زون براي تولید 6
محصول مختلف در ایلام از سوي بخش خصوصی احداث
می شود که شرکت پترول نیز سهامدار این طرح خواهد

 
بود. 

کل سرمایه گذاري لازم براي احداث پارك پلی پروپیلن ایلام بالغ بر 12 هزار میلیارد ریال است که سبب اشتغال مستقیم 4830 نفر

 
و غیرمستقیم 9 هزار نفر خواهد شد. 

جلوگیري از خام فروشی، تکمیل زنجیره ارزش و توسعه صنایع پایین دست پتروشیمی، ایجاد اشتغال و رونق تولید از جمله اهداف
این طرح به شمار می رود.



بهره برداري از یک جایگاه عرضه سوخت در خراسان رضوي

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  132  |  تاریخ: 1399/04/30

خبرگزاري آریا - یکصدوبیست وهشتمین جایگاه عرضه

 
سوخت استان خراسان رضوي به بهره برداري رسید. 

به گزارش شانا به نقل از شرکت ملی پخش فرآورده هاي
نفتی منطقه خراسان رضوي، یکصدوبیست وهشتمین
جایگاه عرضه فرآورده هاي نفتی منطقه خراسان رضوي با
حضور مدیر، معاونان، جمعی از رؤساي واحدهاي منطقه،
مسئولان محلی، اعضاي انجمن هاي صنفی و مسئولان

 
شرکت هاي صاحب نشان توزیع، به بهره برداري رسید. 

علی اصغر اصغري، مدیر شرکت ملی پخش فرآورده هاي
نفتی منطقه خراسان رضوي در آیین بهره برداري از این جایگاه که با الزامات خاص کرونایی برگزار شد، گفت: امسال هفت جایگاه

 
دیگر نیز در سطح منطقه خراسان رضوي و همچنین سه جایگاه در شهر مشهد به بهره برداري می رسد. 

وي افزود: این جایگاه وسیع و مجهز با مساحت 7 هزار مترمربع در قالب مجتمع خدمات رفاهی با امکانات جایگاه، نمازخانه و

 
رستوران، در کیلومتر 10 آزادراه مشهد به قوچان واقع است. 

اصغري با اشاره به لزوم ایجاد تناسب بین تعداد جایگاه ها و خودروها به ویژه در کلان شهر مشهد که سبب رفاه بیشتر همشهریان و
زائران می شود، اظهار کرد: با تصمیم هاي اتخاذشده به ویژه ایجاد جایگاه هاي تک سکویی، مشکلات در شهر مشهد برطرف خواهد

 
شد. 

این مقام مسئول ضمن اشاره به اینکه ترافیک در جاده خروجی مشهد به سمت قوچان با افتتاح این جایگاه به حداقل خواهد رسید،
اظهار کرد: این جایگاه عرضه داراي پنج سکو با ظرفیت 250 میلیون لیتر است که با امکانات موجود در این جایگاه به صورت مستقیم

 
براي 30 نفر، زمینه اشتغال فراهم شده است. 

مدیر منطقه تصریح کرد: در سطح منطقه خراسان رضوي، یکصدوسی وپنج جایگاه سی ان جی وجود دارد که از این تعداد 78 جایگاه

 
مربوط به شهر مشهد است. 

وي تأکید کرد: شرکت ملی پخش فرآورده هاي نفتی ایران با اجراي طرح تشویقی رایگان دوگانه سوز کردن خودروهاي عمومی
(تاکسی و وانت)، گامی بسیار بلند در کاهش آلودگی زیست محیطی و نیز صرفه جویی در مصرف بنزین برداشته که انتظار این است
که تمامی دارندگان خودروهاي عمومی استان با ثبت نام در سامانه GCR.NIOPDC.IR هرچه زودتر از مزایاي این طرح بهره مند

شوند.



دهنوي: مجلس به دنبال توسعه اقتصاد دانش بنیان

منبع: نمایندهشماره خبر:  133  |  تاریخ: 1399/04/30

نماینده تهران در مجلس گفت: مجلس یازدهم آمادگی دارد مصوباتی را جهت تسهیل روند فعالیت دانشگاه آزاد براي ارتقاي
اقتصاد دانش بنیان داشته باشد.

به گزارش «نماینده»،نشست فراکسیون اقتصاد دانش بنیان مجلس صبح امروز (دوشنبه 30 تیرماه) با حضور رئیس دانشگاه آزاد

 
اسلامی برگزار شد. 

در ابتداي این نشست سید محسن دهنوي رئیس فراکسیون اقتصاد دانش بنیان مجلس گفت: این فراکسیون که با حضور بیش از
یکصد نفر از نمایندگان مجلس تشکیل شده و از هفته گذشته به صورت رسمی فعالیت خود را آغاز کرده است، بعد از این جلساتی را

 
به منظور هم اندیشی و هم افزایی با دستگاه هاي مسئول در حوزه اقتصاد دانش بنیان خواهد داشت. 

وي با بیان اینکه دانشگاه آزاد اسلامی اقدامات خوبی را در حوزه اقتصاد دانش بنیان با محوریت توسعه منطقه اي آغاز کرده و در این
خصوص 60 شهر را به عنوان پایلوت انتخاب کرده است که در آن این مدل اجرا خواهد شد، تصریح کرد: دانشگاه آزاد می تواند
ظرفیت مناسبی براي ارتقاي حوزه علم و فناوري در اقتصاد دانش بنیان در این شهرها باشد و زمینه اشتغال و تولید را با محوریت

 
استفاده از نخبگان فعال در حوزه دانش بنیان فراهم کند. 

نماینده مردم تهران، ري، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس تاکید کرد: مجلس این آمادگی را دارد که مصوباتی را جهت
تسهیل روند فعالیت دانشگاه آزاد براي ارتقاي اقتصاد دانش بنیان در این شهرها ایجاد کند، ضمن اینکه 4 ماه بعد جهت ارائه گزارش

 
از سوي دانشگاه آزاد در این خصوص نشستی را خواهیم داشت. 

 
دانشگاه آزاد مدل اسلامی شدن دانشگاه را اجرا کند 

روح االله متفکر آزاد در ادامه از رئیس دانشگاه آزاد اسلامی خواست تا اسلامی شدن دانشگاه ها را که یکی از دغدغه هاي اصلی
نمایندگان مجلس به ویژه اعضاي کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس است، اجرا کند و تاکید کرد: مجلس در این زمینه از این

 
دانشگاه حمایت خواهد کرد. 

 
دانشگاه آزاد براي بازگرداندن امید به نسل جوان تلاش می کند 

محمدمهدي طهرانچی در ارائه مدل جدید دانشگاه آزاد اسلامی براي اداره آن با استناد به توسعه شهرها از طریق ارتقاي اقتصاد دانش
بنیان که رئیس مجلس شوراي اسلامی بر آن تاکید داشته است، افزود: این دانشگاه از طریق اجراي مدل ارتقاي حوزه فناوري و
اقتصاد دانش بنیان که مهمترین بخش نیازهاي هر منطقه را محور برنامه هاي خود قرار داده، در جهت توسعه و تامین نیازهاي هر

 
شهر گام برمی دارد. 

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی ادامه داد: در گذشته اداره دانشگاه آزاد بر مبناي آموزش بوده که مهمترین نیاز مردم بود، اما امروز مهارت



و کارآفرینی مورد نیاز است، بنابراین این دانشگاه به لحاظ اجتماعی بودن به این نیاز مردم پاسخ خواهد داد، بنابراین اساس اجراي این

 
مدل تغییر رویکرد از آموزش به ارتقاي مهارت کارآفرینی و افزایش کارآمدي دانشجویان است. 

وي یادآور شد: در این رویکرد، دانشگاه آزاد نوع آموزش را تغییر داده و مفهومی را تحت عنوان سراي نوآوري پیگیري می کند که
بیشتر لازم جهت اشتغالزایی را در شهرهاي مختلف فراهم می کند، ضمن اینکه باید به این نکته اشاره کنم که این دانشگاه از فضاهاي

 
مطلوب و تجهیزات مناسبی برخوردار است که می تواند آن را در جهت ارتقاي مهارت افزایی و کارآمدي نسل جوان به کار گیرد. 

طهرانچی خاطرنشان کرد: هم اکنون کل پایان نامه ها و رساله هاي دانشجویان دانشگاه آزاد اسلامی در یک سامانه مدیریت می شود
که 20 برنامه علمی بر آن حاکم است، بنابر این پایان نامه هایی که در حوزه اقتصاد دانش بنیان تدوین شده از این طریق قابل

 
دسترسی است. 

وي افزود: دانشگاه آزاد اسلامی براي مردم است که سرمایه گذاران اصلی آن هستند به همین دلیل تعامل این دانشگاه با مجلس در

 
جهت تضمین آینده کشور از اهمیت بسزایی برخوردار است. 

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی در ادامه یادآور شد: واحدهاي دانشگاه آزاد اسلامی به هیچ وجه تعطیل شدنی نیستند و ما می توانیم در

 
هر منطقه منابع مردم را به گونه اي مدیریت کنیم که زمینه توسعه را فراهم کند. 

طهرانچی عنوان کرد: در نشستی که با رئیس مجلس شوراي اسلامی داشتیم قرار بر این شد در 60 شهر واحدهاي این دانشگاه، محور
توسعه اقتصاد دانش بنیان قرار گیرد تا از این طریق زمینه اشتغال فراهم شده و امید به نسل جوان بازگردانده شود، کما اینکه اجراي

طرح پویش در اصفهان مصداق بارز آن است.



دانشگاه ها باید مسیر صنعت را به روي خود باز کنند

منبع: جاهد خبرشماره خبر:  134  |  تاریخ: 1399/04/30

عضو مجمع نمایندگان استان گیلان در مجلس شوراي اسلامی با اذعان به اینکه دانشگاه ها باید مسیر صنعت را به روي خود
باز کنند، گفت: تنها راه برون رفت کشور از این شرایط، ورود صنعت به دانشگاه ها به ویژه دانشگاه آزاد اسلامی است.

رسول فرخی با بیان اینکه وظیفه ذاتی دانشگاه ایجاد تحول علمی و
اجتماعی در جامعه است، اظهار کرد: دانشگاه آزاد اسلامی باید مسیر
ورود صنعت به دانشگاه را بازکرده و براي ایجاد تحول هاي عظیم
فرهنگی، علمی و اجتماعی در جامعه تلاش کند زیرا آغاز تمام

 
تحولات در جامعه دانشگاه است. 

وي با اشاره به فلسفه وجودي دانشگاه آزاد اسلامی در کشور گفت:
یکی از اهداف اساسی در تشکیل دانشگاه آزاد اسلامی با توجه به

کمبود فضاهاي آموزشی در توسعه سطح آموزش و به نوعی آموزش محوري بوده تا از طریق علم آموزي جوانان را آماده اداره کشور در

 
حوزه هاي مختلف کند. 

عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی مجلس شوراي اسلامی با تأکید بر لزوم حرکت دانشگاه ها به سمت کارآفرینی بیان کرد: اگر
جوانان ما در کنار علم آموزي، کسب مهارت نکنند در آینده، جامعه با مشکل مواجه می شود لذا باید دانشگاه به عنوان مهم ترین نهاد

 
علمی به سمت مهارت محوري و حل مشکلات جامعه حرکت کرده و به نوعی به عنوان یک دانشگاه کارآفرین شناخته شود. 

فرخی به گفته هاي خود در جلسه کمیسیون شوراها در خصوص وضعیت میزان ورودي به دانشگاه ها اشاره کرد و افزود: متأسفانه
میزان ورودي هاي ما در دانشگاه ها نسبت به بازار کار موجود بسیار بیشتر است درحالی که درگذشته کارکنان در سیستم اداري براي

 
ادامه تحصیل و براي ارتقا سازمانی خود نیاز به آموزش داشتند. 

وي با اذعان به اینکه دانشگاه ها باید مسیر صنعت را به روي خود باز کنند، تصریح کرد: تنها راه برون رفت کشور از این شرایط، ورود
صنعت به دانشگاه ها به ویژه دانشگاه آزاد اسلامی است لذا باید متولیان این امر در کشور و استان گیلان، بخش هاي مختلف صنعتی

 
را به دانشگاه بازکرده و به آنان راهکارهاي مناسب براي رشد اقتصادي کشور را بدهند. 

عضو مجمع نمایندگان استان گیلان در خانه ملت در پاسخ به این سؤال که دانشگاه آزاد اسلامی چه نقشی را می توانند در شناسایی
مشکلات استان ایفا کند، گفت: دانشگاه هاي کشور در کنار دانشگاه آزاد باید با استفاده از دانش آموختگان و نیروهاي متخصص خود

 
مشکلات استان را شناسایی و راهکارهاي لازم براي حل این مشکلات را هم ارائه دهد. 

فرخی دانشگاه آزاد اسلامی واحد لاهیجان را یک ظرفیت براي استان گیلان دانست و بیان کرد: این واحد دانشگاهی داراي ظرفیت
بسیار خوبی در حوزه هاي پژوهشی بوده و به نوعی ویترین علمی لاهیجان است که همواره متخصصان و دانش آموختگان بسیاري را

پرورش داده و همواره براي حل مشکلات مختلف در استان و شهرستان پیش گام بوده است.





بانک کارآفرین به دانش بنیان ها وام با نرخ سود 9 درصد می دهد

منبع: شما نیوزشماره خبر:  135  |  تاریخ: 1399/04/30

دکتر محمدرضا فرزین مدیرعامل بانک کارآفرین از کاهش نرخ سود تسهیلات به 9 درصد براي حمایت از کسب وکارهاي
آسیب دیده از کرونا ویژه شرکت هاي دانش بنیان متوسط و بزرگ در این بانک خبر داد.

دکتر محمدرضا فرزین مدیرعامل بانک کارآفرین از کاهش نرخ سود تسهیلات به 9 درصد براي حمایت از کسب وکارهاي آسیب

 
دیده از کرونا ویژه شرکت هاي دانش بنیان متوسط و بزرگ در این بانک خبر داد. 

به گزارش شمانیوز به نقل از روابط عمومی بانک کارآفرین، دکتر
فرزین در مراسم آغاز مرحله سوم حمایت از کسب وکارهاي
آسیب دیده از کرونا ویژه شرکت هاي دانش بنیان متوسط و
بزرگ که روز یکشنبه 29 تیر ماه با حضور مدیران صندوق
نوآوري و شکوفایی، معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري،
وزارت بهداشت و مدیران عامل بانک هاي آینده، کارآفرین و
بانک صنعت و معدن در محل صندوق نوآوري و شکوفایی نهاد
ریاست جمهوري برگزار شد، با اعلام این مطلب تاکید کرد: با

حمایت صندوق نوآوري نرخ سود تسهیلات به شرکت هاي دانش بنیان را از 12 درصد به 9 درصد کاهش داده ایم تا در شرایط فعلی

 
حمایت بیشتري از این شرکت ها صورت گیرد. 

وي همچنین تصریح کرد: بانک کارآفرین در جهت عمل به رسالت خود در توسعه کارآفرینی، در بخش سرمایه گذاري نیز مشارکت
خواهد کرد. همچنین طی قراردادي که بین بانک کارآفرین و این صندوق منعقد شده، بخشی از منابع داخلی بانک به حمایت از
شرکت هاي دانش بنیان اختصاص خواهد یافت. خوشبختانه به نظر می رسد این صندوق که با هدف حمایت از شرکت هاي دانش

 
بنیان ایجاد شده، در مراحل اولیه تامین منابع مالی توانسته به خوبی عمل کند. 

دکتر فرزین در بخش دیگري از سخنانش با اشاره به سیاستگذاري هاي بانک کارآفرین در حمایت از بخش هاي مختلف تولیدي،
خدماتی و صنعتی تصریح کرد: بسته هاي تسهیلاتی متنوعی براي حمایت از صنوف مختلف در بانک کارآفرین طراحی شده است تا
در شرایط فعلی اقتصاد کشور در اختیار واجدین شرایط قرار گیرد و بانک کارآفرین سهم خود را در جهت حمایت از تولید و رونق

 
اقتصادي در کشور ایفا نماید. 

وي در ادامه با تشریح برنامه هاي بانک کارآفرین براي تحقق جهش تولید گفت: بانک کارآفرین در سال جاري در حوزه سلامت نیز

 
ورود پیدا کرده و براي حمایت از جامعه پزشکان، بسته تسهیلاتی اختصاصی ارزش سلامت را طراحی و عملیاتی کرده است. 

مدیرعامل بانک کارآفرین در بخش دیگري از سخنان خود تاکید کرد: بانک کارآفرین آمادگی دارد که در چارچوب رسالت خود و با
هدف حمایت از کارآفرینی، با صندوق نوآوري و شکوفایی همکاري تنگاتنگ و همه جانبه داشته باشد. 



بر اساس این گزارش همچنین دکتر علی وحدت رئیس هیات عامل صندوق نوآوري و شکوفایی طی سخنانی تصریح کرد: سومین
مرحله حمایت هاي صندوق نوآوري و شکوفایی از کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا ویژه شرکت هاي دانش بنیان متوسط و بزرگ

 
با همکاري سه بانک عامل کارآفرین، صنعت و معدن و آینده تا سقف 10 میلیارد تومان با نرخ 9 درصد انجام خواهد پذیرفت. 

وي همچنین افزود: پس از تامین مالی شرکت هاي فعال در حوزه ساخت تجهیزات و لوازم مرتبط و حمایت و کمک به تداوم کسب و
کار شرکت هاي دانش بنیان، خلاق و فناور کوچک آسیب دیده از شیوع ویروس کرونا و همچنین شتاب دهنده ها و تأمین کنندگان

 
فضاي کار اشتراکی، در مرحله جدید این حمایت ها، تسهیلات براي شرکت هاي دانش بنیان متوسط و بزرگ را اجرا می کند. 

دکتر وحدت با بیان جزئیات نحوه ارائه این تسهیلات تصریح کرد: در کنار اعطاي تسهیلات و تامین مالی شرکت هاي کوچک، براي
حمایت از شرکت هاي بزرگ نیز با همکاري بانک هاي خصوصی از جمله بانک کارآفرین، اقدام به راه اندازي سامانه حمایت کرده ایم.
اطلاعات شرکت هاي دانش بنیان بر روي این سامانه حمایت منتشر می شود و هر کدام از بانک هاي عضو سامانه، می تواند تا سقف

 
10 میلیارد تومان و با نرخ سود 9 درصد، بدون دوره تنفس و با بازپرداخت 18 ماه به شرکت هاي متقاضی تسهیلات اعطا نماید. 

وي همچنین افزود: این تسهیلات مختص شرکت هاي دانش بنیان با نیروي انسانی بیشتر از 50 نفر و فروش بیشتر از 20 میلیارد

 
ریال در سال 98 است که از طریق بانک هاي عامل (بانک صنعت و معدن، بانک آینده، بانک کارآفرین) اعطا می شود. 

همچنین دکتر رضا ملک زاده، معاون تحقیقات وزارت بهداشت و عضو هیات عامل صندوق نوآوري و شکوفایی در مراسم آغاز مرحله
سوم حمایت از کسب وکارهاي آسیب دیده از کرونا ویژه شرکت هاي دانش بنیان متوسط و بزرگ، توسعه نوآوري و فناوري در شرایط
سخت را ضروري خواند و گفت: شیوع ویروس کرونا شرایط سختی را ایجاد کرده و تلفات انسانی و اجتماعی زیادي براي جهان داشته

 
است. بر همین اساس شیوع ویروس کرونا یک فرصت است تا یاد بگیریم چگونه مشکلات را حل کنیم. 

معاون تحقیقات وزارت بهداشت ضمن درخواست از بانک ها براي اعتماد به شرکت هاي دانش بنیان افزود: با استفاده از توانمندي

 
هاي شرکت ها و استفاده از فرصت ایجاد شده، توان بیشتري براي حل مشکلات آینده خواهیم داشت. 

بر اساس این گزارش صندوق نوآوري و شکوفایی در دو مرحله قبل حمایت و کمک به تداوم کسب وکار شرکت هاي دانش بنیان
کوچک، شتاب دهنده ها و تأمین کنندگان فضاهاي کار اشتراکی و شرکت هاي خلاق کوچک آسیب دیده بر اثر کرونا را در دستور کار

خود قرار داده بود.



الزام به فراگیري مهارت یک ضرورت ملی است

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  136  |  تاریخ: 1399/04/30

به گزارش خبرنگار خبرگزاري صدا و سیما، علی اوسط
هاشمی در جمع خبرنگاران به مناسبت هفته ملی مهارت با
بیان اینکه اگر بخواهیم بنگاه هاي تولید در مسیر پویایی و
بالندگی باشد و سهمی نیز در بازار داشته باشد شرط آن
کسب و توانایی با مهارت است، افزود: زندگی بدون مهارت
شکست است و انسان توانمند می تواند به توسعه پایدار

 
دست یابد. 

وي گفت: 17 گروه از مخاطبان سازمان فنی و حرفه اي
هستند که بیشترین سهم را در آموزش مهارتی دارند و هم اکنون بیش از 900 هزار نفر در آموزشگاه هاي دولتی سازمان فنی و حرفه

 
اي آموزش می بینند و 900 هزار نفر نیز در آموزشگاه هاي خصوصی کسب مهارت می کنند. 

رئیس سازمان فنی و حرفه اي بیشترین اقبال عمومی مخاطبان سازمان فنی و حرفه اي را به ترتیب در رشته هاي خدمات، صنعت،

 
هنر و کشاورزي دانست. 

آقاي اوسط هاشمی افزود: امروز فارغ التحصیلان زیادي از دانشگاه هاي کشور بیکار هستند و پس از تحصیل به کارگاه هاي آموزشی

 
فنی و حرفه اي می آیند و دستیابی به شغل را با این آموزشگاه ها میسر می دانند. 

وي گفت: انتظار داریم دولت با مجلس سهم مهارت را به گونه اي ارتقا دهد که سرمایه انسانی در این شرایط سخت اقتصادي به خوبی

 
به کار گرفته شود. 

رئیس سازمان فنی و حرفه اي افزود: رونمایی از هزار استاندارد جدید و نوسازي تجهیزات آموزشگاهی و همچنین رونمایی از استاندارد

 
هاي ایران مهارت برنامه هاي مهم هفته ملی مهارت است. 

معاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی از انعقاد تفاهم نامه اي با وزارت راه و شهرسازي خبر داد و گفت: بر آنیم با این تفاهم نامه به

 
باز آفرینی شهري، مهارت جاده اي و ارتقاي مهارت در رانندگان و مهارت دریایی برسیم. 

 
روز هاي هفته مهارت بدین ترتیب نام گذاري شده است: 

 
30 تیر: مهارت، جهش تولید، گفتمان ملی 

 
31 تیر: مهارت، ملت و مجلس 

 
1 مرداد: مهارت و دولت 

 
2 مرداد: مهارت، مربی و نخبگان مهارتی 

 
3 مرداد: مهارت، خانواده و سرمایه انسانی ماهر 

 
4 مرداد: مهارت، خصوصی سازي و توسعه مشارکت هاي مردمی 

 
5 مرداد: مهارت، دانش آموزان، دانشجویان و سربازان وظیفه 

6 مرداد: روز ملی کارآفرینی و آموزش هاي فنی و حرفه اي



مخاطبان بنیاد نخبگان همه ي اجتماعات نخبگانی در حوزه هاي مختلف است

منبع: ایسناشماره خبر:  137  |  تاریخ: 1399/04/30

رئیس بنیاد ملی نخبگان استان ایلام گفت: جشنواره هاي اختراعات و ابتکارات با عنوان «رویش» و با هدف شناسایی، هدایت
و حمایت اخترعات برگزیده و تسهیل مسیر تجاري سازي تا رسیدن به نقطه تولید انبوه و ثروت آفرینی برگزار می شود.

دکتر «مژگان صالحی پور» با حضور در ایسنا، اظهار کرد:
برنامه ریزي و سیاستگذاري براي شناسایی، هدایت،
حمایت مادي و معنوي نخبگان در دو طیف مستعدان برتر
و نخبه، جذب، حفظ و به کارگیري و پشتیبانی از آنان در
راستاي ارتقاء تولید علم، فناوري، هنر، ادب و فرهنگ و
توسعه علمی و متوازن کشور و احراز جایگاه برتر علمی،
فناوري و اقتصادي در منطقه براساس سند چشم انداز
کشور در افق 1404، هدف غایی بنیاد ملی نخبگان

 
محسوب می شود. 

وي گفت: در همین راستا، حمایت هاي این بنیاد به صورت متنوع با مخاطب قرار دادن همه ي اجتماعات نخبگانی در حوزه هاي
مختلف، ارائه شده است که از آن جمله می توان به حمایت از دانشجویان و دانش آموختگان برتر دانشگاهی، اعضاي هیئت علمی،

 
مخترعان و نوآوران و برگزیدگان هنري، ادبی، قرآنی و حوزوي، اشاره کرد. 

رئیس بنیاد نخبگان استان ایلام، با اشاره به جوایز و برنامه هاي این بنیاد، تصریح کرد: اعطاي تسهیلات جذب در موسسه هاي علمی
(جایزه دکتر کاظمی آشتیانی)، اجراي برنامه هایی همچون طرح شهید تهرانی مقدم و طرح شهید احمدي روشن و طراحی و اجراي
جایزه علامه طباطبایی و برنامه ملی شهاب (شناساسی و هدایت استعدادهاي برتر دانش آموزي) از دیگر اقدامات اصلی بنیاد ملی

 
نخبگان در مسیر تحقق اهداف اصلی این نهاد است. 

صالحی پور ادامه داد: طرح شهید «احمدي روشن» به منظور تربیت و آماده سازي نیروهاي مستعد و نخبه با هدف زمینه سازي
اثرگذاري آنان بر پیشبرد مؤلفه هاي اقتصاد مقاومتی، بنیاد ملّی نخبگان از تشکیل هسته هاي دانشجویی با محوریت استادان برجسته

 
دانشگاهی، صنعتی، هنري و ... پیرامون حل مسئله هاي کشور، حمایت می کند. 

وي تاکید کرد: طرح شهید احدي به منظور بهره مندي دانش آموختگان برتر دوره کارشناسی ارشد از تسهیلات ادامۀ تحصیل در دورة
دکتري تخصصی و طرح شهید صیاد شیرازي شیوه نامه بهره مندي دانش آموختگان برتر از تسهیلات خدمت نظام وظیفه تخصصی ،

 
طراحی شده اند. 

رئیس بنیاد نخبگان استان ایلام تصریح کرد: در بخش دانشجویان؛ بنیاد ملی نخبگان بر اساس آیین نامه«پشتیبانی از فعالیت هاي
علمی و فرهنگی دانشجویان مستعد تحصیلی کشور»، تسهیلات ویژه اي از قبیل رتبه دانشجویی، اعتبار آموزش یاري، اعتبار پژوهش



یاري، اعتبار فن یاري، اعتبار توان مندي آموزشی، اعتبار ارتباطات علمی و اعتبار توان مندي کارآفرینی را به دانشجویان مستعد

 
دانشگاه ها و پژوهشگاه هاي کشور اعطا می کند. 

صالحی پور با بیان اینکه توجه و برنامه ریزي امور فرهنگی و فرهنگساز از دیگر رسالت هاي بنیاد ملی نخبگان است ، ادامه داد:عمده
فعالیت هاي این بخش برنامه هاي تربیتی-آموزشی مانند برپایی کارگاه هاي توانمندسازي و مهارت آموزي با هدف توسعه زیست بوم
کارآفرینی و اشتغال زایی نخبگانی، برگزاري نشست اجتماعات نخبگانی که سرآمد آن دیدار سالانه نخبگان با مقام معظم رهبري
است، اجراي طرح دوست علمی در رشته هاي مختلف با حضور مستعدان برتر دانشگاهی و با هدف ارائه آموزش هاي لازم به دانش

 
آموزان مناطق کم برخوردار و محروم است. 

وي انجام بازدیدهاي تخصصی و فرهنگی متناسب با رشته و علاقه اجتماع ، برگزاري نکوداشت سرآمدان ایرانی در حوزه هاي مختلف
و برپایی اردوهاي جهادي به منظور تزریق تفکر نخبگانی به بخش هاي مورد نیاز با رویکرد محرومیت زدایی را از دیگر فعالیت هاي

 
بنیاد نخبگان در این زمینه اعلام کرد. 

رئیس بنیاد نخبگان استان ایلام با تاکید بر اینکه بنیاد ملی نخبگان در حوزه هاي سرآمدان ادبی، حوزوي، قرانی و هنري تسهیلات
ویژه اي دارد، تصریح کرد: در زمینه اختراعات نیز جشنواره هاي اختراعات و ابتکارات با عنوان رویش و با هدف شناسایی، هدایت و

 
حمایت اخترعات برگزیده و تسهیل مسیر تجاري سازي تا رسیدن به نقطه تولید انبوه و ثروت آفرینی برگزار می شود. 

انتهاي پیام



رونمایی از سند مرکز کارآفرینی و کسب و کار بانوان و خانواده اتاق بازرگانی

اصفهان

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  138  |  تاریخ: 1399/04/30

به گزارش خبرگزاري صداوسیما، مرکز اصفهان؛ رئیس اتاق
بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي اصفهان گفت: هدف از
راه اندازي این مرکز با تمرکز بر سرمایه هاي انسانی،
اجتماعی و فرهنگی به عنوان دیباچه سرمایه اقتصادي
ایجاد زیست بوم کامروا براي بانوان و خانواده اتاق و ارتقاي
شکوفایی، کامیابی، احساس رضایت و پیشرفت فردي،
بهبود کیفیت زندگی اقتصادي، خانوادگی و اجتماعی بانوان

 
استان است. 

مسعود گلشیرازي افزود: این مرکز کارآفرینی در آینده،
زمینه ساز حرکت و پویایی هدفمند اقتصادي و فرهنگ

 
سازي براي افزایش تولید، صادرات کالا و خدمات خواهد بود. 

فرشته امینی، رئیس شوراي راهبردي، مرکزکارآفرینی و کسب کار بانوان و خانواده اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي گفت:
ماموریت این مرکز، شناسایی، بسترسازي، توانمندسازي و شبکه سازي بانوان کارآفرین و یا مستعد کارآفرینی و پیشرفت و توسعه

 
زیست بوم کسب و کار در زمینه خلق ارزش خانواده کارآفرین است. 

SME عضو هیأت رئیسه اتاق بازرگانی اصفهان افزود: اعضاي زیست بوم کسب وکار بانوان شامل: بانوان عضو اتاق بازرگانی با تمرکز بر
بنگاه هاي کوچک و بانوان کارآفرین و یا فعال و یا شاغل در سازمان ها و بنگاه هاي زیست بوم کسب وکار، بانوان مستعد کارآفرینی و

 
خانواده آنان و همسران اعضاي اتاق بازرگانی هستند. 

امینی تصریح کرد: درواقع، براي بانوان به عنوان نیروي مؤثر تمدن ساز و جامعه ساز در تحقق رشد اقتصادي پیوسته، باثبات و
پرشتاب، برنامه ریزي متنوعی شده است.



ما بخشی از گرانی ارز را ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي می دانیم

منبع: موجشماره خبر:  139  |  تاریخ: 1399/04/30

رئیس سازمان بازرسی کل کشور علت اصلی گرانی ارز در
روزهاي اخیر را ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي عنوان

 
کرد. 

به گزارش خبرگزاري موج، حضرت آیت االله خامنه اي در
ارتباط تصویري با همایش سراسري قوه قضائیه ، به نظارت
بر حُسن اجراي قوانین، بعنوان یکی از مهمترین وظایف

 
قانونی قوّه ي قضائیه اشاره کردند. 

پایگاه اطلاع رسانی KHAMENEI.IR به همین مناسبت در گفت وگو با حجت الاسلام درویشیان ، رئیس سازمان بازرسی کل کشور

 
به بررسی جایگاه نظارتی سازمان بازرسی و برنامه هاي آن براي نظارت بر سازمان ها و جلوگیري از وقوع جرائم پرداخته است. 

از وظایف اصلی قوه ي قضائیه همان طور که در قانون اساسی هم آمده است، نظارت بر اجراي صحیح قوانین است. رهبر انقلاب هم در
دیدار اخیرشان این مطالبه را داشتند و تأکید کردند که باید بر قوانین نظارت باشد. سازمان بازرسی کل کشور -که این امر را باید

 
هدایت کند و ناظر باشد- چه اقداماتی را می تواند در این عرصه داشته باشد؟ 

همان طور که اشاره کردید براساس اصل 174 قانون اساسی دو وظیفه ي سنگین، یعنی نظارت بر اجراي صحیح قوانین در همه ي
دستگاه هاي اداري کشور و نظارت بر حُسن جریان امور برعهده ي سازمان بازرسی کل کشور گذاشته است که زیر نظر مستقیم
ریاست محترم قوه ي قضائیه اداره می شود. البتّه نظارت بر حُسن جریان امور، مهمتر از نظارت بر اجراي صحیح قوانین است. وقتی در
سال 82 به همراه آقاي رئیسی و مدیران سازمان به محضر رهبر انقلاب رسیدیم، ایشان بر این نکته تأکید داشتند که باید نظارت ها
دقیق صورت بگیرد و فرمودند که هر سه قوه از این مطلب استقبال کنند و سازمان بازرسی را نقطه ي امید و اتکاء بدانند. این رسالت

 
اصلی سازمان است. 

اصولاً سه عامل مهم در توفیق یک دستگاه، یک کشور و یک مجموعه وجود دارد. اولین عامل، وجود قوانین و مقررات متناسب با آن
کشور و دستگاه است. دومین عامل مجریان صالح و شایسته و باتجربه و سومین عامل نظارت است. اگر به این سه عامل توجه نشود
قطعاً آن کشور و آن دستگاه آسیب هاي فراوانی خواهد خورد. امروز بخشی از این آسیب ها و فسادهایی که در کشور شاهدش هستیم
ناشی از بخشی از این سه عامل است. یا بعضاً قوانین ما متناسب نیست یا بعضی از مجریان ما شایسته نیستند یا نظارت ها به خوبی و
کارآمد و به موقع اعمال نمی شود. بنابراین نظارت براي هر سه قوه و براي همه ي سطوح مدیریتی پیش بینی شده خیلی اهمیت
دارد. علاوه بر آن سازمان بازرسی کل کشور موظف است که بر کل مجموعه ي اداري کشور حتی بخش هاي اداري-مالی قوه ي

 
قضائیه و مجلس شوراي اسلامی نظارت داشته باشد. 



ما درباره ي انجام این دو مأموریت در این دوره ي تحول قوه ي قضائیه، پیشنهادهایی را در قالب سند تحول براساس بررسی هاي
انجام شده و کار کارشناسی که در ابتداي امسال صورت گرفت، به استحضار ریاست محترم قوه رساندیم که تصویب و ابلاغ شد. ما
الان براساس آن سند، داریم کارهایمان را دنبال می کنیم. امّا لازمه ي تحول در هر مجموعه اي شناسایی چالش ها و آسیب هاي آن
مجموعه و کاستی ها و عواملی است که موجب عدم تحقق اهداف آن سازمان می شود و به تناسب و اقتضاي این چالش ها باید به
دنبال رفع و برطرف کردن باشیم. ما مجموعاً بیش از سی آسیب و چالش را در سازمان شناسایی کردیم. ما سیزده چالش کانونی مثل
عدم نظارت پذیري بعضی از دستگاه ها و مدیران، قوانین ناکارآمد و نامتناسب با اقتضائات امروز و عدم اطلاع مدیران دستگاه هاي

 
اجرایی و مردم نسبت به حقوق و قوانین و مقرراتشان داریم. 

ما متناسب با این چالش ها شاخص هایی را تعریف کردیم و براي هر چالش یک راهبرد، و براي هر راهبرد، چند شاخص تحول و ده
ها برنامه ي عملیاتی براي تحقق این سند پیش بینی کردیم. بخشی از آن در مورد ساختار درونی سازمان است که اصلاحاتی را آغاز
کردیم و بخش دیگر آن مربوط به خارج از سازمان و نیروي انسانی است که داریم دنبال می کنیم. تحول یک ضرورت اجتناب ناپذیر و
مطالبه ي رهبر انقلاب و مردم از قوه ي قضائیه است که ما در این مسیر داریم گام برمی داریم و معتقد هستیم که با سرعت هم باید
این گام ها را برداشت. البته مقاومت هایی هم قطعاً با تحول خواهد شد، امّا همان طور که حضرت آیت االله خامنه اي فرمودند باید با

 
توکل بر خدا و استقامت و مبتنی بر مبانی دینی و ارزش هاي اسلامی و قانونی این برنامه و سند تحول را دنبال کرد. 

 
اقدامات پیشگیرانه ي سازمان در فرآیندهاي بازرسی از دستگاه ها چیست؟ 

یکی از رویکردهاي ما در دوره ي جدید توجه به اقدامات نظارتی یعنی تقدم داشتن و مقدم داشتن نظارت با هدف پیشگیري است.
اینکه در قانون اساسی آمده نظارت بر اجراي صحیح قوانین و حُسن جریان امور در آن پیشگیري و اصلاح امور مستتر است. یعنی
لازمه ي نظارت و خروجی نظارت و اثر اقدامات نظارتی باید پیشگیري از تخلف و فساد و جرم باشد. البته ممکن است با همه ي

 
اقدامات پیشگیرانه چه از سوي دستگاه هاي نظارتی بیرون دستگاه هاي اجرایی و چه از مجموعه ي نهادهاي نظارتی خود 

دستگاه هاي اجرایی یا مدیران دستگاه هاي اجرایی کسی بخواهد از قانون تخطی و تخلف کند و مرتکب جرمی شود که باید برخورد

 
لازم با او صورت بگیرد و به هیچ وجه مسامحه اي با کسی نشود. 

امّا ما اصل را در سازمان، نظارت به منظور پیشگیري از انحراف از قوانین می دانیم. هم هزینه ي آن کمتر است و هم نتیجه اش زودتر
حاصل می شود تا اینکه ما بخواهیم یک گزارش یا پیشنهادهایی بدهیم که مدتی طول می کشد تا آن پیشنهادها اجرا شود. تأکید ما
در دوره ي جدید بر پیشگیري در حین اقدامات نظارتی و بازرسی است. یعنی همکاران ما وقتی در دستگاه اجرایی براي انجام
مأموریتشان مستقر می شوند، اگر مشاهده کردند که اقدامی می خواهد برخلاف قوانین صورت بگیرد، همان جا جلوي آن را بگیرند و
پیشگیري کنند. یکی از بندهاي ماده ي یازده قانونِ تشکیل سازمان، گزارش هاي هشداري است که سازمان بازرسی در صورت اطلاع
از تخلّف باید گزارش را به دستگاه هاي اجرایی و مسئولین دستگاه هاي اجرایی ارسال کند. ما وظیفه داریم از تصمیم و اقدام خلافی
که دارد انجام می شود و یا گرفته شده است، از تداومش جلوگیري کنیم. ما در سال صدها گزارش هشداري به دستگاه هاي اجرایی
براي جلوگیري از تصمیم خلاف یا متوقف کردن اقدام خلاف ارسال کرده ایم و نوعاً هم مورد استقبال دستگاه هاي اجرایی قرار می
گیرد. چراکه اگر پیشگیري شود و هشدار و تذکر داده شود که اتفاقی نیفتد و یا از ادامه ي اتفاقی جلوگیري شود، هزینه اش براي
مدیران هم کمتر می شود. چون اگر تخلفی صورت بگیرد، مدیران باید پاسخ بدهند و برخورد قضائی با آن ها می شود. قاعدتاً باید از

 
این هشدارها استقبال کنند و نوعاً هم استقبال می کنند. 



بعضاً شنیده می شود که برخی از دستگاه ها از این هشدارها استقبال نمی کنند. آیا سازمان بازرسی با کسی تعارف دارد؟ این سؤال

 
در ذهن مردم است که چرا فلان مسئولی که تخلفش اثبات شده، بعد از اتمام مسئولیتش به تخلفش رسیدگی می شود. 

همان طور که عرض کردم ما طبق ماده ي 11 گزارش هاي هشداري می دهیم، اگر توجه کردند که فبها و مقصود حاصل خواهد شد.
اما اگر به هشدار و تذکر سازمان توجه نکردند، قطعاً اگر جرمی واقع شده باشد، گزارش آن جرم تهیه می شود و به مرجع قضائی یا به
هیئت هاي رسیدگی به تخلفات اداري ارسال می شود. گزارش هایی که ما به مرجع قضائی یا تخلفات اداري می دهیم حسب قانون
خارج از نوبت و با فوریت رسیدگی می شود. علاوه بر آن ما نسبت به وظایفی که به عهده ي دستگاه ها بوده و انجام ندادند مثل سیل
سال گذشته، لایروبی بستر بعضی از رودخانه ها، جلوگیري از تصرف حریم رودخانه ها و جلوگیري از ساخت و سازها در مسیر
رودخانه ها و مسیل ها که منجر به خسارت هاي مادي و جانی غیرقابل جبران شده، ورود و مطالبه می کنیم و در دستور کار قرار می
دهیم. یا در مورد مسکن که امروزه معضل جدي کشور است، تکالیفی به عهده ي دستگاه هاي مربوطه در مورد ساخت مسکن، ایجاد
سامانه ي املاك براي کنترل املاك، دریافت مالیات از خانه هاي خالی و... بوده که بخشی از این گرانی ها و افسارگسیختگی ها در

 
بازار مسکن ناشی از عدم انجام تکالیف دستگاه ها بوده که ما در دستور کار قرار دادیم. 

ما معتقدیم که باید نمونه هاي متعددي از این نوع اقدامات را در این دوره انجام بدهیم تا مسئولی در بخشی از دستگاه هاي اجرایی
تصور نکند که اگر امروز کاري کرد کسی از او سؤال نمی کند و وقتی دوره ي خدمتش تمام شد در حاشیه ي امن قرار می گیرد. به
هیچ وجه برنامه هاي ما این چنین نیست که ما کوتاهی کنیم و این ملاحظه را داشته باشیم که این مدیر مثلاً چهار تا کار خوب انجام
داده که البته قابل تقدیر است و ما باید نسبت به اقدامات خوبش تقدیر و تشکر کنیم، اما نسبت به کارهایی که باید انجام می داده و
انجام نداده و یا کارهاي خلافی که انجام داده، بی تفاوت باشیم. بلکه باید پاسخگو باشد و برخورد لازم و بدون ملاحظه باید انجام شود.
بسیاري از پرونده هایی که امروز در مراجع قضائی مطرح است، منشأ آن گزارش هاي سازمان بازرسی است. پرونده هایی که این روزها

 
مطرح است، بخشی از آن ها مبتنی بر بازرسی ها و گزارش هاي سازمان بازرسی است. 

رهبر انقلاب در دیدار مسئولین قوه ي قضائیه از لزوم تحول در این نهاد سخن گفتند. سازمان بازرسی و قوه ي قضائیه براي تحقق
بخشیدن این مسئله چه اقدامات و برنامه هایی را در دستور کار دارد؟ موانع پیش روي این تحول و چگونگی اجرایی شدن آن

 
چیست؟ 

یکی از مهم ترین موانع و چالش هاي پیش روي تحول، نبودن نگاه تحولی در بدنه هست که رهبر انقلاب هم به درستی و کاملاً
کارشناسی به این نکته اشاره کردند که این نگاه تحولی نباید محدود به مدیران عالی دستگاه قضائی شود. این موضوع باید در کل بدنه
ي قوه ي قضائیه ایجاد شود. گفتمان تحول باید با برگزاري جلسات، با طرح موضوع و ضرورت هاي تحول و با الزامات تحول بیان این
موضوع و انتخاب مدیران میانی که قائل و معتقد به تحول باشند، صورت بگیرد. البته یکی از موانع تحول ما بحث ساختار و اعتبارات

 
است. اعتباراتی که امروز قوه ي قضائیه و بخش هاي آن دارند متناسب با برنامه ي تحول نیست. 

یکی از اقدامات ما در برنامه ي تحول این است که با سرعت به شکایات و دعاوي مردم در مراجع قضائی و نسبت به شکایات مردم در
دستگاه هاي اجرایی رسیدگی کنیم. طبق آماري که ما در پانزده ماه اخیر بعد از حضور آیت االله رئیسی داشتیم، شکایات و اعلامات
مردم نسبت به دستگاه هاي اجرایی بیش از دو برابر افزایش پیدا کرده است. البته این ناشی از امید مردم نسبت به دوره ي جدید، به
ویژه مدیریت عالی قوه ي قضائیه است که می خواهد مشکلات را حل کند و مردم هم در عمل دیدند. هم بحث مبارزه با فساد و هم
رسیدگی به مشکلات مردم در حدود اختیارات قوه ي قضائیه است. البته ساختار و نیروي انسانی ما هیچ تفاوتی نسبت به قبل از
پانزده ماه گذشته نکرده است و باید در سیاست هاي کلی برنامه ي هفتم و قانون برنامه ي هفتم به آن توجه شود و درصد اعتبارات
قوه ي قضائیه از اعتبارات عمومی کشور از 2/9 که الان هست افزایش پیدا کند تا ما بتوانیم پاسخگوي مطالبات و نیازهاي مطرح امروز



 
باشیم. 

نکته ي دیگري که به نظر من در این دوره ي تحول هم در قوه ي قضائیه و هم در بخش هاي آن بسیار حائز اهمیت است و به آن
توجه شده و گام هاي خوبی هم برداشته شده است، مردمی کردن قوه ي قضائیه است که رهبر انقلاب نیز به این نکته هم در سال
هاي گذشته و هم در این دیدار اخیرشان به آن اشاره کردند و فرمودند که مشارکت مردم باید افزایش پیدا کند. ببینید ما هرجا مردم
را به حساب آوردیم و ازشان کمک خواستیم و به میدان آمدند موفق شدیم. در جنگ تحمیلی عراق علیه ایران، در جریان مبارزه ي با
گروهک هاي ضد انقلاب به ویژه منافقین اگر واقعاً مردم کمک نمی کردند و خانه هاي تیمی کشف نمی شدند، ما نمی توانستیم با
جریان نفاق پیچیده در کل کشور برخورد کنیم. امروز هم همین طور است. ما اگر بخواهیم قوه ي قضائیه و سازمان بازرسی کل کشور

 
در تراز نظام مقدس جمهوري اسلامی و در زمینه ي گام دوم انقلاب داشته باشیم، باید از ظرفیت مردم به خوبی استفاده کنیم. 

با توجه به بحث تحولی که گفتید، شاید درون قوه قضائیه یک رخوت و یا یک مقاومتی باشد. اگر این تغییر حاصل شود چه پیامدهایی

 
دارد؟ نتیجه ي این تحول چه می شود؟ 

ببینید حتماً یکی از عوامل مؤثر در تحول، مدیران عالی و حتی میانی یک مجموعه و یک دستگاه هستند که باید آنچه را که در نگاه
تحولی شان هست، در عمل حمایت جدي هم از آن برنامه و نگاه تحولی داشته باشند. باید جرأت و جسارت و شهامت لازم به
مجموعه ي تحت امر هر مدیري داده شود. خوشبختانه در این دوره ي جدید ما هر بار که به خدمت ریاست قوه قضائیه مشرف شدیم
و این موضوع را مطرح کردیم که تصمیم داریم علاوه بر پیشگیري، تذکر و هشدار، نسبت به هرکس، هر جریان و هر گروهی در هر
سطحی با فساد برخورد کنیم، ایشان به ما گفته اند که ما هیچ خط قرمزي نداریم و شما انجام دهید و من هم کاملاً حمایت می کنم.
خب این جرأت را براي زیرمجموعه دو چندان می کند و افزایش می دهد و مدیر و یا قاضی که می خواهد برخورد کند، با جرأت و
جسارت این کار را انجام می دهد. این جسارت و جرأت و شهامت عامل بسیار مهمی در تحول است و تأثیرات زیادي می تواند در

 
مجموعه ي قوه ي قضائیه به وجود بیاورد. 

یکی از تأکیداتی که رهبر انقلاب در دیدار اخیر داشتند کمک به حرکت هاي اقتصادي و جلوگیري از تعطیل شدن واحدهاي تولیدي

 
و اقتصادي کارخانه ها بود. سازمان بازرسی کل کشور در این زمینه چه کمک هایی می تواند انجام دهد؟ 

از همان زمانی که آقاي رئیسی، رئیس سازمان بودند موضوع حمایت از سرمایه گذاري سالم و تولیدکننده ها در دستور کار سازمان
بود. ما دفتري تحت عنوان دفتر «حمایت از سرمایه گذاري و تولید» در سازمان بازرسی کل کشور داشتیم که زیر مجموعه ي یکی از
معاونت ها بود. ما در دوره ي جدید این دفتر را ارتقاء دادیم و آن را زیرمجموعه ي حوزه ي ریاست سازمان قرار دادیم تا توجه
بیشتري به این موضوع شود. علاوه بر آن در دوره ي جدید به ویژه در سال جاري بیست وپنج درصد از برنامه هاي بازرسی مان را در
راستاي حمایت از تولید و مسائل مرتبط با تولید پیش بینی کردیم که الان در حال اجراست. مثلاً راجع به تسهیلات بانکی که رهبر
انقلاب دغدغه داشتند بر آن نظارت و در جاي خودش مصرف شود و منحرف نشود، ما موارد متعددي را شناسایی کردیم که به نام

 
تولید میلیاردها تومان دریافت شده و در بازار سکه و ارز و جاهاي دیگر مصرف شده که ما با آن برخورد کردیم و برگشت داده شد. 

همچنین تکلیفی که بانک ها نسبت به اعطاي تسهیلات به بخش تولید دارند باید تحقق پیدا کند. و مشکلات واحدهاي تولیدي که
بخش عمده شان بحث تسهیلات هست مرتفع شود. ما در حوزه ي بیمه، مالیات، گمرك و واردات بی رویه که جزو برنامه هاي سال
جاریست، قانونی داریم که همه ي دستگاه هاي اجرایی را مکلف کرده محصولاتی که مشابه داخلی دارند و خدماتی که در داخل می

 
شود ارائه کرد، از خارج از کشور حق ندارند این محصولات را خریداري کنند. این قانون مصوبه ي مجلس است و ما داریم 



این را نظارت می کنیم که این اتفاق صورت نگیرد. علاوه بر آن ما واحدهاي تولیدي که مشکل داشتند را شناسایی کردیم و موانع این
واحدهاي تولیدي را شناسایی کردیم و به بخش هاي مختلف منعکس کردیم. و همکاران ما در سراسر کشور در واحدهاي تولیدي
حضور پیدا می کنند. ما جلساتی را در این راستا با واحدهاي تولیدي که مشکل دارند برگزار کردیم و در آینده هم برگزار می کنیم. ما
یک سامانه ي رسیدگی به شکایات هم داریم که اگر واحدهاي تولیدي موردي نسبت به دستگاه هاي اجرایی دارند را همکاران ما
بتوانند پیگیري و رسیدگی کنند. البته در چارچوب اختیارات قانونی که وجود دارد ما حتماً پیگیري و کمک می کنیم که موارد

 
متعددي هم از اقدامات حمایتی از سوي سازمان انجام شده است. 

یکی از اولویت هاي اصلی سازمان حمایت از تولید و سرمایه گذاري است. در این سال هاي اخیر به ویژه ده سال گذشته، رهبر انقلاب
شعار این سال ها را برگرفته از مسائل اقتصادي انتخاب کردند. دو سال را اقتصاد مقاومتی و سال گذشته را رونق تولید و امسال را
جهش تولید نامیدند. اهمیت این نامگذاري ها به این دلیل است که امروز مسئله ي اصلی ما مسئله ي اقتصاد و معیشت مردم است.
آنچه که مردم را رنج می دهد و دچار مشکل کرده و دشمن را نسبت به آن حساس و متمرکز کرده فشارهاي اقتصادي و تحریم ها و
مسائل اقتصادي است. والاّ از نظر نظامی و امنیتی اقتدار جمهوري اسلامی در منطقه و در دنیا بر کسی پوشیده نیست. امروز مسئله ي
اصلی کشور اقتصاد و معیشت مردم است و ما به عنوان یک اولویت جدي و قوه ي قضائیه به عنوان اولویت اصلی به دنبال پیگیري

 
رفع موانع و مشکلات حوزه ي تولید و کارآفرینی هستیم. 

در مورد نوسانات قیمت ارز، قوه ي قضائیه و سازمان بازرسی چه کاري می توانند انجام دهند؟ آیا الان اقدامی از طرف قوه ي قضائیه

 
صورت گرفته است؟ آیا سازمان بازرسی وظیفه اي در این باره دارد و می تواند ورود کند؟ 

ببینید یکی از اولویت هاي ما در این دوره ي جدید، مسئله محوري است. یعنی توجه به مسائلی که امروز دغدغه ي مردم و رهبر
انقلاب است. یکی از مسائلی که امروز جزو مشکلات اقتصادي و بخش تولید هست، تسهیلات ارزي است. چه ارز دولتی و چه ارز
نیمایی که امروز ما مشکلاتی را در این زمینه داریم. بنابراین سازمان بازرسی، دادستانی کل کشور و معاونت پیشگیري از وقوع جرم در
قوه ي قضائیه با هماهنگی ما موضوعات ارزي را رصد و پیگیري می کنند. ما مشکلاتی که در این زمینه بوده را دنبال کردیم و به
رئیس کل بانک مرکزي اعلام کردیم. ما به دادستانی کل کشور هم اعلام کردیم هر کسی که تعهد ارزي داشته و به تکلیفش عمل
نکرده، اسامی شان را اعلام کند تا ما حتماً پیگیري و برخورد کنیم. اصلاً ما بخشی از گرانی ارز را ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي
می دانیم. رئیس کل بانک مرکزي تعهدات ارزي را حدود 25 میلیارد دلار اعلام کرده اند. این ها ارزهایی است که تعهد داده اند که
برگردانند و برنگرداندند و مهلت داده شده تا پایان تیرماه آن ها را برگردانند. ما هم از دو ماه قبل فهرست اشخاص حقیقی و حقوقی را
گرفتیم و داریم دنبال می کنیم و دادستانی هم پاي کار هست که برخورد قضائی کند. اگر ارزها را برگرداندند که فبها، وگرنه حتماً

 
برخورد قضائی لازم است که انجام شود. 

یکی از کارهاي لازم در مبارزه با فساد که رهبر انقلاب نیز بارها به آن اشاره کردند، نظارت هاي مردمی است. براي نظارت ها و گزارش
هاي مردمی زیرساخت هاي حقوقی در قوه ي قضائیه لازم است. آیا در سازمان بازرسی جایگاهی در این باره وجود دارد؟ و چه

 
زیرساخت هاي حقوقی براي آن مدنظر قرار گرفته است؟ 

قوه ي قضائیه و همه ي دستگاه هاي اجرایی مخصوصاً سازمان بازرسی که وظیفه ي نظارتی بر عهده شان هست باید از ظرفیت مردم
و نهادهاي مردمی و تشکل هاي غیردولتی استفاده کنند. خوشبختانه ما در سازمان هم این ظرفیت را داریم و پیش بینی شده که از
نهادهاي مردمی و از کسانی که دغدغه ي فساد و دغدغه ي رفع مشکل جامعه را دارند استفاده کنیم. براي همین ما در معاونت
حقوقی مان یک اداره کلی را پیش بینی کردیم و در تشکیلاتمان تحت عنوان «مرکز رسیدگی به شکایات و نظارت همگانی» مصوب
شده است. سالانه چند هزار شکایت و اعلام نسبت به دستگاه هاي اجرایی در این سامانه ثبت می شود. علاوه بر آن ما بیش از پنج



هزار بازرس افتخاري در کل کشور داریم که قرار است آن را توسعه دهیم و براي آن ها کد تعریف کنیم. من قبلاً هم اعلام کردم که
سامانه ي گزارشگران فساد به زودي راه اندازي میشود. تعدادي از بازرسان افتخاري ما از کارکنان دستگاه هاي اجرایی و تعدادي از
بازنشستگان و تعدادي هم از مردم عادي و بعضاً خبرنگار و دانشجو و از قشرهاي مختلف هستند که بدون استخدام و بدون اینکه
رابطه ي استخدامی با سازمان داشته باشند، یک کد به آن ها داده می شود. تأکید ما بر این است که در شهرستان ها و نقاط دوردست

 
حتماً این بازرسی را در این دوره ي جدید تقویت کنیم. 

ما در این دوره ي جدید رویکردمان در سازمان بازرسی پیگیري شفافیت فعالیت هاي دستگاه هاي اجرایی است. ما معتقدیم شفافیت
فوق العاده در کاهش فساد و تخلف اهمیت دارد و همه باید خودشان را در اتاق هاي شیشه اي و در معرض نظارت ببینند. یکی از
الزامات این شفافیت ایجاد سامانه هاي الکترونیکی است. سامانه هایی که بخشی از آن ایجاد شده و باید تکمیل شود و سازمان باید به
همه ي سامانه هاي دستگاه هاي اجرایی براي رصد کردن فعالیتشان وصل شود. ما داریم یک سامانه ي دیگري را هم تحت عنوان
«قانون بان» طراحی می کنیم که البته ممکن است چندماه طراحی آن طول بکشد. تمام قوانین و مقررات کشور در این سامانه درج و
منعکس می شود و فعالیت دستگاه ها با این سامانه رصد می شود. یعنی فعالیتشان را با قوانین و مقرراتی که مرتبط با هر دستگاه

 
هست را سنجش و ارزیابی می کنیم. 

رویکرد دیگر ما مطالبه گري است. این رویکرد در مقابل پاسخگویی و پاسخ خواهی از دستگاه ها است. باید همه نسبت به مسئولیتی
که دارند، چه در دوره اي که الان هستند و چه در دوره ي گذشته که مسئولیتی داشتند پاسخگو باشند و ما مطالبه خواهیم کرد. این
هم یکی از رویکردهاي جدي ما هست. رویکرد بعدي، مردمی کردن سازمان و استفاده ي از ظرفیت هاي مردمی است. مثل بازرسان
افتخاري و نهادهاي غیردولتی. رویکرد دیگر ارزیابی عملکرد دستگاه هاي اجرایی است که چه میزان مبتنی بر قانون ارتقاء سلامت
نظام اداري اند و سطح سلامت اداري دستگاه ها به چه شکل است. ما دستگاه هایی که از سلامت اداري بیشتري برخوردار باشند را

 
تشویق می کنیم. 

رهبر انقلاب نیز در دیدار سال 82 این نکته را فرمودند. همچنین ریاست محترم قوه هم به ما تأکید کردند که مدیران شجاع و
پاکدست و داراي حسن عمل را تشویق و به افکار عمومی معرفی کنید. علاوه بر اینکه ما باید با مفسدین برخورد کنیم و احیاناً لازم
باشد آن ها را به مردم معرفی کنیم، کسانی هم که خوب کار می کنند کم نیستند. ما نیروهاي کارآمد، دلسوز، پاي کار و خوش نام

 
زیاد داریم که باید آن ها را هم معرفی و تشویق کنیم. 

البته ما یک شورایی تحت عنوان شوراي دستگاه هاي نظارتی داریم که متشکل از سازمان بازرسی، دیوان محاسبات، وزارت اطلاعات،
معاونت نظارت مجلس، رئیس سازمان مدیریت برنامه ریزي کشور است و شش نفر عضو دارد. یکی از وظایف این شورا ارزیابی عملکرد

 
دستگاه هاي اجرایی است. و آن هایی که سلامت اداري بیشتر دارند را تشویق کند. 

ما بیش از ششصد NGO یا تشکل غیردولتی داریم که اطلاعاتشان را گرفتیم و تعدادي از این ها در حال همکاري با ما هستند و می
خواهیم این ها را تقویت کنیم. اخیراً هم ریاست محترم قوه دستورالعملی به همه ي بخش هاي قوه ي قضائیه ابلاغ کردند که بخشی
از آن دستورالعمل هم مربوط به ما می شود که راجعِ به کارگیري نهادهاي مردمی و مشارکت نهادهاي غیردولتی در انجام مأموریت
هایمان است. با توسعه ي این برنامه و ارتقاء کیفیت آن، این ظرفیت بیش از ظرفیت سازمان بازرسی می تواند به ما در نظارت بر

 
دستگاه هاي اجرایی و ارتقاء سلامت نظام اداري کمک کند. 

در مورد گزارش هاي مردمی شما چه شیوه اي را پیشنهاد می دهید؟ افرادي که در شبکه هاي اجتماعی فعالیت دارند و می خواهند
تخلفی را گزارش دهند، سازوکار ارسال گزارش تخلف چگونه است؟ آیا این سامانه جوابگوي دریافت گزارش ها هست؟ آیا کسی که



 
گزارش ارسال می کند، پاسخی هم از جانب سازمان بازرسی دریافت می کند که به شبکه هاي اجتماعی متوسل نشود؟ 

ما یک سامانه اي از قبل داریم که مربوط به شکایات و اعلامات است و اگر کسی شکایتی داشته باشد، در آن سامانه شکایتش را ثبت
می کند و یک کد رهگیري دریافت می کند که با آن کد می تواند نتیجه ي شکایتش را بررسی کند. گاهی قانع می شود و گاهی قانع
نمی شود، و اصرار می کند که پرونده دنبال شود. یک بخش دیگر آن سامانه اختصاص به اعلامات دارد. یعنی کسی شاکی نیست و
بدون اسم و مشخصات یک سوء جریانی را گزارش می کند که آن هم بررسی می شود. اگر قابل توجه و مقرون به صحت باشد، مورد
پیگیري قرار می گیرد. امّا گزینه اي که ما می خواهیم به آن اضافه کنیم، دادن کد به افراد تحت عنوان ناظر افتخاري است. یعنی

 
شعار ما این است که هر ایرانی یک ناظر باشد. ما این موضوع را می خواهیم دنبال کنیم. 

ما در اصل هشتم قانون اساسی هم، بحث امربه معروف و نهی ازمنکر را داریم که وظیفه ي آحاد مردم است. مخصوصاً نسبت به
حکومت و حاکمیت که امربه معروف و نهی ازمنکر کنند. این وظیفه ي شرعی، ملی و اسلامی همه ي مردم است، منتها به کسانی که
در این سامانه کد داده می شود، گزارش هایشان را به بخش هاي مختلف چه در مرکز و چه در استان ها منعکس می کنند و مورد
رسیدگی قرار می گیرد. گاهی اوقات لازم هست از آن شخصی که گزارش فسادي می دهد، دعوت شود و توضیحات بیشتري نسبت به
آن گزارش بدهد، و اگر نیاز بود مستندات دیگري تهیه کند. اگر لازم باشد با تشخیص سازمان نتیجه ي کار حتماً به گزارشگر فساد
منعکس می شود. گاهی ممکن است گزارش جنبه ي کیفري داشته باشد که باید مرجع قضائی رسیدگی و حکم قطعی را صادر کند.

 
آن موقع امکان اطلاع رسانی است. 

ببینید تا وقتی که جرمی محرز و قطعی نشده، امکان اطلاع رسانی اش نیست. گاهی بحث هاي منافی عفت و امثال آن است که اصلاً
امکان اطلاع رسانی نیست. بنابراین همه ي مواردي که گزارشگران فساد گزارش می دهند، ممکن است نتیجه اش به خودشان
منعکس نشود. ولی این امکان هست که ما بخشی از نتیجه را به خودشان اعلام کنیم. ما این اطمینان را به همه ي گزارشگران فساد
می دهیم که اگر گزارششان مقرون به صحت و مستند باشد، حتماً ترتیب اثر داده و پیگیري می شود و نیازي به استفاده از فضاي
مجازي براي اطلاع رسانی نیست. مگر اینکه موردي باشد که ما نتوانیم کاري کنیم و مربوط به دستگاه دیگري باشد که باید آنجا
رسیدگی کند. والاّ موضوعاتی که مرتبط با کار سازمان باشد و منعکس کنند و مستند هم باشد ما این تضمین را می دهیم که حتماً

 
پیگیري کنیم. 

امنیت این گزارشگران چگونه تأمین می شود؟ آیا کسانی که فسادي را گزارش می کنند نسبت به امنیتشان باید نگران باشند؟

 
سازمان چه برنامه اي در این باره دارد؟ 

ما دو نوع حمایت از گزارشگران فساد مدنظرمان است. البته سوت زنان مربوط به کسانی می شود که در دستگاه هاي اجرایی شاغل
هستند و وقتی متوجه فسادي می شوند اصطلاحاً سوت می زنند و اطلاع می دهند که باید سریعاً رسیدگی شود. گزارشگران فساد اعم
از سوت زنان و غیر سوت زنان هستند. بخشی از آن ها در جامعه هستند و گزارشی می دهند، چه بسا هیچ تهدیدي هم متوجه شان
نباشد. چون در هیچ دستگاهی شاغل نیستند که تهدیدي متوجه آن ها باشد. ما نسبت به کسانی که از درون دستگاه هاي اجرایی
گزارش می دهند که البته این گزارش ها هم دقیق تر، هم متقن تر و هم مستندتر هست، ما هم حمایت مادي و هم حمایت معنوي
می کنیم. در مورد حمایت مادي ما پیش بینی هایی در اعتباراتمان کردیم که اگر کسی گزارشی راجع به فسادي به ما داد، پاداشی به
او بدهیم. اگر هزینه اي براي مستند کردن، پیگیري گزارش و انجام سفر براي بررسی داشت، ما هزینه هایش را علاوه بر پاداش به او

 
می دهیم. البته این چنین مواردي داشتیم و این کار را کردیم. 

نکته ي دومی که دغدغه ي همه ي گزارشگران فساد هست، بحث حمایت معنوي است که مورد اذیت و آزار و تهدید قرار نگیرند. این



موضوع هم در قانون ارتقاء سلامت نظام اداري پیش بینی شده که باید حمایت شوند. و هم در لایحه اي تحت عنوان حمایت از
گزارشگران فساد در مجلس مطرح شده است. اگر موردي هم به ما گزارش شود که مورد تهدید قرار گرفته است، چه توسط دستگاه
اجرایی و مدیر دستگاه اجرایی، و چه در بخش هاي دیگر، ما آن را دنبال می کنیم تا هم برخورد شود و هم از گزارشگر فساد صیانت
می کنیم تا کسی متعرض آن نشوند. ما تا به حال موردي نداشتیم که اعلام کند که مورد تهدید قرار گرفته است و ما از او حمایت

 
کنیم. 

دیدگاهی وجود دارد که اگر تخلفی باشد نباید عمومی و رسانه اي شود و ممکن است مردم به نظام بدبین شوند. نظر جناب عالی در

 
مورد رسانه اي شدن تخلفات چیست؟ 

این رویه سابقاً نبود. از اواخر دوره ي گذشته ي قوه ي قضائیه شروع شد و در دوره ي جدید خیلی بروز و نمود بیشتري پیدا کرد.
علت اینکه رهبر انقلاب اجازه دادند که این موضوعات رسانه اي شود و دادگاه هایشان علنی برگزار شود، این است که تقریباً عده ي
زیادي از مردم تصور می کردند که با فسادهاي کلان، مخصوصاً با دانه درشت ها و کسانی که به مقامات و مسئولین کشور منصوب اند،
برخورد نمی شود. و با چندتا آدم بیچاره برخورد می کنند. و این نتیجه گیري می شد و دشمن هم این تحلیل را می کرد که فساد
سیستمی است و کل کشور را فرا گرفته است. در حالی که اعتقاد ما این چنین نیست که فساد سیستمی شده است. من فکر می کنم
این اجازه داده شد که دادگاه ها علنی و رسانه اي شود تا نشان داده شود هر شخصی در هر سطحی که فساد کند، نظام با او برخورد
می کند ولو منصوب به عالی ترین مقامات کشور باشد و یا سال ها در قوه ي قضائیه مسئولیت داشته است. نمونه هایش را هم شنیده

 
و دیدیده اید. براي همین هم دیدگاه مردم در نظرسنجی ها تغییر کرده است. 

اعتقاد من این است که تدبیر و مدیریت درست که تا به حال بوده، حتماً در کاهش جرم و جسارت براي تخلف مؤثر خواهد بود و
هزینه ي جرم و فساد را افزایش می دهد. بعضی ها ممکن است اگر جریمه ي مالی و یا زندان شوند خیلی برایشان سنگین نباشد، اما

حیثیت و آبرو برایشان خیلی مهم است. خود این عوامل پیشگیري از فساد و بالا بردن هزینه ي جرم و فساد در جامعه است.



تحقق بیش از 18 درصدي تعهد اشتغال زایی آوج

منبع: بازار کارشماره خبر:  140  |  تاریخ: 1399/04/30

فرماندار آوج از تحقق هجده و نیم درصدي تعهد اشتغال این شهرستان در چهارماه امسال خبر داد.

 
فرماندار آوج از تحقق هجده و نیم درصدي تعهد اشتغال این شهرستان در چهارماه امسال خبر داد. 

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز قزوین، نصرت اله علیرضایی گفت: میزان تعهد اشتغالزایی امسال این تحقق بیش از 18 درصدي
تعهد اشتغال زایی آوجشهرستان همچون سال گذشته 955 فرصت شغلی جدید است که در چهار ماه امسال با انجام هجده و نیم

 
درصد از این تعهد، آوج رتبه اول استان را به خود اختصاص داد. 

علیرضایی در ادامه بر تعامل و حمایت صندوق کارآفرینی امید استان از طرح هاي سرمایه گذاري و حمایت از بنگاه هاي اقتصادي
متوسط و کوچک شهرستان تاکید کرد.



پرداخت تسهیلات ویژه به نوغانداران

منبع: بازار کارشماره خبر:  141  |  تاریخ: 1399/04/30

رئیس مرکز توسعه نوغانداري کشور از پرداخت تسهیلات به نوغانداران خبر داد و گفت: بر اساس تفاهم نامه وزارت جهاد
کشاورزي با صندوق کارآفرینی امید، تسهیلات با کارمزد چهار درصد براي مناطق مرزي و کارمزد 6 درصد براي مناطق غیر

مرزي براي مشاغل نوغانداري پرداخت خواهد شد.

رئیس مرکز توسعه نوغانداري کشور از پرداخت تسهیلات به نوغانداران خبر داد و گفت: بر اساس تفاهم نامه وزارت جهاد
کشاورزي با صندوق کارآفرینی امید، تسهیلات با کارمزد چهار درصد براي مناطق مرزي و کارمزد 6 درصد براي مناطق غیر مرزي

 
براي مشاغل نوغانداري پرداخت خواهد شد. 

به گزارش خبرگزاري فارس از رشت، عدیل سروي زرگر در جمع خبرنگاران درباره پرداخت تسهیلات به نوغانداران اظهار کرد: براي
این منظور طرح مشترکی در حال تدوین است تا از منابع این صندوق، تسهیلات با کارمزد چهار درصد براي مناطق مرزي و کارمزد 6

 
درصد براي مناطق غیر مرزي براي مشاغل نوغانداري پرداخت شود. 

وي با اشاره به اینکه رایزنی هایی نیز با بانک قرض الحسنه رسالت براي پرداخت تسهیلات در حال انجام است، افزود: تسهیلات این
بانک به صورت پایلوت در هفت استان تولیدکننده عمده پیله ابریشم ازجمله گیلان، مازندران، گلستان، خراسان رضوي، خراسان

 
شمالی، اصفهان و آذربایجان شرقی پرداخت خواهد شد. 

رئیس مرکز توسعه نوغانداري کشور با اشاره به اینکه در سال جاري 46 هزار و 502 جعبه تخم نوغان در استان هاي مختلف کشور

 
توزیع شده است، گفت: میزان توزیع تخم نوغان در سال گذشته 39 هزار و 766 جعبه بوده است. 

سروي زرگر با بیان اینکه توزیع تخم نوغان در سال جاري 17 درصد نسبت به سال گذشته افزایش یافته است، گفت: در طول 12

 
سال گذشته، بیشترین میزان توزیع در سال جاري بوده است. 

وي تولید پیله تر ابریشم در سال جاري را یک هزار و 650 تن عنوان کرد و افزود: تولید امسال نسبت به سال گذشته 19 درصد و به

 
نسبت به سال 1397 به مقدار، 68 درصد افزایش یافته است. 

همچنین به گفته رئیس مرکز توسعه نوغانداري کشور، ضریب خوداتکایی تولیدات فعلی صنایع فرش و منسوجات ابریشمی طی دو

 
سال از 28 درصد به 48 درصد رسیده است. 

رئیس مرکز توسعه نوغانداري کشور با بیان اینکه تولید و توزیع تخم نوغان در استان هاي گیلان، خراسان رضوي، خراسان شمالی و
مازندران بیشترین افزایش را نسبت به سال گذشته داشته، تصریح کرد: در سال هاي اخیر استان هاي ایلام، قزوین، کهگیلویه و

 
بویراحمد و کرمان اقدام به نوغانداري کرده اند و افزایش قابل توجهی نسبت به سال هاي گذشته در تولید داشته اند. 

به گفته سروري زرگر، تعداد استان هاي فعال در نوغانداري از 22 استان به 31 استان افزایش یافته و ظرفیت هاي جدید و ارزشمندي

 
را براي چشم انداز آتی این صنعت ایجاد کرده است. 



وي با اشاره به توزیع نهال توت بیان کرد: 164 هزار و 200 اصله نهال تولیدي در 17 استان کشور توزیع شده و خوشبختانه تولید
نهال توت براي اولین بار در هفت استان کشور به میزان یک میلیون و 115 اصله در حال تولید است که جهش قابل توجهی را در این

 
حوزه شاهد هستیم و این میزان تولید بی سابقه است. 

رئیس مرکز توسعه نوغانداري کشور با اشاره به افزایش تعداد خانوار نوغاندار، تصریح کرد: این خانوارها از 17 هزار و 500 خانوار به 29
هزار و 500 خانوار افزایش یافته است و خوشبختانه توسعه نوغانداري در کشور که به عنوان یکی از طرح هاي مصوب وزارت جهاد

کشاورزي براي جهش تولید است، باهمت نوغانداران و کارشناسان باوجود شرایط کرونا به اهداف تبیین شده دست یافته است.



کلنگ احداث 2واحد جدید پرورش مرغ گوشتی در دلگان به زمین زده شد

منبع: عصر هامونشماره خبر:  142  |  تاریخ: 1399/04/30

شهناز رفعت پور گفت:کلنگ احداث 2واحد جدید پرورش مرغ گوشتی در دلگان به زمین زده شد.

به گزارش عصرهامون، شهناز رفعت پور،مدیر جهاد کشاورزي شهرستان دلگان صبح امروز در مراسم کلنگ زنی احداث واحدهاي
جدید پرورش مرغ گوشتی افزود: در حال حاضر در شهرستان دلگان یک واحد صنعتی پرورش مرغ گوشتی با ظرفیت جوجه ریزي 80

 
هزار قطعه جوجه در سال فعالیت دارد و سالیانه 160 تن گوشت مرغ به بازار عرضه می کند. 

وي بیان کرد: واحدهاي تولیدي جدید هر کدام ظرفیت پرورش 20 هزار قطعه جوجه در هر دوره را خواهند داشت وبا به تولید

 
رسیدن این دو واحد 320 تن به ظرفیت تولید گوشت مرغ شهرستان افزوده خواهد شد. 

این مقام مسئول ادامه داد: براي اجراي این طرح ها جمعا اعتباري بالغ بر 60 میلیارد ریال هزینه خواهد شد که از محل سرمایه

 
گذاري شخصی و تسهیلات صندوق کارآفرینی امید تأمین وپرداخت می شود. 

 
گفتنی در مراسم کلنگ زنی فرماندار و جمعی از مدیران دستگاه هاي اجرایی شهرستان حضور داشتند. 

انتهاي پیام/



کلنگ زنی احداث دو واحد جدید پرورش مرغ گوشتی 20 هزار قطعه اي در

شهرستان دلگان

منبع: عصر هامونشماره خبر:  143  |  تاریخ: 1399/04/30

شهناز رفعت پور گفت: کلنگ احداث دو واحد جدید پرورش مرغ گوشتی 20 هزار قطعه اي با 60 میلیارد ریال اعتبار در
دلگان به زمین زده شد.

به گزارش عصرهامون، شهناز رفعت پور در گفتگو با خبرنگار صداي بلوچ بیان کرد: صبح امروز، کلنگ احداث دو واحد جدید

 
پرورش مرغ گوشتی 20 هزار قطعه اي با 60 میلیارد ریال اعتبار در شهرستان دلگان به زمین زده شد. 

مدیر جهاد کشاورزي شهرستان دلگان گفت: در حال حاضر در شهرستان دلگان یک واحد صنعتی پرورش مرغ گوشتی با ظرفیت

 
جوجه ریزي 80 هزار قطعه جوجه در سال فعالیت دارد و سالیانه 160 تن گوشت مرغ به بازار عرضه می کند. 

این مسئول ادامه داد: واحدهاي تولیدي جدید هر کدام ظرفیت پرورش 20 هزار قطعه جوجه در هر دوره را خواهند داشت وبا به تولید

 
رسیدن این دو واحد 320 تن به ظرفیت تولید گوشت مرغ شهرستان افزوده خواهد شد . 

وي خاطرنشان کرد: براي اجراي این طرح ها جمعا اعتباري بالغ بر 60 میلیارد ریال هزینه خواهد شد که از محل سرمایه گذاري

 
شخصی و تسهیلات صندوق کارآفرینی امید تأمین وپرداخت می شود. 

انتهاي پیام/



راه آهن«چابهار-زاهدان»جاده ابریشم جدید/اتصال آسیاي میانه به عمان

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  144  |  تاریخ: 1399/04/30

تکمیل خط آهن «چابهار - زاهدان» علاوه بر اینکه فرصتی تاریخی براي استان سیستان و بلوچستان و بسترساز اتصال
آسیاي میانه به عمان است، بار دیگر جاده ابریشم را به روي تجار ایرانی و خارجی می گشاید.

 تکمیل خط آهن «چابهار - زاهدان» علاوه بر اینکه
فرصتی تاریخی براي استان سیستان و بلوچستان و بسترساز اتصال آسیاي میانه به عمان است، بار دیگر جاده ابریشم را به روي تجار

 
ایرانی و خارجی می گشاید. 

خبرگزاري مهر، گروه استان ها- جواد قنبري: طرح توسعه سواحل مکران جز معدود طرح هاي کشور است که به صورت نگاه یکپارچه

 
و با پرهیز از بخشی نگري بر اساس مصوبه ستاد توسعه سواحل مکران در دستور کار مسئولان قرار گرفته است. 

در این طرح چابهار به عنوان یک شهر لجستیکی تعریف شده و اقتضاي آن این است که افزایش ظرفیت کشتیرانی و همچنین ظرفیت
بنادر انجام شود که در این رابطه فاز یک طرح توسعه بندر چابهار به بهره برداري رسیده و مراحل تکمیلی فاز دو نیز در حال انجام

 
است. 

اما مهم ترین پروژه اي که در بندر چابهار در دستور کار قرارگرفته خط آهن «چابهار - زاهدان» است که با برآورد 4 هزار میلیارد

 
تومان تاکنون حدود 43 درصد پیشرفت داشته است. 

خط راه آهن «زاهدان - چابهار» یکی از طولانی ترین و اقتصادي ترین محورهاي ریلی در دست ساخت در کشور است که تنها بندر

 
اقیانوسی کشور را به شبکه ریلی متصل می کند. 

خط راه آهن «زاهدان - چابهار» یکی از طولانی ترین و اقتصادي ترین محورهاي ریلی در دست ساخت در کشور است که تنها بندر

 
اقیانوسی کشور یعنی چابهار را به زاهدان و از مرکز استان به شبکه ریلی سراسري متصل می کند. 

طبق نظر کارشناسان براي اینکه یک بندر قابلیت رقابت با رقباي خود را داشته باشد باید به شبکه ریلی متصل باشد زیرا بارهایی که

 
از طریق بنادر صادر و وارد می شوند با توجه به تناژ و مسافت بالا براي رسیدن به مقصد طبق اصطلاح رایج «ریل پسند» هستند. 



ریل از منظر صنعت، می تواند صنایع و اشتغال بالایی ایجاد کند و همچنین از نظر مصرف انرژي نیز هیچ سیستمی نمی تواند با آن

 
رقابت کند. به طور مثال، اگر 10 درصد بار از جاده به ریل منتقل شود یک سوم از میزان مصرف سوخت کاهش می یابد. 

همچنین در خصوص صنایع مختلف پیرامون توسعه حمل و نقل ریلی نیز کوچک ترین آن ساخت ریل است و صدها صنعت مختلف

 
در حوزه ناوگان، شبکه، علائم و ارتباطات با آن هم وجود دارد که می تواند اشتغال گسترده اي در هر منطقه اي ایجاد کند. 

طبق آمار وزارت راه و شهرسازي 90 درصد از میزان ورودي و خروجی بار کشور از طریق دریا است که باید از طریق ریل به یکسري

 
مراکز تجمیع بار متصل شوند تا به نقاط مصرف منتقل شوند. 

از سوي دیگر براي بندري همچون چابهار با توجه به موقعیت استراتژیک آن و همچنین فاصله طولانی از مرکز کشور اتصال به ریل به
زبان ساده از نان شب هم واجب تر است زیرا راه اندازي این خط آهن، انتقال کالا از بزرگترین بندر اقیانوسی کشور به دیگر نقاط ایران

 
را تسهیل و تسریع می کند. 

 
 

 
موافقت رهبر معظم انقلاب با اختصاص 300 میلیون یورو اعتبار به خط آهن «چابهار- زاهدان» 

پروژه اتصال خط آهن «چابهار- زاهدان» به شبکه ریلی کشور از سال 1389 آغاز شد ولی به دلیل تخصیص نیافتن به موقع اعتبارات
از پیشرفت قابل قبولی برخوردار نبود و حدود 10 سال بود که این خط آهن روي ریل بی پولی جلو می رفت تا اینکه بالاخره اعتبار
300 میلیون یورویی از صندوق توسعه ملی به دستور رهبر معظم انقلاب براي اجراي پروژه راه آهن چابهار به زاهدان در نظر گرفته

 
شد. 

بسیاري از کارشناسان داخلی و خارجی بر این عقیده هستند که چابهار آینده اقتصاد ایران و تکیه گاه ترانزیت، تجارت، صادرات و

 
واردات کشور و منطقه است. 

البته علاوه بر اینکه توسعه و پیشرفت چابهار براي کشور ما بسیار مهم است چشم امید بسیاري از کشورهاي آسیاي میانه و همین

 
طور افغانستان و هندوستان نیز براي دسترسی به منابع بکرِ مستقل مشترك المنافع (CIS) به این بندر استراتژیک است. 

با توجه به اینکه بندر چابهار از تحریم ها مستثنی است بسیاري از کشورهاي منطقه مایل به استفاده از کریدور «چابهار- سرخس» در



 
ایران هستند که عملاً سبب شده تا این کریدور به یک کریدور منحصربه فرد تبدیل شود. 

کریدور «چابهار – سرخس» و ازآنجا اتصال آن به آسیاي میانه یکی از مهم ترین کریدورهاي «شمال- جنوب» در منطقه جنوب و
غرب آسیا است که بسیاري از صاحبان کالا مایل هستند کالاي خود را از بندر چابهار و با استفاده از ریل به آسیاي میانه و بالعکس به

 
چین و هند منتقل کنند. 

محور ریلی «چابهار - زاهدان – مشهد – سرخس» یک هزار و 350 کیلومتر طول دارد و به دو قطعه تقسیم شده است که قطعه
اولش به طول 730 کیلومتر، چابهار را به زاهدان و مرز میلک (مرز ایران و افغانستان) متصل می کند و قطعه دومش به طول 760

 
کیلومتر زاهدان را به بیرجند، مشهد و در انتها سرخس وصل می کند. 

از سوي دیگر توسعه بندر چابهار و ارتقاي ظرفیت تخلیه و بارگیري آن تا 8.5 میلیون تن ایجاب می کند که خط ریلی «چابهار-
زاهدان» هرچه سریع تر تکمیل شود زیرا با بهره برداري از این پروژه ملی فرصت تاریخی براي سیستان و بلوچستان ایجادشده و بار

 
دیگر جاده ابریشم به روي تجار ایرانی و خارجی گشوده می شود. 

 
 

 
ایجاد ظرفیت 80 میلیارد دلاري ترانزیت با راه اندازي راه آهن «چابهار- زاهدان» 

مدیرکل بنادر و دریانوردي استان سیستان و بلوچستان در آخرین اظهارات خود گفته است: پروژه ریلی چابهار به زاهدان، قطعاً اساسی

 
ترین پروژه احیا و فعال نمودن ترانزیت بزرگ ترین و باکیفیت ترین منابع معدنی دنیا در افغانستان خواهد بود. 

بهروز آقایی افزود: خط ریلی چابهار به زاهدان منحصربه فردترین خط ریلی کشور از منظر اقتصادي است که می تواند پیونددهنده

 
کشورهاي منطقه با یکدیگر باشد. 

وي ادامه داد: این خط ریلی ضمن پیوند کشورهاي حوزه دریاي عمان و اقیانوس هند، شاخ و شرق آفریقا به کشورهاي عضو (CIS) و

 
همچنین روسیه و شرق اروپا، عملاً با تکمیل و استانداردسازي می تواند به اصلی ترین شاهراه اقتصادي این کشورها تبدیل شود. 

مدیرکل بنادر و دریانوردي سیستان و بلوچستان تصریح کرد: تبادلات کالایی چین و هند به (CIS)، روسیه، افغانستان و شرق اروپا و
از CIS به شاخ و شرق آفریقا بیش از 80 میلیارد دلار است؛ به این ترتیب کوتاه ترین و کم هزینه ترین مسیر از مبدأ ورودي و

خروجی، چابهار خواهد بود. 



 
وي تصریح کرد: بدون شک با آغاز به کار این خط ریلی، اقتصادي ترین مسیر ریلی را در پیوند تجارت منطقه اي شاهد خواهیم بود. 

آقایی ادامه داد: این مسیر مطمئناً در کاهش هزینه هاي کالایی کشور مؤثر خواهد بود. به شکلی که بیش از 15 میلیون تن از
کالاهاي وارداتی و صادراتی کشور که امروز به دلیل نداشتن ریل از مسیرهاي دیگر انجام می گیرند، ضمن رقابت پذیر کردن در عرصه

 
بین المللی، هزینه هاي توزیع در محور شرق از جنوب شرق تا شمال شرق را کاهش خواهد داد. 

وي تصریح کرد: این در حالی است که بدون شک موافقت مقام معظم رهبري در بهره گیري تسهیلات صندوق توسعه ملی براي پروژه

 
خط ریلی چابهار به زاهدان نشان از هوشمندي و اشراف ایشان به تجارت بین المللی با برد دریا محور است. 

 
 

 
آغاز عملیات ریل گذاري راه آهن «چابهار- زاهدان» 

بنابراین گزارش، عملیات ریل گذاري راه آهن «چابهار-زاهدان» در روز سه شنبه 17 تیرماه سال 99 با حضور وزیر راه و شهرسازي،

 
فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء و تعداد دیگري از مسئولان کشوري و استانی آغاز شد. 

 
طبق برنامه ریزي هاي انجام شده قرار است ریل گذاري 150 کیلومتر از این محور تا پایان امسال انجام شود. 

منابع مالی این طرح از محل فروش سهام، منابع اعتباري قانون بودجه، تسهیلات صندوق توسعه ملی و نیز منابع مالی قرارگاه

 
سازندگی خاتم الانبیاء تأمین می شود. 

راه آهن «چابهار-زاهدان»، اشتغال 13 هزار نفر را در پی خواهد داشت که 3 هزار نفر از این تعداد به صورت مستقیم در این پروژه

 
مشغول به کار خواهند شد 

به گفته مسئولان راه آهن «چابهار-زاهدان»، اشتغال 13 هزار نفر را در پی خواهد داشت که 3 هزار نفر از این تعداد به صورت

 
مستقیم در این پروژه مشغول به کار خواهند شد. 

فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء در حاشیه مراسم آغاز ریل گذاري راه آهن «زاهدان- چابهار» اظهار داشت: با حمایت هاي
وزارت راه و شهرسازي موفق شدیم زیرسازي راه آهن «چابهار -زاهدان» را سرعت ببخشیم. 



 
سعید محمد افزود: عملیات روسازي بخشی از طرح و همچنین عملیات ریل گذاري «زاهدان – خاش» از امروز آغاز خواهد شد. 

وي با اشاره به اینکه پیگیر آماده سازي مسیر براي ریل گذاري از چابهار به سمت زاهدان هم هستیم، تصریح کرد: هم اکنون بیش از

 
3 هزار نفر در طرح راه آهن «چابهار – زاهدان» مشغول به کار هستند. 

 
2 قطعه از راه آهن «چابهار- زاهدان» تا پایان امسال تکمیل می شود 

معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان برنامه وبودجه کشور هم پیش ازاین وعده داده بود که دو قطعه از سه قطعه راه آهن «چابهار -

 
زاهدان» تا پایان سال جاري تکمیل می شود. 

محمدباقر نوبخت در آخرین سفر خود به سیستان و بلوچستان در خردادماه سال 99 اظهار داشت: خط آهن «چابهار - زاهدان» یکی

 
از طرح هاي مهم و اولویت دار دولت تدبیر و امید است که می تواند تنها بندر اقیانوسی کشور را به شبکه ریلی کشور متصل کند. 

وي با اشاره به جایگاه استراتژیک بندر چابهار ادامه داد: طرح راه آهن چابهار - زاهدان» در سه قطعه «چابهار- ایرانشهر»، «ایرانشهر -
خاش» و «خاش - زاهدان» در حال انجام است که به امید خداوند در دهه فجر امسال قطعه «زاهدان - خاش» به شبکه ریلی کشور

 
متصل می شود. 

رئیس سازمان برنامه وبودجه کشور با اشاره به اینکه قطعه «چابهار - ایرانشهر» نیز تا پایان سال 99 تکمیل می شود، ادامه داد: طبق

 
برنامه ریزي انجام شده قطعه «ایرانشهر - خاش» نیز تا خرداد سال آینده به مرحله بهره برداري می رسد. 

وي با اشاره به اینکه بیش از 4 هزار میلیارد تومان به این طرح اختصاص یافته است، تصریح کرد: ان شاءاالله تا خردادماه سال آینده

 
تمام 730 کیلومتر این مسیر به اتمام خواهد رسید و موجب تحولی عظیم در استان سیستان و بلوچستان می شود. 

 
 

 
اتصال شبکه ریلی به منطقه سیستان و مرز میلک در دست برنامه است 

محمد اسلامی وزیر راه و شهرسازي هم پروژه راه آهن چابهار زاهدان یکی از محورهاي اصلی کریدور شمال جنوب دانست که تنها
بندر اقیانوسی ما را به شبکه ریلی کشور متصل و معاهدات منطقه اي به خصوص معاهده سه جانبه ایران، افغانستان و هندوستان را



 
تقویت می کند. 

وي وعده داد که در گام هاي تکمیلی که به زودي عملیات اجرایی و قراردادي آن دنبال می شود اتصال راه آهن زاهدان به بیرجند

 
پیگیري می شود و مذاکراتی نیز در این خصوص انجام شده است. 

ایجاد کریدور تمام ریلی شرق کشور، اتصال چابهار به عنوان تنها بندر اقیانوسی کشور به شبکه ریلی کشور، کمک به توسعه سواحل
مکران از طریق ایجاد حمل ونقل ریلی، اتصال کشورهاي آسیاي میانه و افغانستان به آب هاي آزاد اقیانوسی، ایجاد بستر مناسب براي
توسعه و رشد اقتصادي ، صرفه جویی در مصرف سوخت و کاهش تصادفات جاده اي، ایجاد توسعه و امنیت پایدار در منطقه، ایجاد
همکاري هاي دائمی با کشورهاي منطقه و سایر کشورها با تبادلات تجاري و ترانزیتی، جابجایی 927 هزار مسافر و دو میلیون و 800
هزار تن بار براي سال 1401 تنها تعدادي از اهداف اقتصادي راه آهن «چابهار-زاهدان» و ادامه مسیر آن تا سرخس است که امیدواریم

مسئولان به وعده خود عمل کنند و هرچه سریع تر این خط آهن تکمیل شود.



تسریع در پرداخت تسهیلات کرونائی

منبع: بنکرشماره خبر:  145  |  تاریخ: 1399/04/30

به گزارش بنکر (Banker)، در راستاي بررسی عملکرد بانک ها در اعطـاي تسهیلات به کسب و کـار هاي آسیـب دیده از
ویروس کرونا و همچنین تسهیل و تسریع در استفاده از گواهی اعتبار مولد (گام) به عنوان دو طرح از طرح هاي بانک مرکزي در سال
1399 و با هدف تحقق شعار جهش تولید و حمایت از تولید و اشتغال، در جلسه اي با حضور قائم مقام بانک مرکزي و اعضاي هیات

 
مدیره بانک هاي عامل در روز شنبه مورخ 28 تیر بررسی شد. 

در ابتداي جلسه ضمن بررسی مشکلات اجرایی و رفع ابهامات درباره طرح اعطـاي تسهیلات به کسب و کـار هاي آسیـب دیده از

 
کرونا، مقرر شد بانک هاي عامل به تسهیل و تسریع در پرداخت تسهیلات یاد شده اقدام کنند. 

آقاي کمیجانی در این نشست با تاکید بر لزوم تسریع در پرداخت تسهیلات به واحد هاي کسب و کار توسط بانک هاي عامل گفت:
روند رسیدگی به درخواست واحد هاي کسب و کار معرفی شده به شعب بانک ها و پرداخت تسهیلات در هفته گذشته از سرعت

 
خوبی برخوردار بود و انتظار می رود تعداد زیادي از متقاضیان تسهیلات در این هفته تعیین تکلیف شوند. 

همچنین در این جلسه درباره استفاده از ابزار تامین مالی اوراق گام براي حمایت از تولید مقرر شد اختیارات شعب بانک هاي عامل

 
مجري طرح گام، افزایش یابد تا در استفاده از این ابزار تسریع شود. 

در همین خصوص بانک ها بایستی با شناسایی زنجیره هاي تولید (با همکاري وزارتخانه هاي ذي ربط از جمله صمت و تعاون، کار و

 
رفاه اجتماعی) نسبت به انتشار اوراق گام اقدام کنند. 

علاوه بر این، چنانچه درخواستی براي انتشار اوراق گام از سوي بانک هایی که در حال حاضر عامل انتشار اوراق یاد شده نیستند،
وجود دارد مراتب به بانک مرکزي منعکس شود تا بررسی شود و اقدام مقتضی براي ان انجام شود.



احداث 20 هزار واحد مسکونی ویژه ایثارگران/ پرداخت دیون و مطالبات

ایثارگران تا پایان دولت

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  146  |  تاریخ: 1399/04/30

به گزارش خبرگزاري فارس از بیرجند، سعید اوحدي پیش
از ظهر امروز در گلزار شهداي بیرجند در جمع خبرنگاران
از سفر خود به خراسان جنوبی براي پیگیري دو هدف
جدي خبر داد و اظهار داشت: با پیگیري و همت استاندار
پرتلاش و جدي خراسان جنوبی امروز و در این سفر دو

 
تفاهم نامه همکاري به امضا می رسد. 

وي بیان داشت: یکی از این تفاهم نامه ها در راستاي
تحقق مواد 7 و 8 قانون جامعه خدمات مورد تأکید رئیس جمهور است که به منظور تأمین مسکن ایثارگران در خراسان جنوبی منعقد

 
می شود. 

 
اشتغال از مسائل جدي کشور براي همه جوانان و به ویژه فرزندان شهدا، جانبازان و جامعه ایثارگران است 

 
  

رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور با بیان اینکه اشتغال از مسائل جدي کشور براي همه جوانان و به ویژه فرزندان شهدا،

 
جانبازان و جامعه ایثارگران است، تصریح کرد: تفاهم نامه اي با هدف تأمین اشتغال جامعه هدف در این استان به امضاء خواهد رسید. 

اوحدي شهید «غلامی» را از شهداي والامقامی دانست که علی رغم تأکیدات فراوان براي مراقبت ویژه در منزل به جهت حجم عوارض
ناشی از شیمیایی شدن در زمان جنگ به دلیل بصیرتی که داشت براي مقابله با داعش به منطقه غرب کشور رفته و همان جا به

 
شهادت رسید. 

وي از خراسان جنوبی به عنوان سرزمین شهید کاوه، شهید جابري، شهید ناصري و شهداي بزرگواري یاد کرد که همه زندگی خود را

 
در طبق اخلاص گذاشتند 

 
  

وي از خراسان جنوبی به عنوان سرزمین شهید کاوه، شهید جابري، شهید ناصري و شهداي بزرگواري یاد کرد که همه زندگی خود را
در طبق اخلاص گذاشتند و در برهه اي از زمان که شرایط کشور بسیار سخت بود با تأسی از  رهبري، جامعه و انقلاب را از آن بحران

 
ها نجات دادند. 



رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور با تأکید بر اینکه این اخلاص و از خودگذشتگی مسؤولیت ما را در شرایط فعلی سنگین تر
می کند، افزود: امروز که دشمن با فشار حداکثري، استقلال کشور را هدف گرفته، مردم پیمان بسته اند و دست از ارزش هاي خود

 
برنمی دارند. 

اوحدي در ادامه سفر به استان خراسان جنوبی در دیدار با نماینده ولی فقیه در خراسان جنوبی، گفت: امروز جامعه نیازمند روحیه

 
هایی مانند روحیه مردمی نماینده ولی فقیه در خراسان جنوبی و تلاش خستگی ناپذیر مقام عالی دولت در این استان است. 

پنج مصوبه در هیئت دولت براي ایثارگران گرفته شده که انجام تعهدات، دیون و مطالبات جامعه ایثارگري تا پایان دولت یکی از

 
مصوبات است 

 
  

وي اعلام کرد: پنج مصوبه در هیئت دولت براي ایثارگران گرفته شده که نشان توجه مسؤولان به جامعه ایثارگر است که انجام

 
تعهدات، دیون و مطالبات جامعه ایثارگري تا پایان دولت یکی از این مصوبات است. 

رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور از پرداخت بخشی از مطالبات بازنشستگی خانواده شهدا خبر داد و عنوان کرد: همچنین در
این مصوبات آمده که باب ویژه اي براي مسکن ایثارگران باز شود و نتیجه اش تأمین زمین براي 20 هزار واحد مسکونی و افزایش 20

 
درصدي وام مسکن بود. 

 
براساس قانون هر دستگاه که از بودجه دولت استفاده می کند باید 25 درصد اشتغال را از جامعه ایثارگري تأمین کنند 

 
  

اوحدي با تأکید بر اینکه براساس قانون هر دستگاه که از بودجه دولت استفاده می کند باید 25 درصد اشتغال را از جامعه ایثارگري
تأمین کنند، عنوان کرد: مجلس و دولت در شرایط سختی قرار دارد اما با داشتن مردمی پاي کار، سرمایه سنگین فرهنگ ایثار و

 
شهادت و رهبري فرزانه از این گردنه تاریخ عبور می کنیم. 

انتهاي پیام/3403/ح



عدم حمایت مسوولین راه تنفس کارگاه هاي تولیدي کوچک را گرفته است

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  147  |  تاریخ: 1399/04/30

 به گزارش خبرگزاري فارس از ایلام، کارآفرینی از
محورهاي اصلی رشد و توسعه بوده زیرا موجب اشتغال و افزایش سود و سرمایه می شود، این در حالی است که موجب پر شدن

 
شکاف ها و خلاهاي بازار کار خواهد شد و نتیجه مطلوبی را به دنبال دارد.  

در حالی که بیکاري به معضل اصلی جوانان و خانواده ها و چالش اصلی پیشرو آن ها تبدیل شده است، جامعه از آسیب هاي اجتماعی
ناشی از بیکاري و به دنبال آن فقر رنج می برد و ایجاد مشاغل و راه اندازي کارگاه ها می تواند راهکاري موثر براي کاهش بیکاري و

 
توسعه اقتصادي جامعه باشد.  

حکایت سختی و رنج حاصل از بیکاري و آرزوي رسیدن به خواسته ها شاید کمی سخت باشد اما چه دلنشین است زمانی که امید را

 
از دست ندهیم و با توکل به خدا در مسیري که پیشرو داریم، تلاش کنیم و نتیجه اي شیرین برایمان به ارمغان آید.  

 
 

 
راه اندازي اولین قنادي در شهرستان چرداول 

حسین ثابتی جوان ایلامی فعالی است که در زندگی سختی هاي زیادي را متحمل شده و اکنون به فکر راه اندازي اولین قنادي در

 
شهرستان چرداول افتاده و از این راه  کسب درآمد حلال می کند. 



موضوع اراده و جدیت جوانان و توجه به شعار سال جهش تولید، خبرنگار فارس را بر آن داشت تا از نزدیک به کارگاه قنادي این جوان

 
ایلامی برود و از نزدیک گفت وگویی با وي داشته باشد. 

ثابتی با شرح سختی هایی کشیده به خبرنگار فارس، گفت: اشتغال، این روزها سخت است به خصوص براي من که تمام راه ها را
رفتم، درس خواندم که سرکار بروم، در این راه برخی مسوولین قول هم دادند ولی عمل نکردند؛ با این وضعیت اقتصادي و شرایط
سخت استخدام ها تصمیم گرفتم مبلغ 10 میلیون تومان قرض بگیرم و با آن کارگاهی قنادي را راه اندازي کنم، باید گفت هیچ نهادي

 
به بنده کمک نکرده و این براي شروع به کار یک جوان که الان تمام امیدش این کارگاه و درآمد حاصل از آن است خوشایند نیست.  

 
 

 
نیازمند حمایت مسوولین 

وي افزود: همانطور که می بینید این کارگاه کوچک است و فعلا خواهر و همسرم در کنار من مشغول کار هستند، اي کاش نهادي
باشد به ما کمک کند تا این کارگاه را ارتقا دهم؛ هواي گرم کارگاه، تلاش هاي پی درپی همسرم و خواهرم ستودنی است، تمام هدف
ما درست کردن محصول با کیفیت به دست مردم است، اگر مسوولین مقدار کمی به این واحد تولیدي کمک کنند ما می توانیم چند

 
نفر دیگر را مشغول به کار کنیم؛ عمده محصولات ما شیرینی ها و همچنین محصولات بومی و شیرینی هاي سنتی ایلامی است. 

ثابتی با بیان مشکلات خود، ادامه داد: تنها مشکل این کارگاه تولیدي هم اکنون نبود حمایت و کمک مسوولین به عنوان کاتالیزوري

 
براي دست به کار کردن دیگر جوانان است. 

همسر این کارآفرین نیز گفت: توجه به نیروي کار جوان، متخصص، متاسفانه این روزها نادیده گرفته شده است، تفاوتی نمی کند

 
جوانان در چه کاري شروع به کار کنند، مهم آن است که توسط یک جوان اشتغال زایی به وجود آید. 

 
وي افزود: بنده و همسرم هر دو تحصیلات عالیه داریم و انتظار داریم سازمان هاي مربوطه تا حد امکان از ما حمایت کنند. 

 
این بانوي جوان، تصریح کرد: تمام تلاش خود را خواهیم کرد تا در کنار هم شعار سال و جهش تولید را پیش ببریم.  



 
 

 
  

 
حمایت هاي صنفی از تولیدکنندکان کافی نیست 

محمد فاضلی مدیر مسوول اتحادیه صنف قنادان نیز در گفت وگو با خبرنگار فارس، اظهار داشت: تعداد 70 کارگاه در سطح شهر، زیر
نظر اتحادیه قنادان ایلام فعال بوده و تعداد بیش از هزار نفر به صورت مستقیم و تعداد بیش از 500 نفر به صورت غیر مستقیم

 
مشغول کار هستند. 

وي افزود: از سال 95 تا 98 تعداد 12 کارگاه تعطیل و تعداد 30 واحد صنفی جمع آوري و تعطیل گشته است؛ با توجه به سال جهش
تولید هم زمان با وضعیت موجود و گرانی بیش از حد و ضعیف شدن بازار تولیدي ها هم اکنون از ابتداي سال تا به حال شاهد جمع
آوري و بیکار شدن نیروهاي تولیدي بوده ایم.محمد فاضلی مدیر مسوول اتحادیه صنف قنادان نیز در گفت وگو با خبرنگار فارس،
اظهار داشت: تعداد 70 کارگاه در سطح شهر زیر نظر اتحادیه قنادان ایلام فعال بوده و تعداد بیش از هزار نفر به صورت مستقیم و

 
تعداد بیش از 500 نفر به صورت غیر مستقیم مشغول کار هستند.  

مدیر مسوول اتحادیه صنف قنادان ایلام، تصریح کرد: حمایتی که اتحادیه قنادان بتواند از واحد صنفی خود کند به تنهایی جواب نمی
دهد؛ حمایت از طرف سازمان صنعت، معدن و تجارت با دادن وام کم بهره، سازمان امور مالیاتی با بخشش مالیات و سازمان بیمه

 
تامین اجتماعی می تواند به کمک واحد تولیدي بیایند.  

 
خبرنگار: کبري هواسی 

انتهاي پیام/ 970813



اثر معین هاي اقتصادي بر توسعه استان کرمان

منبع: ایسناشماره خبر:  148  |  تاریخ: 1399/04/30

رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان کرمان با اشاره به پژوهش علمی عملکرد معین هاي اقتصادي استان گفت:
حضور معین هاي اقتصادي و برنامه هاي اجرا شده توسط آنها به لحاظ ارتقاء شاخص هاي اقتصادي در ابعاد محتلف مثبت

بوده است و از نظر تاثیرگذاري نیز این معین هاي اقتصادي بر برنامه هاي اجرایی استان اثر ...

دکتر "جعفر رودري" در گفت وگو با ایسنا، به تحلیل
عملکرد معین هاي اقتصادي استان کرمان پرداخت و گفت:
استان کرمان از طرف وزارت کشور در سال 1395 به
عنوان یکی از سه استان پایلوت اقتصادمقاومتی کشور
انتحاب شد که در این راستا استان کار خودش را در زمینه

 
اقتصادمقاومتی به صورت ویژه آغاز کرد. 

وي استفاده از ظرفیت ها و توان شرکت ها و بنگاه هاي
بزرگ اقتصادي و نهادي اقتصادي و اجتماعی را رویکرد
استان کرمان در زمینه پیاده سازي اقتصادمقاومتی در

استان دانست و بیان کرد: عمده این بنگاه هاي اقتصادي که به عنوان معین انتحاب شدند، از شرکت هاي استانی بودند، هرچند که

 
تعداد کمی بنگاه ملی نیز در بین این بنگاه هاي اقتصادي که به عنوان معین انتخاب شدند، وجود داشت. 

رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان کرمان ادامه داد: استان کرمان با انعقاد تفاهمنامه با 10 بنگاه اقتصادي که شامل شرکت
صنعتی معدنی گل گهر، هواپیمایی ماهان، خودروسازي بم، گروه مالی و گردشگري، اتاق بازرگانی، شرکت استراتوس، شرکت میدکو

 
در زرند، جهادنصر و مرحوم محمدیان در گوغر بودند، در مسیر توسعه و پیشرفت استان گام برداشت. 

این مقام مسئول یادآوري کرد: استان کرمان در 2 سال (9 مهر 93) قبل از آنکه با 10 معین اقتصادي تفاهمنامه منعقد کند،
تفاهمنامه اي تحت عنوان شهر نمونه اقتصاد مقاومتی با بنیاد مستضعفان امضاء کرد تا شهرستان قلعه گنج به یک شهر نمونه اقتصاد
مقاومتی تبدیل شود که کارهاي برجسته اي در این شهرستان صورت گرفت و شروع انعقاد تفاهمنامه با معین هاي اقتصادي 2 سال

 
پس از تجربه موفق شهرستان قلعه گنج بود. 

وي با اشاره به منطقه بندي اقتصادي استان اظهار کرد: در ابتدا تفکر بر این ایده بود که بخشی از استان به هر یک از این معین ها
داده شده و واگذاري کامل منطقه و راهبري توسعه به این معین ها صورت گیرد که با توجه به محددیت هاي سیاسی، فرهنگی و
اجتماعی این نظریه تعدیل پیدا کرد و نهایتا معین ها و بنگاه هاي اقتصادي در قالب مسئولیت اجتماعی و مشارکت در برنامه هاي

 
توسعه اي در شهرستان ها یا بخشی از شهرستان ها یا دهستانی از یک شهرستان برعهده گرفتند و کار خود را آغاز کردند. 

رودري با بیان این مطلب که از ابتدا تاکنون 27 معین اقتصادي در استان کرمان ایفاي نقش کردند، تصریح کرد: شرکت فولاد بوتیا به



 
عنوان بیست و هفتمین معین اقتصادي در 24 تیرماه سال جاري به عنوان معین اقتصادي بخش چترود معرفی شد. 

وي حوزه جغرافیایی کار معین هاي اقتصادي را با یکدیگر متفاوت دانست و اظهار کرد: برخی از معین هاي اقتصادي مانند کرمان
خودرو حتی تا 4 شهرستان منطقه شرق استان را برعهده گرفته اند و برخی از معین ها مانند دانشگاه آزاد اسلامی و دانشگاه نیز فقط
یک دهستان را برعهده گرفته مثل دانشگاه آزاد و دانشگاه ولی عصر رفسنجان یک دهستان را انتحاب کردند بنابراین گستره

 
جغرافیایی فعالیت معین ها متفاوت بوده ضمن آنکه معین هاي اقتصادي نقش هاي متفاوتی نیز ایفا می کنند. 

رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان کرمان از انتظارات و انتقادهاي اولیه در مورد معین هاي اقتصادي سخن به میان آورد و
عنوان کرد: یکی از مهمترین نقدها این بود که این بنگاه هاي اقتصادي عمدتا داراي نگرش سودگرایانه هستند و به دنبال نفع شخصی
و بنگاه خودشان هستند. همچنین کاهش شفافیت، شعاري بودن و تبلیغاتی بودن این موضوع، ایجاد انحصار، قائل به فرد بودن، عدم
توجه کافی به ظرفیت ها و مزیت هاي منطقه اي، عدم انطباق با سندهاي بالا دستی توسعه اي مثل آمایش سرزمینی، افزایش
نابرابري، خسارات زیست محیطی و عدم استفاده از استراتژي خروج و ... از دیگر نقدهاي وارده به معین هاي اقتصادي در ابتداي شکل
گیري بود که کمتر پاسخ علمی و کارشناسانه اي به این نقدها داده می شد و عمده تحلیل ها، تحلیل هاي ذهنی و براساس شواهد در

 
بخشی از معین هاي صورت می گرفت. 

 
عملکرد معین هاي توسعه اي زیر ذره بین پژوهشگران 

دبیر ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی استان کرمان افزود: دبیرخانه ستاد اقتصادمقاومتی اقدام به انجام یک پژوهش علمی با رویکرد اثر
معین هاي اقتصادي در اقتصاد استان کرد تا جنبه هاي مثبت و منفی حضور این معین ها بررسی و آسیب شناسی علمی از این
حضور داشته باشیم که نهایتا با دانشگاه شهید باهنر کرمان و بخش اقتصاد این دانشگاه براي یک پژوهش علمی قراردادي منعقد شد

 
که یک مطالعه توسط هیات علمی دانشگاه شهید باهنر کرمان انجام شد. 

رودري مطالعه انجام شده را کاملا علمی و براساس شاخص هاي اقتصادمقاومتی دانست و بیان کرد: همیشه سوال این بود که معین
هاي اقتصادي چقدر به مباحث فرهنگی، زیست محیطی و مسایل سیاسی مناطق توجه می کنند و چقدر حضور آنها مبتنی بر نگاه

 
چند بعدي پایدار در منطقه است بنابراین در این مطالعه معین هاي توسعه براساس 4 معیار اصلی مورد ارزیابی قرار گرفتند. 

وي اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی، سیاسی و زیست محیطی را معیارهاي ارزیابی معین هاي توسعه اي برشمرد و ادامه داد: در ارزیابی
پژوهشگران عمده انتظارات از معین هاي اقتصادي به سمت وضع اقتصادي بوده است اگرچه معیارهاي زیست محیطی، اجتماعی و

 
فرهنگی و سیاسی به ترتیب مورد انتظار و نظر جامعه نخبگان در این پژوهش بوده است. 

رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان کرمان اضافه کرد: علاوه بر این معیارها، زیر معیارها در هر یک از معیارها مدنظر قرار
گرفته و براساس آن معین ها مورد سنجش قرار گرفتند. در معیار اقتصادي عمده تاکید بر زیرمعیارهاي ایجاد اشتغال، میزان سرمایه
گذاري، مزیت و ظرفیت ها منطقه، ایجاد زیرساخت ها، توان اقتصادي معین و توانمندسازي اقتصادي به ترتیب از اهمیت نسبی بیشتر
برخوردار بوده اند و در معیار فرهنگی و اجتماعی زیرشاخص هاي دسترسی به خدمات اجتماعی، کاهش نابرابري اجتماعی، کاهش

 
مهاجرت، افزایش خودباوري، افزایش اعتماد اجتماعی، کاهش جرم و بزهکاري مورد ارزیابی قرار گرفته اند. 

وي افزود: در معیار زیست محیطی نیز زیرشاخص هاي منابع آب، مثیراث طبیعی و فرهنگی، پوشش گیاهی و خاك، زباله و مواد زائد،
آلودگی و دماي هوا، مصرف سوخت هاي فسیلی به ترتیب از اهمیت بیشتري برخوردار بوده اند و در معیار سیاسی زیرشاخص هاي



کاهش فساد اداري و بانکی، قابلیت تعمیم الگوي معین ها به سایر مناطق استان هاي کشور، شفافیت اداري و بانکی، کاهش بروکراسی

 
اداري و بانکی، ایجاد انحصار و جنبه شعاري و بانکی به ترتیب از اهمیت بیشتري خوردار بوده اند، که مورد بررسی قرار گرفته اند. 

 
موفق ترین و ناموفق ترین معین ها 

رودري با اشاره به عملکرد هر یک از معین ها براساس این معیارها، به ایسنا گفت: در معیار اقتصادي؛ قلعه گنج بالاترین امتیاز و بعد
از آن زرند، شهربابک و سیرجان در رتبه هاي بعدي قرار گرفتند و همچنین کوهبنان، رودبار جنوب، ارزوئیه و عنبرآباد کمترین امتیاز

 
در این معیارها اخذ کردند 

دبیر ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی استان کرمان بیان کرد: در معیار اجتماعی و فرهنگی؛ قلعه گنج، منوجان و شهربابک بالاترین
نمره و رودبار جنوب، کوهبنان و ارزوئیه کمترین امتیاز، در معیار زیست محیطی شهرستان هاي قلعه گنج، منوجان و سیرجان
بیشترین امتیاز و راور، کهنوج و انار پایین ترین نمره و در معیار سیاسی؛ شهرستان هاي بافت، قلعه گنج و شهربابک بالاترین امتیاز و

 
کوهبنان، ارزوئیه و رودبار جنوب کمترین امتیاز را کسب کرده اند. 

رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزي به نمره کلی معین هاي اقتصادي اشاره کرد و افزود: قلعه گنج بالاترین امتیاز و شهربابک،

 
منوجان و سیرجان در رده هاي بعدي و کوهبنان، رودبار جنوب، ارزوئیه و انار کمترین امتیاز را کسب کرده اند. 

وي تاکید کرد: عملکرد معین ها در شهرستان ها و مکان هاي مختلف به هیچ وجه یکسان نیست و از نوسانات بسیار بالایی برخوردار
هستند به طوري که برخی از معین ها به لحاظ عملکردي نتایج خوبی داشتند و در عین حال معین هاي نیز داشته ایم که به هیچ

 
وجه عملکرد مورد انتظار را برآورده نکرده اند. 

این مقام مسئول با بیان این مطلب که معین هاي اقتصادي براساس این پژوهش در سه گروه قرار گرفتند، اظهار کرد: معین هاي
اقتصادي که داراي عملکرد مناسب هستند شامل؛ بنیاد مستضعفان، مس سرچشمه، شرکت گل گهر، میدکو، عسکریه(موسسه
اعتباري ملل)، مس باهنر، بانک رسالت و جهان فولاد می باشند و معین هاي اقتصادي که داراي عملکرد متوسط تا خوب می باشند
شامل؛ هواپیمایی ماهان، شرکت نظم آوران، گروه میثاق، موسسه نور، ستاد اجرایی فرمان حضرت امام، گهر زمین، گروه مالی

 
گردشگري، کرمان خودرو و استراتوس هستند. 

 
خداحافظی با 5 معین اقتصادي 

وي ادامه داد: معین هایی که نیاز به تحرك بیشتر دارند شامل اتاق بازرگانی، جهادنصر، شرکت محمدیان، دانشگاه ولی عصر، قرارگاه
سازندگی خاتم الانبیاء، دانشگاه آزاد اسلامی واحد رفسنجان، دانشگاه آزاد اسلامی واحد کوهبنان و صندوق بازنشستگی می باشند که
مقرر شد با این گروه ها وارد مذاکره جدي شویم و مجدد تاکید بر ارایه برنامه هاي جدید شود که این اتفاق رخ داده و از آنها خواسته

 
ایم که برنامه جدیدي را به دبیرخانه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی استان ارایه دهند. 

رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان کرمان افزود: پس از جمع بندي که در دبیرخانه انجام شد باتوجه به عدم ارایه برنامه و
عدم تمایل برخی از این نهادها به ادامه همکاري مقرر شد که تعدادي از این معین ها تعیین تکلیف شوند و نهایتا توسط استاندار

 
کرمان به آنها اعلام شد که نظر به محرز شدن عدم همکاري و تمایل آنها به ادامه کار، تفاهمنامه معین بودن این بنگاه ها لغو شد. 



وي اعلام کرد: تفاهمنامه معین اقتصادي صندوق بازنشستگی فولاد در ارزوئیه، دانشگاه اسلامی آزاد در کوهبنان، دانشگاه آزاد اسلامی
در رفسنجان، قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء در رودبار جنوب و شرکت محمدیان لغو خواهد شد که بالافاصله در ستاد اقتصاد مقاومتی
استان مقرر گردید ظرف یک ماه آینده معین هاي جایگزین براي این بنگاه ها از بین بنگاه ها و شرکت هاي بزرگ استان انتخاب شود.

این مقام مسئول ادامه داد: طی مکاتباتی که در این چند روز با دستگاه هاي اجرایی از جمله سازمان صنعت و معدن استان براي
احصاء شرکت هاي علاقمند و توانمند داشتیم، شرکت لاستیک بارز، کشت و صنعت جیرفت، مناطق ویژه اقتصادي، سازمان توسعه
عمران مولی الموحدین و ... براي مذاکره انتخاب شده اند تا بتوانیم جایگزین این 5 معین اقتصادي را در کوتاهترین زمان ممکن و با

 
انتخاب مناسب، معرفی کنیم. 

 
چه میزان سرمایه گذاري و فرصت شغلی معین هاي اقتصادي در استان ایجاد کردند؟ 

رودري در بخش دیگري از صحبت هاي خود به عملکرد معین هاي اقتصادي استان کرمان اشاره و اظهار کرد: در سال 96 از معین
هاي اقتصادي خواسته شد که برنامه سه ساله (97، 98 و 99) خود ارایه دهند که در این راستا معین هاي اقتصادي 364 پروژه
معرفی کردند که مجموعا بیش از 90 هزار میلیارد تومان منابع مالی براي اجراي آنها نیاز بود که همه این پروژه ها مرتبط با نقش

 
معین این بنگاه ها نبوده، بلکه پروژه هاي توسعه اي خود بنگاه نیز در بر گرفته شده است. 

وي ادامه داد: از 90 هزار میلیارد تومان سرمایه پیش بینی شده بیش از 37 هزار و 600 میلیارد تومان تاکنون انجام شده است و قرار
براین بود که به واسطه این 90 هزار میلیارد تومان زمینه ایجاد 48 هزار فرصت شغلی در سطح استان فراهم شود که تاکنون حدود

 
25 هزار مورد آن محقق شده است. 

رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان کرمان به بررسی عملکرد نقش معین هاي اقتصادي متناسب با میزان سرمایه گذاري آنها
پرداخت و عنوان کرد: تقریبا تاکنون 330 میلیارد تومان از مجراي معین هاي اقتصادي سرمایه گذاري در استان ایجاد که 5 هزار و

 
374 فرصت شغلی ایجاد شده است. 

وي ادامه داد: سرانه سرمایه گذاري براي ایجاد یک شغل 61 میلیون تومان است که این مهم نشان دهنده این است که عمده توجه
معین هاي اقتصادي معطوف به فعالیت هاي خرد، خانگی و توانمندسازي جوامع محلی با رویکرد کمک به افراد آسیب پذیر بوده است
و کمتر فعالیت هاي انجام شده به سمت و سوي سرمایه گذاري هاي بزرگ و صنایع پایه اي و ایجاد زنجیره هاي تولید مخصوصا

 
معادن که بعضا به عنوان معین در بخش هاي از استان همکاري می کرده اند، سوق پیدا کرده است. 

رودري به میزان سرمایه گذاري که معین هاي اقتصادي در سال 99 در استان خواهند داشت اشاره کرد و افزود: براساس آحرین
توافقی که با معین هاي اقتصادي داشتیم در سال جاري قرار است 135 پروژه به انجام برسد که 106 پروژه آن از برنامه سه ساله
گرفته شده و 29 پروژه جدید نیز معین هاي اقتصادي پیشنهاد داده اند که براي این اجراي این 135 پروژه به 398 میلیارد تومان
منابع مالی نیاز است که تاکنون حدود 68 میلیارد تومان هزینه شده است و مقرر است که این پروژه ها 21 هزار فرصت شغلی در

 
استان ایجاد شود که تا امروز بیش از 6000 فرصت شغلی ایجاد شده است. 

 
روند عملکرد معین هاي اقتصادي 

وي به تشریح روند عملکرد معین هاي اقتصادي در این چند سال پرداخت و عنوان کرد: معین هاي اقتصادي شرایط یکسانی ندارند و



یکسري از معین هاي اقتصادي براساس تفاهمنامه در ابتدا حوب شروع کردند در ادامه نیز فعالیت آنها به شکل مناسبی دنبال می
شود که از جمله این معین ها می توان به شرکت صنعتی معدنی گل گهر، بانک رسالت، جهان فولاد، مس شهربابک، شرکت فولاد
نظم آوران و ستاد اجرایی فرمان حضرت امام اشاره کرد اما یکسري از معین ها نیز در ابتداي کار فعالیت خودشان عملکرد خوبی
داشتند اما پس از گذشت زمان فعالیت هاي آنها محدودتر شده که لازم است مورد توجه بیشتري قرار بگیرند که از جمله آنها به می
توان به کرمان موتور، گهر زمین، استراتوس، مس سرچشمه، میدکو، مس باهنر، شرکت محمدیان در گوغر، جهادنصر و موسسه نور در

 
نرماشیر اشاره کرد. 

رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان کرمان ادامه داد: معین هاي که اخیرا فعالیت بیشتري در دامنه فعالیتشان مشاهده می
کنیم مثل گروه اقتصادي میثاق در باغین و موسسه اعتباري ملل جزء معین هاي اقتصادي هستند که فعالیت کنونی آنها نسبت به

 
گذشته بیشتر شده است. 

دبیر ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی استان کرمان بیان کرد: در ابتدا بخش عمده تفکر معین هاي اقتصادي درحال زایش و پیدایش
بود اما پس از نهادینه شدن این تفکر، امروز شاهد عملکرد بهتري از معین هاي اقتصادي در استان هستیم به طوري که اگر نگاهی به
میزان سرمایه گذاري معین هاي اقتصادي از ابتداي شکل گیري تا سال 98 بیندازیم در می یابیم که مجموعا 330 میلیارد تومان
سرمایه گذاري تا قبل از سال 99 صورت گرفته بود این درحالی است که تنها در سال جاري 398 میلیارد تومان سرمایه گذاري برنامه

 
ریزي شده که تاکنون 68 میلیارد تومان آن محقق شده است. 

رودري تاکید کرد: شاید برخی ها تصور می کنند که استان معین هاي اقتصادي را رها و فراموش کرده است در حالی که اینگونه
نیست و تنها شکل پیگیري کار با گذشته تفاوت پیدا کرده است و معین هاي اقتصادي هم اکنون به شکل جدي تر درحال انجام کار

 
هستند. 

انتهاي پیام



قرارداد توسعه میدان نفتی آزادگان جنوبی امضا شد

منبع: مردم سالاري آنلاینشماره خبر:  149  |  تاریخ: 1399/04/30

قرارداد توسعه میدان نفتی آزادگان جنوبی و احداث کارخانه فرآورش مرکزي، امروز (دوشنبه 30 تیرماه) با حضور وزیر نفت
امضا شد.

قرارداد توسعه میدان نفتی آزادگان جنوبی و احداث کارخانه فرآورش مرکزي، امروز (دوشنبه 30 تیرماه) با حضور وزیر نفت

 
امضا شد. 

به گزارش ایرنا ،قرارداد تکمیل توسعه میدان آزادگان جنوبی با شرکت پتروپارس به عنوان پیمانکار عمومی طرح (GC) امضا شد.
همچنین قرارداد دیگري نیز با شرکت پتروپارس به منظور احداث کارخانه فرآورش مرکزي (CTEP) با ظرفیت 320 هزار بشکه در

 
روز، به امضا رسید. 

میدان نفتی آزادگان جنوبی به عنوان مهم ترین میدان مشترك منطقه غرب کارون در مجاورت مرز عراق و در حدود 80 کیلومتري

 
غرب اهواز واقع است. 

بر اساس این قرارداد 65 کیلومتر خط لوله ارسال گاز و نفت خام، 45 کیلو متر خط لوله ارتباطی، 328 کیلومتر خط لوله جریانی،
تکمیل دو مجتمع تفکیک میانی، تکمیل هشت عدد چند راهه، نصب 50 عدد پمپ درون چاهی و حفاري 35 حلقه چاه انجام خواهد

 
شد. 

 
با اجراي این قرارداد ظرفیت تولید از میدان آزادگان جنوبی140 هزار بشکه در روز افزایش پیدا می کند. 

به گزارش ایرنا، تولید نفت از میادین غرب کارون در مقایسه با سال 92 و در ابتداي دولت تدبیر و امید 6 برابر شده و برداشت نفت از

 
میدان آزادگان جنوبی نیز در این مدت سه برابر رشد داشته است. 

میدان آزادگان جنوبی، یکهزار و 125 کیلومتر مربع وسعت دارد و نفت درجاي آن 27 میلیارد بشکه برآورد می شود که 1.7 میلیارد

 
بشکه آن قابل برداشت است. 

هدف از اجراي این قرارداد، افزایش ظرفیت تولید نفت خام کشور، حفظ سرمایه ملی در میادین مشترك، حمایت از تولید داخلی و
نقش آفرینی و توانمندسازي روزافزون شرکت هاي داخلی و بهره مندي از توان متخصصان و سرمایه انسانی ایرانی و بومی و ایجاد

 
زمینه هاي اشتغال گسترده در استان خوزستان است. 

با اجراي این قر ارداد تولید نفت از میدان آیادگان جنوبی به روزانه 320 هزار بشکه نفت خام و 200 میلیون فوت مکعب گاز می رسد.

 
این قرارداد 30 ماهه و به مبلغ 961 میلیون دلار ارزي و هزار و 183 میلیارد تومان ریالی خواهد بود. 

همچنین قرارداد احداث کارخانه فرآورش مرکزي با ظرفیت 320 هزار بشکه در روز و به مبلغ 300 میلیون دلار نیز امضا شد که 30
ماهه اجرا می شود.



زنی که پشت مأموریت مریخیِ امارات قرار دارد

منبع: آخرین خبرشماره خبر:  150  |  تاریخ: 1399/04/30

 
زنی که پشت مأموریت مریخیِ امارات قرار دارد 

ایسنا/ امارات متحده عربی تنها کشور دنیاست که وزارت
"علوم پیشرفته" دارد و زنی را هم در راس آن گذاشته
است. "ساره الامیري" مهندس33 ساله، مدیر پروژه اي
است که کاوشگر امید را به مریخ فرستاده و 34 درصد

 
همکاران آن زنان هستند. 

پنج سال است که امارات متحده عربی می کوشد مرزهاي علم و فناوري را به کمک نخبگان جوان بیازماید. سال 2017 امارات اولین
کشور دنیا بود که پستی در کابینه تحت عنوان "وزارت علوم پیشرفته" ایجاد کرد و در گام بعدي، یک زن را به این مقام گمارد. هدف

 
این وزارت خانه، پیش برد آموزش هاي تکنولوژیک و ترویج فناوري در این کشور اعلام شد. 

ساره الامیري از آن زمان، در این مسند عالی قرار دارد. وي به مجله علمی "نیچر" چاپ بریتانیا گفته است: «ما کشور جوانی هستیم

 
که طبق معیارهاي جهانی، بسیار دیر وارد چنین رقابتی شده ایم.» 

امارات کاوشگري بدون سرنشین از ژاپن به فضا پرتاب کرده که ماموریت آن قرار گرفتن در مدار سیاره مریخ است. انتظار می رود این

 
کاوشگر که امید (امل) نام دارد، فوریه 2021 و هم زمان با پنجاهمین سالگرد تاسیس امارات متحده عربی به مریخ برسد. 

نشریه نیچر می نویسد که ماموریت کاوشگر "امید"، هنجارهاي اجتماعی در امارات را تغییر داده است. زنان 34 درصد همکاران این
ماموریت و 80 درصد کادر علمی پروژه را تشکیل می دهند. این در حالی است که میانگین اشتغال زنان در بازار کار امارات تنها 28

 
درصد است. 

الامیري در دانشگاه آمریکایی شارجه تحصیل کرده و افزون بر پست وزیر "علوم پیشرفته"، رئیس تیم اکتشاف مریخ و رئیس شوراي
نخبگان علمی امارات نیز هست. او در سال 2015 از سوي "انجمن جهانی اقتصاد" جزو یکی از 50 دانشمند برتر جوان دنیا انتخاب

 
شد. 

 
به پیج اینستاگرامی «آخرین خبر» بپیوندید 
instagram.com/akharinkhabar



تفاهم  نامه همکاري بین دانشگاه آزاد و فنی و حرفه اي سیستان و بلوچستان

امضا شد

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  151  |  تاریخ: 1399/04/30

تفاهم نامه همکاري در زمینه توانمندسازي مهارتی دانشجویان و فارغ التحصیلان دانشگاهی بین دانشگاه آزاد اسلامی
سیستان وبلوچستان و اداره کل فنی و حرفه اي این استان امضا شد.

تفاهم  نامه همکاري بین دانشگاه آزاد و فنی و حرفه اي
سیستان و بلوچستان امضا شد تفاهم نامه همکاري در
زمینه توانمندسازي مهارتی دانشجویان و فارغ التحصیلان
دانشگاهی بین دانشگاه آزاد اسلامی سیستان وبلوچستان و

 
اداره کل فنی و حرفه اي این استان امضا شد. 

به گزارش خبرگزاري برنا ، رییس دانشگاه آزاد اسلامی
سیستان و بلوچستان در نشست با مدیرکل آموزش فنی و
حرفه اي سیستان و بلوچستان اظهارداشت: مهارت در کنار
آموزش عالی موجب می شود دانشجو به یک فرد متخصص

 
تبدیل شود و در اولین فرصت شغل مناسب پیدا کند. 

سلطانعلی میر افزود: امروز نیازمند تحقق و جهش مهارت هستیم و نگاه مهارت آموزي در بین تمام دانشکده ها و پردیس ها باید رخ

 
دهد چراکه رشد و تسعه و اشتغال با مهارت آموزي محقق می شود. 

مدیرکل فنی و حرفه اي سیستان و بلوچستان نیز گفت: توانمندسازي دانشجویان و دانش آموختگان دانشگاهی در راستاي برآورده
شدن نیاز کشور به منابع انسانی کارآمد و داراي تجارب فنی، مهارتی و حرفه اي، فراهم سازي بسترهاي اشتغال مولد دانش آموختگان
رشته هاي مختلف دانشگاهی، استفاده از ظرفیت هاي آموزشی و پژوهشی طرفین در راستاي انجام ماموریت ها و تکالیف سازمانی

 
اهداف اصلی این تفاهم نامه است. 

خداداد اولیایی تصریح کرد: تشکیل کارگروه مشترك با معرفی رسمی نمایندگان طرفین، نظارت و عملیاتی کردن مفاد تفاه منامه،
همکاري در برگزاري همایش ها و کارگاه هاي آموزشی مشترك، همکاري در چاپ مقالات مرتبط با موضوع تفاهم نامه در نشریات و

مجلات طرفین، از جمله تعهدات در این تفاهم نامه است.



معاون رییس جمهور و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران وارد خراسان جنوبی

شد

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  152  |  تاریخ: 1399/04/30

سعید اوحدي روز دوشنبه در فرودگاه بین المللی شهید کاوه بیرجند مورد استقبال استاندار خراسان جنوبی و جمعی از
مسوولان استان قرار گرفت.

صبح امروز؛ معاون رییس جمهور و رییس بنیاد شهید و
امور ایثارگران وارد خراسان جنوبی شد سعید اوحدي روز
دوشنبه در فرودگاه بین المللی شهید کاوه بیرجند مورد
استقبال استاندار خراسان جنوبی و جمعی از مسوولان

 
استان قرار گرفت. 

به گزارش خبرگزاري برنا از خراسان جنوبی، معاون رییس
جمهوري و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران بدو ورود به
استان خراسان جنوبی با حضور در گلزار شهداي بیرجند به

 
مقام شامخ شهیدان اداي احترام کرد. 

سعید اوحدي روز دوشنبه در فرودگاه بین المللی شهید کاوه بیرجند مورد استقبال استاندار خراسان جنوبی و جمعی از مسوولان

 
استان قرار گرفت. 

وي و هیات همراه سپس در گلزار شهداي بیرجند حضور یافتند و با نثار گل به قبور مطهر شهدا، با آرمان هاي شهیدان والامقام

 
تجدید میثاق کردند. 

رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران در این سفر یک روزه ضمن دیدار با نماینده ولی فقیه در خراسان جنوبی و استاندار، با تعدادي از

 
خانواده هاي شهدا و ایثارگران نیز ملاقات خواهد داشت. 

انعقاد تفاهم نامه احداث مسکن و ایجاد اشتغال براي جامعه ایثارگران استان از دیگر برنامه هاي سفر اوحدي به خراسان جنوبی است.



فضاي صنعتی شهرستان گلپایگان 3 برابر می شود

منبع: شبستانشماره خبر:  153  |  تاریخ: 1399/04/30

بگی با تبیین اینکه چیزي از 250 هکتار زمین صنعت در شهرستان گلپایگان باقی نمانده است، گفت: زمین صنعتی گلپایگان
با فراهم شدن 500 هکتار زمین براي سرمایه گذاري صنعتی، سه برابر می شود.

بگی با تبیین اینکه چیزي از 250 هکتار زمین صنعت در شهرستان گلپایگان باقی نمانده است، گفت: زمین صنعتی گلپایگان با

 
فراهم شدن 500 هکتار زمین براي سرمایه گذاري صنعتی، سه برابر می شود. 

《محمد به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان از گلپایگان، 
جواد بگی》 در حاشیه جلسه تعیین زمین صنعتی در شهرستان
گلپایگان با بیان اینکه پیش بینی می شود این شهرستان تا پایان
سال جاري دیگر زمینی براي صنعت ندارد، گفت: شهرستان
گلپایگان در مجموع داراي 250 هکتار زمین صنعتی است که
حدود 190 هکتار آن در اختیار صنایع است و کمتر از 40 هکتار

 
آن براي سرمایه گذاري باقی مانده است. 

مدیر شرکت شهرك هاي صنایع استان اصفهان با بیان اینکه یک
شهرك تخصصی و یک ناحیه صنعتی براي شهرستان گلپایگان مشخص شد، مطرح کرد: شهرستان گلپایگان داراي یک ظرفیت
سرمایه پذیري بالایی است و در این زمین در نظر گرفته شده می توان از ظرفیت هاي صنعتی براي تولیدات، نخبگان و فارغ

 
التحصیلان دانشگاهی بهره برد. 

وي با تشریح اینکه دو هفته مهلت استعلامها پس از تحویل زمین و اخذ کمیسیون ماده 21، زمین در سه ماه آماده سرمایه گذاري می

 
شود، بیان کرد: استان اصفهان داراي 70 شهرك صنعتی با 136 هزار واحد صنعتی است و 8 شهرك نیز در دست احداث است. 

بگی`با تبیین اینکه دو ظرفیت ایجاد شده در شهرستان گلپایگان با هدف جذب اشتغال و منطقه ویژه اقتصادي شدن آن است، افزود:
منطقه ویژه اقتصادي نیاز به مصوبه مجلس دارد که پس از آن زمین انتخاب شده داراي یک ظرفیت ملی می شود و 7 منطقه ویژه

 
اقتصادي در استان اصفهان مجوز اولیه خود را گرفتند. 

رئیس شرکت شهرك هاي استان اصفهان مساحت فعلی ناحیه تخصصی صنعتی را 49 هکتار و شهرك صنعتی بیش از 500 هکتار
عنوان کرد و ادامه داد: شرکت شهرك هاي استان حدود 8 میلیارد تومان براي تکمیل زیرساخت هاي نواحی صنعتی شهرستان
گلپایگان در سال جاري اختصاص یافته است که دو و نیم میلیارد سهم شهرك صنعتی سعید آباد و و پنج و نیم میلیارد تومان براي

 
شهرك صنعتی گلپایگان هزینه می شود. 

 
مشکل فاضلاب گلشهر حل می شود 

در ادامه حسین یارمحمدیان با بیان اینکه استعلام شهرك صنعتی گلشهر حداکثر در 10 روز گرفته می شود، گفت: شرکت شهرك
هاي استان زمین را پس از واگذاري آن، سه ماه آماده سرمایه گذاري می کند. 



فرماندار گلپایگان از ایجاد کمر بندي در صورت تامین اعتبار از پلیس راه تا روستاي سعید آباد و گذر از این منطقه صنعتی خبر داد و
بیان کرد: همه ادارات به صورت شفاهی، این زمین را تایید کردند و شهردار و شوراي شهر گلشهر از این طرح استقبال کردند و هم

 
اکنون نوبت مردم و صنعت گران براي استفاده از این امکان فراهم شده است. 

وي از واگذاري 10 هکتار زمین براي ریجکت کارخانه بازیافت خبرداد: شرکت شهرك ها، پساب فاضلاب شهر گلشهر براي صنعت را

 
استفاده می کند. 

یارمحمدیان با اشاره به اینکه صنعت در بعضی شهرکها 20 تا 30 درصد فعال است، مطرح کرد: شهرستان گلپایگان زمین براي ارائه به
سرمایه گذاري ندارد و این شهرستان از بالاترین مشارکت در انتخابات مجلس شوراي اسلامی بود./



آماده سازي البرز براي آغاز سال تحصیلی جدید

منبع: روزنامه پیام سپیدارشماره خبر:  154  |  تاریخ: 1399/04/30

مدیرکل آموزش و پرورش البرزگفت: فضاهاي آموزشی این استان

 
براي استقبال از سال جدید تحصیلی در حال آماده سازي است. 

سالارقاسمی با اشاره به اینکه دغدغه اصلی وزارت آموزش و پرورش
دربخش انجام ماموریت هاي مربوط به فرآیند تعلیم و تربیت با توجه
به شرایط ناشی از شیوع بیماري کروناست، افزود: شعارسال تحصیلی
جدید دراین استان بربسترشبکه شاد تدوین واجرایی شده است.وي

شعارسال تحصیلی جدید دراستان البرز را " مهرشاد دربستر شاد " ذکر کرد.قاسمی با بیان اینکه نیم میلیون نفرازجمعیت استان البرز
را دانش آموزان تشکیل می دهند، خاطرنشان کرد: این جمعیت دانش آموزي نسبت به کل جمعیت دانش آموزي کشور4.26 است.وي
بیان داشت: سرانه فضاي آموزشی درکشور 5.18 متر مربع می باشد درحالی که این سرانه درالبرز به 3.8 مترمربع رسیده که این
کمبود فضاي آموزشی موجب تشکیل کلاس هاي پرتراکم دراستان می شود.وي به تاسیس بانک محتواي آموزشی دراین استان
پرداخت ویادآورشد: درایام تابستان معلمان درحال تولید محتواي آموزشی براي دانش آموزان درپایه هاي مختلف تحصیلی براي سال
تحصیلی جدید است.قاسمی به تولید 80 درصدي محتواي آموزشی مدارس تیزهوشان کشوردرالبرزاشاره واضافه کرد: یک کارگروه
دراستان براي تواید کیفی محتواي آموزشی درفضاي مجازي درقالب کارگروه هاي پروژه مهرفعال شده است.وي با بیان اینکه کلید
پروژه مهر 99 دراسفند ماه سال گذشته درالبرزکلید خورد، یادآورشد: مسئولیت عملیات اجرایی این پروژه مهم دراستان برعهده
معاونین استاندار و فرمانداران درنواحی و مناطق هشتگانه آموزش و پرورش استان است.وي به عضویت درآمدن دانش آموزان درشبکه
آموزشی شاد را یکی ازبرنامه هاي مهم آموزش و پرورش البرزدرسال تحصیلی جدید برشمرد و عنوان کرد: تا کنون 100 درصد
مدیران و 91 درصد دانش آموزان مدارس استان عضو این شبکه شده اند. مدیرکل آموزش و پرورش البرزاز پیش بینی ارائه خدمات
مناسب آموزشی به دانش آموزانی که به دلیل نبوداینترنت، نداشتن دستگاه تلفن همراه هوشمند و رایانه به شبکه آموزشی شاد
دسترسی ندارند را ازدیگر برنامه هاي مهم آماده سازي استان براي سال تحصیلی 1400-1399 عنوان کرد.وي با بیان اینکه آموزش و
پرورش استان البرز 2500 نیروي انسانی کم دارد، اظهارداشت: امسال 1800 نفر درحوزه آموزش و پرورش بازنشسته می شوند که به
دلیل کمبود نیرو 1000 نفرازآنان دعوت به کارشده اند.قاسمی گفت: بخشی از کمبود نیروي آموزش و پرورش از طریق ساعت حق
التدریس تامین می شود که براي سال تحصیلی جدید 87 هزار ساعت درنظرگرفته گرفته شده است.وي افزود: 80 درصد مدارس
البرزدوشیفته است که تراکم دانش آموزي آن درسال تحصیلی جدید درمناطق همانند نظرآباد ، طالقان و اشتهارد 32 نفر و در نواحی
چهارگانه آموزش و پرورش کرج 40 نفراست.وي با اشاره به انجام فرآیند ثبت نام دانش آموزان درفضایی آرام درمدارس البرز،عنوان
کرد: تا کنون 20 هزار نفراز جمعیت دانش آموزان کلاس اولی نیز درپایگاه هاي سنجش سلامت براي سال تحصیلی جدید دراین
استان ثبت نام کرده اند.وي گفت: براي انجام سلامت دانش آموزان کلاس اولی درالبرز 39 پایگاه سنجش دراستان فعال شده است تا
خدمات لازم ضمن رعایت پروتکل هاي بهداشتی و فاصله گذاري اجتماعی به 40 هزار نفرارائه شود.وي به توزیع 85تا 90 درصدي
کتاب هاي درسی درسال تحصیلی 1400-1399 دراین استان پرداخت و اضافه کرد: فرآیند انتصاب مدیران جدید مدارس استان
البرزهم انجام شده است و درحال شناسایی مدیران مدارس ضعیف هستیم تا جابه جا شوند.مدیرکل آموزش و پرورش البرزازانجام
هدایت تحصیلی ، بررسی ساختار39 کارشناسی دراداره کل، راه اندازي مجازي 600 پایگاه تابستانی با محوریت مهارت آموزي و



کارآفرینی ، تهیه برش استانی سند تحول بنیادین، اجراي طرح آجربه آجر و نظرسنجی ازدانش آموزان، معلمان و اولیا درمقاطع
مختلفی تحصیلی درخصوص شبکه شاد را از دیگربرنامه هاي آماده سازي استان براي شروع سال تحصیلی جدید دراین استان

 
برشمرد.استان البرز 500 هزاردانش آموزو 24 هزار فرهنگی دارد. 

منبع ایرنا



دهنوي: مجلس به دنبال توسعه اقتصاد دانش بنیان/ طهرانچی: واحدهاي

دانشگاه آزاد تعطیل شدنی نیستند

منبع: العالمشماره خبر:  155  |  تاریخ: 1399/04/30

نماینده تهران در مجلس گفت: مجلس یازدهم آمادگی دارد مصوباتی را جهت تسهیل روند فعالیت دانشگاه آزاد براي ارتقاي
اقتصاد دانش بنیان داشته باشد....

نماینده تهران در مجلس گفت: مجلس یازدهم آمادگی
دارد مصوباتی را جهت تسهیل روند فعالیت دانشگاه آزاد
براي ارتقاي اقتصاد دانش بنیان داشته باشد. العالم - ایران

 
/ سیاسی 

نشست فراکسیون اقتصاد دانش بنیان مجلس صبح امروز
(دوشنبه 30 تیرماه) با حضور رئیس دانشگاه آزاد اسلامی

 
برگزار شد. 

در ابتداي این نشست سید محسن دهنوي رئیس فراکسیون اقتصاد دانش بنیان مجلس گفت: این فراکسیون که با حضور بیش از
یکصد نفر از نمایندگان مجلس تشکیل شده و از هفته گذشته به صورت رسمی فعالیت خود را آغاز کرده است، بعد از این جلساتی را

 
به منظور هم اندیشی و هم افزایی با دستگاه هاي مسئول در حوزه اقتصاد دانش بنیان خواهد داشت. 

وي با بیان اینکه دانشگاه آزاد اسلامی اقدامات خوبی را در حوزه اقتصاد دانش بنیان با محوریت توسعه منطقه اي آغاز کرده و در این
خصوص 60 شهر را به عنوان پایلوت انتخاب کرده است که در آن این مدل اجرا خواهد شد، تصریح کرد: دانشگاه آزاد می تواند
ظرفیت مناسبی براي ارتقاي حوزه علم و فناوري در اقتصاد دانش بنیان در این شهرها باشد و زمینه اشتغال و تولید را با محوریت

 
استفاده از نخبگان فعال در حوزه دانش بنیان فراهم کند. 

نماینده مردم تهران، ري، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس تاکید کرد: مجلس این آمادگی را دارد که مصوباتی را جهت
تسهیل روند فعالیت دانشگاه آزاد براي ارتقاي اقتصاد دانش بنیان در این شهرها ایجاد کند، ضمن اینکه 4 ماه بعد جهت ارائه گزارش

 
از سوي دانشگاه آزاد در این خصوص نشستی را خواهیم داشت. 

 
دانشگاه آزاد مدل اسلامی شدن دانشگاه را اجرا کند 

روح االله متفکر آزاد در ادامه از رئیس دانشگاه آزاد اسلامی خواست تا اسلامی شدن دانشگاه ها را که یکی از دغدغه هاي اصلی
نمایندگان مجلس به ویژه اعضاي کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس است، اجرا کند و تاکید کرد: مجلس در این زمینه از این

 
دانشگاه حمایت خواهد کرد. 

 
دانشگاه آزاد براي بازگرداندن امید به نسل جوان تلاش می کند 



محمدمهدي طهرانچی در ارائه مدل جدید دانشگاه آزاد اسلامی براي اداره آن با استناد به توسعه شهرها از طریق ارتقاي اقتصاد دانش
بنیان که رئیس مجلس شوراي اسلامی بر آن تاکید داشته است، افزود: این دانشگاه از طریق اجراي مدل ارتقاي حوزه فناوري و
اقتصاد دانش بنیان که مهمترین بخش نیازهاي هر منطقه را محور برنامه هاي خود قرار داده، در جهت توسعه و تامین نیازهاي هر

 
شهر گام برمی دارد. 

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی ادامه داد: در گذشته اداره دانشگاه آزاد بر مبناي آموزش بوده که مهمترین نیاز مردم بود، اما امروز مهارت
و کارآفرینی مورد نیاز است، بنابراین این دانشگاه به لحاظ اجتماعی بودن به این نیاز مردم پاسخ خواهد داد، بنابراین اساس اجراي این

 
مدل تغییر رویکرد از آموزش به ارتقاي مهارت کارآفرینی و افزایش کارآمدي دانشجویان است. 

وي یادآور شد: در این رویکرد، دانشگاه آزاد نوع آموزش را تغییر داده و مفهومی را تحت عنوان سراي نوآوري پیگیري می کند که
بیشتر لازم جهت اشتغالزایی را در شهرهاي مختلف فراهم می کند، ضمن اینکه باید به این نکته اشاره کنم که این دانشگاه از فضاهاي

 
مطلوب و تجهیزات مناسبی برخوردار است که می تواند آن را در جهت ارتقاي مهارت افزایی و کارآمدي نسل جوان به کار گیرد. 

طهرانچی خاطرنشان کرد: هم اکنون کل پایان نامه ها و رساله هاي دانشجویان دانشگاه آزاد اسلامی در یک سامانه مدیریت می شود
که 20 برنامه علمی بر آن حاکم است، بنابر این پایان نامه هایی که در حوزه اقتصاد دانش بنیان تدوین شده از این طریق قابل

 
دسترسی است. 

وي افزود: دانشگاه آزاد اسلامی براي مردم است که سرمایه گذاران اصلی آن هستند به همین دلیل تعامل این دانشگاه با مجلس در

 
جهت تضمین آینده کشور از اهمیت بسزایی برخوردار است. 

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی در ادامه یادآور شد: واحدهاي دانشگاه آزاد اسلامی به هیچ وجه تعطیل شدنی نیستند و ما می توانیم در

 
هر منطقه منابع مردم را به گونه اي مدیریت کنیم که زمینه توسعه را فراهم کند. 

طهرانچی عنوان کرد: در نشستی که با رئیس مجلس شوراي اسلامی داشتیم قرار بر این شد در 60 شهر واحدهاي این دانشگاه، محور
توسعه اقتصاد دانش بنیان قرار گیرد تا از این طریق زمینه اشتغال فراهم شده و امید به نسل جوان بازگردانده شود، کما اینکه اجراي

 
طرح پویش در اصفهان مصداق بارز آن است. 

ارس



بخشی از گرانی ارز ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  156  |  تاریخ: 1399/04/30

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما به نقل از دفتر حفظ و نشر آثار حضرت آیت االله العظمی خامنه اي، حضرت آیت االله خامنه اي
در ارتباط تصویري با همایش سراسري قوه قضاییه، به نظارت بر حُسن اجراي قوانین، بعنوان یکی از مهمترین وظایف قانونی قوه

 
قضاییه اشاره کردند. 

 
بیشتر بخوانید؛ 

مشروح خبر رهبر انقلاب در ارتباط تصویري با مسئولان قضایی پایگاه اطلاع رسانی KHAMENEI.IR به همین مناسبت در گفتگو
با حجت الاسلام حسن درویشیان، رئیس سازمان بازرسی کل کشور به بررسی جایگاه نظارتی سازمان بازرسی و برنامه هاي آن براي

 
نظارت بر سازمان ها و جلوگیري از وقوع جرایم پرداخته است. 

از وظایف اصلی قوه قضاییه همان طور که در قانون اساسی هم آمده است، نظارت بر اجراي صحیح قوانین است. رهبر انقلاب هم در
دیدار اخیرشان این مطالبه را داشتند و تأکید کردند که باید بر قوانین نظارت باشد. سازمان بازرسی کل کشور -که این امر را باید
هدایت کند و ناظر باشد- چه اقداماتی را می تواند در این عرصه داشته باشد؟ همان طور که اشاره کردید براساس اصل 174 قانون
اساسی دو وظیفه ي سنگین، یعنی نظارت بر اجراي صحیح قوانین در همه ي دستگاه هاي اداري کشور و نظارت بر حُسن جریان امور
برعهده ي سازمان بازرسی کل کشور گذاشته است که زیر نظر مستقیم ریاست محترم قوه ي قضاییه اداره می شود. البتّه نظارت بر
حُسن جریان امور، مهمتر از نظارت بر اجراي صحیح قوانین است. وقتی در سال 82 به همراه آقاي رئیسی و مدیران سازمان به محضر
رهبر انقلاب رسیدیم، ایشان بر این نکته تأکید داشتند که باید نظارت ها دقیق صورت بگیرد و فرمودند که هر سه قوه از این مطلب

 
استقبال کنند و سازمان بازرسی را نقطه ي امید و اتکاء بدانند. این رسالت اصلی سازمان است. 

 
 

اصولاً سه عامل مهم در توفیق یک دستگاه، یک کشور و یک مجموعه وجود دارد. اولین عامل، وجود قوانین و مقررات متناسب با آن
کشور و دستگاه است. دومین عامل مجریان صالح و شایسته و باتجربه و سومین عامل نظارت است. اگر به این سه عامل توجه نشود
قطعاً آن کشور و آن دستگاه آسیب هاي فراوانی خواهد خورد. امروز بخشی از این آسیب ها و فساد هایی که در کشور شاهدش
هستیم ناشی از بخشی از این سه عامل است. یا بعضاً قوانین ما متناسب نیست یا بعضی از مجریان ما شایسته نیستند یا نظارت ها به



خوبی و کارآمد و به موقع اعمال نمی شود؛ بنابراین نظارت براي هر سه قوه و براي همه ي سطوح مدیریتی پیش بینی شده خیلی
اهمیت دارد. علاوه بر آن سازمان بازرسی کل کشور موظف است که بر کل مجموعه ي اداري کشور حتی بخش هاي اداري-مالی قوه

 
ي قضاییه و مجلس شوراي اسلامی نظارت داشته باشد. 

ما درباره ي انجام این دو مأموریت در این دوره ي تحول قوه ي قضاییه، پیشنهاد هایی را در قالب سند تحول براساس بررسی هاي
انجام شده و کار کارشناسی که در ابتداي امسال صورت گرفت، به استحضار ریاست محترم قوه رساندیم که تصویب و ابلاغ شد. ما
الان براساس آن سند، داریم کارهایمان را دنبال می کنیم. امّا لازمه ي تحول در هر مجموعه اي شناسایی چالش ها و آسیب هاي آن
مجموعه و کاستی ها و عواملی است که موجب عدم تحقق اهداف آن سازمان می شود و به تناسب و اقتضاي این چالش ها باید به
دنبال رفع و برطرف کردن باشیم. ما مجموعاً بیش از سی آسیب و چالش را در سازمان شناسایی کردیم. ما سیزده چالش کانونی مثل
عدم نظارت پذیري بعضی از دستگاه ها و مدیران، قوانین ناکارآمد و نامتناسب با اقتضائات امروز و عدم اطلاع مدیران دستگاه هاي

 
اجرایی و مردم نسبت به حقوق و قوانین و مقرراتشان داریم. 

ما متناسب با این چالش ها شاخص هایی را تعریف کردیم و براي هر چالش یک راهبرد، و براي هر راهبرد، چند شاخص تحول و ده
ها برنامه ي عملیاتی براي تحقق این سند پیش بینی کردیم. بخشی از آن در مورد ساختار درونی سازمان است که اصلاحاتی را آغاز
کردیم و بخش دیگر آن مربوط به خارج از سازمان و نیروي انسانی است که داریم دنبال می کنیم. تحول یک ضرورت اجتناب ناپذیر و
مطالبه ي رهبر انقلاب و مردم از قوه ي قضائیه است که ما در این مسیر داریم گام برمی داریم و معتقد هستیم که با سرعت هم باید
این گام ها را برداشت. البته مقاومت هایی هم قطعاً با تحول خواهد شد، امّا همان طور که حضرت آیت االله خامنه اي فرمودند باید با

 
توکل بر خدا و استقامت و مبتنی بر مبانی دینی و ارزش هاي اسلامی و قانونی این برنامه و سند تحول را دنبال کرد. 

اقدامات پیشگیرانه ي سازمان در فرآیند هاي بازرسی از دستگاه ها چیست؟ یکی از رویکرد هاي ما در دوره ي جدید توجه به اقدامات
نظارتی یعنی تقدم داشتن و مقدم داشتن نظارت با هدف پیشگیري است. اینکه در قانون اساسی آمده نظارت بر اجراي صحیح قوانین
و حُسن جریان امور در آن پیشگیري و اصلاح امور مستتر است. یعنی لازمه ي نظارت و خروجی نظارت و اثر اقدامات نظارتی باید
پیشگیري از تخلف و فساد و جرم باشد. البته ممکن است با همه ي اقدامات پیشگیرانه چه از سوي دستگاه هاي نظارتی بیرون
دستگاه هاي اجرایی و چه از مجموعه ي نهاد هاي نظارتی خود دستگاه هاي اجرایی یا مدیران دستگاه هاي اجرایی کسی بخواهد از

 
قانون تخطی و تخلف کند و مرتکب جرمی شود که باید برخورد لازم با او صورت بگیرد و به هیچ وجه مسامحه اي با کسی نشود. 

امّا ما اصل را در سازمان، نظارت به منظور پیشگیري از انحراف از قوانین می دانیم. هم هزینه ي آن کمتر است و هم نتیجه اش زودتر
حاصل می شود تا اینکه ما بخواهیم یک گزارش یا پیشنهاد هایی بدهیم که مدتی طول می کشد تا آن پیشنهاد ها اجرا شود. تأکید ما
در دوره ي جدید بر پیشگیري در حین اقدامات نظارتی و بازرسی است. یعنی همکاران ما وقتی در دستگاه اجرایی براي انجام
مأموریتشان مستقر می شوند، اگر مشاهده کردند که اقدامی می خواهد برخلاف قوانین صورت بگیرد، همان جا جلوي آن را بگیرند و
پیشگیري کنند. یکی از بند هاي ماده ي یازده قانونِ تشکیل سازمان، گزارش هاي هشداري است که سازمان بازرسی در صورت اطلاع
از تخلّف باید گزارش را به دستگاه هاي اجرایی و مسئولین دستگاه هاي اجرایی ارسال کند. ما وظیفه داریم از تصمیم و اقدام خلافی
که دارد انجام می شود و یا گرفته شده است، از تداومش جلوگیري کنیم. ما در سال صد ها گزارش هشداري به دستگاه هاي اجرایی
براي جلوگیري از تصمیم خلاف یا متوقف کردن اقدام خلاف ارسال کرده ایم و نوعاً هم مورد استقبال دستگاه هاي اجرایی قرار می
گیرد. چراکه اگر پیشگیري شود و هشدار و تذکر داده شود که اتفاقی نیفتد و یا از ادامه ي اتفاقی جلوگیري شود، هزینه اش براي
مدیران هم کمتر می شود. چون اگر تخلفی صورت بگیرد، مدیران باید پاسخ بدهند و برخورد قضائی با آن ها می شود. قاعدتاً باید از

 
این هشدار ها استقبال کنند و نوعاً هم استقبال می کنند. 

- بعضاً شنیده می شود که برخی از دستگاه ها از این هشدار ها استقبال نمی کنند. آیا سازمان بازرسی با کسی تعارف دارد؟ این سؤال



در ذهن مردم است که چرا فلان مسئولی که تخلفش اثبات شده، بعد از اتمام مسئولیتش به تخلفش رسیدگی می شود. همان طور
که عرض کردم ما طبق ماده ي 11 گزارش هاي هشداري می دهیم، اگر توجه کردند که فب ها و مقصود حاصل خواهد شد. اما اگر به
هشدار و تذکر سازمان توجه نکردند، قطعاً اگر جرمی واقع شده باشد، گزارش آن جرم تهیه می شود و به مرجع قضایی یا به هیئت
هاي رسیدگی به تخلفات اداري ارسال می شود. گزارش هایی که ما به مرجع قضائی یا تخلفات اداري می دهیم حسب قانون خارج از
نوبت و با فوریت رسیدگی می شود. علاوه بر آن ما نسبت به وظایفی که به عهده ي دستگاه ها بوده و انجام ندادند مثل سیل سال
گذشته، لایروبی بستر بعضی از رودخانه ها، جلوگیري از تصرف حریم رودخانه ها و جلوگیري از ساخت و ساز ها در مسیر رودخانه ها
و مسیل ها که منجر به خسارت هاي مادي و جانی غیرقابل جبران شده، ورود و مطالبه می کنیم و در دستور کار قرار می دهیم. یا در
مورد مسکن که امروزه معضل جدي کشور است، تکالیفی به عهده ي دستگاه هاي مربوطه در مورد ساخت مسکن، ایجاد سامانه ي
املاك براي کنترل املاك، دریافت مالیات از خانه هاي خالی و... بوده که بخشی از این گرانی ها و افسارگسیختگی ها در بازار مسکن

 
ناشی از عدم انجام تکالیف دستگاه ها بوده که ما در دستور کار قرار دادیم. 

ما معتقدیم که باید نمونه هاي متعددي از این نوع اقدامات را در این دوره انجام بدهیم تا مسئولی در بخشی از دستگاه هاي اجرایی
تصور نکند که اگر امروز کاري کرد کسی از او سؤال نمی کند و وقتی دوره ي خدمتش تمام شد در حاشیه ي امن قرار می گیرد. به
هیچ وجه برنامه هاي ما این چنین نیست که ما کوتاهی کنیم و این ملاحظه را داشته باشیم که این مدیر مثلاً چهار تا کار خوب انجام
داده که البته قابل تقدیر است و ما باید نسبت به اقدامات خوبش تقدیر و تشکر کنیم، اما نسبت به کار هایی که باید انجام می داده و
انجام نداده و یا کار هاي خلافی که انجام داده، بی تفاوت باشیم. بلکه باید پاسخگو باشد و برخورد لازم و بدون ملاحظه باید انجام
شود. بسیاري از پرونده هایی که امروز در مراجع قضائی مطرح است، منشأ آن گزارش هاي سازمان بازرسی است. پرونده هایی که این

 
روز ها مطرح است، بخشی از آن ها مبتنی بر بازرسی ها و گزارش هاي سازمان بازرسی است. 

- رهبر انقلاب در دیدار مسئولین قوه ي قضاییه از لزوم تحول در این نهاد سخن گفتند. سازمان بازرسی و قوه ي قضاییه براي تحقق
بخشیدن این مسئله چه اقدامات و برنامه هایی را در دستور کار دارد؟ موانع پیش روي این تحول و چگونگی اجرایی شدن آن
چیست؟ یکی از مهم ترین موانع و چالش هاي پیش روي تحول، نبودن نگاه تحولی در بدنه هست که رهبر انقلاب هم به درستی و
کاملاً کارشناسی به این نکته اشاره کردند که این نگاه تحولی نباید محدود به مدیران عالی دستگاه قضایی شود. این موضوع باید در
کل بدنه ي قوه ي قضاییه ایجاد شود. گفتمان تحول باید با برگزاري جلسات، با طرح موضوع و ضرورت هاي تحول و با الزامات تحول
بیان این موضوع و انتخاب مدیران میانی که قائل و معتقد به تحول باشند، صورت بگیرد. البته یکی از موانع تحول ما بحث ساختار و

 
اعتبارات است. اعتباراتی که امروز قوه قضاییه و بخش هاي آن دارند متناسب با برنامه ي تحول نیست. 

یکی از اقدامات ما در برنامه ي تحول این است که با سرعت به شکایات و دعاوي مردم در مراجع قضایی و نسبت به شکایات مردم در
دستگاه هاي اجرایی رسیدگی کنیم. طبق آماري که ما در پانزده ماه اخیر بعد از حضور آیت االله رئیسی داشتیم، شکایات و اعلامات
مردم نسبت به دستگاه هاي اجرایی بیش از دو برابر افزایش پیدا کرده است. البته این ناشی از امید مردم نسبت به دوره ي جدید، به
ویژه مدیریت عالی قوه قضاییه است که می خواهد مشکلات را حل کند و مردم هم در عمل دیدند. هم بحث مبارزه با فساد و هم
رسیدگی به مشکلات مردم در حدود اختیارات قوه قضاییه است. البته ساختار و نیروي انسانی ما هیچ تفاوتی نسبت به قبل از پانزده
ماه گذشته نکرده است و باید در سیاست هاي کلی برنامه ي هفتم و قانون برنامه ي هفتم به آن توجه شود و درصد اعتبارات قوه
قضاییه از اعتبارات عمومی کشور از 2/9 که الان هست افزایش پیدا کند تا ما بتوانیم پاسخگوي مطالبات و نیاز هاي مطرح امروز

 
باشیم. 

نکته ي دیگري که به نظر من در این دوره ي تحول هم در قوه ي قضاییه و هم در بخش هاي آن بسیار حائز اهمیت است و به آن
توجه شده و گام هاي خوبی هم برداشته شده است، مردمی کردن قوه ي قضاییه است که رهبر انقلاب نیز به این نکته هم در سال



هاي گذشته و هم در این دیدار اخیرشان به آن اشاره کردند و فرمودند که مشارکت مردم باید افزایش پیدا کند. ببینید ما هرجا مردم
را به حساب آوردیم و ازشان کمک خواستیم و به میدان آمدند موفق شدیم. در جنگ تحمیلی عراق علیه ایران، در جریان مبارزه ي با
گروهک هاي ضد انقلاب به ویژه منافقین اگر واقعاً مردم کمک نمی کردند و خانه هاي تیمی کشف نمی شدند، ما نمی توانستیم با
جریان نفاق پیچیده در کل کشور برخورد کنیم. امروز هم همین طور است. ما اگر بخواهیم قوه ي قضائیه و سازمان بازرسی کل کشور

 
در تراز نظام مقدس جمهوري اسلامی و در زمینه ي گام دوم انقلاب داشته باشیم، باید از ظرفیت مردم به خوبی استفاده کنیم. 

- با توجه به بحث تحولی که گفتید، شاید درون قوه قضاییه یک رخوت و یا یک مقاومتی باشد. اگر این تغییر حاصل شود چه پیامد
هایی دارد؟ نتیجه ي این تحول چه می شود؟ ببینید حتماً یکی از عوامل مؤثر در تحول، مدیران عالی و حتی میانی یک مجموعه و
یک دستگاه هستند که باید آنچه را که در نگاه تحولی شان هست، در عمل حمایت جدي هم از آن برنامه و نگاه تحولی داشته باشند.
باید جرأت و جسارت و شهامت لازم به مجموعه ي تحت امر هر مدیري داده شود. خوشبختانه در این دوره ي جدید ما هر بار که به
خدمت ریاست قوه قضائیه مشرف شدیم و این موضوع را مطرح کردیم که تصمیم داریم علاوه بر پیشگیري، تذکر و هشدار، نسبت به
هرکس، هر جریان و هر گروهی در هر سطحی با فساد برخورد کنیم، ایشان به ما گفته اند که ما هیچ خط قرمزي نداریم و شما انجام
دهید و من هم کاملاً حمایت می کنم. خب این جرأت را براي زیرمجموعه دو چندان می کند و افزایش می دهد و مدیر و یا قاضی که
می خواهد برخورد کند، با جرأت و جسارت این کار را انجام می دهد. این جسارت و جرأت و شهامت عامل بسیار مهمی در تحول

 
است و تأثیرات زیادي می تواند در مجموعه ي قوه قضاییه به وجود بیاورد. 

- یکی از تأکیداتی که رهبر انقلاب در دیدار اخیر داشتند کمک به حرکت هاي اقتصادي و جلوگیري از تعطیل شدن واحد هاي
تولیدي و اقتصادي کارخانه ها بود. سازمان بازرسی کل کشور در این زمینه چه کمک هایی می تواند انجام دهد؟ از همان زمانی که
آقاي رئیسی، رئیس سازمان بودند موضوع حمایت از سرمایه گذاري سالم و تولیدکننده ها در دستور کار سازمان بود. ما دفتري تحت
عنوان دفتر «حمایت از سرمایه گذاري و تولید» در سازمان بازرسی کل کشور داشتیم که زیر مجموعه ي یکی از معاونت ها بود. ما در
دوره ي جدید این دفتر را ارتقاء دادیم و آن را زیرمجموعه ي حوزه ي ریاست سازمان قرار دادیم تا توجه بیشتري به این موضوع شود.
علاوه بر آن در دوره ي جدید به ویژه در سال جاري بیست وپنج درصد از برنامه هاي بازرسی مان را در راستاي حمایت از تولید و
مسائل مرتبط با تولید پیش بینی کردیم که الان در حال اجراست. مثلاً راجع به تسهیلات بانکی که رهبر انقلاب دغدغه داشتند بر آن
نظارت و در جاي خودش مصرف شود و منحرف نشود، ما موارد متعددي را شناسایی کردیم که به نام تولید میلیارد ها تومان دریافت

 
شده و در بازار سکه و ارز و جا هاي دیگر مصرف شده که ما با آن برخورد کردیم و برگشت داده شد. 

همچنین تکلیفی که بانک ها نسبت به اعطاي تسهیلات به بخش تولید دارند باید تحقق پیدا کند؛ و مشکلات واحد هاي تولیدي که
بخش عمده شان بحث تسهیلات هست مرتفع شود. ما در حوزه ي بیمه، مالیات، گمرك و واردات بی رویه که جزو برنامه هاي سال
جاریست، قانونی داریم که همه ي دستگاه هاي اجرایی را مکلف کرده محصولاتی که مشابه داخلی دارند و خدماتی که در داخل می
شود ارائه کرد، از خارج از کشور حق ندارند این محصولات را خریداري کنند. این قانون مصوبه ي مجلس است و ما داریم این را
نظارت می کنیم که این اتفاق صورت نگیرد. علاوه بر آن ما واحد هاي تولیدي که مشکل داشتند را شناسایی کردیم و موانع این واحد
هاي تولیدي را شناسایی کردیم و به بخش هاي مختلف منعکس کردیم؛ و همکاران ما در سراسر کشور در واحد هاي تولیدي حضور
پیدا می کنند. ما جلساتی را در این راستا با واحد هاي تولیدي که مشکل دارند برگزار کردیم و در آینده هم برگزار می کنیم. ما یک
سامانه ي رسیدگی به شکایات هم داریم که اگر واحد هاي تولیدي موردي نسبت به دستگاه هاي اجرایی دارند را همکاران ما بتوانند
پیگیري و رسیدگی کنند. البته در چارچوب اختیارات قانونی که وجود دارد ما حتماً پیگیري و کمک می کنیم که موارد متعددي هم

 
از اقدامات حمایتی از سوي سازمان انجام شده است. 

یکی از اولویت هاي اصلی سازمان حمایت از تولید و سرمایه گذاري است. در این سال هاي اخیر به ویژه ده سال گذشته، رهبر انقلاب



شعار این سال ها را برگرفته از مسائل اقتصادي انتخاب کردند. دو سال را اقتصاد مقاومتی و سال گذشته را رونق تولید و امسال را
جهش تولید نامیدند. اهمیت این نامگذاري ها به این دلیل است که امروز مسئله ي اصلی ما مسئله ي اقتصاد و معیشت مردم است.
آنچه که مردم را رنج می دهد و دچار مشکل کرده و دشمن را نسبت به آن حساس و متمرکز کرده فشار هاي اقتصادي و تحریم ها و
مسائل اقتصادي است. والاّ از نظر نظامی و امنیتی اقتدار جمهوري اسلامی در منطقه و در دنیا بر کسی پوشیده نیست. امروز مسئله ي
اصلی کشور اقتصاد و معیشت مردم است و ما به عنوان یک اولویت جدي و قوه ي قضائیه به عنوان اولویت اصلی به دنبال پیگیري

 
رفع موانع و مشکلات حوزه ي تولید و کارآفرینی هستیم. 

- در مورد نوسانات قیمت ارز، قوه قضاییه و سازمان بازرسی چه کاري می توانند انجام دهند؟ آیا الان اقدامی از طرف قوه قضاییه
صورت گرفته است؟ آیا سازمان بازرسی وظیفه اي در این باره دارد و می تواند ورود کند؟ ببینید یکی از اولویت هاي ما در این دوره
ي جدید، مسئله محوري است. یعنی توجه به مسائلی که امروز دغدغه ي مردم و رهبر انقلاب است. یکی از مسائلی که امروز جزو
مشکلات اقتصادي و بخش تولید هست، تسهیلات ارزي است. چه ارز دولتی و چه ارز نیمایی که امروز ما مشکلاتی را در این زمینه
داریم؛ بنابراین سازمان بازرسی، دادستانی کل کشور و معاونت پیشگیري از وقوع جرم در قوه ي قضائیه با هماهنگی ما موضوعات ارزي
را رصد و پیگیري می کنند. ما مشکلاتی که در این زمینه بوده را دنبال کردیم و به رئیس کل بانک مرکزي اعلام کردیم. ما به
دادستانی کل کشور هم اعلام کردیم هر کسی که تعهد ارزي داشته و به تکلیفش عمل نکرده، اسامی شان را اعلام کند تا ما حتماً
پیگیري و برخورد کنیم. اصلاً ما بخشی از گرانی ارز را ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي می دانیم. رئیس کل بانک مرکزي تعهدات
ارزي را حدود 25 میلیارد دلار اعلام کرده اند. این ها ارز هایی است که تعهد داده اند که برگردانند و برنگرداندند و مهلت داده شده تا
پایان تیرماه آن ها را برگردانند. ما هم از دو ماه قبل فهرست اشخاص حقیقی و حقوقی را گرفتیم و داریم دنبال می کنیم و دادستانی

 
هم پاي کار هست که برخورد قضائی کند. اگر ارز ها را برگرداندند که فبها، وگرنه حتماً برخورد قضائی لازم است که انجام شود. 

- یکی از کار هاي لازم در مبارزه با فساد که رهبر انقلاب نیز بار ها به آن اشاره کردند، نظارت هاي مردمی است. براي نظارت ها و
گزارش هاي مردمی زیرساخت هاي حقوقی در قوه قضاییه لازم است. آیا در سازمان بازرسی جایگاهی در این باره وجود دارد؟ و چه
زیرساخت هاي حقوقی براي آن مدنظر قرار گرفته است؟ قوه قضاییه و همه ي دستگاه هاي اجرایی مخصوصاً سازمان بازرسی که
وظیفه ي نظارتی بر عهده شان هست باید از ظرفیت مردم و نهاد هاي مردمی و تشکل هاي غیردولتی استفاده کنند. خوشبختانه ما
در سازمان هم این ظرفیت را داریم و پیش بینی شده که از نهاد هاي مردمی و از کسانی که دغدغه ي فساد و دغدغه ي رفع مشکل
جامعه را دارند استفاده کنیم. براي همین ما در معاونت حقوقی مان یک اداره کلی را پیش بینی کردیم و در تشکیلاتمان تحت عنوان
«مرکز رسیدگی به شکایات و نظارت همگانی» مصوب شده است. سالانه چند هزار شکایت و اعلام نسبت به دستگاه هاي اجرایی در
این سامانه ثبت می شود. علاوه بر آن ما بیش از پنج هزار بازرس افتخاري در کل کشور داریم که قرار است آن را توسعه دهیم و براي
آن ها کد تعریف کنیم. من قبلاً هم اعلام کردم که سامانه ي گزارشگران فساد به زودي راه اندازي میشود. تعدادي از بازرسان
افتخاري ما از کارکنان دستگاه هاي اجرایی و تعدادي از بازنشستگان و تعدادي هم از مردم عادي و بعضاً خبرنگار و دانشجو و از قشر
هاي مختلف هستند که بدون استخدام و بدون اینکه رابطه ي استخدامی با سازمان داشته باشند، یک کد به آن ها داده می شود.

 
تأکید ما بر این است که در شهرستان ها و نقاط دوردست حتماً این بازرسی را در این دوره ي جدید تقویت کنیم. 

ما در این دوره ي جدید رویکردمان در سازمان بازرسی پیگیري شفافیت فعالیت هاي دستگاه هاي اجرایی است. ما معتقدیم شفافیت
فوق العاده در کاهش فساد و تخلف اهمیت دارد و همه باید خودشان را در اتاق هاي شیشه اي و در معرض نظارت ببینند. یکی از
الزامات این شفافیت ایجاد سامانه هاي الکترونیکی است. سامانه هایی که بخشی از آن ایجاد شده و باید تکمیل شود و سازمان باید به
همه ي سامانه هاي دستگاه هاي اجرایی براي رصد کردن فعالیتشان وصل شود. ما داریم یک سامانه ي دیگري را هم تحت عنوان
«قانون بان» طراحی می کنیم که البته ممکن است چندماه طراحی آن طول بکشد. تمام قوانین و مقررات کشور در این سامانه درج و
منعکس می شود و فعالیت دستگاه ها با این سامانه رصد می شود. یعنی فعالیتشان را با قوانین و مقرراتی که مرتبط با هر دستگاه



 
هست را سنجش و ارزیابی می کنیم. 

رویکرد دیگر ما مطالبه گري است. این رویکرد در مقابل پاسخگویی و پاسخ خواهی از دستگاه ها است. باید همه نسبت به مسئولیتی
که دارند، چه در دوره اي که الان هستند و چه در دوره ي گذشته که مسئولیتی داشتند پاسخگو باشند و ما مطالبه خواهیم کرد. این
هم یکی از رویکرد هاي جدي ما هست. رویکرد بعدي، مردمی کردن سازمان و استفاده ي از ظرفیت هاي مردمی است. مثل بازرسان
افتخاري و نهاد هاي غیردولتی. رویکرد دیگر ارزیابی عملکرد دستگاه هاي اجرایی است که چه میزان مبتنی بر قانون ارتقاء سلامت
نظام اداري اند و سطح سلامت اداري دستگاه ها به چه شکل است. ما دستگاه هایی که از سلامت اداري بیشتري برخوردار باشند را

 
تشویق می کنیم. 

رهبر انقلاب نیز در دیدار سال 82 این نکته را فرمودند. همچنین ریاست محترم قوه هم به ما تأکید کردند که مدیران شجاع و
پاکدست و داراي حسن عمل را تشویق و به افکار عمومی معرفی کنید. علاوه بر اینکه ما باید با مفسدین برخورد کنیم و احیاناً لازم
باشد آن ها را به مردم معرفی کنیم، کسانی هم که خوب کار می کنند کم نیستند. ما نیرو هاي کارآمد، دلسوز، پاي کار و خوش نام

 
زیاد داریم که باید آن ها را هم معرفی و تشویق کنیم. 

البته ما یک شورایی تحت عنوان شوراي دستگاه هاي نظارتی داریم که متشکل از سازمان بازرسی، دیوان محاسبات، وزارت اطلاعات،
معاونت نظارت مجلس، رئیس سازمان مدیریت برنامه ریزي کشور است و شش نفر عضو دارد. یکی از وظایف این شورا ارزیابی عملکرد

 
دستگاه هاي اجرایی است؛ و آن هایی که سلامت اداري بیشتر دارند را تشویق کند. 

ما بیش از ششصد NGO یا تشکل غیردولتی داریم که اطلاعاتشان را گرفتیم و تعدادي از این ها در حال همکاري با ما هستند و می
خواهیم این ها را تقویت کنیم. اخیراً هم ریاست محترم قوه دستورالعملی به همه ي بخش هاي قوه ي قضائیه ابلاغ کردند که بخشی
از آن دستورالعمل هم مربوط به ما می شود که راجعِ به کارگیري نهاد هاي مردمی و مشارکت نهاد هاي غیردولتی در انجام مأموریت
هایمان است. با توسعه ي این برنامه و ارتقاء کیفیت آن، این ظرفیت بیش از ظرفیت سازمان بازرسی می تواند به ما در نظارت بر

 
دستگاه هاي اجرایی و ارتقاء سلامت نظام اداري کمک کند. 

- در مورد گزارش هاي مردمی شما چه شیوه اي را پیشنهاد می دهید؟ افرادي که در شبکه هاي اجتماعی فعالیت دارند و می
خواهند تخلفی را گزارش دهند، سازوکار ارسال گزارش تخلف چگونه است؟ آیا این سامانه جوابگوي دریافت گزارش ها هست؟ آیا
کسی که گزارش ارسال می کند، پاسخی هم از جانب سازمان بازرسی دریافت می کند که به شبکه هاي اجتماعی متوسل نشود؟ ما
یک سامانه اي از قبل داریم که مربوط به شکایات و اعلامات است و اگر کسی شکایتی داشته باشد، در آن سامانه شکایتش را ثبت می
کند و یک کد رهگیري دریافت می کند که با آن کد می تواند نتیجه ي شکایتش را بررسی کند. گاهی قانع می شود و گاهی قانع
نمی شود، و اصرار می کند که پرونده دنبال شود. یک بخش دیگر آن سامانه اختصاص به اعلامات دارد. یعنی کسی شاکی نیست و
بدون اسم و مشخصات یک سوء جریانی را گزارش می کند که آن هم بررسی می شود. اگر قابل توجه و مقرون به صحت باشد، مورد
پیگیري قرار می گیرد. امّا گزینه اي که ما می خواهیم به آن اضافه کنیم، دادن کد به افراد تحت عنوان ناظر افتخاري است. یعنی

 
شعار ما این است که هر ایرانی یک ناظر باشد. ما این موضوع را می خواهیم دنبال کنیم. 

ما در اصل هشتم قانون اساسی هم، بحث امربه معروف و نهی ازمنکر را داریم که وظیفه ي آحاد مردم است. مخصوصاً نسبت به
حکومت و حاکمیت که امربه معروف و نهی ازمنکر کنند. این وظیفه ي شرعی، ملی و اسلامی همه ي مردم است، منتها به کسانی که
در این سامانه کد داده می شود، گزارش هایشان را به بخش هاي مختلف چه در مرکز و چه در استان ها منعکس می کنند و مورد
رسیدگی قرار می گیرد. گاهی اوقات لازم هست از آن شخصی که گزارش فسادي می دهد، دعوت شود و توضیحات بیشتري نسبت به



آن گزارش بدهد، و اگر نیاز بود مستندات دیگري تهیه کند. اگر لازم باشد با تشخیص سازمان نتیجه ي کار حتماً به گزارشگر فساد
منعکس می شود. گاهی ممکن است گزارش جنبه ي کیفري داشته باشد که باید مرجع قضائی رسیدگی و حکم قطعی را صادر کند.

 
آن موقع امکان اطلاع رسانی است. 

ببینید تا وقتی که جرمی محرز و قطعی نشده، امکان اطلاع رسانی اش نیست. گاهی بحث هاي منافی عفت و امثال آن است که اصلاً
امکان اطلاع رسانی نیست؛ بنابراین همه ي مواردي که گزارشگران فساد گزارش می دهند، ممکن است نتیجه اش به خودشان
منعکس نشود. ولی این امکان هست که ما بخشی از نتیجه را به خودشان اعلام کنیم. ما این اطمینان را به همه ي گزارشگران فساد
می دهیم که اگر گزارششان مقرون به صحت و مستند باشد، حتماً ترتیب اثر داده و پیگیري می شود و نیازي به استفاده از فضاي
مجازي براي اطلاع رسانی نیست. مگر اینکه موردي باشد که ما نتوانیم کاري کنیم و مربوط به دستگاه دیگري باشد که باید آنجا
رسیدگی کند. والاّ موضوعاتی که مرتبط با کار سازمان باشد و منعکس کنند و مستند هم باشد ما این تضمین را می دهیم که حتماً

 
پیگیري کنیم. 

- امنیت این گزارشگران چگونه تأمین می شود؟ آیا کسانی که فسادي را گزارش می کنند نسبت به امنیتشان باید نگران باشند؟
سازمان چه برنامه اي در این باره دارد؟ ما دو نوع حمایت از گزارشگران فساد مدنظرمان است. البته سوت زنان مربوط به کسانی می
شود که در دستگاه هاي اجرایی شاغل هستند و وقتی متوجه فسادي می شوند اصطلاحاً سوت می زنند و اطلاع می دهند که باید
سریعاً رسیدگی شود. گزارشگران فساد اعم از سوت زنان و غیر سوت زنان هستند. بخشی از آن ها در جامعه هستند و گزارشی می
دهند، چه بسا هیچ تهدیدي هم متوجه شان نباشد. چون در هیچ دستگاهی شاغل نیستند که تهدیدي متوجه آن ها باشد. ما نسبت
به کسانی که از درون دستگاه هاي اجرایی گزارش می دهند که البته این گزارش ها هم دقیق تر، هم متقن تر و هم مستندتر هست،
ما هم حمایت مادي و هم حمایت معنوي می کنیم. در مورد حمایت مادي ما پیش بینی هایی در اعتباراتمان کردیم که اگر کسی
گزارشی راجع به فسادي به ما داد، پاداشی به او بدهیم. اگر هزینه اي براي مستند کردن، پیگیري گزارش و انجام سفر براي بررسی

 
داشت، ما هزینه هایش را علاوه بر پاداش به او می دهیم. البته این چنین مواردي داشتیم و این کار را کردیم. 



 
 

نکته ي دومی که دغدغه ي همه ي گزارشگران فساد هست، بحث حمایت معنوي است که مورد اذیت و آزار و تهدید قرار نگیرند. این
موضوع هم در قانون ارتقاء سلامت نظام اداري پیش بینی شده که باید حمایت شوند؛ و هم در لایحه اي تحت عنوان حمایت از
گزارشگران فساد در مجلس مطرح شده است. اگر موردي هم به ما گزارش شود که مورد تهدید قرار گرفته است، چه توسط دستگاه
اجرایی و مدیر دستگاه اجرایی، و چه در بخش هاي دیگر، ما آن را دنبال می کنیم تا هم برخورد شود و هم از گزارشگر فساد صیانت
می کنیم تا کسی متعرض آن نشوند. ما تا به حال موردي نداشتیم که اعلام کند که مورد تهدید قرار گرفته است و ما از او حمایت

 
کنیم. 

دیدگاهی وجود دارد که اگر تخلفی باشد نباید عمومی و رسانه اي شود و ممکن است مردم به نظام بدبین شوند. نظر جناب عالی در
مورد رسانه اي شدن تخلفات چیست؟ این رویه سابقاً نبود. از اواخر دوره ي گذشته ي قوه ي قضائیه شروع شد و در دوره ي جدید
خیلی بروز و نمود بیشتري پیدا کرد. علت اینکه رهبر انقلاب اجازه دادند که این موضوعات رسانه اي شود و دادگاه هایشان علنی
برگزار شود، این است که تقریباً عده ي زیادي از مردم تصور می کردند که با فساد هاي کلان، مخصوصاً با دانه درشت ها و کسانی که
به مقامات و مسئولین کشور منصوب اند، برخورد نمی شود؛ و با چندتا آدم بیچاره برخورد می کنند؛ و این نتیجه گیري می شد و
دشمن هم این تحلیل را می کرد که فساد سیستمی است و کل کشور را فرا گرفته است. در حالی که اعتقاد ما این چنین نیست که
فساد سیستمی شده است. من فکر می کنم این اجازه داده شد که دادگاه ها علنی و رسانه اي شود تا نشان داده شود هر شخصی در
هر سطحی که فساد کند، نظام با او برخورد می کند ولو منصوب به عالی ترین مقامات کشور باشد و یا سال ها در قوه ي قضائیه

 
مسئولیت داشته است. نمونه هایش را هم شنیده و دیدیده اید. براي همین هم دیدگاه مردم در نظرسنجی ها تغییر کرده است. 



اعتقاد من این است که تدبیر و مدیریت درست که تا به حال بوده، حتماً در کاهش جرم و جسارت براي تخلف مؤثر خواهد بود و
هزینه ي جرم و فساد را افزایش می دهد. بعضی ها ممکن است اگر جریمه ي مالی و یا زندان شوند خیلی برایشان سنگین نباشد، اما

حیثیت و آبرو برایشان خیلی مهم است. خود این عوامل پیشگیري از فساد و بالا بردن هزینه ي جرم و فساد در جامعه است.



بخشی از گرانی ارز را ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي می دانیم/ فعالیت

دستگاه ها با سامانه «قانون بان» رصد می شود

منبع: نماشماره خبر:  157  |  تاریخ: 1399/04/30

حجت الاسلام درویشیان گفت: راجع به تسهیلات بانکی که رهبر انقلاب دغدغه داشتند در جاي خودش مصرف شود و
منحرف نشود، موارد متعددي را شناسایی کردیم که به نام تولید میلیاردها تومان دریافت شده است.

حجت الاسلام درویشیان گفت: راجع به تسهیلات بانکی که رهبر
انقلاب دغدغه داشتند در جاي خودش مصرف شود و منحرف نشود،
موارد متعددي را شناسایی کردیم که به نام تولید میلیاردها تومان

 
دریافت شده است. 

به گزارش نما، حضرت آیت االله خامنه اي در ارتباط تصویري با
همایش سراسري قوه قضائیه، به نظارت بر حُسن اجراي قوانین،

 
بعنوان یکی از مهمترین وظایف قانونی قوّه ي قضائیّه اشاره کردند. 

پایگاه اطلاع رسانی KHAMENEI.IR به همین مناسبت در گفت
وگو با حجت الاسلام حسن درویشیان، رئیس سازمان بازرسی کل کشور به بررسی جایگاه نظارتی سازمان بازرسی و برنامه هاي آن

 
براي نظارت بر سازمان ها و جلوگیري از وقوع جرائم پرداخته است. 

از وظایف اصلی قوه ي قضائیه همان طور که در قانون اساسی هم آمده است، نظارت بر اجراي صحیح قوانین است. رهبر انقلاب هم در
دیدار اخیرشان این مطالبه را داشتند و تأکید کردند که باید بر قوانین نظارت باشد. سازمان بازرسی کل کشور -که این امر را باید

 
هدایت کند و ناظر باشد- چه اقداماتی را می تواند در این عرصه داشته باشد؟ 

همان طور که اشاره کردید براساس اصل 174 قانون اساسی دو وظیفه ي سنگین، یعنی نظارت بر اجراي صحیح قوانین در همه ي
دستگاه هاي اداري کشور و نظارت بر حُسن جریان امور برعهده ي سازمان بازرسی کل کشور گذاشته است که زیر نظر مستقیم
ریاست محترم قوه ي قضائیه اداره می شود. البتّه نظارت بر حُسن جریان امور، مهمتر از نظارت بر اجراي صحیح قوانین است. وقتی در
سال 82 به همراه آقاي رئیسی و مدیران سازمان به محضر رهبر انقلاب رسیدیم، ایشان بر این نکته تأکید داشتند که باید نظارت ها
دقیق صورت بگیرد و فرمودند که هر سه قوه از این مطلب استقبال کنند و سازمان بازرسی را نقطه ي امید و اتکاء بدانند. این رسالت

 
اصلی سازمان است. 

اصولاً سه عامل مهم در توفیق یک دستگاه، یک کشور و یک مجموعه وجود دارد. اولین عامل، وجود قوانین و مقررات متناسب با آن
کشور و دستگاه است. دومین عامل مجریان صالح و شایسته و باتجربه و سومین عامل نظارت است. اگر به این سه عامل توجه نشود
قطعاً آن کشور و آن دستگاه آسیب هاي فراوانی خواهد خورد. امروز بخشی از این آسیب ها و فسادهایی که در کشور شاهدش هستیم
ناشی از بخشی از این سه عامل است. یا بعضاً قوانین ما متناسب نیست یا بعضی از مجریان ما شایسته نیستند یا نظارت ها به خوبی و
کارآمد و به موقع اعمال نمی شود. بنابراین نظارت براي هر سه قوه و براي همه ي سطوح مدیریتی پیش بینی شده خیلی اهمیت
دارد. علاوه بر آن سازمان بازرسی کل کشور موظف است که بر کل مجموعه ي اداري کشور حتی بخش هاي اداري-مالی قوه ي



 
قضائیه و مجلس شوراي اسلامی نظارت داشته باشد. 

ما درباره ي انجام این دو مأموریت در این دوره ي تحول قوه ي قضائیه، پیشنهادهایی را در قالب سند تحول براساس بررسی هاي
انجام شده و کار کارشناسی که در ابتداي امسال صورت گرفت، به استحضار ریاست محترم قوه رساندیم که تصویب و ابلاغ شد. ما
الان براساس آن سند، داریم کارهایمان را دنبال می کنیم. امّا لازمه ي تحول در هر مجموعه اي شناسایی چالش ها و آسیب هاي آن
مجموعه و کاستی ها و عواملی است که موجب عدم تحقق اهداف آن سازمان می شود و به تناسب و اقتضاي این چالش ها باید به
دنبال رفع و برطرف کردن باشیم. ما مجموعاً بیش از سی آسیب و چالش را در سازمان شناسایی کردیم. ما سیزده چالش کانونی مثل
عدم نظارت پذیري بعضی از دستگاه ها و مدیران، قوانین ناکارآمد و نامتناسب با اقتضائات امروز و عدم اطلاع مدیران دستگاه هاي

 
اجرایی و مردم نسبت به حقوق و قوانین و مقرراتشان داریم. 

ما متناسب با این چالش ها شاخص هایی را تعریف کردیم و براي هر چالش یک راهبرد، و براي هر راهبرد، چند شاخص تحول و ده
ها برنامه ي عملیاتی براي تحقق این سند پیش بینی کردیم. بخشی از آن در مورد ساختار درونی سازمان است که اصلاحاتی را آغاز
کردیم و بخش دیگر آن مربوط به خارج از سازمان و نیروي انسانی است که داریم دنبال می کنیم. تحول یک ضرورت اجتناب ناپذیر و
مطالبه ي رهبر انقلاب و مردم از قوه ي قضائیه است که ما در این مسیر داریم گام برمی داریم و معتقد هستیم که با سرعت هم باید
این گام ها را برداشت. البته مقاومت هایی هم قطعاً با تحول خواهد شد، امّا همان طور که حضرت آیت االله خامنه اي فرمودند باید با

 
توکل بر خدا و استقامت و مبتنی بر مبانی دینی و ارزش هاي اسلامی و قانونی این برنامه و سند تحول را دنبال کرد. 

 
اقدامات پیشگیرانه ي سازمان در فرآیندهاي بازرسی از دستگاه ها چیست؟ 

یکی از رویکردهاي ما در دوره ي جدید توجه به اقدامات نظارتی یعنی تقدم داشتن و مقدم داشتن نظارت با هدف پیشگیري است.
اینکه در قانون اساسی آمده نظارت بر اجراي صحیح قوانین و حُسن جریان امور در آن پیشگیري و اصلاح امور مستتر است. یعنی
لازمه ي نظارت و خروجی نظارت و اثر اقدامات نظارتی باید پیشگیري از تخلف و فساد و جرم باشد. البته ممکن است با همه ي
اقدامات پیشگیرانه چه از سوي دستگاه هاي نظارتی بیرون دستگاه هاي اجرایی و چه از مجموعه ي نهادهاي نظارتی خود دستگاه
هاي اجرایی یا مدیران دستگاه هاي اجرایی کسی بخواهد از قانون تخطی و تخلف کند و مرتکب جرمی شود که باید برخورد لازم با او

 
صورت بگیرد و به هیچ وجه مسامحه اي با کسی نشود. 

امّا ما اصل را در سازمان، نظارت به منظور پیشگیري از انحراف از قوانین می دانیم. هم هزینه ي آن کمتر است و هم نتیجه اش زودتر
حاصل می شود تا اینکه ما بخواهیم یک گزارش یا پیشنهادهایی بدهیم که مدتی طول می کشد تا آن پیشنهادها اجرا شود. تأکید ما
در دوره ي جدید بر پیشگیري در حین اقدامات نظارتی و بازرسی است. یعنی همکاران ما وقتی در دستگاه اجرایی براي انجام
مأموریتشان مستقر می شوند، اگر مشاهده کردند که اقدامی می خواهد برخلاف قوانین صورت بگیرد، همان جا جلوي آن را بگیرند و
پیشگیري کنند. یکی از بندهاي ماده ي یازده قانونِ تشکیل سازمان، گزارش هاي هشداري است که سازمان بازرسی در صورت اطلاع
از تخلّف باید گزارش را به دستگاه هاي اجرایی و مسئولین دستگاه هاي اجرایی ارسال کند. ما وظیفه داریم از تصمیم و اقدام خلافی
که دارد انجام می شود و یا گرفته شده است، از تداومش جلوگیري کنیم. ما در سال صدها گزارش هشداري به دستگاه هاي اجرایی
براي جلوگیري از تصمیم خلاف یا متوقف کردن اقدام خلاف ارسال کرده ایم و نوعاً هم مورد استقبال دستگاه هاي اجرایی قرار می
گیرد. چراکه اگر پیشگیري شود و هشدار و تذکر داده شود که اتفاقی نیفتد و یا از ادامه ي اتفاقی جلوگیري شود، هزینه اش براي
مدیران هم کمتر می شود. چون اگر تخلفی صورت بگیرد، مدیران باید پاسخ بدهند و برخورد قضائی با آن ها می شود. قاعدتاً باید از

 
این هشدارها استقبال کنند و نوعاً هم استقبال می کنند. 



بعضاً شنیده می شود که برخی از دستگاه ها از این هشدارها استقبال نمی کنند. آیا سازمان بازرسی با کسی تعارف دارد؟ این سؤال

 
در ذهن مردم است که چرا فلان مسئولی که تخلفش اثبات شده، بعد از اتمام مسئولیتش به تخلفش رسیدگی می شود. 

همان طور که عرض کردم ما طبق ماده ي 11 گزارش هاي هشداري می دهیم، اگر توجه کردند که فبها و مقصود حاصل خواهد شد.
اما اگر به هشدار و تذکر سازمان توجه نکردند، قطعاً اگر جرمی واقع شده باشد، گزارش آن جرم تهیه می شود و به مرجع قضائی یا به
هیئت هاي رسیدگی به تخلفات اداري ارسال می شود. گزارش هایی که ما به مرجع قضائی یا تخلفات اداري می دهیم حسب قانون
خارج از نوبت و با فوریت رسیدگی می شود. علاوه بر آن ما نسبت به وظایفی که به عهده ي دستگاه ها بوده و انجام ندادند مثل سیل
سال گذشته، لایروبی بستر بعضی از رودخانه ها، جلوگیري از تصرف حریم رودخانه ها و جلوگیري از ساخت وسازها در مسیر رودخانه
ها و مسیل ها که منجر به خسارت هاي مادي و جانی غیرقابل جبران شده، ورود و مطالبه می کنیم و در دستور کار قرار می دهیم. یا
در مورد مسکن که امروزه معضل جدي کشور است، تکالیفی به عهده ي دستگاه هاي مربوطه در مورد ساخت مسکن، ایجاد سامانه ي
املاك براي کنترل املاك، دریافت مالیات از خانه هاي خالی و... بوده که بخشی از این گرانی ها و افسارگسیختگی ها در بازار مسکن

 
ناشی از عدم انجام تکالیف دستگاه ها بوده که ما در دستور کار قرار دادیم. 

ما معتقدیم که باید نمونه هاي متعددي از این نوع اقدامات را در این دوره انجام بدهیم تا مسئولی در بخشی از دستگاه هاي اجرایی
تصور نکند که اگر امروز کاري کرد کسی از او سؤال نمی کند و وقتی دوره ي خدمتش تمام شد در حاشیه ي امن قرار می گیرد. به
هیچ وجه برنامه هاي ما این چنین نیست که ما کوتاهی کنیم و این ملاحظه را داشته باشیم که این مدیر مثلاً چهار تا کار خوب انجام
داده که البته قابل تقدیر است و ما باید نسبت به اقدامات خوبش تقدیر و تشکر کنیم، اما نسبت به کارهایی که باید انجام می داده و
انجام نداده و یا کارهاي خلافی که انجام داده، بی تفاوت باشیم. بلکه باید پاسخگو باشد و برخورد لازم و بدون ملاحظه باید انجام شود.
بسیاري از پرونده هایی که امروز در مراجع قضائی مطرح است، منشأ آن گزارش هاي سازمان بازرسی است. پرونده هایی که این روزها

 
مطرح است، بخشی از آن ها مبتنی بر بازرسی ها و گزارش هاي سازمان بازرسی است. 

رهبر انقلاب در دیدار مسئولین قوه ي قضائیه از لزوم تحول در این نهاد سخن گفتند. سازمان بازرسی و قوه ي قضائیه براي تحقق
بخشیدن این مسئله چه اقدامات و برنامه هایی را در دستور کار دارد؟ موانع پیش روي این تحول و چگونگی اجرایی شدن آن

 
چیست؟ 

یکی از مهم ترین موانع و چالش هاي پیش روي تحول، نبودن نگاه تحولی در بدنه هست که رهبر انقلاب هم به درستی و کاملاً
کارشناسی به این نکته اشاره کردند که این نگاه تحولی نباید محدود به مدیران عالی دستگاه قضائی شود. این موضوع باید در کل بدنه
ي قوه ي قضائیه ایجاد شود. گفتمان تحول باید با برگزاري جلسات، با طرح موضوع و ضرورت هاي تحول و با الزامات تحول بیان این
موضوع و انتخاب مدیران میانی که قائل و معتقد به تحول باشند، صورت بگیرد. البته یکی از موانع تحول ما بحث ساختار و اعتبارات

 
است. اعتباراتی که امروز قوه ي قضائیه و بخش هاي آن دارند متناسب با برنامه ي تحول نیست. 

یکی از اقدامات ما در برنامه ي تحول این است که با سرعت به شکایات و دعاوي مردم در مراجع قضائی و نسبت به شکایات مردم در
دستگاه هاي اجرایی رسیدگی کنیم. طبق آماري که ما در پانزده ماه اخیر بعد از حضور آیت االله رئیسی داشتیم، شکایات و اعلامات
مردم نسبت به دستگاه هاي اجرایی بیش از دو برابر افزایش پیدا کرده است. البته این ناشی از امید مردم نسبت به دوره ي جدید، به
ویژه مدیریت عالی قوه ي قضائیه است که می خواهد مشکلات را حل کند و مردم هم در عمل دیدند. هم بحث مبارزه با فساد و هم
رسیدگی به مشکلات مردم در حدود اختیارات قوه ي قضائیه است. البته ساختار و نیروي انسانی ما هیچ تفاوتی نسبت به قبل از
پانزده ماه گذشته نکرده است و باید در سیاست هاي کلی برنامه ي هفتم و قانون برنامه ي هفتم به آن توجه شود و درصد اعتبارات
قوه ي قضائیه از اعتبارات عمومی کشور از 2/9 که الان هست افزایش پیدا کند تا ما بتوانیم پاسخگوي مطالبات و نیازهاي مطرح امروز



 
باشیم. 

نکته ي دیگري که به نظر من در این دوره ي تحول هم در قوه ي قضائیه و هم در بخش هاي آن بسیار حائز اهمیت است و به آن
توجه شده و گام هاي خوبی هم برداشته شده است، مردمی کردن قوه ي قضائیه است که رهبر انقلاب نیز به این نکته هم در سال
هاي گذشته و هم در این دیدار اخیرشان به آن اشاره کردند و فرمودند که مشارکت مردم باید افزایش پیدا کند. ببینید ما هرجا مردم
را به حساب آوردیم و ازشان کمک خواستیم و به میدان آمدند موفق شدیم. در جنگ تحمیلی عراق علیه ایران، در جریان مبارزه ي با
گروهک هاي ضد انقلاب به ویژه منافقین اگر واقعاً مردم کمک نمی کردند و خانه هاي تیمی کشف نمی شدند، ما نمی توانستیم با
جریان نفاق پیچیده در کل کشور برخورد کنیم. امروز هم همین طور است. ما اگر بخواهیم قوه ي قضائیه و سازمان بازرسی کل کشور

 
در تراز نظام مقدس جمهوري اسلامی و در زمینه ي گام دوم انقلاب داشته باشیم، باید از ظرفیت مردم به خوبی استفاده کنیم. 

با توجه به بحث تحولی که گفتید، شاید درون قوه قضائیه یک رخوت و یا یک مقاومتی باشد. اگر این تغییر حاصل شود چه پیامدهایی

 
دارد؟ نتیجه ي این تحول چه می شود؟ 

ببینید حتماً یکی از عوامل مؤثر در تحول، مدیران عالی و حتی میانی یک مجموعه و یک دستگاه هستند که باید آنچه را که در نگاه
تحولی شان هست، در عمل حمایت جدي هم از آن برنامه و نگاه تحولی داشته باشند. باید جرأت و جسارت و شهامت لازم به
مجموعه ي تحت امر هر مدیري داده شود. خوشبختانه در این دوره ي جدید ما هر بار که به خدمت ریاست قوه قضائیه مشرف شدیم
و این موضوع را مطرح کردیم که تصمیم داریم علاوه بر پیشگیري، تذکر و هشدار، نسبت به هرکس، هر جریان و هر گروهی در هر
سطحی با فساد برخورد کنیم، ایشان به ما گفته اند که ما هیچ خط قرمزي نداریم و شما انجام دهید و من هم کاملاً حمایت می کنم.
خب این جرأت را براي زیرمجموعه دو چندان می کند و افزایش می دهد و مدیر و یا قاضی که می خواهد برخورد کند، با جرأت و
جسارت این کار را انجام می دهد. این جسارت و جرأت و شهامت عامل بسیار مهمی در تحول است و تأثیرات زیادي می تواند در

 
مجموعه ي قوه ي قضائیه به وجود بیاورد. 

یکی از تأکیداتی که رهبر انقلاب در دیدار اخیر داشتند کمک به حرکت هاي اقتصادي و جلوگیري از تعطیل شدن واحدهاي تولیدي

 
و اقتصادي کارخانه ها بود. سازمان بازرسی کل کشور در این زمینه چه کمک هایی می تواند انجام دهد؟ 

از همان زمانی که آقاي رئیسی، رئیس سازمان بودند موضوع حمایت از سرمایه گذاري سالم و تولیدکننده ها در دستور کار سازمان
بود. ما دفتري تحت عنوان دفتر «حمایت از سرمایه گذاري و تولید» در سازمان بازرسی کل کشور داشتیم که زیر مجموعه ي یکی از
معاونت ها بود. ما در دوره ي جدید این دفتر را ارتقاء دادیم و آن را زیرمجموعه ي حوزه ي ریاست سازمان قرار دادیم تا توجه
بیشتري به این موضوع شود. علاوه بر آن در دوره ي جدید به ویژه در سال جاري بیست وپنج درصد از برنامه هاي بازرسی مان را در
راستاي حمایت از تولید و مسائل مرتبط با تولید پیش بینی کردیم که الان در حال اجراست. مثلاً راجع به تسهیلات بانکی که رهبر
انقلاب دغدغه داشتند بر آن نظارت و در جاي خودش مصرف شود و منحرف نشود، ما موارد متعددي را شناسایی کردیم که به نام

 
تولید میلیاردها تومان دریافت شده و در بازار سکه و ارز و جاهاي دیگر مصرف شده که ما با آن برخورد کردیم و برگشت داده شد. 

همچنین تکلیفی که بانک ها نسبت به اعطاي تسهیلات به بخش تولید دارند باید تحقق پیدا کند. و مشکلات واحدهاي تولیدي که
بخش عمده شان بحث تسهیلات هست مرتفع شود. ما در حوزه ي بیمه، مالیات، گمرك و واردات بی رویه که جزو برنامه هاي سال
جاریست، قانونی داریم که همه ي دستگاه هاي اجرایی را مکلف کرده محصولاتی که مشابه داخلی دارند و خدماتی که در داخل می
شود ارائه کرد، از خارج از کشور حق ندارند این محصولات را خریداري کنند. این قانون مصوبه ي مجلس است و ما داریم این را
نظارت می کنیم که این اتفاق صورت نگیرد. علاوه بر آن ما واحدهاي تولیدي که مشکل داشتند را شناسایی کردیم و موانع این



واحدهاي تولیدي را شناسایی کردیم و به بخش هاي مختلف منعکس کردیم. و همکاران ما در سراسر کشور در واحدهاي تولیدي
حضور پیدا می کنند. ما جلساتی را در این راستا با واحدهاي تولیدي که مشکل دارند برگزار کردیم و در آینده هم برگزار می کنیم. ما
یک سامانه ي رسیدگی به شکایات هم داریم که اگر واحدهاي تولیدي موردي نسبت به دستگاه هاي اجرایی دارند را همکاران ما
بتوانند پیگیري و رسیدگی کنند. البته در چارچوب اختیارات قانونی که وجود دارد ما حتماً پیگیري و کمک می کنیم که موارد

 
متعددي هم از اقدامات حمایتی از سوي سازمان انجام شده است. 

یکی از اولویت هاي اصلی سازمان حمایت از تولید و سرمایه گذاري است. در این سال هاي اخیر به ویژه ده سال گذشته، رهبر انقلاب
شعار این سال ها را برگرفته از مسائل اقتصادي انتخاب کردند. دو سال را اقتصاد مقاومتی و سال گذشته را رونق تولید و امسال را
جهش تولید نامیدند. اهمیت این نامگذاري ها به این دلیل است که امروز مسئله ي اصلی ما مسئله ي اقتصاد و معیشت مردم است.
آنچه که مردم را رنج می دهد و دچار مشکل کرده و دشمن را نسبت به آن حساس و متمرکز کرده فشارهاي اقتصادي و تحریم ها و
مسائل اقتصادي است. والاّ از نظر نظامی و امنیتی اقتدار جمهوري اسلامی در منطقه و در دنیا بر کسی پوشیده نیست. امروز مسئله ي
اصلی کشور اقتصاد و معیشت مردم است و ما به عنوان یک اولویت جدي و قوه ي قضائیه به عنوان اولویت اصلی به دنبال پیگیري

 
رفع موانع و مشکلات حوزه ي تولید و کارآفرینی هستیم. 

در مورد نوسانات قیمت ارز، قوه ي قضائیه و سازمان بازرسی چه کاري می توانند انجام دهند؟ آیا الان اقدامی از طرف قوه ي قضائیه

 
صورت گرفته است؟ آیا سازمان بازرسی وظیفه اي در این باره دارد و می تواند ورود کند؟ 

ببینید یکی از اولویت هاي ما در این دوره ي جدید، مسئله محوري است. یعنی توجه به مسائلی که امروز دغدغه ي مردم و رهبر
انقلاب است. یکی از مسائلی که امروز جزو مشکلات اقتصادي و بخش تولید هست، تسهیلات ارزي است. چه ارز دولتی و چه ارز
نیمایی که امروز ما مشکلاتی را در این زمینه داریم. بنابراین سازمان بازرسی، دادستانی کل کشور و معاونت پیشگیري از وقوع جرم در
قوه ي قضائیه با هماهنگی ما موضوعات ارزي را رصد و پیگیري می کنند. ما مشکلاتی که در این زمینه بوده را دنبال کردیم و به
رئیس کل بانک مرکزي اعلام کردیم. ما به دادستانی کل کشور هم اعلام کردیم هر کسی که تعهد ارزي داشته و به تکلیفش عمل
نکرده، اسامی شان را اعلام کند تا ما حتماً پیگیري و برخورد کنیم. اصلاً ما بخشی از گرانی ارز را ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي
می دانیم. رئیس کل بانک مرکزي تعهدات ارزي را حدود 25 میلیارد دلار اعلام کرده اند. این ها ارزهایی است که تعهد داده اند که
برگردانند و برنگرداندند و مهلت داده شده تا پایان تیرماه آن ها را برگردانند. ما هم از دو ماه قبل فهرست اشخاص حقیقی و حقوقی را
گرفتیم و داریم دنبال می کنیم و دادستانی هم پاي کار هست که برخورد قضائی کند. اگر ارزها را برگرداندند که فبها، وگرنه حتماً

 
برخورد قضائی لازم است که انجام شود. 

یکی از کارهاي لازم در مبارزه با فساد که رهبر انقلاب نیز بارها به آن اشاره کردند، نظارت هاي مردمی است. براي نظارت ها و گزارش
هاي مردمی زیرساخت هاي حقوقی در قوه ي قضائیه لازم است. آیا در سازمان بازرسی جایگاهی در این باره وجود دارد؟ و چه

 
زیرساخت هاي حقوقی براي آن مدنظر قرار گرفته است؟ 

قوه ي قضائیه و همه ي دستگاه هاي اجرایی مخصوصاً سازمان بازرسی که وظیفه ي نظارتی بر عهده شان هست باید از ظرفیت مردم
و نهادهاي مردمی و تشکل هاي غیردولتی استفاده کنند. خوشبختانه ما در سازمان هم این ظرفیت را داریم و پیش بینی شده که از
نهادهاي مردمی و از کسانی که دغدغه ي فساد و دغدغه ي رفع مشکل جامعه را دارند استفاده کنیم. براي همین ما در معاونت
حقوقی مان یک اداره کلی را پیش بینی کردیم و در تشکیلاتمان تحت عنوان «مرکز رسیدگی به شکایات و نظارت همگانی» مصوب
شده است. سالانه چند هزار شکایت و اعلام نسبت به دستگاه هاي اجرایی در این سامانه ثبت می شود. علاوه بر آن ما بیش از پنج
هزار بازرس افتخاري در کل کشور داریم که قرار است آن را توسعه دهیم و براي آن ها کد تعریف کنیم. من قبلاً هم اعلام کردم که



سامانه ي گزارشگران فساد به زودي راه اندازي میشود. تعدادي از بازرسان افتخاري ما از کارکنان دستگاه هاي اجرایی و تعدادي از
بازنشستگان و تعدادي هم از مردم عادي و بعضاً خبرنگار و دانشجو و از قشرهاي مختلف هستند که بدون استخدام و بدون اینکه
رابطه ي استخدامی با سازمان داشته باشند، یک کد به آن ها داده می شود. تأکید ما بر این است که در شهرستان ها و نقاط دوردست

 
حتماً این بازرسی را در این دوره ي جدید تقویت کنیم. 

ما در این دوره ي جدید رویکردمان در سازمان بازرسی پیگیري شفافیت فعالیت هاي دستگاه هاي اجرایی است. ما معتقدیم شفافیت
فوق العاده در کاهش فساد و تخلف اهمیت دارد و همه باید خودشان را در اتاق هاي شیشه اي و در معرض نظارت ببینند. یکی از
الزامات این شفافیت ایجاد سامانه هاي الکترونیکی است. سامانه هایی که بخشی از آن ایجاد شده و باید تکمیل شود و سازمان باید به
همه ي سامانه هاي دستگاه هاي اجرایی براي رصد کردن فعالیتشان وصل شود. ما داریم یک سامانه ي دیگري را هم تحت عنوان
«قانون بان» طراحی می کنیم که البته ممکن است چندماه طراحی آن طول بکشد. تمام قوانین و مقررات کشور در این سامانه درج و
منعکس می شود و فعالیت دستگاه ها با این سامانه رصد می شود. یعنی فعالیتشان را با قوانین و مقرراتی که مرتبط با هر دستگاه

 
هست را سنجش و ارزیابی می کنیم. 

رویکرد دیگر ما مطالبه گري است. این رویکرد در مقابل پاسخگویی و پاسخ خواهی از دستگاه ها است. باید همه نسبت به مسئولیتی
که دارند، چه در دوره اي که الان هستند و چه در دوره ي گذشته که مسئولیتی داشتند پاسخگو باشند و ما مطالبه خواهیم کرد. این
هم یکی از رویکردهاي جدي ما هست. رویکرد بعدي، مردمی کردن سازمان و استفاده ي از ظرفیت هاي مردمی است. مثل بازرسان
افتخاري و نهادهاي غیردولتی. رویکرد دیگر ارزیابی عملکرد دستگاه هاي اجرایی است که چه میزان مبتنی بر قانون ارتقاء سلامت
نظام اداري اند و سطح سلامت اداري دستگاه ها به چه شکل است. ما دستگاه هایی که از سلامت اداري بیشتري برخوردار باشند را

 
تشویق می کنیم. 

رهبر انقلاب نیز در دیدار سال 82 این نکته را فرمودند. همچنین ریاست محترم قوه هم به ما تأکید کردند که مدیران شجاع و
پاکدست و داراي حسن عمل را تشویق و به افکار عمومی معرفی کنید. علاوه بر اینکه ما باید با مفسدین برخورد کنیم و احیاناً لازم
باشد آن ها را به مردم معرفی کنیم، کسانی هم که خوب کار می کنند کم نیستند. ما نیروهاي کارآمد، دلسوز، پاي کار و خوش نام

 
زیاد داریم که باید آن ها را هم معرفی و تشویق کنیم. 

البته ما یک شورایی تحت عنوان شوراي دستگاه هاي نظارتی داریم که متشکل از سازمان بازرسی، دیوان محاسبات، وزارت اطلاعات،
معاونت نظارت مجلس، رئیس سازمان مدیریت برنامه ریزي کشور است و شش نفر عضو دارد. یکی از وظایف این شورا ارزیابی عملکرد

 
دستگاه هاي اجرایی است. و آن هایی که سلامت اداري بیشتر دارند را تشویق کند. 

ما بیش از ششصد NGO یا تشکل غیردولتی داریم که اطلاعاتشان را گرفتیم و تعدادي از این ها در حال همکاري با ما هستند و می
خواهیم این ها را تقویت کنیم. اخیراً هم ریاست محترم قوه دستورالعملی به همه ي بخش هاي قوه ي قضائیه ابلاغ کردند که بخشی
از آن دستورالعمل هم مربوط به ما می شود که راجعِ به کارگیري نهادهاي مردمی و مشارکت نهادهاي غیردولتی در انجام مأموریت
هایمان است. با توسعه ي این برنامه و ارتقاء کیفیت آن، این ظرفیت بیش از ظرفیت سازمان بازرسی می تواند به ما در نظارت بر

 
دستگاه هاي اجرایی و ارتقاء سلامت نظام اداري کمک کند. 

در مورد گزارش هاي مردمی شما چه شیوه اي را پیشنهاد می دهید؟ افرادي که در شبکه هاي اجتماعی فعالیت دارند و می خواهند
تخلفی را گزارش دهند، سازوکار ارسال گزارش تخلف چگونه است؟ آیا این سامانه جوابگوي دریافت گزارش ها هست؟ آیا کسی که

 
گزارش ارسال می کند، پاسخی هم از جانب سازمان بازرسی دریافت می کند که به شبکه هاي اجتماعی متوسل نشود؟ 



ما یک سامانه اي از قبل داریم که مربوط به شکایات و اعلامات است و اگر کسی شکایتی داشته باشد، در آن سامانه شکایتش را ثبت
می کند و یک کد رهگیري دریافت می کند که با آن کد می تواند نتیجه ي شکایتش را بررسی کند. گاهی قانع می شود و گاهی قانع
نمی شود، و اصرار می کند که پرونده دنبال شود. یک بخش دیگر آن سامانه اختصاص به اعلامات دارد. یعنی کسی شاکی نیست و
بدون اسم و مشخصات یک سوء جریانی را گزارش می کند که آن هم بررسی می شود. اگر قابل توجه و مقرون به صحت باشد، مورد
پیگیري قرار می گیرد. امّا گزینه اي که ما می خواهیم به آن اضافه کنیم، دادن کد به افراد تحت عنوان ناظر افتخاري است. یعنی

 
شعار ما این است که هر ایرانی یک ناظر باشد. ما این موضوع را می خواهیم دنبال کنیم. 

ما در اصل هشتم قانون اساسی هم، بحث امربه معروف و نهی ازمنکر را داریم که وظیفه ي آحاد مردم است. مخصوصاً نسبت به
حکومت و حاکمیت که امربه معروف و نهی ازمنکر کنند. این وظیفه ي شرعی، ملی و اسلامی همه ي مردم است، منتها به کسانی که
در این سامانه کد داده می شود، گزارش هایشان را به بخش هاي مختلف چه در مرکز و چه در استان ها منعکس می کنند و مورد
رسیدگی قرار می گیرد. گاهی اوقات لازم هست از آن شخصی که گزارش فسادي می دهد، دعوت شود و توضیحات بیشتري نسبت به
آن گزارش بدهد، و اگر نیاز بود مستندات دیگري تهیه کند. اگر لازم باشد با تشخیص سازمان نتیجه ي کار حتماً به گزارشگر فساد
منعکس می شود. گاهی ممکن است گزارش جنبه ي کیفري داشته باشد که باید مرجع قضائی رسیدگی و حکم قطعی را صادر کند.

 
آن موقع امکان اطلاع رسانی است. 

ببینید تا وقتی که جرمی محرز و قطعی نشده، امکان اطلاع رسانی اش نیست. گاهی بحث هاي منافی عفت و امثال آن است که اصلاً
امکان اطلاع رسانی نیست. بنابراین همه ي مواردي که گزارشگران فساد گزارش می دهند، ممکن است نتیجه اش به خودشان
منعکس نشود. ولی این امکان هست که ما بخشی از نتیجه را به خودشان اعلام کنیم. ما این اطمینان را به همه ي گزارشگران فساد
می دهیم که اگر گزارششان مقرون به صحت و مستند باشد، حتماً ترتیب اثر داده و پیگیري می شود و نیازي به استفاده از فضاي
مجازي براي اطلاع رسانی نیست. مگر اینکه موردي باشد که ما نتوانیم کاري کنیم و مربوط به دستگاه دیگري باشد که باید آنجا
رسیدگی کند. والاّ موضوعاتی که مرتبط با کار سازمان باشد و منعکس کنند و مستند هم باشد ما این تضمین را می دهیم که حتماً

 
پیگیري کنیم. 

امنیت این گزارشگران چگونه تأمین می شود؟ آیا کسانی که فسادي را گزارش می کنند نسبت به امنیتشان باید نگران باشند؟

 
سازمان چه برنامه اي در این باره دارد؟ 

ما دو نوع حمایت از گزارشگران فساد مدنظرمان است. البته سوت زنان مربوط به کسانی می شود که در دستگاه هاي اجرایی شاغل
هستند و وقتی متوجه فسادي می شوند اصطلاحاً سوت می زنند و اطلاع می دهند که باید سریعاً رسیدگی شود. گزارشگران فساد اعم
از سوت زنان و غیر سوت زنان هستند. بخشی از آن ها در جامعه هستند و گزارشی می دهند، چه بسا هیچ تهدیدي هم متوجه شان
نباشد. چون در هیچ دستگاهی شاغل نیستند که تهدیدي متوجه آن ها باشد. ما نسبت به کسانی که از درون دستگاه هاي اجرایی
گزارش می دهند که البته این گزارش ها هم دقیق تر، هم متقن تر و هم مستندتر هست، ما هم حمایت مادي و هم حمایت معنوي
می کنیم. در مورد حمایت مادي ما پیش بینی هایی در اعتباراتمان کردیم که اگر کسی گزارشی راجع به فسادي به ما داد، پاداشی به
او بدهیم. اگر هزینه اي براي مستند کردن، پیگیري گزارش و انجام سفر براي بررسی داشت، ما هزینه هایش را علاوه بر پاداش به او

 
می دهیم. البته این چنین مواردي داشتیم و این کار را کردیم. 

نکته ي دومی که دغدغه ي همه ي گزارشگران فساد هست، بحث حمایت معنوي است که مورد اذیت و آزار و تهدید قرار نگیرند. این
موضوع هم در قانون ارتقاء سلامت نظام اداري پیش بینی شده که باید حمایت شوند. و هم در لایحه اي تحت عنوان حمایت از



گزارشگران فساد در مجلس مطرح شده است. اگر موردي هم به ما گزارش شود که مورد تهدید قرار گرفته است، چه توسط دستگاه
اجرایی و مدیر دستگاه اجرایی، و چه در بخش هاي دیگر، ما آن را دنبال می کنیم تا هم برخورد شود و هم از گزارشگر فساد صیانت
می کنیم تا کسی متعرض آن نشوند. ما تا به حال موردي نداشتیم که اعلام کند که مورد تهدید قرار گرفته است و ما از او حمایت

 
کنیم. 

دیدگاهی وجود دارد که اگر تخلفی باشد نباید عمومی و رسانه اي شود و ممکن است مردم به نظام بدبین شوند. نظر جناب عالی در

 
مورد رسانه اي شدن تخلفات چیست؟ 

این رویه سابقاً نبود. از اواخر دوره ي گذشته ي قوه ي قضائیه شروع شد و در دوره ي جدید خیلی بروز و نمود بیشتري پیدا کرد.
علت اینکه رهبر انقلاب اجازه دادند که این موضوعات رسانه اي شود و دادگاه هایشان علنی برگزار شود، این است که تقریباً عده ي
زیادي از مردم تصور می کردند که با فسادهاي کلان، مخصوصاً با دانه درشت ها و کسانی که به مقامات و مسئولین کشور منصوب اند،
برخورد نمی شود. و با چندتا آدم بیچاره برخورد می کنند. و این نتیجه گیري می شد و دشمن هم این تحلیل را می کرد که فساد
سیستمی است و کل کشور را فرا گرفته است. در حالی که اعتقاد ما این چنین نیست که فساد سیستمی شده است. من فکر می کنم
این اجازه داده شد که دادگاه ها علنی و رسانه اي شود تا نشان داده شود هر شخصی در هر سطحی که فساد کند، نظام با او برخورد
می کند ولو منصوب به عالی ترین مقامات کشور باشد و یا سال ها در قوه ي قضائیه مسئولیت داشته است. نمونه هایش را هم شنیده

 
و دیدیده اید. براي همین هم دیدگاه مردم در نظرسنجی ها تغییر کرده است. 

اعتقاد من این است که تدبیر و مدیریت درست که تا به حال بوده، حتماً در کاهش جرم و جسارت براي تخلف مؤثر خواهد بود و
هزینه ي جرم و فساد را افزایش می دهد. بعضی ها ممکن است اگر جریمه ي مالی و یا زندان شوند خیلی برایشان سنگین نباشد، اما

حیثیت و آبرو برایشان خیلی مهم است. خود این عوامل پیشگیري از فساد و بالا بردن هزینه ي جرم و فساد در جامعه است.
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رئیس سازمان بازرسی کل کشور گفت: بخشی از گرانی ارز را ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي می دانیم.

 رئیس سازمان بازرسی کل کشور گفت: بخشی از گرانی ارز

 
را ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي می دانیم. 

به گزارش خبرگزاري مهر، حضرت آیت االله خامنه اي در ارتباط تصویري با همایش سراسري قوه قضائیه، به نظارت بر حُسن اجراي

 
قوانین، به عنوان یکی از مهمترین وظایف قانونی قوّه ي قضائیّه اشاره کردند. 

پایگاه اطلاع رسانی KHAMENEI.IR به همین مناسبت در گفت وگو با حجت الاسلام حسن درویشیان، رئیس سازمان بازرسی کل

 
کشور به بررسی جایگاه نظارتی سازمان بازرسی و برنامه هاي آن براي نظارت بر سازمان ها و جلوگیري از وقوع جرایم پرداخته است. 

از وظایف اصلی قوه ي قضائیه همان طور که در قانون اساسی هم آمده است، نظارت بر اجراي صحیح قوانین است. رهبر انقلاب هم در
دیدار اخیرشان این مطالبه را داشتند و تأکید کردند که باید بر قوانین نظارت باشد. سازمان بازرسی کل کشور -که این امر را باید

 
هدایت کند و ناظر باشد- چه اقداماتی را می تواند در این عرصه داشته باشد؟ 

همان طور که اشاره کردید براساس اصل 174 قانون اساسی دو وظیفه ي سنگین، یعنی نظارت بر اجراي صحیح قوانین در همه ي
دستگاه هاي اداري کشور و نظارت بر حُسن جریان امور برعهده ي سازمان بازرسی کل کشور گذاشته است که زیر نظر مستقیم
ریاست محترم قوه ي قضائیه اداره می شود. البتّه نظارت بر حُسن جریان امور، مهمتر از نظارت بر اجراي صحیح قوانین است. وقتی در
سال 82 به همراه آقاي رئیسی و مدیران سازمان به محضر رهبر انقلاب رسیدیم، ایشان بر این نکته تأکید داشتند که باید نظارت ها
دقیق صورت بگیرد و فرمودند که هر سه قوه از این مطلب استقبال کنند و سازمان بازرسی را نقطه ي امید و اتکاء بدانند. این رسالت

 
اصلی سازمان است. 



 
 

اصولاً سه عامل مهم در توفیق یک دستگاه، یک کشور و یک مجموعه وجود دارد. اولین عامل، وجود قوانین و مقررات متناسب با آن
کشور و دستگاه است. دومین عامل مجریان صالح و شایسته و باتجربه و سومین عامل نظارت است. اگر به این سه عامل توجه نشود
قطعاً آن کشور و آن دستگاه آسیب هاي فراوانی خواهد خورد. امروز بخشی از این آسیب ها و فسادهایی که در کشور شاهدش هستیم
ناشی از بخشی از این سه عامل است. یا بعضاً قوانین ما متناسب نیست یا بعضی از مجریان ما شایسته نیستند یا نظارت ها به خوبی و
کارآمد و به موقع اعمال نمی شود. بنابراین نظارت براي هر سه قوه و براي همه ي سطوح مدیریتی پیش بینی شده خیلی اهمیت
دارد. علاوه بر آن سازمان بازرسی کل کشور موظف است که بر کل مجموعه ي اداري کشور حتی بخش هاي اداري-مالی قوه ي

 
قضائیه و مجلس شوراي اسلامی نظارت داشته باشد. 

ما درباره ي انجام این دو مأموریت در این دوره ي تحول قوه ي قضائیه، پیشنهادهایی را در قالب سند تحول براساس بررسی هاي
انجام شده و کار کارشناسی که در ابتداي امسال صورت گرفت، به استحضار ریاست محترم قوه رساندیم که تصویب و ابلاغ شد. ما
الان براساس آن سند، داریم کارهایمان را دنبال می کنیم. امّا لازمه ي تحول در هر مجموعه اي شناسایی چالش ها و آسیب هاي آن
مجموعه و کاستی ها و عواملی است که موجب عدم تحقق اهداف آن سازمان می شود و به تناسب و اقتضاي این چالش ها باید به
دنبال رفع و برطرف کردن باشیم. ما مجموعاً بیش از سی آسیب و چالش را در سازمان شناسایی کردیم. ما سیزده چالش کانونی مثل
عدم نظارت پذیري بعضی از دستگاه ها و مدیران، قوانین ناکارآمد و نامتناسب با اقتضائات امروز و عدم اطلاع مدیران دستگاه هاي

 
اجرایی و مردم نسبت به حقوق و قوانین و مقرراتشان داریم. 

ما متناسب با این چالش ها شاخص هایی را تعریف کردیم و براي هر چالش یک راهبرد، و براي هر راهبرد، چند شاخص تحول و ده
ها برنامه ي عملیاتی براي تحقق این سند پیش بینی کردیم. بخشی از آن در مورد ساختار درونی سازمان است که اصلاحاتی را آغاز
کردیم و بخش دیگر آن مربوط به خارج از سازمان و نیروي انسانی است که داریم دنبال می کنیم. تحول یک ضرورت اجتناب ناپذیر و
مطالبه ي رهبر انقلاب و مردم از قوه ي قضائیه است که ما در این مسیر داریم گام برمی داریم و معتقد هستیم که با سرعت هم باید
این گام ها را برداشت. البته مقاومت هایی هم قطعاً با تحول خواهد شد، امّا همان طور که حضرت آیت االله خامنه اي فرمودند باید با

 
توکل بر خدا و استقامت و مبتنی بر مبانی دینی و ارزش هاي اسلامی و قانونی این برنامه و سند تحول را دنبال کرد. 

 
اقدامات پیشگیرانه ي سازمان در فرآیندهاي بازرسی از دستگاه ها چیست؟ 

یکی از رویکردهاي ما در دوره ي جدید توجه به اقدامات نظارتی یعنی تقدم داشتن و مقدم داشتن نظارت با هدف پیشگیري است.
اینکه در قانون اساسی آمده نظارت بر اجراي صحیح قوانین و حُسن جریان امور در آن پیشگیري و اصلاح امور مستتر است. یعنی



لازمه ي نظارت و خروجی نظارت و اثر اقدامات نظارتی باید پیشگیري از تخلف و فساد و جرم باشد. البته ممکن است با همه ي
اقدامات پیشگیرانه چه از سوي دستگاه هاي نظارتی بیرون دستگاه هاي اجرایی و چه از مجموعه ي نهادهاي نظارتی خود دستگاه
هاي اجرایی یا مدیران دستگاه هاي اجرایی کسی بخواهد از قانون تخطی و تخلف کند و مرتکب جرمی شود که باید برخورد لازم با او

 
صورت بگیرد و به هیچ وجه مسامحه اي با کسی نشود. 

امّا ما اصل را در سازمان، نظارت به منظور پیشگیري از انحراف از قوانین می دانیم. هم هزینه ي آن کمتر است و هم نتیجه اش زودتر
حاصل می شود تا اینکه ما بخواهیم یک گزارش یا پیشنهادهایی بدهیم که مدتی طول می کشد تا آن پیشنهادها اجرا شود. تأکید ما
در دوره ي جدید بر پیشگیري در حین اقدامات نظارتی و بازرسی است. یعنی همکاران ما وقتی در دستگاه اجرایی براي انجام
مأموریتشان مستقر می شوند، اگر مشاهده کردند که اقدامی می خواهد برخلاف قوانین صورت بگیرد، همان جا جلوي آن را بگیرند و
پیشگیري کنند. یکی از بندهاي ماده ي یازده قانونِ تشکیل سازمان، گزارش هاي هشداري است که سازمان بازرسی در صورت اطلاع
از تخلّف باید گزارش را به دستگاه هاي اجرایی و مسئولین دستگاه هاي اجرایی ارسال کند. ما وظیفه داریم از تصمیم و اقدام خلافی
که دارد انجام می شود و یا گرفته شده است، از تداومش جلوگیري کنیم. ما در سال صدها گزارش هشداري به دستگاه هاي اجرایی
براي جلوگیري از تصمیم خلاف یا متوقف کردن اقدام خلاف ارسال کرده ایم و نوعاً هم مورد استقبال دستگاه هاي اجرایی قرار می
گیرد. چراکه اگر پیشگیري شود و هشدار و تذکر داده شود که اتفاقی نیفتد و یا از ادامه ي اتفاقی جلوگیري شود، هزینه اش براي
مدیران هم کمتر می شود. چون اگر تخلفی صورت بگیرد، مدیران باید پاسخ بدهند و برخورد قضائی با آن ها می شود. قاعدتاً باید از

 
این هشدارها استقبال کنند و نوعاً هم استقبال می کنند. 

بعضاً شنیده می شود که برخی از دستگاه ها از این هشدارها استقبال نمی کنند. آیا سازمان بازرسی با کسی تعارف دارد؟ این سوال

 
در ذهن مردم است که چرا فلان مسئولی که تخلفش اثبات شده، بعد از اتمام مسئولیتش به تخلفش رسیدگی می شود. 

همان طور که عرض کردم ما طبق ماده ي 11 گزارش هاي هشداري می دهیم، اگر توجه کردند که فبها و مقصود حاصل خواهد شد.
اما اگر به هشدار و تذکر سازمان توجه نکردند، قطعاً اگر جرمی واقع شده باشد، گزارش آن جرم تهیه می شود و به مرجع قضائی یا به
هیئت هاي رسیدگی به تخلفات اداري ارسال می شود. گزارش هایی که ما به مرجع قضائی یا تخلفات اداري می دهیم حسب قانون
خارج از نوبت و با فوریت رسیدگی می شود. علاوه بر آن ما نسبت به وظایفی که به عهده ي دستگاه ها بوده و انجام ندادند مثل سیل
سال گذشته، لایروبی بستر بعضی از رودخانه ها، جلوگیري از تصرف حریم رودخانه ها و جلوگیري از ساخت وسازها در مسیر رودخانه
ها و مسیل ها که منجر به خسارت هاي مادي و جانی غیرقابل جبران شده، ورود و مطالبه می کنیم و در دستور کار قرار می دهیم. یا
در مورد مسکن که امروزه معضل جدي کشور است، تکالیفی به عهده ي دستگاه هاي مربوطه در مورد ساخت مسکن، ایجاد سامانه ي
املاك براي کنترل املاك، دریافت مالیات از خانه هاي خالی و… بوده که بخشی از این گرانی ها و افسارگسیختگی ها در بازار مسکن

 
ناشی از عدم انجام تکالیف دستگاه ها بوده که ما در دستور کار قرار دادیم. 

ما معتقدیم که باید نمونه هاي متعددي از این نوع اقدامات را در این دوره انجام بدهیم تا مسئولی در بخشی از دستگاه هاي اجرایی
تصور نکند که اگر امروز کاري کرد کسی از او سوال نمی کند و وقتی دوره ي خدمتش تمام شد در حاشیه ي امن قرار می گیرد. به
هیچ وجه برنامه هاي ما این چنین نیست که ما کوتاهی کنیم و این ملاحظه را داشته باشیم که این مدیر مثلاً چهار تا کار خوب انجام
داده که البته قابل تقدیر است و ما باید نسبت به اقدامات خوبش تقدیر و تشکر کنیم، اما نسبت به کارهایی که باید انجام می داده و
انجام نداده و یا کارهاي خلافی که انجام داده، بی تفاوت باشیم. بلکه باید پاسخگو باشد و برخورد لازم و بدون ملاحظه باید انجام شود.
بسیاري از پرونده هایی که امروز در مراجع قضائی مطرح است، منشأ آن گزارش هاي سازمان بازرسی است. پرونده هایی که این روزها

 
مطرح است، بخشی از آن ها مبتنی بر بازرسی ها و گزارش هاي سازمان بازرسی است. 



رهبر انقلاب در دیدار مسئولین قوه ي قضائیه از لزوم تحول در این نهاد سخن گفتند. سازمان بازرسی و قوه ي قضائیه براي تحقق
بخشیدن این مسئله چه اقدامات و برنامه هایی را در دستور کار دارد؟ موانع پیش روي این تحول و چگونگی اجرایی شدن آن

 
چیست؟ 

یکی از مهم ترین موانع و چالش هاي پیش روي تحول، نبودن نگاه تحولی در بدنه هست که رهبر انقلاب هم به درستی و کاملاً
کارشناسی به این نکته اشاره کردند که این نگاه تحولی نباید محدود به مدیران عالی دستگاه قضائی شود. این موضوع باید در کل بدنه
ي قوه ي قضائیه ایجاد شود. گفتمان تحول باید با برگزاري جلسات، با طرح موضوع و ضرورت هاي تحول و با الزامات تحول بیان این
موضوع و انتخاب مدیران میانی که قائل و معتقد به تحول باشند، صورت بگیرد. البته یکی از موانع تحول ما بحث ساختار و اعتبارات

 
است. اعتباراتی که امروز قوه ي قضائیه و بخش هاي آن دارند متناسب با برنامه ي تحول نیست. 

یکی از اقدامات ما در برنامه ي تحول این است که با سرعت به شکایات و دعاوي مردم در مراجع قضائی و نسبت به شکایات مردم در
دستگاه هاي اجرایی رسیدگی کنیم. طبق آماري که ما در پانزده ماه اخیر بعد از حضور آیت االله رئیسی داشتیم، شکایات و اعلامات
مردم نسبت به دستگاه هاي اجرایی بیش از دو برابر افزایش پیدا کرده است. البته این ناشی از امید مردم نسبت به دوره ي جدید، به
ویژه مدیریت عالی قوه ي قضائیه است که می خواهد مشکلات را حل کند و مردم هم در عمل دیدند. هم بحث مبارزه با فساد و هم
رسیدگی به مشکلات مردم در حدود اختیارات قوه ي قضائیه است. البته ساختار و نیروي انسانی ما هیچ تفاوتی نسبت به قبل از
پانزده ماه گذشته نکرده است و باید در سیاست هاي کلی برنامه ي هفتم و قانون برنامه ي هفتم به آن توجه شود و درصد اعتبارات
قوه ي قضائیه از اعتبارات عمومی کشور از 2/9 که الان هست افزایش پیدا کند تا ما بتوانیم پاسخگوي مطالبات و نیازهاي مطرح امروز

 
باشیم. 

نکته ي دیگري که به نظر من در این دوره ي تحول هم در قوه ي قضائیه و هم در بخش هاي آن بسیار حائز اهمیت است و به آن
توجه شده و گام هاي خوبی هم برداشته شده است، مردمی کردن قوه ي قضائیه است که رهبر انقلاب نیز به این نکته هم در سال
هاي گذشته و هم در این دیدار اخیرشان به آن اشاره کردند و فرمودند که مشارکت مردم باید افزایش پیدا کند. ببینید ما هرجا مردم
را به حساب آوردیم و ازشان کمک خواستیم و به میدان آمدند موفق شدیم. در جنگ تحمیلی عراق علیه ایران، در جریان مبارزه ي با
گروهک هاي ضد انقلاب به ویژه منافقین اگر واقعاً مردم کمک نمی کردند و خانه هاي تیمی کشف نمی شدند، ما نمی توانستیم با
جریان نفاق پیچیده در کل کشور برخورد کنیم. امروز هم همین طور است. ما اگر بخواهیم قوه ي قضائیه و سازمان بازرسی کل کشور

 
در تراز نظام مقدس جمهوري اسلامی و در زمینه ي گام دوم انقلاب داشته باشیم، باید از ظرفیت مردم به خوبی استفاده کنیم. 

با توجه به بحث تحولی که گفتید، شاید درون قوه قضائیه یک رخوت و یا یک مقاومتی باشد. اگر این تغییر حاصل شود چه پیامدهایی

 
دارد؟ نتیجه ي این تحول چه می شود؟ 

ببینید حتماً یکی از عوامل مؤثر در تحول، مدیران عالی و حتی میانی یک مجموعه و یک دستگاه هستند که باید آنچه را که در نگاه
تحولی شان هست، در عمل حمایت جدي هم از آن برنامه و نگاه تحولی داشته باشند. باید جرأت و جسارت و شهامت لازم به
مجموعه ي تحت امر هر مدیري داده شود. خوشبختانه در این دوره ي جدید ما هر بار که به خدمت ریاست قوه قضائیه مشرف شدیم
و این موضوع را مطرح کردیم که تصمیم داریم علاوه بر پیشگیري، تذکر و هشدار، نسبت به هرکس، هر جریان و هر گروهی در هر
سطحی با فساد برخورد کنیم، ایشان به ما گفته اند که ما هیچ خط قرمزي نداریم و شما انجام دهید و من هم کاملاً حمایت می کنم.
خب این جرأت را براي زیرمجموعه دو چندان می کند و افزایش می دهد و مدیر و یا قاضی که می خواهد برخورد کند، با جرأت و
جسارت این کار را انجام می دهد. این جسارت و جرأت و شهامت عامل بسیار مهمی در تحول است و تأثیرات زیادي می تواند در

 
مجموعه ي قوه ي قضائیه به وجود بیاورد. 



یکی از تأکیداتی که رهبر انقلاب در دیدار اخیر داشتند کمک به حرکت هاي اقتصادي و جلوگیري از تعطیل شدن واحدهاي تولیدي

 
و اقتصادي کارخانه ها بود. سازمان بازرسی کل کشور در این زمینه چه کمک هایی می تواند انجام دهد؟ 

از همان زمانی که آقاي رئیسی، رئیس سازمان بودند موضوع حمایت از سرمایه گذاري سالم و تولیدکننده ها در دستور کار سازمان
بود. ما دفتري تحت عنوان دفتر «حمایت از سرمایه گذاري و تولید» در سازمان بازرسی کل کشور داشتیم که زیر مجموعه ي یکی از
معاونت ها بود. ما در دوره ي جدید این دفتر را ارتقا دادیم و آن را زیرمجموعه ي حوزه ي ریاست سازمان قرار دادیم تا توجه بیشتري
به این موضوع شود. علاوه بر آن در دوره ي جدید به ویژه در سال جاري بیست وپنج درصد از برنامه هاي بازرسی مان را در راستاي
حمایت از تولید و مسائل مرتبط با تولید پیش بینی کردیم که الان در حال اجراست. مثلاً راجع به تسهیلات بانکی که رهبر انقلاب
دغدغه داشتند بر آن نظارت و در جاي خودش مصرف شود و منحرف نشود، ما موارد متعددي را شناسایی کردیم که به نام تولید

 
میلیاردها تومان دریافت شده و در بازار سکه و ارز و جاهاي دیگر مصرف شده که ما با آن برخورد کردیم و برگشت داده شد. 

همچنین تکلیفی که بانک ها نسبت به اعطاي تسهیلات به بخش تولید دارند باید تحقق پیدا کند. و مشکلات واحدهاي تولیدي که
بخش عمده شان بحث تسهیلات هست مرتفع شود. ما در حوزه ي بیمه، مالیات، گمرك و واردات بی رویه که جزو برنامه هاي سال
جاریست، قانونی داریم که همه ي دستگاه هاي اجرایی را مکلف کرده محصولاتی که مشابه داخلی دارند و خدماتی که در داخل می
شود ارائه کرد، از خارج از کشور حق ندارند این محصولات را خریداري کنند. این قانون مصوبه ي مجلس است و ما داریم این را
نظارت می کنیم که این اتفاق صورت نگیرد. علاوه بر آن ما واحدهاي تولیدي که مشکل داشتند را شناسایی کردیم و موانع این
واحدهاي تولیدي را شناسایی کردیم و به بخش هاي مختلف منعکس کردیم. و همکاران ما در سراسر کشور در واحدهاي تولیدي
حضور پیدا می کنند. ما جلساتی را در این راستا با واحدهاي تولیدي که مشکل دارند برگزار کردیم و در آینده هم برگزار می کنیم. ما
یک سامانه ي رسیدگی به شکایات هم داریم که اگر واحدهاي تولیدي موردي نسبت به دستگاه هاي اجرایی دارند را همکاران ما
بتوانند پیگیري و رسیدگی کنند. البته در چارچوب اختیارات قانونی که وجود دارد ما حتماً پیگیري و کمک می کنیم که موارد

 
متعددي هم از اقدامات حمایتی از سوي سازمان انجام شده است. 

یکی از اولویت هاي اصلی سازمان حمایت از تولید و سرمایه گذاري است. در این سال هاي اخیر به ویژه ده سال گذشته، رهبر انقلاب
شعار این سال ها را برگرفته از مسائل اقتصادي انتخاب کردند. دو سال را اقتصاد مقاومتی و سال گذشته را رونق تولید و امسال را
جهش تولید نامیدند. اهمیت این نامگذاري ها به این دلیل است که امروز مسئله ي اصلی ما مسئله ي اقتصاد و معیشت مردم است.
آنچه که مردم را رنج می دهد و دچار مشکل کرده و دشمن را نسبت به آن حساس و متمرکز کرده فشارهاي اقتصادي و تحریم ها و
مسائل اقتصادي است. والاّ از نظر نظامی و امنیتی اقتدار جمهوري اسلامی در منطقه و در دنیا بر کسی پوشیده نیست. امروز مسئله ي
اصلی کشور اقتصاد و معیشت مردم است و ما به عنوان یک اولویت جدي و قوه ي قضائیه به عنوان اولویت اصلی به دنبال پیگیري

 
رفع موانع و مشکلات حوزه ي تولید و کارآفرینی هستیم. 

در مورد نوسانات قیمت ارز، قوه ي قضائیه و سازمان بازرسی چه کاري می توانند انجام دهند؟ آیا الان اقدامی از طرف قوه ي قضائیه

 
صورت گرفته است؟ آیا سازمان بازرسی وظیفه اي در این باره دارد و می تواند ورود کند؟ 

ببینید یکی از اولویت هاي ما در این دوره ي جدید، مسئله محوري است. یعنی توجه به مسائلی که امروز دغدغه ي مردم و رهبر
انقلاب است. یکی از مسائلی که امروز جزو مشکلات اقتصادي و بخش تولید هست، تسهیلات ارزي است. چه ارز دولتی و چه ارز
نیمایی که امروز ما مشکلاتی را در این زمینه داریم. بنابراین سازمان بازرسی، دادستانی کل کشور و معاونت پیشگیري از وقوع جرم در
قوه ي قضائیه با هماهنگی ما موضوعات ارزي را رصد و پیگیري می کنند. ما مشکلاتی که در این زمینه بوده را دنبال کردیم و به



رئیس کل بانک مرکزي اعلام کردیم. ما به دادستانی کل کشور هم اعلام کردیم هر کسی که تعهد ارزي داشته و به تکلیفش عمل
نکرده، اسامی شان را اعلام کند تا ما حتماً پیگیري و برخورد کنیم. اصلاً ما بخشی از گرانی ارز را ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي
می دانیم. رئیس کل بانک مرکزي تعهدات ارزي را حدود 25 میلیارد دلار اعلام کرده اند. این ها ارزهایی است که تعهد داده اند که
برگردانند و برنگرداندند و مهلت داده شده تا پایان تیرماه آن ها را برگردانند. ما هم از دو ماه قبل فهرست اشخاص حقیقی و حقوقی را
گرفتیم و داریم دنبال می کنیم و دادستانی هم پاي کار هست که برخورد قضائی کند. اگر ارزها را برگرداندند که فبها، وگرنه حتماً

 
برخورد قضائی لازم است که انجام شود. 

یکی از کارهاي لازم در مبارزه با فساد که رهبر انقلاب نیز بارها به آن اشاره کردند، نظارت هاي مردمی است. براي نظارت ها و گزارش
هاي مردمی زیرساخت هاي حقوقی در قوه ي قضائیه لازم است. آیا در سازمان بازرسی جایگاهی در این باره وجود دارد؟ و چه

 
زیرساخت هاي حقوقی براي آن مدنظر قرار گرفته است؟ 

قوه ي قضائیه و همه ي دستگاه هاي اجرایی مخصوصاً سازمان بازرسی که وظیفه ي نظارتی بر عهده شان هست باید از ظرفیت مردم
و نهادهاي مردمی و تشکل هاي غیردولتی استفاده کنند. خوشبختانه ما در سازمان هم این ظرفیت را داریم و پیش بینی شده که از
نهادهاي مردمی و از کسانی که دغدغه ي فساد و دغدغه ي رفع مشکل جامعه را دارند استفاده کنیم. براي همین ما در معاونت
حقوقی مان یک اداره کلی را پیش بینی کردیم و در تشکیلاتمان تحت عنوان «مرکز رسیدگی به شکایات و نظارت همگانی» مصوب
شده است. سالانه چند هزار شکایت و اعلام نسبت به دستگاه هاي اجرایی در این سامانه ثبت می شود. علاوه بر آن ما بیش از پنج
هزار بازرس افتخاري در کل کشور داریم که قرار است آن را توسعه دهیم و براي آن ها کد تعریف کنیم. من قبلاً هم اعلام کردم که
سامانه ي گزارشگران فساد به زودي راه اندازي می شود. تعدادي از بازرسان افتخاري ما از کارکنان دستگاه هاي اجرایی و تعدادي از
بازنشستگان و تعدادي هم از مردم عادي و بعضاً خبرنگار و دانشجو و از قشرهاي مختلف هستند که بدون استخدام و بدون اینکه
رابطه ي استخدامی با سازمان داشته باشند، یک کد به آن ها داده می شود. تأکید ما بر این است که در شهرستان ها و نقاط دوردست

 
حتماً این بازرسی را در این دوره ي جدید تقویت کنیم. 

ما در این دوره ي جدید رویکردمان در سازمان بازرسی پیگیري شفافیت فعالیت هاي دستگاه هاي اجرایی است. ما معتقدیم شفافیت
فوق العاده در کاهش فساد و تخلف اهمیت دارد و همه باید خودشان را در اتاق هاي شیشه اي و در معرض نظارت ببینند. یکی از
الزامات این شفافیت ایجاد سامانه هاي الکترونیکی است. سامانه هایی که بخشی از آن ایجاد شده و باید تکمیل شود و سازمان باید به
همه ي سامانه هاي دستگاه هاي اجرایی براي رصد کردن فعالیتشان وصل شود. ما داریم یک سامانه ي دیگري را هم تحت عنوان
«قانون بان» طراحی می کنیم که البته ممکن است چندماه طراحی آن طول بکشد. تمام قوانین و مقررات کشور در این سامانه درج و
منعکس می شود و فعالیت دستگاه ها با این سامانه رصد می شود. یعنی فعالیتشان را با قوانین و مقرراتی که مرتبط با هر دستگاه

 
هست را سنجش و ارزیابی می کنیم. 

رویکرد دیگر ما مطالبه گري است. این رویکرد در مقابل پاسخگویی و پاسخ خواهی از دستگاه ها است. باید همه نسبت به مسئولیتی
که دارند، چه در دوره اي که الان هستند و چه در دوره ي گذشته که مسئولیتی داشتند پاسخگو باشند و ما مطالبه خواهیم کرد. این
هم یکی از رویکردهاي جدي ما هست. رویکرد بعدي، مردمی کردن سازمان و استفاده ي از ظرفیت هاي مردمی است. مثل بازرسان
افتخاري و نهادهاي غیردولتی. رویکرد دیگر ارزیابی عملکرد دستگاه هاي اجرایی است که چه میزان مبتنی بر قانون ارتقا سلامت نظام
اداري اند و سطح سلامت اداري دستگاه ها به چه شکل است. ما دستگاه هایی که از سلامت اداري بیشتري برخوردار باشند را تشویق

 
می کنیم. 

رهبر انقلاب نیز در دیدار سال 82 این نکته را فرمودند. همچنین ریاست محترم قوه هم به ما تأکید کردند که مدیران شجاع و



پاکدست و داراي حسن عمل را تشویق و به افکار عمومی معرفی کنید. علاوه بر اینکه ما باید با مفسدین برخورد کنیم و احیاناً لازم
باشد آن ها را به مردم معرفی کنیم، کسانی هم که خوب کار می کنند کم نیستند. ما نیروهاي کارآمد، دلسوز، پاي کار و خوش نام

 
زیاد داریم که باید آن ها را هم معرفی و تشویق کنیم. 

البته ما یک شورایی تحت عنوان شوراي دستگاه هاي نظارتی داریم که متشکل از سازمان بازرسی، دیوان محاسبات، وزارت اطلاعات،
معاونت نظارت مجلس، رئیس سازمان مدیریت برنامه ریزي کشور است و شش نفر عضو دارد. یکی از وظایف این شورا ارزیابی عملکرد

 
دستگاه هاي اجرایی است. و آن هایی که سلامت اداري بیشتر دارند را تشویق کند. 

ما بیش از ششصد NGO یا تشکل غیردولتی داریم که اطلاعاتشان را گرفتیم و تعدادي از این ها در حال همکاري با ما هستند و می
خواهیم این ها را تقویت کنیم. اخیراً هم ریاست محترم قوه دستورالعملی به همه ي بخش هاي قوه ي قضائیه ابلاغ کردند که بخشی
از آن دستورالعمل هم مربوط به ما می شود که راجعِ به کارگیري نهادهاي مردمی و مشارکت نهادهاي غیردولتی در انجام مأموریت
هایمان است. با توسعه ي این برنامه و ارتقا کیفیت آن، این ظرفیت بیش از ظرفیت سازمان بازرسی می تواند به ما در نظارت بر

 
دستگاه هاي اجرایی و ارتقا سلامت نظام اداري کمک کند. 

در مورد گزارش هاي مردمی شما چه شیوه اي را پیشنهاد می دهید؟ افرادي که در شبکه هاي اجتماعی فعالیت دارند و می خواهند
تخلفی را گزارش دهند، سازوکار ارسال گزارش تخلف چگونه است؟ آیا این سامانه جوابگوي دریافت گزارش ها هست؟ آیا کسی که

 
گزارش ارسال می کند، پاسخی هم از جانب سازمان بازرسی دریافت می کند که به شبکه هاي اجتماعی متوسل نشود؟ 

ما یک سامانه اي از قبل داریم که مربوط به شکایات و اعلامات است و اگر کسی شکایتی داشته باشد، در آن سامانه شکایتش را ثبت
می کند و یک کد رهگیري دریافت می کند که با آن کد می تواند نتیجه ي شکایتش را بررسی کند. گاهی قانع می شود و گاهی قانع
نمی شود، و اصرار می کند که پرونده دنبال شود. یک بخش دیگر آن سامانه اختصاص به اعلامات دارد. یعنی کسی شاکی نیست و
بدون اسم و مشخصات یک سو جریانی را گزارش می کند که آن هم بررسی می شود. اگر قابل توجه و مقرون به صحت باشد، مورد
پیگیري قرار می گیرد. امّا گزینه اي که ما می خواهیم به آن اضافه کنیم، دادن کد به افراد تحت عنوان ناظر افتخاري است. یعنی

 
شعار ما این است که هر ایرانی یک ناظر باشد. ما این موضوع را می خواهیم دنبال کنیم. 

ما در اصل هشتم قانون اساسی هم، بحث امربه معروف و نهی ازمنکر را داریم که وظیفه ي آحاد مردم است. مخصوصاً نسبت به
حکومت و حاکمیت که امربه معروف و نهی ازمنکر کنند. این وظیفه ي شرعی، ملی و اسلامی همه ي مردم است، منتها به کسانی که
در این سامانه کد داده می شود، گزارش هایشان را به بخش هاي مختلف چه در مرکز و چه در استان ها منعکس می کنند و مورد
رسیدگی قرار می گیرد. گاهی اوقات لازم هست از آن شخصی که گزارش فسادي می دهد، دعوت شود و توضیحات بیشتري نسبت به
آن گزارش بدهد، و اگر نیاز بود مستندات دیگري تهیه کند. اگر لازم باشد با تشخیص سازمان نتیجه ي کار حتماً به گزارشگر فساد
منعکس می شود. گاهی ممکن است گزارش جنبه ي کیفري داشته باشد که باید مرجع قضائی رسیدگی و حکم قطعی را صادر کند.

 
آن موقع امکان اطلاع رسانی است. 

ببینید تا وقتی که جرمی محرز و قطعی نشده، امکان اطلاع رسانی اش نیست. گاهی بحث هاي منافی عفت و امثال آن است که اصلاً
امکان اطلاع رسانی نیست. بنابراین همه ي مواردي که گزارشگران فساد گزارش می دهند، ممکن است نتیجه اش به خودشان
منعکس نشود. ولی این امکان هست که ما بخشی از نتیجه را به خودشان اعلام کنیم. ما این اطمینان را به همه ي گزارشگران فساد
می دهیم که اگر گزارششان مقرون به صحت و مستند باشد، حتماً ترتیب اثر داده و پیگیري می شود و نیازي به استفاده از فضاي
مجازي براي اطلاع رسانی نیست. مگر اینکه موردي باشد که ما نتوانیم کاري کنیم و مربوط به دستگاه دیگري باشد که باید آنجا



رسیدگی کند. والاّ موضوعاتی که مرتبط با کار سازمان باشد و منعکس کنند و مستند هم باشد ما این تضمین را می دهیم که حتماً

 
پیگیري کنیم. 

امنیت این گزارشگران چگونه تأمین می شود؟ آیا کسانی که فسادي را گزارش می کنند نسبت به امنیتشان باید نگران باشند؟

 
سازمان چه برنامه اي در این باره دارد؟ 

ما دو نوع حمایت از گزارشگران فساد مدنظرمان است. البته سوت زنان مربوط به کسانی می شود که در دستگاه هاي اجرایی شاغل
هستند و وقتی متوجه فسادي می شوند اصطلاحاً سوت می زنند و اطلاع می دهند که باید سریعاً رسیدگی شود. گزارشگران فساد اعم
از سوت زنان و غیر سوت زنان هستند. بخشی از آن ها در جامعه هستند و گزارشی می دهند، چه بسا هیچ تهدیدي هم متوجه شان
نباشد. چون در هیچ دستگاهی شاغل نیستند که تهدیدي متوجه آن ها باشد. ما نسبت به کسانی که از درون دستگاه هاي اجرایی
گزارش می دهند که البته این گزارش ها هم دقیق تر، هم متقن تر و هم مستندتر هست، ما هم حمایت مادي و هم حمایت معنوي
می کنیم. در مورد حمایت مادي ما پیش بینی هایی در اعتباراتمان کردیم که اگر کسی گزارشی راجع به فسادي به ما داد، پاداشی به
او بدهیم. اگر هزینه اي براي مستند کردن، پیگیري گزارش و انجام سفر براي بررسی داشت، ما هزینه هایش را علاوه بر پاداش به او

 
می دهیم. البته این چنین مواردي داشتیم و این کار را کردیم. 

 
 

نکته ي دومی که دغدغه ي همه ي گزارشگران فساد هست، بحث حمایت معنوي است که مورد اذیت و آزار و تهدید قرار نگیرند. این



موضوع هم در قانون ارتقا سلامت نظام اداري پیش بینی شده که باید حمایت شوند. و هم در لایحه اي تحت عنوان حمایت از
گزارشگران فساد در مجلس مطرح شده است. اگر موردي هم به ما گزارش شود که مورد تهدید قرار گرفته است، چه توسط دستگاه
اجرایی و مدیر دستگاه اجرایی، و چه در بخش هاي دیگر، ما آن را دنبال می کنیم تا هم برخورد شود و هم از گزارشگر فساد صیانت
می کنیم تا کسی متعرض آن نشوند. ما تا به حال موردي نداشتیم که اعلام کند که مورد تهدید قرار گرفته است و ما از او حمایت

 
کنیم. 

دیدگاهی وجود دارد که اگر تخلفی باشد نباید عمومی و رسانه اي شود و ممکن است مردم به نظام بدبین شوند. نظر جناب عالی در

 
مورد رسانه اي شدن تخلفات چیست؟ 

این رویه سابقاً نبود. از اواخر دوره ي گذشته ي قوه ي قضائیه شروع شد و در دوره ي جدید خیلی بروز و نمود بیشتري پیدا کرد.
علت اینکه رهبر انقلاب اجازه دادند که این موضوعات رسانه اي شود و دادگاه هایشان علنی برگزار شود، این است که تقریباً عده ي
زیادي از مردم تصور می کردند که با فسادهاي کلان، مخصوصاً با دانه درشت ها و کسانی که به مقامات و مسئولین کشور منصوب اند،
برخورد نمی شود. و با چندتا آدم بیچاره برخورد می کنند. و این نتیجه گیري می شد و دشمن هم این تحلیل را می کرد که فساد
سیستمی است و کل کشور را فرا گرفته است. در حالی که اعتقاد ما این چنین نیست که فساد سیستمی شده است. من فکر می کنم
این اجازه داده شد که دادگاه ها علنی و رسانه اي شود تا نشان داده شود هر شخصی در هر سطحی که فساد کند، نظام با او برخورد
می کند ولو منصوب به عالی ترین مقامات کشور باشد و یا سال ها در قوه ي قضائیه مسئولیت داشته است. نمونه هایش را هم شنیده

 
و دیده اید. براي همین هم دیدگاه مردم در نظرسنجی ها تغییر کرده است. 

اعتقاد من این است که تدبیر و مدیریت درست که تا به حال بوده، حتماً در کاهش جرم و جسارت براي تخلف مؤثر خواهد بود و
هزینه ي جرم و فساد را افزایش می دهد. بعضی ها ممکن است اگر جریمه ي مالی و یا زندان شوند خیلی برایشان سنگین نباشد، اما

حیثیت و آبرو برایشان خیلی مهم است. خود این عوامل پیشگیري از فساد و بالا بردن هزینه ي جرم و فساد در جامعه است.



امضاي تفاهم نامه همکاري بنیاد نخبگان و جهاد دانشگاهی استان بوشهر

منبع: ایسناشماره خبر:  159  |  تاریخ: 1399/04/30

تفاهم نامه همکاري دوجانبه بین بنیاد نخبگان استان بوشهر و جهاد دانشگاهی استان بوشهر به امضا رسید.

در راستاي اجراي مفاد قانون برنامه ششم توسعه کشور به منظور شناساندن، تکریم مفاخر، مشاهیر ایران و حمایت از نخبگان
علمی، فرهنگی و هنري کشور و تکریم پیشکسوتان حوزه  هاي مذکور و بهره  گیري از توان و ظرفیت آنان براي توسعه کشور همچنین
تدوین و اجراي برنامه هاي عملیاتی مشترك منطبق بر «سند راهبردي کشور در امور نخبگان» تفاهم نامه اي بین بنیاد نخبگان

 
استان بوشهر به نمایندگی "االله  کرم اخلاقی" و جهاددانشگاهی استان بوشهر به نمایندگی "علی احمدي زاده" منعقد شد. 

به گزارش ایسنا، هدف از این تفاهمنامه همکاري دوجانبه در راستاي تبادل دانش و گسترش همکاري  هاي علمی، آموزشی، پژوهشی،
فناوري، فرهنگی و اجرایی در حوزه  هاي تخصصی، مطالعاتی، تحقیقاتی، فنی و مهندسی از طریق شناسایی، توانمندسازي، هدایت و
حمایت دانش آموزان، دانشجویان، پژوهشگران، نخبگان، سرآمدان، مستعدین برتر، صنعتگران، صاحبان ایده، فناوران و استفاده از

 
ظرفیت ها و توانمندي  هاي آن ها است. 

برخی از موضوعات همکاري مشترك این دو نهاد برگزاري مشترك کارگاه  هاي تخصصی و سخنرانی  هاي علمی با استفاده از ظرفیت-
هاي علمی نخبگان و متخصصین ایرانی داخل و خارج از کشور، برگزاري رویداد هاي مشترك علمی-آموزشی- فرهنگی براي دانش
آموزان کم برخوردار جامعه پیرامونی نیروگاه جهت توسعه عدالت آموزشی و فرهنگی، تمرکز زدایی و افزایش گستره حمایتی بنیاد ملی
نخبگان، ایجاد ارتباطات فرهنگی و اجتماعی میان استعدادهاي برتر و نخبگان به عنوان گروه هاي مرجع و دانش آموزان مستعد و
انتقال دانش و مهارت هاي برون مدرسه اي، همکاري در خصوص برگزاري کارگاه  آموزشی، مهارت افزایی، توانمندسازي نخبگان،

 
مستعدین برتر، متخصصین، علاقمندان در حوزه  هاي کارآفرینی و کسب وکار دانش بنیان و... است. 

انتهاي پیام



آیین نامه استخدامی اساتید تغییر کرد/ جذب ایرانیان خارج به عنوان اساتید

وابسته

منبع: اخبار دانشگاهیشماره خبر:  160  |  تاریخ: 1399/04/30

مشاور وزیر علوم از استفاده از ایرانیان خارج از کشور به
عنوان اساتید وابسته خبرداد و گفت: این بخش بعد از
تصویب هیات امناي وزارت علوم به آیین نامه استخدامی

 
اعضاي هیات علمی اضافه می شود. 

پرتال دانشگاهی به نقل از مسعود شمس بخش در گفتگو با
خبرنگار مهر درباره تصویب آئین نامه اعضاي هیات علمی

وابسته در شوراي معاونین وزارت علوم گفت: یک بخشی از آیین نامه استخدامی اعضاي هیات علمی در خصوص به کارگیري اساتید

 
وابسته است که براساس آن اعضاي هیات علمی یک دانشگاه می توانند با یک دانشگاه دیگر هم همکاري کنند. 

وي با بیان اینکه این موضوع در آیین نامه استخدامی وجود داشته و استفاده می شود، افزود: ولی اخیراً یک بحثی مطرح شده بود که

 
ما بتوانیم از ایرانیان خارج از کشور به عنوان اساتید وابسته استفاده کنیم. 

 
مشاور وزیر علوم افزود: آیین نامه مذکور تکمیل شده و به آیین نامه استخدامی اعضاي هیات علمی اضافه می شود. 

وي افزود: از آنجا که آیین نامه استخدامی باید مصوب هیات امناي وزارت علوم باشد، در دستور کار هیات امنا قرار گرفته و سپس به

 
دانشگاه ها ابلاغ می شود. 

به گزارش مهر، اخیراً حسین سالار آملی قائم مقام وزیر علوم در امور بین الملل نیز از صدور پروانه کار موقت ویژه محققان خارجی در
داخل کشورمان خبر داد و گفت: مهمترین و بهترین نیروي کاري که دنیا در حال رقابت براي جذب آن است، نیروهاي فکري و مغزي

 
هستند، نیروهایی که بتوانند در سطح دانشگاه تحقیق و نوآوري کرده و بتوانند کشور را پیش ببرند. 

وي ادامه داد: کشورهایی متعددي در سطح دنیا هستند که بعد از جنگ جهانی دوم به دنبال جذب نیروهاي متفکر کشورهاي دیگر
هستند، این کشورها به نیروهاي متفکر کشورهاي دیگر امکانات داده و از توانمندي فکري آنها استفاده می کنند و در واقع آنان

 
کارکنان فکري هستند که می توانند به دلیل فکر و اندیشه اي که دارند یک جامعه را به حرکت وادارند. 

قائم مقام وزیر علوم در امور بین الملل افزود: ما نیز در کشورمان براي جذب افراد برجسته علمی دنیا دچار یک سري مشکلاتی بوده و

 
ضعف هایی داشتیم، امکان ارائه مجوز کار به آنها در حد محدودي بوده و پیچیدگی زیادي داشت. 

وي ادامه داد: با انعقاد تفاهم نامه اي که بین وزارت علوم تحقیقات و فناوري و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی صورت گرفت از این



پس دانشگاه ها می توانند براي جذب افراد خارجی در داخل کشور پول بپردازند و براي آنها درخواست ویزاي طولانی مدت داشته

 
باشند و شرایط زندگی در ایران را براي آنها فراهم کنند. 

سالار آملی خاطرنشان کرد: کشورهاي مسلمان و همسایه بسیار مایل هستند که شرایط حضورشان در ایران فراهم شود و به صورت

 
فرصت مطالعاتی، استاد راهنماي وابسته و پسا دکتري در کشور ما کار کنند. 

وي ادامه داد: قبلاً براي پرداخت حقوق و ویزاي دراز مدت محققان خارجی با مشکلاتی روبرو بودیم که با توافقی که در سطح وزراي
علوم و تعاون، کار و رفاه اجتماعی صورت گرفت این مشکل حل شد و تفاهم نامه اي در این زمینه به امضاي قائم مقام وزیر علوم در

 
امور بین الملل و معاون توسعه و کارآفرینی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی رسید. 

 
منبع 

 
جدیدترین اخبار دانشگاهی - استخدامی و کنفرانس هاي علمی را در پرتال دانشگاهی مشاهده کنید. 

 
با عضویت در خبرنامه هاي تخصصی ، اخبار را در ایمیل خود دریافت کنید . 

کانال تلگرام پرتال دانشگاهی را به نشانی https://telegram.me/unpir دنبال کنید.



بخشی از گرانی ارز را ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي می دانیم

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  161  |  تاریخ: 1399/04/30

به گزارش خبرنگار قضایی خبرگزاري فارس، حضرت آیت
االله خامنه اي در ارتباط تصویري با همایش سراسري قوه
قضائیه، به نظارت بر حُسن اجراي قوانین، بعنوان یکی از

 
مهمترین وظایف قانونی قوّه ي قضائیه اشاره کردند. 

پایگاه اطلاع رسانی KHAMENEI.IR به همین مناسبت
در گفت وگو با حجت الاسلام حسن درویشیان، رئیس
سازمان بازرسی کل کشور به بررسی جایگاه نظارتی

 
سازمان بازرسی و برنامه هاي آن براي نظارت بر سازمان ها و جلوگیري از وقوع جرائم پرداخته است. 

از وظایف اصلی قوه ي قضائیه همان طور که در قانون اساسی هم آمده است، نظارت بر اجراي صحیح قوانین است. رهبر انقلاب هم در
دیدار اخیرشان این مطالبه را داشتند و تأکید کردند که باید بر قوانین نظارت باشد. سازمان بازرسی کل کشور -که این امر را باید

 
هدایت کند و ناظر باشد- چه اقداماتی را می تواند در این عرصه داشته باشد؟ 

همان طور که اشاره کردید براساس اصل 174 قانون اساسی دو وظیفه ي سنگین، یعنی نظارت بر اجراي صحیح قوانین در همه ي
دستگاه هاي اداري کشور و نظارت بر حُسن جریان امور برعهده ي سازمان بازرسی کل کشور گذاشته است که زیر نظر مستقیم
ریاست محترم قوه ي قضائیه اداره می شود. البتّه نظارت بر حُسن جریان امور، مهمتر از نظارت بر اجراي صحیح قوانین است. وقتی در
سال 82 به همراه آقاي رئیسی و مدیران سازمان به محضر رهبر انقلاب رسیدیم، ایشان بر این نکته تأکید داشتند که باید نظارت ها
دقیق صورت بگیرد و فرمودند که هر سه قوه از این مطلب استقبال کنند و سازمان بازرسی را نقطه ي امید و اتکاء بدانند. این رسالت

 
اصلی سازمان است. 

اصولاً سه عامل مهم در توفیق یک دستگاه، یک کشور و یک مجموعه وجود دارد. اولین عامل، وجود قوانین و مقررات متناسب با آن
کشور و دستگاه است. دومین عامل مجریان صالح و شایسته و باتجربه و سومین عامل نظارت است. اگر به این سه عامل توجه نشود
قطعاً آن کشور و آن دستگاه آسیب هاي فراوانی خواهد خورد. امروز بخشی از این آسیب ها و فسادهایی که در کشور شاهدش هستیم
ناشی از بخشی از این سه عامل است. یا بعضاً قوانین ما متناسب نیست یا بعضی از مجریان ما شایسته نیستند یا نظارت ها به خوبی و
کارآمد و به موقع اعمال نمی شود. بنابراین نظارت براي هر سه قوه و براي همه ي سطوح مدیریتی پیش بینی شده خیلی اهمیت
دارد. علاوه بر آن سازمان بازرسی کل کشور موظف است که بر کل مجموعه ي اداري کشور حتی بخش هاي اداري-مالی قوه ي

 
قضائیه و مجلس شوراي اسلامی نظارت داشته باشد. 

ما درباره ي انجام این دو مأموریت در این دوره ي تحول قوه ي قضائیه، پیشنهادهایی را در قالب سند تحول براساس بررسی هاي



انجام شده و کار کارشناسی که در ابتداي امسال صورت گرفت، به استحضار ریاست محترم قوه رساندیم که تصویب و ابلاغ شد. ما
الان براساس آن سند، داریم کارهایمان را دنبال می کنیم. امّا لازمه ي تحول در هر مجموعه اي شناسایی چالش ها و آسیب هاي آن
مجموعه و کاستی ها و عواملی است که موجب عدم تحقق اهداف آن سازمان می شود و به تناسب و اقتضاي این چالش ها باید به
دنبال رفع و برطرف کردن باشیم. ما مجموعاً بیش از سی آسیب و چالش را در سازمان شناسایی کردیم. ما سیزده چالش کانونی مثل
عدم نظارت پذیري بعضی از دستگاه ها و مدیران، قوانین ناکارآمد و نامتناسب با اقتضائات امروز و عدم اطلاع مدیران دستگاه هاي

 
اجرایی و مردم نسبت به حقوق و قوانین و مقرراتشان داریم. 

ما متناسب با این چالش ها شاخص هایی را تعریف کردیم و براي هر چالش یک راهبرد، و براي هر راهبرد، چند شاخص تحول و ده
ها برنامه ي عملیاتی براي تحقق این سند پیش بینی کردیم. بخشی از آن در مورد ساختار درونی سازمان است که اصلاحاتی را آغاز
کردیم و بخش دیگر آن مربوط به خارج از سازمان و نیروي انسانی است که داریم دنبال می کنیم. تحول یک ضرورت اجتناب ناپذیر و
مطالبه ي رهبر انقلاب و مردم از قوه ي قضائیه است که ما در این مسیر داریم گام برمی داریم و معتقد هستیم که با سرعت هم باید
این گام ها را برداشت. البته مقاومت هایی هم قطعاً با تحول خواهد شد، امّا همان طور که حضرت آیت االله خامنه اي فرمودند باید با

 
توکل بر خدا و استقامت و مبتنی بر مبانی دینی و ارزش هاي اسلامی و قانونی این برنامه و سند تحول را دنبال کرد. 

 
اقدامات پیشگیرانه ي سازمان در فرآیندهاي بازرسی از دستگاه ها چیست؟ 

یکی از رویکردهاي ما در دوره ي جدید توجه به اقدامات نظارتی یعنی تقدم داشتن و مقدم داشتن نظارت با هدف پیشگیري است.
اینکه در قانون اساسی آمده نظارت بر اجراي صحیح قوانین و حُسن جریان امور در آن پیشگیري و اصلاح امور مستتر است. یعنی
لازمه ي نظارت و خروجی نظارت و اثر اقدامات نظارتی باید پیشگیري از تخلف و فساد و جرم باشد. البته ممکن است با همه ي

 
اقدامات پیشگیرانه چه از سوي دستگاه هاي نظارتی بیرون دستگاه هاي اجرایی و چه از مجموعه ي نهادهاي نظارتی خود 

دستگاه هاي اجرایی یا مدیران دستگاه هاي اجرایی کسی بخواهد از قانون تخطی و تخلف کند و مرتکب جرمی شود که باید برخورد

 
لازم با او صورت بگیرد و به هیچ وجه مسامحه اي با کسی نشود. 

امّا ما اصل را در سازمان، نظارت به منظور پیشگیري از انحراف از قوانین می دانیم. هم هزینه ي آن کمتر است و هم نتیجه اش زودتر
حاصل می شود تا اینکه ما بخواهیم یک گزارش یا پیشنهادهایی بدهیم که مدتی طول می کشد تا آن پیشنهادها اجرا شود. تأکید ما
در دوره ي جدید بر پیشگیري در حین اقدامات نظارتی و بازرسی است. یعنی همکاران ما وقتی در دستگاه اجرایی براي انجام
مأموریتشان مستقر می شوند، اگر مشاهده کردند که اقدامی می خواهد برخلاف قوانین صورت بگیرد، همان جا جلوي آن را بگیرند و
پیشگیري کنند. یکی از بندهاي ماده ي یازده قانونِ تشکیل سازمان، گزارش هاي هشداري است که سازمان بازرسی در صورت اطلاع
از تخلّف باید گزارش را به دستگاه هاي اجرایی و مسئولین دستگاه هاي اجرایی ارسال کند. ما وظیفه داریم از تصمیم و اقدام خلافی
که دارد انجام می شود و یا گرفته شده است، از تداومش جلوگیري کنیم. ما در سال صدها گزارش هشداري به دستگاه هاي اجرایی
براي جلوگیري از تصمیم خلاف یا متوقف کردن اقدام خلاف ارسال کرده ایم و نوعاً هم مورد استقبال دستگاه هاي اجرایی قرار می
گیرد. چراکه اگر پیشگیري شود و هشدار و تذکر داده شود که اتفاقی نیفتد و یا از ادامه ي اتفاقی جلوگیري شود، هزینه اش براي
مدیران هم کمتر می شود. چون اگر تخلفی صورت بگیرد، مدیران باید پاسخ بدهند و برخورد قضائی با آن ها می شود. قاعدتاً باید از

 
این هشدارها استقبال کنند و نوعاً هم استقبال می کنند. 

بعضاً شنیده می شود که برخی از دستگاه ها از این هشدارها استقبال نمی کنند. آیا سازمان بازرسی با کسی تعارف دارد؟ این سؤال

 
در ذهن مردم است که چرا فلان مسئولی که تخلفش اثبات شده، بعد از اتمام مسئولیتش به تخلفش رسیدگی می شود. 



همان طور که عرض کردم ما طبق ماده ي 11 گزارش هاي هشداري می دهیم، اگر توجه کردند که فبها و مقصود حاصل خواهد شد.
اما اگر به هشدار و تذکر سازمان توجه نکردند، قطعاً اگر جرمی واقع شده باشد، گزارش آن جرم تهیه می شود و به مرجع قضائی یا به
هیئت هاي رسیدگی به تخلفات اداري ارسال می شود. گزارش هایی که ما به مرجع قضائی یا تخلفات اداري می دهیم حسب قانون
خارج از نوبت و با فوریت رسیدگی می شود. علاوه بر آن ما نسبت به وظایفی که به عهده ي دستگاه ها بوده و انجام ندادند مثل سیل
سال گذشته، لایروبی بستر بعضی از رودخانه ها، جلوگیري از تصرف حریم رودخانه ها و جلوگیري از ساخت و سازها در مسیر
رودخانه ها و مسیل ها که منجر به خسارت هاي مادي و جانی غیرقابل جبران شده، ورود و مطالبه می کنیم و در دستور کار قرار می
دهیم. یا در مورد مسکن که امروزه معضل جدي کشور است، تکالیفی به عهده ي دستگاه هاي مربوطه در مورد ساخت مسکن، ایجاد
سامانه ي املاك براي کنترل املاك، دریافت مالیات از خانه هاي خالی و... بوده که بخشی از این گرانی ها و افسارگسیختگی ها در

 
بازار مسکن ناشی از عدم انجام تکالیف دستگاه ها بوده که ما در دستور کار قرار دادیم. 

ما معتقدیم که باید نمونه هاي متعددي از این نوع اقدامات را در این دوره انجام بدهیم تا مسئولی در بخشی از دستگاه هاي اجرایی
تصور نکند که اگر امروز کاري کرد کسی از او سؤال نمی کند و وقتی دوره ي خدمتش تمام شد در حاشیه ي امن قرار می گیرد. به
هیچ وجه برنامه هاي ما این چنین نیست که ما کوتاهی کنیم و این ملاحظه را داشته باشیم که این مدیر مثلاً چهار تا کار خوب انجام
داده که البته قابل تقدیر است و ما باید نسبت به اقدامات خوبش تقدیر و تشکر کنیم، اما نسبت به کارهایی که باید انجام می داده و
انجام نداده و یا کارهاي خلافی که انجام داده، بی تفاوت باشیم. بلکه باید پاسخگو باشد و برخورد لازم و بدون ملاحظه باید انجام شود.
بسیاري از پرونده هایی که امروز در مراجع قضائی مطرح است، منشأ آن گزارش هاي سازمان بازرسی است. پرونده هایی که این روزها

 
مطرح است، بخشی از آن ها مبتنی بر بازرسی ها و گزارش هاي سازمان بازرسی است. 

رهبر انقلاب در دیدار مسئولین قوه ي قضائیه از لزوم تحول در این نهاد سخن گفتند. سازمان بازرسی و قوه ي قضائیه براي تحقق
بخشیدن این مسئله چه اقدامات و برنامه هایی را در دستور کار دارد؟ موانع پیش روي این تحول و چگونگی اجرایی شدن آن

 
چیست؟ 

یکی از مهم ترین موانع و چالش هاي پیش روي تحول، نبودن نگاه تحولی در بدنه هست که رهبر انقلاب هم به درستی و کاملاً
کارشناسی به این نکته اشاره کردند که این نگاه تحولی نباید محدود به مدیران عالی دستگاه قضائی شود. این موضوع باید در کل بدنه
ي قوه ي قضائیه ایجاد شود. گفتمان تحول باید با برگزاري جلسات، با طرح موضوع و ضرورت هاي تحول و با الزامات تحول بیان این
موضوع و انتخاب مدیران میانی که قائل و معتقد به تحول باشند، صورت بگیرد. البته یکی از موانع تحول ما بحث ساختار و اعتبارات

 
است. اعتباراتی که امروز قوه ي قضائیه و بخش هاي آن دارند متناسب با برنامه ي تحول نیست. 

یکی از اقدامات ما در برنامه ي تحول این است که با سرعت به شکایات و دعاوي مردم در مراجع قضائی و نسبت به شکایات مردم در
دستگاه هاي اجرایی رسیدگی کنیم. طبق آماري که ما در پانزده ماه اخیر بعد از حضور آیت االله رئیسی داشتیم، شکایات و اعلامات
مردم نسبت به دستگاه هاي اجرایی بیش از دو برابر افزایش پیدا کرده است. البته این ناشی از امید مردم نسبت به دوره ي جدید، به
ویژه مدیریت عالی قوه ي قضائیه است که می خواهد مشکلات را حل کند و مردم هم در عمل دیدند. هم بحث مبارزه با فساد و هم
رسیدگی به مشکلات مردم در حدود اختیارات قوه ي قضائیه است. البته ساختار و نیروي انسانی ما هیچ تفاوتی نسبت به قبل از
پانزده ماه گذشته نکرده است و باید در سیاست هاي کلی برنامه ي هفتم و قانون برنامه ي هفتم به آن توجه شود و درصد اعتبارات
قوه ي قضائیه از اعتبارات عمومی کشور از 2/9 که الان هست افزایش پیدا کند تا ما بتوانیم پاسخگوي مطالبات و نیازهاي مطرح امروز

 
باشیم. 



نکته ي دیگري که به نظر من در این دوره ي تحول هم در قوه ي قضائیه و هم در بخش هاي آن بسیار حائز اهمیت است و به آن
توجه شده و گام هاي خوبی هم برداشته شده است، مردمی کردن قوه ي قضائیه است که رهبر انقلاب نیز به این نکته هم در سال
هاي گذشته و هم در این دیدار اخیرشان به آن اشاره کردند و فرمودند که مشارکت مردم باید افزایش پیدا کند. ببینید ما هرجا مردم
را به حساب آوردیم و ازشان کمک خواستیم و به میدان آمدند موفق شدیم. در جنگ تحمیلی عراق علیه ایران، در جریان مبارزه ي با
گروهک هاي ضد انقلاب به ویژه منافقین اگر واقعاً مردم کمک نمی کردند و خانه هاي تیمی کشف نمی شدند، ما نمی توانستیم با
جریان نفاق پیچیده در کل کشور برخورد کنیم. امروز هم همین طور است. ما اگر بخواهیم قوه ي قضائیه و سازمان بازرسی کل کشور

 
در تراز نظام مقدس جمهوري اسلامی و در زمینه ي گام دوم انقلاب داشته باشیم، باید از ظرفیت مردم به خوبی استفاده کنیم. 

با توجه به بحث تحولی که گفتید، شاید درون قوه قضائیه یک رخوت و یا یک مقاومتی باشد. اگر این تغییر حاصل شود چه پیامدهایی

 
دارد؟ نتیجه ي این تحول چه می شود؟ 

ببینید حتماً یکی از عوامل مؤثر در تحول، مدیران عالی و حتی میانی یک مجموعه و یک دستگاه هستند که باید آنچه را که در نگاه
تحولی شان هست، در عمل حمایت جدي هم از آن برنامه و نگاه تحولی داشته باشند. باید جرأت و جسارت و شهامت لازم به
مجموعه ي تحت امر هر مدیري داده شود. خوشبختانه در این دوره ي جدید ما هر بار که به خدمت ریاست قوه قضائیه مشرف شدیم
و این موضوع را مطرح کردیم که تصمیم داریم علاوه بر پیشگیري، تذکر و هشدار، نسبت به هرکس، هر جریان و هر گروهی در هر
سطحی با فساد برخورد کنیم، ایشان به ما گفته اند که ما هیچ خط قرمزي نداریم و شما انجام دهید و من هم کاملاً حمایت می کنم.
خب این جرأت را براي زیرمجموعه دو چندان می کند و افزایش می دهد و مدیر و یا قاضی که می خواهد برخورد کند، با جرأت و
جسارت این کار را انجام می دهد. این جسارت و جرأت و شهامت عامل بسیار مهمی در تحول است و تأثیرات زیادي می تواند در

 
مجموعه ي قوه ي قضائیه به وجود بیاورد. 

یکی از تأکیداتی که رهبر انقلاب در دیدار اخیر داشتند کمک به حرکت هاي اقتصادي و جلوگیري از تعطیل شدن واحدهاي تولیدي

 
و اقتصادي کارخانه ها بود. سازمان بازرسی کل کشور در این زمینه چه کمک هایی می تواند انجام دهد؟ 

از همان زمانی که آقاي رئیسی، رئیس سازمان بودند موضوع حمایت از سرمایه گذاري سالم و تولیدکننده ها در دستور کار سازمان
بود. ما دفتري تحت عنوان دفتر «حمایت از سرمایه گذاري و تولید» در سازمان بازرسی کل کشور داشتیم که زیر مجموعه ي یکی از
معاونت ها بود. ما در دوره ي جدید این دفتر را ارتقاء دادیم و آن را زیرمجموعه ي حوزه ي ریاست سازمان قرار دادیم تا توجه
بیشتري به این موضوع شود. علاوه بر آن در دوره ي جدید به ویژه در سال جاري بیست وپنج درصد از برنامه هاي بازرسی مان را در
راستاي حمایت از تولید و مسائل مرتبط با تولید پیش بینی کردیم که الان در حال اجراست. مثلاً راجع به تسهیلات بانکی که رهبر
انقلاب دغدغه داشتند بر آن نظارت و در جاي خودش مصرف شود و منحرف نشود، ما موارد متعددي را شناسایی کردیم که به نام

 
تولید میلیاردها تومان دریافت شده و در بازار سکه و ارز و جاهاي دیگر مصرف شده که ما با آن برخورد کردیم و برگشت داده شد. 

همچنین تکلیفی که بانک ها نسبت به اعطاي تسهیلات به بخش تولید دارند باید تحقق پیدا کند. و مشکلات واحدهاي تولیدي که
بخش عمده شان بحث تسهیلات هست مرتفع شود. ما در حوزه ي بیمه، مالیات، گمرك و واردات بی رویه که جزو برنامه هاي سال
جاریست، قانونی داریم که همه ي دستگاه هاي اجرایی را مکلف کرده محصولاتی که مشابه داخلی دارند و خدماتی که در داخل می

 
شود ارائه کرد، از خارج از کشور حق ندارند این محصولات را خریداري کنند. این قانون مصوبه ي مجلس است و ما داریم 

این را نظارت می کنیم که این اتفاق صورت نگیرد. علاوه بر آن ما واحدهاي تولیدي که مشکل داشتند را شناسایی کردیم و موانع این
واحدهاي تولیدي را شناسایی کردیم و به بخش هاي مختلف منعکس کردیم. و همکاران ما در سراسر کشور در واحدهاي تولیدي



حضور پیدا می کنند. ما جلساتی را در این راستا با واحدهاي تولیدي که مشکل دارند برگزار کردیم و در آینده هم برگزار می کنیم. ما
یک سامانه ي رسیدگی به شکایات هم داریم که اگر واحدهاي تولیدي موردي نسبت به دستگاه هاي اجرایی دارند را همکاران ما
بتوانند پیگیري و رسیدگی کنند. البته در چارچوب اختیارات قانونی که وجود دارد ما حتماً پیگیري و کمک می کنیم که موارد

 
متعددي هم از اقدامات حمایتی از سوي سازمان انجام شده است. 

یکی از اولویت هاي اصلی سازمان حمایت از تولید و سرمایه گذاري است. در این سال هاي اخیر به ویژه ده سال گذشته، رهبر انقلاب
شعار این سال ها را برگرفته از مسائل اقتصادي انتخاب کردند. دو سال را اقتصاد مقاومتی و سال گذشته را رونق تولید و امسال را
جهش تولید نامیدند. اهمیت این نامگذاري ها به این دلیل است که امروز مسئله ي اصلی ما مسئله ي اقتصاد و معیشت مردم است.
آنچه که مردم را رنج می دهد و دچار مشکل کرده و دشمن را نسبت به آن حساس و متمرکز کرده فشارهاي اقتصادي و تحریم ها و
مسائل اقتصادي است. والاّ از نظر نظامی و امنیتی اقتدار جمهوري اسلامی در منطقه و در دنیا بر کسی پوشیده نیست. امروز مسئله ي
اصلی کشور اقتصاد و معیشت مردم است و ما به عنوان یک اولویت جدي و قوه ي قضائیه به عنوان اولویت اصلی به دنبال پیگیري

 
رفع موانع و مشکلات حوزه ي تولید و کارآفرینی هستیم. 

در مورد نوسانات قیمت ارز، قوه ي قضائیه و سازمان بازرسی چه کاري می توانند انجام دهند؟ آیا الان اقدامی از طرف قوه ي قضائیه

 
صورت گرفته است؟ آیا سازمان بازرسی وظیفه اي در این باره دارد و می تواند ورود کند؟ 

ببینید یکی از اولویت هاي ما در این دوره ي جدید، مسئله محوري است. یعنی توجه به مسائلی که امروز دغدغه ي مردم و رهبر
انقلاب است. یکی از مسائلی که امروز جزو مشکلات اقتصادي و بخش تولید هست، تسهیلات ارزي است. چه ارز دولتی و چه ارز
نیمایی که امروز ما مشکلاتی را در این زمینه داریم. بنابراین سازمان بازرسی، دادستانی کل کشور و معاونت پیشگیري از وقوع جرم در
قوه ي قضائیه با هماهنگی ما موضوعات ارزي را رصد و پیگیري می کنند. ما مشکلاتی که در این زمینه بوده را دنبال کردیم و به
رئیس کل بانک مرکزي اعلام کردیم. ما به دادستانی کل کشور هم اعلام کردیم هر کسی که تعهد ارزي داشته و به تکلیفش عمل
نکرده، اسامی شان را اعلام کند تا ما حتماً پیگیري و برخورد کنیم. اصلاً ما بخشی از گرانی ارز را ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي
می دانیم. رئیس کل بانک مرکزي تعهدات ارزي را حدود 25 میلیارد دلار اعلام کرده اند. این ها ارزهایی است که تعهد داده اند که
برگردانند و برنگرداندند و مهلت داده شده تا پایان تیرماه آن ها را برگردانند. ما هم از دو ماه قبل فهرست اشخاص حقیقی و حقوقی را
گرفتیم و داریم دنبال می کنیم و دادستانی هم پاي کار هست که برخورد قضائی کند. اگر ارزها را برگرداندند که فبها، وگرنه حتماً

 
برخورد قضائی لازم است که انجام شود. 

یکی از کارهاي لازم در مبارزه با فساد که رهبر انقلاب نیز بارها به آن اشاره کردند، نظارت هاي مردمی است. براي نظارت ها و گزارش
هاي مردمی زیرساخت هاي حقوقی در قوه ي قضائیه لازم است. آیا در سازمان بازرسی جایگاهی در این باره وجود دارد؟ و چه

 
زیرساخت هاي حقوقی براي آن مدنظر قرار گرفته است؟ 

قوه ي قضائیه و همه ي دستگاه هاي اجرایی مخصوصاً سازمان بازرسی که وظیفه ي نظارتی بر عهده شان هست باید از ظرفیت مردم
و نهادهاي مردمی و تشکل هاي غیردولتی استفاده کنند. خوشبختانه ما در سازمان هم این ظرفیت را داریم و پیش بینی شده که از
نهادهاي مردمی و از کسانی که دغدغه ي فساد و دغدغه ي رفع مشکل جامعه را دارند استفاده کنیم. براي همین ما در معاونت
حقوقی مان یک اداره کلی را پیش بینی کردیم و در تشکیلاتمان تحت عنوان «مرکز رسیدگی به شکایات و نظارت همگانی» مصوب
شده است. سالانه چند هزار شکایت و اعلام نسبت به دستگاه هاي اجرایی در این سامانه ثبت می شود. علاوه بر آن ما بیش از پنج
هزار بازرس افتخاري در کل کشور داریم که قرار است آن را توسعه دهیم و براي آن ها کد تعریف کنیم. من قبلاً هم اعلام کردم که
سامانه ي گزارشگران فساد به زودي راه اندازي میشود. تعدادي از بازرسان افتخاري ما از کارکنان دستگاه هاي اجرایی و تعدادي از



بازنشستگان و تعدادي هم از مردم عادي و بعضاً خبرنگار و دانشجو و از قشرهاي مختلف هستند که بدون استخدام و بدون اینکه
رابطه ي استخدامی با سازمان داشته باشند، یک کد به آن ها داده می شود. تأکید ما بر این است که در شهرستان ها و نقاط دوردست

 
حتماً این بازرسی را در این دوره ي جدید تقویت کنیم. 

ما در این دوره ي جدید رویکردمان در سازمان بازرسی پیگیري شفافیت فعالیت هاي دستگاه هاي اجرایی است. ما معتقدیم شفافیت
فوق العاده در کاهش فساد و تخلف اهمیت دارد و همه باید خودشان را در اتاق هاي شیشه اي و در معرض نظارت ببینند. یکی از
الزامات این شفافیت ایجاد سامانه هاي الکترونیکی است. سامانه هایی که بخشی از آن ایجاد شده و باید تکمیل شود و سازمان باید به
همه ي سامانه هاي دستگاه هاي اجرایی براي رصد کردن فعالیتشان وصل شود. ما داریم یک سامانه ي دیگري را هم تحت عنوان
«قانون بان» طراحی می کنیم که البته ممکن است چندماه طراحی آن طول بکشد. تمام قوانین و مقررات کشور در این سامانه درج و
منعکس می شود و فعالیت دستگاه ها با این سامانه رصد می شود. یعنی فعالیتشان را با قوانین و مقرراتی که مرتبط با هر دستگاه

 
هست را سنجش و ارزیابی می کنیم. 

رویکرد دیگر ما مطالبه گري است. این رویکرد در مقابل پاسخگویی و پاسخ خواهی از دستگاه ها است. باید همه نسبت به مسئولیتی
که دارند، چه در دوره اي که الان هستند و چه در دوره ي گذشته که مسئولیتی داشتند پاسخگو باشند و ما مطالبه خواهیم کرد. این
هم یکی از رویکردهاي جدي ما هست. رویکرد بعدي، مردمی کردن سازمان و استفاده ي از ظرفیت هاي مردمی است. مثل بازرسان
افتخاري و نهادهاي غیردولتی. رویکرد دیگر ارزیابی عملکرد دستگاه هاي اجرایی است که چه میزان مبتنی بر قانون ارتقاء سلامت
نظام اداري اند و سطح سلامت اداري دستگاه ها به چه شکل است. ما دستگاه هایی که از سلامت اداري بیشتري برخوردار باشند را

 
تشویق می کنیم. 

رهبر انقلاب نیز در دیدار سال 82 این نکته را فرمودند. همچنین ریاست محترم قوه هم به ما تأکید کردند که مدیران شجاع و
پاکدست و داراي حسن عمل را تشویق و به افکار عمومی معرفی کنید. علاوه بر اینکه ما باید با مفسدین برخورد کنیم و احیاناً لازم
باشد آن ها را به مردم معرفی کنیم، کسانی هم که خوب کار می کنند کم نیستند. ما نیروهاي کارآمد، دلسوز، پاي کار و خوش نام

 
زیاد داریم که باید آن ها را هم معرفی و تشویق کنیم. 

البته ما یک شورایی تحت عنوان شوراي دستگاه هاي نظارتی داریم که متشکل از سازمان بازرسی، دیوان محاسبات، وزارت اطلاعات،
معاونت نظارت مجلس، رئیس سازمان مدیریت برنامه ریزي کشور است و شش نفر عضو دارد. یکی از وظایف این شورا ارزیابی عملکرد

 
دستگاه هاي اجرایی است. و آن هایی که سلامت اداري بیشتر دارند را تشویق کند. 

ما بیش از ششصد NGO یا تشکل غیردولتی داریم که اطلاعاتشان را گرفتیم و تعدادي از این ها در حال همکاري با ما هستند و می
خواهیم این ها را تقویت کنیم. اخیراً هم ریاست محترم قوه دستورالعملی به همه ي بخش هاي قوه ي قضائیه ابلاغ کردند که بخشی
از آن دستورالعمل هم مربوط به ما می شود که راجعِ به کارگیري نهادهاي مردمی و مشارکت نهادهاي غیردولتی در انجام مأموریت
هایمان است. با توسعه ي این برنامه و ارتقاء کیفیت آن، این ظرفیت بیش از ظرفیت سازمان بازرسی می تواند به ما در نظارت بر

 
دستگاه هاي اجرایی و ارتقاء سلامت نظام اداري کمک کند. 

در مورد گزارش هاي مردمی شما چه شیوه اي را پیشنهاد می دهید؟ افرادي که در شبکه هاي اجتماعی فعالیت دارند و می خواهند
تخلفی را گزارش دهند، سازوکار ارسال گزارش تخلف چگونه است؟ آیا این سامانه جوابگوي دریافت گزارش ها هست؟ آیا کسی که

 
گزارش ارسال می کند، پاسخی هم از جانب سازمان بازرسی دریافت می کند که به شبکه هاي اجتماعی متوسل نشود؟ 



ما یک سامانه اي از قبل داریم که مربوط به شکایات و اعلامات است و اگر کسی شکایتی داشته باشد، در آن سامانه شکایتش را ثبت
می کند و یک کد رهگیري دریافت می کند که با آن کد می تواند نتیجه ي شکایتش را بررسی کند. گاهی قانع می شود و گاهی قانع
نمی شود، و اصرار می کند که پرونده دنبال شود. یک بخش دیگر آن سامانه اختصاص به اعلامات دارد. یعنی کسی شاکی نیست و
بدون اسم و مشخصات یک سوء جریانی را گزارش می کند که آن هم بررسی می شود. اگر قابل توجه و مقرون به صحت باشد، مورد
پیگیري قرار می گیرد. امّا گزینه اي که ما می خواهیم به آن اضافه کنیم، دادن کد به افراد تحت عنوان ناظر افتخاري است. یعنی

 
شعار ما این است که هر ایرانی یک ناظر باشد. ما این موضوع را می خواهیم دنبال کنیم. 

ما در اصل هشتم قانون اساسی هم، بحث امربه معروف و نهی ازمنکر را داریم که وظیفه ي آحاد مردم است. مخصوصاً نسبت به
حکومت و حاکمیت که امربه معروف و نهی ازمنکر کنند. این وظیفه ي شرعی، ملی و اسلامی همه ي مردم است، منتها به کسانی که
در این سامانه کد داده می شود، گزارش هایشان را به بخش هاي مختلف چه در مرکز و چه در استان ها منعکس می کنند و مورد
رسیدگی قرار می گیرد. گاهی اوقات لازم هست از آن شخصی که گزارش فسادي می دهد، دعوت شود و توضیحات بیشتري نسبت به
آن گزارش بدهد، و اگر نیاز بود مستندات دیگري تهیه کند. اگر لازم باشد با تشخیص سازمان نتیجه ي کار حتماً به گزارشگر فساد
منعکس می شود. گاهی ممکن است گزارش جنبه ي کیفري داشته باشد که باید مرجع قضائی رسیدگی و حکم قطعی را صادر کند.

 
آن موقع امکان اطلاع رسانی است. 

ببینید تا وقتی که جرمی محرز و قطعی نشده، امکان اطلاع رسانی اش نیست. گاهی بحث هاي منافی عفت و امثال آن است که اصلاً
امکان اطلاع رسانی نیست. بنابراین همه ي مواردي که گزارشگران فساد گزارش می دهند، ممکن است نتیجه اش به خودشان
منعکس نشود. ولی این امکان هست که ما بخشی از نتیجه را به خودشان اعلام کنیم. ما این اطمینان را به همه ي گزارشگران فساد
می دهیم که اگر گزارششان مقرون به صحت و مستند باشد، حتماً ترتیب اثر داده و پیگیري می شود و نیازي به استفاده از فضاي
مجازي براي اطلاع رسانی نیست. مگر اینکه موردي باشد که ما نتوانیم کاري کنیم و مربوط به دستگاه دیگري باشد که باید آنجا
رسیدگی کند. والاّ موضوعاتی که مرتبط با کار سازمان باشد و منعکس کنند و مستند هم باشد ما این تضمین را می دهیم که حتماً

 
پیگیري کنیم. 

امنیت این گزارشگران چگونه تأمین می شود؟ آیا کسانی که فسادي را گزارش می کنند نسبت به امنیتشان باید نگران باشند؟

 
سازمان چه برنامه اي در این باره دارد؟ 

ما دو نوع حمایت از گزارشگران فساد مدنظرمان است. البته سوت زنان مربوط به کسانی می شود که در دستگاه هاي اجرایی شاغل
هستند و وقتی متوجه فسادي می شوند اصطلاحاً سوت می زنند و اطلاع می دهند که باید سریعاً رسیدگی شود. گزارشگران فساد اعم
از سوت زنان و غیر سوت زنان هستند. بخشی از آن ها در جامعه هستند و گزارشی می دهند، چه بسا هیچ تهدیدي هم متوجه شان
نباشد. چون در هیچ دستگاهی شاغل نیستند که تهدیدي متوجه آن ها باشد. ما نسبت به کسانی که از درون دستگاه هاي اجرایی
گزارش می دهند که البته این گزارش ها هم دقیق تر، هم متقن تر و هم مستندتر هست، ما هم حمایت مادي و هم حمایت معنوي
می کنیم. در مورد حمایت مادي ما پیش بینی هایی در اعتباراتمان کردیم که اگر کسی گزارشی راجع به فسادي به ما داد، پاداشی به
او بدهیم. اگر هزینه اي براي مستند کردن، پیگیري گزارش و انجام سفر براي بررسی داشت، ما هزینه هایش را علاوه بر پاداش به او

 
می دهیم. البته این چنین مواردي داشتیم و این کار را کردیم. 

نکته ي دومی که دغدغه ي همه ي گزارشگران فساد هست، بحث حمایت معنوي است که مورد اذیت و آزار و تهدید قرار نگیرند. این
موضوع هم در قانون ارتقاء سلامت نظام اداري پیش بینی شده که باید حمایت شوند. و هم در لایحه اي تحت عنوان حمایت از
گزارشگران فساد در مجلس مطرح شده است. اگر موردي هم به ما گزارش شود که مورد تهدید قرار گرفته است، چه توسط دستگاه



اجرایی و مدیر دستگاه اجرایی، و چه در بخش هاي دیگر، ما آن را دنبال می کنیم تا هم برخورد شود و هم از گزارشگر فساد صیانت
می کنیم تا کسی متعرض آن نشوند. ما تا به حال موردي نداشتیم که اعلام کند که مورد تهدید قرار گرفته است و ما از او حمایت

 
کنیم. 

دیدگاهی وجود دارد که اگر تخلفی باشد نباید عمومی و رسانه اي شود و ممکن است مردم به نظام بدبین شوند. نظر جناب عالی در

 
مورد رسانه اي شدن تخلفات چیست؟ 

این رویه سابقاً نبود. از اواخر دوره ي گذشته ي قوه ي قضائیه شروع شد و در دوره ي جدید خیلی بروز و نمود بیشتري پیدا کرد.
علت اینکه رهبر انقلاب اجازه دادند که این موضوعات رسانه اي شود و دادگاه هایشان علنی برگزار شود، این است که تقریباً عده ي
زیادي از مردم تصور می کردند که با فسادهاي کلان، مخصوصاً با دانه درشت ها و کسانی که به مقامات و مسئولین کشور منصوب اند،
برخورد نمی شود. و با چندتا آدم بیچاره برخورد می کنند. و این نتیجه گیري می شد و دشمن هم این تحلیل را می کرد که فساد
سیستمی است و کل کشور را فرا گرفته است. در حالی که اعتقاد ما این چنین نیست که فساد سیستمی شده است. من فکر می کنم
این اجازه داده شد که دادگاه ها علنی و رسانه اي شود تا نشان داده شود هر شخصی در هر سطحی که فساد کند، نظام با او برخورد
می کند ولو منصوب به عالی ترین مقامات کشور باشد و یا سال ها در قوه ي قضائیه مسئولیت داشته است. نمونه هایش را هم شنیده

 
و دیدیده اید. براي همین هم دیدگاه مردم در نظرسنجی ها تغییر کرده است. 

اعتقاد من این است که تدبیر و مدیریت درست که تا به حال بوده، حتماً در کاهش جرم و جسارت براي تخلف مؤثر خواهد بود و
هزینه ي جرم و فساد را افزایش می دهد. بعضی ها ممکن است اگر جریمه ي مالی و یا زندان شوند خیلی برایشان سنگین نباشد، اما

 
حیثیت و آبرو برایشان خیلی مهم است. خود این عوامل پیشگیري از فساد و بالا بردن هزینه ي جرم و فساد در جامعه است. 

انتهاي پیام/
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دانشگاه آزاد تعطیل شدنی نیستند

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  162  |  تاریخ: 1399/04/30

به گزارش خبرگزاري فارس به نقل از خانه ملت، خانه
ملت، نشست فراکسیون اقتصاد دانش بنیان مجلس صبح
امروز (دوشنبه 30 تیرماه) با حضور رئیس دانشگاه آزاد

 
اسلامی برگزار شد. 

در ابتداي این نشست سید محسن دهنوي رئیس
فراکسیون اقتصاد دانش بنیان مجلس گفت: این فراکسیون
که با حضور بیش از یکصد نفر از نمایندگان مجلس تشکیل

شده و از هفته گذشته به صورت رسمی فعالیت خود را آغاز کرده است، بعد از این جلساتی را به منظور هم اندیشی و هم افزایی با

 
دستگاه هاي مسئول در حوزه اقتصاد دانش بنیان خواهد داشت. 

وي با بیان اینکه دانشگاه آزاد اسلامی اقدامات خوبی را در حوزه اقتصاد دانش بنیان با محوریت توسعه منطقه اي آغاز کرده و در این
خصوص 60 شهر را به عنوان پایلوت انتخاب کرده است که در آن این مدل اجرا خواهد شد، تصریح کرد: دانشگاه آزاد می تواند
ظرفیت مناسبی براي ارتقاي حوزه علم و فناوري در اقتصاد دانش بنیان در این شهرها باشد و زمینه اشتغال و تولید را با محوریت

 
استفاده از نخبگان فعال در حوزه دانش بنیان فراهم کند. 

نماینده مردم تهران، ري، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس تاکید کرد: مجلس این آمادگی را دارد که مصوباتی را جهت
تسهیل روند فعالیت دانشگاه آزاد براي ارتقاي اقتصاد دانش بنیان در این شهرها ایجاد کند، ضمن اینکه 4 ماه بعد جهت ارائه گزارش

 
از سوي دانشگاه آزاد در این خصوص نشستی را خواهیم داشت. 

 
دانشگاه آزاد مدل اسلامی شدن دانشگاه را اجرا کند 

روح االله متفکر آزاد در ادامه از رئیس دانشگاه آزاد اسلامی خواست تا اسلامی شدن دانشگاه ها را که یکی از دغدغه هاي اصلی
نمایندگان مجلس به ویژه اعضاي کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس است، اجرا کند و تاکید کرد: مجلس در این زمینه از این

 
دانشگاه حمایت خواهد کرد. 

 
دانشگاه آزاد براي بازگرداندن امید به نسل جوان تلاش می کند 

محمدمهدي طهرانچی در ارائه مدل جدید دانشگاه آزاد اسلامی براي اداره آن با استناد به توسعه شهرها از طریق ارتقاي اقتصاد دانش
بنیان که رئیس مجلس شوراي اسلامی بر آن تاکید داشته است، افزود: این دانشگاه از طریق اجراي مدل ارتقاي حوزه فناوري و



اقتصاد دانش بنیان که مهمترین بخش نیازهاي هر منطقه را محور برنامه هاي خود قرار داده، در جهت توسعه و تامین نیازهاي هر

 
شهر گام برمی دارد. 

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی ادامه داد: در گذشته اداره دانشگاه آزاد بر مبناي آموزش بوده که مهمترین نیاز مردم بود، اما امروز مهارت
و کارآفرینی مورد نیاز است، بنابراین این دانشگاه به لحاظ اجتماعی بودن به این نیاز مردم پاسخ خواهد داد، بنابراین اساس اجراي این

 
مدل تغییر رویکرد از آموزش به ارتقاي مهارت کارآفرینی و افزایش کارآمدي دانشجویان است. 

وي یادآور شد: در این رویکرد، دانشگاه آزاد نوع آموزش را تغییر داده و مفهومی را تحت عنوان سراي نوآوري پیگیري می کند که
بیشتر لازم جهت اشتغالزایی را در شهرهاي مختلف فراهم می کند، ضمن اینکه باید به این نکته اشاره کنم که این دانشگاه از فضاهاي

 
مطلوب و تجهیزات مناسبی برخوردار است که می تواند آن را در جهت ارتقاي مهارت افزایی و کارآمدي نسل جوان به کار گیرد. 

طهرانچی خاطرنشان کرد: هم اکنون کل پایان نامه ها و رساله هاي دانشجویان دانشگاه آزاد اسلامی در یک سامانه مدیریت می شود
که 20 برنامه علمی بر آن حاکم است، بنابر این پایان نامه هایی که در حوزه اقتصاد دانش بنیان تدوین شده از این طریق قابل

 
دسترسی است. 

وي افزود: دانشگاه آزاد اسلامی براي مردم است که سرمایه گذاران اصلی آن هستند به همین دلیل تعامل این دانشگاه با مجلس در

 
جهت تضمین آینده کشور از اهمیت بسزایی برخوردار است. 

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی در ادامه یادآور شد: واحدهاي دانشگاه آزاد اسلامی به هیچ وجه تعطیل شدنی نیستند و ما می توانیم در

 
هر منطقه منابع مردم را به گونه اي مدیریت کنیم که زمینه توسعه را فراهم کند. 

طهرانچی عنوان کرد: در نشستی که با رئیس مجلس شوراي اسلامی داشتیم قرار بر این شد در 60 شهر واحدهاي این دانشگاه، محور
توسعه اقتصاد دانش بنیان قرار گیرد تا از این طریق زمینه اشتغال فراهم شده و امید به نسل جوان بازگردانده شود، کما اینکه اجراي

 
طرح پویش در اصفهان مصداق بارز آن است. 

 انتهاي پیام/



فعال سیاسی: همدلی و همکاري قوا، پیش نیاز جهش تولید است

منبع: ایرناشماره خبر:  163  |  تاریخ: 1399/04/30

سنندج - ایرنا - مسوول جمعیت نیروهاي انقلاب اسلامی در کردستان با اشاره به بیانات اخیر رهبر معظم انقلاب در دیدار با
نمایندگان مجلس یازدهم گفت: پیش نیاز اجرایی شدن شعار سال «جهش تولید»، وجود همدلی و همکاري میان همه قوا و

دستگاه هاي مختلف است.

سنندج - ایرنا - مسوول جمعیت نیروهاي انقلاب اسلامی
در کردستان با اشاره به بیانات اخیر رهبر معظم انقلاب در
دیدار با نمایندگان مجلس یازدهم گفت: پیش نیاز اجرایی
شدن شعار سال «جهش تولید»، وجود همدلی و همکاري

 
میان همه قوا و دستگاه هاي مختلف است. 

عباس حسین پناهی روز دوشنبه در گفت و گو با خبرنگار
ایرنا اظهار داشت: مردم در شرایط کنونی کشور نیاز به
آرامش دارند و هرگونه تنش میان مسوولان یا دستگاه هاي

 
مختلف اثرات نامناسبی بر جو جامعه می گذارد. 

وي افزود: گرانی و رکود در اقتصاد که با شیوع ویروس کرونا تشدید شده و بسیاري از افراد جامعه را با بیکاري درگیر کرده و یا
درآمدها را کاهش داده شرایط سختی براي مردم ایجاد کرده در این شرایط نیاز است از تنش، درگیري و جدال دوري شود چون

 
جامعه نیاز به آرامش دارد. 

حسین پناهی تاکید کرد: در این شرایط نیاز به همدلی و همکاري میان همه قوا وجود دارد و نمایندگان مجلس می توانند در کنار

 
جدیت دولت براي حل این مشکلات کمک کنند. 

وي یادآور شد: رهبر معظم انقلاب صحبت هایی در راستاي ضرورت همکاري و همراهی دستگاه ها براي رفع مشکلات مردم بیان

 
کردند که اگر نمایندگان مجلس آنها را عملیاتی کنند در رفع مشکلات بسیار موثر است. 

حسین پناهی اضافه کرد: تاکید رهبري بر اینکه دولت تا آخرین لحظه کار کند به این دلیل است که دولت حتی بیشتر از گذشته

 
فعالیت کند و به دلیل نزدیک شدن به اتمام مسوولیت خود فعالیتش کم نشود. 

این فعال سیاسی اصولگرا با بیان اینکه رهبر معظم انقلاب بر ارزش پول ملی تاکید کردند، گفت: مجلس شوراي اسلامی و دولت باید با

 
همدلی و با ایجاد کمیته هاي مختلف مسائل اقتصادي را بررسی و حل کنند. 

وي تاکید کرد: اگر افراد یا فعالیت هایی در راه، حل مشکلات اقتصادي کشور مانع است و یا از شرایط موجود سوء استفاده می کنند



 
باید بررسی و رفع شده و یا با آنها برخورد شود. 

حسین پناهی اظهار داشت: دشمنان ظالم و حامیان شیطان صفت آنها در منطقه با تمان توان به میدان آمده اند و در چنین شرایطی

 
نیاز است در کنار اتحاد مدیران و مسوولان، مردم هم به پاي کار آورده شوند و بیشتر به نظر و خواست آنها توجه شود. 

وي اضافه کرد: نظام متعلق به مردم است بنابراین هر چه مردم بیشتر به میدان آورده شوند و با آنها مشورت شده و جایگاه مردم

 
تقویت شد در رفع مشکلات بویژه در حوزه اقتصادي می تواند موثر باشد. 

حسین پناهی افزود: برخی از مسوولان در استان کردستان ضعیف عمل می کنند و بر عملکرد خوب دولت و استانداري کردستان تاثیر

 
نامناسب می گذارند که لازم است نظارت دولت و مجلس بر این مدیران و عملکرد آنها افزایش یابد. 

مسوول جمعیت نیروهاي انقلاب اسلامی در کردستان با بیان اینکه در کشور ما استعدادهایی نهفته است که در بسیاري از نقاط جهان
پیدا نمی شود، یادآور شد: ظرفیت هایی از لحاظ منابع انسانی و طبیعی داریم که اگر به این گنجینه هاي داخلی اکتفا کنیم استقلال

 
خود را از همه جهات می توانیم حفظ کنیم. 

وي افزود: یکی از بخش هایی که به آن در کشور توجه شده تولید بنزین است که نه تنها ما را به خودکفایی رسانده بلکه اکنون مازاد

 
بر مصرف داخلی را می توانیم صادر کنیم. 

حسین پناهی گفت: نظام مقدس جمهوري اسلامی با اتکا به اندیشمندان خود و منابع طبیعی کشور توانسته به این خودکفایی برسد و

 
می توان این رویه را در بسیاري از بخش هاي دیگر انجام داد. 

رهبر معظم انقلاب اسلامی در نخستین دیدار با نمایندگان یازدهمین دوره مجلس شوراي اسلامی که به صورت ویدئو کنفرانس برگزار
شد، وکلاي ملت را به تعامل با سایر قوا فراخواندند و تاکید کردند: در شرایط حساس سال آخر دولت و همچنین سال اول مجلس،

 
باید دو قوه فضا را گونه اي مدیریت کنند که به کارهاي مهم کشور لطمه نخورد. 

ایشان با تاکید بر «توجه به مسائل کلیدي و اصلی کشور و پرهیز از دچار شدن به حاشیه ها و اولویت دادن به مسائل فرعی»،
موضوعات اقتصادي شامل «تولید، اشتغال، مهار تورم، مدیریت نظام پولی و مالی، و عدم وابستگی اقتصاد کشور به نفت» را مسایل

 
اساسی کشور برشمردند. 

 
برچسب ها 

 
- مجلس شوراي اسلامی 

 
- کردستان 

- کارآمدي دولت



ازدواج جوانان؛ بحرانی که باید ریشه یابی شود

منبع: ایرناشماره خبر:  164  |  تاریخ: 1399/04/30

کرمانشاه - ایرنا - نتایج آخرین سرشماري نشان می دهد که خانوارهاي ایرانی در حال کوچک تر شدن هستند و این در
حالی است که 15 میلیون دختر و پسر در کشور در سن ازدواج هستند که به دلایل مختلف میل و رغبتی به ازدواج ندارند.

 کرمانشاه - ایرنا - نتایج آخرین سرشماري نشان می دهد
که خانوارهاي ایرانی در حال کوچک تر شدن هستند و این در حالی است که 15 میلیون دختر و پسر در کشور در سن ازدواج هستند

 
که به دلایل مختلف میل و رغبتی به ازدواج ندارند. 

بزرگترین سرمایه هر کشوري جوانان هستند که می توانند با دانش، تخصص، نیروي جوانی و انگیزه سرشاري که دارند کشور را در

 
مسیر توسعه و پیشرفت قرار دهند. 

باوجود ابلاغ سیاست هاي رشد جمعیت از سوي رهبر معظم انقلاب و تاکید مسوُولان اما طبق آخرین سرشماري انجام شده در کشور،
میزان رشد جمعیت از دهه 40 تا دهه 90 سیر نزولی را طی کرده است بطوریکه میزان رشد جمعیت در دهه چهل 3.1درصد، دهه

 
پنجاه 2.7درصد، دهه هشتاد 1.29درصد و در نهایت در دهه نود به عدد 1.24درصد رسیده است. 

کوچکتر شدن خانوارهاي ایرانی، توقف رشد جمعیت و افزایش میزان تجرد قطعی در کشور نشان دهنده این است که جوانان با
مشکلات اقتصادي، فرهنگی و اجتماعی فراوانی براي ازدواج دست به گریبانند که باید با وحدت رویه و تدوین سیاست هاي حمایتی

 
این مشکلات ریشه یابی و تا حد امکان موانع ازدواج در جامعه برداشته شود. 

روابط عمومی دانشگاه رازي به همراه موسسه مردم نهاد رما ( رهروان مسیر آرامش ) و نهاد رهبري در دانشگاه رازي در میزگردي با
حضور رییس سازمان فرهنگی ، اجتماعی و ورزشی شهرداري کرمانشاه، رییس مرکز مشاوره و عضو هیات علمی گروه روانشناسی
دانشگاه رازي، رییس سلامت جوانان و نوجوانان دانشگاه علوم پزشکی، مسوُولان نهاد نمایندگی مقام معظم رهبري در دانشگاه هاي

 
رازي و آزاد اسلامی به آسیب شناسی مشکل ازدواج جوانان و ارائه راهکارهاي عملیاتی براي آن پرداختند. 



 
پرورش رفتاري افراد جامعه بزرگترین مشکل ماست 

«مهدي عبدالمالکی» رییس سازمان فرهنگی ، اجتماعی و ورزشی شهرداري کرمانشاه در ابتداي این میزگرد گفت: در دو بخش نظري
و اجرایی مطالب خودم را بیان می کنم و امید دارم خروجی این نشست ها تحرکی را در بدنه اجرایی استان ایجاد کند تا راهکارهایی
را در قالب یک اقدام اجرایی جمع بندي کنیم .بحران ازدواج جوانان متاثر از یک سري اقدامات است که ما در گذشته انجام دادیم و

 
امروز هم اصلی ترین مشکل ما در پرورش رفتاري افراد جامعه است. 

با بررسی چند مدل از کشورهاي موفق متوجه می شویم این کشورها روي نسل هاي پایه اي خود سرمایه گذاري کردند و ما هم باید

 
رفتار و هنجارهاي مردم را در زمینه هاي مختلف ارتقا دهیم. 

 
 

 
مهدي عبدالمالکی؛ رییس سازمان فرهنگی، هنري و ورزشی شهرداري کرمانشاه 

سیستم آموزش کشورهاي موفق قالب کاملا متفاوتی با سیستم آموزشی ما دارد؛ آنها مهارت هاي رفتاري، اجتماعی و زندگی را در
قالب بازي، نقاشی، هنرهاي تجسمی و به طور غیرمستقیم آموزش می دهند و در واقع از پنج سال سرمایه گذاري خود روي نسل هاي

 
پایه 60 سال بهره برداري می کنند. 

آموزش در سنین ابتدایی احساس مسوُولیت بچه ها به کشور خودشان را در بالاترین حد ممکن قرار می دهد و باعث ارتقاي وجدان
کاري در آنها می شود؛ در صورتیکه ما در سنین 18 سالگی قصد آموزش مهارت هاي زندگی به آنها را داریم که کار بسیار سختی

 
است و نوجوانان در این سنین متقاعد نمی شوند که براي ارتقاي سطح زندگی خود آموزش ببینند. 

براي حل مشکلات پایه اي مانند فرهنگ کار، شهرنشینی، آپارتمان نشینی، زندگی و خانواده، مجلس شوراي اسلامی هم باید ورود
کند و این در حالی است که سالیانه میلیاردها تومان اعتبار در اختیار آموزش و پرورش است اما براي کارهاي فرهنگی بودجه اي در

 
نظر گرفته نمی شود. 

 
هیچ گونه نقشه راهی نداریم و متولی امر جوانان مشخص نیست 

در وضعیت موجود هیچ گونه نقشه راهی نداریم و امروز مشخص نیست متولی امر ازدواج جوانان اداره بهزیستی است یا اداره ارشاد یا



ورزش و جوانان؟؛ متاسفانه سازمان ملی جوانان در اداره ورزش ادغام شد در حالی که اولویت اداره ورزش و جوانان مسائل ورزشی

 
است تا امور جوانان. 

وقتی که نقشه راهی وجود نداشته باشد در حوزه هاي مختلف شاهد اعمال سلیقه مدیران خواهیم بود؛ آسیب شناسی و واکاوي هاي
زیادي انجام شده است اما امروز باید با تصمیم سازي دقت نظر بیشتري به خرج دهیم تا در آینده شاهد نسلی باشیم تا فرهنگ و

 
آموزش را بتوانند از سنین پایین یاد بگیرند. 

 
ازدواج جوانان باید اولویت مسوُولان استانی باشد 

ما در سازمان فرهنگی اجتماعی شهرداري 2 سال است بحث آموزش هاي مهارتی، رفتاري و اجتماعی را ارائه می دهیم اما واقعیت
این است که سطح آموزش پذیري در استان ما نسبت به سایر استان هاي پیشرفته در حداقل ممکن خود قرار دارد که موضوع بسیار

 
مهمی است. 

ازدواج جوانان باید به صورت عملیاتی براي مدیریت ارشد استان بالاترین درجه اهمیت را داشته باشد و ستاد مرکزي باید بتواند با
هدایت گري نقش دستگاه هاي مختلف را تعیین و نظارت کند تا هر دستگاهی بر اساس تقسیم وظایف انجام شده عملکرد مناسبی را

 
داشته باشد. 

 
موضوع ازدواج جوانان تبدیل به بحران شده است 

«جهانگیر کرمی» رییس مرکز مشاوره و عضو هیات علمی گروه روانشناسی دانشگاه رازي نیز در ادامه این میزگرد گفت: اکنون
وضعیت اقتصادي بزرگترین مانع براي ازدواج است بطورییکه که جوانان می گویند علاقمند شده اند اما حداقل شرایط لازم براي
ازدواج که یک شغل مناسب است را ندارند و باید بدانیم عامل اشتغال در زندگی جوانان بسیار مهم است که باید با برنامه ریزي آن را
حل کرد. سن مناسب براي ازدواج را 22 تا 26 سال می دانیم و از آنجاییکه طبق آمار رسمی سن ازدواج بالا رفته است نشان می دهد

 
که موضوع ازدواج جوانان از مرحله هشدار گذشته و به یک بحران تبدیل شده است. 

یکی دیگر از موانع ازدواج جوانان مسائل فرهنگی است خانواده ها حاضر نیستند از تجملات و اشرافی گري خود عبور کنند و خواهان
مراسم مجلل، جهیزیه کامل و غیره هستند و از طرفی هم توقع دختر و پسرها هم بالا رفته است و می خواهند در ابتداي زندگی همه

 
چیز داشته باشند. 

تحصیل جوانان هم در ازدواج تاخیر ایجاد می کند و البته این تحصیل در اغلب موارد به بیکاري هم منجر می شود و این در حالیست
که دخترانی که تحصیل کرده هستند حاضر نمی شوند با شخصی که دیپلم دارد ازدواج کنند بنابراین باید بپذیریم که مسائل

 
اقتصادي مانع بزرگی براي ازدواج جوانان است و این تعارف ندارد. 



 
 

 
دکتر جهانگیر کرمی؛ رئیس مرکز مشاوره دانشگاه رازي 

 
سیستم آموزشی ما مشکل دارد 

سیستم هاي آموزشی ما براي تربیت درست نوجوانان و جوانان مشکل اساسی دارند ما سخنرانی، فلسفه گویی و بحث هاي نظري

 
زیادي داریم و این دانش را در بچه ها رشد داده ایم اما نتوانسته ایم این نگرش آنها را طوري تغییر دهیم که منجر به رفتار شود. 

از طرفی ما خانواده ها را هم آموزش نداده ایم، الگوي فرزندان والدین آنها هستند اما خانواده ها نتوانستند نگرش فرزندان خود را
تغییر دهند و به دلیل نداشتن این مهارت ها و آموزش ندیدن مهارت هاي اول زندگی، مسوُولیت پذیري در جوانان پایین آمده و در

 
نتیجه بلوغ عاطفی و اجتماعی فرزندان و جوانان به تأخیر افتاده است. 

یکی دیگر از مشکلات که بانوان با آن مواجه هستند این است که باید منتظر شوند تا خواستگار براي آنها پیدا شود و به همین دلیل
بسیاري از بانوان به سن تجرد قطعی رسیده اند به همین دلیل با کمک روحانیت باید فضایی در جامعه ایجاد شود تا بانوان هم بتوانند

 
درخواست خود را براي ازدواج مطرح کنند. 

 
بیکاري بزرگترین دلیل جوانان براي فرار از ازدواج است 

«الهه صادقی» رییس واحد سلامت جوانان و نوجوانان دانشگاه علوم پزشکی نیز در ادامه این میزگرد گفت: باوجود تدوین سیاست
هاي کلی رشد جمعیت از سوي رهبر معظم انقلاب، میزان رشد جمعیت روند نزولی داشته است به طوري که در دهه 40 میزان رشد
جمعیت کشور 3.1 و در دهه 90 به 1.24 رسیده و به همین دلیل موضوع ازدواج جوانان بسیار حیاتی است و باید موانع آن را برطرف
کرد. طبق بررسی هاي انجام شده براي داشتن یک جامعه جوان باید هر زوج حداقل 2 فرزند داشته باشند و اگر روي موضوع
فرزندآوري کار نشود دچار مشکل اساسی در کشور می شویم ؛ جمعیت سالمند براي دولت هزینه هاي زیادي دارد و این در حالیست

 
که استان کرمانشاه در رتبه هشتم از نظر سالمندي قرار دارد. 

ازدواج در سن پایین هم یکی دیگر از مشکلات است بطورییکه که در کل کشور 2 هزار دختر زیر 15 سال داریم که طلاق گرفتند؛

 
21 میلیون خانوار ایرانی هم داریم که در هر دو خانواده یک پسر یا دختر مجرد وجود دارد که شرایط ازدواج براي آنها مهیا نیست. 

بر اساس تحقیقات میدانی 74 درصد از پسرها علت فرار از ازدواج را بیکاري و نداشتن شغل دائم، 54 درصد مسکن و 30 درصد پیدا



نشدن فرد مناسب و دخترها هم بزرگترین دلیل عدم ازدواج خود را پیدا نکردن فرد مناسب که داراي شغل و مسکن باشد عنوان

 
کردند. 

 
 

 
الهه صادقی؛ رییس واحد سلامت جوانان و نوجوانان دانشگاه علوم پزشکی 

 
زوجین را بعد از ازدواج رها نکنیم 

فاصله زیاد بین بلوغ جنسی و ازدواج جوانان یکی از یکی دیگر از مشکلات اساسی است که ناهنجاري هاي بسیاري را در جامعه ایجاد

 
می کند و فضاي مجازي هم بستر این ناهنجاري ها را فراهم کرده و کار را براي متولیان سلامت سخت کرده است. 

امروز جاي مشاوره هاي قبل از ازدواج براي زوجین خالی است، این مشاوره ها هزینه بردار است اما باید براي ازدواج دائم و فرزندآوري
به صورت هدفمند کار کنیم تا خانواده هاي فقیر بیشترین تعداد فرزند را نداشته باشند و خانواده هاي مرفه فرزند کمتري داشته

 
باشند. 

براي کم کردن طلاق در پنج سال اول زندگی باید آموزش هاي حین ازدواج را در دستور کار قرار داد و نباید زوجین را بعد از ازدواج

 
رها کنیم. 

 
جوانان معیارهاي انتخاب همسر را نمی دانند 

حجت الاسلام «مرتضی جلیلی» مسوُول نهاد نمایندگی مقام معظم رهبري در دانشگاه آزاد اسلامی کرمانشاه نیز در ادامه این میزگرد
گفت: اولین مشکل اساسی که باعث می شود جوانان رغبت به ازدواج نداشته باشند این است که جوانان هنوز فهم درستی از چرایی و
فلسفه ازدواج و همسرگزینی ندارند؛ روابط ناسالم قبل از ازدواج، برداشت سطحی و مبتذل از ازدواج از دلایل این موضوع است و باید

 
در ابتدا چرایی ازدواج براي جوانان تبیین شود. 

مقوله دیگري که جوانان را با مشکل مواجه می کند انتخاب همسر است؛ جوانان نمی دانند معیارهاي همسرگزینی چیست و در
انتخاب همسر مناسب براي خود دچار مشکل می شوند به همین دلیل است که 70 درصد طلاق ها در چهار سال اول زندگی رقم می
خورد و این طلاق ها ناشی از عدم شناخت دقیق و عمیق همسر است و شاید یکی دیگر از دلایلی که جوانان به سمت ازدواج نمی

روند این است که بلد نیستند همسر خود را انتخاب کنند. 



 
سنت هاي قدیمی براي جوانان هزینه بردار است 

ناامیدي افراطی جوانان از آینده و توقع بالاي آنها از زندگی، یکی دیگر از موانع ازدواج جوانان است؛ امروز توقع جوانان بالا رفته و تا

 
شغل مناسب، مسکن و خودرو نداشته باشند ازدواج نمی کنند و دچار ناامیدي زیادي می شوند که آسیب بزرگی است. 

 
 

 
حجت الاسلام مرتضی جلیلی؛ مسوُول نهاد نمایندگی مقام معظم رهبري در دانشگاه آزاد اسلامی کرمانشاه 

چهارمین موضوعی که مانع بزرگی براي ازدواج جوانان است، برداشت ها و تفکرات غلطی است که در خانواده ها وجود دارد، سنت
هایی که از قدیم در خانواده ها ریشه دوانده و براي جوانان خرج درست کن است و مبناي عقلی ندارد؛ مهریه جهیزیه، مسکن، مراسم

 
عروسی از سنت هایی است که عروس و داماد حاضرند انجام دهند ولی اعضاي خانواده شان کرونا بگیرند و بمیرند. 

ازدواج بهنگام و آسان یکی دیگر از موضوعات بسیار مهم است که باید در یک فضاي کاملاً علمی و بدون جوزدگی سیاسی با آن

 
بپردازیم و در آن سهم هر شخص و نهاد را در رفع موانع ازدواج مشخص کنیم. 

 
وحدت رویه براي حل مشکل ازدواج جوانان وجود ندارد 

حجت الاسلام «محسن قلندري» مسوُول نهاد نمایندگی مقام معظم رهبري در دانشگاه رازي نیز در بخش پایانی این میزگرد گفت:
بزرگترین مانع ازدواج جوانان مسائل اقتصادي است، جوانانی که در شرف ازدواج هستند می گویند تا زمانی که شغل مناسب و منبع
مالی مطمئنی نداشته باشند قصد ازدواج ندارند. تورم سرسام آور در کشور شرایط اقتصادي جوانان را براي ازدواج بسیار سخت کرده و

 
مسوُولان باید مشکلات بیکاري جوانان و وام ازدواج و مسائل این چنینی را رفع کنند. 

بزرگترین مشکل ما براي حل ازدواج جوانان این است که براي حل این مشکل وحدت رویه در استان وجود ندارد. بعد از چند سال

 
هنوز یک جلسه واحد در استان ندیدیم که بخواهد مشکلات جوانان را مرتفع کند و کسی نمی داند متولی این امر کیست؟ 



 
 

 
حجت الاسلام محسن قلندري مسوُول نهاد نمایندگی مقام معظم رهبري در دانشگاه رازي 

ریشه مشکل ازدواج جوانان مبناي فرهنگی هم دارد و متاسفانه سریال هاي ما هم روابط ناسالم عشق و عاشقی را به بهانه جذابیت
براي جوانان نشان می دهند و کسی هم نیست معترض شود که این سریالها چه هزینه هایی براي جوانان ما دارد و آنها را نسبت به

 
ازدواج دل سرد میکند. 

مرکز آمار ایران در گزارش شاخص هاي جمعیت و سلامت سرشماري نفوس و مسکن سال 95 نسبت تجرد قطعی در ایران براي
مردان را 2/3 درصد و براي زنان 3/7 درصد اعلام کرده است و طبق این گزارش 2/9 درصد مردان و 5/4 درصد زنان کرمانشاهی تجرد

 
قطعی دارند. 

این گزارش جمعیت مناطق شهرنشین استان کرمانشاه را یک میلیون و 469 هزار نفر و مناطق روستایی را 484 هزار نفر اعلام کرده
است؛ حدود 22 درصد جمعیت استان، صفر تا 14 سال، 72 درصد جمعیت 15 تا 64 سال و حدود 6 درصد نیز شامل 65 سال به بالا

 
می شوند. 

طبق این سرشماري، جمعیت 45 تا 49 ساله استان 125 هزار و 769 نفر است که 62 هزار و 604 نفر مرد و 63 هزار و 165 نفر زن

 
هستند. 

 
همچنین جمعیت 50 تا 54 ساله استان 100 هزار و 890 نفر است که 49 هزار و 639 نفر مرد و 51 هزار و 251 نفر زن هستند. 

 
استان کرمانشاه با 2 میلیون نفر جمعیت داراي 34 شهر و 2 هزار و 595 روستا است. 

 
برچسب ها 

 
- سلامت 

 
- دانشگاه رازي 

 
- دانشگاه علوم پزشکی 

 
- شهرداري کرمانشاه 

 
- کرمانشاه 

- ازدواج ساده





اشتغالزایی 11هزار نفري در طرح هاي تازه تاسیس وزارت صنعت

منبع: نیوز بانکشماره خبر:  165  |  تاریخ: 1399/04/30

اشتغالزایی 11هزار نفري در طرح هاي تازه تاسیس وزارت صنعت خبرهاي بانکی- براساس امارهاي وزارت صنعت سال گذشته
از مجموع 49 طرح مهم ایجادي که براي آنها 234 هزار و 800.4 میلیارد ریال سرمایه گذاري شد، 11 هزار و 455 نفر اشتغال به

 
همراه داشت. 

 

 
 

اشتغالزایی 11هزار نفري در طرح هاي تازه تاسیس وزارت
صنعت

به گزارش خبرهاي بانکی، برپایه جداول آماري مربوطه ، از مجموع طرح هاي مزبور 28.5 درصد سهم فلزات اساسی، استخراج کانه

 
هاي فلزي و سایر محصولات کانی غیرفلزي بود. 

 
45.2 درصد از سرمایه گذاري ها در معدن و صنایع معدنی 

همچنین 45.2 درصد از مجموع سرمایه گذاري در طرح هاي مهم ایجادي نیز با رقم 106 هزار و 234.9 میلیارد ریال به فلزات
اساسی، استخراج کانه هاي فلزي و سایر محصولات کانی غیر فلزي تعلق گرفت، علاوه براین 24.5 درصد از مجموع اشتغال طرح هاي

 
ایجادي را به خود اختصاص دادند. 

براساس برنامه ریزي وزارت صنعت، معدن و تجارت طرح هایی که بیش از 60 میلیارد تومان براي انها سرمایه گذاري انجام شود در

 
شمار طرح هاي مهم ایجادي محسوب می شوند. 

جداول آماري مربوطه گویاي آن است که در بین 49 طرح ایجادي سال 98 سهم ساخت مواد و محصولات شیمیایی با 9 طرح و 18.3
درصد از کل را به خود اختصاص داده و درزمینه انتشار چاپ و تکثیر، ساخت کاغذ و محصولات کاغذي، سایر تجهیزات حمل ونقل و



 
محصولات فلزي فابریکی هرکدام با یک طرح کمترین سهم را در این ارتباط داشتند. 

به گزارش ایرنا، وزارت صعنت، معدن و تجارت پیشتر آمار داده بود که در دوره 11 ماهه پارسال (منتهی به بهمن) از مجموع 104

 
طرح مهم راه اندازي شده، بخش معدن و صنایع معدنی سهم حدود 25 درصدي را به خود اختصاص داده است. 

بر اساس جداول آماري وزارت صنعت، در 11 ماهه پارسال بالغ بر 25 طرح مهم در بخش معدن و صنایع معدنی راه اندازي شده که

 
سهم واحدهاي ایجادي 32 درصد بوده و بقیه طرح هاي توسعه اي بوده اند. 

برپایه آمار مورد بررسی، هشت طرح ایجادي در استان هاي هرمزگان (یک طرح)، کرمان (در مجموع سه طرح)، خراسان رضوي (دو

 
طرح)، خوزستان و اصفهان در مدت مزبور راه اندازي شدند. 

همچنین در این مدت 17 طرح توسعه اي در 11 استان کشور راه اندازي شد که استان اصفهان با سه طرح بیشترین سهم، خراسان
رضوي و فارس و کرمان هر کدام با دو طرح و بقیه استان ها (خراسان شمالی، مرکزي، تهران، آذربایجان شرقی، لرستان، مازندران و

 
گیلان) یک طرح را به خود اختصاص دادند. 

طرح هاي ایجادي و توسعه اي در زمینه هاي استخراج کانه هاي فلزي، سایرکانی غیر فلزي، ساخت فلزات اساسی و استخراج سایر
معادن ثبت شده اند که در این بین ساخت فلزات اساسی با 9 طرح و استخراج کانه هاي فلزي با هفت طرح بیشترین سهم را داشتند.

مجموع طرح هاي راه اندازي شده در بخش معدن و صنایع معدنی موجب سرمایه گذاري 104 هزار و 944 میلیارد ریالی شد که از

 
این رقم 57.6 درصد سهم طرح هاي ایجادي با رقم 60 هزار و 541 میلیارد ریال شد و بقیه مربوط به طرح هاي توسعه اي است. 

علاوه بر این، مجموع اشتغال ایجاد شده حداقل چهار هزار و یکصد نفر برآورد شده که سهم واحدهاي ایجادي 49.6 درصد با رقم دو
هزار و 34 نفر و بقیه مربوط به طرح هاي توسعه اي است.



بازدید میدانی وزیر محترم ورزش و جوانان کشور از پروژه هاي اقتصاد

مقاومتی منطقه ویژه اقتصادي خراسان جنوبی

منبع: احتسابشماره خبر:  166  |  تاریخ: 1399/04/30

احتساب-بازدید میدانی وزیر محترم ورزش وجوانان کشور(وزیر معین استان در اقتصاد مقاومتی)جناب آقاي دکتر سلطانی فر
وجمعی از معاونین وزارت ورزش وجوانان؛ با حضوراستاندار محترم استان جناب مهندس معتمدیان و هیات همراه همچنین

نمایندگان محترم؛ آقایان خسروي نماینده محترم مردم شریف شهرستان هاي بیرجند، خوسف ...

احتساب-بازدید میدانی وزیر محترم ورزش وجوانان
کشور(وزیر معین استان در اقتصاد مقاومتی)جناب آقاي
دکتر سلطانی فر وجمعی از معاونین وزارت ورزش وجوانان؛
با حضوراستاندار محترم استان جناب مهندس معتمدیان و
هیات همراه همچنین نمایندگان محترم؛ آقایان خسروي
نماینده محترم مردم شریف شهرستان هاي بیرجند،
خوسف ودرمیان همچنین دکتر نخعی نماینده محترم

 
مردم شریف شهرستان هاي نهبندان و سربیشه از پروژه هاي اقتصاد مقاومتی سازمان منطقه ویژه اقتصادي خراسان جنوبی: 

 
1.پروژه تولید کننده چرم مصنوعی؛ شرکت تولیدي - صنعتی آذین چرم خاوران اولین کارخانه چرم مصنوعی درشرق کشور 

این کارخانه در حال فعالیت با برطرف کردن نیاز بازارهاي داخلی، بخش عمده اي از محصولات خود را به کشور افغانستان صادر می

 
کند. 

 
50 درصد مواد اولیه این کارخانه از طریق واردات ونیم دیگرازمواد معدنی موجود دراستان تامین می گردد. 

فاز اول این کارخانه با 4500 مترمربع زیربنا درزمینی به مساحت 18 هزار متر مربع به بهره برداري رسیده وزمینه اشتغال 35 نفر به

 
طور مستقیم و250 نفر به طور غیر مستقیم را فراهم آورده است. 

 
با توسعه این واحد تولیدي و تکمیل فازدوم آن؛ 95 نفر به صورت مستقیم مشغول به کارخواهند شد. 

 
2.پروژه نخستین واحد طراحی و ساخت خطوط ماشین آلات کاشی و سرامیک؛ مجتمع تولیدي_صنعتی الکترو صدر میبد 

اولین واحد طراحی ساخت و تولید ماشین آلات خط تولید کاشی و سرامیک کشور چندي پیش در محل منطقه ویژه اقتصادي

 
بیرجند به بهره برداري رسید. 



تا قبل از راه اندازي این واحد تولیدي، 100 درصد خطوط تولید کاشی و سرامیک از چین و ایتالیا وارد کشور می شد که خروج ارز

 
زیادي را به همراه داشت. 

جلوگیري از خروج ارز، بومی سازي سیستم ها و پشتیبانی آن ها در داخل کشور از مهمترین پیامدهاي فعالیت این واحد تولیدي

 
است. 

فعالیت فاز اول این کارخانه براي 30 نفر به طور مستقیم اشتغالزایی به همراه داشته و با تکمیل و بهره برداري از فاز دوم که در دست

 
ساخت می باشد، 112 نفر به طور مستقیم و 500 نفر به صورت غیر مستقیم مشغول به کار می شوند. 

 
بازار فروش محصولات این کارخانه، داخل کشور و کشورهاي منطقه CIS می باشد. 

شرکت فنی مهندسی الکترو صدر، واحد طراحی ساخت و تولید ماشین آلات خط تولید کاشی و سرامیک با 5800 متر مربع زیربنا در
زمینی به مساحت 20 هزار متر مربع به همت بخش خصوصی در منطقه ویژه اقتصادي بیرجند به بهره برداري رسیده است.



پروژه گاوداري سه هزار راسی ماهیدشت در حال اجراست

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  167  |  تاریخ: 1399/04/30

معاون استاندار کرمانشاه ضمن بازدید از گاوداري سه هزار راسی ماهیدشت از نزدیک در جریان پیشرفت این پروژه قرار
گرفت.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
کرمانشاه؛ حاتمی معاون استاندار کرمانشاه گفت : با توجه به ظرفیت
هایی که در استان وجود دارد حمایت از هرگونه سرمایه گذاري در
حوزه پرورش دام بصورت صنعتی در برنامه هاي توسعه بخش

 
کشاورزي و دامپروري استان قرار دارد. 

او گفت : بعد از ایجاد مجتمع گاوداري در بخش کوزران، با سرمایه
گذاري بخش خصوصی مجتمع پرورش گاو و گوسفند در سه هزار راس در بخش ماهیدشت نیز ایجاد شده و هم اکنون نیز در مراحل

پایانی تکمیل و تجهیز قرار دارد که هم در رفع بخشی از نیاز هاي استان، و هم ایجاد اشتغال می تواند موثر باشد.



کلنگ ساخت 2 واحد پرورش مرغ گوشتی در دلگان به زمین زده شد

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  168  |  تاریخ: 1399/04/30

مدیر جهاد کشاورزي دلگان گفت: کلنگ ساخت 2 واحد جدید پرورش مرغ گوشتی با اعتبار افزون بر 60 میلیارد ریال در این
شهرستان به زمین زده شد.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از زاهدان ،شهناز رفعت پور مدیر جهاد کشاورزي دلگان
اظهارداشت: هم اینک در شهرستان دلگان یک واحد صنعتی پرورش مرغ گوشتی با ظرفیت جوجه ریزي 80 هزار قطعه جوجه در

 
سال فعالیت دارد و سالیانه 160 تن گوشت مرغ به بازار عرضه می کند. 

او افزود: واحدهاي تولیدي جدید هر کدام ظرفیت پرورش 20 هزار قطعه جوجه در هر دوره را خواهند داشت و با به تولید رسیدن این

 
2 واحد 320 تن به ظرفیت تولید گوشت مرغ شهرستان افزوده خواهد شد. 

مدیر جهاد کشاورزي دلگان بیان کرد: بهزینه ساخت این طرح ها از محل سرمایه گذاري شخصی و تسهیلات صندوق کارآفرینی امید
تأمین و پرداخت می شود.



همتی: بازار ارز در روزهاي آینده به آرامش می رسد

منبع: صبحانه آنلاینشماره خبر:  169  |  تاریخ: 1399/04/30

رئیس کل بانک مرکزي با تأکید بر اینکه با اقدامات در دست اجرا به تدریج و در روزهاي آینده بازار ارز به آرامش خواهد
رسید، گفت: این تصور که بانک مرکزي و دولت براي کنترل بازار ارز اقدامی نمی کنند، کاملاً اشتباه است.

به گزارش صبحانه،عبدالناصر همتی در یادداشتی
اینستاگرامی با عنوان سخنی با مردم عزیز و فعالان محترم
اقتصادي نوشت: این روزها بنا به دلایلی که مشخص است،
و قبلاً نیز اعلام کرده بودم، بازار ارز دچار نوسان شده است.
با اقدامات در دست اجرا به تدریج و در روزهاي آینده بازار

 
ارز به آرامش خواهد رسید. 

این تصور که بانک مرکزي و دولت براي کنترل بازار ارز
اقدامی نمی کنند، یا اینکه تصور می شود براي تأمین
کسري و یا دلایل دیگر، نرخ ارز را بالا می برند، بی اساس

 
و یک برداشت و تصور کاملاً اشتباه است. 

دستورالعمل جدید در خصوص نحوه برگشت ارز به چرخه اقتصاد و تأمین ارز واردات کشور، چند روزي است عملیاتی شده است. در

 
این دستورالعمل، عملاً زمینه اي براي ایجاد تراکم غیرعادي تقاضا و نیز سوء استفاده از آن باقی نمی ماند. 

به همین دلیل متأسفانه در مقطع دو هفتهٔ اخیر، در کنار تعلل برخی صادرکنندگان براي عرضه ارز خود، برخی از سودجویان درصدد

 
فروش ارز به واردکنندگان به نرخ هاي نامتعارف بوده اند. 

به واردکنندگان محترم توصیه می کنم که چند روزي را تحمل کرده و از چند روز آینده، به تدریج نیاز خود را از سامانه نیما تأمین

 
نمایند. 

از صادرکنندگان محترم نیز انتظار می رود در فرصت چندروز باقی مانده از فرصت ایفاي تعهد، ارزهاي خود را با نرخ هاي منطقی در

 
بازار عرضه کنند تا خریدار لازم را داشته باشد. 

از صادرکنندگان عزیزي که تا امروز با برگرداندن ارز در خدمت تولید و اشتغال کشور بوده اند، قدردانی می کنم. مردم عزیز مطمئن
باشند، بانک مرکزي براي ساماندهی بازار ارز و اعاده ثبات، و برگشت به نرخ هاي تعادلی تمام تلاش خود را به کار خواهد بست./

تسنیم



اجراي 115 عنوان پروژه عمرانی در شهرستان چالدران

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  170  |  تاریخ: 1399/04/30

مدیر نهاد پیشرفت و آبادانی شهرستان چالدران از اجراي 115 عنوان پروژه عمرانی در این شهرستان خبر داد.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از ارومیه،پیام مدیر نهاد پیشرفت و آبادانی شهرستان
چالدران در بررسی مسائل و مشکلات طرح هاي عمرانی
چالدران با اشاره به اینکه این شهرستان جزء پانزدهمین
شهرستان تحت پوشش طرح پیشرفت آبادانی بنیاد
مستضعفان و بنیاد علوي قرار گرفته است افزود: از سال 97
فعالیت خود را در زمینه عمران و آبادانی و رفع محرومیت

 
آغاز کرده است 

پیام گفت:115 عنوان پروژه عمرانی با اعتبار بیش از 400 میلیارد ریال در دست اجرا است که تاکنون بیش از 60 درصد از این پروژه

 
ها تحقق یافته است. 

مدیر نهاد پیشرفت و آبادانی شهرستان چالدران همچنین بر روند اجراي پروژه هاي عمرانی در این شهرستان در زمینه هاي مختلف با
هدف محرومیت زدایی و پیشرفت آبادانی تاکید کرد و گفت: بنیاد علوي با حضور چند ساله خود برنامه هاي مختلفی را در زمینه

 
اقتصاد، معیشت و اشتغال زایی شهرستان اجرا خواهد کرد. 

پیام با بیان اینکه تحقق برنامه هاي بنیاد علوي در چالدران نیازمند همکاري و همدلی دستگاه هاي اجرایی استان و شهرستان با این
بنیاد است افزود: پروژه هاي عمرانی در دست اجرا در چالدران براساس تفاهم نامه فی مابین بنیاد علوي و دستگاه هاي اجرایی به

 
صورت مشارکتی اجرا می شود. 

معاون عمرانی استانداري آذربایجان غربی نیز در این جلسه ضمن تقدیر و تشکر از خدمات قابل محسوس بنیاد علوي شهرستان
چالدران در راستاي محرومیت زدایی خاطر نشان کرد و گفت: هماهنگی با فرمانداري و دستگاه هاي اجراي استان براي اجرایی شدن

 
کلیه پروژه هاي و تفاهم نامه هاي فی مابین باید در اولویت کاري بنیاد علوي قرار گیرد. 

رحمانی با تاکید بر اینکه فصل کاري در شهرستان چالدران به علت شرایط آب و هوا محدود است افزود: در جهت استفاده بهینه از
زمان دستگاه هاي اجرایی استان باید قرارداد هاي لازم جهت شروع پروژه ها با بنیاد علوي را به اتمام برسانند.



افتتاح نخستین گلخانه تولید فلفل رنگی در اردل

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  171  |  تاریخ: 1399/04/30

پس از 9 سال، نخستین گلخانه تولید فلفل رنگی در شهرستان اردل افتتاح شد.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
شهرکرد، روح االله سعیدي مدیر جهاد کشاورزي اردل گفت:
گلخانه اي که 9 سال به علت آلوده شدن نفتی چشمه شهر

 
سرخون غیرفعال شده بود، مجدداً فعال شد. 

او افزود: در این گلخانه براي نخستین بار ارقام فلفل رنگی

 
تولید می شود که با توجه به سامانه آبیاري قطره اي تیپ، 90 درصد در مصرف آب صرفه جویی می شود. 

 
بیشتر بخوانید 

 
فعالیت 75 واحد گلخانه در چهارمحال و بختیاري 

سعیدي، میزان عملکرد این گلخانه در هر متر مربع را بیش از 30 کیلوگرم فلفل رنگی اعلام و پیش بینی کرد: تا پایان امسال، 120

 
تن انواع فلفل رنگی از این گلخانه برداشت و به کشور هاي حوزه خلیج فارس صادر شود. 

او اضافه کرد: با اجراي این طرح زمینه اشتغال شش نفر به صورت مستقیم و 10 نفر غیرمستقیم در استان فراهم شد.



پیش بینی صادرات 420 میلیون دلاري محصولات کشاورزي آذربایجان شرقی

منبع: ایرناشماره خبر:  172  |  تاریخ: 1399/04/30

تبریز - ایرنا - معاون برنامه ریزي و امور اقتصادي رییس سازمان جهادکشاورزي آذربایجان شرقی پیش بینی کرد: امسال
میزان صادرات انواع محصولات کشاورزي اعم از زراعی و باغی به 420 میلیون دلار برسد.

تبریز - ایرنا - معاون برنامه ریزي و امور اقتصادي رییس
سازمان جهادکشاورزي آذربایجان شرقی پیش بینی کرد:
امسال میزان صادرات انواع محصولات کشاورزي اعم از

 
زراعی و باغی به 420 میلیون دلار برسد. 

فیروز باقرزاده روز دوشنبه در جمع خبرنگاران با بیان این
که ارزش صادرات محصولات کشاورزي استان در سال
گذشته حدود 417 میلیون دلار بود، افزود: این میزان

 
نسبت به سال 1397 معادل 40 درصد افزایش داشت. 

وي ظرفیت آذربایجان شرقی در تولید محصولات کشاورزي را پنج میلیون تن در سال اعلام کرد که این میزان در سال هاي زراعی

 
مختلف بر اساس شاخص هاي خاصی داراي نوسان است. 

باقرزاده با بیان این که محصولات تولید شده در داخل استان نیازهاي مردم را تامین می کند، گفت: 30 درصد محصولات کشاورزي

 
آذربایجان شرقی به سایر استان ها و کشورهاي هدف که حدود 50 کشور را شامل می شود، صادر می شود. 

 
به گفته وي 67 درصد از کل صادرات محصولات آذربایجان شرقی باغی است که 50 درصد آن نیز به کشمش اختصاص دارد. 

باقرزاده علل افزایش میزان صادرات محصولات کشاورزي در اوایل سال جاري را افزایش صادرات محصولات گلخانه اي شامل گوجه
فرنگی، خیار، قارچ و گل هاي زینتی دانست و ادامه داد: رونق بازار کشمش و رفع تعهد ارز حاصل از صادرات به کشورهاي عراق و

 
افغانستان از دیگر عوامل افزایش میزان صادرات محصولات کشاورزي استان است. 

وي با بیان این که 14 درصد محصولات صادراتی کشاورزي استان مربوط به فرآورده هاي دامی از جمله لبنیات، شیر و آب پنیر و 4
درصد محصولات صادراتی مربوط به محصولات زیربخش زراعی شامل کلم، گل کلم، گوجه فرنگی، خیار و غیره است، اظهار داشت:
پارسال سهم صنایع تبدیلی استان افزایش یافت به طوري که حدود 14 درصد محصولات صادراتی کشاورزي آذربایجان شرقی را به

 
خود اختصاص داد. 

باقرزاده افزود: براي چهار میلیون تن از تولیدات کشاورزي استان، صنایع تبدیلی و تکمیلی ظرفیت ایجاد شده که در صادرات
محصولات کشاورزي و ایجاد ارزش افزوده نقش بسزایی داشته است. 



وي ادامه داد: ارزش صادرات محصولات کشاورزي در سال 87 به ازاء هر کیلوگرم 920 هزاز تومان بود که این رقم در سال 97 به پنج
تا شش برابر افزایش یافته است که این امر نشانگر ایجاد فرصت ها و ظرفیت هایی است که در بخش کشاورزي استان به وجود آمده

 
است. 

باقرزاده با اشاره به اهمیت تکمیل زنجیره تولید و ارزش افزوده محصولات کشاورزي، افزود: با تکمیل زنجیره تولید و ارزش افزوده
محصولات زراعی از جمله انگور و سیب که استان در تولید آن ها از مزیت نسبی برخوردار است، می توان با ایجاد اشتغال، محصولات

 
تولیدي را در زمان مناسب و پس از فرآوري با قیمت متعادل به بازار مصرف ارائه کرد. 

آذربایجان شرقی یک میلیون و 220 هزار هکتار اراضی زراعی دارد که از این میزان حدود 800 هزار هکتار به صورت دیم و 400 هزار

 
هکتار آن به صورت آبی کشت می شود. 

میزان تولید سالانه محصولات کشاورزي استان در زیربخش هاي دام و طیور، آبزیان، محصولات گیاهی و باغی در حدود 5 میلیون تن

 
است. 

 
برچسب ها 

 
- وزارت جهاد کشاورزي 

 
- آذربایجان شرقی 
- صادرات غیر نفتی



20 هزار واحد مسکونی ویژه ایثارگران احداث می شود

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  173  |  تاریخ: 1399/04/30

بیرجند- رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران از تامین زمین براي ساخت 20 هزار واحد مسکونی ویژه ایثارگران خبر داد و
گفت: تسهیلات مسکن نیز 20 درصد افزایش خواهد یافت.

بیرجند- رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران از تامین زمین
براي ساخت 20 هزار واحد مسکونی ویژه ایثارگران خبر
داد و گفت: تسهیلات مسکن نیز 20 درصد افزایش خواهد

 
یافت. 

به گزارش خبرنگار مهر، سعید اوحدي صبح دوشنبه در
دیدار با نماینده ولی فقیه در خراسان جنوبی بیان کرد:
امروز جامعه نیازمند روحیه هایی مانند روحیه مردمی
نماینده ولی فقیه در خراسان جنوبی و تلاش خستگی

 
ناپذیر مقام عالی دولت در این استان است. 

وي با بیان اینکه پنج مصوبه در هیئت دولت براي ایثارگران گرفته شده که نشان توجه مسئولان به جامعه ایثار گر است، گفت: تاکید

 
بر انجام کلیه تعهدات، دیون و مطالبات جامعه ایثارگري تا پایان دولت یکی از مصوبات است. 

اوحدي با بیان اینکه مطالبات بر گردن ما به عنوان دین سنگینی می کند، گفت: بخشی از مطالبات بازنشستگی خانواده شهدا پرداخت

 
شده است. 

وي ادامه داد: همچنین در این مصوبات آمده که باب ویژه اي براي مسکن ایثارگران باز شود و نتیجه اش تامین زمین براي 20 هزار

 
واحد مسکونی و افزایش 20 درصدي وام مسکن بود. 

اوحدي با اشاره به اشتغال ایثار گران بیان کرد: بر اساس قانون هر دستگاه که از بودجه دولت استفاده می کند باید 25 درصد اشتغال

 
را از جامعه ایثارگري تامین کنند. 

معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران بیان کرد: براي نخستین بار خراسان جنوبی اولین استان در کشور بوده که

 
موضوع مسکن جامعه ایثارگري آن به طور 100 درصد حل شد که باید براي دیگر استان ها الگو شود. 

اوحدي اظهار کرد: مجلس و دولت در شرایط سختی قرار دارد اما با داشتن مردمی پاي کار، سرمایه سنگین فرهنگ ایثار و شهادت و
رهبري فرزانه از این گردنه تاریخ عبور می کنیم.



رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي استان سمنان با مدیر کارخانه شرکت

صنعتی روستا دیدار کرد

شماره خبر:  174  |  تاریخ: 1399/04/30
منبع: دانشگاه جامع علمی

کاربردي

واحد استان سمنان -

به گزارش روابط عمومی دانشگاه جامع علمی کاربردي واحد استانی سمنان، دکتر محمد تقی قربانیان رئیس دانشگاه جامع
علمی کاربردي واحد استانی سمنان با مهندس منصور اکبري مدیر کارخانه شرکت صنعتی روستا و دکتر عبدالشاه مسئول حقوقی و

 
منابع انسانی شرکت صنعتی روستا در 28 مرداده ماه سال جاري در شرکت صنعتی روستا واقع در مهدیشهر دیدار کرد. 

در ابتدا مهندس اکبري ضمن خیرمقدم به دکتر قربانیان جهت حضور در این دیدار بیان داشت : گروه صنعتی روستا در سال 1358
تاسیس و فعالیت خود را با توجه به نیاز منطقه در زمینه تولید لوازم خانگی شامل ( پکیج گازسوز، آبگرمکن نفتی و گاز سوز، اجاق
گاز و …) آغاز نمود و در سال 1374شرکت با توجه به تجربه و تخصص خود و همچنین نیاز بازار و خودروسازان داخلی جهت
خودکفایی قطعات خودرو همکاري خود را با شرکت ایران خودرو آغاز نمود. همچنین با همکاري ایران خودرو  با ساخت یک نوع از
پالت فلزي آغاز و نهایتا طراحی و ساخت انواع پالت حمل قطعات و استند هاي حمل بدنه خودرو در دستور کار شرکت قرار گرفت و از
سال 1390 در راستاي استراتژي توسعه همکاري با خودروسازان داخلی و آغاز همکاري با خودروسازان خارجی اقدام به نوسازي و به

 
روز نمودن تجهیزات سخت افزاري و نرم افزاري نموده است. 

در ادامه دکتر قربانیان ضمن تشکر از هماهنگی این دیدار بیان داشت: امروزه با توجه به شرایط اقتصادي و تحریم هاي صورت گرفته
برخی صنایع مانند شرکت تولیدي روستا می تواند به دلیل نیاز بازار داخلی به محصولات آنان نهایت استفاده را از این شرایط ببرند تا
بتوانند علاوه بر افزایش ظرفیت تولید و کسب سود، در برند سازي موفق باشند. از طرفی مرکز علمی کاربردي روستا در کنار کارخانه
می تواند به تربیت و آموزش نیروي انسانی ماهر مورد نیاز، کمک کند. همچنین با اجراي دوره هاي کوتاه مدت، تک پودمان ها و تک
درس ها متناسب با فعالیت خود براي دانشجویان سایر دانشگاه هاي استان در فرایند کارآفرینی و حرفه آموزي استان مشارکت نماید.

 
ضمنا تعریف رشته هاي جدید مرتبط با حوزه فعالیت شرکت موجب رشد تولید و حوزه فعالیت صنعتی آن شرکت می گردد. 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي واحد استانی سمنان در ادامه افزود : با قرار گیري مرکز علمی کاربردي روستا در همجواري
شرکت علاوه بر جذب دانشجوي بیشتر، شرکت صنعتی روستا می تواند از دانش آموختگان خود در بخش هاي تولیدي شرکت بهره مند

و از نظر نیروهاي ماهر و متخصص به خودکفایی برسد.



تفکر اقتصادي تیم دولت لنگ می زند

منبع: رادیو گفت و گوشماره خبر:  175  |  تاریخ: 1399/04/30

یک استاد دانشگاه گفت: خروجی دولت نشان می دهد فکر روشنی ندارد و به هیچ کدام از مکاتب –فکري اقتصادي- نزدیک
نمی شود.

یک استاد دانشگاه گفت: خروجی دولت نشان می دهد فکر
روشنی ندارد و به هیچ کدام از مکاتب –فکري اقتصادي-

 
نزدیک نمی شود. 

به گزارش پایگاه خبري تحلیلی رادیو گفت وگو، وحید
محمودي استاد اقتصاد دانشگاه تهران در برنامه گفتگوي
اقتصادي با موضوع «بسته اقتصاد مردمی مجلس براي
تحول اقتصادي نوسازي نظام مالیاتی کشور» با اشاره به

لزوم ایجاد یک فهم درست از گزاره مردمی سازي اقتصاد و همچنین ضرورت داشتن نگاه نظري و راهبردي یک عامل شکست دولت

 
ها در اجراي طرح ها را در نداشتن همین نگاه هاي نظري و راهبردي در برنامه ها عنوان کرد. 

وي در توضیح مختصري راجع به مکاتب مختلف اقتصادي و ارتباط آن با مردمی سازي اقتصادي گفت: یک جریان متعارف
نئوکلاسیک داریم و یکسري نگرش و منتقد جریان اصلی که دیدگاه هاي نهادگرایی و توسعه انسان محور در این بخش قرار می گیرد.
توسعه انسان محور یک دیدگاه مرزي است که با آموزه هاي دین اسلام همخوانی بالایی دارد. هم نگاه فردي و اجتماعی در آن و

 
همچنین نگاه اقتصادي – اجتماعی دارد. 

 
کلاه فکري داشته باشیم 

وي افزود: اگر قرار است مردمی سازي اقتصاد صورت گیرد باید یک کلاه فکري داشته باشیم و براساس آن برنامه ها را تدوین کنیم.
ذیل همین کلاه فکري بیاییم ابعاد و برنامه هاي کلی که در حوزه اقتصادي اجرا کنیم را ببینیم. به بیان دیگر اینکه چطور مردم را –
در برنامه ها- مشارکت بدهیم که آنها خودشان بتوانند فعال مایشاء بشوند و تامین معیشت کنند. اینکه در چهارچوب اقتصاد همچون
جوجه گنجشک منتظر غذا نباشند، بلکه غذاي دولت را بدهند. (شاره به پرداخت مالیات) باید مردم توانمند شوند و در اقتصاد ایفاي

 
نقش کنند. 

این استاد دانشگاه تهران گفت: به جاي اینکه از دولت یارانه و حمایت بگیرند که اقتصادمان فربه شود و دست آخر هم نمی توانیم از
آنها حمایت کنیم و فقرزایی بیشتر می شود، با مشارکت مردم در برنامه ها، نظام کارآفرینی شکل می گیرد و اینها به دولت مالیات می

 
دهند. یک گذار از حمایت اجتماعی به سمت بیمه هاي اجتماعی شکل می گیرد. 

 
اقتصاد نیازمند بازمهندسی 



وي با بیان اینکه در حوزه اقتصاد به شدت مشکل داریم، گفت: اقتصادمان نیازمند بازمهندسی جدي است. این کار شدنی است به

 
شرط اینکه از ورطه شعار بیرون بیاییم و در عمل بخواهیم این کار را انجام دهیم. 

محمودي با بیان اینکه در برنامه اخیر مجلس هنوز گزاره اي درباره بازمهندسی نمی بینیم، خاطر نشان کرد: مجلس یکسري مشکلات
را می بیند، می خواهد به آنها ورود کند و از حل کردن مشکلات حرف می زند. اما به عنوان یک معلم اقتصاد وقتی صحبت از حل

 
کردن می شود تنم می لرزد! 

وي با بیان اینکه بازمهندسی مالیات باید به گونه اي طرح شود که نظام بودجه مان با مالیات باشد، گفت: هزینه هاي دولت اعم از

 
جاري و عمرانی هم باید از مالیات تامین شود. درآمد نفت هم به صندوق توسعه ملی برود و صرف سرمایه گذاري هاي بنیادین شود. 

 
جایگاه پایه هاي مالیاتی جدید معلوم شود 

محمودي با بیان اینکه در بودجه مالیات سهمش حدود 40 درصد است، گفت: براساس گزارشی که سازمان مالیاتی می دهد فرار

 
مالیاتی داریم. در این بسته ها باید روشن شود پایه هاي مالیاتی را چطور می خواهیم اصلاح کنیم. 

وي ادامه داد: در شرایط کرونا کسب و کارها تغییر هویت شکل و ساختار می دهد. به سمت اقتصاد الکترونیکی پیش می رویم،
(اقتصاد الکترونیک و دولت الکترونیک) اگر نظام مالیات بخواهد اجرا شود باید دولت الکترونیکی دنبال شود. همچنین در بودجه باید
شفافیت مالیاتی وجود داشته باشد. الان شرکت ملی نفت یک سهمی به دولت می دهد و مالیات وابسته به نفت داده می شود و آنچه

 
تحت عنوان مالیات این بخش داده می شود فقط یک تغییر نام درآمدهاي نفتی به مالیات است. 

این استاد دانشگاه تهران اظهار داشت: توصیه ام براي اقتصاد ایران پیاده سازي توسعه انسان محور است، نیاز است دیدمان فکري را

 
تبیین کنیم. 

 
انتقاد از دولت 

وي با انتقاد از دولت روحانی گفت: خروجی که از مجموعه دولت می بینم نشان می دهد دولت یک دیدمان فکري روشنی ندارد و به
هیچ کدام از مکاتب –فکري اقتصادي- نزدیک نمی شود. اگر روي ریل مشخص سیاستگذاري ها ریخته نشود و سیاست ها هماهنگ
جلو نرود منجر به اتلاف منابع و کارایی کمتر می شود. در شرایطی که داریم هرچند تحریم هستیم اما اگر سیاست روشنی داشته

 
باشیم و دستگاه هاي دولت همفکر بودند شرایط بهتر بود. 

وي با بیان اینکه ظرفیت مالیاتی بالایی اعم از پایه هاي جدید و ظرفیت هاي جدید داریم، نیاز از یک به روز رسانی –قوانین- این
بخش را مطرح کرد و ادامه داد: مالیات بر عایدي سرمایه مغفول است، طرحی که عدالت مالیاتی و کارایی را بالا می برد. از این ابزار
باید به خوبی استفاده شود. طبیعی است که قانون مالیات بر جمع درآمد و ارزش افزوده تلاش هایی است که در گذشته صورت گرفته

 
است و این قوانین هم به خوبی اجرا نمی شود. 

 
سواد اقتصادي سازمان مالیاتی پایین است 

وي سپس گفت: سواد اقتصادي سازمان مالیاتی پایین است و در سیستم مالیاتی کشور تفکرات ساختاري حاکم است، در معافیت هاي

 
مالیاتی بازنگري هایی لازم است. 

محمودي خاطر نشان کرد: هرجا قرار است به سمت اصلاحات اقتصادي برویم و به سمت عدالت اجتماعی حرکت کنیم دانه درشت ها
و افرادي که در سیستم اقتصادي قوي هستند، مانع ایجاد می کنند. اگر اراده مجموعه حاکمیت بر اصلاح باشد، این دانه درشت ها

 
موفق نمی شوند. 

وي در ادامه به طرح مثال هایی از قوانین مالیاتی و اجراي درست آن در کشورهاي اروپایی همچون آلمان زد و سخت گیري هایی که



 
براي وصول مالیات بر عایدي سرمایه، جلوگیري از سوداگري در بخش مسکن وجود دارد. 

 
مالیات ندادن سنگین تر از قتل در آلمان 

 
وي گفت: در سیستم حسابداري مالیاتی آلمان نپرداختن مالیات از قتل هم سنگین تر است. 

 
محمودي سپس اظهار داشت: در داخل کارمندان راحت مالیات پرداخت می کنند اما یک پزشک مالیات نمی دهد. 

وي ادامه داد: فساد گسترده سیستمی داریم و مواردي از دادگاه هاي اقتصادي در تلویزیون پخش می شود. اگر این موارد را بررسی
کنیم، ملاحظه می شود، مالیات نمی دادند. باید جراحی اقتصادي صورت گیرد، اگر ساختارهاي اقتصادي اصلاح نشود مالیات هم

 
اصلاح نمی شود. 

وي از لزوم مشخص بودن هدف ها و داشتن دیدمان فکري صحبت کرد و اظهار داشت: بعد از مشخص کردن این بخش راهبردها باید

 
مشخص باشد. 

 
محمودي گلایه اي هم از نداشتن چشم اندازها کرد. 

این استاد دانشگاه با وجود داشتن برنامه ششم توسعه نوشتن برنامه دیگري در مجلس را نادرست خواند و به طرح این گلایه پرداخت

 
که الان هرکس مسئولیت می گیرد یکسري برنامه می نویسد که احساسی است. 

وي گفت: باید براي برنامه ها بین دولت و مجلس نشست هایی برگزار شود. انتظارمان از مجلس این است که عمیق با موضوعات

 
برخورد کند. 

 
وي سپس گفت: مجلس سنگ بزرگ برندارد و برمبناي کارهاي کمی و کوچک در چهارسال کار کند. 

 
محمودي خواستار این شد که ارائه اظهارنامه مالیاتی در طرح اخیر مجلس به اشخاص و افراد تعمیم داده شود. 

وي افزود: در کشورهاي اروپایی و آلمان بعد از پایان سال هر فرد سه ماه فرصت دارد که اظهارنامه مالیاتی بدهد. ارائه نکردن

 
اظهارنامه هم جرمش مشخص است. 

 
وي بالا رفتن شفافیت سیستمی را عاملی براي کم شدن فساد عنوان کرد. 

این استاد دانشگاه تهران همچنین خواست در برنامه اخیر مجلس براي موضوع فرهنگ مالیاتی هم کار شود و گفت: رابطه دولت و
ملت هرچقدر نزدیک باشد مردم راحت مالیات می دهند.



برنامه وزارت علوم براي جذب ایرانیان تحصیلکرده در خارج از کشور

منبع: خبرنامه دانشجویان ایرانشماره خبر:  176  |  تاریخ: 1399/04/30

مشاور وزیر علوم از استفاده ایرانیان خارج از کشور به عنوان اساتید وابسته خبرداد و گفت: این بخش بعد از تصویب هیات امناي

 
وزارت علوم به آیین نامه استخدامی اعضاي هیات علمی اضافه می شود. 

به گزارش «خبرنامه دانشجویان ایران» به نقل از مهر، مسعود شمس درباره تصویب آئین نامه اعضاي هیات علمی وابسته در شوراي
معاونین وزارت علوم گفت: یک بخشی از آیین نامه استخدامی اعضاي هیات علمی در خصوص به کارگیري اساتید وابسته است که

 
براساس آن اعضاي هیات علمی یک دانشگاه می توانند با یک دانشگاه دیگر هم همکاري کنند. 

وي با بیان اینکه این موضوع در آیین نامه استخدامی وجود داشته و استفاده می شود، افزود: ولی اخیراً یک بحثی مطرح شده بود که

 
ما بتوانیم از ایرانیان خارج از کشور به عنوان اساتید وابسته استفاده کنیم. 

 
مشاور وزیر علوم افزود: آیین نامه مذکور تکمیل شده و به آیین نامه استخدامی اعضاي هیات علمی اضافه می شود. 

وي افزود: از آنجا که آیین نامه استخدامی باید مصوب هیات امناي وزارت علوم باشد، در دستور کار هیات امنا قرار گرفته و سپس به

 
دانشگاه ها ابلاغ می شود. 

اخیراً حسین سالار آملی قائم مقام وزیر علوم در امور بین الملل نیز از صدور پروانه کار موقت ویژه محققان خارجی در داخل کشورمان
خبر داد و گفت: مهمترین و بهترین نیروي کاري که دنیا در حال رقابت براي جذب آن است، نیروهاي فکري و مغزي هستند،

 
نیروهایی که بتوانند در سطح دانشگاه تحقیق و نوآوري کرده و بتوانند کشور را پیش ببرند. 

وي ادامه داد: کشورهایی متعددي در سطح دنیا هستند که بعد از جنگ جهانی دوم به دنبال جذب نیروهاي متفکر کشورهاي دیگر
هستند، این کشورها به نیروهاي متفکر کشورهاي دیگر امکانات داده و از توانمندي فکري آنها استفاده می کنند و در واقع آنان

 
کارکنان فکري هستند که می توانند به دلیل فکر و اندیشه اي که دارند یک جامعه را به حرکت وادارند. 

قائم مقام وزیر علوم در امور بین الملل افزود: ما نیز در کشورمان براي جذب افراد برجسته علمی دنیا دچار یک سري مشکلاتی بوده و

 
ضعف هایی داشتیم، امکان ارائه مجوز کار به آنها در حد محدودي بوده و پیچیدگی زیادي داشت. 

وي ادامه داد: با انعقاد تفاهم نامه اي که بین وزارت علوم تحقیقات و فناوري و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی صورت گرفت از این
پس دانشگاه ها می توانند براي جذب افراد خارجی در داخل کشور پول بپردازند و براي آنها درخواست ویزاي طولانی مدت داشته

 
باشند و شرایط زندگی در ایران را براي آنها فراهم کنند. 

سالار آملی خاطرنشان کرد: کشورهاي مسلمان و همسایه بسیار مایل هستند که شرایط حضورشان در ایران فراهم شود و به صورت

 
فرصت مطالعاتی، استاد راهنماي وابسته و پسا دکتري در کشور ما کار کنند. 



وي ادامه داد: قبلاً براي پرداخت حقوق و ویزاي دراز مدت محققان خارجی با مشکلاتی روبرو بودیم که با توافقی که در سطح وزراي
علوم و تعاون، کار و رفاه اجتماعی صورت گرفت این مشکل حل شد و تفاهم نامه اي در این زمینه به امضاي قائم مقام وزیر علوم در

امور بین الملل و معاون توسعه و کارآفرینی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی رسید.



بخشی از گرانی ارز را ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي می دانیم

منبع: شبستانشماره خبر:  177  |  تاریخ: 1399/04/30

رئیس سازمان بازرسی کل کشور گفت: بخشی از گرانی ارز را ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي می دانیم.

 
رئیس سازمان بازرسی کل کشور گفت: بخشی از گرانی ارز را ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي می دانیم. 

به گزارش خبرگزاري شبستان، رهبر انقلاب اسلامی در ارتباط
تصویري با همایش سراسري قوه قضائیه، به نظارت بر حُسن
اجراي قوانین، به عنوان یکی از مهمترین وظایف قانونی قوّه ي

 
قضائیّه اشاره کردند. 

پایگاه اطلاع رسانی KHAMENEI.IR به همین مناسبت در
گفت وگو با حجت الاسلام حسن درویشیان، رئیس سازمان
بازرسی کل کشور به بررسی جایگاه نظارتی سازمان بازرسی و

 
برنامه هاي آن براي نظارت بر سازمان ها و جلوگیري از وقوع جرائم پرداخته است. 

از وظایف اصلی قوه ي قضائیه همان طور که در قانون اساسی هم آمده است، نظارت بر اجراي صحیح قوانین است. رهبر انقلاب هم در
دیدار اخیرشان این مطالبه را داشتند و تأکید کردند که باید بر قوانین نظارت باشد. سازمان بازرسی کل کشور -که این امر را باید

 
هدایت کند و ناظر باشد- چه اقداماتی را می تواند در این عرصه داشته باشد؟ 

همان طور که اشاره کردید براساس اصل 174 قانون اساسی دو وظیفه ي سنگین، یعنی نظارت بر اجراي صحیح قوانین در همه ي
دستگاه هاي اداري کشور و نظارت بر حُسن جریان امور برعهده ي سازمان بازرسی کل کشور گذاشته است که زیر نظر مستقیم
ریاست محترم قوه ي قضائیه اداره می شود. البتّه نظارت بر حُسن جریان امور، مهمتر از نظارت بر اجراي صحیح قوانین است. وقتی در
سال 82 به همراه آقاي رئیسی و مدیران سازمان به محضر رهبر انقلاب رسیدیم، ایشان بر این نکته تأکید داشتند که باید نظارت ها
دقیق صورت بگیرد و فرمودند که هر سه قوه از این مطلب استقبال کنند و سازمان بازرسی را نقطه ي امید و اتکاء بدانند. این رسالت

 
اصلی سازمان است. 

اصولاً سه عامل مهم در توفیق یک دستگاه، یک کشور و یک مجموعه وجود دارد. اولین عامل، وجود قوانین و مقررات متناسب با آن
کشور و دستگاه است. دومین عامل مجریان صالح و شایسته و باتجربه و سومین عامل نظارت است. اگر به این سه عامل توجه نشود
قطعاً آن کشور و آن دستگاه آسیب هاي فراوانی خواهد خورد. امروز بخشی از این آسیب ها و فسادهایی که در کشور شاهدش هستیم
ناشی از بخشی از این سه عامل است. یا بعضاً قوانین ما متناسب نیست یا بعضی از مجریان ما شایسته نیستند یا نظارت ها به خوبی و
کارآمد و به موقع اعمال نمی شود. بنابراین نظارت براي هر سه قوه و براي همه ي سطوح مدیریتی پیش بینی شده خیلی اهمیت



دارد. علاوه بر آن سازمان بازرسی کل کشور موظف است که بر کل مجموعه ي اداري کشور حتی بخش هاي اداري-مالی قوه ي

 
قضائیه و مجلس شوراي اسلامی نظارت داشته باشد. 

ما درباره ي انجام این دو مأموریت در این دوره ي تحول قوه ي قضائیه، پیشنهادهایی را در قالب سند تحول براساس بررسی هاي
انجام شده و کار کارشناسی که در ابتداي امسال صورت گرفت، به استحضار ریاست محترم قوه رساندیم که تصویب و ابلاغ شد. ما
الان براساس آن سند، داریم کارهایمان را دنبال می کنیم. امّا لازمه ي تحول در هر مجموعه اي شناسایی چالش ها و آسیب هاي آن
مجموعه و کاستی ها و عواملی است که موجب عدم تحقق اهداف آن سازمان می شود و به تناسب و اقتضاي این چالش ها باید به
دنبال رفع و برطرف کردن باشیم. ما مجموعاً بیش از سی آسیب و چالش را در سازمان شناسایی کردیم. ما سیزده چالش کانونی مثل
عدم نظارت پذیري بعضی از دستگاه ها و مدیران، قوانین ناکارآمد و نامتناسب با اقتضائات امروز و عدم اطلاع مدیران دستگاه هاي

 
اجرایی و مردم نسبت به حقوق و قوانین و مقرراتشان داریم. 

ما متناسب با این چالش ها شاخص هایی را تعریف کردیم و براي هر چالش یک راهبرد، و براي هر راهبرد، چند شاخص تحول و ده
ها برنامه ي عملیاتی براي تحقق این سند پیش بینی کردیم. بخشی از آن در مورد ساختار درونی سازمان است که اصلاحاتی را آغاز
کردیم و بخش دیگر آن مربوط به خارج از سازمان و نیروي انسانی است که داریم دنبال می کنیم. تحول یک ضرورت اجتناب ناپذیر و
مطالبه ي رهبر انقلاب و مردم از قوه ي قضائیه است که ما در این مسیر داریم گام برمی داریم و معتقد هستیم که با سرعت هم باید
این گام ها را برداشت. البته مقاومت هایی هم قطعاً با تحول خواهد شد، امّا همان طور که حضرت آیت االله خامنه اي فرمودند باید با

 
توکل بر خدا و استقامت و مبتنی بر مبانی دینی و ارزش هاي اسلامی و قانونی این برنامه و سند تحول را دنبال کرد. 

 
اقدامات پیشگیرانه ي سازمان در فرآیندهاي بازرسی از دستگاه ها چیست؟ 

یکی از رویکردهاي ما در دوره ي جدید توجه به اقدامات نظارتی یعنی تقدم داشتن و مقدم داشتن نظارت با هدف پیشگیري است.
اینکه در قانون اساسی آمده نظارت بر اجراي صحیح قوانین و حُسن جریان امور در آن پیشگیري و اصلاح امور مستتر است. یعنی
لازمه ي نظارت و خروجی نظارت و اثر اقدامات نظارتی باید پیشگیري از تخلف و فساد و جرم باشد. البته ممکن است با همه ي
اقدامات پیشگیرانه چه از سوي دستگاه هاي نظارتی بیرون دستگاه هاي اجرایی و چه از مجموعه ي نهادهاي نظارتی خود دستگاه
هاي اجرایی یا مدیران دستگاه هاي اجرایی کسی بخواهد از قانون تخطی و تخلف کند و مرتکب جرمی شود که باید برخورد لازم با او

 
صورت بگیرد و به هیچ وجه مسامحه اي با کسی نشود. 

امّا ما اصل را در سازمان، نظارت به منظور پیشگیري از انحراف از قوانین می دانیم. هم هزینه ي آن کمتر است و هم نتیجه اش زودتر
حاصل می شود تا اینکه ما بخواهیم یک گزارش یا پیشنهادهایی بدهیم که مدتی طول می کشد تا آن پیشنهادها اجرا شود. تأکید ما
در دوره ي جدید بر پیشگیري در حین اقدامات نظارتی و بازرسی است. یعنی همکاران ما وقتی در دستگاه اجرایی براي انجام
مأموریتشان مستقر می شوند، اگر مشاهده کردند که اقدامی می خواهد برخلاف قوانین صورت بگیرد، همان جا جلوي آن را بگیرند و
پیشگیري کنند. یکی از بندهاي ماده ي یازده قانونِ تشکیل سازمان، گزارش هاي هشداري است که سازمان بازرسی در صورت اطلاع
از تخلّف باید گزارش را به دستگاه هاي اجرایی و مسئولین دستگاه هاي اجرایی ارسال کند. ما وظیفه داریم از تصمیم و اقدام خلافی
که دارد انجام می شود و یا گرفته شده است، از تداومش جلوگیري کنیم. ما در سال صدها گزارش هشداري به دستگاه هاي اجرایی
براي جلوگیري از تصمیم خلاف یا متوقف کردن اقدام خلاف ارسال کرده ایم و نوعاً هم مورد استقبال دستگاه هاي اجرایی قرار می
گیرد. چراکه اگر پیشگیري شود و هشدار و تذکر داده شود که اتفاقی نیفتد و یا از ادامه ي اتفاقی جلوگیري شود، هزینه اش براي
مدیران هم کمتر می شود. چون اگر تخلفی صورت بگیرد، مدیران باید پاسخ بدهند و برخورد قضائی با آن ها می شود. قاعدتاً باید از

 
این هشدارها استقبال کنند و نوعاً هم استقبال می کنند. 



بعضاً شنیده می شود که برخی از دستگاه ها از این هشدارها استقبال نمی کنند. آیا سازمان بازرسی با کسی تعارف دارد؟ این سؤال

 
در ذهن مردم است که چرا فلان مسئولی که تخلفش اثبات شده، بعد از اتمام مسئولیتش به تخلفش رسیدگی می شود. 

همان طور که عرض کردم ما طبق ماده ي 11 گزارش هاي هشداري می دهیم، اگر توجه کردند که فبها و مقصود حاصل خواهد شد.
اما اگر به هشدار و تذکر سازمان توجه نکردند، قطعاً اگر جرمی واقع شده باشد، گزارش آن جرم تهیه می شود و به مرجع قضائی یا به
هیئت هاي رسیدگی به تخلفات اداري ارسال می شود. گزارش هایی که ما به مرجع قضائی یا تخلفات اداري می دهیم حسب قانون
خارج از نوبت و با فوریت رسیدگی می شود. علاوه بر آن ما نسبت به وظایفی که به عهده ي دستگاه ها بوده و انجام ندادند مثل سیل
سال گذشته، لایروبی بستر بعضی از رودخانه ها، جلوگیري از تصرف حریم رودخانه ها و جلوگیري از ساخت وسازها در مسیر رودخانه
ها و مسیل ها که منجر به خسارت هاي مادي و جانی غیرقابل جبران شده، ورود و مطالبه می کنیم و در دستور کار قرار می دهیم. یا
در مورد مسکن که امروزه معضل جدي کشور است، تکالیفی به عهده ي دستگاه هاي مربوطه در مورد ساخت مسکن، ایجاد سامانه ي
املاك براي کنترل املاك، دریافت مالیات از خانه هاي خالی و... بوده که بخشی از این گرانی ها و افسارگسیختگی ها در بازار مسکن

 
ناشی از عدم انجام تکالیف دستگاه ها بوده که ما در دستور کار قرار دادیم. 

ما معتقدیم که باید نمونه هاي متعددي از این نوع اقدامات را در این دوره انجام بدهیم تا مسئولی در بخشی از دستگاه هاي اجرایی
تصور نکند که اگر امروز کاري کرد کسی از او سؤال نمی کند و وقتی دوره ي خدمتش تمام شد در حاشیه ي امن قرار می گیرد. به
هیچ وجه برنامه هاي ما این چنین نیست که ما کوتاهی کنیم و این ملاحظه را داشته باشیم که این مدیر مثلاً چهار تا کار خوب انجام
داده که البته قابل تقدیر است و ما باید نسبت به اقدامات خوبش تقدیر و تشکر کنیم، اما نسبت به کارهایی که باید انجام می داده و
انجام نداده و یا کارهاي خلافی که انجام داده، بی تفاوت باشیم. بلکه باید پاسخگو باشد و برخورد لازم و بدون ملاحظه باید انجام شود.
بسیاري از پرونده هایی که امروز در مراجع قضائی مطرح است، منشأ آن گزارش هاي سازمان بازرسی است. پرونده هایی که این روزها

 
مطرح است، بخشی از آن ها مبتنی بر بازرسی ها و گزارش هاي سازمان بازرسی است. 

رهبر انقلاب در دیدار مسئولین قوه ي قضائیه از لزوم تحول در این نهاد سخن گفتند. سازمان بازرسی و قوه ي قضائیه براي تحقق
بخشیدن این مسئله چه اقدامات و برنامه هایی را در دستور کار دارد؟ موانع پیش روي این تحول و چگونگی اجرایی شدن آن

 
چیست؟ 

یکی از مهم ترین موانع و چالش هاي پیش روي تحول، نبودن نگاه تحولی در بدنه هست که رهبر انقلاب هم به درستی و کاملاً
کارشناسی به این نکته اشاره کردند که این نگاه تحولی نباید محدود به مدیران عالی دستگاه قضائی شود. این موضوع باید در کل بدنه
ي قوه ي قضائیه ایجاد شود. گفتمان تحول باید با برگزاري جلسات، با طرح موضوع و ضرورت هاي تحول و با الزامات تحول بیان این
موضوع و انتخاب مدیران میانی که قائل و معتقد به تحول باشند، صورت بگیرد. البته یکی از موانع تحول ما بحث ساختار و اعتبارات

 
است. اعتباراتی که امروز قوه ي قضائیه و بخش هاي آن دارند متناسب با برنامه ي تحول نیست. 

یکی از اقدامات ما در برنامه ي تحول این است که با سرعت به شکایات و دعاوي مردم در مراجع قضائی و نسبت به شکایات مردم در
دستگاه هاي اجرایی رسیدگی کنیم. طبق آماري که ما در پانزده ماه اخیر بعد از حضور آیت االله رئیسی داشتیم، شکایات و اعلامات
مردم نسبت به دستگاه هاي اجرایی بیش از دو برابر افزایش پیدا کرده است. البته این ناشی از امید مردم نسبت به دوره ي جدید، به
ویژه مدیریت عالی قوه ي قضائیه است که می خواهد مشکلات را حل کند و مردم هم در عمل دیدند. هم بحث مبارزه با فساد و هم
رسیدگی به مشکلات مردم در حدود اختیارات قوه ي قضائیه است. البته ساختار و نیروي انسانی ما هیچ تفاوتی نسبت به قبل از
پانزده ماه گذشته نکرده است و باید در سیاست هاي کلی برنامه ي هفتم و قانون برنامه ي هفتم به آن توجه شود و درصد اعتبارات



قوه ي قضائیه از اعتبارات عمومی کشور از 2/9 که الان هست افزایش پیدا کند تا ما بتوانیم پاسخگوي مطالبات و نیازهاي مطرح امروز

 
باشیم. 

نکته ي دیگري که به نظر من در این دوره ي تحول هم در قوه ي قضائیه و هم در بخش هاي آن بسیار حائز اهمیت است و به آن
توجه شده و گام هاي خوبی هم برداشته شده است، مردمی کردن قوه ي قضائیه است که رهبر انقلاب نیز به این نکته هم در سال
هاي گذشته و هم در این دیدار اخیرشان به آن اشاره کردند و فرمودند که مشارکت مردم باید افزایش پیدا کند. ببینید ما هرجا مردم
را به حساب آوردیم و ازشان کمک خواستیم و به میدان آمدند موفق شدیم. در جنگ تحمیلی عراق علیه ایران، در جریان مبارزه ي با
گروهک هاي ضد انقلاب به ویژه منافقین اگر واقعاً مردم کمک نمی کردند و خانه هاي تیمی کشف نمی شدند، ما نمی توانستیم با
جریان نفاق پیچیده در کل کشور برخورد کنیم. امروز هم همین طور است. ما اگر بخواهیم قوه ي قضائیه و سازمان بازرسی کل کشور

 
در تراز نظام مقدس جمهوري اسلامی و در زمینه ي گام دوم انقلاب داشته باشیم، باید از ظرفیت مردم به خوبی استفاده کنیم. 

با توجه به بحث تحولی که گفتید، شاید درون قوه قضائیه یک رخوت و یا یک مقاومتی باشد. اگر این تغییر حاصل شود چه پیامدهایی

 
دارد؟ نتیجه ي این تحول چه می شود؟ 

ببینید حتماً یکی از عوامل مؤثر در تحول، مدیران عالی و حتی میانی یک مجموعه و یک دستگاه هستند که باید آنچه را که در نگاه
تحولی شان هست، در عمل حمایت جدي هم از آن برنامه و نگاه تحولی داشته باشند. باید جرأت و جسارت و شهامت لازم به
مجموعه ي تحت امر هر مدیري داده شود. خوشبختانه در این دوره ي جدید ما هر بار که به خدمت ریاست قوه قضائیه مشرف شدیم
و این موضوع را مطرح کردیم که تصمیم داریم علاوه بر پیشگیري، تذکر و هشدار، نسبت به هرکس، هر جریان و هر گروهی در هر
سطحی با فساد برخورد کنیم، ایشان به ما گفته اند که ما هیچ خط قرمزي نداریم و شما انجام دهید و من هم کاملاً حمایت می کنم.
خب این جرأت را براي زیرمجموعه دو چندان می کند و افزایش می دهد و مدیر و یا قاضی که می خواهد برخورد کند، با جرأت و
جسارت این کار را انجام می دهد. این جسارت و جرأت و شهامت عامل بسیار مهمی در تحول است و تأثیرات زیادي می تواند در

 
مجموعه ي قوه ي قضائیه به وجود بیاورد. 

یکی از تأکیداتی که رهبر انقلاب در دیدار اخیر داشتند کمک به حرکت هاي اقتصادي و جلوگیري از تعطیل شدن واحدهاي تولیدي

 
و اقتصادي کارخانه ها بود. سازمان بازرسی کل کشور در این زمینه چه کمک هایی می تواند انجام دهد؟ 

از همان زمانی که آقاي رئیسی، رئیس سازمان بودند موضوع حمایت از سرمایه گذاري سالم و تولیدکننده ها در دستور کار سازمان
بود. ما دفتري تحت عنوان دفتر «حمایت از سرمایه گذاري و تولید» در سازمان بازرسی کل کشور داشتیم که زیر مجموعه ي یکی از
معاونت ها بود. ما در دوره ي جدید این دفتر را ارتقاء دادیم و آن را زیرمجموعه ي حوزه ي ریاست سازمان قرار دادیم تا توجه
بیشتري به این موضوع شود. علاوه بر آن در دوره ي جدید به ویژه در سال جاري بیست وپنج درصد از برنامه هاي بازرسی مان را در
راستاي حمایت از تولید و مسائل مرتبط با تولید پیش بینی کردیم که الان در حال اجراست. مثلاً راجع به تسهیلات بانکی که رهبر
انقلاب دغدغه داشتند بر آن نظارت و در جاي خودش مصرف شود و منحرف نشود، ما موارد متعددي را شناسایی کردیم که به نام

 
تولید میلیاردها تومان دریافت شده و در بازار سکه و ارز و جاهاي دیگر مصرف شده که ما با آن برخورد کردیم و برگشت داده شد. 

همچنین تکلیفی که بانک ها نسبت به اعطاي تسهیلات به بخش تولید دارند باید تحقق پیدا کند. و مشکلات واحدهاي تولیدي که
بخش عمده شان بحث تسهیلات هست مرتفع شود. ما در حوزه ي بیمه، مالیات، گمرك و واردات بی رویه که جزو برنامه هاي سال
جاریست، قانونی داریم که همه ي دستگاه هاي اجرایی را مکلف کرده محصولاتی که مشابه داخلی دارند و خدماتی که در داخل می
شود ارائه کرد، از خارج از کشور حق ندارند این محصولات را خریداري کنند. این قانون مصوبه ي مجلس است و ما داریم این را



نظارت می کنیم که این اتفاق صورت نگیرد. علاوه بر آن ما واحدهاي تولیدي که مشکل داشتند را شناسایی کردیم و موانع این
واحدهاي تولیدي را شناسایی کردیم و به بخش هاي مختلف منعکس کردیم. و همکاران ما در سراسر کشور در واحدهاي تولیدي
حضور پیدا می کنند. ما جلساتی را در این راستا با واحدهاي تولیدي که مشکل دارند برگزار کردیم و در آینده هم برگزار می کنیم. ما
یک سامانه ي رسیدگی به شکایات هم داریم که اگر واحدهاي تولیدي موردي نسبت به دستگاه هاي اجرایی دارند را همکاران ما
بتوانند پیگیري و رسیدگی کنند. البته در چارچوب اختیارات قانونی که وجود دارد ما حتماً پیگیري و کمک می کنیم که موارد

 
متعددي هم از اقدامات حمایتی از سوي سازمان انجام شده است. 

یکی از اولویت هاي اصلی سازمان حمایت از تولید و سرمایه گذاري است. در این سال هاي اخیر به ویژه ده سال گذشته، رهبر انقلاب
شعار این سال ها را برگرفته از مسائل اقتصادي انتخاب کردند. دو سال را اقتصاد مقاومتی و سال گذشته را رونق تولید و امسال را
جهش تولید نامیدند. اهمیت این نامگذاري ها به این دلیل است که امروز مسئله ي اصلی ما مسئله ي اقتصاد و معیشت مردم است.
آنچه که مردم را رنج می دهد و دچار مشکل کرده و دشمن را نسبت به آن حساس و متمرکز کرده فشارهاي اقتصادي و تحریم ها و
مسائل اقتصادي است. والاّ از نظر نظامی و امنیتی اقتدار جمهوري اسلامی در منطقه و در دنیا بر کسی پوشیده نیست. امروز مسئله ي
اصلی کشور اقتصاد و معیشت مردم است و ما به عنوان یک اولویت جدي و قوه ي قضائیه به عنوان اولویت اصلی به دنبال پیگیري

 
رفع موانع و مشکلات حوزه ي تولید و کارآفرینی هستیم. 

در مورد نوسانات قیمت ارز، قوه ي قضائیه و سازمان بازرسی چه کاري می توانند انجام دهند؟ آیا الان اقدامی از طرف قوه ي قضائیه

 
صورت گرفته است؟ آیا سازمان بازرسی وظیفه اي در این باره دارد و می تواند ورود کند؟ 

ببینید یکی از اولویت هاي ما در این دوره ي جدید، مسئله محوري است. یعنی توجه به مسائلی که امروز دغدغه ي مردم و رهبر
انقلاب است. یکی از مسائلی که امروز جزو مشکلات اقتصادي و بخش تولید هست، تسهیلات ارزي است. چه ارز دولتی و چه ارز
نیمایی که امروز ما مشکلاتی را در این زمینه داریم. بنابراین سازمان بازرسی، دادستانی کل کشور و معاونت پیشگیري از وقوع جرم در
قوه ي قضائیه با هماهنگی ما موضوعات ارزي را رصد و پیگیري می کنند. ما مشکلاتی که در این زمینه بوده را دنبال کردیم و به
رئیس کل بانک مرکزي اعلام کردیم. ما به دادستانی کل کشور هم اعلام کردیم هر کسی که تعهد ارزي داشته و به تکلیفش عمل
نکرده، اسامی شان را اعلام کند تا ما حتماً پیگیري و برخورد کنیم. اصلاً ما بخشی از گرانی ارز را ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي
می دانیم. رئیس کل بانک مرکزي تعهدات ارزي را حدود 25 میلیارد دلار اعلام کرده اند. این ها ارزهایی است که تعهد داده اند که
برگردانند و برنگرداندند و مهلت داده شده تا پایان تیرماه آن ها را برگردانند. ما هم از دو ماه قبل فهرست اشخاص حقیقی و حقوقی را
گرفتیم و داریم دنبال می کنیم و دادستانی هم پاي کار هست که برخورد قضائی کند. اگر ارزها را برگرداندند که فبها، وگرنه حتماً

 
برخورد قضائی لازم است که انجام شود. 

یکی از کارهاي لازم در مبارزه با فساد که رهبر انقلاب نیز بارها به آن اشاره کردند، نظارت هاي مردمی است. براي نظارت ها و گزارش
هاي مردمی زیرساخت هاي حقوقی در قوه ي قضائیه لازم است. آیا در سازمان بازرسی جایگاهی در این باره وجود دارد؟ و چه

 
زیرساخت هاي حقوقی براي آن مدنظر قرار گرفته است؟ 

قوه ي قضائیه و همه ي دستگاه هاي اجرایی مخصوصاً سازمان بازرسی که وظیفه ي نظارتی بر عهده شان هست باید از ظرفیت مردم
و نهادهاي مردمی و تشکل هاي غیردولتی استفاده کنند. خوشبختانه ما در سازمان هم این ظرفیت را داریم و پیش بینی شده که از
نهادهاي مردمی و از کسانی که دغدغه ي فساد و دغدغه ي رفع مشکل جامعه را دارند استفاده کنیم. براي همین ما در معاونت
حقوقی مان یک اداره کلی را پیش بینی کردیم و در تشکیلاتمان تحت عنوان «مرکز رسیدگی به شکایات و نظارت همگانی» مصوب
شده است. سالانه چند هزار شکایت و اعلام نسبت به دستگاه هاي اجرایی در این سامانه ثبت می شود. علاوه بر آن ما بیش از پنج



هزار بازرس افتخاري در کل کشور داریم که قرار است آن را توسعه دهیم و براي آن ها کد تعریف کنیم. من قبلاً هم اعلام کردم که
سامانه ي گزارشگران فساد به زودي راه اندازي میشود. تعدادي از بازرسان افتخاري ما از کارکنان دستگاه هاي اجرایی و تعدادي از
بازنشستگان و تعدادي هم از مردم عادي و بعضاً خبرنگار و دانشجو و از قشرهاي مختلف هستند که بدون استخدام و بدون اینکه
رابطه ي استخدامی با سازمان داشته باشند، یک کد به آن ها داده می شود. تأکید ما بر این است که در شهرستان ها و نقاط دوردست

 
حتماً این بازرسی را در این دوره ي جدید تقویت کنیم. 

ما در این دوره ي جدید رویکردمان در سازمان بازرسی پیگیري شفافیت فعالیت هاي دستگاه هاي اجرایی است. ما معتقدیم شفافیت
فوق العاده در کاهش فساد و تخلف اهمیت دارد و همه باید خودشان را در اتاق هاي شیشه اي و در معرض نظارت ببینند. یکی از
الزامات این شفافیت ایجاد سامانه هاي الکترونیکی است. سامانه هایی که بخشی از آن ایجاد شده و باید تکمیل شود و سازمان باید به
همه ي سامانه هاي دستگاه هاي اجرایی براي رصد کردن فعالیتشان وصل شود. ما داریم یک سامانه ي دیگري را هم تحت عنوان
«قانون بان» طراحی می کنیم که البته ممکن است چندماه طراحی آن طول بکشد. تمام قوانین و مقررات کشور در این سامانه درج و
منعکس می شود و فعالیت دستگاه ها با این سامانه رصد می شود. یعنی فعالیتشان را با قوانین و مقرراتی که مرتبط با هر دستگاه

 
هست را سنجش و ارزیابی می کنیم. 

رویکرد دیگر ما مطالبه گري است. این رویکرد در مقابل پاسخگویی و پاسخ خواهی از دستگاه ها است. باید همه نسبت به مسئولیتی
که دارند، چه در دوره اي که الان هستند و چه در دوره ي گذشته که مسئولیتی داشتند پاسخگو باشند و ما مطالبه خواهیم کرد. این
هم یکی از رویکردهاي جدي ما هست. رویکرد بعدي، مردمی کردن سازمان و استفاده ي از ظرفیت هاي مردمی است. مثل بازرسان
افتخاري و نهادهاي غیردولتی. رویکرد دیگر ارزیابی عملکرد دستگاه هاي اجرایی است که چه میزان مبتنی بر قانون ارتقاء سلامت
نظام اداري اند و سطح سلامت اداري دستگاه ها به چه شکل است. ما دستگاه هایی که از سلامت اداري بیشتري برخوردار باشند را

 
تشویق می کنیم. 

رهبر انقلاب نیز در دیدار سال 82 این نکته را فرمودند. همچنین ریاست محترم قوه هم به ما تأکید کردند که مدیران شجاع و
پاکدست و داراي حسن عمل را تشویق و به افکار عمومی معرفی کنید. علاوه بر اینکه ما باید با مفسدین برخورد کنیم و احیاناً لازم
باشد آن ها را به مردم معرفی کنیم، کسانی هم که خوب کار می کنند کم نیستند. ما نیروهاي کارآمد، دلسوز، پاي کار و خوش نام

 
زیاد داریم که باید آن ها را هم معرفی و تشویق کنیم. 

البته ما یک شورایی تحت عنوان شوراي دستگاه هاي نظارتی داریم که متشکل از سازمان بازرسی، دیوان محاسبات، وزارت اطلاعات،
معاونت نظارت مجلس، رئیس سازمان مدیریت برنامه ریزي کشور است و شش نفر عضو دارد. یکی از وظایف این شورا ارزیابی عملکرد

 
دستگاه هاي اجرایی است. و آن هایی که سلامت اداري بیشتر دارند را تشویق کند. 

ما بیش از ششصد NGO یا تشکل غیردولتی داریم که اطلاعاتشان را گرفتیم و تعدادي از این ها در حال همکاري با ما هستند و می
خواهیم این ها را تقویت کنیم. اخیراً هم ریاست محترم قوه دستورالعملی به همه ي بخش هاي قوه ي قضائیه ابلاغ کردند که بخشی
از آن دستورالعمل هم مربوط به ما می شود که راجعِ به کارگیري نهادهاي مردمی و مشارکت نهادهاي غیردولتی در انجام مأموریت
هایمان است. با توسعه ي این برنامه و ارتقاء کیفیت آن، این ظرفیت بیش از ظرفیت سازمان بازرسی می تواند به ما در نظارت بر

 
دستگاه هاي اجرایی و ارتقاء سلامت نظام اداري کمک کند. 

در مورد گزارش هاي مردمی شما چه شیوه اي را پیشنهاد می دهید؟ افرادي که در شبکه هاي اجتماعی فعالیت دارند و می خواهند
تخلفی را گزارش دهند، سازوکار ارسال گزارش تخلف چگونه است؟ آیا این سامانه جوابگوي دریافت گزارش ها هست؟ آیا کسی که



 
گزارش ارسال می کند، پاسخی هم از جانب سازمان بازرسی دریافت می کند که به شبکه هاي اجتماعی متوسل نشود؟ 

ما یک سامانه اي از قبل داریم که مربوط به شکایات و اعلامات است و اگر کسی شکایتی داشته باشد، در آن سامانه شکایتش را ثبت
می کند و یک کد رهگیري دریافت می کند که با آن کد می تواند نتیجه ي شکایتش را بررسی کند. گاهی قانع می شود و گاهی قانع
نمی شود، و اصرار می کند که پرونده دنبال شود. یک بخش دیگر آن سامانه اختصاص به اعلامات دارد. یعنی کسی شاکی نیست و
بدون اسم و مشخصات یک سوء جریانی را گزارش می کند که آن هم بررسی می شود. اگر قابل توجه و مقرون به صحت باشد، مورد
پیگیري قرار می گیرد. امّا گزینه اي که ما می خواهیم به آن اضافه کنیم، دادن کد به افراد تحت عنوان ناظر افتخاري است. یعنی

 
شعار ما این است که هر ایرانی یک ناظر باشد. ما این موضوع را می خواهیم دنبال کنیم. 

ما در اصل هشتم قانون اساسی هم، بحث امربه معروف و نهی ازمنکر را داریم که وظیفه ي آحاد مردم است. مخصوصاً نسبت به
حکومت و حاکمیت که امربه معروف و نهی ازمنکر کنند. این وظیفه ي شرعی، ملی و اسلامی همه ي مردم است، منتها به کسانی که
در این سامانه کد داده می شود، گزارش هایشان را به بخش هاي مختلف چه در مرکز و چه در استان ها منعکس می کنند و مورد
رسیدگی قرار می گیرد. گاهی اوقات لازم هست از آن شخصی که گزارش فسادي می دهد، دعوت شود و توضیحات بیشتري نسبت به
آن گزارش بدهد، و اگر نیاز بود مستندات دیگري تهیه کند. اگر لازم باشد با تشخیص سازمان نتیجه ي کار حتماً به گزارشگر فساد
منعکس می شود. گاهی ممکن است گزارش جنبه ي کیفري داشته باشد که باید مرجع قضائی رسیدگی و حکم قطعی را صادر کند.

 
آن موقع امکان اطلاع رسانی است. 

ببینید تا وقتی که جرمی محرز و قطعی نشده، امکان اطلاع رسانی اش نیست. گاهی بحث هاي منافی عفت و امثال آن است که اصلاً
امکان اطلاع رسانی نیست. بنابراین همه ي مواردي که گزارشگران فساد گزارش می دهند، ممکن است نتیجه اش به خودشان
منعکس نشود. ولی این امکان هست که ما بخشی از نتیجه را به خودشان اعلام کنیم. ما این اطمینان را به همه ي گزارشگران فساد
می دهیم که اگر گزارششان مقرون به صحت و مستند باشد، حتماً ترتیب اثر داده و پیگیري می شود و نیازي به استفاده از فضاي
مجازي براي اطلاع رسانی نیست. مگر اینکه موردي باشد که ما نتوانیم کاري کنیم و مربوط به دستگاه دیگري باشد که باید آنجا
رسیدگی کند. والاّ موضوعاتی که مرتبط با کار سازمان باشد و منعکس کنند و مستند هم باشد ما این تضمین را می دهیم که حتماً

 
پیگیري کنیم. 

امنیت این گزارشگران چگونه تأمین می شود؟ آیا کسانی که فسادي را گزارش می کنند نسبت به امنیتشان باید نگران باشند؟

 
سازمان چه برنامه اي در این باره دارد؟ 

ما دو نوع حمایت از گزارشگران فساد مدنظرمان است. البته سوت زنان مربوط به کسانی می شود که در دستگاه هاي اجرایی شاغل
هستند و وقتی متوجه فسادي می شوند اصطلاحاً سوت می زنند و اطلاع می دهند که باید سریعاً رسیدگی شود. گزارشگران فساد اعم
از سوت زنان و غیر سوت زنان هستند. بخشی از آن ها در جامعه هستند و گزارشی می دهند، چه بسا هیچ تهدیدي هم متوجه شان
نباشد. چون در هیچ دستگاهی شاغل نیستند که تهدیدي متوجه آن ها باشد. ما نسبت به کسانی که از درون دستگاه هاي اجرایی
گزارش می دهند که البته این گزارش ها هم دقیق تر، هم متقن تر و هم مستندتر هست، ما هم حمایت مادي و هم حمایت معنوي
می کنیم. در مورد حمایت مادي ما پیش بینی هایی در اعتباراتمان کردیم که اگر کسی گزارشی راجع به فسادي به ما داد، پاداشی به
او بدهیم. اگر هزینه اي براي مستند کردن، پیگیري گزارش و انجام سفر براي بررسی داشت، ما هزینه هایش را علاوه بر پاداش به او

 
می دهیم. البته این چنین مواردي داشتیم و این کار را کردیم. 

نکته ي دومی که دغدغه ي همه ي گزارشگران فساد هست، بحث حمایت معنوي است که مورد اذیت و آزار و تهدید قرار نگیرند. این



موضوع هم در قانون ارتقاء سلامت نظام اداري پیش بینی شده که باید حمایت شوند. و هم در لایحه اي تحت عنوان حمایت از
گزارشگران فساد در مجلس مطرح شده است. اگر موردي هم به ما گزارش شود که مورد تهدید قرار گرفته است، چه توسط دستگاه
اجرایی و مدیر دستگاه اجرایی، و چه در بخش هاي دیگر، ما آن را دنبال می کنیم تا هم برخورد شود و هم از گزارشگر فساد صیانت
می کنیم تا کسی متعرض آن نشوند. ما تا به حال موردي نداشتیم که اعلام کند که مورد تهدید قرار گرفته است و ما از او حمایت

 
کنیم. 

دیدگاهی وجود دارد که اگر تخلفی باشد نباید عمومی و رسانه اي شود و ممکن است مردم به نظام بدبین شوند. نظر جناب عالی در

 
مورد رسانه اي شدن تخلفات چیست؟ 

این رویه سابقاً نبود. از اواخر دوره ي گذشته ي قوه ي قضائیه شروع شد و در دوره ي جدید خیلی بروز و نمود بیشتري پیدا کرد.
علت اینکه رهبر انقلاب اجازه دادند که این موضوعات رسانه اي شود و دادگاه هایشان علنی برگزار شود، این است که تقریباً عده ي
زیادي از مردم تصور می کردند که با فسادهاي کلان، مخصوصاً با دانه درشت ها و کسانی که به مقامات و مسئولین کشور منصوب اند،
برخورد نمی شود. و با چندتا آدم بیچاره برخورد می کنند. و این نتیجه گیري می شد و دشمن هم این تحلیل را می کرد که فساد
سیستمی است و کل کشور را فرا گرفته است. در حالی که اعتقاد ما این چنین نیست که فساد سیستمی شده است. من فکر می کنم
این اجازه داده شد که دادگاه ها علنی و رسانه اي شود تا نشان داده شود هر شخصی در هر سطحی که فساد کند، نظام با او برخورد
می کند ولو منصوب به عالی ترین مقامات کشور باشد و یا سال ها در قوه ي قضائیه مسئولیت داشته است. نمونه هایش را هم شنیده

 
و دیدیده اید. براي همین هم دیدگاه مردم در نظرسنجی ها تغییر کرده است. 

اعتقاد من این است که تدبیر و مدیریت درست که تا به حال بوده، حتماً در کاهش جرم و جسارت براي تخلف مؤثر خواهد بود و
هزینه ي جرم و فساد را افزایش می دهد. بعضی ها ممکن است اگر جریمه ي مالی و یا زندان شوند خیلی برایشان سنگین نباشد، اما

حیثیت و آبرو برایشان خیلی مهم است. خود این عوامل پیشگیري از فساد و بالا بردن هزینه ي جرم و فساد در جامعه است./



اصل در سازمان بازرسی، نظارت براي پیشگیري از انحراف از قوانین است/

یکی از مهم ترین موانع تحول، نبود نگاه تحولی در بدنه است

منبع: خبر داغشماره خبر:  178  |  تاریخ: 1399/04/30

رئیس سازمان بازرسی کل کشور به بررسی جایگاه نظارتی سازمان بازرسی و برنامه هاي آن براي نظارت بر سازمان ها و
جلوگیري از وقوع جرائم پرداخت.

به گزارش خبرداغ به نقل از پایگاه اطلاع رسانی KHAMENEI.IR، حجت الاسلام حسن درویشیان، رئیس سازمان بازرسی
کل کشور در گفت وگو با این پایگاه به بررسی جایگاه نظارتی سازمان بازرسی و برنامه هاي آن براي نظارت بر سازمان ها و جلوگیري

 
از وقوع جرائم پرداخته است. 

از وظایف اصلی قوه قضائیه همان طور که در قانون اساسی هم آمده است، نظارت بر اجراي صحیح قوانین است. رهبر انقلاب هم در
دیدار اخیرشان این مطالبه را داشتند و تأکید کردند که باید بر قوانین نظارت باشد. سازمان بازرسی کل کشور -که این امر را باید

 
هدایت کند و ناظر باشد- چه اقداماتی را می تواند در این عرصه داشته باشد؟ 

همان طور که اشاره کردید براساس اصل 174 قانون اساسی دو وظیفه ي سنگین، یعنی نظارت بر اجراي صحیح قوانین در همه ي
دستگاه هاي اداري کشور و نظارت بر حُسن جریان امور برعهده سازمان بازرسی کل کشور گذاشته است که زیر نظر مستقیم ریاست
محترم قوه ي قضائیه اداره می شود. البتّه نظارت بر حُسن جریان امور، مهمتر از نظارت بر اجراي صحیح قوانین است. وقتی در سال
82 به همراه آقاي رئیسی و مدیران سازمان به محضر رهبر انقلاب رسیدیم، ایشان بر این نکته تأکید داشتند که باید نظارت ها دقیق
صورت بگیرد و فرمودند که هر سه قوه از این مطلب استقبال کنند و سازمان بازرسی را نقطه ي امید و اتکاء بدانند. این رسالت اصلی

 
سازمان است. 

 
بیشتر بخوانید: 

کدخدایی: نظر شخصی ام این است که انتخابات باید حزبی باشد / شرکتِ مشترك دختر من با پسر تاجگردون؟ از این دست شایعات
زیاد است / شکایت کردیم و دادگاه «سی ان ان» را محکوم کرد / در مجلس هشتم، گفتم از رئیس جمهور سوال نکنید؛ این بنده خدا
می آید و در مجلس حرف هاي احساسی زده می شود که به نفع نظام نیست؛ قبول نکردند اصولاً سه عامل مهم در توفیق یک
دستگاه، یک کشور و یک مجموعه وجود دارد. اولین عامل، وجود قوانین و مقررات متناسب با آن کشور و دستگاه است. دومین عامل
مجریان صالح و شایسته و باتجربه و سومین عامل نظارت است. اگر به این سه عامل توجه نشود قطعاً آن کشور و آن دستگاه آسیب
هاي فراوانی خواهد خورد. امروز بخشی از این آسیب ها و فسادهایی که در کشور شاهدش هستیم ناشی از بخشی از این سه عامل
است. یا بعضاً قوانین ما متناسب نیست یا بعضی از مجریان ما شایسته نیستند یا نظارت ها به خوبی و کارآمد و به موقع اعمال نمی
شود؛ بنابراین نظارت براي هر سه قوه و براي همه سطوح مدیریتی پیش بینی شده خیلی اهمیت دارد. علاوه بر آن سازمان بازرسی
کل کشور موظف است که بر کل مجموعه ي اداري کشور حتی بخش هاي اداري-مالی قوه ي قضائیه و مجلس شوراي اسلامی نظارت

 
داشته باشد. 

ما درباره انجام این دو مأموریت در این دوره ي تحول قوه ي قضائیه، پیشنهادهایی را در قالب سند تحول براساس بررسی هاي انجام



شده و کار کارشناسی که در ابتداي امسال صورت گرفت، به استحضار ریاست محترم قوه رساندیم که تصویب و ابلاغ شد. ما الان
براساس آن سند، داریم کارهایمان را دنبال می کنیم. امّا لازمه ي تحول در هر مجموعه اي شناسایی چالش ها و آسیب هاي آن
مجموعه و کاستی ها و عواملی است که موجب عدم تحقق اهداف آن سازمان می شود و به تناسب و اقتضاي این چالش ها باید به
دنبال رفع و برطرف کردن باشیم. ما مجموعاً بیش از سی آسیب و چالش را در سازمان شناسایی کردیم. ما سیزده چالش کانونی مثل
عدم نظارت پذیري بعضی از دستگاه ها و مدیران، قوانین ناکارآمد و نامتناسب با اقتضائات امروز و عدم اطلاع مدیران دستگاه هاي

 
اجرایی و مردم نسبت به حقوق و قوانین و مقرراتشان داریم. 

ما متناسب با این چالش ها شاخص هایی را تعریف کردیم و براي هر چالش یک راهبرد، و براي هر راهبرد، چند شاخص تحول و ده
ها برنامه ي عملیاتی براي تحقق این سند پیش بینی کردیم. بخشی از آن در مورد ساختار درونی سازمان است که اصلاحاتی را آغاز
کردیم و بخش دیگر آن مربوط به خارج از سازمان و نیروي انسانی است که داریم دنبال می کنیم. تحول یک ضرورت اجتناب ناپذیر و
مطالبه ي رهبر انقلاب و مردم از قوه ي قضائیه است که ما در این مسیر داریم گام برمی داریم و معتقد هستیم که با سرعت هم باید
این گام ها را برداشت. البته مقاومت هایی هم قطعاً با تحول خواهد شد، امّا همان طور که حضرت آیت االله خامنه اي فرمودند باید با

 
توکل بر خدا و استقامت و مبتنی بر مبانی دینی و ارزش هاي اسلامی و قانونی این برنامه و سند تحول را دنبال کرد. 

 
اقدامات پیشگیرانه سازمان در فرآیندهاي بازرسی از دستگاه ها چیست؟ 

یکی از رویکردهاي ما در دوره ي جدید توجه به اقدامات نظارتی یعنی تقدم داشتن و مقدم داشتن نظارت با هدف پیشگیري است.
اینکه در قانون اساسی آمده نظارت بر اجراي صحیح قوانین و حُسن جریان امور در آن پیشگیري و اصلاح امور مستتر است. یعنی
لازمه ي نظارت و خروجی نظارت و اثر اقدامات نظارتی باید پیشگیري از تخلف و فساد و جرم باشد. البته ممکن است با همه ي
اقدامات پیشگیرانه چه از سوي دستگاه هاي نظارتی بیرون دستگاه هاي اجرایی و چه از مجموعه ي نهادهاي نظارتی خود دستگاه
هاي اجرایی یا مدیران دستگاه هاي اجرایی کسی بخواهد از قانون تخطی و تخلف کند و مرتکب جرمی شود که باید برخورد لازم با او

 
صورت بگیرد و به هیچ وجه مسامحه اي با کسی نشود. 

امّا ما اصل را در سازمان، نظارت به منظور پیشگیري از انحراف از قوانین می دانیم؛ هم هزینه ي آن کمتر است و هم نتیجه اش زودتر
حاصل می شود تا اینکه ما بخواهیم یک گزارش یا پیشنهادهایی بدهیم که مدتی طول می کشد تا آن پیشنهادها اجرا شود. تأکید ما
در دوره ي جدید بر پیشگیري در حین اقدامات نظارتی و بازرسی است. یعنی همکاران ما وقتی در دستگاه اجرایی براي انجام
مأموریتشان مستقر می شوند، اگر مشاهده کردند که اقدامی می خواهد برخلاف قوانین صورت بگیرد، همان جا جلوي آن را بگیرند و
پیشگیري کنند. یکی از بندهاي ماده ي یازده قانونِ تشکیل سازمان، گزارش هاي هشداري است که سازمان بازرسی در صورت اطلاع
از تخلّف باید گزارش را به دستگاه هاي اجرایی و مسئولین دستگاه هاي اجرایی ارسال کند. ما وظیفه داریم از تصمیم و اقدام خلافی
که دارد انجام می شود و یا گرفته شده است، از تداومش جلوگیري کنیم. ما در سال صدها گزارش هشداري به دستگاه هاي اجرایی
براي جلوگیري از تصمیم خلاف یا متوقف کردن اقدام خلاف ارسال کرده ایم و نوعاً هم مورد استقبال دستگاه هاي اجرایی قرار می
گیرد. چراکه اگر پیشگیري شود و هشدار و تذکر داده شود که اتفاقی نیفتد و یا از ادامه ي اتفاقی جلوگیري شود، هزینه اش براي
مدیران هم کمتر می شود. چون اگر تخلفی صورت بگیرد، مدیران باید پاسخ بدهند و برخورد قضائی با آن ها می شود. قاعدتاً باید از

 
این هشدارها استقبال کنند و نوعاً هم استقبال می کنند. 

بعضاً شنیده می شود که برخی از دستگاه ها از این هشدارها استقبال نمی کنند. آیا سازمان بازرسی با کسی تعارف دارد؟ این سؤال

 
در ذهن مردم است که چرا فلان مسئولی که تخلفش اثبات شده، بعد از اتمام مسئولیتش به تخلفش رسیدگی می شود. 



همان طور که عرض کردم ما طبق ماده 11 گزارش هاي هشداري می دهیم، اگر توجه کردند که فبها و مقصود حاصل خواهد شد. اما
اگر به هشدار و تذکر سازمان توجه نکردند، قطعاً اگر جرمی واقع شده باشد، گزارش آن جرم تهیه می شود و به مرجع قضائی یا به
هیئت هاي رسیدگی به تخلفات اداري ارسال می شود. گزارش هایی که ما به مرجع قضائی یا تخلفات اداري می دهیم حسب قانون
خارج از نوبت و با فوریت رسیدگی می شود. علاوه بر آن ما نسبت به وظایفی که به عهده ي دستگاه ها بوده و انجام ندادند مثل سیل
سال گذشته، لایروبی بستر بعضی از رودخانه ها، جلوگیري از تصرف حریم رودخانه ها و جلوگیري از ساخت و سازها در مسیر
رودخانه ها و مسیل ها که منجر به خسارت هاي مادي و جانی غیرقابل جبران شده، ورود و مطالبه می کنیم و در دستور کار قرار می
دهیم. یا در مورد مسکن که امروزه معضل جدي کشور است، تکالیفی به عهده ي دستگاه هاي مربوطه در مورد ساخت مسکن، ایجاد
سامانه ي املاك براي کنترل املاك، دریافت مالیات از خانه هاي خالی و... بوده که بخشی از این گرانی ها و افسارگسیختگی ها در

 
بازار مسکن ناشی از عدم انجام تکالیف دستگاه ها بوده که ما در دستور کار قرار دادیم. 

ما معتقدیم که باید نمونه هاي متعددي از این نوع اقدامات را در این دوره انجام بدهیم تا مسئولی در بخشی از دستگاه هاي اجرایی
تصور نکند که اگر امروز کاري کرد کسی از او سؤال نمی کند و وقتی دوره ي خدمتش تمام شد در حاشیه ي امن قرار می گیرد. به
هیچ وجه برنامه هاي ما این چنین نیست که ما کوتاهی کنیم و این ملاحظه را داشته باشیم که این مدیر مثلاً چهار تا کار خوب انجام
داده که البته قابل تقدیر است و ما باید نسبت به اقدامات خوبش تقدیر و تشکر کنیم، اما نسبت به کارهایی که باید انجام می داده و
انجام نداده و یا کارهاي خلافی که انجام داده، بی تفاوت باشیم. بلکه باید پاسخگو باشد و برخورد لازم و بدون ملاحظه باید انجام شود.
بسیاري از پرونده هایی که امروز در مراجع قضائی مطرح است، منشأ آن گزارش هاي سازمان بازرسی است. پرونده هایی که این روزها

 
مطرح است، بخشی از آن ها مبتنی بر بازرسی ها و گزارش هاي سازمان بازرسی است. 

رهبر انقلاب در دیدار مسئولین قوه ي قضائیه از لزوم تحول در این نهاد سخن گفتند. سازمان بازرسی و قوه ي قضائیه براي تحقق
بخشیدن این مسئله چه اقدامات و برنامه هایی را در دستور کار دارد؟ موانع پیش روي این تحول و چگونگی اجرایی شدن آن

 
چیست؟ 

یکی از مهم ترین موانع و چالش هاي پیش روي تحول، نبودن نگاه تحولی در بدنه هست که رهبر انقلاب هم به درستی و کاملاً
کارشناسی به این نکته اشاره کردند که این نگاه تحولی نباید محدود به مدیران عالی دستگاه قضائی شود. این موضوع باید در کل بدنه
ي قوه ي قضائیه ایجاد شود. گفتمان تحول باید با برگزاري جلسات، با طرح موضوع و ضرورت هاي تحول و با الزامات تحول بیان این
موضوع و انتخاب مدیران میانی که قائل و معتقد به تحول باشند، صورت بگیرد. البته یکی از موانع تحول ما بحث ساختار و اعتبارات

 
است. اعتباراتی که امروز قوه ي قضائیه و بخش هاي آن دارند متناسب با برنامه ي تحول نیست. 

یکی از اقدامات ما در برنامه ي تحول این است که با سرعت به شکایات و دعاوي مردم در مراجع قضائی و نسبت به شکایات مردم در
دستگاه هاي اجرایی رسیدگی کنیم. طبق آماري که ما در پانزده ماه اخیر بعد از حضور آیت االله رئیسی داشتیم، شکایات و اعلامات
مردم نسبت به دستگاه هاي اجرایی بیش از دو برابر افزایش پیدا کرده است. البته این ناشی از امید مردم نسبت به دوره ي جدید، به
ویژه مدیریت عالی قوه ي قضائیه است که می خواهد مشکلات را حل کند و مردم هم در عمل دیدند. هم بحث مبارزه با فساد و هم
رسیدگی به مشکلات مردم در حدود اختیارات قوه ي قضائیه است. البته ساختار و نیروي انسانی ما هیچ تفاوتی نسبت به قبل از
پانزده ماه گذشته نکرده است و باید در سیاست هاي کلی برنامه ي هفتم و قانون برنامه ي هفتم به آن توجه شود و درصد اعتبارات
قوه ي قضائیه از اعتبارات عمومی کشور از 2/9 که الان هست افزایش پیدا کند تا ما بتوانیم پاسخگوي مطالبات و نیازهاي مطرح امروز

 
باشیم. 

نکته دیگري که به نظر من در این دوره تحول هم در قوه ي قضائیه و هم در بخش هاي آن بسیار حائز اهمیت است و به آن توجه



شده و گام هاي خوبی هم برداشته شده است، مردمی کردن قوه ي قضائیه است که رهبر انقلاب نیز به این نکته هم در سال هاي
گذشته و هم در این دیدار اخیرشان به آن اشاره کردند و فرمودند که مشارکت مردم باید افزایش پیدا کند. ببینید ما هرجا مردم را به
حساب آوردیم و ازشان کمک خواستیم و به میدان آمدند موفق شدیم. در جنگ تحمیلی عراق علیه ایران، در جریان مبارزه ي با
گروهک هاي ضد انقلاب به ویژه منافقین اگر واقعاً مردم کمک نمی کردند و خانه هاي تیمی کشف نمی شدند، ما نمی توانستیم با
جریان نفاق پیچیده در کل کشور برخورد کنیم. امروز هم همین طور است. ما اگر بخواهیم قوه ي قضائیه و سازمان بازرسی کل کشور

 
در تراز نظام مقدس جمهوري اسلامی و در زمینه ي گام دوم انقلاب داشته باشیم، باید از ظرفیت مردم به خوبی استفاده کنیم. 

با توجه به بحث تحولی که گفتید، شاید درون قوه قضائیه یک رخوت و یا یک مقاومتی باشد. اگر این تغییر حاصل شود چه پیامدهایی

 
دارد؟ نتیجه ي این تحول چه می شود؟ 

ببینید حتماً یکی از عوامل مؤثر در تحول، مدیران عالی و حتی میانی یک مجموعه و یک دستگاه هستند که باید آنچه را که در نگاه
تحولی شان هست، در عمل حمایت جدي هم از آن برنامه و نگاه تحولی داشته باشند. باید جرأت و جسارت و شهامت لازم به
مجموعه ي تحت امر هر مدیري داده شود. خوشبختانه در این دوره ي جدید ما هر بار که به خدمت ریاست قوه قضائیه مشرف شدیم
و این موضوع را مطرح کردیم که تصمیم داریم علاوه بر پیشگیري، تذکر و هشدار، نسبت به هرکس، هر جریان و هر گروهی در هر
سطحی با فساد برخورد کنیم، ایشان به ما گفته اند که ما هیچ خط قرمزي نداریم و شما انجام دهید و من هم کاملاً حمایت می کنم.
خب این جرأت را براي زیرمجموعه دو چندان می کند و افزایش می دهد و مدیر و یا قاضی که می خواهد برخورد کند، با جرأت و
جسارت این کار را انجام می دهد. این جسارت و جرأت و شهامت عامل بسیار مهمی در تحول است و تأثیرات زیادي می تواند در

 
مجموعه قوه قضائیه به وجود بیاورد. 

یکی از تأکیداتی که رهبر انقلاب در دیدار اخیر داشتند کمک به حرکت هاي اقتصادي و جلوگیري از تعطیل شدن واحدهاي تولیدي

 
و اقتصادي کارخانه ها بود. سازمان بازرسی کل کشور در این زمینه چه کمک هایی می تواند انجام دهد؟ 

از همان زمانی که آقاي رئیسی، رئیس سازمان بودند موضوع حمایت از سرمایه گذاري سالم و تولیدکننده ها در دستور کار سازمان
بود. ما دفتري تحت عنوان دفتر «حمایت از سرمایه گذاري و تولید» در سازمان بازرسی کل کشور داشتیم که زیر مجموعه ي یکی از
معاونت ها بود. ما در دوره ي جدید این دفتر را ارتقاء دادیم و آن را زیرمجموعه ي حوزه ي ریاست سازمان قرار دادیم تا توجه
بیشتري به این موضوع شود. علاوه بر آن در دوره ي جدید به ویژه در سال جاري بیست وپنج درصد از برنامه هاي بازرسی مان را در
راستاي حمایت از تولید و مسائل مرتبط با تولید پیش بینی کردیم که الان در حال اجراست. مثلاً راجع به تسهیلات بانکی که رهبر
انقلاب دغدغه داشتند بر آن نظارت و در جاي خودش مصرف شود و منحرف نشود، ما موارد متعددي را شناسایی کردیم که به نام

 
تولید میلیاردها تومان دریافت شده و در بازار سکه و ارز و جاهاي دیگر مصرف شده که ما با آن برخورد کردیم و برگشت داده شد. 

همچنین تکلیفی که بانک ها نسبت به اعطاي تسهیلات به بخش تولید دارند باید تحقق پیدا کند. و مشکلات واحدهاي تولیدي که
بخش عمده شان بحث تسهیلات هست مرتفع شود. ما در حوزه ي بیمه، مالیات، گمرك و واردات بی رویه که جزو برنامه هاي سال
جاریست، قانونی داریم که همه ي دستگاه هاي اجرایی را مکلف کرده محصولاتی که مشابه داخلی دارند و خدماتی که در داخل می
شود ارائه کرد، از خارج از کشور حق ندارند این محصولات را خریداري کنند. این قانون مصوبه ي مجلس است و ما داریم این را
نظارت می کنیم که این اتفاق صورت نگیرد. علاوه بر آن ما واحدهاي تولیدي که مشکل داشتند را شناسایی کردیم و موانع این
واحدهاي تولیدي را شناسایی کردیم و به بخش هاي مختلف منعکس کردیم. و همکاران ما در سراسر کشور در واحدهاي تولیدي
حضور پیدا می کنند. ما جلساتی را در این راستا با واحدهاي تولیدي که مشکل دارند برگزار کردیم و در آینده هم برگزار می کنیم. ما
یک سامانه ي رسیدگی به شکایات هم داریم که اگر واحدهاي تولیدي موردي نسبت به دستگاه هاي اجرایی دارند را همکاران ما



بتوانند پیگیري و رسیدگی کنند. البته در چارچوب اختیارات قانونی که وجود دارد ما حتماً پیگیري و کمک می کنیم که موارد

 
متعددي هم از اقدامات حمایتی از سوي سازمان انجام شده است. 

یکی از اولویت هاي اصلی سازمان حمایت از تولید و سرمایه گذاري است. در این سال هاي اخیر به ویژه ده سال گذشته، رهبر انقلاب
شعار این سال ها را برگرفته از مسائل اقتصادي انتخاب کردند. دو سال را اقتصاد مقاومتی و سال گذشته را رونق تولید و امسال را
جهش تولید نامیدند. اهمیت این نامگذاري ها به این دلیل است که امروز مسئله ي اصلی ما مسئله ي اقتصاد و معیشت مردم است.
آنچه که مردم را رنج می دهد و دچار مشکل کرده و دشمن را نسبت به آن حساس و متمرکز کرده فشارهاي اقتصادي و تحریم ها و
مسائل اقتصادي است. والاّ از نظر نظامی و امنیتی اقتدار جمهوري اسلامی در منطقه و در دنیا بر کسی پوشیده نیست. امروز مسئله ي
اصلی کشور اقتصاد و معیشت مردم است و ما به عنوان یک اولویت جدي و قوه ي قضائیه به عنوان اولویت اصلی به دنبال پیگیري

 
رفع موانع و مشکلات حوزه ي تولید و کارآفرینی هستیم. 

در مورد نوسانات قیمت ارز، قوه ي قضائیه و سازمان بازرسی چه کاري می توانند انجام دهند؟ آیا الان اقدامی از طرف قوه ي قضائیه

 
صورت گرفته است؟ آیا سازمان بازرسی وظیفه اي در این باره دارد و می تواند ورود کند؟ 

ببینید یکی از اولویت هاي ما در این دوره ي جدید، مسئله محوري است. یعنی توجه به مسائلی که امروز دغدغه ي مردم و رهبر
انقلاب است. یکی از مسائلی که امروز جزو مشکلات اقتصادي و بخش تولید هست، تسهیلات ارزي است. چه ارز دولتی و چه ارز
نیمایی که امروز ما مشکلاتی را در این زمینه داریم. بنابراین سازمان بازرسی، دادستانی کل کشور و معاونت پیشگیري از وقوع جرم در
قوه ي قضائیه با هماهنگی ما موضوعات ارزي را رصد و پیگیري می کنند. ما مشکلاتی که در این زمینه بوده را دنبال کردیم و به
رئیس کل بانک مرکزي اعلام کردیم. ما به دادستانی کل کشور هم اعلام کردیم هر کسی که تعهد ارزي داشته و به تکلیفش عمل
نکرده، اسامی شان را اعلام کند تا ما حتماً پیگیري و برخورد کنیم. اصلاً ما بخشی از گرانی ارز را ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي
می دانیم. رئیس کل بانک مرکزي تعهدات ارزي را حدود 25 میلیارد دلار اعلام کرده اند. این ها ارزهایی است که تعهد داده اند که
برگردانند و برنگرداندند و مهلت داده شده تا پایان تیرماه آن ها را برگردانند. ما هم از دو ماه قبل فهرست اشخاص حقیقی و حقوقی را
گرفتیم و داریم دنبال می کنیم و دادستانی هم پاي کار هست که برخورد قضائی کند. اگر ارزها را برگرداندند که فبها، وگرنه حتماً

 
برخورد قضائی لازم است که انجام شود. 

یکی از کارهاي لازم در مبارزه با فساد که رهبر انقلاب نیز بارها به آن اشاره کردند، نظارت هاي مردمی است. براي نظارت ها و گزارش
هاي مردمی زیرساخت هاي حقوقی در قوه ي قضائیه لازم است. آیا در سازمان بازرسی جایگاهی در این باره وجود دارد؟ و چه

 
زیرساخت هاي حقوقی براي آن مدنظر قرار گرفته است؟ 

قوه قضائیه و همه دستگاه هاي اجرایی مخصوصاً سازمان بازرسی که وظیفه ي نظارتی بر عهده شان هست باید از ظرفیت مردم و
نهادهاي مردمی و تشکل هاي غیردولتی استفاده کنند. خوشبختانه ما در سازمان هم این ظرفیت را داریم و پیش بینی شده که از
نهادهاي مردمی و از کسانی که دغدغه ي فساد و دغدغه ي رفع مشکل جامعه را دارند استفاده کنیم. براي همین ما در معاونت
حقوقی مان یک اداره کلی را پیش بینی کردیم و در تشکیلاتمان تحت عنوان «مرکز رسیدگی به شکایات و نظارت همگانی» مصوب
شده است. سالانه چند هزار شکایت و اعلام نسبت به دستگاه هاي اجرایی در این سامانه ثبت می شود. علاوه بر آن ما بیش از پنج
هزار بازرس افتخاري در کل کشور داریم که قرار است آن را توسعه دهیم و براي آن ها کد تعریف کنیم. من قبلاً هم اعلام کردم که
سامانه ي گزارشگران فساد به زودي راه اندازي میشود. تعدادي از بازرسان افتخاري ما از کارکنان دستگاه هاي اجرایی و تعدادي از
بازنشستگان و تعدادي هم از مردم عادي و بعضاً خبرنگار و دانشجو و از قشرهاي مختلف هستند که بدون استخدام و بدون اینکه
رابطه ي استخدامی با سازمان داشته باشند، یک کد به آن ها داده می شود. تأکید ما بر این است که در شهرستان ها و نقاط دوردست



 
حتماً این بازرسی را در این دوره ي جدید تقویت کنیم. 

ما در این دوره جدید رویکردمان در سازمان بازرسی پیگیري شفافیت فعالیت هاي دستگاه هاي اجرایی است. ما معتقدیم شفافیت
فوق العاده در کاهش فساد و تخلف اهمیت دارد و همه باید خودشان را در اتاق هاي شیشه اي و در معرض نظارت ببینند. یکی از
الزامات این شفافیت ایجاد سامانه هاي الکترونیکی است. سامانه هایی که بخشی از آن ایجاد شده و باید تکمیل شود و سازمان باید به
همه سامانه هاي دستگاه هاي اجرایی براي رصد کردن فعالیتشان وصل شود. ما داریم یک سامانه ي دیگري را هم تحت عنوان «قانون
بان» طراحی می کنیم که البته ممکن است چندماه طراحی آن طول بکشد. تمام قوانین و مقررات کشور در این سامانه درج و
منعکس می شود و فعالیت دستگاه ها با این سامانه رصد می شود. یعنی فعالیتشان را با قوانین و مقرراتی که مرتبط با هر دستگاه

 
هست را سنجش و ارزیابی می کنیم. 

رویکرد دیگر ما مطالبه گري است. این رویکرد در مقابل پاسخگویی و پاسخ خواهی از دستگاه ها است. باید همه نسبت به مسئولیتی
که دارند، چه در دوره اي که الان هستند و چه در دوره ي گذشته که مسئولیتی داشتند پاسخگو باشند و ما مطالبه خواهیم کرد. این
هم یکی از رویکردهاي جدي ما هست. رویکرد بعدي، مردمی کردن سازمان و استفاده ي از ظرفیت هاي مردمی است. مثل بازرسان
افتخاري و نهادهاي غیردولتی. رویکرد دیگر ارزیابی عملکرد دستگاه هاي اجرایی است که چه میزان مبتنی بر قانون ارتقاء سلامت
نظام اداري اند و سطح سلامت اداري دستگاه ها به چه شکل است. ما دستگاه هایی که از سلامت اداري بیشتري برخوردار باشند را

 
تشویق می کنیم. 

رهبر انقلاب نیز در دیدار سال 82 این نکته را فرمودند. همچنین ریاست محترم قوه هم به ما تأکید کردند که مدیران شجاع و
پاکدست و داراي حسن عمل را تشویق و به افکار عمومی معرفی کنید. علاوه بر اینکه ما باید با مفسدین برخورد کنیم و احیاناً لازم
باشد آن ها را به مردم معرفی کنیم، کسانی هم که خوب کار می کنند کم نیستند. ما نیروهاي کارآمد، دلسوز، پاي کار و خوش نام

 
زیاد داریم که باید آن ها را هم معرفی و تشویق کنیم. 

البته ما یک شورایی تحت عنوان شوراي دستگاه هاي نظارتی داریم که متشکل از سازمان بازرسی، دیوان محاسبات، وزارت اطلاعات،
معاونت نظارت مجلس، رئیس سازمان مدیریت برنامه ریزي کشور است و شش نفر عضو دارد. یکی از وظایف این شورا ارزیابی عملکرد

 
دستگاه هاي اجرایی است. و آن هایی که سلامت اداري بیشتر دارند را تشویق کند. 

ما بیش از ششصد NGO یا تشکل غیردولتی داریم که اطلاعاتشان را گرفتیم و تعدادي از این ها در حال همکاري با ما هستند و می
خواهیم این ها را تقویت کنیم. اخیراً هم ریاست محترم قوه دستورالعملی به همه ي بخش هاي قوه ي قضائیه ابلاغ کردند که بخشی
از آن دستورالعمل هم مربوط به ما می شود که راجعِ به کارگیري نهادهاي مردمی و مشارکت نهادهاي غیردولتی در انجام مأموریت
هایمان است. با توسعه ي این برنامه و ارتقاء کیفیت آن، این ظرفیت بیش از ظرفیت سازمان بازرسی می تواند به ما در نظارت بر

 
دستگاه هاي اجرایی و ارتقاء سلامت نظام اداري کمک کند. 

در مورد گزارش هاي مردمی شما چه شیوه اي را پیشنهاد می دهید؟ افرادي که در شبکه هاي اجتماعی فعالیت دارند و می خواهند
تخلفی را گزارش دهند، سازوکار ارسال گزارش تخلف چگونه است؟ آیا این سامانه جوابگوي دریافت گزارش ها هست؟ آیا کسی که

 
گزارش ارسال می کند، پاسخی هم از جانب سازمان بازرسی دریافت می کند که به شبکه هاي اجتماعی متوسل نشود؟ 

ما یک سامانه اي از قبل داریم که مربوط به شکایات و اعلامات است و اگر کسی شکایتی داشته باشد، در آن سامانه شکایتش را ثبت
می کند و یک کد رهگیري دریافت می کند که با آن کد می تواند نتیجه ي شکایتش را بررسی کند. گاهی قانع می شود و گاهی قانع



نمی شود، و اصرار می کند که پرونده دنبال شود. یک بخش دیگر آن سامانه اختصاص به اعلامات دارد. یعنی کسی شاکی نیست و
بدون اسم و مشخصات یک سوء جریانی را گزارش می کند که آن هم بررسی می شود. اگر قابل توجه و مقرون به صحت باشد، مورد
پیگیري قرار می گیرد. امّا گزینه اي که ما می خواهیم به آن اضافه کنیم، دادن کد به افراد تحت عنوان ناظر افتخاري است. یعنی

 
شعار ما این است که هر ایرانی یک ناظر باشد. ما این موضوع را می خواهیم دنبال کنیم. 

ما در اصل هشتم قانون اساسی هم، بحث امربه معروف و نهی ازمنکر را داریم که وظیفه ي آحاد مردم است. مخصوصاً نسبت به
حکومت و حاکمیت که امربه معروف و نهی ازمنکر کنند. این وظیفه ي شرعی، ملی و اسلامی همه ي مردم است، منتها به کسانی که
در این سامانه کد داده می شود، گزارش هایشان را به بخش هاي مختلف چه در مرکز و چه در استان ها منعکس می کنند و مورد
رسیدگی قرار می گیرد. گاهی اوقات لازم هست از آن شخصی که گزارش فسادي می دهد، دعوت شود و توضیحات بیشتري نسبت به
آن گزارش بدهد، و اگر نیاز بود مستندات دیگري تهیه کند. اگر لازم باشد با تشخیص سازمان نتیجه ي کار حتماً به گزارشگر فساد
منعکس می شود. گاهی ممکن است گزارش جنبه ي کیفري داشته باشد که باید مرجع قضائی رسیدگی و حکم قطعی را صادر کند.

 
آن موقع امکان اطلاع رسانی است. 

ببینید تا وقتی که جرمی محرز و قطعی نشده، امکان اطلاع رسانی اش نیست. گاهی بحث هاي منافی عفت و امثال آن است که اصلاً
امکان اطلاع رسانی نیست. بنابراین همه ي مواردي که گزارشگران فساد گزارش می دهند، ممکن است نتیجه اش به خودشان
منعکس نشود. ولی این امکان هست که ما بخشی از نتیجه را به خودشان اعلام کنیم. ما این اطمینان را به همه ي گزارشگران فساد
می دهیم که اگر گزارششان مقرون به صحت و مستند باشد، حتماً ترتیب اثر داده و پیگیري می شود و نیازي به استفاده از فضاي
مجازي براي اطلاع رسانی نیست. مگر اینکه موردي باشد که ما نتوانیم کاري کنیم و مربوط به دستگاه دیگري باشد که باید آنجا
رسیدگی کند. والاّ موضوعاتی که مرتبط با کار سازمان باشد و منعکس کنند و مستند هم باشد ما این تضمین را می دهیم که حتماً

 
پیگیري کنیم. 

امنیت این گزارشگران چگونه تأمین می شود؟ آیا کسانی که فسادي را گزارش می کنند نسبت به امنیتشان باید نگران باشند؟

 
سازمان چه برنامه اي در این باره دارد؟ 

ما دو نوع حمایت از گزارشگران فساد مدنظرمان است. البته سوت زنان مربوط به کسانی می شود که در دستگاه هاي اجرایی شاغل
هستند و وقتی متوجه فسادي می شوند اصطلاحاً سوت می زنند و اطلاع می دهند که باید سریعاً رسیدگی شود. گزارشگران فساد اعم
از سوت زنان و غیر سوت زنان هستند. بخشی از آن ها در جامعه هستند و گزارشی می دهند، چه بسا هیچ تهدیدي هم متوجه شان
نباشد. چون در هیچ دستگاهی شاغل نیستند که تهدیدي متوجه آن ها باشد. ما نسبت به کسانی که از درون دستگاه هاي اجرایی
گزارش می دهند که البته این گزارش ها هم دقیق تر، هم متقن تر و هم مستندتر هست، ما هم حمایت مادي و هم حمایت معنوي
می کنیم. در مورد حمایت مادي ما پیش بینی هایی در اعتباراتمان کردیم که اگر کسی گزارشی راجع به فسادي به ما داد، پاداشی به
او بدهیم. اگر هزینه اي براي مستند کردن، پیگیري گزارش و انجام سفر براي بررسی داشت، ما هزینه هایش را علاوه بر پاداش به او

 
می دهیم. البته این چنین مواردي داشتیم و این کار را کردیم. 

نکته ي دومی که دغدغه ي همه ي گزارشگران فساد هست، بحث حمایت معنوي است که مورد اذیت و آزار و تهدید قرار نگیرند. این
موضوع هم در قانون ارتقاء سلامت نظام اداري پیش بینی شده که باید حمایت شوند. و هم در لایحه اي تحت عنوان حمایت از
گزارشگران فساد در مجلس مطرح شده است. اگر موردي هم به ما گزارش شود که مورد تهدید قرار گرفته است، چه توسط دستگاه
اجرایی و مدیر دستگاه اجرایی، و چه در بخش هاي دیگر، ما آن را دنبال می کنیم تا هم برخورد شود و هم از گزارشگر فساد صیانت
می کنیم تا کسی متعرض آن نشوند. ما تا به حال موردي نداشتیم که اعلام کند که مورد تهدید قرار گرفته است و ما از او حمایت



 
کنیم. 

دیدگاهی وجود دارد که اگر تخلفی باشد نباید عمومی و رسانه اي شود و ممکن است مردم به نظام بدبین شوند. نظر جناب عالی در

 
مورد رسانه اي شدن تخلفات چیست؟ 

این رویه سابقاً نبود. از اواخر دوره ي گذشته ي قوه ي قضائیه شروع شد و در دوره ي جدید خیلی بروز و نمود بیشتري پیدا کرد.
علت اینکه رهبر انقلاب اجازه دادند که این موضوعات رسانه اي شود و دادگاه هایشان علنی برگزار شود، این است که تقریباً عده ي
زیادي از مردم تصور می کردند که با فسادهاي کلان، مخصوصاً با دانه درشت ها و کسانی که به مقامات و مسئولین کشور منصوب اند،
برخورد نمی شود. و با چندتا آدم بیچاره برخورد می کنند. و این نتیجه گیري می شد و دشمن هم این تحلیل را می کرد که فساد
سیستمی است و کل کشور را فرا گرفته است. در حالی که اعتقاد ما این چنین نیست که فساد سیستمی شده است. من فکر می کنم
این اجازه داده شد که دادگاه ها علنی و رسانه اي شود تا نشان داده شود هر شخصی در هر سطحی که فساد کند، نظام با او برخورد
می کند ولو منصوب به عالی ترین مقامات کشور باشد و یا سال ها در قوه ي قضائیه مسئولیت داشته است. نمونه هایش را هم شنیده

 
و دیدیده اید. براي همین هم دیدگاه مردم در نظرسنجی ها تغییر کرده است. 

اعتقاد من این است که تدبیر و مدیریت درست که تا به حال بوده، حتماً در کاهش جرم و جسارت براي تخلف مؤثر خواهد بود و
هزینه جرم و فساد را افزایش می دهد. بعضی ها ممکن است اگر جریمه ي مالی و یا زندان شوند خیلی برایشان سنگین نباشد، اما

حیثیت و آبرو برایشان خیلی مهم است. خود این عوامل پیشگیري از فساد و بالا بردن هزینه ي جرم و فساد در جامعه است.



آغاز تابستانه فهما در کهگیلویه و بویراحمد

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  179  |  تاریخ: 1399/04/30

مدیر ستاد کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد کهگیلویه و بویراحمد گفت: طرح تابستانه فهما در قالب مجازي و حضوري در
استان آغاز شد.

دولت آبادي خبر داد: آغاز تابستانه فهما در کهگیلویه و
بویراحمد مدیر ستاد کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد
کهگیلویه و بویراحمد گفت: طرح تابستانه فهما در قالب

 
مجازي و حضوري در استان آغاز شد. 

به گزارش خبرگزاري برنا از استان کهگیلویه و بویراحمد؛
علیرضا دولت آبادي افزود: طرح اوقات فراغت با عنوان
(تابستانه فهما) در سطح کانون هاي فرهنگی هنري
مساجد استان و با در نظر گرفتن شرایط کرونایی هر

 
منطقه به صورت مجازي و حضوري در حال برگزاري است. 

وي ابراز داشت: این طرح با هدف تقویت بنیه ایمان، همدلی، کار و ایثار در محیط مسجد در حال برگزاري بوده که مخاطبین در سه
شبستان هنر، شبستان فرهنگ و شبستان نوآوري و 12 رواق طراحی و کانون هاي فرهنگی هنري مساجد استان می توانند با مراجعه
به سامانه بچه هاي مسجد به آدرس www.bachehayemasjed.ir نسبت به ثبت برنامه هاي خود در طرح تابستانه فهما اقدام

 
کنند. 

دولت آبادي تصریح کرد: در شبستان فرهنگ با رویکرد قرآنی بخش هاي نور، کتاب، رسانه، همدلی و دانش در قالب کلاس، همایش،
نشست، محفل، حلقه، بازدید، مسابقه، نمایشگاه، شبکه هاي مجازي: ظرفیت ها تعریف شده و در شبستان نوآوري دو رواق کارآفرینی

 
و فناوري پیش بینی شده است. 

وي ابراز داشت: در شبستان هنر سرود، نمایش، فیلم، قلم و ترنج از جمله بخش هایی است که جهت استفاده عموم در این سامانه

 
بارگذاري شده است. 

دولت آبادي گفت: با توجه به اهمیت طرح اوقات فراغت از یک سو و ضرورت توجه به فعالیت هاي فرهنگی در ایام کرونا از سوي دیگر

 
با همکاري اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان از برترین کانون هاي هر شهرستان حمایت مالی و تجهیزاتی خواهد شد. 

وي گفت: از جمله جوایز پیش بینی شده براي هر شهرستان می توان به اهداي میز فوتبال دستی براي کانون برگزیده هر شهرستان و
حمایت هاي مادي و فرهنگی (از جمله کتاب) از کانون هاي فعال هر شهرستان می توان اشاره کرد.



بخشی از گرانی ارز را ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي می دانیم

منبع: ریشهشماره خبر:  180  |  تاریخ: 1399/04/30

پایگاه اطلاع رسانی KHAMENEI.IR در گفت وگو با حجت الاسلام حسن درویشیان، رئیس سازمان بازرسی کل
کشور به بررسی جایگاه نظارتی سازمان بازرسی و برنامه هاي آن براي نظارت بر سازمان ها و جلوگیري از وقوع

جرائم پرداخته است.

 پایگاه اطلاع رسانی KHAMENEI.IR در گفت وگو
با حجت الاسلام حسن درویشیان، رئیس سازمان بازرسی کل کشور به بررسی جایگاه نظارتی سازمان بازرسی و برنامه هاي آن براي

 
نظارت بر سازمان ها و جلوگیري از وقوع جرائم پرداخته است. 

پایگاه خبري ریشه: پایگاه اطلاع رسانی KHAMENEI.IR در گفت وگو با حجت الاسلام حسن درویشیان، رئیس سازمان بازرسی
کل کشور به بررسی جایگاه نظارتی سازمان بازرسی و برنامه هاي آن براي نظارت بر سازمان ها و جلوگیري از وقوع جرائم پرداخته

 
است. 

 
 

 از وظایف اصلی قوه ي قضائیه همان طور که در قانون اساسی هم آمده است، نظارت بر اجراي صحیح قوانین است. رهبر انقلاب
هم در دیدار اخیرشان این مطالبه را داشتند و تأکید کردند که باید بر قوانین نظارت باشد. سازمان بازرسی کل کشور -که این امر را

 
باید هدایت کند و ناظر باشد- چه اقداماتی را می تواند در این عرصه داشته باشد؟ 

 همان طور که اشاره کردید براساس اصل 174 قانون اساسی دو وظیفه ي سنگین، یعنی نظارت بر اجراي صحیح قوانین در همه



ي دستگاه هاي اداري کشور و نظارت بر حُسن جریان امور برعهده ي سازمان بازرسی کل کشور گذاشته است که زیر نظر مستقیم
ریاست محترم قوه ي قضائیه اداره می شود. البتّه نظارت بر حُسن جریان امور، مهمتر از نظارت بر اجراي صحیح قوانین است. وقتی در
سال 82 به همراه آقاي رئیسی و مدیران سازمان به محضر رهبر انقلاب رسیدیم، ایشان بر این نکته تأکید داشتند که باید نظارت ها
دقیق صورت بگیرد و فرمودند که هر سه قوه از این مطلب استقبال کنند و سازمان بازرسی را نقطه ي امید و اتکاء بدانند. این رسالت

 
اصلی سازمان است. 

 
 

اصولاً سه عامل مهم در توفیق یک دستگاه، یک کشور و یک مجموعه وجود دارد. اولین عامل، وجود قوانین و مقررات متناسب با آن
کشور و دستگاه است. دومین عامل مجریان صالح و شایسته و باتجربه و سومین عامل نظارت است. اگر به این سه عامل توجه نشود
قطعاً آن کشور و آن دستگاه آسیب هاي فراوانی خواهد خورد. امروز بخشی از این آسیب ها و فسادهایی که در کشور شاهدش هستیم
ناشی از بخشی از این سه عامل است. یا بعضاً قوانین ما متناسب نیست یا بعضی از مجریان ما شایسته نیستند یا نظارت ها به خوبی و
کارآمد و به موقع اعمال نمی شود. بنابراین نظارت براي هر سه قوه و براي همه ي سطوح مدیریتی پیش بینی شده خیلی اهمیت
دارد. علاوه بر آن سازمان بازرسی کل کشور موظف است که بر کل مجموعه ي اداري کشور حتی بخش هاي اداري-مالی قوه ي

 
قضائیه و مجلس شوراي اسلامی نظارت داشته باشد. 

ما درباره ي انجام این دو مأموریت در این دوره ي تحول قوه ي قضائیه، پیشنهادهایی را در قالب سند تحول براساس بررسی هاي
انجام شده و کار کارشناسی که در ابتداي امسال صورت گرفت، به استحضار ریاست محترم قوه رساندیم که تصویب و ابلاغ شد. ما
الان براساس آن سند، داریم کارهایمان را دنبال می کنیم. امّا لازمه ي تحول در هر مجموعه اي شناسایی چالش ها و آسیب هاي آن
مجموعه و کاستی ها و عواملی است که موجب عدم تحقق اهداف آن سازمان می شود و به تناسب و اقتضاي این چالش ها باید به
دنبال رفع و برطرف کردن باشیم. ما مجموعاً بیش از سی آسیب و چالش را در سازمان شناسایی کردیم. ما سیزده چالش کانونی مثل
عدم نظارت پذیري بعضی از دستگاه ها و مدیران، قوانین ناکارآمد و نامتناسب با اقتضائات امروز و عدم اطلاع مدیران دستگاه هاي

 
اجرایی و مردم نسبت به حقوق و قوانین و مقرراتشان داریم. 

ما متناسب با این چالش ها شاخص هایی را تعریف کردیم و براي هر چالش یک راهبرد، و براي هر راهبرد، چند شاخص تحول و ده
ها برنامه ي عملیاتی براي تحقق این سند پیش بینی کردیم. بخشی از آن در مورد ساختار درونی سازمان است که اصلاحاتی را آغاز
کردیم و بخش دیگر آن مربوط به خارج از سازمان و نیروي انسانی است که داریم دنبال می کنیم. تحول یک ضرورت اجتناب ناپذیر و
مطالبه ي رهبر انقلاب و مردم از قوه ي قضائیه است که ما در این مسیر داریم گام برمی داریم و معتقد هستیم که با سرعت هم باید
این گام ها را برداشت. البته مقاومت هایی هم قطعاً با تحول خواهد شد، امّا همان طور که حضرت آیت االله خامنه اي فرمودند باید با



 
توکل بر خدا و استقامت و مبتنی بر مبانی دینی و ارزش هاي اسلامی و قانونی این برنامه و سند تحول را دنبال کرد. 

 
 اقدامات پیشگیرانه ي سازمان در فرآیندهاي بازرسی از دستگاه ها چیست؟ 

 یکی از رویکردهاي ما در دوره ي جدید توجه به اقدامات نظارتی یعنی تقدم داشتن و مقدم داشتن نظارت با هدف پیشگیري
است. اینکه در قانون اساسی آمده نظارت بر اجراي صحیح قوانین و حُسن جریان امور در آن پیشگیري و اصلاح امور مستتر است.
یعنی لازمه ي نظارت و خروجی نظارت و اثر اقدامات نظارتی باید پیشگیري از تخلف و فساد و جرم باشد. البته ممکن است با همه ي
اقدامات پیشگیرانه چه از سوي دستگاه هاي نظارتی بیرون دستگاه هاي اجرایی و چه از مجموعه ي نهادهاي نظارتی خود دستگاه
هاي اجرایی یا مدیران دستگاه هاي اجرایی کسی بخواهد از قانون تخطی و تخلف کند و مرتکب جرمی شود که باید برخورد لازم با او

 
صورت بگیرد و به هیچ وجه مسامحه اي با کسی نشود. 

امّا ما اصل را در سازمان، نظارت به منظور پیشگیري از انحراف از قوانین می دانیم. هم هزینه ي آن کمتر است و هم نتیجه اش زودتر
حاصل می شود تا اینکه ما بخواهیم یک گزارش یا پیشنهادهایی بدهیم که مدتی طول می کشد تا آن پیشنهادها اجرا شود. تأکید ما
در دوره ي جدید بر پیشگیري در حین اقدامات نظارتی و بازرسی است. یعنی همکاران ما وقتی در دستگاه اجرایی براي انجام
مأموریتشان مستقر می شوند، اگر مشاهده کردند که اقدامی می خواهد برخلاف قوانین صورت بگیرد، همان جا جلوي آن را بگیرند و
پیشگیري کنند. یکی از بندهاي ماده ي یازده قانونِ تشکیل سازمان، گزارش هاي هشداري است که سازمان بازرسی در صورت اطلاع
از تخلّف باید گزارش را به دستگاه هاي اجرایی و مسئولین دستگاه هاي اجرایی ارسال کند. ما وظیفه داریم از تصمیم و اقدام خلافی
که دارد انجام می شود و یا گرفته شده است، از تداومش جلوگیري کنیم. ما در سال صدها گزارش هشداري به دستگاه هاي اجرایی
براي جلوگیري از تصمیم خلاف یا متوقف کردن اقدام خلاف ارسال کرده ایم و نوعاً هم مورد استقبال دستگاه هاي اجرایی قرار می
گیرد. چراکه اگر پیشگیري شود و هشدار و تذکر داده شود که اتفاقی نیفتد و یا از ادامه ي اتفاقی جلوگیري شود، هزینه اش براي
مدیران هم کمتر می شود. چون اگر تخلفی صورت بگیرد، مدیران باید پاسخ بدهند و برخورد قضائی با آن ها می شود. قاعدتاً باید از

 
این هشدارها استقبال کنند و نوعاً هم استقبال می کنند. 

 بعضاً شنیده می شود که برخی از دستگاه ها از این هشدارها استقبال نمی کنند. آیا سازمان بازرسی با کسی تعارف دارد؟ این

 
سؤال در ذهن مردم است که چرا فلان مسئولی که تخلفش اثبات شده، بعد از اتمام مسئولیتش به تخلفش رسیدگی می شود. 

 همان طور که عرض کردم ما طبق ماده ي 11 گزارش هاي هشداري می دهیم، اگر توجه کردند که فبها و مقصود حاصل خواهد
شد. اما اگر به هشدار و تذکر سازمان توجه نکردند، قطعاً اگر جرمی واقع شده باشد، گزارش آن جرم تهیه می شود و به مرجع قضائی
یا به هیئت هاي رسیدگی به تخلفات اداري ارسال می شود. گزارش هایی که ما به مرجع قضائی یا تخلفات اداري می دهیم حسب
قانون خارج از نوبت و با فوریت رسیدگی می شود. علاوه بر آن ما نسبت به وظایفی که به عهده ي دستگاه ها بوده و انجام ندادند مثل
سیل سال گذشته، لایروبی بستر بعضی از رودخانه ها، جلوگیري از تصرف حریم رودخانه ها و جلوگیري از ساخت و سازها در مسیر
رودخانه ها و مسیل ها که منجر به خسارت هاي مادي و جانی غیرقابل جبران شده، ورود و مطالبه می کنیم و در دستور کار قرار می
دهیم. یا در مورد مسکن که امروزه معضل جدي کشور است، تکالیفی به عهده ي دستگاه هاي مربوطه در مورد ساخت مسکن، ایجاد
سامانه ي املاك براي کنترل املاك، دریافت مالیات از خانه هاي خالی و... بوده که بخشی از این گرانی ها و افسارگسیختگی ها در

 
بازار مسکن ناشی از عدم انجام تکالیف دستگاه ها بوده که ما در دستور کار قرار دادیم. 

ما معتقدیم که باید نمونه هاي متعددي از این نوع اقدامات را در این دوره انجام بدهیم تا مسئولی در بخشی از دستگاه هاي اجرایی
تصور نکند که اگر امروز کاري کرد کسی از او سؤال نمی کند و وقتی دوره ي خدمتش تمام شد در حاشیه ي امن قرار می گیرد. به



هیچ وجه برنامه هاي ما این چنین نیست که ما کوتاهی کنیم و این ملاحظه را داشته باشیم که این مدیر مثلاً چهار تا کار خوب انجام
داده که البته قابل تقدیر است و ما باید نسبت به اقدامات خوبش تقدیر و تشکر کنیم، اما نسبت به کارهایی که باید انجام می داده و
انجام نداده و یا کارهاي خلافی که انجام داده، بی تفاوت باشیم. بلکه باید پاسخگو باشد و برخورد لازم و بدون ملاحظه باید انجام شود.
بسیاري از پرونده هایی که امروز در مراجع قضائی مطرح است، منشأ آن گزارش هاي سازمان بازرسی است. پرونده هایی که این روزها

 
مطرح است، بخشی از آن ها مبتنی بر بازرسی ها و گزارش هاي سازمان بازرسی است. 

 رهبر انقلاب در دیدار مسئولین قوه ي قضائیه از لزوم تحول در این نهاد سخن گفتند. سازمان بازرسی و قوه ي قضائیه براي
تحقق بخشیدن این مسئله چه اقدامات و برنامه هایی را در دستور کار دارد؟ موانع پیش روي این تحول و چگونگی اجرایی شدن آن

 
چیست؟ 

 یکی از مهم ترین موانع و چالش هاي پیش روي تحول، نبودن نگاه تحولی در بدنه هست که رهبر انقلاب هم به درستی و کاملاً
کارشناسی به این نکته اشاره کردند که این نگاه تحولی نباید محدود به مدیران عالی دستگاه قضائی شود. این موضوع باید در کل بدنه
ي قوه ي قضائیه ایجاد شود. گفتمان تحول باید با برگزاري جلسات، با طرح موضوع و ضرورت هاي تحول و با الزامات تحول بیان این
موضوع و انتخاب مدیران میانی که قائل و معتقد به تحول باشند، صورت بگیرد. البته یکی از موانع تحول ما بحث ساختار و اعتبارات

 
است. اعتباراتی که امروز قوه ي قضائیه و بخش هاي آن دارند متناسب با برنامه ي تحول نیست. 

یکی از اقدامات ما در برنامه ي تحول این است که با سرعت به شکایات و دعاوي مردم در مراجع قضائی و نسبت به شکایات مردم در
دستگاه هاي اجرایی رسیدگی کنیم. طبق آماري که ما در پانزده ماه اخیر بعد از حضور آیت االله رئیسی داشتیم، شکایات و اعلامات
مردم نسبت به دستگاه هاي اجرایی بیش از دو برابر افزایش پیدا کرده است. البته این ناشی از امید مردم نسبت به دوره ي جدید، به
ویژه مدیریت عالی قوه ي قضائیه است که می خواهد مشکلات را حل کند و مردم هم در عمل دیدند. هم بحث مبارزه با فساد و هم
رسیدگی به مشکلات مردم در حدود اختیارات قوه ي قضائیه است. البته ساختار و نیروي انسانی ما هیچ تفاوتی نسبت به قبل از
پانزده ماه گذشته نکرده است و باید در سیاست هاي کلی برنامه ي هفتم و قانون برنامه ي هفتم به آن توجه شود و درصد اعتبارات
قوه ي قضائیه از اعتبارات عمومی کشور از 2/9 که الان هست افزایش پیدا کند تا ما بتوانیم پاسخگوي مطالبات و نیازهاي مطرح امروز

 
باشیم. 

نکته ي دیگري که به نظر من در این دوره ي تحول هم در قوه ي قضائیه و هم در بخش هاي آن بسیار حائز اهمیت است و به آن
توجه شده و گام هاي خوبی هم برداشته شده است، مردمی کردن قوه ي قضائیه است که رهبر انقلاب نیز به این نکته هم در سال
هاي گذشته و هم در این دیدار اخیرشان به آن اشاره کردند و فرمودند که مشارکت مردم باید افزایش پیدا کند. ببینید ما هرجا مردم
را به حساب آوردیم و ازشان کمک خواستیم و به میدان آمدند موفق شدیم. در جنگ تحمیلی عراق علیه ایران، در جریان مبارزه ي با
گروهک هاي ضد انقلاب به ویژه منافقین اگر واقعاً مردم کمک نمی کردند و خانه هاي تیمی کشف نمی شدند، ما نمی توانستیم با
جریان نفاق پیچیده در کل کشور برخورد کنیم. امروز هم همین طور است. ما اگر بخواهیم قوه ي قضائیه و سازمان بازرسی کل کشور

 
در تراز نظام مقدس جمهوري اسلامی و در زمینه ي گام دوم انقلاب داشته باشیم، باید از ظرفیت مردم به خوبی استفاده کنیم. 

 با توجه به بحث تحولی که گفتید، شاید درون قوه قضائیه یک رخوت و یا یک مقاومتی باشد. اگر این تغییر حاصل شود چه

 
پیامدهایی دارد؟ نتیجه ي این تحول چه می شود؟ 

 ببینید حتماً یکی از عوامل مؤثر در تحول، مدیران عالی و حتی میانی یک مجموعه و یک دستگاه هستند که باید آنچه را که در
نگاه تحولی شان هست، در عمل حمایت جدي هم از آن برنامه و نگاه تحولی داشته باشند. باید جرأت و جسارت و شهامت لازم به



مجموعه ي تحت امر هر مدیري داده شود. خوشبختانه در این دوره ي جدید ما هر بار که به خدمت ریاست قوه قضائیه مشرف شدیم
و این موضوع را مطرح کردیم که تصمیم داریم علاوه بر پیشگیري، تذکر و هشدار، نسبت به هرکس، هر جریان و هر گروهی در هر
سطحی با فساد برخورد کنیم، ایشان به ما گفته اند که ما هیچ خط قرمزي نداریم و شما انجام دهید و من هم کاملاً حمایت می کنم.
خب این جرأت را براي زیرمجموعه دو چندان می کند و افزایش می دهد و مدیر و یا قاضی که می خواهد برخورد کند، با جرأت و
جسارت این کار را انجام می دهد. این جسارت و جرأت و شهامت عامل بسیار مهمی در تحول است و تأثیرات زیادي می تواند در

 
مجموعه ي قوه ي قضائیه به وجود بیاورد. 

 یکی از تأکیداتی که رهبر انقلاب در دیدار اخیر داشتند کمک به حرکت هاي اقتصادي و جلوگیري از تعطیل شدن واحدهاي

 
تولیدي و اقتصادي کارخانه ها بود. سازمان بازرسی کل کشور در این زمینه چه کمک هایی می تواند انجام دهد؟ 

 از همان زمانی که آقاي رئیسی، رئیس سازمان بودند موضوع حمایت از سرمایه گذاري سالم و تولیدکننده ها در دستور کار
سازمان بود. ما دفتري تحت عنوان دفتر «حمایت از سرمایه گذاري و تولید» در سازمان بازرسی کل کشور داشتیم که زیر مجموعه ي
یکی از معاونت ها بود. ما در دوره ي جدید این دفتر را ارتقاء دادیم و آن را زیرمجموعه ي حوزه ي ریاست سازمان قرار دادیم تا توجه
بیشتري به این موضوع شود. علاوه بر آن در دوره ي جدید به ویژه در سال جاري بیست وپنج درصد از برنامه هاي بازرسی مان را در
راستاي حمایت از تولید و مسائل مرتبط با تولید پیش بینی کردیم که الان در حال اجراست. مثلاً راجع به تسهیلات بانکی که رهبر
انقلاب دغدغه داشتند بر آن نظارت و در جاي خودش مصرف شود و منحرف نشود، ما موارد متعددي را شناسایی کردیم که به نام

 
تولید میلیاردها تومان دریافت شده و در بازار سکه و ارز و جاهاي دیگر مصرف شده که ما با آن برخورد کردیم و برگشت داده شد. 

همچنین تکلیفی که بانک ها نسبت به اعطاي تسهیلات به بخش تولید دارند باید تحقق پیدا کند. و مشکلات واحدهاي تولیدي که
بخش عمده شان بحث تسهیلات هست مرتفع شود. ما در حوزه ي بیمه، مالیات، گمرك و واردات بی رویه که جزو برنامه هاي سال
جاریست، قانونی داریم که همه ي دستگاه هاي اجرایی را مکلف کرده محصولاتی که مشابه داخلی دارند و خدماتی که در داخل می
شود ارائه کرد، از خارج از کشور حق ندارند این محصولات را خریداري کنند. این قانون مصوبه ي مجلس است و ما داریم این را
نظارت می کنیم که این اتفاق صورت نگیرد. علاوه بر آن ما واحدهاي تولیدي که مشکل داشتند را شناسایی کردیم و موانع این
واحدهاي تولیدي را شناسایی کردیم و به بخش هاي مختلف منعکس کردیم. و همکاران ما در سراسر کشور در واحدهاي تولیدي
حضور پیدا می کنند. ما جلساتی را در این راستا با واحدهاي تولیدي که مشکل دارند برگزار کردیم و در آینده هم برگزار می کنیم. ما
یک سامانه ي رسیدگی به شکایات هم داریم که اگر واحدهاي تولیدي موردي نسبت به دستگاه هاي اجرایی دارند را همکاران ما
بتوانند پیگیري و رسیدگی کنند. البته در چارچوب اختیارات قانونی که وجود دارد ما حتماً پیگیري و کمک می کنیم که موارد

 
متعددي هم از اقدامات حمایتی از سوي سازمان انجام شده است. 

یکی از اولویت هاي اصلی سازمان حمایت از تولید و سرمایه گذاري است. در این سال هاي اخیر به ویژه ده سال گذشته، رهبر انقلاب
شعار این سال ها را برگرفته از مسائل اقتصادي انتخاب کردند. دو سال را اقتصاد مقاومتی و سال گذشته را رونق تولید و امسال را
جهش تولید نامیدند. اهمیت این نامگذاري ها به این دلیل است که امروز مسئله ي اصلی ما مسئله ي اقتصاد و معیشت مردم است.
آنچه که مردم را رنج می دهد و دچار مشکل کرده و دشمن را نسبت به آن حساس و متمرکز کرده فشارهاي اقتصادي و تحریم ها و
مسائل اقتصادي است. والاّ از نظر نظامی و امنیتی اقتدار جمهوري اسلامی در منطقه و در دنیا بر کسی پوشیده نیست. امروز مسئله ي
اصلی کشور اقتصاد و معیشت مردم است و ما به عنوان یک اولویت جدي و قوه ي قضائیه به عنوان اولویت اصلی به دنبال پیگیري

 
رفع موانع و مشکلات حوزه ي تولید و کارآفرینی هستیم. 

 در مورد نوسانات قیمت ارز، قوه ي قضائیه و سازمان بازرسی چه کاري می توانند انجام دهند؟ آیا الان اقدامی از طرف قوه ي



 
قضائیه صورت گرفته است؟ آیا سازمان بازرسی وظیفه اي در این باره دارد و می تواند ورود کند؟ 

 ببینید یکی از اولویت هاي ما در این دوره ي جدید، مسئله محوري است. یعنی توجه به مسائلی که امروز دغدغه ي مردم و رهبر
انقلاب است. یکی از مسائلی که امروز جزو مشکلات اقتصادي و بخش تولید هست، تسهیلات ارزي است. چه ارز دولتی و چه ارز
نیمایی که امروز ما مشکلاتی را در این زمینه داریم. بنابراین سازمان بازرسی، دادستانی کل کشور و معاونت پیشگیري از وقوع جرم در
قوه ي قضائیه با هماهنگی ما موضوعات ارزي را رصد و پیگیري می کنند. ما مشکلاتی که در این زمینه بوده را دنبال کردیم و به
رئیس کل بانک مرکزي اعلام کردیم. ما به دادستانی کل کشور هم اعلام کردیم هر کسی که تعهد ارزي داشته و به تکلیفش عمل
نکرده، اسامی شان را اعلام کند تا ما حتماً پیگیري و برخورد کنیم. اصلاً ما بخشی از گرانی ارز را ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي
می دانیم. رئیس کل بانک مرکزي تعهدات ارزي را حدود 25 میلیارد دلار اعلام کرده اند. این ها ارزهایی است که تعهد داده اند که
برگردانند و برنگرداندند و مهلت داده شده تا پایان تیرماه آن ها را برگردانند. ما هم از دو ماه قبل فهرست اشخاص حقیقی و حقوقی را
گرفتیم و داریم دنبال می کنیم و دادستانی هم پاي کار هست که برخورد قضائی کند. اگر ارزها را برگرداندند که فبها، وگرنه حتماً

 
برخورد قضائی لازم است که انجام شود. 

 یکی از کارهاي لازم در مبارزه با فساد که رهبر انقلاب نیز بارها به آن اشاره کردند، نظارت هاي مردمی است. براي نظارت ها و
گزارش هاي مردمی زیرساخت هاي حقوقی در قوه ي قضائیه لازم است. آیا در سازمان بازرسی جایگاهی در این باره وجود دارد؟ و چه

 
زیرساخت هاي حقوقی براي آن مدنظر قرار گرفته است؟ 

 قوه ي قضائیه و همه ي دستگاه هاي اجرایی مخصوصاً سازمان بازرسی که وظیفه ي نظارتی بر عهده شان هست باید از ظرفیت
مردم و نهادهاي مردمی و تشکل هاي غیردولتی استفاده کنند. خوشبختانه ما در سازمان هم این ظرفیت را داریم و پیش بینی شده
که از نهادهاي مردمی و از کسانی که دغدغه ي فساد و دغدغه ي رفع مشکل جامعه را دارند استفاده کنیم. براي همین ما در معاونت
حقوقی مان یک اداره کلی را پیش بینی کردیم و در تشکیلاتمان تحت عنوان «مرکز رسیدگی به شکایات و نظارت همگانی» مصوب
شده است. سالانه چند هزار شکایت و اعلام نسبت به دستگاه هاي اجرایی در این سامانه ثبت می شود. علاوه بر آن ما بیش از پنج
هزار بازرس افتخاري در کل کشور داریم که قرار است آن را توسعه دهیم و براي آن ها کد تعریف کنیم. من قبلاً هم اعلام کردم که
سامانه ي گزارشگران فساد به زودي راه اندازي میشود. تعدادي از بازرسان افتخاري ما از کارکنان دستگاه هاي اجرایی و تعدادي از
بازنشستگان و تعدادي هم از مردم عادي و بعضاً خبرنگار و دانشجو و از قشرهاي مختلف هستند که بدون استخدام و بدون اینکه
رابطه ي استخدامی با سازمان داشته باشند، یک کد به آن ها داده می شود. تأکید ما بر این است که در شهرستان ها و نقاط دوردست

 
حتماً این بازرسی را در این دوره ي جدید تقویت کنیم. 

ما در این دوره ي جدید رویکردمان در سازمان بازرسی پیگیري شفافیت فعالیت هاي دستگاه هاي اجرایی است. ما معتقدیم شفافیت
فوق العاده در کاهش فساد و تخلف اهمیت دارد و همه باید خودشان را در اتاق هاي شیشه اي و در معرض نظارت ببینند. یکی از
الزامات این شفافیت ایجاد سامانه هاي الکترونیکی است. سامانه هایی که بخشی از آن ایجاد شده و باید تکمیل شود و سازمان باید به
همه ي سامانه هاي دستگاه هاي اجرایی براي رصد کردن فعالیتشان وصل شود. ما داریم یک سامانه ي دیگري را هم تحت عنوان
«قانون بان» طراحی می کنیم که البته ممکن است چندماه طراحی آن طول بکشد. تمام قوانین و مقررات کشور در این سامانه درج و
منعکس می شود و فعالیت دستگاه ها با این سامانه رصد می شود. یعنی فعالیتشان را با قوانین و مقرراتی که مرتبط با هر دستگاه

 
هست را سنجش و ارزیابی می کنیم. 

رویکرد دیگر ما مطالبه گري است. این رویکرد در مقابل پاسخگویی و پاسخ خواهی از دستگاه ها است. باید همه نسبت به مسئولیتی
که دارند، چه در دوره اي که الان هستند و چه در دوره ي گذشته که مسئولیتی داشتند پاسخگو باشند و ما مطالبه خواهیم کرد. این



هم یکی از رویکردهاي جدي ما هست. رویکرد بعدي، مردمی کردن سازمان و استفاده ي از ظرفیت هاي مردمی است. مثل بازرسان
افتخاري و نهادهاي غیردولتی. رویکرد دیگر ارزیابی عملکرد دستگاه هاي اجرایی است که چه میزان مبتنی بر قانون ارتقاء سلامت
نظام اداري اند و سطح سلامت اداري دستگاه ها به چه شکل است. ما دستگاه هایی که از سلامت اداري بیشتري برخوردار باشند را

 
تشویق می کنیم. 

رهبر انقلاب نیز در دیدار سال 82 این نکته را فرمودند. همچنین ریاست محترم قوه هم به ما تأکید کردند که مدیران شجاع و
پاکدست و داراي حسن عمل را تشویق و به افکار عمومی معرفی کنید. علاوه بر اینکه ما باید با مفسدین برخورد کنیم و احیاناً لازم
باشد آن ها را به مردم معرفی کنیم، کسانی هم که خوب کار می کنند کم نیستند. ما نیروهاي کارآمد، دلسوز، پاي کار و خوش نام

 
زیاد داریم که باید آن ها را هم معرفی و تشویق کنیم. 

البته ما یک شورایی تحت عنوان شوراي دستگاه هاي نظارتی داریم که متشکل از سازمان بازرسی، دیوان محاسبات، وزارت اطلاعات،
معاونت نظارت مجلس، رئیس سازمان مدیریت برنامه ریزي کشور است و شش نفر عضو دارد. یکی از وظایف این شورا ارزیابی عملکرد

 
دستگاه هاي اجرایی است. و آن هایی که سلامت اداري بیشتر دارند را تشویق کند. 

ما بیش از ششصد NGO یا تشکل غیردولتی داریم که اطلاعاتشان را گرفتیم و تعدادي از این ها در حال همکاري با ما هستند و می
خواهیم این ها را تقویت کنیم. اخیراً هم ریاست محترم قوه دستورالعملی به همه ي بخش هاي قوه ي قضائیه ابلاغ کردند که بخشی
از آن دستورالعمل هم مربوط به ما می شود که راجعِ به کارگیري نهادهاي مردمی و مشارکت نهادهاي غیردولتی در انجام مأموریت
هایمان است. با توسعه ي این برنامه و ارتقاء کیفیت آن، این ظرفیت بیش از ظرفیت سازمان بازرسی می تواند به ما در نظارت بر

 
دستگاه هاي اجرایی و ارتقاء سلامت نظام اداري کمک کند. 

 در مورد گزارش هاي مردمی شما چه شیوه اي را پیشنهاد می دهید؟ افرادي که در شبکه هاي اجتماعی فعالیت دارند و می
خواهند تخلفی را گزارش دهند، سازوکار ارسال گزارش تخلف چگونه است؟ آیا این سامانه جوابگوي دریافت گزارش ها هست؟ آیا

 
کسی که گزارش ارسال می کند، پاسخی هم از جانب سازمان بازرسی دریافت می کند که به شبکه هاي اجتماعی متوسل نشود؟ 

 ما یک سامانه اي از قبل داریم که مربوط به شکایات و اعلامات است و اگر کسی شکایتی داشته باشد، در آن سامانه شکایتش را
ثبت می کند و یک کد رهگیري دریافت می کند که با آن کد می تواند نتیجه ي شکایتش را بررسی کند. گاهی قانع می شود و گاهی
قانع نمی شود، و اصرار می کند که پرونده دنبال شود. یک بخش دیگر آن سامانه اختصاص به اعلامات دارد. یعنی کسی شاکی نیست
و بدون اسم و مشخصات یک سوء جریانی را گزارش می کند که آن هم بررسی می شود. اگر قابل توجه و مقرون به صحت باشد، مورد
پیگیري قرار می گیرد. امّا گزینه اي که ما می خواهیم به آن اضافه کنیم، دادن کد به افراد تحت عنوان ناظر افتخاري است. یعنی

 
شعار ما این است که هر ایرانی یک ناظر باشد. ما این موضوع را می خواهیم دنبال کنیم. 

ما در اصل هشتم قانون اساسی هم، بحث امربه معروف و نهی ازمنکر را داریم که وظیفه ي آحاد مردم است. مخصوصاً نسبت به
حکومت و حاکمیت که امربه معروف و نهی ازمنکر کنند. این وظیفه ي شرعی، ملی و اسلامی همه ي مردم است، منتها به کسانی که
در این سامانه کد داده می شود، گزارش هایشان را به بخش هاي مختلف چه در مرکز و چه در استان ها منعکس می کنند و مورد
رسیدگی قرار می گیرد. گاهی اوقات لازم هست از آن شخصی که گزارش فسادي می دهد، دعوت شود و توضیحات بیشتري نسبت به
آن گزارش بدهد، و اگر نیاز بود مستندات دیگري تهیه کند. اگر لازم باشد با تشخیص سازمان نتیجه ي کار حتماً به گزارشگر فساد
منعکس می شود. گاهی ممکن است گزارش جنبه ي کیفري داشته باشد که باید مرجع قضائی رسیدگی و حکم قطعی را صادر کند.

 
آن موقع امکان اطلاع رسانی است. 



ببینید تا وقتی که جرمی محرز و قطعی نشده، امکان اطلاع رسانی اش نیست. گاهی بحث هاي منافی عفت و امثال آن است که اصلاً
امکان اطلاع رسانی نیست. بنابراین همه ي مواردي که گزارشگران فساد گزارش می دهند، ممکن است نتیجه اش به خودشان
منعکس نشود. ولی این امکان هست که ما بخشی از نتیجه را به خودشان اعلام کنیم. ما این اطمینان را به همه ي گزارشگران فساد
می دهیم که اگر گزارششان مقرون به صحت و مستند باشد، حتماً ترتیب اثر داده و پیگیري می شود و نیازي به استفاده از فضاي
مجازي براي اطلاع رسانی نیست. مگر اینکه موردي باشد که ما نتوانیم کاري کنیم و مربوط به دستگاه دیگري باشد که باید آنجا
رسیدگی کند. والاّ موضوعاتی که مرتبط با کار سازمان باشد و منعکس کنند و مستند هم باشد ما این تضمین را می دهیم که حتماً

 
پیگیري کنیم. 

 امنیت این گزارشگران چگونه تأمین می شود؟ آیا کسانی که فسادي را گزارش می کنند نسبت به امنیتشان باید نگران باشند؟

 
سازمان چه برنامه اي در این باره دارد؟ 

 ما دو نوع حمایت از گزارشگران فساد مدنظرمان است. البته سوت زنان مربوط به کسانی می شود که در دستگاه هاي اجرایی
شاغل هستند و وقتی متوجه فسادي می شوند اصطلاحاً سوت می زنند و اطلاع می دهند که باید سریعاً رسیدگی شود. گزارشگران
فساد اعم از سوت زنان و غیر سوت زنان هستند. بخشی از آن ها در جامعه هستند و گزارشی می دهند، چه بسا هیچ تهدیدي هم
متوجه شان نباشد. چون در هیچ دستگاهی شاغل نیستند که تهدیدي متوجه آن ها باشد. ما نسبت به کسانی که از درون دستگاه
هاي اجرایی گزارش می دهند که البته این گزارش ها هم دقیق تر، هم متقن تر و هم مستندتر هست، ما هم حمایت مادي و هم
حمایت معنوي می کنیم. در مورد حمایت مادي ما پیش بینی هایی در اعتباراتمان کردیم که اگر کسی گزارشی راجع به فسادي به ما
داد، پاداشی به او بدهیم. اگر هزینه اي براي مستند کردن، پیگیري گزارش و انجام سفر براي بررسی داشت، ما هزینه هایش را علاوه

 
بر پاداش به او می دهیم. البته این چنین مواردي داشتیم و این کار را کردیم. 



 
 

نکته ي دومی که دغدغه ي همه ي گزارشگران فساد هست، بحث حمایت معنوي است که مورد اذیت و آزار و تهدید قرار نگیرند. این
موضوع هم در قانون ارتقاء سلامت نظام اداري پیش بینی شده که باید حمایت شوند. و هم در لایحه اي تحت عنوان حمایت از
گزارشگران فساد در مجلس مطرح شده است. اگر موردي هم به ما گزارش شود که مورد تهدید قرار گرفته است، چه توسط دستگاه
اجرایی و مدیر دستگاه اجرایی، و چه در بخش هاي دیگر، ما آن را دنبال می کنیم تا هم برخورد شود و هم از گزارشگر فساد صیانت
می کنیم تا کسی متعرض آن نشوند. ما تا به حال موردي نداشتیم که اعلام کند که مورد تهدید قرار گرفته است و ما از او حمایت

 
کنیم. 

 دیدگاهی وجود دارد که اگر تخلفی باشد نباید عمومی و رسانه اي شود و ممکن است مردم به نظام بدبین شوند. نظر جناب عالی

 
در مورد رسانه اي شدن تخلفات چیست؟ 

 این رویه سابقاً نبود. از اواخر دوره ي گذشته ي قوه ي قضائیه شروع شد و در دوره ي جدید خیلی بروز و نمود بیشتري پیدا کرد.
علت اینکه رهبر انقلاب اجازه دادند که این موضوعات رسانه اي شود و دادگاه هایشان علنی برگزار شود، این است که تقریباً عده ي
زیادي از مردم تصور می کردند که با فسادهاي کلان، مخصوصاً با دانه درشت ها و کسانی که به مقامات و مسئولین کشور منصوب اند،
برخورد نمی شود. و با چندتا آدم بیچاره برخورد می کنند. و این نتیجه گیري می شد و دشمن هم این تحلیل را می کرد که فساد
سیستمی است و کل کشور را فرا گرفته است. در حالی که اعتقاد ما این چنین نیست که فساد سیستمی شده است. من فکر می کنم
این اجازه داده شد که دادگاه ها علنی و رسانه اي شود تا نشان داده شود هر شخصی در هر سطحی که فساد کند، نظام با او برخورد
می کند ولو منصوب به عالی ترین مقامات کشور باشد و یا سال ها در قوه ي قضائیه مسئولیت داشته است. نمونه هایش را هم شنیده

 
و دیدیده اید. براي همین هم دیدگاه مردم در نظرسنجی ها تغییر کرده است. 



اعتقاد من این است که تدبیر و مدیریت درست که تا به حال بوده، حتماً در کاهش جرم و جسارت براي تخلف مؤثر خواهد بود و
هزینه ي جرم و فساد را افزایش می دهد. بعضی ها ممکن است اگر جریمه ي مالی و یا زندان شوند خیلی برایشان سنگین نباشد، اما

 
حیثیت و آبرو برایشان خیلی مهم است. خود این عوامل پیشگیري از فساد و بالا بردن هزینه ي جرم و فساد در جامعه است. 

 
منبع: خبرگزاري میزان 

انتهاي پیام



حرکت دانشگاه آزاد به سوي تحقق اقتصاد دانش بنیان در شهرها از طریق

تعامل با مجلس

منبع: خانه ملتشماره خبر:  181  |  تاریخ: 1399/04/30

تغییر رویکرد دانشگاه آزاد اسلامی از آموزش صرف به تحقق اقتصاد دانش بنیان در جهت توسعه شهرها محور مورد بحث در
نشست فراکسیون اقتصاد دانش بنیان مجلس بود که از طریق تعامل با نمایندگان مجلس محقق خواهد شد.

به گزارش خبرنگار خبرگزاري خانه ملت، نشست فراکسیون اقتصاد دانش بنیان مجلس صبح امروز (دوشنبه 30 تیرماه) با حضور

 
رئیس دانشگاه آزاد اسلامی برگزار شد. 

در ابتداي این نشست سید محسن دهنوي رئیس فراکسیون اقتصاد دانش بنیان مجلس گفت: این فراکسیون که با حضور بیش از
یکصد نفر از نمایندگان مجلس تشکیل شده و از هفته گذشته به صورت رسمی فعالیت خود را آغاز کرده است، بعد از این جلساتی را

 
به منظور هم اندیشی و هم افزایی با دستگاه هاي مسئول در حوزه اقتصاد دانش بنیان خواهد داشت. 

وي با بیان اینکه دانشگاه آزاد اسلامی اقدامات خوبی را در حوزه اقتصاد دانش بنیان با محوریت توسعه منطقه اي آغاز کرده و در این
خصوص 60 شهر را به عنوان پایلوت انتخاب کرده است که در آن این مدل اجرا خواهد شد، تصریح کرد: دانشگاه آزاد می تواند
ظرفیت مناسبی براي ارتقاي حوزه علم و فناوري در اقتصاد دانش بنیان در این شهرها باشد و زمینه اشتغال و تولید را با محوریت

 
استفاده از نخبگان فعال در حوزه دانش بنیان فراهم کند. 

نماینده مردم تهران، ري، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس تاکید کرد: مجلس این آمادگی را دارد که مصوباتی را جهت
تسهیل روند فعالیت دانشگاه آزاد براي ارتقاي اقتصاد دانش بنیان در این شهرها ایجاد کند، ضمن اینکه 4 ماه بعد جهت ارائه گزارش

 
از سوي دانشگاه آزاد در این خصوص نشستی را خواهیم داشت. 

 
دانشگاه آزاد مدل اسلامی شدن دانشگاه را اجرا کند 

روح االله متفکر آزاد در ادامه از رئیس دانشگاه آزاد اسلامی خواست تا اسلامی شدن دانشگاه ها را که یکی از دغدغه هاي اصلی
نمایندگان مجلس به ویژه اعضاي کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس است، اجرا کند و تاکید کرد: مجلس در این زمینه از این

 
دانشگاه حمایت خواهد کرد. 

 
دانشگاه آزاد براي بازگرداندن امید به نسل جوان تلاش می کند 

محمدمهدي طهرانچی در ارائه مدل جدید دانشگاه آزاد اسلامی براي اداره آن با استناد به توسعه شهرها از طریق ارتقاي اقتصاد دانش
بنیان که رئیس مجلس شوراي اسلامی بر آن تاکید داشته است، افزود: این دانشگاه از طریق اجراي مدل ارتقاي حوزه فناوري و
اقتصاد دانش بنیان که مهمترین بخش نیازهاي هر منطقه را محور برنامه هاي خود قرار داده، در جهت توسعه و تامین نیازهاي هر

 
شهر گام برمی دارد. 



رئیس دانشگاه آزاد اسلامی ادامه داد: در گذشته اداره دانشگاه آزاد بر مبناي آموزش بوده که مهمترین نیاز مردم بود، اما امروز مهارت
و کارآفرینی مورد نیاز است، بنابراین این دانشگاه به لحاظ اجتماعی بودن به این نیاز مردم پاسخ خواهد داد، بنابراین اساس اجراي این

 
مدل تغییر رویکرد از آموزش به ارتقاي مهارت کارآفرینی و افزایش کارآمدي دانشجویان است. 

وي یادآور شد: در این رویکرد، دانشگاه آزاد نوع آموزش را تغییر داده و مفهومی را تحت عنوان سراي نوآوري پیگیري می کند که
بیشتر لازم جهت اشتغالزایی را در شهرهاي مختلف فراهم می کند، ضمن اینکه باید به این نکته اشاره کنم که این دانشگاه از فضاهاي

 
مطلوب و تجهیزات مناسبی برخوردار است که می تواند آن را در جهت ارتقاي مهارت افزایی و کارآمدي نسل جوان به کار گیرد. 

طهرانچی خاطرنشان کرد: هم اکنون کل پایان نامه ها و رساله هاي دانشجویان دانشگاه آزاد اسلامی در یک سامانه مدیریت می شود
که 20 برنامه علمی بر آن حاکم است، بنابراین پایان نامه هایی که در حوزه اقتصاد دانش بنیان تدوین شده از این طریق قابل

 
دسترسی است. 

وي افزود: دانشگاه آزاد اسلامی براي مردم است که سرمایه گذاران اصلی آن هستند به همین دلیل تعامل این دانشگاه با مجلس در

 
جهت تضمین آینده کشور از اهمیت بسزایی برخوردار است. 

رئیس دانگاه آزاد اسلامی در ادامه یادآور شد: واحدهاي دانشگاه آزاد اسلامی به هیچ وجه تعطیل شدنی نیستند و ما می توانیم در هر

 
منطقه منابع مردم را به گونه اي مدیریت کنیم که زمینه توسعه را فراهم کند. 

طهرانچی عنوان کرد: در نشستی که با رئیس مجلس شوراي اسلامی داشتیم قرار بر این شد در 60 شهر واحدهاي این دانشگاه، محور
توسعه اقتصاد دانش بنیان قرار گیرد تا از این طریق زمینه اشتغال فراهم شده و امید به نسل جوان بازگردانده شود، کما اینکه اجراي

 
طرح پویش در اصفهان مصداق بارز آن است./ 

پایان پیام



کلنگ احداث دو واحد جدید پرورش مرغ گوشتی در دلگان به زمین زده شد

منبع: ایلناشماره خبر:  182  |  تاریخ: 1399/04/30

مدیر جهاد کشاورزي شهرستان دلگان گفت: کلنگ احداث دو واحد جدید پرورش مرغ گوشتی در دلگان به زمین زده شد.

مدیر جهاد کشاورزي شهرستان دلگان گفت: کلنگ احداث
دو واحد جدید پرورش مرغ گوشتی در دلگان به زمین زده

 
شد. 

به گزارش خبرنگار ایلنا، شهناز رفعت پور صبح امروز در
مراسم کلنگ زنی احداث واحدهاي جدید پرورش مرغ
گوشتی گفت: در حال حاضر در شهرستان دلگان یک واحد
صنعتی پرورش مرغ گوشتی با ظرفیت جوجه ریزي 80

 
هزار قطعه جوجه در سال فعالیت دارد و سالیانه 160 تن گوشت مرغ به بازار عرضه می کند. 

وي افزود: واحدهاي تولیدي جدید هر کدام ظرفیت پرورش 20 هزار قطعه جوجه در هر دوره را خواهند داشت وبا به تولید رسیدن

 
این دو واحد 320 تن به ظرفیت تولید گوشت مرغ شهرستان افزوده خواهد شد . 

وي اظهار داشت: براي اجراي این طرح ها جمعا اعتباري بالغ بر 60 میلیارد ریال هزینه خواهد شد که از محل سرمایه گذاري شخصی

 
و تسهیلات صندوق کارآفرینی امید تأمین وپرداخت می شود. 

گفتنی در مراسم کلنگ زنی فرماندار و جمعی از مدیران دستگاه هاي اجرایی شهرستان حضور داشتند.



هشدار استاندار آذربایجان غربی به بانک هاي خصوصی نسبت به اعطاي

تسهیلات

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  183  |  تاریخ: 1399/04/30

به گزارش خبرگزاري فارس از ارومیه محمدمهدي
شهریاري در سومین جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومت
استان، با انتقاد شدید از روند اعطاي تسهیلات بانکی توسط
بانک هاي خصوصی در استان، اظهار داشت: متاسفانه
علیرغم تذکرات قبلی بانک هاي خصوصی بخش قابل
توجهی از منابع جمع آوري شد در استان را در خارج از
استان صرف می کنند که این مسئله براي استان قابل

 
قبول نیست. 

وي با اشاره به اینکه بانک هاي خصوصی هیچ نقشی در روند توسعه استان ندارند، ادامه داد: درصورتی که بانک هاي خصوصی 50

 
درصد از منابع خود را براي متقاضیان استانی پرداخت نکنند، اجازه فعالیت این بانک ها را در استان نمی دهیم. 

محمدمهدي شهریاري در بخش دیگري از سخنان خود به روند اجراي طرح ها و پروژه هاي اقتصاد مقاومتی در استان اشاره کرد و
گفت: خوشبختانه پروژه هاي اقتصاد مقاومتی در استان با پیشرفت خوبی اجرا می شوند و با تامین اعتبار لازم براي اجراي این طرح

 
ها ، پروژه هاي اقتصاد مقاومتی استان تا پایان سال به بهره برداري می رسند. 

وي اظهار داشت: از مدیران دستگاه هاي اجرایی نیز انتظار می رود با پیگیري هاي مستمر، روند اجرا و تامین اعتبار پروژه هاي اقتصاد

 
مقاومتی در استان  را رصد کنند تا این طرح ها در زمان اعلام شده به بهره برداري برسند. 

محمدمهدي شهریاري همچنین با انتقاد از تخصیص نیافتن اعتبار کامل تسهیلات اشتغال پایدار توسط وزارت تعاون کار و رفاه
اجتماعی و اهمیت تخصیص کامل این اعتبار و تاثیر آن در ایجاد فرصت هاي اشتغال در استان، از مدیران این وزارتخانه خواست تا

 
روند پرداخت کامل این تسهیلات به استان را پیگیري کنند. 

استاندار آذربایجان غربی با اشاره به موافقت ستاد ملی با پیشنهاد ستاد استانی مبنی بر کاهش تجمعات اداري و استفاده از ظرفیت
دورکاري کارکنان گفت: دستگاه هاي اجرائی می توانند از یک سوم ظرفیت کارکنان به صورت دورکاري استفاده نمایند و اولویت اول

 
با کارکنان بالاي 60 سال، کارکنان داراي بیماري هاي زمینه اي و بانوان داراي فرزند شیرخوار است. 

شهریاري همچنین با تاکید بر صرفه جویی مصرف برق توسط مردم و دستگاه هاي اجرایی استان گفت: هفته پیش رو یکی از روزهاي

 
گرم سال را خواهیم داشت که امیدواریم با صرفه جویی برق شاهد قطعی برق در استان نباشیم. 



انتهاي پیام/



افزایش دوره تنفس اقساط تسهیلات کسب وکارهاي آسیب دیده از کرونا

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  184  |  تاریخ: 1399/04/30

قاسم رحیمی صبح امروز در گفت وگو با خبرنگار فارس در
اردبیل اظهار کرد: با افزایش دوره تنفس تسهیلات کسب و
کارهاي آسیب دیده از کرونا، شروع بازپرداخت اقساط از

 
مهرماه به آبان ماه سال جاري تغییر کرد. 

وي افزود: با هدف حفظ اشتغال فعالان اقتصادي، کسب و
کارهاي آسیب دیده از کرونا که فاقد پرونده بیمه اي نزد
سازمان تأمین اجتماعی هستند نیز از تسهیلات حمایتی بر

 
اساس رسته فعالیت هاي اعلامی برخوردار می شوند. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اردبیل تشریح موارد لازم جهت اخذ این تسهیلات بیان کرد: متقاضیان تسهیلات باید داراي
مجوز فعالیت از ادارات دولتی بوده و طی سال گذشته فعال باشند، مگر آن که بر اساس مصوبات ستاد ملی مدیریت بیماري کرونا،

 
فعالیت آن ها متوقف شده باشد. 

رحیمی ادامه داد: اطلاعات شاغلان اعم از کارکنان و یا کارفرما در سامانه هاي دستگاه دولتی مربوطه باید ثبت و به روز شده و به

 
صورت پویا قابل رهگیري باشد و امکان احراز آنلاین فعالیت کسب و کار و شاغلان یادشده از سوي وزارت کار وجود داشته باشد. 

وي تصریح کرد: دستگاه هاي دولتی موظف به شناسایی و اعلام دقیق مشخصات فعالان کسب و کار مربوط به حوزه خود اعم از
کارفرمایی و خویش فرمایی به انضمام کد ملی کارفرما و کارکنان آن کسب و کار به وزارت مربوط به دستگاه خود جهت ثبت و پایش

 
در سامانه کارا هستند. 

 
تمدید مهلت ثبت نام تا 5 مردادماه 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اردبیل گفت: پرداخت تسهیلات به واحدهاي کسب و کار در قالب کارفرمایی و یا خویش
فرمایی فاقد پرونده بیمه نزد سازمان تأمین اجتماعی در رسته هاي مصوب، براساس اولویت بندي به ازاء هر فرد شاغل براي اشخاص
حقیقی خویش فرما یا خوداشتغال مبلغ 60 میلیون ریال؛ براي واحدهاي کسب و کاري که امکان اثبات رابطه کارفرما و کارکنان وجود
ندارد، صرفا به کارفرما مبلغ 600 میلیون ریال و براي واحدهاي کسب و کاري که امکان اثبات رابطه کارفرما و کارکنان وجود دارد، به

 
ازاء هر شاغل 80 میلیون ریال است. 

رحیمی اظهار کرد: مهلت ثبت نام رسته فعالیت ها تا 5 مردادماه تمدید شده که متقاضیان براي ثبت نام باید به سامانه کارا مراجعه



 
کنند. 

وي بیان کرد: نرخ سود این تسهیلات 12 درصد بوده و مبلغ سفته نباید بیشتر از 1/5 برابر اصل و سود تسهیلات پرداختی باشد و

 
وثایق مربوط به آن به شرح ذیل است: 

 
- تا مبلغ 160 میلیون ریال سفته فرد متقاضی یا چک 

 
- از 160 تا 480 میلیون ریال سفته فرد متقاضی یا چک سفته به همراه یک ضامن 

 
- از 480 تا 1600 میلیون ریال چک یا سفته متقاضی به همراه 2 ضامن 

 
- از 1600 تا 2000 میلیون ریال چک یا سفته متقاضی به همراه 3 ضامن 

- از 2000 میلیون ریال به بالا ارائه تضمین صادره از سوي صندوق هاي ضمانت و یا ارائه وثایق است. -انتهاي پیام/3463/825/



کشف 64 میلیارد ریال انواع کالاي قاچاق در استان البرز

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  185  |  تاریخ: 1399/04/30

سردار عباسعلی محمدیان، فرمانده انتظامی استان البرز،
امروز در گفت وگو با خبرنگار فارس در کرج، گفت:
نخستین طرح سراسري مقابله با قاچاق، با اولویت دام زنده،
کالاهاي اساسی، گندم و آرد طی 48 ساعت گذشته با
استفاده از حداکثر توان نیروهاي پلیس در سطح استان

 
البرز به اجرا درآمد. 

فرمانده انتظامی استان البرز بیان کرد: در این طرح 93
هزار و 596 قلم انواع کالاي قاچاق شامل، سوخت، موتور سیکلت، دام زنده، ماینر و لوازم برقی کشف شد که بر اساس برآور اولیه

 
کارشناسان ارزش ریالی این کالاها 64 میلیارد و 200 میلیون ریال تخمین زده شد. 

محمدیان ادامهداد: در اجراي این طرح 7 متهم دستگیر، سه دستگاه خودرو حامل قاچاق توقیف، 4 انبار دپوي کالاي قاچاق پلمب و

 
7 فقره پرونده نیز تشکیل شد. 

وي در پایان با اشاره به نقش مردم در کنترل و مهار پدیده شوم قاچاق، تصریح کرد: قاچاق رابطه مستقیم با اشتغال و شرایط

 
اقتصادي مردم دارد از این رو طرح مقابله با قاچاق به صورت ویژه در استان البرز اجرایی می شود. 

انتهاي پیام/ج



رئیس کل بانک مرکزي: بازار ارز به زودي آرام می گیرد

منبع: اتحاد خبرشماره خبر:  186  |  تاریخ: 1399/04/30

اتحادخبر: رئیس کل بانک مرکزي با اعلام اینکه با اقدامات در دست اجرا به تدریج و در روزهاي آینده بازار ارز به آرامش
خواهد رسید، گفت: این تصور که بانک مرکزي و دولت براي کنترل بازار ارز اقدامی نمی کنند یا اینکه تصور می شود براي

تامین کسري و دلایل دیگر، نرخ ارز را بالا می برند، بی اساس و یک برداشت و ...

اتحادخبر: رئیس کل بانک مرکزي با اعلام اینکه با اقدامات در دست اجرا به تدریج و در روزهاي آینده بازار ارز به آرامش خواهد
رسید، گفت: این تصور که بانک مرکزي و دولت براي کنترل بازار ارز اقدامی نمی کنند یا اینکه تصور می شود براي تامین کسري و

 
دلایل دیگر، نرخ ارز را بالا می برند، بی اساس و یک برداشت و تصور کاملا اشتباه است. 

به گزارش ایسنا، رئیس کل بانک مرکزي در یادداشتی
اینستاگرامی اظهار کرد: این ها روزها بنا به دلایلی که مشخص
است و قبلا نیز اعلام کرده بودم، بازار ارز دچار نوسان شده است.
با اقدامات در دست اجرا به تدریج و در روزهاي آینده بازار ارز به
آرامش خواهد رسید. این تصور که بانک مرکزي و دولت براي
کنترل بازار ارز اقدامی نمی کنند یا اینکه تصور می شود براي
تامین کسري و دلایل دیگر، نرخ ارز را بالا می برند، بی اساس و

 
یک برداشت و تصور کاملا اشتباه است. 

وي افزود: دستورالعمل جدید درخصوص نحوه برگشت ارز به چرخه اقتصاد و تأمین ارز واردات کشور، چند روزي است عملیاتی شده
است. در این دستورالعمل، عملاً زمینه اي براي ایجاد تراکم غیر عادي تقاضا و نیز سوء استفاده از آن باقی نمی ماند. به همین دلیل
متاسفانه در مقطع دو هفتهٔ اخیر، در کنار تعلل برخی صادر کنندگان براي عرضه ارز خود، برخی از سودجویان در صدد فروش ارز به

 
واردکنندگان به نرخ هاي نامتعارف بوده اند. 

ناصر همتی ادامه داد: به واردکنندگان محترم توصیه می کنم که چند روزي را تحمل کرده و از چند روز آینده، بتدریج نیاز خود را از
سامانه نیما تأمین نمایند. از صادر کنندگان محترم نیز انتظار می رود در فرصت چند روز باقیمانده از فرصت ایفاي تعهد، ارزهاي خود
را با نرخ هاي منطقی در بازار عرضه کنند تا خریدار لازم را داشته باشد. از صادرکنندگان عزیزي که تا امروز با برگرداندن ارز در

 
خدمت تولید و اشتغال کشور بوده اند، قدردانی می کنم. 

رئیس کل بانک مرکزي در پایان سخنانش، گفت: مردم عزیز مطمئن باشند، بانک مرکزي براي ساماندهی بازار ارز و اعاده ثبات، و
برگشت به نرخ هاي تعادلی تمام تلاش خود را به کار خواهد بست.



پرداخت تسهیلات اشتغال براي 2 هزار طرح روستایی و عشایري سیستان و

بلوچستان/ متقاضیان ملزم به بیمه نیروهاي کار شدند

منبع: عصر هامونشماره خبر:  187  |  تاریخ: 1399/04/30

مهرداد جهاندیده گفت: از ابتداي اجراي طرح اشتغال روستایی و عشایري در استان به 2 هزار و 152 طرح با اشتغالزایی 14
هزار و 756 نفر تسهیلات پرداخت شده است.

مهرداد جهاندیده، مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی سیستان و بلوچستان در گفت و گو با عصرهامون بیان کرد: طبق مصوبه
دولت تمامی اشخاص حقیقی و حقوقی غیردولتی شامل بخش هاي خصوصی و تعاونی که از این تسهیلات بهره مند شده اند یا از این
به پس متقاضی استفاده از این تسهیلات می شوند، توسط سازمان تأمین اجتماعی، صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و

 
عشایر و سایر صندوق هاي بیمه اي داراي قابلیت مرتبط با تایید وزارت متبوع، زیر چتر بیمه قرار گیرند. 

وي با بیان این که این اقدام با توجه به قانون حمایت از توسعه و ایجاد اشتغال پایدار در مناطق روستایی و عشایري با استفاده از منابع
صندوق توسعه ملی و بهره مندي گروه هاي هدف از مزایاي آن انجام می شود، ادامه داد: این تصمیم در پی مصوبه کارگروه ملی
تخصصی مدیریت و راهبري توسعه اشتغال پایدار و با هدف تبدیل بخشی از اشتغال که از طریق برنامه اشتغال روستایی به وجود می

 
آید، به اشتغال رسمی اتخاذ شده است. 

دبیر کارگروه تخصصی اشتغال استان ادامه داد: بر اساس شیوه نامه اجرایی، اشخاصی که تسهیلات اشتغال پایدار روستایی و عشایري

 
را به صورت کامل دریافت کرده و طرحشان به بهره برداري رسیده اند، نیز مشمول این طرح می شوند. 

جهاندیده افزود: بر این اساس متقاضی موظف است بر اساس قرارداد بانک عامل و ضمائم آن، پس از دریافت تسهیلات اشتغال
روستایی و عشایري و بهره برداري طرح نسبت به بیمه کردن شاغلین، حداکثر ظرف مدت یک ماه در یکی از صندوق هاي بیمه اي

 
اقدام کند. 

وي با بیان این که از ابتداي اجراي طرح اشتغال روستایی و عشایري در استان به 2 هزار و 152 طرح با اشتغالزایی 14 هزار و 756
نفر تسهیلات پرداخت شده است، خاطرنشان کرد: از آنجایی که شاغلان این طرح هادر مناطق روستایی و عشایري سکونت دارند و
ممکن است تحت پوشش هیچ بیمه اي نباشند، می توانند از مزایاي صندوق هاي بیمه اي، به خصوص صندوق بیمه اجتماعی

 
کشاورزان، روستاییان و عشایر بهره مند شوند. 

انتهاي پیام/



نیکزاد، نایب رئیس مجلس: هیئت رئیسه به دنبال سوال و استیضاح رئیس

جمهور نیست اما صبر هم حدي دارد

منبع: انتخابشماره خبر:  188  |  تاریخ: 1399/04/30

نیکزاد گفت: در مجلس برخی گروه ها به دنبال سوال و استیضاح از رئیس جمهور بودند اما ما به عنوان هیئت رئیسه به دنبال
این قضیه نیستیم اما صبر هم حدي دارد؛ اگر دولت رویه خود را تغییر دهد و دست در دست هم دهند و مشکلات مردم که

اولویت بندي شده و اقتصاد و معیشت و فرهنگ مهم ترین آنهاست را دنبال کنند ولی ...

نایب رئیس مجلس با تاکید بر اینکه در برجام نه سیب و
گلابی دیدیم و نه باز شدن سوئیفت بانکی گفت: مجلس در

 
برابر دولت تا حدي صبر دارد. 

 
متن گفت وگوي نیکزاد با فارس به شرح ذیل است: 

همواره تعدادي از مسئولان وعده هایی را سر می دهند که
تحقق نمی یابد و مشکلاتی را در کشور بوجود می آورد؛

 
چه کنیم که مطالبه عملیاتی شدن اظهارات مدیران کشور جنبه اجرایی پیدا کند؟ 

نیکزاد: برخی انسانها و آدم ها گرد کسانی جمع می شوند که آنها منافع عمومی، منافع ملی و اخلاق را بر منافع شخصی گروهی و

 
سیاسی ترجیح می دهند. 

در جمهوري اسلامی ایران کسانی که بسیار مورد احترام در عرصه فرهنگ، مطبوعات و خبر هستند بایستی مسئولیت الهی و انسانی

 
خود را هیچ گاه از یاد نبرند. 

برخی کارها نیاز به پشتیبانی و کارشناسی دقیقی داشته و اهمیت ویژه اي دارد که متاسفانه کمتر چنین چیزي رخ می دهد؛ اگر

 
بتوانیم مسئله محور و با اولویت کارها را پیش ببریم اهمیت بسیار زیادي دارد. 

باید موضوع به نام «پس چی شد؟» در خبرگزاري فارس راه اندازي شود که بازه زمانی پیگیري وعده هاي مسئولین بعد از 6 ماه است
و رسانه موظف به دنبال کردن آن اظهار نظر است؛ متاسفانه ما شاهد آن هستیم که برخی مسئولین حرف ها و وعده هایی را به مردم
داده اند که عملیاتی نشده و هیچ کسانی هم آنها را مورد بازخواست قرار نداده است ضمن اینکه اجباري به بیان آن حرف، اظهار نظر و

 
یا وعده نبوده است اما وقتی بیان شده بایستی در عملیاتی کردن و بازخواست آن اجبار وجود داشته باشد. 

 
سربازان ولایت منتظر تحقق فرمایشات رهبر انقلاب هستند 

وقتی حاج قاسم سلیمانی وعده داد که سه ماه بعد داعش را از صحنه روزگار محو می کند سربازان، نیروهاي زیر مجموعه و مسئولین
تحت نظر او تلاش خود را براي تحقق این موضوع به کارت بسته و شب را از روز نشناخته هم و غم خود را براي نابودي داعش به کار



 
بستند. 

وقتی فرمانده چنین سربازانی داشته باشد می تواند وعده اش را محقق کند؛ در عرصه مسئولیتی هم وقتی فردي کارمندان و مدیران
خوبی داشته باشد می تواند وعده اش را تحقق ببخشد؛ در عرصه اجتماعی هم اگر مدیري سربازان خوبی داشته باشد می تواند بحث را
محقق کند؛ در عرصه اعتقادي هم وقتی رهبر معظم انقلاب بحث رزمایش همدلی و کمک مومنانه را بیان فرمودند سربازانی در کشور

 
وجود دارند که این فرمایش معظم له را محقق می کنند. 

 
مشکلات فعلی ممکن است به بحران تبدیل شوند 

وزیر مسکن بلغارستان قول داده بود دویست هزار واحد را تا یک فاصله زمانی خاص بسازد اما او پس از پایان این زمان فقط 170 هزار

 
واحد را ساخته بود به دلیل خلف وعده اش، خود را در انظار عمومی آتش زد. 

کشور را مسئول محور پیش بردن در شرایط فعلی بسیار اهمیت دارد؛ واقعیت آن است که موضوعات و مسئله هاي زیادي وجود دارد
که می تواند در آینده تبدیل به بحران هاي بزرگی شود اما در حال حاضر تعداد اندکی مسئله وجود دارد که اگر قواي سه گانه،
مطبوعات و مردم بتوانند آنرا حل کنند کار بزرگی صورت گرفته است زیرا این معضلات و مشکلات عدیده ، مردم را گرفتار کرده است.

پس از آغاز به کار رسمی مجلس یازدهم، حواشی خاصی درباره رقابت هاي مناصب در فضاي مجازي ایجاد شد؛ شما این رقابت ها که

 
برخی ها با بی اخلاقی بر هیزم این آتش می افزودند چگونه ارزیابی کردید؟ 

نیکزاد: برخی ها رقابت هاي درون مجلس شوراي اسلامی در مورد مناصب را رقابت و جنگ بر سر میز و قدرت عنوان می کردند در
حالی که من به صراحت می گویم که این رقابت، اخلاق محور بوده و در درون خانواده انقلاب است؛ اگر هم هیچکس با فرد دیگري
رقابت نمی کرد و می گفتند که فلان شخص رئیس مجلس و این دو فرد هم نایب رئیس آن هستند استبداد و دیکتاتوري ایجاد می

 
شد لذا بناي این رقابت براي رسیدن به مسئولیت بوده و بحث قدرت نیست. 

 
در مجلس یازدهم نماینده تر نداریم 

ما در مجلس شوراي اسلامی نماینده داریم نه نماینده تر و بر همین اساس همه نمایندگان حق صحبت داشت و دارند و حق راي
داشته و دارند؛ ضمن اینکه مجلس بر اساس دستور اداره نمی شود بلکه بر اساس قانون آیین نامه داخلی مجلس اداره می شود؛ رقابت

 
هاي داخلی اصولگرایان در مجلس شوراي اسلامی درخشش خوبی داشت. 

پیام رهبر معظم انقلاب براي آغاز به کار رسمی دوره یازدهم مجلس و همچنین فرمایشات ایشان در دیدار ویدئو کنفرانسی با
نمایندگان داراي نکاتی خاص بوده و بایستی قوه مقننه به آن توجه ویژه اي کند؛ برداشت هاي شما از فرمایشات مقام معظم رهبري

 
چه مواردي است؟ 

نیکزاد: از روز اول استقرار نمایندگان در مجلس شوراي اسلامی مقام معظم رهبري توجه ویژه اي به مجلس یازدهم داشتند. ضمن این
که از همان روز اول شکل گیري این مجلس عنایت معظم له به این دوره از مجلس از دفتر ایشان به ما ابلاغ شد. به دلیل مباحث
مرتبط با کرونا نتوانستیم خدمت مقام معظم رهبري برسیم و به دیدار ایشان برویم. وقتی مقام معظم رهبري مجلس را مظهر امید و
انتظار مردم اعلام می کنند جاي شکر زیادي دارد. ایشان مجلس را از قوي ترین و انقلابی ترین مجالس فرمودند که همین موضوع



 
مسؤولیت ما را سنگین تر می کند. 

 
مجلس نزد عموم مردم قبل از انتخابات نمره قبولی نگرفت 

رهبر معظم انقلاب، نمایندگان مجلس را در سه گروه جوانان داراي فکر و اندیشه، مدیران اجرایی و انقلابی و همچنین کسانی که در
قوه مقننه تجربیات ارزشمندي داشتند تقسیم کردند و باور نمی کردیم که مقام معظم رهبري چنین تعبیري را در مورد مجلس
داشته باشند؛ وقتی از قاطبه نمایندگان مجلس فعلی سؤال می کردیم به چه دلیلی به دنبال حضور در مجلس هستید، آنها عنوان می

 
کردند براي سربازي آقا و نوکري مردم. 

رهبر معظم انقلاب در فرمایشات خود به 2 موضوع مهم به نام مرکز پژوهش هاي مجلس و تشکیلاتی به نام قانون نظارت بر رفتار
نمایندگان مجلس اشاره کردند که البته تعبیر من با اشاره به پیام ایشان در روز افتتاحیه مجلس آن است که مجلس نزد عموم مردم
قبل از انتخابات مجلس یازدهم نمره قبولی نگرفت، ولی باید بکوشیم طبق فرمایش مقام معظم رهبري مجلس را به رأس امور

 
بازگردانیم. 

 
پرونده هاي اقتصادي برخی نمایندگان وهن مجلس بود 

مقام معظم رهبري تأکید ویژه اي بر قانون نظارت بر رفتار نمایندگان مجلس دارند؛ خیلی از ما تصور می کردیم که منظور رهبر معظم
انقلاب از دو مرکز وابسته به مجلس، مرکز پژوهش هاي مجلس و دیوان محاسبات است، در صورتی که ایشان دیوان محاسبات را

 
نفرمودند. 

عکس انداختن با یک خانم میهمان خارجی وهن مجلس بود یا اتفاقاتی که در مجلس رخ داد مانند رد صلاحیت هاي گسترده به
واسطه پرونده هاي اقتصادي موجب وهن مجلس شد؛ در مجموع دولت و مجلس در انتخابات اخیر از نظر مردم و با توجه به آراي داده

 
شده نمره قبولی نگرفتند. 

مقام معظم رهبري فرمودند که مجلس اگر بخواهد در راس امور باشد نمایندگان باید سه ویژگی کارشناس، فعال و پاك دست داشته

 
باشند. 

 
مجلس حق سؤال داشته و دولت باید پاسخگو باشد 

به تعبیر من مقام معظم رهبري به دنبال کار کارشناسی در مجلس هستند؛ نماینده اي می تواند در مجلس کارشناس باشد که از
تشکیلات و عقبه کارشناسی به نام مرکز پژوهش هاي مجلس در همه مباحث استفاده کند. از طرف دیگر نمایندگان مجلس پاك

 
دست به آنجا آمدند و ان شاءاالله پاك دست بمانند و پاك دست بروند. 

مقام معظم رهبري در فرمایشات اخیر خود درباره مجلس درباره حق و حقوق هر کس و توجه به آن، مباحثی را مطرح کرده و آن را

 
محترم شمردند، ضمن این که ایشان خروج از اخلاق را قبول نکردند. 

رهبر معظم انقلاب در راس امور بودن مجلس را قبول دارند و فرمودند که مجلس حق سؤال دارد و حق تفحص داشته و می تواند
دولتمردان را به مجلس براي پاسخگویی بیشتر فرا بخواند. همچنین می تواند با استفاده از ظرفیت هاي مختلف در کمیسیون ها کار



کارشناسی کند، اما از سوي دیگر دولت را به کار و تلاش تا آخرین ساعت روز کاري در دور دوم دولت سفارش کردند و حتی نفرمودند

 
دولت در نوبت اول، بلکه تأکید کردند دولت ها در سري دوم حکومت خود بایستی تا روز آخر کار کنند. 

 
مجلس و دولت نسبت به یکدیگر حقوق جداگانه دارند 

مباحث اساسی و کلیدي که هم اکنون مردم با آن درگیر هستند معیشت، اقتصاد، تولید، کاهش ارزش پول ملی، تورم لجام گسیخته و

 
گرانی هاي بی حد و حصري که رهبر معظم انقلاب به آن اشاره کردند است. همچنین ایشان موضوع مسکن را بسیار مهم دانستند. 

از عنایت ویژه مقام معظم رهبري و تفقدشان نسبت به مجلس سپاسگزاریم ضمن اینکه اگر فرمانده دستور دهد ما سربازي خود را
انجام خواهیم داد؛ در مورد رعایت حقوق قوه مقننه و قوه مجریه در مجلس هم طبق نظر جایگاه ولایت و رهبر معظم انقلاب عمل

 
خواهیم کرد. این در حالی است که مجلس و دولت حق و حقوق خود را به صورت جداگانه دارند. 

 
خیري از اروپایی ها به جمهوري اسلامی نرسید 

نماینده مجلس حق دارد سؤال کند ولی حق ندارد از حد شرعی و قانونی خارج شده و توهین کند و حتی به کسی اهانت کند؛ اگر ما
عکس انداختن با یک خانم خارجی در مجلس را وهن می دانیم، به دلیل عقبه سیاسی آن خانم است که این اشکال را وارد می دانیم،
و گرنه عکس انداختن با یک خانم از نظر شرعی حرام نیست، اما چون آن خانم از قاره اي آمده که هیچ خیري براي جمهوري اسلامی
نداشته و همواره علیه کشورمان توطئه کرده اند و منجر به 230 هزار شهید، 570 هزار جانباز و 42 هزار آزاده شده است عکس

 
گرفتن با او را اشکال دار می دانیم. 

روابط مجلس یازدهم و دولت روحانی را چگونه می بینید؟ آیا قرار است بعد از فرمایشات اخیر رهبر معظم انقلاب نظارت قوه مقننه بر

 
قوه مجریه کاهش پیدا کند؟ 

نیکزاد: مجلس و هیأت رئیسه می خواهد دست به دست دولت بدهد؛ البته نه دولت فعلی که خسته است و نه دولتی که نمی خواهد
کار کند و نه دولتی که وقتی از وزرایش می پرسیم چرا بازار را تنظیم نمی کنید، پاسخ دهد من یکی از 14 عضو ستاد تنظیم بازار

 
هستم. 

 
دغدغه مجلس رفع مشکلات است نه مباحثات سیاسی 

دولت باید بداند که مردم به آنها رأي داده اند، ضمن آنکه مردم به نمایندگان انقلابی مجلس هم رأي دادند؛ دغدغه و دستور کار
مجلس و کمیسیون ها بایستی بررسی گرفتاري مردم و رفع مشکلات آن باشد؛ اگر هم اکنون موضوع جرم سیاسی در مجلس با وجود
وضعیت اقتصادي فعلی مطرح شود، توهین به شعور مردم است. این در حالی است که مردم گرفتار اقتصاد هستند و معیشت آنها
مشکل دارد و حتی غذا و امنیت غذایی و گرانی، قاچاق، مسکن، ازدواج، جمعیت و مشکلات عدیده در بروکراسی اداري، مالیات، کرونا،

 
از دیگر مباحث و مشکلات اصلی است. 

مجلس به دنبال رفع مشکلات مذکور است و به همین دلیل این مباحث را در دستور کار خود قرار داده است؛ بعد از آنکه کمیسیون
هاي مجلس شکل گرفته، دوشنبه هاي هر هفته ساعت 6 تا 8 صبح به صورت ثابت جلسه اي با حضور روساي کمیسیون هاي مجلس،
رئیس مجلس و هیأت رئیسه تشکیل می شود که قرار است هر کمیسیون سه موضوع را به صورت اضطراري و ضروري بررسی کرده و



 
راه حل ارائه کرده و در صحن علنی مجلس در این باره تصمیم گیري شود. 

 
باید تحریم ها را بی اثر کنیم 

کمیسیون عمران مجلس سه موضوع را در حال دارد و به صورت دو فوریت دار طرح هایی را به صحن علنی ارائه خواهد کرد که می

 
توانم به موضوع قیر، مسکن، و اقداماتی براي بی اثر کردن تحریم ها اشاره کنم. 

ما با وزیر نفت صحبت کردیم که وقتی نمی توانیم نفت را بفروشیم در مورد پروژه هاي راهسازي زیر پاي مردم در روستاها و فواصل
شهرها اقدام مناسبی را انجام دهیم زیرا اکثر آنها خاکی بوده و نیازمند قیر براي آسفالت آنها هستیم، لذا از دولت خواستیم که 4
میلیون تن قیر براي این موضوع تخصیص دهد و بر همین اساس قرار شد که وزارت نفت با یک مکانیسم خاص که مشکلی براي

 
کشور به وجود نیاید، هزینه ریالی 4 میلیون تن قیر و یا خود قیر را براي عملیاتی کردن این اقدام در نظر بگیرد. 

یکی از مشکلات فعلی کشور موضوع مسکن است و مردم هم از مسکن مهر در دوران وزارت شما خاطرات خوشی دارند؛ مجلس
یازدهم طرح هایی درباره مسکن و خانه در کمیسیون اقتصادي و عمران دارد؛ آیا می توانیم امیدوار به حل این معضل باشیم و معضل

 
مسکن را از بین ببریم؟ 

نیکزاد: ما هم اکنون موضوعی به نام مسکن را به صورت اولویت دار در 2 پروسه مشخص دنبال خواهیم کرد که اولین پروسه مربوط به
تولید انبوه به منظور تأمین عرضه و تقاضاست؛ اگر ما بتوانیم با مکانیزم مالیات بر خانه هاي خالی، مالیات بر معاملات مکرر، مالیات بر
زمین بایر، مالیات بر عایدات و جلوگیري از تشکیل تعاونی هاي غیر واجد شرایط موجب رفع مشکل مسکن شویم کار بزرگی کرده ایم.

 
از ظرفیت قرارگاه خاتم الانبیا غافل نشویم 

بر همین اساس قرار شده است که به صورت فوریت دار و با همراهی مرکز پژوهش هاي مجلس، وزارت راه و شهرسازي، بنیاد مسکن
انقلاب اسلامی، بانک مرکزي و سیستم هاي خدمات رسان زیربنایی مانند وزارت نیرو، شرکت ملی گاز، وزارت ارتباطات، شهرداري ها

 
و نظام مهندسی کار مسکن را پیش ببریم. 

ما درك درستی از وضعیت کشور داشته و به کسري بودجه دولت هم واقف هستیم، اما وقتی ما تشکیلات بسیار منظمی به نام قرارگاه

 
خاتم الانبیاء سپاه پاسداران انقلاب اسلامی داریم، باید بسیاري از مشکلات را با استفاده از ظرفیت این قرارگاه حل و فصل کنیم. 

 
می توانیم با تفکر انقلابی و مدیریت جهادي اقدامات اساسی کنیم 

در تاریخ انقلاب اسلامی عملیات هاي محدودي انجام داده ایم که منجر به بی اثر کردن تحریم ها شده است؛ ما همواره یا از دور زدن
تحریم ها صحبت کرده ایم و یا از دیپلماسی لغو تحریم، اما تشکیلاتی به نام قرارگاه خاتم الانبیاء پروژه اي به نام پالایشگاه ستاره
خلیج فارس را ساخته است که تولید بنزین کشور را به 110 میلیون لیتر در روز رسانده است. این در حالی است که میزان مصرف

 
نهایی ما 74 میلیون لیتر در روز است. 

می توانیم با تفکر انقلابی و مدیریت جهادي اقدامات اساسی کنیم و بر همین اساس توانستیم تحریم ایران در موضوع بنزین را بی اثر
کنیم؛ این پیام هم به آمریکایی ها مخابره شد که هیچ غلطی نتوانستید بکنید؛ اي کاش در موضوع خودرو، محصولات کشاورزي، مرغ،



 
گندم، ذرت و صنعت هم وضعیت همین گونه بود. 

 
قدردان مجاهدان علمی و نظامی باشیم 

اگر 10 مورد از کارهاي بزرگ را براي بی اثر کردن تحریم ها انجام داده بودیم، ضمن افزایش غرور براي جمهوري اسلامی، روحیه و

 
رفاه فرزندان این مرز و بوم هم ارتقا پیدا می کرد. 

یکی از مباحث اصلی در کشورمان مجاهدت هاي علمی است که هیچگاه نباید این اقدام دانشمندان کشورمان را فراموش کنیم. ما
همواره به شهدا و تلاش هاي آنها در عرصه دفاعی مدیون هستیم و اگر مجاهدت هاي علمی دانشمندان و عالمان و اشخاصی مانند
طهرانی مقدم نبود، اگر جنگی می شد می بایست با سلاح ژ3، کلاشینکف و یا دست خالی جنگ می کردیم، در حالی که هم اکنون با
استفاده از موشک توانایی جنگ داریم، همین دستاورد مدیون آنهایی است که مجاهدت علمی کردند و نباید در مورد آنها کم بگوییم
و کم بگذاریم؛ ما همواره به مجاهدت هاي نظامی اشاره کرده و اسامی شهدا و سرداران بزرگ را بیان می کنیم اما نباید مجاهدت هاي

 
علمی دانشمندان کشورمان را فراموش کنیم و زحمات آنها گفته شود؛ اگر این مجاهدت هاي علمی نبود، دچار مشکل می شدیم. 

 
دست بی اثرکنندگان تحریم ها را می بوسم 

باید براي بی اثر کردن تحریم ها کارهاي اساسی انجام دهیم، هر کسی که در این زمینه گام برمی دارد دستش را می بوسم چرا که به

 
بشریت و محور مقاومت و همه کشورهایی که تحت ظلم آمریکا و همدستان آن قرار گرفته اند خدمت کرده است. 

آمریکا در ونزوئلا نیروي نظامی پیاده نکرده بود ولی با اقدامات خاص، تمامی سیستم هاي برق رسانی و آبرسانی آنها را قفل کردند و
اگر نبود امداد غیبی که به آنجا رفت و آن قفل ها را باز کرد، ونزوئلا بدون خونریزي تسخیر شده بود و عملا این کشور سقوط می کرد.
آمریکایی ها می توانند همین بلا را سر کشور ما بیاورند و حتی سیستم هاي پدافندي ما را قفل کرده و عملا کشورمان را زمین گیر

 
کنند، اما مجاهدت هاي علمی دانشمندان ایرانی چنین اجازه اي را به آنها نمی دهد. 

 
اجراي پروژه هاي نیمه کاره از سوي پیمانکاران با تهاتر دارایی ها دولت 

باید کاري کنیم که قرارگاه خاتم الانبیاء که از دولت طلب دارد بتواند با استفاده از روش هاي مختلف اجرایی طلب خود را بگیرد و
مشکلات کشور را حل کند؛ ما نمی گوییم که دولت بایستی به قرارگاه خاتم الانبیاء پول بدهد، ولی وقتی دولت دارایی دارد می تواند
برخی سهام ها و یا مراکز را به قرارگاه خاتم الانبیاء بدهد که براي مثال می توانم به همین پالایشگاه ستاره خلیج فارس اشاره کنم که

 
در آن صورت قرارگاه می تواند به اندازه اعتبارات عمرانی کار کرده و پروژه اجرایی کند. 

در موضوع ارز و خودکفا شدن در محصولات کشاورزي و در موضوع 16 هزار واحد صنعتی کوچک و بزرگ که تعطیل است اطمینان

 
می دهم که می توانیم مشکلات را حل کنیم. 

بحث قرارداد راهبردي ایران و چین چند هفته اي است که فضاي عمومی کشور را تحت الشعاع قرار داده است؛ آیا این تفاهم در

 
مجلس بررسی خواهد شد؟ 

نیکزاد: در موضوع قرارداد چین هم به مردم اطمینان می دهم که طبق اصل 77 قانون اساسی حتماً بایستی این موافقت نامه، قرارداد



یا برنامه به مجلس آمده و در آنجا بحث و بررسی شود ضمن این که این مجلس هم این گونه نیست که ظرف مدت 20 دقیقه آن را
تصویب کند و چنین چیزي اصلاً امکان ندارد؛ در هیأت رئیسه و با حضور رئیس مجلس بحث هاي زیادي در این باره صورت گرفته و

 
بسیار حساس هستیم، اما از آن طرف هم نباید بیفتیم. 

 
آمریکا از قرارداد ایران و چین عصبانی خواهد شد 

آمریکا حتماً از این قرارداد عصبانی خواهد شد که جمهوري اسلامی بتواند با چین در زمینه هاي مختلف همکاري داشته باشد و
بتوانیم نفت خود را بفروشد و کارهاي زیربنایی و تکنولوژي و صنعتی، کارهاي گردشگري و فناوري خودرو انجام دهد، اجازه دهید در

 
این باره با توجه به تأکید رئیس مجلس با دقت موضوع را پیش ببریم. 

ما به مردم اطمینان می دهیم که آنها باور داشته باشند که ما این موضوع را بررسی خواهیم کرد؛ رسانه ها هم در این باره وظایف
مهمی را برعهده دارند. نمایندگان مجلس که نوکر مردم و خدمتگزار آنان هستند موضوع قرارداد با چین را بررسی دقیقی کرده و
موشکافانه آن را بررسی خواهد کرد؛ چرا که خیلی از نمایندگان مجلس رزمنده، آزاده، خانواده ایثارگر یا استاد دانشگاه و متخصص در

 
یک علوم خاص یا دلداده این انقلاب هستند. 

 
مجلس یازدهم کمیسیون محور است 

من به عنوان عضو کوچک مجلس شوراي اسلامی این پیام را می دهم که باید امورات مردم را به معناي واقعی تأمین شده و مشکلات
رفع شود، اما دولت باید رویه خود را تغییر دهد؛ چرا که مجلس و نمایندگان آن هم تغییر اساسی کرده اند؛ ما براي مجلس دهم

 
احترام قائلیم اما مجلس یازدهم، مجلس دهم نیست. 

ما هم اکنون در مجلس فقط دو روز صحن علنی در روزهاي یکشنبه و چهارشنبه داریم؛ بناي مجلس یازدهم کمیسیون محور بودن

 
آن است تا حرف هاي تخصصی و کارشناسی در آنجا زده شود. 

در صحن علنی مجلس ممکن است هر نماینده اي زمان زیادي براي صحبت در نظر بگیرد که با این حرف ها کار مردم و مشکلات
رفع نخواهد شد. بلکه باید کار کارشناسی و ارزشمند در کمیسیون ها انجام شود و سپس نتیجه آن به صحن علنی براي تصمیم گیري

 
نهایی ارجاع شود. 

 
مجلس در برابر دولت تا حدي صبر دارد 

هم اکنون هر کمیسیون سه موضوع اضطراري مردم را در دستور کار خودش قرار داده است تا ما بتوانیم 13-12 موضوع اساسی که

 
مقام معظم رهبري بر آن تأکید کردند را حل و فصل کنیم. 

با آنکه مقام معظم رهبري فرموده اند که فرهنگ مظلوم واقع شده است، اما با توجه به مشکلات فعلی اولویت ویژه اي در شرایط فعلی
براي اقتصاد، معیشت و گرانی و تورم قائل شده ایم. اما با توجه به متخصصین بسیار خوبی که در کمیسیون فرهنگی حضور دارند،
انتظار رفع مشکلات این حوزه را هم داریم. ما بایستی معیشت، اقتصاد، گرفتاري مردم و غذاي آنان و ازدواج جوانان و تأمین مسکن

 
آنان را و در مجموع در بحث کلان عبور از گرفتاري کرونا و تأثیر آن بر اقتصاد ایران را رفع کنیم. 



مجلس تا حدي صبر دارد و عملا دیگر نمی توانیم از ابزارهاي قانونی خود استفاده نکنیم. در حالی که مجلس نماینده محور است؛

 
مجلس دستوري اداره نمی شود؛ چرا که این مجلس نماینده محور است. 

آیا مشکلات کشور نظیر اقتصاد، تورم و مسکن تاثیري بر کاهش مشارکت مردم در انتخابات اخیر داشت؟ مجلس و دولت چه

 
راهکارهایی براي برون رفت از این معضلات دارند؟ 

نیکزاد: همکاران من در کمیسیون اقتصادي طرح مالیات بر خانه هاي خالی را به صحن علنی ارائه کرده اند، اما ما در کمیسیون
عمران بسته ویژه اي که شامل زمین، مالیات ها، نظام مهندسی، مسکن، شهرداري ها، تاسیسات زیربنایی، واگذاري زمین، تسهیلات
و... است را که کامل تر از قانون ساماندهی و حمایت از تولید و عرضه مسکن که در سال 87 تصویب شده است، آماده ارائه به صحن
علنی داریم. همکاران من فقط یک موضوع را به عنوان مالیات بر خانه هاي خالی را از این بسته ویژه بیرون کشیده اند، اما ما دریافت
مالیات از زمین هاي بایر، مالیات بر معاملات مکرر، مالیات بر خانه هاي لوکس، مالیات بر آورده اي که در مسکن وجود دارد را

 
همزمان با هم پیگیري خواهیم کنیم. 

 
بدن قوي ایران، کرونا را شکست می دهد 

عقلا و بزرگان مجلس می خواهند دست به دست یکدیگر داده و امر مقام معظم رهبري را که هر کس استنباطی از آن دارد را

 
عملیاتی کرده و کارها را پیش ببریم، اما دولت و وزرا بدانند که مجلس و کمیسیون هاي آن تا یک حدي صبر دارند. 

به صورت میانگین 42 درصد در انتخابات مجلس مشارکت مردمی داشته ایم اما استنباط من آن است که حدود 60 درصد باقیمانده
ملت ایران هم منتظر هستند تا عملکرد مجلس فعلی را ببینند؛ مردم، ما را به مجلس نفرستادند که در آنجا بنشینیم که اگر این گونه

 
بود نمایندگان دوره قبلی مجلس هم بودند که این کار را انجام دهند. 

طبق فرمایش مقام معظم رهبري کشور هم اکنون مریض است که بیماري کرونا دارد اما در برابر مریضی، قدرت و بنیه قوي بدنی هم

 
دارد و آنها که این گونه هستند قطعا کرونا را شکست خواهند داد. 

 
هیچ جا نگفته ام فقط نان و ماست میخورم 

ما باید با وجود حجم زیادي از سرمایه در کشور به سمت حذف قاچاق رفته و در بخش هاي مختلف، نظام مالیاتی را عملیاتی کرده و

 
بکوشیم فاصله طبقاتی و رانت را حذف کنیم که در آن صورت مردم در کنار یکدیگر زندگی مطلوبی خواهند داشت. 

من هیچ جا نگفته ام که نان و ماست می خورم و قطعا در منزلم بهتر از این نعمات خداوند را میل می کنم، ولی برخی ها به دنبال
حاشیه سازي هستند. این در حالی است که حتی یک نماینده هم در مجلس از من سؤال نکرد که شما نان و ماست می خورید؟ با
آنکه من هر روز در مجلس حاضر بوده و حتی اکثر روزهاي تعطیل هم به آنجا می روم، لذا این حرف و شایعه اي که براي من ایجاد
شده بود نه بین نمایندگان مجلس جایگاهی پیدا کرد و نه براي مردم سؤال ایجاد شده بود؛ هر چند که در کشورمان برخی مردم

 
وجود دارند که حتی نان و ماست هم براي خوردن پیدا نمی کنند که حق آنان اینگونه نیست. 

یکی از تذکرات مکرر مقام معظم رهبري در طول سال هاي اخیر موضوع کنار گذاشتن طرح هاي کاهش جمعیت و افزایش زاد و ولد
است که متاسفانه مسئولین گام هاي عملیاتی در این باره بر نداشتند؛ کاهش جمعیت یعنی کاهش نیروي کار و جوانی؛ چرا به این



 
مهم بی توجه هستیم و بیمه ها درباره درمان زوجین نابارور به وظایف شان عمل نمی کنند؟ 

نیکزاد: مقام معظم رهبري در مورد تحول مباحثی را فرموده اند که این تحول در علم و فناوري و تحولاتی که تا حدودي در زیرساخت
ها انجام شده است و به تحولات در عرصه هاي سیاسی هم اشاره کردند ، ضمن این که تحول در عدالت اجتماعی را هم تأکید کردند
و وقتی به موضوع جمعیت رسیدند به نظرم اعلام کردند که تحولی که باید در این موضوع انجام شود نشده است و غصه دار است و

 
فرمودند باید این تحول عملیاتی شود. 

 
پرداخت یارانه نوزادان به شرط داشتن منابع یعنی بداخلاقی 

وقتی می گوییم مجلس تا حدي صبر دارد و انتظار می کشد به همین دلیل است؛ اخیراً مصوبه اي در هیأت وزیران در مورد یارانه

 
نوزادان داشتیم و اعلام کردند که پرداخت یارانه به متولدین جدید منوط به اعتبارات لازم است که معناي این مصوبه یعنی بداخلاقی. 

حتماً مجلس این موضوع را رد کرده و با آن برخورد خواهد کرد، چون طبق سیاست هاي کلی ابلاغی مقام معظم رهبري، عالم و آدم
می دانند که جمهوري اسلامی ایران به دنبال آن است که پیر نشود و جمعیتش جوان باقی بماند. در جلسه اخیر ویدئو کنفرانسی
مقام معظم رهبري با نمایندگان مجلس در این باره فرمودند که کسانی که می گویند جمعیت ایران باید کم باشد اشتباه می کنند؛

 
جوانی یکی از نعمات خداوند است. 

 
انتقاد از پول زیاد گرفته شده در طرح تحول سلامت 

دوستان من در وزارت بهداشت علی رغم این که پول قابل توجهی براي اجراي طرح تحول سلامت گرفتند ولی به جایی هم نرسید و
متاسفانه کم کاري کردند؛ یکی از بحث هایی که هم اکنون در موضوع جمعیت در مجلس در حال کار بوده و بررسی می شود مربوط
به طرح خانواده و جمعیت است که در کمیسیون فرهنگی است. مقام معظم رهبري اخیراً هم در باره افزایش جمیعت نکاتی را مطرح

 
کردند. 

یک فردي گفته بود که اگر بنا دارید کشوري را نابود کنید اگر سه جا را مورد هدف قرار دهید آن مملکت از بین خواهد رفت؛ خانواده،
عالمان و معلمان این سه بخش هستند که اگر معلمان از بین بروند تربیت و نسل تحت الشعاع قرار می گیرند. اگر عالمان و
دانشمندان ترور شوند، علم و فناوري در آنجا تحت تأثیر قرار می گیرد، اگر بنیان خانواده هم مورد هدف قرار گیرد جمعیت در آن

 
کشور نابود خواهد شد. 

 
کارنامه غیرقابل قبول وزارت بهداشت در لزوم افزایش جمعیت 

اولویت اول مجلس معیشت و دغدغه گرانی و اقتصاد است، اما یکی از اولویت هاي اضطراري کمیسیون فرهنگی و حتی مجلس،
خانواده و جمعیت است؛ خانواده مقدس ترین نهاد اجتماعی است و بر همین اساس مجلس باور دارد که خانواده مهم ترین نهاد

 
اجتماع است و بر همین اساس باید تقویت شود و به همین دلیل برنامه هاي خاصی براي این کار در نظر داریم. 

بر اساس تاکیدات مقام معظم رهبري باید مشوقات لازم در وزارت بهداشت براي افزایش جمعیت در دستور کار قرار گیرد. وزارت
بهداشت کارنامه قابل قبولی در مورد موضوع افزایش جمعیت و یا حمایت بیمه ها از زوجین نابارور نداشته است، ضمن این که افزایش
ناباروري در جامعه کم کم در حال تبدیل شدن به یک معضل است به طوري که برخی آمارها تعداد زوجین نابارور را بین 20 تا 25



 
درصد عنوان کرده اند که مشخص نیست که به موضوعات غذایی بازمی گردد و یا مشکلات پزشکی و یا تغییرات نسلی؟ 

 
در برجام نه سیب و گلابی دیدیم و نه باز شدن سوئیفت بانکی 

وزارت بهداشت متولی درمان زوجین نابارور بوده و باید سیاست هاي حمایتی بیمه ها را در این زمینه تقویت کرده و یا اصلاح کند.
این در حالی است که وزارت بهداشت در این زمینه اعتبارات زیادي را در اختیار داشت که مشخص نیست این اعتبارات چه شده

 
است؟ 

دولت آقاي روحانی به دو موضوع برجام و طرح تحول سلامت می بالید در حالی که ما در طرح سلامت تحولی را نمی بینیم. در برجام

 
هم نه سیب و گلابی آن را دیدیم و نه سوئیفت بانکی باز شد و نه شاهد آفتاب تابان آن بودیم. 

وضعیت افسارگسیخته بازار و عدم نظارت دولتمردان بر آن صداي مردم را درآورده است؛ چرا بخش هاي مختلف قوه مجریه به وظایف

 
شان در قبال تولید و صادرات و واردات و نظارت مستقیم بر آن عمل نمی کنند؟ 

نیکزاد: متأسفانه ما شاهد فرماندهی در بحث اقتصادي نیستیم؛ وقتی 14 نفر در ستاد تنظیم بازار کنار یکدیگر می نشینند، یک
فرمانده باید به صورت واحد آنها را با هم هماهنگ کرده و تصمیم گیري کند. اما ما فرماندهی را نمی بینیم و به هر وزیري می گوییم
بهانه اي می آورد. به وزیر تولیدکننده می گوییم می گوید من تنظیم گر بازار نیستم، در حالی که اصلاً مشخص نیست تنظیم گر بازار

 
کیست؟ 

 
ستاد تنظیم بازار فرمانده ندارد 

ارزهایی که با هزار مصیبت به دست می آید باید مشخص شود به کجا می رود؟ 4 میلیارد و 721 میلیون دلار بر اساس گزارش رسمی
دیوان محاسبات مشخص نیست چه شده است؛ البته گم نشده است و نباید کسی آدرس غلط بدهد. حداقل آن است که این دلارها

 
اگر میل نشده، حیف که شده است. 

دوستان دولت اعلام کردند که 27 میلیارد دلار از ارز حاصل از صادرات در سال هاي 97 و 98 هنوز به کشور بازنگشته است و آشفته
بازار فعلی قیمت ارز را باعث شده است. 25 میلیارد دلار از این مبلغ مربوط به سال 97 است و اگر دولت در 2 سال گذشته پیگیري
بهتري می داشت، شاهد بسیاري از مشکلات کنونی نبودیم؛ وزارت صمت در شرایط فعلی یا باید فرمانده باشد و یا این که یک نفر

 
فرمانده اصلی ستاد تنظیم بازار باشد تا بتواند هماهنگی لازم را در دولت ایجاد کند. 

 
عدم رصد ارزهاي اعطایی 

ارزي که براي کالاهاي خاص به خصوص از سوي وزارت صمت داده می شود، باید از سوي این وزارتخانه و نهادهاي ناظر رصد شود و

 
بدانند به چه کسی داده اند و آیا جنس و کالایی وارد شده است یا خیر؟ 

16 هزار کارگاه صنعتی بزرگ و کوچک تعطیل است؛ این در حالی است که 900 هزار میلیارد تومان تسهیلات داده شده که امسال
این رقم به 1100 هزار میلیارد تومان می رسد که باید مشخص شود این تسهیلات به کجا داده شده است؟؛ این در حالی است که این

 
تسهیلات نه بخش مسکن را نجات داده، نه کشاورزي و نه صنعت را . 



اصلاح امور، تعیین فرماندهی، رصد، پایش و پیگیري، باور داشتن به این موضوع که ما می توانیم از موضوعات اساسی فعلی کشور

 
است. 

ظرفیت هاي بسیار خوبی در کشورمان وجود که اگر نگاه به داخل و عزم دولت بر استفاده از آن باشد می توانیم از گردنه مشکلات
عبور کنیم؛ آیا دستی در کار است که همچنان نیازهاي کشور به خارج بوده و واردات محور باشیم؟ در زمینه صنعت خودرو وضعیت به

 
مراتب بغرنج تر از کارهاي دیگر است. 

نیکزاد: من اخیراً جلسه اي را بین دانشگاه و وزارت صمت در موضوع خودروسازي برگزار کردم؛ دانشگاه ادعا دارد که می توانم
خودروي ملی تولید کنم و پلتفرم آن را بسازم. وزارت صمت هم رغبت خود را نسبت به این موضوع نشان داد، ولی هر چه جلوتر می
رویم متوجه می شوم که خودروسازان مشکل اساسی دارند و مشخص نیست که چرا باور ندارند ما با نگاه به درون می توانیم مشکلات

 
را حل کنیم و متأسفانه باور و نگاهشان به بیرون است، در صورتی که باید بساط این عده جمع شود. 

 
دولت باید به استانداران اختیار بدهد 

مصرف مان در عرصه هاي مختلف کشور مشخص است و می دانیم چه تعداد لوازم خانگی در هر سال می خواهیم و میزان مصرف
پروتئین سفید و قرمز، سیب زمینی، برنج و روغن مشخص است و در مجموع همه امورات لازم تولیدي و مصرفی مان روشن است.
میزان درآمدهاي ارزي و مصارف ارزي مان هم مشخص است، لذا دولت باید با برنامه ریزي لازم این موارد را تخصیص دهد و موضوع

 
را رصد کند. اما ما وقتی که بنا داریم ارز را بدهیم، این کار را می کنیم اما پیگیري لازم براي واردات جنس و کالا صورت نمی گیرد. 

دولت باید به استانداران هم اختیارات لازم بدهد و تسهیلات هم به آنها بدهد. ضمن این که لیست پروژه هاي ناتمام هم مشخص شود،
همچنین پروژه هاي متوقف هم مشخص شود. همچنین جلسات مستمر هم براي تعیین تکلیف آن برگزار شود و هر استانی که
توانست اشتغال خود را با فعال کردن کارگاه هاي نیمه فعال و تعطیل افزایش دهد، خدمات بیشتري را دریافت کند، در غیر این

 
صورت جزایر جدا از هم نمی تواند کار را پیش ببرد. 

 
دولت بازار را رها کرده است 

همچنین بعد از کش و قوس هاي متعدد الحاق شرکت بازرگانی دولتی ایران از وزارت جهاد به وزارت صمت باید این را بگویم که فعلا

 
که این شرکت در اختیار وزارت صمت است، لذا مسؤولان این وزارتخانه باید با همه قوا کار خود را پیش ببرند. 

انتقادي که به دولت وارد است این است که می گوییم چرا بازار را تنظیم نکرده اید که در پاسخ به ما می گویند چون وزارت بازرگانی
وجود ندارد، ولی مگر زمانی که وزارت بازرگانی داشتیم بازار تنظیم بود؟ در حال حاضر وزارت صمت باید مسلط و دقیق کار بازار را

 
پیش ببرد. 

 
دولت با ظرفیت هاي داخلی مشکلات را حل نمی کند 

چرا دولت با استفاده از ظرفیت هاي داخلی مشکلات را حل نمی کند، وقتی پاي درد دل بخش خصوصی می نشینیم گلایه هاي
بسیار شدیدي از دولت و وزارتخانه ها دارند، آنها به ما می گویند چرا دولت ما را به بازي نمی گیرد و از ظرفیت و پتانسیلی که داریم



 
استفاده نمی کند در حالی توان رفع مشکلات را داریم. 

در بخش کشاورزي، مسکن، صنعت، تولید غذا، فعال شدن کارگاه هاي نیمه فعال و یا تعطیل امکان تغییر رویه را داریم به شرطی که

 
عزم و اراده وجود داشته باشد. 

حکایت افراد یا شرکت هایی که در سال 97 حجم زیادي ارز براي واردات کالاهاي اساسی گرفتند ولی عملا نه ارز را پس دادند و نه
جنسی آوردند دردآور است؛ رئیس دیوان محاسبات هم به فسادهاي این حوزه اشاره کرد که باید 3 قوه با مسببین آن برخورد قاطع

 
کنند؛ چرا عده اي به دنبال خیانت به مردم کشورشان هستند؟ 

نیکزاد: مجلس یازدهم می گوید کسانی که ارزها را گرفته اند چرا پس نمی دهند؟ ضمن این که چه کسانی هستند که گرین کارت
داشته و یقه سفید هستند و دولت چرا اسامی آنها را اعلام نمی کند و چرا کسانی که از حد قابل توجهی بالاتر ارز گرفته اند را جلوي
دیوار قرار نداده و با آنها برخورد تند قضایی نمی کنند؟ چرا اسامی آنها را نمی دهند و دولت نمی خواهد از آنها شکایت کند؟ متأسفانه
با بخشی از ارزهایی که براي واردات کالاهاي اساسی داده شده است غذاي سگ و گربه و دسته بیل وارد کرده اند. متأسفانه منابع
ارزي زیادي از سوي دولت تلف شده است، ضمن این که عدم حضور فرمانده واحد هم آسیب هاي زیادي به کشورمان زده است،
همچنین پیگیري هاي لازم را انجام نداده ایم و متأسفانه با یقه سفیدها و سفارش شد گان هم برخورد قضایی لازم را نمی کنیم.
همچنین دولت با برخی از کشورها که بایستی تعامل می کرد، نکرده است و با یک اتفاق کوچک دوستان قدیمی خود را از دست می

 
دهیم، گویا که دولت فکر کرده وقتی برجام آمد باید رفقاي قدیمی اش را فراموش کند. 

 
برگزاري 16 جلسه هیات رئیسه و روساي کمیسیون ها براي بسته ویژه اقتصادي مجلس 

ما به دنبال گسترش ریل در ایران بودیم که باید مسئولان توضیح دهند چه شد؟ باید در مورد برخی وعده ها روزشمار گذاشت و براي

 
مثال 6 ماه بعد از آن که مسئول آن وعده را اعلام کرد سوال کنیم که چه شد؟ 

از عمده ترین رمز موفقیت یک مدیر پیگیري اوست و آن مدیر هم باید مسئولیت پذیر باشد و بداند حرفی که می زنند مسئولیت دارد.

16 جلسه ویژه و مستمر در مورد بسته اقتصادي که رئیس مجلس آن را اعلام کردند با حضور اعضاي کمیسیون برنامه و بودجه و
اقتصادي برگزار شده و پس از مباحث زیاد جزئیات آن از سوي آقاي قالیباف عنوان شد که این کار طبق اصل 75 قانون اساسی است
و می خواهد آن را به دولت ارائه دهد تا مشکل معیشت مردم حل شود ضمن اینکه دولت هم باید با اقبال فراوان این گزارش را بگیرد

 
و بررسی کند و براي اجرا آماده کند. 

 
صبر مجلس در برابر دولت تا چه حدي است؟ حاشیه امن قوه مجریه را تا چه زمانی می دانید؟ 

نیکزاد: استنباط من از فرمایشات رهبر معظم انقلاب آن بود که نباید حتی یک لحظه براي خدمت به مردم در مجلس از دست برود
زیرا مجلس در راس امور است و باید قدر خود را دانسته و پاك، کارشناس و فعال بماند زیرا این مجلس مظهر امید مردم و انتظار آنان

 
است. 

 
هیئت رئیسه به دنبال سوال و استیضاح رئیس جمهور نیست 



دولت نباید بعد از فرمایشات اخیر مقام معظم رهبري در ارتباط ویدیو کنفرانسی با نمایندگان مجلس بخوابد و احساس کند حاشیه
امن دارد لذا باید تا آخرین ساعات و روز کار کند ضمن اینکه مجلس هم حق سوال و تفحص داشته و نمی تواند توهین کرده و از

 
شرع و قانون خارج شود؛ دولت هم باید پاسخگو باشد. 

در مجلس برخی گروه ها به دنبال سوال و استیضاح از رئیس جمهور بودند اما ما به عنوان هیئت رئیسه به دنبال این قضیه نیستیم اما
صبر هم حدي دارد؛ اگر دولت رویه خود را تغییر دهد و دست در دست هم دهند و مشکلات مردم که اولویت بندي شده و اقتصاد و
معیشت و فرهنگ مهم ترین آنهاست را دنبال کنند ولی اگر کلید مملکت را به دست قاسم سلیمانی ها بدهند حتماً ریالی جابه جا

 
نخواهد شد. 

 
رویه دولت باید عوض شود 

از اعضاي دولت هاي نهم و دهم 46 نفر بین نمایندگان مجلس با عناوین مانند معاون رئیس جمهور، وزیر و معاون وزیر، استاندار و

 
فرماندار و معاونین آنها و مدیران کل حضور دارند همچنین 110 نفر از نمایندگان مجلس یازدهم هم سبقه قانونگذاري دارند. 

اگر مجلس و دولت دست در دست هم بدهند می توان با همراهی هر سه قوه مشکلات را حل و فصل کرد که بر همین اساس باید
رویه دولت عوض شود در حالی که رویه مجلس فعلی با اتمام مجلس پیشین تغییر کرده است لذا اگر دولت رویه خود را عوض کند به

نفع خود و کشور است.



هشدار استاندار آذربایجان غربی به بانک هاي خصوصی نسبت به اعطاي

تسهیلات

منبع: روزنامه تجارتشماره خبر:  189  |  تاریخ: 1399/04/30

استاندار آذربایجان غربی گفت: درصورتی که بانک هاي خصوصی 50 درصد از منابع خود را براي متقاضیان استانی پرداخت
نکنند، اجازه فعالیت این بانک ها را در استان نمی دهیم.

به گزارش خبرگزاري فارس از ارومیه محمدمهدي شهریاري در سومین جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومت استان، با انتقاد
شدید از روند اعطاي تسهیلات بانکی توسط بانک هاي خصوصی در استان، اظهار داشت: متاسفانه علیرغم تذکرات قبلی بانک هاي
خصوصی بخش قابل توجهی از منابع جمع آوري شد در استان را در خارج از استان صرف می کنند که این مسئله براي استان قابل

 
قبول نیست. 

وي با اشاره به اینکه بانک هاي خصوصی هیچ نقشی در روند توسعه استان ندارند، ادامه داد: درصورتی که بانک هاي خصوصی 50

 
درصد از منابع خود را براي متقاضیان استانی پرداخت نکنند، اجازه فعالیت این بانک ها را در استان نمی دهیم. 

محمدمهدي شهریاري در بخش دیگري از سخنان خود به روند اجراي طرح هاي و پروژه هاي اقتصاد مقاومتی در استان اشاره کرد و
گفت: خوشبختانه پروژه هاي اقتصاد مقاومتی در استان با پیشرفت خوبی اجرا می شوند و با تامین اعتبار لازم براي اجراي این طرح

 
ها ، پروژه هاي اقتصاد مقاومتی استان تا پایان سال به بهره برداري می رسند. 

وي اظهار داشت: از مدیران دستگاه هاي اجرایی نیز انتظار می رود با پیگري هاي مستمر، روند اجرا و تامین اعتبار پروژه هاي اقتصاد

 
مقاومتی در استان  را رصد کنند تا این طرح ها در زمان اعلام شده به بهرداري برسند. 

محمدمهدي شهریاري همچنین با انتقاد از تخصیص نیافتن اعتبار کامل تسهیلات اشتغال پایدار توسط وزارت تعاون کار و رفاه
اجتماعی و اهمیت تخصیص کامل این اعتبار و تاثیر آن در ایجاد فرصت هاي اشتغال در استان، از مدیران این وزارتخانه خواست تا

 
روند پرداخت کامل این تسهیلات به استان را پیگیري کنند. 

استاندار آذربایجان غربی با اشاره به موافقت ستاد ملی با پیشنهاد ستاد استانی مبنی بر کاهش تجمعات اداري و استفاده از ظرفیت
دورکاري کارکنان گفت: دستگاه هاي اجرائی می توانند از یک سوم ظرفیت کارکنان به صورت دورکاري استفاده نمایند. اولویت اول با

 
کارکنان بالاي 60 سال، کارکنان داراي بیماري هاي زمینه اي و بانوان داراي فرزند شیرخوار است. 

شهریاري همچنین با تاکید بر صرفه جویی مصرف برق توسط مردم و دستگاه هاي اجرایی استان گفت: هفته پیش رو یکی از روزهاي

 
گرم سال را خواهیم داشت که امیدواریم با صرفه جویی برق شاهد قطعی برق در استان نباشیم. 

انتهاي پیام/



رئیس بنیاد شهید وارد خراسان جنوبی شد

منبع: روزنامه تجارتشماره خبر:  190  |  تاریخ: 1399/04/30

معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران صبح امروز طی سفري یک روزه وارد استان خراسان جنوبی شد.

به گزارش خبرنگار دفاع پرس از بیرجند، «سعید اوحدي» معاون
رئیس جمهوري و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران صبح امروز طی
سفري یک روزه وارد فردوگاه بین المللی شهید کاوه بیرجند شد و
مورد استقبال استاندار خراسان جنوبی، مدیرکل بنیاد شهید و امور

 
ایثارگران استان و جمعی از مسئولان قرار گرفت. 

رئیس بنیاد شهیددر بدو ورود براي اداي احترام به مقام شهدا به

 
گلزار شهداي بیرجند رفت. 

وي در این سفر یک روزه ضمن دیدار با نماینده ولی فقیه و امام جمعه بیرجند و همچنین استاندار، با تعدادي از خانواده هاي شهدا و

 
ایثارگران استان نیز ملاقات خواهد داشت. 

مهم ترین برنامه پیش بینی شده براي این سفر معاون رئیس جمهور، انعقاد تفاهم نامه احداث مسکن و ایجاد اشتغال براي جامعه
ایثارگران استان است که طی این سفر تفاهم نامه احداث یک هزار و 700 واحد مسکونی ایثارگران با استانداري خراسان جنوبی

 
منعقد خواهد شد. 

انتهاي پیام/



رییس بانک مرکزي : منتظر بازگشت آرامش به بازار ارز باشید

منبع: روزنامه تجارتشماره خبر:  191  |  تاریخ: 1399/04/30

رئیس کل بانک مرکزي گفت: بازار ارز دچار نوسان شده است که با اقدامات در دست اجرا، به تدریج و در روزهاي آینده به
آرامش خواهد رسید.

به گزارش سرویس اقتصادي جام نیـوز،  رئیس کل بانک مرکزي در یادداشتی اینستاگرامی اظهار کرد: این روزها بنا به دلایلی
که مشخص است، و قبلا نیز اعلام کرده بودم، بازار ارز دچار نوسان شده است. با اقدامات در دست اجرا به تدریج و در روزهاي آینده

 
بازار ارز به آرامش خواهد رسید. 

 
  

عبدالناصر همتی گفت: این تصور که بانک مرکزي و دولت براي کنترل بازار ارز اقدامی نمی کنند، یا اینکه تصور می شود براي تامین

 
کسري و یا دلایل دیگر، نرخ ارز را بالا می برند، بی اساس و یک برداشت و تصور کاملا اشتباه است. 

 
  

وي افزود: دستورالعمل جدید در خصوص نحوه برگشت ارز به چرخه اقتصاد و تامین ارز واردات کشور، چند روزي است عملیاتی شده
است. در این دستورالعمل، عملا زمینه اي براي ایجاد تراکم غیر عادي تقاضا و نیز سوءاستفاده از آن باقی نمی ماند. به همین دلیل
متاسفانه در مقطع دو هفته اخیر، در کنار تعلل برخی صادرکنندگان براي عرضه ارز خود، برخی از سودجویان در صدد فروش ارز به

 
واردکنندگان به نرخهاي نامتعارف بوده اند. 

 
  

همتی ادامه داد: به واردکنندگان محترم توصیه می کنم که چند روزي را تحمل کرده و از چند روز آینده، به تدریج نیاز خود را از
سامانه نیما تامین نمایند. از صادرکنندگان محترم نیز انتظار می رود در فرصت چندر وز باقیمانده از فرصت ایفاي تعهد، ارزهاي خود

 
را با نرخ هاي منطقی در بازار عرضه کنند تا خریدار لازم را داشته باشد. 

 
  

رئیس کل بانک مرکزي گفت: از صادرکنندگان عزیزي که تا امروز با برگرداندن ارز در خدمت تولید و اشتغال کشور بوده اند، قدردانی
می کنم. مردم عزیز مطمئن باشند بانک مرکزي براي ساماندهی بازار ارز و اعاده ثبات، و برگشت به نرخ هاي تعادلی تمام تلاش خود

 
را به کارخواهد بست. 

 
  



 
ایران جیب 

2025



کشف 64 میلیارد ریال انواع کالاي قاچاق در استان البرز

منبع: روزنامه تجارتشماره خبر:  192  |  تاریخ: 1399/04/30

فرمانده انتظامی استان البرز از کشف 64 میلیارد و 200 میلیون ریال انواع کالاي قاچاق در اجراي اولین طرح سراسري مقابله
با قاچاق دام زنده، کالاي اساسی، گندم و آرد در استان البرز خبر داد.

سردار عباسعلی محمدیان، فرمانده انتظامی استان البرز، امروز در گفت وگو با خبرنگار فارس در کرج، گفت: نخستین طرح
سراسري مقابله با قاچاق، با اولویت دام زنده، کالاهاي اساسی، گندم و آرد طی 48 ساعت گذشته با استفاده از حداکثر توان نیروهاي

 
پلیس در سطح استان البرز به اجرا درآمد. 

فرمانده انتظامی استان البرز بیان کرد: در این طرح 93 هزار و 596 قلم انواع کالاي قاچاق شامل، سوخت، موتور سیکلت، دام زنده،
ماینر و لوازم برقی کشف شد که بر اساس برآور اولیه کارشناسان ارزش ریالی این کالاها 64 میلیارد و 200 میلیون ریال تخمین زده

 
شد. 

محمدیان ادامهداد: در اجراي این طرح 7 متهم دستگیر، سه دستگاه خودرو حامل قاچاق توقیف، 4 انبار دپوي کالاي قاچاق پلمب و

 
7 فقره پرونده نیز تشکیل شد. 

وي در پایان با اشاره به نقش مردم در کنترل و مهار پدیده شوم قاچاق، تصریح کرد: قاچاق رابطه مستقیم با اشتغال و شرایط

 
اقتصادي مردم دارد از این رو طرح مقابله با قاچاق به صورت ویژه در استان البرز اجرایی می شود. 

انتهاي پیام/ج



کلنگ احداث دو واحد جدید پرورش مرغ گوشتی در دلگان به زمین زده شد

منبع: عصر هامونشماره خبر:  193  |  تاریخ: 1399/04/30

مدیر جهاد کشاورزي شهرستان دلگان صبح امروز در مراسم کلنگ زنی احداث واحدهاي جدید پرورش مرغ گوشتی گفت :در
حال حاضر در شهرستان دلگان یک واحد صنعتی پرورش مرغ گوشتی با ظرفیت جوجه ریزي 80 هزار قطعه جوجه در سال

فعالیت دارد و سالیانه 160 تن گوشت مرغ به بازار عرضه مینماید

به گزارش عصرهامون، شهناز رفعت پور،مدیر جهاد کشاورزي شهرستان دلگان صبح امروز در مراسم کلنگ زنی احداث واحدهاي
جدید پرورش مرغ گوشتی افزود: در حال حاضر در شهرستان دلگان یک واحد صنعتی پرورش مرغ گوشتی با ظرفیت جوجه ریزي 80

 
هزار قطعه جوجه در سال فعالیت دارد و سالیانه 160 تن گوشت مرغ به بازار عرضه می کند. 

وي بیان کرد: واحدهاي تولیدي جدید هر کدام ظرفیت پرورش 20 هزار قطعه جوجه در هر دوره را خواهند داشت وبا به تولید

 
رسیدن این دو واحد 320 تن به ظرفیت تولید گوشت مرغ شهرستان افزوده خواهد شد. 

این مقام مسئول ادامه داد: براي اجراي این طرح ها جمعا اعتباري بالغ بر 60 میلیارد ریال هزینه خواهد شد که از محل سرمایه

 
گذاري شخصی و تسهیلات صندوق کارآفرینی امید تأمین وپرداخت می شود. 

 
گفتنی در مراسم کلنگ زنی فرماندار و جمعی از مدیران دستگاه هاي اجرایی شهرستان حضور داشتند. 

انتهاي پیام/



تغییر در آیین نامه استخدامی اساتید

منبع: تابناكشماره خبر:  194  |  تاریخ: 1399/04/30

مشاور وزیر علوم از استفاده ایرانیان خارج از کشور به عنوان اساتید وابسته خبرداد و گفت: این بخش بعد از تصویب هیات امناي

 
وزارت علوم به آیین نامه استخدامی اعضاي هیات علمی اضافه می شود. 

به گزارش مهر، مسعود شمس بخش درباره تصویب آئین نامه اعضاي هیات علمی وابسته در شوراي معاونین وزارت علوم گفت: یک
بخشی از آیین نامه استخدامی اعضاي هیات علمی در خصوص به کارگیري اساتید وابسته است که براساس آن اعضاي هیات علمی

 
یک دانشگاه می توانند با یک دانشگاه دیگر هم همکاري کنند. 

وي با بیان اینکه این موضوع در آیین نامه استخدامی وجود داشته و استفاده می شود، افزود: ولی اخیراً یک بحثی مطرح شده بود که

 
ما بتوانیم از ایرانیان خارج از کشور به عنوان اساتید وابسته استفاده کنیم. 

 
مشاور وزیر علوم افزود: آیین نامه مذکور تکمیل شده و به آیین نامه استخدامی اعضاي هیات علمی اضافه می شود. 

وي افزود: از آنجا که آیین نامه استخدامی باید مصوب هیات امناي وزارت علوم باشد، در دستور کار هیات امنا قرار گرفته و سپس به

 
دانشگاه ها ابلاغ می شود. 

به گزارش مهر، اخیراً حسین سالار آملی قائم مقام وزیر علوم در امور بین الملل نیز از صدور پروانه کار موقت ویژه محققان خارجی در
داخل کشورمان خبر داد و گفت: مهمترین و بهترین نیروي کاري که دنیا در حال رقابت براي جذب آن است، نیروهاي فکري و مغزي

 
هستند، نیروهایی که بتوانند در سطح دانشگاه تحقیق و نوآوري کرده و بتوانند کشور را پیش ببرند. 

وي ادامه داد: کشورهایی متعددي در سطح دنیا هستند که بعد از جنگ جهانی دوم به دنبال جذب نیروهاي متفکر کشورهاي دیگر
هستند، این کشورها به نیروهاي متفکر کشورهاي دیگر امکانات داده و از توانمندي فکري آنها استفاده می کنند و در واقع آنان

 
کارکنان فکري هستند که می توانند به دلیل فکر و اندیشه اي که دارند یک جامعه را به حرکت وادارند. 

قائم مقام وزیر علوم در امور بین الملل افزود: ما نیز در کشورمان براي جذب افراد برجسته علمی دنیا دچار یک سري مشکلاتی بوده و

 
ضعف هایی داشتیم، امکان ارائه مجوز کار به آنها در حد محدودي بوده و پیچیدگی زیادي داشت. 

وي ادامه داد: با انعقاد تفاهم نامه اي که بین وزارت علوم تحقیقات و فناوري و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی صورت گرفت از این
پس دانشگاه ها می توانند براي جذب افراد خارجی در داخل کشور پول بپردازند و براي آنها درخواست ویزاي طولانی مدت داشته

 
باشند و شرایط زندگی در ایران را براي آنها فراهم کنند. 

سالار آملی خاطرنشان کرد: کشورهاي مسلمان و همسایه بسیار مایل هستند که شرایط حضورشان در ایران فراهم شود و به صورت



 
فرصت مطالعاتی، استاد راهنماي وابسته و پسا دکتري در کشور ما کار کنند. 

وي ادامه داد: قبلاً براي پرداخت حقوق و ویزاي دراز مدت محققان خارجی با مشکلاتی روبرو بودیم که با توافقی که در سطح وزراي
علوم و تعاون، کار و رفاه اجتماعی صورت گرفت این مشکل حل شد و تفاهم نامه اي در این زمینه به امضاي قائم مقام وزیر علوم در

امور بین الملل و معاون توسعه و کارآفرینی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی رسید.



پرداخت بیش از 9 میلیارد ریال اعتبار براي طرح هاي پژوهشی

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  195  |  تاریخ: 1399/04/30

طی دو سال اخیر، 9 میلیارد ریال اعتبار براي طرح هاي پژوهشی استان چهارمحال و بختیاري پرداخت شده است.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
شهرکرد، علی شهریارپور رئیس سازمان مدیریت و برنامه
ریزي چهارمحال و بختیاري گفت: طرح هاي پژوهشی
مصوب در استان طی دو سال اخیر تاکنون از 9 میلیارد و

 
809 میلیون ریال اعتبار برخوردار شدند. 

او افزود: تغییر الگوي کشت محصولات زراعی، مطالعه و بررسی علل کاهش عملکرد و بازده اقتصادي باغات استان در حاشیه زاینده
رود، دستیابی و تولید نهال سالم و مقاوم به خشکی، طرح شناسایی ظرفیت هاي اکوتوریستی استان، شناسایی موانع کارآفرینی و

 
اشتغال و ارائه راهکار هاي لازم به منظور ورود جوانان استان به بازار کار از جمله این طرح ها به شمار می رود. 

 
بیشتر بخوانید 

- اختصاص اعتبار به منظور اجراي طرح هاي پژوهشی شهریارپور اضافه کرد: بررسی فرصت ها و چالش هاي تجارت مجازي در
استان، راهکار هاي جلب و توسعه مشارکت هاي مردمی در حوزه کاهش آسیب هاي اجتماعی، مطالعه مناطق بوم گردي در مناطق
روستایی، تدوین مدل توسعه گردشگري مذهبی با تأکید بر بقاع متبرکه، طراحی و ساخت واکسن اختصاصی بیماري VHS در ماهی

قزل آلاي استان از دیگر اولویت هاي پژوهشی استان است.



انجام آموزش هاي ضمن خدمت کارکنان شهرداري توسط مرکز علمی

کاربردي

منبع: روزنامه پیام سپیدارشماره خبر:  196  |  تاریخ: 1399/04/30

با توجه به پتانسیل هاي موجود در دانشگاه انجام آموزش هاي ضمن
خدمت کارکنان شهرداري توسط اساتید مرکز علمی کاربردي

 
شهرداري انجام شود. 

سارا دشت گرد در نطق پیش از دستور دویست و پنجمین جلسه
رسمی شوراي شهر کرج با اشاره به بازدید از دانشگاه جامع علمی و

کاربردي شهرداري کرج اظهارداشت: به روزسازي و کیفیت بخشی نیاز دوره هاي ضمن خدمت کارکنان شهرداري است در این راستا
با وجود دانشگاه جامع علمی کاربردي شهرداري کرج پیشنهاد می شود آموزش ضمن خدمت کارکنان توسط این مرکز انجام شود.این
مسئول در شوراي اسلامی شهر کرج افزود: موقعیت مکانی این دانشگاه که در محله قدیمی واقع شده است و ورودي آن از سمت
کوچه اي از داخل محل انجام می شود با یک اصلاحی می تواند درب ورودي دانشگاه تغییر و از سمت پارك در نظر گرفته شود تا
ساختمان آن نمایان و در معرض دید عموم قرار گیرد.دبیر دوم شوراي اسلامی شهر کرج به حمایت از تولیدات دانشجویی و ایجاد
شرکت هاي تعاونی دانشجویی اشاره کرد و یادآور شد: شهرداري کرج از فعالیت هاي اقتصادي و تولیدات دانشجویی مبتنی بر
مشارکت دانشجویان حمایت کند که نوعی کارآفرینی و اشتغال زایی براي جوانان و دانشجویان و همچنین استفاده از ظرفیت هاي
داخلی محسوب می شود.دشت گرد از مدیریت شهري درخواست کرد تا برگزاري آیین رونمایی و افتتاحیه هایی که در روزهاي شنبه
انجام می شود جهت جلوگیري از شیوع ویروس کرونا در فضاي باز انجام شود.عضو شوراي اسلامی شهر کرج به راه اندازي کمیته نما
اشاره و خاطرنشان کرد: کمیته نما در مناطق قبل از اینکه نقشه ها به کمیته ارجاع شود توسط پرسنل حوزه معاونت معماري و
شهرسازي براي مراجعه کنندگان ایجاد مساله می نمایند خواهشمند است در خصوص آموزش به آنها اقدام و حتما نماها در کمیته نما

بررسی و توسط حوزه معماري و شهرسازي منطقه انجام نشود.



سرمایه گذاري در سد گلابر باعث رونق گردشگري شهرستان ایجرود خواهد شد

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  197  |  تاریخ: 1399/04/30

نماینده مردم ایجرود و ماهنشان در مجلس شوراي اسلامی گفت: سرمایه گذاري در سد گلابر باعث رونق گردشگري
شهرستان ایجرود خواهد شد.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از زنجان، مرتضی
خاتمی نماینده مردم ایجرود و ماهنشان در مجلس شوراي اسلامی در بازدید
روستاي هدف گردشگري گلابر و سد گلابر گفت: طرح جذب سرمایه گذار در

 
سد گلابر در سه فاز آماده شده است و در چارچوب مزایده گذاشته شده است. 

نماینده مردم ایجرود و ماهنشان در مجلس شوراي اسلامی افزود:تمامی اماکن
و بنا هاي تاریخی این روستا، جزء میراث ماندگار استان محسوب می شود که با

 
توجه به این میراث، می توان در راستاي معرفی پتانسیل هاي گردشگري شهرستان ایجرود گام هاي اساسی برداشت. 

خاتمی ظرفیت هاي موجود در سد گلابر و تاسیسات آن را سرمایه ملی دانست و توضیح داد: سرمایه گذاري در سدگلابر در سه فاز،

 
باعث رونق گردشگري در این حوزه خواهد شد لذا باید قدر این فرصت ها را دانست و در صیانت از آن تلاش کرد. 

او با بیان اینکه روستاي گلابر قابلیت تبدیل شدن به یک تفرجگاه و منطقه گردشگري را در استان زنجان دارد خاطرنشان کرد:طبیعت

 
اطراف سد گلا بر بی نظیر است و باید از این ظرفیت براي افزایش گردشگران در این منطقه استفاده شود. 

خاتمی گفت:توجه به صنعت گردشگري باعث توسعه اقتصادي می شود و اشتغال پایدار را به دنبال دارد و آثار گردشگري سد براي

 
ایجاد اشتغال، اقتصاد مردم، جامعه ایجرود و استفاده از مواهب الهی تاثیرگذار است. 

نماینده مردم ایجرود و ماهنشان در مجلس شوراي اسلامی تاکید کرد: در طرح گردشگري تهیه شده، دو بخش اصلی پیشنهاده شده
است. یک کاربري هاي گردشگري با محوریت اکوتوریسم (بوم گردي، طبیعت گردي، روستاگردي) و کارآفرینی براي ساکنان منطقه و
کاربري هاي مدرن با جذابیت هاي خلاقانه و قابل رقابت با سایر مجموعه هاي تفریحی و توریستی در استان هاي مجاور استان زنجان

 
است. 

این مقام مسئول ادامه داد :اعطاي تسهیلات براي احداث واحد هاي بوم گردي در این روستاي هدف گردشگري مدنظر قرار دارد و اگر
گردشگري روستایی به نحوي مناسب برنامه ریزي و مدیریت شود، می تواند محرك یک فرآیند توسعه در نواحی روستایی، پایداري

 
جوامع محلی، ایجاد اشتغال و توسعه گردشگري باشد. 

او خاطرنشان کرد:کمک به حفظ جمعیت در روستاها، تقویت زیرساخت ها و فعال سازي ظرفیت هاي گردشگري، تأمین منابع مالی
مورد نیاز و هماهنگی با دستگاه هاي ذي ربط براي احداث واحد هاي بوم گردي روستایی، ایجاد اشتغال پایدار در حوزه گردشگري



روستایی و همکاري در زمینه اجراي ضوابط ساخت و ساز در روستا هاي مستعد گردشگري، نیازمند همکاري و تعامل بین همه

 
دستگاه هاي اجرایی مرتبط است. 

گفتنی است، سد گلابر به عنوان یکی از مناطق نمونه گردشگري مصوب استان زنجان است.



بخشی از گرانی ارز را ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي می دانیم

منبع: ایسناشماره خبر:  198  |  تاریخ: 1399/04/30

رئیس سازمان بازرسی کل کشور گفت: بخشی از گرانی ارز را ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي می دانیم.

KHAMENEI.IR به گزارش ایسنا، پایگاه اطلاع رسانی
در گفت وگو با حجت الاسلام حسن درویشیان، رئیس
سازمان بازرسی کل کشور به بررسی جایگاه نظارتی
سازمان بازرسی و برنامه هاي آن براي نظارت بر سازمان ها

 
و جلوگیري از وقوع جرائم پرداخته است. 

حضرت آیت االله خامنه اي در ارتباط تصویري با همایش
سراسري قوه قضائیه، به نظارت بر حُسن اجراي قوانین،
بعنوان یکی از مهمترین وظایف قانونی قوّه ي قضائیّه اشاره

 
کردند. 

پایگاه اطلاع رسانی KHAMENEI.IR به همین مناسبت در گفت وگو با حجت الاسلام حسن درویشیان، رئیس سازمان بازرسی کل

 
کشور به بررسی جایگاه نظارتی سازمان بازرسی و برنامه هاي آن براي نظارت بر سازمان ها و جلوگیري از وقوع جرائم پرداخته است. 

از وظایف اصلی قوه ي قضائیه همان طور که در قانون اساسی هم آمده است، نظارت بر اجراي صحیح قوانین است. رهبر انقلاب هم در
دیدار اخیرشان این مطالبه را داشتند و تأکید کردند که باید بر قوانین نظارت باشد. سازمان بازرسی کل کشور -که این امر را باید

 
هدایت کند و ناظر باشد- چه اقداماتی را می تواند در این عرصه داشته باشد؟ 

همان طور که اشاره کردید براساس اصل 174 قانون اساسی دو وظیفه ي سنگین، یعنی نظارت بر اجراي صحیح قوانین در همه ي
دستگاه هاي اداري کشور و نظارت بر حُسن جریان امور برعهده ي سازمان بازرسی کل کشور گذاشته است که زیر نظر مستقیم
ریاست محترم قوه ي قضائیه اداره می شود. البتّه نظارت بر حُسن جریان امور، مهمتر از نظارت بر اجراي صحیح قوانین است. وقتی در
سال 82 به همراه آقاي رئیسی و مدیران سازمان به محضر رهبر انقلاب رسیدیم، ایشان بر این نکته تأکید داشتند که باید نظارت ها
دقیق صورت بگیرد و فرمودند که هر سه قوه از این مطلب استقبال کنند و سازمان بازرسی را نقطه ي امید و اتکاء بدانند. این رسالت

 
اصلی سازمان است. 

اصولاً سه عامل مهم در توفیق یک دستگاه، یک کشور و یک مجموعه وجود دارد. اولین عامل، وجود قوانین و مقررات متناسب با آن
کشور و دستگاه است. دومین عامل مجریان صالح و شایسته و باتجربه و سومین عامل نظارت است. اگر به این سه عامل توجه نشود
قطعاً آن کشور و آن دستگاه آسیب هاي فراوانی خواهد خورد. امروز بخشی از این آسیب ها و فسادهایی که در کشور شاهدش هستیم
ناشی از بخشی از این سه عامل است. یا بعضاً قوانین ما متناسب نیست یا بعضی از مجریان ما شایسته نیستند یا نظارت ها به خوبی و
کارآمد و به موقع اعمال نمی شود. بنابراین نظارت براي هر سه قوه و براي همه ي سطوح مدیریتی پیش بینی شده خیلی اهمیت



دارد. علاوه بر آن سازمان بازرسی کل کشور موظف است که بر کل مجموعه ي اداري کشور حتی بخش هاي اداري-مالی قوه ي

 
قضائیه و مجلس شوراي اسلامی نظارت داشته باشد. 

ما درباره ي انجام این دو مأموریت در این دوره ي تحول قوه ي قضائیه، پیشنهادهایی را در قالب سند تحول براساس بررسی هاي
انجام شده و کار کارشناسی که در ابتداي امسال صورت گرفت، به استحضار ریاست محترم قوه رساندیم که تصویب و ابلاغ شد. ما
الان براساس آن سند، داریم کارهایمان را دنبال می کنیم. امّا لازمه ي تحول در هر مجموعه اي شناسایی چالش ها و آسیب هاي آن
مجموعه و کاستی ها و عواملی است که موجب عدم تحقق اهداف آن سازمان می شود و به تناسب و اقتضاي این چالش ها باید به
دنبال رفع و برطرف کردن باشیم. ما مجموعاً بیش از سی آسیب و چالش را در سازمان شناسایی کردیم. ما سیزده چالش کانونی مثل
عدم نظارت پذیري بعضی از دستگاه ها و مدیران، قوانین ناکارآمد و نامتناسب با اقتضائات امروز و عدم اطلاع مدیران دستگاه هاي

 
اجرایی و مردم نسبت به حقوق و قوانین و مقرراتشان داریم. 

ما متناسب با این چالش ها شاخص هایی را تعریف کردیم و براي هر چالش یک راهبرد، و براي هر راهبرد، چند شاخص تحول و ده
ها برنامه ي عملیاتی براي تحقق این سند پیش بینی کردیم. بخشی از آن در مورد ساختار درونی سازمان است که اصلاحاتی را آغاز
کردیم و بخش دیگر آن مربوط به خارج از سازمان و نیروي انسانی است که داریم دنبال می کنیم. تحول یک ضرورت اجتناب ناپذیر و
مطالبه ي رهبر انقلاب و مردم از قوه ي قضائیه است که ما در این مسیر داریم گام برمی داریم و معتقد هستیم که با سرعت هم باید
این گام ها را برداشت. البته مقاومت هایی هم قطعاً با تحول خواهد شد، امّا همان طور که حضرت آیت االله خامنه اي فرمودند باید با

 
توکل بر خدا و استقامت و مبتنی بر مبانی دینی و ارزش هاي اسلامی و قانونی این برنامه و سند تحول را دنبال کرد. 

 
اقدامات پیشگیرانه ي سازمان در فرآیندهاي بازرسی از دستگاه ها چیست؟ 

یکی از رویکردهاي ما در دوره ي جدید توجه به اقدامات نظارتی یعنی تقدم داشتن و مقدم داشتن نظارت با هدف پیشگیري است.
اینکه در قانون اساسی آمده نظارت بر اجراي صحیح قوانین و حُسن جریان امور در آن پیشگیري و اصلاح امور مستتر است. یعنی
لازمه ي نظارت و خروجی نظارت و اثر اقدامات نظارتی باید پیشگیري از تخلف و فساد و جرم باشد. البته ممکن است با همه ي
اقدامات پیشگیرانه چه از سوي دستگاه هاي نظارتی بیرون دستگاه هاي اجرایی و چه از مجموعه ي نهادهاي نظارتی خود دستگاه
هاي اجرایی یا مدیران دستگاه هاي اجرایی کسی بخواهد از قانون تخطی و تخلف کند و مرتکب جرمی شود که باید برخورد لازم با او

 
صورت بگیرد و به هیچ وجه مسامحه اي با کسی نشود. 

امّا ما اصل را در سازمان، نظارت به منظور پیشگیري از انحراف از قوانین می دانیم. هم هزینه ي آن کمتر است و هم نتیجه اش زودتر
حاصل می شود تا اینکه ما بخواهیم یک گزارش یا پیشنهادهایی بدهیم که مدتی طول می کشد تا آن پیشنهادها اجرا شود. تأکید ما
در دوره ي جدید بر پیشگیري در حین اقدامات نظارتی و بازرسی است. یعنی همکاران ما وقتی در دستگاه اجرایی براي انجام
مأموریتشان مستقر می شوند، اگر مشاهده کردند که اقدامی می خواهد برخلاف قوانین صورت بگیرد، همان جا جلوي آن را بگیرند و
پیشگیري کنند. یکی از بندهاي ماده ي یازده قانونِ تشکیل سازمان، گزارش هاي هشداري است که سازمان بازرسی در صورت اطلاع
از تخلّف باید گزارش را به دستگاه هاي اجرایی و مسئولین دستگاه هاي اجرایی ارسال کند. ما وظیفه داریم از تصمیم و اقدام خلافی
که دارد انجام می شود و یا گرفته شده است، از تداومش جلوگیري کنیم. ما در سال صدها گزارش هشداري به دستگاه هاي اجرایی
براي جلوگیري از تصمیم خلاف یا متوقف کردن اقدام خلاف ارسال کرده ایم و نوعاً هم مورد استقبال دستگاه هاي اجرایی قرار می
گیرد. چراکه اگر پیشگیري شود و هشدار و تذکر داده شود که اتفاقی نیفتد و یا از ادامه ي اتفاقی جلوگیري شود، هزینه اش براي
مدیران هم کمتر می شود. چون اگر تخلفی صورت بگیرد، مدیران باید پاسخ بدهند و برخورد قضائی با آن ها می شود. قاعدتاً باید از

 
این هشدارها استقبال کنند و نوعاً هم استقبال می کنند. 



بعضاً شنیده می شود که برخی از دستگاه ها از این هشدارها استقبال نمی کنند. آیا سازمان بازرسی با کسی تعارف دارد؟ این سؤال

 
در ذهن مردم است که چرا فلان مسئولی که تخلفش اثبات شده، بعد از اتمام مسئولیتش به تخلفش رسیدگی می شود. 

همان طور که عرض کردم ما طبق ماده ي 11 گزارش هاي هشداري می دهیم، اگر توجه کردند که فبها و مقصود حاصل خواهد شد.
اما اگر به هشدار و تذکر سازمان توجه نکردند، قطعاً اگر جرمی واقع شده باشد، گزارش آن جرم تهیه می شود و به مرجع قضائی یا به
هیئت هاي رسیدگی به تخلفات اداري ارسال می شود. گزارش هایی که ما به مرجع قضائی یا تخلفات اداري می دهیم حسب قانون
خارج از نوبت و با فوریت رسیدگی می شود. علاوه بر آن ما نسبت به وظایفی که به عهده ي دستگاه ها بوده و انجام ندادند مثل سیل
سال گذشته، لایروبی بستر بعضی از رودخانه ها، جلوگیري از تصرف حریم رودخانه ها و جلوگیري از ساخت وسازها در مسیر رودخانه
ها و مسیل ها که منجر به خسارت هاي مادي و جانی غیرقابل جبران شده، ورود و مطالبه می کنیم و در دستور کار قرار می دهیم. یا
در مورد مسکن که امروزه معضل جدي کشور است، تکالیفی به عهده ي دستگاه هاي مربوطه در مورد ساخت مسکن، ایجاد سامانه ي
املاك براي کنترل املاك، دریافت مالیات از خانه هاي خالی و... بوده که بخشی از این گرانی ها و افسارگسیختگی ها در بازار مسکن

 
ناشی از عدم انجام تکالیف دستگاه ها بوده که ما در دستور کار قرار دادیم. 

ما معتقدیم که باید نمونه هاي متعددي از این نوع اقدامات را در این دوره انجام بدهیم تا مسئولی در بخشی از دستگاه هاي اجرایی
تصور نکند که اگر امروز کاري کرد کسی از او سؤال نمی کند و وقتی دوره ي خدمتش تمام شد در حاشیه ي امن قرار می گیرد. به
هیچ وجه برنامه هاي ما این چنین نیست که ما کوتاهی کنیم و این ملاحظه را داشته باشیم که این مدیر مثلاً چهار تا کار خوب انجام
داده که البته قابل تقدیر است و ما باید نسبت به اقدامات خوبش تقدیر و تشکر کنیم، اما نسبت به کارهایی که باید انجام می داده و
انجام نداده و یا کارهاي خلافی که انجام داده، بی تفاوت باشیم. بلکه باید پاسخگو باشد و برخورد لازم و بدون ملاحظه باید انجام شود.
بسیاري از پرونده هایی که امروز در مراجع قضائی مطرح است، منشأ آن گزارش هاي سازمان بازرسی است. پرونده هایی که این روزها

 
مطرح است، بخشی از آن ها مبتنی بر بازرسی ها و گزارش هاي سازمان بازرسی است. 

رهبر انقلاب در دیدار مسئولین قوه ي قضائیه از لزوم تحول در این نهاد سخن گفتند. سازمان بازرسی و قوه ي قضائیه براي تحقق
بخشیدن این مسئله چه اقدامات و برنامه هایی را در دستور کار دارد؟ موانع پیش روي این تحول و چگونگی اجرایی شدن آن

 
چیست؟ 

یکی از مهم ترین موانع و چالش هاي پیش روي تحول، نبودن نگاه تحولی در بدنه هست که رهبر انقلاب هم به درستی و کاملاً
کارشناسی به این نکته اشاره کردند که این نگاه تحولی نباید محدود به مدیران عالی دستگاه قضائی شود. این موضوع باید در کل بدنه
ي قوه ي قضائیه ایجاد شود. گفتمان تحول باید با برگزاري جلسات، با طرح موضوع و ضرورت هاي تحول و با الزامات تحول بیان این
موضوع و انتخاب مدیران میانی که قائل و معتقد به تحول باشند، صورت بگیرد. البته یکی از موانع تحول ما بحث ساختار و اعتبارات

 
است. اعتباراتی که امروز قوه ي قضائیه و بخش هاي آن دارند متناسب با برنامه ي تحول نیست. 

یکی از اقدامات ما در برنامه ي تحول این است که با سرعت به شکایات و دعاوي مردم در مراجع قضائی و نسبت به شکایات مردم در
دستگاه هاي اجرایی رسیدگی کنیم. طبق آماري که ما در پانزده ماه اخیر بعد از حضور آیت االله رئیسی داشتیم، شکایات و اعلامات
مردم نسبت به دستگاه هاي اجرایی بیش از دو برابر افزایش پیدا کرده است. البته این ناشی از امید مردم نسبت به دوره ي جدید، به
ویژه مدیریت عالی قوه ي قضائیه است که می خواهد مشکلات را حل کند و مردم هم در عمل دیدند. هم بحث مبارزه با فساد و هم
رسیدگی به مشکلات مردم در حدود اختیارات قوه ي قضائیه است. البته ساختار و نیروي انسانی ما هیچ تفاوتی نسبت به قبل از
پانزده ماه گذشته نکرده است و باید در سیاست هاي کلی برنامه ي هفتم و قانون برنامه ي هفتم به آن توجه شود و درصد اعتبارات



قوه ي قضائیه از اعتبارات عمومی کشور از 2/9 که الان هست افزایش پیدا کند تا ما بتوانیم پاسخگوي مطالبات و نیازهاي مطرح امروز

 
باشیم. 

نکته ي دیگري که به نظر من در این دوره ي تحول هم در قوه ي قضائیه و هم در بخش هاي آن بسیار حائز اهمیت است و به آن
توجه شده و گام هاي خوبی هم برداشته شده است، مردمی کردن قوه ي قضائیه است که رهبر انقلاب نیز به این نکته هم در سال
هاي گذشته و هم در این دیدار اخیرشان به آن اشاره کردند و فرمودند که مشارکت مردم باید افزایش پیدا کند. ببینید ما هرجا مردم
را به حساب آوردیم و ازشان کمک خواستیم و به میدان آمدند موفق شدیم. در جنگ تحمیلی عراق علیه ایران، در جریان مبارزه ي با
گروهک هاي ضد انقلاب به ویژه منافقین اگر واقعاً مردم کمک نمی کردند و خانه هاي تیمی کشف نمی شدند، ما نمی توانستیم با
جریان نفاق پیچیده در کل کشور برخورد کنیم. امروز هم همین طور است. ما اگر بخواهیم قوه ي قضائیه و سازمان بازرسی کل کشور

 
در تراز نظام مقدس جمهوري اسلامی و در زمینه ي گام دوم انقلاب داشته باشیم، باید از ظرفیت مردم به خوبی استفاده کنیم. 

با توجه به بحث تحولی که گفتید، شاید درون قوه قضائیه یک رخوت و یا یک مقاومتی باشد. اگر این تغییر حاصل شود چه پیامدهایی

 
دارد؟ نتیجه ي این تحول چه می شود؟ 

ببینید حتماً یکی از عوامل مؤثر در تحول، مدیران عالی و حتی میانی یک مجموعه و یک دستگاه هستند که باید آنچه را که در نگاه
تحولی شان هست، در عمل حمایت جدي هم از آن برنامه و نگاه تحولی داشته باشند. باید جرأت و جسارت و شهامت لازم به
مجموعه ي تحت امر هر مدیري داده شود. خوشبختانه در این دوره ي جدید ما هر بار که به خدمت ریاست قوه قضائیه مشرف شدیم
و این موضوع را مطرح کردیم که تصمیم داریم علاوه بر پیشگیري، تذکر و هشدار، نسبت به هرکس، هر جریان و هر گروهی در هر
سطحی با فساد برخورد کنیم، ایشان به ما گفته اند که ما هیچ خط قرمزي نداریم و شما انجام دهید و من هم کاملاً حمایت می کنم.
خب این جرأت را براي زیرمجموعه دو چندان می کند و افزایش می دهد و مدیر و یا قاضی که می خواهد برخورد کند، با جرأت و
جسارت این کار را انجام می دهد. این جسارت و جرأت و شهامت عامل بسیار مهمی در تحول است و تأثیرات زیادي می تواند در

 
مجموعه ي قوه ي قضائیه به وجود بیاورد. 

یکی از تأکیداتی که رهبر انقلاب در دیدار اخیر داشتند کمک به حرکت هاي اقتصادي و جلوگیري از تعطیل شدن واحدهاي تولیدي

 
و اقتصادي کارخانه ها بود. سازمان بازرسی کل کشور در این زمینه چه کمک هایی می تواند انجام دهد؟ 

از همان زمانی که آقاي رئیسی، رئیس سازمان بودند موضوع حمایت از سرمایه گذاري سالم و تولیدکننده ها در دستور کار سازمان
بود. ما دفتري تحت عنوان دفتر «حمایت از سرمایه گذاري و تولید» در سازمان بازرسی کل کشور داشتیم که زیر مجموعه ي یکی از
معاونت ها بود. ما در دوره ي جدید این دفتر را ارتقاء دادیم و آن را زیرمجموعه ي حوزه ي ریاست سازمان قرار دادیم تا توجه
بیشتري به این موضوع شود. علاوه بر آن در دوره ي جدید به ویژه در سال جاري بیست وپنج درصد از برنامه هاي بازرسی مان را در
راستاي حمایت از تولید و مسائل مرتبط با تولید پیش بینی کردیم که الان در حال اجراست. مثلاً راجع به تسهیلات بانکی که رهبر
انقلاب دغدغه داشتند بر آن نظارت و در جاي خودش مصرف شود و منحرف نشود، ما موارد متعددي را شناسایی کردیم که به نام

 
تولید میلیاردها تومان دریافت شده و در بازار سکه و ارز و جاهاي دیگر مصرف شده که ما با آن برخورد کردیم و برگشت داده شد. 

همچنین تکلیفی که بانک ها نسبت به اعطاي تسهیلات به بخش تولید دارند باید تحقق پیدا کند. و مشکلات واحدهاي تولیدي که
بخش عمده شان بحث تسهیلات هست مرتفع شود. ما در حوزه ي بیمه، مالیات، گمرك و واردات بی رویه که جزو برنامه هاي سال
جاریست، قانونی داریم که همه ي دستگاه هاي اجرایی را مکلف کرده محصولاتی که مشابه داخلی دارند و خدماتی که در داخل می
شود ارائه کرد، از خارج از کشور حق ندارند این محصولات را خریداري کنند. این قانون مصوبه ي مجلس است و ما داریم این را



نظارت می کنیم که این اتفاق صورت نگیرد. علاوه بر آن ما واحدهاي تولیدي که مشکل داشتند را شناسایی کردیم و موانع این
واحدهاي تولیدي را شناسایی کردیم و به بخش هاي مختلف منعکس کردیم. و همکاران ما در سراسر کشور در واحدهاي تولیدي
حضور پیدا می کنند. ما جلساتی را در این راستا با واحدهاي تولیدي که مشکل دارند برگزار کردیم و در آینده هم برگزار می کنیم. ما
یک سامانه ي رسیدگی به شکایات هم داریم که اگر واحدهاي تولیدي موردي نسبت به دستگاه هاي اجرایی دارند را همکاران ما
بتوانند پیگیري و رسیدگی کنند. البته در چارچوب اختیارات قانونی که وجود دارد ما حتماً پیگیري و کمک می کنیم که موارد

 
متعددي هم از اقدامات حمایتی از سوي سازمان انجام شده است. 

یکی از اولویت هاي اصلی سازمان حمایت از تولید و سرمایه گذاري است. در این سال هاي اخیر به ویژه ده سال گذشته، رهبر انقلاب
شعار این سال ها را برگرفته از مسائل اقتصادي انتخاب کردند. دو سال را اقتصاد مقاومتی و سال گذشته را رونق تولید و امسال را
جهش تولید نامیدند. اهمیت این نامگذاري ها به این دلیل است که امروز مسئله ي اصلی ما مسئله ي اقتصاد و معیشت مردم است.
آنچه که مردم را رنج می دهد و دچار مشکل کرده و دشمن را نسبت به آن حساس و متمرکز کرده فشارهاي اقتصادي و تحریم ها و
مسائل اقتصادي است. والاّ از نظر نظامی و امنیتی اقتدار جمهوري اسلامی در منطقه و در دنیا بر کسی پوشیده نیست. امروز مسئله ي
اصلی کشور اقتصاد و معیشت مردم است و ما به عنوان یک اولویت جدي و قوه ي قضائیه به عنوان اولویت اصلی به دنبال پیگیري

 
رفع موانع و مشکلات حوزه ي تولید و کارآفرینی هستیم. 

در مورد نوسانات قیمت ارز، قوه ي قضائیه و سازمان بازرسی چه کاري می توانند انجام دهند؟ آیا الان اقدامی از طرف قوه ي قضائیه

 
صورت گرفته است؟ آیا سازمان بازرسی وظیفه اي در این باره دارد و می تواند ورود کند؟ 

ببینید یکی از اولویت هاي ما در این دوره ي جدید، مسئله محوري است. یعنی توجه به مسائلی که امروز دغدغه ي مردم و رهبر
انقلاب است. یکی از مسائلی که امروز جزو مشکلات اقتصادي و بخش تولید هست، تسهیلات ارزي است. چه ارز دولتی و چه ارز
نیمایی که امروز ما مشکلاتی را در این زمینه داریم. بنابراین سازمان بازرسی، دادستانی کل کشور و معاونت پیشگیري از وقوع جرم در
قوه ي قضائیه با هماهنگی ما موضوعات ارزي را رصد و پیگیري می کنند. ما مشکلاتی که در این زمینه بوده را دنبال کردیم و به
رئیس کل بانک مرکزي اعلام کردیم. ما به دادستانی کل کشور هم اعلام کردیم هر کسی که تعهد ارزي داشته و به تکلیفش عمل
نکرده، اسامی شان را اعلام کند تا ما حتماً پیگیري و برخورد کنیم. اصلاً ما بخشی از گرانی ارز را ناشی از برنگرداندن تعهدات ارزي
می دانیم. رئیس کل بانک مرکزي تعهدات ارزي را حدود 25 میلیارد دلار اعلام کرده اند. این ها ارزهایی است که تعهد داده اند که
برگردانند و برنگرداندند و مهلت داده شده تا پایان تیرماه آن ها را برگردانند. ما هم از دو ماه قبل فهرست اشخاص حقیقی و حقوقی را
گرفتیم و داریم دنبال می کنیم و دادستانی هم پاي کار هست که برخورد قضائی کند. اگر ارزها را برگرداندند که فبها، وگرنه حتماً

 
برخورد قضائی لازم است که انجام شود. 

یکی از کارهاي لازم در مبارزه با فساد که رهبر انقلاب نیز بارها به آن اشاره کردند، نظارت هاي مردمی است. براي نظارت ها و گزارش
هاي مردمی زیرساخت هاي حقوقی در قوه ي قضائیه لازم است. آیا در سازمان بازرسی جایگاهی در این باره وجود دارد؟ و چه

 
زیرساخت هاي حقوقی براي آن مدنظر قرار گرفته است؟ 

قوه ي قضائیه و همه ي دستگاه هاي اجرایی مخصوصاً سازمان بازرسی که وظیفه ي نظارتی بر عهده شان هست باید از ظرفیت مردم
و نهادهاي مردمی و تشکل هاي غیردولتی استفاده کنند. خوشبختانه ما در سازمان هم این ظرفیت را داریم و پیش بینی شده که از
نهادهاي مردمی و از کسانی که دغدغه ي فساد و دغدغه ي رفع مشکل جامعه را دارند استفاده کنیم. براي همین ما در معاونت
حقوقی مان یک اداره کلی را پیش بینی کردیم و در تشکیلاتمان تحت عنوان «مرکز رسیدگی به شکایات و نظارت همگانی» مصوب
شده است. سالانه چند هزار شکایت و اعلام نسبت به دستگاه هاي اجرایی در این سامانه ثبت می شود. علاوه بر آن ما بیش از پنج



هزار بازرس افتخاري در کل کشور داریم که قرار است آن را توسعه دهیم و براي آن ها کد تعریف کنیم. من قبلاً هم اعلام کردم که
سامانه ي گزارشگران فساد به زودي راه اندازي میشود. تعدادي از بازرسان افتخاري ما از کارکنان دستگاه هاي اجرایی و تعدادي از
بازنشستگان و تعدادي هم از مردم عادي و بعضاً خبرنگار و دانشجو و از قشرهاي مختلف هستند که بدون استخدام و بدون اینکه
رابطه ي استخدامی با سازمان داشته باشند، یک کد به آن ها داده می شود. تأکید ما بر این است که در شهرستان ها و نقاط دوردست

 
حتماً این بازرسی را در این دوره ي جدید تقویت کنیم. 

ما در این دوره ي جدید رویکردمان در سازمان بازرسی پیگیري شفافیت فعالیت هاي دستگاه هاي اجرایی است. ما معتقدیم شفافیت
فوق العاده در کاهش فساد و تخلف اهمیت دارد و همه باید خودشان را در اتاق هاي شیشه اي و در معرض نظارت ببینند. یکی از
الزامات این شفافیت ایجاد سامانه هاي الکترونیکی است. سامانه هایی که بخشی از آن ایجاد شده و باید تکمیل شود و سازمان باید به
همه ي سامانه هاي دستگاه هاي اجرایی براي رصد کردن فعالیتشان وصل شود. ما داریم یک سامانه ي دیگري را هم تحت عنوان
«قانون بان» طراحی می کنیم که البته ممکن است چندماه طراحی آن طول بکشد. تمام قوانین و مقررات کشور در این سامانه درج و
منعکس می شود و فعالیت دستگاه ها با این سامانه رصد می شود. یعنی فعالیتشان را با قوانین و مقرراتی که مرتبط با هر دستگاه

 
هست را سنجش و ارزیابی می کنیم. 

رویکرد دیگر ما مطالبه گري است. این رویکرد در مقابل پاسخگویی و پاسخ خواهی از دستگاه ها است. باید همه نسبت به مسئولیتی
که دارند، چه در دوره اي که الان هستند و چه در دوره ي گذشته که مسئولیتی داشتند پاسخگو باشند و ما مطالبه خواهیم کرد. این
هم یکی از رویکردهاي جدي ما هست. رویکرد بعدي، مردمی کردن سازمان و استفاده ي از ظرفیت هاي مردمی است. مثل بازرسان
افتخاري و نهادهاي غیردولتی. رویکرد دیگر ارزیابی عملکرد دستگاه هاي اجرایی است که چه میزان مبتنی بر قانون ارتقاء سلامت
نظام اداري اند و سطح سلامت اداري دستگاه ها به چه شکل است. ما دستگاه هایی که از سلامت اداري بیشتري برخوردار باشند را

 
تشویق می کنیم. 

رهبر انقلاب نیز در دیدار سال 82 این نکته را فرمودند. همچنین ریاست محترم قوه هم به ما تأکید کردند که مدیران شجاع و
پاکدست و داراي حسن عمل را تشویق و به افکار عمومی معرفی کنید. علاوه بر اینکه ما باید با مفسدین برخورد کنیم و احیاناً لازم
باشد آن ها را به مردم معرفی کنیم، کسانی هم که خوب کار می کنند کم نیستند. ما نیروهاي کارآمد، دلسوز، پاي کار و خوش نام

 
زیاد داریم که باید آن ها را هم معرفی و تشویق کنیم. 

البته ما یک شورایی تحت عنوان شوراي دستگاه هاي نظارتی داریم که متشکل از سازمان بازرسی، دیوان محاسبات، وزارت اطلاعات،
معاونت نظارت مجلس، رئیس سازمان مدیریت برنامه ریزي کشور است و شش نفر عضو دارد. یکی از وظایف این شورا ارزیابی عملکرد

 
دستگاه هاي اجرایی است. و آن هایی که سلامت اداري بیشتر دارند را تشویق کند. 

ما بیش از ششصد NGO یا تشکل غیردولتی داریم که اطلاعاتشان را گرفتیم و تعدادي از این ها در حال همکاري با ما هستند و می
خواهیم این ها را تقویت کنیم. اخیراً هم ریاست محترم قوه دستورالعملی به همه ي بخش هاي قوه ي قضائیه ابلاغ کردند که بخشی
از آن دستورالعمل هم مربوط به ما می شود که راجعِ به کارگیري نهادهاي مردمی و مشارکت نهادهاي غیردولتی در انجام مأموریت
هایمان است. با توسعه ي این برنامه و ارتقاء کیفیت آن، این ظرفیت بیش از ظرفیت سازمان بازرسی می تواند به ما در نظارت بر

 
دستگاه هاي اجرایی و ارتقاء سلامت نظام اداري کمک کند. 

در مورد گزارش هاي مردمی شما چه شیوه اي را پیشنهاد می دهید؟ افرادي که در شبکه هاي اجتماعی فعالیت دارند و می خواهند
تخلفی را گزارش دهند، سازوکار ارسال گزارش تخلف چگونه است؟ آیا این سامانه جوابگوي دریافت گزارش ها هست؟ آیا کسی که



 
گزارش ارسال می کند، پاسخی هم از جانب سازمان بازرسی دریافت می کند که به شبکه هاي اجتماعی متوسل نشود؟ 

ما یک سامانه اي از قبل داریم که مربوط به شکایات و اعلامات است و اگر کسی شکایتی داشته باشد، در آن سامانه شکایتش را ثبت
می کند و یک کد رهگیري دریافت می کند که با آن کد می تواند نتیجه ي شکایتش را بررسی کند. گاهی قانع می شود و گاهی قانع
نمی شود، و اصرار می کند که پرونده دنبال شود. یک بخش دیگر آن سامانه اختصاص به اعلامات دارد. یعنی کسی شاکی نیست و
بدون اسم و مشخصات یک سوء جریانی را گزارش می کند که آن هم بررسی می شود. اگر قابل توجه و مقرون به صحت باشد، مورد
پیگیري قرار می گیرد. امّا گزینه اي که ما می خواهیم به آن اضافه کنیم، دادن کد به افراد تحت عنوان ناظر افتخاري است. یعنی

 
شعار ما این است که هر ایرانی یک ناظر باشد. ما این موضوع را می خواهیم دنبال کنیم. 

ما در اصل هشتم قانون اساسی هم، بحث امربه معروف و نهی ازمنکر را داریم که وظیفه ي آحاد مردم است. مخصوصاً نسبت به
حکومت و حاکمیت که امربه معروف و نهی ازمنکر کنند. این وظیفه ي شرعی، ملی و اسلامی همه ي مردم است، منتها به کسانی که
در این سامانه کد داده می شود، گزارش هایشان را به بخش هاي مختلف چه در مرکز و چه در استان ها منعکس می کنند و مورد
رسیدگی قرار می گیرد. گاهی اوقات لازم هست از آن شخصی که گزارش فسادي می دهد، دعوت شود و توضیحات بیشتري نسبت به
آن گزارش بدهد، و اگر نیاز بود مستندات دیگري تهیه کند. اگر لازم باشد با تشخیص سازمان نتیجه ي کار حتماً به گزارشگر فساد
منعکس می شود. گاهی ممکن است گزارش جنبه ي کیفري داشته باشد که باید مرجع قضائی رسیدگی و حکم قطعی را صادر کند.

 
آن موقع امکان اطلاع رسانی است. 

ببینید تا وقتی که جرمی محرز و قطعی نشده، امکان اطلاع رسانی اش نیست. گاهی بحث هاي منافی عفت و امثال آن است که اصلاً
امکان اطلاع رسانی نیست. بنابراین همه ي مواردي که گزارشگران فساد گزارش می دهند، ممکن است نتیجه اش به خودشان
منعکس نشود. ولی این امکان هست که ما بخشی از نتیجه را به خودشان اعلام کنیم. ما این اطمینان را به همه ي گزارشگران فساد
می دهیم که اگر گزارششان مقرون به صحت و مستند باشد، حتماً ترتیب اثر داده و پیگیري می شود و نیازي به استفاده از فضاي
مجازي براي اطلاع رسانی نیست. مگر اینکه موردي باشد که ما نتوانیم کاري کنیم و مربوط به دستگاه دیگري باشد که باید آنجا
رسیدگی کند. والاّ موضوعاتی که مرتبط با کار سازمان باشد و منعکس کنند و مستند هم باشد ما این تضمین را می دهیم که حتماً

 
پیگیري کنیم. 

امنیت این گزارشگران چگونه تأمین می شود؟ آیا کسانی که فسادي را گزارش می کنند نسبت به امنیتشان باید نگران باشند؟

 
سازمان چه برنامه اي در این باره دارد؟ 

ما دو نوع حمایت از گزارشگران فساد مدنظرمان است. البته سوت زنان مربوط به کسانی می شود که در دستگاه هاي اجرایی شاغل
هستند و وقتی متوجه فسادي می شوند اصطلاحاً سوت می زنند و اطلاع می دهند که باید سریعاً رسیدگی شود. گزارشگران فساد اعم
از سوت زنان و غیر سوت زنان هستند. بخشی از آن ها در جامعه هستند و گزارشی می دهند، چه بسا هیچ تهدیدي هم متوجه شان
نباشد. چون در هیچ دستگاهی شاغل نیستند که تهدیدي متوجه آن ها باشد. ما نسبت به کسانی که از درون دستگاه هاي اجرایی
گزارش می دهند که البته این گزارش ها هم دقیق تر، هم متقن تر و هم مستندتر هست، ما هم حمایت مادي و هم حمایت معنوي
می کنیم. در مورد حمایت مادي ما پیش بینی هایی در اعتباراتمان کردیم که اگر کسی گزارشی راجع به فسادي به ما داد، پاداشی به
او بدهیم. اگر هزینه اي براي مستند کردن، پیگیري گزارش و انجام سفر براي بررسی داشت، ما هزینه هایش را علاوه بر پاداش به او

 
می دهیم. البته این چنین مواردي داشتیم و این کار را کردیم. 

نکته ي دومی که دغدغه ي همه ي گزارشگران فساد هست، بحث حمایت معنوي است که مورد اذیت و آزار و تهدید قرار نگیرند. این



موضوع هم در قانون ارتقاء سلامت نظام اداري پیش بینی شده که باید حمایت شوند. و هم در لایحه اي تحت عنوان حمایت از
گزارشگران فساد در مجلس مطرح شده است. اگر موردي هم به ما گزارش شود که مورد تهدید قرار گرفته است، چه توسط دستگاه
اجرایی و مدیر دستگاه اجرایی، و چه در بخش هاي دیگر، ما آن را دنبال می کنیم تا هم برخورد شود و هم از گزارشگر فساد صیانت
می کنیم تا کسی متعرض آن نشوند. ما تا به حال موردي نداشتیم که اعلام کند که مورد تهدید قرار گرفته است و ما از او حمایت

 
کنیم. 

دیدگاهی وجود دارد که اگر تخلفی باشد نباید عمومی و رسانه اي شود و ممکن است مردم به نظام بدبین شوند. نظر جناب عالی در

 
مورد رسانه اي شدن تخلفات چیست؟ 

این رویه سابقاً نبود. از اواخر دوره ي گذشته ي قوه ي قضائیه شروع شد و در دوره ي جدید خیلی بروز و نمود بیشتري پیدا کرد.
علت اینکه رهبر انقلاب اجازه دادند که این موضوعات رسانه اي شود و دادگاه هایشان علنی برگزار شود، این است که تقریباً عده ي
زیادي از مردم تصور می کردند که با فسادهاي کلان، مخصوصاً با دانه درشت ها و کسانی که به مقامات و مسئولین کشور منصوب اند،
برخورد نمی شود. و با چندتا آدم بیچاره برخورد می کنند. و این نتیجه گیري می شد و دشمن هم این تحلیل را می کرد که فساد
سیستمی است و کل کشور را فرا گرفته است. در حالی که اعتقاد ما این چنین نیست که فساد سیستمی شده است. من فکر می کنم
این اجازه داده شد که دادگاه ها علنی و رسانه اي شود تا نشان داده شود هر شخصی در هر سطحی که فساد کند، نظام با او برخورد
می کند ولو منصوب به عالی ترین مقامات کشور باشد و یا سال ها در قوه ي قضائیه مسئولیت داشته است. نمونه هایش را هم شنیده

 
و دیدیده اید. براي همین هم دیدگاه مردم در نظرسنجی ها تغییر کرده است. 

اعتقاد من این است که تدبیر و مدیریت درست که تا به حال بوده، حتماً در کاهش جرم و جسارت براي تخلف مؤثر خواهد بود و
هزینه ي جرم و فساد را افزایش می دهد. بعضی ها ممکن است اگر جریمه ي مالی و یا زندان شوند خیلی برایشان سنگین نباشد، اما

 
حیثیت و آبرو برایشان خیلی مهم است. خود این عوامل پیشگیري از فساد و بالا بردن هزینه ي جرم و فساد در جامعه است. 

انتهاي پیام



کلنگ احداث دو واحد جدید پرورش مرغ گوشتی در دلگان به زمین زده شد

منبع: گیتی آنلاینشماره خبر:  199  |  تاریخ: 1399/04/30

مدیر جهاد کشاورزي شهرستان دلگان گفت :در حال حاضر در شهرستان دلگان یک واحد صنعتی پرورش مرغ گوشتی با
ظرفیت جوجه ریزي 80 هزار قطعه جوجه در سال فعالیت دارد و سالیانه 160 تن گوشت مرغ به بازار عرضه می کند

گیتی آنلاین_ مدیر جهاد کشاورزي شهرستان دلگان در مراسم کلنگ زنی احداث واحدهاي جدید پرورش مرغ گوشتی گفت
:در حال حاضر در شهرستان دلگان یک واحد صنعتی پرورش مرغ گوشتی با ظرفیت جوجه ریزي 80 هزار قطعه جوجه در سال

 
فعالیت دارد و سالیانه 160 تن گوشت به بازار عرضه می کند. 

وي افزود: در حال حاضر در شهرستان دلگان یک واحد صنعتی پرورش مرغ گوشتی با ظرفیت جوجه ریزي 80 هزار قطعه جوجه در

 
سال فعالیت دارد و سالیانه 160 تن گوشت مرغ به بازار عرضه مینماید ت مرغ به بازار عرضه مینماید 

شهناز رفعت پور تصریح کرد: واحدهاي تولیدي جدید هر کدام ظرفیت پرورش 20 هزار قطعه جوجه در هر دوره را خواهند داشت وبا

 
به تولید رسیدن این دو واحد 320 تن به ظرفیت تولید گوشت مرغ شهرستان افزوده خواهد شد 

وي اظهار داشت: براي اجراي این طرح ها جمعا اعتباري بالغ بر 60 میلیارد ریال هزینه خواهد شد که از محل سرمایه گذاري شخصی

 
و تسهیلات صندوق کارآفرینی امید تأمین وپرداخت می شود. 

گفتنی در مراسم کلنگ زنی فرماندار و جمعی از مدیران دستگاه هاي اجرایی شهرستان حضور داشتند.



آماده سازي البرز براي آغاز سال تحصیلی جدید

منبع: ایرناشماره خبر:  200  |  تاریخ: 1399/04/30

کرج – ایرنا- مدیرکل آموزش و پرورش البرزگفت: فضاهاي آموزشی این استان براي استقبال از سال جدید تحصیلی در حال
آماده سازي است.

کرج – ایرنا- مدیرکل آموزش و پرورش البرزگفت: فضاهاي
آموزشی این استان براي استقبال از سال جدید تحصیلی

 
در حال آماده سازي است. 

سالارقاسمی روز دوشنبه درگفت و گو با ایرنا با اشاره به
اینکه دغدغه اصلی وزارت آموزش و پرورش دربخش انجام
ماموریت هاي مربوط به فرآیند تعلیم و تربیت با توجه به
شرایط ناشی از شیوع بیماري کروناست، افزود: شعارسال
تحصیلی جدید دراین استان بربسترشبکه شاد تدوین

 
واجرایی شده است. 

 
وي شعارسال تحصیلی جدید دراستان البرز را " مهرشاد دربستر شاد " ذکر کرد. 

قاسمی با بیان اینکه نیم میلیون نفرازجمعیت استان البرز را دانش آموزان تشکیل می دهند، خاطرنشان کرد: این جمعیت دانش

 
آموزي نسبت به کل جمعیت دانش آموزي کشور4.26 است. 

وي بیان داشت: سرانه فضاي آموزشی درکشور 5.18 متر مربع می باشد درحالی که این سرانه درالبرز به 3.8 مترمربع رسیده که این

 
کمبود فضاي آموزشی موجب تشکیل کلاس هاي پرتراکم دراستان می شود. 

وي به تاسیس بانک محتواي آموزشی دراین استان پرداخت ویادآورشد: درایام تابستان معلمان درحال تولید محتواي آموزشی براي

 
دانش آموزان درپایه هاي مختلف تحصیلی براي سال تحصیلی جدید است. 

قاسمی به تولید 80 درصدي محتواي آموزشی مدارس تیزهوشان کشوردرالبرزاشاره واضافه کرد: یک کارگروه دراستان براي تواید

 
کیفی محتواي آموزشی درفضاي مجازي درقالب کارگروه هاي پروژه مهرفعال شده است. 

وي با بیان اینکه کلید پروژه مهر 99 دراسفند ماه سال گذشته درالبرزکلید خورد، یادآورشد: مسئولیت عملیات اجرایی این پروژه مهم

 
دراستان برعهده معاونین استاندار و فرمانداران درنواحی و مناطق هشتگانه آموزش و پرورش استان است. 

وي به عضویت درآمدن دانش آموزان درشبکه آموزشی شاد را یکی ازبرنامه هاي مهم آموزش و پرورش البرزدرسال تحصیلی جدید



 
برشمرد و عنوان کرد: تا کنون 100 درصد مدیران و 91 درصد دانش آموزان مدارس استان عضو این شبکه شده اند. 

مدیرکل آموزش و پرورش البرزاز پیش بینی ارائه خدمات مناسب آموزشی به دانش آموزانی که به دلیل نبوداینترنت، نداشتن دستگاه
تلفن همراه هوشمند و رایانه به شبکه آموزشی شاد دسترسی ندارند را ازدیگر برنامه هاي مهم آماده سازي استان براي سال تحصیلی

 
1400-1399 عنوان کرد. 

وي با بیان اینکه آموزش و پرورش استان البرز 2500 نیروي انسانی کم دارد، اظهارداشت: امسال 1800 نفر درحوزه آموزش و پرورش

 
بازنشسته می شوند که به دلیل کمبود نیرو 1000 نفرازآنان دعوت به کارشده اند. 

قاسمی گفت: بخشی از کمبود نیروي آموزش و پرورش از طریق ساعت حق التدریس تامین می شود که براي سال تحصیلی جدید 87

 
هزار ساعت درنظرگرفته گرفته شده است. 

وي افزود: 80 درصد مدارس البرزدوشیفته است که تراکم دانش آموزي آن درسال تحصیلی جدید درمناطق همانند نظرآباد ، طالقان و

 
اشتهارد 32 نفر و در نواحی چهارگانه آموزش و پرورش کرج 40 نفراست. 

وي با اشاره به انجام فرآیند ثبت نام دانش آموزان درفضایی آرام درمدارس البرز،عنوان کرد: تا کنون 20 هزار نفراز جمعیت دانش

 
آموزان کلاس اولی نیز درپایگاه هاي سنجش سلامت براي سال تحصیلی جدید دراین استان ثبت نام کرده اند. 

وي گفت: براي انجام سلامت دانش آموزان کلاس اولی درالبرز 39 پایگاه سنجش دراستان فعال شده است تا خدمات لازم ضمن

 
رعایت پروتکل هاي بهداشتی و فاصله گذاري اجتماعی به 40 هزار نفرارائه شود. 

وي به توزیع 85تا 90 درصدي کتاب هاي درسی درسال تحصیلی 1400-1399 دراین استان پرداخت و اضافه کرد: فرآیند انتصاب

 
مدیران جدید مدارس استان البرزهم انجام شده است و درحال شناسایی مدیران مدارس ضعیف هستیم تا جابه جا شوند. 

مدیرکل آموزش و پرورش البرزازانجام هدایت تحصیلی ، بررسی ساختار39 کارشناسی دراداره کل، راه اندازي مجازي 600 پایگاه
تابستانی با محوریت مهارت آموزي و کارآفرینی ، تهیه برش استانی سند تحول بنیادین، اجراي طرح آجربه آجر و نظرسنجی ازدانش
آموزان، معلمان و اولیا درمقاطع مختلفی تحصیلی درخصوص شبکه شاد را از دیگربرنامه هاي آماده سازي استان براي شروع سال

 
تحصیلی جدید دراین استان برشمرد. 

 
استان البرز 500 هزاردانش آموزو 24 هزار فرهنگی دارد. 

 
برچسب ها 

 
- مدارس 

 
- البرز 

- فرهنگیان




